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Politieke stijl 
Kunt u er ook niet aan wennen? Al die 
merkwaardige of zelfs stuitende poli
tieke omgangsvormen. Neem nu de 
PvdA-voorzitter, de heer Rottenberg. 
Deze vond het noodzakelijk zijn eigen 
fractieleider WÖltgens publiekelijk van 
luiheid en drankmisbruik te beschuldi
gen. Ook verkondigt hij luid de bood
schap dat de Tweede-Kamerfractie gro
tendeels bestaat uit nietsnutten en 
druiloren alsmede dat ook eigen be
windslieden er bijzonder weinig van 
bakken. En dan toch nog klagen dat 
zijn partij het in de peilingen zo slecht 
blijft doen. 
Van geheel andere aard is de troonop
volging in het CDA. Als een ware al
leenheerser heeft Lubbers zijn eigen 
opvolger aangewezen, in de persoon 
van Brinkman. Het CDA zelf rest nu 
slechts de keuze tussen het slaafs vol
gen van de leider of de kroonprins het 
bos in te sturen. De arme troonpreten
dent voelt zich kennelijk in een zeer 
moeilijk parket gemanoeuvreerd, ge
tuige zijn krampachtige pogingen zich 
tijdig een eigen flinkheidsprotiel aan te 
meten. 
VVD-fractievoorzitter Bolkestein doet 
bij de algemene beschouwingen een 
persoonlijke aanval op Van Mierlo en 
verwijt hem geen bijdrage te hebben 
geleverd aan de openbare discussie 
over het Verdrag van Maastricht. Dit 
uiteraard in grove tegenstelling tot de 
intellectuele spreekbuis van de VVD 
zelf. Gemakshalve vergeet Bolkestein 
erbij te vermelden dat zijn partijgeno
ten in het Europees Parlement en de 
Eerste Kamer hoogst ongelukkig waren 
met de nationalistische verhalen van 
hun voorman, die bovendien strijdig 
zijn met het eigen verkiezingspro
gramma. De verhoogde activiteit waar 
de liberale leider zich op liet voorstaan 
was kennelijk vooral nodig om zijn ei
gen partij te overtuigen. 
Deze drie voorbeelden hebben zich in 
het openbaar afgespeeld, waardoor het 
publiek er in principe over kan oorde
len. 
Stijlloosheid in de politiek onttrekt 
zich echter vaak aan de directe waarne-
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ming van velen. Zo worden achter de 
schermen gemaakte afspraken nogal 
eens in het openbaar geschonden. Of 
de behoefte om te scoren weegt zwaar
der dan het innerlijk fatsoen: ongege
neerd wordt een vondst van een col
lega gebruikt om zelf indruk te maken. 
Een persoonlijk- of partijbelang wordt 
met veel bravoure verpakt in een ge
meente- of landsbelang. 
Tegenwerpingen worden gebagatelli
seerd of geridiculiseerd. Bewijslast 
wordt omgedraaid. Bepaalde deskundi
gen worden ten behoeve van de eigen 
stellingname geciteerd, waarbij voorbij 
wordt gegaan aan anderen die er niet 
zo over denken. 
Afgezien van de onvolmaaktheid van 
mensen moeten we deze praktijken 
verklaren uit de aard van de politiek 
zelf. Die aard maakt dat alle betrokke
nen er op uit zijn zoveel mogelijk hun 
zin te krijgen. Het belangrijkste instru
ment daarbij is de taal. Deze leent zich 
door haar weinig exacte karakter ge
makkelijk voor manipulatie via onder 
andere toon, nadruk, woordkeuze, 
context en selectieve weergave. 
De politieke zeden en gewoonten in 
Nederland steken nog gunstig af bij die 
van veel andere landen. De corruptie 
in Derde-Wereldlanden is berucht. 
Biografieën van vooraanstaande poli
tici uit de VS schetsen dikwijls een ont
hutsend beeld. Nixons Watergate was 
niet uitzonderlijk. Lyndon ]ohnson 
loog en bedroog er ook op los om nota 
bene zijn 'Great Society' voor de ar
men tot een succes te maken. 
In ons land hebben we zo onze eigen 
maatstaven. De partijen groeien in
houdelijk naar elkaar toe. Daarom 
wordt het verschil in politieke stijl be
langrijker. Zonder de heilige uit te 
hangen moet D66 bijvoorbeeld de ei
gen pretenties zien waar te maken. 
Tegelijkertijd dienen we zeer alert te 
blijven op het gedrag van anderen. 
Want echt goede politici trappen niet 
in al die vallen die ze zelf nooit zouden 
hebben gezet. 

Bob van den Bos 

-
Jonge Democraten 
De nieuwe voorzitter ad Interim 
van de Jonge Democraten (JO) is 
sinds november 1992 Ruud van 
den Brink (22). Als student schei
kunde is hij een van de weinige 
béta's in 'onze' politieke jonge
renorganisatie. Tot april van dit 
jaar is hij ad interim, want hij 
volgde tussentijds Mark van 
Barschot op, die - niet geheel vrij· 
willig • opstapte op het moment 
dat de kandidaatstellingstermijn 
voor het novembercongres al was 
verstreken. De JO heeft een moei· 
lijke periode achter de rug. Het is 
niet gemakkelijk het bestuurs· en 
organisatiewerk te combineren 
met een studie. De studiefinancie· 
ring wordt als knellend, de tem· 
pobeurs als bedreigend ervaren. 
Toch zijn er 1500 leden (waarvan 
35 procent vrouwen), een kleine 
20 afdelingen en regio's in 
Groningen, Brabant en Limburg. 
Naast ledenwerving vindt Van 
den Brink dat de JO zich meer 
moet bezighouden met actuele 
politieke onderwerpen die van be· 
lang zijn voor jongeren zelf: uitke
ringen, studiefinanciering en on· 
derwijs in het algemeen, de 
rechtspositie van jongeren, enzo· 
voort. Hij hoopt daarmee twee 
vliegen in één klap te slaan. Het 
huidige JO-ledenbestand wor· 
stelt, behalve met studiefinancie· 
ring, doorgaans niet met ernstige 
problemen op deze terreinen. 
Door hieraan meer aandacht te 
besteden, kunnen niet alleen stu· 
denten maar ook jongeren uit an· 
dere groeperingen worden be· 
reikt. En in ieder geval wil de JO 
in het verlengde van de discus· 
sies over sociale dienstplicht en 
genetische manipulatie vernieuw· 
end bezig zijn. Als follow-up van 
het Paars Regeerakkoord wordt 
in april een Paars Congres ge· 
houden. Ook over de relatie van 
de JO met 066 wil de voorzitter 
nog even iets kwijt. De JO is be· 
slist niet de jongerenorganisatie 
van 066, maar is er naast 066. 
Toch noemt hij 066 de moeder· 
partij. Dat mag voor buitenstaan· 
ders één pot nat zijn, maar voor 
vrijzinnig democraten is dat ver· 
schil gesneden koek. 

Marie-Louise Tiesinga 



Olga Scheltema: 'Staatsrecht verandert nog niet sterk' 
Vooruitlopen op politieke vernieuwing 
Staatsrechtelijke vernieuwing lijkt te leven in de Nederlandse politiek. De mensen zijn ermee bezig. Maar van 

een staatsrechtelijke 'revolutie' zal het op korte termijn niet komen, zegt Olga Scheltema, die voor D66 in de 

Tweede Kamer binnenlandse zaken doet. "Ik maak me geen enkele illusie dat we op korte termijn spectaculaire 

veranderingen krijgen, maar dat wil niet zeggen dat er niets verandert." Het referendum, de gekozen burgemees

ter en het districtenstelsel komen volgens haar wel dichterbij. 

Commissie 

Deetman. 

Foto: 

Stokvis. 

Dat er nu over staatsrechtelijke ver
nieuwing wordt gesproken is voor een 
niet onbelangrijk deel de verdienste 
van D66-fractieleider Hans van Mierlo, 
die dit 26 jaar na de oprichting van 
D66 opnieuw op de politieke agenda 
heeft gekregen. In de commissie 
Deetman hebben de fractieleiders van 
vrijwel alle politieke partijen beslist 
wat er nu precies onderzocht moet 
worden. Vier commissies zijn nu aan 
het werk en zullen in de eerste maan
den van 1993 advies uitbrengen. 
Olga Scheltema: "De commissie De 
Koning is voor de staatsrechtelijke ver
nieuwing verreweg de belangrijkste. Ik 
heb echter niet de indruk dat deze 
commissie veel heil ziet in staatsrech
telijke veranderingen. Maar ik laat me 
graag van het tegendeel overtuigen. 
Het gaat natuurlijk om een moeilijke 
materie, waar de meningen over ver
deeld zijn. Maar je weet natuurlijk ook 
niet waar ze op 't laatst nog mee ko
men." 

Referendum 
Over het raadgevend of beslissend refe
rendum heeft Scheltema nog geen ge
luiden gehoord. "Maar CDA-fractielei
der Brinkman heeft hier een opening 
geboden. Dat is belangrijk. Ik ben heel 
benieuwd naar het advies en sluit niet 
helemaal uit dat de commissie een 
vorm van referendum aanbeveelt." 
"Ik merk steeds vaker dat burgers zeg
gen: 'Waarom is er in andere landen 
wel een referendum en hier niet?' Een 
referendum is belangrijk om de band 

tussen kiezer en gekozene te 
versterken. De burger is im
mers toch niet meer zo bij 
de politiek betrokken." 
Dat laatste heeft ook te ma
ken met het weinig posi
tieve beeld dat de burgers 
van de politiek hebben. 
Scheltema: "Burgers vinden 
dat politici zich met de 
grote lijnen bezig moeten 
houden. En dat vind ik ook, 
al is dat makkelijk gezegd. 
Maar dan moet je eerst de 
structuur veranderen. Het 
parlement is daar toch wel 
mee bezig. ledereen heeft 

het idee dat er iets moet veranderen. 
De structuur leidt ertoe dat het zo is als 
het nu is. De lijsttrekkers doen het 
grote werk en daarachter schuift een 
grote groep Tweede-Kamerleden het 
parlement binnen. Het systeem leidt 
daartoe, de lijsttrekker bepaalt het aan
zien van een partij." 

Districtenstelsel 
Dat verander je volgens Olga 
Scheltema pas met een (beperkt) dis
trictenstelsel. Het 'Duitse model' (door 
D66 juist niet omarmd) staat daarbij 
politiek gezien centraal. In dat model 
geldt dat wie in een district gekozen is 
in de Bondsdag komt. Het Duitse par
lement wordt dan aangevuld met de 
'algemene kandidaten'. Scheltema: "Ik 
ben heel benieuwd of de commissie De 
Koning het districtenstelsel nuttig 
vindt. In het Nederlandse parlement 
hoor je steeds meer geluiden van men
sen die er wel voor voelen." 
Dat geldt niet voor het idee om de mi
nister-president, wiens rol steeds be
langrijker wordt, te laten kiezen. "Ik 
denk niet dat er op korte termijn een 
gekozen minister-president komt. Ik 
denk ook niet dat de Eerste Kamer 
wordt opgeheven, zoals D66 wil. Ook 
de werkwijze van de Senaat zal nauwe
lijks veranderen, al weet ik niet of de 
commissie De Koning zal adviseren de 
Eerste Kamer een terugzendrecht te ge
ven." 
Olga Scheltema is sceptisch over de 
commissie Wiegel. "Het loopt niet zo 
hard met de discussie over de kernta-

ken van het rijk." Wat positiever is het 
Tweede-Kamerlid over de politieke 
kansen voor een gekozen burgemees
ter. "Ik verwacht dat de commissie Van 
Thijn helder uiteenzet wat de voor- en 
nadelen zijn van een burgemeester die 
door de burgers gekozen of door de ge
meenteraad is gekozen of die is be
noemd." 

Stimulerend 
Scheltema verwacht geen wonderen 
van de commissies die nu de staats
rechtelijke vernieuwing bekijken. 
"Daar gaat de revolutie niet plaatsvin
den. Maar het allerbelangrijkste is dat 
die commissies er zijn. In de laatste 25 
jaar is in het parlement nauwelijks 
over staatsrecht gesproken, maar nu 
wel. Het werkt stimulerend. De Kamer 
loopt al een beetje vooruit op de ver
nieuwing. Maar het gevaar van een po
litieke kater is er natuurlijk altijd." 

-
Martin Voorn 

De commissie De Koning onder
zoekt onder andere: 
- het kiesstelsel (evenredige ver· 
tegenwoordiging, een districten
stelsel of een mengvorm); 
- het referendum; 
- de rol en bevoegdheden van de 
minister-president; 
- de rol en bevoegdheden van de 
Eerste Kamer. 

De commissie Wiegel onder
zoekt: 
-de kerntaken van de (rijks)over
heid; 
- de departementale herindeling. 

De commissie Scheltema (hoog· 
leraar staatsrecht in Groningen) 
onderzoekt: 
- de ministeriële verantwoorde
lijkheid; 
- de verzelfstandiging van de 
overheidstaken. 

De commissie van Thijn onder
zoekt: 
• de gekozen of benoemde burge
meester. 
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Wandelganger vervreemd var 

'Wie een congres van D66 bijwoont, 

waant zich eerder op de reünie van een 

stedelijk gymnasium dan op een politieke 

bijeenkomst. Ook november 1992 in 'De 

Vereeniging' in Nijmegen zat niet de con

greszaal maar de ruimte er omheen 

stampvol mensen. Verdiept in geani

meerde gesprekken of zaken doen in in

formele sfeer. 
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Zo opende Trouw maandag 30 novem
ber zijn verslag over ons laatste con
gres onder de titel 'D66 willosse sfeer 
nog graag even vasthouden'. Marleen 
Barth, die dit schreef, had het hele
maal begrepen. Alleen houd ik het 
erop dat we die losse sfeer niet nog 
even, maar nog heellang willen vast
houden. 
Er moet bij gezegd: het wás een con
gres voor de wandelgangen. Ons stand
punt over de sociale zekerheid, het 
rapport van de commissie Engwirda, 
was al uitvoerig in de pers aan de orde 
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geweest en met de standpunten van de 
andere partijen vergeleken. En voor 
statuten en huishoudelijke reglemen
ten loopt de doorsnee democraat al he
lemaal niet warm. Waar moest dat ene 
partijlid dan de zaal nog voor betre
den? Financiën, internationale partij
vorming, duurzame ontwikkeling, ac
tuele politieke moties, het was allemaal 
minutenwerk Natuurlijk, de toespra
ken. Dan zit de zaal vol. Verder was 
het opletten geblazen, want in het 
grootste gedeelte van de wandelgangen 
was het congres via de speakers abso
luut niet te volgen en dat is fout. Het 
vervreemdt de wandelganger van wat 
er gebeurt. Als je kunt horen wat er 
aan de orde is, ga je af en toe nog eens 
kijken. Als dat contact er niet is, treedt 
de onverschilligheid in. 

Geen onverschilligheid bij Jan Willem 
Bertens. Gretig stapte hij de hal binnen 
en begroette de commissie met de 
groene linten. "Wat zijn dat voor lin
ten?", vroeg hij en]an Veldhuizen ant
woordde hem: "Ja jongen, dat is alleen 
voor ouderejaars, daar ben jij nog veel 

te kort lid voor." Jan Willem verwerkte 
het bij zijn nostalgische herinneringen 
aan 'De Vereeniging', waar hij menig 
studentenfeest heeft gevierd. Hij sprak 
over de oude grond der vaderen en 
constateerde "weer thuis te zijn". Toen 
ik hem vroeg naar de behandeling van 
het agendapunt internationale partij
vorming zei hij: "Het dringt te weinig 
door dat zoiets de voortdurende aan
dacht vraagt van de groeiende liberaal
democratische partijen in Europa. Als 
eenling kun je in Europa niet werken, 
dat is duidelijk. Maar het is te verkie
zen om je als eigen internationale club 
te presenteren, boven je schoorvoe
tend aan te sluiten bij een gezelschap 
dat jou welwillend accepteert." 

Op advies van Jan Veldhuizen voeren we 
op de komende congressen een ti'·te-à
tête-hoekje in, waarin ik voor het 
schrijven van mijn impressies wat rus
tiger van gedachten kan wisselen. 
Bijna 800 mensen woonden het con
gres bij, onder wie veel jongeren. Een 
twintigtal mensen kwam melden dat 
zij voor het eerst een congres bij-



inhoud partijcongres 
in het gewoon doorgaan om met 
twaalf mensen net te doen of je veel 
groter bent." Hans van Mierlo tegen 
Sinterklaas: "De mooiste zin uit jouw 
verhaal vond ik je presentatie van de 
nieuwe voorzitter. Een typisch katho
lieke methode om te zeggen: Als ze 
met zijn allen voor jou klappen dan 
krijg je ook mijn zegen!" 

Een vrouwelijk bestuurslid: "Hoe be
langrijk de agenda van een congres 
ook is, de belangrijkste functie blijft 
toch de bestendiging van de bestaande 
vriendschappen en relaties." 

Het congres werd geschorst. Sociale 
Zekerheid was niet af en het gaat niet 
aan om met tien leden zo belangrijke 
beslissingen te nemen. 
Congresvoorzitter Ewout Cassée - die de 
zaal al met 'turbotempo' had gedreigd 
- over die schorsing: "Als iedereen zich 
goed had voorbereid, inclusief het 
Hoofdbestuur, en als de HE-leden zich 
hadden gehouden aan de spreektijd 
die ook anderen wordt opgelegd, dan 
waren we nog een heel eind gekomen. 
Maar van de andere kant: de kracht 
van een organisatie schuilt in haar ver
mogen om te improviseren! Dat werd 
vandaag weer duidelijk." 

Sinterklaa.{) sprak op het congres zijn verontmsting uit over 

de snel stijgende populariteit van Kerstmis en de afne

mende aandacht voor zijn vijf-decemder-feest. 

Wat Lennart van der Meulen ervan vond? 
"Nog twee van die congressen en we 
halen dertig zetels bij de verkiezingen 
van 1994. De inspiratie van de fractie
voorzitter, de bevlogenheid van de 
nieuwe partijvoorzitter, de afsluitende 
woorden van de scheidende voorzitter, 
nieuwe gezichten bij de vragenronde 
en bij de actuele politieke moties, alle
maal hoopgevende tekenen." 

woonde en wel eens wilde weten hoe 
dat nou allemaal toegaat. 

Een Oost-Brabander vond de rede van 
Hans van Mierlo ongekend ernstig. 
"Daar is ook alle reden toe", zei hij, 
"maar het was opvallend. Het ludieke 
element was vandaag ver te zoeken, 
zelfs Sinterklaas was verontrust. Het 
congres is minstens zo belangrijk voor 
de onderlinge kennismaking dan voor 
de fundamentele discussie. Voor dat 
laatste zorgt het Hoofdbestuur wel, 
maar dat moest ons tijd en ruimte gun
nen voor kennismaking van leden met 
leden." 

Vraag aan een Tweede-Kamerlid: "Wat 
komt er terecht van alle in de Kamer 
genomen besluiten?" Antwoord: "Wij 
zijn er voor de besluiten, wij zijn er 
niet voor de uitvoering." Repliek van 
een Jonge Democraat: "Misschien moet 
je dan eens een besluit nemen over de 
uitvoering van jullie besluiten." 

Er is een levendige discussie over de 
wethouders. De analyse van Jan 

Hoedeman in Elsevier wordt geprezen. 
Iemand zegt toe een 'ballade van de 
belazerden' te zullen schrijven. 

Sinterklaas tegen Hans van Mierlo: "De 
mooiste zin uit jouw verhaal vond ik: 
Onze prioriteit in de fractie zalliggen 

Congres nieuwe stijl 

Stijn Verbeeck 

Eind 1993 wil de partij een congres nieuwe stijl waarvoor zelfs een commissie in 
het leven is geroepen. Blijkens een verhaal in de vorige Democraat is die commis
sie geweldig enthousiast. Zij geeft een enorme opsomming over wat dat nieuwe 
congres allemaal omvat. En dan ben ik toch een beetje teleurgesteld. Want wat 
staat daar nou voor nieuws in? Behalve misschien het politiek filmprogramma heb 
ik al die andere dingen al eerder op congressen van de partij meegemaakt. Ik wil 
niet negatief klinken en ik blijf een groot voorstander van de verlevendiging van 
onze congressen, maar fringe-meetings, een crèche, ruime wandelgangen, een 
feest op zaterdagavond, een informatiemarkt en gelegenheid om Tweede
Kamerleden aan de tand te voelen, daar val ik niet van ondersteboven. Als dat be
doeld wordt met een weekend vol actualiteit, ontmoeting, muziek, informatie, mo
ties, drama, discussie, markt, cultuur, inspiratie, actie, scholing, verbroedering, ont
spanning en dans, dan klinkt dat toch een beetje naar oude wijn in nieuwe zakken. 
Maar ik laat mij graag bekeren en wacht het programma met spanning af. 

Stijn Verbeeck 
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·~ Eerste regionale podia over Europa 
~ In Tilburg en Deventer zijn de eerste regionale podia georganiseerd, over 'Europa en Maastricht'. De po-

;... dia waren geslaagd in hun opzet verbreding van het politieke debat te bevorderen. Er werden veel kriti-

sche vragen gesteld en de discussie was levendig. De komende maanden zijn er regionale podia over 

hetzelfde onderwerp in Kerkrade, Groningen, Utrecht en de regio Noord-Holland. Het podium in 

Putten, dat 29 januari plaatsheeft, gaat over asielbeleid in Nederland. 

Moet er meer democratische controle 
komen op de huidige Europese 
Gemeenschap? Moet het Verdrag van 
Maastricht door D66 onverwijld on
derschreven worden? Wat is belangrij
ker: Europa of democratie? Wat bete
kent Maastricht voor het grensover
schrijdende economische verkeer? 
Over deze vragen discussieerden de 
aanwezigen in Tilburg met de gastspre
kers Bob van den Bos (lid Eerste 
Kamer), Bob de Ruiter (fractiemedewer
ker), Arjen Bouter (medewerker 
Europees Parlement), drs Leo Vladar 
M.Sc. (socioloog RUL) en dr F. 
Boekerna (docent regionale economie 
KUB). 
Bob van den Bos ziet Maastricht vooral 
als een brede en grote stap in de rich
ting van een integratie van Europa. Hij 
stipt een aantal'gevoelige' onderwer
pen aan: één munt, één bank, de her
oriëntatie op het nationale erfgoed en 
het projecteren van diepere algemene 
ongenoegens op 'Brussel' en vreemde
lingen. Maastricht is volgens Van den 
Bos een vervolg op het weghalen van 
de grensbelemmeringen en heeft de 
mensen wakker geschud. Men is zich 
bewust geworden van de democrati
sche tekortkomingen van het verdrag. 
Bij de keuze voor 'Europa of democra
tie' acht hij de democratie het belang
rijkste. 
Bob de Ruiter reageert hierop door te 
erkennen dat de discussie over Europa 
inderdaad toeneemt. Maar hij is het 
niet eens met de opinie dat Maastricht 
een grote stap was. Maastricht is voor 
hem een teleurstelling, want de 'grote' 
vragen over Oost-Europa werden niet 
behandeld. Bob van den Bos stelde dat 
'D66 pal voor democratie staat met 
harde eisen'. Bob de Ruiter zegt echter 
dat Nederland haar ideeën over demo
cratie niet kan projecteren op Europa. 
Niet alle staten hebben namelijk be
lang bij verdere integratie. Dus er zou, 
volgens De Ruiter, een integratie moe
ten plaatsvinden zonder dogma's, 
flexibel en daadkrachtig. 
De Euro-democraat Arjen Bouter vraagt 
zich af hoe te weinig democratische 
controle voor het Europees Parlement 
opgelost kan worden. Een belangrijk 
punt in de Deense kwestie is dat 
Europa wordt besproken. In Edinburgh 
is Europa 'opgelost' en ontstond er een 

soort 'Europa à la carte.' De Denen 
zouden dan alleen de door hen ge
wenste aspecten van Maastricht kun
nen overnemen. Voor Arjen Bouter is 
Maastricht wel degelijk een grote stap, 
want het is pas de tweede verdragswij
ziging in het bestaan van de EG. Hij 
gaat ervan uit dat Europa nauwelijks 
democratisch te controleren is, omdat 
het te complex is. 
Een opmerking uit de zaal was dat de 
bevolking niet weet waarom al die re
gels worden opgesteld in Brussel. 
"Maastricht is een achteruitgang en er 
moet dus meer uitleg en voorlichting 
komen. Bob van den Bos is het hier
mee eens, maar wijst erop dat bijvoor
beeld de boeren allang weten hoe het 
in Brussel werkt. 
Moet die Europese democratie niet 
geëist worden door Nederland? Bob de 
Ruiter weet echter dat Nederland een 
prachtig ontwerp-verdrag heeft opge
steld, maar dat het helaas van tafel 
werd geveegd. Het belang van Europa 
woog zwaarder, dus werd de democra
tie ondergeschoven. Bob de Ruiter: 
"Daar hebben we ons bij neergelegd, 
omdat er ook nog andere belangen in 

het geding zijn. Wie vindt dat die ge
ringe democratisering onaanvaardbaar 
vindt, moet eigenlijk tegen het 
Verdrag van Maastricht stemmen." 
Van den Bos denkt dat als het Verdrag 
van Maastricht zou worden afgewezen 
dat dan Europa in slaap zal zijn voor 
jaren. En omdat dat niet mag gebeuren 
heeft hij het Verdrag goedgekeurd met 
pijn in het hart. 
De socioloog Leo Vladar geeft aan dat 
de geschiedenis verder leeft in het hui
dige volksbewustzijn. De in 1941 opge
richte Europese Raad fungeerde toen al 
als paraplu voor Europese volkeren. 
Volgens Vladar is een mogelijke oplos
sing voor het 'nee-stemmen' van de 
Denen tegen Maastricht, dat de Denen 
zich veel bewuster zijn van hun natio
naliteit. Hij ziet de EG als een schild en 
niet als een keurslijf of harnas of als 
eenwordingsmachine. Vladar meent 
dat mensen bang zijn voor bovenna
tionale en niet voor internationale be
sluitvorming. Hij vraagt zich vooral af 
welke garantie Maastricht biedt voor 
culturele bezittingen. 
Op de vraag waarom het Europa eco
nomisch wel goed gaat, maar politiek 
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niet, antwoordt Bob van den Bos dat 
Maastricht nu juist de niet-economi
sche dimensie behandelt. En dus wel 
gaat over bijvoorbeeld milieu en soci
aal beleid. 
Frans Boekerna vindt, over 'Europa van 
de regio's' dat de discussie over Europa 
gevoed wordt door speculaties en voor
onderstellingen. De grens blijkt echter 
nog steeds een belangrijke belemme
ring te zijn. Het grensoverschrijdende 
economische verkeer tussen bijvoor
beeld Midden-Brabant en de Vlaamse 
Noorderkempen kent een aantal be
lemmeringen, zoals cultuurverschillen, 
sociale en fiscale wetgeving en vergun
ningen. De conclusie voor Frans 
Boekerna is dat de Europaïsering dich
ter bij huis moet beginnen. 

Alfred de Weert 
Lid afdelingsbestuur Tilburg 

In Deventer hield D66 in december ook een regionaal po

dium over 'Europa en Maastricht'. Onder leiding van jour

nalist Gerrit van der Kooy, die de 150 aanwezigen direct bij 

de discussie betrok, ontstond een levendige politieke bijeen

komst. Volgens organisator Eddy Tulp heeft het eerste spek

takel in een serie D66-debatten een einde kunnen maken 

aan de gezapigheid van politieke bijeenkomsten. Op de foto 

(v.l.n.r.): D66-Europarlementariër fan Willem Bertens, Cato 

Weijn, Gerrit van der Kooy, Groen-Linksmedewerker Kees 

Diepeveen en Rob Meyer. Foto: Deventer Dagblad. 

Duurzame ontwikkeling 
in Europa 
Duurzame ontwikkeling was het on
derwerp van het seminar van Inter
national Demoeratic Initiative (IDI), 
dat in december 1992 in Den Haag 
werd gehouden. Gedurende twee da
gen werd met een aantal bevriende 
partijen gesproken over het realiseren 
van duurzame ontwikkeling in West-, 
Oost- en Centraal-Europa. Aanwezig 
waren vertegenwoordigers uit Hon
garije (SDS en Fidesz), Polen (de soci
aal-liberale fractie van de Demo
cratische Unie), Bulgarije (UDF), 
Slovenië (LDS), Tsjechoslowakije 
(Burgerbeweging) en Groot-Brittannië 
(Liberal Democrats). 
Het doel van het besloten seminar was 
het thema uit te diepen zodat het een 
kernthema voor de algemene beraad
slagingen van het IDI zou kunnen 
worden. Door de samenstelling is een 
sterke nadruk gelegd op het bereiken 
van duurzame ontwikkeling in 
Centraal- en Oost-Europa. Het is be
langrijk een directe relatie te leggen 
met het moeizame proces van econo
mische herstructurering. Rekening 
houden met het milieu, met de toch al 
beperkte draagkracht, in het proces 
van privatisering van de economiën, 
direct vanaf het begin, is noodzakelijk 
en moeilijk tegelijk. Veel is onbekend, 
zowel ten aanzien van het privatise
ringsproces (welke organisatie is prak
tisch, welke deelname vanuit West 
Europa is bereikbaar) als ten aanzien 
van de huidige stand van verontreini
ging van het milieu en de effecten er
van op langere termijn. Duidelijk is 
dat veel uitwisseling van expertise nut
tig kan zijn, ook over de politieke 
vormgeving van beleid voor duurzame 
economische ontwikkeling. 
Maar daar bovenuit steken een aantal 
vraagstukken die veel ruimer zijn en 
directe barrières opleveren. Om er twee 
te noemen: milieukosten in de ruimste 
zin worden niet verwerkt in de prijzen 
van de produkten. In West-Europa is 
het al een probleem om duurzame ont
wikkeling te bereiken. In het Oosten is 
het voor vele vaak economisch conser
vatieve politici een reden om duur
zaamheid voorlopig pro memorie op 
de politieke agenda te zetten. Ander 
punt vormt de beperking in de sfeer 
van de internationale handel: het we
ren van toetreding op westerse mark
ten met een verwijzing naar westerse 
milieustandaarden. De westerse terug
houdendheid inzake markttoetreding 
is nadelig voor het bereiken van een 
noodzakelijke economische ontwikke-

ling. 
Resultaat van het seminar vormt een 
concreet werkprogramma in twee de
len voor het IDI. Allereerst een aantal 
onderwerpen die verder zullen moeten 
worden uitgewerkt, bijvoorbeeld het 
milieu een prijs geven, beleid voor we
reldwijde milieuvraagstukken schet
sen, de relatie internationale handel 
en milieu nu echt tot onderwerp van 
politieke studie maken. Specifiek in re
latie tot Centraal- en Oost-Europa zal 
worden gewerkt aan het formuleren 
van een duurzame-ontwikkelingsaan
pak die volledig recht doet aan de in
zichten van de bevolking over wat een 
goede levensstandaard is. En aan een 
verduidelijking van wat in de politieke 
praktijk een beleid conform EG-milieu
standaard inhoudt. 
Op korte termijn nog belangrijker zijn 
de concrete actiepunten: expertise-uit
wisseling, advisering, beleidsonder
steuning. Om er een paar te noemen: 
uitwisseling van kennis over de uitvoe
ring van milieu-effectrapportage, over 
de praktijkwerking van EG-milieunor
men, over fondsvorming voor milieus
anering, beleidsadvisering gericht op 
het versterken van de economische ar
gumentatie voor duurzame ontwikke
ling, advies over de eerste stappen op 
weg naar effectieve milieuwetgeving, 
opzet voor milieu-educatie. 
Beïnvloeding van nationaal beleid gaat 
vooral over het mede-financieren van 
technologie-transfer en van investe
ring in efficiënte technieken, dit om 
de voor duurzame ontwikkeling nood
zakelijke technologiesprong snel te 
kunnen maken. 
De uitwerking gebeurt in het kader 
van IDI en IVSOM. Twee initiatieven 
kunnen nu al gemeld worden: de 
Bulgaren zullen in maart een werkcon
ferentie organiseren over de rol van de 
verschillende organisaties - rijk, lokaal, 
milieu organisaties - en de bevolking 
bij het realiseren van duurzame ont
wikkeling. De Hongaren komen met 
een studie over de benadering van de 
privatisering van de economie vanuit 
het perspectief van <;tuurzame ontwik
keling. Een uitvoerig verslag van het 
seminar, inclusief de volledige agenda 
voor de toekomst, is verkrijgbaar bij 
het Landelijk Secretariaat. 

Hans Jeekei 

DEMOCRAAT 7 



8 

Gerrit Jan Wolffensperger (GJW): "De 
regeringspartijen hebben niets te win
nen en veel te verliezen bij een vroeg
tijdige kabinetscrisis. Daarom zal het 
kabinet de rit wel uitzitten. De fractie 
van D66 staat voor de opgave om de 
huidige positie te consolideren, en wel 
in een periode waarin niet zo veel eer 
te behalen valt. Want het kabinet 
neemt geen grote initiatieven meer en 
houdt zich op de vlakte." 
"De fractie van D66 zal zich dan ook 
vooral moeten profileren met de 
standpunten, die zij reeds eerder heeft 
ingenomen en die in sommige geval
len nader uitgewerkt worden. Die 
standpunten zullen we moeten blijven 
verdedigen tegen de al dan niet ge
combineerde aanvallen van CDA, 
PvdA en VVD. Brinkman, Bolkestein 
en Rottenberg liggen voortdurend op 
de loer en richten hun pijlen vooral op 
D66. Dat is hun goed recht en boven
dien geven hun aanvallen ons volop 
de kans te laten zien wie we zijn en 
waar we voor staan. Maar het is na
tuurlijk wel eens vermoeiend en er 
gaat veel tijd in zitten." 
"Op de fractie wordt ook steeds vaker 
een beroep gedaan. We zijn kennelijk 
interessanter geworden voor maat-

DEMOCRAAT 

schappelijke organisaties en de media. 
Dat betekent dat we vaker interviews 
geven en toespraken houden. Aan 
onze stand in de peilingen zijn we ver
plicht al die uitnodigingen te aanvaar
den. Maar het houdt wel in dat we met 
zijn twaalven doen alsof we met zijn 
dertigen zijn. Conclusie: voor de ont
wikkeling van nieuwe ideeën en initia
tieven zal vooral de partij zich moeten 
inzetten. De fractie heeft daar onvol
doende mogelijkheden voor. Die zal 
primair het politieke handwerk moe
ten doen en de eigen opvattingen over 
het voetlicht moeten blijven brengen." 

Tegenwind 
"We hebben de wind niet in de rug. 
Als ik me even beperk tot mijn eigen 
portefeuille, justitie, dan zie ik dat het 
klimaat in Nederland grimmiger en 
harder wordt. De criminaliteit stijgt, 
en dus roept men al gauw om meer be
voegdheden voor de politie en minder 
bescherming van verdachten. In dat 
klimaat pleit ik voor behoud van ons 
humane, strafrechtelijke systeem. 
Omdat ik er van overtuigd ben dat 
eenzijdige verharding aan de kant van 
de overheid ook verharding van de 
kant van de samenleving en de crimi-

naliteit oproept. Denk aan het voor
beeld dat veel aandacht heeft gekre
gen: mijn verzet tegen het fouilleren 
op straat. Ik verwacht meer van een 
grotere inspanning in de sfeer van de 
preventie dan van steeds hardere, uit 
Amerika geïmporteerde repressieme
thoden. Hetgeen overigens niet bete
kent dat wij tegen vernieuwingen van 
opsporingsmetboden zouden zijn. Ik 
heb mij uitgesproken voor DNA-onder
zoek in strafzaken en ook op het ge
bied van aftappen en afluisteren zullen 
de bevoegdheden van de politie 'up to 
date' moeten worden gemaakt." 
"Op het gebied van de sociale zeker
heid heeft de fractie ook een - laten we 
zeggen- vooruitgeschoven positil'. De 
regeringspartijen proberen op dit mo
ment de scherpe kantjes van het be
ruchte WAO-besluit af te vijlen. 1 )e 
discussie spitst zich nu toe op de vraag 
of de bestaande gevallen ontzien kun
nen worden. Het is natuurlijk gunstig 
dat men zich althans voor de be
staande gevallen inzet en het is ook 
niet onbelangrijk dat de PvdA en het 
CDA zich kennelijk nog wel wat van 
de kritiek hebben aangetrokken. Maar 
wij vinden het WAO-besluit nog steeds 
principieel onjuist. Een korting in 
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BESTUURDERSVERENIGING 

24-04-93 Statendag in de Amershof in 
Amersfoort; 

15-05-93 themadag over broeikasbeleid en 
duurzame ontwikkeling, vooral 
voor lokale en provinciale 
bestuurders; 

5-06-93 Algemene ledenvergadering 
Bestuurdersvereniging in 
De Reehorst in Ede. 

Kerntakendiscussies nader belicht 

De Bestuurdersvereniging heeft een bundel 
uitgegeven met een weergave van het verloop 
van een aantal kerntakendiscussies in 
gemeenten en provincies. De artikelen bevatten 
de ervaringen en de inzet van D66-
bestuurders, stappenplannen en criteria voor 
het afbakenen van kerntaken van de lokale en 
provinciale overheid. De bundel is voor leden 
van de Bestuurdersvereniging gratis 
verkrijgbaar. Niet-leden betalen vijf gulden. 
Bestellingen bij het Landelijk Secretariaat 
(070-3858303). 
Voor meer informatie over activiteiten en 
lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging: 
Monique Oomes, coördinator 
Bestuurdersvereniging (070-3858303). 

INTERNATIONAL 
QUARTERLY 

De redactie van 'D66 International Quarterly' is 
op zoek naar een 'native speaker' van het 
Engels of een student Engels, om het Engelse 
taalgebruik in de te publiceren artikelen te 
controleren. 
Voor aanmelding of meer informatie: 
Wiltried Derksen, 03494-59421 ('s avonds). 

AGENDA 
Gegevens over algemene afdelings- en 
regiovergaderingen, politieke bijeenkomsten en 
cafés, enzovoort, kunt u sturen aan 
Landelijk Secretariaat D66, Jeroen Nugteren, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. 
De sluitingsdatum voor de volgende Democraat 
is 8 februari. 
20-01-93 19.52 uur, Ned. 1, TV-uitzending D66. 
20-01-93 20.00 uur, Afdeling Weesp D66 

Doeke Eisma over Europa zonder 
grenzen, wat betekent dit voor de 
burger? 

20-01-93 20.00 uur, M50 pand Utrecht 
Forum met onder andere 
Gerrit Jan Wolffensperger over 
illegalenbeleid. 

23-01-93 10.30 uur, Algemene Regio Verga
dering Brabant, met Olga Scheltema 
over bestuurlijke reorganisatie. 

23-01-93 Jonge Democraten, hotel Haarhuis te 
Arnhem. 
10.30 uur Doeke Eis ma over hulp aan 
Oost-Europa. 
13.30 uur Pieter ter Veer over 
Europees landbouwbeleid. 

25-01-93 20.00 uur, D66 Amsterdam 
Rivierenbuurt, Arthie Schimmel over 
landelijke politiek. 

25-01-93 20.00 uur, D66 Hoevelaken 
Olga Scheltema over regionalisering. 

26-01-93 Jonge Democraten, 20.00 uur, 
Rotterdam, lezing: 'Het lot van Tibet'. 

29-01-93 Putten, Regionaal Podium over 
asielbeleid. 

29-01-93 20.00 uur, D66 Kerkrade 
Hans van Mierlo over algemene 
politiek. 

-01-93 14.30 uur, D66 Haarlemmermeer 
Gerrit Jan Wolffensperger over verkeer 
en vervoer. 

30-01-93 12.30 uur, Amersfoort, conferentie 
Wetenschappelijk Bureau over 
dijkverzwaring. 

1-02-93 20.00 uur, D66 Opsterland 
Dick Tommei over milieu. 

01-02-93 20.00 uur, D66 Nieuw-Leusden 
Gerrit Ybema over het Verdrag van 
Maastricht. 

05-02-93 18.47 uur, Ned. 3, TV-uitzending D66. 
08-02-93 20.00 uur, D66 Loosdracht 

Jacob Kohnstamm. 
08-02-93 20.00 uur, D66 Medemblik 

Olga Scheltema over regionalisatie. 
24-02-93 20.22 uur, Ned. 2, TV-uitzending 066. 



!i WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
Conferentie over 
Duurzame Ontwikkeling 

De Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 
(SWB) hield op 12 december in Utrecht een 
conferentie over 'duurzame ontwikkeling, 
economie en milieu'. Een studieconferentie 
naar aanleiding van de publikatie van de 
brochure van de SWB over hetzelfde 
onderwerp. Aan de conferentie werd door 
ongeveer 60 mensen deelgenomen. 
Er werd veel en zinvol gediscussieerd, hoewel 
het om een zogenaamde studieconferentie ging 
waarbij het meer de bedoeling is om kennis 
over te dragen aan de deelnemers. De SWB 
had drie mensen bereid gevonden een inleiding 
te verzorgen: twee auteurs uit de bundel 
achtereenvolgens Jan Paul van Soest e~ Ad 
van den Biggelaar, en het Tweede-Kamerlid 
Dick Tommel, in de fractie van D66 als eerste 
verantwoordelijk voor het beleid op het gebied 
van milieu en duurzame ontwikkeling. 
Door de sprekers werd herhaaldelijk de term 
'groei' ter discussie gesteld en vanuit een 
verschillend perspectief belicht. Dat leidde 
vanuit de zaal tot de terechte vraag wat de 
verschillende sprekers nu precies onder groei 
verstaan. Bij discussies over duurzame 
ontwikkeling blijkt telkens dat men eerst 
duidelijk moet aangeven wat men onder 
bepaalde cruciale termen verstaat: gaat het bij 
groei om volumegroei van het Bruto Nationaal 
Produkt? Gaat het om groei in koopkracht of 
om de groei van een andere wijze van 
produceren en consumeren? 
In een drietal werkgroepen werd na de pauze 
kort verder gediscussieerd over drie afgeleide 
onderwerpen. In de werkgroep 'Economie en 
duurzame ontwikkeling' is vooral gesproken 
over de mogelijkheid om verschillende 
toekomst-scenario's te ontwikkelen, die 
afhankelijk van de mondiale economische 
veranderingen de ruimte bepalen voor het 
Nederlandse economische beleid in het kader 
van duurzame ontwikkeling. De werkgroep 
'Politiek en duurzame ontwikkeling' heeft zich 
bepaald tot een discussie over de verschillende 
concepties van groei en de politieke 
consequenties van de keuze voor een bepaald 
concept. In de derde werkgroep, 'Economische 
instrumenten', bleek dat een benadering die te 
sterk gebaseerd is op individueel gedrag als 
oorzaak van ecologische vervuiling, 
onvoldoende houvast kan bieden bij het 
oplossen van milieuproblemen die voortkomen 
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uit collectieve processen en een gering gevoel 
van individuele verantwoordelijkheid. 
De organisatoren van de conferentie waren 
aangenaam verrast door de grote 
betrokkenheid van de deelnemers aan de 
conferentie en de durf om het project van 
duurzame ontwikkeling in een zo breed 
mogelijk, maar toch nog hanteerbaar kader te 
plaatsen. Mede daarom menen wij van een 
zeer geslaagde conferentie te mogen spreken. 

Conferentie over dijkverzwaring 

Op zaterdag 30 januari 1993 houdt de SWB in 
Amersfoort een conferentie over het vraagstuk 
~an de dijkverzwaring. Verzwaren we de dijken, 
Ja of nee? En zijn er eigenlijk tussenwegen? Er 
zullen drie inleidingen worden gehouden, over 
het veiligheidsvraagstuk, de landschaps- en 
ecologische problematiek en de bestuurlijke 
aspecten, met name waar het de verhouding 
betreft tussen (nationale) besluitvorming en 
(regionale) uitvoering. 
Op de conferentie gaan we ook werken in drie 
aparte workshops rond deze invalshoeken. 
Het zal gaan om de gedachtenwisseling en de 
discussie die nodig zijn om in de partij tot een 
definitieve stellingname te komen. Ook de 
betrokken parlementaire vertegenwoordigers 
zullen aanwezig zijn. We hopen dat inmiddels 
ook Rijkswaterstaat zijn rapport zal hebben 
gepubliceerd. 
De conferentie vangt aan om 12.30 uur en 
eindigt om 16.30 uur. De prijs bedraagt f 35,
per persoon, conferentiebundel en koffie 
inbegrepen. 

bijlage Democraat nr.1, 1993 



WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Ideeën, 
de brochurereeks van de SWB 

Duurzame Ontwikkeling 

De SWB heeft een aantal mensen gevraagd 
hun deskundigheid in te zetten ten behoeve 
van een brochure. Het is een interessante èn 
fraaie tekstenbundel geworden en om over de 
fotografie nog maar te zwijgen ... 
De verschillende kanten van het vraagstuk 
worden belicht en met name wordt aandacht 
geschonken aan de vraag hóe bereikt kan 
worden, wat bereikt moet worden. 
Auteurs zijn Jan Paul van Soest, Ad van den 
Biggelaar, Carl Koopmans, Marjan Peeters, 
Dick Tommei en Allan Varkevisser. 

Referenda en politiek 

Binnenkort zal in de reeks Ideeën een brochure 
verschijnen over referenda en politiek 
(werktitel). Vanuit verschillende invalshoeken 
wordt de referendaproblematiek behandeld. 
Geschreven wordt over de mogelijkheden van 
vergroting van participatie en initiatieven van 
burgers in de lokale politiek, de verschillende 
vormen van politieke participatie en 
maatschappelijke veranderingen die daarop van 
toepassing zijn. In een interview wordt 
ingegaan op burgerschap en liberalisme in 
relatie tot het referendum. 

Bijdragen komen onder meer van Pieter 
Fokkink en Theo Hooghiemstra, R. Hillebrand, 
H.J. van Houten, Nicky van 't Riet, ldo de 
Haan. Siep Stuurman wordt over dit onderwerp 
geïnterviewd. 

SWB Cahier 

Denken over democratie -
van forum naar partnership 
door H.J. van Houten 

Nieuwe participatievormen ontstaan en stellen 
het proces van maatschappelijke deelname zelf 
ter discussie. De participanten doorbreken de 
van boven opgelegde orde doelbewust en 
maken de democratische spelregels tot inzet 
van het spel. 

bijlage Democraat nr. 1, 1993 

IDEE nummer 6 

De reeks interviews van de afgelopen jaargang 
over het denken over bureaucratie wordt 
afgesloten met een korte beschouwing. Voorts 
vindt u in dit nummer een bespreking van de 
houding van D66 tegenover staatkundige 
vernieuwing van de hand van Edwin Kreulen. 
Ton Korver schrijft over risico en solidariteit en 
levert een andere kijk op voorstellen omtrent de 
aanpak van de problemen in de sociale 
zekerheid. Over de maatschappelijke status van 
muziek en het belang van muziekonderwijs treft 
u een bijzondere beschouwing aan van André 
van der Brugge. Peter Schouten doet enkele 
suggesties inzake de verkeers- en ver
voersproblematiek. Terwijl Joop Abbes, Sirnon 
Groen en Allan Varkevisser ons verder voeren 
in het debat over het ideologiebegrip en de 
ideologie van D66. 

IK MELD MIJ AAN VOOR 

[I De conferentie over dijkverzwaring, 
zaterdag 30 januari te Amersfoort 
kosten f 35,- incl. koffie/thee 
(u ontvangt een acceptgiro bij de 
conferentiestuk ken) 

GRAAG ONTVANG IK 

[ I Een abonnement op Idee, 
f 66,- per jaargang 

[ I 

l I 

[ I 

Een los nummer van Idee, 
f 15,- excl. porto 

De brochure Duurzame Ontwikkeling, 
f 19,50 excl. porto 

De brochure Referenda en politiek, 
f 19,50 excl. porto 

[ I Het cahier Denken over democratie, 
f 10,- excl. porto 

[ I Het cahier Relatie en Huwelijk, 
f 8,- excl. porto 

(Wacht met betalen, u ontvangt een acceptgiro) 

Stichting Wetenschappelijk Bureau, 
Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070-3858303 
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I SCHOLING EN VORMING I 
HET PSVI IN DE REGIO: 
"Oriëntatie op het Politieke Handwerk" 

In de loop van 1993 openen de lokale 
afdelingen de kandidaatstelling voor de 
gemeenteraad. Overweegt u ook een eventuele 
kandidaatstelling en wilt u eens 'n blik in de 
keuken van het raadswerk werpen? Speciaal 
voor dit doel organiseert het PSVI de cursus 
"Oriëntatie op het Politieke Handwerk". Onder 
begeleiding van twee ervaren raadsleden gaat 
u in gesprek over de vele persoonlijke en 
praktische facetten van het raadswerk. 
Deelname-kosten zijn f 15,--. Dit is inclusief 
de PSVI brochure Raadswerk. U kunt zich 
opgeven via de bon op de volgende pagina. 
Kruis duidelijk aan in welke plaats u wilt 
deelnemen! De volgende mogelijkheden en 
begeleiders zijn beschikbaar: 

0 LEEUWARDEN op 20 februari. Begeleiders: 
Pieter Bakker en Dorien van Veen. 

0 GOES op 20 februari. Begeleiders: Ada 
Geertse en Dick van de Merwe. 

0 GRONINGEN op 27 februari. Begeleiders: 
Henk Pijlman en Elleke Zoethout. 

0 LEIDEN op 6 maart. Begeleiders: Jan 
Bierhoff en Ellen Coremans. 

0 ARNHEM op 6 maart. Begeleiders: Hans van 
Wessel en Minke Wijkmans. 

Alle cursuslocaties liggen op loopafstand van 
een NS-station. 

MAAK KENNIS MET D66 

Op 27 februari verzorgt het PSVI wederom een 
kennismakingsdag met D66. Onder leiding van 
twee ervaren D66-ers zullen op levendige wijze 
de belangrijkste doelstellingen en ideeën van 
D66 met de deelnemers worden besproken. 
Ook is er aandacht voor de wijze waarop u 
actief kunt worden in D66. Deze bijeenkomst 
wordt geleid door Boele Staal, lid van de Eerste 
Kamer en Monique Terwiel, fractievoorzitter 
Provinciale Staten Zuid-Holland. Deelnemers 
ontvangen ter voorbereiding enkele PSVI
brochures. Kosten: f 17,50; Plaats: Utrecht. 
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STUDIEBIJEENKOMST 
REORGANISATIE POLITIE 

Het PSVI houdt op 20 februari een studie
bijeenkomst over de reorganisatie van de 
politie. Deze bijeenkomst wordt in het bijzonder 
georganiseerd voor raadsleden. Hiermee wil het 
PSVI hen informeren over en toerusten voor 
hun rol in de vaststelling van de beleidscyclus 
voor het regionale beleidsplan Politie. 
Onderwerpen die aan bod komen zijn onder 
andere: het onderscheid tussen de oude en 
nieuwe situatie; opbouw politieregio; Regionaal 
Statuut; lokaal veiligheidsplan; invloed 
gemeenteraad; beroepsrecht. 
Begeleiders voor deze bijeenkomst zijn: Magda 
Berndsen, Ruud Hessing en Pex Langenberg. 
Opgaven moeten vóór 11 februari bij het PSVI 
binnen zijn. De kosten bedragen /30,-- (incl. 
koffie/thee). De bijeenkomst vindt plaats in Den 
Haag. 

SYMPOSIUM ROND HET 
POLITIEKE HANDWERK 

Het PSVI houdt op 26 juni een symposium voor 
mogelijke kandidaten voor de gemeente
raadsverkiezingen van 2 maart 1994. Met dit 
symposium sluit het PSVI het cursustraject 
'Oriëntatie op het politieke handwerk' af. In het 
najaar organiseert het PSVI een meerdaagse 
opleiding voor de officiële gemeenteraads
kandidaten. Dit symposium biedt alvast de 
gelegenheid zich hierop voor te bereiden. In 
een serie workshops krijgt men de kans enkele 
aspecten van de politieke praktijk nader uit te 
diepen. Onderwerpen in de workshops zijn 
onder meer: het raadslid en het machtsweb; het 
traject van een raadsvoorstel; de basisprincipes 
van het onderhandelen; D66 en besluitvorming 
en hoe presenteer je jezelf als kandidaat. Het 
PSVI vraagt een bijdrage in de kosten van 
f 17,50. Plaats: Bodegraven. 
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SCHOLING EN VORMING 

IK BESTEL: (s.v.p. aankruisen) 

o WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN 
VAN D66-VERKIEZINGSCAMPAGNES 

Met de raadsverkiezingen maart 1994 in zicht, 
ontwikkelde het PSVI een nieuwe brochure. In de 
brochure worden vele voorbeelden gegeven van 
bruikbare campagnemiddelen. Daarnaast bevat de 
brochure met negen concrete voorbeelden van 
gemeenteraadscampagnes zoals die in 1990 door 
D66 lokaal zijn gevoerd. Prijs f 5,-- (excl. porto). 

o D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK 
(nieuwe versie) 

Deze brochure is bestemd voor iedereen die betrok
ken is bij het politieke bedrijf en haar relatie met de 
georganiseerde publiciteit. Er komen onder meer 
verschillende vormen van politieke communicatie aan 
bod, alsmede het gebruik van de verschillende 
media. 'D66 en Publiciteit in de Politiek' kan besteld 
worden bij het PSVI en kost f 15,-- (excl. porto). 

o RAADSWERK 
(nieuwe versie) 

Introductiebrochure over de formele en algemene 
praktijk- aspecten van het raadswerk. De inrichting 
van het gemeentebestuur, de positie van raadsleden 
etc. Prijs /5,- (excl. porto). 

o VOOR DE D'RAAD 
Hét D66 tijdschrift voor lokale en regionale politici. 
Voor de D'Raad biedt een afwisseling aan 
informatieve en opiniërende artikelen, melding van 
lokale nota's en projecten op allerlei terreinen. 
Informatie voor raads- en Statenleden en medewer
kers en leden van de kamerfracties, kort partijnieuws 
etc .. 
Voor de D'Raad verschijnt 6 x per jaar, met ca. 18 
pagina's per nummer. 
Een jaarabonnement kost /48,--. 
Udmaatschapsnummer: ..................................... . 

o INLEIDING GEMEENTEPOLITIEK 
75 pagina's informatie over het functioneren van de 
gemeenteraad en informatie over gemeentelijke 
beleidsterreinen zoals: Ruimtelijke Ordening, Verkeer 
en Vervoer, Milieu etc. Prijs /9,50 (excl. porto) 

o "EEN HELDER GESCHRIFT, EEN 
SCHOON VERHAAL" 

Deze brochure van het PSVI is bestemd voor ieder 
die contacten onderhoudt met leden, pers en andere 
partijen. Praktische handleiding over taal en het 
schrijven van teksten zoals een persbericht, 
advertentie, nieuwsbrief en afdelings- of regioblad. 
40 blz. Prijs /5,-- (excl. porto). 

o HANDBOEK VOOR BESTUREN 
Dit handboek over het besturen van (nieuwe) 
afdelingen en regio's. Uitleg bij de interne regels van 
D66, zoals vastgelegd in statuten en huishoudelijk 
reglement. De uitgave bevat tevens vele bruikbare 
aanwijzigingen over afdelings-financiën, bestuurs
en ledenvergadering, administratie, publiciteit etc. 70 
blz. +bijlagen /17,50 (excl. porto) 

o OVER BERG EN DAL 
Brochure over de geschiedenis van D66. Behandelt 
de hoogte- en dieptepunten die D66 heeft gekend en 
geeft als beknopt naslagwerk veel actuele feiten. 32 
blz. f 5,-- (excl. porto). 

IK MELD MIJ AAN: 

o STUDIEBIJEENKOMST 
REORGANISATIE POLITIE 

op zaterdag 20 februari te Den Haag. 
Kosten f 30,--. 

CRIENTATlE OP HET POLITIEKE 
HANDWERK: 

o LEEUWARDEN op 20 februari. 
0 GOES op 20 februari. 
o GRONINGEN op 27 februari. 
o LEIDEN op 6 maart. 
o ARNHEM op 6 maart. 
Kosten /15,-- incl. brochure. 

o MAAK KENNIS MET D66, op 27 februari. 
Plaats: Utrecht, kosten /17,50 (incl. brochures) 

o SYMPOSIUM ROND HET POLITIEKE 
HANDWERK, op zaterdag 26 juni. 

Plaats: Bodegraven, kosten f 17,50. 

(pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 

NAAM: ........................................................ . 

STRMT: ............................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................... . 

TELEFOON: .................................................... . 

FUNCTIE IN D66: .............................................. . 

opsturen naar het PSVI-D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ DEN HAAG of 
telefonisch: 070 - 385.83.03 

5 



TWEEDE KAMER 

Standpunten Tweede
Kamerfractie D66 
Sinds kort geeft de Tweede-Kamerfractie van 
D66 een nieuwsbrief uit met actuele politieke 
standpunten die zij heeft ingenomen. Veel 
D66'ers bleken behoefte te hebben aan een 
snelle informatievoorziening over de politieke 
stellingname van hun vertegenwoordigers in de 
Tweede Kamer. 
ledereen kan zich nu inschrijven voor een 
abonnement op Postbus 66, dat 33 gulden per 
jaar kost. De bedoeling is deze twee-wekelijkse 
nieuwsbrief 20 keer per jaar uit te brengen. De 
abonnementen worden pas bij voldoende 
belangstelling ingevoerd. Ter kennismaking 
gaat hieronder nog één keer een (gedeeltelijke) 
editie van Postbus 66 mee. De (eind)redactie 
van de teksten is in handen van Marlies Strous. 
Stuur voor een abonnement een briefje in een 
open envelop ZONDER POSTZEGEL naar: 
Democraten 66, Jeroen Nugteren, 
Antwoordnummer 1966, 2509 WB Den Haag. 

BEGROTING SOCIALE ZAKEN EN WERKGELEGEI' 
HElD 

D66 hecht arote waarde aan het buidi&e IOC'iale zekerheid•
.,elsel. Om dit te bchouden zal de overheid zich actiever, 
•lener en creatiever moeten opstellen. Een offensief beleid 
IDOCt worden aevoerd om het huidige stelsel overeind te 
•ouden. Dat kan door aanpassingen in het huidige stelsel, 
_,, een beter gecoördineerde wetgeving en uitvoering. bet 
aanscherpen van de criteria, een actievere fraudebestrijding 
en een doelmatiger uit voeringsprakt ijk. 
Het beleid aericht op het aanbod van arbeid is wel erg 
mager. D66 heeft in het verleden al een• voorstellen gedaan 
om te komen tot een geleidelijke afschaffing van de dubbele 
basisaftrek, omdat dit een belemmering vormt voor de 
arbeidsparticipatie van vrouwen. Het aetd zou JCbruikt 
kunnen worden voor kinderopvang en verhoging kinderbij
slag. D66 wil een onderzoek nur de mogelijkheden van een 
volksverzekering voor zwangerscbaps- en bevallingsverlof. 
Uit de voorstellen van bet kabinet wordt niet duidelijk wat 
de werkgelegenheidseffecten zijn van de bezuinigingen voor 
1993 en ontvangt durover graag een rapportage, teneinde 
bierover een oordcel te kunnen vormen. 
Door de rommissie-Zcevalking zijn voorstellen eedaan om 
een onderzoek te verrichten naar de economische betekenis 
van illegale arbeid. D66 vraagt zich af wat er tot nu toe 
Jebeurd ili en wanneer de reiuitaten van een deractijk on
derzoek kunnen worden verwacht. 
D66 beeft bezv.·aar tegen decentralisatie van de financiering 
van de Landelijke Vereniging tot ondersteuning van Vrou
wenemancipatiebureaus naar provincie- en gemeentefonds 

(Schimmel. plenair debat, be51elnr: PB-0024) 
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BEGROTI:\G VOLKSGEZO:\DHEID 

Door D66 werden de grenzen van het medisch doen en laTen 
ter discussie gesteld in twee totaal uiteenlopende situaties. 
namelijk aan het begin van het leven bij • veelal te vroeg • 
pasgeborenen in de neonatologie en de grenzen van het 
medisch handelen bij oude veelal zeer oude mensen, waarbij 
in het bijzonder de vraag speelt of leeftijd een rol mag 
spelen. Het rapport "Doen of laten?" van de Nederlandse 
Vereniging voor Kindergeneeskunde verdient alle lof, omdat 
de vragen die in het rapport beschreven staan niet alleen 
zijn voorbehouden aan artsen en verpleegkundigen of aan 
de ouders. Het rapport is een schoolvoorbeeld van boe 
medici met hun verantwoordelijkheid in het ceval van 
medisch-ethische dilemma·, moeten omgaan. Of de keuzen 
die ze daarbij maken, dan wel de procedure• die zij volgen, 
de juiste zijn. zijn vragen die onderdeel moeten uitmaken 
van het publieke debat. 
In het politieke debat over ethische kwesties komt bij tijd 
en wijle de vraag boven of leeftijd gehanteerd mag worden 
al5 criterium bij het verdelen van schaarse middelen in de 
aezondheidszorg. Jl,;aar de mening van D66 zijn alleen medi
sche criteri11 in het ge~·al van noodzakelijke selectie aan
vaardbaar. Los van het vraagstuk van de selectie en JCheel 
afgezien van vragen rond de beheersbaarheid van kosten en 
in het algemeen schaarK middelen. is er de vraag tot ..-en
neer. tot hoe lang het gevecht tegen ziekte en dood kan en 
moet •·orden gevoerd. D66 kan zich vinden in de •oorden 
van de vice-voorzitter van de Gezondheiduaad, mevrouw 
Borst-Eilers: "Het wordt lijd bel aceent van de verdere 
vooruitaang van de Jenceskunde •eer te lenen op de 
kwaliteit van bet leven en minder op de vcrhoging van de 
JCmiddelde levensverwacbiÏDJ, •anJCzien dat laat5te bin
nenkort vooral neer zal komen op bet rekken van het leven 
van hen wier dagen in feite reeds vervuld zijn". 
D66 heeft bezwaar tegen de bczuini&ina op bet budget van 
de CAD"s. 
D66 maakt zich zoraen over de problemen in de thuinorg 
Omdat het hier aaat om een cruciale sector vindt de fractie 
het nullig en nodig onderzoek te doen naar de vraag hoe 
alarmerend de Ontwikkelingen in de JCZin&verzorging/thUIS• 
zorg zijn. 

(Kohnstamm. plenair debat, bestelnr: PB-0025) 

IDEJ'\.'TJFICA TIEPLICHT 

Het voorstel voor een Wet op de identificatieplicht is een 
compromis. De kern van bet wetsvoorstel bestaat uit de 
wijziging van elf wetten. Voor D66 zijn de criteria voor 
beoordeling: 
• De identificatieplicbl moet daadwerkelijk beperkt zijn: 
- De identificatieplicht moet doelmatig zijn; 
- De identificatieplicht moet proportioneel zijn; 
• Een identificatieplicht mag ccen discriminatie 'ussen 
bevolkingsgroepen in de band werken. 
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I TWEEDE KAMER 

D~ situaties waarin een identificatieplicht wordt voorgesteld 
kan men ondencheiden in twee duidelijk van elkaar ver
scbillende categorieën: 
- situaties, waarin iemand op een bepaald moment. meestal 
gekoppeld aan een bepaalde handeling of rechuhandeling 
moet aantonen wie bij is en dat van tevoren weet (b.v. bij: 
indiensttreding, aanvragen van een SoFi-nummer. bank
handelingen). Dit roept nauwelijks problemen op: 
- situaties, waarin iemand gedurende een bepaalde periode 
of permanent steeds bet risico loopt dat bem w.·ordt ge
vraagd zijn identiteit aan te tonen, zonder dat hij weet of 
en wanneer dat bet &eval zal zijn. In deze categorie zitten 
de controversiële gevallen. 
In de Wet op de identificatieplicht zitten vier discussiepun
ten: 
- bet vreemdelingentoezicht: 
Controlerende ambtenaren krijgen de bevoegdheid om 
iedereen aan te houden ter vasutelling van de identiteit. 
zolang dat tenminste redelijkerwijs nodig is voor de ven·ul
ling van bun taak bij de uitoefening van bet toezicht op 
vreemdelingen. 
- de controle op de werkplek: 
ledereen wordt verplicht op zijn werk een identiteitsbev•ijs 
bij zich te dragen. 

- bepaalde voetbalwedstrijden: 
Als bij een wedstrijd in het betaalde ..oetbal of een inter
landwedstrijd de orde moet worden gehandhaafd of straf
bare feiten moeten worden opgespoord. zal in de toekomst 
iedereen op vordering van een politieagent een identiteia
;,, •, ,. moeten tonen. 
- ~" ortriJden in bet openbaar vervoer: 

Zodra de rontroleur heeft valtgesteld dat iemand zwart 
rijdt onutaat een identificatieplicht. 
De voorgestelde regeling van bet vreemdelingentoezicht is 
alleen unvaardbaar als dat toezicht wordt beperkt tot 
nauwkeurig omschreven situaties onder c:ontrole van de 
rechter. Onaanvaardbaar zou zijn als de bevoegdheden 
altijd en overal zouden kunnen worden uitgeoefend. Situa· 
tia waarin kan worden gecontroleerd moeten in een door 
ltet parlement gecontroleerde regelgeving worden valtgc
legd. 
Controle op de werkplek is onmisbaar, maar de voorgestelde 
regeling Sluit op grote bezwaren: 
• nadert algemene identificatieplicht die we juist wilden 
w;rmijden; 
• legt een te zware last op de burger; 
• leidt tot een stroom strafbare feiten in onnozele gevallen 
("vergeten-). 
Voorgesteld wordt een alternatief voor rontrok op de werk
plek opgebouwd uit drie elementen: 
- de gegevens uit de administratie van de werkgever; 
- een toonplicht van bet identiteitsbewijs (men kan bet dan 
ophalen): 
- de d111·angmiddelen uit de Vreemdelingenwet. 
De regeling voor voetbalwedstrijden is belastend, omdat zij 
ook kan worden toegepast op voorbijgangers. die geen 
identiteitsbewijs bij zich hoeven te hebben. Bovendien is de 
reikwijdte van de regeling onduidelijk: valt de treinreis er 
onder? 
Het voorstel voor zwartrijders wordt als tamelijk nutteloos 
beoordeeld. Hier kan het strafrecht weinig meer toevoegen. 
Oplossingen zullen in een andere richting moeten worden 
gezocht. zoals preventie. 

(Wotffensperger. voorlopig verslag. bestelnr: PB-0026) 

OPE"\U.:CHTRECREATIE E"\ "\ATt:t:RBEHEER 

D66 heeft forse kritiek op het beleid van de staats
secretaris. Het departement produceert een stortvloed van 
nota's, programma's e.d. om de problemen vooruit te schui
ven. Ten aanzien van het hele beleidsterrein heeft D66 een 
aantal wensen: 
- een inspanningsverplichting om tot minimaal 80'11- reduc
tie ,·an de uitstoot van ammoniak in het jaar 2000 te ko
men: 
- het anti-verdrogingsbeleid dient te worden geïntensi
veerd; 
- de basisbijdrage voor boseigenaren dient gebracht te 
worden op f. 210.- per hectare in plaats van f. 120,- per 
hertare die de staatssecretaris voor ogen staat. Deze bijdra
ge zou ook aan de terreinbeherende provincies moeten 
worden gegeven: 
- het natuurbeleidsplan dient in 20 jaar te worden gereali
seerd in plaats van de 30 jaar die de staatssecretaris heeft 
vast gesteld; 
- de financiering van het nat uurbeleid dient gedecentrali
seerd te worden naar de provincies: 
• er dient een adequate beheersvergoeding te komen voor de 
Groningse kwelders. 
Op de openluchtrecreatie wordt teveel bezuinigd; de rijks
subsidie voor de aanleg van voorzieningen buiten de Rand
stad vervalt. ter111·ijl onduidelijk is of lagere overheden deze 
leemte zullen opvullen. D66 acht dit onverantwoord. 

(I 'sma. uit gehrc:ide cie -vergadenng. be5tclnr: PB· 0027) 

BELASTING PERSONENAUTO'S EN MOTORRIJWIE
LEN 

De omstreden regeling voor de bestelauto's (zogenaamde 
auto's met een grijs kenteken) is voorlopig uit bet wets
voorstel &elicbt. De regeling pakte zeer nadelig uit voor het 
bedrijfsleven. D66 beeft aangedrongen op wetgeving waar
bij het oneigenlijk gebruik van deze auto's door particulie
ren snel wordt aangepakt. In overleg met het bedrijfsleven 
moet er op korte termijn een regeling tot stand komen 
waarbij technische criteria als uitgangspunt worden geno
men om te kunnen beoordelen of van een grijs kenteken 
gebruik kan worden Jemaakt. Zeer tegen de zin van de 
fractie van D66 beeft de Europese Commissie de in het 
weuvoorstel opgenomen milieucriteria voor "schone" en 
"zuinige" auto's Jeblokkeerd. Daarom is ook de milieucom
ponent uit bet wetsvoorstel &ehaald. De fractie beeft er op 
aangedrongen dat zo spoedig mogelijk in 1993 binnen de 
EG-Richtlijnen een effectieve en goed uitvoerbare regeling 
voor de milieucomponenten alsnog moet worden ingevoerd. 

(Ybema, plenair debat, bestelnr: PB-0028) 
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TWEEDE KAMER 

VERHAALSWET ALGEMENE BIJSTANDSWET 

D66 'lUS en il tegen de wellelijke regcline voor teruavorde
ring en verhaal van kosten van bijstand. In deze reJeling 
wordt de verbaalsbevoegdheid van de acmeenten omgezet in 
een verhaalsplicht. D66 il van mening dat de re,elinJ niet 
deugt en de ontstane problemen te verwachten waren. 
Daarom zou de wet moeten worden inaetrokken en de oude 
aituatie moeten worden berateld, du1 een verhaalsbevoegd
lteid in plaats van een verlaaallplieltt. 

(Schimmel, mondeling overleg) 

TIE~JARENPROGRAMMA AFVAL 

D66 is van mening dat eerst een programma tot stand moet 
komen voor eindverwerking en dan pas een programma voor 
preventie en hergebruik. Er ontbreekt te veel informatie om 
groen Jicht te geven voor de bouw van grote afvalverbran
dingsinstallaties. D66 vraagt meer aandacht in het pro
gramma voor de mogelijkheden van voorscheiding en ver
gisting. omdat dit voordelen biedt op het ,ebied van milieu, 
energie en kosten. Regio's zouden meer ruimte moeten 
krijgen voor een eigen afweging om vuil te storten of te 
verbranden, omdat dit laatste niet echt milieuhygienischer 
il. Het kan zinvol zijn voor romposteren en vergisten een 
kleinere regio-indeling aan te houden. 

(Schimmel, mondeling overleg) 

ASSOCIATIE-OVEREE~KOMSTEN 
Et:ROPESE ECONOMISCHE RUIMTE (EER) 

D66 hecht groot belang aan een apoediae totstandkoming 
van de EER, waardoor gelijke roncurrentievoorwaarden 
ontstaan voor alle ze,·en EVA-landen (~oon•egen. Zweden. 
Fmland. IJsland. Oostenrijk. Zwitserland en Lichtenstein). 

Teleurpteld is de fractie over de auoeiatie-overeenkom-
11en tuuen de EG en Polen, Hongarije en Tsjech01Jowakije 
omdat deze overeenkomsten niet de mogelijkheden van een 
lidmaatschap van deze landen te zijner tijd bieden. De 
laandelsronceuies in deze overeenkomsten zijn uiterst be
perkt. D66 is van mening dat verbetering van de markttoe
aaag .oor deze landen bet belangrijkste middel il om de 
wonomische ontwikkeling te Jtimuleren en bun markt
wonomie te versterken. 

(Eisma, plenair debat, bestelnr: PB-0029) 
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GEMEE!I.TELIJKE IDE~TITEITSKAART 

1>66 heeft schriftelijke vragen gesteld aan de Slaalssecreta
ris van Binnenlandse Zaken over de verwijzing die zal 
11;orden opgenomen op de nieuwe V~G-identiteitsbart ten 
behoeve van statenloze Molukkers. D66 is van mening dat 
een dergelijke aanduiding strijdig is met het streven deze 
roeP Molukkers bij de toepassing van de Nederlandse 
.-etgeving als Nederlander te behandelen. Indien nodig 
vraagt 1>66 de Wet op de positie van Molukkers aan te 
passen. 

(Scheltema-de Nie, actualiteit) 

OVERHEIDSPERSO~EELSBELEID 

D66 is voorstander van een marktconforme behandeling van 
ambtenaren. mits het ook de hele linie gebeurt. ~u dreagen 
de ambtenaren hun verhoudingsgewijs gunstige wachtgeld
regelingen te moeten inruilen voor een aansluiting bij de 
werknemersverzekeringen. ter,.·ijl zij in salarisontwikkeling 
achter blijven. Het is onverteerbaar als het kabinet in het 
arbeidsvoorwaardenoverleg zou vasthouden aan de nullijn. 
ter11·ijl de ont11·ikkelingen rond het centraal accoord in een 
andere richting gaan. 
Ten aanzien van de verdergaande verzelfstandiging van het 
ABP heeft de minister beloofd de Kamer bij deze operatie 
te betrekken. Het lijkt er echter op dat de Kamer buiten 
spel komt te staan. Waar het een zo belangrijke materie als 
onder meer de pensioenvoorzieningen van ambtenaren 
betreft. is D66 van mening dat de verzelfstandiging pu
bliekrechtelijk moet zijn (binnen de rijksoverheid). 
Met betrekking tot het volumebeleid is D66 van mening dat 
op een echt kwalitatieve wijze naar een andere meer 
llexibele en beter beheersbare rijksoverheid moet worden 
toegewerkt, gebaseerd op scheiding beleid I uitvoering. 

(Sebehema-de Nie, plenair, bestelnr: PB-0030) 
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ADVIESRAAD 

Adviesraad tegen elke vorm van 
vrouwenbesnijdenis 

Op de laatste vergadering boog de Adviesraad zich 
onder andere over de vrouwenbesnijdenis in 
Nederland. Voor dit onderwerp waren een drietal 
leerlingen uitgenodigd uit havo vijf van de Open 
Scholengemeenschap Oe Bijlmar uit Amsterdam. 
Onder leiding van een van de Adviesraadsleden, in 
haar dagelijks bestaan docente, heeft deze klas zich 
in een lessencyclus beziggehouden met 
vrouwenbesnijdenis. Uit een korte inleiding van deze 
leerlingen bleek snel de gevoeligheid van dit 
onderwerp. Wegen principiële bezwaren op tegen de 
gevolgen van een verbod, zoals een vlucht in de 
illegale besnijdenis met alle consequenties daarvan 
voor de gezondheid van deze vrouwen? 
Het debat spitste zich al snel toe op de tegenstelling: 
toestaan van besnijdenis mits daarbij geen 
verminkingen optredend, tegenover een totaal verbod 
ervan. Zo blijkt er een groot verschil in de wijze van 
uitvoering van besnijdenis in delen van Afrika (met 
name Somalië) en bijvoorbeeld Indonesië te bestaan. 
Na een intensieve discussie bleek er een duidelijke 
meerderheid voor een totaal verbod op 
vrouwenbesnijdenis in Nederland voor minderjarigen. 
Deze meerderheid was er vooral omdat 
vrouwenbesnijdenis plaatsheeft uit culturele overwe
gingen die met name gericht zijn op het accentueren 
van het verschil tussen de man en de vrouw. Bij 
besnijdenis van jongens is dat niet het geval. 
Bovendien wordt het zelfbeschikkingsrecht van het 
individu (kind) met vrouwenbesnijdenis aangetast en 
treedt lichamelijke en psychische misvorming op. 
Sociaal-culturele waarden van minderheidsgroepen 
in de Nederlandse samenleving zouden de 
standpunten kunnen nuanceren. Deze waarden 
bleken echter voor de meerderheid van de Advies
raad niet doorslaggevend te zijn. 

Illegalen in Nederland 

Dit agendapunt moest wegens tijdgebrek uiteindelijk 
worden doorgeschoven naar de Advies
raadsvergadering van 20 februari 1993. Tijdens de 
korte discussie over het illegalen-vraagstuk in 
Nederland, op basis van een voorliggende motie, 
bleek al snel dat dit onderwerp uitermate complex is. 
Gewaakt dient te worden voor een overhaaste 
formulering van beleid zonder de gevolgen daarvan 
te kunnen overzien. In de volgende vergadering zal 
over dit onderwerp diepgaand worden 
gediscussieerd, waarbij de nota-Zeevalking en het 
standpunt van de Tweede-Kamerfractie in de 
voorbereiding zullen worden meegenomen. 

Afschaffing van de (militaire) dienstplicht 

Ook de discussie in de Adviesraad over dit actuele 
onderwerp krijgt een vervolg. Niet omdat de 
voorbereidingsgroep tot een andere stellingname 
kwam dan Pieter ter Veer als woordvoerder van de 
Tweede-Kamerfractie, maar om nog meer aspecten 
van het onderwerp uit te diepen. Ook zal de 
prioriteitennota van Minister Ter Beek, die begin 
januari verschijnt, in de besluitvorming van de AR 
kunnen worden betrokken. 
De verdere discussie zal gaan over: 
- op welke taken de Nederlandse krijgsmacht zich 
moet richten; 
- wel of geen afschaffing van de dienstplicht (dan 
wel de opkomstplicht); 
- in hoeverre de VN-taken dienen te worden uitge
voerd door vrijwilligers; 
- de vraag of mannen en vrouwen in de krijgsmacht 
gelijk behandeld kunnen en moeten worden. 

Actuele politieke moties 

Uit de vergadering kwamen duidelijke signalen aan 
de fracties waarin wordt aangedrongen op een 
hardere lijn ten opzichte van Servië, zowel naar 
aanleiding van een 'Joegoslavië-motie' als van het 
vragenuurtje met vertegenwoordigers van de 
parlementen. 
Zorg werd uitgesproken over de fraude-gevoeligheid 
van met name de Bijstandswet. Aangezien deze zorg 
reeds door de kamer-fractie was uitgesproken, werd 
een motie met deze strekking ingetrokken. 

De Adviesraad is een orgaan van de hele partij. Zijn 
adviezen hoeven niet uitsluitend tot stand te komen 
op verzoek van het Hoofdbestuur en de drie 
parlementaire fracties. Ook kan de raad zich op 
eigen initiatief of dat van D66-leden uitspreken over 
politieke en organisatorische zaken. Dus mocht u zelf 
vragen en ideeën hebben, of wilt u meer informatie 
over het functioneren van de Adviesraad, of bent u 
geïnteresseerd in onderwerpen die de AR heeft 
behandeld, of heeft u suggesties voor onderwerpen, 
neemt u dan contact op met de voorzitter van het 
presidium van de AR: Henk Bleumink, Wilhelmina
straat 56, 2651 DM Berkel en Rodenrijs, telefoon 
01891-16214. Vanzelfsprekend kunt u ook contact 
opnemen met een van de vertegenwoordigers van 
uw regio in de Adviesraad, of met Leo Keus 
(Landelijk Secretariaat 066, 070-3858303). 

Erik Horstmeijer, Erika Jaspers, Roelof van Netten 
(Perscommissie AR) 
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AL V 56 aanvullende mededelingen 

Hieronder volgt een herzien congresreglement voor de Algemene Ledenvergadering (ALV) op 20 
maart 1993, naar aanleiding van de herzieningen van Statuten en Huishoudelijk Reglement zoals 
aangenomen op ALV 55 op 28 november 1992. Hiermee vervalt het congresreglement op blz. 25 
van de congresbijlage van Democraat nr. 92/9. 

Ook vindt u in deze bijlage de voorstellen voor de contributieregeling en de regiobijdrage
regeling. Moties en amendementen hierop kunnen worden ingediend tot uiterlijk maandag 8 maart 
1993 om 12.00 uur. 

Moties en amendementen op de aanbevelingen m.b.t. Bestuurlijke Reorganisatie, zie de 
congresbijlage 1 in de Democraat 92/9 op blz. 14 en 15, kunt U indienen tot maandag 8 februari 
1993 om 12.00 uur. 

Aanvullende informatie omtrent vacatures, waaronder een profielschets voor het SWB-bestuur, 
treft u ook in deze bijlage. 

Voor ALV 56 kunt U het standaardformulier moties en amendementen gebruiken dat de laatste 
jaren heeft gegolden. Het nieuwe formulier dat als bijlage G bij het nieuwe Huishoudelijk Reglement 
komt, is nog niet beschikbaar. 

Een bestelbon voor congresboek A vindt U achterin deze bijlage. In dit congresboek staan de 
moties en amendementen op de aanbevelingen m.b.t. Bestuurlijke Reorganisatie, alsmede de 
gegevens van de kandidaten die zich hebben aangemeld voor besturen en commissies. 

Correctie op de twee voorstellen 'lnstellingsbesluit Stemadviescommissie Tweede Kamer en 
Europees Parlement': 
Overal waar staat 'de ALV van 13, 14 februari 1993' vervangen door: 'de ALV van 20 maart 1993'. 

ALV-55- GEKOZEN LEDEN BESTUREN 
EN VASTE COMMISSIES 
DB/voorzitter: Wim Vrijhoef 
DB/vice-voorzitter-politiek: Marijke Augusteijn (herkozen) 
DB/1 e penningmeester: Linze Schaap (herkozen) 
DB/2e penningmeester: Arjen Ros 

PSVI-bestuur: lngrid van Engelshoven, Liesbeth Mulder 
SWB-bestuur: Jos Janssen, Frits Prakke 

Programmacommissie: Bert Bakker 
Financiële commissie: Nico Tates 
Landelijke verkiezingscommissie: Rose v/d Avort, Gerk Oberman 
Rapportagecommissie: Arno v/d Avort, Henk Smit 
Geschillencommissie: Leo Zegwaard 

I 
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CONGRESREGLEMENT ten behoeve van de algemene ledenvergadering 
(Al V) 56 van D66 op 20 maart 1993 in 'De Flint' in Amersfoort. 

Ter uitvoering van artikel 89 lid 6 van het huishoudelijk reglement heeft het Hoofdbestuur het 
navolgende congresreglement vastgesteld voor de 56ste ALV op 20 maart 1993. 

Art. 1 Het congres van 20 maart 1993 in Amersfoort is een algemene ledenvergadering in de zin 
van art. 70 van het huishoudelijk reglement. 

Art.2 Moties en amendementen met betrekking tot de onderwerpen, vermeld op de congres
agenda dienen, met uitzondering van de actuele politieke agenda: 
a. te zijn vastgesteld door een ledenvergadering (LV), hetgeen moet blijken uit onderteke

ning door twee betrokken bestuursleden, voorzitter en secretaris, àf te zijn voorzien van 
vijfentwintig handtekeningen (met vermelding van lidmaatschapsnummer) van leden van 
D66; 

b. uiterlijk, doch liefst eerder, op maandag 8 februari 1993 om 12.00 uur in de juiste 
vorm op het landelijk secretariaat van D66 te zijn ontvangen; 

c. uitsluitend in getypte vorm te zijn opgesteld op het daartoe in het (oude) huishoudelijk 
reglement als bijlage afgedrukte standaardformulier. 

Art.3 Moties en amendementen met betrekking tot de contributieregeling en de regiobijdrage
regeling dienen: 
a. te zijn vastgesteld door een LV, hetgeen moet blijken uit ondertekening door twee be

trokken bestuursleden, voorzitter en secretaris, àf te zijn voorzien van vijfentwintig 
handtekeningen (met vermelding van lidmaatschapsnummer) van leden van D66; 

b. uiterlijk, doch liefst eerder, op maandag 15 maart 1993 om 12.00 uur in de juiste vorm 
op het landelijk secretariaat van D66 te zijn ontvangen; 

c. uitsluitend in getypte vorm te zijn opgesteld op het daartoe in het (oude) huishoudelijk 
reglement als bijlage afgedrukte standaardformulier. 

Art.4 Actueel Politieke Moties dienen: 
a. te worden voorgesteld door tenminste 5 leden, hetgeen moet blijken uit ondertekening 

door betrokkenen (met vermelding van lidmaatschapsnummer) leden van D66; 
b. uiterlijk te worden ingediend op donderdag 18 maart 1993 om 12.00 uur bij de 

rapportagecommissie in de juiste vorm; 
c. bij voorkeur in getypte vorm te zijn opgesteld op het daartoe in het (oude) huishoudelijk 

reglement als bijlage afgedrukte standaardformulier. 

CONTRIBUTIEREGELING 
De contributieregeling van D66 is gebaseerd op het uitgangspunt van 'de sterkste schouders 
dragen de zwaarste lasten', een wezenskenmerk van de partij. leder jaar werd een lijstje opgesteld 
van belastbare inkomens en bijbehorende contributieverplichtingen. Het Hoofdbestuur (HB) wil van 
deze strakke lijstjes af. D66-leden kunnen immers zelf hun draagkracht wel bepalen, uitgaande van 
hun verantwoordelijkheidsbesef. Met het voorstel voor de contributieregeling voor 1994 wil het HB u 
meer eigen verantwoordelijkheid laten en u tegelijkertijd een aantal richtbedragen (leidraden) voor 
de hoogte van de contributie geven. Met dit specifieke bedrag kunt u ook direct zien wat D66 wel 
en niet met uw geld kan doen. 

I 

Het Hoofdbestuur 
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CONTRIBUTIEREGELING 1994 

Gewone en buitengewone leden (*) 

Met onderstaande richtlijnen kunt u zelf de hoogte van uw contributie bepalen. Leden betalen 
hun contributie naar draagkracht. 

Voor: bij een belastbaar financiert u: 
inkomen van: 

40 gulden (minimum bedrag) Administratie; partijblad Democraat 

90 gulden 25.000 of minder én afdracht aan regio's 

150 gulden 25.000 - 40.000 én gerichte ledenopvang; verdere verbeteringen in orga
nisatie en communicatie 

220 gulden 40.000 - 60.000 én verdere verbeteringen in verkiezings- en ledenwerfcam
pagnes 

300 gulden 60.000 - 80.000 meer edities Democraat; meer actuele informatie aan leden 

meer dan 
300 gulden 

80.000 en per 10.000 én verwezenlijking doelstellingen op lange termijn. 
50,- meer 

Minimumcontributie = 40 gulden 
Gemiddelde contributie = 125 gulden 

* 
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Nieuwe leden: 
U betaalt het lopende en de nog komende kwartalen van het eerste kalenderjaar. Voor ieder 
kwartaal is een kwart van de jaarlijkse contributie verschuldigd. Het minimumbedrag voor het 
laatste kwartaal is 25 gulden. Voor de betaling dient u gebruik te maken van de acceptgirokaart 
die u krijgt toegestuurd. U wordt verzocht de contributie per omgaande te voldoen. 
Samenwonende of gehuwde D66-leden: 
U kunt ieder 1 0 gulden van uw contributie aftrekken. U behoudt dan beiden uw volledige 
lidmaatschapsrechten, maar u krijgt per editie één partijblad Democraat, één regioblad en één 
afdelingsblad toegestuurd. U dient dit eenmalig schriftelijk te melden aan het Landelijk Secreta
riaat. 
Betaalt u in één jaar 3.300 gulden of meer aan contributie, dan kunt u voortaan worden vrijge
steld van contributie-verplichtingen. 
Indien de minimumcontributie van 40 gulden per jaar nog als te hoog wordt ervaren, kunt u zich 
schriftelijk (en vertrouwelijk) tot de penningmeester van het Hoofdbestuur wenden. Er kan dan 
vermindering of ontheffing van de lidmaatschapsgelden worden verleend. 
De contributie kan in termijnen worden betaald. Daartoe kunt u uw (post)bank machtigen voor 
een overboeking per kwartaal naar D66, o.v.v. 'contributie' en uw lidmaatschapsnummer. U 
dient een ondertekende kopie van deze machtiging op te sturen naar het Landelijk Secretariaat. 
Voor de betaling dient u gebruik te maken van de acceptgirokaart die u telkens vóór aanvang 
van het nieuwe kalenderjaar krijgt toegestuurd. U wordt verzocht de contributie per omgaande, 
en uiterlijk op 1 februari, te voldoen. 
Eenmaal betaalde contributie kan niet worden teruggevorderd. 
De contributie is als gift aftrekbaar van de inkomstenbelasting. 
Buitengewone leden zijn leden die niet de Nederlandse nationaliteit hebben, niet in Nederland wonen en bovendien 
minimaal 18 jaar oud zijn. 

bijlage Democraat nr.1, 1993 
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REGIOBIJDRAGE-REGELING: MEER GELD VOOR REGIO'S 

De Algemene Ledenvergadering (ALV) stelt ieder jaar de regiobijdrage-regeling vast, op voorstel 
van het Hoofdbestuur. Volgens de systematiek van de regeling krijgt iedere regio een gelijk vast 
bedrag en daarbovenop een bedrag per betalend lid. Het voorjaarscongres van 1992 heeft het 
Hoofdbestuur (HB) gevraagd een commissie in te stellen om deze systematiek kritisch te bekijken. 
De commissie is vervolgens breed samengesteld: de leden hadden een functie in een grote en een 
kleine regio, een grote en een kleine afdeling en het HB. Eind 1992 heeft ze haar advies 
uitgebracht. De commissie vindt 'de huidige verdeling van de regio-afdracht de best mogelijke en 
meest objectieve'. Zij constateert verder dat er gemiddeld 43 procent van de regiobijdrage van het 
HB naar de afdelingen wordt doorgesluisd. Regio's hebben daarnaast mogelijkheden eigen 
inkomsten te verwerven: bij de (leden van) fracties en de leden van de regio. De commissie roept 
regio's op meer gebruik te maken van mogelijkheden van externe financiering ('sponsoring'). Zij ziet 
vooralsnog geen reden om 'vooruitlopend op staatsrechtelijke wijziging de vier grote steden alvast 
een bepaalde aparte status toe te kennen en voorbij te gaan aan de problematiek van de kleine 
afdelingen'. De commissie heeft het HB de volgende voorstellen gedaan: 
1. Houd vast aan de huidige systematiek van verdeling, dus een vast bedrag en een bedrag 

variërend met het aantal betalende leden in de regio; 
2. Indexeer de regiobijdragen, net als de contributie (d.w.z. een verhoging met ongeveer vijf 

procent eens in de twee jaren); 
3. Hef de doeluitkeringen voor 'activiteiten aan de basis' en 'regionale podia' op en voeg het 

bedrag toe aan de regiobijdrage; 
4. Geen apart financieel beleid voor de afdelingen in de vier grote steden; 
5. Reserveer eventueel een klein bedrag voor regio's die in een uitzonderlijke situatie verkeren. 

Het HB heeft het advies grotendeels overgenomen. We hebben echter gemeend de doeluitkeringen 
te moeten handhaven (waarmee voorstel 5 overbodig werd), en wel om de volgende redenen: 
A Activiteiten aan de basis: er zal altijd de neiging bestaan om bij het HB aan te kloppen voor 

financiële ondersteuning bij bijvoorbeeld het (her)oprichten van afdelingen. Het werkt demoti
verend als het HB dan 'nee' zou moeten verkopen. Beter is het landelijk een 'potje' te houden 
en bij de verdeling daarvan het oordeel van het regiobestuur zwaar te laten wegen. 

8. Regionale podia: hiervoor geldt hetzelfde argument. Daar komt bij dat het hier gaat om acti
viteiten die niet te binden zijn aan een bestuursniveau, maar om activiteiten gericht op 
individuele leden, met inbreng van het HB, regiobestuur en afdelingsbestuur. Ook hier is het 
oordeel van het regiobestuur van groot belang. In concreto stelt het Hoofdbestuur voor de hoe
veelheid geld die in 19904 naar de regio's zal gaan te laten toenemen (de 'pot' wordt gevuld 
door het landelijke aantal betalende leden te vermenigvuldigen met 13 in plaats van 12,50 
gulden) en de vaste bijdrage per regio (2.500 in plaats van 2.000 gulden) en het bedrag per 
betalend lid in de regio (iets minder dan 11 in plaats van 1 0 gulden) te verhogen. De exacte 
formulering van het voorstel aan de AL V is als volgt: 

Voorstel regiobijdrage-regeling 1994: 

Het totaal beschikbare bedrag voor de regio's wordt vastgesteld door het aantal leden, dat aan de 
contributieverplichting heeft voldaan, te vermenigvuldigen met f 13,- (was f 12,50). 
Dit bedrag wordt als volgt verdeeld: 
- vaste bijdrage van f 2.500,- (was f 2.000,-) voor elke regio; 
- variabele bijdrage naar regio: 

bedrag beschikbaar voor regio's na aftrek vaste bijdragen (in totaal f 30.000,-) delen door het 
totaal aantal betalende leden en dit bedrag maal het aantal leden per regio beschikbaar stellen 
aan de regio's. 
Voor 1994 uitgaande van 13.000 betalende leden betekent dit naar schatting een variabele 
bijdrage van ca. f 11,- per betalend lid. 

I 

Het Hoofdbestuur 
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KLEINE AFDELINGEN EN .. 
CAMPAGNEFINANCIEN 
In 1994 zullen vele afdelingen mee willen doen aan de gemeenteraadsverkiezingen. Financieel 
gezien betekent dat nogal wat. Voor sommige afdelingen vormt het gebrek aan geld zelfs een bijna 
onoverkomelijk obstakel. Dat geldt in het bijzonder voor afdelingen zonder raadslid. Het Hoofdbe
stuur wil helpen: 
1. afdelingen zonder raadslid moeten een waarborgsom storten van 500 gulden. Dit bedrag krijgen 

zij terug als ze een raadszetel bemachtigen. Het HB kan de waarborgsom voorschieten. Een 
schriftelijk verzoek aan het Landelijk Secretariaat is voldoende; 

2. een verkiezingsstrijd betekent campagnevoeren en dus geld uitgeven. Het HB heeft op zich 
genomen daar een voorziening voor te treffen, in het kader van de landelijke 
campagnefinanciën. In de loop van het voorjaar zal hier meer duidelijkheid over komen. 

Natuurlijk moet het ook landelijk uit de lengte of de breedte komen (het aantal leden is nog steeds 
laag). Maar het is de taak van alle bestuursniveaus (lokaal, regionaal en.landelijk) om te voorkomen 
dat we raadszetels laten liggen uit financiële overwegingen. 
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Linze Schaap, eerste penningmeester HB 

VACATURES ALV 56 
In de november-Democraat (nr 9) werden de vacatures gemeld voor de algemene leden
vergadering op 20 maart 1993. 
In de tussentijd zijn er enkele vacatures bijgekomen, onder andere door het in werking treden van 
het nieuwe Huishoudelijk Reglement, dat op 28 november 1992 door het congres werd vastgesteld. 

Hieronder volgt een overzicht van alle vacatures waarin de nieuwe vacatures vet zijn afgedrukt. 
Voorzover bekend, is van de zittende leden vermeld of zij zich al dan niet herkiesbaar stellen. 
Kandidaatstellingsformulieren kunnen aangevraagd worden bij het landelijk secretariaat; Be
zuidenhoutseweg 195; 2594 AJ Den Haag; tel. 070-3858303. Ingevulde formulieren moeten vóór 
maandag 8 februari 1993, 12.00 uur binnen zijn bij het landelijk secretariaat. Belangstellenden 
worden geadviseerd om de toelichting op de vacatures in de november-Democraat te lezen en 
voor meer informatie contact op te nemen met de bij de vacatures genoemde contactpersonen of 
het landelijk secretariaat. 

BESTUREN 

Hoofdbestuur 

- DB-vice-voorzitter organisatie: zittend lid niet herkiesbaar 
- HB-Iid Utrecht : zittend lid niet herkiesbaar 
- HB-Iid Overijssel : zittend lid niet herkiesbaar 
- HB-Iid Gelderland : Annalies van Maanen herkiesbaar 
- HB-Iid Limburg : zittend lid niet herkiesbaar 
- HB-Iid Flevoland : vacature doordat zittend lid, Lucvan der Wal, zich verkiesbaar stelt als 

DB-vice-voorzitter organisatie; indien niet verkozen herkiesbaar als HB-Iid 
Flevoland 

- HB-Iid N-Brabant : vacature doordat zittend lid, Jorgen van Nistelrooij, zich verkiesbaar stelt 
als vice-voorzitter organisatie 

contactpersoon voor profiel en andere informatie: 
Guus Faasen, directeur Landelijk Secretariaat, 070-3858303 
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PSVI-Bestuur 

a. vacature voorzitter 
b. vacatures leden (3): 
Han Polman einde 2e termijn : herkiesbaar 
Erik Jongejan einde 1 e termijn : herkiesbaar 
C. Seldenrath einde 3e termijn : niet herkiesbaar 

contactpersoon: Leo Pinxten, directeur PSVI, 070-3858303 

SWB-Bestuur 

a. vacature voorzitter 
b. vacatures leden (2): 
beide zittende leden: niet herkiesbaar 

Profielschets van kandidaten voor het algemeen bestuur van de Stichting Wetenschappelijk Bureau 
D66 

De Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 (SWB) is ondergebracht in een onafhankelijke stichting. 
Onder verantwoordelijkheid van het algemeen bestuur van deze stichting doet de SWB onderzoek 
naar politieke vraagstukken en onderwerpen. Tevens stelt de SWB zich tot taak discussie te 
stimuleren over redenen en achtergronden van vragen die zich voordoen in de dagelijkse politieke 
praktijk. 

Op de aanstaande Algemene Ledenvergadering zullen twee leden het bestuur van de SWB ver
laten. Zij zijn niet herkiesbaar. Het algemeen bestuur zoekt bestuurskandidaten die affiniteit hebben 
met de lijnen uit het beleids- en werkplan van de SWB. Het gaat daarbij om kritische reflectie en 
commentaar op maatschappelijke ontwikkelingen en in het bijzonder om de analyse van het 
democratievraagstuk in zijn brede betekenis, mede in het licht van de overheersende bureaucratie
problematiek. 

Daar een van de aftredende bestuursleden de huidige voorzitter is, zal het bestuur in zijn ver
nieuwde samenstelling - overeenkomstig artikel 4 van de statuten van de SWB - uit zijn midden 
een nieuwe voorzitter kiezen. Voor de nieuwe voorzitter geldt dat deze de SWB zal representeren 
binnen en buiten de partij. Zij of hij zal de vergadering van het algemeen bestuur leiden en uit dien 
hoofde tevens de belangrijkste gesprekspartner uit het bestuur zijn voor de directeur van het 
bureau. Voorts moet zij of hij op de hoogte zijn van de eisen die worden gesteld aan het werken in 
een politiek-wetenschappelijke stichting die voor een deel werkt met vrijwilligers. Het voorzitter
schap zal ongeveer vijf uur per week vergen. 

Naast een nieuwe voorzitter bestaat er behoefte aan een nieuw bestuurslid met een politiek-be
stuurlijke achtergrond. 

Voor meer informatie: SWB, 070-3858303 

PEAC-Bestuur : 3 vacatures; geen herkiesbare leden 

contactpers.: Maria van der Leeuw, voorzitter PEAC, 
020-6646215 
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VASTE COMMISSIES 

Rapportagecommissie 

a. vacature voorzitter 
b. vacatures leden (2) 

contactpers.: Tineke Veenstra, 
tel. 070-3858303 

Programmacommissie : 

a. vacature voorzitter: zittende voorzitter, 
Bert Bakker, stelt zich verkiesbaar 
b. vacature lid (1): 
zittend lid : niet herkiesbaar 

contactpers.: Leo Keus, tel. 070-3858303 

Geschillencommissie 

a. vacature voorzitter 
b. vacature lid (1): 
zittend lid: niet herkiesbaar 

contactpers.: Guus Faasen, tei.070-3858303 

LVG: Leegloop van Commissie 

Financiële Commissie 

a. vacature voorzitter 
b. vacature lid (1): 

huidige voorzitter Ewout Cassee einde 1 e 
termijn: herkiesbaar 
als lid en verkiesbaar als direct door ALV 
gekozen voorzitter 

contactpersoon: Guus Faasen, 070-3858303 

Landelijke verkiezingscommissie 

a. vacature voorzitter: 
waarnemend voorzitter G. Warmerdam, stelt 
zich verkiesbaar 
b. vacatures leden (4) 
Carin Mulié- Velgersdijk einde 1 e termijn: 
herkiesbaar 
3 andere leden : niet herkiesbaar 

contactpersonen : 
Gert Warmerdam, 079-515909 ('s-avonds) en 
Leo Keus, 070-3858303 (overdag). 

LVC is geen acroniem voor Leegloop Van Commissie, maar met de laatste wijziging van Statuten 
en Huishoudelijk Reglement (HR) is dat wel het geval. Het nieuwe HR bevat namelijk nieuwe 
onverenigbaarheden. Als gevolg hiervan treden drie leden van de Landelijke Verkiezingscommissie 
af op het congres van 20 maart 1993. Bovendien er een vacature voor de rechtstreeks door AL V te 
verkiezen voorzitter. 

Waar staat de LVC voor? Met het nieuwe HR zijn de taken toegenomen. De LVC is verant
woordelijk voor alle interne verkiezingen op landelijk niveau. In de aanloop naar de verkiezingen in 
1994 moet er door de LVC hard worden gewerkt. De LVC moet de interne verkiezingen voor 
Tweede Kamer (3 mei 1994) en Europees Parlement Ouni 1994) organiseren. 
Daarnaast is de LVC een soort geweten van de verkiezingscommissies op regionaal- en afde
lingsniveau. Dit betekent dienstverlening aan 350 à 400 verkiezingscommissies. Een taak die in 
1993 met de gemeenteraadsverkiezingen van 2 maart 1994 veel aandacht vraagt. 

Rest mij, de leden van de LVC die op het vorige congres zijn afgetreden of het aanstaande congres 
zullen aftreden, dank te zeggen voor de grote inzet voor de commissie. 
Dank aan: Arno van der Avort, Henk Bleumink, Edith Erkelens en Ronald Verhagen. 

Gert Warmerdam 
waarnemend voorzitter LVC 
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! CONGRES I 
ALV 55 
Sociale Zekerheid 

Op 28 november 1992 is besloten om de ALV 
55 te schorsen tot 20 maart 1993. Het besluit 
werd genomen omdat het programma was 
uitgelopen door grondige discussies over o.a. 
de sociale zekerheid en Schiphol. 

Op 20 maart 1993 vindt nu de besluitvorming 
plaats over de moties sociale zekerheid. De 
amendementen sociale zekerheid zijn al 
behandeld. Per abuis is er op 28 november 
echter nog niet per punt gestemd over de 
ond.erstaande geamendeerde aanbevelingen 
soc1ale zekerheid. Dit laatste zal ook op 20 
maart plaatsvinden en wel voorafgaande aan 
de ALV 56 op dezelfde dag. 

Geamendeerde Aanbevelingen 
Sociale Zekerheid 

SZ-00. Het sociale-zekerheidsbeleid moet een 
integraal onderdeel zijn van 
werkgelegenheids- en inkomensbeleid. 

SZ-01. De uitgangspunten van D66 bij de 
ontwikkeling en beoordeling van een systeem 
van sociale zekerheid zijn: 
a. rechtvaardigheid, rechtsgelijkheid en 
rechtszekerheid; 
b. doelmatigheid en eenvoud in wet- en 
regelgeving en in de uitvoering en de 
handhaving daarvan; 
c. gerichtheid op behoud of bevordering van 
individuele zelfstandigheid; 
d. solidariteit waar deze niet kan worden gemist 
en eigen verantwoordelijkheid waar deze 
mogelijk is; 
e. blijvende betaaibaarheid van het systeem. 

SZ-02. Voorop staat dat het zwaartepunt 
verlegd moet worden van het verstrekken van 
uitkeringen naar het bevorderen van arbeids
participatie. Het gaat er ten principale om dat al 
degenen die in beginsel in staat zijn zelf door 
betaalde arbeid in hun levensonderhoud te 
voorzien, verwacht mag worden dat zij dit doen. 

Voor vergroting van de arbeidsparticipatie is 
nodig: vooral: een grote toename van het 
aantal banen. Dat wil zeggen: 
- een toename van het aantal arbeidsplaatsen, 
- een verdeling van de werkgelegenheid over 
zo veel mogelijk mensen; 
voorts: een vergroting van de toegankelijkheid 
van banen, met name ten behoeve van 
specifieke groepen; 
tenslotte: verbetering van de begeleiding en 
bemiddeling naar de arbeidsmarkt. 

SZ-03. De arbeidsparticipatie moet op 
verschillende niveaus worden bevorderd: 
- op macroniveau moeten in samenspraak met 
de sociale partners, de lonen gematigd worden 
en moet arbeidsbevorderend inkomens- en 
fiscaal beleid worden gevoerd; 
er moet financiering worden gevonden voor 
werk dat nu niet of onbetaald plaatsvindt. 

SZ-04. - op mesoniveau moet het 
toegankelijker maken van banen en het beter 
begeleiden en bemiddelen van mensen naar de 
arbeidsmarkt worden bevorderd door een 
drastische stroomlijning van de arbeids
voorziening en de sociale zekerheid, waaronder 
begrepen bedrijfsverenigingen en GMD's, in 
eerste instantie door middel van een intensieve 
samenwerking tussen de betrokken instellingen 
op plaatselijk en regionaal niveau met als uit
eindelijk doel volledige integratie in een nieuwe 
organisatie op regionaal niveau; 

SZ-05. - op microniveau moet het verdelen 
van de beschikbare werkgelegenheid over zo 
veel mogelijk mensen worden bevorderd door 
stimulering van arbeidstijdverkorting en 
bedrijfsverlenging, bij voorkeur in combinatie 
met elkaar; 
- een aantal belemmeringen om aan het 
arbeidsproces deel te nemen moeten concreet 
worden opgelost. Het gaat hier in het bijzonder 
om:a. bevordering van kinderopvang; 

b. bestrijding van leeftijdsdiscriminatie; 
c. bevordering van herverdeling van onbe
taalde arbeid binnenshuis; 
d. het geschikt maken van arbeidsplaatsen 
voor terugkeer van herplaatsbare arbeids
ongeschikten maar betaalde arbeid· 
e. invulling van onderwijsplannen, ~ogelijk 
in samenwerking met werkgevers; 
f. het geleidelijk omzetten van de bestaande 
VUT -regelingen in regelingen voor flexibele 
pensionering. 
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SZ-06. 066 acht centraal overleg tussen de 
regering en de sociale partners noodzakelijk om 
het kader te scheppen voor decentrale 
afspraken over het verruimen van arbeids
mogelijkheden en het opheffen van 
belemmeringen. Binnen dit overleg dient tevens 
de verantwoordelijkheid van alle sociale 
partners voor de instandhouding van het 
sociale stelsel tot uitdrukking te komen. De 
eindverantwoordelijkheid hiervoor ligt bij de 
overheid. 

SZ-07. De bevordering van de arbeids
participatie mag niet langer alleen een zaak 
van de arbeidsvoorziening zijn maar moet ook 
een zaak van de uitvoeringsorganisaties van de 
sociale zekerheid worden. 

SZ-08. De uitvoeringsstructuur van de sociale 
zekerheid dient daarom ingrijpend te worden 
gewijzigd: 
- in bestuurlijk opzicht moeten bij deze samen
werking de verschillende verantwoordelijken 
voor het beleid op hoofdlijnen, de uitvoering zelf 
en het toezicht daarop duidelijk worden 
afgebakend. Ook dienen ze aan democratische 
eisen te voldoen; 
Regering en parlement schrijven de wettelijke 
kaders voor, werkgevers- en werknemers
organisaties zijn betrokken bij preventie, 
bemiddeling en uitkeringsvoorwaarden en de 
dagelijkse uitvoering berust bij een 
onafhankelijk Zelfstandig Bestuursorgaan. 

SZ-09. - uitvoeringsorganisaties, arbeids
voorzieningen en sociale diensten dienen nauw 
samen te werken; 

SZ-1 0. - deze samenwerking dient te 
resulteren in een bundeling van taken zodat de 
burger zich slechts tot één loket hoeft te 
wenden. Er dient te worden "geëxperimenteerd" 
met loketten op contractbasis, waar bij een 
vorm van outputfinanciering de doelmatigheid 
en efficiency dient te verhogen en daarbij een 
betere impuls kan zijn voor een werkzaam 
sanctiebeleid. 
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SZ-11. 066 vindt de wetgeving op het gebied 
van de sociale zekerheid en de (subsidie
regeling ten behoeve van de) werkgelegenheid 
te gecompliceerd en te gedetailleerd. Beide 
dienen sterk te worden vereenvoudigd. Een 
onafhankelijke commissie dient daartoe op 
korte termijn een opdracht te krijgen. Deze 
opdracht moet binnen een van te voren 
gestelde tijdlimiet worden uitgevoerd. 

SZ-12. D66 is alleen dan voorstander van de 
invoering van een ministelsel, als er zekerheid 
bestaat over de volgende randvoorwaarden: 
- een reële keuzemogelijkheid voor alle 
inkomensgroepen om aanvullende 
verzekeringen af te sluiten voor alle reële 
risico's; 

SZ-13. - het uitblijven van opwaartse druk op 
de lonen/lasten; 

SZ-14. De automatische koppeling wordt 
vervangen door de beleidsmatige koppeling, 
waarbij als algemeen uitgangspunt geldt dat 
minimumloon en uitkeringen waardevast zijn. 
Een uitzondering vormt de AOW. Die moet 
welvaartsvast blijven. 

SZ-15. D66 kiest in beginsel voor een waarde
vaste (in plaats van een welvaartsvaste) 
koppeling om daarmee meer ruimte te creëren 
aan de onderkant van het loongebouw teneinde 
de werkgelegenheid te bevorderen. 
Werkloosheid onder laaggeschoolden is een 
welvaartsverschijnsel van structurele aard. Een 
relatieve verlaging van het minimumloon is 
ontoereikend en naar alle waarschijnlijkheid 
zelfs contraproductief. Invoering van een 
alternatieve heffingsgrondslag of een variabele 
bonus, teneinde de loonkosten te verlagen, 
dienen serieus in onderzoek en in overweging 
te worden genomen. 

SZ-16. De merites van een (gefiscaliseerd) 
basisinkomen dienen onderzocht te worden, in 
relatie tot maatregelen die de arbeidsdeelname 
stimuleren en die tot een arbeids-
bevorderend en geïndividualiseerd 
inkomensbeleid leiden. 

SZ-17. De mogelijkheden van een verschuiving 
in lastendruk van arbeid naar toegevoegde 
waarde dient te worden onderzocht. 
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BINNENLANDS BESTUUR 

REORGANISATIE VAN HET BINNENLANDS BESTUUR: 
EEN AANVULLENDE NOTITIE OVER WAT IN DE HB-NOTA IS 
VERGETEN. 

De HB-nota over reorganisatie van het 
binnenlands bestuur (Democraat, 25 november 
1992) sluit wel aan bij in D66 al langer levende 
gedachten over het bestuur in stads- en 
streekgewesten, maar trekt consequenties voor 
het democratisch openbaar bestuur als geheel 
die onvoldoende doordacht zijn. 

Terecht wordt gewezen op de twee problemen 
waar het thans in het openbaar bestuur om 
gaat. Dat zijn het bestuur van de grootstedelijke 
agglomeraties en de wildgroei van 
functionele/sectorale bestuursvormen. Juist is 
dat voor het oplossen van die problemen de 
Wet Gemeenschappelijke Regelingen (WGR) 
niet toereikend is omdat het gaat om belaids
onderwerpen die een democratisch 
gelegitimeerde besluitvorming vereisen. De 
WGR biedt daartoe niet de mogelijkheid. 
Buiten kijf is dan ook dat in de grootstedelijke 
agglomeraties "regio-besturen" moeten worden 
gevormd en dat die rechtstreeks moeten 
worden gekozen. Als dit is gerealiseerd, is ook 
een herverdeling van taken en bevoegdheden 
binnen het stelsel van openbaar bestuur aan de 
orde. Dat is zeker zo als, volgens de HB-nota, 
het gehele land op den duur in regio's 
(omstreeks 25 in totaal) wordt ingedeeld. Dan 
gaat het gehele stelsel van het openbaar 
bestuur "op de schop". Het is dan wel nodig 
goed te weten wat we willen met dit stelsel als 
geheel. 

De HB-nota zoals deze nu is vertoont wat dit 
betreft gebreken en sporen van haast. De 
ingrijpende verandering in het takenpakket van 
de gemeenten is niet helder weergegeven. De 
provincie wordt op den duur overbodig geacht, 
maar een weergave van de huidige provinciale 
taken ontbreekt. Centralisatie naar het rijk, c.q. 
naar rijksdiensten, wordt zonder veel omhaal 
aanvaard. Aan het functioneren van de 
Nederlandse subnationale besturen in Europa 
wordt vrijwel geen aandacht besteed. Toch. zijn 
juist op deze punten belangrijke consequenties 
te verwachten. 

De vraag is of dit nu allemaal nodig is. Het ging 
toch om de bestuurlijke problemen in de groot
stedelijke agglomeraties en om het verbeteren 
van de intergemeentelijke samenwerking 
elders? Dat is al moeilijk genoeg. Als dat lukt 
komt uiteraard ook een herverdeling van taken 
en bevoegdheden van andere bestuursorganen 
aan de orde, maar een allesomvattende 
herindeling is daarvoor niet nodig, verwart de 
discussie en zal hoogstwaarschijnlijk de 
oplossing van de meest urgente problematiek in 
de weg staan. Een pragmatische werkwijze 
houdt in het probleem op te lossen dat zich 
stelt, niet meer en niet minder. 

In de HB-nota worden in ieder geval de 
volgende aspecten onvoldoende besproken: 
1. De positie van de gemeenten binnen een 
regio; 
2. Centralisatie en ontdemocratisering; 
3. Het Europese bestuursstelseL 

De positie van de gemeenten 

De regiobesturen die volgens de HB-nota op 
den duur in het gehele land worden 
geïnstalleerd zullen zwaarwegende bevoegd
heden hebben die voornamelijk aan de 
gemeenten zijn ontleend. Dat is logisch, want 
de problemen liggen ook op het gebied van de 
uitoefening van gemeentelijke taken in 
agglomeraties of overigens samenhangende 
gebieden. De sociale actieradius van de burger 
is gegroeid naar het gebied van een stads- of 
streekgewest Op die schaal moeten 
gemeentelijke voorzieningen worden 
aangeboden, woningbouw en bedrijfsvestiging 
worden geregeld. Het gemeentelijk bestuur 
moet zich, gelet op zijn taken, aan die schaal 
aanpassen om voor de burger/kiezer een 
relevant bestuur te zijn. Het gaat dus om, aldus 
de HB-nota, bevoegdheden op het vlak van 
ruimtelijke ordening en volkshuisvesting, milieu, 
verkeer en vervoer, alsmede economische 
zaken. Dat is nogal wat. Het betekent dat de 
huidige gemeenten vérgaand beleidsmatige 
bevoegdheden inleveren aan het regiobestuur. 
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Dat is in de grootstedelijke agglomeraties 
waarschijnlijk ook nodig en in overeenstemming 
met de analyse van de problematiek. Die houdt 
immers in essentie in dat het bestuur van een 
in allerlei opzichten samenhangende 
agglomeratie niet opgedeeld kan blijven over 1 0 
à 20 autonome gemeenten, maar dat 
belangrijke gemeentelijke bevoegdheden in één 
hand moeten komen, nl. die van een 
rechtstreeks gekozen regiobestuur. 
De "inliggende gemeenten" hebben in die 
situatie de verzorgende en uitvoerende taken, 
het regiobestuur bepaalt het beleid. De HB
nota maakt wat dit betreft onderscheid tussen 
"beleid" en "beheer". Zo wordt het beleid 
betreffende politie en brandweer bij het regio
bestuur gelegd, terwijl het beheer bij de 
(inliggende) "gemeentelijke" besturen zou 
berusten, omdat de zorg voor "deze voor de 
burger zo essentièle taken zo dicht mogelijk bij 
de burger moet worden uitgeoefend". Die 
zinsnede verhult de werkelijkheid, want met het 
beheer valt niet zoveel te doen als het beleid 
op regioniveau wordt bepaald. 
Eigenlijk is het ook in het algemeen verhullend 
te blijven spreken van "gemeenten" binnen de 
regio's als zo veel en zo belangrijke bevoegd
heden overgaan naar het regionale niveau. 
Zoals al gezegd is dat in de grote 
agglomeraties waarschijnlijk nodig, maar dan is 
de consequentie dat de huidige gemeenten 
stadsdelen zullen zijn met verzorgende en uit
voerende taken. Daar is op zichzelf niets mis 
mee, maar het moet dan wel helder in beeld 
worden gebracht. De vraag is of over 
"inliggende gemeenten" nog kan worden 
gesproken als over een "bestuurslaag". 
Vreemd is ook dat in de nota het beheer van 
gemeentelijke bedrijven en instellingen aan de 
inliggende gemeenten wordt toegedacht. 
Onderkend wordt dat daarvoor vaak het 
(technisch-economische) draagvlak ontbreekt. 
Daar zouden dan intergemeentelijke samen
werkingsverbanden binnen de regio een 
oplossing voor moeten bieden. Blijkbaar is 
gedacht aan een WGR-verband dat territoriaal 
samenvalt met het gekozen regiobestuur. Dat 
lijkt vragen om moeilijkheden. 
Op het zo belangrijke terrein van de ruimtelijke 
ordening zou het regiobestuur de -thans 
provinciale- streekplanbevoegdheid moeten 
overnemen. Afgezien van belangrijke andere 
bezwaren hiertegen, houdt dit in dat de 
inliggende gemeenten de bevoegdheid houden 
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bestemmingsplannen te maken en 
verantwoordelijk blijven voor de grond
exploitatie. Algemeen bekend is dat daar nu 
juist de grootste problemen in schuilen in de 
huidige situatie! 
De HB-nota gaat op deze punten te kort door 
de bocht. Dat veroorzaakt verwarring.Dat is wel 
jammer nu het gaat om een zeer omvangrijke 
operatie. Daar is een breed draagvlak voor 
nodig. Een haastige nota is dan onvoldoende. 

Centralisatie en entdemocratisering 

In de HB-nota wordt niet ingegaan op de 
problematieken van aard en schaal van taken 
en bevoegdheden. Zonder bespreking van aard 
en schaal daarvan wordt de 
streekplanbevoegdheid verlegd van provincie 
naar regio. Nadere analyse ontbreekt en over 
andere grootschalige verdelings- en 
ordeningsbevoegdheden zoals milieubeleid, 
waterhuishouding, infrastructuur en land
inrichting zwijgt de nota. Wel is te vinden dat 
sommige grootschalige taken in aanmerking 
komen voor centralisatie. 
Dat treft men zelden aan in een D66-beleids
nota: een voorstel tot centralisatie! 
Ook hier schiet de nota te kort. Tenminste zou 
de consequentie onder ogen moeten worden 
gezien dat het overbrengen van taken naar het 
nationale niveau betekent dat besluitvorming 
die tot nu toe berust bij besturen die 
rechtstreeks gekozen zijn en die integraal 
werken terecht komt bij rijksdepartementen die 
niet bekend staan om hun onderlinge 
coórdinatie. De afweging van belangen door 
democratisch gekozen provinciale besturen 
verschuift dan naar bureaucratie en 
verkokering. 
Ruimtelijke ordening, milieubeleid, land
inrichting, waterhuishouding kennen een groot
schalig aspect dat de grenzen van stads- en 
streekgewesten evident overschrijdt. Uiteraard 
een nationale schaal, maar ook een schaal die 
tussen locaal-regionaal enerzijds en nationaal 
anderzijds ligt. Daar functioneren thans de 
provincies. En daar bestaan ook 
gedeconcentreerde rijksdiensten. 
Er zijn nu eenmaal problemen op een schaal 
die aanmerkelijk groter is dan die van de 
voorgestelde regio's en die ook van andere 
aard zijn dan problemen waarmee gemeenten 
en in de toekomst wellicht regio's zich bezig 
houden. 
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De huidige provincies weten die problemen in 
het algemeen naar behoren op ter lossen, 
daarbij steunend op hun bevoegdheid als 
democratisch gelegitimeerde besturen. 
Inmiddels hebben de provincies zèlf ook· hun 
schaalprobleem onderkend en zoeken zij naar 
samenwerking. Misschien is dat nodig, 
misschien niet, maar een bestuurlijk opereren 
op "landsdeel"-niveau zomaar terzijde stellen, 
zoals de HB-nota doet, is - wederom - te kort 
door de bocht. 
Indien de provincies worden afgeschaft, dan 
zullen ongetwijfeld de al genoemde rijks
diensten het gat vullen, eventueel in samen
werking met functionele regio's of desnoods 
samenwerkingsverbanden van regio's. Met 
andere woorden een of andere bestuursvorm 
blijft, maar dan zonder rechtstreeks gekozen 
volksvertegenwoordiging! De problemen blijven 
zich immers voordoen op diezelfde schaal. De 
consequentie is dus ontdemocratisering. 
Niet volstaan kan worden met de stelling dat 
het nationale bestuur toch óók democratisch 
gelegitimeerd is. Dat is formeel wel juist, maar 
aan de democratische controle ontbreekt in de 
practijk zoveel, dat verambtelijking en 
technocratie te verwachten is. Dat is te zien 
aan de situatie in Groot-Brittannie waar in de 
jaren '80 het meso-bestuur is afgeschaft. Er 
zijn beneden het nationale niveau nog slechts 
gemeenten en "counties". De laatste zijn 
kleinschalig en eigenlijk verlengd locaal 
bestuur. Gevolg is dat "task-forces" en 
"project-teams" van ambtenaren vanuit het 
nationale niveau indringende bemoeienis 
hebben met het bestuur van de steden. 

Europees bestuursstelsel 

In de andere Europese landen bestaat een 
meso-bestuur. In het algemeen wordt dit 
aangeduid als "regionaal bestuur". Het verdient 
de aandacht dat deze bestuursvorm duidelijk 
grootschalig is (Duitse Laender, Franse 
régions). Het Franse regionale bestuur, met 
een gekozen volksvertegenwoordiging, is in de 
jaren '80 ingesteld om naast de gemeenten en 
departementen (die als locaal bestuur worden 
gezien) grootschalige taken, voornamelijk op 
het gebied van ruimtelijke ordening en 
economie, te vervullen die voorheen 
gecentraliseerd waren, resp. door benoemde 
functionarissen werden vervuld. 

Met die ontwikkeling naar democratisch groot
schalig bestuur spoort de schaalverkleining van 
provincie naar "regio" - in de nu gangbare 
Nederlandse betekenis, niet. Het is jammer dat 
de HB-nota hiervoor geen motivering geeft. 
De voorgestelde kleinschaligheid van de regio
besturen zal de samenwerking met andere 
Europese regio's bemoeilijken in de Europese 
vertegenwoordigende instellingen en in grens
overschrijdende Euregio's. 
De huidige Nederlandse provincies zijn welis
waar aan de kleine kant in Europese vergelij
king, maar blijken toch goed mee te kunnen 
doen. 
Het is jammer dat de HB-nota dit deels niet 
opmerkt, deels onderschat. 

Conclusie 

In de HB-nota zijn uitgangspunten voor de 
bestuurlijke organisatie gekozen die 
ondersteuning verdienen. De uitwerking laat 
veel onduidelijk en mist een goede analyse van 
taken en schalen, in verband met het belang 
van de burger/kiezer. 
Met name de relatie tussen regiobestuur en 
"inliggende gemeenten" is in verhullende 
termen weergegeven en geeft de 
consequenties onvoldoende weer. 
De consequenties van het schrappen van de 
provincie als rechtstreeks gekozen mesa
bestuur zijn niet overzien. Het zonder veel 
omhaal aanvaarden van centralisatie wekt in 
D66-kring verwondering. 
Het verdient de voorkeur problemen op te 
lossen waar en zoals ze zich voordoen. Dat is 
al moeilijk genoeg. Meer dan nodig is overhoop 
te halen is niet echt pragmatisch. 

Koosje van Doesen, Leo de Graaf, Jan de 
Lange, Patriek Poelmann, Jan Prevoo. 
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D66 doet Bosnië geen recht 
Absoluut geen militair ingrijpen door het Westen in Bosnië en ook geen opheffing van het 
wapenembargo voor de Bosniërs. Eventueel het luchtruim boven Bosnië vrij houden om meer 
humanitaire hulp te kunnen verlenen en verder het handelsembargo verscherpen. Zie hier het 
standpunt van de politieke partij D66 zoals vertolkt door Tweede-Kamerlid Doeke Eisma (Volks
krant, 4 december 1992), na een reis door Bosnië als lid van een delegatie van de Raad van 
Europa. Immers, heeft de Bosnische president lzetbegovic zelf niet gezegd dat Europa geen 
soldaten naar Bosnië wil sturen? 

Met name het gebruik door de heer Eisma van deze uitspraak van lzetbegovic als argument tegen 
militaire bemoeienis van het Westen of het sturen van wapens naar de Bosniërs, is niet alleen 
uitermate ongepast maar ook onjuist. lzetbegovic heeft dat niet gezegd omdat hij geen militair 
ingrijpen van het Westen zou wensen, maar omdat hij niet anders kan, gezien de halfhartige en 
weinig krachtdadige opstelling van West-Europa in de Joegoslavische crisis. Daarbij komt dat 
dezelfde lzetbegovic wel degelijk pleit voor het sturen van wapenhulp naar Bosniërs, zodat zij zich 
dan - omdat Europa verstek laat gaan - in ieder geval zelf kunnen verdedigen. 
Maar nee, ofschoon Eisma erkent dat Servië de hoofdagressor is en de (Bosnische) Serviërs 
blijkbaar alleen luisteren naar militair geweld, is zijn voornaamste conclusie: opvoeren en veiligstel
len van humanitaire hulp aan de belegerde en verdreven Bosniërs. Zo laten we de kraan van 
oorlogsleed en vluchtelingen gewoon openstaan en blijven we dweilen, terwijl de (bloed)plas van 
getroffen burgers steeds groter wordt. 

I 

Daarbij komt dat het Kamerlid een uiterst aanvechtbare uitspraak doet over de (on)mogelijkheden 
van militair optreden in Bosnië. Zo merkt hij op dat artilleriestellingen in de bergen rondom Sarajevo 
(kanonnen en mortieren waarvan een deel zelfs op televisie met het blote oog waar te nemen is) 
vanuit de lucht onmogelijk zijn uit te schakelen. Dat is ronduit onzin. Dat je de volle honderd procent 
ervan in één actie kunt treffen is inderdaad moeilijk, maar de overgrote meerderheid is wel degelijk 
op te sporen en uit te schakelen. Maar dat kan alleen als Europa (en dus ook Nederland) de 
Amerikanen duidelijk toont dat zij zelf ook bereid is een deel van de kastanjes uit het vuur te halen. 
Daarom zou D66 zich juist daarvoor moeten hard maken in plaats van te ageren tegen militair 
ingrijpen. Juist de schandalige situatie rond Sarajevo zou als eerste voorbeeld en les voor de 
Serviërs kunnen dienen. Bijvoorbeeld, indien de Amerikaanse luchtmacht (USAF) bereid is het 
geavanceerde 'vliegende' radarsysteem van de Boeiing E-SA Joint Stars in te zetten, kunnen met 
grote nauwkeurigheid de Servische tanks en kanonnen worden geïdentificeerd. Deze informatie 
wordt direct doorgegeven aan NAVO-jachtbommenwerpers (denk aan Britse Tornado's, Franse 
Jaguars, Nederlandse F -16's en mogelijk Amerikaanse F -15 Strike Eagles en wellicht ook F -117 
Stealth-bommenwerpers). Terwijl met name Amerikaanse vliegtuigen met radarstorings-apparatuur 
(EF-111's, EC-130's en EA-6B's) de aanwezige Servische luchtverdedigingsmiddelen ontregelen, 
kunnen eerdergenoemde jachtbommenwerpers vervolgens nagenoeg alle Servische geschutsop
stellingen uitschakelen. 

Indien nog nodig kunnen overgebleven stellingen worden vernietigd door bewapende en met 
infrarode apparatuur en nachtzichtkijkers uitgeruste opsporings- en aanvalshelikopters (denk aan 
de Britse Lynx, de Franse Gazelle, de Amerikaanse OH-58 Kiowa, de AH-1 Cobra en AH-64 
Apache). 
Een voorwaarde voor het slagen van zo'n eerste (en wie weet gelijk de laatste) actie rond Sarajevo 
is wel een totaal luchtoverwicht boven het strijdtoneel in Bosnië. Dat is met weinig tot geen 
verliezen goed haalbaar met inzet van bijvoorbeeld de Britse, Franse en Nederlandse luchtmacht, 
liefst in combinatie met F-15's en F-16's van de Amerikaanse luchtmacht en eventueel F-14's en 
F-18's van de Amerikaanse marine. Met behulp van NAVO-radarvliegtuigen als de E-3 AWACS 
kan elk ongewenst vliegtuig van de voormalige federale luchtmacht van Joegoslavië (JRV) worden 
ontdekt en afgeschrikt of zonodig neergehaald door bovengenoemde gevechtsvliegtuigen. De lucht
macht van Klein-Joegoslavië (Servië) is tegen zo'n strijdmacht bij voorbaat kansloos, ook al 
beschikt deze over andere andere enkele tientallen moderne MIG-29's. 

22 bijlage Democraat nr.1, 1993 



BRIEVEN 

Het Westen kan dus wel degelijk ingrijpen in Bosnië (om te beginnen rond Sarajevo), maar dan 
moeten daar allereerst de politiek en militaire wil en moed voor aanwezig zijn. Dat is waaraan het 
schort, helaas ook bij een partij als 066. Ten tweede is het zo dat militair ingrijpen - bij voorkeur in 
VN verband - van groot belang is, gezien de capaciteiten en mogelijkheden van de Amerikaanse 
strijdkrachten. 

Tenslotte, natuurlijk is alleen een militaire aanpak van het Bosnische drama geen werkelijke 
oplossing, zolang er ook niet een politieke oplossing wordt gevonden. Die politieke oplossing is er 
echter (nog steeds) niet en is ook niet in zicht. Als het Westen daarop moet blijven wachten, is het 
voor vele Bosniërs en in de nabije toekomst ook voor de inwoners van Kosovo en Macedonië al te 
laat. Daarom beter laat dan nooit. 

P.J.W. Steenwijk 
Gemeenteraadslid voor D66 in Rijswijk 

Dienstplicht moet op de helling 

Opmerkelijk is het advies van de 'Commissie Dienstplicht' onder voorzitterschap van de 
Commissaris van de Koningin W. Meijer, om de dienstplicht te handhaven. Hoofdvraag voor de 
commissie was of het wenselijk dan wel noodzakelijk is de dienstplicht te handhaven dan wel af te 
schaffen. Als de argumenten van de commissie voor het handhaven van de dienstplicht worden 
doorgenomen, krijg ik nu niet bepaald de indruk dat we hier te maken hebben met een verande
ringsgezinde opstelling. Het lijkt er eerder op dat de commissie Meijer als credo heeft gehanteerd: 
onderbouw de handhaving van de dienstplicht. 

Na het uiteenvallen van het Warschaupact is het directe gevaar van een massale verrassingsaanval 
uit het Oosten verdwenen. Er is geen sprake meer van een directe militaire dreiging voor Neder
land, zoals dat in de periode van de Koude Oorlog nog het geval was. Toen werd er terecht 
rekening mee gehouden dat vanuit het Oostblok onmiddellijk de aanval op West-Europa kon 
worden ingezet. Bij dit dreigbeeld paste dan ook de aanwezigheid van grote aantallen parate 
eenheden op Westers grondgebied. 

Door het uiteenvallen van het Warschaupact, het wegvallen van de Sovjet-Unie als machtsblok en 
de bedreiging van fundamentalistische regimes in het Midden-Oosten en Noord-Afrika zijn de 
risico's voor West-Europa niet verdwenen, maar veranderd. In deze instabiele veiligheidssituatie is 
het zaak dat ook Nederland een bijdrage levert aan het bevorderen van de internationale stabiliteit. 
Mogelijke conflicten moeten onderkend worden en bij escalatie moet ingegrepen kunnen worden. 
Dat in het veiligheidsbeleid de nadruk is komen te liggen op crisisbeheersing, is dan ook op zijn 
plaats. Inzet en omvang van de Nederlandse militaire bijdrage aan crisisbeheersingsoperaties is 
natuurlijk een politieke keuze. 

Het veiligheidsbeleid is erop gericht dat de krijgsmacht gereed moet zijn om zowel binnen als buiten 
het NAVO-verdragsgebied te kunnen optreden. Wat betreft de nieuwe taken in het kader van 
crisisbeheersing kan de krijgsmacht in VN- of WEU-verband worden ingezet voor 'peace-keeping' 
en 'peace-enforcing' alsook bij humanitaire operaties en internationale nood- en rampsituaties. 
'Peace-keeping'-operaties vereisen instemming van de strijdende partijen. Gebruik van geweld is 
slechts toegestaan ter zelfverdediging. Bij 'peace-enforcement' gaat het om het herstel van de 
internationale vrede en veiligheid in de zin van hoofdstuk VIl van het VN-handvest. Het ingrijpen 
tegen Irak ter bevrijding van Koeweit was hier een voorbeeld van. Bij dergelijke acties kunnen grote 
aantallen slachtoffers vallen. 

23 



I BRIEVEN 

In de vernieuwde situatie moet dus rekening worden gehouden met veelvuldige inzet op plaatsen 
ver van huis en onder moeilijke omstandigheden. Naast een goede training, afgestemd op het VN
optreden, is een hoge mate van improvisatievermogen en flexibiliteit vereist. Opgetreden moet 
kunnen worden in verschillende scenario's, variërend van humanitaire operaties tot 'peace
enforcing'. 

De taken van de krijgsmacht in het kader van het veranderende veiligheidsbeleid in beschouwing 
nemend, kom ik tot de conclusie dat een verdergaande herstructurering en verkleining van de 
krijgsmacht verantwoord lijken. In dat licht is het advies van de commissie Meijer voor het 
handhaven van de dienstplicht teneinde over een grote mobilisabele reserve te kunnen beschikken, 
niet geheel serieus te nemen. Weinig gevoel voor realiteitszin blijkt bij de commissie die er nog 
steeds vanuit is gegaan dat een grootschalig conflict met massavernietigingswapens op Europees 
grondgebied niet geheel uitgesloten kan worden. Dit staat haaks op eerdere uitspraken van Ter 
Beek en strookt ook niet met de dreigingsanalyse van de NAVO. Ook is het rapport in financieel 
opzicht zeer slecht onderbouwd. Zo is bijvoorbeeld de conclusie van de commissie dat een 
beroepslandmacht gepaard zou gaan met substantiële meerkosten volstrekt misplaatst. Er is 
namelijk ten onrechte uitgegaan van een zeer incomplete inventarisatie van de besparingen in de 
exploitatie- en investeringssteer die mogelijk zijn bij afschaffing van de dienstplicht. 
Verder is te gemakkelijk voorbijgegaan aan het verminderde maatschappelijke draagvlak voor het 
handhaven van de dienstplicht. Als gevolg van de veranderende Oost-West verhoudingen is de 
laatste jaren een duidelijke tendens in de samenleving ontstaan naar afschaffing van de dienst
plicht. Temeer omdat het in de huidige veiligheidssituatie als onrechtvaardig wordt ervaren dat 
slechts 3 op de 10 jongens opgeroepen worden. Bij een in december 1991 gehouden onderzoek 
bleek onder andere dat nog slechts 32 procent van de ondervraagden voor handhaving van de 
dienstplicht was. Dat bij afschaffing van de dienstplicht een wijziging van de Grondwet vereist is, 
mag natuurlijk niet als onoverkomelijk worden beschouwd. 

I 

De krijgsmacht moet in de vernieuwde situatie kunnen beschikken over mensen die bereid en 
geschikt zijn om zware militaire gevechtstraining te volgen, om vervolgens mogelijk gestuurd te 
worden naar oorlogsgebieden. De vraag is of onder dienstplichtigen hier wel voldoende vrijwilligers 
voor te vinden zijn en of het juist is hiervoor dienstplichtigen met een relatief beperkte militaire 
opleiding in te zetten. Mijns inziens absoluut niet. Vechten in oorlogsgebieden kan en mag natuurlijk 
alleen verwacht worden van beroepsmilitairen. Voor de luchtmacht en de marine is de werving van 
geschikt personeel geen enkel probleem omdat die nagenoeg al uit beroepsmilitairen en vrijwilligers 
met een contract bestaan. Bij de landmacht ligt dat anders. Dat betekent dat voor een kleinere, 
slagvaardige en flexibel inzetbare landmacht voor de werving aantrekkelijke arbeidsvoorwaarden 
gecreëerd moeten worden om voldoende personeel te kunnen krijgen. De ambtelijke top van 
Defensie heeft inmiddels al berekend dat dit op termijn aanzienlijk voordeliger kan zijn dan het 
aanhouden van een omvangrijke landmacht die voor een relatief groot deel is opgebouwd uit 
dienstplichtigen. 

Harry A.C. van Woerden 
Reserve-kapitein (gestudeerd aan het NATO Defence College) 
Statenlid voor D66 van Zuid-Holland 
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Gerrit Jan Wolffensperger over de rol van 
de fractie en de partij 

Anticiperen op 
de problemen van 
de toekomst 
Het kabinet heeft nog anderhalf jaar te gaan. Als vermoeide boksers hangen de coalitiepartijen 

over elkaar, maar ze zullen - zo vermoedt Gerrit Jan Wolffensperger - de tijd volmaken. En 

misschien zelfs de tijd doden. De fractie van D66 zal veerkracht moeten tonen en zich meer 

met haar eigen opvattingen en doelstellingen moeten profileren. Ondertussen zal de partij 

zich moeten inzetten voor de ontwikkeling van nieuwe ideeën en initiatieven. "Juist omdat 

D66 ondogmatisch is en niet gedomineerd wordt door belangengroepen, moet de partij in staat 

zijn om te anticiperen op de problemen van de toekomst." 

hoogte en duur van de WAO valt -
naar onze mening- pas te rechtvaardi
gen als eerst alle middelen zijn be
proefd om het aantal, het volume, 
WAO-ers terug te dringen, en eerder 
niet." 

Hoe is het om als jurist in Nederland de 
puntjes op de i te zetten, terwijl de inter
nationale rechtsorde zo op het eerste ge
zicht wordt afgebroken? 
GJW: "Ik geloof niet dat de internatio
nale rechtsorde een verloren zaak is. 
Integendeel. Ik heb op dit soort vragen 
een tamelijk Marxistische visie, hope
lijk zij mij dat vergeven. De economie 
bepaalt als fundament van een samen
leving in hoge mate de politieke en 
culturele bovenbouw. Daardoor loopt 
de politiek vaak achter de economi
sche ontwikkeling aan. Kijk bijvoor
beeld naar de Europese samenwerking: 
eerst voltrok zich de Europeanisering 
van de economie, later volgden de po
litieke stappen in de richting van 
Europese bestuursstructuren. Ook het 
Verdrag van Maastricht moet mede te
gen deze achtergrond worden gezien: 
de politiek past zich geleidelijk aan bij 
de Europese economische realiteit. 
Inmiddels is een toenemende mondia-

lisering van de economie aan de orde 
en die zal naar mijn mening het stre
ven naar mondiale samenwerking en 
de ontwikkeling van een internatio
nale rechtsorde in de hand werken." 

Daar valt nu nog niet veel van te merken. 
GJW: "Soms wel en soms niet. Je ziet 
aan het gezamenlijke optreden in de 
Golfoorlog en in Somalië dat langza
merhand internationale normen en 
structuren voor besluitvorming ont
staan. En in andere gebieden schieten 
die dan weer hopeloos tekort, zoals in 
Oost-Europa en de Balkan. In feite zit 
de hele wereld op dit moment in een 
turbulente overgangsfase van oude 
structuren die verdwijnen naar nieuwe 
die voorzichtig ontstaan. Denk ook 
aan de EG en de bestuurlijke organisa
tie in Nederland. Juist die overgangs
fase, met al zijn onzekerheden, veroor
zaak het gevoel van 'fin de siècle' dat 
op dit moment in de media sterk aan
wezig is. Maar we zijn niet op weg 
naar de totale chaos en het einde der 
dingen. We zijn op weg naar nieuwe 
evenwichten, naar nieuwe structuren 
en we zijn bijvoorbeeld ook niet he
lemáál machteloos tegenover de oor
log op de Balkan. Wat we kunnen 

doen, moeten we zeker niet nalaten. 
Ik vind om te beginnen dat Nederland 
ook veel meer vluchtelingen uit die re
gio moet toelaten. We kunnen en mo
gen Duitsland niet alleen voor de op
vang van vluchtelingen uit de Balkan 
en Oost-Europa laten opdraaien." 

Symptomen 
"De politiek heeft vaak de neiging 
meer te gaan over symptomen dan 
over de onderliggende problemen. Wij 
praten meer over asielzoekers dan over 
de kloof tussen rijk en arm in de we
reld. Dat is begrijpelijk, maar je moet 
je er op zijn minst van bewust zijn. Zo 
maken wij ons bijvoorbeeld erg druk 
over de hoogte van het percentage van 
ons BNP voor ontwikkelingshulp of 
over zo'n honderd miljoen extra voor 
hulp aan de voormalige Sowjet-Unie. 
Op zichzelf is dat terecht, maar bij alle 
opwinding mogen we niet vergeten 
dat het om kleine gebaren gaat. Veel 
belangrijker is bijvoorbeeld de vraag of 
Nederland en Europa werkelijk bereid 
zijn om hun grenzen open te stellen 
voor produkten uit de Derde Wereld 
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en Oost-Europa. En of wij dus bereid 
zijn een andere internationale arbeids
verdeling te accepteren, waarbij de 
Tweede en de Derde Wereld betere 
kansen krijgen. Daar liggen de echt 
moeilijke vraagstukken, want die heb
ben grote consequenties voor ons zelf, 
zoals vermindering van werkgelegen
heid of zelfs het verdwijnen van be
paalde bedrijfstakken. Ik vind dat juist 
D66 bereid moet zijn dat soort wezen
lijke vragen naar voren te brengen." 
"Het streven naar een leefbare wereld 
of een beter milieu vloeit niet alleen 
voort uit een morele verplichting, 
maar ook uit een inschatting van het 
eigen belang. Desnoods zal de wal het 
schip keren. We moeten dat moment 
echter vóór blijven. En dus nu antici
peren op de problemen van de toe
komst. Juist D66 zal daartoe bij uitstek 
in staat moeten zijn, omdat we niet, 
zoals andere politieke partijen, de 
spreekbuis zijn van belangengroepen 
in de samenleving. Dat is ons vaak als 
zwakte verweten, maar in feite is het 
juist onze kracht. Het geeft ons een ex
tra verantwoordelijkheid voor het uit
stippelen van een op de toekomst ge
richt beleid. Dat hebben we in het ver
leden gedaan - denk aan de politieke 
en staatsrechtelijke vernieuwingen, 
milieu en individualisering- en dat 
zullen we moeten blijven doen met 
nieuwe vraagstukken." 

Dan moet er nog het en ander gebeuren. 
GJW: "D66 heeft de intentie en de 
pretentie dat zij de verstarring in de 
politiek zal doorbreken. D66 wil op di
verse terreinen een radicaal beleid ont
wikkelen, staatsrechtelijke vernieuwin
gen doorvoeren en een breuk met het 
verleden forceren. Maar dat betekent 

10 D E M 0 C R A A T 

dus wel dat D66 met de initiatieven 
zal moeten komen. Daarom zullen ook 
de andere geledingen van D66, het 
partijbestuur, de afdelingen en de 
SWB-werkgroepen volop moeten mee
denken. Debatten organiseren, studies 
verrichten, initiatieven voorbereiden: 
een mobilisatie van de partij is nodig 
om straks aan de hoge verwachtingen 
tegemoet te kunnen komen." 
"De discussies over het nieuwe verkie
zingsprogramma zijn inmiddels op 
gang gekomen en ik verwacht daar op 
mijn beurt ook veel van. Er is terecht 
op gewezen dat de betekenis van een 
verkiezingsprogramma als herken
ningspunt naar buiten toe beperkt is. 
Maar intern, binnen een politieke par
tij, vervult zo'n programma een cru
ciale rol als katalysator voor discussie, 
als richtsnoer voor politiek handelen." 

Professionalisering 
"Ik heb een paar weken geleden een 
interview gegeven in Elsevier. Met 
name over de kop boven dat interview 
is toen veel te doen geweest, maar dat 
terzijde. In feite was dit de strekking 
van alles wat ik daarin gezegd heb: we 
hebben nog een jaar en een paar 
maanden te gaan voor de volgende 
verkiezingen, gebruik die tijd zo goed 
mogelijk om je voor te bereiden. We 
moeten anticiperen op een grotere 
fractie en zelfs op mogelijke regerings
deelname. Een grotere rol in de poli
tiek maakt, hoe spijtig dat in sommige 
opzichten ook is, een zekere professio
nalisering van de partij noodzakelijk. 
Daar wordt door het Hoofdbestuur 
overigens al aan gewerkt. In die con
text zal je veel zaken opnieuw moeten 
bekijken. Zoals de manier waarop wij 
onze kandidatenlijst voor de Tweede 

Kamer vaststellen. Werkt die ook bij 
een grotere fractie? Ik zei al eens: mijn 
nachtmerrie is een fractie van twintig 
juristen, vijf milieudeskundigen en 
geen een financieel deskundige. 
Enigerlei vorm van landelijke sturing 
zal onvermijdelijk zijn, waarbij een 
stemadviescommissie de lichtst denk
bare vorm is." 

Dat interview in Elsevier is in de pers wel 
opgevat als kritiek op Van Mierlo. Niet zo 
vreemd, want de kop luidde immers: 'Van 
Mierlo bedreigt continuïteit van D66.' 
G]W: "Ik heb er ontzettend de pest in 
gehad dat een verhaal, waar ik op 
zichzelf achter stond, volledig van be
tekenis is veranderd door een kop die 
iets heel anders suggereerde dan de in
houd. De strekking van wat ik zei was: 
D66 wordt al zo'n 25 jaar bestookt 
met dezelfde oudbakken verwijten. 
'D66 is onduidelijk.' En: 'D66 is niks 
meer dan Van Mierlo.' Beide verwijten 
zijn onzinnig. Programmatisch is D66 
vaak duidelijker dan andere partijen. 
Het verwijt hangt samen met onze on
wil om onszelf van een simpel etiket 
of dogma te voorzien. Dat maakt ons 
veel moeilijker plaatsbaar, en dat is 
wat de oude politieke partijen probe
ren uit te buiten door ons onduidelijk 
te noemen." 
"Dat verwijt over de rol van Van 
Mierlo lijkt hoofdzakelijk te zijn inge
geven door kinnesinne. Zo van: 'Die 
man is zo goed, dan zal de rest van de 
partij wel weinig voorstellen'. En dat is 
natuurlijk flauwekul. Om te beginnen 
werkt het precies andersom: een poli
tieke partij krijgt de leider die het ver
dient. Laten de andere partijen daar 
maar eens over nadenken. Er is geen 
sprake van dat andere mensen in D66 
te weinig aandacht krijgen. Ik durf de 
stelling aan dat elk lid van de D66-
fractie in de Kamer meer aandacht 
krijgt van pers en publiek dan het ge
middelde lid van de CDA- of PvdA
fractie. Maar nu nog eens terug naar 
dat interview. Wat ik heb gezegd is: je 
moet anticiperen. Ook anticiperen op 
de verwijten waarvan je zeker weet dat 
ze in de verkiezingstijd opnieuw zul
len komen, hoe versleten en onzinnig 
ze ook zijn. En dat betekent dat je 
soms nog duidelijker dan duidelijk 
zult moeten zijn, dat je nog sterker 
dan andere partijen zult moeten bena
drukken dat er achter Van Mierlo een 
sterke politieke partij staat, met een 
heldere en herkenbare identiteit. " 

Bob de Ruiter 



Bestuurders bereiden zich voor op 
gemeenteraadsverkiezingen 
Met ruim driehonderd kwamen zij naar Bodegraven. Uit Groningen, Geleen, Gilze-Rijen en nog een paar plaat

sen. Op zaterdag 12 december van het vorig jaar. Naar een door het PSVI georganiseerd symposium voor 

afdelingsbestuurders. Opgezet met het oog op de voorbereiding van de gemeenteraadsverkiezingen van maart 

1994. 

Afdelingsbe 

stuurders 

volgen een 

workshop 

campagne-

voeren. 

Er was gretiger dan ooit ingeschreven 
en het Evertshuis in Bodegraven zat 
bomvol. Er kon echt niemand meer 
bij. De meeste workshops draaiden in 
verband met dat grote aantal belang
stellenden ook op twee plaatsen tege
lijk. Campagnevoeren, Pers en publici
teit, Relatie fractie - afdeling(sbestuur) 
en ook het Schrijven van een lokaal 
verkiezingsprogramma hadden een 
dubbele bezetting. Daarnaast konden 
de weetgierigen hun licht nog opste
ken omtrent College-onderhandelin
gen in de praktijk, Regels, procedures 
en voorschriften en Belangrijke mo
menten in een onderhandelingsproces. 
Spullebaas Leo Pinxten stond er han
denwrijvend naar te kijken. De voorbe
reiding zat erop. Vandaag was hij al
leen nog de verkeersagent die de stro
men deelnemers op tijd op de juiste 
plaatsen moest zien te krijgen. 
Een enkele opmerking van een van de 
deelnemers wil ik u niet onthouden. 
Die kwam van een mevrouw die na af
loop van een van de workshops som
ber voor zich uit zat te staren. Toen ik 
vroeg wat eraan schortte, keek ze me 
aan en zei uit de grond van haar hart: 
'Toen ik hier vanmorgen naar toe 
kwam, was ik nog heel optimistisch, 

maar nu heb ik zoveel gehoord dat me 
langzamerhand de moed in de schoe
nen zinkt!' Ik heb haar getroost door te 
zeggen dat het voor iedereen één keer 
de eerste keer is, dat goede verkiezin
gen beter zijn dan een perfect draai
boek, maar dat je zonder draaiboek 
nergens komt en tenslotte dat je ner-

gens beter van leert dan van je fouten 
en die van je voorgangers. Daarom ko
men die fouten op zo'n workshop ook 
breed aan de orde. Net als het advies 
om een dagboek(je) aan te leggen 
waarin je noteert wat je doet en 
waarom zó en niet anders, zodat je op
volgers over vier jaar niet opnieuw het 
wiel hoeven uit te vinden. 
Hartverwarmend was om te zien hoe er 
gezwoegd werd en daarnaast hoeveel 
afspraken er werden gemaakt met 
buurgemeenten of vergelijkbare plaat
sen. 'Mogen we dat van jullie even le
nen, dan kopiëren we het en sturen 
het weer terug', hoorde ik meermaals 
die dag. Er is zelfs honger geleden. 
Verschillende deelnemers hadden ge
dacht dat er in het huis wel een 
broodje te koop zou zijn. Toen dat niet 
het geval bleek, beet men op zijn pot
lood, want een broodje gaan kopen 
met de kans iets te missen, dáár waren 
ze niet voor naar Bodegraven geko
men. We wensen graag alle deelnemers 
veel succes in het verdere verloop van 
de campagne. En als er straks wéér iets 
wordt georganiseerd door het PSVI, 
wees er als de kippen bij want de zaak 
is zó volgeboekt. 

Stijn Verbeeck 

Wij zijn gespecialiseerd in maatschappelijk verantwoord 
en milieuvriendelijk beleggen, ook met een lijfrentepolis. 

• Belastingvrij sparen tot f 220.000,-

• Pensioen- en hypotheekadviezen, vermogensbeheer 

• VRAAG ONZE BROCHURE: telefoon 020 - 622 99 06 
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Nabestaandenwet en truien in de 
Eerste Kamer 
Op politieke bijeenkomsten wordt wel de vraag gesteld: Hoe komt het dat Den Haag wetten maakt die 

niet deugen? Volg de wetsgeschiedenis van de Algemene Nabestaandenwet (ANW), die de Algemene 

Weduwen- en Wezenwet moet gaan vervangen, en je krijgt het antwoord. Een bewindspersoon wil 

coute que coute een wet door het parlement slepen, omdat het geld opbrengt. De rest is bijzaak. 

Het is staatssecretaris Elske ter Veld 
niet gelukt het wetsvoorstel Algemene 
Nabestaandenwet met de invoerings
wet door de Eerste Kamer te loodsen. 
D66 is daar allerminst treurig over. Bij 
de behandeling van deze wet in de 
Tweede Kamer heeft de D66-fractie te
gen gestemd. Louise Groenman heeft 
bovendien in grote trekken een alter
natief geschetst. Toch zijn wij niet te
vreden. De Eerste-Kamerfractie had het 
liefst gezien dat de staatssecretaris deze 
ongelukkige wet, die bestaande rech
ten op een onaanvaardbare manier 
aantast, uitermate fraudegevoelig is en 
- door de inkomenstoets - een sanctie 
stelt op werken van vrouwen, zou in
trekken. Dat is niet gebeurd. De behan
deling is op verzoek van de staatssecre
taris geschorst. 
Binnenkort komt Ter Veld met een 
Novelle waarin zij het samenwoonbe
grip (geregeld in artiel 3 van ANW) na
der 'invult'. Daarmee komt zij tege
moet aan de bezwaren van de CDA
fractie in de Eerste Kamer, die er voor 
voelde om alleen geregistreerde vor
men van samenwonen te erkennen. 
Het is overigens de vraag of dit planne
tje gaat lukken. De staatssecretaris 
deed daar nogal optimistisch over, 
maar zal de Tweede Kamer blij zijn 
met een zo verkapte vorm van amen
dering van de wet door de Eerste 
Kamer? Straks moet de Tweede Kamer 
haar oordeel geven over de Novelle die 
dezelfde weg doorloopt als een gewoon 
wetsvoorstel. Toen de ANW in de 
Tweede Kamer behandeld werd, is er 
natuurlijk ook gepraat over het samen
woonbegrip van artikel3 van ANW. 
Ter Veld vond destijds steun voor haar 
argument dat beperking van het sa
menwoonbegrip tot geregistreerde ge
vallen niet zinvol is, onder andere om
dat de 'calculerende burger' daar mis
bruik van maakt. Waarom zou dat nu 
opeens anders liggen? 
Formeel heeft de Eerste Kamer alleen 
het recht een wet aan te nemen of te 
verwerpen. De laatste tijd wordt het 
steeds meer gebruik om bij omstreden 
wetsvoorstellen, tijdens de behande
ling in de senaat, naar politieke com
promissen te zoeken, om te voorko
men dat de regeringspartijen tegen-
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stemmen. Het gevolg is dat de wet al
leen maar ingewikkelder wordt, zodat 
de burgers er nog minder van begrij
pen en de Eerste Kamer in feite haar 
plicht verzaakt. Zij moet er juist voor 
waken dat wetgeving helder, consis
tent, begrijpelijk en uitvoerbaar is. 
Gaat de Eerste Kamer mee met het spe
len van politieke spelletjes om budget
taire redenen, dan is het eind zoek. 
Binnen D66 is de positie van de Eerste 
Kamer altijd een wat omstreden zaak. 
Dit is niet het kader om daarop nader 
in te gaan. De politieke werkelijkheid 
is dat de burgers, als het om hun be
langen gaat, Eerste-Kamerleden aan
spreken als volksvertegenwoordigers. 
Dat hebben wij gezien bij de Stelsel 
Herziening van de Gezondheidszorg, 
bij de Wet op de Basisvorming en nu 
bij de Nabestaandenwet. Wij zijn be
dolven onder een stroom van brieven. 
Acties vanuit de publieke tribune zijn 
in de bezadigde sfeer van de senaat 
schaars. In dit geval vlogen tijdens de 
mondelinge behandeling de truien 

door 'het Huis'. De ANW heeft drie 
keer op de agenda voor openbare be
handeling gestaan en drie keer zag de 
staatssecretaris kans om geen ant
woord te geven op kritische vragen 
over effecten van deze wet, zoals de 
aantasting van bestaande rechten, de 
ontmoediging om te gaan werken door 
de inkomenstoets, de fraudegevoelig
heid en de wonderlijke rol van de 
Sociale Verzekeringsbank; dit alles 
deerde haar niet. Elske ter Veld leek 
slechts van één ding bezeten: als er 
maar een compromis uit rolt. Als de se
naat niet pal staat, komen er wetten 
tot stand, wetten die niet deugen. 

Jacguelien Soetenhorst 
Eerste-Kamerlid voor D66 



-

Allereerst namens het Hoofdbestuur een gezond en politiek voorspoedig 
1993 voor alle rechtgeaarde D66'ers. 
De spanningen in enkele brandhaarden in de wereld zijn nog steeds groot en 
zoals zo vaak vraag je je af waarom wij alle ellende die we via de media 
van zo dichtbij ervaren, zo slecht kunnen voorkomen. De geschiedenis blijft 
zich maar herhalen en blijkbaar zijn we nog altijd niet in staat er van te le
ren. Het blijft overigens wel de hoofdreden waarom D66'ers aan politiek 
doen. Als niemand zich meer voor de misstanden zou inzetten, stond het er 
waarschijnlijk nog beroerder voor. 
In Nederland liggen de problemen ook nog voor het oprapen. Hoewel deze 
problemen luxe zijn in vergelijking met de ellende elders bepalen ze de mo
gelijkheid om te laten zien wat ons onderscheidt van de andere partijen in 
het vaderlandse krachtenspel. In de afgelopen tijd was dat de manier van 
discussie opzetten rond illegalen en bijstandsfraudeurs. D66 heeft laten zien 
dat in een tijd waarin tegenstellingen blijkbaar gebruikt worden om onlust
gevoelens snel te vertalen in ongenuanceerde uitlatingen (zelfs door be
windslieden), het verstandig is om eerste na te denken en dan weloverwogen 
uitspraken te doen. De lijn zal worden doorgetrokken bij discussies rond stu
denteninkomens en harddrugsbeleid. 
D66'ers zijn momenteel bezig met de voorbereiding van de campagnes voor 
1994, de eerste bijeenkomst van de regionale podia is een doorslaand succes 
geweest net als de bijeenkomst voor bestuurders in het kader van de gemeen
teraadsverkiezingen 1994. We verwachten van u dat u veelleden werft, 

want die hebben we nodig om het ge
dachtengoed uit te dragen, onze werk
zaamheden uitgevoerd te krijgen en om fi
nancieel sterker te komen staan. Kortom, 
voor D66 is er voldoende leuk werk aan 
de winkel om het nieuwe jaar positief in 
te kunnen gaan. 

Dienstplicht 
De vraag of men voor een beroepsleger 
wel genoeg mensen enthousiast kan 
krijgen is niet misplaatst. Zeker het be
perkt aantal mensen dat de dienst
plicht heeft vervult, kan over dit on
derwerp meepraten. Het is gemakkelijk 
voor te stellen dat het niet storm zal 
lopen met sollicitanten wanneer men 
kan vooruitzien op een carrière in een 
tank en een opzegtermijn van bijvoor
beeld zes jaar. 
Wanneer echter de traditionele inrich
ting van het militaire apparaat door
broken wordt, kan een afwisselend en 
veel uitdagender beeld van een functie 
bij de strijdkrachten worden gevormd. 
Niet alleen het rouleren van onderdeel 

en wapen zou mogelijk moeten zijn. 
De wervingskracht voor het beroeps
personeel wordt nog groter indien een 
carrière van functies binnen zowel de 
land-, luchtmacht en marine tot de 
mogelijkheden gaat behoren. 
Een goede en geautomatiseerde staf op 
de afdeling personeelszaken, die achter 
dit flexibele concept voor de loopbaan
begeleiding staat, zou een interessant 
en afwisselend beroep mogelijk maken. 
Daardoor zou men voldoende aantrek
kingskracht kunnen uitoefenen voor 
een beroepsleger met veelzijdig inzet
bare en gemotiveerde manschappen. 

Paul W.H. de Kuyper 

Zie ook de ingezonden brieven over Bosnië en militaire dienstplicht 
in de bijlage. 

-
Slimme Europa
voorlichting 
'Europa na Maastricht' is een 
voorlichtingsbrochure van de 
Tweede-Kamerfractie van D66, 
waarin de belangrijkste vragen en 
dilemma's voor Europa na het 
Verdrag van Maastricht worden 
behandeld. Ik heb er goed over 
nagedacht, maar ik ken geen bro· 
chures die beginnen met een ei· 
taal waarin het nut van voorlich· 
tingsuitingen aan de kaak wordt 
gesteld. Wel in deze brochure ... 
Het citaat is van Jan Willem 
Bertens: "In mijn kantoor staat 
een deprimerende stapel info-ma· 
teriaal over Europa; hoogglan· 
zende folders en boekjes die ons 
per kubieke meter worden toege· 
zonden. Maar het probleem is: 
men leest het niet." 

Naast de folder is een videopro· 
gramma beschikbaar van 22 mi· 
nuten. En verduiveld: je bekijkt 
toch eerst dat bandje. In dat voor· 
lichtingsprogramma is een mono· 
loog van Europarlementariër Ber· 
tens opgenomen. De zogenaamde 
voice-over geeft een toelichting 
bij een caleidoscoop van beelden 
over Europa en het Verdrag van 
Maastricht. Het gaat over de val 
van de muur, hooggespannen 
verwachtingen, de pijlers van het 
Verdrag van Maastricht, de EMU, 
de valutacrisis, het democratisch 
gat, de referenda, enzovoort. De 
visie van D66 komt vanzelfspre· 
kend goed naar voren: de demo· 
cratisering van Europa die verder 
gestalte moet krijgen. De informa· 
tie-dichtheid van het videopro· 
gram ma is hoog, zeker voor men· 
sen die alleen globaal zijn 
geïnformeerd. Zij worden 'ge· 
dwongen' om de brochure te 
gaan lezen. Zo fungeert de slim· 
me videoband als een 'hidden 
persuader' die de brochure aan· 
trekkeiijker maakt. De brochure 
kan natuurlijk ook eerst worden 
gelezen, waarna de videoband (al 
dan niet in delen) kan worden ver· 
toond voorafgaand aan of tijdens 
een discussie-bijeenkomst. Een 
kritiekpunt moet mij van het hart: 
de presentatie van Bertens. Door 
de documentaire-achtige vorm 
van het voorlichtingsprogramma 
komt hij 'gekunsteld' enthousiast 
over. De kijker krijgt als het ware 
antwoord op vragen die hij niet 
heeft gesteld. Volgende keer lie· 
ver een echte dialoog met een kri· 
tische journalist. 

Peter van den Besse/aar 
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Overledenen stemmen 
bij Servische verkiezingen 
Marcel van Silfhout, landelijk bestuurslid 

van de Jonge Democraten, was een van de 

119 internationale CVSE-waarnemers bij 

de federale en Servische verkiezingen van 

december 1992. De afgevaardigde van 

D66 trof bij deze verkiezingen veel onre

gelmatigheden aan in Mali-Zvornik en 

Loznica, respectievelijk een kleine dorps

gemeenschap aan de Bosnische grens en 

een middelgrote stad zestig kilometer ten 

westen van Belgrado. 

Mali-Zvornik ligt aan de rivier de Drina 
die de natuurlijke grens vormt met 
Bosnië-Hercegovina. Het macabere aan 
deze plaats is dat aan de overzijde van 
de rivier de stad Zvornik ligt, die in het 
begin van de oorlog in 48 uur is gezui
verd van haar moslims-inwoners. Het 
is vreemd als je ziet dat in Mali
Zvornik nog steeds moslims wonen, al 
is daarvan 40 procent gevlucht, met 
name de jonge generatie. 
Van de aanwezige moslims in Mali
Zvornik had in ieder geval ongeveer 
zestig procent gestemd op het tijdstip 
dat ik de lokalen bezocht. Maar het ty
pische was dat met name in een 
Moslim-stemlokaal alleen kandidaten 
van Milosevic's SPS-mensen aanwezig 
waren. De verklaring hiervoor was sim
pet: de moslims hadden maar één kan
didaat en die stond kandidaat voor de 
SPS. Vermoedelijk hielden deze mos
lims zich politiek op de vlakte. Dat is 
niet vreemd als zelfs de vertegenwoor
diger van de zeer pragmatische en ge
matigde Democratische Partij zich in 
gedekte termen uitdrukt als wij hem 
vragen of er in deze dorpsgemeen
schap intimidaties zijn geweest. Hij 
antwoordde daarop dat er twee jaar ge
leden veel en zeer ernstig werd be
dreigd, maar dat het er dit keer in ieder 
geval beter aan toe ging. Maar aan 
onze vertaalster had hij verteld dat hij 
zich voorzichtig wilde uitdrukken om 
hemzelf en zijn partij in het dorp niet 
onnodig in gevaar te brengen. 
De zichtbare onregelmatigheden de
den zich vooral voor als het ging om 
de registratie van stemgerechtigden. 
Nogal wat mensen konden niet stem
men omdat zij niet geregistreerd wa
ren. Dat gebeurde niet alleen in Mali
Zvornik, maar ook in de gebieden die 
de andere waarnemers hadden be
zocht. Veel jongeren bleken niet gere-
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gistreerd te staan, terwijl zij juist op de 
oppositie-partijen en Panic wilden 
stemmen. Iets dat eveneens veel voor
kwam was het zogenaamde familie
stemmen. In veel stemlokalen zag je 
hele families om één tafel staan waar 
de heer des huizes al discussiërende de 
stembiljetten voor de hele familie in
vulde. 
In een van de stemlokalen die we be
zochten in Loznica was van alles mis 
met de registratielijsten. Bij sommige 
omcirkelde namen, wat impliceert dat 
deze mensen hadden gestemd, ston
den aantekeningen en vraagtekens. De 
vraagtekens stonden bij mensen van 
wie men niet zeker was of ze er inder
daad wel waren geweest, de aangete
kende namen betekende dat deze men
sen waren overleden. Op de vraag 
waarom deze overledenen dan wel om
cirkelt stonden en dus gestemd had
den, volgde een verraste blik van de 
voorzitter die prompt en eigenhandig 
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verkiezin-

gen. 
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deze cirkels wegkraste en daarbij op
merkte: "Oh, een vergissing". Een an
dere opmerkelijke onregelmatigheid 
waren de duizenden opgeroepen over
ledenen, waarvan sommige al jaren 
dood waren. Als waarnemer vind ik dat 
als niet aan het leeuwedeel van de 
klachten door de kiescommissies tege
moet wordt gekomen, de internatio
nale gemeenschap deze verkiezingen 
niet hoeft te erkennen. Dat betekent 
nog niet dat daarmee de politieke situ
atie in Servië is te benvloeden. Het is 
immers aan de verantwoordelijke in
stanties in Servië en Federaal 
Joegoslavië of zij het rapport ter harte 
nemen of naast zich neer leggen. De 
CVSE noch de VN heeft bij het waar
nemen van verkiezingen sanctione
rende instrumenten ter beschikking, 
los van de vraag of dat gewenst is. 

Marcel van Silfhout 

Culturele boycot treft oppositie 

Tijdens mijn bezoek aan Servië heb ik gemerkt dat veel gevestigde meningen over 
Servië vooroordelen zijn. Dat komt wellicht door de westerse eenzijdige verslagge
ving die bijvoorbeeld vaak spreekt van Serviërs en bijna altijd vergeet de specificatie 
'Bosnische' toe te voegen. In Servië ben ik ook veel integere, niet-haatdragende 
mensen tegengekomen. Met name veel jongeren in Servië orinteren zich nog steeds 
op het westen en zijn tegen iedere oorlogzuchtige politiek. 
De oppositie-partijen distantiëren zich van de expansionistische en uitermate natio
nalistische politiek van Milosevic. Helaas heeft het westen deze oppositie-partijen 
nooit serieus genomen. De internationale gemeenschap deed zelfs het tegendeel 
door een totale boycot tegen Servië af te kondigen. Terwijl de Servische oppositie
partijen het westen er altijd voor hebben gewaarschuwd dat de boycot de Serviërs in 
handen dreef van Milosevic en de nog radicalere ultra-nationalist en oorlogshitsar 
Seselj. De boycot maakt de dialoog met de Serviërs onmogelijk. Het westen was 
voor deze argumenten stekeblind. Men heeft niet eens overwogen de culturele boy
cot tegen Servië op te heffen. In die zin draagt ook de internationale gemeenschap 
een verantwoordelijkheid voor de politieke situatie die nu na de verkiezingen in 
Servië is ontstaan. Marcel van Silfhout 



Denkwerk fractievoorzitters D66, PvdA en VVD 
Verschil in bezorgdheid over 
apathie burger 
Hoe overtuigend zijn politici als ze ontsnappen aan de waan van de dag? Bij uitgeverij Prometheus verschenen 

boeken van Wöltgens en Bolkestein. In dit artikel een korte beschouwing over deze boeken en over de 

Coornhertrede van Hans van Mierlo, waarin hij de relatie tussen burger en politiek analyseert. 

In feite lopen de opvattingen van de 
fractievoorzitters van PvdA, VVD en 
D66 grosso modo op diverse beleidster
reinen niet zoveel uiteen. Kan het ook 
anders, met een gemeenschappelijk re
ferentiekader in de vorm van de altijd 
aanwezige noodzaak om in ons land 
idealen te vertalen naar compromis
sen? 'Lof van de Politiek' van PvdA
fractievoorzitter Thijs Wöltgens is een 
"innerlijke dialoog van de politicus 
met zijn boekenkast", geschreven tij
dens een vakantie. Wöltgens hanteert 
een gedragen stijl; zijn betoog is vrij 
abstract en wijdlopig. Artikelen, toe
spraken en interviews uit de eerste an
derhalf jaar van het VVD-fractievoor
zitterschap van Frits Bolkestein zijn ge
bundeld in 'Woorden hebben hun 
betekenis'. De korte essays laten zich 
plezierig lezen: ze zijn concreet, puntig 
geformuleerd en met een prikkelende 
argumentatie. 

Collectieve verlamming 
In zijn Coornhertrede nam Hans van 
Mierlo zware woorden in de mond 
over de relatie tussen de burger en de 
politiek. Er is sprake van 'collectieve 
verlamming': "Burgers verliezen hun 
belangstelling voor het collectieve, 
omdat ze zich niet meer herkennen in 
het publieke, omdat ze hun belang 
niet meer herkennen in het collec
tieve." De analyse van Van Mierlo 
weerspiegelt de tijdgeest. NRC 
Handelsblad schreef onlangs dat "na 
het vallen van de Muur een grote stilte 
lijkt te zijn opgetreden en 
Westeuropese intellectuelen zich nau
welijks meer uitlaten over politieke 
ontwikkelingen." 
De boeken van Wöltgens en Bolkestein 
vormen ook een neerslag van hun 
denkwerk over het 'publieke discours'. 
Bijvoorbeeld over de legitimiteit van 
de politiek bij steeds legere stembus
sen, de toekomst van de verzorgings
staat en de ideeën van de politicoloog 
Fukuyama ('Einde van de geschiede
nis'). Beiden tonen zich ervan door
drongen dat een politicus onaantrek
kelijke boodschappen moet durven 
uitdragen. De democratie laat geen 
simpele antwoorden toe, aldus 
Wöltgens. Hij signaleert de paradox: 

hoe meer politici de kiezers naar de 
mond praten, des te minder kiezers 
zullen er over blijven. Bolkestein oor
deelt dat bestuurlijke vernieuwing pas 
een succes kan worden als moeizame 
financieel-economische keuzes niet uit 
de weg worden gegaan. Telkens op
nieuw komt in zijn boek naar voren 
dat hij geen gloedvol voorstander is 
van daadwerkelijke bestuurlijke ver
nieuwing. "Hoe saaier de democrati
sche politiek, hoe gelukkiger het land", 
stelt Bolkestein (niet zonder overdrij
ving). 

Publiek debat 
Goed beschouwd vertonen de ideeën 
van Van Mierlo en Wöltgens om de 
burger weer bij de politiek te betrekken 
duidelijke overeenkomsten. Zij zijn be
zorgd over de apathie en de scepsis 
waarmee de politiek zich geconfron
teerd weet. En hier is de scheidslijn 
met de conservatieve Bolkestein het 
grootst. Van Mierlo bepleit een publiek 
debat over "een herdefiniëring van col
lectieve doelstellingen, maar dan op 
basis van de werkelijkheid van van
daag. Dat is een multiraciale, multicul
turele gemeenschap van geïndividuali
seerde burgers in een staatsverband dat 
zelf op drift is, dat decentraliseert naar 
lagere en internationaliseert naar ho
gere overheden in processen, die nog 
volstrekt onzeker zijn wat hun uit
komst betreft." Wöltgens signaleert dat 
de amorfe groep "mensen met een mi
nimum inkomen meer dan welke an
dere groep afhankelijk is van de poli
tiek. Hier dreigt een gemakkelijk voor
spelbare vicieuze cirkel: een sociale 
categorie mijdt de stembus omdat ver
kiezingen geen beter perspectief bie
den en vervolgens negeert de politiek 
de ongearticuleerde wensen omdat zij 
niet in de verkiezingsuitslag vallen af 
te lezen." De PvdA-fractievoorzitter 
kent de politiek een maatschappelijke 
regiefunctie toe. Hij wil de normen en 
waarden beïnvloeden door 'manage
ment by speech'. Maar dan moeten po
litici het kader bieden "waarbinnen de 
verwarrende informatiestroom weer 
tot een overzichtelijke samenhang 
wordt teruggebracht." Politici moeten 
de burgers aan een interpretatie van de 

feiten helpen en de diagnose van een 
therapie voorzien. 

Participatie-democratie 
Bolkestein heeft geen illusies over de 
bereidheid van de burger zich te ver
diepen in de politiek. De VVD-er haalt 
Amerikaans onderzoek aan, waaruit 
blijkt dat mensen in de hoogste inko
mensgroep tweemaal zo sterk bereid 
zijn om te gaan stemmen als mensen 
in de laagste inkomensgroep. Hij con
stateert simpelweg "dat sommige men
sen niet warm lopen voor zaken van 
beleid en bestuur. Dat draagt ertoe bij 
dat zij de kosten die aan participatie 
verbonden zijn, zoals tijd en geeste
lijke inspanning, niet willen dragen." 
Bolkestein neemt afstand van de parti
cipatie-democratie, al geeft hij toe dat 
"een geringe politieke participatie al
leen aanvaardbaar is in een open, de
mocratisch stelsel, waarin de bevolking 
de mogelijkheid heeft haar bestuurders 
het vuur na aan de schenen te leggen." 
Overigens is het aardig om te zien dat 
cijfers te pas en te onpas kunnen wor
den gebruikt om het eigen gelijk aan te 
tonen. Van Mierlo haalt onderzoek 
aan waaruit blijkt dat zo'n dertig pro
cent van de mensen die gaan stemmen 
er diep van overtuigd zijn dat het er 
absoluut niet toe doet op welke partij 
je stemt. Boodschap: daar moeten we 
ons zorgen over maken. Bolkestein 
haalt cijfers aan waaruit blijkt dat tus
sen 1977 en 1989 het aantal mensen 
dat op een of andere wijze politieke be
trokkenheid toont, is gestegen van 
56% naar 72%. Boodschap: het valt al
lemaal nogal mee. Hoe was die uit
drukking ook al weer? "There are lies, 
damned lies and statistics." 

Peter van den Besselaar 
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Uit de wandelgangen 10 
(politiek feuilleton) 

Frederik Overdebrug, wethouder 
Sport en cultuur van de pittoreske 
gemeente Waterberg, beraadde zich 
op zijn politieke toekomst. 
Deze leek in een stroomversnelling 
te zijn geraakt sinds hij in Den Haag 
gesproken had met-naar hem gaan
deweg bleek~ de fractievoorzitter van 
de Partij van het Midden. Na enkele 
alcoholvrije pilsjes ontstond een ont
spannen sfeer en was Freddy een 
voorstel gedaan dat hij niet kon wei
geren. Toch had hij bedenktijd ge
vraagd. De grand old man van de li
beralen had veel gunstigs over hem 
gehoord en wilde hem graag binnen 
afzienbare tijd als zijn opvolger. 'We 
hebben dringend behoefte aan 
nieuwe en vooral jonge gezichten.' 
had hij hem met een Duits, of zuide
lijk accent toevertrouwd. Freddy 
keek zuchtend de ietwat benauwde, 
maar sfeervolle fractiekamer rond, 
die ze moesten delen met de Groene 
Anti Liga. Wat zou hij ze allemaal 
missen! Hij keek naar de vergeelde 
verkiezingsposters, de torenhoge sta
pels van hun huisorgaan middels de 
ongeopende dozen met buttons, het 
prikbord met ansichten van fractiele
den, die met skivakantie waren ge
weest. Kindertekeningen ... Miesje 
Prins, de nieuwe fractiemedewerkster 
van de GAL, wier lenige vingers drif
tig het toetsenbord van de computer 
beroerden. Ze was klein en slank, 
had kort blond haar en een wipneus. 
Het was elke dag spannend in welke 
creatie ze nu weer zou 
verschijnen. Vandaag ging ze gekleed 
in een lamswollen koltrui, een zwart 
velours rokje , donkere nylon kousen 
met glittertjes en grote rode berg
schoenen. Freddy zuchtte diep. Hij 
moest doen wat goed was voor het 
landsbelang en voor Waterberg. 
Vanuit Den Haag kon hij natuurlijk 
lobbyen voor Waterberg, hetgeen an
dersom een stuk moeilijker was. En 
als hij nu 'Nee' zei, kon hij een car
rière op het binnenhof vergeten. 
Maar wilde hij dat eigenlijk wel ? De 
fractievoorzitter had hem na het 
laatste alcoholvrije pilsje met enig
zins dubbele tong gezegd dat hij mi
nimaal dertig jaar zou moeten blij
ven, omdat dat in de praktijk de ter
mijn was gebleken. Dertig jaar, dan 
was hij zestig! Dan was hij bijna 
dood! De telefoon ging bij de GAL: 
Miesjes stem klonk helder door de 
ruimte. Op hetzelfde moment ging 
de telefoon. 

Wordt vervolgd ... 
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D66-fractievoorzitters in de 
Staten 
Tien van de twaalf D66-fractievoorzitters in de Provinciale Staten, die in november 
1992 het partijcongres in Nijmegen bezochten. Bovenste rij (v.l.n.r.): Kees Slottje 
(Drenthe), Monique Terwiel (Zuid-Holland), Joke Jorritsma (Zeeland), Marjolijn de 
Nijs (Brabant) en Jan Prevoo (Utrecht). Onderste rij: Ellen Figee (Fries/mui), Leo de 
Graaf (Gelderland), Koosje van Doesen (Groningen), Marijkede Vuyst (Overijssel) en 
Tjeu Kusters (Limburg). Niet op de foto staan Guus Tiesinga (Flevoland) en Patriek 
Poelman (Noord-Holland). 

Studenten voorlichting 
kiezen D66 
"Het politieke klimaat op de verschil
lende communicatieve opleidingen 
wordt gedomineerd door 066." Dat is 
een van de conclusies van een groep 
studenten aan de School voor 
Journalistiek en Voorlichting te 
Utrecht, die onder leiding van docent 
Rob de Lange onderzochten welke 
wensen en ideeën toekomstige voor
lichters en PR-functionarissen hebben. 
Zij en ondervraagden HBO- en WO
studenten van vijf opleidingen massa
communicatie. 
Het totale gemiddelde van D66-stem-

Colofon 
De redactie van de Democraat wordt gevormd 
door: 
Peter van den Besselaar, Bob van den Bos, 
Kees Dietz, Lennart van der Meulen, Miep 
Nagtegaal, Jeroen Nugteren, Alexander 
Osten, Bob de Ruiter, Marie Louise Tiesinga, 
Stijn Verbeeck en Martin Voorn. 
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Silfhout, Jacquelien Soetenhorst en Alfred de 
Weert. 

mers bleek bijna 42 procent. Het 
hoogst scoorde de HEAO 
Communicatie Utrecht: daar zegt ruim 
53 procent op 066 te stemmen. De 
laagste score had massacommunicatie 
van de Utrechtse Universiteit met 
ruim 26 procent, wat toch nog altijd 
meer dan een kwart van de kiezers be
tekent. Op de School voor 
Journalistiek en Voorlichting (waar ik 
docent voorlichting ben) scoorden de 
studenten 'slechts' bijna 47 procent. 

Annelies Cuijpers, Statenlid Limburg 
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Op de divan 
Nee, D66 hoeft echt niet mee te doen. 
Het CDA vond het meer dan genoeg 
de PvdA naast zich te moeten dulden. 
Ook nog die libertijnse Democraten er
bij was beslist teveel van het goede 
(kwade). De PvdA stak geen hand naar 
ons uit. Het predikaat 'natuurlijke 
bondgenoot' ontvingen wij steeds uit
sluitend als de sociaal-democraten ons 
nodig hadden ter indamming van het 
CDA, en natuurlijk niet als zij zelf mis
schien een plaatsje moesten inschik
ken. 
Inmiddels is duidelijk geworden wat 
de hoogmoed bij de formatie teweeg 
heeft gebracht: de coalitiesamenwer
king is uitgelopen op een gênante ver
toning, waardoor slechts het algemene 
vertrouwen in de Haagsche besluitvor
ming verder wordt ondermijnd. 
De WAO-crisis was symptomatisch 
voor de huidige misère. Het bijzondere 
hieraan was niet zozeer dat deze bol 
stond van onderling wantrouwen, dis
communicatie, machtsspelletjes en re
gelrechte oneerlijkheid, maar dat deze 
verschijnselen zo open en bloot naar 
buiten kwamen. Tot nu toe had deze 
vorm van politiek bedrijven zich gro
tendeels achter de schermen afge
speeld. Het CDA heeft nooit anders ge
daan dan de PvdA en de VVD tegen el
kaar uitspelen, alleen etaleerde het 
deze tactiek doorgaans minder opzich
tig. Aan het slecht functioneren van 
het huidige kabinet liggen vele inhou
delijke meningsverschillen ten grond
slag. Belangrijker nog is de wijze 
waarop men hiermee, en dus ook met 
elkaar, omgaat. Zoals elke relatie-thera
peut weet, kunnen partners niet met 
elkaar uit de voeten zolang zij het bo
venal moeilijk hebben met zichzelf. 
Binnen het CDA is onder de opper
vlakte een sterke verdeeldheid ont
staan. Een groeiende stroming deinst 
er niet voor terug de coalitie voortijdig 
op te blazen. Deze groep is aanmerke
lijk groter dan alleen Kaland en zijn re
bellenclub in de Eerste Kamer. Lubbers 
slaagt er steeds minder in zijn partijge
noten in het gareel te houden. Dit 
komt niet alleen doordat hij al te lang 
in zijn functie is, maar vooral omdat 
hij zijn vertrek al heeft aangekondigd 
en Brinkman als opvolger heeft aange
wezen. Als in de politiek iemand zegt 
dat hij weggaat, wordt met zijn hui
dige aanwezigheid al minder rekening 
gehouden. Lubbers heeft dit effect on
derschat en wenst nu zo weinig moge
lijk terrein aan Brinkman en zijn 
Tweede-Kamerfractie prijs te geven. De 
interne strijd om de nieuwe machtsaf
bakening leidt tot externe onbereken
baarheid. 
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De situatie in de PvdA is natuurlijk nog 
veel droeviger. Met het zo openlijk 
zoeken naar een nieuw houvast voor 
de kiezer zakt de geloofwaardigheid 
voortdurend verder weg. Veel huidige 
prominenten verkondigen nu opvat
tingen die zij zelf in de jaren zestig en 
zeventig met verve hebben bestreden. 
Een deel van de voormalige aanhang 
houdt vast aan de oude idealen en laat 
het bij de stembus geheel afweten. Een 
andere categorie is overtuigd van een 
zekere koerswijziging, maar stelt meer 
vertrouwen in D66,' omdat die partij in 
deze 'nieuwe tijd' niet of minder met 
het eigen verleden hoeft te breken. 
Mede omdat de progressieve 
Democraten geen deel uitmaken van 
het krakkemikkige kabinet, krijgen zij 
een groter voordeel van de twijfel. Ten 
derde is er de groep van electorale op
portunisten, van het type Van Dam en 
Rottenberg, die zonder een spoor van 
gêne het traditionele gedachtengoed 
inruilen voor opvattingen die zij me
nen te beluisteren bij het moderne kie
zersvolk. 

D66 wordt nu al lange tijd volgens de 
peilingen als een geloofwaardig alter
natief beschouwd. Dit zal naar de drie 
verkiezingen in 1994 toe een steeds 
grotere druk op de hele partij leggen. 
De politieke concurrentie zal de (ver
meende) meest kwestbare kanten op
blazen en exploiteren. Onzinnige ver
wijten zullen tot vervelens toe her
haald worden: "Jullie zijn slapend rijk 
geworden, je hebt te weinig kader en 
met 'chaotische creativiteit' kun je het 
land niet regeren.' 
De beste reactie is gewoon de eigen 
boodschap blijven uitdragen en vooral 
ons niveau niet aanpassen aan dat 
waarop we worden aangevallen. Laten 
we zorgvuldig blijven omgaan met de 
andere partijen op basis van een sterke 
innerlijke overtuiging. Gelukkig hoe
ven wijniet op de divan van de poli
tieke therapeut. 

Bob van den Bos 

-
Idealisme en werk 

Een terugblik met de voorzitter 
die ging: Ries Jansen. Over le
denwerving: "Wij hadden geen 
concrete aantallen voor ogen. Wij 
wisten bijvoorbeeld niet hoe jon
geren zich zouden gedragen, wel 
dat er een enorm potentieel was. 
Wij zijn de afgelopen jaren ge· 
groeid van even boven de 9.000 
naar 13.000 leden. Ik geef toe, dat 
is beneden de verwachting, maar 
er is wel een stijgende lijn te con· 
stateren, terwijl de belangstelling 
bij andere partijen afneemt. En 
onze strategie · huidige leden 
werven nieuwe · heeft gewerkt. 
Dat geeft ook een zekere garantie, 
dat je niet al te veel avonturiers 
binnenhaalt, maar mensen die 
binding hebben met de partij." 
Er staan de komende jaren drie 
verkiezingen voor de deur. Dat 
betekent in publicitaire zin veel 
werk. Wat is de ratio van het 
schrappen van de functie van de 
tweede publiciteitscoördinator? 
"De beslissing om het DB te ver· 
kleinen, heeft niets te maken met 
doel en aandacht, maar met het 
volgende. Enerzijds telt het 
Landelijk secretariaat nu meer 
professionals in tegenstelling tot 
twee jaar geleden; toen was er 
bijna geen staf. Anderzijds voel· 
den de HB·Ieden zich als het om 
belangrijke beslissingen ging op 
achterstand gezet en wensten zij 
meer en concreet bij de uitvoe· 
ring te worden betrokken." Was 
het wel een echte beslissing, of is 
het verwijt terecht dat er onzorg
vuldig met de persoon in kwestie 
is omgesprongen? 
"Er is een en andermaal over ge· 
sproken, zelf over nog verdere in· 
krimping van het DB. Maar veelal 
in relatie tot wijziging van het 
Huishoudelijk Reglement en de 
Statuten en wellicht is daarom 
niet iedereen zich van de implica· 
ties bewust geweest. Dat verwijt 
ik mezelf, maar iedereen was er· 
bij." 
Wat heb je in jouw bestuursjaren 
als het meest bevredigend erva· 
ren? "De plezierige samenwer
king op het Landelijk Secretariaat 
en het enthousiasme van de men
sen van hoog tot laag, die onder 
bizarre en moeilijke omstandighe· 
den hun werk doen en onder per· 
manente werkdruk staan. Er 
heerst een cultuur waarin geen 
onderscheid is tussen idealisme 
en werk. Dat is heel bijzonder." 

Marie Louise Tiesinga 



Stratego om kandidatenlijsten begint 
De kandidaatstelling voor verschillende verkiezingen opent binnenkort. Het is belangrijk met sterke kandida

tenlijsten uit deze 'stratego' tevoorschijn te komen. Om stemmen te trekken natuurlijk, maar ook met het oog 

op de samenstelling van evenwichtige fracties. 

het wenselijk geweest om 

~-... :.}.:>. 
die drie onderdelen los van 
elkaar te bespreken. Dat is 
veel zuiverder." Voorlopig 
ziet het er naar uit dat de in
terne verkiezingen uit twee 
rondes bestaan. In de eerste 
ronde participeren alle aan
gemelde kandidaten met 
uitzondering van zittende 
parlementariërs. 
Warmerdam: "Zo kunnen 
nieuwe kandidaten grotere 
bekendheid krijgen. Alle le
den krijgen het bekende 
kandidaten-overzicht en er 
zullen drie presentatieverga
deringen gehouden worden: 
in Noord-, Midden- en Zuid
Nederland. De laatste pre
sentatievergadering valt sa
men met het najaarscongres 
van 30 oktober. Na de eerste 
verkiezingsronde gaan er 
zo'n zeventig kandidaten 
door voor een tweede ronde. 
Als er een stemadvies-com
missie komt, brengt zij voor 
de tweede ronde een advies 
uit aan de leden. De leden 

Illustraties: Peter van der Vet 

De periode waarin interne verkiezin
gen worden gehouden en het samen
stellen van kandidatenlijsten is een 
spannende en enerverende tijd. Naast 
de inhoudelijke issues speelt het 'per
soonlijke' een belangrijke rol. Het is de 
tijd van de schutterende kandidaten 
tijdens presentatievergaderingen, de 
ontdekking van opvallende redenaars, 
het ontwaren van nieuwe politieke ta
lenten en een enkel persoonlijke 
drama, als een renommee terugvalt. 
Voorlopig heeft de Landelijke 
Verkiezingscommissie de handen vol 
aan de komende gemeenteraadsverkie
zingen. "Op 18 februari is bekend ge
worden hoeveel afdelingen meedoen 
aan de gemeenteraadsverkiezingen", 
zegt Rosernarij van der A voort. "Het 
zijn er meer dan bij de vorige verkie
zingen." De commissie is verder bezig 
met de planningen rondom verkiezin
gen van provinciale staten, adviesraad, 
Europees Parlement en de 
Kamerverkiezingen. "We vergroten de 
dienstverlening", zegt LVC-voorzitter 
Gert Warmerdam. "Voor de gemeente
raadsverkiezingen adviseren we de lo
kale besturen over de reglementen. 
Van het controleren van de reglemen-

ten maken we serieus werk." 
Warmerdam is al vier jaar lid van de 
Landelijke Verkiezingscommissie. Na 
het congres bestaat de groep nog maar 
uit vier leden; twee leden treden terug 
in verband met onverenigbaar geachte 
functies. "Er zijn maar weinig mensen 
met belangstelling voor dit werk", zegt 
Warmerdam nuchter. 

Landelijke procedure 
De taken van de Landelijke 
Verkiezingscommissie zijn voor het 
grootste deel instrumenteel te noe
men: het waarborgen van de zorgvul
digheid. Veel procedures liggen vast in 
het huishoudelijk reglement. Er zijn 
ook al voorbereidingen gaande voor 
het samenstellen van de kandidaten
lijst voor de volgende 
Kamerverkiezingen. "Op het komende 
congres moet een beslissing vallen 
over de landelijke procedure: het al 
dan niet instellen van een stemadvies
commissie, het profiel waaraan kandi
daten moeten voldoen en wie van de 
stemadvies-commissie deel uitmaken. 
Een ongelukkige gang van zaken", al
dus LVC-voorzitter Gert Warmerdam. 
"Als we meer tijd hadden gehad, was 

bepalen uiteindelijk de volgorde van 
de kandidatenlijst. Twintig kandidaten 
zullen op alle lijsten voorkomen. Er 
zijn straks vijf lijsten voor de 19 kies
kringen, waarbij elke lijst zal worden 
aangevuld met tien regionale 
Kamer kandidaten." 

Stemadvies-commissie 
Jan de Lange was voorzitter van een 
stemadvies-commissie. "De leukste job 
die ik ooit binnen D66 heb gehad", 
zegt hij met overtuiging. 
"Terugkijkend denk ik dat een ding in 
ieder geval anders moet: er moet meer 
tijd zijn", aldus De Lange. "Tijdsdruk is 
vervelend. Bij de laatste verkiezingen 
hebben we ons werk haastig moeten 
doen. We hadden drie subcommissies 
en hebben zo'n vijftien minuten met 
elke kandidaat gesproken. Naar mijn 
overtuiging was dat voldoende, maar 
veel mensen hebben het als te kort er
varen." De zittende Kamerleden zijn 
vorige keer niet 'voor de commissie 
verschenen'? De Lange: "Dat is zo. Ik 
vind dat onzin. Je kunt Tweede
Kamerleden niet als een sollicitant la
ten opdraven ... maar er zijn leden die 
met dat standpunt moeite hebben." 
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De stemadvies-commissie oordeelde bij 
de vorige verkiezingen dat de zittende 
Tweede-Kamerleden zonder meer ge
schikt waren voor de nieuwe fractie. 
"Er was indertijd geen kritiek vanuit de 
partij op hun functioneren. Nu is er 
een minder overtuigende situatie", 
zegt De Lange. Hij is een groot voor
stander van het scouten van nieuw ta
lent. "Je moet de partij goed managen, 
al is het natuurlijk wel zo dat je geen 
voorrangsregeling mag teweegbrengen. 
Maar ik vind het verstandig om men
sen in beeld te brengen, die zich niet 
zelf kandidaat zouden stellen. Binnen 
de partij is nu ook een nieuwe recrute
ringsroute van betekenis: de gedepu
teerden en de wethouders. Niet ieder
een wil doorstromen, maar de enkeling 
die dat wil brengt tenminste bestuurs
ervaring mee." 

Niet te veel specialisten 
Oud-partijleider Jan Terlouw: "Iedere 
politicus moet op den duur kunnen 
meedoen met alle onderwerpen. Dat 
kun je niet als je specialist bent. Je 
hebt in een fractie niet zoveel aan no
toire deskundigen. Ik vind dat een 
Tweede-Kamerlid bereid moet zijn om 
elk onderwerp op te pakken. Maar het 
belangrijkste is dat een fractielid de 
D66 denkwijze op overtuigende wijze 
kan uitdragen. Een stemadvies-com
missie zou in de eerste plaats moeten 
kijken of een kandidaat het vermogen 
heeft om een politiek oordeel te vellen 
en of hij of zij dat goed kan verwoor
den. Ik kan er niets aan doen, maar ik 
denk dat ik daar toch het eerst naar 
zou kijken." Hij voegt er fluks aan toe 
dat hij nooit in een stemadvies-com
missie wil zitten. "Hoe kleiner een frac
tie, hoe groter het belang van een 
goede spreiding over verschillende dis
ciplines. Dat speelt nu wat minder. Ik 
denk dat het wel verstandig is om te 
proberen de samenstelling enigszins te 
sturen. Vlak de invloed van de leden 
niet uit! Zelf ben ik in de landelijke po
litiek gekomen, doordat de regio lan-
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delijk is gaan lobbyen. Vanuit de regio 
was de boodschap: hier hebben wij een 
goede kandidaat voor de Kamer. Een 
stemadvies-commissie is verstandig, 
maar het belang ervan moeten we niet 
overdrijven", aldus Terlouw. Die op
vatting sluit niet goed aan bij de op
vattingen van Jan de Lange. Hij heeft 
zorgen over een evenwichtige samen
stelling van de nieuwe fractie. Een 
nieuwe stemadvies-commissie zou het 
advies nu kunnen baseren op het spe
cialisme of het beleidsterrein waar kan
didaten voorkeur voor hebben uitge
sproken. De Lange: "Je geeft dan het 
stemadvies een wat zwaarder gewicht 
dan gebruikelijk. Ik ben daar wel een 
voorstander van. Uiteindelijk zijn het 
toch de leden die de volgorde bepa
len." 

Lichtste vorm van sturing 
Arthie Schimmel kwam bij de vorige 
verkiezingen in de Tweede Kamer. Zij 
besloot indertijd om niet te verschij
nen voor de stemadvies-commissie. "Ik 
dacht: die mensen kennen me al, ze 
hoeven mij niet per se meer te zien." 
Hoe staat zij nu tegenover een stemad
vies-commissie? "Een stemadvies is de 
lichtste vorm van sturing die denkbaar 
is. Het advies is niet bindend. Ik vind 
het niet onredelijk om zo te proberen 
variatie in de fractie te brengen. In het 
stemadvies kan zo'n commissie reke
ning houden met een mix van genera
listen en specialisten." Arthie 
Schimmel ontwijkt de vraag of een 
stemadvies-commissie zich wel of niet 
moet uitspreken over de kwaliteit van 
zittende Kamerleden: "Daar heb ik 
geen oordeel over." Om er aan toe te 
voegen: "Het is wel verstandig te zor
gen voor een combinatie van verver
sen en continuïteit." Bestaat er binnen 
de fractie geen 'verborgen agenda' om 
opvallende talenten of goede bestuur
ders te bewegen zich kandidaat te stel
len? Arthie Schimmel, een beetje la
cherig: "Nee, ik vind dat de partij als 
geheel en het Hoofdbestuur in het bij
zonder daarvoor verantwoordelijk zijn. 
De vraag of je interesse hebt in het 
Kamerlidmaatschap is ook te individu-

''ia ---

eel bepaald, vind ik. Je kunt veel kri
tiek hebben op onze interne werkwij
zen, maar de nadelen van de systemen 
bij andere partijen zijn veel groter." 

Actiever opstellen 
Oud-minister Henk Zeevalking is van 
oordeel dat het Hoofdbestuur zich te 
passief opstelt bij het vinden van ge
schikte nieuwe kandidaten voor de 
Tweede Kamer. "Als je een goede 
Tweede-Kamerfractie wilt, moet je po
tentiële kandidaten actief benaderen. 
Het idee om goede kandidaten te scou
ten, daar zie ik wel iets in. Wat je nu 
ziet, is dat veellieden wel in zijn voor 
een baan als minister of staatssecreta
ris, maar dat ze niet in de Tweede 
Kamer willen plaatsnemen. De honore
ring van een Kamerlid is onvoldoende 
aantrekkelijk voor mensen die een 
goede baan hebben. Het is natuurlijk 
een onzeker bestaan als politicus. De 
ene dag ben je iets, de volgende mor
gen niets. Ik heb dat zelf een paar keer 
meegemaakt." Is Zeevalking een voor
stander van een stemadvies-commis
sie? "Bij een stemadvies-commissie ga 
je de bokken van de schapen scheiden, 
daar ontkom je niet aan. Als je zo'n 
commissie instelt, is het van belang 
dat de procedure zo zorgvuldig moge
lijk verloopt. Een gesprekje van 15 mi
nuten heeft niet veel om het lijf. Je 
moet kandidaten de gelegenheid geven 
om zelf naar voren te brengen wat ze 
belangrijk vinden. Ik vind dat je aller
eerst moet kijken naar de kwaliteit van 
de kandidaten. Het lijkt mij ook zinvol 
om de maatschappelijke invloed van 
kandidaten te bezien en je af te vragen 
hoeveel stemmen ze trekken. Dat doet 
D66 te weinig. In het verleden zijn de 
financieel-economisch specialisten 
slechts mondjesmaat in de fractie ver
tegenwoordigd geweest. Ik weet niet 
hoe dat komt, misschien hebben wij 
van gewoon te weinig van die men
sen ... 
Het is in ieder geval zo dat je niet bui
ten enkele specialisten kunt." 
Zeevalking is een van de drijvende 
krachten achter een discussiegroep die 
de politiek wil vernieuwen. In die 
groep participeren ook mensen met 
een andere politieke kleur. "Die groep 
heeft niets te maken met een onbeha
gen over D66. Ik vind dat de partijen 
op dit moment te veel achter de kiezer 
aanlopen, in plaats van eigen ideeën te 
poneren en te verdedigen. Door die 
kiezersgerichte denkwijze draai je de 
boel om, men gaat demagogisch te 
werk", aldus Zeevalking, die en passant 
ontkent dat de groep erop gericht is 
om een VVD-PvdA-D66 kabinet dich
terbij te brengen. "We willen vooral 
het debat aanzwengelen." 

Peter van den Besselaar 



D66 bereidt verkiezingsprogramma voor 

"Politieke partijen moeten 
zich niet meer rijk rekenen" 
"Wat je vooral niet moet doen is je rijk rekenen. Dat hebben vrijwel alle politieke partijen in 1989 gedaan. 

Ze hebben een veel te optimistisch beeld geschetst, zijn aan alle kanten aan de verkeerde kant van het risico 

gaan staan. De verkiezingsprogramma's en het regeerakkoord moesten toen door 'tegenvallers' binnen de kortste 

keren worden herschreven." 

Bert Bakker, beoogd voorzitter van de 
programma-commissie die het verkie
zingsprogramma moet voorbereiden, 
waarschuwt al bij voorbaat voor een al 
te zonnige kijk. Hij wil een programma 
maken "dat de stormen van formaties 
kan doorstaan, solide, realistisch en be-

In D66 zijn zes werkteams bezig met de voorbereidingen 
voor het verkiezingsprogramma: 
1. de Rode Draad (de 'algemene lijn'); 
2. Milieu, ruimtelijke ordening en volkshuisvesting; 
3. Sociaal-economisch en financieel beleid; 
4. Sociaal-cultureel beleid; 
5. Bestuur en justitie; 
6. Buitenlandse Zaken, Defensie, Ontwikkelingssamenwer
king en het Europees programma. 
In ieder werkteam zitten Kamerleden en leden van het 
Hoofdbestuur, maar de meerderheid van de programma
commissie bestaat uit door het congres gekozen leden. 

Tot Pasen verzamelen en selecteren de werkteams alles 
wat in en buiten de partij aan relevant gedachtengoed be
staat. In mei moet de eerste ruwe opzet klaar zijn. Tot eind 
juni worden hiaten ingevuld en keuzes gemaakt. Eind au
gustus gaat er een stuk naar de Kamerfracties en het 
Hoofdbestuur. In september of oktober, als de nieuwste 
cijfers over de economie er zijn, wordt het concept-pro
gramma meer onderbouwd en half oktober aan het con
gres voorgelegd. In februari wordt het programma defini
tief door het congres vastgesteld en kan de verkiezings
campagne beginnen. De gemeenteraads-verkiezingen zijn 
in maart en in mei zijn de verkiezingen voor de Tweede 
Kamer. 

trouwbaar." "Maar tegelijkertijd moet 
het ook helder de ambities en doelstel
lingen van de partij op korte en lange 
termijn weergeven." 
"Dan voorkom je dat je bij elke tegen
valler aan de noodrem moet trekken 
en steeds nieuwe bezuinigingen moet 
doorvoeren, zoals het kabinet 
Lubbers/Kok nu doet. Het programma 
moet bestand zijn tegen economische 
schommelingen. En laten we wel we
zen, de vooruitzichten voor de ko
mende jaren zijn niet al te rooskleurig. 
Het geld is, meer nog dan vroeger, heel 
belangrijk geworden", zegt Bakker. 

Hij erkent dat D66 vroeger wat minder 
aandacht aan sociaal-economische en 
financiële vraagstukken heeft besteed 
dan wenselijk was. "Dat heeft te ma
ken met de identiteit van de partij; die 
heeft vooral te maken met de relatie 
overheid/burger en het democratisch 
bestel en als gevolg daarvan was het 
geld minder overheersend. D66 heeft, 
minder dan de PvdA, een traditie in de 
sociaal-economische discussie." 
"Maar natuurlijk was het ook niet zo 
dat alles braak lag. D66 heeft de laatste 
10 tot 15 jaar wel degelijk veel werk 
gemaakt van economische vraagstuk
ken. Alleen ging het hart van de dis
cussie daar niet over. Dat maakte ons 
kwetsbaar. Nu staan sociaal-economi
sche vragen in het nieuwe programma 
niet meer op zichzelf, het is een onder
deel geworden van alle discussies, het 
loopt overal doorheen." 

Rode draad 
Bakker stelt dat de rode draad in het 
verkiezingsprogramma toch een an
dere is. "Namelijk: wat zijn de grote 
vragen van deze tijd? In dat verband 
zijn vier discussies volgens mij van 
groot belang. Die over de relatie over
heid/burger, over duurzame ontwikke
ling en ook over het sociaal stelsel en 
de minderheden. Vooral daarover gaat 
het de komende jaren. Daar zitten de 
belangrijkste problemen en daar moe
ten we ons op storten." 
"Neem nu duurzame ontwikkeling. 
D66 is daar intensief mee bezig ge
weest. Dat is mooi, maar nog niet ge
noeg. We moeten de sprong voor
waarts maken. Het gaat vooral om de 
vertaling naar concrete maatregelen. 
En dan de relatie overheid/burger, 
daarvoor geldt eigenlijk hetzelfde: D66 
heeft daar traditionele denkbeelden 
over. Het gaat erom die te vertalen 
naar de komende vier jaar. Wat bete
kent dat voor de overlegeconomie? En 
voor de regelgeving die niet meer te 
handhaven is? De richting is dat de 
overheid in een crisis verkeert. De 
vraag is nu hoe je tot besluiten komt 

waarin de maatschappelijke opvattin
gen beter weerspiegeld worden en 
waarin de regels te handhaven zijn." 
Volgens Bakker gaat het er in het 
nieuwe sociale stelsel om dat de mens 
zelf meer keuzes kan maken in zijn 
pakket van sociale zekerheid. "Meer 
keuzevrijheid en dus meer verantwoor
delijkheden. Je wordt direct geconfron
teerd met de financiële consequenties 
van je gedrag. Uiteraard moet je wel de 
solidariteit handhaven voor mensen 
die niet in staat zijn om hun verant
woordelijkheid te nemen. Het gaat na
tuurlijk over de vraag wat nu de beste 
verdeling van verantwoordelijkheden 
is tussen overheid, sociale partners en 
de burgers." 

Gekozen leden 
Met al dit soort vragen zijn de werk
teams nu bezig. Deze werkteams be
staan voor het grootste deel uit door 
het congres gekozen leden. Maar de 
Kamerleden en de leden van het 
Hoofdbestuur zitten er ook in en zijn 
dus gedwongen in een vroeg stadium 
mee te doen. 
Bakker: "Het is belangrijk dat er profes
sionals in zitten, maar doordat de 
meerderheid uit gekozen leden bestaat 
en doordat het congres een flinke vin
ger in de pap houdt, kan het verkie
zingsprogramma meer dan tot nu toe 
een afspiegeling worden van de ge
dachten uit de partij." 
In de peilingen staat D66 al geruime 
tijd op pakweg 30 zetels. Veel mensen 
tonen zich bereid werk voor de partij 
te verrichten, uit enthousiasme, inte
resse of misschien ook om opportunis
tische redenen. De kans op een zetel in 
de Tweede Kamer is nu immers groter 
dan ooit. Is er mede daarom sprake 
van een stormloop op de werkteams? 
Bert Bakker, geamuseerd: "We hebben 
inderdaad geen moeite om mensen te 
vinden." 

Martin Voorn 
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Renovatie of nieuwbouw bij bir 
Binnen D66 lijken de standpunten over reorganisatie van het binnenlands 

bestuur, onderwerp op het congres in Amersfoort van 20 maart, nogal uiteen 

te lopen. In het betreffende congresstuk (Democraat november 1992) en in de 

aanvullende notititie van een aantal fractievoorzitters uit de Staten (Demo

craat januari 1993) worden aanvankelijk verschillende wegen ingeslagen. 

1 Toch blijken de betrokkenen elkaar uiteindelijk redelijk te kunnen vinden. 

Zowel het congresdocument als de no
titie van de fractievoorzitters uit de 
Staten gaan uit van dezelfde analyse 
van de huidige organisatie van het bin
nenlands bestuur. Twee problemen 
staan daarbij centraal. Allereerst de 
knellende positie van de grote steden, 
de grote vier in de Randstad voorop. 
De bestuurlijke grenzen waarmee deze 
steden te maken hebben, sluiten niet 
langer aan op de maatschappelijke 
werkelijkheden die zich voordoen. De 
'inhoudelijke maat' van zaken als 
volkshuisvesting, bedrijfsterreinen, in
frastructuur, enzovoort, vraagt om een 
andere, grotere 'bestuurlijke maat'. 
Een ander probleem is de ondoordring
bare warwinkel van intergemeentelijke 
samenwerkingsverbanden, functionele 
regio's en gedeconcentreerde rijksdien
sten, waarvan het democratisch ge
halte te wensen overlaat. Deze santen
kraam doet zich niet alleen voor in de 
grote steden, maar in het gehele land. 
De analyse van de problemen laat geen 
grote verschillen zien en de verschil
lende oplossingen vertrekken dan ook 
in aanleg van hetzelfde spoor. Voor zo
ver het de grootstedelijke gebieden be
treft sturen zowel het congresdocu
ment als de notitie van de fractievoor
zitters aan op de vorming van 
rechtstreeks gekozen regiobesturen. 
Ook is er consensus over het takenpak
ket van de regio's in de grootstedelijke 
gebieden. Het gaat dan in het congres
document om bevoegdheden rond 
ruimtelijke ordening en volkshuisves
ting, milieu, verkeer en vervoer, en 
economische zaken. In de notitie van 
de fractievoorzitters staat dat het voor 
de grote agglomeraties waarschijnlijk 
nodig is veel en belangrijke bevoegd
heden naar het regionale niveau over 
te hevelen. 

Directe leefomgeving 
Het congresdocument ziet de ge
meente als 'basiscel', als een vitale 
kerneenheid binnen onze bestuurs
structuur. Als het uitgangspunt van 'de 
burger dicht bij het bestuur' ergens ge
realiseerd kan worden, dan is het wel 
op dit niveau. De gemeente zal zich 

AT 

vooral richten op de directe leefomge
ving van de inwoners. Het gaat dan 
om zaken als onderwijs, sport, recre
atie, welzijn, cultuUr, sociale aangele
genheden, onderhoud wegen en 
groen. Uitgangspunt bij dit alles is het 
motto: lokaal wat lokaal kan, regionaal 
wat regionaal moet. Verder hebben de 
gemeenten een belangrijke rol bij de 
uitvoering van het regionaal beleid. 
De fractievoorzitters plaatsen daarbij 
een kanttekening. Krijgen de gemeen
ten vooral verzorgende en uitvoerende 
taken en wordt op regionaal niveau 
vooral het beleid bepaald, dan is het de 
vraag of nog wel gesproken kan wor
den van echte gemeenten. Kan bij deze 
toedeling van taken en bevoegdheden 
überhaupt nog wel gesproken worden 

van een aparte bestuurslaag, vragen de 
fractievoorzitters zich af. 

· In beide visies wordt aan betekenis
volle gemeenten in ieder geval grote 
waarde gehecht. Uiteraard kan dit be
grip op meerdere manieren worden in
gekleurd, en kan verschillend worden 
gedacht over welke taken en verant
woordelijkheden nodig zijn om het 
etiket 'bestuurslaag' te verdienen. De 
keuze voor regionale sturing verkleint 
op een aantal terreinen duidelijk de in
vloed van gemeenten. Maar ook in de 
huidige situatie kunnen gemeentebe
sturen vaak geen reële beleidskeuzes 
maken. De verwevenheid, zo niet af
hankelijkheid, van hogere regelgeving 
en van besluiten van andere, bovenlo
kale besturen is daarvoor in veel geval
len te groot. 

Grote steden 
Een belangrijk verschil tussen het con
gresdocument en de visie van de frac
tievoorzitters uit de staten betreft de 
aanpak voor de rest van Nederland. De 
fractievoorzitters betogen dat de pro
blematiek vooral de grote steden aan
gaat. Het is volgens hun niet nodig of 



1enlands bestuur 

De ondoordringbare warwinkel van intergemeentelijke samenwerkingsverbanden, functionele regio's engedeconcentreerde 

rijksdiensten is een probleem in het hele land. 

'· wenselijk heel Nederland op de schop 
te nemen. Het is waarschijnlijk al 
moeilijk genoeg om voor de grote ste
den daadwerkelijk iets te bereiken. 
Het congresdocument gaat nadrukke
lijk verder wat betreft de ondoorzich
tige tussenlaag. De brei van gemeen
schappelijke regelingen, functionele 
regio's, enzovoort, kan eigenlijk alleen 
met regiovorming worden aangepakt. 
De noodzaak om bijvoorbeeld de 
nieuwe politieregio's te laten aanstu
ren door democratisch gelegitimeerde 
besturen geldt niet alleen voor de 
grootstedelijke gebieden, maar onver-

, kort voor het gehele land. Kernpunt in 
het congresdocument is dan ook de 
keuze voor regio's, maar wel gekoppeld 
aan de vrijheid om van onderop vorm 
te geven aan die regio's. Vrijheid ten 
aanzien van omvang - en dus aantal -, 
tijdpad en takenpakket. Maar besluit
vorming - op enig moment - van bo
venaf is noodzakelijk, om een institu
tionele eenheid in het land te bewa
ren . 

. ·De keuze voor regio's in het congres-

. document werpt volgens de statenfrac
tievoorzitters de vraag op wat er ge-

• daan moet worden met zaken die zich 
op andere en grotere schaalniveaus af
spelen. Niet alle sociale processen laten 
zich immers probleemloos voegen in 
de nieuwe regio's. De 'inhoudelijke 
maat' wijst op een aantal terreinen 
naar een grotere 'bestuurlijke maat' 
dan de gedachte regio's. De fractie
voorzitters signaleren dat het congres
stuk te kort door de bocht gaat bij de 
toedeling van grootschalige verdelings
en ordeningsbevoegdheden, zoals mi-

1 lieubeleid en waterhuishouding. De 
• fractievoorzitters vrezen een ongebrei

delde centralisatie. Van het landelijk 
niveau verwachten zij weinig heil, om-

/,dat de democratische controle op dat 
· niveau gebrekkig is. Er dreigt veramb

telijking en technocratie. De fractie
voorzitters betogen dat er tussen het 
lokaal-regionaal niveau en het lande
lijk niveau ruimte is voor provincies 
en/ of landsdelen. In ieder geval wordt 
van de mogelijkheid tot vorming van 
landsdelen in het congresdocument te 
snel afstand genomen. 

Drie volwaardige bestuurslagen 
Het congresdocument meent dat er 
geen ruimte is voor landsdelen. 
Nederland is goed bediend met drie 

! volwaardige bestuurslagen, uiteraard 
met rechtstreeks gekozen besturen. Het 
moet mogelijk zijn de overheidstaken 
in dit land met drie bestuurslagen naar 
behoren te vervullen. Onmisbaar in 
het bestuurlijke bouwwerk van 
Nederland zijn in ieder geval de ge
meenten. Vervolgens komen dan de 
regio's. Juist de komst van krachtige re
gio's laat te weinig substantiële taken 
over om een vierde bestuurslaag te 
rechtvaardigen. En landsdelen zitten 
bovendien te dicht onder het rijksni
veau, de derde bestuurslaag. Afstappen 
van drie bestuurslagen leidt tot be
stuursverdichting met alle gevolgen 
van dien: extra bureaucratie en on
overzichtelijkheid, zowel voor burgers 
als bestuurders. Het congresstuk gaat er 
overigens niet vanuit dat de gekozen 
indeling tot grootschalige centralisatie 
zal leiden. Integendeel, regionalisering 
is een voorwaarde om decentralisatie 
een echte kans te geven. 
Decentralisatie naar provincies, en ze
ker naar landsdelen, is voor het rijk 
immers te bedreigend. Dat blijkt ook 
uit de recente teleurstellingen van de 
provincies met het rijk. 
Daarnaast wijst het congresdocument 

er op dat een aantal grootschalige ta
ken eigenlijk nu al op landelijk niveau 
worden aangestuurd. De planning van 
bijvoorbeeld grootschalige infrastruc
tuur (Betuwelijn, TGV) en de invulling 
van de (hoofd)lijnen van de ruimte
lijke ordening (Vinex) vindt plaats op 
rijksniveau . 

. Er bestaat behoefte aan grensover-
:. schrijdende samenwerking op regio

naal niveau (Euregio's), zo vermeldt 
het congresdocument. Gewaakt moet 
worden voor bestuursverdichting, aan-
gezien deze regio's niet in de plaats tre
den van provincie of regio. Het congr
esdocument beveelt aan deze proble
matiek in Europees verband nader te 
bezien. De fractievoorzitters op hun 
beurt ontwaren een tendens naar de
mocratisch gekozen grootschalige be
sturen in Europa. De keuze voor regio's 
spoort naar hun opvatting niet met 
deze ontwikkeling. De grensoverschrij-
dende samenwerking wordt er door be
moeilijkt. 
Waar het allemaal op uit zal lopen, is 
nog een grote vraag. Het lijkt verstan
dig om op het voorjaarscongres een 
heldere route uit te zetten, zonder 
daarmee de verdere gedachtenvorming 
te laten stollen. Onmiskenbaar staat 
het congres voor een aantal wezenlijke 
keuzes. De eerste en beslissende keuze 
is die tussen een aanpak die zich be
perkt tot de grootstedelijke gebieden 
en een aanpak die zich richt op een in
tegrale herinrichting van het bestuur
lijk veld. Kiest het congres in afwijking 
van het congresstuk voor de beperkte 
variant, dan moet wel duidelijk wor
den hoe de bestaande tussenlaag van 
regelingen en functionele regio's moet 
worden aangepakt. Kiest het congres 

1 voor de lijn van het congresstuk, en 
dus voor regiovorming op zekere ter
mijn voor het gehele land, dan moet er 
in ieder geval meer duidelijkheid ko
men over de bovenregionale schaal
problemen. Wellicht dat voor de beno
digde interregionale afstemming vol
staan kan worden met eenvoudige 
samenwerkingsverbanden. Een derge
lijke oplossing ligt in het verlengde 
van het congresdocument. Een verder
gaande stap is uiteraard een ontwikke
ling in de richting van landsdelen. 
Ook daarover zou het congres een rich
ting moeten aangeven. De zet is nu 
aan de congresbezoekers. 

Ruud Hessing 
Statenlid Zuid-Holland 
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Het ROA en 066 
Met de democratische legitimiteit van 
het Regionaal Orgaan Amsterdam 
(ROA), een gemeenschappelijke rege
ling die op 30 juni 1992 in werking is 
getreden, is het naar D66-begrippen 
slecht gesteld. Niet alleen als het gaat 
over de uitwerking van taken en be
voegdheden, maar ook waar het de 
partij-politieke opstellingen in dit re
gionaal bestuur betreft. De ROA-raad is 
niet rechtstreeks gekozen maar bestaat 
uit leden voortkomend uit de huidige 
gemeenteraden van de deelnemende 
gemeenten. En dat terwijl de ROA rui
mere bevoegdheden heeft dan de tot 
dusverre werkende gemeenschappe
lijke regelingen. Er worden niet alleen 
gemeentelijke, maar ook provinciale
en rijkstaken naar het ROA overgehe
veld. Zoals belangrijke taken op het ge
bied van ruimtelijke ordening, volks
huisvesting en verkeer en vervoer. De 
partij-organisatie in de provincie 
Noord-Holland heeft nu, om te voor
komen dat in de toekomst de afde
lingsbesturen en de kiezer met betrek
king tot het ROA aan de kant blijven 
staan, voor de 066-ROA-fractie een be
stuurlijke tegenhanger, de subregio 
ROA, ingesteld. Er is inmiddels een in
terimbestuur gekozen. In samenwer
king met de regiofractie zal een pro
gramma worden opgesteld om de acti
viteiten van D66 in het ROA te 
kunnen toetsen. Dit programma zal als 
bijlage worden toegevoegd aan de 

plaatselijke programma's voor de ge
meenteraadsverkiezingen van 1994. 
Voortaan zullen D66-afgevaardigden 
in de regioraad worden gekozen in de 
algemene afdelingsvergadering van de 
verschillende afdelingen op voordracht 
van de fracties. Op zaterdag 30 januari 
van dit jaar is in Amsterdam de eerste 
ledenvergadering van de subregio ROA 
gehouden. Er is daar een programma
commissie gekozen en men heeft zich 
gebogen over de hoofdlijnen van het 
RegionaalVerkeers-en Vervoersplan 
voor de regio Amsterdam. Als belang
rijkste kritiekpunten kwamen naar vo
ren: te weinig aandacht voor de mi
lieu-aspecten, onrealistische kijk op de 
mogelijkheden van verdubbeling van 
het openbaar vervoer, te weinig psy
chologische prikkels om tot gedrags
verandering ten aanzien van het auto
gebruik te komen, differentiatie van de 
tarieven van het openbaar vervoer 
moet eerst beter worden onderzocht 
en de mogelijkheden van carpoolen 
moeten beter worden uitgebuit. De be
langrijkste vraag is nog opengebleven, 
te weten wat de vertaling moet zijn 
van ons principe dat economische 
groei binnen de grenzen van duur
zaamheid moet worden gerealiseerd. 
De voorziene groei van de economie in 
de regio gekoppeld aan de groei van 
Schiphol, brengt onvermijdelijk een 
voor het milieu onaanvaardbare belas
ting mee. 

Marie Louise Tiesinga 

Provincie, een verguisde 
bestuurslaag 
De reorganisatie van het binnenlands t ken voor het wellaten doorgaan van 
bestuur verhit de gemoederen, ook , de discussie over bestuurlijke reorgani-
binnen D66. Houden wij provincies of ; satie op het congres in maart, maar 
krijgen wij 20 tot 25 bestuursregio's? Er · ook voor verschuiving van de defini-
ontstaan twee kampen: de provincief- tieve besluitvorming naar het najaar. 
reaks en de regiofreaks. En freaks zijn Flevoland ziet zijn voortbestaan overi-
per definitie gevaarlijk als het om dit gens bedreigd door de plannen van de 
soort belangen gaat. Jan van der Hiele, beide bewindsvrouwen van 
statenlid voor D66 in Noord-Holland, Binnenlandse Zaken Almere uit deze 
schreef daarover in de Volkskrant van provincie los te weken. De motie uit 
2 februari van dit jaar dat je eerst dui- Flevoland lijkt zinnig, aangezien de 
delijkheid moet hebben over het opti- inkt van het plan van de regering nog 
male bestuurlijke middenniveau alvo- nat is en binnen D66 de meningen 
rens verder te filosoferen over de bij de nog lang niet zijn uitgekristalliseerd. 
'takenschaal' passende geografische Inmiddels heeft de raad van Almere al 
omvang en begrenzing van regionale aan Den Haag laten weten dat zij hun 
eenheden en het gewenste aantal er- relatie met het Regionaal Orgaan 
van. En zo verstandig zijn ook anderen Amsterdam (ROA) slechts als een tune-
in de partij. De subregio Amsterdam tionele zien en dat zij deel zijn en blij-
sprak op 30 januari van dit jaar in een ven van Flevoland, waardoor aan het 
motie uit dat naar het aantal gewenste draagvlak van deze provincie niet be-
landsdelen, de diversiteit daarvan en hoeft te worden getwijfeld. Dat pro-
het beperkte aantal taken nader onder- bleem is dus opgelost. 
zoek noodzakelijk is. In Flevoland 
heeft men zich in een motie uitgespro-
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Marie Louise Tiesinga 

-
Een beetje zwanger 
Buiten het circuit van beleidma
kers en politici zijn er weinig 
mensen voor wie 'duurzame ont
wikkeling' betekenis heeft. Breng 
het maar eens ter sprake: de re
spons valt tegen! In de brochure
reeks 'Ideeën' van het Weten
schappelijk Bureau is een special 
verschenen over duurzame on!· 
wikkeling. De econoom Adriaan 
Brouwers stelt dat er nog nauwe
lijks is nagedacht over de prakti· 
sche, bestuurlijke en politieke im· 
plicaties. "Wie een begaanbare 
weg zoekt in een mijnenveld van 
tegenstrijdigheden, wordt vrien
delijk verzocht om niet verder te 
lezen", zo begint Brouwers zijn 
bijdrage. Hij geeft tips hoe de 
Nederlandse politiek duurzame 
groei tot een expliciete dimensie 
van het beleid kan maken. 
Plannen moeten volledig worden 
uitgewerkt, zodat ze ook maatre
gelen bevatten die uitvoerbaar 
blijven onder slechte economi· 
sche omstandigheden. Ook moe· 
ten partijen hun programma 
vooraf laten gaan door een prakti· 
sche lange termijn visie, met 
daarin de samenhang van pro
grammapunten en prioriteiten als 
keuzes moeten worden gemaakt. 
Brouwers is een idealist, dat 
blijkt. 

De vraag hoe duurzame ontwikke· 
ling gestalte zou moeten krijgen, 
blijft in de plezierig leesbare bro
chure een beetje in de lucht han
gen. De politici zijn zelf te zeer 
deel uit gaan maken van het eco
nomisch systeem, staat in een 
bijdrage. Zij vormen geen tegen
macht, maar zijn 'aandeelhou
ders' in de economische hegemo
nie. Jan Paul van Soest schrijft: 
"Echte veranderingen komen al· 
leen vanuit de basis van de sa
menleving tot stand. Durven de 
maatschappelijke organisaties 
voor zo'n concept de handen in· 
een te slaan?". Dick Tommei zegt 
dat de traditie ("We hebben het 
altijd zo gedaan") een onderschat 
fenomeen is, dat de groei naar 
duurzame ontwikkeling tegen
werkt. "Je kunt niet een beetje 
duurzaam ontwikkelen", stelt 
Tommel. "Het is net als zwanger 
zijn: je bent het of je bent het 
niet." Voorlopig ziet het er naar 
uit dat de samenleving toch nog 
maar een beetje zwanger is van 
de gedachten over duurzame ont
wikkeling ... 

Peter van den Besse/aar 
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Congres nieuwe stijl 
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Het najaarscongres zal in geheel vernieuwde vorm 
plaats gaan vinden op 30 en 31 oktober 1993. 
Naast de gebruikelijke congres-zaken zijn er talloze 
andere activiteiten zoals fringe-meetings, 
bedrijfspresentaties, wethoudersoverleg, campagne
overleg, voorlichtingsactiviteiten, 
kandidatenpresentaties en op zaterdag-avond een 
feest. 
Kortom, een congres dat laat zien dat bestuurlijke 
vernieuwing ook binnen D66 vorm heeft gekregen. 
Wilt u zeker zijn van een hotelkamer in het 
congrescentrum zelf, dan kunt u nu al boeken. 
De prijzen zijn (inclusief ontbijt) 78,50 gulden voor 
een één-persoonskamer, 107,- gulden voor een 
tweepersoonskamer en 25 gulden voor het diner. 
Reserveren is absoluut noodzakelijk: er zijn slechts 
200 bedden. 
U kunt bellen met het congrescentrum Koningshof 
te Veldhoven, 040-537475. 
Meer informatie over de opzet en inhoud van het 
congres nieuwe stijl kunt u krijgen op het congres 
van 20 maart. 

·congres oude stijl• 

Op zaterdag 20 maart 1993 vindt AL V 56 plaats in 
congrescentrum de Flint in Amersfoort. 
Meer informatie over het programma, de 
vergaderstukken, de vacatures, de HB-voorstellen, 
de Landelijke verkiezingscommissie, de 
stemadviescommissie, de motie Schiphol, de 
kinderopvang en de routebeschrijving vindt u, 
samen met een bon voor het congresboek in deze 
bijlage vanaf pagina 5. 

PARTIJ AGENDA 
Gegevens over algemene afdelings- en 
regiovergaderingen, politieke bijeenkomsten en 
cafés, enzovoort, kunt u sturen aan 
Landelijk Secretariaat D66, Jeroen Nugteren, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. De 
sluitingsdatum voor de volgende Democraat is 9 
maart. 

01-03-93 Machteld Versnel, 
afdelingsvergadering D66 Hilversum 

01-03-93 Gerrit Ybema, 
afdelingsvergadering D66 Leeuwarden 

02-03-93 Jacob Kohnstamm, 
politiek café D66 Landsmeer 

03-03-93 vergadering regio D66 Utrecht 
04-03-93 o.a. Doeke Eisma, W.L. Brugsma, 

prof. Von der Dunk, 
regionaal podium over Europa, 
Domplein 4, Utrecht, 20.00 uur 

04-03-93 Aad Nuis, 
afdeling D66 Dokkum 

06-03-93 Jacob Kohnstamm, Jonge Democraten, 
workshop over euthanasie en forum over 
medische ethiek, 10.30- 17.30 uur. 

08-03-93 Louise Groenman, 
Vrouwenraad Voorburg 

11-03-93 Hans van Mierlo, M. Patijn, Bob van den Bos, 
L. Wecke, Leonard Onstein (voorzitter), 
regionaal podium Noord-Holland, 
o.a.: 'Kunnen wij de vrede aan?', 
in Felix Meritis, Amsterdam, 20.00 uur, 
informatie: 020-6171178 

11-03-93 Gerrit Ybema, 
forum economische ontwikkeling, Leeuwarden 

13-03-93 Jacob Kohnstamm, 
forum-debat over medisch-ethische kwesties, 
regio D66 Groningen 

18-03-93 Gerrit Jan Wolffensperger, 
afdeling D66 Schoonhoven 

22-03-93 o.a. minister Andriessen, Pim Fortuyn, 
Arie van der Zwan, 
'Industriebeleid in Nederland, hoe en 
waarom?', 
Jonge Democraten, JOVD, CDJA en JS 
Rotterdam 

29-03-93 Gerrit Jan Wolffensperger, 
forum over vluchtelingenbeleid in het 
gemeentehuis van Geldermalsen 

01-04-93 Emancipatie-netwerk, 
Utrecht 

03-04-93 Gerrit Ybema, 
Jonge Democraten, Boxtel 

05-04-93 Aad Nuis, 
onderwijs, afdeling D66 Haarlem 

24-04-93 Statendag Bestuurdersvereniging, Amersfoort 



WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Ideeën, 
de brochurereeks van de SWB 

Duurzame Ontwikkeling 

De SWB heeft een aantal mensen gevraagd hun 
deskundigheid in te zetten ten behoeve van een 
brochure. Het is een interessante én fraaie 
tekstenbundel geworden en om over de fotografie 
nog maar te zwijgen ... 
De verschillende kanten van het vraagstuk worden 
belicht" en met name wordt aandacht geschonken 
aan de vraag hóe bereikt kan worden, wat bereikt 
moet worden. 
Auteurs zijn Jan Paul van Soest, Ad van den 
Biggelaar, Carl Koopmans, Marjan Peeters, Dick 
Tommei en Allan Varkevisser. 

Referenda en politiek 

Binnenkort zal in de reeks Ideeën een brochure 
verschijnen over referenda en politiek (werktitel). 
Vanuit verschillende invalshoeken wordt de 
referendaproblamatiek behandeld. Geschreven 
wordt over de mogelijkheden van vergroting van 
participatie en initiatieven van burgers in de lokale 
politiek, de verschillende vormen van politieke 
participatie en maatschappelijke veranderingen die 
daarop van toepassing zijn. In een interview wordt 
ingegaan op burgerschap en liberalisme in relatie tot 
het referendum. 
Bijdragen komen onder meer van Pieter Fokkink en 
Theo Hooghiemstra, R. Hillebrand, H.J. van Houten, 
Nicky van 't Riet, ldo de Haan. Siep Stuurman wordt 
over dit onderwerp geïnterviewd. 

SWB Cahier 

Denken over democratie - van forum naar 
partnership 
door H.J. van Houten 

Nieuwe partcipatievormen ontstaan en stellen het 
proces van maatschappelijke deelname zelf ter 
discussie. De participanten doorbreken de van 
boven opgelegde orde doelbewust en maken de 
democratische spelregels tot inzet van het spel. 

Bestel dit cahier nu vast, het kost f 10,
exclusief verzendkosten. 

2 

IDEE nummer 1 

In het eerste nummer van Idee van 1993 wordt veel 
aandacht aan Europa besteed. Bob van den Bos 
belicht het Maastricht-proces in D66 perspectief. 
Kees Breed betoogt dat Binnenlands Bestuur en 
'Europa' een verandering van de bestuurscultuur 
nodig maken. Duitsland dient zich aan als 
'natuurlijke' bondgenoot van Nederland in de 
verwezenlijking van het Europese ideaal. Frits 
Herman de Groot en Bob de Ruiter schrijven 
hierover. En Hans Glaubitz gaat in op wat de 

· gemeenschap doet, (nog) niet doet en wat haar te 
wachten staat, in verband met Oost-Europa. 
Van Novib-medewerker Jan Klugkist vindt u een 
artikel over het nieuwe GA TT -akkoord en de 
gevolgen daarvan voor de economieën in de armste 
landen van de wereld. Felix Frankfurther en Jan de 
Lange vragen zich tenslotte af of het vormen van 
regiobesturen wel de oplossing is voor veel 
bestuurlijke problemen. De column gaat over de 
rivierdijkverzwaringen en de retoriek er omheen! 

GRAAG ONTVANG IK:: 

[ 1 De brochure Duurzame Ontwikkeling, 
f 19,50 excl. porto 

( 1 De brochure Referenda en politiek, 
f 19,50 excl. porto 

( 1 Het cahier Denken over democratie, 
f 10,- excl. porto 

( ) Het cahier Relatie en Huwelijk, 
f 8,- excl. porto 

(Wacht met betalen, u ontvangt een acceptgiro) 

SWB, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070-3858303 

Naam ........................................................ .. 

Adres ........................................................ . 

Postcode ..................................................... . 

Woonplaats .................................................. .. 

bijlage Democraat nr. 2, 1993 



I WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Partijen uit de Tijd? 

Conferentie over de rol en de plaats van politieke partijen 

Oe wetenschappelijke bureaus van CDA, 066, PvdA en WO 
organiseren in samenwerking met de Thorbecke Vereniging een 
studieconferentie. Het onderwerp van de conferentie is de rol en de 
plaats van de politieke partijen. 
Welke aanknopingspunten kan een politiek-culturele analyse 
opleveren bij het zoeken naar zinvolle betrekkingen tussen politieke 
partijen en de maatschappelijke omgeving? Hoe kan het contact 
tussen bevolking en politieke partij opnieuw inhoud krijgen? Nieuwe 
begrippen en werkwijzen zullen nodig blijken. Daar wordt over 
gesproken op de conferentie. 
Oe conferentie vindt plaats op vrijdag 26 maart. 

Programma 

Dagvoorzitter: J.Th.J. van den Berg. 

10.00 uur Opening door de voorzitter van de Tweede Kamer, W. Deetman 

10.15 uur De continentaai-Europese politieke partij. Een historisch
sociologische analyse. Inleiding door J.A.A. van Doorn. 

10.45 uur Politieke partijen en hun vermogen tot probleem- en 
programmaformulering. 
Bijdragen van J. van Gennip, P. Kalma en E. Schuurman. 

11 .30 uur Pauze. 

12.00 uur Podiumgesprek door J. van Gennip, K. Groenveld, P. Kalma, 
Chr. de Vries, H. van den Berg en E. Schuurman. 
Gespreksleider: M. de Bok. 

13.00 uur Lunch. 

14.00 uur Politieke partijen tussen Europa en de regio: veranderingen in de 
institutionele context. 
Inleidingen door R.A. Koole en J.J. Vis. 
Korte repliek. 

15.15 uur Pauze. 

15.40 uur Podiumgesprek door I. Brouwer, P. Bordewijk, F. ldenburg, F.A. 
Wijsenbeek en A Zijderveld. 
Gespreksleider: W. Derksen 

16.40 Epiloog door de dagvoorzitter. 

Oe kosten van de studieconferentie bedragen f 50.=. De conferentie 
wordt gehouden in het Jaarbeurscongrescentrum in Utrecht. U kunt 
zich aanmelden door overmaking van f 50.= op giro 3961449 t.n.v. 
Wetenschappelijk Instituut van het CDA, o.v.v. conferentie Partijen uit 
de tijd? Informatie over de bijeenkomst kunt u vragen bij: 
Wetenschappelijk Instituut van het CDA, Dr. Kuyperstraat 3-5, 
2514 BA Oen Haag telefoon 070- 3424888 

bijlage Democraat nr. 1, 1993 

Een abonnement op Idee kost 
66 gulden per jaar (zes nummers). 
Voor een los nummer betaalt u 
15 gulden (excl. portokosten). 

Vul de bon in en stuur hem naar: 

SWB-066 
Bezuidenhoutseweg 195 

2594 AJ Den Haag 

Naam: 

Straat: 

Pc en Plaats 

I 



SCHOLING EN VORMING 

KANDIDAAT GEMEENTERAAD? 
LEES NU VOOR DE D'RAAD! 

1993 is voor lokale (kandidaat-) bestuurders een 
belangrijk jaar met de naderende gemeente
raadsverkiezingen in het voo~aar van 1994. Het is 
dan ook juist nu belangrijk om goed op de hoogte te 
zijn van de lokale en regionale D66-politiek. Dit 
kan door het volgen van cursussen, het bezoeken 
van symposia, maar ook door het lezen van het 
tijdschrift Voor de D'Raad. 
In Voor de D'Raad staan artikelen, interviews en 
achtergrondinformatie, die van belang zijn voor 
lokaal en regionaal actieve D66-ers. 
In het februari-nummer staat een interview met 
hoogleraar Toonen (RUL) over regiovorming èn een 
ronde-tafel-gesprek over het Overleg Orgaan 
Rijnmond (OOR). Verder twee artikelen over het 
initiatiefvoorstel van Aad Nuis over het openbaar 
onderwijs, een artikel over emancipatiebeleid en een 
stuk over rampenbestrijding. 
Kortom een abonnement op Voor de D'Raad is 
onmisbaar, als je op de hoogte wilt blijven hoe het 
eraan toegaat in andere gemeenten en regio's. 
Neem daarom nu een jaarabonnement voor /48,
en ontvang zes nummers thuis. 

Anne-Marie Hartog 

SYMPOSIUM ROND HET 
POLITIEKE HANDWERK: 

Op 26 juni organiseert het PSVI een symposium 
voor mogelijke kandidaten voor de gemeente
raadsverkiezingen van 2 maart 1994 veel aan zullen 
hebben. Met dit symposium sluit het PSVI het 
cursustraject "Oriëntatie op het politieke handwerk" 
af. Dit symposium biedt alvast de gelegenheid zich 
hierop voor te bereiden. In een serie workshops 
krijgt men de kans enkele aspecten van de politieke 
praktijk nader uit te diepen. Onderwerpen in de 
workshops zijn ondermeer: het raadslid en het 
machtsweb; het traject van een raadsvoorstel; de 
basisprincipes van het onderhandelen; D66 en 
besluitvorming; de gang van zaken in het 
gemeentehuis; hoe presenteer je jezelf als 
kandidaat etc. Workshop begeleiders zijn ervaren 
raadsleden, wethouders en D66-gemeente
secretarissen. Het PSVI vraagt een bijdrage in de 
kosten van f 17,50. Plaats: Bodegraven. 
In het najaar organiseert het PSVI een meerdaagse 
opleiding voor de officiële gemeenteraads
kandidaten. 

4 

MAAK KENNIS MET D66: 
op 3 april in Rotterdam én in Amersfoort 

Gezien de enorme belangstelling voor deze 
bijeenkomsten organiseert het PSVI op 3 april 
gelijktijdig een kennismakingsdag in Rotterdam en 
een in Amersfoort. Onder leiding van twee ervaren 
D66-ers zullen op levendige wijze de belangrijkste 
doelstellingen en ideeën van Dl36 met de 
deelnemers worden besproken. Ook zal er aandacht 
worden geschonken aan de wijze waarop u actief 
kunt worden in D66. Deelnemers ontvangen ter 
voorbereiding enkele PSVI-brochures: "D66 en 
Democratisering" en "Over Berg en Dal". 
Kosten: f 17,50; Plaats: Rotterdam en Amersfoort. 

SPEECH EN PRESENTATIE 

Wilt u zich goed voorbereiden op uw mogelijke 
verkiezing tot gemeenteraadslid? Met de 3-daagse 
training "Speech en Presentatie" biedt het PSVI u 
een uitgelezen mogelijkheid om enkele belangrijke 
vaardigheden te ontwikkelen die voor u als raadslid 
straks van belang zijn. De training bevat vele 
praktische oefeningen. Deze worden o.a. aan de 
hand van video-opnamen bekeken en beoordeeld. 
Deelnemers ontvangen vooraf een cursusboek met 
oefeningen, tips en werkopdrachten. 
De training vindt plaats op de zaterdagen 20 maart, 
27 maart en 3 april. De kosten voor deze training 
zijn f 150,-Piaats: Den Haag. 

NIEUW: RAAMWERK •g4 - •ga 
(ook op diskette) 

De centrale ideeënbron voor afdelingen van D66 bij 
het schrijven van hun verkiezingsprogramma is 
klaar. 
In "Raamwerk '94 - '98" vindt u vele voorbeelden, 
vergelijkingen, suggesties en ideeën die inspirerend 
en behulpzaam kunnen zijn bij het schrijven van het 
lokale verkiezingsprogramma. Nieuw is dit keer dat 
"Raamwerk" '94 - '98" ook verkrijgbaar is op 
diskette van de formaten 31h en 5%. Raamwerk is 
geschreven met Wordperfect 5. 1 . Levering van 
lagere versies is ook mogelijk. 
"Raamwerk "94 - 98" kost /15,--. 
In combinatie met een diskette f 20,--. 

bijlage Democraat nr.1, 1993 



I SCHOLING EN VORMING I 
IK BESTEL: (s.v.p. aankruisen) 

0 RAAMWERK '94- '98 /15,-- (Excl. porto) 
0 RAAMWERK '94 - '98 plus DISKETTE /20,

formaat: 0 3% àf 0 5Y~; 
WP versie: 0 5.1 àf 0 5.0 àf 0 4.2 . 

0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN VAN D66-
VERKIEZINGSCAMPAGNES Prijs f 5,-- (excl. porto). 

0 D66 EN PUBLICITEIT _IN DE POLITIEK (nieuwe versie) 
f 15,-- (excl. porto). 

0 RAADSWERK (nieuwe versie) 
Introductiebrochure over de formele en algemene 
praktijk- aspecten van het raadswerk. De inrichting van 
het gemeentebestuur, de positie van raadsleden etc. 
Prijs /5,- (excl. porto). 

0 VOOR DE D'RAAD 
Een jaarabonnement kost /48,--. 
Udmaatschapsnummer: .................................................. . 

0 INLEIDING GEMEENTEPOLITIEK 
75 pagina's informatie over het functioneren van de 
gemeenteraad en informatie over gemeentelijke 
beleidsterreinen. Prijs /9,50 (excl. porto) 

0 "EEN HELDER GESCHRIFT, 
EEN SCHOON VERHAAL" 
Praktische handleiding over taal en het schrijven van 
teksten zoals een persbericht, advertentie, nieuwsbrief 
en afdelings- of regioblad. 40 blz. Prijs f5,-- (excl. 
porto). 

0 HANDBOEK VOOR BESTUREN 
Handboek over het besturen van (nieuwe) afdelingen 
en regio's. 70 blz. + bijlagen /17,50 (excl. porto) 

IK MELD MIJ AAN: 

MAAK KENNIS MET D66, op 3 april. 
Kosten /17,50 (incl. brochures). 
Kruis de gewenste lokatie aan: 
0 ROTTERDAM 
0 AMERSFOORT 

0 SYMPOSIUM ROND HET POLITIEKE HANDWERK op 
zaterdag 26 juni te Kosten f 17,50. Plaats: Bodegraven 

0 SPEECH EN PRESENTATIE op zaterdag 20, 27 maart 
en 3 april. Kosten f 150,--. Plaats: Den Haag. 

(pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 

NAAM: ........................................................ . 

STRAAT: ............................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................... . 

TELEFOON: .................................................... . 

FUNCTIE IN D66: .............................................. . 

opsturen naar het PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ DEN HAAG of telefonisch: 070 - 385.83.03 
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I CONGRES I 
ALV 56 

Het voorjaarscongres van D66 heeft plaats op 
20 maart 1993 in congrescentrum De Flint in 
Amersfoort en begint aldaar om 9.30 uur. 
De toegangsprijs bedraagt f.25,- (nieuwe vaste 
prijs). Leden die een geldig NS-vervoersbewijs 
tonen krijgen f.10,- korting op de toegangsprijs en 
betalen dus f.15,- (de oude toegangsprijs). 

Het voorjaarscongres staat in het teken van Europa 
en reorganisatie binnenlands bestuur. De 
congrestukken vindt u in Democraat nr. 92/9 en 
Democraat nr. 93/1. 
Zowel in Democraat nr. 93/1 als in deze Democraat 
staat een bon die u in kunt sturen als u twee weken 
voor het congres, congresboek A thuis gestuurd wilt 
krijgen. Denkt u eraan de bon volledig in te vullen. 
Congresboek B is op de dag zelf in De Flint 
verkrijgbaar. 

Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog 
nooit op een congres zijn geweest, staan er 
vrijwilligers klaar om u wegwijs te maken. Deze 
vrijwilligers zijn herkenbaar aan hun groene 
rozetten. 

Neem gerust uw kinderen mee naar het congres. 
Wij zorgen voor een crèche die de gehele dag 
bemand/vrouwd is. Tevens zorgen wij ervoor dat er 
wat eenvoudig speeltjes voor de kinderen aanwezig 
zijn. U dient zelf voor eten en drinken voor uw 
kleintjes te zorgen. 
Mocht u van plan zijn gebruik te maken van de 
kinderopvang, wilt u dat dan eerst aanmelden bij het 
Landelijk Secretariaat, telefoon: 070-3858303. 

Congrescentrum de Flint ligt op ongeveer 20 minuten 
loopafstand van het N.S. station Amersfoort. De route is 
als volgt: met de rug naar het station rechtsaf de 
stationsstraat volgen tot aan de stadsring. De ringweg 
oversteken en rechtdoor tot aan de WestsingeL Hier gaat 
u links af. U volgt de Westsingel tot aan de Bloemen 
Dalseweg. U gaat voor het bruggetje rechtsaf. De Flint ligt 
dan aan uw rechterhand. 
U kunt vanaf het NS-station ook de bus nemen. Bus 6 
brengt u vanaf het station tot aan de Flint. Deze bus rijdt 
echter maar eens in het half uur! Daarnaast gaan er 
verschillende bussen van het N.S. station naar een 
busstation in de buurt van de Flint (Hellestraat), maar daar 
vandaan is het nog altijd zo'n tien minuten lopen. 
Uiteraard zijn er bij het NS-station zowel gewone als 
trein-taxi's beschikbaar. 
Wanneer u besluit met de auto te komen, moet u zich 
realiseren dat bij de Flint zelf beperkte 
parkeermogelijkheden zijn. Op wandelafstand bevindt zich 
een grote parkeergarage. Congrescentrum de Flint staat 
vanaf de ringweg in Amersfoort duidelijk aangegeven. 
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CONCEPT -AGENDA ALV 55 
(vervolg) 

en ALV 56 

(vervangt agenda in Democraat 
november 1992 (nr. 9)) 

zaterdag 20 maart 1993 
De Flint, Amersfoort 

AL V 55 (vervolg) 

09.30 Heropening door partijvoorzitter 
09.30 Sociale zekerheid 

moties 
09.45 Sluiting door partijvoorzitter 

ALV56 

09.45 Opening door partijvoorzitter 
Benoeming notulen en stemcommissies 
Toelichting stemprocedures 

09.50 Financiën 
- regiobijdrage 1994 
- contributieregeling 1994 

10.00 Presentatie kandidaten 
besturen en commissies 
Opening stembussen 

10.20 Verkiezingen Tweede Kamer en 
Europees Parlement 
- termijn stemadvies-opening 

kandidaatstelling 
- stemadviescommissie 

Tweede-Kamerverkiezingen 
- stemadviescommissie 

Europese verkiezingen 
- procedure Europees programma 

10.50 Bestuurlijke reorganisatie 
12.40 Toespraak partijvoorzitter 
13.00 Lunchpauze 

- presentatie kandidaten in wandelgangen 
- aanspreek mogelijkheid 

Kamer- en HB-Ieden 
13.30 Vragenhalfuur Tweede Kamer-fractie 
13.30 Sluiting stembussen 
14.00 Europa 
15.40 Actuele politieke moties 
16.00 Uitslag stemmingen 
16.05 Toespraak voorzitter Tweede Kamerfractie 
16.35 Sluiting door partijvoorzitter 

Congresreglementen: 
ALV 55-Democraat 5/92, bijlage pagina 52 
ALV 56-Democraat 1/93, bijlage pagina 10 
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LANDELIJKE 
VERKIEZINGSCOMMISSIE 
Interne verkiezingen 
Tweede-Kamerkandidaten 

Elders in deze Democraat treft u een interview aan 
met Gert Warmerdam -waarnemend LVC
voorzitter- over de procedures van de interne 
verkiezingen van Tweede-Kamerkandidaten. 
Hieronder volgen puntsgewijs de besluiten die de 
LVC op 18 februari 1993 ter zake heeft genomen. 

1. D66 neemt deel aan de Tweede
Kamerverkiezingen met 70 kandidaten en 5 
verschillende groepen van kandidatenlijsten. De 
eerste 20 plaatsen op elke groep van 
kandidatenlijsten worden ingenomen door de eerste 
20 kandidaten van de definitieve landelijke lijst, 
aangevuld met 10 kandidaten. Welke kieskringen 
één groep van kandidatenlijsten vormen wordt later 
bepaald. 

2. Aan de tweede ronde van de interne 
kandidaatstelling wordt deelgenomen door 70 
kandidaten uit de eerste ronde plus het aantal 
landelijke kandidaten (herkiesbare parlementariërs). 
De eerste 70 kandidaten uit de tweede ronde 
worden geplaatst op de definitieve landelijke lijst. 

3. Er wordt geen onderdrempel - minimum aantal 
stemwaarden om kandidaat te kunnen zijn -
gehanteerd; noch voor de eerste, noch voor de 
tweede ronde. 

4. Het aantal kandidaten dat aan de tweede ronde 
zal deelnemen kan worden geschat op 85. Op 
grond hiervan wordt het maximum aantal kandidaten 
op het stembiljet bepaald op 15 kandidaten en het 
minimum op 5 kandidaten. Het maximum en 
minimum van de eerste ronde wordt bepaald aan de 
hand van het aantal kandidaten dat deelneemt aan 
de eerste ronde van de interne kandidaatstelling. 

Opening Kandidaatstelling 
Tweede-Kamerverkiezingen 

De interne kandidaatstelling voor de Tweede
Kamerverkiezingen 
opent op 22 maart 1993 en sluit op 22 september 
1993 (HR art.030.3). 
Kandidaatstellingsformulieren (HR art.023.1 en 
art.024.2) zijn verkrijgbaar bij: Landelijk Secretariaat 
066, Bezuidenhauteweg 195, 2594 AJ Den Haag, 
070-3858303. 
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Politieke moties over Europa 
t.b.v. ALV 56 

Onderstaande moties over de hoofdlijnen van het 
Europees beleid sluiten aan bij het congresstuk Quo 
Vadis, dat is gepubliceerd in de Democraat nr. 9-
1992. Het Hoofdbestuur publiceert deze actuele 
politieke moties voor de discussie op ALV 56 over 
dit onderwerp. 
Met deze moties worden de leden in een vroeg 
stadium bij het opstellen van het Europees 
programma betrokken. Dat was voor de 
rapportagecommissie de reden om van de 
reglementen af te wijken en deze voorstellen in de 
vorm van actuele politieke moties voor te leggen (de 
ALV beslist zelf over de behandeling hiervan). Het 
gaat hier slechts om richtinggevende teksten. Het 
concept van het Europees programma wordt op het 
najaarscongres op de gebruikelijke wijze en binnen 
de reglementaire termijnen behandeld. 
Aangezien onderstaande moties niet kunnen worden 
geamendeerd, clustert de programmacommissie de 
in te dienen moties en actuele politieke moties tot 
alternatieve voorstellen. De actuele politieke moties 
over Europa dienen uiterlijk donderdag-ochtend 18 
maart om 9.30 uur bij het Landelijk Secretariaat 
binnen te zijn. Men wordt verzocht de APM-teksten 
zo vroeg mogelijk aan te leveren. De postbestelling 
neemt twee dagen in beslag; het faxnummer is 
070-3858183. 

1. De ontwikkeling van de Europese Gemeenschap 

De Algemene Ledenvergadering van D66, 

in herinnering roepend dat D66 altijd voorstander is 
geweest van verdieping van de Europese 
Gemeenschap op inhoudelijke beleidsterreinen en in 
institutionele ontwikkeling, 

overwegende dat verdieping met 
meerderheidsbesluitvorming in de Raad en 
democratische controle door het Europees 
Parlement ook moet gelden voor samenwerking op 
het gebied van de buitenlandse politiek en veiligheid 
en voor het immigratie- en vluchtelingenbeleid, 
en dat de intergouvernementele samenwerking, 
zoals die in het Verdrag van Maastricht is 
voorgesteld, slechts een eerste stap in deze richting 
is, 

overwegende dat D66 het belangrijk vindt dat er 
gemeenschappelijke minimumnormen op sociaal-
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economisch terrein komen, vooral wat betreft 
sociale zekerheid, 

overwegende dat intergouvernementele 
samenwerking niet moet worden afgewezen als 
andere lidstaten (nog) niet bereid zijn soevereiniteit 
af te staan, 
waarbij wel geldt dat D66 voorstander blijft van 
verderg'aande communautarisering (beleid binnen 
de rechtsorde van de Gemeenschap brengen), 

overwegende dat op de koop toe moet worden 
genomen dat één of meer lidstaten afhaken als 
communautarisering verder gaat dan in het Verdrag 
van Maastricht staat geregeld, 

spreekt als haar mening uit: 

- dat D66 blijft streven naar verdere verdieping van 
de Gemeenschap na Maastricht, ook als dit leidt tot 
verschillende snelheden, 

- dat communautarisering van samenwerking op het 
gebied van de buitenlandse politiek en veiligheid, 
van het immigratie- en vluchtelingenbeleid en van 
het sociale beleid doelstellingen blijven van D66-
politiek, 

- dat D66 noodgedwongen de uitzonderingssituatie 
van Denemarken accepteert, maar vasthoudt aan 
Maastricht als minimumnorm voor toetredende 
landen. 

2 Het democratisch tekort van de Europese 
Gemeenschap 

De Algemene Ledenvergadering van D66, 

constaterende dat op dit moment de meeste burgers 
zich nog niet nauw bij Europa betrokken voelen en 
dat in die zin de legitimiteit van de Gemeenschap 
dus nog ontoereikend is, 
maar dat de ontwikkeling van de Gemeenschap op 
bijna ieder terrein regelgeving vergt die op 
democratische wijze tot stand moet komen, 

overwegende dat versterking van het Europees 
Parlement toch de meest effectieve manier is om 
het democratische karakter van de besluitvorming te 
vergroten, 

overwegende dat het nationale parlement zorg moet 
dragen voor een maximale democratische controle, 
zolang het Europees Parlement nog geen 
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volwaardige wetgevende en controlerende instantie 
is, 
en dat voor die controle de instelling en werkwijze 
van het Nederlandse parlement moeten veranderen, 

overwegende dat openbaarheid van de posities van 
de lidstaten minimumvoorwaarde is voor een 
effectieve controle door het nationale parlement op 
de Raad, 

overwegende dat de initiatieven van de Europese 
Raad van Edinburgh op het gebied van 
openbaarheid van oriënterende debatten in de Raad 
een stap in de goede richting, maar nog niet 
voldoende zijn, 

spreekt als haar mening uit: 

- dat het Europees Parlement een volwaardig 
democratisch orgaan dient te worden, om de 
legitimiteit van en de betrokkenheid van de 
Europese burger bij de Europese Gemeenschap te 
vergroten, 

- dat in afwachting daarvan het nationale parlement 
de plicht heeft zorg te dragen voor maximale 
democratische controle, 
en dat de Kamer daartoe criteria voor het handelen 
van de bewindslieden in de Raad dient vast te 
stellen, 

- dat zowel vergroting van de betrokkenheid van de 
Europese burger als adequate controle door het 
nationale parlement een grotere openbaarheid van 
het Europese besluitvormingsproces vereisen. 

3. Oost-Europa 

3-A. De Algemene Ledenvergadering van D66, 

overwegende dat morele plicht en welbegrepen 
eigenbelang beweegredenen zijn voor de 
Westeuropese landen om te komen tot volledige 
integratie van de voormalige socialistische landen in 
Midden- en Oost-Europa in het westerse 
economische en politieke systeem, 
en dat toetreding tot de Europese Gemeenschap 
hiervan onderdeel vormt, 

erkennende dat volledig lidmaatschap van de 
Europese Gemeenschap een mate van 
economische en politieke ontwikkeling vergt die op 
dit moment nergens in Midden- en Oost-Europa is 
gerealiseerd, 
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hoewel nadrukkelijk wel naar volledig lidmaatschap 
moet worden gestreefd, 

constaterende dat de betrokkenheid van West
Europa, met name de Europese Gemeenschap, te 
kort schiet bij de ontwikkeling van de voormalige 
socialistische wereld, zowel als het gaat om het 
openen van de eigen markt voor Midden- en 
Oosteuropese produkten als wat betreft de omvang 
en kwaliteit van de verleende hulp, 

overwegende dat bij de steun aan de Midden- en 
Oosteuropese economieën aspecten van duurzame 
ontwikkeling en sociaal beleid niet veronachtzaamd 
mogen worden, 

spreekt als haar mening uit: 

- dat volledige markttoegang voor de Midden- en 
Oosteuropese landen de belangrijkste stimulans is 
die West-Europa kan bieden bij het economisch 
omvormingsproces, en daarom de belangrijkste 
beleidsdoelstelling blijft, 

- dat dit de Westeuropese landen echter niet van 
de plicht ontslaat aanzienlijk meer financiën dan tot 
nu toe voor dat proces uit te trekken, 
en dat Nederland hiervoor in het midden van de 
volgende kabinetsperiode 2 miljard gulden op 
jaarbasis moet vrijmaken. 

3-8. De Algemene Ledenvergadering van D66, 

constaterende dat West-Europa een 
veiligheidsbelang heeft bij stabiliteit in Midden- en 
Oost-Europa, 

overwegende dat West-Europa zijn betrokkenheid 
bij de Midden- en Oosteuropese regio ook moet 
laten blijken via veiligheidsarrangementen, om 
Midden- en Oost-Europa er niet alleen voor te 
laten staan en om nadrukkelijk verantwoordelijkheid 
te nemen voor de stabiliteit in die regio, 

overwegende dat het geven van veiligheidsgaranties 
slechts mogelijk is als Midden- en Oosteuropese 
landen desgewenst worden toegelaten tot westerse 
verbanden op het gebied van internationale 
veiligheid (bijvoorbeeld de NAVO), onder voor
waarde dat die landen blijk geven van een stabiele 
democratische rechtsstaat en dat zij bereid zijn de 
verplichtingen te aanvaarden die uit de toelating 
voortvloeien, 
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spreekt als haar mening uit: 

- dat de Midden- en Oosteuropese landen die zich 
hebben ontwikkeld tot een stabiele democratie 
moeten worden toegelaten tot westerse 
veiligheidsverbanden. 

4. Immigratie 

De Algemene Ledenvergadering van D66, 

constaterende dat de toestroom van burgers uit de 
Derde-Wereldlanden -vooral uit Noord-Afrika en 
Oost-Europa - naar de Gemeenschap omvangrijk 
is en in de toekomst waarschijnlijk nog zal 
toenemen, 

overwegende dat voor oorlogsvluchtelingen opvang 
in de regio voor de hand ligt, maar dat dit 
uitgangspunt niet mag betekenen dat de arme 
buurlanden grotendeels de financiële lasten van de 
opvang moeten dragen, 

constaterende dat de Europese Gemeenschap een 
immigratiegebied is geworden voor economische 
immigranten, 
en dat de daarmee samenhangende problemen 
alleen op Europees niveau (communautair dan wel 
intergouvernementeel) kunnen worden aangepakt, 
vanwege het verdwijnen van de grenzen in de 
Gemeenschap, 

er naar strevende te voorkomen dat het probleem in 
onjuiste (racistische) termen wordt geschetst, onder 
erkenning van het feit dat noch de situatie op de 
arbeids- en woningmarkt in de Gemeenschap, noch 
de maatschappelijke omgeving in de verschillende 
lidstaten een onbeperkte toestroom van 
buitenlanders mogelijk maakt, 

overwegende dat alleen met duidelijke, consequent 
toegepaste criteria (bijvoorbeeld een quotumbeleid 
en/of een ontmoedigingsbeleid voor werkgevers die 
illegalen in dienst nemen) de problematiek van de 
economische migratie en de daaruit voortvloeiende 
sociale onrust enigszins valt te beheersen, 

erkennende dat de economische migratie slechts 
kan worden verminderd door de economische 
prikkel om naar West-Europa te komen, te 
verkleinen, 
en dat het niet (of slechts in beperkt mate) 
openstellen van de grenzen voor personen uit 
Derde-Wereldlanden reden te meer is om 
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produkten uit deze landen vrij te laten concurreren 
op de Europese markt, 

spreekt als haar mening uit: 

- dat de Europese Gemeenschap en haar lidstaten 
zonder terughoudendheid de financiële 
consequenties moeten aanvaarden van de opvang 
van oorlogsvluchtelingen in Europa, 

- dat de lidstaten van de Europese Gemeenschap 
de opvang van oorlogsvluchtelingen evenredig 
dienen te verdelen wanneer regionale opvang niet 
mogelijk is, 
en dat als andere lidstaten zich daar niet aan 
houden, dat voor Nederland geen reden mag zijn 
zich achter die landen te verschuilen, 

- dat toelating van economische migranten in de 
Gemeenschap slechts in beperkte mate mogelijk is, 
en dat gezien het verdwijnen van de grenzen een 
Europees beleid met kracht moet worden 
ontwikkeld. 

Vacatures - Verlenging 
Kandidaatstelling ALV 56 

Na de sluiting van de kandidaatstelling op 8 februari 
van dit jaar bleek dat zich voor enkele vaste 
commissies onvoldoende kandidaten hadden 
aangemeld. Vervulling van deze vacatures is echter 
van groot belang voor een goed functioneren van 
deze commissies. Daarom wordt voor de 
onderstaande vacatures 
de kandidaatstelling verlengd tot 11 maart 1993 
12.00 uur. 
Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij het 
Landelijk Secretariaat. 

Landelijke verkiezingscommissie: 4 leden 
contactpersonen: waarnemend voorzitter Gert 
Warmerdam 
tel. 079-617916 ('s avonds); Leo Keus tel. 070-
3858303 (overdag) 

Rapportagecommissie: 2 leden 
contactpersoon Tineke Veenstra tel. 070-3858303 

Voorzitter Geschillencollege 
contactpersoon Guus Faasen tel. 070-3858303 

PEAC-bestuur: 1 lid 
contactpersoon: voorzitter Maria van der Leeuw 
tei.020-6646215 

9 



I CONGRES I 
HB-Voorstel 
Europees Programma 
ALV56 

Als het kabinet niet vroegtijdig valt, wordt 1994 een 
druk verkiezingsjaar met 
gemeenteraadsverkiezingen op 2 maart, Tweede
Kamerverkiezingen op 3 mei en Euroverkiezingen in 
juni. Naar de letter van het Huishoudelijk Reglement 
zou dit als consequentie hebben dat zowel het 
nationale als het Europese verkiezingsprogramma in 
het voo~aarscongres 1994 vastgesteld zouden 
moeten worden. De programma's moeten volgens 
het HR immers vastgesteld worden door het 
congres dat de lijsttrekkers kiest. Dit is bepaald met 
de bedoeling de lijsttrekker niet te verkiezen voordat 
het programma is vastgesteld. 

Het Hoofdbestuur vindt het echter niet verantwoord 
om in één congres twee omvangrijke 
verkiezingsprogramma's te behandelen. In 1989 
bleek dat het al moeilijk genoeg was om alleen het 
programma voor de Tweede-Kamerverkiezingen in 
één congres vast te stellen. Het congres moest toen 
besluiten een aantal amendementen niet te behan
delen. 

Voorstel Hoofdbestuur: het programma voor de 
Europese verkiezingen wordt tijdens de ALV 57 
op 30 en 31 oktober 1993 behandeld. De ALV 57 
wordt geschorst tot de dag waarop ook ALV 58 
zal plaatsvinden: 4 en 5 februari 1994. Op 4 en 5 
februari 1994 wordt het Europees programma 
vastgesteld én de lijsttrekker gekozen. 

STEMADVIESCOMMISSIE 
lWEEDE-KAMERVERKIEZINGEN 1994 

Het Hoofdbestuur stelt de Algemene 
Ledenvergadering van 20 maart 1993 in Amersfoort 
voor de volgende leden te benoemen in de 
stemadviescommissie voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen: 
Wim Dik (voorzitter) 
Maarten Engwirda 
Ruby van Essen 
Michel Jager 
Maria van der Leeuw 
Ues Mulderij 
Carla Pauw. 
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HB-voorstel termijnen 
stemadvies-kandidaatstelling 
ALV56 

Het Hoofdbestuur heeft het punt 'stemadvies
commissie verkiezingen' geagendeerd voor ALV 56 
(20 maart 1993). Dat is de eerste ALV na het in 
werking treden van het nieuwe Huishoudelijk 
Reglement, met nieuwe bepalingen over het stem
advies. Naar de letter van het Huishoudelijk 
Reglement (art.22.4) kan de kandidaatstelling pas 
30 dagen na een besluit over een stemadvies
commissie geopend worden. Een andere conse
quentie van het HR is evenwel dat de kandidaat
stelling minstens één jaar sluit voor dag van 
indiening van de kandidatenlijsten ingevolge de 
kieswet (art.30.3). Dit betekent dat de kandi
daatstelling op 22 maart 1993 geopend moet 
worden. Te weten 2 dagen na het congres. 
De Landelijke Verkiezingscommissie ziet geen 
bezwaar in het openen van de kandidaatstelling 
voor de Tweede-Kamerverkiezingen 2 dagen na het 
besluit over het instellen van een stemadvies
commissie. Deze commissie is onder meer belast 
met het geven van aanwijzingen voor en het houden 
van toezicht op de kandidaatstellings- en 
verkiezingsprocedures. 

HB-voorstel aan ALV 56 op 20 maart 1993: 
De ALV stemt in met het afwijken van artikel 22 
lid 4 van het Huishoudelijk Reglement, in de zin 
dat op 20 maart 1993 een geldig besluit wordt 
genomen over het al dan niet instellen van een 
stemadviescommissie, waarna op 22 maart 1993 
de kandidaatstelling voor de interne 
verkiezingen voor Tweede-Kamerkandidaten 
wordt geopend. 

STEMADVIESCOMMISSIE 
EUROPESE VERKIEZINGEN 1994 

Het Hoofdbestuur stelt de Algemene 
Ledenvergadering van 20 maart 1993 in Amersfoort 
voor de volgende leden te benoemen in de 
stemadviescommissie voor de Europese verkiezin
gen in 1994: 

Jan Ter louw (voorzitter) 
Hayo Apotheker 
Herman Schaper 
Annalies Verstand 
Edmond Wellenstein. 
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Schiphol 

Op ALV 55 (28 november 1992) is een Actuele 
Politieke Motie over Schiphol aan de orde geweest. 
De strekking van deze APM -nr.55.1004- is dat 
randvoorwaarden worden gesteld aan de uitbreiding 
van Schiphol met betrekking tot: geluidsnormering, 
nachtvluchten, veiligheidsnormen, energiegebruik, 
milieuverontreiniging en de verkeersafwikkeling. 

Na enige discussie besloot de indiener Miehiel Ruis 
uit Leiden de APM in te trekken onder de volgende 
toezeggingen van het Hoofdbestuur: 
a. de strekking van de motie wordt als 

richtinggevend beschouwd; 
b. er zal een aparte bijeenkomst aan Schiphol 

worden gewijd onder verantwoordelijkheid van 
het Hoofdbestuur. 

Om tot een goede gedachtenwisseling te komen 
over dit belangrijke onderwerp acht het HB een 
gedegen voorbereiding noodzakelijk. Begonnen 
wordt met een inventarisatie van belangrijke feiten 
en omstandigheden. Naar verwachting zal deze fase 
medio maart afgerond worden. Op basis van de 
bevindingen zal het verdere schema en tijdpad 
worden uitgezet. In deze fase zal met 
belanghebbenden, zowel binnen als buiten de partij, 
gesproken worden. Mocht u van oordeel zijn in deze 
fase ook een bijdrage aan de tact-finding te kunnen 
leveren, dan wordt u verzocht contact op te nemen 
met Leo Keus van het Landelijk Secretariaat, tel. 
070-3858303. 

Het HB wijst er op dat in deze fase geen sprake is 
van het innemen of formuleren van een concept
standpunt. Op dit moment is uitsluitend het 
verzamelen van relevante informatie aan de orde. 
Het Hoofdbestuur heeft 066-lid Hans Muller uit 
Waddinxveen bereid gevonden bovengenoemde 
taak op zich te nemen. 

PLANNING CONGRESSEN 

ALV 56 20 mrt 93 bestuurlijke reorganisatie en 
Europa 

ALV 57 30/31 oct 93 Congres nieuwe stijl: 
Europees programma 
Overige onderwerpen 
volgen 

ALV 58 04/05 feb 94 Verkiezingsprogramma 1994 

ALV 59 29/30 oct 94 

ALV 60 25 mrt 95 

PLANNING VERKIEZINGEN 1994 

18 jan 94 sluiting externe kandidaatstelling 
Gemeenteraad 

2 mrt 94 verkiezingen Gemeenteraad 

22 mrt 94 sluiting externe kandidaatstelling 
Tweede Kamer 

3 mei 94 verkiezingen Tweede Kamer 

9 jun 94 verkiezingen Europees Parlement 

PLANNING VERKIEZINGEN 1995 

24 jan 95 sluiting externe kandidaatstelling 
Provinciale Staten 

8 mrt 95 verkiezingen Provinciale Staten 

25 apr 95 sluiting externe kandidaatstelling 
Eerste Kamer 

29 mei95 Verkiezingen Eerste Kamer 

Indien u het congresboek van ALV 56 wilt ontvangen kunt u deze bon~ ingevuld opsturen naar: 
D66, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. 

NAAM: ____________ _ LIDMAATSCHAPSNUMMER:, _________ _ 

ADRES: 

POSTCODE: __________ _ WOONPLAATS: _____________ _ 
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BRIEVEN 

KWESTIE TIBET VRAAGT OM ACTIEVERE STEUN VAN D66 

Gedurende een recent bezoek aan Dharamsala (Noord-India), het politieke centrum van de 
gevluchte Tibetanen in ballingschap, werd mij onomstotelijk duidelijk gemaakt dat de beste steun 
die men het verdrukte Tibetaanse volk kan geven, de politieke erkenning ervan is. Politiek 
zelfbeschikkingsrecht dus. Sinds de Chinese annexatie in 1950 zijn er ruim 1,2 miljoen Tibetanen 
omgekomen door vervolging, marteling, executie en hongersnood. In Tibet is momenteel sprake van 
culturele genocide: structurele vernietiging van de Tibetaanse religie en cultuur. Dit in tegenstelling 
tot de misvatting dat de Chinese vernietigingspraktijken tot het verleden behoren en voornamelijk 
ten tijde van de culturele revolutie plaatshadden. Tot op de dag van vandaag vinden er op grote 
schaal verdwijningen plaats, worden duizenden Tibetanen te werk gesteld in concentratiekampen en 
is het geven van godsdienst-onderricht verboden. 
Afgezien van gedwongen abortus en sterilisaties tracht men momenteel op zo kort mogelijke termijn 
het Tibetaanse volk minderheid in eigen land te maken door een beleid van grootschalige 
transmigratie van Chinezen naar Tibet op gang te brengen. Wil de Tibetaanse cultuur niet volkomen 
uitgeroeid worden, dan moet er op zeer korte termijn het nodige gebeuren. Op dit moment wonen 
er al zeven miljoen Chinezen in Tibet, tegenover zes miljoen Tibetanen. Wie nog twijfels heeft over 
de omvang van de huidige menselijke tragedie in Tibet kan ik slechts aanraden het recentelijk 
verschenen rapport van Amnesty International over Tibet te lezen. Dat spreekt boekdelen. 
Tot op heden is er vanuit het buitenland weinig actie ondernomen om een daadwerkelijke oplossing 
te vinden voor het Tibetaanse probleem. Enkele oorzaken van die mondiale politieke passiviteit zijn 
de angst voor de macht van China en het belang van de handelsbetrekkingen ermee. Om die 
redenen wordt de Tibetaanse regering in ballingschap over het algemeen niet erkend. 
In Dharamsala voerde ik gesprekken met onder anderen de voorzitter van het Tibetan Youth 
Congres (de grootste politieke organisatie van de 120.000 gevluchte Tibetanen in ballingschap), het 
hoofd van het regeringsdepartement van Informatie & Internationale betrekkingen en met de Dalai 
Lama zelf. Conclusie van alle gesprekken was dat men de stap moet nemen tot erkenning van het 
redelijke, het humane en het democratische, wil de Tibetaanse cultuur niet volkomen vernietigd 
worden. 
Het Amerikaanse congres heeft een actieve betrokkenheid getoond voor het leed van het 
Tibetaanse volk: begin 1992 stemde zij voor een resolutie waarin zij de Tibetaanse regering in 
ballingschap erkent als enige representatieve vertegenwoordiger van het Tibetaanse volk. En 
daarmee naderen we de kern van de zaak: waar laatstgenoemde een grote betrokkenheid en 
daadkracht inzake de kwestie Tibet vertoont, laat Europa het min of meer slapjes afweten. 
D66 heeft mijns inziens de morele verplichting een actievere bijdrage te leveren in een zaak als 
deze. Sympathie hebben Dalai Lama en Tibetaanse onafhankelijkheidsbeweging genoeg. Tweede
Kamerlid Doeke Eisma heeft al jaren een grote betrokkenheid voor de zaak getoond. De belang
rijkste bijdrage die D66 kan leveren, is een daadwerkelijke politieke koerswijziging, namelijk door de 
Tibetaanse regering in ballingschap openlijk te erkennen als de enige en ware vertegenwoordiger 
van het Tibetaanse volk. Dit alles in de hoop dat anderen zullen volgen en het einde van de 
dictatoriale overheersing in zicht komt. 42 Jaar als volk aan je lot overgelaten worden is lang zat. 

Peter Ras 

Documentatie- en Informatiecentrum 

Het Documentatie- en Informatiecentrum D66 (DIC) verzamelt voor Hoofdbestuur, PSVI, SWB, 
Democraat, Bestuurdersvereniging, Peac, Programmacommissie, Landelijke Verkiezingscommissie, 
campagne en geïnteresseerde aanvragers: 
nota's, algemene beschouwingen, concept-programma's, definitieve programma's, afdelingsregle
menten, kandidaatstellings- en verkiezingsreglementen, regio- en afdelingsbladen, folders, enz .. 
Raads- en statenfractie&, afdelings- en regiobesturen - hebben wij van u al alles ontvangen 
wat voor de partij van belang is? 



Ni co Wegter: voorlichter voor de Europese Commissie 
In de voorste linies van Europa 
Als Nico Wegter zwijgzaam de kerstdagen doorbracht, in gedachten verzonken tegenover het haardvuur in zijn 

huisje in Arnemuiden bij het Veerse Meer, wisten zijn familieleden wel waar hij aan dacht. Zal hij op zijn post 

blijven? Zal hij, de voorlichter van EG-commissaris Andriessen, straks de woordvoerder zijn van diens opvolger, 

Hans van den Broek, voorheen minister van Buitenlandse Zaken van Nederland? Of zal hij de gelegenheid aan

grijpen en een andere functie bij de Europese Commissie gaan vervullen? 

Nico Wegter: pessimisme en optimisme strijden om de voorrang. 

Wegter, een van de Democraten van 
het eerste uur, is al jaren in dienst van 
de Europese Commissie, het dagelijks 
bestuur van de Europese 
Gemeenschap. Geruime tijd was hij de 
woordvoerder van EG-Commissaris 
Andriessen, die belast was met buiten
landse handel en externe betrekkin
gen. Als Anctriessen ergens opdook, 
was Wegter niet ver uit de buurt. Zo 
trokken de KVP'er en de D66'er geza
menlijk door de Oekraïne, om de con
tacten te leggen die nodig zijn bij de 
uitvoering van de Europese hulppro
gramma's. 
Toen kwam plotseling het bericht dat 
Anctriessen zou vertrekken en dat Van 
den Broek zou komen. Wegter had- zo 

dachten wij - een nieuwe werkgever. 
"Zo eenvoudig ligt het niet", zegt de 
betrokkene als we hem om commen
taar vragen. "Ik blijf in dienst van de 
Europese Commissie, maar het is nog 
niet zeker dat ik nu voor Van den 
Broek ga werken. Dat is geen automa
tisme. Dat moet hij willen, dat moet ik 
willen. We zullen eerst eens goed met 
elkaar kennis maken." 
Na een paar weken kennen ze elkaar 
wat beter en geven ze elkaar het ja
woord. Wegter gaat voor Van den 
Broek werken. Wat gaf de doorslag? 
Zijn inhoudelijke kennis van zaken? 
Of het feit dat Wegter 'toute Brussel' 
kent, en dus niet alleen weet waar de 
bondgenoten zitten maar ook waar de 

vijanden zich schuilhouden? Laten we 
het er maar op houden dat beide capa
citeiten in Brussel van pas komen, zo 
niet onontbeerlijk zijn. 
Wegter heeft Van den Broek dikwijls 
meegemaakt tijdens Europees overleg 
in Brussel en elders. Van den Broek is 
volgens hem "een gezaghebbende fi
guur". "Als hij praat, luisteren de ande
ren", zo zegt hij, en hij bevestigt daar
mee terloops dat de omgangsvormen 
in de Europese jet-set wel eens te wen
sen overlaten. Het is kennelijk al bij
zonder als er aandachtig geluisterd 
wordt. 
Is het niet merkwaardig dat uitgere
kend Van den Broek, een Atlanticus 
pur sang, belast wordt met de ontwik
keling van wat in het Europese jargon 
het GBVB heet: het 
Gemeenschappelijk Buitenlands en 
Veiligheicts Beleid van de 
Gemeenschap? Zo vreemd is dat niet, 
vindt de voorlichter. 
"Van den Broek is een Atlanticus, maar 
dat wil niet zeggen dat hij geen 
Europeaan is. Je kan heel goed 
Atlanticus zijn, en je toch willen inzet
ten voor dat gemeenschappelijke 
Europese beleid." 
In de publieke opinie strijden pessi
misme en optimisme om de voorrang 
als het over Europa gaat. Wegter is en 
blijft een optimist. Zijn idealisme is 
wel ingekleurd door twee decennia van 
praktijk-ervaring in Brussel. "Ik weet 
nu hoe gruwelijk langzaam het alle
maal gaat." 
Wegter woont in een klein plaatsje 
even buiten Brussel. Maar echt geïnte
greerd in de Belgische samenleving is 
hij niet. "Ik moet tot mijn schande be
kennen dat ik er toch een beetje buiten 
sta. Ik zit toch te veel in dat Europese, 
diplomatieke circuit." De ontwikkelin
gen in de Nederlandse politiek volgt 
hij naar eigen zeggen aandachtig en 
geboeid. Denkt hij er dan wel eens 
over na om weer een functie in de 
Nederlandse politiek te gaan bekleden. 
Beslist: "Nee, daar denk ik werkelijk 
nooit over na." 

Bob de Ruiter 
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Subsidie voor D66-initiatief aangevraagd 

EG-Dienst als vliegende keep 
bij olierampen 
Voor het bestrijden van calamiteiten met milieu-gevaarlijke stoffen op zee moet onmiddellijk worden gestart 

met een Milieu-Operationele Dienst van de Europese Gemeenschap. Alleen een pakket aan preventieve maatrege

len is onvoldoende. Dat was de uitkomst van het rapport 'Nooit meer olie op de golven', dat is gemaakt in op

dracht van de D66-fracties Den Helder en Noord-Holland. Ondertussen ligt er, naar aanleiding van dit rapport, 

een subsidie-aanvraag bij de Europese Commissie, gesteund door de kustregio's en de rijksoverheid. 

Het stonk en het was drabbig zwart in 
de Bretonse badplaats Roscoff. Zware 
zuigwagens vol olie besmeurden stra
ten en muren; de spetters petsten te
gen de autoruiten. En zo glibberde een 
Hollandse badplaats-bestuurder vijf
tien jaar geleden vlak voor Pasen naar 
het strand en de haven van Roscoff. 
Daar zag hij tot zijn ontzetting hoe 
golven olie vanuit een woedende zee 
over de kademuren sloegen; hoe her 
en der bulldozers, in plastic en laarzen 
verpakte mensen met scheppen, trac
toren, zuigwagens door elkaar heen 
krioelden op weg naar waar en hoe en 
waarom; hoe een enorm voertuig in 
het zand was weggezakt en stalen rij
platen werden aangesleept om over het 
zand naar het strand te kunnen rijden; 
hoe enorme kuilen in het zand werden 
gegraven om daar de olie in op te 
slaan. En hij leerde er maar één les ... 
hoe het absoluut niet moest. 
Vijftien jaar geleden, op 16 maart 
1978, liep de 'Amoco Cadiz' in vlie
ge.nde storm bij Portsall aan de grond. 
Niet minder dan 257 miljoen liter 
ruwe olie werd over een lengte van 130 
kilometer en een breedte van 29 kilo
meter een poel van verderf en dood 
voor miljoenen zeedieren en duizen
den vogels. En nog is de flora en fauna 
voor de kust van Bretagne niet over de 
klap heen. Een dergelijke ramp met 
meer dan 100 miljoen liter olie gebeurt 
maar eens in de 165 tot 250 jaar heb
ben statistici uitgerekend. Maar vijftien 
jaar later, is het bijvoorbeeld weer raak 
voor de Shetland-eilanden. 
Tien jaar lang al dringt het Europees 
Parlement aan op een luchtbewakings
systeem voor de hele Europese kustlijn 
en evenzovele jaren wordt er telkens 
opnieuw gesproken over beloodsing op 
de drukst bevaarde route ter wereld; 
over verplichte vaarroutes voor super
tankers ver uit de kust en ver van 
kwetsbare en gevaarlijke gebieden. Nog 
in september vorig jaar betuigde het 
Europees Parlement zijn instemming 
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met een verslag van Jan Willem 
Bertens "over de milieuschade veroor
zaakt door olie-afval afkomstig van 
schepen". Unaniem steunde dat 
Parlement een resolutie waarin weer 
eens werd aangedrongen op onderzoek 
naar de mogelijkheden van veilig
heids- en luchtbewakingssystemen, 
van speciale vaarroutes, van hoge boe
tes en dubbele bodems. 
De Waddenzee is mede door haar on
diepte zo'n ongelooflijk kwetsbaar ge
bied. De vogeldichtheid is er enorm 
veel groter dan bijvoorbeeld in 
Bretagne of op de Shetland-eilanden. 
Voor het varen op de Noordzee móe
ten snel veiligheidsmaatregelen wor
den getroffen, om de Wadden schoon 
te houden. 
Nooit meer olie ... ' 
Vanuit die zorg voor de Noordzee en 
haar stranden en vanuit een wurgende 
angst voor totale vernietiging van de 
Wadden door slechts één rampje met 
olie of chemicaliën, hebben de groot
ste D66-gemeenteraadsfractie en de 
grootste D66-statenfractie van 
Nederland (die van Den Helder en van 
Noord-Holland), met steun van de 
Kamerfractie en van 
Europarlementariër Jan Willem 

Bertens, de nota 'Nooit meer olie op de 
golven' geschreven. 
Het idee voor die nota was van Pieter 
Blank uit Den Helder. Krijn Harte deed 
geestdriftig mee en samen haalden zij 
'oliefanaat' Gerard Le Belle erbij. Le 
Belle gaf begin jaren '70 met rijks- en 
provinciale afgezanten al de aanzet 
voor bestrijdingsplannen van olie op 
de stranden en stuurde de kustgemeen
ten eind vorig jaar een rapportage van 
Europarleme'l.tariër Jan Willem Bertens 
over de milieuschade door (olie-)afval 
op de Noordzee. Ook statenlid Dirk 
Reitsma, Kamerlid Doeke Eisma en 
Bertens werden er bij betrokken. 
En zo stampten de raads- en statenfrac
tie van D66, met hartelijke steun van 
Bertens, Eisma, deskundige dr. Koops 
en het adviesbureau Ensaco, binnen 
twee weken een nota met concrete 
voorstellen uit de grond. De notitie 
werd vervolgens aangeboden aan de 
gemeente Den Helder, Provinciale 
Staten van Noord-Hoiland, het natio
nale- en het Europese Parlement. 
Daarbij bleef het niet, want de advi
seur van minister May-Weggen wilde 
snel een gesprek en ook de voorzitter 
van de commissie zeeën, 'toevallig' 
Dick Tommel, wilde direct exemplaren 



van het rapport in ontvangst nemen. 
Momenteelligt er bij de Europese 
Commissie een door de kustregio's en 
de rijksoverheid gesteunde subsidie
aanvraag voor het opzetten van een pi
lot-projekt met Den Helder als uitvals
basis. 

Grootscheeps handelen 
In de nota worden concrete maatrege
len voorgesteld die op de kortst moge
lijk termijn moeten leiden tot veilig va
ren op de Noordzee, tot begeleiding en 
bewaking, tot onmiddellijk en slag
vaardig grootscheeps handelen wan
neer stranden en Wadden onverhoopt 
worden bedreigd. Een Milieu
Operationele Dienst, die onder de para
plu van de EG opereert, kan als vlie
gende keep bij calamiteiten onmiddel
lijk worden ingezet. De Dienst werkt 
op die manier niet alleen doelmatig, 
maar ook kostenbesparend. De nood
zaak van het instellen van een derge
lijke dienst bleek onlangs nog eens bij 
de catastrofes met de Aegean Sea en de 
Braer, toen geen enkelland in staat 
was adequaat op te treden. 
De instelling van een Milieu
Operationele Dienst moet en kan vol
gens de D66-initiatiefnemers direct tot 
stand komen. Andere maatregelen heb
ben ook de grootste prioriteit, maar 
vereisen alleen al in EG-verband lang
durig overleg. Daarbij gaat het om pre
ventieve maatregelen zoals het vastleg
gen van aangepaste scheepvaartroutes, 
het regelen van de risico-aansprakelijk
heid, het aanwijzen en inrichten van 
beschutte plekken voor averij-schepen, 
het beter opleiden van bemanning, 
strengere eisen aan de scheepscon
structies en het inrichten van een data
bank van de milieu-gevaarlijke stoffen 
die over zee vervoerd worden. 
De EG zou borg moeten staan voor de 
kosten van de Milieu-Operationele 
Dienst, die achteraf dienen te worden 
verhaald op de veroorzaker. In bijna 
alle gevallen van een oliecalamiteit is 
dat mogelijk door de huidige aanspra
kelijkheidsregimes zoals de Civil 
Liability Convention en het 
International Oil Pollution 
Compensation Fund. 
Den Helder zou een bij uitstek ge
schikte lokatie zijn voor de Milieu
Operationele Dienst voor Noordzee en 
Waddenzee. De open-zeehaven, die 
precies op het snijpunt van Noord- en 
Waddenzee ligt, biedt de garantie dat 
bij calamiteiten geen kostbare tijd ver
loren gaat. Een bundeling van deskun
digheid is, gezien de aanwezigheid van 
offshore-centra, hogeschool voor gas
en milieutechnologie en marine snel te 
realiseren. 

Gerard Le Belle 
Statenlid Noord-Holland 

WAO-debat deel twee 
Het nieuwe jaar is politiek gezien stevig begonnen. De discussie rond de WAO heeft 
voor een waar media-spektakel gezorgd waarbij de declaratiekosten voor menig journa
list weer behoorlijk zullen zijn opgelopen. Het is een voorbeeld van hoe je niet moet re
geren en als zodanig iets voor D66 om te onthouden voor na de verkiezingen van 1994. 
Een kabinet zit er om te regeren en een parlement om dat te controleren en wetten te 
maken. Wanneer de situatie zo wordt dat het parlement gaat regeren en vervolgens de 
macht om wetten te maken teruggeeft aan het kabinet, dan is een monistisch systeem 
een feit geworden. Ook is het dan logisch dat de burger echt niet meer weet bij wie hij 
nog moet aankloppen. 
Overigens is onze rol helder neergezet. De WAO had niet op deze manier moeten wor
den aangepakt. Op het terugdringen van het aantal WAO-uitkeringen had eerst vol 
moeten worden ingezet. Uit het debat en de besluiten 
van de Tweede Kamer zullen wij nu echter onze con
sequenties moeten trekken. Er komt zeker een nieuw 
debat binnen twee jaar en dat betekent dat wij ons 
in de verkiezingen moeten prepareren op de vraag: 
als D66 nu in de regering komt, hoe zal dan de aan
pak van het WAO-debat deel twee er uit zien? Het 
zal aan het verkiezingscangres zijn om vanuit onze 
standpunten rond sociale zekerheid met behulp van 
het solidariteitsbeginsel de reparatie in te zetten voor 
degenen die ten onrechte tussen wal en schip terecht 
zijn gekomen. De handschoen is al opgepakt. 

Postbus 66 
Neem een abonnement op de tweewekelijkse nieuwsbrief van de 066 Tweede-Kamerfractie, 
'Postbus 66'. Voor 33 gulden per jaar bent u dan voortaan snel en volledig op de hoogte van 

de politieke standpunten van 066. Stuur een briefje naar het Landelijk Secretariaat 
(zie pagina 16, o.v.v. 'Postbus 66' en uw lidm.nummer). 

DEMOCRAAT 11 



066 en de martelgang van dl 
De irritaties liepen regelmatig 

hoog op in het debat over de 

WAO, woensdag 27 en donderdag 

28 januari in de Tweede Kamer. 

Tussen de coalitiepartners, het 

kabinet en de regeringspartijen, 

Lubbers en Brinkman, maar ook 

tussen D66 en de rest van de 

Kamer. Na een week 'on the 

road' onderhandelingen waren 

drie fracties geschonden de 

Kamer ingegaan, had het kabinet 

het machtswoord moeten uit-

spreken over een laatste bod van 

De Vries en Ter Veld en lag er 

een WAO-compromis waarin nie

mand zich kon vinden. 

Brinkman sprak over een 'geforceerd' 
voorstel, de PvdA had het machts
woord nodig om de maatregelen aan 
de achterban uit te leggen, de VVD 
maakte duidelijk dat het voorstel dat 
VVD en CDA aan de snelweg hadden 
opgesteld beter was dan wat nu voor
lag. En D66 lag onder vuur van de frac
ties die een week eerder 'permissie kre
gen om buiten te gaan ravotten en al
lemaal met een blauw oog 
thuiskwamen', omdat de fractie zich te 
afzijdig zou hebben gehouden. Waar 
was D66 tijdens de WAO-perikelen en 
wat bracht de fractie te berde in het 
debat? Een overzicht."Stabilisatie van 
het ziekteverzuim en het aantal ar
beidsongeschikten", dat is een van de 
centrale doelstellingen uit het regeer
akkoord van het kabinet Lubbers/Kok 
van najaar 1989. Geen geringe opgave 
in een land dat volgens de premier 
'ziek' is en waarin bovendien de ar
beidsongeschiktheidsregeling jaren
lang als veredelde werkloosheidsrege
ling is gebruikt door werkgevers en 
werknemers. Geen gering opgave ook 
voor de regeringspartijen die tot dan 
verschillende opvattingen hebben over 
de wijze waarop de WAO moet worden 
opgeschoond. Maar juist op dit punt 
krijgt het kabinet wel brede steun. Ook 
van D66, dat de verwachting heeft dat 
juist de combinatie van CDA en PvdA 
in staat moet zijn een breed gedragen 
voorstel te doen voor een nieuwe op
zet van de ziektewet en de WAO. 
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Maar het valt De Vries en Ter Veld, het 
nieuwe duo op Sociale Zaken, niet mee 
om in het kabinet overeenstemming te 
krijgen over de aanpak van dat pro
bleem. Terwijl het aantal arbeidsonge
schikten het eerste jaar van het kabinet 
schrikbarend toeneemt blijven kabi
netsplannen uit. Pas in januari 1991 
vraagt het kabinet een 'ongericht' ad
vies aan de SER over maatregelen die 
het volume van de WAO moeten te
rugdringen; concrete voorstellen voor 
de SER heeft het kabinet niet in petto. 
'Het kabinet laat een kans lopen om de 
sociale partners op een lijn te krijgen', 
meent de D66-fractie in een reactie op 
die aanvraag. 

Storm van kritiek 
Het advies van de SER verschijnt vlak 
voor de zomer. De raad is verdeeld 
over het soort volumemaatregelen dat 
getroffen moet worden, maar adviseert 
in meerderheid om toekomstige ar
beidsongeschikten een uitkering te ge
ven ter hoogte van de AAW met een 
toeslag op basis van het arbeidsverle
den. 
Het eerste kabinetsbesluit dat aan de 
huidige WAO-voorstellen ten grond
slag ligt dateert van 16 juli 1991 en 
stelt juist het tegenovergestelde voor. 
WAO-ers jonger dan vijftig jaar krijgen 
een beperkte periode WAO en vervol
gens een AAW-uitkering, is het plan. 
De D66-fractie meldt in een persbe
richt ernstige twijfels te hebben over 

Handen af 
van de 

WAO 
deze beperking van de duur van de 
WAO en meldt dat het beter is om 
door verruiming van het begrip 'pas
sende arbeid' en verscherping van het 
arbeidsongeschiktheidscriterium "de 
WAO alleen toegankelijk te laten zijn 
voor mensen die medisch ongeschikt 
zijn om arbeid te verrichten". 
Toenmalig D66-woordvoerder Arthie 
Schimmel: "D66 heeft vanaf het begin 
gezegd: er zitten teveel mensen onte
recht in de WAO. Daar moet je iets aan 
doen. De maatregelen die wij voorstel
len zijn zeer ingrijpend. Wij vinden 
dat mensen eerder ander werk moeten 
aanvaarden, daar gaat het om bij de 
verruiming van 'passende arbeid'. 
Daarnaast moet er bij de keuring niet 
gekeken worden naar wat mensen niet 
meer kunnen, maar naar wat ze nog 
wel kunnen. dat betekent dat mensen 
eerder voor bepaald werk goedgekeurd 
zullen worden." 

In augustus komt het kabinet na een 
storm van kritiek met aangepaste plan
nen, nu wel in het verlengde van de 
SER: nieuwe arbeidsongeschikten krij
gen een uitkering op basis van de AAW 
met een toeslag, afhankelijk van de 
duur van het arbeidsverleden van de 
arbeidsongeschikte. De WAD-uitkering 
van bestaande arbeidsongeschikten 
wordt bevroren. De D66-fractie staat 
kritisch tegenover de negatieve inko
menseffecten, die voor de groep jonge 
arbeidsongeschikten 'onevenredig 
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hoog' worden genoemd. Bovendien is 
de fractie van mening dat ingrepen in 
de uitkeringen pas aan de orde zijn als 
"alle denkbare volumemaatregelen zijn 
ingezet en onomstotelijk blijkt dat 
daarmee het aantal arbeidsongeschik
ten onvoldoende vermindert". Meer 
tijdruimte voor een aanval op het vo
lume, is de D66-eis. 

Direct na het zomerreces vergadert de 
Tweede Kamer op 28 augustus 1991 
over het kabinetsbesluit, dat moet 
gaan uitmonden in wetgeving. Van 
Mierlo geeft in het debat tussen de 
fractievoorzitters de opstelling van 
D66 als volgt weer: "Niet duur en 
hoogte van de WAO zijn excessief of 
onaanvaardbaar, maar het aantal dat 
daarvan gebruik maakt, het volume. In 
eerste instantie moet daarom een fron
tale aanval op het volume worden in
gezet. Pas als onomstotelijk vaststaat 
dat met volumemaatregelen alleen niet 
tot die cultuur-omslag kan worden ge
komen, moeten er directe ingrepen ko
men in duur en/ of hoogte. Het geven 
van tijdruimte om die cultuuromslag 
te laten plaatsvinden op een verant
woorde, rechtvaardige en doelmatige 
manier heeft voorrang boven het for
ceren van een taakstellend bezuini
gingsbedrag." 

Nul op request 
Op 2 december 1991, ruim twee jaar 
na aantreden van het kabinet, wordt 

het eerste wetsvoorstel om het WAO
volume terug te dringen (TA V-I in po
liticis, Terugdringing 
ArbeidsongeschikheidsVolume) in de 
Kamer besproken. De Kamer gaat ak
koord met de voorgestelde volume
maatregelen, waaronder de bonus-ma
lus-regeling, maar de oppositie krijgt 
nul op het request bij verdergaande 
maatregelen. Artbie Schimmel stelt na
mens D66 voor om bedrijven te ver
plichten voor een deel van hun perso
neelsbestand arbeidsongeschikten aan 
te nemen en om een wettelijk terug
keerplan, een wettelijk terugkeerrecht 
en een deeltijd VUT in te stellen. Maar 
de plannen worden verworpen. 

Ook een tweede probleem bij de ar
beidsongeschiktheidsregeling wil niet 
echt vorderen. Werkgevers en werkne
mers zijn nauw betrokken bij de uit
voering van de WAO en beide hebben 
belang bij het afvloeien van 
werknemersin de WAO-regeling, die zo 
de duurste werkloosheidsregeling van 
de wereld wordt. Al in september 1991 
neemt de Kamer een motie aan die 
vraagt om een reorganisatie van de uit
voering en een beperktere rol van 
werkgevers en werknemers. Bij gebrek 
aan initiatieven van het kabinet doen 
D66, VVD en Groen Links een poging 
om de privatisering van de uitvoering 
van de WAO wettelijk te regelen. De 
fracties presenteren in juni 1992 hun 
voorstel voor een nieuwe uitvoerings
organisatie van de sociale verzekerin
gen. Maar de gezamenlijke inspanning 
wordt achterhaald door het besluit van 
de Kamer om een parlementaire en
quète in te stellen naar het functione
ren van de uitvoeringsorganisaties. 

Ministelsel 
In mei 1992 meldt de fractie van de 
PvdA te zoeken naar het terugdraaien 
van de bevriezing van de huidige 
WAO-ers, om te kunnen voldoen aan 
de uitspraak van een speciaal PvdA
congres dat 'de onomkeerbare gevallen 
in de WAO moeten worden ontzien'. 
Het CDA wordt steeds somberder over 
de duurzaamheid van de herziening 
van de WAO en laat Brinkman op 
Texel melden dat voor de toekomst ge
dacht moet worden aan een ministel
sel voor de sociale verzekeringen. Die 
gedachte wordt ook bij de andere par
tijen besproken. De PvdA is tegen, al 
houdt de het toekomstig lid van de 
programmacommissie Van Dam daar 
een andere mening op na. De VVD is 
voorstander van een sterk afgeslankt 
sociaal zekerheidsstelsel, naast de mo
gelijkheid tot particulier bijverzekeren. 
Het congres van D66 amendeert in no
vember 1992 een resolutie waarin het 
Hoofdbestuur stelt dat 'D66 op dit mo
ment geen voorstander is van de in-

voering van een ministelsel' tot de uit
spraak dat 'D66 alleen dan voorstander 
is van een ministelsel als er een reële 
keuzemogelijkheid bestaat voor alle in
komensgroepen om aanvullende verze
keringen af te sluiten voor alle reële ri
sico's'. 

Clausule 
Inmiddels buigt de Tweede Kamer zich 
over de schriftelijke behandeling van 
het WAO-voorstel dat Ter Veld en De 
Vries in september 1992 hebben inge
diend. In het wetsvoorstel is een aantal 
volumemaatregelen gekoppeld aan de 
ingrepen in hoogte en duur van de 
WAO-uitkeringen. 
D66 onderschrijft de volumevoorstel
len van het kabinet om tot herkeuring 
over te gaan van een grote groep 
WAO-ers om opnieuw de mate van ar
beidsongeschiktheid vast te stellen, de 
aanscherping van het arbeidsonge
schiktheidscriterium en de verruiming 
van het begrip passende arbeid. En de 
fractie stelt voor om de ingrepen in de 
uitkeringen wel in de wet vast te leg
gen, maar met de clausule dat deze in
grepen pas ingaan als twee jaar na in
voering van de wet de gewenste daling 
van het aantal uitkeringsjaren van de 
WAO niet bereikt is. 
De schriftelijke behandeling is afge
rond als de PvdA haar bewindslieden 
in het kerstreces laat weten niet met de 
korting van de bestaande gevallen te 
kunnen leven. Het kabinet komt met 
een compromis dat niet aanvaardbaar 
is voor de PvdA en Lubbers meldt dat 
het probleem door het parlement mag 
worden opgelost. Binnen een week 
hebben de fractiespecialisten van CDA 
en VVD een alternatief opgesteld en 
dreigt de PvdA met crisis. Ter Veld en 
De Vries formuleren ten einde raad een 
eindbod waar PvdA en CDA zich mor
rend naar schikken. Het kabinetsvoor
stel: bestaande gevallen in de WAO 
worden niet gekort in hoogte en duur 
van de uitkering, maar degenen die na 
25 januari in de Ziektewet komen ver
liezen hun recht op WAO. En krijgen 
vervolgens een AAW-uitkering van 70 
procent van het minimumloon met 
een toeslag die afhankelijk van de leef
tijd hoger wordt. Voor een hogere uit
kering moet iedereen zich particulier 
bijverzekeren. 

Onomkeerbare gevallen 
Louise Groenman tekent namens de 
D66-fractie bezwaar aan tegen het 
voorstel. Het grootste verwijt geldt de 
onzekere situatie waarin een ieder zich 
bevindt die na 25 januari onverzekerd 
rondloopt. Groenman: "De WAO is fei
telijk afgeschaft voor alle nieuwe ge
vallen van arbeidsongeschiktheid zon
der dat er een deugdelijke particuliere 
verzekering bestaat. Daarnaast is het 
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probleem niet opgelost, dat mensen in 
de Ziektewet, chronisch zieken of men
sen met een progressief ziektebeeld 
zich ook moeten zien te verzekeren; de 
onomkeerbare gevallen waar de PvdA 
ook zo'n belang aan hecht." 
Tijdens het debat geeft de D66-woord
voerder aan de oorspronkelijke voor
stellen van het kabinet verreweg te 
prefereren, zij het met een latere in
voeringsdatum. Want D66 houdt vast 
aan het oorspronkelijke standpunt dat 
een zorgvuldige en effectieve terug
dringing van het aantal arbeidsonge
schikten om uitstel van de ingrepen in 
de WAO-uitkeringen vraagt. Uitgelokt 
door een getergde minister-president 
geeft Van Mierlo op het verwijt nu 
'niets' te willen doen nogmaals aan in 
te willen grijpen als 'wij met het volu
mebeleid niet komen tot een substan
tieel terugdringen van het totale beslag 
op de WAO'. 
Van Mierlo: "Daarbij wordt ook ruimte 
en tijd geschapen om wellicht tot een 
heel ander stelsel te komen dat onder 
speciale, economische en sociale rand
voorwaarden als een rechtvaardig, 
doelmatig stelsel van basisverzekerin
gen zou kunnen functioneren." -

"Ook gezien het écart dat geschapen 
wordt tussen de oude en nieuwe geval
len zou het voor de vraag of Nederland 
een stelsel kan krijgen waarmee het 
een tijd lang door kan gaan, beter zijn 
om nu van die uitkeringen af te blijven 
en het financiële nadeel dat daardoor 
ontstaat af te wegen tegen de voorde
len die je hebt wanneer je het in een 
keer goed kunt doen." 
Een week later legt Van Mierlo het 
standpunt van D66 nogmaals uit op de 
oprichtingsvergadering van de D66-af
deling Kerkrade: "In plaats van de hui
dige WAO steeds verder af te bouwen 
door ingrepen in hoogte en duur van 
uitkeringen is het beter om in een keer 
een goed nieuw stelsel voor de sociale 
zekerheid op te zetten. Daarvoor is tijd 
nodig, want voor zo'n verandering heb 
je een breed maatschappelijk draagvlak 
nodig. Los van de vraag of het aantal 
arbeidsongeschikten met de huidige 
maatregelen gaat dalen, moeten we 
daarom nu de contouren van zo'n 
nieuw stelsel schetsen. Dat is een uit
daging voor ons verkiezingspro
gramma." 

Lennart van der Meulen 

Is discriminatie toegestaan? Nja! 
De vrijheid van de één eindigt daar 
waar de vrijheid van de ander begint. 
Dit klassieke, liberale uitgangspunt is 
nauwelijks omstreden. Wel omstreden 
is een wetsvoorstel, waarin dat begin
sel centraal staat of, beter gezegd, cen
traal had moeten staan: de Algemene 
Wet Gelijke Behandeling. De rege
ringspartijen leverden een parlemen
taire meerderheid voor het wetsont
werp van de regering. Maar daarmee 
werd het nog geen eerlijk en fair voor
stel, zo benadrukt D66-woordvoerder 
Louise Groenman. 
Aan de ene kant is er het gelijkheids
beginsel: discriminatie op grond van 
godsdienst, levensovertuiging, ge
slacht, ras of politieke gezindheid is 
niet toegestaan, - dat is artikel 1 van 
de grondwet. Maar grondrechten, zo
als de vrijheid van godsdient en vrij
heid van onderwijs, zijn ook in de 
grondwet vastgelegd. En soms botsen 
deze beginselen. Mag het bestuur van 
een bijzondere school een docent wei
geren aan te stellen, omdat hij of zij 
homoseksueel is en dit niet verenig
baar wordt geacht met de verwezenlij
king van de bijzondere grondslag? Dat 
is in wezen de vraag waar de hele dis
cussie over de Wet Gelijke 
Behandeling om draaide. Die vraag is 
in elk geval niet met een volmondig 
neen beantwoord. De kern van het 
wetsvoorstel is dat ongelijke behande
ling op grond van "het enkele feit" 
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dat iemand homoseksueel is, onge
rechtvaardigd is en dus verboden, ook 
voor het bijzonder onderwijs. Maar 
dat enkele feit kan en hoeft volgens de 
regering niet los te worden gezien van 
bijkomende omstandigheden. Die mo
gen in de afweging wèl betrokken wor
den. Zo zal een schoolbestuur een do
cent niet op voorhand kunnen weige
ren omdat hij of zij homoseksueel is, 
maar wellicht wel vanwege de omstan
digheid dat hij of zij met iemand van 
hetzelfde geslacht samenwoont. 
De wettekst schept bovendien verwar
ring en dus rechtsonzekerheid. Mag 
een homoseksuele docent gearmd met 
zijn partner over de markt lopen? Mag 
diezelfde docent zijn partner meene
men naar een schoolfeestje? 
Inderdaad, er is een gerede kans dat de 
betrokken leerkracht in dat geval de 
wacht wordt aangezegd. 
Jammer dus, vindt Groenman, dat 
niettemin een kamermeerderheid van 
PvdA en CDA haar steun geeft aan het 
wetsvoorstel. "Seksuele gerichtheid is 
een persoonskenmerk en als zodanig 
onderdeel van de menselijke waardig
heid. Ongelijke behandeling die de 
menselijke waardigheid aantast is in 
onze optiek nooit gerechtvaardigd en 
daaraan dient ook het bijzonder on
derwijs zich onverkort, dus zonder uit
zonderingen, te houden. " 

Bob de Ruiter 

-Schuldenbeleid 
Met enige regelmaat wordt er in de 
Tweede Kamer gesproken 
over de positie van de minima. Slechts 
zelden gaat het echter over armoede in 
Nederland. Toch hebben zo'n 28.000 
huishoudens met een minimumuitke
ring te maken met uitzichtloze schuld
situaties. Staatssecretaris ter Veld 
maakte onlangs op dit punt haar be
leidsvoornemens duidelijk: gemeenten 
moeten een speelruimte krijgen om de 
bijstandsuitkering met 10% te laten 
variëren.Dat lijkt sympathiek, maar 
het leidt landelijk wel tot grote ver
schillen en toenemende rechtsonge
lijkheid. Het gaat om een vorm van 
gemeentelijke inkomenspolitiek die 
vrij vergaand is en het bestaan van 
één uniform bestaansminimum op de 
helling zet. Bovendien maakt het de 
uitvoering van de ABW niet eenvoudi
ger en er is nu al zoveel variatie in de 
uitkeringshoogten. Daarnaast lopen de 
gemeentelijke heffingen fors op. Voor 
1993 wordt een gemiddelde stijging 
van 13% verwacht. 
Nu kan gemakkelijk de volgende situ
atie ontstaan: gemeente A besluit de 
bijstandsuitkeringen met 10% te verla
gen terwijl de gemeentelijke heffingen 
met 13% omhoog gaan. Gemeente B 
daarentegen verhoogt de bijstandsuit
keringen met 10% om de stijgende ge
meentelijke heffingen nog enigszins 
voor de minima te compenseren. Deze 
verschillen doen een landelijke inko
menspolitiek geheel teniet. 
Een alternatief voor de 10% variatie in 
de bijstand kan een flexibilisering van 
de kwijtscheldingsregeling voor belas
tingen en premies zijn. Die kwijtschel
ding is toegestaan tot een bepaald in
komen, waarvan de bovengrens lande
lijk is vastgesteld. Gemeenten mogen 
dit inkomen wellager vaststellen, 
maar in de praktijk hebben zij juist be
hoefte aan ruimere kwijtschelding
snormen. Daarom heeft D66 voorge
steld om gf:meenten de bevoegdheid 
te geven om de landelijk vastgestelde 
kwijtscheldingsnormen met een be
paald percentage te laten variëren 
(10% naar boven en naar beneden). 
Dit voorstel komt niet alleen tegemoet 
aan bestaande wensen bij- met name 
de grotere - gemeenten, maar lijkt bo
vendien een trefzekerder instrument 
voor het voeren van gemeentelijk 
schuldenbeleid. Bovendien kan op 
deze wijze één uniform Jandelijk mini
mabeleid beter worden gewaarborgd. 

Mark Geers en Felix Peppelenbosch 
Beleidsmedewerkers 

Tweede Kamerfractie D66 



Carien Evenhuis, commissie gelijke behandeling: 
"Zonder beleid pas in 2400 gelijkheid" 
Carien Evenhuis, voorzitter van de Com

missie gelijke behandeling van mannen 

en vrouwen bij de arbeid, is sinds eind ja

ren zestig actief in de vrouwenbeweging. 

Zij heeft zich daarbij vooral geconcen

treerd op politieke en beleidsmatige as

pecten. 

"Emancipatie is een vak", is een kreet 
die Carien nog steeds hanteert. In haar 
achtjarig lidmaatschap van de 
Emancipatieraad heeft zij zich in het 
bijzonder gericht op visie en strategie, 
arbeid, pensioen, gelijke behandeling 
en de taak van de vrouwenbeweging, 
onderwerpen die nog steeds zeer actu
eel zijn. Als voorzitter van PEAC, lid 
van de programmacommissie van D66 
(vijf jaar lang) en sinds 1989 voorzitter 
van de CGB is zij altijd zeer actief ge
weest. Ook heeft zij leden van de 
Tweede-Kamerfractie ondersteund en 
geadviseerd, waarbij zij haar deskun
digheid vertaalde naar de dagelijkse 
politieke praktijk. 
Carien wijst er op dat de commissie 
CGB is ingesteld door de Wet gelijke 
behandeling voor mannen en vrou
wen. De CGB doet onderzoek en be
oordeelt in concrete gevallen of deze 
wet is overtreden. Het is een semi
rechterlijke instantie die verzoeken 
van individueel gedupeerden, en ook 
van vakbonden, werkgevers, onderne
mingsraden en belangenorganisaties in 
behandeling neemt. Het oordeel van 
de commissie blijkt zeer serieus te wor
den genomen. Een treffend 
voorbeeld is het oordeel van 
de CGB over de CAO in de 
schoonmaaksector. Deze sec
tor had zelf een verzoek bij de 
commissie ingediend. 
Uiteindelijk werden de meest 
onjuiste CAO-bepalingen, na
dat de commissie haar oordeel 
geveld, aangepast. Ook andere 
werkgevers en vakbonden heb
ben hun CAO aan de commis
sie ter beoordeling voorgelegd. 
Vaak gaat het daarbij om on
gelijke behandeling van deel
tijdwerkers ten opzichte van 
voltijdwerkers. 

Het gemiddelde loon van vrouwen is 

structureel lager dan dat van mannen 

Een dergelijke manier van zoeken naar 
oplossingen spreekt Carien zeer aan. 
Ze wijst er Óp dat een aantal proble
men en knelpunten die vrouwen (en 
mannen) ondervinden al in een eerder 
stadium worden opgelost, door vak
bonden, ondernemingsraden en bu
reaus voor rechtshulp. Een goede zaak, 
vindt ze. De commissie krijgt dan ook 
vooral ingewikkelder gevallen te be
handelen. Bijvoorbeeld de vraag of een 
lagere beloning van herintredende 
vrouwen wel gerechtvaardigd is. Die 
lagere beloning wordt toegekend met 
een beroep op de geringere ervaring. 
"Maar ervaring is niet alleen een kwes
tie van hoeveel jaar je hebt gewerkt, 
het is ook het totaal aan ervaring. Nu 
blijven herintredende vrouwen hun 
gemiste werkervaring tot aan hun pen
sioen merken aan een lager loon dan 
hun mannelijke collega's van dezelfde 
leeftijd. De vraag is of dat wel mag", 
zegt Carien. 

Functiewaardering 
Gelijke beloning is nog steeds een ac
tueel onderwerp. Het gemiddelde loon 
van vrouwen is structureel lager dan 
dat van mannen. Carien: "Dat heeft 
waarschijnlijk ook te maken met de 
functiewaarderingssystemen. Nu man
nen doordringen in vrouwenberoepen, 
de zorgsector met name, kunnen we 
ook gemakkelijker de sekse-fouten in 
de daar geldende functiewaarderings
systemen onderkennen. 
Maatschappelijke problemen en juridi
sche analyses hangen dus nauw met el
kaar samen. Deeltijdwerk is nog steeds 

overwegend vrouwenwerk. En daarmee 
ook een kwestie van gelijke behande
ling van mannen en vrouwen." Carien 
staat er dan ook zeer positief tegenover 
dat deze regering van CDA en PvdA de 
positie van deeltijdwerkers wettelijk 
wil regelen. 
Als het aan Carien ligt, komt er in het 
komend kabinet weer een staatssecre
taris Emancipatiezaken, "om oude pro
blemen met een frisse blik aan te pak
ken." De staatssecretaris zou een coor
dinerend vernieuwend 
voortrekkersbeleid moeten voeren. 
Ook voorkeursbehandeling van vrou
wen vindt zij hard nodig. Volgens 
computerberekeningen zou een conse
quent, voor iedere functie toegepaste 
voorkeursbehandeling pas in 2020 een 
gelijke positie van mannen en vrou
wen op de arbeidsmarkt opleveren. 
Zonder voorkeursbehandeling zou die 
gelijkheid er pas in 2400 zijn! 
Carien vindt dat D66 van emancipatie 
een speerpunt moet maken. D66 er
kent duidelijk het belang van emanci
patie, maar dit onderwerp is geen apart 
hoofdstuk meer en heeft geen hoge 
prioriteit. Het dreigt weg te vallen in 
algemene "burgertermen". Dat gaat 
Carien te snel: er is veel ten goede ver
anderd, maar de positie van vrouwen 
is nog steeds structureel anders dan die 
van mannen. De uiterst ongelijk verde
ling van de zorg voor thuis en kinde
ren is daarvan een bewijs. 

Miep Nagtegaal 
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Campagne permanente 
Lisse heeft 21.000 inwoners. De afde
ling D66 telt 18leden. Ongetwijfeld 
zijn er meer van dat soort afdelingen 
met precies zoveelleden dat iedereen 
een functie heeft. Ik weet niet of de af
deling Lisse in september 1992 een po
ging heeft gedaan zijn ledental te ver
dubbelen. Het is een plaats met een 
hoog CDA/SGP-gehalte, maar er wo
nen voldoende forenzen om het aantal 
Democraten wat op te vijzelen. D66 
Lisse had bij de laatste raadsverkiezin
gen een combinatie met de PvdA. In 
1994 wil men zelfstandig de raad in en 

het idee is in het zicht van die verkie
zingen ook wat leden te werven. Het 
lijkt mij dat je met die ledenwerving 
daar - en niet alleen in Lisse maar ook 
in vergelijkbare plaatsen -beter wat 
eerder kunt beginnen. September 1993 
zou een herhaling van september 1992 
op moeten leveren. De leden die je dan 
werft zijn meteen beschikbaar voor de 
campagne. Maar niemand hoeft te 
wachten met het werven van leden. 
Dat kan altijd en overal. 

Stijn Verbeeck 

Jongeren Raad Roermond betrekt 
jongeren in de politiek 
Als Jonge Democraat, maar wellid van 
'de grote' D66, is Roermond in de per
soon van Hans Lemmens een jonge, 
enthousiaste organisator rijker. Na de 
dramatisch lage opkomstcijfers van de 
laatste verkiezingen heeft Hans (sa
men met anderen) de Jongeren Raad 
Roermond opgericht. Jongeren tussen 
12 en 18, schoolgaand in Roermond 
en bereid een gemeenteraad te evena
ren, zijn in november 1992 officieel 
geïnstalleerd. Eind januari 1993 pre
senteerden ze hun voorstellen aan de 
gemeenteraad. Zoals een Jongeren 
Raad betaamt, met eisen als betere en 
sociaal veiligere schoolfietsroutes, een 
legele graffiti-muur om zelf iets moois 

Colofon 

van te maken en afstemming van de 
verkeerslichten op fietsers (in plaats 
van de gebruikelijk auto). In juni zal 
de gemeenteraad uitleg geven waarom 
welke ideeën wel of niet zijn gehono
reerd. 
Het lijkt of Hans' opzet slaagt. 
Jongeren raken direct betrokken bij de 
politiek: ze ontdekken zelf welke pro
blemen na bedachte oplossingen ont
staan. Vooral de jongeren zijn enthou
siast. Hans Lemmens wil graag vertel
len hoe ook anderen dit kunnen 
realiseren: tel. 04750-18446, Willem 
U-singel 70, 6041 HV, Roermond. 

Annelies Cuijpers, Statenlid Limburg 

De Democraat is een uitgave van 
de politieke partij Democraten 66 
en verschijnt onder verantwoorde
lijkheid van een door het 
Hoofdbestuur benoemde redactie
raad. Deze raad wordt gevormd 
door: Peter van den Besselaar, 
Bob van den Bos, Kees Dietz, 
Lennart van der Meulen, Miep 
Nagtegaal, Jeroen Nugteren, 
Alexander Osten, Bob de Ruiter, 
Marie Louise Tiesinga, Stijn 
Verbeeck en Martin Voorn. 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
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Uit de wandelgangen 12 
(politiek feuilleton) 
Het was rustig in de kamer die ge
deeld werd door de Partij van het 
Midden en de Groene Anti Liga. De 
helften werden gescheiden door een 
stel grote groene planten; een ca
deautje van de GAL aan de PvdM. 
Freddy had zijn stoel zo gemanoeu
vreerd, dat hij tussen de planten 
door een goed zicht had op Miesje 
Prins, medewerkster van de GAL. Ze 
hing al enige tijd aan de telefoon. 
Toen ze de hoorn teruglegde, tracht
te Freddy zijn aandacht weer te rich
ten op notities over de beoogde aan
leg van ondergrondse kinderspeel
plaatsen. Hij nam een laatste slok 
van zijn lauwe koffie. Toen werd er 
op de deur geklopt, hard geklopt, 
zacht geklopt. Even later stond Hein 
van Aemstel in de kamer, de liberale 
voorman van de PvdM. 'Leuk hier,' 
zei hij met zijn sonore bariton. Mies
je keek op en glimlachte. Hein van 
Aemstel liep op haar toe en gaf haar 
een hand. 'Zo, u werkt ook voor 
ons? Leuk.' 'Nee, ze is van de GAL,' 
verbeterde Freddy. 'Ach, u wordt 
nog wel eens bekeerd, mejuffrouw ... ' 
'Prins,' zei Freddy. Miesje grijnsde 
verlegen naar haar toetsenbord. 
Hein van Aemstel keek Freddy in
dringend aan. 'Luister eens,' begon 
hij ernstig. 'Weet je het al?' Hij 
wierp een blik op zijn horloge. 'Ik 
moest hier toevallig zijn, ik heb 
maar even .. .' Freddy schudde zijn 
hoofd. Hein van Aemstel vatte hem 
bij de schouders. 'Jouw toekomst is 
onze toekomst en andersom, bedenk 
dat wel. Je moet niet blijven hangen 
in dit gat, met alle respect hoor.' Hij 
knikte naar Miesje, die hem drome
rig aankeek. 'Je moet aan de toe
komst denken. Die van jou, van ons, 
van iedereen. Ons lot ligt in jouw 
handen.' Freddy keek peinzend in 
het plastic bekertje dat hij kramp
achtig vasthield. 'Bovendien gaat je 
inkomen er met sprongen op voor
uit,' voegde de liberale leider eraan 
toe. 'Ik zag overigens dat beeld. 
Mooi symbool voor onze gang naar 
boven, door de donkere tunnels 
naar het licht. Een beeld waar je veel 
kanten mee uit kunt.' Freddy knikte 
aarzelend. 
'Kom, ik geloof dat ik je even alleen 
moet laten met je gedachten. Als ik 
terugkom, wil ik graag je antwoord 
horen.' Hij keek naar Miesje. 'Mag ik 
jou wellicht een alcoholvrij pilsje 
aanbieden? Ik mag toch je zeggen?' 
Ze knikte en volgde hem naar bui
ten. Freddy kneep het bekertje stuk 
tussen zijn vingers. 

Wordt vervolgd ... 
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Heen en weer 
Wat gaat er toch veel fout in de poli
tiek. Politici trachten onjuist ingezet 
beleid vaak met even misplaatste daad
kracht te herstellen. Zoals bij een ver
keerd beladen schip dat overhelt naar 
één zijde, man en muis naar de andere 
reling vluchten om het vaartuig recht 
te trekken, maar vervolgens weer terug 
moeten voor het vermeende even
wicht: een onbeheersbare schommel
partij is dan het onbedoelde gevolg. 
Zo roepen in de politiek extremen el
kaar veeleer op dan dat ze elkaar ra
ken. Het radicale socialisme was het 
gevolg van de misstanden van eenzij
dig liberalisme. Ook binnen de smalle 
marges van de Nederlandse democratie 
worden we geconfronteerd met de on
gelukkige spiraal van de ene eenzijdige 
politiek die de andere teweeg brengt. 
En dan doel ik nog niet eens op de op 
drift geraakte PvdA, waar de geestelijke 
lading zo aan het schuiven is geslagen, 
dat vroegere posities voor hun tegen
voeters worden ingewisseld. 

Het patroon laat zich overtuigender il
lustreren door enkele zeer uiteenlo
pende, actuele voorbeelden. Onder het 
vaandel van meer markt, minder over
heid, heeft de regering zich vooral na 
het RSV debacle van industrie-politiek 
onthouden. Nu een aantal grote be
drijven in de problemen is gekomen, 
wordt het liberale parool ineens weer 
losgelaten en gaat de overheid zich 
weer intensief met individuele onder
nemingen bemoeien (en er honderden 
miljoenen insteken). Deze reuzenzwaai 
had voorkomen kunnen worden als 
het besef eerder was doorgedrongen 
dat de overheid juist wel een actief, zij 
het voorwaardenscheppend beleid 
moet voeren. Dit betekent niet alleen 
lastenbeheersing maar vooral ook sti
muleren van technologische vernieu
wing, goede infrastructurele voorzie
ningen en een betere aansluiting van 
de beroepsbevolking op het bedrijfsle
ven. Kortom, een uitgebalanceerde 
mix van overheid en markt. 
Een ander voorbeeld betreft de sociale 
zekerheid. Het stelsel is uit zijn voegen 
gegroeid doordat op sommige voorzie
ningen veel te gemakkelijk een beroep 
kon worden gedaan. In plaats van de 
noodzakelijk gebleken aanpassingen te 
bepleiten, slaan steeds meer politici 
door naar de andere kant en willen nu 
ineens de verzorgingsstaat tot het ab
solute minimum afbreken. Een econo
misch én sociaal verantwoorde tussen
vorm, met beperkte eigen risico's, is 
veruit te verkiezen boven meer ex
treme opvattingen. 
Ook in de sfeer van criminaliteitsbe-
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strijding zijn de genoemde verschijnse
len van heen en weer politiek waar
neembaar. Eerst kon de misdaad be
trekkelijk ongestoord groeien. Noch 
diepe maatschappelijke oorzaken wer
den aangepakt, noch werden de symp
tomen afdoende bestreden met een 
goed toegerust politieel en justitieel 
apparaat. Nu de politici hun koppen 
uit het zand hebben getrokken en zien 
dat verkiezingen naderen, moeten er 
ineens kampementen worden inge
richt en tuchtlessen op school worden 
gegeven. Als zijn kabinet tijdig vaart 
had gezet achter de juiste maatregelen 
had Lubbers .niet zo wild met zijn 
zweep om zich heen hoeven slaan. En 
was de politiek vervolgens niet zo col
lectief op hol geslagen. 
Tenslotte is ook de bureaucratisering 
van de overheid veel te lang onge
moeid gelaten. Verkokering, regelzucht 
en verambtelijking, de politici stonden 
erbij en keken ernaar. Plotseling wak
ker geworden in de commissie 
Deetman, slaan hun stoppen door en 
moeten ineens alle adviesorganen wor
den afgeschaft. Sommige politieke 
krachtpatsers willen bovendien 11 Veel 
minder ministeries", wat betekent dat 
via monsterlijke fusies mammoetde
partementen ontstaan, die politiek vol
komen onbeheersbaar worden. 

Op het Binnenhof rent men steeds 
weer massaal naar de 11 andere reling". 
Als D66 moeten we hier voortdurend 
kritisch tegenover staan. Zelf kunnen 
we vanuit een principieel veelzijdige 
benadering van elk probleem voorko
men dat we een schommelpartij wor
den. 
De veelgehoorde vraag: 11Waar staan 
jullie nu eigenlijk voor?" deugt daarom 
niet. Zij kan immers alleen onderwerp 
voor onderwerp worden beantwoord. 
Een alomvattend slogan zou juist 
haaks staan op onze wijze van politiek 
bedrijven. 

Bob van den Bos 

-
Men vindt haar fris, slim en spon
taan: Else Rose Kuiper (1958), 
vice-voorzitter van de Raad voor 
het Jeugdbeleid. Al jaren actief 
binnen D66, ex-voorzitter van de 
Adviesraad. Nog vol van het bij 
de Raad net afgeronde rapport 
'Zin in school', dat gaat over het 
feit dat (teveel jongeren) vroegtij
dig de school verlaten en waarin 
naar manieren wordt gezocht om 
hen op een stimulerende manier 
weer bij het onderwijs te betrek
ken. Kuiper: "Wij pleiten bijvoor
beeld voor de voortzetting van 
het experiment - vrijwillig - ver
lengde schooldag, en het inscha
kelen van jongeren bij zaken die 
je vroeger sociaal werk noemde, 
bij kunstzinnige vorming en der
gelijke. We willen de toegankelijk
heid vergroten. Jongeren willen 
nu zeker aan allerlei activiteiten 
deelnemen, maar om een keuze te 
maken, moet je weten wat het 
aanbod is." 
Andere actuele aandachtspunten 
zijn de beeldvorming over en de 
positie van allochtone jongeren. 
Met de mond wordt beleden dat 
beide zaken aandacht verdienen, 
maar er wordt veel te weinig in 
praktijk gebracht. Je ziet dat aan 
de problemen van deze groep op 
de arbeidsmarkt, in het onderwijs 
en bij de huisvesting. Beleids
voornemens zijn prachtig; o.a. 
Dales brengt ze met verve. Een 
schakelproject voor allochtone 
meisjes bijvoorbeeld. Waarbij al
lochtone meisjes thuis worden 
opgezocht en worden gestimu
leerd om zich bij het arbeidsbu
reau te laten inschrijven. 
"Maar de arbeidsbureaus zijn in
middels getripartiseerd", ver
zucht ze, "en geven prioriteit aan 
goed plaatsbare mensen. En dan 
valt deze groep weer buiten de 
boot. Dat is jammer. Zo'n scha
ll.elproject moet gewoon worden 
voortgezet." 
Kuiper is zelf niet pessimistisch 
over jongeren: "Het gaat eigenlijk 
best goed met ze. Dat vinden ze 
overigens volgens recent scholie
renonderzoek zelf ook." 
De vice-voorzitter stelde onlangs 
in een rede de sociaal-culturele 
zelfstandigheid voor jongens en 
meisjes en een evenredige verde· 
ling van werk en zorg centraal. 
"De hele D66-fractie besteedt 
aandacht aan aspecten van 
jeugdbeleid. Ik heb tot nu toe 
niets te klagen. Zij hebben een 
prima jongereninkomensbeleid 
en meisjesbeleid geformuleerd." 

Marie·Louise Tiesinga 



Wie voedert de ezels? 
Ik ben een prins, jij bent een prins, maar wie voedert de ezels? Met een Arabisch spreekwoord schetste Hans van 

Mierlo in zijn congresrede de ontstane politieke situatie. Twee coalitiepartners en het kabinet nemen steeds 

meer afstand van het regeringsbeleid, maken zich op voor nieuwe verkiezingen en staan voor een ingrijpende 

bezuinigingsoperatie die bepalend zal zijn voor de komende regeerperiode. Onophoudelijk worden nieuwe 

ideëen gelanceerd, maar de legitimiteit van het zittende kabinet neemt af. Van Mierlo noemt het van tweeën 

één: "Of je schrijft vervroegde verkiezingen uit, en dan doe je het nu, of je doet het niet en dan hou je op met 

dat gedoe dat niet om aan te horen is." 

De zaal van de Flint in Amersfoort zit 
tot de nok toe gevuld met een kleine 
achthonderd congresgangers als Hans 
van Mierlo de vijfenvijftigste Algeme
ne Ledenvergadering van D66 op 20 
maart afsluit. Voor het eerst in een 
lange rij congressen is de agenda exact 
volgens het tijdschema afgewerkt. Het 
tekent de sfeer in Amersfoort. Er is 
doorgewerkt door de congresgangers. 
Efficiënt en adequaat. 

Autoriteit 
Centraal in de rede van Van Mierlo 
staan drie zaken. De fractievoorzitter 
dringt aan op vervroegde verkiezingen, 
verduidelijkt de wenselijkheid van een 
coalitie met VVD en PvdA en schetst 
het kader van het nieuwe D66-verkie-

zingsprogramma. 
Van Mierlo: "Of het kabinet de nieuwe 
bezuinigingsronde zal overleven, moet 
de komende weken blijken. Naast de 
onzekerheid over de rek in de coalitie 
is er de vraag of dit kabinet nog wel 
voldoende autoriteit en maatschappe
lijk draagvlak heeft om vlak voor het 
verkiezingsjaar structurele oplossingen 
aan te dragen voor de sociaal-economi
sche crisis waarin ons land verkeert. 
Dat klinkt altijd wat verdacht van op
positionele zijde, maar er zijn ook 
meer objectieve argumenten te noe
men. Met de ombuigingsoperatie voor 
1994 worden wegen ingeslagen die 
richting bepalend zullen zijn voor de 
komende vier jaar. Waarom zou de 
verantwoordelijkheid voor de ko-

mende vier jaar zo overwegend in han
den komen te liggen van een coalitie, 
waarvan het kabinet en de partijen zelf 
zo afstand nemen van het beleid en 
van elkaar? Zou het niet veel meer op 
z'n plaats zijn om met nieuwe pro
gramma's eerst de kiezers te raadpla
gen, om dan de definitieve begroting 
'94 door een nieuw kabinet met een 
nieuw mandaat te laten geschieden?" 

; VVD-leider Bolkestein krijgt van Van 
· Mierlo lik op stuk vanwege zijn uit

spraak dat D66 inmiddels te links zou 
zijn voor een Paarse Coalitie. 
Borrelpraat, concludeert Van Mierlo: 
"De vervagende PvdA brengt de VVD 

Vervolg op pagina 5 
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Wie voedert 
de ezels? 
Vervolg van pagina 3 

in de problemen en dus herstelt 
Bolkestein het klassieke vijandbeeld, 
zonder welke de VVD geen identiteit 
heeft." "Wij hebben met onze voor
keur voor een coalitie zonder het CDA 
onze nek uitgestoken en daar houden 
we ons aan. Maar we gaan er niet om 
zitten bedelen. Het is ook een beetje 
graag of niet en de kiezers zullen er 
ook een oordeel over uitspreken. Ik 
denk dat als de politieke wil er is het 
altijd kan. Maar laten we in de discus
sie vooraf niet aan beeldvervalsing van 
elkaar gaan doen, waardoor het kli
maat wordt verpest en de effectieve 
kansen nog geringer worden. Zeg dan 
eerlijk dat je het niet wilt." 

Het verkiezingsprogramma 
Volgens Van Mierlo zal het nieuwe 
verkiezingsprogramma inspelen op de 
consequenties van vier ontwikkelingen 
"die in 1966 begonnen als eerste signa
len van de nieuwe tijd en in de ge
schiedenis van D66 steeds duidelijker 
vorm kregen", de lijn van de duurzame 
ontwikkeling, de democratische ver
nieuwing, de dusszame ontwikkeling 
en de Europeanisering/internationali
sering. Van Mierlo: "Die lijnen hangen 
samen. Een geïndividualiseerde samen
leving vraagt om een andere inrichting 
van de democratie. Duurzame ontwik
keling is ondenkbaar als de verkoke
ring van het overheidsapparaat niet 
wordt doorbroken en vraagt om een 
nieuwe inrichting van het bestuursap
paraat. Duurzame ontwikkeling is ook 
ondenkbaar zonder Europeanisering en 
die is weer onwerkbaar zonder demo
cratische legitimiteit." Maar, stelde de 
D66-voorman, 'het programma is niet 
voldoende. Het is per definitie een 
aantal voornemens en doelstellingen, 
geschreven vanuit een politieke per-
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ceptie, van waaruit je moet onderhan
delen met andere partijen. Het is aan 
de politici om de verbinding aan te 
brengen tussen die inventarisatie en de 
belevingswereld van de burger. Het is 
daarin dat de politiek echt tekort 
schiet. Vooral wij moeten het als op
dracht zien om die verbinding tot 
stand te brengen." 

tjes en halfjaarlijkse ontmoetingen. Ze 
zijn van heinde en ver gekomen. 
Raadsleden, wethouders, gedeputeer
den, statenleden, bestuurders uit de re
gio en afdelingen. Tientallen nieuwe 
leden worden opgevangen door Stijn 
Verbeeck. Het Landelijk Secretariaat 
presenteert de nieuwe ledenwerffolder 
Opening van Zaken. PSVI-directeur 
Leo Pinxten doet zaken in de wandel
gangen en regelt sprekers en cursusbe
geleiders. Jicky van der Giessen, ver
antwoordelijk voor het tweedaagse 
congres in november, benadert deelne-

Wandelgangen 
In de wandelgangen is de discussie in 
de zaal voor het eerst helder te volgen 
boven het geroezemoes van bilateraal-

Europa 

De hoofdlijnen van het D66-Europa-beleid was een van de twee hoofdonderwerpen 
op de Algemene Ledenvergadering 56. Op basis van die hoofdlijnen wordt in de 

'

loop van 1993 het Europees programma voorbereid. De notitie 'Europa: Quo va
dis?', die in het kader van het Wetenschappelijk Bureau was voorbereid, diende als 
basis voor de discussie. 
Voorafgaand aan de behandeling van Europa kregen de Jonge Democraten de gele· 
genheid om, in de persoon van de Engelse Nigel Ross, een resolutie uit te spreken. 
De JD'ers vinden het huidige beleid van de EG over Midden- en Oost-Europa zwaar 
onvoldoende. Het accent moet volgens hen meer op 'trade' dan op 'aid' komen te 
liggen. De markten van de lidstaten moeten toegankelijker worden voor produkten 
uit Midden- en Oost-Europa en een overheveling van know-how is noodzakelijk. 
Hoewel de toekomst van de Europese Gemeenschap een belangrijke pijler is voor 

r het D66-Europa-beleid, werd eveneens veel aandacht aan het beleid over Midden
) en Oost-Europa besteed. De twee belangrijkste moties die werden aangenomen, 
1 richtten zich op dit deel van Europa. Zo zal D66 inzetten op 'trade and aid'. Vrije toe-
gang tot de communautaire markt is daarvoor een belangrijk instrument, maar daar
naast vindt D66 dat de EG en haar lidstaten ernstig tekortschieten in de steun bij de 
hervormingsprocessen in Midden- en Oost-Europa. Nederland moet dan ook bevor
deren dat de geïndustrialiseerde landen meer financiële hulp voor het Midden- en 
Oost-Europese hervormingsproces beschikbaar stellen. Nederland zelf moet in de 
volgende kabinetsperiode minimaal 600 miljoen per jaar, een verdubbeling, be
schikbaar stellen. Deze hulp moet niet alleen een economisch karakter hebben, 
maar moet zich ook richten op alle aspecten van het maatschappelijk hervormings
proces. 
D66 vindt dat ook op veiligheidsgebied Midden- en Oost-Europa perspectief moet 
worden geboden, zoals bleek uit de tweede aangenomen motie. Weliswaar rekening 
houdend met de internationale politieke situatie en de stabiliteit in Europa vindt D66 
dat democratische rechtstaten in Midden- en Oost-Europa de mogelijkheid van een 
NAVO-lidmaatschap moet worden geboden. 
Voor wat betreft de ontwikkeling van de Europese Gemeenschap valt er een duide· 
lijke voortgang van beleid te herkennen. Zo blijft D66 voorstander van verder
gaande communautarisering (beleid binnen de rechtsorde van de gemeenschap 
brengen). D66 blijft dan ook streven naar verdere verdieping van de Gemeenschap 
na Maastricht, ook als dit leidt tot verschillende snelheden. 
Voorts is er in het licht van het democratisch tekort van de Gemeenschap besloten 
dat in afwachting van een democratische versterking van het Europees Parlement 
(een ontwikkeling waar D66 altijd al een sterk voorstander van is geweest) het na
tionale parlement zorgdraagt voor een aanvullende democratische controle van de 
Europese besluitvorming, met name via de nationale vertegenwoordiger in de raad. 
Tegen de achtergrond van de razendsnelle ontwikkelingen en veranderingen in de 
Europese politiek zijn meerdere moties buiten stemming gelaten. Deze moties zul
len óf aan nadere studie worden onderworpen óf later, als de actualiteit er om 
vraagt, worden meegenomen in het D66-Europa-beleid. 

,11 Bij de actuele politieke moties was het belangrijkste onderwerp: de participatie van 
l D66 in de Europese Liberaal Democratische Fractie. Wanneer het gaat om partij-po· 
1 ! litieke samenwerking binnen het Europees parlement kiest D66 voor samenwerking 

met links-liberale partijen/burger-democratische-bewegingen. Wanneer dat niet mo
gelijk is, zal op een later tijdstip en met een breed draagvlak bekeken worden of 
aansluiting bij een grotere fractie als de ELDF tot de mogelijkheden behoort. 

Petra van den Boomgaard 



mers voor een fringe-meeting over de 
politieke samenwerking in het 
Europees Parlement. De D66-afdeling 
België overlegt over de amendementen 
op het congresstuk over Europa. 
In de zaal worden onder leiding van de 
congresvoorzitters in sneltreinvaart 
moties en amendementen over de be
stuurlijke reorganisatie, de toekomst 
van de Europese Gemeenschap en de 
actuele politiek behandelt. 
Amsterdams deelraadswethouder Pierre 

,_ Wimmers weet het congres er net niet 
van te overtuigen dat er bij de herinde
ling van Nederland enige ruimte moet 
blijven voor een vierde bestuurslaag. 
Zijn amendement wordt verworpen. 

Intermezzo 
Als intermezzo van de overvolle 
agenda interviewt oud-campagneleider 
Jan Veldhuizen drie Tweede
Kamerleden over de actuele politiek. 
Jacob Kohnstamm meldt dat dankzij 
066 de mogelijkheden van de gemeen
teraad om controle uit te oefenen op 
het beheer van de politie zijn verruimd 
en verklaart dat 066 ondanks grotere 
werkdruk op Schiphol tegen de over
dracht van politietaken aan de 
Marechaussee is. Dick Tommei wijst op 
het gevaar van bodemverzakking bij 
nieuwe gasboring op de Waddenzee, 
waardoor een uniek broedgebied verlo
ren kan gaan. Met de drie noordelijke 
066-statenfracties pleit hij voor de 
Waddenzee als nationaal park. 
Ondanks de mogelijkheid die de 
oliemaatschappijen juridisch hebben 
om vanaf 1995 de exploitatie van de 
gasvelden ter hand te nemen, zouden 
ze daar vanaf moeten zien als niet on
omstotelijk vaststaat dat dat geen ge
vaar oplevert voor het milieu. Gerrit 
Jan Wolffensperger gaat uitvoerig in 
op het drugsbeleid. Het gebruik van en 
de handel in softdrugs kan volgens de 
066-er verder uit het grijze circuit van 
de semi-legaliteit worden gehaald. Hij 
pleit voor een betere controle op kof
fieshops en !egalisering van de produk
tie van Nederwiet. Invoer van soft
drugs blijft strafbaar. Zijn pleidooi om 
actiever te experimenteren met de ver-

Reorganisatie binnenlands bestuur 

Bij de discussie over een aantal hoofdlijnen voor de verdere ontwikkeling van het 
binnenlands bestuur, ging de Algemene Ledenvergadering ervan uit dat de moei· 
lijkheden in het binnenlands bestuur zich toespitsen op bovenlokale/regionale pro· 
biemen die binnen het kader van de wet gemeenschappelijke regelingen (WGR) on· 
voldoende opgelost kunnen worden. 
Uitgangspunt op het congers was drie volwaardige bestuurslagen binnen de natio· 
nale grenzen. Deze bestuurslagen dienen een directe democratische legitimatie te 
krijgen. D66 levert geen blauwdruk voor de bestuurlijke organisatie maar be
schouwt het vernieuwingsproces als een combinatie van groei van onderop en be
sluitvorming van bovenaf. Dat betekent niet alleen dat de regio's of provincies 
nieuwe stijl verschillend van aard en omvang kunnen zijn, maar ook dat het defini· 

! 
lieve aantal regio's nu nog niet vastgesteld kan worden. Prioriteit wordt gegeven 
aan de totstandkoming van een rechtstreeks gekozen regionaal bestuur in de ze

\ t ven, door het kabinet aangewezen, grootstedelijke gebieden. Andere gebieden moe-
l ten zich bij die ontwikkeling kunnen aansluiten. Buiten die stedelijke gebieden (zo-
, genaamde BON-gebieden) is het denkbaar dat de schaal van de regio samenvalt 

met die van de provincie. Daar zullen provincies nieuwe stijl gevormd worden. 
Elders zal de provincie als zodanig moeten verdwijnen ten gunste van de nieuwe 
regio's. 

· Tussen de bestuurslagen moet sprake zijn van een heldere taakverdeling. De ge· 
meenten blijven verantwoordelijk voor zaken die de directe leefomgeving van de 
burger raken. Alleen taken die niet op lokaal niveau behartigd kunnen worden, wor
den naar de regio overgedragen. De regio met zich strategisch bezighouden met de 
inrichting en verdeling van functies over het gebied. Het omgevingsbeleid in ruime 
zin vormt de basis van hettakenpakket van de nieuwe regio. 
Bestaande functionele rijksregio's, zoals politieregio's, RBA-regio's en vervoerre
gio's, moeten waar mogelijk geïntegreerd worden in de nieuwe regionale bestuurs
laag. 
Regio's met een rechtstreeks gekozen bestuur krijgen een algemene uitkering uit 
een in te stellen regiofonds. Daarnaast moet de regio een eigen belastinggebied 
krijgen, waarbij gedacht wordt aan de onroerend-goedbelasting. 

1 D66 wijst de vorming van landsdelen af. Voor taken die de grenzen van de regio's 
l overschrijden kan gebruik worden gemaakt van interregionale samenwerking. 

strekking van harddrugs aan geselec
teerde groepen probleemgebruikers 
vindt een warm onthaal bij verschil
lende sprekers in de zaal. 

Een pilsje terug 
De wandelgangen zijn inmiddels uitge
breid met een zonnige binnenplaats 
van de Flint. D66-Limburg heeft een 
bus gecharterd 'met koffie en broodjes 
heen en een pilsje terug, ideaal voor de 
onderlinge contacten', volgens regio
naal campagnecoördinator en nieuw 
regio-HE-lid Hennie Homan. Het regio
bestuur Utrecht wacht gespannen op 
de uitslag van de verkiezing van de 
nieuwe vice-voorzitter organisatie van 

het DB en zallater de overwinning vie
ren van 'hun' kandidaat, regiovoorzit
ter Jan La Heij. 

Na afloop van de rede van de D66-
voorman weegt een delegatie van de 
Jonge Democraten de uitlatingen van 
Van Mierlo over de Paarse Coalitie en 
toont zich niet ontevreden. Op 3 april 
start een actieweek van de jongerenor
ganisatie over de samenwerking tussen 
066, VVD en PvdA (zie blz. 14). "Nu er 
serieus over samenwerking wordt ge
sproken, willen we inhoudelijk over 
overeenkomsten en verschillen tussen 
de drie partijen praten", meldtJO
woordvoerder Marcel van Silfhout. 
Als om vijf uur de congreszaal wordt 
omgebouwd voor eenbrassband festi
val spoeden de laatste 066-ers zich 
richting trein en bus. Op naar drie ver
kiezingen waarin het er weer op aan 
zal komen en met de laatste oproep 
van Van Mierlo tussen de partijstuk
ken: "Bedenk dat bijna iedere 066 kie-

facob Kolmstamm, Gerrit zer iedere keer opnieuw veroverd moet 
fan Wolffensperger en Dick worden. Zelfkritiek en zelfvertrouwen 
Tommei werden in het vm- zijn onze belangrijkste wapens om te-
genltalfiwrtje van de genover de burgers te blijven uitstralen 
Tweede-Kamerfractie on- dat we geloven in onze zaak. Daar 
dervraagd door Jan komt het op aan." 
Veldhuizen (tweede van 

rechts). Lennart van der Meulen 
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Frustaties door politieke komma-neukers 

De grote lijnen moeten weer 
duidelijk worden 
Er zijn altijd mensen geweest met een afkeer voor politiek. Maar de apathie van de burger lijkt nu al enige tijd 

te groeien. Doen politieke partijen daar wat aan? De afgelopen tijd kwamen vooral particuliere initiatieven in 

de publiciteit, die ontstaan zijn uit bezorgdheid over het functioneren van de democratie. 

6 

"Wie snapt de politiek nog? Bijna nie
mand. De politiek is ongelofelijk ver
ambtelijkt. Politieke partijen recrute
ren zelf kamerleden voor een belang
rijk deel uit het ambtelijk apparaat. Als 
Kamerlid zetten zij hun specialisme 
voort, waardoor de beleidsstukken een
voudigweg niet meer te begrijpen zijn. 
Ook D66 heeft alleen maar informele 
contacten met mensen buiten het 
Haagse Circuit en uit het bedrijfsleven. 
Dat is slecht voor de politiek. Het is 
naar mijn idee zelfs slechter dan het 
uitblijven van staatsrechtelijke ver
nieuwing", zegt Ruud van den Brink, 
voorzitter a.i. van de Jonge 
Democraten. "De verkiezingspro
gramma's worden geschreven door de
zelfde mensen en zijn te gedetailleerd. 
Bij de discussies over allerlei beslissin
gen wordt er teruggeredeneerd naar 
kleine details. De burger weet niet 
meer hoe compromissen tot stand zijn 
gekomen, dat gebeurt dan toch weer in 
achterkamertjes. Bij de politieke dis
cussies gaat het zelden om de inhoud, 
vaak om het politieke spel zelf en de 
mannetjes. Heel jammer, allemaal." 
Van den Brink stoort zich vooral aan 
de verfoeilijke consequenties hiervan: 
"Neem de paarse coalitie. De jongeren
organisaties werken uitstekend met el
kaar samen. Als daarover gesproken 
wordt, gaat het meestal om issues zoals 
'Kunnen Kok en Van Mierlo wel goed 
samenwerken?', terwijl verdorie niet 
meer ter sprake komt wat je met een 

samenwerking tussen PvdA, VVD en 
D66 zou kunnen bereiken!". 

Bureaucratisering 
Wie de samenleving en de rol van poli
tieke partijen daarin analyseert, ziet 
zich geconfronteerd met processen als 
toenemende individualisering in de 
maatschappij en personalisering van 
de politiek. In de brochure 'De veran
derende rol van politieke partijen' 
(Wetenschappelijk Bureau D66, sep
tember 1991) wordt gesteld: "De af
stand van de politiek tot de geleefde 
wereld kent geen maat. Deze valt ook 
niet te overzien, omdat het zicht ge
blokkeerd is door het druk bezet verbu
reaucratiseerd middenveld. De poli
tieke partijen zelf zien zich genood
zaakt te putten uit deze bron. Zij 
recruteren hoofdzakelijk uit het bu
reaucratische middenkader. Het maat
schappelijk middenveld kan een poli
tieke blokkade vormen, zoals het is in
geschoven tussen politiek en burger. 
Het laat zich niet zo maar terugdrin
gen, opheffen en oversteken, zelfs niet 
onder de banieren van sociale en be-
stuurlijke vernieuwing." Een van de re
presentanten van dit maatschappelijk 
middenveld is Dick Westendorp, direc
teur van de Consumentenbond. Met 
een bond van 660.000 leden achter 
zich (vele malen groter dan alle poli
tieke partijen bij elkaar), heeft hij dui
delijk 'macht'. Van de 235 medewer
kers houden zo'n zestig zich bezig met 

klachtenbehandeling. 
Westendorp: "Wij willen 

Ruud van den Brink: "Wie een zuivere positie inne
snapt de politiek nog? 

Bijna niemand." 

DEMOCRAAT 

men, los van het politieke 
geharrewar. Om onze doel
stellingen te bereiken (infor-
meren en belangenbeharti
ging) beschikken wij wel 
over informatiekanalen (zo
als de eigen publikaties, het 
gebruik maken van radio en 
televisie), maar geen harde 
pressie-middelen zoals sta
kingen. De consumenten
bond voert een welbewuste 
lobby naar politieke partijen 

in Den Haag en Brussel. Er is een me
dewerker die alle contacten met ka
merleden coordineert. Ik kan wel stel
len dat er minstens wekelijks contac
ten zijn. Soms benaderen wij alle 
partijen, maar we streven nadrukkelijk 
naar tweerichtingsverkeer. Het is on
derwerp-afhankelijk bij welke partij je 
het meeste gehoor krijgt." 

Lobby doseren 
Westendorp beschrijft de reikwijdte 
van het werk van de bond in een note
dop als "elke gulden die besteed wordt 
is ons werkterrein". In de praktijk is 
ook het immateriële welzijn een aan
dachtsgebied. Zo heeft de bond onder 
meer onderzoek gedaan naar het wel
zijn van bewoners van groeigemeentes. 
"En binnenkort starten we een onder
zoek naar de bureaucratie die de con
sument ervaart bij de dienstverlening 
van de overheid", stelt Westendorp. 
De consumentenbond publiceert ook 
regelmatig vergelijkende overzichten 
van tarieven en heffingen. "Dat doen 
we onder meer om aandacht te vragen 
bij bestuurders voor de optelsom van 
alle lasten. Daaraan gaat men soms 
snel voorbij." Als Westendorp gecon
fronteerd wordt met de vraag of hij 
denkt dat zijn activiteiten de politieke 
besluitvorming ook wel eens zouden 
kunnen belemmeren, stelt hij: 
"Inderdaad, een lobby kan verkeerd 
vallen. Daarom vind ik dat je het pro
fessioneel moet doen ... resultaatgericht 
en goed doseren." 
De stichting Natuur en Milieu (60 me
dewerkers) is een professionele lobby
organisatie voor een twintigtal organi
saties waaronder Natuurmonumenten, 
Kritisch Faunabeheer, 
Vogelbescherming en de twaalf pro
vinciale milieufederaties. Directeur Ad 
van den Biggelaar: "Wij zijn opgericht 
om hei overheidsbeleid te volgen en 
we beschouwen het ook als onze taak 
om beleidsalternatieven te ontwikke
len. De lobby is een subtiel spel. Voor 
onze fundamentele ideei.'n proberen 
wij alle partijen te winnen, zeg maar: 
de strategische benadering. Maar bij 



Hcnk specifieke onderwerpen vallen onze 
zeevatking: voorstellen bij de ene partij meestal in 
... niet ver- 'rijpere' aarde dan bij de andere partij. 
standigom Bij de VVD komen wij moeilijk aan de 
specialisten gesprekstafel." De stichting Natuur en 
in het kahi- Milieu heeft recent gekozen voor een 
n<'l "''te ne- bredere orientatie en wil zich om haar 
""" doelstellingen te realiseren in toene

mende mate richten op de burger, in
dustrie, werkgevers en werknemers. 
Van den Biggelaar: "We hebben in het 
verleden bij verkiezingen programma's 
met elkaar vergeleken. Maar het nut 
daarvan neemt af. Er is een steeds gro
tere kloof tussen wat politieke partijen 
beloven en wat ze waarmaken. Je moet 
partijen beoordelen op hun daden." 
Van den Biggelaar ervaart ook zelf dat 
bureaucratisering vernieuwing in de 
weg staat: "De belangenverstrengeling 
is erg groot. Het is verschrikkelijk 
moeilijk om echte trendbreuken te re
aliseren. Milieu-doelstellingen worden 
vooral met de mond beleden; in de 
praktijk prevaleren vrijwel steeds de 
economische belangen. Wij jagen geen 
materiële belangen na. Uit onderzoek 
komt ook naar voren dat de geloof
waardigheid van de milieubeweging 
groter is dan die van wetenschap, poli
tiek of bedrijfsleven. Wij maken keuzes 
die de gevestigde orde niet durft te ma
ken. In die zin vervullen wij een be
langrijke rol om de politieke agenda 
steeds te beïnvloeden." 

Schiermonnikoog 
Zo'n anderhalf jaar geleden schreven 
twintig mensen een pamflet uit be
zorgdheid over de afnemende belang
stelling voor de publieke zaak. 
Inmiddels participeren enkele tiental
len mensen actief, nog eens duizend 
hebben sympathie betuigt met het ini
tiatief. NRC-journalist Juniaan Kamp is 
aangetrokken om per 1 mei de Club 
van Schiermonnikoog - met als belang
rijkste wapenfeit de zogenaamde 

Duinrede-te 'professionaliseren'. 
]urriaan Kamp: "Wij hebben nooit pu
bliciteit gezocht, maar het initiatief 
heeft aandacht getrokken. Het pamflet 
is naar ongeveer 400 kennissen van de 
auteurs gestuurd. Niet naar politici, 
vanuit de gedachte dat het moeilijk is 
om een systeem van buiten te bekij
ken, waar je zelf deel van uitmaakt of 
van afhankelijk bent." De bezorgdheid 
voor de publieke zaak is een samenbin
dende factor voor de deelnemers. 
Kamp: "Wij tonen betrokkenheid en 
willen niet teruggestuurd worden door 
het systeem ... wij willen de samenle
ving kunnen begrijpen." Kamp signal
eert duidelijke parallelen met het ont
staan van D66: "D66 heeft uiteindelijk 
toenadering gezocht tot het systeem. 
Dat willen wij per se niet. We willen 
een platform zijn voor mensen die wil
len discussiëren, maar koesteren onze 
onafhankelijkheid en amateurstatus." 
Wat zijn het voor mensen die het ini
tiatief steunen, vooral ondernemers en 
intellectuelen uit de bovenlaag van de 
samenleving? "Nee, ik heb niet de in
druk dat er een gemeenschappelijk 
kenmerk is. Integendeel, ik vind het 
zelf een opmerkelijk brede groep. 
Misschien is het in een aantal opzich
ten wel een elite, maar in de positieve 
zin van het woord: ik bedoel dan 
vooral'geschoold'. De thema's waar 
wij mee bezig zijn, wekken vooral de 
interesse van dat soort mensen." Er ligt 
geen plan klaar voor de verdere ont
wikkeling van de Club van 
Schiermonnikoog. Juniaan Kamp: 
"Mijn werk zal in eerste instantie 
vooral bestaan uit het inhoudelijk in
ventariseren van de reacties. Ik ben er
van overtuigd dat op basis daarvan ver
dere stappen genomen kunnen wor
den. Dat heeft tijd nodig." 

Club van Zeevalking 
Oud-minister Henk Zeevalking is 
woordvoerder van een 'denktank' over 
democratie en de rechtstaat, bijeenge
bracht door oud-D66 kamerlid Chel 
Mertens. Zeevalking: "Wij missen kwa
liteit in de discussie. Er worden beslui
ten genomen zonder dat er een gron
dige discussie heeft plaatsgehad. Neem 
nu de ellende van zo'n Plan Simons ... 
dat zie je allemaal achteraf, maar het 
had voorkomen kunnen worden. Wij 
willen nadrukkelijk ons hele parlemen
taire systeem ter discussie stellen, geen 
taboes." In de Club van Zeevalking 
participeren deelnemers van verschil
lende politieke kleur. Een klein groepje 
van zeven mensen stuurde een pamflet 
naar 50 Nederlanders. Ook hieronder 
bevonden zich geen actieve politici. 
Zo'n twintig aangeschrevenen reageer
den. Inmiddels zijn er kleine subgroep
jes die ideeën verder uitwerken en dis
cussie-klaar maken. Zeevalking: "D66 

is er- in zijn eentje- niet in geslaagd 
om de nagestreefde staatsrechtelijke 
vernieuwing te realiseren. We hebben 
wel iets betekend voor de openheid, 
die sterk is verbeterd. Maar ik denk dat 
je meer het karakter van een 'bewe
ging' nodig hebt om bepaalde doelstel
lingen te realiseren. Dat wilde Van 
Mierlo ook altijd: het ging hem vooral 
om de ideeën." Gelooft Zeevalking dat 
de enorme bureaucratisering vernieu
wing in de weg staat? Ontwapenend 
eerlijk, bromt hij: "Zo hebben wij het 
nog nooit bekeken ... Je ziet wel een 
verkokering van het debat. Mensen ne
men alleen deel als het hun vakgebied 
raakt. Nou, je ziet mij nooit op con
gressen waar programma's worden 
vastgesteld: ik ben geen liefhebber van 
komma-neuken. Het gaat om de grote 
lijnen in de politiek. Daarom is het 
ook niet verstandig om specialisten in 
het kabinet op te nemen." Zijn de 
ambtenaren niet te machtig? "Ach wel
nee, als politici dat zeggen kunnen ze 
er niet tegen op. Ik heb altijd ervaren 
dat ambtenaren zeiden: we kunnen dit 
doen, we kunnen dat doen. En voor al
letwee de beleidslijnen zijn er argu
menten." Van Mierlo heeft positief ge
reageerd op de Club van Zeevalking. 
"Dat was een verstandige reactie", zegt 
Zeevalking vaderlijk. 
Sinds het aantreden van Christiaan de 
Vries als directeur bij het wetenschap
pelijk bureau van D66, heeft hij stelsel
matig gewerkt aan het beïnvloeden 
van het denken over de rol van poli
tieke partijen. De Vries: "Ten eerste 
doorpublikatiesin het tijdschrift Idee: 
een interview-reeks met filosofen, ju
risten, sociologen. Binnenkort volgt de 
publikatie van het cahier 'Denken over 
democratie'. Ten tweede door rand
voorwaarden te scheppen in de partij 
voor discussie. Een partij die niet 
denkt, bestaat niet, is mijn stelling. Ik 
vind het huis van de partij 'leeg'. Met 
een fractie, bestuur en steunfractie ben 
je er niet. De regionale podia vervullen 
een belangrijke functie. Dit zijn bijeen
komsten waar over bovenplaatselijke 
onderwerpen gediscussieerd kan wor
den. Ten derde heb ik inmiddels een 
bestand van tientallen deskundigen 
met engagement, waarmee op gezette 
tijden gesprekken plaatshebben." Heeft 
De Vries contacten met denktanks bui
ten de partij? "Nee, van Zeevalking of 
de Club van Schiermonnikoog weet ik 
niets af. Geen D66'er heeft er met mij 
ooit over gesproken. Dan zie je weer 
dat het SWB-bureau betrekkelijk geïso
leerd werkt... Ik denk dat de positieve 
reactie van Van Mierlo op de club van 
Zeevalking vooral voortkomt uit een 
gevoel'alles-wat-leven-in-de-brouwerij
brengt -is-goed'." 

Peter van den Besse/aar 
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POLITIEKE STEUN 
GEVRAAGD VOOR 

A 

SNELHEIDSCONTROLES 
GECOMBINEERD MET 

VOORLICHTINGSCAMPAGNE 
OP 50 KM-WEGEN. 

V.:Z:'l/1:11811 
Emmapark 9, 2595 ES 's-Gravenhage, tel.: 070/3471501. 

provincies campagne gaan voeren. 
Doel van de campagne is snelheids
overtreders er toe te bewegen zich op 
vrijwillige basis aan de wettelijke 
snelheidslimieten te houden. 
Gemeenteambtenaren en de politie die 
meewerken aan de campagne vragen 
daarvoor om politieke steun. 
Aandacht voor dit initiatief in raads- of 
commissievergadering geeft een 
meerwaarde die nodig 
is om het draagvlak 
voor de campagne. 
te vergroten 
onder de 
bevolking. 
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Congres p. 9 
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AL V 56 - Gekozen 
kandidaten 
DB-vice-voorzitter -organisatie 
HB-Iid Overijssel 
HB-Iid Gelderland 
HB-Iid Utrecht 
HB-IId Noord-Brabant 
HB-Iid Urnburg 
HB-Iid Flevoland 
Financiële commissie- voorzitter 
Financiële commissie- lid 
Geschillencommissie- voorzitter 
Geschillencommissie- lid 
Land. Verkiezingscie-voorzitter 
Land. Verkiezingsela-leden 

Programmacommissie- voorzitter 
Programmacommissie- lid 
Rapportagecommissie- voorzitter 
Rapportagecommissie- lid 

PSVI- voorzitter 
PSVI- bestuurslid 
SWB- bestuursleden 

Stemadviescommissie 
Tweede Kamer. 

Stemadviescommissie 
Europees Parlement 

Jan La Heij 
Huub lsendoorn 
Annalies van Maanen 
Joop Mulder 
Roland de Bruyn 
Hennie Homan 
Luc van der Wal 
Ewout Cassee 
Jos van Veen 
Marianne van der Ham 
Wiltried Derksen 
Gert Warmerdam 
Mario van Tilburg, 
Carin Mulié, 
Kees Bezemer, 
Gaitrle Bharas 
Bart Bakker 
Kees Klompenhouwer 
Jim van Beusekom 
Vinko Prizmic, 
Ben Mouw 
Annalies Koningsveld 
Han Polman 
Maurits van Rooijen, 
Fred Eisnar 

Wim Dik (voorzitter), 
Ernst Bakker, 
Maarten Engwirda, 
Paul van Erk~lens, 
Ruby van Essen, 
Michel Jager, 
Maria van der Leeuw, 
Ues Mulderij, 
Carla Pauw 

Jan Terlouw (voorzit-
ter), Hayo Apotheker, 
Herman Schaper, 
Annalies Verstand, 
Edmond Wellenstein 

PARTIJ AGENDA 
Gegevens over algemene afdelings- en 
regiovergaderingen, politieke bijeenkomsten en 
cafés, enzovoort, kunt u sturen aan Landelijk 
Secretariaat 066, Jeroen Nugteren, Bezuidenhout
seweg 195, 2594 AJ Den Haag. De sluitingsdatum 
voor de volgende Democraat is 17 mei. 

6 april 20.00 uur, Zwolle, Borrel Badhuis, Jonge 
Democraten, Pieter ter Veer over milieu en 
landbouw 

7 april 20.00 uur, Amsterdam, café Dulac, 
Haarlemmerstraat 118, Peter Hoefnagels 
over verliefdheid 

7 april 19.30 uur, Utrecht, vergadercentrum 

8 april 

14 april 

19 april 

22 april 

24 april 

24 en 25 
april 

26 april 

26 april 

26 april 

28 april 

6mei 

7 mei 

1 juni 

3 juni 

Kargadoor, Oudegracht 36, Jonge 
Democraten en Jonge Socialisten, Arthie 
Schimmel over Paars Manifest 
Nijmegen, Jonge Democraten, Nacht van 
de democratie (zie blz. 14 in deze 
Democraat). 
20.00 uur, Duiven, café-rest. De Tol, 
Rijksweg 19, 'Denken over democratie, v. 
forum naar partnerschap' 
21.00 uur, Doorn, De Koningshof, 
Kerkplein 1 , Jacob Kohnstamm over 
kwaliteit van het bestuur 
20.00 uur, Dokkum, Restaurant Old lnn, 
Hantumerpoort 6, Aad Nuis over actuele 
politiek 
10.00 uur, Drachten, Renbaan Restaurant 
Drachten, symposium 'Is nulgroei mogelijk 
(en wenselijk)?' 

Eist, Alg. Ledenvergadering 21 van Jonge 
Democraten 
.20.30 uur, Utrecht, Black Horse Bar, 
discussie-avond JO, JS, CDJA, JOVD 
20.00 uur, Enschede, Het Binnenhof, 
Walstraat 2-5, Doeke Eisma over ex
Joegoslaviê 
Wageningen, Hotel De Wereld, Machteld 
Versnel over wonen en zorg voor ouderen 
Bedum, thema-avond over opslag 
chemisch/radio-actief afval in zoutkoepels 
20.00 uur, Amsterdam, café Dulac, 
Haarlemmerstraat 118, politiek café 
Eerste Kamer, Nederlandse 
kampioenschappen Eurocratiespel, info: 
Jaap Hoekma, 020-6129205 
Den Haag, bijeenkomst 
emancipatienetwerk, info: M.L. Tiesinga 
036:...5328473 
20.00 uur, Amsterdam, café Dulac, 
Haarlemmerstraat 118, politiek café 



I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
Ideeën, de brochurereeks van de 
SWB 

Duurzame Ontwikkeling 

De SWB heeft een aantal mensen gevraagd hun 
deskundigheid in te zetten ten behoeve van een 
brochure. Het is een interessante èn fraaie 
tekstenbundel geworden en om over de fotografie 
nog maar te zwijgen ... 
De verschillende kanten van het vraagstuk worden 
belicht en met name wordt aandacht geschonken 
aan de vraag hóe bereikt kan worden, wat bereikt 
moet worden. 
Auteurs zijn Jan Paul van Soest, Ad van den 
Biggelaar, Carl Koopmans, Marjan Peeters, Dick 
Tommei en Allan Varkevisser. 

Referenda en politiek 

Binnenkort zal in de reeks Ideeën een brochure 
verschijnen over referenda en politiek (werktitel). 
Vanuit verschillende invalshoeken wordt de 
referendaproblamatiek behandeld. Geschreven wordt 
over de mogelijkheden van vergroting van participatie 
en initiatieven van burgers in de lokale politiek, de 
verschillende vormen van politieke participatie en 
maatschappelijke veranderingen die daarop van 
toepassing zijn. In een interview wordt ingegaan op 
burgerschap en liberalisme in relatie tot het 
referendum. 
Bijdragen komen onder meer van Pieter Fokkink en 
Theo Hooghiemstra, R. Hillebrand, H.J. van Houten, 
Nicky van 't Riet, ldo de Haan. Siep Stuurman wordt 
over dit onderwerp geïnterviewd. 

SWB Cahier 

Denken over democratie - van forum naar 
partnership 
door H.J. van Houten 

Nieuwe partcipatievormen ontstaan en stellen het 
proces van maatschappelijke deelname zelf ter 
discussie. De participanten doorbreken de van boven 
opgelegde orde doelbewust en maken de 
democratische spelregels tot inzet van het spel. 

Bestel dit cahier nu vast, het kost f 10,- ex 
verzenkosten 

2 

IDEE nummer 1 

In het eerste nummer van Idee van 1993 wordt veel 
aandacht aan Europa besteed. Bob van den Bos 
belicht het Maastricht-proces in D66 perspectief. 
Kees Breed betoogt dat Binnenlands Bestuur en 
'Europa' een verandering van de bestuurscultuur 
nodig maken. Duitsland dient zich aan als 
'natuurlijke' bondgenoot van Nederland in de 
verwezenlijking van het Europese ideaal. Frits 
Herman de Groot en Bob de Ruiter schrijven 
hierover. En Hans Glaubitz gaat in op wat de 
gemeenschap doet, (nog) niet doet en wat haar te 
wachten staat, in verband met Oost-Europa. 
Van Novib-medewerker Jan Klugkist vindt u een 
artikel over het nieuwe GA TI -akkoord en de 
gevolgen daarvan voor de economieên in de armste 
landen van de wereld. Felix Frankfurther en Jan de 
Lange vragen zich tenslotte af of het vormen van 
regiobesturen wel de oplossing is voor veel 
bestuurlijke problemen. De column gaat over de 
rivierdijkverzwaringen en de retoriek er omheen! 

Omtrent referenda 

Op zaterdagmiddag 17 april organiseert de SWB in 
Amersfoort een conferentie over referenda. Aandacht 
zal onder meer worden besteed aan de diverse 
vormen van referenda, welke procedures moeten 
worden vastgelegd en welke kaderregeling vereist is. 

Michel Jager zal de middag voorzitten. Inleidingen 
worden gehouden door Pieter Fokkink en Pex 
langenberg en Hajé van Houten treedt op als co
referent. Hierna volgt een plenaire discussie met het 
forum. 

De kosten bedragen f 45,-. Hierin zijn begrepen: de 
toegang, de brochure Referenda en koffie en thee. 

U kunt zich schriftelijk of telefonisch aanmelden bij 
de SWB. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

De conferentie over dijkverzwaring 

"Des avonds als de waters klaarder blinken 
en zachter het fluweel wordt van het groen• 

Dit twee regels tellende gedicht schreef de dichter 
J.H. Leopold rond de eeuwwisseling. 
Veel kunstenaars, journalisten en wetenschappers 
zijn geïnspireerd door de schoonheid van ons unieke 
rivierenlandschap. Dit wordt nu bedreigd door de 
rigoureus wijze waarop dijkverzwaring wordt 
aangepakt. Daarom hield de SWB op zaterdag 30 
januari een conferentie over deze dijkverzwaring 
wordt aangepakt. Daarom hield de SWB op zaterdag 
30 januari een conferentie over deze problematiek 
waaraan zo'n 45 personen deelnamen. 
De conferentie werd geleid door Tom Smit, directeur 
van de Unie van Waterschappen. Hij schetste de 
grote lijn van de discussie rond de projecten van 
dijkverzwaring. Een discussie die is ontstaan in 1953, 
direct na de grote watersnoodramp. 
Vervolgens kwam Pieter Bol, werkzaam bij de 
Gezondheidsraad, aan het woord. Hij ging uitgebreid 
in op de risico-aspecten. Frans Klein, werkzaam bij 
het centrum voor Milieukunde in Leiden, belichtte de 
landelijke en de ecologische aspecten. De 
bestuurlijke kanten werden toegelicht door Albertien 
van Vliet, Watergraaf van het Waterschap Oost
Veluwe. 
De discussie ging over fundamentele vragen. Zo 
werd de mogelijkheid van vergelijking met de 
veiligheid van de zeedijken ernstig betwijfeld. 
Immers, een hoge waterstand in de rivieren zie je 
lang tevoren aankomen. Als we de diverse 
suggesties samenvatten, komen we tot de volgende 
conclusie. De tweede Kamer moet pleiten voor een 
'totaal plan' voor alle dijken, waarin de mogelijkheid 
voor differentiatie is opgenomen. Hierbij dient te 
worden uitgegaan van drie 'normen': de veiligheid, de 
economische en de culturele of ecologische norm. Bij 
de aanleg van snelwegen wordt al langer gebruik 
gemaakt van compensatieregelingen. Dat begrip, hoe 
moeilijk ook, zou toegepast moeten worden bij 
dijkverzwaringsprojecten. Dijkverzwaring is nooit 
voltooid, het is een proces van voortdurende 
bijsturing en evaluatie. Daarbij passen nieuwe 
inspraak- ~n beroepsmogelijkheden voor de burgers. 

bQ/age Demoaast nr. 2, 1993 

GRAAG ONTVANG IK 
( ] De brochure Duurzame Ontwikkeling, 

I 19,50 excl. porto 

(] De brochure Referenda en politiek, 
I 19,50 excl. porto 

[ ] Het cahier Denken over democratie, 
I 10,- excl. porto 

[ ] Het cahier Relatie en Huwelijk, 
I 8,- excl. porto 

(Wacht met betalen, u ontvangt een acceptgiro) 

SWB, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070-3858303 

Naam .................................................................... . 

Adres .................................................................... . 

Postcode .............................................................. . 

Woonplaats ........................................................... . 

I 
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SCHOLING EN VORMING 

.. D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '9411 

16 oktober 1993 

Op 16 oktober aanstaande organiseert het PSVI in 
samenwerking met het landelijk campagneteam een 
grootscheepse bijeenkomst in Bodegraven voor 
lokale en regionale campagne-coördinatoren. In een 
keur van workshops komen de volgende 
onderwerpen aan de orde: 
1 Campagne-strategieën; 
1 Toon en stijl van campagnevoeren; 
1 Inzet en gebruik van campagnemiddelen; 
1 Pers en Publiciteit; 
en nog veel meer. 
Aan de bijeenkomst wordt medewerking verleent 
door ervaren (landelijke) campagne-coördinatoren 
van D66 zoals: Ernst Bakker, Jan Veldhuizen en Edo 
Spier. Lokale- en regionale campagnecoördinatoren 
èn lokale bestuurders die met de publiciteit rond 
campagnes zijn belast, kunnen zich hiervoor 
inschrijven. De prijs voor deze bijeenkomst is f 17,50 
(incl. documentatie, koffie en thee). De bijeenkomst 
begint om circa 12.30 uur en eindigt rond 17.00 uur. 
Bij overtekening zal het PSVI ervoor waken dat dan 
van zoveel mogelijk afdelingen tenminste één 
vertegenwoordiger aanwezig is. Afdelings
secretarissen ontvingen over deze bijeenkomst reeds 
eerder apart bericht. 

SYMPOSIUM ROND HET 
POLITIEKE HANDWERK 
op 26 juni 

Op 26 juni organiseert het PSVI een afsluitend 
symposium waar mogelijke kandidaten voor de 
gemeenteraadsverkiezingen van 2 maart 1994 veel 
aan zullen hebben. Met dit symposium sluit het PSVI 
het cursustraject "Oriëntatie op het politieke 
handwerk" af. In het najaar organiseert het PSVI een 
meerdaagse opleiding voor de officiële 
gemeenteraads-kandidaten. Dit symposium biedt 
alvast de gelegenheid zich hierop voor te bereiden. 
In een serie workshops krijgt men de kans enkele 
aspecten van de politieke praktijk nader uit te diepen. 
Onderwerpen in de workshops zijn ondermeer: het 
raadslid en het machtsweb; het traject van een 
raadsvoorstel; de basisprincipes van het 
onderhandelen; D66 en besluitvorming en hoe 
presenteer je jezelf als kandidaat. Het PSVI vraagt 
een bijdrage in de kosten van f 17,50. Plaats: 
Bodegraven. 
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MAAK KENNIS MET D66 
op 8 mei in Den Haag en Utrecht 

Op 8 mei verzorgt het PSVI wederom een 
kennismakingsdag met D66. Onder leiding van 2 
ervaren D66-ers zullen op levendige wijze de 
belangrijkste doelstellingen en ideeën van D66 met 
de deelnemers worden besproken. Ook zal er 
aandacht worden geschonken aan de wijze waarop u 
actief kunt worden in 066. Op 8 mei zijn er gelijktijdig 
twee bijeenkomsten. Deelnemers ontvangen ter 
voorbereiding een PSVI-brochure. Kosten: f 17,50; 
Plaats: Utrecht en Den Haag. 

15 mei 1993 speciaal symposium te Delft 
"ORGANISATIE RAADSVERKIEZINGEN 
VOOR AFDELINGSBESTUURDERS". 

Deze bijeenkomst is uitsluitend bestemd voor 
afdelingsbestuurders van recent opgerichte D66-
afdelingen die mee willen doen aan de aanstaande 
raadsverkiezingen. Tijdens deze bijeenkomst komen 
onderwerpen aan de orde zoals: regels & 
procedures; pers & publiciteit; campagnevoeren; 
training & scholing. Afdelingssecretarissen ontvingen 
hiervan reeds apart bericht. 

ORIENTATIE OP HET 
POLITIEKE HANDWERK 
op 15 mei of 12 juni 

Deze bijeenkomsten zijn bestemd voor leden die 
overwegen zich te kandideren voor de gemeen
teraad, maar géén ervaring hebben met de praktijk 
van het raadswerk. Twee D66-raadsleden 
begeleiden de bijeenkomst. Aan de orde komen 
onder andere de positie van een raadslid, tijdsbeslag 
etcetera. Deelname-kosten: /17,50. Beide 
bijeenkomsten vinden plaats in Utrecht. 
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I SCHOLING EN VORMING I 
Najaar 1993: 
"066 EN DE PRAKTIJK VAN HET 
RAADSWERK" 

Deze meerdaagse training is het vervolg op de 
"Oriëntatie op het Politieke Handwerk". De training is 
een "must" voor D66-ers die zich daadwerkelijk 
gekandideerd hebben voor de gemeenteraad. Aan 
de orde komen ondermeer: 
1 Het bestuurlijk instrumentarium: organisatie, 
financiën; 
1 Politiek inzicht: besluitvormingsprocessen, 
profilering; 
1 Politieke vaardigheden: discussie- en 
vergadertechniek, effectief omgaan met Tijd, 
debatteren; 
1 Ontwikkelen van inzicht in enkele beleidsterreinen: 
milieu, ruimtelijke ordening, cultuur etc. 
De training zal in de regio georganiseerd worden: 
van Goes tot Groningen en van Alkmaar tot 
Maastricht. Aankondiging vindt telkens plaats in De 
Democraat. 

PUBLIKATIE IN VOORBEREIDING: "D66 en de 
praktijk van het Raadswerk" 

Ter ondersteuning van deze meerdaagse training 
ontwikkelt het PSVI een speciale publikatie. Deze 
verschijnt rond september bij het PSVI. Als u 
verzekerd wilt zijn van een snelle toezending van 
deze uitgave kunt u hierop intekenen met 
onderstaande bon. Direct na verschijnen wordt de 
brochure u dan toegezonden. Onderwerpen zijn 
onder andere: 
1 Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
1 Raad in relatie tot de burger, de 
belangengroepering en de media; 
1 College-onderhandelingen; 
1 Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties; 
1 Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de 
begrotingscyclus; 
1 Basisinformatie over de belangrijkste 
beleidsterreinen. 
Prijs van deze zeer bruikbare PSVI-brochure is 
/25,-. 

bijlage Democraat f)f. 2, 1993 

IK BESTEL: (s.v.p. aankruisen) 

0 RAAMWERK '94 - '98 /15,--. 
0 RAAMWERK '94 - '98 plus DISKETIE 0 3% of 0 5Y4; 
WPversie: 0 5.1 of 0 5.0 àf 0 4.2 /20,--. 

0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN VAN D66-
VERKIEZINGSCAMPAGNES, prijs /5,-. 

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK (nieuwe versie), 
prijs /15,-. 

0 RAADSWERK (nieuwe versie) 
Introductiebrochure over de formele en algemene praktijk
aspecten van het raadswerk. De inrichting van het 
gemeentebestuur, de positie van raadsleden etc. Prijs /5,
(excl. porto). 

0 VOOR DE D'RAAD 
Hét D66 tijdschrift voor (aankomende) lokale en regionale 
politici. Voor de D'Raad verschijnt 6 x per jaar, met ca. 18 
pagina's per nummer. Een jaarabonnement kost /48,--. 
Lidmaatschapsnummer: ......................................... . 

0 Stuur mij direct na verschijning "D66 EN DE PRAKTIJK 
VAN HET RAADSWERK" prijs /25,-. 
(alle prijzen zijn exclusief porto) 

IK MELD MIJ AAN: (svp aankruisen) 

0 "D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '94" op 16 oktober te 
Bodegraven. Kosten /17,50. 

MAAK KENNIS MET D66 op 8 mei in (aankruisen!) 0 Den 
Haag of 0 Utrecht. Kosten /17,50. 

CRIENTATlE OP HET POLITIEKE HANDWERK op 
(aankruisen!) 0 15 mei of 0 12 juni in Utrecht. Kosten 
/17,50. 

0 SYMPOSIUM CRIENTATlE OP HET POLITIEKE 
HANDWERK te Bodegraven op 26 juni. Kosten /17,50. 

(pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 

NAAM: ........................................................ . 

STRAAT: ............................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................... . 

TELEFOON: .................................................... . 

FUNCTIE IN D66: .............................................. . 

opsturen naar het PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 Al DEN HAAG of telefonisch: 070 - 385.83.03 
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I ADVIESRAAD I 
Adviesraad voor opschorten opkomstplicht 
Op 20 februari j.l. sprak de AR in vervolg op zijn vergade
ring van december over de (militaire) dienstplicht. 
Voorliggende vraag is: "Hoe dient rekeninghoudend met 
internationale- en maatschappelijke ontwikkelingen met de 
dienstplicht en opkomstplicht te worden omgegaan"? 
De Advlesraad is van mening dat de taken van de 
krijgsmacht zijn: nationale verdediging in bondgenoot
schappelijk verband, het uitvoeren van VN-, NAVO- en 
CVSE-taken, alsmede het bestrijden van rampen in 
binnen- en buitenland. 

Conclusie: de opkomstplicht voor dienstplichtigen kan 
worden opgeschort zolang nationale verdediging niet aan 
de orde is en mits de werving voldoende beroepspersoneel 
oplevert. 

Het is niet uit te sluiten dat toekomstige ontwikkelingen het 
noodzakelijk maken de opkomstplicht weer in te voeren. 
Daarom dient de grondwettelijke mogelijkheid van de 
dienstplicht te blijven bestaan. 
Tot de opkomstplicht is afgeschaft mogen dienstplichtigen 
slechts worden ingezet voor nationale verdediging en 
alleen op vrijwillige basis voor uitvoering van o.a. VN-taken 
en rampenbestrijding. De AR onderstreept dat iedereen, 
ongeacht huidskleur, geslacht, sexuele geaardheid of 
religieuze overtuiging in het leger gelijke rechten en 
mogelijkheden dient te bezitten. Bestaande ongelijkheden 
dienen daarom zo snel mogelijk weggenomen te worden. 
Met betrekking tot de wenselijkheid van invoeren van 
sociale dienstplicht was er sprake van enige discussie. Een 
meerderheld sprak zich uit vooralsnog sociale dienstplicht 
niet in te voeren. echter dit onderwerp in een later stadium 
verder uit te werken. Positieve geluiden waren te horen 
over een voorwaardenscheppende overheid die voor 
jongeren mogelijkheden creëert om een maatschappelijke 
oriëntatie op de samenleving te kunnen maken. 

Initiatiefwet Keuringen: Groen licht! 
De AR is groot voorstander van de initiatiefwet Keuring. 
Jacob Kohnstamm, van wiens hand het initiatief stamt, 
lichtte in de AR de initiatiefwet toe maar hoefde geen grote 
moeite te doen de AR te overtuigen. De AR acht het van 
groot belang dat de rechtspositie van de keurling wettelijk 
wordt geregeld en vastgelegd wordt. 
Twee voorwaarden dienen bij een keuring centraal te 
staan. 
Ten eerste mag keuren alleen plaatsvinden op basis van 
specifieke onderdelen behorende bij een beroepsfunctie, 
ten tweede mag met een keuring niet gericht gezocht 
worden naar ongeneeslijke ziekten die zich mogelijk op 
langere termijn kunnen openbaren. 
De AR advls~rde, dat het onderhavige wetsvoorstel, na 
een enkele aanpassing, rijp is om zo spoedig mogelijk in te 
dienen. 
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Stelselherziening gezondheidszorg 
Een voorbereidingsgroep binnen de AR heeft met een open 
blik en ondanks de lange diskussie over "het plan Simons" 
de toekomstige gezondheidszorg onder de loep genomen. 
Aan de hand van rapporten van de commissie Dekker en 
Dunning en de in juni 1992 verschenen nota modernisering 
zorgsector "Weloverwogen Verder" van staatssecretaris 
Simons is een richtinggevend advies opgesteld. 
Hierin wordt niet alleen het financiële facet van de gezond
heidssector bezien, maar met name het verzorgingsniveau. 
Zorg op maat dus. Het concept-advies gaat uit van een 
hoog niveau gezondheidszorg, die toegankelijk moet blijven 
voor iedereen. Hoe wordt een meer effectieve en efficiënte 
gezondheidssector bereikt? 
Een versterking van de keuzevrijheid en eigen verant
woordelijkheid aan de vraagzijde (zorgconsumenten -
zorgverzekeraars) is dringend gewenst volgens de 
opstellers van de AR-notitie. 
Wegens tijdgebrek bleef de discussie beperkt tot een 
gesprek over de frictie tussen kostenbeheersing en 
patiëntenbehartiging. Wel kon worden vastgesteld, dat er 
een duidelijk verschil van inzicht bestaat tussen de 
opstellers en de 2e Kamerfractie, met de 1 e Kamerfractie 
als geïnteresseerde derde. 
De volgende AR-vergadering zal het concept-advies 
verder behandeld worden en zal het tot besluitvorming 
komen over een reeks beslispunten na diskussie met beide 
fracties. 

Stop (nieuwe) gasboringen in de Waddenzee 
De AR dringt bij de 2e kamer-fractie aan er zorg voor te 
dragen dat geen nieuwe gasboringen in de Waddenzee 
zullen plaatsvinden. Het doen van gasboringen zal naar 
verwachting onherstelbare schade aan dit bijzondere 
getijde-gebied toebrengen. 
Aan enkele olie-maatschappijen zijn in het verleden 
concessies verleend die het recht geven op het doen van 
gasboringen in de Waddenzee. Enkele jaren geleden is -
op basis van vrijwilligheid - met deze maatschappijen 
besloten gedurende enkele jaren geen gebruik te maken 
van de verleende concessies. 
Gestreefd dient er volgens de AR naar te worden, dat in 
overleg met betrokken het gebruikmaken van deze con
cessies nog verder wordt uitgesteld en dat wellicht van de 
verleende concessies kan worden afgezien. De inkomsten
derving voor de maatschappijen, kan wellicht gecom
penseerd worden met nieuwe concessies in het Groningse 
veld. 
Vanwege bescherming van de rechtszekerheld kan geen 
sprake zijn van het intrekken van de verleende concessies 
zonder dat in het Nederlands recht gebruikelijke 
compensatie heeft 
plaatsgevonden. 
Een motie van deze strekking werd met algemene 
stemmen aangenomen. 
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I ADVIESRAAD 'I 

Europese partij-politieke samenwerking 
Met de Europese en andere verkiezingen en de ALV 
in zicht wierp de AR een blik in de toekomst op de 
politieke samenwerking van D66 in Europees 
verband. 
De AR is van mening dat D66 voor partij-politieke 
samenwerking in Europa als eerste optie moet 
kiezen voor samenwerking met links-liberale partijen 
cq burger-democratische bewegingen. Indien dit niet 
mogelijk is wordt -na overleg met genoemde 
partijen- bekeken bij welke, grote fractie in het 
Europees Parlement aansluiting gezocht kan worden, 
waarbij de Europees Uberaal Democratische Fractie 
(ELDR) het meest voor de hand ligt. 

Illegale handel in huisdieren tegengaan 
De AR roept de 2e kamer-fractie in een motie op te 
onderzoeken of het mogelijk is ten aanzien van de 
handel in huisdieren tot regelgeving te komen, 
waarbij enkel huisdier-eigenaren bij emigratie naar 
Nederland en bonafide fokkers huisdieren (met name 
honden en katten) kunnen importeren. 
Met name ontwikkelingen in Oost-Europa geven 
aanleiding tot aanvullende regelgeving op dit gebied. 

Het D66-Congres Nieuwe Stijl 
en sponsoring 
In vragen aan het Hoofdbestuur mede naar 
aanleiding van de presentatie van Jikkie van der 
Giessen als congresmanager drongen leden van de 
AR aan op een bijzonder zorgvuldige selectie van 
sponsors voor het najaarscongres nieuwe stijl. 

De volgende AR-vergadering 
Op 24 april is er weer een AR-vergadering op het 
vertrouwde adres, de Jaarbeurs te Utrecht, waar 
naast de stelselherziening in de gezondheidszorg 
ook zorg en wonen (voor ouderen), het Yugoslavie
beleid en de Noodwet ALders/Bukman over hinder
wettoepassing voor veehouderijbedrijven op de 
agenda zullen staan. BEllangstellenden zijn nog 
steeds van harte welkom vanaf 10.00 uur. 

De perscommissie AR (Erik Horstmeijer, Erika 
Jaspers en Roelof van Netten). 

I BESTUURDERS VERENIGING I 
Ledenvergadering Bestuurdersvereniging 

Ministeriële verantwoordelijkheid, de gekozen minister
president, verandering van het kiesstelsel, de gekozen 
burgemeester. Over dit soort kwesties buigen de vier 
externe commissies Vraagpunten zich in opdracht van de 
Tweede Kamer. Het verslag van drie van de vier commis
sies verschijnt in april of mei. Op de ledenvergadering van 
de Bestuurdersvereniging doen de drie D66'ers uit deze 
commissies verslag van de resultaten van deze commis
sies. De ledenvergadering vindt plaats op 5 juni in De 
Reehorst in Ede. Leden van de Bestuurdersvereniging 
vinden het programma in het april-nummer van de 
Nieuwsbrief van de Bestuurdersvereniging. Daarin staat 
ook hoe u zich kunt opgeven voor deze dag. 

Gas terug 

Wordt het broeikaseffect het grootste milieuprobleem van 
de 21 e eeuw? Hoe ziet het scenario voor een duurzame 
gemeente eruit? Hoe kan een D66'er duurzame 
ontwikkeling in een gemeente gestalte geven? 
Deze vragen staan centraal tijdens het symposium Gas 
terug dat de Bestuurdersvereniging organiseert in 
samenwerking met de kerngroep Duurzame ontwikkeling 
van D66 en met de Stichting Burgerschapskunde. Het 
symposium vindt plaats op zaterdag 15 mei In Zeezicht In 

biJlage Democraat nr. 2, 1993 

Utrecht. 
In workshops wordt aandacht besteed aan: verkeer en 
vervoer; duurzaam bouwen en energiebesparing; 
afvalpreventie; duurzame landbouw; interne milieuzorg; en 
kwantificering van gemeentelijk milieubeleid. 
Een opgaveformulier is verkrijgbaar bij het landelijk 
secretariaat van D66 (070 - 3858303). 

Statendag Bestuurdersvereniging 

Op zaterdag 24 april vindt de jaarlijkse statendag van de 
Bestuurdersvereniging plaats. In workshops is aandacht 
voor kwesties als: kerntaken van de provincie; afvalverwer
king; de rol van statenteden in het schaalvergrotingsproces 
binnen de welzijnssector; regionale economische ontwik
keling; de ontwikkelingen in de zorgsector; waterbeheer; de 
positie van het IPO; boren in de waddenzee; natuur- en 
groenbeleid. De statendag wordt gehouden in de Amershof 
in Amersfoort. Statenleden tevens lid van de 
Bestuurdersvereniging vinden een aanmeldingsstrook bij de 
Nieuwsbrief van de Bestuurdersvereniging van maart '93. 
Statenleden die niet lid zijn van de Bestuurdersvereniging, 
kunnen zich opgeven bij het landelijk secretariaat. 

7 



I SCHIPHOL I 
SCHIPHOL: 
MAINPORT EN/OF 
DUURZAME ONlWIKKELING 
a mei, Studiedag op Schiphol 

In de Vierde Nota Ruimtelijke Ordening wordt 
Schiphol aangewezen als een speerpunt in ons 
nationale economische bestel. Schiphol moet één 
van de ongeveer 5 Europese mainports worden. 
Een mainport is een luchthaven met veel 
intercontinentaal vliegverkeer. Maar deze strategie 
heeft ook grote effecten op het rail- en wegvervoer. 
Gesteld wordt, dat de mainportstrategie een 
economische noodzaak is. Anderen zeggen dat het 
wel gepaard gaat met een niet te aanvaarden 
verdere aanslag op het leefmilieu en niet goed past 
in het streven naar duurzame ontwikkeling. 
Bovendien is er ook nog sprake van een grote 
behoefte aan woningbouwlokaties. 

Verdraagt zich dat nu allemaal of moeten er moeilijke 
keuzen worden gemaakt? De Vierde Nota gaat uit 
van een twee-sporenbeleid. Schiphol moet kunnen 
groeien zonder dat dit ten koste gaat van de kwaliteit 
van de omgeving van de luchthaven. 
De ontwikkelingen rond Schiphol kunnen moeilijk los 
worden gezien van de hoge snelheidstreinen en 
Rotterdam. Zijn én Schiphol én Zestienhoven echt 
nodig voor de Randstad en de nationale economie? 
Wat voor effect hebben de snelle treinen op het 
aantal vliegbewegingen en hoe zit het met de 
veiligheid en de controle hierop? Vragen ten over. 
Vragen die ook zeker aan de orde zullen komen in 
de Milieueffect-rapportage, de Planologische 
Kambeslissing en bij een aantal andere procedures. 
Alle aanleiding dus voor een gedegen discussie 
binnen D66. 

Mede naar aanleiding van een discussie tijdens het 
partijcongres in november vorig jaar heeft het 
Hoofdbestuur daarom besloten om op zaterdag 8 
mei 1993 een studiedag te organiseren. Een 
studiedag met inleidingen van vertegenwoordigers 
van de milieubeweging, Schiphol en deskundigen op 
het gebied van te verwachten technische 
ontwikkelingen, geluidshinder en ruimtelijke ordening. 
Er zal voldoende tijd zijn voor discussie onder leiding 
van partijvoorzitter Wim Vrijhoef. Ook zal worden 
ingegaan op de verdere procedure van 
standpuntbepaling binnen D66. 

De bijeenkomst wordt van 10.30 tot 16.00 uur 
gehouden in het Informatiecentrum van Schiphol bij 
het Aviodome. 
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Deelname aan de bijeenkomst is alleen mogelijk na 
aanmelding met de onderstaande antwoordstrook 
vóór 22 april as. 
Na aanmelding ontvangt u het programma. Voor 
nadere informatie kunt u terecht bij het landelijk 
secretariaat, Leo Keus, 070-3858303. Wij hopen een 
groot aantal geïnteresseerde leden te mogen 
begroeten op 8 mei. Gezien de nationale dimensie 
van het probleem en de mogelijke gevolgen van 
technische rapporten op regionale luchthavens is de 
dag ook zeker voor niet-randstadelingen de moeite 
waard. 

Hans Muller {organisatie) 
Hans Jeekei {secretaris politiek HB) 

AANMELDING STUDIEDAG SCHIPHOL 

Ik meld mij aan voor de studiedag over Schiphol op 
8 mei 1993: 

NAAM: .......................................................................... . 

ADRES: ........................................................................ . 

partijtunetiel 
deskundigheid*: ............................................................ . 

en kom wel/niet** met het openbaar vervoer. 

* = partijfunctie indien van toepassing; hier kunt u 
tevens eventuele deskundigheid vermelden over het 
onderwerp 

** = doorhalen wat niet van toepassing is; afhankelijk 
van het aantal aanmeldingen kan mogelijk collectief 
vervoer van het station naar het Informatiecentrum 
worden geregeld. 

zenden naar: 
D66; Bezuidenhoutseweg 195; 
2594 AJ Den Haag 
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I CONGRES 

Aanbevelingen Reorganisatie Binnenlands 
Bestuur 
zoals deze luiden na amendering op ALV 56 van 
066 op 20 maart 1993 te Amersfoort 

(N.B. Dit is een voorlopige versie, die nog niet 
definitief is goedgekeurd door de Rapportage
commissie) 

De problemen in het binnenlands bestuur spitsen 
zich toe op de bovenlokale problemen. De huidige 
wet gemeenschappelijke regelingen (WGR) biedt 
hiervoor onvoldoende instrumenten om deze 
problemen op te lossen. D66 is dan ook van mening 
dat een reorganisatie van het binnenlands bestuur op 
zijn plaats is. Hierbij doet D66 de volgende 
aanbevelingen: 

1. D66 kiest voor maximaal 3 volwaardige 
bestuurslagen op termijn binnen de nationale 
grenzen: rijk, regio c.q. provincie nieuwe stijl en 
gemeente. Volwaardig betekent in deze een 
rechtstreeks gekozen bestuur en het voeren van 
een open huishouding met een eigen 
belastinggebied. 

2. Bij de keuze van de nieuwe bestuursstructuur 
moet aan de volgende voorwaarden worden 
voldaan: 
a) Een directe democratische legitimatie voor 

elke volwaardige bestuurslaag. 
b) Versnippering van taken moet worden 

voorkomen of opgelost. Op dit moment is er 
een wirwar van regelingen en samen
werkingsverbanden. 

c) Samenhangende taken, verantwoordelijk en 
bevoegdheden moeten zo veel mogelijk door 
één bestuurslaag worden uitgeoefend. De 
naastliggende bestuurslaag kan het toezicht 
uitoefenen. 

d) D66 streeft naar de vorming van een 
dualistische bestuursstructuur. 

e) Regieraden mogen niet te omvangrijk worden 
en de omvang zal afhangen van het 
inwonertal. 

f) Verhoging van efficiency en effectiviteit moet 
mede een toetssteen van de bestuurlijke 
organisatie zijn. 

3. Op grond van het bovenstaande kiest D66 voor 
regio's c.q. provincies nieuwe stijl zoals verwoord 
in de notitie. 
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4. De regio's c.q. provincies nieuwe stijl kunnen 
verschillend van aard en omvang zijn. 066 levert 
dan ook geen blauwdruk voor een bestuurlijke 
reorganisatie, maar beschouwt het 
vernieuwingsproces als een combinatie van groei 
van onderop en besluitvorming van bovenaf. 
Randvoorwaarde van dit vernieuwingsproces is 
echter wel dat er slagvaardige regio's c.q. 
provincies nieuwe stijl ontstaan die qua schaal en 
omvang voldoende verschillen van het ge
meentelijk niveau. 

5. a) De regio's c.q. provincies nieuwe stijl zullen 
niet overal gelijktijdig tot stand hoeven komen. 

b) Begonnen moet worden met de 7 zogenaamde 
BON-gebieden en de gebieden die nu reeds 
te kennen hebben gegeven aan die 
ontwikkelingen aan te willen sluiten. Uiterlijk in 
1998 dient in deze gebieden een rechtstreeks 
gekozen bestuur tot stand te komen. 

c) In die gebieden waar gemeenten een nauwere 
samenwerking aangaan op basis van een 
aangescherpte WGR, moeten uiterlijk na vier 
jaren directe verkiezingen gehouden worden. 

6. De taken van de nieuwe regio dienen van de 
huidige bestuurslagen te komen. Uitgangspunten 
hierbij zijn: 
a) Slechts wat niet lokaal kan gebeuren, dient 

regionaal of elders te worden opgehangen. De 
gemeenten blijven verantwoordelijk voor zaken 
die de directe leefomgeving van de burger 
raken. 

b) De regio moet zich strategisch bezighouden 
met de inrichting van het gebied en het 
verdelen van de functies over dat gebied. 
Kortom het omgevingsbeleid is de basis van 
het takenpakket van de nieuwe regio (ruimte
lijke ordening, volkshuis-vesting, milieu, 
bedrijfshuisvesting enz.). 

c) De regio wordt in ieder geval belast met de 
zorg voor politie, brandweer, basisgezond
heidszorg en ambulancevervoer. 

d) De uitvoering van taken en het beheer van 
voorzieningen die voortvloeien uit regionaal 
beleid komt voor zover mogelijk te liggen bij de 
inliggende gemeenten. 

e) De regio heeft een beperkte toezichthoudende 
taak op de gemeente. 

f) Op het gebied van beheerstaken kunnen 
gemeenten samenwerken. 

g) Regiovorming laat onverlet dat in sommige 
gevallen gemeentelijke herindeling of grens
correcties nodig zijn. 
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CONGRES 

7. a) Buiten de BON-gebieden is het he~l goed 
voorstelbaar dat in een aantal provincies de 
schaal van de regio samenvalt met de schaal 
van de provincie. In andere gebieden zullen er 
naast een aantal stedelijke regio's, landelijke 
regio's gaan ontstaan en zal de provincie oude 
stijl als zodanig moeten verdwijnen ten gunste 
van die nieuwe regio's c.q. provincies nieuwe 
stijl. Voor taken die de grenzen van de regio's 
overschrijden,dient er een opening geboden te 
worden voor- interregionale samenwerking. 

b) Naast het overdragen van bovenlokale 
gemeentelijke taken van het rijk als de 
provincie aan de nieuwe regionale c.q. 
provinciale besturen moeten worden overge
dragen. Diverse gadeconcentreerde rijksdien
sten dienen binnen het takenpakket van de 
regio's c.q. provincies nieuwe stijl te worden 
gebracht. Dat geldt ook voor de diverse 
functionele regio's (RBA regio's, vervoers
regio's etc.). Tussen en binnen regio's dient 
differentiatie t.a.v. het takenpakket mogelijk te 
zijn, een en ander afhankelijk van de aard van 
de regio. Het definitieve aantal regio's c.q. 
provincies nieuwe stijl kan nog niet worden 
vastgesteld. 

c) De regio's c.q. provincies nieuwe stijl kunnen 
een samenwerkingsverband oprichten ten bate 
van gezamenlijk optreden als regio's in 
Europees verband. Een dergelijk (eventueel 
landsgrensoverschrijdend) samenwer
kingsverband moet passen binnen de WGR en 
krijgt alleen een adviserende en coördinerende 
taak. 

8. De regio c.q. provincie nieuwe stijl moet een 
eigen belastinggebied krijgen, groter dan het 
huidige van provincie en gemeente. Hierbij wordt 
gedacht aan de onroerendgoed belasting. De 
gemeenten kunnen voor hun eigen inkomsten 
opcenten heffen op deze onroerendgoed 
belasting. Gelijktijdig zal het rijk zijn belastingen 
moeten verlagen om een groei van de belas
tingdruk te voorkomen. Ter voorbereiding van de 
regio's c.q. provincies nieuwe stijl moet ernaar 
worden gestreefd de verschillen in de hoogte van 
de tarieven van de in de regio inliggende 
gemeenten zoveel mogelijk te verkleinen. Regio's 
met een rechtstreeks gekozen bestuur ontvangen 
een algemene uitkering uit een in te stellen 
Regiofonds. Het Regiofonds wordt gevormd door 
samenvoeging van delen van het Gemeentefonds, 
het Provinciefonds, voor zover taken naar de 
regio overgaan en de gelden van de te integreren 
functionele regio's. Bij decentralisatie van 
rijkstaken naar de regio's c.q. provincies nieuwe 
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stijl worden de desbetreffende middelen in het 
Regiofonds gestort, hetzij als brede doeluitkering 
aan de regio toegekend. 

9. D66 zal zich nader moeten beraden op de 
invulling van de bestuurlijke vernieuwing in de 
nieuwe regio's c.q. provincies nieuwe stijl. 
Onderdeel daarvan is dat tegelijkertijd met de 
rechtstreekse verkiezing van het regiobestuur de 
stemgerechtigde inwoners van de regio de 
voorzitter in functie kiezen. 

10.Er is geen (bestuurs)niveau noodzakelijk tussen 
regio c.q. provincie nieuwe stijl en rijk, aangezien 
in beginsel de regio/provincie nieuwe stijl en waar 
nodig het rijk dergelijke taken behartigt. Een 
landsdeUg niveau zou immers leiden tot een 
nieuwe vierde bestuurslaag, is bureaucratisch en 
leidt niet tot de gewenste band tussen burger en 
bestuur. Daar waar nodig kunnen regio's zelf voor 
interregionale afstemming zorgen. 

11 . De bijzondere positie van de Rijnmondgemeenten 
vraagt om een eigen tijdpad. Gezien de 
voorbereiding in dat gebied is D66 bereid per 1 
januari 1995 een voortrekkersrol te geven aan 
een bestuur van een regio c.q. provincie nieuwe 
stijl, op basis van een nog te ontwerpen Lex 
Specialis waarin de provincie oude stijl voor dat 
gebied komt te vervallen. 

ALV 57 

De algemene vergadering 57 wordt gehouden op 
zaterdag 30 en zondag 31 oktober van dit jaar in het 
congreshotel Koningshof te Veldhoven. De 
onderwerpen zijn onder meer het verkiezings
programma Europees Parlement en Migratie en 
Europese burger. 
Wilt u zeker zijn van een hotelkamer, dan is 
reserveren bij Koningshof noodzakelijk, 040-537475. 
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I BRIEVEN 

Mandarijnencultuur 

De schets van een partij door Derk-Jan Eppink in het Zaterdags Bijvoegsel van NRC/Handelsblad van 20 
februari j.l. schijnt de gemoederen in de partij nogal in beweging te hebben gebracht. Het stond er dan ook 
allemaal nogal lekker vet in: 'Een idool met louter vrienden' en 'Bij D66 is alleen de liefde voor de leider 
verplicht'. Voeg daarbij die schitterende foto van Hans van Mierlo. Neen, je gaat er echt wel even voor zitten! 

I 

Een paar kanttekeningen. De commotie terecht? En wat moet je daarmee? Ik heb het niet over duidelijke fouten. 
Je moet wel heel erg goed thuis zijn in de keuken van de partij om de volgende zinnen niet fout te lezen: · ... werd 
de Fries op voorspraak van Van Mierlo op de lijst gezet...', · ... werd de joviale ex-ambassadeur in Costa Rica 
alsnog voor de eerste plaats angewezen.' en 'Brinkhorst was actief, wilde overleg met een agenda. terlouw kroop 
in zijn schulp.' Misschien bedoelde Eppink het allemaal goed, het is verkeerd geformuleerd en daar heb ik hem 
nog datzelfde weekend per brief op gewezen. 

Buiten die foutjes heb ik niks kunnen vinden om me over op te winden. het is allemaal zeer herkenbaar: de 
mandarijnencultuur, het favoritisme, het weten met wie je vriendjes moet blijven. Misschien liggen de nuances 
hier en daar wat anders, maar ik vind dit een mooie schildering van die club van ons. behalve waar het aperte 
foute betreft, moet je op zo'n stuk ook niet reageren. Je moet het zien als de bespreking van een concert. Geen 
dirigent zal het toch in zijn hoofd halen om daarop reactie te geven. Ook al is zijn interpretatie van de partituur 
toevallig iets anders dan die van de recesent 

En wat stond er nou allemaal? Natuurlijk hebben wij een mandarijnencultuur. Neit erger dan in andere partijen 
maar beslist ook niet minder. Er staan me nogal niet een stel carrieres op het spel. Invloed macht, chantage 
wellicht (?), het telt allemaal mee. Voeg daarbij dat de 'meester' in 1986 is gebeden en gesmeekt om terug te 
komen. Dat heeft hij op zijn voorwaarden gedaan en nu hij zich daaraan houdt, beginnen sommigen in de partij 
te mopperen over de privileges van de goeroe. Het zijn kortom elkaar versterkende verschijnselen die zo· n 
cultuur in de hand werken. Niet iets om wakker van te liggen. Integendeel. D66, het zijn net mensen! 

Stijn Verbeeck 

Gespreksgroep verkeersveiligheid 

Elke dag gaan er in Nederland 3 à 4 mensen de deur uit die 's avonds niet meer terugkeren. ledere dag komen 
door verkeersongelukken 33 mensen in het ziekenhuis. Wij menen dat daarvan de hoofdoorzaak is: te snel 
rijden. 

Is het mogelijk dat rustig rijden in Nederland een norm wordt? Of is het vechten tegen de bierkaai? Wij zijn ervan 
overtuigd dat minder snel rijden honderden levens zal sparen. Daar willen wij graag in een aantal 
huiskamerbijeenkomsten over praten. 
D66'ers die daaraan willen deelnemen, zijn van harte welkom. 
Informatie': Gerrit Sipkes, 02152-50061. 
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Frida Bodisco 
Peter Bootsma 

Hans Douma 
Gerrit Sipkes 
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I BRIEVEN I 
Het Groene Hart van Holland. 

Als vervolg op de Vierde Nota Ruimtelijke Ordening Extra (Vinex) is reeds enige tijd geleden een rapport verschenen over de 
vormgeving van het Vinex-beleid in het Groene Hart van Holland. De bestuurders in het Groene Hartgebied hebben daarop 
gereageerd met een Groene Hart Manifest. In het Manifest werd o.a. gevraagd om toch meer woningen te mogen bouwen, 
toch bedrijventerreinen te mogen uitbreiden, met andere woorden: men vroeg om afzwakking van de Vinex-voorstellen. De 
bestuurders maakten zich vooral zorgen over 
- de gemeenteflnancien: begrotingen kunnen alleen sluitend blijven als het woningbestand in het Groene Hart evenzeer 

groeit als elders. Het Vinex-beleid wil nu juist een halt toeroepen aan de "verstening van het Hart" door een restrictief 
woningbeleid, 

- de bevolkhigsopbouw: men vreest voor vergrijzing en elitevorming in het "park van Holland" en 
- de werkgelegenheid: het Vinex-beleid wenst uitbreiding van bedrijventereinen aan banden te leggen. 

Een aantal 066-ers uit het Groene Hart heeft vervolgens gezamelijk bezwaar gemaakt tegen genoemd Manifest en tegen de 
benadering van de lokale bestuurders. later groeide uit deze samenwerking een Regionaal Overleg Groene Hart (ROGH -
niet fraai maar wie weet een betere?). Het initatief is genomen door de afdeling "de Ronde Venen". De behoefte aan dit 
overleg ontstaan als reactie op bedreiging van het Groene Hart van binnenuit, is versterkt door de voortdurende druk van 
buiten op het gebied. de grote steden hebben de neiging aan de randen stukken erven af te knabbelen. De druk op de 
woningmarkt en bedrijfsterreinen Is groot. De verkeersstroom neemt toe.Er moet een alternatief worden geformuleerd dat 
werkt, en er moet een draagvlak zijn onder de eigen bevolking van het gebied. 
Reeds een jaar Is dit platform, bestaande uit partijgenoten van diverse niveau's (gemeente, regio's Staten van de drie 
betrokken provincies, Kamer) bezig om een antwoord te ontwikkelen op de negatieve beeldvorming die bij andere politieke 
groeperingen, bestuurders en last but not least inwoners van het Groene Hart is gegroeid met betrekking tot de Groene 
Hartpolitiek van de Vlnex. Uitgangspunt daarbij is, dat het Vinexbeleid moet, anders slibt het groene hart dicht. Dit hoeft 
echter geen totale economische stagnatie te betekenen.Er zijn wellicht alternatieven te bedenken om het Groene Hart 
leefbaar te houden. 

Want Is het wel waar dat er geen economische ontwikkeling meer mogelijk zal zijn?ls het wel terecht, dat vele boeren menen 
straks alleen nog maar beloond te worden voor bloemetjes en vogelnestjes in de wei, en uitsluitend beknot te worden als zij 
een goed product op de markt willen brengen? Is het echt zo dat de leefbaarhied in het gebied achteruit zal gaan door 
vergrijzing en achteruitgang van het voorzieningenniveau? 
De eerste voorzichtige resultaten worden zichtbaar. Men zou bijvoorbeeld ernaar kunnen streven om speciefieke vormen van 
bedrijvigheid juist te stimuleren in dit gebied (passens bij de lokale arbeidsmarkt, passend bij het overheersende agrarische 
karakter van het gebied, weinig/geen extra verkeersstromen en milieuvervuiling veroorzakend). Het kan misschien voor gebied 
vormen van bedrijfsvoering te ontwikkelen die zowel een kwaliteitsproduct opleveren alsook een duurzaam karakter hebben. 

Binnen het ROGH zijn werkgroepen gevormd die zich bezig hebben gehouden met de volgende deelonderwerpen: 
1. Ruimtelijke ordening en volkshuisvesting 
2. Economisch beleid 
3. Verkeer en vervoer 
4. Natuur en millieu 
Twee notities van de werkgroepen 'economisch beleid' en 'verkeer en vervoer' zijn in concept gereed. Andere zijn nog in de 
maak. 
Het ROGH heeft op de laatste vergadering (30 januari 1993) het plan opgevat om de discussie te verbreden en op een ander 
niveau te brengen door een voorjaarsconferentie te organiseren over deze problematiek, waarbij o.a. de genoemde notities als 
discussiestuk aan de orde zullen komen. Bij de organisatie wordt samenwerking gezocht met de bestuursvereniging, het 
SWB, en deskundigen binnen en buiten D66- kring. Deskundigen en direct betrokkenen moeten maar eens een goed debat 
voeren. Het zou mooi zijn wanneer een en ander ertoe zou lieden dat D66 in alle betrokken gemeenten een gelijkluidende 
toevoeging aan het lokale D66 verkiezingsprogamma zou kunnen hechten. Een boekje, een brochure? 

Het moet een doordacht en goed onderbouwd verhaal zijn. Een verhaal over een moderne, economisch gezonde regio, die 
precies het gewenste complement vormt van de gebieden eromheen, de grote stadsgewesten. Een regio waar behoud van 
landschap, natuurlijk evenwicht, ruimte en rust door de burgers wordt gekoesterd. 

Claartje Slofstra-Bremer 

De in deze brief genoemde notities zijn te verkrijgen bij: 
J. Tapking, Diamant 75, 3643 AK Mijdrecht 
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-
Eén lijn trekken 
Ook in Lelystad moest een D66-wethouder gaan. Met alle narigheid 

van dien, politiek en menselijk. Wat voor lering valt daaruit, alles 

overpeinzend, voor de partij te trekken? Henk Zeevalking, die zich 

er op verzoek mee bemoeide, zegt desgevraagd: "Als de partij in dit 

soort zaken niet één lijn trekt, gebeurt dit soort dingen." 

in meerderheid en ten onrechte af op 
een (D66-)persoon. 
Het college blijft echter aandringen op 
vervanging. De wethouder wordt in 
een mededeling aan de Raad in febru
ari opnieuw aangevallen. Ook de frac
tie vindt echter dat er inhoudelijk 
niets op Stroobachs activiteiten met 
betrekking tot Flevoleert is aan te mer
ken. Maar de fractie gaat vrij snel 
daarna, van de ene op de andere dag, 
om. Zij vindt het niet in het belang 
van D66 om om persoonlijke en niet 
om politieke redenen in de oppositie 
te gaan. En er is een opvolgster voor
handen. Het bestuur had het in de lijn 
van de door D66 voorgestane politiek 
juist geacht dat een heroriëntatie op 
het college-akkoord en de daarbij be
horende personele invulling en porte
feuilleverdeling had plaatsgevonden. 
In de wandelgangen valt te beluisteren 
dat de burgemeester de zaak aanmerke
lijk heeft gecompliceerd. Jammer voor 
D66 en jammer voor Tom Stroobach. 
In dit soort kwesties zijn er alleen maar 
verliezers. Een cursus conflictpreventie 
én crisisbeheersing zou een voor
waarde moeten zijn voor bestuurders 
en politici. 

Marie-Louise Tiesinga 

-
IVSOM 
Het IVSOM, het Instituut voor 
Vorming en Samenleving Oost· 
en Midden-Europa van 066 krijgt, 
net als andere politieke partijen, 
geld van de regering (in 1993 f 
174.000,=) om politieke vrienden 
te helpen bij de versteviging van 
hun democratische samenleving 
in het algemeen en hun partij (or· 
ganisatie) in het bijzonder. In dit 
kader werd onlangs een drie· 
daags programma verzorgd voor 
drie leden van de Hongaarse 
Fidesz ter bestudering van het 
Nederlandse gezondheidssys· 
teem met als speciale aandachts· 
punten sexuele voorlichting, 
abortus, aidspreventie en vrou· 
wenhulpverlening. Werd vooraf· 
gaande jaren gekozen voor een 
lokale invalshoek, dit jaar is het 
zwaartepunt verlegd naar het na· 
tionale niveau. Hongarije (Fidesz 
en SzDSz), Tsjechië (OH), Polen 
(Soc.-lib. fractie van de OU), 
Slovenië (LOS) en Bulgarijë heb· 
ben in 1993 prioriteit. Zo zijn er 
een minderheden· en een ener· 
gieconferentie in Hongarije (sa· 
men met de VVD) en een vervolg· 
conferentie over duurzame ont· 
wikkeling in Bulgarijë in 
voorbereiding. De andere landen 
(Baltische Staten, Slowakijë, 
Albanië en Roemenië) zullen dit 
jaar actief worden betrokken bij 
multilaterale conferenties. 

Eén lijn is er dus kennelijk niet getrok
ken. Uit de schriftelijke verklaringen 
van fractie en bestuur, die over de 
kwestie een extra fractievergadering 
hielden, valt zonder op de details in te 
gaan het volgende te destilleren. Eind 
november 1992 komt er een verzoek 
van burgemeester Gruyters bij de frac
tie om wethouder Tom Stroobach te 
vervangen omdat hij het adequaat 
werken binnen het college belemmert. 
Omdat de problemen van persoonlijke 
aard zijn, denkt de fractie dat er niets 
anders op zit dan aan het verzoek te 
voldoen. Het afdelingsbestuur denkt 
daar anders over: het college moet 
eerst maar eens met feiten en argu
menten komen. Vervolgens worden 
Henk Zeevalking en hoofdbestuurslid 
Lucvan der Wal ingeschakeld. Het ad
vies van Zeevalking luidt dat er al te 
veel D66-wethouders zijn gevallen. 
Dus niet nog een. In daarop volgend 
overleg tussen Zeevalking en Gruyters 
weten zij elkaar daarvan kennelijk niet 
te overtuigen. Ook de fractievoorzitters 
van de collegepartijen vinden dat 
Stroobach moet vertrekken. Men heeft 
geen vertrouwen meer in hem. Omdat 
de meningen zo verdeeld zijn, besluit 
de fractie achter de wethouder te blij
ven staan, hoewel de zorg dat dit ner
gens toe leidt, niet is weggenomen. 
Het bestuur juicht dat toe. De inhoud, 
de conclusie en de wijze van behande
ling van een actueel rapport (over 
Flevoleert) wentelen de collegiale ver
antwoordelijkheden naar hun mening 

Postbus 66 
Neem een abonnement op de tweewekelijkse nieuwsbrief van de D66 Tweede-Kamerfractie, 
'Postbus 66'. Voor 33 gulden per jaar bent u dan voortaan snel en volledig op de hoogte van 

de politieke standpunten van D66. Stuur een briefje naar het Landelijk Secretariaat 
(zie pagina 16, o.v.v. 'Postbus 66' en uw lidm.nummer). 

D66 bloeit in Emmen 
Emmen is al sinds de jaren '70 een ac
tieve D66-afdeling. Als we de groeita
bel bekijken zien we dat D66 daar in 
1970 3,2o/o van de stemmen behaalde 
en in 1990 10,8%. Niet ongewoon, zou 
je op het eerste gezicht zeggen. Maar 
aangezien de afdeling 90 leden telt, 
waarvan ongeveer de helft zeer actief 
is, beloven de komende gemeente
raadsverkiezingen een nog grotere stij
ging van het aantal D66-stemmers. 
De organisatiestructuur van D66-
Emmen is optimaal. Een nieuw lid 
krijgt een formulier waarop men kan 
aangeven of hij of zij actief wil worden 

binnen de afdeling en op welke gebie
den de kennis en interesse ligt. Wil 
men actief worden, dan volgt een uit
nodiging voor een steunfractiebijeen
komst. Daar zijn doorgaans ongeveer 
25 personen aanwezig. Zo wordt de 
kennis onder leden geïnventariseerd 
en wordt gestimuleerd dat mensen 
zich actief binnen D66 opstellen. Voor 
FR-activiteiten, de verkiezingen en ac
tuele politieke zaken zijn aparte com
missies ingesteld. Ook is er sinds kort 
een fractiemedewerker werkzaam. 
Het driemaandelijkse bericht van de 
afdeling Emmen ziet er door een 

nieuwe opmaak professioneel uit. Het 
bevat niet alleen verslagen over de ge
meentepolitiek, maar ook kranteknip
sels, regionieuws en data van komende 
bijeenkomsten. 
Op initiatief van D66-Emmen wordt in 
het Wet Gemeenschappelijke 
Regelingen-gebied met andere D66-af
delingen een programma geschreven 
voor de komende gemeenteraadsver
kiezingen. Een goed idee dat elders 
overgenomen zou kunnen worden. 

Miep Nagtegaal 
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Haarlemse hoofdcommissaris Straver 

Criminaliteit leeft 
en politiek slaapt 
Criminaliteit is een hot issue in 

Nederland. Ook premier Lubbers vindt 

dat de criminaliteit harder aangepakt 

moet worden. Hij baarde opzien met zijn 

pleidooi voor "kampementen" voor cri

minele jongeren. De onlustgevoelens in 

het land nemen sterk toe. Nederland is -

althans volgens de statistieken - het 

meest criminele land van Europa en een 

aantal vormen van criminaliteit stijgt 

nog steeds. 

Staan de politici en de politie machte
loos? "Nee," zegt Ries Straver, hoofd
commissaris van politie in Haarlem en 
adviseur van de D66-fractie, "tegen dat 
doemdenken moeten we ons sterk ver
zetten. Je kan er wel degelijk wat aan 
doen met een samenhangend veilig
heidsbeleid. De vraag is alleen: betalen 
we de prijs voor toegenomen onveilig
heid of zijn we bereid te investeren in 
veiligheid. Dat laatste levert op termijn 
zelfs geld op. De politiek is penny wise, 
pound foolish." 
Iedereen kan zien dat het niet erg bo
tert tussen de polWek en de politie. De 
verwijten over en weer volgen elkaar 
in hoog tempo op. In de Tweede 
Kamer zei de CDA-er Van der Heijden 
onlangs dat de politie haar werk slecht 
doet. De PvdA-er Stoftelen voegde 
daaraan toe dat de politie maar 30 pro
cent van de capaciteit benut voor het 
echte politiewerk. De Amsterdamse 
hoofdcommissaris Nordholt, nooit te 
beroerd om stevig tegen de politiek 
aan te schoppen: "Dat wordt dan ge
zegd door parlementariërs die het er 
zelf jarenlang bij hebben laten zitten." 

Koffie 
Toch lijken onderzoeken de conclusies 
van de Tweede-Kamerleden te bevesti
gen. Hoofdofficier van justitie 
]osephus Jitta stelde onlangs ook dat 
de politie niet zoveel koffie moet drin
ken en aan het werk moet. Ries Straver 
daarover: "Dat zijn echt karikaturen. Er 
is geen overheidsdienst die de laatste 
tijd zo bezig is geweest met doelmatig
heid en effectiviteit. Die onderzoeken 
zijn van 15 jaar terug. De doelmatig
heid is sindsdien aanzienlijk verbeterd. 
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Geen overheidsdienst heeft zich zo 
opengesteld voor onderzoek en pu
blieke discussie. Niemand moet bij mij 
aankomen dat er nog rek in zit. Het 
moet uit de lengte of uit de breedte ko
men." 
Daarmee bedoelt de Haarlemse hoofd
commissaris dat de politiek meer aan
dacht én meer geld aan de bestrijding 
van de criminaliteit moet besteden. 
Straver is ook degene die de politiek 
heeft geadviseerd een miljard gulden 
uit te trekken voor 10.000 extra agen
ten, een idee dat inmiddels door de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer is ge
adopteerd. "De politiesterkte is niet 
het werkelijke probleem, het gaat om 
kwaliteitsverbetering. Die 10.000 agen
ten, dat is niet meer van hetzelfde, 
maar om het echt anders en beter te 
doen. Dat kan absoluut. 
Kleinschaligheid is in dat verband ont
zettend belangrijk, maar dat kost wel 
mensen. En uit onderzoeken blijkt dat 
je dat geld snel terugverdient." 

Haarlem 
Toch erkent de hoofdcommissaris dat 
de criminaliteit ook kan worden terug
gedrongen met minder mensen. 
Immers, in Haarlem is de criminaliteit 
sinds 1983 flink gedaald, ondanks het 
terugbrengen van de politiesterkte. "In 
1983 was Haarlem de op twee na on
veiligste stad van Nederland. De helft 
van de plaatselijke bevolking werd 
jaarlijks slachtoffer van een misdrijf. In 
1987 was het percentage nog maar 24, 
lOo/o onder het gemiddelde voor ste
den van 100.000 tot 200.000 inwoners. 
Dat kwam ook omdat de gemeenteraad 
elk jaar 2,5 miljoen gulden besteedde 
om de wijkteams te handhaven. Maar 
nu is het percentage slachtoffers weer 
iets aan het stijgen, tot 28." 

Wat moet er gebeuren volgens Straver? 
1. veel meer aandacht voor de proble
men van kansarme jongeren - vooral 
allochtonen - door scholing en door 
opbouwwerk in sociaal zwakkere wij
ken; criminele jongeren blijven nu lan
ger in het circuit. De bezuinigingen op 
het speciaal onderwijs zijn funest. 
2. meer werk maken van het herstel 
van sociale controle; dat kan door 
meer politie op straat, maar ook door 
winkelpersoneel, conciërges, huismees
ters en de conducteur op de tram. 
3. de pakkans moet groter worden 
door preventie (onder andere meer po
litie op straat) en sociale controle. De 
politie moet zoveelmogelijk basispoli
tiewerk doen, in wijkteams, kleine een
heden vormen met de totale verant
woordelijkheid voor de veiligheid in 
een wijk of stadsdeel. 
4. de overheden moeten werken aan 
een bebouwde omgeving die minder 
gelegenheid biedt tot het plegen van 
delicten. Winkelstraten zijn nu vaak 
enge spelonken met metalen rolluiken, 
zonder toezicht. 
5. wijkraden, scholen en buurtvereni
gingen kunnen allemaal, veel meer 
dan nu het geval is, ingeschakeld wor
den voor de veiligheid en de leefbaar
heid. 
6. beter en gedetailleerder in kaart 
brengen wat de (potentile) daders en 
wat de achtergronden zijn. Beter in 
kaart brengen hoe de ontwikkelingen 

1992: Meer kleine criminaliteit 
In 1992 zijn meer Nederlanders slachtoffer van veel voorkomende 'kleine' criminali
teit geworden. Daarmee is een eind gekomen aan de sinds 1986 ingezette daling. 
Vorig jaar werd 35,1% van de bevolking het slachtoffer van veel voorkomende cri
minaliteit. Dat is iets meer dan het jaar daarvoor, zo blijkt uit de Enquête 
Slachtoffers Misdrijven van het Centraal Bureau voor de Statistiek. In 1984 bedroeg 
het percentage 36,2. Het aantal diefstallen uit auto's bereikte vorig jaar een hoogte
punt, met 3,8%. Het aantal slachtoffers van fietsendiefstallen liep op tot 6%. Inbraak 
scoorde 3%. Jongeren zijn veel vaker het slachtoffer van kleine criminaliteit dan ou
deren. Meer mensen hebben buitenshuis angstgevoelens. 



Felle kritiek van Kamer op kabinet ook nogal wat criminaliteit." 
Straver waarschuwt voor de gevolgen 

Vrijwel de hele Tweede Kamer heeft onlangs de ministers Dales (binnenlandse za
ken) en Hirsch Ballin (justitie) gekapitteld in het debat over de Politiewet. De Kamer 
vindt dat het kabinet de misdaad veel beter moet bestrijden en eist meer politie op 
straat. De reorganisatie van de politie in 25 regiokorpsen en één korps landelijke po
litie is volgens de Kamer bepaald nog geen succes. D66-woordvoerder Jacob 
Kohnstamm ergerde zich aan Hirsch Ballin en Dales. Op het partijcongres van 20 
maart zei hij: "De ministers deden er alles aan om de oppositie tegen de Politiewet 
te laten stemmen". 

van een falend beleid: "De onlustge
voelens nemen toe, het vertrouwen in 
de rechtsstaat en de politiek neemt af. 
Zo'n sfeer is een keiharde voedingsbo
dem voor rechtse opvattingen en 
vreemdelingenhaat. Dan wordt er ge
zocht naar zondebokken. De 
Centrumdemocraten krijgen steeds 
meer aanhang. Dat mogen we toch 
niet laten gebeuren? Het gaat erom 
mensen het gevoel te geven dat de po
litie bij hun problemen betrokken is, 
dat ze er zijn als dat moet en dat ze er 
iets aan doen. Als de overheid een van 
de meest essentiële taken niet meer 
waar kan maken is er iets goed mis. 
Dat tast de kwaliteit van ons bestaan 

"Ze spreken alleen tegen de regeringsfracties. Opvallend was ook de nonchalance 
en de slechte geïnformeerdheid." De uitkomst van het debat was volgens de D66'er 
"nog niet eens zo idioot slecht", omdat de CDA-er Van der Heijden en de PvdA-er 
Stoftelen wel naar de oppositie luisterden. 

op het gebied van de criminaliteit zijn 
en daar het beleid op afstemmen. 
7. meer nadruk leggen op plichten en 
niet alleen op rechten. Dat betekent 
bijvoorbeeld de verplichting tot scho
ling en herscholing, werkervarings
plaatsen, meer eisen stellen aan het 
verkrijgen en behouden van bijstand. 
8. projecten - zoals merkacties - en 
voorlichting, bijvoorbeeld over wat de 
mensen kunnen doen om het inbre
kers lastiger te maken. 
Straver benadrukt nogmaals dat het 
om een integraal veiligheidsbeleid 
gaat, maatregelen moeten tegelijkertijd 
genomen worden en niet op zichzelf 
staan. 

Kleine criminaliteit 
Hij erkent overigens dat Nederland 
niet het meest criminele land van 
Europa is, zoals op basis van de statis
tieken wel wordt verondersteld. "Het 
beeld wordt vertekend door de kleine 
criminaliteit, die in ons land erg hoog 
is. Het gaat dan om vernieling, fietsen
diefstallen, autodiefstallen. Godzijdank 
is dat nog overheersend, maar in het 
hele land stijgt het aantal geweldsmis
drijven, zoals straatroof en bankover
vallen. Volgens de prognoses (onder 
andere van het bureau McKinsey) zul
len deze vormen van criminaliteit ook 
de komende jaren toenemen, terwijl 
de kleine criminaliteit stabiel blijft of 
zelfs iets daalt." 
Voor de toenemende aandacht van de 
politiek voor onveiligheid heeft Straver 
een opvallende verklaring: "Ik consta
teer cynisch dat de verkiezingen er 
weer aankomen. De criminaliteit leeft 
ontzettend in de maatschappij, maar 
de politiek trekt de consequenties niet. 
Het gaat erom dat de politiek wakker 
wordt en er wat aan doet. De laatste ja
ren is er nauwelijks meer geld voor de 
politie uitgetrokken, terwijl er ook 
nauwelijks een politieke visie op crimi
naliteit en politie is ontwikkeld. 
Veiligheid moet een centrale plaats in
nemen op allerlei terreinen van het 
overheidsbeleid." 

Ingewikkelde wetgeving 
Ries Straver stelt ook dat de overheid 

als regelgever een veroorzaker van 
fraude en criminaliteit is. Ingewikkelde 
wetgeving op het gebied van belastin
gen en sociale zekerheid leidt tot 
fraude. Volgens schattingen wordt er 
voor zo'n 20 miljard gulden gefrau
deerd met belastingen, uitkeringen en 
subsidies. Maar ook elders is regelge
ving soms slecht. "De huidige, soepele 
wetgeving op het gebied van de kans
spelen maakt het voor ons nauwelijks 
mogelijk iets te doen aan de criminali
teit als gevolg van de gokverslaving. Er 
zijn ongeveer 75.000 gokverslaafden in 
ons land en die veroorzaken natuurlijk 

aan." 

Martin Voorn 

Zie voor criminaliteit en de politiewet ook nummer 9 van 

'Postbus 66 ', de nieuwsbrief van de Tweede-Kamerfractie 

van D66. Neem voor 33 gulden per jaar een abonnement op 

deze tweewekelijkse nieuwsbriefmet actuele standpunten 

van D66 in de Tweede Kamer. Schrij( een briefje naar: 

Landelijk Secretariaat D66, Po~tbus 66, BezuidenhoutS(-'lNeg 

195, 2594 Af Den Haag. 

Sterkere keten van politie, rechterlijke 
macht en gevangeniswezen 
D66 vindt criminaliteit een groot maatschappelijk probleem, waar de politiek lange 
tijd te weinig aandacht aan heeft besteed. Het gevoel van onveiligheid dat veel 
mensen hebben, is niet voldoende onderkend. Voor de bestrijding van criminaliteit 
wil de partij de keten van politie, rechterlijke macht en het gevangeniswezen over 
de gehele linie versterken. Want als er alleen maar meer poltie-agenten bijkomen, 
die meer verdachten oppakken die vervolgens weer op straat moeten worden gezet 
vanwege cellengebrek, dan pak je de criminaliteit op een weinig zinvolle manier 
aan. Vergroot je de pakkans zonder dat je een effectief systeem hebt voor het op
leggen van boetes, dan ben je ook fout bezig. De zwakste schakel in de keten be
paalt de sterkte ervan. In het algemeen vinden de Democraten wel dat het vergro
ten van de pakkans effectiever werkt dan het verhogen van de strafmaat. 
Bijvoorbeeld: een automobilist zal eerder nalaten 150 kilometer per uur te rijden als 
hij weet dat hij grote kans heeft aangehouden te worden dan wanneer hij alleen 
een hoge boete in zijn achterhoofd heeft. 
D66 wil meer mogelijkheden om anonieme verdachten aan te pakken, wat er echter 
niet toe mag leiden dat mensen door iedere opsporingsambtenaar gefouilleerd 
kunnen worden. D66-Kamerlid Jacob Kohnstamm had een amendement op het 
wetsvoorstel over anonieme verdachten ingediend, waar het kabinet zeer goed 
naar heeft geluisterd. Als iedere opsporingsambtenaar de bevoegdheid tot fouille
ren zou hebben, zou dat ook gelden voor de controleur van de Dienst 
Omroepbijdragen en van Reinigingswerken. Maar alleen politie-agenten en contro
leurs in het openbaar vervoer zouden die rechten mogen hebben en dan nog uit
sluitend in zeer bijzondere en strikt omschreven omstandigheden. 
D66 is niet tegen een beperkte identificatieplicht, maar vindt dat de regels hierover 
in een aantal gevallen, bijvoorbeeld op de werkplaats en bij de bestrijding van 
voetbalvandalisme, zorgvuldiger moeten worden geformuleerd. Over identificatie
plicht in het openbaar vervoer heeft de partij haar twijfels, onder meer omdat de 
nadruk daarmee te sterk op een enkele schakel uit de genoemde keten zou komen 
te liggen. 
D66 is verder op een aantal punten voorstander van modernisering van het straf
recht. Zo vindt men het inconsequent dat telefoons, onder bepaalde omstandighe
den, wel mogen worden afgeluisterd, maar dat faxen niet mogen worden afgetapt. 
Verder heeft de partij geen bezwaar tegen het, aan duidelijke regels gebonden, ge
bruik van richtmicrofoons. 
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Antillen 
"Ik denk dat het een succes was, maar 
dat weten we pas over drie maanden." 
Aad Nuis woonde de 
Toekomstconferentie over de 
status van de Antillen bij en is bij te
rugkeer van de eilanden voorzichtig 
optimistisch over de uitkomst van de 
toch chaotisch verlopen onderhande
lingen tussen Lubbers, Hirsch Ballin 
en het Caraibisch gedeelte van het 
Koninkrijk. Een impressie van een be
zoek van twee weken aan de Antillen. 
Nuis: "In 1986 heeft Aruba de status 
aparte gekregen. Los van de andere ei
landen heeft Aruba een directe be
stuurlijke relatie met Nederland, als 
voorbereiding op onafhankelijkheid in 
1996. Curacao vormt met Bonaire en 
de drie bovenwindse eilanden een 
land binnen het Koninkrijk, de 
Nederlandse Antillen genaamd. Al die 
eilanden hebben daarnaast een eigen 
eilandsraad en bestuurscollege. Voor 
de conferentie lagen er een aantal pro
blemen op tafel. Aruba wilde afzien 
van de onafhankelijkheid en Curacao 
wilde eenzelfde status verkrijgen als 
Aruba. De Nederlandse regering zat 
met de enorme bestuurlijke en finan
ciële problemen van de eilanden in de 
maag. Zo heeft Curacao een cumula
tief tekort van miljarden en is de be
stuurlijke samenwerking tussen 
Curacao en de andere eilanden on
werkbaar." 
"De inzet voor de onderhandelingen 
was om ieder eiland een directe relatie 
met Nederland te geven, een perma
nente status aparte, en de hele tussen
laag bestaande uit de regering en het 
parlement van de Nederlandse 
Antillen af te schaffen. Om niet langer 
te streven naar onafhankelijkheid en 
als wisselgeld bestuurlijke waarborgen 
te eisen. Meer greep van de rekenka
mer op de begrotingen, maar ook 
structurele financiële en technische 
ondersteuning. Die oplossing wordt in 
Nederland de laatste twee jaar al be
sproken en komt voor een belangrijk 
deel uit de koker van D66. Maar op de 
Antillen reageerde vooral Curacao 
nogal verrast. Ook omdat ze bang wa
ren dat Nederland al haar bevoegdhe-

Democratische 
scheidsrechter 
D66 en sport? Jawel. Op 13 maart 
werd in Houten het eerste open demo
cratisch tennistoernooi gespeeld. 
Tweeëndertig sportieve democraten 
vochten verbeten een open, eerlijke 
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den weer terug zou nemen." 
"De kritiek richtte zich op de waarbor
gen voor goed bestuur die Nederland 
terecht eiste als wisselgeld voor de per
manente status aparte. Iedereen is er 
van overtuigd dat de eilanden te klein 
zijn voor onafhankelijkheid, ook 
Aruba. De krachten die daar legaal en 
illegaal werken - het toerisme, de 
drugsdoorvoer-zijn veel te groot en 
de schaal is te klein om per eiland een 
behoorlijk bestuur op te houden." 
"Na de conferentie kwam er meer 
ruimte voor het besef dat de bestuur
lijke problemen drastisch aangepakt 
moeten worden. De Antillianen willen 
wel ondersteund, maar niet onder de 
voet gelopen worden en dat is een te
rechte opvatting. Maar ook onze eisen 
zijn terecht. Ambtelijke werkgroepen 
bereiden nu de vervolgconferentie 
voor en ik ben optimistisch gestemd 
over de 
uitkomsten. De situatie op de Antillen 
is niet hopeloos. Door de toeristenin
dustrie gaat het er economisch redelijk 
goed en Nederland investeert weer in 
het toerisme. Hoog boven Willemstad 
toornt de toekan van Van der Valk op 
een florerend hotel en Bonaire en Saba 
specialiseren zich in het sjiekere toe
risme." 
"De arbeidsmarkt blijft een probleem, 
vooral op Curacao. Voor Antillianen 
in Nederland zijn de salarissen daar 
laag en de perspectieven gering. 
Illegalen uit Dominica en Haïti vullen 
graag de vacatures op. In Nederland 
hebben we de laatste tijd te maken 
met jongeren die vooral uit de slumps 
van Willemstad komen. Daar zit ook 
de kern van het probleem. Kansarme 
jongeren moet je een kans geven. 
Liefst daar en desnoods in Nederland. 
Generieke toelatingseisen lossen hun 
probleem niet op. Maar we kunnen 
wel praten over een zekere toetsing, 
bijvoorbeeld op de kennis van het 
Nederlands, en dus enige vorm van re
gistratie en regulering. Er is sprake van 
wederkerigheid. De Antillen hanteren 
immers ook voorwaarden voor vesti
ging." 

strijd uit. De poulewinnaars speelden 
onder de bezielende leiding van D66-
voorzitter Wim Vrijhoef een zinde
rende finale. 
Wim Vrijhoef toonde zich van zijn 
meest democratische kant: de spelers 
en het publiek kregen volop de gele
genheid om mee te beslissen over het 

-
Filmkeuring 
D66-woordvoerder Machteld 
Versnel toonde zich een tevreden 
mens tijdens de discussie over 
de filmkeuring: "Een oude wens 
van D66 gaat in vervulling nu het 
kabinet heeft voorgesteld de film· 
keuring af te schaffen en te ver· 
vangen door een dekkend sys· 
teem van voorlichting en leeftijds· 
classificatie voor alle films in alle 
bioscopen en videotheken door 
de branche zelf." 

PTT-aandelen 
D66 vindt dat de opbrengst van 
de verkoop van PTT-aandelen in 
beginsel in de algemene midde· 
len moet vloeien. D66·woordvoer· 
der Gerrit Ybema meldde in de 
Kamer dat hij de inkomsten uit de 
PTT-emissie beschouwt als mee· 
valler die het Kabinet kan inzetten 
voor een extra reductie van het fi· 
nancieringstekort of voor investe· 
ringen. Ybema: "De opbrengst 
kan aangewend worden voor een 
extra investeringsimpuls of om 
dreigende bezuinigingen in de 
sfeer van de investeringen te 
voorkomen, dan wel om de reduc· 
tie van het financieringstekort op 
een verantwoorde manier in het 
tijdpad te houden." 

Werkgelegenheid 
Arthie Schimmel heeft voorge· 
steld de beleidsruimte voor de re
gionale arbeidsvoorzieningsorga· 
nisaties (RBA) te vergroten. Om 
effectiever te kunnen werken aan 
het herplaatsen van werkzoeken· 
den is een koppeling van de data· 
banken met vacatures en werk· 
zoekenden nodig en het plaatsen 
van werkzoekenden uit andere re· 
gio's moet worden meegeteld bij 
de resultaten. De RBA's zouden 
reserves moeten kunnen opbou
wen voor langlopend beleid en de 
bedrijfsverenigingen moeten een 
grotere bereidheid hebben om 
scholing voor werkzoekenden toe 
te staan. 

al dan niet in/uit zijn van een bal. 
Regiobestuurder Jan van der Wal en 
de Houtense Carola van Suijlen proef
den de zoete smaak van de overwin
ning en mogen het tweede open de
mocratisch tennistoemooi, op 12 
maart 1994, gaan organiseren. 

Heine Buis 



Het beleg van Belgrado 
Servië zal stand houden. Dat zeggen althans de autoriteiten in Belgrado. Maar ondertussen ondervinden vele 

'gewone' Serven de gevolgen van het embargo aan den lijve. Letterlijk, want er zijn acute tekorten aan medicij

nen en levensmiddelen. Vooral de Servische vluchtelingen, die afkomstig zijn uit Bosnië en Kroatië, zijn de 

dupe. Maar ook de voorheen welgestelde kringen in Belgrado worden getroffen. 

Halverwege een gesprek over het em
bargo begint Tijana, een 19-jarige stu
dente, te klagen over het feit dat ze 
haar minirok niet meer aan kan. Is ze 
te dik geworden? Zit ze te zeuren? Nee, 
Tijana zeurt helemaal niet. Ze legt uit 
dat als onbedoeld gevolg van de sanc
ties een nieuwe klasse is opgekomen. 
De zwarthandelaren, de smokkelaars, 
de autodieven en importeurs van olie 
doen goede zaken. Zij zijn de nieuwe 
rijken. Zij gaan 's avonds naar de uit
gangscentra en maken goede sier. Zij 
hebben geen manieren en denken dat 
ze zich van alles kunnen permitteren. 
'In zo'n omgeving durf ik niet al te 
veel de aandacht te trekken. Ik ga nog 
wel dansen, maar dan draag ik geen 
minirok. Ik trek wel een spijkerbroek 
aan of zoiets.' 

Thanks to the banks 
Tijana's moeder is chirurg en behoorde 
tot voor kort tot het establishment. Nu 
weet ze ook niet meer hoe ze de eind
jes aan elkaar moet knopen. Met een 
salaris van dertig mark in de maand 
doe je niet veel. Zoals de moeder van 
Tijana zijn er velen. De leden van de 
intelligentsia, de hoogleraren, de inge
nieurs, de kunstenaars, ze zijn allemaal 
in de problemen gekomen. Maar, zo 
wordt mij gezegd, 'thanks to the 
banks' redden we het nog net. Velen 
leven van de spectaculair hoge rente 
die sommige banken uitkeren: zo'n 
tien à twintig procent rente per 
maand. Maar hoe lang houden die 
banken dat vol? De klanten weten het 
niet. 'Elke dag kan het gebeurd zijn.' 
Een paar weken na mijn vertrek was 
het zover: de direkteur van een van de 
banken, de ]ugobank, was gevlogen, 
een wanhopige menigte achterlatend. 

In het centrum van Belgrado ligt nog 
steeds de rijkdom uitgestald. Maar in 
de buitenwijken en vooral in het bin
nenland, is armoe troef. Vooral de 
Servische vluchtelingen bevinden zich 
in een benarde positie. Volgens de 
Raad van Europa zijn bijna een half 
miljoen vluchtelingen en ontheemden 
uitgeweken naar Servië en 
Montenegro. Afgaande op meer re
cente schattingen is dit aantal inmid
dels opgelopen tot zo'n 700.000. Zij 
worden wel de 'vergeten vluchtelin
gen' genoemd: Serven die door de bur-

geroorlog uit Bosnië of Kroatië zijn 
verdreven en die op weinig steun en 
begrip van het buitenland kunnen re
kenen. 

Vluchtelingenkampen 
Tot voor kort werden deze vluchtelin
gen opgenomen in families. Twee of 
drie gezinnen in een appartement, dat 
is in Belgrado niet ongewoon. De fa
milies raken echter overbelast. Ook de 
spanningen lopen soms hoog op. Op 
deze vorm van solidariteit (vluchtelin
gen opnemen in eigen huis) is een te 
zwaar beroep gedaan, zo begrijpen ook 
de Servische autoriteiten. Daarom wor
den nieuwe vluchtelingen in opvang
kampen ondergebracht. Daarvan zijn 
er inmiddels tientallen; ze liggen her 
en der in het binnenland. 

Olla van Maasdijk en Irene Cuperus 
zijn werkzaam voor een humanitaire 
organisatie. We trekken samen op. Ter 
voorbereiding van een inzamelingsac
tie in Nederland, bezoeken we enkele 
vluchtelingenkampen: die bij het dorp 
Palanka en die bij het plaatsje 
Kosivolo. In barakken liggen de men
sen in stapelbedden naast en boven el
kaar. De meesten kijken wezenloos 
voor zich uit. Is hier sprake van berus
ting? Of is het eerder een soort verdo
ving? Pas als Olla en Irene vragen gaan 
stellen, komen de verhalen los. De ver
halen die ze vertellen zijn niet nieuw, 
niet opzienbarend wellicht, maar wel 
aangrijpend als je ze uit de eerste hand 
verneemt: huis opgeblazen, kinderen 
dood of vermist, echtgenoot zoek, et
cetera. 

Humanitaire hulp 
De omstandigheden waaronder deze 
mensen verkeren, zijn ronduit beroerd: 
geen behoorlijke sanitaire voorzienin
gen en nauwelijks levensmiddelen en 
medicijnen. Ze zitten op water en 
brood. Bij de mensen die hier moeten 
verblijven, komen de sancties tegen 
Servië het hardst aan. Zou je kunnen 
zeggen dat ook deze mensen in zekere 
zin gegijzeld worden, maar dan door 
de internationale gemeenschap? 
Worden juist de slachtoffers gestraft? 
Het formele antwoord luidt: neen. 
Want er is weliswaar een embargo, 
maar als dat de zwaksten treft, dan is 
humanitaire hulp toegestaan. Sterker: 

dan moet humanitaire hulp worden 
geboden. Dat is het formele antwoord 
en het is het juiste antwoord. Maar er 
moet één kanttekening bij gemaakt 
worden: die hulp wordt tot nu toe 
nauwelijks geboden. 

Lindall Sachs, de persvoorlichter van 
de UNHCR in Belgrado, bevestigt de 
eerder opgedane indrukken: "Als ge
volg van het embargo en de nog steeds 
aanhoudende vluchtelingenstroom is 
een ondraaglijke situatie ontstaan. Alle 
Servische vluchtelingen verkeren in 
grote moeilijkheden. En wij staan daar 
machteloos tegenover. De UNHCR kan 
niet veel doen als de regeringen niet 
veel willen doen. De hulp van UNHCR 
aan vluchtelingen in Servië en 
Montenegro is niet veel meer dan een 
druppel op een gloeiende plaat." 

Lindall Sachs zei dat tegen ons op 23 
februari. Ruim twee weken later, op 9 
maart, wordt in de Tweede Kamer een 
debat gevoerd over het voormalige 
Joegoslavië. Doeke Eisma brengt naar 
voren dat ook aan de vluchtelingen in 
Servië humanitaire hulp moet worden 
geboden en vraagt in dit verband aan 
minister Kooijmans of hij contact wil 
opnemen met de UNHCR in Belgrado. 
De minister geeft echter een ontwij
kend antwoord. Kooijmans erkent dat 
humanitaire hulp is toegestaan, maar 
hij denkt dat het 'buitengewoon moei
lijk' is die hulp daadwerkelijk te bie
den. Maar moeilijk is het helemaal 
niet. Dat bewijzen ook Olla van 
Maasdijk en Irene Cuperus. Op 17 
maart gaan ze terug naar Servië. Dit 
keer om samen met anderen ingeza
melde hulpgoederen naar enkele 
vluchtelingenkampen te brengen. 

Bob de Ruiter 
I 
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Heeft u VanKootenen De Bie gezien over de vermeende zetelwinst van de 
Centrumdemocraten? Ik vond het de beste illustratie van de oplossing voor het politieke 
dilemma of je daar wel of geen aandacht aan moet besteden. Van Kooten en De Bie 
vonden de oplossing in het duidelijk aan de kaak stellen van de redenering die door de 
centrumdemocraten wordt gevolgd. Wanneer je die analyseert en voorziet van je eigen 
tegenargumenten, spat de illusie vanzelf uit elkaar. Voor D66 geldt dit als een normale 
houding die al jarenlang goed functioneert. 
Over inhoud gesproken, moet je een kabinet dat zijn eigen beleid in de verkiezingen niet 
tot inzet wil maken, helpen aan de oplossingen voor de begroting voor 1994? Natuurlijk 
moet je als oppositiepartij, wanneer je het voorgestelde beleid afkeurt, alternatieven op 
tafel leggen. Maar moet je je eigen uitkomsten, die je bezig bent te formuleren voor je ei-
gen verkiezingsprogramma voor de komende vier jaar, nu al aandragen aan een kabinet 
dat zelf de grootste moeite heeft iets goeds te bedenken? Van Mierlo heeft gelijk: kabi
net, maak je eigen plannen en leg die aan het parlement voor. Kunnen de regeringspar
tijen zich daarin vinden, voer dan dat beleid uit en ga daarmee vervolgens naar de kie-

zer om het resultaat te toetsen. Vind je dat niet de 
juiste weg, schrijf dan verkiezingen uit en laat de kie
zer de verschillen in aanpak tussen de huidige rege
ringspartijen en die van bijvoorbeeld D66 vergelijken. 
Het zou voor het land wel eens een echt beleid voor de 
komende vier jaar kunnen opleveren. 

Jonge Democraten 
houden paarse campagneweek 
De jonge Democraten houden van 3 
tot en met 8 april een campagneweek 
om jong Nederland, en in het bijzon
der de jonge Democraten, weer bij de 
politiek te betrekken. De week werd za
terdag 3 april in de Amsterdamse 
Melkweg geopend met een debat over 
jong Nederland. Onder anderen prof. 
Meeuws, politie-commissaris Nordholt, 
Gerrit jan Wolffensperger, Adelheid 
Roosen, Felix Rottenberg en een zaal 
vol lui, arm en rijk getijsem discus
sieerden onder leiding van Vrij 
Nederland-redacteur Leonard Ornstein 
over 'De nieuwe verloren generatie: lui, 
rijk en crimineel?'. De rest van de week 

debatwedstrijden, literatuur en poëzie, 
muziek, speakers-corners, theater en 
disco, met telkens als rode draad: de 
democratie. Voor meer informatie over 
de campagneweek en over JO-activitei
ten in uw woonplaats, kunt u bellen 
met het JO-secretariaat, 070-3858109. 
Lees ook de nieuwste DEMO, het JD
blad met dit keer onder meer inter
views met de oud-voorzitters van de 
politieke jongerenorganisaties JS, JOVD 
en JD, met PvdA-partijvoorzitter 
Rottenberg (die een gesprek met zon
dagskindje D66 wil) en met Riek ten 
Have, D66-wethouder in roerig 
Amsterdam. 

, zijn in het hele land fora, enquêtes en 
vooral politieke cafés gehouden, met 
als voornaamste thema de paarse coali
tie. 

Marcel van Silflwut 

Het hoogtepunt is de afsluitende acti
viteit 'Nacht van de democratie', op 
donderdag 8 april om 20.00 uur in 
Nijmegen, de plaats waar het idee ooit 
geboren is. In Dioneges, Van Schaeek 
Matonsingel 10- nog geen honderd 
meter recht tegenover het centraal sta
tion - opent partijvoorzitter Wim 
Vrijhoef om 20.00 uur de nacht. Die 
avond en nacht zullen er overigens 
nog vele andere bekendheden uit 
vooral de D66-geledingen aanwezig 
zijn. Na een forum over democratie en 
milieu barst de nacht pas echt los met 
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De E11gelse evenknieen van de Jonge Democraten waren 

aanwezig op het laat.ste D66-partijcongres. 

-
Koudwatervrees 
bij regiovorming 
Een reorganisatie is een be
proefd, maar uiterst, middel om 
een bedrijf weer op het goede 
spoor te zetten. Voor de mede
werkers gaat dit meestal gepaard 
met een schokeffect. Zekerheden 
vallen weg. Ik zou de mensen niet 
graag de kost geven, die achteraf 
zeggen baat te hebben gehad bij 
de reorganisatie. Binnen het be
drijf natuurlijk, maar zelfs extern: 
ex-medewerkers die opbloeien bij 
een andere werkgever of 'nood
gedwongen' hel lef hadden om 
zelfstandig te worden. Gek ge
noeg, gaan veranderingen in het 
binnenlands bestuur meestal ter
gend langzaam. Hieraan moest ik 
denken bij het lezen van het 
maart-nummer van Voor de 
D'Raad. Daarin staat een rondeta
felgesprek over regiovorming 
(Bram Peper, Ries Jansen, Jan de 
Lange, Olga Scheltema en Jans 
Vis). Eigen belangen en be
staande zekerheden vertroebelen 
de besluitvorming over regiovor
ming. De koudwatervrees voor 
vernieuwingen is groot. 

Bram Peper is een voorstander 
van een gedifferentieerde aanpak 
bij regiovorming. Hij zegt niet in 
modellen te denken ("Dat mag, 
heb ik me laten zeggen, tegen
woordig niet"). D66-Tweede
Kamerlid Olga Scheltema stelt dat 
niet iedereen zomaar zijn gang 
mag gaan: "Je mag niet duizend 
bloemen laten bloeien." Bovenop 
een minimum-takenpakket moe
ten variaties mogelijk zijn. 
Nederland is te klein voor vier be
stuurslagen, oordeelt Scheltema. 
Jan de Lange (gedeputeerde in 
Noord-Holland) vindt de provincie 
noodzakelijk. "De regio buiten de 
grote steden is heel anders dan 
de regio rondom de grote steden. 
De regiovorming staat bovendien 
vooral in het teken van het geza
menlijk uitvoeren van gemeente
lijke bevoegdheden. Als je dat in 
plattelandsgebieden gaat doen, 
dan begrijpt de burger er niets 
meer van." Bram Peper meent dat 
er sprake moet zijn van een win
win situatie bij het ontstaan van 
gemeenten-nieuwe-stijl. In het
zelfde tijdschrift stelt prof. 
Toonen (Bestuurskunde/Leiden) 
dat het democratisch gehalte van 
het bestuur afneemt als de pro
vincies verdwijnen, omdat de 
macht van het middenveld sterk 
toeneemt. 

Peter van den Besse/aar 



-
D66 toetst contouren 
programma 
D66 houdt in juni van dit jaar een politieke actie, met als thema 'D66 toetst 

contouren verkiezingsprogramma'. Aan de actiemaand doen ongeveer 80 

D66-afdelingen mee die zonder raadsfractie de gemeenteraadsverkiezingen 

ingaan. Op deze manier wil D66 de plaatselijke bevolking en organisaties be

trekken bij de totstandkoming van het verkiezingsprogramma. Bovendien 

kunnen de nieuwe afdelingen zo oefenen in het organiseren van politieke ac

ti vi te i ten. 

-

In alle D66-afdelingen zijn de pro
gramma-commissies dit voorjaar bezig 
met het opstellen van het verkiezings
programma 1994-'98. Specialisten en 
betrokkenen inventariseren de belang
rijkste problemen en formuleren de in
zet van D66 voor de komende raadspe
riode. De nieuwe afdelingen willen met 
de actie de totstandkoming van het 
verkiezingsprogramma achter de 
schrijftafel en uit de vergadersessies 
weghalen. De hoofdlijnen van hun 
verkiezingsprogramma worden in de 
actiemaand op verschillende manieren 
gepresenteerd en besproken: een fo
rumdiscussie met plaatselijke vertegen
woordigers; een thema-avond of sym
posium over een specifiek lokaal pro
bleem; een enquête over de lokale 
politiek; of een werkbezoek aan plaat
selijke instellingen, wijken of pro
bleemgebieden. Door deze activiteiten 

krijgt D66 inzicht in plaatselijke pro
blemen en kan een politieke inventari
satie worden gemaakt nog voordat het 
verkiezingsprogramma komend najaar 
wordt vastgesteld. 
Bij de organisatie van de activiteiten 
krijgen de geselecteerde afdelingen 
steun van het regiobestuur, het Lan
delijk Secretariaat en soms van afdelin
gen in de buurt. Landelijke vertegen
woordigers van D66 uit de Eerste en 
Tweede Kamer en uit de partij zullen 
de afdelingen bezoeken. Het Politiek 
Scholings-en Vormingsinstituut houdt 
op zaterdag 15 mei (en op zaterdag 16 
oktober) een speciale campagnedag en 
organiseert cursussen over het opzetten 
van een lokale verkiezingscampagne. 
Voor meer informatie: Jan-Dirk 
Sprokkereef of Jeroen Nugteren 
(070-3858303). 

Tineke Veenstra: 'Vroeger was er 
meer een werkbestuur' 

"Men kwam met 
de ene na de an
dere doos aandra
gen, die tot dan 
toe op de linnen
kast hadden ge
staan", zegt 
Tineke Veenstra, 
die onlangs 

vierde dat zij al 12,5 jaar op het 
Landelijk Secretariaat van D66 werkt. 
Toen zij kwam, was er nog niet of nau
welijks een D66-archief. Al snel stond 
haar kamer en de gang vol dozen met 
vergaderstukken, kamerinbrengen, 
Hoofdbestuursstukken en foto's. Nu al
les in mappen en systemen is geordend 
("Let wel: met de hulp van vele vrijwil
ligers"), wordt aan automatisering ge
dacht. Ook Tineke is voorstander van 
een grotere toegankelijkheid van het 
Documentatie en Informatie Centrum 
D66, zoals het archief voluit heet. 

"Maar als dat niet doorgaat, slaap ik er 
geen seconde minder om. Want het 
werkt nu ook", zegt ze. 
Tineke heeft ook bijna tien jaar ge
werkt als secretaris van de programma
commissie en tegelijkertijd heeft ze de 
secretaris buitenland ondersteund. Het 
grootste verschil tussen de 
Hoofdbestuursleden van vroeger en he
den ligt volgens Tineke in het huidige 
hoge verwachtingspatroon. "Jacob 
Kohnstamm, die tien jaar geleden nog 
partijvoorzitter was, deed na afloop 
van de bestuursvergaderingen nog zelf 
de afwas. Vroeger was er meer een 
werkbestuur, dat zelf ook uitvoerde wat 
besloten was. Nu maakt men beleid en 
laat de uitwerking aan anderen over." 
Een 'werkwens' voor de komende ja
ren, naast uiteraard voldoende vaste 
krachten op het Landelijk Secretariaat, 
heeft Tineke niet: "Ik ben een tevreden 
mens, ik wens niet zoveel." 

Glamourland 
Ik was er niet bij op het D66-con
gres eind vorig jaar en ik geloof 
dat ik daar niet rouwig om hoef 
te zijn. Het verslag in Democraat 
1993-1 sprak boekdelen: zoals al
tijd was het congres weer één 
groot incrowd-gebeuren. "En we 
willen die losse sfeer nog heel 
lang vasthouden", voegt verslag
gever Stijn Verbeeck er tot over
maat van ramp aan toe. 
Het had best wat kunnen worden 
met een thema als sociale zeker
heid, toch niet het minst belang
rijke in de Nederlandse politiek. 
Maar het interesseerde de aan
wezige Democraten niet, zo lees 
ik in het verslag, omdat het rap
port van de commissie-Engwirda 
al uitvoerig in de pers aan de 
orde was geweest. En dus was 
het volgens Stijn Verbeeck een 
typisch congres voor de wandel
gangen. 
Wat een kromme redenering! Dat 
het rapport veel aandacht heeft 
gekregen, geeft aan dat er inte
ressante dingen in stonden. Dat 
is dus juist een reden om er extra 
diep op in te gaan. Maar de 
D66'ers dachten er blijkbaar an
ders over. Zó anders zelfs, dat de 
behandeling van de sociale ze
kerheid bij gebrek aan mensen in 
de zaal niet kon worden voltooid. 
Ik schaam me er werkelijk voor 
partijgenoot te zijn van dit wan
delgangenvolkje. 
Ik denk trouwens dat de sociale 
zekerheid helemaal niet de oor
zaak was van de lege zaal. De ei
genlijke oorzaak ligt veel dieper: 
D66 heeft een oppervlakkige ons
kent-ons-mentaliteit, onder meer 
bekend van 'Giamourland'. Om 
een tekenende uitspraak van ie· 
mand uit het congresverslag te 
citeren: 'De belangrijkste functie 
van een congres blijft de besten· 
diging van de bestaande vriend· 
schappen en relaties.' Het beves· 
ligt mijn indruk dat veel D66'ers 
nauwelijks geïnteresseerd zijn in 
politiek en het woord 'bevlogen· 
heid' niet eens meer kènnen. 
Ik nog wel. Aan het aangekon
digde 'congres nieuwe stijl' zal ik 
daarom geen woorden vuil ma
ken: nóg meer gekeuvel, nóg 
minder politiek. Ik blijf de ko· 
mende jaren lekker actief bij de 
Jonge Democraten en wacht, wat 
D66 betreft, betere tijden af. 

Christiaan Bonebakker. 
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Salmon Rushdie 
Doeke Eisma, ais Tweede-Kamerlid ge
zeten in de Raad van Europa waarbij 
26 Europese landen zijn aangesloten, 
heeft bij die raad een initiatief-voorstel 
ingediend om in de toekomst niet 
Engeland alléén te laten opdraaien 
voor de kosten van bewaking en bevei
liging van Salmon Rushdie. Een door 

Soms worden D66-citaten zonder 
bronvermelding voor eigen gebruik in
gepikt, soms worden zonder weer
woord de meest obligate vooroordelen 
over D66 gespuid. En af en toe lees je 
iets aardigs over D66. In de Elsevier 
van 20 maart bijvoorbeeld geeft PvdA
burgemeester Bram Peper van Rotter
dam de volgende schets van D66: 

"D66 is de expressie van de geseculari
seerde middenklasse. Het is grosso 
modo een ondogmatisch, aangenaam 

Eisma opgestelde resolutie werd ter 
vergadering door alle aanwezige natio
naliteiten overgenomen. Zij zullen 
hun regeringen vragen Engeland op 
enigerlei wijze te steunen in de strijd 
voor elementaire mensenrechten. "Het 
gaat uiteraard niet in de eerste plaats 
om het geld", zegt Doeke terecht. "We 
moeten met dit initiatief aan Iran dui
delijk maken dat we op deze schen
ding van mensenrechten als Europa re
ageren, dat we vanzelfsprekend solidair 
zijn." 
Doeke Eisma vertelde nog dat hij op 
het idee was gekomen door een brief 
van een Amsterdamse Democraat aan 
Hans van Mierlo. De schrijver vroeg 
zich af of wij Engeland niet wat steun 
konden toezeggen in deze zaak. Doeke 
heeft het meteen Europees aangepakt. 

Stijn Verbeeck 

D66· Tweede-Kamerlid Doeke Eis ma 

slag mensen. Het is een gekke partij, 
vaak zo strijdig met allerlei traditio
nele partijconcepten, dat ze juist daar
door aardig bij de tijd zijn. Ik ben 
nooit onder de indruk van degenen 
zie zeggen: ik weet niet wat D66 vindt. 
Onzin, je ziet die partij iedere week 
kiezen in de Tweede Kamer. Ik verzet 
me tegen partijgenoten die zich aan 
het verschijnsel storen. Je moet je ver
wonderen, dat is de bron van kennis; 
van ergernis krijg je oogkleppen." 

Colofon Opmaak bijlage: Petra Nypels 
Foto's: Dennis Sies 

De Democraat is een uitgave van de politieke partij 
Democraten 66 en verschijnt onder verantwoordelijk
heid van een door het Hoofdbestuur benoemde re
dactieraad. Deze raad wordt gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Bob van den Bos, Kees 
Dietz, Lennart van der Meulen, Miep Nagtegaal, 
Jeroen Nugteren, Alexander Osten, Bob de Ruiter, 
Marie Louise Tiesinga, Stijn Verbeeck en Martin 
Voorn. 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
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Druk: Brouwer Offset BV, Utrecht 
Met dank aan: Petra van den Boomgaard, Henk 
Hardeman, Marcel van Silfhout, Wim Vrijhoef 

Redactieadres: 
Redactie Democraat 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 

Het Landelijk Secretariaat van D66 is telefonisch be
reikbaar via nummer 070-3858303 (ma. t/m do. 9.00-
17.00 uur, vr. 9.00-13.00 uur). 

Uit de wandelgangen 12 
(politiek feuilleton) 
Het was een fraaie dag. De zon over
goot Waterberg met een vrolijk 
licht. Op het plein voor het gemeen
tehuis was het een drukte van be
lang. Tal van genodigden en belang
stelienden hadden zich opgesteld bij 
de sokkel waarop het te onthullen 
standbeeld was geplaatst. De 'pijplei
ding', zoals de volksmond het be
liefde te betitelen, ging vooralsnog 
schuil onder een groot, wit laken, 
waaraan een touw was bevestigd. 
Door een gulle donatie van een mys
terieuze weldoener, was er plotseling 
toch geld beschikbaar gekomen voor 
de installatie, al werd er druk gespe
culeerd wie erachter zou kunnen zit
ten en vooral waarom. 
Freddy hield in zijn ene hand een 
papiertje en in de andere had hij het 
touw genomen. 'Meneer de burge
meester, geachte aanwezigen, helaas 
kan de kunstenaar zelf niet aanwezig 
zijn bij de onthulling van dit beeld, 
in verband met een hardnekkig virus 
dat hem aan het bed gekluisterd 
houdt. Daarom zal ik nu het voor
touw nemen en mede uit zijn naam 
spreken, in een poging zijn ideeën 
omtrent dit plastiek zo goed moge
lijk te vertolken ... ' Zijn blik dwaalde 
af naar Miesje Prins, fractiemede
werkster van de GAL, die vooraan 
stond. Ze had zojuist haar haren 
ontbonden en was nu bezig om ze 
met behulp van een haarband weer 
op te binden. 
'De kunstenaar heeft eh ... getracht 
met dit beeld de hedendaagse eh ... 
verknoopte communicatie tot uit
drukking te brengen. Dit verstrikte 
buizenstelsel, "Dé Constructie" ge
naamd, bestaat uit een ... ' Op dat 
moment kwam er een stel betogers 
aangelopen. Men scandeerde leuzen 
en voerde spandoeken mee. Vuisten 
werden geheven en een enkeling 
spuwde op de grond. Freddy her
kende enkele CS-leden, maar zag tot 
zijn verbazing dat er ook fractiele
den van de Sociale Inbreng Partij 
meeliepen. 'Weg met dat beeld!' riep 
een van hen, 'eigen kunst eerst!' 
'Kunst voor en door het volk!' 
schreeuwde Toon Splinter door een 
megafoon, waardoor zijn stem iet
wat ingeblikt klonk. Miesje Prins 
keek verstoord op; haar haren vielen 
als een wild gordijntje over haar ge
zicht. In zijn zenuwen gaf Freddy 
een ruk aan het touw, waarop het la
ken naar beneden zakte. Halverwege 
echter bleef het hangen. Even was 
het stil, toen begon Miesje demon
stratief te klappen. 

Wordt vervolgd ... 
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Nieuwe afdelingen presenteren 
contouren programma 
Leerdam, Tietjerksteradeel, Oisterwijk, Binnenmaas, Bernheeze en Cromstrijen. Zes van de vijftig plaatsen waar 

D66 in de maand juni activiteiten organiseert. Enige topografische kennis kan geen kwaad tijdens de campagne

maand waarin D66-afdelingen die voor het eerst gaan meedoen aan de gemeenteraadsverkiezingen zich met 

fora, werkbezoeken en enquêtes aan de bevolking presenteren. 

Over het hele land verspreid hebben 
volgend jaar maart zo'n tachtig plaat
sen de primeur van een D66-lijst. 
Daarmee zal D66 in ruim 400 van de 
700 gemeenten vertegenwoordigd zijn 
bij de verkiezingen. Alleen de kleinste 
gemeenten, vooral in Noord Brabant 
en Limburg, liggen dan nog braak. 
In de meeste afdelingen zijn de voor
bereidingen van de campagne in volle 
gang. De kandidaatstelling is geopend 
en de contouren van de verkiezings
programma's beginnen zich af te teke
nen. Vooral voor nieuwe afdelingen is 
het voorwerk voor de verkiezingen een 
hele klus. Dat is een van de redenen 
om de laatste voorjaarsmaand van 
1993 aan te grijpen voor een gezamen
lijke actie. Samen met het landelijk 
campagneteam, de regiobesturen en 
het PSVI is een programma opgesteld 
met een groot aantal verschillende ac
tiviteiten. Landelijk vertegenwoordi
gers uit de Tweede en Eerste Kamer en 
het D66-bestuur zullen in juni in een 

Nieuwe D66-afdelingen toetsen in juni onder meer de 

hoofdlijnen van hun programma voor de gemeenteraad$

verkiezingen. 

groot aantal plaatsen acte de présence 
geven. 
Een andere reden voor de actiemaand 
is de wens om in een vroegtijdig sta
dium met de bevolking te praten over 
de belangrijkste problemen die de ko
mende raadsperiade gaan spelen en 
over de belangrijkste D66-voorstellen. 
De nieuwe D66-afdelingen zullen in 
juni hun belangrijkste kandidaten en 

In Nederland is geen sprake van massaal protestgedrag in het stemhokje, meent de 
commissie De Koning, want protestpartijen hebben altijd een marginale rol ge
speeld. De steun voor D66 'compliceert' dit beeld wat, moet ook de commissie toe
gegeven: "Stemmen voor D66 kan immers worden uitgelegd als stemmen voor in
grijpende staatkundige vernieuwing." Er is gelukkig een maar voor de commissie, 
want: "Of dit werkelijk is wat de kiezers beweegt valt nauwelijks te bewijzen. Naar 
wordt aangenomen, dragen ook persoonsgebonden factoren bij aan dit succes van 
de Democraten." 
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de hoofdlijnen van het verkiezingspro
gramma presenteren en toetsen aan de 
mening van de plaatselijke bevolking. 
Dat gebeurt in fora, op thema-avonden 
en symposia over specifieke problemen 
en met werkbezoeken aan plaatselijke 
instellingen, wijken of bedrijven. De 
agenda van de actiemaand treft u aan 
in deze Democraat. De junicampagne 
wordt afgesloten met een grootse stu
diedag voor gemeenteraadskandidaten 
op 26 juni in Bodegraven. 

In de nieuwe D66-afdelingen is de ju
nimaand een voorproefje van de cam
pagne voor de drie verkiezingen die 

komend voorjaar 
gehouden worden. 
In maart voor de 
gemeenteraden, in 
mei voor de Twee
de Kamer en in 
juni voor het 
Europees parle
ment. Vanaf de 
zomer zal alles 
binnen D66 in het 
teken staan van de 
opmaat naar die 
verkiezingen: de 
presentatie en be

spreking van de verkiezingsprogram
ma's, de kandidaatstelling, het congres 
nieuwe stijl, de regionale podia en de 
organisatie van de campagne. De voor
tekenen zijn goed. Al twee jaar lang 
voorspellen de peilingen een aardver
schuiving in de voorkeuren van de kie
zers. Maar D66 moet het nog waarma
ken: de kiezer overtuigen en de partij 
optuigen voor nieuwe verantwoorde
lijkheid. Dat vraagt om een enorme in
zet. Van kennis, ideeën, vaardigheden, 
mensen en middelen. Aan een ge
slaagde campagne kunt u al tijdens de 
juni-actie bijdragen. Door een bedrag 
over te maken op giro 1 000 000. 
Daarmee steunt u het verkiezingstands 
van D66 en maakt u nog vóór de kie
zers dat kunnen D66 zo sterk mogelijk. 

Lennart van der Meulen 
I >66-campagneleider 



-
Rapport commissie De Koning 'te sterk relativerend' 

Verwaarlozing van onderhoud 
democratisch bestel 
Incorrect, onvolledig en tendentieus. Dat is het oordeel van D66-leider Van Mierlo over de analyse van de relatie 

tussen kiezer en gekozene in het rapport Het Bestel Bijgesteld. Het rapport verscheen een paar weken geleden 

van de hand van de commissie De Koning. 

De commissie die in opdracht van de 
Tweede Kamer de mogelijkheden 
moest onderzoeken van de gekozen 
minister-president en de invoering van 
het districtenstelsel. Tot dat onderzoek 
is de commissie eigenlijk nooit geko
men. De meerderheid concludeerde 
onder leiding van de oud-CDA-minis
ter en oud-formateur dat er te weinig 
schort aan de democratie om tot in
grijpende staatsrechtelijke vernieuwin
gen over te gaan. De belangrijkste con
clusie van het rapport: "Noch de op
komst bij de kamerverkiezingen, noch 
het stemgedrag van de kiezers duiden 
op een meer dan normale afstand tus
sen kiezers en gekozenen. 
Teleurstelling is in een democratie in
gevleescht. Malaisegevoelens zijn niet 
beperkt tot Nederland en lijken hier 
eerder geringer dan elders." 

Geminimaliseerd 
Het D66-lid van de commissie Thom 
de Graaf neemt in het rapport afstand 
van 'het sterk relativerende karakter' 
van de analyse. Volgens De Graaf mi
nimaliseert de meerderheid van de 
commissie de noodzaak om de vorm
geving van de politieke democratie aan 
te passen aan zich wijzigende maat
schappelijke omstandigheden en be
hoeften door er van uit te gaan dat on
vrede inherent is aan de democratie. 
Daarmee verwaarloost de politiek het 
onderhoud van het democratisch be
stel. De commissie zou haar opdracht 
tegemoet hebben moeten treden van
uit het perspectief van de noodzaak 
om het staatsbestel aan te passen aan 
de maatschappelijke ontwikkelingen 
en van de vergroting van kwaliteit en 
doorzichtigheid van de politieke be
sluitvorming. 
De Graaf: "Er lijkt wel degelijk sprake 
van een groeiende kloof tussen de be
levingswereld van de burgers en de in
richting van de politieke besluitvor
ming. Tendensen zijn aanwijsbaar van 
afnemend gezag van de politieke over
heid, samenhangend met toenemende 
onverschilligheid van burgers en met 
de frictie die bestaat tussen schijn en 
werkelijkheid van de concrete invloed 

die zij op de macht kunnen uitoefe
nen. De voortschrijdende individuali
sering heeft een toenemende behoefte 
aan directe vormen van maatschappe
lijke inzet en zeggenschap te zien gege
ven. Politieke interesse richt zich daar
bij steeds minder op de in partijpro
gramma's vervatte wereldbeelden en 
steeds meer op de persoon van de poli
tiek verantwoordelijken en het ver
trouwen dat in hen kan worden geïn
vesteerd." 
"Daarbij komt dat belangrijke beleids
voornemens steeds vaker door de rege
ring allereerst buiten het parlement 
aan de orde worden gesteld. Dat voedt 
een gevoel van onbehagen in de hui
dige politieke en staatsrechtelijke spel
regels die kiezers geen rechtstreekse 
toegang tot de machtsvorming ver
schaffen, noch hen betrekken bij de 
keuze van de ambtsdragers of de be
sluitvorming rond majeure onderwer
pen." Met als gevolg, volgens De 
Graaf, geen opstand, maar een 'oorver
dovende stilte buiten het Binnenhof'. 

Gekozen minister-president 
De Graaf schreef samen met de verte
genwoordiger van Groen Links 
Ernsting een minderheidsrapport over 
de gekozen minister-president toen de 
meerderheid van de commissie besloot 
het verzoek van de Tweede Kamer om 
de voor- en nadelen van de gekozen 
minister-president te inventariseren, 
naast zich neer te leggen. In dat rap
port worden verschillende argumenten 
opgesomd voor de rechtstreekse verkie
zing van de minister-president. Een 
dergelijke verkiezing versterkt de de
mocratische grondslag van de kabi
netsvorming, ootvlecht de haast inces
tueuze relatie tussen parlement en re
gering en vergroot de democratische 
legitimatie van de minister-president 
wiens rol van steeds groter gewicht 
wordt. De verkiezing van de premier 
kan in een twee-ronden-systeem gelijk
tijdig met de Kamerverkiezingen 
plaatsvinden, waardoor de zittingster
mijnen gelijk oplopen. 
De Graaf: "Politieke meerderheidsvor
ming zal direct plaatsvinden en het is 

aannemelijk dat serieuze kanshebbers 
vóór de tweede ronde politieke steun 
zullen trachten te verwerven, waarbij 
de uitslag van de kamerverkiezingen 
een belangrijke rol speelt." 
Volgens de hoogleraar staatsrecht en 
voorzitter van de D66-Eerste
Kamerfractie Jan Vis zijn onwerkbare 
tegenstellingen tussen de rechtstreeks 
verkozen premier en het parlement te 
voorkomen door de premier niet de re
geermacht op te dragen, maar door 
hem de verantwoordelijkheid voor de 
formatie van een kabinet toe te ken
nen, waaraan door hem ook leiding 
wordt gegeven. Vis: "De burgers bren
gen met hun stem tot uitdrukking dat 
deze persoon het meest gezichtsbepa
lend zal zijn. De opdracht aan de geko
zen premier is een kabinet te vormen 
dat door de Kamer wordt toegestaan. 

Represenreren en controleren 
Zo blijft de essentie van het parlemen
taire stelsel bestaan, maar de relatie 
tussen regering en parlement wordt 
veel dualistischer. Het parlement krijgt 
een betere kans om te doen waar het 
voor bestemd is: de opvattingen van 
het electoraat representeren en het be
leid controleren. Het verspeelt niet lan
ger zijn eigen legitimatie door het ka
binet door dik en dun te moeten steu
nen en de fractiediscipline kan 
verminderen. Het parlement kan het 
vertrouwen in afzonderlijke ministers 
opzeggen, waarna ontslag dient te vol
gen. Als het parlement het vertrouwen 
in het kabinet als geheel opzegt zal de 
minister-president een nieuw kabinet 
moeten formeren. Lukt dat niet, dan 
wordt het parlement ontbonden en 
vinden er nieuwe verkiezingen plaats." 
Vooralsnog weigeren de traditionele 
partijen vormen van directe verkiezing 
van de premier te bespreken. De schijn 
bedriegt en dat is ook voor rapporteur 
De Koning voldoende. Zijn reactie op 
de persconferentie: "De mensen den
ken al dat ze de minister-president kie
zen. Waarom zou je dan het systeem 
aanpassen?" Van Mierlo lijkt voorals
nog niet door de opstelling van de an-

vervolg op pagina 13 
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Aan de slag in 
het kunstmatige 
Feijenoord 
Feijenoord, een van de oude stadsver
nieuwingswijken van Rotterdam, heeft 
een hoog werkloosheidspercentage en 
een laag gemiddeld inkomen. Bij de 
eerste deelraadsverkiezingen van vol
gend jaar maakt D66 in Feijenoord 
goede kansen. Veel van de lokale ac
tieve D66'ers hebben in bijvoorbeeld 
wijkverenigingen veel kennis en in
zicht in de specifieke problematiek van 
de buurt verworven. Wim Sanders is 
een van hen: "Als we straks meer be
stuurlijke verantwoordelijkheid krij
gen, kunnen we werkelijk wat voor de 
mensen betekenen." 
Wim bemerkt bij de meeste inwoners 
van Feijenoord een "positieve grond
houding" tegenover D66. "Soms schie
ten ze je aan op straat of tijdens een 
vergadering. Dat is bemoedigend." D66 
heeft in Feijenoord weliswaar niet veel, 
maar wel zeer enthousiaste leden. "We 
hebben een houding van: de mouwen 
opstropen, aan de slag, en als het even 
tegenzit niet bij de pakken neerzitten." 
Tot nu toe is de meeste energie gericht 
geweest op het goed op poten zetten 
van de afdeling. Maar binnenkort start 
Feijenoord ook met campagne-activi
teiten. Op 15 juni is er een forumdis
cussie over leefbaarheid en veiligheid, 
met Gerrit-Jan Wolffensperger en 
hoofdcommissaris Hessing (zie ook de 
volgende bladzijden). 
Feijenoord is een kunstmatig gebied, 
dat voorheen niet als eenheid bestond. 
De eerste taak was te inventariseren 
wat nu eigenlijk precies de problemen 
en de politieke dilemma's zijn. De lo
kale D66'ers hebben hierover veel dis
cussie gevoerd, onder meer met de be
woners tijdens werkbezoeken aan wij
ken. 
Wim heeft zich kandidaat gesteld bij 
de deelraadsverkiezingen, "uit 
idealisme en omdat het aardig is als 
mensen naar je luisteren." "Politiek 
kan natuurlijk niet voor alles een op
lossing bieden. Veel hangt af van de 
moraal en het gedrag van de mensen 
zelf. Je merkt dat sommige normen 
vervagen. Mensen laten vuil op straat 
achter en kennen elkaar niet meer. Ik 
vind het een taak van de politiek om 
contacten tussen buurtbewoners te be
vorderen. Bijvoorbeeld door straat- en 
portiekgesprekken te organiseren. 
Daarmee hebben we zelf al het goede 
voorbeeld gegeven." 

BartCombee 
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'D66 toetst contouren 
verkiezingsprogramma' 

066 Appingedam popelt om in 
de raad te komen 
Appingedam, een middeleeuws stadje 
met een beschermd stadsgezicht en 
12.000 inwoners, heeft tien D66-leden. 
Zeven van hen zijn actief binnen de 
afdeling Delfzijl, waarvan Appingedam 
deel uitmaakt. Om wat meer aantrek
kingskracht op de nieuwe leden uit te 
oefenen, werd de laatste afdelingsver
gadering in Appingedam gehouden. 
"Dat werkte wel goed, alliep het geen 
storm", zegt ]annie Krüze, een van de 
actieve D66'ers in Appingedam. 
De PvdA is in Appingedam ruim
schoots de grootste partij. Volgens 
]annie drukt dat een duidelijke stem
pel op de politiek in de gemeente. "De 
PvdA is hier al veel te lang de baas. Wij 
hopen met D66 straks een verandering 
in de status quo teweeg te brengen. 
Met de komst van D66 ontstaat er mis-

schien wat meer evenwicht in de 
raad." 
Anderhalf jaar geleden werd op de af
delingsvergadering besloten aan de ge
meenteraadsverkiezingen in 1994 mee 
te doen. Op basis van de Statenverkie
zingen schatten de D66'ers dat zij in 
'94 twee van de 15 zouden kunnen ha
len. Jannie: "Als mensen op D66 wil
len stemmen, moeten ze daar ook de 
gelegenheid voor krijgen. Dat was bij 
de raad tot nu toe niet het geval en dat 
heb ik zeer jammer gevonden." Ze 
vindt politiek "niet zozeer aardig, maar 
wel zinvol." Daarom heeft zij zich kan
didaat voor de komende verkiezingen 
gesteld. 
"Ik ben niet onder de indruk van de 
mate van zakelijkheid en professionali
teit binnen het college", zegt Jannie. 



D66 Stein dwingt respect af 
"D66 Stein staat voor betrouwbaarheid, deskundigheid en eerlijk
heid. Ook een slechte boodschap weten we over te brengen", zegt 
Monique Gommers, actief in de afdeling Stein. 'Haar' afdeling 
startte ongeveer acht jaar geleden met een klein maar zeer actief 
aantal leden. Zij verwierven bekendheid met hun politieke inzet 
rond de destijds zeer actuele problematiek van de verontreiniging. 
Dat was waarschijnlijk de reden voor het succes van de partij, die 
één zetel behaalde bij de raadsverkiezingen. Monique: "Voor Zuid
limburg, dat sterk gedomineerd wordt door katholieken en lokale 
partijen, is dat veel." 
Momenteel heeft Stein- dat 27.000 inwoners telt- 33 D66-leden, 
waarvan er ongeveer 20 actief zijn. Bij de raadsverkiezingen in 1990 
behaalde D66 nog een extra zetel. Ook beschikt de D66-afdeling 
over een grote en goede steunfractie. De partij oefent "achter de 
schermen" veel invloed uit op het beleid. Monique: "Maar naar het 
publiek toe kunnen we niet te hard op de trommel slaan. De in
breng van D66 is dan ook rustig en constructief." 
Vooral in de voorbereidende fase van de besluitvorming, als de stel
lingen nog niet zijn ingenomen, kan D66 haar slag slaan. Zodra de 
verhoudingen zijn bepaald, en prestige een rol gaat spelen, is de in
vloed van D66 nog maar gering. "Bij de bevolking en bij belangheb
benden dringt wel steeds meer het besef door dat D66 zich actief en 
gedegen voor haar kiezers inzet. Bij onze partij vindt men een ge
willig oor. Maar door tegenwerking van andere partijen is het voor 
ons soms moeilijk om gelijk te krijgen", zegt Monique. 
"Het raadswerk kost me weliswaar vier avonden in de week, maar ik 
vind het gewoon leuk. Gelukkig neemt de steunfractie me al veel 
werk uit handen. Het leukste van het raadswerk is misschien wel 
dat men ons is gaan respecteren. We hebben ons in het begin flink 
waar moeten maken, maar nu kan men niet meer om ons heen. We 
kunnen goed met de grote partijen samenwerken en er wordt naar 
ons geluisterd." 
Zo heeft D66 in Stein kunnen ingrijpen in een ambitieus woning
bouwprogramma, waarbij 750 woningen gebouwd zouden worden 
ten koste van recreatief groen. Monique: "Mede door onze inbreng 
is dat teruggebracht naar 500 woningen." Volgens Monique draait 
het er in de politiek vooral om snel geïnformeerd te zijn. "Het is 
echt zo dat kennis macht is. Met kennis kun je in een vroeg sta
dium achter de schermen invloed uitoefenen." 

BC 

Als voorbeeld noemt zij een aantal 
oude gebouwen die te duur waren in 
de exploitatie en die vervolgens voor 
een habbekrats van de hand werden 
gedaan. Daar had men volgens ]annie 
veel meer uit kunnen slepen. Ook rond 
de bouw en exploitatie van een dure 
gesubsidieerde jachthaven is slecht be
leid gevoerd. "Het beleid is te ad-hoc 
en gaat van het een naar het ander. Er 
is geen duidelijk lange-termijn-beleid 
en het gevoerde beleid wordt nooit 
geëvalueerd." 
Appingedam heeft groot belang bij 
meer samenwerking met andere ge
meenten, meent Jannie. "Een kleine 
gemeente als Appingedam heeft soms 
projecten die nu eenmaal te groot of te 
duur zijn om zelf te behappen. In zo'n 
geval zou met andere gemeenten moe
ten worden samengewerkt, maar met 
de huidige coalitie komt dat slechts 
zeer moeizaam van de grond. D66 wil 
in die situatie verandering brengen." 

Daarnaast zou het gemeentelijk beleid 
gericht moeten zijn op het verder ont
wikkelen van recreatie en toerisme. 
Jannie wil politieke vernieuwing in het 
Appingedamse en zij hoopt zich daar 
volgend jaar als raadslid op te kunnen 
storten. Tot die tijd stelt D66 in 
Appingedam zich allesbehalve terug
houdend op. Onlangs hield de afdeling 
een discussie-avond over bestuurlijke 
vernieuwing, met lezingen van Jan Vis 
en wethouder Henk Peilman uit 
Groningen. Verder hebben de D66'ers 
pers en publiek voorgerekend hoe 
hoog de kosten van de perikelen rond 
de jachthaven zijn opgelopen. Ook de 
wens van D66 een gemeenschappelijk 
zwembad met Delfzijl te krijgen, heeft 
de krantekolommen gehaald. En de 
partij zit nog niet eens in de raad ... 

BC 

Tegenwicht in 
Maas en Waal 
De D66-afdeling Maas en Waal bestaat 
uit de gemeenten Druten en West 
Maas en Waal, oftewel uit een aantal 
kerkdorpen met in totaal ongeveer 
40.000 inwoners. Begin jaren tachtig 
deed D66 Druten een mislukte poging 
in de raad te komen, waarna de partij 
in dit gebied een sluimerend bestaan 
leidde. Maar bij de voorbereidingen 
voor de Statenverkiezingen hebben 
Druten en Maas en Waal samen een 
nieuwe afdeling opgericht, die mo
menteel 22 leden telt. 
Humphrey Folmer is afdelingssecreta
ris, campagnecoördinator en vertegen
woordiger van de afdeling in de 
Gelderse adviesraad. Veel werk komt 
dus op zijn schouders en die van een 
beperkt aantal andere actieve leden 
neer. Humphrey: "Vooral jongeren to
nen wel interesse in D66 en de lokale 
politiek, maar hen ontbreekt vaak de 
tijd om ook daadwerkelijk actief te 
worden. Het ontbreekt ons aan mens
kracht om het publiek intensief over 
D66 te informeren." 
Toch kan de afdeling teren op een aan
tal geslaagde activiteiten. "We hebben 
een groots opgezette oprichtingsverga
dering gehad, met Aad Nuis en lokale 
en regionale politici. Daar kwamen 
zo'n 50 mensen op af. Ook schrijven 
we soms artikelen in het huis-aan-huis
blad. En tijdens de laatste afdelingsver
gadering zijn de speerpunten in het lo
kale D66-beleid besproken. Ook op de 
volgende vergadering willen we daar 
uitgebreid over discussiëren, ter on
dersteuning van de samenstellers van 
het verkiezingsprogramma." 
Het was vooral de houding van D66 
ten opzichte van het milieu die 
Humphrey destijds aantrok. "D66 
heeft zich als een van de eerste partijen 
ingezet voor een goed milieubeleid. 
Daaraan valt hier in Maas en Waal ook 
nog veel te verbeteren." Met D66 wil 
Humphrey verder tegenwicht bieden 
aan de federatie van Dorpsbelangen, 
die een absolute meerderheid in de 
raad heeft. "Deze federatie heeft uit
sluitend oog voor het belang van de ei
gen dorpskern, en meent dat het alge
mene belang maar op een ander ni
veau moet worden behartigd. Daarmee 
bedrijf je een kortzichtige en eigenhar
tige politiek. Een groot voordeel dat 
wij hebben boven Dorpsbelangen is 
dat wij gebruik kunnen maken van het 
wetenschappelijk bureau van de partij. 
Dat levert ons veel informatie en in
zicht op, wat de consistentie van ons 
eigen beleid vergroot". 

BC 
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Agenda van de 
politieke actie 'D66 
toetst contouren ver
kiezingsprogramma' 

Donderdag 3 Jun i 

Coevorden 
Op de AA V van de afdeling 
Coevorden wordt het concept-ver
kiezingsprogramma gepresenteerd. 
Vervolgens discussiëren de aanwe
zigen, waaronder Olga Schel tema, 
over criminaliteit. De avond, die 
begint om 20.00 uur, wordt ge
houden in zaal Ambergen. 

Inlichtingen: Erik Mijnheer, 05240-
18063 

Leerdam 
In het cultureel centrum Het Dak 
aan de Tiendweg in Leerdam gaan 
Machteld Versnel en Nicky van 't 
Riet in op onder meer regiovor
ming. Daarna volgt een discussie 
met de zaal. Aanvang om 20.30 
uur. 

Informatie: Hans Schmidt, 
03451-19661 

Vrijdag 4 Juni 

Ooststellingwerf 
De afdeling Ooststellingwerf staat 
met een stand op de jaarmarkt. 

Inlichtingen: Marian Boers, 
05160-88337 

Maandag 7 Juni 

Boxmeer 
Pieter ter Veer praat en discussieert 
mee op een politieke avond in 
Boxmeer. 

Maastricht 
In de cyclus van Aad Nuis over 
studiefinanciering, mede georgani
seerd door de ]D, gaat hij in 
Maastricht in discussie met stu
denten. 

Inlichtingen: Riek Rudsik, 043-
368664, of Belinda Kramer, 043-
258341. 

Dinsdag 8 Juni 

Leiden 
Aad Nuis discussieert ook in 
Leiden over studiefinanciering, in 
het kader van zijn tour langs een 
tiental afdelingen. 

Informatie: Bas de Moor (Jonge 
Democraten), 071-121901. 

Donderdag 1 0 Jun i 

Delden 
Op een thema-avond gaat Olga 
Scheltema in op de vorming van 
de dubbelgemeente Hengelo
Enschede. 

DEMOCRAAT 

Eindhoven 
Economen en belangenverenigin
gen dagen Dick Tommei uit voor 
een politiek debat over de regio
nale economische politiek. 

Informatie: de heer Dijsselbloem 
040-452652 

'S Graveland I 
Gooi en Vechtstreek 
Gerrit-]an Wolffensperger zal deel
nemen aan een thema-avond over 
openbare orde. 

Informatie: Tineke Smit, 035-
61135. 

Leiden 
Aad Nuis vervolgt in 't Keizertje in 
Leiden zijn tour over studiefinan
ciering, die is opgezet in samen
werking met de jonge 
Democraten. 

Inlichtingen: Bas de Moor, 071-
121091. 

Tietjerksteradeel 
Gerrit Ybema neemt deel aan een 
thema-avond over de midden
stand, werkgelegenheid en milieu, 
net als de winkeliersverenigingen 
en de vereniging voor dorpsbelan
gen. De avond heeft plaats in 
Schalwei aan de Poelmanstraat in 
Hardegarijp, aanvang 20.00 uur. 

Informatie: Van Spithost-Bogh, 
05116-1597. 

Vrijdag 11 Juni 

Aalten 
Op 11, 18 en 19 juni spreken 
D66'ers achter een kraampje aan 
de Bredevoortsestraatweg in 
Aalten voorbijgangers aan over de 
politiek en over wat zij van het 
partijprogramma van de 
Democraten vinden. Bovendien 
neemt Aad Nuis deze avond zit
ting in een panel waar onder an
dere de relatie tussen de burger en 
de gemeenteraad en rol van de 
burger daarbij wordt besproken. 

Dit panel kunt u om 20.00 uur bij
wonen in café De Leuven aan de 
Landstraat. 

Zaterdag 12 Juni 

Bodegraven 
'Van groei naar beheer in de 
Groene Hart Regio' is het onder
werp van een discussie-ochtend in 
het Evertshuis aan de Spoorstraat 
15 in Bodegraven. Het programma 
duurt van 10.00 tot 13.00 (zaal 
open 10.00 uur). 

Informatie: Han Kuulkers 
(Regionaal Overlegorgaan Groene 
Hart), 03462-61214, of Ferry van 
Elven, 030-282181. 

Venlo e.o. 
De afdeling Venlo e.o. organiseert 
een werkbezoek aan Venray, 
Tegelen en (;rubbenvorst, de drie 
deelnemende gemeenten in de re
gio. Hans Jeekel, Doeke Eisma en 
Bob van den Bos gaan de uitda-



ging aan gemeentelijke problemen 
te behandelen, zoals de 'stankcir
cel'-problemen en de mestverwer
king in Venray en arbeidsinten
sieve landbouw in Grubbevorst. 
Ook ouderenbeleid en overheids
subsidie staat op het programma, 
in Tegelen. Ter afsluiting is er in 
Venlo een politiek café over indus
triële ontwikkelingen en Venlo als 
vervoersstad. 

Informatie: W. Hovestad, 077-
662857 

Maandag 14 Juni 

Amsterdam 
Onvermoeibaar vervolgt Aad Nuis 
zijn cyclus over studiefinaciering. 
Dit keer doet hij de hoofdstad aan 
om, in samenwerking met de 
jonge Democraten, met studenten 
in discussie te gaan. 
Inlichtingen: Gerrit Froon, 020-
6457738 

Gilze en Rijen 
Doeke Eisma verzorgt een inlei
ding over de wisselwerking tussen 
economisch- en milieubeleid, op 
een thema-avond in Gilze en 
Rijen. 

Informatie: Rianne van de ven, 
01612-20839. 

Tiel e.o. 
Sociale zaken bij gemeenten tegen 
de achtergrond van de wet voor
zieningen gehandicapten. Dat is 
het onderwerp van een politieke 
bijeenkomst in Maurik, met mede
werking van Hanneke Gelderblom. 
Ook de rol van 066 in de gemeen
tepolitiek komt, vanaf 20.00 uur, 
aan bod in het Klokhuis aan de 
Engelshof. 
Inlichtingen: jan Lemmen, 03449-
1806. 

Dinsdag 15 Juni 

Rotterdam Feijenoord 
Deelafdeling Rotterdam Feijenoord 

is nog in oprichting, maar organi
seert toch al een forumdiscussie 
over leefbaarheid en veiligheid. 
Eerder hadden deze D66'ers een 
enquête gehouden onder de bewo
ners van Fe ij en oord, waarvan de 
resultaten tijdens de forumdiscus
sie worden besproken. In het fo
rum zitten onder anderen Gerrit
jan Wolffensperger en hoofdcom
missaris Hessing. De avond heeft 
plaats in het Klooster aan het 
Afrikaanderplein en begint om 
20.00 uur. 

Woensdag 16 Juni 

Appingedam 
Hetjeugdwerkgarantieplan is het 
onderwerp van een politieke bij
eenkomst in Appingedam, waarbij 
ookjacqueline Soetenhorst aanwe
zig zal zijn. 

Nijmegen 
In Nijmegen wordt een Regionaal 

Noord Holland 

Podium georganiseerd naar aanlei
ding van de WRR-nota 'Ouderen 
voor Ouderen'. Deelnemers aan 
het debat zijn onder andere Han 
Entzingeren Machteld Versnel. 
Verschillende vertegenwoordigers 
van belangengroeperingen zijn 
voor de discussie uitgenodigd. Een 
van hen belicht de problematiek 
van de vergrijzing van de samenle
ving vanuit een onverwachte in
valshoek. 

Informatie: Trees Holla, 080-
447508. 

Donderdag 17 Jun i 

Bernheeze 
Olga Scheltema neemt deel aan 
een thema-avond over sociale leef
baarheid en de (on)mogelijkheden 
om daar verbetering in aan te 
brengen, in het licht van de ge
meentelijke herindeling. De avond 
heeft plaats in De Hoefslag aan de 
Laar om 20.00 uur. 

Grave 
Een speciale politieke bijeenkomst 
in Grave wordt opgeluisterd door 
Dick Tommel. 

Inlichtingen: F. Siliakus, 08860-
73393 

Loenen a/d Vecht 
In Loenen a/d Vecht wordt gedis
cussieerd over een typisch lokaal 
probleem: al of niet verbreding 
van de plaatselijke sluizen. De plek 
van de politieke actie is opmerke
lijk, namelijk op de waterfiets in 
de Vecht. 

Inlichtingen: Margo Hopman, 
02943-3482 

Vrijdag 18 Juni 

Aalten 
Zie Aalten van vrijdag 11 juni. 

Den Haag 
De zee wordt steeds met afval vol 
gestouwd, en in de politiek wor
den veelalluchtkastelen gebouwd. 
Dus wordt het tijd om van lucht
kastelen zandkastelen te maken, 
en water naar de zee te dragen. 
Wij vragen ons af wie daar het 
beste in zijn, dus een wedstrijd 
tussen JO en 066, gewoon voor de 
gein. Kom daarom naar dit alles
omvattende, zeepbelspattende 
strandspektakel, en vorm als je 
wilt een creatieve schakel. Of kijk 
gewoon sceptisch toe, naar dat 
knullige, zanderige gedoe. Na al 
dat kleffe zweten, gaan we gezellig 
met z'n allen eten. Daarna kun je 
je op de dansvloer uitleven, en 
valt er van zand en water niets 
meer te vrezen. 

Inlichtingen: JD afdeling Den 
Haag, Naomi Flight 070-3234743 
of Pauline Ponsen, 070-3652972. 

vervolg op volgende pagina > 

Het Regiobestuur van Noord-Holland houdt tijdens de juni
actie een regionaal podium over stadsontwikkeling. Datum 
en plaats worden nader bepaald. 

Inlichtingen Carolien schipper, 071-143387 
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Zaterdag 19 Juni 

Aalten 
Zie Aalten van vrijdag 11 juni. 

Bunnik 
De afdeling Bunnik neemt, om 
10.00 uur, vanaf NS station 
Bunnik de benenwagen. De voet
tocht leidt naar 
Natuurmonumenten, het rivieren
landschap in wording. In 
Bilthoven wordt om 14.00 uur een 
politieke manifestatie gehouden 
met actieve deelname van 
Hanneke Gelderblom en Louise 
Groenman. Het onderwerp is: de 
verzorgingsstaat op een keerpunt? 
Op de afsluitende bijeenkomst in 
restaurant De Mauritshoeve in 
Maartensdijk gaan D66-gemeente
raadsleden om 16.30 uur in op de 
problemen van een kleine, ver
snipperde gemeente. 

Inlichtingen: Ferry van Elven, 030-
282181 

Coevorden 
Achter een stand op de markt geeft 
de afdeling Coevorden iedere 
voorbijganger tien 'gemeente-gul
dens', die ze naar eigen inzicht 
mogen besteden. De bedoeling 
van dit spel is dat mensen naden
ken over de besteding van de ge
meenschapsgelden. 

Inlichtingen: Erik Mijnheer, 05240-
18063. 

Houten en Bunnik 
De afdelingen Houten en Bunnik 
organiseren een fietstocht naar 
fort Rhijnouwen. Van 10.00 tot 
12.00 uur en van 13.00 tot 15.00 
uur zullen er rondleidingen door 
het fort worden gegeven met kan
didaat-raadsleden. Van 12.00 tot 
13.00 is er een 'actuele politieke 
lunch'. 

Informatie: Heine Buis, 02156-
8389. 

Oisterwijk 
Gerrit Ybema geeft acte de pre
senee bij de D66 infostand in 
Oisterwijk. De bedoeling is dat kie
zers uitgebreid over hun ideeën en 
meningen met de D66'ers in con
claaf gaan, op het marktplein De 
Lind tussen 11.00 en 13.00 uur. 

Inlichtingen: Geertje van de 
Wouw, 04242-82946. 

Spakenburg I Eemnes 
Onder het motto 'Met D66 op het 
water ... van de Randmeren', houdt 
de afdeling 
Bunscheten/Spakenburg een 
'Bottertocht'. Ook Dick Tommei 
vaart mee. Het startschot van de 
politieke dag wordt gegeven om 
13.00 uur in café De 
Mandenmaker in 
Bunschoten/Spakenburg, met een 
bijeenkomst over geloof en poli
tiek handelen. Om 14.00 uur be
gint de bottertocht over de rand
meren, waarbij gesproken wordt 
over recreatie en milieu. 

Inlichtingen: Erik Boomsma, 
02153-11015. 

Vleuten de Meern 
Afdeling Vleuten de Meern houdt 
een politieke fietstocht door het 
kassengebied met Machteld 
Versnel en de sta tenleden Jan 
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Prevoo, Ineke Herweijer, Wouter 
van Lidth de ]eude en ]os Eibers. 
De tocht wordt afgesloten met een 
politiek café over wonen, werken 
en milieu. 
De fietstocht begint om 10.00 uur 
(en de dag eindigt om 16.00 uur) 
bij station Woerden. 

Informatie: liesbeth van Leeuwen, 
03406-62752. 

Maandag 21 Juni 

Rotterdam-Delfshaven 
Machteld Versnel komt om 16.00 
uur naar een werkbezoek dat door 
D66-Delfshaven, in samenwerking 
met de bewonersorganisaties, is 
georganiseerd. De stadsvernieu
wingswijk Bospolder/Tussendijken 
wordt bezocht. 's Avonds discus
siëren de D66'ers met de bewoners 
over de relatie tussen stadsvernieu
wing en veiligheid. 

Inlichtingen Pa ui Heuberger, 
010-4775282. 

Dinsdag 22 Juni 

Binnenmaas 
Olga scheltema bezoekt de 
Binnenmaas, waar om 20.00 uur 
een speciale activiteit wordt ge
houden. 

Inlichtingen: J.F. Polei, 
01862-1873. 

Reeuwijk 
In Reeuwijk houdt D66 een forum
avond, met onder anderen Eddy 
Schuyer. 

Informatie: Jacques de Klerk, 
01829-2853. 

Woensdag 23 Juni 

Amsterdam 
'Architectuur in de binnenstad' is 
het onderwerp van een speciaal 
politiek café in Eik en Linde. 

Gramsbergen 
Afdeling Harderberg-Gramsbergen 
organiseert een werkbezoek en een 
politiek cafe met een openbare dis
cussie over gezondheidszorg en 
milieu. 

Inlichtingen: Zwols, 05246-1449. 

St-Oedenrode 
St-Oedenrode krijgt Dick Tommei 
op bezoek. 

Inlichtingen: Albert Holl, 
04138-77514. 

Vlijmen 
Louise Groenman is vandaag aan
wezig in Vlijmen, om daar met de 
plaatselijke D66'ers in discussie te 
gaan. 

Informatie: Jaqui van Diessen, 
04108-13103. 

Donderdag 24 Juni 

Deurne 
Wim Vrijhoef doet in Deurne een 
poging uit te leggen wat D66 is en 

waar de partij voor staat. 
Inlichtingen: Joke van Lijssel, 
04934-2350. 

Doorn 
Tijdens een politiek café in Doorn 
geven kandidaat-gemeenteraadsle
den van D66 uitleg over hun mo
tieven om actief te worden in de 
lokale politiek. Bovendien verhaalt 
Aad Nuis over zijn passie voor 
Vestdijk en de invloed die dat 
heeft op zijn dagelijks politiek 
handelen. 

Informatie: Heine Buis, 
02156-8389. 

Elburg 
De afdeling Elburg wil de belangen 
afwegen tussen werkgelegenheid 
en het behoud van de natuur, de 
economische doelstellingen en het 
woon- en leefmilieu. Machteld 
Versnel maakt tijdens het werkbe
zoek, dat om 14.00 uur begint, 
kennis met de vaak al jaren sle
pende dilemma's. 's Avonds is er 
een discussie-avond met de bewo
ners van Elburg, waarbij de ver
keersveiligheid, het woon- en leef
milieu en de beleidsvoornemens 
van de politie de rode draad zijn. 
Van alle opmerkingen en reacties 
wordt een 'zwart-wit boek' samen
gesteld. 

Inlichtingen: Brigille Hemming, 
05250-4278. 

Groningen 
Opnieuw een Regionaal podium, in 
Groningen. Met dit keer de 
Waddenzee als onderwerp. Dick 
Tommei debatteert met enkele 
prominente gasten onder leiding 
van een deskundige voorzitter. De 
regionale podia hebben regelmatig 
plaats, ook buiten de juni-actie 
om, om mensen dichter bij de ac
tuele politieke discussie te bren
gen. 

Informatie: Steven Pieters, 050-
126787. 

Steenbergen 
Olga Scheltema zal met een aantal 
andere sprekers deelnemen aan 
een openbare discussie-avond over 
de gemeentelijke herindeling.Zie 
fax, komt 15 mei. 

Inlichtingen: Lu uk Krijnen, 
01670-61850 

Zeeland/Schaik 
Hans van Mierlo brengt een werk
bezoek aan de Noord-Oost-hoek 
van Brabant. Hij praat om 14.00 
uur in Oss over industriebeleid, af
valverwerking en werkgelegen
heid. In Cuyk staan, om 15.00 uur, 
cultuur-maatschappelijke vraag
stukken centraal. Om 20.00 uur 
worden actuele politieke zaken be
sproken in de afdeling Reek
Schaik-Zeeland. 

Inlichtingen: C.W.M. de Groot, 
08866-1811. 

Vrijdag 25 Juni 

Cromstrijen 
Afdeling Cromstrijen organiseert 
een gevarieerde politieke midzo
meravond, waar naast sprekers ook 
te genieten valt van een drankje 
en een muziekje. Lokale politici 
zullen hun standpunten aan de 
man brengen. Ook worden de be-

langrijkste uitkomsten bekendge
maakt van een enquête die eerder 
die week onder de Comstrijense 
bevolking is gehouden. Tot slot 
verhaalt Gerrit-Jan Wolffensperger 
over de ideeën van D66 en be
spreekt hij de actuele politiek. 

Inlichtingen: Heleen Grimberg, 
01865-4156. 

Putten 
Tijdens een openbare bijeenkomst 
presenteert de afdeling Putten 
haar campagnekreet 'Ommdat het 
ook anders kan'. En dat het anders 
kan, bijvoorbeeld met bestuurlijke 
vernieuwing, wordt daarna aange
toond in een panel met ]acob 
Kohnstamm, Carla Rieteren Toon 
Sterrenburg. Voor discussie is vo
lop gelegenheid. Plaats van happe
ning: De Huifkar aan de 
Kerkstraat, aanvang 20.00 uur. 

Stein 
De afdeling Stein houdt een infor
matiemiddag over plaatselijke mi
lieubewuste bedrijven, met een 
werkbezoek van Doeke Eisma, 
Dick Tommei en Eddy Schuyer 
aan een aantal bedrijven in Stein. 
Knelpunten rond duurzame ont
wikkeling komen aan de orde tij
dens een perspresentatie in café 
De Rochustweve. Onder leiding 
van Eddy Schuyer geven een aan
tal D66-bestuurders daar aan hoe 
zij met die knelpunten omgaan. 
Om 13.30 uur verzamelt iedereen 
zich in caf(• De Rochushoeve. 

Maandag 28 Juni 

Groningen 
De tour van Aad Nuis over studie
financiering doet ook Groningen 
aan. Het Tweede-Kamerlid toetst 
in het hoge Noorden zijn ideeën 
en standpunten over studiefinan
ciering aan die van de aanwezige 
studenten. 

Inlichtingen: Erwin Snoeken, 050-
141964. 

Maas en Waal 
Pieter ter Veer is om 16.00 uur in 
het land van Maas en Waal, waar 
hij -geflankeerd door plaatselijke 
D66'ers- een rondrit maakt langs 
de recreatie-objecten in het ge
bied. Ook bekijken de Maas-en-wa
Iers terreinen waar men tot ont
zanding voornemens is. Onder an
deren wethouder Ebben uit Druten 
en praat 's avonds over dijkver
zwaringen, mestproblematiek en 
dorpspolitiek. 

Inlichtingen: Martin Collin, 
08874-2449. 
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Scholing en Vorming 
Adviesraad 
Jonge Democraten 
Congres Nieuwe Stijl 
Congresstuk Migratie 
Congres Vacatures 
Congres: Europees Program 
Minderheden en Politiek 
Brieven 
Bestuurdersvereniging 

POSTBUS 66 
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Neem een abonnement op POSTBUS 66, de 
tweewekelijkse nieuwsbrief van de Tweede
Kamerfractie van D66. Met D66-standpunten over 
actuele kwesties in de Tweede Kamer. Voor 33 
gulden per jaar. Schrijf een briefje in een 
ONGEFRANKEERDE envelop naar: Landelijk 
Secretariaat D66, Jeroen Nugteren, 
Antwoordnummer 1966, 2509 WB Den Haag. 

TE KOOP: 

Statuten en Huishoudelijk Reglement 

prijs: f 13,- inclusief porto 
bestelwijze: door het bedrag over te maken op giro 
1477777, D66 Den Haag, o.v.v. nr. 6002, het aantal 
exemplaren dat u wilt ontvangen, uw naam en adres. 
U krijgt dan zo snel mogelijk uw exemplaar thuis 
gestuurd. 

DIC-boekje 
(de handige adressen vraagbaak van D66) 

prijs: f 13,- inclusief porto 
bestelwijze: door het bedrag over te maken op giro 
1477777, D66 Den Haag, o.v.v. nr. 6003, het aantal 
exemplaren dat u wilt ontvangen, uw naam en adres. 
U krijgt dan zo snel mogelijk uw exemplaar thuis 
gestuurd. 

CONGRES AGENDA 
Congres Nieuwe Stijl - coNcEPT 

Zaterdag 30 oktober: 

10.00- 10.30 opening door de partijvoorzitter 
introductie congresleiding 
benoeming notulen- en stemcommissie 
op voordracht congresleiding 
toelichting stemprocedures door 
stemcommissie 

FINANCIËN 
* jaarrekening 1992 
* begroting 1994 

10.30- 11.00 presentatie kandidaten besturen en 
commissies 
opening stembussen 

11.00- 11.15 MIGRATIE, inleiding 
11.15 - 12.30 MIG RA Tl E, deelsessies 
13.00 sluiting stembussen 

13.15 - 15.30 Fringe meetings: 
*BASISINKOMEN 
*CULTUUR 
* BESTUURLIJKE VERNIEUWING 
*KERNTAKEN OVERHEID 
* INDUSTRIEBELEID 
* LOKALE POLITIEK 
* OUDERENBELEID 
*GOKVERSLAVING 
(nog toe te voegen actuele onderwerpen) 

15.30- 16.30 MIGRATIE, plenair 
16.30- 17.30 toespraak Tweede Kamerfractie voorzitter 
17.30- 18.00 uitslag verkiezingen 

18.00 - 21.00 diner 

21.00 start sociaal programma met o.a.: 
- Cabaret Ivo de Wijs 
-Feest 

Zondag 31 oktober: 

10.30- 10.45 ACTUELE POLITIEKE MOTIES, 
deelsessies 

10.45 - 11.00 EUROPEES PROGRAMMA, inleiding 
11.00 - 12.00 EUROPEES PROGRAMMA, deelsessies 

12.30 - 14.00 fringe meetings: 
(onderwerpen zie zaterdag) 

14.00 - 15.00 EUROPEES PROGRAMMA, plenair 
15.00- 15.30 ACTUELE POLITIEKE MOTIES, plenair 
15.30 - 16.00 toespraak partijvoorzitter 

ZIE BLADZIJDE 8 EN VERDER VOOR MEER 
CONGRESNIEUWS 



I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
Omtrent Migratie 

Het wetenschappelijk bureau van D66 organiseert 
een conferentie over migratie. De conferentie vindt 
plaats op zaterdag 12 juni in Utrecht. De aanvang is 
12.30 uur. 

Een jaar geleden verzochten het Hoofdbestuur en de 
Tweede Kamerfractie de SWB een analyse te geven 
van het verschijnsel migratie. De SWB projectgroep 
Migratie, die onder voorzitterschap staat van Han 
Entzinger hoogleraar multi-etnische studies, heeft 
onlangs een rapportage afgerond. 
De conferentie wordt gehouden op zaterdag 12 juni, 
in café Zeezicht, Nobelstraat 2, in Utrecht. Café 
Zeezicht ligt op loopafstand (1 0 minuten) van Utrecht 
CS. 
In de SWB-rapportage worden verschillende 
scenario's voor integratie besproken, daarover willen 
wij praten op de conferentie 
De kosten voor de conferentie bedragen f 35,
Hierin zijn begrepen: de toegang tot de conferentie, 
de SWB-rapportage 'In Goede Banen', de koffie en 
thee. . 
U kunt zich aanmelden door onderstaande bon 
ingevuld aan de SWB te sturen, (bellen kan ook, 
070-3858303). Maak nog geen geld over, u ontvangt 
van ons een acceptgiro. Daarmee kunt u aan de zaal 
betalen. 

Brochure •Referenda en Politiek• 

Het wetenschappelijk bureau heeft een brochure 
uitgebracht over referenda. 
Steeds vaker wordt een pleidooi gehouden voor het 
invoeren van een grotere, directe invloed van de 
burger op de politieke besluitvorming. Een voorbeeld 
en eerste aanzet voor initiatiefmogelijkheden voor de 
burgers lijkt de invoering van het referendum. 
Als aan een referendum-initiatief wordt gedacht, 
welke procedures moeten dan worden vastgelegd. 
Welke kaderregeling is vereist? 
De brochure laat een aantal deskundigen aan het 
woord over deze vragen, die systematisch aan de 
orde worden gesteld. 
Het verband tussen de mogelijkheden van het 
referendum en de ontwikkelingen in de politiek wordt 
expliciet geanalyseerd en besproken. Het zijn 
radicale stukken, zoals het een partij als D66 past! 
En met prachtige fotografie gelardeerd. 
De brochure is te bestellen door middel van de bon. 
De kosten zijn f 22,50 (incl. porto) 
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SWB Cahier 'Denken over democratie, 
van forum naar partnerschap'. 

Het wetenschappelijk bureau heeft een nieuw SWB 
Cahier uitgebracht. Het Cahier kreeg de titel 'Denken 
over democratie, van forum naar partnerschap'. De 
auteur is H.J. van Houten. 
In het cahier wordt de D66 idee van democratische 
participatie beschreven. Blokkades worden 
geanalyseerd en strategieën overwogen. Participatie 
is dan niet langer een eenzijdig recht of een morele 
plicht. Het gaat in de richting van actieve deelname: 
zelfbepaling, medeverantwoordelijkheid en 
maatschappelijk initiatief. 
'Integrale participatie' is dan de doelbewuste poging 
om het politiek haalbare en het economisch 
rendabele te combineren met het maatschappelijk 
wenselijke. Daarbij is een hoofdrol weggelegd voor 
de burger als zelfbewuste 'partner' en deelgenoot. 
Met deze noties in het achterhoofd wordt dan 
gekeken naar het functioneren van de formele 
democratie èn van de politieke partijen. 
Veranderingen worden voorgesteld. Alleen langs die 
weg kan het sociale dilemma van de huidige politieke 
cultuur worden aangepakt. 
Wij raden ieder lid van D66, van harte de tekst van 
het Cahier aan. 
Het Cahier heeft A4 formaat en kost f 12.- inclusief 
verzendkosten. U kunt het Cahier bestellen door de 
bon ingevuld naar de SWB te sturen. 

Duurzame Ontwikkeling 

Het Wetenschappelijk Bureau van D66 heeft een 
brochure uitgebracht over het onderwerp: duurzame 
ontwikkeling. 
De uitgave wil een bijdrage leveren aan de discussie 
over de verhouding tussen economie, milieu en 
politiek. 
In de brochure, die vooral een verheldering van deze 
ondoorzichtige problematiek beoogt, zijn artikelen 
samengebracht die ingaan op de diverse facetten, 
zowel theoretisch als practisch. 
Een aantal auteurs is gevraagd vanuit verschillende 
gezichtspunten bij te dragen aan de discussie. 
De brochure heeft A4 formaat en telt 35 pagina's. De 
schitterende fotografie is van Wim van der Ende. 
De brochure kost f 22,50 (incl. porto) U kunt 
bestellen door de bon op de volgende pagina op te 
sturen. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Idee, 
tijdschrift van het wetenschappelijk bureau. 

In het tweede nummer van Idee van 1993 wordt aandacht besteed aan 
de Verzorgingsstaat. Philip ldenburg en Hans van der Loo schreven 
over het sociale en culturele karakter van de Verzorgingsstaat. 
Christiaan de Vries en Allan Varkevisser hadden een gesprek met Theo 
Schuyt over 'maatschappelijk ondernemerschap' als levensstijl en als 
antwoord op de bureaucratische dicipline. Jacqueline Soatenhorst 
schreef over het onderwijs, als voorname sector van de Verzorginsstaat 
Nicky van 't Riet houdt een pleidooi voor het referendum. Sander van 
Bennek om schreef nogmaals over de GA TT, over de scheve 
verhouding tussen product en prijs. Ovet de toekomst van het CDA 
schreef Christiaan de Vries een theoretische kritiek op enkele recente 
beschouwingen uit die krinp. De column, van André van der Brugge, 
gaat over kunst en gelijkheid. De fotografie is van Wim van der Ende. 

Ik bestel: 

0 

0 

0 

0 

0 

0 
0 

Brochure 'Referenda en Politiek'. 
Prijs f 22,50- (incl. porto) 
Brochure 'Duurzame Ontwikkeling' 
Prijs f 22,50- (incl. porto) 
Brochure 'De veranderende rol van de politieke partijen' 
Prijs f 22,50- (incl. porto) 
SWB-Cahier 'Denken over democratie, 
van forum naar partnerschap' Prijs /12,- (incl. porto) 
SWB-Cahier 'Relatie en Huwelijk' Prijs f 10,- (incl. porto) 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per nummer. 
Een abonnement kost f 66,- per jaar. 
Een los nummer kost f 18,- (incl. porto) 
Ik neem een abonnement 
Ik wil een los nummer 

Ik meld mij aan: 

0 

Naam 

Adres 

SWB-Conferentie Omtrent Migratie. Op 12 juni in Utrecht. 
Kosten f 35,- incl. SWB-Rapportage 
(U ontvangt een acceptgiro) 

PC en Plaats 

Opsturen naar SWB D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. 
of telefonisch 070-3858303 
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Een abonnement op Idee kost 
66 gulden per jaar (zes nummers). 
Voor een los nummer betaalt u 
15 gulden (excl. portokosten). 

Vul de bon in en stuur hem naar: 

SWB-066 
Bezuidenhoutseweg 195 

2594 AJ Den Haag 

Naam: 

Straat: 

Pc en Plaats 

'stuur '~il";~H en>èf,.,'.,, 
nummer,;,',,,' 

·S~~rgèen geld. 
ontv(l!Jgt e~n accept-:-giro! 
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SCHOLING EN VORMING I 
SPEECH EN PRESENTATIE 
op 26 juni, 3 + 10 juli 

Wederom biedt het PSVI haar succesvolle 3-daagse 
training "Speech en Presentatie" aan. 
In het 1 ste deel van deze training zijn de oefeningen 
gericht op het versterken van het zelfvertrouwen. 
Vervolgens wordt de basis gelegd voor het 
voorbereiden, structureren en uitvoeren van een 
presentatie. Ook het kunnen hanteren van storingen 
en interrupties komt aan bod. Diverse oefeningen 
worden aan de hand van video-opnamen bekeken 
en beoordeeld. Deelnemers ontvangen vooraf een 
cursusboek met oefeningen, tips en werkopdrachten. 
De training vindt plaats in Den Haag op 26 juni, 3 en 
10 juli. De kosten voor deze training zijn /150,-. 

"D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '94" 
op 16 oktober 

Op 16 oktober aanstaande organiseert het PSVI in 
samenwerking met het landelijk campagneteam een 
grootscheepse bijeenkomst in Bodegraven voor 
lokale en regionale campagne-coördinatoren. In een 
keur van workshops komen de volgende 
onderwerpen aan de orde: 
1 Campagne-strategieën; 1 Toon en stijl van 
campagnevoeren; 1 Inzet en gebruik van 
campagnemiddelen; 1 Pers en Publiciteit; en nog 
veel meer. 
Aan de bijeenkomst wordt medewerking verleent 
door ervaren {landelijke) campagne-coördinatoren 
van D66 zoals: Ernst Bakker, Jan Veldhuizen en Edo 
Spier. Lokale- en regionale campagnecoördinatoren 
èn lokale bestuurders die met de publiciteit rond 
campagnes zijn belast, kunnen zich hiervoor 
inschrijven. De prijs voor deze bijeenkomst is /17,50 
{incl. documentatie, koffie en thee). De bijeenkomst 
begint om circa 12.30 uur en eindigt rond 17.00 uur. 
Bij overtekening zal het PSVI ervoor waken dat van 
zoveel mogelijk afdelingen tenminste één vertegen
woordiger aanwezig is. 

MAAK KENNIS MET D66 op 10 juli 

Op 1 0 juli verzorgt het PSVI opnieuw een 
kennismakingsdag met D66. Onder leiding van 2 
ervaren D66-ers zullen op levendige wijze de 
belangrijkste doelstellingen en ideeën van D66 met 
de deelnemers worden besproken. Ook zal er 
aandacht worden geschonken aan de wijze waarop u 
actief kunt worden in D66. Deelnemers ontvangen ter 
voorbereiding een PSVI-brochure. Kosten: f 17,50; 
Plaats: Assen. Begeleiders: Marga Kool, 
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gedeputeerde provincie Drenthe en Pieter ter Veer 
lid D66-fractie Tweede Kamer. ' 

SYMPOSIUM ROND HET 
POLITIEKE HANDWERK 
op 26 juni 

Op 26 juni organiseert het PSVI een symposium, 
waar mogelijke kandidaten voor de gemeente
raadsverkiezingen van 2 maart 1994 veel aan zullen 
hebben. Met dit symposium sluit het PSVI het 
cursustraject "Oriëntatie op het politieke handwerk" 
af. In het najaar organiseert het PSVI een 
meerdaagse opleiding voor de officiële 
gemeenteraads-kandidaten. Inschrijving voor dit 
symposium op 26 juni is nog mogelijk tot en met 
uiterlijk 11 juni. Het PSVI vraagt een bijdrage in de 
kosten van f 17,50. Plaats: Bodegraven. 

Basiscursus: 
GEMEENTEFINANCiëN EN 
ANDERE MIDDELEN 
op 25 september en 2 oktober 

Deze cursus, bestemd voor kandidaat-raadsleden 
geeft een eerste oriëntatie op de instrumenten die' 
een raadslid heeft om invloed uit te oefenen op het 
gemeentelijk bestuur en beleid. De rol van 
bestuurders en de toepasssing van instrumenten en 
middelen {financiën, grond, informatie, en dergelijke) 
staan deze dag centraal. 
Tijdens de cursus wordt aandacht geschonken aan 
enkele financieel-technische aspecten, waaronder de 
gemeentebegroting. Op deze dag zal echter ook 
zeker gekeken worden naar de momenten waarop 
en de mogelijkheden waarmee het raadslid zijn 
invloed op het bestuur kan doen gelden. 
Ten behoeve van deze cursus wordt momenteel 
gewerkt aan de samenstelling van een nieuwe PSVI
publicatie. Deze verschijnt naar verwachting in de 
eerste week van september en zal aan deelnemers 
vooraf worden verstuurd. Deelname-kosten zijn 
f 30,- inclusief documentatie en koffie en thee. Op 
25 september vindt de bijeenkomst plaats in Arnhem 
en Utrecht en op 2 oktober in Delft. Docenten voor 
deze bijeenkomsten zijn Mieke Bloemendaal, 
burgemeester te Culemborg; Hans Bauer en Arjan vd· 
Hout, wethouders gemeentefinanciën in 
respectievelijk Zeist en Delft. 
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I SCHOLING EN VORMING ! 
PUBLIKATIE IN 
VOORBEREIDING: 
11 066 en de praktijk van het 
Raadswerk .. 

Ter ondersteuning van een meerdaagse training dit 
najaar ontwikkelt het PSVI een speciale publikatie. 
Deze verschijnt rond september bij het PSVI. Als u 
verzekerd wilt zijn van een snelle toezending van 
deze uitgave kunt u hierop intekenen met 
onderstaande bon. Direct na verschijnen wordt de 
brochure u dan toegezonden. Onderwerpen zijn 
onder andere: 

1 Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
1 Raad in relatie tot de burger, de 
belangengroepering en de media; 
1 College-onderhandelingen; 
1 Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties; 
1 Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de 
begrotingscyclus; 
1 Basisinformatie over de belangrijkste 
beleidsterreinen. 

Prijs van deze zeer bruikbare PSVI-brochure is 
f25,-. 

IK BESTEL: (s.v.p. aankruisen) 

0 RAAMWERK '94 - '98 j15,--. 
0 RAAMWERK '94 - '98 

plus DISKETTE 0 31/2 àf 0 5\4; 
WPversie: 0 5.1 àf 0 5.0 àf 0 4.2 j20,--. 

0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN VAN 
D66-VERKIEZINGSCAMPAGNES, prijs j5,-. 

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK 
(nieuwe versie), prijs f15,-. 

0 RAADSWERK (nieuwe versie) 
Introductiebrochure over de formele en algemene 
praktijk-aspecten van het raadswerk. De inrichting 
van het gemeentebestuur, de positie van raadsleden 
etc. Prijs f5,- (excl. porto). 

0 VOOR DE D'RAAD 
Hét D66 tijdschrift voor (aankomende) lokale en 
regionale politici. Voor de D'Raad verschijnt. 6 x per 
jaar, met ca. 18 pagina's per nummer. Een Jaar
abonnement kost f48,--. 
lidmaatschapsnummer: ............................................... . 

katern Democraat nr. 4, 1993 

0 Stuur mij direct na verschijning "D66 EN DE 
PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK" prijs j25,-. 
(alle prijzen zijn exclusief porto) 

IK MELD MIJ AAN: (svp aankruisen) 

0 SPEECH EN PRESENTATIE op 26 juni, 3 en 10 
juli te Den Haag. Kosten f150,-

0 SYMPOSIUM CRIENTATlE OP HET POLITIEKE 
HANDWERK te Bodegraven op 26 juni. Kosten 
f17,50. 

0 MAAK KENNIS MET D66 op 10 juli in Assen. 
Kosten f17,50. 

GEMEENTEFINANCiëN EN ANDERE MIDDELEN. 
Kosten f30,-. 
0 Arnhem op 25 september 
0 Utrecht op 25 september 
0 Delft op 2 oktober 

0 "D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '94" op 16 
oktober te Bodegraven. Kosten f17,50. 

(pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 

NAAM: ........................................................... . 

STRAAT: ............................................ NR ...... . 

PC en PLAATS: ............................................ . 

TELEFOON: .................................................. . 

FUNCTIE IN 066: ........................................ .. 

opsturen naar het PSVI-D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ DEN HAAG 
of telefonisch: 070 - 385.83.03 
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I ADVIESRAAD I 
De ADVIESRAAD op bezoek 
in Straatsburg 

Van 19 tot en met 22 april heeft ongeveer driekwart 
van de Adviesraad, op uitnodiging van ons 
Europarlementslid Jan-Willem Bertens, een bezoek 
gebracht aan het Europees Parlement in Straatsburg. 
Wie dacht, dat het een snoepreisje zou worden 
kwam bedrogen uit, want het werd een echte studie
reis, zoals die ook bedoeld was. Van de stad hebben 
de AR-leden dan ook behalve van de gastronomie 
weinig gezien. 

Gezien het feit dat de reis naar en van Straatsburg 
bijna een volle dag in beslag nam, was er in feite 
vooral de 20e echt gelegenheid om van gedachten te 
wisselen met een zevental Nederlandse 
europarlementariërs (incl. Jan-Willem). Zij maken 
deel uit van de vier grote fracties (socialisten, 
christen-demo-craten, liberalen, groenen). 
De zeven vertegenwoordigden, behalve hun fractie, 
ook evenzovele specialismen, nl. milieu, sociaal 
beleid, buitenlands beleid, verkeer en vervoer. 

Bij alle aangeroerde onderwerpen kwam heel sterk 
naar voren dat de besluitvorming in het parlement 
en/of de Europese Commissie erg vaak door de 
Raad van Ministers onderuit werd gehaald. Toch was 
geen van de parlementariërs negatief over de 
uiteindelijke invloed van het parlement. 
Verder waren alle. parlementsleden (ook de 
socialisten!) het er over eens, dat voorzover er van 
Europese wetgeving sprake moest zijn, dat bijna per 
definitie kaderwetgeving diende te zijn. Deze moest 
dan vervolgens nationaal uitgewerkt worden. 

De inleiding met discussie met Arie Oostlander als 
gast over het buitenlands beleid van de EG stond 
volledig in het teken van de burgeroorlog in het 
voormalige Joegoslavië. Vanzelfsprekend heeft deze 
discussie in de op 25 april bijeengekomen Advies
raad een grote rol gespeeld. 

Het uitstekend georganiseerde bezoek heeft de AR 
een goed inzicht gegeven in mogelijkheden en 
onmogelijkheden van de europarlementariers. 
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De AR-vergadering van 
25 april 1993. 

In de gewone tweemaandelijkse AR-vergadering die 
drie dagen na de Straatsburgreis plaatsvond, 
stonden weer een aantal ingewikkelde onderwerpen 
op het programma. 

Europese partijpolitieke 
samenwerking (en verkiezingen) 

Eerst werd gediscussieerd o.a. met buitenland
secretaris Michel Groothuizen over het feit, dat 066 
ook nu weer los van de internationale federatie van 
liberale partijen (LOR) de Europese verkiezingen 
ingaat. 

Omdat een alternatief gezien de ontwikkelingen in de 
diverse landen waarschijnlijk zal ontbreken, zou de 
gekozen D66-fractie in het parlement daarna weer 
aansluiting kunnen zoeken bij de LOR-fractie. 
Reden van deze wijze van handelen is dat de WO 
weliswaar lid is van die internationale liberale federa
tie: een partij is, waarmee wij om nationaal-politieke 
redenen tijdens de verkiezingscampagnes voor 
gemeenteraden en Tweede Kamer persé niet willen 
worden vereenzelvigd. 
Desgevraagd deelde Jan-Willem Bertens mee, dat 
de samenwerking binnen de huidige liberale fractie 
zeer goed was en dat een aansluiting na de 
verkiezingen hoogstwaarschijnlijk zonder enig 
probleem zou worden geaccepteerd door de nieuwe 
liberale fractie. De AR besloot het HB te adviseren 
het congres voor te stellen de huidige strategie te 
handhaven. 

Joegoslavië 

Een hoogst emotioneel beladen onderwerp. Na een 
uiteraard veel langer durende discussie dan in de 
agenda was voorzien met Doeke Eisma en Jan 
Willem Bertens, nam de AR een tweetal moties aan. 

In de eerste motie werd het kabinet gevraagd niet 
alleen sancties tegen Servië te treffen dan wel de 
getroffen sancties tegen deze republiek te verscher
pen, maar ook stappen te ondernemen om dezelfde 
sancties tegen Kroatië te treffen. Dit uiteraard 
vanwege het feit dat ook het Kroatische bewind 
uiterst bedenkelijke trekken vertoont, terwijl de 
Kroatische troepen in Bosnië zich (weliswaar minder 
frequent dan de Servische) eveneens schuldig 
maken aan de meest gruwelijke wandaden. 
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ADVIESRAAD 

In de tweede motie werd gevraagd het 
wapenembargo tegen de Bosnische regering op te 
heffen. Het effect van het embargo is immers, dat 
juist de zwakste partij erdoor wordt getroffen. 

Stelselherziening gezondheidszorg 

Ook dit maal weer op de agenda. En ook dit keer 
vanwege de uitermate gecompliceerde materie nog 
niet afgerond. Uit de discussie kwam wel als min of 
meer algemene mening naar voren dat in de tot nu 
toe gepresenteerde kabinetsvoorstellen de 
keuzevrijheid van de consument onterecht vrijwel is 
verdwenen. De vergadering liet blijken dat deze 
keuzevrijheid eigenlijk een leidraad zou moeten zijn 
in een herziening van ons stelsel van gezondheids
zorg. De kamerfracties vertonen nuanceverschillen, 
voorwaar een interessante voortzetting ligt voor de 
hand. 

Het vervolg, 29 mei en 19 juni a.s. 

Op 29 mei houdt de AR een extra vergadering om 
tot een afronding te komen van de besluitvorming 
rond de stelselherziening gezondheidszorg. Ook zal 
dan zorg en wonen het onderwerp zijn. 
Op 19 juni, de laatste vergadering voor het 
zomerreces, staan "de kerntaken van de rijks
overheid" en "de profielschets van D66" op de 
agenda van de AR vanaf 10.00 uur openbaar 
vergaderend in de Jaarbeurs te Utrecht. 

De perscommissie-AR (Erik Horstmeijer, Erika 
Jaspers en Roelof van Netten). 

I JONGE DEMOCRATEN 

Het Landelijk Bestuur van de Jonge Democraten is sinds 25 april 1993 als volgt samengesteld: 

- Voorzitter 
-Algemeen secretaris a.i. 
- Penningmeester a. i. 
- Secretaris politiek 
- Secretaris organisatie a. i. 
- Secr. ledenwerving en materialen 
- Secretaris PR a. i. 
- Int. secretaris a.i. 
- Secretaris scholing en vorming 
- Hoofdredacteur Demo 
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Henriëtte de Vos 
Sanne van Kamp 
Petter van Raalte 
Remko van Oijen 
Mirjam van Dijk 
Wendy van der Lubbe 
Henk Gossink 
Suzanne Bakker 
Millicent Kruis 
Christiaan Benebakker 
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I CONGRES NIEUWE STIJL I 
Aanvullingen op de concept congres agenda 
(pagina 1 van deze katern) 

Tijdens dit congres wordt tevens een landelijke 
· presentatie van de kandidaten voor de Tweede 

Kamer gehouden. 

Bovendien houdt het PSVI masterclasses, de 
Bestuurdersvereniging zal een programma 
verzorgen, er zijn wethouders- en 
burgemeestersbijeenkomsten, de Jonge Democraten 
verzorgen een programma, enzovoort. 
Dit zal op een later tijdstip nog in het programma 
worden verwerkt. 

Het najaarscongres zal in geheel vernieuwde vorm 
plaats hebben op 30 en 31 oktober 1993. 
Naast de gebruikelijke congreszaken zijn er talloze 
andere activiteiten zoals fringe-meetings, een 
standpuntenmarkt van branche-organisaties en 
ideële organisaties, wethoudersoverleg, campagne
overleg, voorlichtingsactiviteiten, kandidaten
presentaties en op zaterdagavond een feest. 
Kortom, een congres dat laat zien dat bestuurlijke 
vernieuwing ook binnen D66 vorm heeft gekregen. 
Wilt u zeker zijn van een hotelkamer in het 
congrescentrum, dan kunt u nu al boeken. De prijzen 
zijn (inclusief ontbijt) 1 78,50 voor een 
éénpersoonskamer, 1 107,- voor een 
tweepersoonskamer en 1 25,- voor het diner. 
Reserveren is absoluut noodzakelijk. 
U kunt bellen met het congrescentrum Koningshof te 
Veldhoven, 040-537475. Bij reserveren ontvangt U 
routebeschrijving. 

Op zondag zal ook een bezinningsmoment 
plaatsvinden voor degenen die daar behoefte aan 
hebben. 

Kamerleden zullen elke dag een uur spreekuur 
houden. 

Er zijn mogelijkheden voor ontspanning zoals 
wandelingen en excursies naar de dorpjes die 
bekend staan als de 'Heerlijkheden'. 

Toegangsprijs I 35,00 voor 2 dagen. 
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ALV 57- VOORLOPIG 
CONGRESREGLEMENT 
Hieronder vindt U het voorlopige congresreglement 
voor ALV 57. 
Het definitieve reglement zal worden gepubliceerd in 
de Democraat die op 8 september bij de leden is. In 
de procedure tot en met 20 september komt geen 
verandering meer. 

CONGRESREGLEMENT 

Ter uitvoering van art.89, lid 6 van het Huishoudelijk 
Reglement heeft het Hoofdbestuur van D66 het 
volgende CONGRESREGLEMENT vastgesteld voor 
de 57 -ste AL V van D66 op zaterdag 30 en zondag 
31 oktober 1993 te Veldhoven. 

Art. 1 Het congres van 30 en 31 oktober 1993 te 
Veldhoven is een Algemene 
Ledenvergadering in de zin van art. 70 van 
het Huishoudelijk Reglement. 

Art. 2 Met inachtneming van art. 89 en 90 van het 
huishoudelijk reglement, dienen moties en 
amendementen met betrekking tot de 
begroting, de politieke resolutie "migratie" 
(in de vorm van aanbevelingen) en het 
Europees programma: 

) 

a te zijn vastgesteld door een 
ledenvergadering, hetgeen moet blijken uit 
ondertekening door twee betrokken be
stuursleden, voorzitter en secretaris, of te 
zijn voorzien van vijfentwintig 
handtekeningen (met vermelding van 
lidmaatschapsnummer) van leden van 
D66; 

b uiterlijk, doch liefst eerder, op maandag 
20 september om 14.00 uur in de juiste 
vorm op het Landelijk Secretariaat van 
D66 te Den Haag te zijn ontvangen; 

c uitsluitend in getypte vorm te zijn 
opgesteld op het daartoe vanaf 15 juni bij 
het Landelijk Secretariaat verkrijgbare 
standaardformulier; bij voorkeur vergezeld 
van een floppy met de tekst in 
WordPerfect 5.1 of in ASCI (voorbeeld
flop na 15 juni 1993 op te vragen bij 
Landelijk Secretariaat); 
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! CONGRES NIEUWE STIJL I 
Art. 3 Ingevolge het bepaalde in art. 94, lid 2 van 

het huishoudelijk reglement wordt de 
politieke resolutie "migratie", bestaande uit 
10 aanbevelingen, als volgt in behandeling 
genomen: 
a de voorzitters van de ALV, verder te 

noemen "congresleiding", formeren aan de 
hand van de beslispunten en de daarop 
ingediende moties en amendementen een 
ten congresse te bepalen aantal secties 
(deelsessies); 

b aan de secties wordt de volledige 
behandeling van beslispunten 
(aanbevelingen) met de daarop inge
brachte moties en amendementen 
toebedeeld, met als opdracht dat de sectie 
dient te bepalen welke hoofdpunten van 
discussie plenair moeten worden 
ingebracht; 

c in de secties wordt bij gewone 
meerderheid van stemmen bepaald welke 
hoofdpunten van discussie in welke 
prioriteitenvolgorde plenair aan de orde 
dienen te komen en welke moties en 
amendementen plenair dienen te worden 
ondersteund; 

d moties en amendementen, die in de 
secties niet de vereiste meerderheid 
hebben behaald, worden niet meer plenair 
in behandeling genomen; 

e de congresleiding bepaalt aan de hand 
van de voorstellen uit de secties welke 
hoofdpunten van discussie in plenair debat 
worden gebracht. 

f de congresleiding brengt, met behoud van 
de mogelijkheid een beroep te doen op de 
in artikel 98 van het huishoudelijk 
reglement vastgelegde behandeling, de 
door de secties ter ondersteuning voor
gedragen moties en amendementen 
gegroepeerd in stemming; 

g de congresleiding heeft de bevoegdheid 
ten congresse aanvullende regels te 
stellen. 

Art. 4 Met inachtneming van het bepaalde in artikel 
93 van het huishoudelijk reglement dienen 
Actuele Politieke Moties: 
a te worden voorgesteld door tenminste 5 

leden, hetgeen moet blijken uit 
ondertekening door betrokken leden van 
D66 (met vermelding van lidmaat
schapnummer); 
b uiterlijk te worden ingediend op 

zaterdag 30 oktober 1993 om 17.00 uur 
bij de rapportagecommissie in de juiste 
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vorm. 
c bij voorkeur in getypte vorm te zijn 

opgesteld op het daartoe vanaf 15 juni 
bij het Landelijk Secretariaat 
verkrijgbare standaardformulier; bij 
voorkeur vergezeld van een floppy met 
de tekst in WordPerfect 5. 1 of in ASCI 
(voorbeeld flop na 15 juni 1993 op te 
vragen bij Landelijk Secretariaat); 

d omtrent het in behandeling nemen van 
de ingediende actuele politieke moties 
beslist de AL V aan het begin van de 
vergadering op zondag 31 oktober 
1993; 

e de besluitvorming over de actuele 
politieke moties geschiedt in de 
middagvergadering van zondag 31 
oktober 1993. 
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I CONGRES I 
CONCEPT
CONGRESDOCUMENT 
MIGRATIE 

Voor u ligt het ALV document migratie. Dit document 
is opgesteld door een werkgroep bestaande uit: 
Hans Jeekei (vz), Han Entzinger, Chan Choenni, 
Nicky van 't Riet, Gerdine Rodenburg en Tineke 
Veenstra (secr.) 
Dit thema komt aan de orde op de AL V van 30 en 31 
oktober 1993 in Veldhoven. Het document mondt uit 
in 10 amendeerbare aanbevelingen. 
Amendementen en moties moeten op het Landelijk 
Secretariaat aanwezig zijn op uiterlijk 20 september 
1993. 
Gezien de wenselijkheid om het debat op hoofdlijnen 
te voeren verzoeken wij U dringend de door U 
gewenste bijstelling van de aanbevelingen hierop te 
richten. 

INHOUDSOPGAVE 

1 Migratie: inleiding tot het thema 
2 Overzicht van het thema 
3 Bouwstenen voor een D66-visie 
4 Hoofdlijnen voor een D66-visie op migratie 
5 Thema's in het migratiebeleid 
5. 1 de mondialisering 
5.2 het toelatingsbeleid 
5.3 Nederland als immigratieland 
5.4 beleid voor in Nederland toegelatenen 
5.5 omgang met illegalen 

1 MIGRATIE: INLEIDING 
TOT HET THEMA 

In onze wereld krijgen steeds meer mensen de kans 
zich te verplaatsen en zo hun lot op soms dramati
sche manier te wijzigen. De mondialisering maakt 
bijna iedereen tot potentiële migrant. Een deel van 
deze potentiële migranten zal ook feitelijk gaan 
migreren. 
Het kan daarbij gaan om gezinshereniging, 
gezinsvorming, ontvluchting uit het eigen land om 
politieke redenen, oorlogsgeweld of om economische 
verbetering. Vaak gaat het om een combinatie van 
deze redenen. 

In dit ALV-document wil het Hoofdbestuur ingaan op 
vragen welke rijzen rond de internationale migratie 
en naar de gevolgen. We doen dat in de overtuiging 
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dat Nederland en West Europa steeds nadrukkelijker 
met de gevolgen van migratie worden 
geconfronteerd. We doen dat ook vanuit de 
waarneming dat die gevolgen - ook door de 
toegenomen migratiedruk - meer dan in het nabije 
verleden als bedreigend worden ervaren. 

Het Hoofdbestuur signaleert dat er behoefte is aan 
een helder en rechtvaardig beleid, dat beduidend 
meer moet inhouden dan de verkokerde benadering 
die momenteel domineert. De contouren voor dit 
beleid worden geschetst in 10 amendeerbare 
aanbevelingen. 

De opbouw van dit document is als volgt: in hoofstuk 
2 wordt een beknopte algemene schets van de 
problematiek gepresenteerd. In de hoofstukken 3 en 
4 wordt de hoofdlijn voor de D66-benadering 
aangegeven. Het kernhoofdstuk vormt hoofdstuk 5 
waarin voor thema's in het migratiebeleid richtingen 
en voorstellen worden gepresenteerd. 

2 OVERZICHT VAN HET 
THEMA 

In de Europese Gemeenschap wonen meer dan 
twintig miljoen mensen met een migrantenachter
grond. Van de ruim vijftien miljoen inwoners van 
Nederland zijn er zo'n 1 ,4 miljoen in het buitenland 
geboren; ongeveer de helft van hen heeft de 
Nederlandse nationaliteit, de andere helft een 
buitenlandse. 
De grootste groepen vreemdelingen in Nederland 
vormen de Turken (220.000) en de Marokkanen 
(170 .000). Een 180.000 ingezetenen zijn onderdaan 
van een andere lid-staat van de EG; onder hen zijn 
bijna 50.000 Duitsers en ruim 40.000 Britten. 
Negen procent van de bevolking is dus ooit 
geïmmigreerd; zij kunnen als allochtoon worden 
aangemerkt. Vaak worden ook hun kinderen nog als 
allochtoon beschouwd. Dit is vooral het geval bij de 
immigranten die in een achterstandspositie verkeren 
en die daarom in het kader van het 
minderhedenbeleid bijzondere aandacht van de 
overheid genieten. 
Niet alle allochtonen verkeren echter in een 
minderheidspositie. Velen hebben als vanzelf hun 
weg gevonden in de Nederlandse samenleving. In 
sommige gevallen verloopt het integratieproces dat 
volgt op de immigratie veel soepeler dan in andere. 
Dit blijkt vooral afhankelijk te zijn van de achtergrond 
en het opleidingsniveau van de migranten, maar ook 
de integratiemogelijkheden die de arbeidsmarkt, de 
woningmarkt en het onderwijs bieden spelen in dit 
verband een uiterst belangrijke rol. 

katern Demoaaat nr. 4, 1993 



11 
CONGRES 

Allochtonen in een minderheidspositie wonen vaak 
geconcentreerd in grote steden. Deze tendens tot 
concentratie geeft een extra dimensie aan het 
integratievraagstuk. Zo woont ongeveer de helft van 
de Surinamers, de Turken en de Marokkanen in een 
van de vier grote steden, tegenover slechts 13 
procent van de totale Nederlandse bevolking. 

In dit document staat de internationale migratie 
centraal. Men kan deze echter niet los zien van haar 
oorzaken en haar gevolgen. De oorzaken van de 
migratie zijn gelegen in de grote verschillen tussen 
arm en rijk en tussen vrij en onvrij in de wereld. 
Onderontwikkeling, werkloosheid, oorlog, spanningen 
tussen bevolkingsgroepen en ecologische rampen 
zijn belangrijke migratiebevorderende factoren. 
Hierbij komt dat het tegenwoordig relatief gemakkelijk 
is om grote afstanden te overbruggen. De 
migratiedruk is dan ook sterker dan in het verleden. 
Dit geldt stellig ook voor Oost-Europa sinds het 
wegvallen van het IJzeren Gordijn. 
Migratiedruk is een noodzakelijke, maar geen 
voldoende voorwaarde voor het ontstaan van 
internationale migratie. Migranten moeten immers 
ook ergens terecht kunnen, en daartoe is in principe 
de medewerking nodig van de ontvangende landen. 
De Westeuropese landen, inclusief Nederland, staan 
thans enkele vormen van immigratie toe, hetzij om 
economische redenen, hetzij om redenen van 
humanitaire aard (vluchtelingen, asielzoekers, 
gezinshereniging). Dit betekent echter nog niet dat zij 
zichzelf als immigratieland beschouwen in de 
klassieke betekenis die hieraan bijvoorbeeld in 
Canada of Australië wordt gegeven. 

In 1992 vestigden zich in Nederland 117.000 
mensen, terwijl er 59.000 vertrokken. Onder de 
immigranten bevonden zich 34.000 Nederlanders, 
onder de emigranten 36.000. Dit betekent dat 83.000 
vreemdelingen in Nederland kwamen wonen, terwijl 
er 23.000 vertrokken. Het immigratieoverschot 
bedroeg hiermee 60.000; houdt men rekening met 
administratieve correcties, dan komt dit overschot op 
48.000. 
Onder de 83.000 vreemdelingen die zich in 
Nederland vestigden, kan men enkele belangrijke 
categorieën onderscheiden. In ruim een kwart van 
alle gevallen betreft het onderdanen van een andere 
EG-lidstaat, terwijl nog eens 20% hier is gekomen 
als asielzoeker (met ex-Joegoslavië, Somalië en Iran 
als toplanden).geveer 25.000 nieuwe immigranten 
(zo'n 30 o/o) waren afkomstig uit drie landen die 
reeds grote migrantengemeenschappen in Nederland 
kennen: Turkije, Marokko en Suriname. Bij de Turken 
en Marokkanen ging het in 1991 in 30 procent van 
de gevallen om gezinshereniging en in 40 procent 
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om gezinsvorming (d.w.z. kinderen van migranten die 
een partner uit het land van herkomst laten 
overkomen). Migrantengemeenschappen blijken in de 
praktijk soms als 'migratiebruggen' te fungeren. 

De resterende 20 a 25 procent van alle immigranten 
in 1992 kwam van elders in de wereld, bijvoorbeeld 
als student of als manager van een buitenlands 
(Amerikaans, Japans) bedrijf. Dan is er ook nog de 
illegale immigratie, uiteraard niet inbegrepen in de 
voorgaande cijfers. Schattingen van het aantal 
illegaal in Nederland verblijvende personen variëren 
van 30.000 tot 150.000. Vaak gaat het hier om 
familieleden van legale migranten of om 'toeristen' 
die langer zijn gebleven dan toegestaan. 
De voorgaande cijfers laten zien dat de immigratie 
naar Nederland in omvang zeker niet te 
verwaarlozen is, maar tegelijkertijd goed beheersbaar 
is en ook feitelijk wordt beheerst. Immers, de 
overgrote meerderheid der migranten komt naar 
Nederland omdat de Nederlandse overheid hun 
hiertoe het recht heeft verleend. Het afschaffen van 
de controle aan de binnengrenzen van de EG en de 
harmonisatie van het toelatingsbeleid voor 
asielzoekers in het kader van het Verdrag van 
Schengen zullen hieraan weinig of niets veranderen. 
De immigratie is beheersbaar, ook al is zij bepaald 
hoger dan in het verleden. Die beheersbaarheid is 
niet primair het gevolg van strenge grenscontroles, 
maar zij komt vooral doordat het voor illegaal hier 
verblijvende personen bijzonder moeilijk blijkt het 
hoofd gedurende langere tijd boven water te houden. 
Of men nu werk heeft of niet, men kan in een 
overgereguleerde verzorgingsstaat als Nederland 
nauwelijks onopgemerkt blijven voor de autoriteiten. 
De toelating tot het "bureaucratisch systeem" blijkt 
vaak een nog moeilijker te nemen barrière dan de 
toelating tot het grondgebied. 
Echter ook voor legaal aanwezige migranten blijkt 
integratie niet altijd eenvoudig. Een deel van de 
voorstellen in dit document beoogt hierin verbetering 
te brengen. De leidende gedachte hi~rbij is dat een 
land dat immigranten toelaat, zichzelf~n die 
migranten tekort doet indien hun niet de nodige 
kansen worden geboden om zich een plaats in dat 
land te verwerven. 

3 BOUWSTENEN VOOR 
EEN D66-VISIE 

Als het over migratie gaat wordt al snel over 
grenzen gesproken. Fysieke grenzen tussen landen: 
die vallen binnen West-Europa weliswaar steeds 
meer weg, maar mondiaal bezien zijn grenzen nog 
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steeds belangrijk. Maatschappelijke grenzen aan de 
opname van migranten in een land: er is consensus 
dat er grenzen zijn aan de opnamecapaciteit, aan de 
spankracht van de opnemende samenleving. 
Ethische grenzen: ons land -behorend tot de 
veiligste en rijkste landen van deze aarde- voelt zich 
terecht verplicht om vervolgden en slachtoffers van 
geweld onderdak te bieden. 

Zo beschouwd is er een ondergrens en een 
bovengrens aan het toelaten van migranten in een 
samenleving. De ondergrens heeft sterk met ethiek 
te maken: de bovengrens wordt maatschappelijk 
aangegeven en is gebaseerd op het begrip 
opnamecapaciteit 
De opnamecapaciteit wordt vaak omschreven in 
aantallen. Dat is een beperkte benadering, en wel 
om twee redenen. Allereerst hangt de 
opnamecapaciteit samen met de economische 
structuur van een land. Die is van groot belang voor 
de mate waarin nieuwkomers kunnen worden 
geïntegreerd. De integratie verloopt immers het beste 
wanneer ze in hun eigen levensonderhoud kunnen 
voorzien door eigen economische activiteit. En 
daarnaast zijn bij de opname-capaciteit heel veel 
zaken van belang, die los staan van de pure 
aantallen. Om een paar heel belangrijke te noemen: 
- aan de kant van de migranten: 

hun relatieve rijkdom 
de culturele achtergrond 
de uiterlijke kenmerken (b.v. huidskleur) 
de mate van concentratie 

- aan de kant van de Nederlandse samenleving: 
de beleving van "volte" 
de wens tot meer eigen ruimte (één kamer 
per persoon, woningverdunning) 
de mate waarin geschat wordt dat 
migranten concurrenten op woning- en 
arbeidsmarkt kunnen worden. 
discriminatie 

Opnamecapaciteit is zo bezien een heel dynamisch 
begrip. Daarover - bij de behandeling van de 
thema's in het migratiebeleid - straks meer. 

Als het over migratie gaat wordt verder al snel 
gesproken over problemen. Het Hoofdbestuur wil 
die problemen zeker niet ontkennen, maar vindt wel 
drie relativeringen op zijn plaats. De eerste is een 
historische: migratie is een verschijnsel van alle 
tijden, en niet een opeens optredende tijdbom. Onze 
samenleving heeft geprofiteerd van migranten, die 
naar ons land kwamen om er te werken of vanwege 
het tolerante beleid. Dat wordt soms nét iets té snel 
vergeten. De tweede relativering is een sociale: een 
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redelijk deel van de weerstand die migranten 
oproepen heeft direct te maken met de problematiek 
van "de onderkant van de samenleving", waar dan 
ook. Via kritiek op de migranten drukken mensen 
dan als het ware kritiek op hun eigen 
levensomstandigheden uit. De derde relativering is 
dat er natuurlijk altijd sprake is van angst voor het 
ongebruikelijke en onbekende. 

4 HOOFDLIJNEN VOOR 
EEN D66-VISIE OP 
MIGRATIE 

Gelet op het voorgaande kiest D66 voor de volgende 
hoofdlijnen m.b.t. de migratievraagstukken. 

1 HOOFDLIJN VAN AANPAK 

D66 aànvaardt migratie als een normaal 
verschijnsel, terwijl de overheid een legitiem 
belang heeft bij de beheersing van de 
immigratie (door het voeren van een 
restrictief toelatingsbeleid). 
D66 gaat ervan uit dat de huidige regels 
rond migratie weinig of geen verandering 
behoeven. 
D66 vindt wel dat bestaande regels 
zorgvuldig moeten worden gehandhaafd. 
D66 erkent dat immigratie problemen met 
zich meebrengt, zeker als de toelating van 
migranten niet gevolgd wordt door 
inspanningen van overheid, migranten en 
autochtonen. 
D66 vindt dat zulke inspanningen in het 
verleden te weinig geleverd zijn en dat de 
problemen zijn onderschat. 
D66 kiest derhalve in beginsel voor het 
huidige toelatingsbeleid, met voor de 
eenmaal toegelatenen een stevig 
integratiebeleid via een trajectbenadering 
D66 ziet een directe koppeling tussen een 
goed migratiebeleid en een rechtvaardig 
sociaal- economisch beleid, met begrip voor 
de probleemopeenstapeling in een aantal 
stedelijke wijken. 
D66 vindt dat het illegaal verblijf van 
vreemdelingen in de eerste plaats moet 
worden ontmoedigd; het uitzetten van illegale 
vreemdelingen is geen doel op zich, maar 
het sluitstuk van het beleid gericht op het 
tegengaan van illegaal verblijf. 

Het spreekt vanzelf dat bovenstaande hoofdlijn 
uitwerking krijgt in de 10 specifieke aanbevelingen. 
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Na eventuele amendering van deze aanbevelingen 
zal op de AL V worden aangegeven of deze hoofdlijn 
bijstelling behoeft. 

5 THEMA'S IN HET 
MIGRATIEBELEID 

In de visie van D66 kent het migratiebeleid een 
aantal samenhangende thema's. Dat zijn achter
eenvolgens: 
- de mondialisering (5. 1) 
- het toelatingsbeleid, op zowel Europees als 

nationaal niveau (5.2) 
- Nederland als immigratieland (5.3) 
- beleid voor in Nederland toegelatenen (5.4) 
- omgang met illegalen (5.5) 

5.1 DE MONDIALISERING 

Alle continenten zijn betrokken geraakt bij het 
verschijnsel migratie: het is nu voor het eerst een 
werkelijk mondiaal verschijnsel. De afgelopen 20 jaar 
is de mobiliteit van het kapitaal enorm toegenomen, 
zelfs zo dat in economisch opzicht de natie-staat 
een achterhaald concept begint te worden. 
Internationalisering - ook buiten de kapitaalsstromen 
om - brengt landen met verschillende culturen, 
verschillende economische systemen en een 
verschillend niveau van economische ontwikkeling 
met elkaar in aanraking. 

Tot de kernoorzaken van migratie behoort de 
ongelijke verdeling van de welvaart. Daarnaast, maar 
daarmee in belangrijke mate samenhangend, is de 
bevolkingsgroei een sleutelfactor. Of de 
wereldbevolking zal stabiliseren op 11 of 25 miljard 
dan wel ergens er tussenin, is een van de 
voornaamste variabelen voor de ernst van de 
migratieproblematiek op langere termijn. Als de 
rijkere landen de migratiedruk willen verminderen, 
zullen ze een veel krachtiger beleid moeten 
ontwikkelen gericht op het verminderen van deze 
ongelijke welvaartsverdeling en dus op het 
indammen van de bevolkingsgroei. UNFPA, de VN
organisatie voor family planning activiteiten, heeft 
becijferd dat voor dit laatste in het jaar 2000 
mondiaal jaarlijks een bedrag van omstreeks 
9 miljard US dollar benodigd zal zijn. Nederland zou 
hieraan een substantiele bijdrage kunnen leveren via 
zijn ontwikkelingsbudget. 

Een beleid gericht op vermindering van de 
welvaartsverschillen kan pas op langere termijn 
succesvol zijn en zal offers vragen van de rijkere 
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landen. Toch is een dergelijke benadering 
onontkoombaar als het gaat om het structureel 
aanpakken van een van de belangrijkste oorzaken 
van migratie. 

A 1 
D66 dient zich te blijven inzetten voor het 
slechten van bestaande handelsbarrieres, 
aangezien internationale handel zowel voor 
ontwikkelingslanden als voor Oosteuropese 
landen de economische ontwikkeling op politiek 
beïnvloedbare wijze het meest wordt beperkt 
door deze barrieres. 

A 2 
D66 streeft ernaar dat bij het aanwenden van de 
middelen voor ontwikkelingssamenwerking veel 
meer de nadruk wordt gelegd op het indammen 
van de bevolkingsgroei, teneinde het 
welvaartsniveau (en de ecologische kwaliteit) in 
ontwikkelingslanden te verbeteren. Een 
substantiele verhoging binnen het 
ontwikkelingssamenwerkingsbudget voor dat 
doel is noodzakelijk. 

5.2 HET TOELATINGSBELEID 

5.2.1 Toelatingsbeleid algemeen 

Bij het toelatingsbeleid ten aanzien van migranten 
moet onderscheid gemaakt worden tussen 
verschillende groepen. 
Zeer globaal gesproken komt het huidige 
Nederlandse toelatingsbeleid op het volgende neer. 

EG-onderdanen kennen een specifieke 
positie die zij rechtstreeks ontlenen aan het 
EG-verdrag. 
Gezinshereniging en gezinsvorming worden 
voor een belangrijk gedeelte bepaald door 
het internationaalrechtelijk beschermde recht 
op gezinsleven. De mogelijkheid (en 
daarmee ook de wenselijkheid!) tot 
aanscherping van het toelatingsbeleid op dit 
punt is dan ook beperkt. 
Arbeidsmigratie door migranten van buiten 
de EG is volgens de Nederlandse wet- en 
regelgeving alleen mogelijk, indien geen 
binnenlands prioriteitsgenietend 
arbeidsaanbod voorhanden is. Alleen dan 
kan een· werkvergunning en dus een 
verblijfsvergunning in verband met arbeid 
worden verleend. 
Asielzoekers genieten de bescherming van 
het Vluchtelingenverdrag van Geneve, indien 
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zij gegronde vrees hebben voor vervolging. Zij 
worden dan erkend als vluchteling. Daarnaast nodigt 
Nederland jaarlijks ongeveer 500 vluchtelingen uit, 
die reeds erkend zijn in opvanglanden in de regio. 

5.2.2 Asielproblematiek 

5.2.2.1 Typen asielverzoeken 

Naast de erkende vluchtelingen is er een steeds 
groter wordende groep asielzoekers die weliswaar 
niet valt onder de beschenning van het 
Vluchtelingenverdrag, maar die toch (tijdelijke) 
beschenning verdient op grond van het feit, dat 
terugkeer naar het land van herkomst zou betekenen 
dat zij aan een onmenselijke of vernederende 
behandeling worden blootgesteld. Te denken valt 
aan oorlogsgeweld. Deze groep wordt wel aangeduid 
als gedoogde asielzoekers. Voor gedoogde 
asielzoekers geldt thans, dat zij na verloop van tijd 
(drie jaar) een permanent verblijfsrecht krijgen en 
daarmee een verblijfsvergunning op humanitaire 
gronden. Maar het is ook mogelijk dat de situatie in 
het land van herkomst in die drie jaar verbetert en 
daarmee de grond voor het gedoogd verblijf komt te 
vervallen of juist het omgekeerde, zodat erkenning 
als vluchteling alsnog geschiedt. 
Al met al is de laatste tien jaar het beeld ontstaan 
van een gevarieerde groep asielzoekers, van wie 
slechts een relatief klein gedeelte als vluchteling 
wordt erkend, terwijl een steeds groter wordende 
groep althans tijdelijke beschenning verdient als 
gedoogde en veelal na verloop van tijd blijvende 
beschenning op humanitaire gronden. Economische 
migranten onder de asielzoekers zullen die 
beschenning niet krijgen, maar hun aantal onder de 
asielzoekers neemt alleen maar toe: bij gebrek aan 
mogelijkheden voor (legale) arbeidsmigratie is het 
doen van een beroep op asiel immers de laatste 
strohalm geworden. 
Dit beeld kenmerkt alle Westeuropese landen en 
daarmee de Europese asielproblematiek: de nadruk 
is dan ook meer en meer komen te liggen op het zo 
snel mogelijk kunnen scheiden van de verschillende 
catagorieen asielzoekers, zonder afbreuk te doen 
aan een behoorlijke, met rechtswaarborgen omklede, 
procedure. En zonder afbreuk te doen aan een voor 
de duur van de procedure geldende humane opvang. 
Het belang van hen die werkelijk beschenning 
verdienen moet immers voorop blijven staan. Dat dit 
een steeds moeilijker opgave is onder de druk van 
de aantallen, is gebleken. Dat geldt voor Nederland, 
maar vooral ook voor Duitsland. 
Daarom is het noodzakelijk, dat in Europees verband 
gemeenschappelijke afspraken worden gemaakt, niet 
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alleen over procedures maar juist ook over de criteria 
op grond waarvan al dan niet (tijdelijke) beschenning 
wordt verleend. Dat gemeenschappelijk beleid is er 
nu niet. 

5.2.2.2 Naar een gemeenschappelijk 
asielbeleid 

Bij de totstandkoming van het (Aanvullend) Akkoord 
van Schengen is men er niet in geslaagd een 
harmonisatie van het materiele, inhoudelijke, 
asielbeleid tot stand te brengen. Dat wil dus zeggen, 
dat er geen gemeenschappelijk beleid op het gebied 
van de beoordeling van asielverzoeken bestaat. Dit 
is een van de grote bezwaren van het 
Schengenakkoord. Die noodzakelijke harmonisatie 
zal dus alsnog op andere wijze tot stand moeten 
komen. Uiteraard dient het Schengenakkoord in dat 
geval met die nadere afspraken te worden 
aangevuld. Daaraan wordt overigens wel gewerkt, 
maar nu met de Twaalf EG-lidstaten. 
Een gemeenschappelijk materieel asielbeleid is 
noodzakelijk, omdat anders het gevaar bestaat van 
een neerwaartse spiraal, waarbij de verschillende 
EG-lidstaten hun beoordelingscriteria ten opzichte 
van elkaar aanscherpen om een toestroom van 
asielzoekers naar het eigen land af te wenden en 
waardoor de EG als geheel een steeds groter 
wordende dam opwerpt tegen de komst van 
asielzoekers. Dit is onaanvaardbaar; aan 
asielzoekers moet de beschenning van het 
Vluchtelingenverdrag van Geneve onverkort geboden 
blijven worden. Daarnaast moeten ook die 
asielzoekers, die niet vallen onder de beschenning 
van het Vluchtelingenverdrag maar desalniettemin 
(tijdelijk) niet teruggestuurd kunnen worden naar het 
land van herkomst, bijvoorbeeld in verband met 
oorlogsgeweld, beschenning kunnen vinden. Dit 
betekent dat heldere afspraken gemaakt moeten 
worden over de kriteria voor de gegrondheid van 
asielverzoeken. 

Eventuele bilaterale of multilaterale afspraken 
over de terugname van asielzoekers door derde 
landen, waarvandaan asielzoekers de EG 
bereiken zijn alleen toelaatbaar als gegarandeerd 
kan worden dat asielzoekers ook in die landen 
dezelfde mate van bescherming kunnen vinden 
als in de EG het geval is. Dat moet naast de 
onderschrijving van het Vluchtelingenverdrag van 
Geneve ook blijken uit het beleid t.a.v. 
asielzoekers, die in ieder geval tijdelijke 
bescherming verdienen. 
Op deze uitgangspunten dient een gemeenschappe
lijk asielbeleid gebaseerd te zijn. 
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De noodzakelijke harmonisatie zal vooralsnog langs 
intergouvernementele weg (met de Twaalf) tot stand 
moeten komen, waarbij althans voor het Nederlandse 
parlement geldt, dat voldoende mogelijkheden 
geboden moeten worden tot werkelijke democrati
sche controle. Dat wil concreet zeggen: waar in 
intergouvernementeel verband afspraken tot 
harmoniserende wet- en regelgeving worden 
gemaakt, moet het parlement vooraf in de gelegen
heid worden gesteld zich daarover uit te spreken. Dit 
vergt uiteraard enerzijds voldoende alertheid van het 
parlement en anderzijds de verantwoordelijkheid van 
de regering om ontwerp-afspraken ter kennis van 
het parlement te brengen. Op die manier moet de 
situatie voorkomen worden, dat de totstandkoming 
van nationale wet- en regelgeving op het gebied van 
het asielbeleid in feite al is bepaald door afspraken 
op intergouvernementeel niveau, waaraan het 
parlement part noch deel heeft gehad. 
In een later stadium kan deze harmonisatie 
plaatsvinden in het kader van het Verdrag van 
Maastricht. Volgens dit verdrag krijgt de 
intergouvernementele werkwijze bij de harmonisatie 
van het asielbeleid een formele basis en voor het 
Nederlandse parlement is daarmee met zoveel 
woorden vastgelegd - in de Goedkeuringswet van 
het Verdrag - dat het vooraf wordt betrokken bij de 
besluitvoming. 
Het Verdrag van Maastricht biedt bovendien met 
zoveel woorden de mogelijkheid, dat de harmonisatie 
van het asielbeleid op communautair niveau kan 
gaan plaatsvinden, als de Twaalf daarmee 
instemmen. Dit einddoel moet van harte ondersteund 
worden en Nederland zal daaraan dan ook moeten 
meewerken als de noodzakelijke democratische en 
rechterlijke waarborgen op communautair niveau ook 
werkelijk tot stand komen: betrokkenheid van het 
Europese parlement en rechtsmacht voor het 
Europese Hof van Justitie. 

5.2.3 Naar een gemeenschappelijk beleid 
voor de andere migratiestromen 

Naast een gemeenschappelijk asielbeleid moet ook 
gemeenschappelijk Europees beleid ten aanzien van 
andere migratiestromen worden gestimuleerd: het 
gaat hierbij om migratie in verband met 
gezinshereniging en gezinsvorming en 
arbeidsmigratie. De versterking van de rechtspositie 
van eenmaal tot de EG toegelaten migranten 
verdient eveneens bijzondere aandacht. 

Voor de totstandkoming van een gemeenschappelijk 
beleid op het gebied van gezinshereniging en 
gezinsvorming geldt hetzelfde traject als ten aanzien 
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van de realisering van een gemeenschappelijk 
asielbeleid: Intergouvernementeel met democratische 
waarborgen, in een later stadium op basis van het 
Verdrag van Maastricht en zo mogelijk in een 
eindstadium langs communautaire weg, als in het 
Verdrag van Maastricht voorzien. 
Uitgangspunt voor het gemeenschappelijk beleid op 
dit terrein dient te zijn: eerbiediging van het 
internationaalrechtelijk beschermde recht op 
gezinsleven. Dat wil zeggen dat voorwaarden mogen 
worden gesteld in de sfeer van inkomen en huisves
ting, maar deze voorwaarden mogen nooit zover 
gaan, dat zij het recht op gezinsleven en 
gezinsvorming feitelijk frustreren. Een quotum-beleid 
is voor deze categorie dan ook niet mogelijk. 
Speciale aandacht verdient overigens de positie van 
vrouwen met een afhankelijke verblijfstitel. Wanneer 
zij als gevolg van mishandeling niet meer bij hun 
partner verblijven, moeten zij aanspraak kunnen 
maken op een zelfstandige verblijfstitel. 

Een gemeenschappelijk beleid ten aanzien van 
arbeidsmigranten, kan op vergelijkbare wijze tot 
stand komen. Uitgangspunt is dan: alleen als er geen 
binnenlands prioriteitsgenietend arbeidsaanbod 
voorhanden is, kunnen werkvergunningen worden 
verleend aan arbeidsmigranten van buiten de EG. 
Daarbij moet zo mogelijk een gemeenschappelijk 
beleid tot stand komen ten aanzien van het al dan 
niet verlenen van tijdelijke werkvergunningen, 
bijvoorbeeld in verband met vormen van arbeid die 
seizoensgebonden zijn. 

Wanneer migranten eenmaal tot de EG zijn 
toegelaten, verdient de versterking van hun 
rechtspositie binnen de EG bijzondere aandacht. E_en 
geleidelijke opbouw van rechten, gerelateerd aan de 
duur van het verblijf, dient daarbij het uitgangspunt te 
zijn. Nederland moet zich hiervoor actief inzetten, 
waarbij de rechtspositie van migranten zoals wij die 
kennen gehandhaafd blijft. Dat betekent dat 
migranten na vijf jaar (legaal) verblijf een in principe 
onaantastbaar verblijfsrecht hebben. 

A3 
Harmonisatie van het asielbeleid in Europees 
verband is noodzakelijk, enerzijds om te voorkomen 
dat door onheldere kriteria valse verwachtingen 
worden gewekt en anderzijds om te voorkomen dat 
aan asielzoekers onvoldoende (tijdelijke) 
bescherming wordt geboden. 
Eventuele bilaterale of multilaterale afspraken over 
de terugname van asielzoekers door derde landen, 
waarvandaan asielzoekers de EG bereiken zijn 
alleen toelaatbaar als gegarandeerd kan worden dat 
asielzoekers ook in die landen 
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dezelfde mate van bescherming kunnen vinden 
als in de EG het geval is. Dat moet naast de 
onderschrijving van het Vluchtelingenverdrag van 
Geneve ook blijken uit het beleid t.a.v. 
asielzoekers, die in ieder geval tijdelijke 
bescherming verdienen. 
Het gemeenschappelijk beleid dient vooralsnog 
langs intergouvernementele weg tot stand te 
komen, waarbij communautaire regelgeving het 
einddoel blijft. Het Verdrag van Maastricht biedt 
daarvoor de basis. 
Harmonisatie van het toelatingsbeleid op andere 
gronden, dat wil zeggen harmonisatie van het 
beleid met betrekking tot gezinshereniging en 
gezinsvorming en arbeidsmigratie moet eveneens 
worden bevorderd. Ook hiervoor geldt, dat - in 
ieder geval voorlopig - de intergouvernementele 
weg moet worden bewandeld. 
De parlementaire controle moet hierbij afdoende 
worden geregeld. 

A4 
De versterking van de rechtspositie van 
migranten binnen de EG moet eveneens 
bijzondere aandacht krijgen. Uitgangspunt is, dat 
na vijf jaar (legaal) verblijf een in principe 
onaantastbaar verblijfsrecht ontstaat. 

5.3 NEDERLAND ALS 
IMMIGRATIELAND 

Het geheel aan regels rond migratie maakt de 
toelating tot een beheersbaar vraagstuk. 
Althans: dit geldt voor de spelregels om toegelaten te 
worden. Het aantal toegelatenen is afhankelijk van 
het aantal potentiële migranten dat jaarlijks binnen 
die spelregels valt. 
Dat aantal kan van jaar tot jaar fluctueren. Hierdoor 
kan het beeld ontstaan van een groot en niet meer te 
beheersen aantal. Zo ontstaat onzekerheid over de 
opnamecapaciteit 
Overigens valt de fluctuatie erg mee, de aantallen 
niet-Nederlandse immigranten bedroegen in 1990 
81.000, in 1991 84.000 en in 1992 83.000. Toch blijft 
er een element van onzekerheid. Om die 
onzekerheid te reduceren wordt nu soms gepleit voor 
het instellen van jaarlijkse quota. Redenering is dan 
dat die quota het vervolgtraject beheersbaarder, en 
beter planbaar maken. 
D66 is van mening dat binnen de systematiek van de 
huidige regelgeving voor immigratie een quota
systeem moet worden afgewezen. Technisch gezien 
noodzaakt de relatief beperkte fluctuatie er niet toe 
(er is met deze afwijkingen goed te plannen). Voorts 
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zal instelling van een reëel quoteringssysteem ertoe 
leiden dat het recht op gezinshereniging en -vorming 
genuanceerd zal moeten worden. 
Internationaalrechtelijk is dit een moeilijk traject. 
Daarnaast is het gevaar niet denkbeeldig dat quota 
bedoeld voor de stroomlijning van de toetreding, 
zullen worden gebruikt om de toetredingsaantallen 
jaarlijks neerwaarts bij te stellen. 

D66 vindt wel dat de zorg voor de opnamecapaciteit 
van onze samenleving moet worden omgebogen tot 
een plicht. Een plicht om er voor zorg te dragen dat 
eenmaal toegelaten migranten goed geïntegreerd 
raken in onze samenleving. De toegelatenen moeten 
alle kansen krijgen om hier een behoorlijk bestaan 
op te bouwen. Nederland zal - politiek gezien -
moeten erkennen een immigratieland te zijn, met een 
daarbij behorend beleid. 

AS 
Immigratie is een blijvend verschijnsel. D66 vindt 
dat het huidige minderhedenbeleid moet worden 
omgevormd tot een integratiebeleid voor 
immigranten. D66 is van mening dat binnen de 
systematiek van de huidige regelgeving voor 
immigratie een quotasysteem moet worden 
afgewezen. 

5.4 BELEID VOOR IN NEDERLAND 
TOEGELATENEN 

In Nederland toegelaten migranten moeten zo snel 
mogelijk in staat worden gesteld een bestaan op te 
bouwen. Daarnaast moet er voor gezorgd worden 
dat nieuwe migranten niet de nu al aanwezige 
problemen verergeren. 
Voor het beleid betekent dit het werken langs twee 
lijnen: 
- de lijn van integratie (5.4.1) 
- de lijn van tegengaan van een aantal reeds 

aanwezige spanningen (5.4.2) 

5.4.1 Beleid gericht op integratie 

De beleidsinspanningen moeten erop gericht zijn de 
migrant zo snel mogelijk zelfstandig te laten 
functioneren in onze samenleving. Scholing en 
toeleiding naar_ een arbeidsplaats zijn daarbij heel 
belangrijk. D66 stelt voor migranten-nieuwkomers 
een trajectbenadering voor. Dit houdt in dat per 
individuele migrant wordt bekeken welke 
integratieweg afgelegd moet worden én kansrijk is. 
Elementen van de trajectbenadering zijn onderwijs, 
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aangepaste scholing, begeleiding bij het vinden van 
een woning, toeleiding naar een arbeidsplaats. De 
trajectbenadering vereist een individuele aanpak, en 
derhalve fors veel begeleiding. Naast extra faciliteiten 
is het nodig het netwerk aan intermediaire 
organisaties en zelforganisaties t.b.v. de migranten 
zo te herstructureren dat er een maximale inzet aan 
personeel voor concrete begeleiding gegarandeerd 
is. Financieringsstromen in minder renderende delen 
van het minderhedenbeleid moeten worden geleid 
richting trajectbegeleiding. 

A 6 
D66 is voor opzet van een trajectbenadering voor 
scholing, toeleiding naar de arbeidsmarkt en voor 
het vinden van huisvesting. Deze 
trajectbenadering moet zo dicht mogelijk bij de 
migrant plaatsvinden en moet ook gelden voor 
asielzoekers die kansrijk zijn. 
Financiën en personeel hiervoor kan mede 
gevonden worden door herstructurering van het 
netwerk van intermediaire organisaties in de 
sfeer van welzijn, schoolbegeleiding etc, met 
inschakeling van de zelforganisatie&. 

5.4.2 Beleid gericht op het tegengaan van 
spanningen 

Migranten komen veelal terecht in situaties die ook 
zonder migranten als achterstandssituaties kunnen 
worden aangemerkt. Dat geldt voor de werkplek, dat 
geldt zeker ook vaak voor de woonplek. Drie bij de 
opnamecapaciteit belangrijke elementen n.l. 

de mate van geografische concentratie van 
migranten. 
de snelheid waarmee migranten in een 
bepaald gebied instromen. 
de mate van concurrentie tussen migranten 
en autochtonen op arbeids- voorzieningen
en woningmarkt gaat meer dan evenredig op 
voor een aantal wijken in de grotere steden. 
Daar is de concentratie, de instroomsnelheid 
en de concurrentie om banen en woningen 
hoog. De mate waarin er per wijk wordt 
gereageerd verschilt natuurlijk. 
In het algemeen is het vanuit preventie
oogpunt verstandig om de migratiedruk op 
deze wijken niet verder te doen toenemen. 
Zonder maatregelen zal door het grote 
aandeel van de volgmigratie de concentratie 
aan migranten daar juist wel toenemen. 
Ook is het nodig om reeds bestaande 
spanningen in deze wijken op gerichte, en 
liefst wijkspecifieke manier het hoofd te 
bieden. Het verminderen van deze 
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bestaande spanningen is één van de 
elementen van het door de Regering zo 
groots gepresenteerde, maar nu stagnerende 
initiatief van de sociale vernieuwing. Een 
belangrijke reden, waarom de sociale 
vernieuwing op veel plaatsen is gestagneerd, 
is dat men niet bij machte is gebleken de 
bestaande verkokering te doorbreken. 066 
vindt dat de aandacht voor de leefomgeving 
en voor de voorzieningen in de betrokken 
wijken onverminderd groot dient te blijven, 
maar dat een krachtiger aanpak nodig is om 
tot een werkelijke verbetering van de situatie 
te komen. Daarom stelt D66 voor: 

Om de negatieve gevolgen van de migratiedruk 
en andere hiermee samenhangende ontwikkelin
gen in bepaalde geselecteerde, merendeels oude 
stadswijken het hoofd te bieden, is een 
krachtiger aanpak nodig dan de sociale 
vernieuwing heeft kunnen bieden: D66 is 
voorstander van een onorthodoxe, integrale 
benadering van de verbetering van de leefsituatie 
in deze wijken. Deze aanpak houdt onder meer in, 
dat de bestaande verkokering wordt doorbroken 
door instellingen te verplichten tot 
samenwerking, en dat er meer ruimte moet 
komen voor bestuurlijke experimenten. 

Het waar mogelijk afleiden van nieuwe migratiedruk 
op juist deze wijken vraagt andere maatregelen. 
Belangrijk is hier het realiseren van een beleid 
inzake het voor migranten reëel toegankelijk maken 
van andere wijken dan de huidige concentratie- dan 
wel instroomwijken. Dat vraagt om maatregelen in de 
sfeer van volkshuisvesting en ruimtelijke ordening. 
Concreet betekent dat voor migranten betaalbare 
woningen moeten worden gerealiseerd door de 
steden heen. 

A B 
D66 vindt het zinvol het gemeentelijk ruimtelijk 
en volkshuisvestingbeleid mede in dienst te 
stellen van het verminderen van spanningen in 
wijken met veel migranten, dan wel in wijken met 
een hoge instroomsnelheid. Dit 
toegankelijksbeleid vereist zorg voor het creëren 
van een aanbod van betaalbare woningen in alle 
stedelijke wijken. 

De voorgestane aanpak - trajectbenadering, extra 
aandacht voor geselecteerde wijken, toeganke
lijkheidsaanpak - zal, tot slot, criminaliteitspreventief 
werken. De opkomst van criminogene factoren zal in 
een vroegtijdig stadium kunnen worden gesignaleerd: 
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er is dan althans de mogelijkheid adequaat op te 
treden. 

5.5 OMGANG MET ILLEGALEN 

De discussie over illegaal in Nederland verblijvende 
vreemdelingen heeft geleerd, dat er wellicht twee 
illegalenproblemen bestaan. Het eerste probleem is 
dat er mensen zijn die hier rechtens niet behoren te 
zijn - dat probleem zal overigens altijd blijven 
bestaan - en het tweede probleem is het kennelijk 
politieke probleem, het probleem dat de politiek 
moeite heeft de juiste toon en houding ten opzichte 
van het eerste probleem te bepalen. Juist de politiek 
moet ertegen waken om al te gemakkelijk verbanden 
te suggereren tussen maatschappelijke onvrede 
enerzijds, zoals het gevoel van onveiligheid, 
criminaliteit, misbruik van sociale voorzieningen en 
illegaliteit anderzijds. Bovendien moet niet de illusie 
gewekt worden dat het illegalenvraagstuk kan 
worden opgelost door alle illegalen Nederland uit te 
zetten. Dat is een onmogelijke opgave en daarmee 
ook een gevaarlijke uitlating. Prioriteiten bij het 
opsporings- en uitwijzingsbeleid moeten 
daarentegen worden geaccepteerd, om te 
voorkomen dat een in maatschappelijk opzicht 
volstrekt onaanvaardbare jacht op (illegale) 
vreemdelingen wordt geopend. 

Het beleid gericht op het tegengaan van illegaliteit 
dient in de eerste plaats een ontmoedigingsbeleid te 
zijn: het in voorkomende gevallen uitzetten van 
illegalen is dan het sluitstuk van dit beleid. Daarbij is 
het wenselijk specifieke afspraken te maken over de 
terugname van eigen onderdanen met die landen 
van waaruit relatief veel illegale migratie voorkomt. 
Tegen illegale tewerkstelling moet scherper worden 
opgetreden en het recht op overheidsvoorzieningen 
moet helderder dan tot nu toe gekoppeld worden aan 
en dus gecontroleerd worden op legaal verblijf. 
Onduidelijke situaties (waarbij de overheid valse 
verwachtingen wekt en daarmee ook verplichtingen 
voor zichzelf creeert) moeten zo worden voorkomen. 
In de toekomst zal via de bevolkingsadministratie, 
onder waarborging van de privacybescherming, aan 
de verschillende uitvoerende instanties een reêle 
indicatie voor het recht op overheidsvoorzieningen 
gegeven moeten kunnen worden. 
Gezondheidszorg en onderwijs aan leerplichtige 
leerlingen nemen hierbij overigens een bijzondere 
positie in: die voorzieningen moeten steeds 
toegankelijk blijven. 
Ook in de sfeer van het recht op volks- en 
werknemersverzekeringen moet nog meer helderheid 
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gebracht worden. De -betrekkelijk recente
koppeling van het Sofi-nummer aan legaal verblijf is 
hiervan een voorbeeld. 

A 9 
lilegaal verblijf moet in de eerste plaats worden 
ontmoedigd. Het in voorkomende gevallen 
uitzetten van illegalen is het sluitstuk van het 
tegengaan van illegaliteit, waarbij het wenselijk is 
specifieke afspraken te maken over de terugname 
van eigen onderdanen met die landen 
waarvandaan relatief veel illegale migratie 
voorkomt. Tegen illegale tewerkstelling moet 
scherper worden opgetreden en het recht op 
overheldsvoorzieningen moet helderder dan tot 
nu toe worden gekoppeld aan en gecontroleerd 
worden op legaal verblijf. Dit geldt ook voor het 
recht op volks- en werknemersverzekeringen. 

Het onderliggend probleem van de arbeidsmarkt, die 
kennelijk wordt gekenmerkt door de behoefte aan 
bepaalde vormen van laag betaalde arbeid, maar die 
hierin langs de reguliere weg onvoldoende kan 
voorzien, vergt een discussie die veel dieper gaat 
dan het tegengaan van illegale tewerkstelling, hoe 
noodzakelijk dit laatste op zichzelf ook is. Hierbij 
moeten zaken in beschouwing worden genomen als 
de rol van de arbeidsbemiddeling, het hanteren van 
het begrip "passende arbeid", de beroepsgerichte 
wederkerende scholing, de toekomst van 
bedrijfstakken die relatief sterk op illegale arbeid 
leunen en -last but nat least - het complexe 
vraagstuk van de samenhang tussen arbeid en 
sociale zekerheid. 
In dit document volstaan wij met de constatering dat 
de immigratie in haar huidige vorm leidt tot een 
toenemende onevenwichtigheid tussen vraag en 
aanbod in de onderste regionen van de 
arbeidsmarkt. Zij die legaal hier binnenkomen, 
hebben moeite om aan de slag te komen, terwijl veel 
functies waarin de nieuwe immigranten, gezien hun 
scholingsniveau zouden kunnen worden geplaatst, 
nu worden vervuld door illegalen. De druk op het 
sociale zekerheidssteiser neemt hierdoor toe, met als 
mogelijk uiteindelijk resultaat dat de sociale 
zekerheid - en hiermee het gegarandeerde 
bestaansminimum - voor sommigen of zelfs voor 
allen omlaag moet. 
D66 zou dit een verkeerde ontwikkeling vinden, die 
alleen kan worden gekeerd door strikte handhaving 
van het huidige restrictieve toelatingsbeleid en door 
het bieden van een veel beter en veel verplichtender 
inburgeringstraject aan legale immigranten. 
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066 kent een hoge prioriteit toe aan de 
ontwikkeling van een nieuw beleid inzake de 
plaats van laag geschoolde arbeid in Nederland, 
mede in het licht van de voortgaande immigratie. 
Zo'n beleid dient oog te hebben voor de 
wisselwerking tussen deze immigratie, arbeids
marktvraagstukken, sociale zekerheid en de 
structuur van de economie. In dit verband dient 
in ieder geval te worden vastgehouden aan drie 
doelstellingen: maximalisering van de 
werkgelegenheid, gelijke behandeling van 
autochtonen en immigranten, en het garanderen 
van een aanvaardbaar bestaansminimum voor 
iedereen in Nederland. 

HB-workshop concrete 
maatregelen 

Het HB zal los van dit document een kort 
programma van concrete maatregelen 
gericht op integratiebeleid en grote
stedenproblematiek gaan vervaardigen. In 
dit kader wordt begin september een 
workshop georganiseerd. Meer daarover in 
de volgende Democraat. Aanmelding graag 
bij het landelijk secretariaat (070 - 385830, 
Tineke Veenstra). 

SWB-studiedag Migratie 

De SWB presenteert - onafhankelijk- op 12 
juni a.s. de rapportage 'In goede banen', 
waarin een analyse wordt gegeven van 
migratie als verschijnsel. Meer informatie 
hierover vindt u op de SWB-pagina's in dit 
katern {blz. 2 en 3). 
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Vacatures Besturen en 
Vaste Commissies ALV 57 

Met deze kennisgeving opent het Hoofdbestuur de 
kandidaatstelling voor de vacatures in besturen en 
commissies waarin de ALV 57 op 30-31 oktober 1993 
moet voorzien. De meeste vacatures ontstaan doordat een 
einde komt aan een bestuurstermijn. Voor zover bekend 
staat bij de vacature vermeld of het zittende lid zich al dan 
niet herkiesbaar stelt. 

Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij het 
landelijk secretariaat: tei.070-3858303. Ingevulde 
formulieren moeten voor maandag 6 september 1993, 
12.00 uur binnen zijn bij het landelijk secretariaat: 
D66; Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. 
Voor meer informatie over de functies kunt u het beste 
contact opnemen met de bij de vacatures genoemde 
contactpersonen of het landelijk secretariaat. 

Hoofdbestuur 
* DB-publiciteitscoördinator; Marjolein Hazebroek 
* regio-HB-Iid Drenthe; Carla Fockens 
* regio-HB-Iid Noord-Holland; Ton Harzing is herkiesbaar 
* regio-HB-Iid Zuid-Holland; Han Weber is herkiesbaar 
* regio-HB-Iid Zeeland; Jopie Boogerd 

Info: Leo Keus, 070-3858303 

PSVI-bestuur 
* penningmeester; wordt voor het eerst door de ALV 

gekozen 
* 2 leden 

Info: Leo Pinxten, 070-3858303 

SWB-bestuur 
* voorzitter; wordt voor het eerst door de AL V gekozen 
* 5 leden; 0. Drijber-Bosscher, H. Entzinger, I. Klaasen, M. 

van Leest en T. Stegeman zijn herkiesbaar. 

Info; profiel: Margraat van Son, 070-3858303 

Financiële commissie 
* 1 vacature; P. Kooiman herkiesbaar 

Info: Ewout Cassee (voorzitter FC): 020-676014 

Programmacommissie 
* 1 lid 

Info: Bart Bakker (voorzitter PC): 070-3234349 of 
Leo Keus: 070-3858303 

Rapportagecommissie 
* 1 lid; i.v.m. uitbreiding commissie 
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D66 CONCEPT -EUROPEES PROGRAMMA 1994-1999 

Ten geleide van de Programmacommissie 

Op 30 en 31 oktober 1993 wordt het Congres Nieuwe Stijl gehouden in Veldhoven. Dit congres zal het 
Europees programma vaststellen. Voor u ligt het concept van de Programmacommissie. 
Dit concept-programma is amendeerbaar, met uitzondering van de inleiding. 
Amendementen moeten op 20 september 1993 om 12.00 uur binnen zijn bij het landelijk secretariaat 
van D66; Bezuidenhoutseweg 195; 2595 AJ Den Haag. 
Formulieren voor moties en amendementen zijn verkrijgbaar bij het landelijk secretariaat: 
tel. 070-3858303. 

Bij het opstellen van dit concept-programma heeft de Programmacommissie gebruik gemaakt van 
adviezen van deskundige partijleden. Deze leden willen wij op deze plaats bedanken voor hun bijdrage. 
Onze dank gaat daarnaast uit naar Ma~anne de Kwaasteniet die optrad als penvoerder. 

Leden van de Programmacommissie en betrokken leden van het Hoofdbestuur en de fracties in het 
Europees Parlement, de Tweede en Eerste Kamer, zijn bereid het concept-programma desgevraagd 
toe te lichten tijdens een afdelings- of regiovergadering. Sprekers zijn aan te vragen bij het landelijk 
secretariaat, 070-3858303. 

De Programmacommissie 
mei 1993 

I N L E I D I N G: WA A R 0 M E U R 0 P A ? 

De Europese verkiezingen gaan niet alleen over Europa. Eigenlijk gaan ze ook gewoon over 
Nederland. Doordat we als Europeanen zo dicht bij elkaar wonen en voor allerlei zaken steeds meer op 
elkaar zijn aangewezen moeten we samen bouwen aan onze toekomst. Daarvoor zijn goed werkende 
Europese spelregels en instellingen nodig en een goede democratische controle. Europa was tweemaal 
de bron en het toneel van wereldoorlogen. De EG en de NAVO zijn opgericht om een herhaling 
daarvan voor altijd onmogelijk en ondenkbaar te maken. 

Toch vinden op dit moment niet ver van de grenzen van de Europese Gemeenschap gewapende 
conflicten plaats van een ongehoorde wreedheid. De val van de communistische dictaturen in 
Centraal- en Oost-Europa heeft op de meeste plaatsen vrijheid gebracht en hoop op een betere 
toekomst. Het optimisme dat direct ontstond na de val van de Berlijnse muur heeft echter plaats 
gemaakt voor een meer realistische kijk op de werkelijkheid. Op enkele plaatsen, zoals in ex
Joegoslavië, heeft het verdwijnen van het oude regime weinig of geen vrijheid en wel veel ontwrichting 
gebracht. Een kwaadaardig nationalisme, dat risico's inhoudt voor de stabiliteit en de vrede, heeft in 
diverse landen de kop opgestoken. De meeste voorheen communistisch geregeerde landen hebben 
veel moeite met de overgang naar een markteconomie. Hun jonge democratieën zijn kwetsbaar. De 
Westeuropese landen kunnen op hun beurt niet lang immuun blijven voor de gevolgen van instabiliteit 
en economische neergang aan hun grenzen. Alleen door in Europees en Atlantisch verband samen te 
werken kunnen deze problemen effectief worden aangepakt. Het geleidelijk opbouwen van een 
slagvaardiger en democratischer Europese Unie is het beste middel om te voorkomen dat Europa 
terugvalt in de situatie van de eerste helft van deze eeuw, met zijn rivaliteit tussen de grote Europese 
landen, nationalisme, spanningen en gewapende conflicten. Eind 1991 is in Maastricht een aanzet 
gegeven tot omvorming van de Europese Gemeenschap in de Europese Unie. 

Maar de EG-landen blijven vaak te veel verdeeld over de manier waarop ze hun toekomstige Europa 
willen opbouwen. Soms zijn ze ook niet in staat tot het nemen van de noodzakelijke dagelijkse 
besluiten over politieke en economische kwesties. Het Europees milieubeleid en het streven naar 
duurzame ontwikkeling staan nog in de kinderschoenen. Daaruit blijkt dat, ondanks alle mooie officiële 
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verklaringen over Europa, de Europese samenwerking in de praktijk eerder te weinig dan te veel 
voorrang krijgt in de nationale belangenafweging. De Westeuropese staten vertonen in hun nationale 
besluitvormingsprocessen symptomen van politieke aderverkalking en verstarring. In Nederland 
bijvoorbeeld wordt de verkokering niet doorbroken omdat de Minister President niet de macht heeft de 
belangen van de diverse departementen tegen elkaar af te wegen en politiek knopen door te hakken. 
Ook in andere Europese landen vertoont de nationale politiek acute en latente crisisverschijnselen en 
draait het nationale politieke spektakel vaak uit op een demonstratie van onvermogen. Steeds 
duidelijker wordt in heel Europa dat de negentiende eeuwse politieke ideologieën geen goede leidraad 
meer zijn voor modern openbaar bestuur. De socialistische partijen maken in heel West-Europa een 
ongekende neergang door. De conservatieve liberale partijen en de gevestigde christendemocratische 
partijen zijn evenmin in staat de juiste oplossingen te vinden of door te voeren want hun politiek leidt tot 
aantasting van essentiële openbare voorzieningen en dreigt weer grote sociale tegenstellingen teweeg 
te brengen. Het onvermogen van de EG op bepaalde punten hangt samen met een nog groter 
onvermogen van de nationale politiek. Veel burgers staan dan ook niet alleen kritisch tegenover Europa 
maar hebben ook hun belangstelling voor de nationale politiek verloren. 

D66 probeert al jaren een frisse wind door de Nederlandse politiek te laten waaien. D66 pleit voor 
hervormingen die de burgers meer bij het bestuur van hun land en stad betrekken, bijvoorbeeld door 
hen meer directe invloed te geven op de keuze van de bestuurders (burgemeester, premier). Dit gaat 
echter ten koste van de macht van de gevestigde partijen die dit soort benoemingen liever achter 
gesloten deuren regelen. Op dezelfde manier nemen regeringen besluiten in Europa. Dit maakt de 
burgers eerder achterdochtig dan enthousiast, vooral wanneer er impopulaire besluiten moeten worden 
genomen. Sommige proberen deze onvrede uit te buiten en pleiten op deze gronden tegen 
verdergaande Europese integratie. D66 daarentegen erkent dat de EG een onmisbare hogere 
bestuurslaag is geworden en wil de burger daarop meer invloed geven. Daarvoor is bij regeringen en 
Europese instellingen allereerst een andere houding nodig. Daarnaast zullen op Europees niveau 
bestuurlijke hervormingen moeten worden doorgevoerd om het democratisch gehalte en de 
openbaarheid en toegankelijkheid van de besluitvorming te vergroten. Dit betekent onder meer 
versterking van de rechten van het Europees Parlement. Het Europees Parlement zou bijvoorbeeld de 
voorzitter van de Europese Commissie moeten kunnen kiezen, en de Europese besluitvorming effectief 
moeten kunnen controleren. 
Om de overal in Europa sterk gegroeide werkloosheid aan te pakken is een krachtig Europees 
economisch en industrieel herstelbeleid nodig, ingepast in een strategie van duurzame ontwikkeling. Er 
moet meer werk gemaakt worden van een verbetering van het milieu. Dit mag niet als aparte kwestie 
worden beschouwd. Om duurzame ontwikkeling op gang te brengen is een fundamentele 
heroverweging van bestaand beleid nodig, zoals het landbouw- en vervoersbeleid. D66 is bereid 
economische otters te brengen voor het behoud van een leefbare omgeving. Ook is meer Europese 
samenwerking nodig voor het vergroten van de veiligheid binnen en buiten Europa. Europa mag geen 
afgesloten 'fort' worden. Voor D66 is openheid van Europa van vitaal belang, zowel voor onszelf als 
voor de rest van de wereld. In dit programma staat beschreven wat ons voor ogen staat. 

D66 kiest dus voor meer en betere Europese samenwerking en integratie maar wil daarmee nog geen 
eenheidsworst. De kracht en aantrekkelijkheid van ons werelddeel is juist het bestaan van verschillende 
culturen en volkeren met hun eigen taal, sociale en politieke gebruiken. In onze ogen sluiten nationale 
en Europese identiteit elkaar dan ook helemaal niet uit. Het een maakt deel uit van het ander. 
Nationaal gevoel kan een positieve kracht zijn, maar nationalisme als ideologie of als houding is 
verwerpelijk, en als het agressief wordt beleefd en uitgedragen, een gevaar dat krachtig bestreden 
moet worden. 

D66 wil verder bouwen aan een gemeenschappelijk Europees huis. We moeten dit bouwwerk, 
waarmee in de jaren vijftig is begonnen, geleidelijk maar gestaag voltooien. Dat wil zeggen dat we 
moeten voortbouwen op de EG, en na inwerkingtreding van het verdrag van Maastricht, op de daarin 
gelegde fundamenten voor een Europese Unie. D66 zal zich daarvoor blijven inzetten. De herziening 
van het verdrag van Maastricht in 1996 zal in elk geval moeten worden aangegrepen om te komen tot 
afspraken die een slagvaardiger Europees bestuur en een versterking van de controle van de burgers 
daarop, onder meer via het Europees Parlement, mogelijk maken. 
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I. EEN HECHTERE POLITIEKE EN ECONOMISCHE INTEGRATIE 

Nederlanders worden met dezelfde problemen geconfronteerd als hun mede-Europeanen: 
achteruitgang van het milieu, werkloosheid, onveiligheid, een gevoel van machteloosheid. Door in 

5 Europees verband samen te werken kunnen deze problemen beter worden aangepakt. 

1. D66 is van mening dat Europa het beste gediend is met een sterke Europese Gemeenschap. De 
turbulente ontwikkelingen op het Europese continent sinds 1989 hebben het belang van steeds 
hechtere politieke en economische integratie alleen maar versterkt. Omdat in andere EG-landen 

10 aarzelingen bestaan over overdracht van bevoegdheden naar de Gemeenschap accepteert D66 het 
verdrag van Maastricht als het op dit moment maximaal haalbare in het integratieproces. Het is echter 
zeker geen eindpunt. D66 blijft streven naar verdere verdieping van de Gemeenschap, voorbij datgene 
wat het verdrag van Maastricht mogelijk maakt, ook als dit tijdelijk leidt tot verschillende snelheden in 
het integratieproces. 

15 
11. NAAR EEN DUURZAAM EUROPA 

De toestand van het milieu gaat in hoog tempo achteruit. D66 is er van overtuigd dat op veel terreinen 
een aanpak in Europees verband om duurzame ontwikkeling tot stand te brengen het meeste effect 

20 sorteert. 

2. Het verdrag van Maastricht betekent een belangrijke versterking van het Europees beleid in de 
richting van duurzame ontwikkeling. Maar wil het begrip duurzame ontwikkeling de basis vormen voor 
concreet beleid dan zal er eerst overeenstemming moeten komen over hoe het naar de praktijk 

25 vertaald moet worden. Alle relevante beleidsonderdelen mogen zich slechts bewegen binnen de 
grenzen die duurzame ontwikkeling daaraan stelt. Dat betekent dat er geen groter beroep op het milieu 
wordt gedaan dan dit milieu duurzaam kan verdragen. Het instandhouden van de mogelijkheid van 
komende generaties om in hun behoeften te voorzien is daarbij de leidraad, evenals het besef dat een 
eerlijker verdeling van de welvaart in de wereld onvermijdelijk zal leiden tot een grotere milieubelasting 

30 in de ontwikkelingslanden; de milieubelasting die door het Westen kan worden veroorzaakt, binnen het 
principe van duurzame ontwikkeling, zal mede hierdoor worden beperkt. 

3. Om duurzame ontwikkeling in de Europese Gemeenschap te bereiken is een aantal stappen nodig. 
In de eerste plaats moet duurzame ontwikkeling, zoals in het verdrag van Maastricht aangegeven, een 

35 toetssteen worden voor het totale EG-beleid. Dit betekent een heroriëntatie van het bestaande beleid 
op de gebieden van landbouw, visserij, energie, transport, industrie, toerisme en het cohesiebeleid. 

4. Zo zullen, om de bestaande milieuschadelijke, intensieve landbouwmethoden om te buigen in de 
richting van een milieuvriendelijke, duurzame landbouw EG-heffingen op het gebruik van kunstmest en 

40 bestrijdingsmiddelen moeten worden ingevoerd. 

5. Daarnaast moeten industriële produktieprocessen worden verbeterd en 'opgeschoond'. Een 
dergelijke 'opschoning' wordt onder andere tot stand gebracht door invoering van een 
vergunningenstelsel dat is gekoppeld aan een geïntegreerde preventie en bestrijding van 

45 milieuvervuiling, milieu-audits, een effectieve milieuwaardering en -boekhouding, en door gebruik van 
de beste technische middelen om verontreiniging te voorkomen. Verder moeten op marktprincipes 
gebaseerde systemen voor het in rekening brengen van het ge- en verbruik van natuurlijke 
hulpbronnen worden ingevoerd. 

50 6. In het kader van een strategie voor duurzame mobiliteit is D66 voorstander van een combinatie van 
maatregelen: - een betere ruimtelijke ordening op Europees niveau; 
- verbetering van de planning, het beheer en het gebruik van de verveersinfrastructuur (auto-, spoor, 
en waterwegen, en luchthavens); doorberekening van de reële infrastructuur- en milieukosten bij de 
beleids- en besluitvorming over investeringen, en in de kosten voor de gebruikers; 

55 -een verschuiving van wegtransport naar transport per rails, of over het water, door een verhoging van 
EG-verband van de accijns op diesel; bevordering van gecombineerd transport. 
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7. Ten tweede moet de interne markt samengaan met duurzame ontwikkeling. Daartoe moeten alle 
niveaus van overheid samenwerken om via regelgeving de economie te sturen naar duurzame 
ontwikkeling. De voltooiing van de interne markt leidt tot vergroting van de economische bedrijvigheid, 

60 vooral door specialisatie en door meer efficiënte bedrijfsvoering. Milieuwetgeving moet efficiëntie 
beogen van het gebruik van grondstoffen en energie. D66 beschouwt de voltooiing van de interne 
markt pas als positief wanneer die gepaard gaat met een doeltreffend milieubeleid. 

8. In de derde plaats is de ontwikkeling van een Europees energiebeleid nodig. Belangrijkste 
65 doelstellingen van een energiebeleid zijn vermindering van het energieverbruik en de uitstoot van C02• 

D66 dringt aan op het spoedig invoeren van een effectieve regulerende C02-heffing in Europa. De 
opbrengst daarvan kan in ons land worden aangewend voor het verminderen van de lasten op arbeid. 
Daarnaast is een versterking van de coördinatie van het energiebeleid tussen de EG-landen van 
belang. Op die manier kunnen, bijvoorbeeld via het uitwisselen van energiestromen, schaalvoordelen 

70 behaald worden. 

9. Ten vierde vindt D66 de vorming van een Europese ecologische infrastructuur van belang. Zo'n 
infrastructuur dient meerdere doelen: het gaat niet alleen om het vergroten en op elkaar laten 
aansluiten van natuurgebieden in Europa, en om het handhaven van de biodiversiteit, maar ook om het 

75 verhogen van het milieubewustzijn van burgers en het creëren van milieu-vriendelijke, niet-agrarische 
werkgelegenheid in de meer afgelegen plattelandsgebieden van de Gemeenschap. 

10. Ten vijfde zal bij verdere harmonisatie van de indirecte belastingen ecologisering richtsnoer moeten 
zijn. Dit betekent dat milieuvriendelijke produkten en produktieprocessen fiscaal bevoordeeld zullen 

80 worden. 

11. Ten slotte moet rekening gehouden worden met de verschillende uitgangsposities van de EG
landen wat betreft de economie en het milieubeleid. D66 realiseert zich dat duurzame ontwikkeling in 
de armere EG-landen extra investeringen met zich brengt. D66 is daarom voorstander van co-

85 financiering door de rijkere EG-landen van milieu-investeringen in de armere EG-landen. Het in het 
verdrag van Maastricht genoemde cohesiefonds moet voor een groot deel hiervoor gebruikt worden. De 
afspraken van de Wereldmilieuconferentie in Rio de Janeiro over stabilisatie van de C02-uitstoot en 
efficiënter energieverbruik moeten zodanig geconcretiseerd worden dat de rijkere EG-landen méér 
verminderen zodat de armere EG-landen hun C02-uitstoot en energieverbruik tot het jaar 2000 

90 enigszins kunnen vergroten. 

12. Het is voor heel Europa van groot belang de Centraal- en Oosteuropese regeringen aan te 
moedigen tegelijkertijd economisch herstel na te streven en milieuschade te voorkomen en op te 
ruimen. Westerse bedrijven die in Centraal- en Oost-Europa investeren behoren zich ook daar te 

95 houden aan de milieuregels die in hun eigen land van kracht zijn. D66 vindt het gewenst dat de 
Gemeenschap hiervoor een gedragscode opstelt. 
Daarnaast wil D66 duurzame ontwikkeling in Centraal- en Oost-Europa steunen door het geven van 
technologische en financiële hulp. 

100 111. HET EUROPESE OPTREDEN NAAR BUITEN 

105 

Het verdrag van Maastricht geeft de Europese Gemeenschap de mogelijkheid de buitenlandspolitieke 
samenwerking te intensiveren. Deze mogelijkheid moet zo volledig mogelijk worden benut, omdat de 
Gemeenschap alleen door gezamenlijk optreden gewicht in de schaal kan leggen. 

Spreken met één stem: het gemeenschappelijk buitenlands- en veiligheidsbeleid 

13. Niet alleen de gebeurtenissen in de wereld, met name in Centraal- en Oost-Europa, maar ook de 
ontwikkeling van de Europese Gemeenschap tot een economische grootmacht vragen om een 

110 versterking van het gemeenschappelijk buitenlands- en veiligheidsbeleid. Om doeltreffend te zijn moet 
dit beleid echter aan eenduidigheid, coherentie en kracht winnen. 

I 
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14. Omdat sommige EG-landen op dit terrein nog niet met overdracht van bevoegdheden naar de 
Gemeenschap kunnen instemmen zal intensivering van het beleid voorlopig op intergouvernementele 

115 basis plaatsvinden. D66 blijft echter streven naar een werkelijk Europees buitenlands- en 
veiligheidsbeleid, en wil met het oog daarop de Europese Commissie en het Europees Parlement nu al 
zoveel mogelijk bij dit beleid betrekken. De positie van de Commissie en het Parlement moet op dit 
punt bij toekomstige verdragsonderhandelingen verder worden versterkt dan in het verdrag van 
Maastricht overeengekomen. 

120 
15. Respect voor mensenrechten, steun aan democratische ontwikkelingen en de opbouw van een 
sociale rechtsstaat, bescherming van de rechten van minderheden, evenals overwegingen van 
veiligheid en stabiliteit, zijn centrale uitgangspunten van het buitenlands beleid. Deze uitgangspunten 
vormen belangrijke voorwaarden bij bijvoorbeeld de positiebepaling ten opzichte van de vorming van 

125 nieuwe staten en bij het geven van structurele hulp. 

16. D66 meent dat een Europese defensie moet worden opgebouwd om Europa in staat te stellen 
beter aan zijn verantwoordelijkheden te voldoen. Dit betekent dat de West-Europese Unie (WEU) als 
onderdeel van de Europese Unie verder wordt ontwikkeld om Europa in staat te stellen desnoods 

130 autonoom te kunnen optreden. De strijdkrachten van de Europese landen, die nu meestal aan de 
NAVO zijn toegewezen, zullen in die gevallen ook beschikbaar moeten kunnen komen voor de WEU. 
Inzet van dergelijke WEU-strijdkrachten zal nooit Jichtvaardig mogen gebeuren en zal in 
overeenstemming moeten zijn met de internationale rechtsorde. 
Gelijktijdig zal de Europese inbreng in de NAVO moeten worden versterkt mede om de noodzakelijke 

135 goede samenwerking met onze Noord-Amerikaanse bondgenoten ook in de toekomst te kunnen blijven 
waarborgen. 

De Centraaleuropese landen: van verre buren tot partners 

140 17. De huidige ontwikkelingen in Centraal-Europa hebben het oorspronkelijke enthousiasme over het 
einde van de koude oorlog doen wegebben en plaats doen maken voor zorg. Op de EG rust de 
verantwoordelijkheid de nog fragiele politieke en economische veranderingen in de vroegere 
socialistische landen te steunen. De sleutel hiertoe is integratie van de Centraaleuropese Janden in 
Westerse economische en veiligheidspolitieke organisaties. 

18. Toetreding tot de Europese Gemeenschap vormt onderdeel van dit integratieproces. Daarop moet 
het streven dus uitdrukkelijk gericht zijn. Voor integratie in de EG moeten de Janden van Centraal
Europa echter aan een aantal politieke voorwaarden voldoen, zoals de ontwikkeling van een pluriforme 
democratie, een rechtsstaat en respect voor mensenrechten. Daarbij kan West-Europa hen helpen. 

150 Daarnaast moet onder ogen worden gezien dat volledig lidmaatschap een niveau van economische 
ontwikkeling vergt dat op dit moment nergens in Centraal-Europa bestaat. Grote delen van de 
economieën van de vroegere socialistische Janden zouden bij een snelle integratie ten onder gaan 
omdat zij de concurrentie met Westerse bedrijven nog niet aankunnen. 

155 19. Maar ook op korte termijn kan al veel worden gedaan. D66 vindt dat de Gemeenschap haar markt 
volledig moet openen voor concurrerende produkten uit Centraal- en Oost-Europa, zoals landbouw-, 
textiel- en metaalprodukten, onder voorwaarde dat deze zonder aanwijsbare concurrentievervalsing op 
de markt worden gebracht. Vrije handel met deze Janden is op langere termijn ook voor de Europese 
Gemeenschap zelf voordelig. 

160 
20. Voor zover de Gemeenschap aan de Janden van Centraal- en Oost-Europa financiële hulp biedt 
kan die het best worden gericht op een beperkt aantal probleemgebieden, zoals nucleaire installaties, 
het milieu en de omvorming van de wapenindustrie. Financiële ondersteuning van politiek-culturele 
veranderingsprocessen (bijvoorbeeld het opbouwen van onafhankelijke media) verdient echter ook 

165 aandacht. De Gemeenschap kan op dit punt samenwerken met de Raad van Europa, waarin een 
aantal Janden van Centraal- en Oost-Europa nu al zijn vertegenwoordigd. 

I 
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21. Naast handel en hulp bestaat er een grote behoefte aan kapitaalvoorziening voor particuliere 
170 investeringen. Oe Gemeenschap zou een (garantie-)faciliteit moeten creëre..[l waardoor bedrijven in 

Centraal- en Oost-Europa gemakkelijker aan risicokapitaal en kiemkapitaal kunnen komen. 

22. Vooruitlopend op volledig lidmaatschap kunnen de landen van Centraal-Europa geleidelijk 
betrokken worden bij de formulering van EG-beleid dat ook voor hen van belang is. Enerzijds geeft dit 

175 hun de gelegenheid hun visie op een aantal gemeenschappelijke vraagstukken duidelijk te maken, 
anderzijds maakt dit het de EG mogelijk alvast met de opvattingen van deze toekomstige partners 
rekening te houden. Onderdeel hiervan is deelname aan de beraadslagingen in de Raad van Ministers 
en het Europees Parlement over bijvoorbeeld het Europese milieubeleid, het immigratie- en asielbeleid, 
het buitenlands- en veiligheidsbeleid en het beleid ter bestrijding van de internationale criminaliteit. Op 

180 economisch gebied is ook opneming in de Europese Economische Ruimte als stap tussen de huidige 
associatie-akkoorden en toekomstig lidmaatschap denkbaar. 

Samenwerking met de ontwikkelingslanden 

185 23. De solidariteit van de Europese Gemeenschap met de mensen in de Derde Wereld komt vooral tot 
uiting in steun aan democratische ontwikkelingen en de opbouw van rechtsstaten en in de bevordering 
van een vrije handelspolitiek: de interne markt mag geen 'Fort Europa' zijn. 

24. Respect voor mensenrechten, de wil democratische ontwikkelingen te bevorderen en aandacht voor 
190 de kwaliteit van het bestuur ('good governance') moeten voor de Europese Gemeenschap de 

belangrijkste voorwaarden zijn voor het geven van financiële steun aan de regeringen van 
ontwikkelingslanden. 

25. De interne markt moet in toenemende mate toegankelijk zijn voor de produkten uit deze landen. 
195 D66 hecht daarom aan verdere verlaging van importtarieven, en het wegnemen van quotaregelingen en 

andere non-tarifaire importbelemmeringen in de handel met deze landen. Tegelijkertijd moeten 
subsidies aan Europese producenten, verlaagd worden. Een meer marktconform Europees 
landbouwbeleid en stopzetting van exportsubsidies op produkten die naar de Derde wereld worden 
uitgevoerd, is sterk in het belang van de ontwikkelingslanden. Dumping in de Derde Wereld van 

200 overtollige Europese landbouwproduktoen is uit den boze. 

26. De ontwikkelingssamenwerking van de Europese Gemeenschap is een belangrijk onderdeel van 
het externe beleid van de Gemeenschap, en mag in financiële termen niet '17eggedrukt worden door de 
toenemende samenwerking met Centraal- en Oost-Europa. De Gemeenschap moet met name 

205 voldoende geld vrij maken om in de behoefte aan noodhulp te voorzien. 

27. In de samenwerking met ontwikkelingslanden moet het principe van duurzame groei centraal staan. 
De Europese Gemeenschap is op dit punt slechts een geloofwaardige partner als voldoende financiële 
middelen voor het vervolg van de wereldmilieuconferentie in Rio de Janeiro in 1992 ter beschikking 

210 wordt gesteld. Daarnaast moeten alle grote investeringsprojecten getoetst worden op hun milieu
effecten. 

28. Het Europees Ontwikkelingsfonds, dat nu nog gefinancierd wordt uit nationale bijdragen van de 
EG-landen, moet opgenomen worden in de EG-begroting. Op die manier krijgt 

215 ontwikkelingssamenwerking een volwaardige plaats binnen het beleid van de Europese Gemeenschap, 
en verwerft het Europees Parlement mede-zeggenschap over de besteding van de fondsen voor 
ontwikkelingssamenwerking. 
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220 Het handelsbeleid: geen 'Fort Europa' 

29. 066 is voorstander van een liberaal wereldhandelsregime. Dit garandeert het meest efficiënte 
gebruik van grondstoffen, menskracht en kapitaal. De belangen van niet langer concurrerende 
economische sectoren in de EG mogen niet blijven prevaleren boven het uiteindelijk grotere profijt van 

225 een liberale wereldmarkt. De overgangsproblemen die hieruit voortvloeien voor bepaalde economische 
sectoren moeten met gerichte en tijdelijke beleidsinstrumenten (bevorderen vervangende 
werkgelegenheid, om- en bijscholing, etc.) worden ondervangen. 

30. De lopende GA TI -onderhandelingen moeten snel tot een positief einde gebracht worden. Het is 
230 echter duidelijk dat die nog lang niet alle handelsbarrières uit de weg zullen ruimen. Omdat het niet 

gewenst is dat een verschuiving optreedt van tarifaire (importheffingen) naar non-tarifaire 
handelsbelemmeringen (regels, voorwaarden, quota) is het van belang dat de Gemeenschap voor dit 
verschijnsel aandacht vraagt in een nieuwe onderhandelingsronde. 

235 31 . Omdat regulerende milieuheffingen een belangrijk instrument van milieubeleid zijn en concurrentie 
op milieuwaarden bestreden moet worden, moet de EG er voor pleiten deze heffingen zo snel mogelijk 
in de GA n aan de orde te stellen. 

240 
IV. EEN DEMOCRATISCH EUROPA 

Gedurende de zittingsperiode van het nieuw gekozen Europees Parlement zal de Europese 
Gemeenschap vermoedelijk sterk veranderen. Nieuwe landen zullen toetreden, en het intern 
functioneren van de Gemeenschap zal daaraan aangepast moeten worden. 066 zal de uitbreiding van 
de Europese Gemeenschap en de volgende Intergouvernementele Conferentie (in 1996) aangrijpen om 

245 de eis van een democratisch Europees bestuur extra kracht bij te zetten. 

Naar een versterkt Europees Parlement 

32. Uitgangspunt voor D66 is dat alle wetgeving en alle internationale overeenkomsten de instemming 
250 moeten hebben van een volksvertegenwoordiging. De inwoners van Europa mogen niet geconfronteerd 

worden met regelgeving, die niet is goedgekeurd door welk parlement dan ook. Indien de Europese 
Gemeenschap bevoegd is tot wet- en regelgeving is het logisch dat de democratische legitimatie wordt 
verschaft door het Europees Parlement. 

255 33. D66 is er vóór dat besluitvorming over Europese wetgeving in de Raad van Ministers zo veel 
mogelijk plaatsvindt bij meerderheid van stemmen. Daar horen echter volledige mede-wetgevende 
bevoegdheden van het Europees Parlement bij. Op die gebieden waar de Raad van Ministers nog 
beslist met unanimiteit worden de genomen besluiten onderworpen aan instemming van het Europees 
Parlement. 

260 
34. Het nationale parlement blijft voor belangrijke aanvullende democratische controle van de Europese 
besluitvorming zorgdragen. Dit geldt voor situaties waarin de Raad van Ministers met unanimiteit 
beslist. Het nationale parlement stelt vooraf de richtsnoeren voor het handelen van de bewindslieden in 
de Raad van Ministers vast. Verbetering van de communicatie tussen Europese en nationale 

265 parlementariërs is daarvoor essentieel. Spreekrecht van Europese parlementariërs in vergaderingen 
van Kamer-commissies is een goed instrument om dat te bereiken. 

35. D66 wil dat het Europees Parlement de voorzitter van de Europese Commissie kiest. Deze stelt 
vervolgens de rest van de Commissie samen. 

270 De aldus samengestelde Commissie wordt onderworpen aan de instemming van het Europees 
Parlement. Zowel de Commissie als geheel, als individuele Commissarissen zijn verantwoording 
schuldig aan het Europees Parlement en hebben het vertrouwen van het Europees Parlement nodig. 
Het Parlement kan zowel de gehele Commissie als individuele Commissarissen naar huis sturen. 

275 
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36. Wijzigingen van de verdragen waarop het Europese integratieproces is gebaseerd, worden tot nu 
toe alleen goedgekeurd door de Raad van Ministers en bekrachtigd door de nationale parlementen. 
D66 is van mening dat dit een onaanvaardbare situatie is en dat ook het Europees Parlement zijn 
instemming moet geven met verdragswijzigingen. 

37. Het Europees Parlement moet in het wetgevingsproces niet langer afhankelijk zijn van de Europese 
Commissie. Hoewel de Europese Commissie eerstverantwoordelijke is voor de indiening van 
voorstellen, zou het Europees Parlement mede-initiatiefrecht moeten krijgen. 

285 38. Tot nu toe heeft het Europees Parlement geen bevoegdheden wat betreft het vaststellen van de 
hoogte van de financiële inkomsten van de Gemeenschap. Zijn invloed beperkt zich tot de uitgavenkant 
van de begroting. D66 vindt dat het Europees Parlement rechtstreeks voor de burgers aanspreekbaar 
moet zijn over de financiering van de Gemeenschap. Dit betekent: meer zeggenschap van het 
Parlement over de inkomsten van de EG. Op het moment dat deze eis is vervuld kunnen de huidige 

290 afdrachten van de EG-landen aan de Gemeenschap (ten dele) vervangen worden door een Europese 
belasting. 

Besluitvorming dichter bij de burger 

295 39. Om de betrokkenheid van de burgers bij de Europese besluitvorming te vergroten en adequate 
controle door het nationale parlement mogelijk te maken acht D66 het noodzakelijk dat de 
besluitvorming in de Raad van Ministers doorzichtiger gemaakt wordt. Openbaarheid en 
toegankelijkheid van de vergaderagenda's en -documenten vormen een eerste stap op die weg. D66 is 
van mening dat ook de Raadszittingen, zowel die waarin de voorbereidende beraadslagingen als die 

300 waarin de uiteindelijke besluitvorming plaatsvinden, openbaar moeten zijn, tenzij er goede redenen zijn 
om hiervan af te wijken. 

40. Voor zover bevoegdheden worden gedeeld door de Gemeenschap en de EG-landen is het 
beginsel van subsidiariteit van toepassing om te bepalen op welk niveau besluitvorming plaatsvindt. Het 

305 uitgangspunt van D66 is dat besluitvorming plaatsvindt op het laagste bestuurlijke niveau waar dat nog 
doeltreffend en efficiënt kan gebeuren. Ook de betrokkenheid van de burgers is een belangrijk 
criterium. Andere criteria zijn of het onderwerp grensoverschrijdend is, of er geen ongewenste 
concurrentieverstoring ontstaat en of er schaalvoordelen te behalen zijn. 

310 41. De toepassing van het subsidiariteitsbeginsel is voor een deel politiek van aard. D66 vindt daarom 
dat dit niet mag worden overgelaten aan de Commissie en de Raad van Ministers alleen, maar dat ook 
het Europees Parlement daar volledig bij moet worden betrokken. 

42. D66 verzet zich tegen het gebrek aan doorzichtigheid van de Europese besluitvorming. Om de 
315 duidelijkheid van het Europese bestuur te vergroten blijft D66 zich sterk maken voor een Europese Wet 

op de Openbaarheid van Bestuur. Ook het instellen van een juridische procedure die dezelfde snelheid 
en helderheid heeft als een kort geding bij de Raad van State versterkt de positie van de burgers 
tegenover het Europese bestuur. 

320 V. EEN STEEDS GROTERE EUROPESE GEMEENSCHAP 

Door het verminderen van de ideologische tegenstellingen in Europa is de Gemeenschap voor een 
grote groep landen het natuurlijke richtpunt geworden. Hoe kan de Gemeenschap de wensen van deze 
landen het best tegemoet treden? 

325 
43. De Europese Gemeenschap staat open voor andere Europese landen die willen toetreden. Een 
twee fasen-aanpak ligt voor de hand. Op korte termijn is toetreding mogelijk van die landen van de 
Europese Vrijhandelsassociatie (EVA) die dat wensen (voorlopig: Zweden, Finland, Noorwegen, 
Oostenrijk, Zwitserland). Door hun deelname aan de Europese Economische Ruimte zijn deze landen 

330 goed voorbereid op een volledig lidmaatschap. 
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44. Parallel aan de uitbreiding met bovengenoemde landen moet de Gemeenschap zich concentreren 
op de voorbereiding van de toetreding van de Centraaleuropese landen die daar aan toe zijn (zoals 
Polen, Tsjechië, en Hongarije). 

45. Hoewel D66 op dit moment de uitzonderingsclausules voor Denemarken en het Verenigd Koninkrijk 
als een tijdelijk gegeven accepteert zullen nieuwe landen uitdrukkelijk op basis van het verdrag van 
Maastricht moeten toetreden. 

Vl. EUROPA: STEEDS MEER EEN IMMIGRATIEGEBIED 

De toenemende migratie naar Europa is de afgelopen jaren een politiek vraagstuk van de eerste orde 
geworden. Migratie moet geplaatst worden in een mondiaal perspectief: de ongelijke 

345 welvaartsverdeling, in een wereld die kleiner is geworden omdat afstanden gemakkelijker te 
overbruggen zijn, heeft de migratiedruk op Europa aanzienlijk verhoogd. De gevolgen daarvan lijken in 
de gehele Europese Gemeenschap in toenemende mate als bedreigend te worden ervaren en dat is 
een gevaarlijke ontwikkeling. Ook de politiek kenmerkt zich soms door een ongenuanceerde 
benadering van het vraagstuk, en geeft soms onvoldoende blijk van feitelijke kennis van zaken over de 

350 verschillende groepen migranten en het (internationale) recht dat op hen van toepassing is. 

i 

D66 erkent dat migratie problemen kan veroorzaken als zij niet beheerst wordt: beheersing van migratie 
is dus een legitiem belang van elke overheid. Tegelijkertijd constateert D66 dat die beheersing ook 
mogelijk is. Daarvoor is in de eerste plaats nodig dat in Europees verband afspraken worden gemaakt 
over het toelatingsbeleid voor de verschillende groepen migranten. Maar naast beheersing door het 

355 voeren van een toelatingsbeleid moeten vervolgens ook de gevolgen van migratie goed worden 
opgevangen. Dat betekent dat van overheid èn migranten èn autochtonen inspanningen moeten 
worden gevraagd om de integratie van migranten te bevorderen. Het gaat daarbij niet alleen om 
integratie op sociaal-economisch terrein, maar ook om (wederzijdse) culturele integr11,tie. Alleen dan 
kan een multi-etnische Europese samenleving ontstaan, op basis van participatie en volwaardig 

360 burgerschap van allen. 

46. Een gemeenschappelijk Europees toelatingsbeleid moet vorm krijgen met inachtneming van 
internationaalrechtelijke verplichtingen. 
Voor asielzoekers betekent dit dat zij die gegronde vrees hebben voor vervolging de bescherming 

365 verdienen van het Vluchtelingenverdrag van Genève. Naast deze verdragsvluchtelin~n zijn er in 
toenemende mate asielzoekers die weliswaar niet vallen onder de bescherming van het 
Vluchtelingenverdrag, maar toch (tijdelijke) bescherming verdienen, omdat zij niet teruggestuurd kunnen 
worden naar het land van herkomst in verband met gegronde vrees voor een onmenselijke of 
vernederende behandeling. Heldere afspraken over de gegrondheid van asielverzoeken zijn dan ook 

370 noodzakelijk, enerzijds om te voorkomen dat valse verwachtingen worden gewekt bij het doen van een 
beroep op asiel en anderzijds om te voorkomen dat onvoldoende (tijdelijke) bescherming wordt 
geboden aan hen die daarop wèl recht hebben. Ook moeten, met inachtneming van het 
internationaalrechtelijk beschermde recht op gezinsleven, gemeenschappelijke afspraken tot stand 
komen over gezinshereniging en gezinsvorming. 

375 En ten slotte moet ook het toelatingsbeleid voor arbeidsmigranten worden geharmoniseerd. Vooralsnog 
zal dit gemeenschappelijke beleid op intergouvernementele basis, onder waarborging van de nationale 
democratische controle, tot stand moeten komen. Communautaire regelgeving, met democratische 
controle door het Europees Pariament en rechtsmacht voor het Europese Hof van Justitie, blijft 
einddoel. Het verdrag van Maastricht biedt daarvoor de basis. 

380 

385 

47. Naast een gemeenschappelijk Europees toelatingsbeleid moet ook de versterking van de 
rechtspositie van migranten in de Europese Gemeenschap aandacht krijgen, als onderdeel van de 
bevordering van de integratie in de Europese Gemeenschap. Uitgangspunt moet zijn dat na vijf jaar 
legaal verblijf een in principe onaantastbaar verblijfsrecht ontstaat. 
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48. De opvang van verdragsvluchtelingen en andere asielzoekers binnen Europa die (tijdelijke) 
bescherming verdienen moet zoveel mogelijk in de directe omgeving plaatsvinden. Dat betekent niet 
dat de landen van de Europese Gemeenschap die hierbij niet rechtstreeks betrokken zijn niet op 

390 andere wijze aan de opvang zouden moeten bijdragen: voldoende financiële ondersteuning bij de 
realisering van de (tijdelijke) opvang is dan ook geboden. Voor zover opvang buiten de directe 
omgeving noodzakelijk is, is een ruimhartig opnamebeleid op zijn plaats. Het mag daarbij niet zo zijn 
dat slechts één of enkele landen van de Europese Gemeenschap deze taak op zich nemen. Een 
verdeling op basis van (gewogen) quotering kan hierbij een aangewezen instrument zijn. 

395 

400 

49. Het' is echter duidelijk dat zonder verbetering van de economische omstandigheden in de landen 
waar de immigranten vandaan komen de emigratie niet tot een halt zal komen. Daarom dringt D66 
eveneens aan op het openen van de grenzen van de Gemeenschap voor produkten uit die landen, en 
op het voeren van een adequaat beleid voor ontwikkelingssamenwerking. 

VIl. BLIJVENDE AANDACHT VOOR DE INTERNE MARKT 

De interne markt is van cruciaal belang voor de economische ontwikkeling van Europa, en daarom van 
grote invloed op het dagelijks leven van de Europese burgers. Ook na de magische datum van 1992 

405 blijft de interne markt alle aandacht verdienen. 

50. De voltooiing van de interne markt betekent niet dat deze nu als vanzelfsprekend kan worden 
beschouwd. Om blijvend profijt te bieden aan zowel het Europese bedrijfsleven als de Europese 
consument moet de kwaliteit van de interne markt worden verbeterd en aangepast aan nieuwe 

410 ontwikkelingen. 

51. Op een aantal terreinen heeft in het verleden te ver gaande harmonisatie van normen en 
voorschriften plaatsgevonden. Deregulering is daar op zijn plaats. 

415 52. Gezien de directe betrokkenheid van de burgers bij de interne markt, en het gecompliceerde 
karakter van sommige interne marktregelingen, is het van groot belang dat de Gemeenschap daar 
goede, gerichte voorlichting over geeft. Dit geldt bijvoorbeeld voor informatie over de mogelijkheden om 
in een ander EG-land te gaan werken. Daarnaast is informatie over de burgerschapsrechten die 
ontleend kunnen worden aan het Europa zonder grenzen, van belang. 

420 
53. De Europese producenten en consumenten hebben er geen baat bij beschermd te worden door 
tariefmuren en andere handels-barrières. Verdergaande liberalisering van de interne markt en 
vrijmaking van de handel tussen Europa en de rest van de wereld zijn twee zijden van dezelfde 
medaille. D66 is zich er van bewust dat sommige economische sectoren hardhandig met de efficiëntie 

425 en kwaliteitseisen van de interne markt en van een verdere vrijmaking van de wereldhandel te maken 
zullen krijgen. Dit mag geen reden zijn deze bedrijven af te schermen, maar wel om specifieke 
maatregelen te nemen die de overgangsperiode vergemakkelijken. 

54. Door het tot stand komen van de interne markt zullen bedrijven sneller op veranderingen in moeten 
430 spelen. Dit heeft grote gevolgen voor werknemers. Om-, her- en bijscholing zullen een terugkerend 

onderdeel van de levensloop van de burgers van Europa worden. D66 is van mening dat het 'sociale 
gezicht' van Europa mede bepaald wordt door de inzet van het Europees Sociaal Fonds om dergelijke 
scholingsprogramma's te financieren. 

435 55. De vrijheid van personenverkeer, die nu nog niet volledig is, moet op zo kort mogelijke termijn 
gerealiseerd worden. Hoewel D66 ingestemd heeft met het Akkoord van Schengen is de partij van 
mening dat het de voorkeur verdient het vrije verkeer van personen met alle twaalf EG-landen tegelijk 
te realiseren, aangezien de vrijheid van personenverkeer de natuurlijke pendant is van de vrijheid van 
het verkeer van goederen, diensten en kapitaal. 

440 

I 
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56. De interne markt komt tot grotere bloei wanneer de economische ontwikkeling van de arme EG
landen toeneemt. Zolang nog grote verschillen tussen de arme en rijke EG-landen bestaan is een 
financiële inspanning, zowel in de vorm van leningen als van giften, van de rijkere EG-landen vereist 

445 om de samenhang (cohesie) van de Gemeenschap te bevorderen. Het cohesiebeleid moet er vooral op 
gericht zijn de achterstand van de armere EG-landen wat investeringen in milieuvriendelijke 
produktieprocessen betreft op te heffen. 

450 
VIII. DE LANDBOUW: VAN INTERVENTIES NAAR MARKTCONFORM BELEID 

D66 zal zich er voor inzetten de negatieve effecten van het huidige EG-landbouwbeleid, zoals 
overproduktie, hoge kosten en handelsdistorsies, zo snel mogelijk weg te nemen. Het Europese 
landbouwbeleid moet daarom, meer dan voorzien in de MacSharry-plannen, marktconform worden. 

455 57. Milieu-overwegingen moeten een centrale rol krijgen in het Europees landbouwbeleid. D66 vindt 
het daarom nodig het streven naar een duurzaam landbouwbeleid op te nemen in de doelstellingen van 
het Europees landbouwbeleid, zoals die vastgelegd zijn in het verdrag van Rome. 

58. Om tot een meer marktconform landbouwbeleid te komen moet dit beleid grondig worden herzien. 
460 Dit betekent: 

- beperking van het prijsgarantiesysteem tot maximaal een hoeveelheid produkt die (te zamen met 
eventuele importen) veiligstelling van de voedselvoorziening garandeert; 
- afschaffing van het interventie-systeem; 
- geleidelijke, maar wel vlotte, vermindering van de financiële steun voor de voedselverwerking; 

465 -afschaffing van de export-subsidies. 
Gezien de grote consequenties van deze veranderingen voor de boeren zullen hun organisaties steeds 
nauw betrokken moeten zijn bij de voorbereiding en de uitvoering van de maatregelen. 

59. De herziening van het landbouwbeleid moet ook bijdragen aan het bestrijden van armoede in de 
470 wereld. Het moet landbouwers in ontwikkelingslanden de kans geven in hun eigen behoeften te 

voorzien, in plaats van afhankelijk te blijven ontwikkelingshulp. 

60. De hierboven geschetste benadering betekent dat tariefmuren en andere handelsbarrières voor 
(onverwerkte en verwerkte) landbouwprodukten opgeheven moeten worden. Het streven naar een 

475 mondiaal optimale landbouw betekent ook dat bepaalde teelten weer uit Europa zullen verdwijnen. Het 
gaat om een gang van het Europees landbouwbeleid richting wereldmarkt. 

61. Echter: D66 is van mening dat de werking van de huidige wereldmarkt voor landbouwprodukten 
twee ernstige tekortkomingen vertoont. De eerste is dat dumping van overschotten plaatsvindt, waarbij 

480 de prijs in geen verhouding staat tot de produktiekosten. De tweede is dat in het systeem van 
wereldhandelsafspraken het milieuaspect volstrekt ontbreekt, waardoor ecologische roofbouw een kans 
krijgt. 
Voor de totstandkoming van een marktconform Europees landbouwbeleid is in de visie van D66 een 
tweesporenbeleid nodig: enerzijds het afbreken van de EG-marktbescherming, anderzijds het 

485 opbouwen van een landbouwwereldmarkt met multilateraal overeengekomen spelregels. In deze visie 
past het volledig afschaffen van prijsgaranties op EG-niveau. Het tempo waarin dit zal plaatsvinden is 
echter gekoppeld aan het ontstaan van een geordende wereldmarkt. Om een dergelijke wereldmarkt te 
realiseren is het onder andere noodzakelijk op korte termijn milieuoverwegingen in de GA TT aan de 
orde te stellen en oligopolies in de prijsstelling bij een aantal teelten te doorbreken. 

490 
62. De ontwikkeling naar een marktconform Europees landbouwbeleid heeft grote consequenties voor 
de Europese boeren. In de overgangsperiode zullen inkomensaanvullingen nodig kunnen zijn om 
geleidelijke omschakeling of bedrijfsbeëindiging mogelijk te maken. Bij omschakeling moet het systeem 
van inkomensaanvulling uitgaan van de eis van duurzame bedrijfsvoering. Bij bedrijfsbeëindiging zal in 

495 sommige gevallen een relatie gelegd kunnen worden met het plattelandsbeleid. 

I 
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63. De grote financiële belangen die met het EG-landbouwbeleid gemoeid zijn maken het noodzakelijk 
dat fraude streng bestreden wordt. Het vereenvoudigen c.q. afschaffen van subsidies en heffingen kan 
er toe bijdragen dat fraude voorkomen wordt. 

IX. NAAR ECONOMISCHE EN MONETAIRE EENHEID 

Voor de ontwikkeling van de interne markt is het van fundamenteel belang dat een monetaire unie tot 
stand komt. De gebeurtenissen op de valutamarkten in het najaar van 1992 hebben deze behoefte niet 
ontkracht maar juist versterkt. De landen van de Gemeenschap moeten daarom een zodanig 
economisch en monetair beleid voeren dat in 1996 aan de criteria voor de derde fase van de 
Economische en Monetaire Unie, die de introductie van een gemeenschappelijke munt met zich brengt, 
wordt voldaan. 

64. Zowel de economische als de politieke ontwikkelingen zullen er waarschijnlijk toe leiden dat in 1997 
niet alle leden van de Gemeenschap tot de derde fase van de EMU toetreden. D66 accepteert dat op 
dit punt twee snelheden kunnen ontstaan. Van de EG-landen die dan niet aan de EMU meedoen wordt 
echter verwacht dat zij er alles aan doen om dat snel daarna wel mogelijk te maken, teneinde 
problemen met de interne markt te voorkomen. 

65. Als door de verslechterende economische omstandigheden de economieën van de Europese 
landen langzamer naar elkaar toe groeien dan voorzien, verdient uitstel van de EMU tot 1999 de 
voorkeur boven het vormen van een EMU met landen die daar niet helemaal klaar voor zijn. Voor de 
vorming van of toetreding tot de EMU is het voldoen aan de financieel-technische vereisten een 
absolute voorwaarde. 

66. D66 blijft ervan overtuigd dat voor het goed functioneren van de derde fase van de EMU de 
onafhankelijkheid van de toekomstige Europese Centrale Bank absolute voorwaarde is. Daarnaast is 
convergentie van het economisch beleid van belang, hetgeen intensivering van de bestaande en 
ontwikkeling van nieuwe economische coördinatiemechanismen vereist. 

67. Ter versterking van de economische structuur voert de Gemeenschap een industriebeleid, dat 
echter niet de vorm aan mag nemen van directe steun aan het bedrijfsleven. Het beleid is 
voorwaardenscheppend, en richt zich vooral op grensoverschrijdende externe effecten en 
schaalvoordelen. Ook streeft de EG naar versterking van industriële samenwerking. Een belangrijk 
middel is het stimuleren van onderzoek en technologie vóór de commerciële fase. Ook bevordering van 
de infrastructuur (spoor, water- en wegverbindingen, telecommunicatie) is onderdeel van het Europees 
industriebeleid - uiteraard binnen de grenzen van duurzame ontwikkeling. De EG houdt als belangrijke 
taak het voorkomen van directe of indirecte staatssteun, die zich niet verhoudt met de 
mededingingsregels. 

68. De EG voert mede een beleid, gericht op bestrijding van de werkloosheid in de Gemeenschap. De 
bevordering van een goede Europese infrastructuur, in het bijzonder voor het openbaar vervoer en over 
het water, schept mede de voorwaarden voor een goede ontwikkeling van de werkgelegenheid. 
Daarnaast bevordert de EG de ontwikkeling van in economisch opzicht minder ontwikkelde regio's via 
het cohesiefonds en het Europees sociaal fonds. 

X. SOCIAAL BELEID 

D66 vindt dat de Gemeenschap hard aan de totstandkoming van een sociaal beleid moet werken. De 
Gemeenschap is er immers zowel voor de werkgevers als de werknemers en de Europese eenwording 
is niet compleet zonder een goed ingevulde sociale dimensie. 

150 69. De ontwikkeling van de interne markt en het ontstaan van een economische en monetaire unie 
vragen om het tot stand komen van een goed Europees sociaal beleid. Daarnaast vergroot een goed 
sociaal beleid het politieke draagvlak voor verdere integratie. Binnen het sociaal beleid gaat het in 
hoofdzaak om de volgende punten: waarborg van fundamentele sociale rechten (zoals gelijke 
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behandeling); minimumnormen voor veiligheid en gezondheid; bestrijding van werkloosheid en 
555 afstemming van het sociaal-economisch beleid; sociaal-economische samenhang via structuur- en 

cohesiefondsen; arbeidsverhoudingen en medezeggenschap. 

70. D66 is van mening dat het overeenkomen van Europese minimumnormen op het terrein van de 
sociale zekerheid en Europese regelgeving over invoering van een nationaal minimumloon op korte 

560 termijn wenselijk is. Op langere termijn ligt verdere harmonisatie voor de hand, waarbij de sociale 
stelsels van de armere EG-landen qua omvang en niveau toegroeien naar het hogere niveau in de 
noordelijke landen. Harmonisatie hoeft daarbij overigens niet per se te leiden tot uniformering van de 
structuur van de sociale zekerheid. D66 wil voorkomen dat door de toenemende concurrentie tussen 
bedrijven en overheden binnen Europa het niveau van de sociale zekerheid en van sociale 

565 bescherming (arbeidsrecht, arbeidsomstandigheden) in de afzonderlijke EG-landen te zeer onder druk 
wordt gezet. 

71. Naast een verdere harmonisatie van de sociale zekerheid is het wenselijk dat de nationale 
systemen van sociale zekerheid verder worden gecoördineerd met het oog op het vrije verkeer van 

570 personen (behalve voor werknemers en zelfstandigen ook voor ambtenaren, studenten en niet
actieven). Bij verplaatsing binnen de EG moeten opgebouwde sociale-zekerheidsaanspraken worden 
gerespecteerd. 

72. Het is wenselijk dat op Europees niveau harmonisatie tot stand komt van de regels voor 
575 medezeggenschap van werknemers in bedrijven, waarbij overigens wel de verschillende tradities op dit 

gebied in de diverse landen in acht genomen moeten worden. In het bijzonder is het van belang om 
een voldoende niveau van medezeggenschap en informatierechten te realiseren in internationaal 
opererende ondernemingen. D66 onderschrijft de gedachte dat aan kapitaalverschaffers en 
werknemers een gelijkwaardige invloed op de onderneming dient toe te komen. 

580 

585 

73. De in het verdrag van Maastricht bedongen uitzondering van het Verenigd Koninkrijk van het 
sociaal beleid van de EG is op langere termijn onaanvaardbaar. Ook op dit punt wordt van de 
toetredende EVA-landen verwacht dat ze het verdrag van Maastricht aanvaarden, mede omdat 
dergelijke uitzonderingssituaties tot aanzienlijke concurrentieverstoring kunnen leiden. 

XI. HET EMANCIPATIEBELEID 

Gelijke beloning en behandeling van mannen en vrouwen op de arbeidsmarkt, en gelijke behandeling in 
sociale zekerheid en pensioenen, zijn in Nederland in de eerste plaats tot stand gekomen dankzij EG-

590 regelgeving en de daarop gebaseerde rechterlijke uitspraken. Het blijft van belang dat de EG de 
emancipatie en gelijkberechtiging van alle EG-burgers blijft bevorderen. 

74. D66 vindt dat alles in het werk gesteld moet worden om de in voorbereiding zijnde EG-wetgeving 
over 

595 - ouderschaps- en calamiteitenverlof, 

600 

- het leggen van de bewijslast bij de werkgever in plaats van bij de werknemer, en 
- voltooiing van gelijke behandeling van mannen en vrouwen in wettelijke en beroepsregelingen inzake 

sociale zekerheid 
zo snel mogelijk af te ronden. 

75. Daarnaast zou de Europese Gemeenschap, in de visie van D66, zich in moeten zetten voor 
- mogelijkheden van verhaal voor vrouwen die door ongelijke behandeling in het verleden nu moeten 
rondkomen van een te klein pensioen; 
- maatregelen om betaald en onbetaald werk te kunnen combineren, onder meer door het mogelijk 

605 maken van flexibele werkpatronen; 
- het ontwikkelen van Europese criteria voor sekse-neutrale functie-analyses en functiewaarderingen; 
- het zowel binnen de EG als in internationale contacten aan de orde stellen van de problematiek van 
sextoerisme, postorderbruiden, vrouwenhandel, genitale mutilatie en ander geweld tegen vrouwen. 

I 
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610 76. 066 acht het verder belangrijk dat de Europese Gemeenschap zich inzet voor toename van het 
aantal vrouwen in die Europese organen waar ze nu nog ondervertegenwoordigd zijn. Door middel van 
een actref loopbaan- en promotiebeleid voor vrouwen moet er ook verandering gebracht worden in hun 
ondervertegenwoordiging in hogere posities. 

615 XII. CULTUUR EN ONDERWIJS: ZOWEL EIGENHEID ALS SAMENWERKING 

Het verdrag van Maastricht legt uitdrukkelijk vast dat de Europese Gemeenschap niet zal streven naar 
harmonisatie van het cultuur- en onderwijsbeleid. De bedoeling is dat op deze terreinen zoveel 
mogelijk diversiteit blijft bestaan. Het EG-beleid zal dus gericht zijn op versterking van de culturele 

620 diversiteit in Europa, bewustwording van het gemeenschappelijk cultureel erfgoed en op het leren 
kennen van elkaars cultuur. 

n. Het cultuurbeleid van de Gemeenschap kent twee doelstellingen; enerzijds steun voor de eigen 
culturele identiteit van de diverse Europese volken, anderzijds culturele samenwerking. Hiermee maakt 

625 de Gemeenschap duidelijk dat met verdergaande integratie geen culturele gelijkschakeling wordt 
beoogd. D66 acht het wenselijk dat de culturele samenwerking tussen de EG-landen wordt versterkt, 
onder andere op het terrein van programma's voor de media, omdat kennis van andere culturen een 
bijdrage kan leveren aan het kweken van wederzijds begrip en respect. In een periode van opkomend 
nationalisme is het belang hiervan des te groter. 

630 
78. De culturele identiteit van de Europese volken komt het meest tot uitdrukking in hun taal. Het is 
daarom belangrijk de Europese talen (waaronder naast de landstalen ook bijvoorbeeld het Catalaans of 
het Fries) te beschermen. Het behoort tot de taken van de Europese Gemeenschap daartoe bij te 
dragen. 

635 Indien bij verdere uitbreiding van de Europese Gemeenschap het niet langer mogelijk zal zijn om alle 
landstalen als werktalen te handhaven zal D66 eisen dat het nieuwe talenregime ten minste aan de 
volgende voorwaarden voldoet: enerzijds moet het mogelijk blijven dat een ieder in zijn eigen taal kan 
spreken, anderzijds moeten alle eerste en definitieve versies van documenten die betrekking hebben 
op wetgeving in alle talen beschikbaar zijn. 

640 
79. De Europese Gemeenschap moet stimuleren dat EG-burgers die naar een ander EG-land 
verhuizen de taal van dat land kunnen leren. Schoolgaande kinderen moeten bovendien in zo'n geval 
hun kennis van de eigen taal verder kunnen ontwikkelen. Het vestigen van Europese scholen in grote 
Europese steden en/of het opzetten van een Europees baccalaureaat in bestaande internationale 

645 scholen kan daartoe bijdragen. 

650 

655 

660 

80. Uitwisselingsprogramma's op allerlei gebied zijn een doeltreffend en voor de Europese burgers 
aantrekkelijk instrument van cultuurbeleid. Deze verdienen daarom uitbreiding. Ook de Centraal- en 
OostEuropese landen moeten hier aan mee kunnen doen. 

81. Onderwijs is belangrijk voor de overdracht van cultuur. Daarom zijn ook voor het onderwijs de 
principes van verscheidenheid en samenwerking. Onderwijsinstellingen op alle niveaus moeten 
gestimuleerd blijven worden contacten over de grenzen aan te gaan, ook met de landen van Centraal
en Oost-Europa. 

82. Wederzijdse erkenning van diploma's is belangrijk voor het creëren van gelijke kansen op de 
Europese arbeidsmarkt, en blijft daarom centraal staan. In sommige gevallen zal het erkenningsbeleid 
een stimulans zijn om onderwijsstelsels van verschillende lidstaten organisatorisch en inhoudelijk meer 
op elkaar af te stemmen. D66 neemt op dit punt een open houding in. 

I 
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XIII. DE FINANCIËN VAN DE EUROPESE GEMEENSCHAP 

De Europese begroting is, in vergelijking tot de omvang van de economieën van de EG-landen nog 
665 beperkt van omvang. D66 ziet geen nut in het hanteren van een streefcijfer maar neemt tegenover de 

groei van de EG-begroting een pragmatische houding in. In Nederland moet in ieder geval een 
verhoging van de totale lastendruk worden voorkomen. 

83. De begroting is maar een van de instrumenten van de Europese Gemeenschap om haar 
670 doelstellingen te realiseren. Ook dit instrument moet zodanig ingezet worden dat met minimale 

middelen een maximaal resultaat wordt behaald. Bij ieder nieuw beleid zal de Gemeenschap zich af. 
moeten vragen of uitgaven op Europees niveau het meest effectieve en efficiënte instrument zijn. De 
ontwikkeling van de omvang van de EG-begroting zal uiteindelijk afhangen van deze afweging. 

675 84. D66 is van mening dat de landbouwuitgaven van de Europese Gemeenschap fors omlaag kunnen 
en moeten. Dit schept tevens ruimte op de EG-begroting voor financiering van nieuw beleid, zoals het 
gemeenschappelijk buitenlands- en veiligheidsbeleid en het immigratiebeleid. 

85. De EG moet op een verantwoorde manier om gaan met de haar ter beschikking gestelde middelen. 
680 Bestrijding van fraude verdient daarbij bijzondere aandacht. Het ontwikkelen van een geïntensiveerd 

anti-fraudebeleid is daarvoor van cruciaal belang. 

MINDERHEDEN EN POLITIEK 

MINDERHEDEN EN POLITIEK, 
EEN GEDRAGSCODE 

In het zogeheten minderhedendebat - ook wel het 
Bolkestein-debat genoemd - en het daaropvolgende 
'illegalendebat' heeft D66 voor een politiek integere 
opstelling gekozen. D66 is niet over de schreef 
gegaan in de ontstane politieke hyperventilatie. 
Volgens sommigen had van een fatsoenlijke politieke 
partij ook niet anders worden verwacht mogen 
worden. Anderen menen dat D66 vanwege de riante 
positie waarin de partij verkeert makkelijker een 
afstandelijke opstelling kan kiezen. De (potentiële) 
achterban van D66 bevindt zich nu eenmaal niet in 
de oude stadswijken en (als gevolg daarvan) is er 
geen politieke druk van de 'witte achterhoede' in de 
partij. Veel leden echter menen dat zij vanuit de 
principes van D66 meer dan bij andere partijen de 
gelijkwaardigheid tussen mensen en culturen hoog in 
het vaandel moeten hebben staan. Een en ander 
weerspiegelt zich in de standpuntbepaling. 

In ieder geval zal de komende maanden in het vuur 
van de verkiezingsstrijd het allochtonenvraagstuk, of 
liever: de vormgeving van onze multi-etnische 
samenleving, de nodige discussies oproepen. Te 
meer daar - althans volgens de voorspellingen - de 
'Centrum Democraten' in gemeenteraden van 
verschillende grote steden een politieke factor van 
betekenis dreigen te worden en nog eens vijf zetels 
in de Tweede Kamer dreigen te behalen. De neiging 
is groot - al dan niet bewust - deze racistische partij 
de wind uit de zeilen te nemen. Of erger: politiek te 
gaan kapitaliseren (electoraal gewin!) bij de 
(potentiële) kiezers van deze partij. 

HELLEND VLAK 

Het is dan ook zaak te voorkomen dat politici op een 
hellend vlak terechtkomen. Richtlijnen om te 
voorkomen dat men politiek onzorgvuldig optreedt in 
onze multi-etnische samenleving kunnen voor menig 
politicus handzaam zijn. 
Het samenwerkingsverband van de politieke partijen 

I 
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en de landelijke allochtonenorganisaties - waarin 
ook D66 participeert - heeft daarom gemeend een 
gedragscode voor politici samen te moeten stellen. 
Van meet af aan was het daarbij niet de bedoeling 
om een soort keurslijf voor politici te creëren. 
Immers, juist in de politieke arena moet alles zoveel 
mogelijk bespreekbaar blijven. 
Maar er diende wel een 'cordon sanitaire' getrokken 
te worden, gecombineerd met een soort 
'gentle(wo)mens agreement' om te voorkomen dat 
'minderheden' als object van politieke discussie een 
gevoel krijgen dat zij hier eigenlijk niet thuishoren. Of 
zich zelfs existentieel bedreigd voelen. Mede in het 
licht van de sociale demontage van onze 
verzorgingsstaat en de bepaald niet rooskleurige 
ontwikkelingen op de arbeidsmarkt, de (voortgaande) 
immigratie en het feit dat allochtone burgers in de 
lagere sociale economische strata van onze 
samenleving zijn geconcentreerd, is een zorgvuldige 
opstelling meer dan gewenst. Het onnodig 
aanscherpen van concurrentieprocessen tussen 
autochtonen en allochtonen omwille van schaarse 
maatschappelijke goederen en 'sociale ruimte' kan -
wellicht onbewust en niet gewild - etnische 
tegenstellingen op de spits drijven en (opkomend) 
racisme "salonfähig" maken. Nu D66 naar het zich 
laat aanzien de tweede politieke partij van ons land 
wordt, brengt een en ander ook dilemmatische 
keuzen met zich mee inzake de vormgeving van de 
multi-etnische samenleving. 
Want of men het nou leuk vindt of niet: de multi
etnische samenleving is een feit met alle positieve en 
negatieve gevolgen van dien!. 

Een gedragscode biedt in dit verband een kader 
waarop men het eigen politiek optreden kan 
afstemmen. Op 28 april 1993 is deze gedragscode in 
het perscentrum Nieuwspoort te Den Haag 
aangeboden aan de voorzitters van de grote politieke 
partijen. Opmerkelijk genoeg gaf alleen D66 
voorzitter Wim Vrijhoef acte de presènce - de 
overige partijvoorzitters lieten zich vervangen! 
Vrijhoef benadrukte in zijn reactie dat de 
gelijkwaardigheid van en het wederzijds respect 
tussen mensen een van de basisuitgangspunten voor 
politiek handelen vormt. 

Opvallend was overigens ook de geringe aandacht 
vanuit de media voor de gedragscode. Die aandacht 
was en is er meestal wel als het de problematische 
kanten van de multi-etnische samenleving betreft. 
De gedragscode getiteld 'de politiek en de 
minderheden' is uitgegeven in de vorm van een 
brochure van 20 bladzijden en omvat vijf 
hoofdstukken. Er wordt onder andere ingegaan op de 
relatie democratie en racisme. Voorts wordt ingegaan 
op de rol van de politiek en de verantwoordelijkheid 
van politici in een multi-etnische samenleving. Het 
vierde hoofdstuk heet: "Gevraagd: helderheid, 
nauwkeurigheid en zuivere analyse". 

TIEN RICHTLIJNEN 
Het laatste hoofdstuk omvat tien richtlijnen voor 
politici. 
De eerste richtlijn luidt: "Een democratisch debat 
over/met allochtonen vereist geen (zelf-)censuur, wel 
politieke fatsoensnormen." De tweede richtlijn: 
"Allochtonen zijn burgers van dit land. Zij behoeven 
niet onnodig in bescherming te worden genomen, 
maar ook niet onnodig gekwetst te worden." De 
laatste stelling: "Extreem rechts werkt aan de 
polarisatie tussen bevolkingsgroepen en hiermee aan 
de ontwrichting van de samenleving en is daarom 
een gevaar voor de Nederlandse rechtsorde. 
Democraten streven ernaar de samenhang en 
solidariteit tussen de verschillende 
bevolkingsgroepen te versterken en bestendigen 
hiermee de Nederlandse democratie." Kortom voor 
elke D66-politicus klinkt een en ander 
vanzelfsprekend. Niettemin is het geen overbodige 
luxe om deze gedragscode in huis te hebben, niet 
alleen om kennis te nemen van de overige richtlijnen 
maar ook van de analyse over democratische 
rechtsorde en racisme. Ook als naslagwerk voor de 
standpuntbepaling en politieke stellingname in 
kwesties rondom onze multi-etnische samenleving 
en racisme is deze gedragscode van harte aan te 
bevelen. De gedragscode is gratis (tegen 
verzendkosten) verkrijgbaar bij het Landelijk 
Secretariaat van D66 (070-3858303). 

Chan Choenni 
Voorzitter van de HB-commissie Integratie 
Allochtonen 

Stuur mij de brochure: 'De politiek en de minderheden, een gedragscode' 

Naam: ..................................................................................................... . 

Adres: ..................................................................................................... . 

Postcode en Woonplaats: ..................................................................... .. 
Opsturen naar: Landelijk Secretariaat D66, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag 
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I BRIEVEN I 
Aanhoudende zorg voor de democratie 

De burger wordt in een categorie geplaatst zodat kan worden bepaald wat zijn of haar bijbehorende rechten en 
plichten zijn. Vervolgens wordt er controle uitgeoefend op 1) of de burger in de juiste categorie zit en 2) of de 
burger zijn plichten nakomt en krijgt waar hij/zij recht op heeft. Waar democratie staat voor vrijheid en gelijkheid 
lijken wij te zijn gestuit op een paradox: voor een eerlijke verdeling van rechten en plichten is steeds meer 
controle nodig. Men zou kunnen toevoegen, dat democratie juist niet betekent, dat de burger zich moet lat_en 
categoriseren, maar dat juist de overheid zich tegenover de burger steeds flexibeler moet opstellen. 
Een oproep om duidelijkere categorisering, zoals de oproep naar het herstel van normen en waarden, lijkt hier 
niet gepast. Het lijkt op de kreet: "vroeger was alles beter"; het ontkent de verandering en de dynamiek in de 
maatschappij. Bovendien toont het een gebrek aan creativiteit, immers niet beter weten dan het verleden te 
herstellen geeft aan dat men niets voor de toekomst kan verzinnen. Als Thorbecke al in 1848 bij de 
staatsinrichting rekening houdt met de staat als organisme, levend en dynamisch omdat hij op het meest 
elementaire niveau bestaat uit afwegende individuen (tegenwoordig denigrerend "calculerende burger"), waarom 
kunnen wij dan niet op dezelfde gedachte doorbouwen? 
Onze samenleving onderkent de verschillende individuen en zij is multi-cultureel dankzij de democratisering. 
Vroeger was er slechts een selecte groep mensen die bepaalde wat de cultuur was omdat zij de enige waren die 
konden lezen en schrijven en hun kinderen naar school stuurden. Nu kan bijna de gehele Nederlandse bevolking 
lezen en schrijven en doet dat dan ook met veel verve. Misschien zijn wij het niet eens met wat er wordt 
geschreven maar we hebben een democratiseringsstrijd geleverd zodat het kon worden geschreven. 
Er is eerst sprake geweest van emancipatie van groepen tegenover elkaar, nu is er sprake van emancipatie van 
het individu tegenover de groep. Het is een gezonde ontwikkeling, een noodzakelijk aspect van het 
democratiseringsproces. 
Het lijkt tegenwoordig alsof we bang zijn dat individualisering zal doorslaan en uitlopen op een bellum omnium 
contra omnes. Het lijkt wel alsof de politiek geen vertrouwen meer heeft in de burger! 
Democratie is een zaak van aanhoudende zorg. De overheid maakt zich zorgen over het democratisch gehalte 
van haar beslissingen en zorgt ervoor dat haar beslissingen een democratisch gehalte blijven hebben. 

F.J. Kist (nieuw lid) 

I BESTUURDERSVERENIGING 

Agenda 

5 juni Algemene Ledenvergadering in de Reehorst in Ede. Onderwerp: de rapporten van de commissies Van 
Thijn, Scheltema, De Koning en Wiegel over staatkundige, staatsrechtelijke en bestuurlijke 
vernieuwing. 

mei/juni regionale bijeenkomsten van wethouders. Doel hiervan is enerzijds uitwisseling van informatie en 
ideeën en anderzijds het fungeren op collegiale wijze fungeren als klankbordgroep. Bijkomend 
voordeel is dat wethouders elkaar gemakkelijk weten te vinden op momenten dat dat nodig is. De 
wethouders die lid zijn van de Bestuurdersvereniging hebben een uitnodiging ontvangen. 

9 oktober bestuurderscongres in het Evertshuis in Bodegraven. In workshops wordt gesproken over: 
collegevorming; hoe profileert een D66-bestuurder zich?; de nieuwe Gemeente- en provinciewet; de 
praktijk van regiovorming; reorganisatie van de politie; bestuursvormen openbaar onderwijs; landbouw 
en milieu; ouderenbeleid; milieu; fictie en werkelijkheid van veiligheid; sociaal beleid en minimabeleid; 
decentralisatie van gehandicaptenbeleid; lokale belastingen; preventie van en/of omgang met de op
komst van centrum-democraten. 
Leden van de Bestuurdersvereniging ontvangen meer informatie over opgave. 

I 
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-
.g Met paarse coalitie is weeffout 
~ hersteld ._ 

-

In Oegstgeest is de D66'er Matt 
Poelmans, directeur Wetten bij de 
Sociaal-Economische Raad, de CDA-er 
Joop van der Reyden als wethouder op
gevolgd. Een unicum. Poelmans: "De 
situatie waarin het CDA vrijwel altijd 
deel uitmaakt van het dagelijks bestuur 
is in Oegstgeest doorbroken. Wij heb
ben dat niet gezocht, maar het is een 
interessante ontwikkeling: een Paarse 
Coalitie werd realiteit." 
In Oegstgeest zou D66 met een drie
mansfractie na de vorige raadsverkie
zingen volgens het gemeentelijke af
spiegelingsmodel een wethouder gele
verd moeten hebben. Het verlies van 
de PvdA duidde in die richting. 
Samenwerking tussen Groen Links en 
de PvdA hield D66 buiten het college. 
Er was bovendien geen raadsmeerder
heid voor een D66-wethouder. 
Handhaving van de socialist Kohlbeck 
werd door zowelliberalen als christen
democraten ondersteund. Maar de si
tuatie is veranderd. En dat heeft het 
CDA geheel aan zichzelf te wijten. 
Daarmee is "de weeffout", zoals de 
kersverse D66-wethouder het noemt, 
hersteld. 
Van der Reyden had vorig jaar om per
soonlijke redenen (de werkkring van 
zijn vrouw in het Gooi gaf de doorslag) 
te kennen gegeven tussentijds te willen 
afhaken. 
Zijn gedoodverfde opvolger in het col-

lege, de CDA-fractie-voorzitter P. 
Hellinga, stapte vervolgens op omdat 
hij vond dat er sprake was van een te
kort aan openheid in de Oegstgeestse 
politiek. In april j.l. viel de CDA-fractie 
uiteen door problemen rond de bouw 
van een nieuw stadhuis. Twee vrouwe
lijke CDA-raadsleden stapten op, waar
onder een nieuwe wethouderskandi
daat. VVD, Groen Links en de PvdA 
kozen voor D66 omdat de CDA-fractie 
door al die wisselingen te veel ver
zwakt zou zijn om nog krachtdadig 
binnen het college te kunnen optre
den. 
De bouw van een stadhuis die het zo
veelste conflict veroorzaakt. Poelmans 
noemt het verzet van de bevolking te
gen de politiek, met name tegen groot
schalige projecten. "De mensen willen 
hun kleinschalige, charmante dorp 
graag in stand houden. Er is sprake van 
modernisering die te ver door schiet. 
Maar tegelijkertijd- ons stadhuis is 
veel te klein - komen noodzakelijke 
ontwikkelingen ook niet tot stand. Het 
is voor D66 een taak om daarin een 
goed evenwicht te vinden en te helpen 
de vertrouwensbreuk die door de stad
huiskwestie is ontstaan, te herstellen. 
We hebben een jaar de tijd voor er 
weer verkiezingen zijn. Dat is kort, 
maar het moet kunnen." 

Marie-Louise Tiesinga 

Prijsvraag bestuurlijke vernieuwing 
In de filmwereld, op cultureel- en sportgebied, overal worden prijzen uitgereikt: de Oscar, 
de Gouden Palm, de sportman/vrouw van het jaar en ga zo maar door. Philippe Poffé uit 
Nijmegen wil dat er een Gemeenteprijs voor Politicus en Burger van het Jaar wordt inge
steld. Zijn idee moet de bestuurlijke vernieuwing dienen. 
Poffé, redacteur van het D66-blad 'De Groene Golf' in Nijmegen doet met dit idee mee aan 
de prijsvraag Bestuurlijke Vernieuwing in Steden en Dorpen, uitgeschreven door De Balie 
en de Werkgroep 2 Duizend. De prijs is bedoeld voor "degene die zich het meest en het 
hardst heeft ingespannen voor de lokale gemeenschap". De inspanning moet geschieden 
op politiek, maatschappelijk of sociaal vlak. 
Poffé wijst op de verstoorde verhouding tussen volksvertegenwoordigers en burgers, die 
mede zichtbaar is geworden in de lage opkomst voor de gemeenteraadsverkiezingen. "Het is 
toch jammer om te zien", zegt hij. "We moeten ervoor zorgen, dat de burger zijn of haar 
interesse in het politieke leven behoudt, jaar in, jaar uit." Naar zijn idee kan de jaarlijkse 
uitverkiezing van de Politicus en de Burger van het Jaar die interesse in de gemeentepolitiek 
doen behouden en zelfs stimuleren. De winnaars dienen door het publiek te worden geko
zen na een voorafgaande nominatie van vier personen door politiek onafhankelijke men
sen. Hij denkt dan aan een aantal journalisten van verschillende kranten of andere media. 
De winnaars moeten rond de jaarwisseling bekend zijn, zodat de prijs op de gemeentelijke 
nieuwjaarsreceptie kan worden uitgereikt. Inzenders ontvangen in zijn plan een korting 
van vijf gulden op door de gemeente te organiseren evenementen of activiteiten. Het gaat 
om twee prijzen van min of meer symbolische waarde en twee wisselbekers. Voor Nijmegen 
zou dat 2.000 gulden per persoon kunnen zijn. De totale kosten, 10.000 gulden (incl. admi
nistratie-, receptie- en reductiekosten) wil hij dekken uit sponsoring en uit de pot 
Bestuurlijke Vernieuwing. 

Marie-Louise Tiesinga 

-
Guus Tiesinga is voorzitter van 
de D66-statenfractie in een pro
vincie die zeven jaar geleden is 
ingesteld en die staatssecretaris 
De Graaf-Nauta nu weer wil op
heffen. Tiesinga: "De manier 
waarop de staatssecretaris van 
Binnenlandse Zaken voorbij gaat 
aan de uit Flevoland door alle 
maatschappelijke geledingen, 
door de provincie, de water
schappen en de gemeenten aan
gevoerde argumenten wordt hier 
in Flevoland als een vorm van 
Haagse arrogantie ervaren. 
Almere moet volgens de staatsse
cretaris naar het ROA en daarmee 
zou naar haar idee de basis te 
smal worden om Flevoland als 
provincie te handhaven. "Maar", 
zegt Guus Tiesinga, "dat moet 
toch in de eerste plaats van 
Almere zelf afhangen. De provin· 
cie Flevoland is zeven jaar gele· 
den ingesteld na een uitgebreide, 
om niet te zeggen uitputtende dis· 
cussie in beide Kamers. Een 
overweging die met name voor 
D66-kamerleden van doorslagge
vend belang is geweest, was dat 
de inwoners van Noordoost· 
polder en Urk (toen tijdelijk inge
deeld bij Overijssel) en Oostelijk 
en Zuidelijk Flevoland (toen nog 
niet provinciaal ingedeeld) de 
provincie Flevoland wilden. 'Van 
onderop' werd door D66 gehono
reerd. Ik vind dat D66 ook nu met 
de wensen 'van onderop' reke· 
ning moet houden." Hij wijst op 
het feit dat ook de gemeenteraad 
van Almere inmiddels bij motie 
ondubbelzinnig voor Flevoland 
heeft gekozen. Maar er zijn ook 
louter bestuurlijke argumenten 
die voor de instandhouding van 
Flevoland pleiten. "Als er in 
Nederland een gebied is dat in 
aanmerking zou komen voor het 
predikaat 'voorbeeld-wgr-gebied', 
dan is het Flevoland. Immers, 
Flevoland, dat voor bijna 100% 
'gemaakt' is en van na de oorlog 
dateert, is een geografische een
heid waarin vrijwel alle functio
nele regio's samenvallen met de 
grenzen van de wgr-gebiedsinde· 
ling. Het opsplitsen van Flevoland 
over de aanliggende provincies 
leidt in dit 'voorbeeld-gebied' tot 
het creëren van een situatie die. 
de staatssecretaris nu juist be· 
weert overal elders in Nederland 
te willen saneren!" 

Miep Nagtegaal 

DEMOCRAAT 9 



Schiphol: Mainport en/of 
Duurzame Ontwikkeling? 
Is Schiphol als luchthaven met veel intercontinentaal luchtverkeer ('mainport') verenigbaar met duurzame ont

f wikkeling? Dit was de centrale vraag op een D66-studiedag op 8 mei in het informatiecentrum van Schiphol. De 

1 studiedag was een uitvloeisel van de motie-De Goede over Schiphol die op het najaarscongres van 1992 werd be

sproken. 

Schiphol wordt in de Vierde Nota 
Ruimtelijke Ordening aangewezen als 
één van de speerpunten van de 
Nederlandse economie in de komende 
jaren. De luchthaven zou moeten uit
groeien tot een 'mainport'. Met als eer
ste doel meer passagiers en vracht en 
daarmee meer werkgelegenheid. De 
uitbreiding van Schiphol mag echter 
niet ten koste gaan van het tweede 
doel: verhogen van de kwaliteit van 
he~: ~~~fmiiieJI.J<"·ltèd~~ ~hele doelstel-

zijn weten we overigens allemaal, maar 
dat lawaai ons daadwerkelijk ziek kan 
maken was nieuw. Een geregelde ver
storing van de slaapcyclus remt de 
werking van de 'natura! killers' - de 
eerste verdedigingslinie van ons li
chaam tegen infecties - en tast daar
door het immuunsysteem aan. Met 
veel onderkoelde humor wist de heer 
K. Altena, psychotherapeut zijn gehoor 
te overtuigen van de noodzaak om be
tere normen in te stellen voor het me
ten van de geluidsbelasting door 
Schiphol. Altena kwam met de opmer
kelijke onthulling, dat binnen de hui
dige nachtnormeringscommissie geen 
deskundigheid aanwezig is om de ge
zondheidseffecten van vliegtuiglawaai 
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litt,fidill;~ van de 
nfi~Ml"lt'klltd:Pvan Schiphol. 

Alleen de gemeente Haarlemmermeer 
heeft al zo'n 15.000 tot 25.000 nieuwe 
woningen rond Schiphol gepland. 
Vanuit het oogpunt van de Ruimtelijke 
Ordening lijken beide aanspraken niet 
te vereenzelvigen. Ottens ziet dan ook 
het liefst een compacte ontwikkeling 
van Schiphol. Smits wees op het oog
kleppen beleid rond het bouwen van 
woningen. In het verleden bouwden 
de omliggende gemeenten de luchtha
ven namelijk steeds verder dicht. 

Plafond aan de groei? 
Naast de al genoemde spanningsvel
den tussen de voor- en tegenstanders 
van de uitbreiding van Schiphol, zoals 
de Ruimtelijke Ordeningsaspecten en 

de geluidshinderproblematiek met de 
aanverwante gezondheidsaspecten, 
was er ook een punt van overeenstem
ming tussen de partijen. Te weten de 
lakse houding van de Rijksoverheid, 
die nalaat normen te stellen. Toetsen 
en handhaven van bijvoorbeeld een 
strikt geluictsregime is uiteraard onmo
gelijk als er geen normen zijn. 
Ottens sprak zijn waardering uit voor 
de opstelling van Schiphol en de KLM. 
Ondanks het ontbreken van normen 
werken beiden al lang met succes aan 
het terugdringen van de geluidshinder. 
Er is een goede zakelijke samenwerking 
van de Haarlemmermeer met Schiphol 
en de KLM. Er staan immers grote eco
nomische belangen op het spel. 
Peter Schouten, wethouder in 
Haarlem, stelde in dit verband vast dat 
bij politieke keuzes over Schiphol 
steeds is uitgegaan van het econo
misch belang. Met het milieu slechts 
als belangrijke randvoorwaarde. 

Dat Schiphol zal uitbreiden lijkt onaf
wendbaar. Daarbij is het duidelijk dat 
een uitbreiding van Schiphol altijd een 
zwaardere belasting van het milieu 
met zich mee zal brengen. 
Ottens gaf aan hoe hieraan grenzen ge
steld kunnen worden. Door het beslag 
dat Schiphollegt op de ruimte te be
heersen. En door een plafond te stellen 
aan het aantal passagiers. Bovendien 
moet er snel een strikt nachtregime ko
men. En dit vóór dat nieuwe startba
nen worden aangelegd. 

Anne Kamps, Leo Keus 



Komt de Luchtmobiele 
Brigade ooit van de grond? 
De ontwikkelingen in de veiligheidssituatie zijn en blijven onvoorspelbaar. Daarom kan men niet 

voorzichtig genoeg zijn bij het bepalen van de omvang en de taken van de krijgsmacht voor de jaren 

negentig. In het debat over Ter Beeks Prioriteitennota wezen de dienstdoende kamerleden daar voor de 

zekerheid toch nog maar een keer op. En niet zonder reden. Want juist de afgelopen tijd is duidelijk 

geworden hoe moeilijk het is de veiligheidssituatie juist in te schatten. En vooral, hoe moeilijk het is 

om vervolgens conclusies te formuleren inzake de reorganisatie van de krijgsmacht. 

Nog niet zo lang geleden leek het van
zelfsprekend, thans is het discutabel; 
we hebben het over het belang van de 
luchtmobiele brigade. In het kamerde
bat werden vraagtekens gezet bij deze 
ultramoderne, met gevechtshelicopters 
uitgeruste en snel inzetbare eenheid. 
D66 woordvoerder Pieter ter Veer:" Na 
het uiteenvallen van de SU leek de tijd, 
waarin rekening moest worden gehou
den met een grootschalig conflict, 
voorbij. En dus raakte het belang van 
omvangrijke legermachten op de ach
tergrond. Met het oog op regionale cri
ses en oorlogen, zouden kleinere, snel 
inzetbare strijdmachten gevormd moe
ten worden, zoals de luchtmobiele bri
gade. Maar nu is er dan een zoge
naamde kleine, regionale oorlog in 
Bosnie, en als we al ooit een leger
macht zullen sturen, dan is het een ui
terst omvangrijke legermacht, - van 
zo'n 70 a 100.000 man. En die leger
macht zal dan niet vooral bestaan uit 
luchtmobiele brigades, maar uit de tra
ditionele, gemechaniseerde en pant
serinfanterieeenheden." 

Terwijl het klassieke pantserinfanterie
bataljon een positieve herwaardering 
ten deel valt, wordt naar de luchtmo
biele brigade steeds kritischer gekeken. 
Dat blijkt ook uit de opstelling van de 
D66 projectgroep Veiligheid en 
Defensie. In deze werkgroep, die onder 
voorzitterschap van de kapitein ter zee 
b.d. Jan Willem van Waning regelma
tig bijeenkomt, zijn de partijgenoten 
met een militaire achtergrond, sterk 
vertegenwoordigd. Zo behoren Kees 
Homan (kolonel der mariniers), Henny 
van der Graaf en Bram Schulte (gene
raals b.d. van de landmacht) en Karel 
Rilderink (kolonel van de luchtmacht) 
tot de deelnemers. Sommigen steunen 
nog steeds het streven een luchtmo
biele brigade op te richten. Anderen 
uiten echter grote bezwaren, zowel ten 
aanzien van het concept als ten aan
zien van de financiele haalbaarheid. 
Gezamenlijk trekken ze echter de vol-

gende conclusie: "Zolang er geen ge
vechtshelicopters zijn aangeschaft, 
zijn de slagkracht en het incasse
ringsvermogen van de luchtmobiele 
brigade te vergelijken met die van de 
lichte infanterie en zolang zullen dus 
de inzetmogelijkheden heel beperkt 
zijn." Ook de Projektgroep adviseert 
om de beslissing over de aanschaf 
van gevechtsheli's enkele jaren uit te 
stellen, mede omdat rond '97 
nieuwe, lichtere en goedkopere toe
stellen op de markt komen. 

De aanschaf van de door Ter Beek ver
langde gevechtshelicopters (geschatte 
kosten: 1, 7 miljard) stuit op financiele 

tegenstand in de Tweede Kamer. Ook 
bij Ter Veer zijn het vooral de finan
ciële aspecten die zwaar wegen. Als de 
Prioriteiten nota integraal zou kunnen 
worden uitgevoerd, en als de aanschaf 
van de gevechsthelicopters in finan
cieel opzicht niet zo problematisch zou 
zijn, zou hij vermoedelijk wel over zijn 
aarzelingen heenstappen. Maar uitvoe
ring van de hele Prioteitennota wordt 
niet haalbaar geacht. In het kamerde-

bat zei Ter Veer: "We weten allemaal 
dat de nota, zoals die nu voor ons ligt, 
niet integraal uitgevoerd zal worden. 
We weten dat de laatste en de nog ko
mende bezuinigingsrondes niet onge
merkt aan Defensie voorbij gaan en 
dat daarom het risico aanwezig is, dat 
het met de verkleining van de krijgs
macht wel zal lukken, maar met de 
modernisering maar zeer ten dele." 
Dat risico achten Ter Veer en de 
Projectgroep zo reëel, dat zij huiverig 
staan tegenover onomkeerbare beslui
ten inzake die verkleining, zoals de af
stoting van modern materieel - tanks 
en pantserwagens -van de landmacht. 
Ter Veer: "We zouden zeer slecht af 

zijn, wanneer straks zal blijken dat er 
wel grote aantallen tanks en panterwa
gens zijn verkocht, maar dat de aan
schaf van de gevechtsheli's financiëel 
toch niet haalbaar is. Dat risico mogen 
we in geen geval lopen." Een overgrote 
meerderheid in de Tweede Kamer 
denkt daar ook zo over. Ter Beek heeft 
echter de opbrengsten van de verkoop 
van tanks en pantserwagens nodig om 
de investeringsprojecten (zoals de aan-
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schaf van de gevechtsheli's) te kunnen 
financieren. 
Volgens de fracties van PvdA en CDA 
zou de aanschaf van zogeheten multi
popose helkopters (zowel geschikt 
voor transport als voor gevechtstaken) 
uitkomst kunnen bieden. Die zouden 
al op korte termijn kunnen worden 
aangeschaft en bovendien goedkoper 
zijn. Zij gaan er daarbij vanuit dat 'in 
het hogere geweldsspectrum' de lucht
mobiele brigade in multinationaaal 
verband zal opereren. Met andere 
woorden: in dat geval kan gerekend 
worden op Britten en Fransen die wel 
over 'dedicated' (pure) gevechtsheli
copters beschikken. Ter Veer ging een 
stapje verder en stelde voor eerst de 
mogelijkheden tot samenwerking met 
de Britten en de Fransen te onderzoe
ken. En daarna te beslissen over de 
vraag of er gevechsthelicopters moeten 
komen en zo ja welke. 

Ter Beek wilde echter van geen wijken 
weten en wees ook de door CDA en 
PvdA bepleite variant van de hand: hij 
hield onverkort vast aan de voorgeno
men aanschaf van transportheli's en 
'dedicated' gevechtshelicopters. Maar 
terwijl Ter Beek zijn eigen plannen ver
dedigde in de plenaire vergaderzaal, 
werd in de wandelgangen de laatste 
toezegging van premier Lubbers be
sproken. De aanschaf van gevechtheli
copters is een kwestie die tijdens de ka
binetsformatie opnieuw bezien zal 
moet worden, zo had de MP naar de 
doorgaans toch al zo goed ingelichte 
kringen laten uitlekken. 

Bob de Ruiter 

Gerrit Ybema: 'Verdere bezuinigingen na 1994 zijn onontkoombaar.' 

Mistig debat over de 
voorjaarsnota 
Geen debat waarmee de kloof tussen burger en politiek is gedicht, 

zo was het algemene oordeel van de Tweede-Kamerfractie na afloop 

van het debat over de Voorjaarsnota. In de nota schetst het kabinet 

een somber beeld van de Nederlandse economie: een teleurstellende 

economische groei, afnemende bedrijfswinsten en dus minder in

vesteringen en een oplopende werkloosheid. Nieuwe bezuinigingen, 

tot een bedrag van 8 miljard gulden in 1994, zijn onvermijdelijk. 

Het kabinet heeft die bezuinigingen 
vooral gevonden bij de jongeren: min
der bijstand en een andere studie
financiering; en verder bevriezing van 
alle inkomens in de collectieve sector; 
bezuinigingen op volkshuisvesting, 
stads- en streekvervoer en op talloze 
andere posten en postjes. Genoeg stof 
tot nadenken.Financieel woordvoer
der Ybema is, evenals het kabinet, 
somber gestemd over de ontwikkeling 
van de economie. "Hoewel het 
Planbureau voor volgend jaar een be
scheiden opleving verwacht, zijn de 
vooruitzichten tot 1998 toch weinig 
hoopvol. Verdere bezuinigingen na 
1994 zijn dan ook onontkoombaar. 
En dat legt een zware druk op het ver
kiezingsprogramma: de ruimte voor 
nieuw beleid is buitengewoon klein 
als er ergens anders niet wat van af 
gaat." 
Het is eigenlijk nog veel te vroeg om 
over de begroting van 1994 te praten: 
het werkgelegenheidsbeleid en het in
komensbeleid moeten nog helemaal 
ingevuld worden. Hoewel ook Ybema 

beseft dat het 
prematuur is om 
een afgerond oor
deel uit te spre
ken, vindt hij het 
veelzeggend voor 
het centrum
linkse profiel van 
dit kabinet dat 
deze punten zelfs 
in aanzet ontbre
ken. "Vooral ook, 
omdat het milieu 
in deze nota voor 
onze fractie totaai 
onzichtbaar is ge
bleven. Door de 
tariefstijging van 

het openbaar vervoer dreigt de evenre
digheid in de kosten tussen dit ver
voer en de auto opnieuw zoek te ra
ken. Terwijl de bezuiniging op stads
en streekvervoer als vast gegeven wor
den aangenomen, wordt de verhoging 
van de benzine-accijns afhankelijk ge-

maakt van de accijnsstijging in 
Duitsland en België. De D66-fractie 
heeft het kabinet dan ook gevraagd 
naar andere middelen te zoeken om 
de auto zwaarder te belasten, zoals de 
verhoging van de motorrijtuigenbelas
ting en vooral de aftrekbaarheid van 
de lease-auto", zegt Ybema. 
Maar het is niet alleen de relatie auto -
openbaar vervoer die het milieu on
zichtbaar maakt. Ook de invulling van 
de investeringsimpuls geeft, wat D66 
betreft, de verkeerde richting aan. 
Woordvoerder Tommei (milieu en 
economische zaken): "Als het aan het 
kabinet ligt worden de investeringen 
gebruikt voor de aanleg van wegen en 
tunnels. Maar op dit punt heeft 
Nederland geen relatieve achterstand 
ten opzichte van het buitenland. Van 
groter belang is het dat er geïnvesteerd 
wordt in kennis. Om aansluiting met 
de ons omringende landen te houden, 
zullen we veel meer moeten doen aan 
onderzoek en ontwikkeling, zullen de 
technologische onderzoekinstituten 
meer marktconform moeten werken 
en zal de aansluiting tussen onderwijs 
en bedrijfsleven verbeterd moeten 
worden. Om daar een begin mee te 
maken heeft Van Mierlo bij motie ge
vraagd om voor research en develop
mf:nt meer fiscale aftrekmogelijkhe
den te creëren." 

De D66-fractie heeft opnieuw aan
dacht gevraagd voor de regulerende 
energieheffing voor kleinverbruikers. 
Nu zowel president Clioton ais elf van 
de twaalf EG-landen er iets voor be
ginnen te voelen, zou Nederland zijn 
kans moeten grijpen. Het is boven
dien een van de weinige manieren om 
de werkgelegenheid te bevorderen. Uit 
de opbrengst van zo'n heffing kan na
melijk de verlaging van de laagste 
schijf van de loon- en inkomstenbe
lasting of de verlaging van de sociale 
premies worden betaald. Een betere 
impuls voor de werkgelegenheid is er 
niet. Desondanks was de reactie van 
Kok zeer terughoudend. 



De meeste aandacht ging uit naar de 
bijstand. Illustratief voor de gehaaste 
en onzorgvuldige manier waarop het 
kabinet hier de bezuinigingen voorbe
reidt was het antwoord van De Vries 
op de vraag van Van Mierlo hoe hij 
aan het bedrag van 180 miljoen komt 
in de categorie van 18 tot 21 jaar: "Ik 
moet bekennen dat ik de opbouw van 
die cijfers niet precies op een rijtje 
heb ... Op heel korte termijn komen er 
bijvoorbeeld nieuwe cijfers van het 
CBS ... " 
De grootste bezwaren heeft de fractie 
echter tegen de bezuinigingen in de ca
tegorie 21-27 jaar. Olga Scheltema, 
woordvoerder bijstand: "Afgezien van 
het feit dat een verlaging van 90% naar 
70% voor alleenstaande moeders en 
van 70% naar SOo/o voor alleenstaan
den mensen richting afhankelijkheid 
duwt, vinden we het onverdedigbaar 
dat er ongelijkheid tussen verschil
lende categorieën volwassenen wordt 
gecreëerd én dat de bewijslast voor 
echte alleenstaanden wordt omge
keerd." Louise Groenman: "Als je dan 
toch naar die leeftijdscategorie kijkt, 
dan moet je ook de dubbele basisaftrek 
voor alleenverdieners met een partner 
in je beschouwing betrekken. Maar dat 
is voor het CDA blijkbaar onbespreek
baar." 

In het debat ging het echter nauwelijks 
over de inhoud van de voorstellen. Dat 
kon ook niet, want over de precieze in
houd kon het kabinet nog bitter wei
nig vertellen. Reden temeer voor de 
oppositie om aan te dringen op zorg
vuldigheid en de onderzoeken van de 
commissie-Van derZwanen de onder
zoekscommissie van de Kamer bij de 
voorstellen te betrekken. Maar daar wil 

Brinkman niet op wachten; hij heeft 
weer eens haast. Het debat eindigde 
dan ook in een bitse woordenwisseling 
tussen hem en Van Mierlo: 
Brinkman: "Een symptoom van de cul
tuur is dat wij zo nu en dan ontzettend 
hechten aan procedures. De burgers, 
waarmee u en ik graag in gesprek zijn, 
hechten waarde aan inhoud. 
Van Mierlo: "Maar ik heb geleerd, dat 
in een rechtsstaat procedures er niet 
voor niets zijn, maar dat zij een inhou
delijk belang bewaken: dat is de zuiver
heid." 
Afgezien van deze wijze woorden, zul
len de burgers weinig wijzer zijn ge
worden van het debat: veel mist en 
vooral veel onheilspellende wolken bo
ven de zomer. Want de coalitie is er 
nog lang niet uit. 

Berend van der Ploeg 

vervolg van pagina 3 
dere partijen uit het veld geslagen. 
"Als je nu niks doet, moet de stembus 
maar spreken", is zijn commentaar te
gen de Volkskrant op de afwijzing. 
"Wij hebben opvattingen over demo
cratie en krijgen die niet meteen klaar. 
Dan zal het langer duren. Op het punt 
van het milieu zijn we ook jarenlang 
geïsoleerd geweest. Op den duur kre
gen we gelijk." 

Lennart van der Meulen 

Correctie 
In de vorige Democraat stond in het artikel 
over criminaliteit vermeld dat Jacob 
Kohnstamm een amendement op het wets· 
voorstel over anonieme verdachten had in· 
gediend. Maar dat is gebeurd door Gerrit· 
Jan Wolffensperger. 

advertentie 

Wij zijn gespecialiseerd in maatschappelijk verantwoord 
en milieuvriendelijk beleggen, ook met een lijfrentepolis. 

• Belastingvrij sparen tot f 220.000,-

• Pensioen- en hypotheekadviezen, vermogensbeheer 

• VRAAG ONZE BROCHURE: telefoon 020 - 622 99 06 

DE EENHOORN 
BEDRIJFS-EN PENSIOENADVIESBUREAU 

SARPHATIKADE 7 • 1017 WV AMSTERDAM 

advertentie 

OPROEP FAUNABELEID aan de leden van D66 

Onderstaande organisaties hebben de politieke partijen in 
Nederland verzocht in hun verkiezingsprogramma 1994-
1998 een passage op te nemen, luidende: 

een klein aantal jagers. De rust in de natuur wordt daar
door nodeloos verstoord, de dieren worden steeds schu
wer. De wilde fauna is evenwel van ons allemaal en niet 
slechts van een groep hobbyisten. "In het wild levende zoogdieren en vogels zijn bezit 

van de gemeenschap en worden wettelijk beschermd. 
Jacht op deze dieren Is alleen aanvaardbaar bij ern
stige schade, indien andere middelen ter voorkoming 
van schade hebben gefaald." 
Ook u, natuur- en dierenbeschermende leden van D66, 
roepen wij op aan dit verzoek steun te betuigen en bij uw 
landelijke bestuur en programcommissie aan te dringen op 
opname van die (of een soortgelijke) passage. 
Schrijf hen of bel hen op of dien zelf een voorstel in ! 
Nog steeds worden jaarlijks meer dan 2 miljoen vogels en 
zoogdieren op vaak wrede wijze geschoten en daarna 
weggegooid of opgegeten, louter voor het genoegen van 

Het wordt hoog tijd, dat de politiek een einde maakt aan 
het overheidsbeleid, dat deze praktijken toestaat en zelfs 
aanmoedigt met premies en vergunningen. Als meerdere 
partijen een passage als bedoeld in hun 
verkiezingsprogramma opnemen, kan dit wellicht in een 
nieuw regeerakkoord worden opgenomen. 
Het Platform Verantwoord Faunabeleid, waarbij zijn aange
sloten: de Dierenbescherming, Stichting Kritisch 
Faunabeheer, Koninklijke Nederlandse Natuurhistorische 
Vereniging, Nederlandse Jeugdbond voor Natuurstudie, 
Stichting het Vogeljaar en Stichting Mondiaal Alternatief. 
Amsteldijk 62, 1074 HZ Amsterdam. 
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Een rectificatie uit 
Lelystad 

Het stuk van Marie-Louise Tiesinga in 
de laatste Democraat over het aftreden 
van de D66-wethouder Tom Stroobach 
in Lelystad bevat naar onze mening 
een aantal veronderstellingen die 
rechtzetting behoeven, omdat ze de ar
geloze buitenstaander ten onrechte de 
indruk zouden kunnen geven dat de 
gemeenteraadsfractie gehandeld zou 
hebben in strijd met een landelijke 
richtlijn. 
Dit nu is baarlijke nonsens! In dit soort 
gevallen, die in elke gemeente anders 
liggen, is het o.i. niet eens mogelijk te 
opereren volgens één strakke landelijke 
partijlijn. Daarvoor heeft elke zaak 
waarin een wethouder gedwongen 
wordt tussentijds op te stappen, zijn 
eigen merites. 
Zonder gedetailleerde kennis van za
ken zet mevrouw Tiesinga zichzelf op 
het verkeerde been. De wandelgang, 
waaruit zij citeert, is niets anders dan 
een obscuur corridoortje. Zij suggereert 
dat de rol van burgemeester Hans 
Gruyters de zaak aanmerkelijk zou 
hebben gecompliceerd. Van deze sug
gestie gaat een kwalijke beschuldiging 
uit. Als direct betrokkenen in het over
leg met de burgemeester ontkennen 
wij met kracht dat deze een dergelijke 
tactiek zou hebben gevolgd. De enige 
complicatie lag bij onze fractie zelf, die 
haar eigen besluitvorming bemoeilijkte 
door uiterst zorgvuldig met deze kwes
tie om te gaan, hetgeen geïllustreerd 
wordt door de eigener beweging ge
zochte contacten met het 
Hoofdbestuur, de Tweede-Kamerfractie 
en Henk Zeevalking. Uit die contacten 
zijn tegenstrijdige dan wel geen advie
zen voortgekomen. Voor ons stond 
daarna vast dat een landelijke lijn (zo 
die al bestaat!) zou ophouden daar 
waar de problemen in Lelystad begon
nen. Dat neemt niet weg dat wij onze 
in het geding zijnde wethouder bijna 
vier maanden lang zijn blijven steu
nen, totdat het moment kwam waar 
wij dat niet langer konden volhouden, 
gezien de blijvende schade die D66 
binnen het college en de meerderheid 
van de raad dreigde op te lopen. 
Uiteindelijk deed de wethouder wat 
bijna elke wethouder in zo'n geval 
doet: hij of zij houdt de eer aan zich
zelf en treedt af. Dat blijft ook gelden 
voor D66-wethouders! 
Onze fractie heeft haar verantwoorde
lijkheid genomen in het besef dat ver
der functioneren van onze wethouder 
niet meer mogelijk was. Dat deze om
mezwaai, zoals mevrouw Tiesinga het 
noemt, zou hebben plaatsgevonden 
van de ene op de andere dag, is niet 
aan haar te beoordelen en het is bo-
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vendien nog onjuist ook. Als ervaren 
politica weet zij heel goed dat aan 
zulke beslissingen intern wikken en 
wegen voorafgaat. 

D66 Gemeenteraadsfractie Lelystad 

NAWOORD MARIE-LOUISE TIESINGA: 

Jammer dat hier, zoals zo vaak, de bood
schapper om de boodschap wordt ont
hoofd. Betrokken bronnen waaruit de jour
nalist in kwestie putte worden enerzijds 
afgedaan als een "obscuur corridoortje", 
anderzijds als niet ter zake doende be
stempeld. In het laatste geval gaat het om 
het afdelingsbestuur en de fractie in 
Lelystad zelf! 
Als redacteur van de regiopagina ben ik -
waar zoveel verschil van inzicht bestond -
voor de berichtgeving over de wethouders
crisis in Lelystad louter uitgegaan van ge
schreven mededelingen/persberichten van 
deze beide instanties. Daar kan dus niks 
mis mee zijn. 

Gevoel voor proporties in 
Servië 

In de vorige Democraat schreef Bob de 
Ruiter een pleidooi voor humanitaire 
hulp aan Servische vluchtelingen uit 
Bosnië, die zich nu in Servië bevinden. 
Natuurlijk vind ik ook dat humanitaire 
hulp naar diegenen moet gaan die het 
nodig hebben. En, om het maar me
teen te zeggen, natuurlijk zie ik ook 
wel in, dat alle partijen in het conflict 
in voormalig Joegoslavië gruweldaden 
hebben bedreven. 
Maar laten we niet uit het oog verlie
zen, dat hoe je het ook wendt of keert 
de Servische vluchtelingen het (al dan 
niet indirecte) gevolg zijn van de 
Servische agressie. Bovendien is het, 
getuige de televisiebeelden, niet moge
lijk Bosnische vluchtelingen en 
Bosnische steden van elementaire le
vensbehoefte te voorzien, als gevolg 
van Servisch handelen. 
Getuige diezelfde televisiebeelden is 
het wel mogelijk tientallen luxe perso
nenauto's, ondanks het boycot, naar 
Belgrado te krijgen. Is het dan geen be
wuste keus van Servië welluxe auto's 
en wapens in te voeren, en geen beno
digdheden voor "haar" vluchtelingen? 
De Bosnische regering zal ondertussen, 
als gevolg van het tot in het absurde 
volgehouden wapenboycot van 
Bosnië, ook wel bedreven zijn in smok
kelen. Maar dat laat onverlet dat zij 
simpelweg niet in staat is een groot 
deel van de mensen waarvoor zij ver
antwoordelijk is, te helpen, als gevolg 
van Servisch handelen. Volgens De 
Ruiter hebben de Servische vluchtelin
gen in ieder geval nog water en brood. 
Dat kon in Srebrenica niet gezegd wor
den. 

De Ruiter stelt dat het helemaal niet 
"buitengewoon moeilijk" is hulp te le
veren aan de Servische vluchtelingen 
in Servië, zoals Kooijmans stelt. Dat is 
inderdaad waar, maar het komt blijk
baar niet bij De Ruiter op dat dit nu 
juist een teken aan de wand is. 
Kennelijk heeft Kooijmans meer poli
tiek gevoel en oog voor proporties dan 
De Ruiter. 
Jarenlang loopt D66 (veel te) braaf ach
ter de Nederlandse ministers van 
Buitenlandse Zaken aan. Komt er ein
delijk een initiatief, is het iets belache
lijks en een politiek gebaar de ver
keerde kant op. 

Elwin Lammers 

Komma-omgang 
In een interview met de heer H. 
Zeevalking (Democraat 07 -04-1993) ci
teert u hem: "Ik ben geen liefhebber 
van komma-neuken." Wat dat be
schrijft of bedoelt weet ik niet, wel dat 
het woord neuken zeer grof aandoet en 
in behoorlijk gezelschap, of dat nu 
huisvrouwen, academici of fabrieksar
beiders zijn, niet losweg gebruikt 
wordt, zeker niet in gemengd gezel
schap zoals onze lezerskring. 
Probeert de heer Zeevalking er een 
flinke indruk mee te maken, ter aan
vulling van wat hij blijkbaar beseft dat 
hem ontbreekt? Dat is dan zijn keuze 
en verantwoordelijkheid. U hoeft dat 
niet letterlijk over te nemen en het 
nog eens vol afgeleide trots te herhalen 
in de kop van uw artikel. 

G.f. Kerkhoven 
Renkum 

Mailing VNU 

In deze Democraat gaat een mai
ling van VNU-dagbladengroep mee. 
De Haagse redactie wil, door mid
del van een enquête een onderzoek 
doen naar 'het profiel' van de D66-
leden. In de inleiding bij de vragen
lijst vindt u hierover meer informa
tie. 
Het Dagelijks Bestuur van D66 be
nadrukt dat bij dit onderzoek de 
anonimiteit van de leden en van 
degenen die de vragenlijst invullen, 
gewaarborgd is. Aan de resultaten 
van het onderzoek wordt in de 
VNU dagbladen en de Democraat 
aandacht besteed. 



Vrouwen hoog 
op de lijst 
De gemeenteraadsverkiezingen werpen 
hun schaduwen vooruit. De discussie op 
afdelingsniveau over de inhoud van het 
nieuwe programma is in volle gang en het 
verzoek aan het Hoofdbestuur is om aan 
te geven welke overkoepelende gedachtes 
de drie campagnes van volgend jaar zullen 
verbinden. Het Hoofdbestuur verwacht 
hiervoor vóór de vakantie een indicatie te 
kunnen geven. 
De discussie over de lijstsamenstelling is 
ook al volop aan de gang en het instellen 
van een stemadviescommissie is daarbij 
telkenmale een stevig discussie-onderwerp. 
Hoe de beslissing ook uitvalt vanuit de ge
sprekken en fora die ik voor de partij mag 
houden, het is wel duidelijk dat ook het 
emancipatiegehalte van D66 gemeten zal 
worden aan het aantal vrouwen dat op 
verkiesbare plaatsen terecht zal komen. 
Voor mij reden om alle afdelingen/leden 
die meedoen aan de gemeenteraadsverkie
zingen op te roepen om bij het aanzoeken 
van kandidaten en het invullen van ver
kiezingslijsten de positie van de vrouwen 

in onze partij 
serieus te nemen 
en de ruim aan
wezige kwalita
tief goede vrou
wen hoog op de 
lijsten te zetten. 
Een tweede ge
spreksonderwerp 
is het telkens te
rugkerende pro
bleem van de 
fractie kas. Afdelingen moeten in grote 
mate zelf hun financiën op orde houden 
want van de karige middelen landelijk is 
een afdeling niet te draaien. Er zal dus een 
afdracht moeten komen van de gekozen en 
betaalde leden van de fractie. Elke afde
ling is vrij om zelf te bepalen wat hierin 
een verstandige richtlijn voor afdracht aan 
de fractiekas is, maar om een richting aan 
te geven: tien procent van de raadsvergoe
ding (dus niet van de onkostenvergoeding) 
is in een aantal afdelingen gebleken een 
goed uitgangspunt te zijn. 
Het zijn slechts opmerkingen maar mis
schien helpen ze bij besluitvorming. Veel 
wijsheid toegewenst. 

Wim Vrijhoef 

advertentie 

Voorstanders van een 
Basisinkomen 
organiseren zich in de 
Vereniging 
Basisinkomen. 

De vereniging wordt on
dersteund door uitke
ringsgerechtigden-ar
ganisaties, vakbonden 
en politieke partijen. 

Ondersteun 
de vereniging 
en word lid. 

Lage inkomens f 10,
voor anderen 
f 25,- of meer. 

Stuur een briefje of bel 
naar: 

In memoriam: Herman van Beekhuizen 
Op 26 maart van dit jaar overleed Herman van Beekhuizen. Hij behoorde tot het 
initiatiefcomité van D66. Na de oprichting van de partij had hij van oktober 1966 
tot februari 1971 zitting in het Dagelijks Bestuur, eerst als secretaris (van oktober 
1966 tot november 1967), vervolgens als secretaris politieke zaken (van november 
1967 tot december 1968) en tenslotte als coördinator beleidsplan (tot februari 
1971). Tijdens de begrafenisplechtigheid in de Amsterdamse Westerkerk sprak Hans 
van Mierlo onder meer de volgende woorden. 

Het was de tijd van provo, een verschijnsel dat hem fasci
neerde met gemengde gevoelens. Op een middag vertelde 
ik hem over een nog geheim initiatief voor een mogelijke 
nieuwe partij, dat enkele weken oud was. Ik doe mee, zei 
hij, maar ik wil niks. Onbaatzuchtig engagement was 
voor Herman natuurlijk. Hij genoot ook van het avontuur, 
vooral in het eerste half jaar. Je ziet het allemaal op die 
grote foto die nog op het Landelijk Secretariaat hangt en 
waar we allemaal nogal schaapachtig op staan. Faunding 
father Herman met een Appèl onder z'n arm op het 
Binnenhof Ons eerste optreden naar buiten. 
Herman was in die periode van cruciale betekenis voor de 
partij die nog geen partij was. Hij was de jurist die orde 
bracht, statuten ontwierp, naar de notaris ging. 
Bedachtzaam. Rationeel. Maar ook bezeten. Hij had van 
politiek geen verstand, maar hij had verstand van dingen 
waar politici verstand van moeten hebben. Hij had ver
stand van verstand en van mensen. Herman had een in
stinct voor wat echt was en wat niet. 
Hij was een tikje formalistisch in z'n denken, maar met 
een sterk gevoel voor recht en onrecht. En z'n zedelijk oor
deel overheerste. Daarom belde ik hem vaak in die eerste 
jaren. Hij zat in dat allereerste bestuurtje van de partij in 
oprichting en later in het Hoofdbestuur en het Dagelijks 
Bestuur. Ik dank hem voor alles wat hij voor de partij 
heeft gedaan. 

Hans van Mierlo 

Herman van Beekhuizen bij de presentatie 

van het Appèl op het Binnenhof V.l.n.r.: 

E. Visser, E. Nypels, H. van Mierlo, 

H. van Beekhuizen, B. van Lookeren 

Campagne en P. Fetter. 
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Congres nieuwe stijl 
Overtuig mij van mijn ongelijk, zei ik 
tegen Jikkie van der Giessen, toen ze 
mij verweet dat ik in de Democraat 
van januari j.l. zo aarzelend had ge
schreven over het congres nieuwe stijl. 
Dat deed zij. 
Intussen is mij gebleken: het werkelijk 
vernieuwende van het komende con
gres zit hem in het verschijnsel dat dit 
een congres wordt met een discussie 
op hoofdlijnen waarbij het democra
tisch proces degelijk wordt bewaakt. 
De oude discussie over komma's en 
punten verdwijnt. In deelsessies wor
den moties en amendementen op de 
hoofdonderwerpen van het congres 
behandeld. Die hoofdonderwerpen 
zijn op zaterdag 'migratie' en op zon
dag 'Europa'. De resultaten worden ge
clusterd en de tien belangrijkste wor
den in het plenum behandeld. 
Voorts kunnen algemene politieke mo
ties nog tijdens het congres zelf wor
den ingediend. 
Er komt een fringe-meeting over in
dustriepolitiek, waarbij behalve eigen 
politici ook specialisten uit het vak 
worden uitgenodigd. Dat zijn mensen 

Het circuit 
Louise Groenman werd enkele maan
den geleden voorzitter van het HIVOS 
(Humanistisch Instituut voor 
Ontwikkelings Samenwerking) en Dick 
Tommel nam onlangs de voorzitters
hamer over van de Koninklijke 
Nederlandse Schaakbond. Bewuste 
stappen in het circuit? Of tijd over? 
Het eerste zegt Dick Tommel. De KNSB 
heeft met veel andere sportbonden ge
meen dat het van tijd tot tijd knettert 
in de top. Ruzie tussen bestuur en 
bondsraad en een commissie van 
goede diensten met een hoog D66-ge
halte en voor je het weet ligt daar de 
vraag of je de zaak wilt helpen recht 

van wie we de politieke kleur niet per 
definitie kennen. 
Behalve deze absolyte vernieuwing 
naar inhoud en vorm komt er ook een 
aantal spectaculaire zaken. Het PSVI 
manifesteert zich met een masterclass. 
Ook de SWB presenteert zich. 
Daarnaast verwacht men spanning en 
sensatie op de Standpuntenmarkt. 
Iedereen mag daar zijn standpunt ver
kondigen en verdedigen. Het kan ge
beuren dat u ter plaatse onze kamerle
den in debat hoort met een vertegen
woordiger van de NAM of van de 
VNCI (Vereniging van Nederlandse 
Chemische Industrie). 
Ik ga er heen. U ook? Zaterdag en zon
dag 30 en 31 oktober 1993. U had al
tijd nog eens iets willen vragen aan die 
ene burgemeester of dat andere kamer
lid. Zij zijn er ook. Komen dus. 
Geef u daarom op bij het Congrescen
trum Koningshof te Veldhoven 
(040) 547171. Doe het. Het wordt een 
experiment voor ons allemaal. 

Stijn Verbeeck 

trekken. Als je denkt dat je dat kunt 
moet je dat doen. Het is ook niet nodig 
dat wij dit soort zaken uitsluitend aan 
het CDA overlaten. 
Louise Groenman heeft dezelfde erva
ring al was er bij het HIV OS geen 
sprake van ruzie. Maar het HIV OS 
wilde zelf graag iemand uit D66-krin
gen. Louise vindt het een interessant 
fenomeen dat Democraten nu voor dit 
soort funkties gevraagd wordt, terwijl 
dat vroeger nooit gebeurde. 
Maatschappelijke acceptatie waaraan je 
moet beantwoorden als je dat kunt en 
wilt. En er in overleg met je collega-ka
merleden tijd en energie aan besteden. 

Stijn Verbeeck 

Colofon Opmaak katern: Petra Nypels 
Foto's: Dennis Sies 

De Democraat is een uitgave van de politieke partij 
Democraten 66 en verschijnt onder verantwoorde
lijkheid van een door het Hoofdbestuur benoemde 
redactieraad. Deze raad wordt gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Bob van den Bos, Kees 
Dietz, Lennart van der Meulen, Miep Nagtegaal, 
Jeroen Nugteren, Alexander Osten, Bob de Ruiter, 
Marie Louise Tiesinga, Slijn Verbeeck en Martin 
Voorn. 
Met dank aan: Bart Combee, Anne' Kamps, Leo 
Keus, Hans van Mierlo, Berend van der Ploeg, 
Carolien Schipper, Wim Vrijhoef. 
Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
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Druk: Brouwer Offset BV, Utrecht 
Verslaggever Waterberg: Henk Hardeman 

Landelijk Secretariaat D66 
Redactie Democraat 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
070-3858303 (werkdagen 9.00-17.00 uur) 

Wilt u iemand lid maken van D66, schrijf dan een 
briefje met zijn of haar naam, adres, plaats en tele
foonnummer naar bovenstaand adres. U kunt uiter
aard ook bellen. 

Uit de wandelgangen 13 
(politiek feuilleton) 
Frederik Overdebrug, in de wande
ling Freddy genaamd, had het verlei
delijke aanbod van Hein van Aemstel 
om naar Den Haag te komen ten
einde hem binnen afzienbare tijd op 
te volgen als fractievoorzitter, afge
slagen. Hij wilde hier blijven, in 
Waterberg als wethouder van Sport 
en Cultuur, dicht bij Miesje Prins, de 
charmante fractiemedewerkster van 
het Gal, wier ranke lijfje vandaag ge
huld ging in een ruim vallend grijs 
mannenoverhemd dat haar hemels
blauwe legging tot over haar heupen 
aan het zicht onttrok. Haar korte 
haar, dat van nature blond was, had 
al enige dagen een rossige gloed over 
zich. Omdat haar lenzen stuk waren, 
droeg ze nu een bril met een streng 
metalen montuur, dat tegenwoordig 
weer in de mode was, en haar enigs
zins deed lijken op een secretaresse 
uit de jaren vijftig. 
Freddy zuchtte. Wat was het leven 
soms toch moeilijk! Hij wist hele
maal niet of Miesje hem wel moest, 
misschien was ze wel lesbisch ... Maar 
als hij nu naar Den Haag zou vertrek
ken, dan was alle hoop zeker verwe
nen. Zijn gedachten flitsten naar de 
voorman van de Partij van het 
Midden. Dertig jaar had Hein van 
Aemstel de partij geleid en dat was 
hem aan te zien: zoals bomen met 
het klimmen der jaren meer ringen 
krijgen, was het aantal groeven in 
zijn gezicht toegenomen. Alles had 
hij ervoor over gehad; drank en 
vrouwen waren op zijn weg geko
men, maar hij had ze overwonnen. 
Alles voor de partij. Misschien ver
klaarde dat zijn heftige reactie op 
Freddy's 'nee'. Van Aemstel had hem 
een verzengende blik toegeworpen 
en was hals over kop vertrokken met 
onbekende bestemming, hem achter
latend met een fikse rekening voor 
een slordig dozijn alcoholvrije pilsjes. 
Toen was Freddy in het café ook nog 
Toon Splinter tegen het lijf gelopen, 
die hem met een verschaalde dran
kadem had toegesist dat hij hem 
doorhad. 'Ik weet hoe je dat beeld 
hebt gefinancierd, Brugmans! Je zult 
van je voetstuk vallen en dat wordt 
een diepe val, dat kan ik je wel ver
tellen!' Splinters holle lach had nog 
in Freddy's oren nageklonken toen 
hij het etablissement verliet, verne
derd en verslagen. Maar nu hij 
Miesje weer voor zich zag, maakte 
zijn droeve hart een sprong van 
blijdschap. Als hij zijn arm uits
trekte, kon hij haar bijna aanraken. 
Bijna, maar nog niet helemaal... 

Wordt vervolgd ... 
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De fatale 
gedaanteverwisseling 
Wat beweegt politici eigenlijk? Een op
rechte behoefte de samenleving te stu
ren, voor mensen op te komen, of ij
delheid, machtshonger en zakkenvul
lerij? De motieven die we een politicus 
toeschrijven, zeggen vaak meer over 
ons dan over hem. Democratisch geko
zenen kunnen zich moeilijk anders 
dan in goede bedoelingen hullen. Zij 
krijgen onze stem als hun boodschap 
aanslaat en wij hen op hun woord ge
loven. De kiezer moet daarbij boven
dien het gevoel hebben dat de politi
cus uit innerlijke overtuiging spreekt 
en dus zelf ook gelooft in wat hij zegt. 
Dit beperkt de manoeuvreerruimte van 
politici meer dan zij zich lijken te reali
seren. 

Ook politieke ambtsdragers is niets 
menselijks vreemd. Zo hebben zij sterk 
de neiging zich met hun functie te ver
eenzelvigen. Waar men staat, wordt 
bepaald door waar men zit. Oud-minis
ter-president Drees schreef al dat de ru
zies in zijn kabinet veeleer de verschil
len tussen de departementen dan die 
tussen de coalitiepartijen betroffen. De 
laatste tijd steekt dit fenomeen weer in 
alle duidelijkheid de kop op. De dis
cussie over de reorganisatie van de 
overheid is hiervan een schrijnend 
voorbeeld. Dreigende departementale 
herindeling leidt tot ambtelijke burger
oorlogen en tot een manhaftige terri
toriale verdedigingsdrift bij de poli
tieke departementsleiding. Vanuit de 
politiek wordt voorgesteld om het 
vaste overleg met de maatschappelijke 
belangenorganisaties in te perken. 
Werkgevers en werknemers voorspel
len gezamenlijk chaos als dit plan 
doorgaat. Veel politici wensen de bu
reaucratie aan banden te leggen en het 
aantal ambtenaren te verminderen. De 
secretarissen-generaal van de ministe
ries willen daarentegen juist de invloed 
van de politiek terugschroeven en het 
aantal kamerleden verminderen! 
Politiek veel belangwekkender dan 
deze quasi-objectieve analyse van be
langhebbenden die elkaar willen af
schaffen, is de huidige rolvereenzelvi
ging bij de PvdA. Deze partij had zich 
jarenlang met verve een oppositierol 
aangemeten, waarbij elke aantasting 
van de verzorgingsstaat taboe was. Als 
bewindslieden bepleitten mensen als 
Kok en Ter Veld met ogenschijnlijk de
zelfde innerlijke overtuiging maatrege
len die zijzelf als vakbondsbestuurders 
te vuur en te zwaard hadden bestre
den. Interne ruzies kunnen niet uitblij-
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ven tussen degenen die vast willen 
houden aan de oude "rode" rol, en 
hun voormalige vrienden die een poli
tieke kleurspoeling hebben ondergaan. 
Als zelfs de eigen fractie de gedaante
verwisseling te snel gaat, wat kan men 
dan verwachten van "aanhangers" die 
nog vastzitten in illusies die hen waren 
aangepraat door dezelfde lieden die 
hen er nu van beroven? 
De PvdA is zich dit pas na de val van 
Elske ter Veld voldoende gaan realise
ren. Daar ligt dan ook de verklaring 
voor het abrupte aftreden van staatsse
cretaris In 't Veld van Onderwijs. Deze 
moest het veld ruimen, niet zozeer 
omdat hij had bijgeklust als hoogle
raar, maar omdat hij de PvdA vertegen
woordigde. Ware hij lid geweest van 
het CDA, dan had hij rustig kunnen 
blijven zitten. Voor de partij van Kok 
en Ritzen moest hij nu een rol gaan 
vervullen die zich niet overtuigend liet 
verenigen met zijn directe verleden. 
Het wegebben van de ideologische fac
tor in de Nederlandse politiek heeft 
een onderbelicht neveneffect: er is 
meer ruimte voor functionele rolver
eenzelviging. Als drijfveer neemt vee
leer "positie" de plaats in van (inner
lijke) politieke overtuiging. Dat is elec
toraal riskant. 
Ook D66 moet zich dit realiseren. Elke 
vorm van politieke metamorfose na de 
verkiezingen moet hoe dan ook wor
den voorkomen. Gematigde oppositie 
zal daarom gecomplementeerd moeten 
worden met een reëel en dus vrij sober 
verkiezingsprogramma. Eventuele be
windslieden en wethouders kunnen 
zich niet uitsluitend als bestuurders ge
dragen die doen wat nodig is. Zij moe
ten als overtuigde politici met een 
D66-kompas de valkuilen omzeilen die 
de concurrentie in grote getale zal aan
leggen. 
Alleen wie de rol van bestuurder en 
politicus bij voortduring in zich weet 
te verenigen, behoeft geen fatale ge
daanteverwisseling te ondergaan. 

Bob van den Bos 

Building for peace 

Marlies ter Borg is voorzitter van 
de Nederlandse Stichting Buil
ding for Peace en D66 kan trots 
op haar zijn. Deze stichting bouwt 
50 woningen op het terrein van de 
Joeri Gagarin Luchtmacht Aca
demie in Monina (45 km noord
oosten van Moskou). Het gaat om 
eengezinswoningen met een 
stukje tuin om eigen groenten te 
verbouwen. Ze worden voor Rus
sen door Russen gebouwd met 
wat Nederlands geld, o.a. van de 
luchtmacht, van particulieren en 
van het bedrijfsleven. Ter Borg: 
"Wij bouwen voor dakloze Rus
sische militairen uit de voorma
lige Sovjet-republieken in een 
overbewapend land met vele 
kerncentrales. Militairen zijn een 
belangrijke factor in het instabiele 
Rusland. Het is in ons eigen vei
ligheidsbelang om ze niet te laten 
verkommeren. De militaire inlich
tingendienst in Den Haag erkent 
dat ook." 
Is de stichting de enige die dit 
doet? "Niet meer, Canada, Dene
marken, Noorwegen en nu ook de 
Verenigde Staten zijn inmiddels 
ook met projecten bezig en de 
Wereldbank komt ook met een 
programma voor Sovjet-huisves
ting. Maar we waren wel de eer
sten." Ter Borg was in juni in 
Monina voor het 'pannebierfeest': 
het hoogtepunt van het woning
project was bereikt. Tevens orga
niseerde zij op verzoek in Moskou 
een symposium waar zij de an
dere landen voorlichtte over de 
Nederlandse aanpak en ervarin
gen. De Wereldbank is geïnteres
seerd in het model van onze wo
ningbouwcorporaties waar Neder
land beroemd om is. De steun 
van de Nederlandse regering is 
nog minimaal. Ter Beek en 
Kooijmans willen best helpen, 
maar VROM en EZ liggen dwars. 
Ter Borg begrijpt die kortzichtig
heid niet: "Behalve een veilig
heidsbelang voor het Westen 
gaat het om een initiatief van 
mens tot mens. Het bevordert het 
democratische gevoel, helpt bij 
de opbouw van een nieuwe sa
menleving en bevordert een pro
westerse houding bij militairen 
die daar toch al op de wip zitten. 
Het gaat in deze fase nog om een 
paar ton. De Nederlandse hulp 
aan Oost-Europa is veel te econo
misch gericht. Maar daarop heeft 
D66 ook al herhaaldelijk gewezen. 

Marie-Louise Tiesinga 
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'Ra cis 
Duitsl 
een Eu 
probie 
"De situatie in Duitsland rond de afschuwwekkende aansla· 

gen op buitenlanders verschilt niet wezenlijk van die in de 

rest van Europa, hoe terecht onze woede en emoties over 

die aanslagen ook zijn. Racisme en xenofobie en de 

scherpe bestrijding daarvan zijn daarmee een Europees 

probleem." Dat vindt D66-Europarlementariër Jan Willem 

Bertens. In het cafetaria van het Jaarbeurscentrum, waar hij 

die zaterdagmiddag een vergadering van de Adviesraad zal 

bijwonen, praten Gerdine Rodenburg en Bob de Ruiter met 

hem over het concept Europees Verkiezingsprogramma. 

Jan Willem Bertens OWB): "Het is dan 
ook noodzakelijk voor het migratie· 
vraagstuk Europese oplossingen te vin
den. Uitgangspunt is daarbij dat migra
tie beheersbaar is en dat een multi-et
nische Europese samenleving vorm 
krijgt op basis van volwaardig burger
schap van iedereen." 
"Het Europees programma is helder en 
degelijk, maar ik herken wel veel pun
ten uit het vorige programma. 
Kennelijk hebben we op die punten 
betrekkelijk weinig vooruitgang ge
boekt. Zo hebben we onze opvattingen 
over democratie in Europa weer moe
ten herhalen. Jammer genoeg zijn de 
oude passages over het belang van de
mocratisering van de Europese 
Gemeenschap onverminderd actueel. 
De bevoegdheden van het Europees 
Parlement schieten nog steeds tekort. 
Op een aantal terreinen kunnen nog 
altijd besluiten genomen worden zon
der dat het Europese of het nationale 
parlement er aan te pas komt." 

Bob de Ruiter (BdR): "Gaat het onderhand 
niet vervelen om telkens maar weer te 
moeten pleiten voor opheffing van het de
mocratisch tekort?" 
JWB: "Misschien zou ik persoonlijk be
ter af zijn als het me zou gaan verve-

ook 

len. Dat is echter niet het geval. Ik blijf 
me storen aan de gang van zaken. Als 
besluiten op een weinig doorzichtige 
en weinig democratische wijze tot 
stand komen, dan moet ik mij daar als 
Europarlementariër soms bij neerleg
gen. Maar onder protest. En ik vind 
dus dat vooral in de verkiezingscam
pagne dat protest van D66 tegen het 
gebrek aan democratie in Europa, luid 
en duidelijk moet klinken. Ook al is 
dat geen nieuw punt en deden we dat 
vijf jaar geleden ook al." 

BdR: "'D66 blijft streven naar een werke
lijk Europees buitenlands- en veiligheids
beleid', zo lees ik in het programma. Dat 
is natuurlijk een braaf voornemen. De 
vraag is echter hoe voorkomen kan worden 
dat in de praktijk de EG door interne ver
deeldheid verlamd raakt." 
JWB: "Die verdeeldheid heeft de EG 
vooral parten gespeeld toen het er op 
aankwam een gezamenlijk beleid ten 
aanzien van het voormalige 
Joegoslavië te ontwikkelen. De 
Europese lidstaten hadden toen na
tuurlijk veel eensgezinder, coherenter 
en consistenter moeten optreden. Het 
blijft me verbazen dat zij daar toe niet 
in staat waren. Een geschiedschrijver 
in het jaar 2050 zal ook in verwonde
ring terugblikken. Hij zal zich afvragen 
waarom die landen, die in NAVO-, 
WEU- en EG-verband al zo nauw sa
menwerkten, het onderling toch tel
kens niet eens konden worden over de 
te volgen koers." 
"Overigens weten we niet of we wel zo 
veel effectiever zouden zijn geweest, 
als we wèl eensgezind hadden opgetre
den. Dat weten we niet. De EG hoeft 
zichzelf ook niet als grote schuldige te 
beschouwen. Een slechte brandweer
man is nog geen pyromaan." 

Het eigen gelijk 
"De vraag is natuurlijk: zal het de ko-

mende jaren beter gaan, zullen we le
ring trekken uit de ervaringen rond het 
Joegoslaviëbeleid. We kunnen nu na
tuurlijk wel allemaal gaan proberen 
ons eigen gelijk te halen. In de geest 
van: "zie je wel, we hadden Kroatië 
niet zo snel moeten erkennen." Of: 
"zie je wel: toen hadden we militair 
moeten ingrijpen." Maar op die ma
nier worden we niet zo veel wijzer. Tot 
nu toe zijn er nog maar weinigen die 
zich de kritiek aantrekken dat de EG zo 
vaak hopeloos verdeeld is. De neiging 
is groot om telkens de ander daar de 
schuld van te geven. Ik denk dat we 
om te beginnen een gezamenlijke ver
antwoordelijkheid moeten aanvaarden 
en vanuit deze instelling moeten zoe
ken naar procedures, die het mogelijk 
maken om ook bij onenigheid bin
dende besluiten te nemen. Ik zou wil
len dat in zulke gevallen de mogelijk
heid gecreëerd wordt om met meerder
heid van stemmen beslissingen te 
nemen en ik vind het dan ook van be
lang dat het programma zich daarvoor 
uitspreekt." 

BdR: "In het programma lezen we ook dat 
in financiële termen de ontwikkelingssa
menwerking van de EG niet weggedrukt 
mag worden door de toenemende samen
werking met Centraal- en Oost-Europa. 
Maar er bestaat natuurlijk een spanning 
tussen de hulp aan Oost-Europa en de sa
menwerking met de ontwikkelingslanden, 
althans in financiële termen." 
JWB: "Dat valt niet te ontkennen, 
maar ik wil er wel op wijzen dat de 
doelstellingen, op de wat langere ter
mijn beschouwd, in elkaars verlengde 
liggen. In het verleden gaven verschil
lende Oosteuropese landen veel hulp 
aan landen in de Derde Wereld. Die 
tijd is nu voorbij. Geconfronteerd met 
de economische achteruitgang, beëin-
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digen ze vele projecten. De EG heeft 
inmiddels echter veel van die projecten 
overgenomen. De EG is dus niet min
der geld gaan uitgeven aan de Derde 
Wereld maar meer." 
"Over deze problematiek is uitvoerig 
gesproken in de plenaire sessies van de 
parlementaire assemblée van de EG en 
de ACP-landen (ACP staat voor 
African, Caribbean en Pacific, red.). 
Tijdens de laatste vergadering van deze 
assemblée in Botswana heb ik er op ge
wezen, dat Oost-Europa in de toekomst 
ook belangrijk zal worden voor de 
ACP-landen. En dat het herstel van de 
economieën in Oost-Europa op de wat 
langere termijn ook in hun belang is. 
Als wij nu Roemenië helpen, kan 
Roemenië straks weer op eigen kracht 
de ontwikkelingslanden helpen." 

Gerdine Rodenburg (GR): "De vreemdelin
genhaat in Europa neemt zienderogen toe. 
Elke dag kunnen we in krant de meest af
schuwwekkende berichten lezen over aan
slagen op buitenlanders, met Solingen als 
recent dieptepunt. Wat staat ons te doen? 
Verschilt Duitsland van andere Europese 
landen?" 
JWB: "Je moet voorop stellen, dat de si
tuatie in Duitsland - die overigens om 
volstrekt begrijpelijke redenen met ex
tra emotie wordt gevolgd - niet wezen
lijk verschilt van die in de rest van 
Europa. Xenofobie en racisme zijn een 
Europees probleem. En dus ook de 
noodzakelijke scherpe bestrijding van 
racisme en xenofobie gaat de hele 
Europese politiek aan. Ik wil er trou
wens voor wat betreft de situatie in 
Duitsland nog nadrukkelijk op wijzen, 
dat juist dat land zich enorm heeft in
gespannen bij de opvang van vluchte
lingen uit het voormalige Joegoslavië. 
Laten we de dingen dus wel in perspec
tief zien. Ik benadruk dat ook steeds 
weer in mijn interventies in het 
Europees parlement." 

BdR: "Is het om die reden niet een goed en 
nuttig idee dat D66 een discussie organi
seert tussen Duitse en Nederlandse politici, 
om op die manier tot uitdrukking te bren
gen dat hun problemen ook de onze zijn? 
Ik denk aan een symposium waarbij poli
tici maar ook bijvoorbeeld maatschappijfi
losofen uit beide landen betrokken zijn." 
JWB: "Ik zou daar mijn medewerking 
zeker aan willen verlenen. Het gaat er 
inderdaad om, dat wij niet blijven ste
ken in onze woede en verontwaardi
ging jegens de recente gebeurtenissen 
in Duitsland - ik heb zelf overigens ook 
de briefkaart 'Ik ben woedend' opge
stuurd -, maar dat wij gezamenlijk zoe
ken naar oplossingen en dus in de eer
ste plaats laten blijken dat de ernstige 
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problemen in Duitsland niet op zich
zelf staan, maar ook onze zorg zijn. Ik 
heb namelijk niet de illusie, dat andere 
Europese landen gevrijwaard zullen 
zijn van dergelijke afschuwelijke racis
tische uitingen. Dat is trouwens helaas 
ook al gebleken." 

GR: "Ik wil tegen de achtergrond van de 
uitingen van racisme doorgaan op het mi
gratievraagstuk. In het Europees verkie
zingsprogramma staat dat D66 erkent dat 
migratie problemen kan veroorzaken als 
het niet beheerst wordt. Tegelijkertijd con
stateert de partij dat die beheersing ook 
mogelijk is. Daarbij is het nodig het mi
gratiebeleid in Europees verband vorm te 
geven. Wil je dit toelichten?" 
JWB: "Migratie kent allerlei verschij
ningsvormen. Mensen komen van bui
ten de EG naar Europa in verband met 
arbeid, gezinshereniging en gezinsvor
ming en uiteraard als asielzoeker. In de 
eerste plaats moeten politici duidelijk 
maken dat op al die verschillende groe
pen migranten verschillende spelregels 
van toepassing zijn. Dat is de eerste 
stap: maak het toelatingsbeleid voor al 
die verschillende groepen helder. 
Daarom moeten in Europees verband 
goede afspraken worden gemaakt: wie 
laten we wel toe en wie niet. En daarbij 
moet je je natuurlijk houden aan inter
nationaalrechtelijke verplichtingen, zo
als die bijvoorbeeld voortvloeien uit 
het Vluchtelingenverdrag van Genève 
of uit het internationaal beschermde 
recht op gezinsleven. Als je dat doet 
ben je al een heel eind, want met een 
helder toelatingsbeleid kun je de mi
gratie beheersen. En dat is ook een legi
tiem belang van elke overheid. En in 
een verenigd Europa moet je dat beleid 
dus afstemmen op elkaar. Maar vervol
gens moet je ook de gevolgen van mi
gratie zien te beheersen. Daarom moet 
je een stevig integratiebeleid voeren 
voor degenen die je eenmaal volgens 
de spelregels hebt toegelaten. Dat bete
kent dat de rechtspositie van migran
ten in de verschillende Europese lan
den ook een Europees vraagstuk is. 
Ook daarover moet je dus gezamenlijke 
afspraken maken. Alleen op die manier 
kun je ervoor zorgen, dat een multi-et
nische Europese samenleving ontstaat, 
op basis van participatie en volwaardig 
burgerschap van iedereen. Dat bedoe
len we dus met beheersing van de mi
gratie in Europees verband: een geza
menlijk toelatingsbeleid en een op el
kaar afgestemd integratiebeleid. 
In zo'n maatschappij, waarbij gelijk
waardigheid van alle burgers het uit
gangspunt is, krijgen racistische ten
densen ook veel minder kans. En daar 
moet het naar toe." 

Gerdine Rodenburg 
Bob de Ruiter 

Geen inspraak ma: 

Bestuurlijke 
De kloof tussen burger en bestuur is ook in de 

gemeenten nog groot. Door bestuurlijke ver· 

nieuwing kan die kloof gedicht worden. Dat is 

echter niet eenvoudig. Het bestuur en de amb· 

tenaren zijn er vaak niet op ingesteld. 

Bestuurlijke vernieuwing vergt daarom een 

'cultuuromslag', een andere houding, zeggen 

drie D66-wethouders. Het bestuur moet uit de 

anonimiteit. 

"Je moet de mensen snel bij de plan
nen betrekken. Ze moeten in een 
vroeg stadium weten waar ze aan toe 
zijn. Het tijdverlies dat je daardoor 
aanvankelijk boekt, krijg je later dub
bel en dwars terug. Het draagvlak bij 
de bevolking wordt sterk vergroot. Het 
moet eigenlijk niet zozeer inspraak 
zijn, als wel samenspraak. Dat is nodig 
om de spreekwoordelijke kloof tussen 
burger en bestuur te helpen dichten", 

Henk 

Pijlman 

zegt Henk Pijlman, D66-wethouder 
van onderwijs, sport, recreatie en be
stuurlijke vernieuwing in de gemeente 
Groningen (170.000 inwoners). 
Hij somt op wat Groningen doet aan 
wat je bestuurlijke vernieuwing zou 
kunnen noemen: er is een klachten
en een inspraakverordening, een om
budsvrouw, een gemeentelijk informa
tiecentrum, inspraak in de tweede ter
mijn, stadsgesprekken op de lokale te
levisie, discussiebijeenkomsten en een 
wijkgerichte organisatie. En er kan 
worden geëxperimenteerd met een re
ferendum per wijk. Pijlman: "Het refe
rendum lag erg lastig in Groningen. 
Een D66-voorstel daartoe werd eerst 
met 36 tegen 3 stemmen verworpen. 
Maar nadat een commissie onder lei
ding van Jan Vis een advies over het 
referendum uitbracht, is het toch be
spreekbaar geworden." 
Pijlman blijft het referendum toch 
"lastig" vinden. "Het middel is uiter
mate kwetsbaar. Moet je een bindend 
of een adviserend referendum nemen? 
Een bindend referendum kan proble
men geven, omdat in de wet staat dat 



samenspraak 

nnieuwing vergt cultuuromslag 
de democratie zonder last of rugge
spraak werkt. Maar ik vind toch dat je 
de uitspraak moet volgen, anders is het 
een fopspeen. En een referendum om 
het referendum, daar moet je nooit 
aan beginnen. Kijk maar naar 
Amsterdam, waar het helemaal mis is 
gegaan. Het moet echt iets zijn dat 
leeft bij de burgers. Bovendien is het 
een duur instrument, dus je moet er 
voorzichtig mee zijn." 

Cultuuromslag 
"Bestuurlijke vernieuwing is trouwens 
een houding. Van het bestuur en van 
de ambtenaren. Daar moet je voortdu
rend achteraan zitten. Het moet een 
cultuuromslag zijn. Je moet ervoor wa
ken snel terug te vallen in de oude be
treden paden. Als bestuurder moet je 
los staan van de ambtelijke organisa
tie. Het grote gevaar is dat je onderdeel 
wordt van de ambtelijke cultuur. Je 
moet afstand blijven houden. Je bent 
een gekozen bestuurder, daar ligt je ba
sis. Bestuurlijke vernieuwing is overi
gens niet: u vraagt en wij draaien. De 
raad heeft een eigen verantwoordelijk
heid en dat blijft zo." 
"Is de kloof tussen bestuur en bevol
king met bestuurlijke vernieuwing nu 
gedicht? Nee! De oorzaken van die 
kloof haal je niet weg met bestuurlijke 
instrumenten. Kijk naar de oude wij
ken waar veel mensen niet meer bij de 
politiek betrokken zijn. De sociale pro
blematiek in die wijken drukt steeds 
meer op ons. De gemeente heeft on
voldoende middelen en mogelijkhe
den om daar iets aan te doen. Het rijk 
moet taken durven overdragen aan lo
kale overheden. Dat is essentieel, maar 
helemaal in de kiem gesmoord." 

Bierkaai 
Marianne de Leur, D66-wethouder in 
Voorburg, heeft, althans voor wat be
treft de bestuurlijke vernieuwing, geen 
vrolijk verhaal. In deze - kennelijk -
behoudende gemeente van 40.000 in
woners is geen verordening voor een 
referendum, geen inspraak in tweede 
termijn, geen ombudsman of -vrouw 

Marianne 

de Leur 

en nauwelijks overleg vooraf over 
plannen. Met name CDA en VVD zijn 
daar tegen, zegt De Leur, die de groen
voorziening, volkshuisvesting, sociaal
cultureel werk en sport en recreatie be
heert. "Het was vaak vechten tegen de 
bierkaai." 
De Leur verwacht na de verkiezingen 
meer steun voor deze ideeën, die de 
kloof tussen burger en bestuur kunnen 
dichten: "Ik ben voor deze zaken en 
voor een gekozen burgemeester. Dat 
laatste is belangrijk voor een 'collegi
aal' bestuur. Ik ben ook voor het ver
delen van de wijken onder de wethou
ders. Het is goed dat je elkaar infor
meert over wat er in een wijk speelt en 
dat gebeurt nu niet. Het bestuur is ver
kokerd. Verder gaat het er om dat je 
open, eerlijk, helder en herkenbaar 
bent. De overheid - ook de gemeente
lijke - heeft nu voor de burger iets on
herkenbaars, staat ver van de burger. 
De overheid moet een beetje mens 
worden, of misschien wel een beetje 
veel mens." 

Impuls 
In Maassluis gaat het veel beter dan in 
Voorburg. "D66 stond hier relatief 
sterk en we hebben vrij veel kunnen 
realiseren. D66 is een factor geworden 
en onze aanwezigheid in de raad is 
heel duidelijk een impuls voor be
stuurlijke vernieuwing. Vroeger was ik 
al blij als mijn naam in de notulen 
stond", zegt Jan Storm, D66-wethou
der in Maassluis, een gemeente met 
34.000 inwoners. Hij heeft milieu, ver
keer en vervoer, openbare werken en 
inspraak en voorlichting in zijn porte
feuille. 
Storm: "In Maassluis hebben we een 
verordening voor het houden van een 
referendum, een ombudscommissie, 
een verkeersspreekuur, een informatie
centrum en inspraak in de eerste én 
tweede termijn. Dat laatste is perfect, 
zo ontstaat er echt een discussie. Als er 
alleen een eerste termijn is en iemand 
zegt: de gemeente deugt niet, dan 
schiet dat niet op. Ook kunnen inspre
kers zich laten ondersteunen door een 
opbouwwerker. Als raadsleden zien dat 
er werk verricht is en dat er argumen
ten zijn, dan luisteren ze. Dan doet de 
raad er vaak iets mee. En dat merken 
de mensen." 

Doorprikken 
"Belangrijker nog is dat de cultuur in 
de raad verandert. Die moet je door
prikken, maar daar is veel tijd voor no
dig. Je kunt reeksen instrumenten be-

Jan Storm. 

denken, maar het gaat erom hoe je er
mee omgaat. Vaak gaat echt teveel tijd 
op aan vergaderingen en is er te wei
nig tijd voor echte contacten met de 
burger. Een referendum en een geko
zen burgemeester, dat is prima natuur
lijk, maar dan ben je er nog niet. Dan 
begint het pas." 
"Het persoonlijke vind ik heel belang
rijk, de gemeente moet meer uit de 
anonimiteit. Stel je op als bestuurder, 
als iemand met een naam en niet als 
een anoniem persoon. Of het nou gaat 
om de gemeente of de rijksoverheid, 
het zijn mensen. Pak de telefoon eens 
op en ga naar de mensen toe. Neem ze 
serieus. Dan ontstaat er heel vaak be
grip, ook als je 'nee' zegt tegen dingen 
die ze willen. Ach, misschien heeft de 
burger ook wel iets nodig om tegenaan 
te schoppen. De overheid heeft een 
krappaal-functie, dat lijkt in het rol
lenpatroon te zitten." 
Storm stelt dat de bestuurlijke vernieu
wing in de gemeenten door geldgebrek 
onder druk kan komen. "Het kost veel 
geld en daar ligt een probleem. Dat be
tekent dat we op moeten passen." 
Maar ook zonder geld kan je volgens 
heem veel doen. "Je moet als politiek 
in de spiegel kijken. Misschien moet je 
bijvoorbeeld niet in een driedelig pak 
op een wijkbezoek gaan. En dan het 
verhullend taalgebruik van politici. 
Dat is heel slecht voor de betrokken
heid van de burgers. Je moet zeggen 
waar het op staat. En als je iets niet 
weet, moet je dat zeggen en niet een 
verhaal verzinnen." 
Storm: "Je kunt dikke nota's over be
stuurlijke vernieuwing schrijven, maar 
het gaat natuurlijk vooral om de da
den. Ik vind in ieder geval dat we het 
zo eenvoudig en helder mogelijk moe
ten doen. Een helder bestuur, dat past 
goed bij onze club." Hij erkent echter 
dat D66 niet in alle opzichten bij
draagt aan een helder bestuur. "D66 
brengt soms teveel nuanceringen aan, 
waardoor mensen het niet meer begrij
pen. Dat wordt ons weleens terecht 
verweten." 

Martin Voorn 
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D66 maakt zich op voor 
campagne 1994 

In De Bilt viel bij de D66-leden half mei het stembiljet in de 

bus voor de kandidaatstelling voor de gemeenteraad. D66 

Almere leverde begin juni als eerste een concept-verkie

zingsprogramma bij het Landelijk Secretariaat af. Het pro

gramma 'Leven in Almere' is toegezonden aan alle organi

saties in de Flevostad. Om commentaar, dat voor de be

sluitvorming in de afdeling verwerkt zal worden in de tekst. 

Bij de Landelijke Verkiezingscommissie zijn de eerste for

mulieren aangevraagd voor de kandidaatstelling voor de 

Tweede Kamer. De Programmacommissie zwoegt onder lei

ding van Bert Bakker op de eerste versie van het landelijk 

verkiezingsprogramma. Woensdag 18 mei gaf het 

Hoofdbestuur het landelijk campagneteam groen licht voor 

de opzet van de Campagne 1994, de D66-verkiezingscam

pagne die drie verkiezingen omvat. D66 maakt zich op voor 

de stembus. In het voorjaar van 1994 of eerder, want in Den 

Haag kraakt de coalitie onder de tegenslagen van de PvdA. 

6 

Naarmate de maand juni vorderde 
nam de drukte toe in het parlement. 
Voorzitter Deetman zag zich onder 
druk van een bulk agendapunten ge
noodzaakt het experiment in te trek
ken om minder te vergaderen in de 
Kamer om vaker het land in te kunnen 
gaan. Staatssecretarissen sneuvelden en 
ministers bungelden. D66-Kamerleden 
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haastten zich van overleg naar conflict 
naar vergadering. 

Aan de juni-actie van D66 ging de 
eindsprint van politiek Den Haag niet 
ongemerkt voorbij. Zo'n vijftig nieuwe 
D66-afdelingen presenteerden zich in 
alle uithoeken van het land aan de 
plaatselijke bevolking. Maar op het 
laatste moment moesten heel wat D66-
vertegenwoordigers bij activiteiten van 
nieuwe D66-afdelingen vervangen 
worden. Zo had D66 Bome-Delden 
zich opgemaakt voor Olga Schel tema, 
maar kreeg de afdeling op het laatste 
moment fractiemedewerkster en 'her
indelingsspecialiste' Ingrid van 
Engelshoven op bezoek. En verving 
Eerste-Kamerlid BoeleStaal op het laat
ste moment Gerrit]an Wolffensperger 
in 's Gravenland. Soms liepen de af
spraken mis. In Grave bijvoorbeeld, 
dat op dinsdag 15 juni vergeefs 
wachtte op een Kamerlid dat voor 17 
juni was ingepland. Eindhoven 
wachtte op Dick Tommel, die in een 
verkeerde trein was gestapt. Maar op 
de keper beschouwd werd de juni-actie 
een groot succes voor de deelnemende 
afdelingen. Een impressie. 

D66 Aalten laat van zich horen 
Met een forumavond over bestuurlijke 
vernieuwing presenteerde D66 Aalten 
zich vrijdag 11 juni aan de plaatselijke 
bevolking. En niet zonder succes. "Er 

Hoofdcommissaris Hessing, 

Gerrit-fan Wolffensperger, 

Mohammed Rabbae en an· 

deren discussieerden in de 

afdeling Feljenoord over 

vuiligheid en veiligheid in 

de wijk. In de juni-actie 

presenteerden 50 nieuwe 

D66-afdelingen hun kandi

daten en de grote lijnen 

van hun verkiezingspro

gramma. 

zaten maar liefst 60 mensen in de zaal, 
dat is bij ons een ongekende op
komst", zegt Bert Rijks, organisator van 
de activiteit. "Bovendien hebben we 
ruime aandacht in de pers gehad: een 
artikel in het huis-aan-huisblad was zo 
positief dat ik het zelf geschreven zou 
kunnen hebben." 
Het was de bedoeling dat forumleden 
Aad Nuis, Leo de Graaf (fractievoorzit
ter Provinciale Staten Gelderland) en 
Bert Rijks met het publiek over be
stuurlijke vernieuwing zouden filosofe
ren. Maar daar kwam niet al te veel 
van terecht. De forumleden werden be
stookt met de meest uiteenlopende 
vragen uit het publiek. 
Met name de in flinke getalen aanwe
zige vertegenwoordigers van de 'tradi
tionele' partijen wilden gedetailleerde 
standpunten over lokale problemen 
weten. "Dat bewijst in elk geval dat we 
zeer serieus genomen worden", aldus 
Rijks. 
De niet-politici in de zaal hielden zich 
wat meer op de achtergrond. "De men
sen willen hier eerst even de kat uit de 
boom kijken. Toch kregen we veel po
sitieve reacties. Men gelooft dat D66 
kan zorgen voor meer democratie in 
Aalten." 
Dat de avond niet helemaal volgens 
het draaiboek verliep vond Bert Rijks 
achteraf ook niet zo'n probleem: 
"Binnen D66 zijn er nu eenmaal veel 
verschillende mensen met veel ver-



schillende meningen en iedereen doet 
zijn zegje; gelukkig is daar bij ons 

ruimte voor." 

Buurten In Tegelen, Grubbevorst en 
Venray 
Op zaterdag 12 juni gingen Doeke 
Eisma, de Eerste-Kamerleden Eddy 
Schuyer en Bob van den Bos en lid van 
het Dagelijks Bestuur Hans Jeekei voor 
dag en dauw op werkbezoek in 
Tegelen, Grubbevorst en Venray. Het 
gevarieerde programma begon met een 
discussie over allochtonen, huisvesting 
en ouderenbeleid met een wat magere 
opkomst. Echt wakker werd de delega
tie tijdens een kleurrijke excursie naar 
aspergetelers en rozen-, sier- en boom
kwekerijen. Het aansluitende forum 
waarbij drie stellingen werden verde
digd, verliep volgens organisator Wim 
Havestad in één woord vloeiend. In 
Venray werd een boom aangeboden 
aan de wethouder van milieu, waarna 
er een openbare discussie in café De 
Bonte Koe op het programma stond. 
De sfeer werd al snel bijzonder feeste
lijk onder de vierkwartsmaat van de 
plaatselijke carnavalsband. Na de 
haempapa was het alsnog de beurt aan 
de politiek. Het hele café roerde zich in 
een discussie over Haags en plaatselijk 
beleid en de positie van D66. Alaaf. De 
delegatie heeft een tweede werkbezoek 
toegezegd. 

Feijenoord kampioen 
Dinsdag 15 juni presenteerde de D66 
deelafdeling Feijenoord de resultaten 
van een enquête over de vuiligheid en 
de veiligheid van de wijk (zie ook 
Democraat nr. 4) tijdens een forumdis
cussie met prominenten als hoofdcom
missaris I-lessing, Gerrit-Jan Wolffen
sperger en Mohammed Rabbae. 
Dat de bewoners zich sterk bij het on
derwerp betrokken voelen bleek al uit 
de opkomst: er zaten en stonden maar 
liefst minstens 160 mensen in de zaal, 
die zich flink roerden. Dat is niet zo 
vreemd, want blijkens de enquête voelt 
tweederde van de bewoners zich niet 
veilig op straat en ruim de helft vindt 
dat hun wijk niet goed wordt onder
houden. Ook de drugsproblematiek 
zorgt voor veel overlast. Het werd een 
emotioneel maar constructief debat, 
dat uitmondde in een opvallende 
saamhorigheid tussen bewoners en fo
rumleden. "Eenvoudige oplossingen 
voor een verslechterde leefbaarheid 
zijn er niet", concludeerde een 
Feijenoorder, "de oplossing ligt ook 
niet alleen bij de overheid: Het is ook 
een taak en een verantwoordelijkheid 
van de bewoners om de straat schoon 
te houden en om sociale controle uit te 
oefenen." 

Bart Combee 
Lennart van der Meulen 

D66 organiseert affichewedstrijd 
'De meeste partijen hebben hun schoonste 

voortbrengselen op het gebied der plakkaat

kunst gereserveerd voor de laatste week', 

schreef het Handelsblad aan de vooravond 

van de verkiezingen van 1929. 'De hele stad 

ziet er bont van. De muren lijken wel de wan

den van een tentoonstellingszaal waar een ex

positie van kunst en politiek gehouden wordt.' 

Het zijn lang vervlogen tijden. De ver
kiezingscampagnes waarin kiezers wer
den gepaaid met de maagden 'Vrijheid' 
en 'Welvaart' en afgeschrikt met dra
ken, slangen en hyena's, die de -ismen 
van de klassenstrijd symboliseerden. 
De verkiezingsaffiches ontwikkelden 
zich van kunstwerk tot aanplakbiljet. 
Symbolen verdwenen en werden inge
ruild door lijstnummers, logo's en por
tretten van lijsttrekkers. De affiches 
werden saaier, maar hielden zich staan
de in het mediageweld. 

D66 wil in de aanloop naar de lange 
verkiezingscampagne in het voorjaar 
van 1994 het stof van de verkiezingsaf
fiches slaan. Omdat in de politiek 
vorm en inhoud onlosmakelijk met el
kaar verbonden horen te zijn. D66 is 
op zoek naar een nieuwe verhouding 
tussen - vaak troosteloze - effectiviteit 
en artistieke verbeelding. D66 heeft ge
kozen voor het uitschrijven van een 
prijsvraag om de volgende redenen: 
- Het betrekken van mensen bij allerlei 
aspecten van de politiek. Ook bij de 
politieke communicatie; 
- Het mobiliseren van vaardigheden en 
talent om de kwaliteit van de politiek 
te vergroten en het isolement te door
breken; 
- Het zich onderscheiden in het onder 
de aandacht brengen van de politiek. 
Het doorbreken van geëigende patro
nen en het begaan van andere wegen; 
- Het inzetten van toegepaste kunst en 
cultuur bij de presentatie van politiek; 
- Het aantonen van de samenhang tus
sen vorm en inhoud. 
Het doel van de prijsvraag is tweeledig. 
D66 wil creatief talent betrekken bij 
politieke communicatie en hoopt uit 
de inzendingen een palet van affiches 
te kunnen tentoonstellen dat vanuit 
verschillend perspectief op eigen en 
herkenbare wijze het imago van D66 
presenteert. Bovendien zal D66 het 
winnend affiche inzetten bij de cam
pagne, dan wel de winnende ontwerp
(st)er vragen het uiteindelijk affiche 
vorm te geven. 

De prijsvraag richt zich op individuele 

vormgevers en beeldend kunstenaars. 
Het gaat niet om een competitie tussen 
bureaus; we willen de 'inner circle' 
doorbreken. Daarom staat de prijsvraag 
ook open voor niet-professionelen, stu
denten aan het kunstonderwijs en ge
ïnteresseerden. Maar de opzet is vols
trekt professioneel. De prijsvraag vol
doet aan de Algemene Nederlandse 
Prijsvraagregelen, zoals die door de Per
manente Prijsvraag Commissie zijn 
vastgesteld. 

De opdracht van de prijsvraag is het 
verkiezingsaffiche van D66 te ontwer
pen. De deelnemers hebben een grote 
mate van vrijheid om zelf een aspect 
van D66 in hun affiche te benadruk
ken. Geïnteresseerden kunnen het 
prijsvraagreglement en de specificaties 
voor de opdracht aanvragen en zij wor
den uitgenodigd voor een briefing on
der leiding van Hans van Mierlo in het 
gebouw van de Tweede Kamer. De in
zending sluit op 1 oktober. 

De jury staat o.l.v. Wim Crouwel, di
recteur van Booymans van Beuningen 
en bestaat uit de vormgevers Anton 
Beeke, Haico Beukers en Marian Eibers 
en de D66'ers Hans van Mierlo, 
Lennart van der Meulen en Adri de 
Vries. Op 2 november '93 selecteert de 
jury de inzendingen voor de tentoon
stelling, nomineert zij 10 inzendingen 
en wijst zij de prijswinnaar aan. Van de 
genomineerde inzendingen verschijnt 
een serie prentbriefkaarten. De geselec
teerde inzendingen worden gepresen
teerd op een tentoonstelling die van 
november tot eind januari een aantal 
grote steden zal aandoen. De geselec
teerde ontwerpers kunnen zich tijdens 
de tentoonstellingen presenteren. Op 5 
november '93 wordt de keuze van de 
jury bekendgemaakt op een eerste pre
sentatie van de tentoonstelling van de 
geselecteerde inzendingen.Het door de 
jury gekozen affiche wordt in de cam
pagne ingezet als verkiezingsaffiche 
van D66 of D66 werkt met de ontwer
per op basis van zijn inzending het uit
eindelijke verkiezingsaffiche uit. 
Bezoekers van de tentoonstelling kun
nen meedoen aan de publieksprijs. De 
publieksprijs en het uiteindelijke D66-
verkiezingsaffiche worden bekend ge
maakt op het verkiezingscangres van 
D66 op 5 februari '94 in Krasnapolsky. 
Voor informatie over de prijsvraag 
kunt u contact opnemen met: 
- ROSTRA-congresorganisatie, Floris 
Schneemann, 070-3648703; 
- D66-voorlichting, ]eroen Nugteren, 
070-3858303 

Lennart van der Meulen 
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Migratie vereist vooral aandacht 
voor integratie 
Migratie is een verschijnsel van alle tijden. Momenteel zijn 

internationalisering en schaalvergroting, de ongelijke ver

deling van de welvaart in de wereld, alsook politieke span

ningen en conflicten belangrijke gangmakers van migratie

processen. Ook Nederland wordt geconfronteerd met een 

grote migratiedruk. Het Wetenschappelijk Bureau van D66 

(SWB) publiceerde onlangs het rapport 'In goede banen', 

als tegenwicht voor paniekerige politieke reacties op vluch

telingen en illegalen. Daarnaast vervaardigde een door de 

partij ingestelde commissie een stuk over migratie voor het 

congres van 30 en 31 oktober 1993 van dit jaar. Een samen

vatting van beide publikaties door Chan Choenni, die lid 

was van de projectgroepen van de SWB en van de partij. 

Hoe kan men de grotere migratiedruk 
beheersen en de problemen die daaruit 
voor onze samenleving voortvloeien 
verkleinen? Het SWB-rapport geeft glo
baal drie aangrijpingspunten: de oorza
ken in de emigratielanden èn immigra
tielanden aanpakken; de toelating re
guleren; en de integratie van de 
toegelatenen (en van de illegalen?) be
vorderen. 
Het eerste aangrijpingspunt vereist een 
betere en eerlijker verdeling van de 
welvaart, opheffing van allerlei han
delsbarrières en vermindering van de 
bevolkingsgroei in emigratielanden. In 
de immigratielanden zal de vraag naar 
- illegale - laaggeschoolde arbeid moe
ten verminderen door sanering en/ of 
overheveling van deze bedrijfstakken, 
bijvoorbeeld de tuinbouw. Deze maat
regelen zijn dringend gewenst maar de 
ervaring leert dat de uitvoering een 
proces van lange adem is, vanwege de 
complexiteit en de enorme belangente
genstellingen. 
De toelating is het tweede aangrij
pingspunt. Ogenschijnlijk lijken daar
toe volop kansen te bestaan, veel poli
tici roepen bijvoorbeeld maar al te 
graag over quotering, maar in de prak
tijk zijn de mogelijkheden beperkt. Als 
je de humane standaarden tenminste 
niet wilt verlagen en evenmin verwor
ven rechten wilt aantasten. 

~.. dDe S~B-pt.rodjecktgroetp c?nstateedrt dat 
t: e m1gra 1e ru gro er 1s gewor en, 
I maar zeker niet onbeheersbaar. De 
; meeste migranten die naar West

Europa komen, hebben hiertoe boven
dien impliciet of expliciet van de 
Westeuropese overheden het recht ge
kregen. Hetzij omdat de arbeidsmarkt 
hen nodig heeft, hetzij omdat een deel 
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van hun gezin hier reeds woont, hetzij 
omdat zij worden geconfronteerd met 
schending van mensenrechten. 
Pogingen tot beperking van deze im
migratie komen dan ook neer op in
perking van rechten. Elke poging tot 
beperking van legale immigratie zallei
den tot meer illegale immigratie. 
Volgens het SWB-rapport zou het mi
gratievraagstuk bij beperking eerder 
slechter dan beter beheersbaar worden. 

Verzorgingsstaat 
Is iemand eenmaal binnen de lands
grenzen toegelaten, dan rijst de vraag 
in hoeverre hij of zij ook toegang tot 
de voorzieningen van de verzorgings
staat moet hebben. De immigranten 
komen veelal terecht in oude stadswij
ken waar reeds problemen tussen au
tochtonen en allochtonen bestaan èn 
waar overlast van criminaliteit en ge
voelens van onveiligheid voor velen 
overheersen. Bovendien komen immi
granten aan de onderkant van de ar
beidsmarkt terecht. Sommige nieuwko
mers (asielzoekers, gedoogden, ont
heemden) mogen niet eens werken. Ze 
belanden in de marge van de samenle
ving, waar spanningen heersen tussen 
de verschillende bevolkingsgroepen en 
waar problemen ontstaan rond de be
taalbaarheid van de verzorgingsstaat. 
Het SWB-rapport stelt dat het keren 
van deze trend van veel groter belang 
is dan het zoeken naar mogelijkheden 
voor een nog restrictiever toelatingsbe
leid. Voor de relatie tussen burger en 
verzorgingsstaat zijn drie scenario's 
ontwikkeld: 
- het egalitaire scenario, dat de oor
spronkelijke bevolking en de nieuwko
mers allen dezelfde rechten en aan
spraken geeft; 
- het duale scenario, waarbij nieuwko
mers gedurende korte of lange tijd 
minder rechten genieten dan de geves
tigde bevolking; 
- het minimale scenario, waarbij de 
rechten voor iedereen worden beperkt. 
Het egalitaire scenario is vanuit het 
non-discriminatiebeginsel het meest 
wenselijk. Het duale scenario is tot op 
zekere hoogte praktijk (denk aan: 'bed
, bad- en brood-regeling' voor Tamils), 
zij het dat er verschillende categorieën 
(asielzoekers, illegale immigranten) 
worden gecreëerd en dit probleem als 
het ware wordt 'weggedefinieerd'. Het 
minimale scenario zal bij ongewijzigd 
beleid - voortgaande immigratie zon
der een stevig integratiebeleid voor 
nieuwkomers - steeds meer werkelijk-

heid worden. Daarbij worden de tegen
stellingen tussen autochtonen en al
lochtonen alleen maar vergroot. De 
SWB heeft dan ook een voorkeur voor 
het egalitaire scenario: zoveel mogelijk 
handhaving van (verworven) rechten 
en aanspraken, maar gekoppeld aan 
een stevig integratiebeleid. 
Migratie is immers een 'natuurlijk' ver
schijnsel, dat niet valt te voorkomen, 
maar wel is te beheersen. Voor nieuw
komers geldt een streng maar recht
vaardig beleid om de vorming van een 
onderklasse te voorkomen. Voor D66 
geldt immers het principe van non-dis
criminatie en de gelijke erkenning van 
de ingezetenen als burger en het re
spect voor verworven rechten. 
Het zogenaamde minderhedenbeleid 
moet worden omgezet in een integra
tiebeleid. Voor alle nieuw binnengeko
men immigranten die hieraan be
hoefte hebben, zal een inpassingstra
ject worden ontwikkeld. Voorts moet 
de paradox worden opgeheven waarbij 
enerzijds een deel van het laagge
schoolde werk wordt verricht door ille
gale immigranten en anderzijds de ar
beidsmarkt niet in staat is laagge
schoolden - waaronder ook veel 
allochtonen - op te nemen. Een soci
aal-economisch beleid om deze gebre
ken te ondervangen blijft geboden. 

Aanbevelingen in partijstuk 
Een door de partij ingestelde commis
sie schreef, mede geïnspireerd door het 
SWB-rapport, een congresstuk over mi
gratie. Op het eerste congres nieuwe 
stijl, 30 en 31 oktober '93 in het 
Koningshof te Veldhoven, is migratie 
een van de belangrijkste thema's. Het 
partijstuk geeft naast een politieke ana
lyse tien aanbevelingen rond het on
derwerp. Enkele voorbeelden: 
- een trajectbenadering: een inpas
singstraject om de integratie te bevor
deren; 
-invoering van bestuurlijke experi
menteergebieden: regels en procedures 
die belemmerend werken en onortho
doxe oplossingen blokkeren, moeten 
in deze gebieden terzijde kunnen wor
den geschoven; 
- opheffing van de druk op oude stads
wijken: gestreefd moet worden naar 
vergroting van de toegankelijkheid van 
woningen in nieuwe wijken. 
D66 houdt in september een 'ideeën
dag' om deze aanbevelingen meer han
den en voeten te geven. 

Chan Choenni 
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Stemadviescommissie 
Eerste Kamer 

Op het Congres Nieuwe Stijl, dat op 30 en 31 
oktober in Veldhoven wordt gehouden, moet de ALV 
beslissen of er al dan niet een stemadviescommissie 
wordt ingesteld voor de Eerste-Kamerverkiezingen. 
Het concept-instellingsbesluit voor een 
stemadviescommissie wordt in de volgende 
Democraat gepubliceerd. 

TE KOOP: 

Statuten en Huishoudelijk Reglement 

prijs: f 13,- inclusief porto 
bestelwijze: door het bedrag over te maken op giro 
1477777, D66 Den Haag, o.v.v. nr. 6002, het aantal 
exemplaren dat u wilt ontvangen, uw naam en adres. 
U krijgt dan zo snel mogelijk uw exemplaar thuis 
gestuurd. 

DIC-boekje 
(de handige adressen vraagbaak van D66) 

prijs: f 13,- inclusief porto 
bestelwijze: door het bedrag over te maken op giro 
1477777, D66 Den Haag, o.v.v. nr. 6003, het aantal 
exemplaren dat u wilt ontvangen, uw naam en adres. 
U krijgt dan zo snel mogelijk uw exemplaar thuis 
gestuurd. 

GEZOCHT 

Het Documentatie en Informatie Centrum van D66 
(kortweg DIC) verzoekt alle afdelingen, vriendelijk 
doch zeer dringend, om toezending van één 
exemplaar van het gemeentelijk concept
verkiezingsprogramma. Ook zou zij graag, na de 
vaststelling, één exemplaar van het definitieve 
programma ontvangen. U kunt de beide 
programma's opsturen naar: 
DIC, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag 
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PARTIJ-AGENDA 

TOEKOMST VAN DE KUNST 
Vrijdag 9 juli, 20.00 uur 
Werkgroep Kunst en Cultuur verzorgt een debat over de 
toekomst van de kunst in Amsterdam. Deelnemers o.a.: 
Rudi Fuchs, Ernst Bakker, Stephen Hades & Toni Cape! 
Jazzcafé Parker, Amsterdam 
Inl.: Moncef Beek hof, 020-6386304 

BURGEMEESTERSDEBAT 
Woensdag 1 september, 20.00 uur 
De gemeenteraadsfractie van 066 in Amsterdam houdt 
een debat met de burgemeesters van de vier grote 
steden: - A.J.E. Havermans, Den Haag 

- I.W. Opstelten, Utrecht 
-A. Peper, Rotterdam 
- Ed. van Thijn, Amsterdam. 

Hans van Mierlo is de gespreksleider. Het thema is 'De 
grote stad in 201 0': de grootstedelijke problematiek en 
de toekomst van de Nederlandse grote steden. 
Olofskapel, kop van de Zeedijk, Amsterdam 
Inl.: Huib de Vries, 020-5523480 

EMANCIPATIE-NETWERK 
Donderdag 2 september 
Inl.: Marie-Louise Tiesinga, 036-5328473 

ALGEMENE REGIO VERGADERING-DRENTHE 
Zaterdag 11 september 
Beilen 
Inl.: Klaas Stoter, 05910-15694 

BEGROTING 
Maandag 4 oktober 
Forumdiscussie tussen afdelingen van 066, PvdA, WO 
en CDA over de landelijke begroting. 
Sint -Michielsgestel 
Inl.: Ben Jager, 04105-12013 

CONGRES NIEUWE STIJL 
Zaterdag 30 en zondag 31 oktober 
O.a. Europees programma, migratie, fringe-meetings en 
cabaret Ivo de Wijs. Zie Democraat nr. 4. 
Congrescentrum Koningshof, Veldhoven 
Inl.: Landelijk Secretariaat, 070-3858303 

EMANCIPATIE-NETWERK 
Donderdag 2 november 
Inl.: Marie-Louise -:;esinga, 036-5328473 

Wilt u dat uw gegevens over algemene afdelings- en 
regiovergaderingen, politieke cafés en bijeenkomsten, 
enzovoort, in deze agenda worden opgenomen, stuurt u 
ze dan naar de redactie van de Democraat (zie colofon, 
blz. 16). De sluitingsdatum voor de volgende Democraat 
is 23 augustus. 

1 
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Door de SWB wordt gewerkt voor de politieke 
vertegenwoordiging, de politieke partij en aan de 
'politieke probleemstelling' in het algemeen. Het 
betreft onderwerpen die spelen op het snijvlak van 
politiek en maatschappij en van samenleving en 
overheid. De onderwerpen worden gekozen in 
samenspraak met de kamerfracties, individuele 
kamerleden en de politieke top van D66. Het betreft 
zaken die op de politieke agenda zullen verschijnen 
en waaraan nader onderzoek moet worden besteed. 
Bij deze formule ligt het accent op het denken zelf; 
analyses, neergelegd in publikaties, die moeten 
leiden tot beleidsgerichte uitgangspunten. 

SWB Cahier 'Denken over democratie, 
van forum naar partnerschap' 

In het cahier, geschreven door H.J. van Houten, 
wordt de D66 idee van democratische participatie 
beschreven. Blokkades worden geanalyseerd en 
strategieën overwogen. Participatie is dan niet langer 
een eenzijdig recht of een morele plicht. Het gaat in 
de richting van actieve deelname: zelfbepaling, 
medeverantwoordelijkheid en maatschappelijk 
initiatief. 'Integrale participatie' is dan de doelbewuste 
poging om het politiek haalbare en het economisch 
rendabele te combineren met het maatschappelijk 
wenselijke. Daarbij is een hoofdrol weggelegd voor 
de burger als zelfbewuste 'partner' en deelgenoot. 
Met deze noties in het achterhoofd wordt dan 
gekeken naar het functioneren van de formele 
democratie èn van de politieke partijen. 
Veranderingen worden voorgesteld. Alleen langs die 
weg kan het sociale dilemma van de huidige politieke 
cultuur worden aangepakt. Wij raden ieder lid van 
D66, van harte de tekst van het Cahier aan. 
Het Cahier heeft A4 formaat en kost f 10.- (excl. 
verzendkosten) 

Brochure 'Duurzame Ontwikkeling' 

Duurzame ontwikkeling is hèt thema van deze tijd, 
maar wat moeten wij er onder verstaan? Om een 
bijdrage te leveren aan de discussie, bracht de SWB 
een brochure uit. Deze gaat in op de verhouding 
tussen economie, milieu en politiek. 
In de brochure, die vooral een verheldering van deze 
ondoorzichtige problematiek beoogt, zijn artikelen 
samengebracht die ingaan op de diverse facetten, 
zowel theoretisch als praktisch. Een aantal auteurs is 
gevraagd vanuit verschillende gezichtspunten bij te 
dragen aan de discussie. De brochure heeft A4 
formaat en telt 35 pagina's. De schitterende 
fotografie is van Wim van der Ende. 
De brochure kost f 19,50 (excl. porto) 
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SWB Cahier 'In Goede Banen' 

In opdracht van de Tweede Kamerfractie en het HB 
van D66, heeft een SWB-projectgroep, onder 
voorzitterschap van Han Entzinger, hoogleraar Multi 
Etnische Studies, zich gebogen over het verschijnsel 
migratie. Op de AL V in dit naja~r. staat het 
onderwerp migratie op de agenda. Behandeling vindt 
plaats aan de hand van een HB-notitie (zie vorige 
Democraat) en tien amendeerbare resoluties. De 
analyse die aan de HB-notitie ten grondslag lag, is 
verschenen als SWB Cahier. 
De oorzaken van migratie worden aan een grondige 
analyse onderworpen. Nieuwe begrippen worden 
geïntroduceerd, grote veranderingen in de wereld 
besproken. De analyse geeft een andere kijk op het 
verschijnsel migratie. Zij wijkt af van de veel 
gebruikte sjablonen. 
De grenzen worden besproken. Niet alleen de 
geografische grenzen. Grenscontroles worden 
afgeschaft, maar de controle neemt toe en wordt 
verlegd naar de systeemgrenzen. 
Migratie is een verschijnsel van alle tijden, dat uit 
onze wereld niet valt weg te denken. In het cahier 
komen de vragen aan de orde, die in de 
maatschappelijke discussie niet meer, of te weinig 
worden gesteld. Het Cahier heeft A4 formaat en kost 
f 10,- (excl. verzendkosten) 

Brochure 'Referenda en Politiek 

Steeds vaker wordt een pleidooi gehouden voor het 
invoeren van een grotere, directe invloed van de 
burger op de politieke besluitvorming. Een voorbeeld 
en eerste aanzet voor initiatiefmogelijkheden voor de 
burgers lijkt de invoering van het referendum. 
Als aan een referendum-initiatief wordt gedacht, 
welke procedures moeten dan worden vastgelegd. 
Welke kaderregeling is vereist? 
De brochure laat een aantal deskundigen aan het 
woord over deze vragen, die systematisch aan de 
orde worden gesteld. 
Het verband tussen de mogelijkheden van het 
referendum en de ontwikkelingen in de politiek wordt 
expliciet geanalyseerd en besproken. Het zijn 
radicale stukken, zoals het een partij als D66 past! 
En met prachtige fotografie gelardeerd. 
De brochure kost f 19,50 (excl. porto) 
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Brochure 'De veranderende rol van de politieke partijen' 

Ter gelegenheid van het jubileumsymposium van D66 verscheen de 
brochure 'De veranderende rol van de politieke partijen. Nu nog beperkt 
verkrijgbaar. Een 'must' voor elk lid van D66. De brochure kost 
f 15,= (excl. porto) 

Idee, tijdschrift van het wetenschappelijk bureau. 

In het derde nummer van Idee in dit jaar een gesprek met Helen de 
Maat, SG op het Ministerie van SoZa, over de voeding van een 
bureaucratisch-ambtelijk apparaat. Pamela Kribbe wijdt, na enkele 
kritieken, opnieuw enkele gedachten aan het 'gereflecteerd 
pragmatisme' van D66. Bram Rutgers van der Loef geeft een analyse 
van de taakverdeling tussen overheid, de markt en het 
verenigingsleven. Peter Pappenheim bepleit een gemeenschappelijk 
begrip van democratie dat verder gaat dan een procedurele invulling en 
het afwijzen van totalitaire regimes. S. eauwenberg schreef een artikel 
over de verwording van de Trias Politica, de voortgaande 
bureaucratisering en de noodzaak van staatkundige en bestuurlijke 
vernieuwing. let Buijser, Meine Henk Klijnsma en Han Polman 
beschrijven de schaarse ruimte in Nederland en tonen de noodzaak van 
een effectief en verantwoord ruimtelijk beleid aan. De column is van de 
hand van Gaston Siegelaar en gaat over de prijs van de macht. De 
foto's zijn van Wim van der Ende. 

Ik bestel: 

0 Brochure 'Referenda en Politiek'. 
Prijs f 19,50- (excl. porto) 

0 Brochure 'Duurzame Ontwikkeling' 
Prijs f 19,50- (excl. porto) 

0 Brochure 'De veranderende rol van de politieke partijen' 
Prijs f 19,50- (excl. porto) 

0 SWB-Cahier 'In Goede Banen' Prijs f 10,- (excl. porto) 
0 SWB-Cahier 'Denken over democratie, van forum naar part

nerschap' Prijs f 10,- (excl. porto) 
0 SWB-Cahier 'Relatie en Huwelijk' Prijs f 8,- (excl. porto) 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per nummer. Een 
abonnement kost f 66,- per jaar. Een los nummer kost f 15,
(excl. porto) 

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

Naam: .......................................................................................................... . 

Adres: .......................................................................................................... . 

PC en Plaats: .......................................................................................... . 

Deze bon opsturen naar SWB D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag 
Telefonisch bestellen 070-3858303 
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>· ....... \ 

·raadsfractie''"" 
. . . Yan onze v~rsl~~v;~'''' 
~GEN . .,J>~ fotogtähl'Wir.t'vàit 
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gemeente~nwegen ~n'~ ... :.··· · .. ra~t 
gekregen. 'De opdracht be.$tiili.t uit d~ 
fot~'s; in groot ~?t'Îhàll~ van bet ri~~ 
landscba~, in. de gemeêttte. . . · .. ·· 
De op<Jraclit komt voort ~teen v~~k'\fan 
de D66 raadsfraètie. Deze fractie zocht al 
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den Yat1 bet onlangs gerenov~ . . .... ·' een" 
tehuis. Met, de opdracht is een be~~ :Vaf! 
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Een abonnement op Idee kost 
66 gulden per jaar (zes nummers). 
Voor een los nummer betaalt u 
15 gulden (excl. portokosten). 

' 

Vul de bon in en stuur hem naar: 

SWB-D66 
Bezuidenhoutseweg 195 

2594 AJ Den Haag 

Naam: 

Straat: 

Pc en Plaats 

.0., Not~~:f,Jnijals a~onn~e~'' 
D Stuu~ Mii ~nJc:), > 

nummer. 

Stuur .. geelt'•get~:.: ....... ·····•·•·· · 
. f.! oiltvan$t, een qcçêpt~$~rp!. .: 
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SPEECH EN PRESENTATIE 
op 18, 25 september èn 2 oktober 

Ook in september en oktober biedt het PSVI haar 
succesvolle driedaagse training "Speech en 
presentatie" aan. In het eerste deel zijn de 
oefeningen gericht op het versterken van het 
zelfvertrouwen. Vervolgens wordt een basis gelegd 
voor het voorbereiden, structureren en uitvoeren van 
een presentatie. Daarnaast komen het kunnen 
hanteren van storingen en interrupties aan bod. 
Diverse oefeningen worden aan de hand van video
opnamen bekeken en beoordeeld. Deelnemers 
ontvangen vooraf een cursusboek met oefeningen, 
tips en werkopdrachten. De training vindt plaats in 
Den Haag op 18, 25 september en 2 oktober. De 
kosten voor deze training zijn f 150,-. 

D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '94 
op 16 oktober 1993 

Op 16 oktober organiseert het PSVI in samenwerking 
met het landelijk campagne-team een grootscheepse 
bijeenkomst in Bodegraven voor lokale en regionale 
campagne-coördinatoren. In een keur van 
workshops komen de volgende onderwerpen aan de 
orde: 
1 Campagne-strategieën 1 Toon en stijl van 
campagnevoeren 1 Inzet en gebruik van campag
nematerialen 1 Pers en Publiciteit 1 Organisatie 
campagne. 

Aan de bijeenkomst wordt medewerking verleend 
door ervaren (landelijke) campagne-leiders van D66 
zoals: Ernst Bakker, Jan Veldhuizen en Edo Spier. 
Lokale- en regionale campagneleiders èn lokale 
bestuurders die met de publiciteit rond campagnes 
zijn belast, kunnen zich hiervoor inschrijven. De prijs 
voor deze bijeenkomst is /17,50 (incl. documentatie, 
koffie en thee). De bijeenkomst begint om 12.30 uur 
en eindigt rond 17.00 uur. Bij overtekening zal het 
PSVI ervoor zorgen dat van zoveel mogelijk 
afdelingen tenminste één vertegenwoordiger 
aanwezig is. 

VERVOLGTRAJECT NAAR DE 
GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN 

In de Democraat van begin september worden de 
vervolg-activiteiten vermeld naar de gemeente
raadsverkiezingen 1994. Schrijf je hiervoor dan 
meteen in, want vol = vol. 
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GEMEENTEFINANCiëN EN ANDERE MIDDELEN 
op 25 september, 2, 13 of 19 oktober 1993 

De cursus gemeentefinanciën geeft een eerste 
oriëntatie op de instrumenten die een raadslid heeft 
om invloed uit te oefenen op het gemeentelijk 
bestuur en beleid. De rol van bestuurders en de 
toepassing van instrumenten en middelen (financiën, 
grond, informatie, en dergelijke) staan deze dag 
centraal. De cursus is bestemd voor kandidaat
raadsleden. 

Op deze dag wordt aandacht geschonken aan 
enkele financieel-technische aspecten, waaronder de 
gemeentebegroting. Er zal echter ook zeker gekeken 
worden naar de momenten waarop en de 
mogelijkheden waarmee het raadslid zijn invloed op 
het bestuur kan doen gelden. 
Momenteel wordt gewerkt aan de samenstelling van 
een nieuwe PSVI-publikatie. Deze verschijnt naar 
verwachting in de eerste week van september en zal 
aan deelnemers vooraf worden verstuurd. 
Deelname-kosten zijn /30,- inclusief documentatie, 
koffie en thee. 
Op 25 september vindt de bijeenkomst plaats in 
Arnhem en Utrecht, op 2 oktober in Delft en op 13 
en 19 oktober in Terneuzen. Docenten voor deze 
bijeenkomsten zijn Mieke Bloemendaal, burge
meester te Culemborg; Hans Bauer en Arjan van de 
Hout, wethouders gemeentefinanciën in 
respectievelijk Zeist en Delft; en Wim Westphaal, 
gemeenteraadslid in Aardenburg. 

PUBLIKATIE IN VOORBEREIDING: "D66 en de 
praktijk van het Raadswerk" 

Ter ondersteuning van een meerdaagse training dit 
najaar ontwikkelt het PSVI een speciale publikatie. 
Deze verschijnt in september bij het PSVI. U kunt 
hierop intekenen met onderstaande bon. Direct na 
verschijning wordt de brochure u dan toegestuurd. 
Onderwerpen van de brochure zijn onder andere: 
1 Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
1 Raad in relatie tot de burger, de 
belangengroepering en de media; 
1 College-onderhandelingen; 
1 Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties; 
1 Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de 
begrotingscyclus; 
1 Basisinformatie over de belangrijkste 
beleidsterreinen. 
Prijs van deze zeer bruikbare PSVI-brochure is 
/25,-. 
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IK BESTEL (s.v.p. aankruisen): 

0 RAAMWERK '94 - '98 /15,-
0 RAAMWERK '94 - '98 plus DISKEDE 0 3112 of 0 
514; WP-versie: 0 5.1 of 0 5.0 of 0 4.2 /20,-

0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETIEN VAN D66-
VERKIEZINGSCAMPAGNES, prijs /5,-

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK, prijs /15,-

0 RAADSWERK 
Introductiebrochure over de formele en algemene 
praktijk-aspecten van het raadswerk: de inrichting van 
het gemeentebestuur, de positie van raadsleden etc. 
Prijs /5,-

0 VOOR DE D'RAAD 
Hèt D66-tijdschrift voor (aankomende) lokale en 
regionale politici. Voor de D'Raad verschijnt 6 x per 
jaar, met ca. 18 pagina's per nummer. Een 
jaarabonnement kost /48,-
Lidmaatschapsnummer: ......................................... . 

0 Stuur mij direct na verschijning "D66 EN DE 
PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK" prijs /25,-

(alle prijzen zijn exclusief porto) 

IK MELD MIJ AAN (s.v.p. aankruisen): 

0 SPEECH EN PRESENTATIE. Op 18 en 25 
september èn 2 oktober in Den Haag. Kosten /150,-

GEMEENTEFINANCiëN EN ANDERE MIDDELEN. 
Kosten /30,-
0 Arnhem op 25 september 
0 Utrecht op 25 september 
0 Delft op 2 oktober 
0 Terneuzen op 13 en 19 oktober (twee avonden) 

0 D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '94 op 16 oktober te 
Bodegraven. Kosten /17,50 

NAAM: ........................................................ . 

STRMT: ............................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................... . 

TELEFOON: ................................................... .. 

FUNCTIE IN D66: .............................................. . 

Deze bon opsturen naar het PSVI-D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ DEN HAAG of 
telefonisch bestellen: 070 - 385 83 03 
(Graag pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 
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ADVIESRAAD 

TERUGKEER NAAR DE 
ZORGCONSUMENT 

Adviesraad wijst plan Simons af 

In een drietal vergaderingen boog de Adviesraad 
(AR) zich over de gezondheidszorg in Nederland. 
Enerzijds de stelselherziening van de 
gezondheidszorg, anderzijds wonen en zorg. 

Stelselherziening 
Gebaseerd op een interne discussie-nota heeft de 
AR in een negental beslispunten een advies aan de 
Tweede-Kamerfractie gegeven over hoe verder te 
gaan met de stelselherziening. In tegenstelling tot het 
plan Simons neemt de AR afstand van een 
inkomensafhankelijke volksverzekering. Alhoewel de 
Tweede-Kamerfractie van D66 de bezwaren die aan 
een dergelijk stelsel kleven, onderschrijft, steunt de 
fractie dit uitgangspunt. 
De AR pleit voor herstel van de relatie tussen het 
ontvangen van medische zorg en het betalen voor 
gebruikte voorzieningen. Op die manier kan vanuit 
de vraagzijde een doelmatig gebruik worden 
bevorderd en kan zowel de eigen 
verantwoordelijkheid als de keuzevrijheid van de 
gebruiker worden vergroot. Daarbij is gesteld dat de 
sector onder een aantal voorwaarden best een 
groeisector kan en mag zijn. 

De volgende uitgangspunten staan centraal: 

- de overheid dient zich terughoudend op te stellen, 
zodat de regelgeving (naar verhouding) sober is; 

- er moet een verschuiving komen van een 
inkomensafhankelijk naar een geheel of 
gedeeltelijke nominale premie; 

- de overheid dient de omvang van een 
basispakket vast te stellen; 

- iedere burger dient zich verplicht te verzekeren 
(analoog aan de verplichte 
motorvoertuigenverzekering). 

Vooral de eerste drie punten bewerkstelligen volgens 
de AR een (veel) betere marktwerking waardoor de 
burger enerzijds veel meer keuzevrijheid krijgt op het 
gebied van de eigen medische consumptie en 
anderzijds de kosten ook beter beheersbaar blijven. 
Verdeeldheid bleef op het punt van de premie
opbouw, namelijk of deze geheel of slechts 
gedeeltelijk nominaal moet zijn. 
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ADVIESRAAD 

Wonen en zorg 
Op verzoek van de Tweede-Kamerfractie is door de 
AR een advies met betrekking tot wonen en zorg 
opgesteld. Uit het advies omtrent de 
stelselherziening vloeit voort dat ook hier de 
keuzemogelijkheid met betrekking tot huisvesting in 
relatie tot zorg (met name bij ouderenzorg) bij de 
patiënt dient te liggen. Dat wil zeggen dat de 
beheersing van de zorg moet aangrijpen bij 
beslissingen van de individuele gebruikers/ver
zekeringsnemers, dus aan de vraagzijde van de 
'zorg markt'. 
Mede vanuit een oogpunt van beheersing van de 
kosten is de AR van mening dat veel waarde 
gehecht moet worden aan de positie van de - in de 
specifiek Nederlandse structuur functionerenqe -
huisarts en aan de eerstelijnszorg in het algemeen. 
Verruiming van de taken in de eerstelijnszorg moet in 
overweging genomen worden. 
Naast het terugdringen van opnames in 
verpleeghuizen dienen de mogelijkheden van 
specifieke dag- en nachtopvang bij verpleeghuizen 
te worden uitgebreid. 

PARTIJ-ORGANISATIE 
(werkgroep POR) 

Door het Hoofdbestuur is de werkgroep POR 
ingesteld met als taak de D66-organisatie te analy
seren. Concrete vraag is of de huidige organisatie 
niet zal bezwijken onder de druk die wellicht gaat 
ontstaan na de, voor D66 mogelijk zeer succesvolle, 
verkiezingen. 
Het dragen van bestuursverantwoordelijkheid op 
gemeentelijk, provinciaal en landelijk niveau vereist 
een dynamische en flexibele organisatie, waarin de 
communicatie tussen kiezer/lid en gekozene zijn weg 
kan vinden. 
Door de werkgroep is een heldere analyse gemaakt 
van de huidige organisatie. Met de werkgroep 
onderschrijft de AR de conclusie dat de taken van 
diverse organen goed dienen te worden herijkt, 
waarbij lering kan worden getrokken uit het verleden 
(1981). 
Dat de AR haar oude klankbordfunctie weer meer 
dient te vervullen dan thans het geval kan zijn, wordt 
ook door de AR zelf onderschreven. Een en ander in 
een samenspel met het Wetenschappelijk Bureau en 
de fracties. Als het eindrapport van de commissie is 
verschenen zal de AR adviseren. 
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ACTUELE POLITIEKE ZAKEN 

Rechten van het kind 
In een actuele politieke motie dringt de AR bij de 
Tweede-Kamerfractie aan op bevordering van een 
spoedige behandeling van de ratificatie van het 
verdrag inzake rechten van het kind. 

Bosnië 
Gepleit wordt voor het opheffen van het 
wapenembargo tegen de moslims in Bosnië, indien 
de VN of de EG niet in staat zijn veilige gebieden 
voor moslims in te richten 

Betuwelijn 
Het tunnelalternatief dient goed te worden 
onderzocht. Eventueel dienen de alternatieven aan 
een contra-expertise te worden onderworpen. Als 
D66 de mainport Rotterdam in deze functie wil 
handhaven, dan zal D66 de vereiste infrastructuur 
moeten steunen. Wel dienen randvoorwaarden als 
ecologie en leefkwaliteit in acht te worden genomen. 
Overigens roept de Tweede-Kamerfractie partijleden 
met technische expertise op de fractie hierover te 
adviseren. 

VOLGENDE VERGADERING 

Op 4 september vergadert de AR (openbaar vanaf 
10.00 uur) weer in de Jaarbeurs te Utrecht. Dan gaat 
het over het concept verkiezingsprogramma, het 
mestbeleid, een profielschets van D66 en andere 
onderwerpen. 

Erik Horstmeijer 
Erica Jaspers 
Roelof van Netten. 
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I CONGRES I 
Vacatures besturen en vaste commissies 
ALV57 

In de vorige Democraat (nr. 4 juni 1993) werd de 
kandidaatstelling geopend voor de vacatures in 
besturen en commissies waarin de ALV 57 op 30 en 
31 oktober 1993 moet voorzien. 
Hieronder volgt nogmaals het vacature-overzicht. 
Wijzigingen en aanvullingen zijn cursief afgedrukt. 

Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij het 
Landelijk Secretariaat, tel. 070-3858303. Ingevulde 
formulieren moeten voor maandag 6 september 
1993 om 12.00 uur binnen zijn bij het Landelijk 
Secretariaat (Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ 
Den Haag). Voor meer informatie over de functies 
kunt u contact opnemen met de bij de vacatures 
genoemde contactpersonen of met het Landelijk 
Secretariaat. 

Hoofdbestuur 
* DB-publiciteitscoördinator; Ma~olein Hazebroek is 

niet herkiesbaar 
Taak: De publiciteitscoördinator is binnen het 

Hoofdbestuur en het Dagelijks Bestuur 
primair verantwoordelijk voor de organisatie 
van de in- en externe communicatie en 
publiciteit. 

Profiel: - kennis en ervaring op het gebied van 
Public Relations en marketing; 
- creatieve persoonlijkheid; 
- goed gevoel voor politieke verhoudingen in 
de partij; 
- affiniteit voor het politiek handwerk in 
vertegenwoordigende lichamen; 
- goed organisatorisch inzicht; 
- goede contactuele eigenschappen; 
- minimaal 1 0 uur per week ter beschikbaar. 

Info: Ma~olein Hazebroek, 020-6206838 I 
Jeroen Nugteren, 070-3858303 

* regio-HB-Iid Drenthe; Carla Fockens 
* regio-HB-Iid Noord-Holland; Ton Harzing is 

herkiesbaar 
* regio-HB-Iid Zuid-Holland; Han Weber is 

herkiesbaar 
* regio-HB-Iid Zeeland; Jopie Boogerd is 

herkiesbaar 
Taak: Het regio-Hoofdbestuurslid verzorgt de 

communicatie tussen het Hoofdbestuur (HB) 
en de regio, met als speciaal aandachtspunt 
het overbrengen van politieke en 
organisatorische signalen van regio en 
afdelingen naar het HB. 

Profiel: - partijfuncties vervuld binnen de eigen regio; 
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- in staat zijn een netwerk van contacten binnen de 
eigen regio te onderhouden; 

- voldoende tijd beschikbaar hebben voor het 
bijwonen van de vergaderingen van HB, 
regiobestuur en algemene regiovergadering, 
alsmede voor andere bijeenkomsten op regionaal 
niveau om op de hoogte te zijn van regionale en 
lokale problemen; 

- in staat zijn namens het HB problemen te helpen 
oplossen binnen de regio op het moment dat 
besturen en/of fracties deze zelf niet kunnen 
oplossen; 

- in staat zijn politieke besluitvorming en visies van 
HB en Tweede-Kamerfractie te verwoorden op 
regionaal en lokaal niveau; 

- in staat zijn het voorzitterschap van HB
werkgroepen te vervullen; 

- contacten onderhouden met het Landelijk 
Secretariaat. 

Info: Jan La Hey, 03480-13837. 

PSVI-bestuur 
* penningmeester; wordt voor het eerst door de 

ALV gekozen 
* 2 leden 
Info: Leo Pinxten, 070-3858303 

SWB-bestuur 
* voorzitter; wordt voor het eerst door de ALV 

gekozen 
* 5 leden; 0. Drijber-Bosscher, H. Entzinger, 1. 

Klaasen, 
M. van Leest enT. Stegeman zijn herkiesbaar. 
Info en profiel: Margreet van Son, 070-3858303 

Financiële commissie 
* 1 lid; P. Kooiman herkiesbaar 
Info: Ewout Cassee (voorzitter FC): 020-676014 

Geschillencommissie 
* 1 lid; wegens uitbreiding van de commissie 
Info: Marianne van der Ham (voorzitter GC): 071-
132236 of Guus Faasen, 070-3858303 

Landelijke verkiezingscommissie 
* 1 lid 
Info: Gert Warmerdam (voorzitter LVC): 079-617916 

Programmacommissie 
* 1 lid 
Info: Bert Bakker (voorzitter PC): 070-3234349 of 
Leo Keus: 070-3858303 

Rapportagecommissie 
* 1 lid (i.v.m. uitbreiding commissie) 
Info: Jim van Beusekom (voorzitter): 070-3620922 
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I BESTUURDERSVERENIGING 

BESTUURDERSCONGRES 
Op 9 oktober houdt de Bestuurdersvereniging haar 
jaarlijkse Bestuurderscongres. Dit vindt plaats in het 
Evertshuis in Bodegraven. 
In workshops wordt aandacht besteed aan o.m.: 

collegevorming en collegeprogramma's 
hoe onderscheidt een D66-bestuurder zich? 
de nieuwe Gemeentewet en de nieuwe 
Provinciewet 

de praktijk van regiovorming 
fictie en werkelijkheid van veiligheid 
decentralisatie van gehandicaptenbeleid 
omgang met centrum-democraten 

Het congres is alleen bestemd voor leden van de 
Bestuurdersvereniging. De kosten bedragen f 25,00 
p.p. Opgave is mogelijk door middel van de 
antwoordstrook in de nieuwsbrief van de 
Bestuurdersvereniging die begin juli verschijnt. 

I BRIEVEN 

Jongeren hoog op de lijst 

Jongeren die stenen gooien, politie die hen hardhandig arresteert en een politierechter die hen straffen oplegt. 
Scholieren die met geweld verhinderd worden mee te doen aan een scholierenactie. Tot voor kort kwam het 
alleen voor in de Bezette Gebieden en China, maar nu ook in Nederland. Op zichzelf staande gebeurtenissen? 
Nee! 

Jongeren zijn al langer het slachtoffer van de overheid en de publieke opinie. Het lijkt wel alsof alles onze schuld 
is. Het openbaar vervoer heeft niet genoeg capaciteit, want de jongeren maken teveel gebruik van hun 
zogenaamd gratis CV-jaarkaart. Het onderwijs kost te veel, want studenten doen te lang over hun studie: 

I 

I 

omlaag met die basisbeurs. De sociale zekerheid kost te veel: schaf de bijstand voor jongeren maar af. Er zijn te 
veel buitenlanders, dus mogen buitenlandse jongeren hun partner niet naar Nederland halen. Er is criminaliteit in 
Nederland en iedereen wijst in de richting van Marokkaanse en Antilliaanse jeugdbendes. 

Nu mogen we dus ook al niet meer vreedzaam demonstreren en staken. Terwijl de helft van Nederland onder 
het mom van staken de andere helft terroriseert. Boeren die met tractoren snelwegen blokkeren en met geweld 
dreigen. Vuilnisophalers die de volksgezondheid in gevaar brengen en werknemers van particuliere bedrijven 
bedreigen wanneer zij het werk willen doen. Gevangenbewaarders die gevangenen langer in hun cel houden, 
terwijl ze recht op recreatie hebben. Medewerkers van gemeentelijke vervoerbedrijven die collega's van het 
streekvervoer bij de grens van de gemeente tegenhouden. 

Laat de politici zich met deze personen bezighouden. In plaats daarvan zijn ze bezig voortdurend onze 
grondrechten te beperken. Wij zijn zogenaamd de toekomst van het land, maar niemand luistert naar ons. Ze 
hebben het over rentmeesterschap, maar wij worden opgezadeld met een totaal verziekte wereld. Politici zijn 
teveel in de macht van de gevestigde orde, als ze al niet zelf tot die groep behoren. 

Onze voorzitter, Wim Vrijhoef, roept in de laatste Democraat op om vrouwen hoog op de verkiezingslijsten te 
kiezen. Ik vraag u te stemmen op personen die zich betrokken voelen met de jeugd en de jongeren. Een eerste 
indicatie zou wel eens de leeftijd van de kandidaten kunnen zijn. 

Atilla Arda 
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Kandidaatstelling Europees Parlement 
en Tweede Kamer 
Deze zomer opent de kandidaatstelling voor het Europees 

Parlement, voor de verkiezingen die op 9 juni 1994 worden 

gehouden. De kandidaatstelling voor de Tweede Kamer, 

voor de verkiezingen van 3 mei '94, is al geopend. De leden 

van de Landelijke Verkiezingscommissie (LVC) leiden beide 

kandidaatstellingen in goede banen, met de statuten en het 

huishoudelijk reglement immer onder handbereik. Een kort 

overzicht van de opening en sluiting van de kandidaatstel· 

lingen, de politiek profielen, de stemadviescommissies en 

de samenstelling van de D66-kieslijsten. 

Illustratie: Peter van der Vet 

Verkiezingen Europees Parlement 
De kandidaatstelling voor het Europees 
Parlement opent 9 augustus '93 en 
sluit op 4 november '93 om 12.00 uur. 
Wie zich kandidaat wil stellen, kan 
vanaf 9 augustus een kandidaatstel
lingsformulier aanvragen bij het 
Landelijk Secretariaat, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag, telefoon 070-3858303. 
Voor de lijstsamenstelling Europees 
Parlement is een politiek profiel van de 
te vormen fractie vastgesteld. Daarin 
staat dat het wenselijk is dat de nieuwe 
fractie bestaat uit leden met aantoon
bare affiniteit, inzicht, kennis en erva
ring op een aantal internationale be
leidsterreinen. De voorkeur gaat uit 
naar deskundigen op de beleidsterrei
nen milieu, buitenlandse politiek, ont
wikkelingssamenwerking, landbouw, 
sociaal-economische en monetaire 
vraagstukken. Het profiel is gepubli
ceerd in Democraat nr. 9 (25-11-1992). 
Het kan ook bij het Landelijk 
Secretariaat worden opgevraagd. 
Voor de kandidaatstelling is ook een 
stemadviescommissie ingesteld, die be
staat uit zeven leden. Jan Terlouw, 
commissaris van de Koningin in 
Gelderland en oud-partijleider, is voor
zitter van deze stemadviescommissie. 

Verkiezingen Tweede Kamer 
De kandidaatstelling voor de Tweede 
Kamer is nog geopend tot 22 septem
ber 1993 om 12.00 uur. 
Kandidaatstellingsformulieren kunnen 

worden aangevraagd bij het Landelijk 
Secretariaat, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 A] Den Haag, telefoon 070-
3858303. 
Het politiek profiel voor de lijstsamen
stelling Tweede Kamer geeft aan dat in 
de nieuwe fractie een aantal specifieke 
deskundigheden niet kunnen worden 
gemist, namelijk op sociaal-econo
misch, financieel en juridisch terrein. 
Bij voorkeur gaat de nieuwe fractie be
staan uit leden met aantoonbare affini
teit, inzicht, kennis en ervaring op een 
aantal belangrijke beleidsterreinen als 
milieu, onderwijs, gezondheidszorg en 
buitenlandse politiek. Zie voor het pro
fiel Democraat nr. 9 (25-11-1992) of 
vraag het op bij het Landelijk 
Secretariaat. 
De stemadviescommissie voor de kan
didaatstelling bestaat uit negen leden. 
Wim Dik, voorzitter van de Raad van 
Bestuur van de P1T en staatssecretaris 
van Economische Zaken in het kabinet 
Van Agt/Den Uyl/Terlouw, is voorzit
ter van deze commissie. 

Samenstelling D66-kieslijst Tweede 
Kamer 
Op grond van het huidige aantal 
Kamerzetels kan D66 wettelijk maxi
maal 30 kandidaten op een kieslijst 
plaatsen. Maar het is zeer onwenselijk 
om de komende Kamerverkiezingen in 
te gaan met slechts 30 kandidaten. 
Daarom zal worden gewerkt met ver
schillende kieslijsten en dus met meer 
kandidaten, wat de laatste wijziging 

van het Huishoudelijk Reglement ook 
mogelijk maakt. 
De D66-kandidatenlijst wordt in twee 
ronden vastgesteld. In de eerste ronde 
doen alleen de kandidaten mee die 
momenteel niet in de Eerste- of 
Tweede-Kamer of in het Europees 
Parlement zitten. Zij hebben de moge
lijkheid zich op drie speciale bijeen
komsten te presenteren. Na een post
stemming gaat het eerste 70-tal van 
deze kandidaten door naar de tweede 
ronde. 

In deze tweede ronde worden bij deze 
70 kandidaten de leden uit de Eerste
en Tweede-Kamer en het Europees 
Parlement die zich verkiesbaar stellen, 
gevoegd. Daardoor ontstaat een lijst 
van maximaal 95 kandidaten. Het 
stemadvies wordt in deze ronde gege
ven. Over die lijst heeft weer een post
stemming plaats, waarna de definitieve 
lijst is bepaald. 

De volgende stap is dat de eerste 20 
mensen van de definitieve lijst telkens 
bovenaan vijf groepen van lijsten wor
den geplaatst (naar rijkskieskringen). 
Aan die vijf lijsten worden weer tel
kens 10 kandidaten die op de defini
tieve lijst de nummers 21 tot en met 
70 hebben, toegevoegd. Daarbij wordt 
zoveel mogelijk rekening gehouden 
met de plaats waar de kandidaat woon
achtig is. 
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~ D66 laat Plan Simons op onderdelen vallen 

i Simons 'materieel demissionair' 
~ 

= = 

facob Kohnstamm waarschuwde de Kamer voor een tegen 

masochisme aanleunende nederlagenstrategie. 

D66-woordvoerder gezondheidszorg 
Jacob Kohnstamm heeft na de jongste 
verdeeldheid tussen de coalitiepartners 
over de stelselherziening van de ge
zondheidszorg zijn steun voor het plan 
Simons op onderdelen ingetrokken. Na 
een jarenlange kritische ondersteuning 
van de plannen van de staatssecretaris 
is voor D66 de maat vol. "Het Kabinet 
heeft noch het gezag, noch politiek 
voldoende draagvlak om een volgende 
stap in de stelselherziening te kunnen 
doen. In onze ogen is de staatssecreta
ris materieel demissionair", aldus 
Kohnstamm. Volgens D66 kan het 
doel - een brede, grotendeels inko
mensafhankelijke basisverzekering 
nieuwe stijl, zonder financiële schot
ten, met een verzekeringsplicht voor 
heel de bevolking en een acceptatie en 
zorgplicht voor de verzekeraars- "voor
lopig niet onverkort gehandhaafd blij
ven en moet het op onderdelen verla
ten worden, omdat er onvoldoende 
middelen zijn om ze verantwoord te 
realiseren". 

"Het instrumentarium om de doelstel
lingen van het plan Simons te realise
ren zijn ondeugdelijk", meldde Kohn
stamm in de Kamer en hij waarschuw
de het kabinet voor "een tegen 
masochisme aanleunende nederlagen
strategie". De D66-woordvoerder stelde 
voor om de AWBZ als apart onderdeel 
van het ziektekostenstelsel te handha
ven voor onverzekerbare risico's en het 
ziekenfonds en de particuliere verzeke
ringen om te zetten in een verplichte 
ziektekostenverzekering. Verdere aan
kleding van de AWBZ tot basisverzeke
ring is volgens D66 niet opportuun. 
Kohnstamm: "De samenvoeging van 
de onverzekerbare risico's van de 
AWBZ met de risico's in het zieken
fonds en de particuliere verzekeringen 
in een ongedeelde basisverzekering is 
te riskant en wij verzetten ons tegen de 
gedachte dat je de markt kunt loslaten 
op de meest weerloze categorie van 
mensen, de demente bejaarden, psy
chiatrische patiënten en zwaar gehan
dicapten". 

Kritisch over opschonen raden en overlegcultuur 
Geen paleisrevolutie in 
radenmonarchie 
De fractie van D66 heeft zich in de 
Tweede Kamer kritisch uitgelaten over 
het rapport Raad op Maat, waarin de 
commissie De Jong voorstelt om de ad
viesorganen van de overheid terug te 
brengen tot één adviesraad per depar
tement. Volgens woordvoerder Olga 
Scheltema "mondt een zo strakke de
partementsgewijze herstructurering 
onherroepelijk uit in een wanstaltige 
kathedraal met teveel koepels". Zij 
noemde de nagestreefde eenvoud en 
doorzichtigheid van de commissie De 
Jong vooral"kosmetisch". Scheltema 
was vooral bang voor een toenemende 
verkokering tussen de departementen, 
omdat ook de Tweede Kamer binnen
kort per departement een vaste com
missie zal krijgen. Scheltema: "Met zo
veel verschillende verdedigingslinies 
worden de departementen tot on
neembare bastions." 
D66 stelde voor om het advies en over
leg te structureren rond beleidsclusters 
die ook de departementen moeten 
kunnen overschrijden. Als voorbeelden 
werden genoemd een Raad voor de 
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leefomgeving, een Welzijnsraad en een 
brede Raad voor de Kunst. Scheltema 
deelde wel de zorg over de onontwar
bare kluwe die de huidige overleg- en 
adviescultuur laat zien: "Teveel zien 
we dezelfde mensen in steeds verschil
lende besturen met elkaar overleggen 
over verschillende problemen en bui
gen verschillende instanties zich over 
dezelfde problemen." Maar dat bete
kent volgens Scheltema niet dat alle 
banden met de maatschappelijke orga
nisaties rigoureus afgebroken moeten 
worden. Scheltema: "We hebben de 
burgers, al dan niet georganiseerd, 
hard nodig bij het ontwikkelen van 
het beleid en de sanering van de ad
viesorganen mag niet leiden tot autisti
sche trekjes bij regering en parlement." 
D66 ging akkoord met de voorstellen 
over de termijnstellingen, de af
schaffing van de adviesverplichting en 
de rechtstreekse advisering aan de 
Tweede Kamer, maar wees erop dat de 
verbeteringen niet zouden helpen als 
niet ook regering en parlement hun 
werkwijze zouden aanpassen. Zo zou-

De sanering van de adviesorganen mag volgens Olga 

Scheltema niet leiden tot autistische trekjes bij regering en 

parlement. 

den deze zich moeten verplichten tot 
gerichte adviesaanvragen en moet er fi
nanciële ruimte blijven voor onge
vraagde advisering door de raden. 



Akkoord met beperkte 
identificatieplicht 

Gerrit-fan 

Wolffensper 

ger wilgeen 

strafvoor 

mensen die 

tijdens het 

werk geen 

paspoort of 

identiteits-

kaart bij 

zich dragen. 

De fractie van D66 is akkoord gegaan 
met de invoering van een beperkte 
identificatieplicht onder nauwkeurig 
omschreven situaties als zwartrijden, 
voetbalvandalisme en het bestrijden 
van fiscale en sociale-zekerheidsfraude. 

Maar D66-woordvoerder GerritJan 
Wolffensperger tekende bezwaar aan 
tegen de verplichting met strafdreiging 
om tijdens werk altijd een paspoort of 
identiteitskaart mee te dragen. Om dat 
te voorkomen diende Wolffensperger 
een amendement in op de wet. D66 
stelt daarin voor om de strafrechtelijke 
identificatieplicht op de werkvloer te 
vervangen door een beperkte identifi
catieverplichting die gekoppeld wordt 
aan controle van de personeelsadmini
stratie van de werkgever. 

Inkrimping veestapel enige oplossing 
D66 tegen mestwet 
De fractie van D66 heeft de Wet ver
plaatsing mestproduktie verworpen. 
Volgens D66-woordvoerder Pieter ter 
Veer druist het principe van de wet, 
waarbij veehouders een recht krijgen 
om mest te produceren, in tegen het 
principe van de milieuwetgeving dat 
de vervuiler betaalt. Volgens Ter Veer 
moet de veehouder verantwoordelijk 
zijn voor de mest die hij zelf produ
ceert en daarbij hoort geen wettelijke 
mogelijkheid om te handelen in het 
mestproduktierecht, zoals in de wet 
wordt voorgesteld. 
In de televisie-uitzending van D66 
legde Ter Veer het standpunt van D66 
uit. "Wij vinden dat de veestapel via 
natuurlijk verloop verkleind moet war-

den. Dat betekent dat veebedrijven 
moeten sluiten als boeren met pen
sioen gaan. Dat zal op korte termijn 
leiden tot een inkrimping van de vee
stapel met vijftien procent." 

Pieter ter Veer: "De veesta

pel moet via natuurlijk ver

loop verkleind worden." 

Kritiek op aanscherping gezinsvorming 
De aanscherping van het toestaan van 
huwelijken met buitenlanders, zoals 
voorgesteld door de regering, krijgt 
van D66 geen schoonheidsprijs. 
Volgens Louise Groenman is het de 
vraag of de aanscherping daadwerke
lijk tot geringere immigratie zal leiden, 
zijn de voorgestelde maatregelen no
deloos ingewikkeld en wordt aan on
gewild langdurig werklozen onterecht 
de mogelijkheid tot het aangaan van 
een huwelijk met een buitenlander 
ontzegd. 
Groenman ging akkoord met het voor-

stel om mensen die in het kader van 
de gezinshereniging naar Nederland 
zijn gekomen pas na een verblijf van 
drie jaar een huwelijk met een buiten
lander toe te staan. Moeite had D66 
met de aanscherping dat voor huwelij
ken met buitenlanders naast een vesti
gingsvergunning ook verplicht wordt 
gesteld dat in een periode van vijf jaar 
minstens drie jaar werk verricht is. 
Groenman stelde voor dat degenen die 
aan kunnen tonen actief werk gezocht 
te hebben wel degelijk voor een huwe
lijk in aanmerking moeten komen. 

Leden-enquete 
Het enquete-formulier van de 
VNU·dagbladengroep, dat in de 
vorige Democraat als insteker is 
meegegaan, is door 3.500 van de 
14.000 D66-leden ingevuld en op
gestuurd. Enkele van de belang
rijkste resultaten: 
• ruim 80% heeft een HBO- of uni· 
versitaire opleiding genoten; 
• 41 %van de leden is in de afge
lopen drie jaar lid van D66 gewor· 
den; 
• 20 % van de leden was eerder lid 
van een andere partij. Van deze 
mensen was 42 % lid van de 
PvdA, 20% van de VVD, 14,7% 
van het CDA en 12,2% van Groen 
Links (of van PPR I PSP I CPN); 
• ruim 48 % van de leden heeft 
een functie binnen de partij, waar· 
van 85% op plaatselijk niveau; 
• 57% van de leden heeft de ambi
tie volksvertegenwoordiger te 
worden, waarvan 83 % de ge
meenteraad in gedachten heeft; 
• Voor 1989 stemde 62,9% van de 
leden niet op een andere partij 
dan D66. Van de 37,1 % die wel 
op een andere partij stemden, 
koos 40 % voor de PvdA, 25 % 
voor de VVD, 17 % voor PPR I 
PSP I CPN en 16 % voor het CDA. 
• Gesteld dat Hans van Mierlo zou 
vertrekken, dan zijn volgens de 
leden de volgende personen het 
meest geschikt om hem op te vol
gen: Gerrit-Jan Wolffensperger • 
66 %, Jacob Kohnstamm • 14 %, 
Wim Dik - 1,5 % (niet ingevuld 
door 29% van de leden); 
• Voor na de verkiezingen van 
1994 hebben de leden de voor· 
keur voor de volgende coalities: 
D66 + VVD + PvdA • 75 %, D66 + 
CDA + VVD • 9,8 %, D66 + CDA + 
PvdA-9,8%. 
Voor alle onderzoeksresultaten: 
Jeroen Nugteren, 070-3858303. 

Buitenlan

ders die ac

tief naar 

werk hebben 

gezocht, 

moeten wel 

degelijk kun· 

nen huwen, 

vindt Louise 

Groenman. 
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Redaktie: Miep Nagtegaal en Marie-Louise Tiesinga 

Milieu-enquête 
Twee D66'ers in de Staten van Noord-Brabant, 

Henk Giebels en Margret Vreedenburgh publi

ceerden onlangs een inventarisatie van ver

schillende aspecten van het milieubeleid in 28 

Noordbrabantse gemeenten in 1992. De be

doeling is meer inzicht te verschaffen in de 

mogelijkheden en de problemen van het ge

meentelijk milieubeleid, ook in relatie met het 

milieubeleid van de provincie. 

--~-~ 
,-----""' 

Henk Giebels: "Ik ben gemeenteraads
lid geweest en nu ben ik statenlid. Wij 
hadden geen echt goed inzicht in de 
relatie op milieugebied tussen beide 
overheden. Daarom hebben wij een 
enquête samengesteld en aan alle D66-
raadsleden of milieu-afdelingen in 
Noord-Brabant gestuurd." Volgens de 
samenstellers van het rapport waren de 
reacties heel enthousiast. De vragen
lijst was weliswaar heel uitvoerig, maar 
vormde voor diverse leden aanleiding 
(opnieuw) kennis te maken met de af
deling milieu van hun gemeenten. Zij 
werden in korte tijd goed bijgeschoold. 
Giebels: "Meten is weten. Pas daarna 
kun je kijken wat er beter kan in de re
latie provincie-gemeenten. Voor ons 
Statenleden is het belangrijk te weten 
wat de wensen zijn, bijvoorbeeld ten 
aanzien van bodemsanering. Dan kan 
er sneller werk van worden gemaakt 
maar door die kennis wordt ook de in
breng van D66 in de milieucommissies 
in de provincies en de gemeenten ver
beterd. Van de resultaten van de en
quête wordt nu al volop gebruik ge
maakt." 
Geïnteresseerden in de opzet van de 
enquêtes kunnen zich wenden tot 
Henk Giebels (04923-63352) of 
Margret Vreedenburgh (01640-45780). 

Over het milieubeleid in 28 Noordbrabantse gemeenten in 

199 2 heeft D66 een enquete gehouden. 

Regionale podia voor 
publiek debat 
Hebt u al eens een regionaal podium meege

maakt? Het zijn D66-bijeenkomsten die zijn be

doeld om het publieke, politieke debat te sti· 

muleren. Vroeger noemden wij dat gewoon po

litieke cafés. Maar het blijft even nuttig en 

nodig. Twee recente ervaringen. 

Eindhoven hield er een op 10 juni. 
Organisatie Fred Deijsselbloem: "We 
hadden er aardig wat werk van ge
maakt. Het onderwerp was industrie
politiek. Dick Tommel zou aanwezig 
zijn, maar openbaar-vervoersproble
men hielden hem bij ons vandaan. Dat 
was jammer maar daar kon hij niets 
aan doen. Met Theo Schut van de 
Regionale Ontwikkelingsmaatschappij 
hebben wij een goede discussie gehad." 
Deijsselbloem vindt de politieke podia 
een goed idee, maar heeft toch de nei
ging dit soort discussies te koppelen 
aan een afdelingvergadering. Dat lijkt 
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hem praktischer. Want er wordt toch 
al zoveel vergaderd. 
Een ander geluid komt van Trees Holla 
die het podium in Nijmegen van 16 
juni organiseerde. Zij is laaiend en
thousiast. Het onderwerp was: 
'Ouderen voor ouderen'. Verschillende 
aspecten van de vergrijzing in 
Nederland werden door diverse maat
schappelijke groeperingen belicht: een 
hoogleraar/lid van de WRR, een oude
renwerker, een wijkverpleegkundige, 
een Tweede-Kamerlid voor D66, een 
statenlid van het CDA en vertegen
woordigers van de Jonge Democraten 
en de Jonge Socialisten. Holla: "Het 
was zeer de moeite waard. De combi
natie van de drie niveaus werkt uitste
kend. Maar er waren 'maar' 30 men
sen. Ik vind eigenlijk dat D66 kopstuk
ken als Van Mierlo en Wolffensperger 
naar dit soort bijeenkomsten moet af
vaardigen. Dan nemen nog meer men
sen de moeite om er naar toe te ko
men." 

advertentie 

Voorstanders van een 

Basisinkomen organiseren 
zich in de Vereniging 

Basisinkomen. 

De vereniging wordt onder
steund door uitkeringsge

rechtigden-organisaties, vak
bonden en politieke partijen. 

Ondersteun de 
vereniging en 

word lid 

Lage inkomens f 1 0,- voor 
anderen f 25,-

of meer. 

Stuur een briefje 
of bel naar: 

Vereniging Basisinkomen 
Herman Heijermansweg 20 

1 077 WL Amsterdam 
telefoon: 020-5731803 

Neem een abonnement op 

POSTBUS 66 

de tweewekelijkse 
nieuwsbrief van 

de Tweede-Kamerfractie 
van D66. 

Met D66-standpunten over 
actuele kwesties in de 

Tweede Kamer. 

Voor 33 gulden per jaar. 

Schrijf een briefje in een 
ongefrankeerde envelop 

naar: 

Landelijk Secretariaat 
D66, Jeroen Nugteren, 

Antwoordnummer 1966, 
2509 WB Den Haag. 



Leren we het 
dan nooit? 
In de vorige Democraat stond dat we in de 
Adviesraad (AR) twee moties over Joegoslavië 
hebben aangenomen. Dat de AR ook een stand
punt innam bij de behandeling van een derde 
motie, werd niet vermeld. Deze motie luidde: "de 
AR vindt dat er direct militair ingegrepen moet 
worden in het voormalig Joegoslavië, naast en ter 
ondersteuning van de diplomatieke inspannin
gen, om de vrede te herstellen. De AR roept 
daarom de fractie op bij de regering erop aan te 
dringen al het mogelijke te doen om dit te reali
seren". 

Tweede-Kamerlid voor D66 Doeke Eisma- buiten
landse zaken, defensie, NAVO en EG - benadrukte 
dat de discussie niet bedoeld was om tot stoere 
uitspraken te komen die in de praktijk niet waar 
te maken zijn. Van de gebeurtenissen in 
Joegoslavië moest geleerd worden om dit soort si
tuaties in de toekomst te voorkomen. De 
Adviesraad nam dit advies over en de motie werd 
met 15 stemmen tegen 14 (de raad telt 50 leden) 
verworpen. 

Onze woordvoerder heeft natuurlijk gelijk. 
Opkomen voor je medemens, mensenrechten en 
democratie is stoer. Uitvoeren van deze stoere 
daad is al helemaal moeilijk, want onze jongens 
kunnen alleen ingezet worden als er sprake is van 
aanvaardbare risico's. De uitslag van de stemming 
is zo bezien niet verwonderlijk. Het gevolg is wel 
dat de AR ervoor kiest om niet op te komen voor 
de vrouwen en meisjes die verkracht worden. 
Niet op te komen voor de duizenden kinderen 
die tijdens deze gruwelijke oorlog vermoord wor
den. 
Ook geen verrassende uitslag gezien het ingrijp
verleden van het Westen. Alleen militair ingrij
pen als onze nationale belangen bedreigd wor
den. Alleen stoer doen als we zeker weten dat we 
als held uit de strijd zullen komen. Voorbeelden 
genoeg: Panama, Irak, Somalië, enz. Opkomen 
voor de democratie en mensenrechten mag na
tuurlijk niet te veel moeite vergen. Opkomen 
voor de zwakkeren en onschuldigen mag onze 
jongens niet het leven kosten. 
Nee, dan praten wij liever. Dat de gesprekspart
ners misdadigers zijn, is niet van belang. Het sig
naal is duidelijk: als je echt sterk bent, mag je je 
gang gaan. De gevolgen hebben we de afgelopen 
tijd onder andere in Duitsland kunnen zien: vijf 
Turkse vrouwen en meisjes werden in Solingen 
door brandstichters vermoord. Wij gaan gewoon 
door met praten, analyseren en leren om dit soort 
situaties in de toekomst te voorkomen. 

Hoe vaak moet het gebeuren eer wij uitgeleerd 
zijn? Hoe vaak willen we het nog dulden dat 
mensen slachtoffer worden van vreemdelingen
haat en etnische zuiveringen? Hoe vaak willen we 
nog praten en toekijken? Blijkbaar nog heel vaak. 
Bij een brand in Landashut werd weer een Turkse 
vrouw gedood. 

A til/a Arda 
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RCC vindt dat je moet doen 
waar je goed in bent. 

De huidige economische situatie zet veel organisaties aan 

het denken. Steeds vaker wordt besloten zich volledig op de 

kernactiviteiten te richten. De eigenlijke, doelstellingen staan 

weer centraal bij de inspanningen en investeringen. 

RCC zelf heeft bewezen dat deze strategie uitermate 

succesvol kan zijn. 

Door zich te concentreren op de ontwikkeling, 

exploitatie en het beheer van complete informatiesystemen, 

is RCC uitgegroeid tot de grootste 

Als u zich ook bij uw eigen leest wilt houden, is het 

daarom zinvol RCC bij uw automatisering te betrekken. 

De vele mogelijkheden die RCC biedt op het vlak van 

'facilities management' zouden u heel wat zorgen, rompslomp 

en uitgaven kunnen besparen. 

En omdat wij ons intensief verdiepen in uw specifieke 

situatie, kunnen we waterdichte afspraken maken over wat u 

wanneer en tegen welke prijs van ons mag verwachten. 

Als u geïnteresseerd bent, kunt u 

specialist in Nederland op dit gebied. Automatiseren 
zonder eigen risico 

bellen met RCC: 079- 51 69 35. 

R~~ •J•J 
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Tevredenheid en paarse 
coalitie 
Frits Bolkestein is zover: kiezers moeten vanuit de partijlijsten zonder kies
drempel op die personen kunnen stemmen die voor hen in de Tweede Kamer 
gaan zitten om zo de kloof tussen kiezer en gekozene te overbruggen. De ver
tegenwoordiger van de VVD in de commissie De Koning vond nog dat die 
kloof er niet was, maar nu lijkt de VVD toch de aansluiting met de samenle
ving gevonden te hebben. Dat daarmee meteen de basis van het idee wordt 
geannexeerd dat door D66 al jaren wordt uitgedragen, moet ons natuurlijk 
met trots vervullen. En zoals gebruikelijk moet je dan jezelf een compliment 
geven, want een ander zal het niet doen. 
Bij de PvdA hebben ze een andere variant uitgevonden: D66 moet samen 
met de PvdA de verkiezingen ingaan en de lijsttrekker die de meeste stemmen 
vergaart, levert de minister-president. Ook hier zou de relatie met de kiezer 
een rol spelen in de afweging. Ook hier praten we over een partij die het rap
port van de bovengenoemde commissie heeft onderschreven. Het D66-idee 
van de gekozen burgemeester is daarin teloor gegaan, maar langs deze 
'nieuwe' aanpak lijkt de horizon toch in zicht. Het is misschien voorbarig 
om te stellen, maar ik zie in deze ontwikkeling toch een voorzichtige opening 
naar onze opstelling rond staatsrechtelijke vernieuwingen. Dat deze gedach
ten zich ontwikkelen bij onze partners in een paarse coalitie stemt nog meer 
tot tevredenheid. De problematiek van 's lands financiën, de oplopende 
werkloosheid en de noodzakelijke doorbraken in denken op het gebied van 
onderwijs, volksgezondheid en milieu maken mijn verlangen naar een derge
lijke coalitie alleen maar groter. Blijft over dat het voor de kiezer dan zeker 
goed is om te weten of PvdA en VVD dat ook een goede gedachte vinden. 
Misschien dat dat licht nog voor de verkie
zingen over de zaak kan schijnen. 
In de tussentijd gaan wij gewoon voortva
rend verder met ons werk en doe ik hierbij 
een beroep aan die D66'ers die zich cre
atief en vernieuwend voelen om serieus te 
overwegen zich kandidaat te stellen voor de 
functie van publiciteitscoördinator in het 
Dagelijks Bestuur. Het is een leuke functie, 
in een spannende tijd, binnen een team dat 
enthousiast aan de boven beschreven mis
sie werkt. Meer dan de moeite waard dus. 

advertentie 

Wij zijn gespecialiseerd in maatschappelijk verantwoord 
en milieuvriendelijk beleggen, ook met een lijfrentepolis. 

• Belastingvrij sparen tot f 220.000,-

• Pensioen- en hypotheekadviezen, vermogensbeheer 

• VRAAG ONZE BROCHURE: telefoon 020 - 622 99 06 

DE EENHOORN 
BEDRIJFS-EN PENSIOENADVIESBUREAU 

SARPHATIKADE 7 • 1017 WV AMSTERDAM 

In het cahier 'Denken over demo· 1; 
cratie' van de Stichting Weten· ~ 

schappelijk Bureau (SWB) bepleit 
Hajee van Houten dat de politiek 
en de burgers meer verhalen 
moeten uitwisselen. Een nieuwe 
politiek moet een verbinding leg-
gen met concrete belangen. Door 
in gesprek te gaan met bijvoor· 
beeld overbelaste huisartsen, 
miskende onderwijzers, calcule· 
rende randgroep-jongeren, zelf· 
bewuste uitkeringstrekkers en 
proteststemmende 'poor whites'. 
Het experiment waarbij de Twee· 
de Kamer minder vergaderde, zo· 
dat er meer tijd overblijft voor 
contacten met de burgers, is mis· 
lukt. Van Houten bepleit echter 
veel indringender veranderingen. 
De auteur analyseert hoe de poli· 
tici vervreemden van nieuwe vor· 
men van maatschappelijke be· 
trokkenheid. Hij analyseert de Ie· 
gitimatiecrisis van politieke 
partijen en geeft wegen om te ko· 
men tot een oplossing. Kern van 
zijn betoog is dat politieke betrok· 
kenheid horizontaal georgani· 
seerd moet worden, en niet verti· 
caal zoals nu het geval is. Het 
gaat niet zozeer om de kwaliteit 
van het openbare debat, meent 
Van Houten. Er moet een bezie
lende werking van een forumde· 
mocratie uitgaan. Dat kan als men 
accepteert dat burgers een ge· 
zond oog hebben voor het ge· 
deelde eigenbelang. De traditio· 
nele opvattingen van politieke 
participatie moeten verruimd wor· 
den. Een sleutelwoord is integrale 
participatie: de doelbewuste po· 
ging om het politiek haalbare en 
het economisch rendabele te 
combineren met het maatschap· 
pelijk wenselijke. Het cahier biedt 
de lezer veel invalshoeken. Bij de 
beschrijving van drie opvattingen 
van participatie is veel verbeel· 
dingskracht nodig. De auteur 
maakt hier een vergelijking met 
het besturen van een auto. Als de 
wielen niet meer reageren op het 
stuur is. de auto onbestuurbaar? 
"Wie ooit een slipcursus heeft ge
volgd, weet dat er een meerom· 
vattende vorm van besturing be· 
staat. De werking daarvan valt 
echter moeilijk uit te leggen aan 
iemand die zoiets nog nooit heeft 
meegemaakt en zich angstvallig 
aan het stuurwiel blijft vastklam· 
pen." Zo is ook integrale partici· 
patie moeilijk te doorgronden, 
stelt Van Houten. Met het cahier 
wil de SWB bijdragen aan de cul· 
turele analyse van het democra· 
tievraagstuk. 

Peter van den Besse/aar 
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Niet nooit op zondag 
Het was in Het Turfschip in Breda op 
een tweedaags congres ter voorberei
ding van de eerste echte Europese ver
kiezingen die in juni 1979 zouden 
plaatsgrijpen. Het was najaar 1978. Het 
jaar daarvoor had het wonder van 
Lazarus zich voltrokken. Vanuit het 
absolute niets had de partij zich onder 
leiding van Jan Terlouw opgewerkt tot 
acht kamerzetels. En we bleven maar 
stijgen in de peilingen. Er was van alles 
te doen. Juist daarom was die congres
agenda zo overvol dat het 
Hoofdbestuur besloot er twee hele da
gen aan te wijden: zaterdag en zondag 
4 en 5 november 1978. 
Een groot gedeelte van de kostbare tijd 
op zondagmorgen werd besteed aan 
het ouwehoeren over een motie 19. 

Vergaderen op zondag, een dag die voor velen nog steeds een 

specifiek karakter heeft. 

Die stelde dat 'voor een groot deel van 
de Nederlandse bevolking de zondag 
nog steeds een dag met een specifiek 
karakter is' en besloot het hoofdbe
stuur op te dragen 'in beginsel niet 
meer op zondag' te vergaderen. Wim 
Dik was toen al slim. Namens het HB 
droeg hij emmers vol sympathie aan: 
het HB zou volledig instemmen 'met 
het achter de motie liggende principe'. 
Hij zei ook: 'In een pluriforme partij 
als D66 moet het mogelijk zijn af en 
toe partijbelangen te laten prevaleren 
boven bepaalde opvattingen en princi
pes'. 
Het beginsel 'in principe niet op zon
dag' mocht voor het Hoofdbestuur 
niet inhouden 'nooit op zondag'. De 
motie werd bij acclamatie aangeno
men. Direct daarna deelde de heer 
Zeevalking (allerminst om indruk te 
maken) mee dat hij tot zijn spijt het 
congres moest verlaten met de woor
den: 'Het is zondag. Ik moet naar F.C. 
Utrecht!' 
Toch mooi dat het vijftien jaar heeft 
geduurd voor D66 weer eens op zon
dag vergadert. Misschien gaan we óók 
nog eens op zondag stemmen. 

Stijn Verbeeck 

Komma ... eeh neuken 
Politici zijn vaak echte woordkunste
naars. Weinig zeggen met veel woor
den. Meesters in eufemistisch taalge
bruik, zalvende en verdoezelende taal. 
Soms gebruikt men veelzeggende me
taforen. In negen van de tien gevallen 
neemt een journalist dat op in zijn 
verhaal. Journalisten zijn beslist te stu
ren! Enkele jaren geleden werd burge
meester Ed van Thijn boos, toen hij 
onheus werd bejegend tijdens een be
wonersbijeenkomst. De vragen getuig
den van weinig kennis van zaken. Hij 
liet zich toen ontvallen: "Wat u zegt 
slaat werkelijk als kut op Dirk." Dit be
paald ondiplomatieke antwoord liet 
echter weinig aan duidelijkheid te 

Colofon 
De Democraat is een uitgave van de politieke 
partij Democraten 66 en verschijnt onder ver
antwoordelijkheid van een door het 
Hoofdbestuur benoemde redactieraad. Deze 
raad wordt gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Bob van den Bos, 
Kees Dietz, Lennart van der Meulen, Miep 
Nagtegaal, Jeroen Nugteren, Alexander Osten, 
Bob de Ruiter, Marie Louise Tiesinga, Stijn 
Verbeeck en Martin Voorn. 
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wensen over. Ach, zo'n slip of the ton
gue kan ik wel waarderen ... Het toont 
dat politici mensen zijn. Ronduit be
wondering heb ik voor politici die 
zich geen moeite getroosten om zaken 
mooier voor te stellen dan ze zijn. 
Henk Zeevalking is zo iemand; hij 
komt daardoor soms over als een 
Bommeliaanse brombeer. Als hij zegt 
"ik ben geen liefhebber van komma
neuken" is dat authentiek. Het bete
kent: muggenziften. Deze schertsende 
term staat overigens gewoon in Van 
Dale. En het heeft niets te maken met 
geslachtsgemeenschap, wat denkt u 
wel... 

Peter van den Besse/aar 

Met dank aan: Chan Choenni, Bart Combee, 
Berend van der Ploeg, Gerdine Rodenburg en 
Wim Vrijhoef 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
Opmaak katern: Petra Nypels 
Foto's: Dennis Sies 
Druk: Brouwer Offset BV, Utrecht 
Verslaggever Waterberg: Henk Hardeman 

Uit de wandelgangen 14 
(slot) 
De dingen kunnen soms vreemd lopen, 
dacht Frederik Overdebrug, toen hij vanuit 
het torentje naar de hofvijver keek. Zijn 
werktafel lag bezaaid met vuistdikke map
pen, memo's, moties, voorstellen, samen· 
vattingen, notulen, rapporten en vlugschrif· 
ten. Hij was even opgestaan om zich wat te 
vertreden. Zojuist had hij in de krant gele
zen dat Toon Splinter de Centrum Boeren 
had opgeheven, omdat een 'hogere macht' 
hem dit had bevolen. Hij had al zijn aardse 
goederen van de hand gedaan en leefde nu 
als bedelmonnik in India. Dit deed Frederik 
onwillekeurig terugdenken aan vroeger. 
Zo'n dertig jaar geleden had het maar een 
haar gescheeld of hij was hier nooit terecht· 
gekomen. En dat allemaal vanwege Miesje ... 
Vertederd wierp hij een blik op haar foto, 
vervat in een goudomrand lijstje. Dat man
telpakje stond haar werkelijk beeldig! Ooit 
hadden ze afgesproken om samen het huis· 
houden te doen, maar zijn job als minister
president bleek zo veeleisend dat ze voor 
zijn aandeel uiteindelijk maar een hulp had· 
den aangenomen. 
Frederik ging weer zitten en nam een slok 
van zijn decafe. Ja, die toko werd hem 
soms wel eens wat veel en een tweede in· 
farct had je zo te pakken. Daarom rende hij 
iedere ochtend, samen met zes lijfwachten, 
een rondje om de vijver. Zo had hij en pas
sant ook nog contact met de gewone man. 
Miesje was destijds naar Den Haag gegaan 
om daar voor het GAL te werken. 
Halsoverkop had hij toen Hein van Aemstel 
gebeld om te vragen of diens aanbod nog 
geldig was. Frederik greinsde bij de herin· 
nering. Ja, het was nog geldig en met en
kele alcoholvrije cola's werd de opvolging 
van de liberale voorman • "zeg maar Hei· 
ntje" • beklonken. Niet lang daarna was het 
GAL opgegaan in de Partij van het Midden 
en was Miesje Frederiks persoonlijke mede
werkster geworden. 'And the rest', zoals de 
Engelsen zeggen, 'was history.' 
Het werd trouwens hoog tijd dat hij zelf 
eens ging denken over een opvolger. Wat 
vloog de tijd! De jonge honden om hem 
heen waren inmiddels ook alweer een dagje 
ouder, dus hij moest verder rondkijken 
Nieuw bloed, daar ging het om ... 

Landelijk Secretariaat D66 
Redactie Democraat 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
070·3858303 (werkdagen 9.00·17.00 uur) 

Wilt u iemand lid maken van D66, schrijf dan 
een briefje met zijn of haar naam, adres, plaats 
en tel.nr. naar bovenstaand adres. U kunt ui
teraard ook bellen. 
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Het spook van d'Opera 
Het gordijn gaat op. Reeds in de ou
verture van de verkiezingsopera voe
ren sceptische geluiden soms de bo
ventoon. Horen we daar niet het be
kende refrein? "De nu gepeilde 
D66-aanhang bestaat merendeels uit 
zwevende, dus ontrouwe kiezers." De 
politieke concurrenten galmen in koor 
dat het makkelijker is open doekjes te 
verkrijgen voor het debiteren van 
vaagheden in de oppositie dan ovaties 
in ontvangst te nemen in een kabinet, 
waar scherpe keuzes moeten worden 
gemaakt. Terwijl vanuit de VVD-loge 
wordt geschamperd dat wij eigenlijk 
heellinks en socialistisch zijn, zit het 
schellinkje met voormalige PvdA
stemmers bedroefd te luisteren naar 
onze aria over aanpassing van de so
ciale zekerheid. Zal de D66-voorstel
ling uitverkochte zalen blijven trek
ken? Of hebben critici gelijk en wordt 
onze tournee na een electoraal kassuc
ces weer voortijdig afgebroken, net zo
als in de jaren zeventig en begin jaren 
tachtig? 
Het is natuurlijk zaak om nuchter te 
blijven en niet in euforische blindheid 
te vervallen voor alle bedreigingen. 
Maar we moeten geen spoken gaan 
zien! De periode na de stembusstrijd 
zal eerder het karakter hebben van een 
komische opera vol onverwachte wen
dingen, dan van een Griekse tragedie 
waarin het noodlot zich onafwend
baar over D66 voltrekt. De partij 
scoort constant hoog in de peilingen. 
Van de vermaledijde vaagheid blijken 
de met ons wedijverende partijen 
meer last te hebben dan de kiezers, die 
zich kennelijk wel in de democrati
sche standpunten herkennen. 
De politieke situatie in Nederland is 
nu bovendien wezenlijk anders dan 
tijdens de genoemde néérgangen van 
D66. Het aantal zwevende kiezers is in 
totaliteit sterk toegenomen. Alle grote 
partijen kunnen minder vanzelfspre
kend op een vast electoraat rekenen. 
Ook lijken de andere partijen inmid
dels zelf net zo afhankelijk van per
soonlijkheden en hun televisie-optre-

dens als onze partij in hun ogen altijd 
al was. Kortom, de kwetsbaarheid van 
D66 is relatief afgenomen, omdat die 
van de overigen is toegenomen. 
Bovendien is er ten principale meer 
ruimte voor een moderne progressieve 
partij. Als beste alternatief nu het so
cialisme hier net als vrijwel overal met 
een enkele reis op zijn retour is. Een 
behoudende belangenpartij als de VVD 
zal zich wel redelijk kunnen handha
ven. De langere termijn toekomst van 
het CDA is minder zeker dan zijn suc
ces onder Lubbers doet vermoeden. De 
doorgaande deconfessionalisering zal 
het bestaansrecht van de vaag-christe
lijke partij steeds verder ondermijnen. 
Niet voor niets blijkt uit het ontwerp
verkiezingsprogramma van het CDA 
dat het voornamelijk mikt op dezelfde 
conservatieve kiezersmarkt als de VVD. 
Stemmen bij de oud-liberalen wegha
len om later juist comfortabeler met 
hen te kunnen regeren. 
D66 zal van deze communicerende va
ten weinig last ondervinden. Het 
grootste gevaar is dat we moeilijk kun
nen beantwoorden aan verwachtingen 
die buiten ons toedoen irreële propor
ties hebben aangenomen. 
Om principiële (onbehoorlijke) en 
praktische (onuitvoerbare) redenen be
staat er bij ons geen behoefte de kiezers 
te paaien met beloftes die uiteindelijk 
niet ingelost kunnen worden. Verder is 
de partij sterker dan vroeger en zijn er 
meer ervaren mensen beschikbaar. Ook 
mogen we aannemen dat we niet meer 
in dezelfde fouten vervallen als in het 
verleden. 
Zowel de politieke omgeving als de 
ontwikkelingen binnen D66 zelf ma
ken het zeer wel mogelijk dat veel 
mensen hun voorkeur bij de première 
in het voorjaar omzetten in 'een abon
nement'. Dat verplicht D66 met een 
oorspronkelijk repertoire voor het 
voetlicht te blijven komen, de 'cast' te 
verbreden en de solo's op het huidige 
hoge niveau te handhaven. 

Bob van den Bos 
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Zuivere koffie 
SOS-Wereldhandel is een stich· 
ting voor ontwikkelingssamen· 
werking. In 1973 startte SOS· 
Wereldhandel met de import van 
koffie. Zij kocht deze eerste zui· 
vere koffie rechtstreeks van 
kleine koffieboeren in Guatemala. 
In september viert zij haar 20-jarig 
bestaan. Dick Tommei is er voor· 
zitter van en die klus is hem op 
het lijf geschreven. Hij omschrijft 
de activiteiten van de stichting 
als volgt: "Zorgen dat mensen in 
ontwikkelingslanden een goede 
prijs krijgen voor hun produkten, 
zoals koffie, thee, honing, wijn, 
noten, chocolade en dergelijke, 
maar ook de producenten helpen 
aan 'know how' op het gebied van 
techniek, administratie en ma· 
nagement, zodat zij hun produk· 
ten kunnen verbeteren. Het gaat 
daarbij vrijwel altijd om (land· 
bouw)coöperaties. Daarnaast 
geeft de stichting in Nederland 
voorlichting over de produktie in 
de Derde Wereld en fungeert zij 
als handelsfirma." 
De produkten worden verkocht 
via Wereldwinkels, kerkelijke 
groeperingen, de Novib·catalo· 
gus, via twee eigen winkels in 
Nijmegen en Amsterdam en voor 
de Vlaamse klanten via een vesti· 
ging in Leuven. De omzet steeg 
van 9,9 miljoen gulden in 1986 tot 
29 miljoen in 1992. Er zijn een 
kleine 80 personeelsleden en vrij· 
willigers bij betrokken. In 1988 
werd het Max Havelaar Keurmerk 
geïntroduceerd en daardoor is 
zuivere koffie uitgegroeid tot het 
belangrijkste produkt van de al· 
ternatieve handel in Nederland. 
Maar het aandeel op de totale kof· 
tiemarkt is nog (te) klein. Veel 
kleine koffieboeren kunnen het 
hoofd nog nauwelijks boven wa· 
ter houden. Op 16 september a.s. 
opent Dick Tommei in het Beurs· 
WTC-center in Rotterdam het 
symposium '20 jaar zuivere kof· 
fie' ter ondersteuning van de 
campagne die SOS-Wereldhandel 
en de Landelijke Vereniging van 
Wereldwinkels dit en volgend jaar 
voeren met als inzet een groter 
bereik voor de zuivere koffie. 
Tommel: "Nieuw is de samenwer· 
king met Europese firma's die 
ook dit soort activiteiten ont· 
plooien. Ons doel is dan ook een 
Europees keurmerk." 

Marie-Louise Tiesinga 



Programma's grote steden laten ruimte voor inspraak 
Meer visie dan actiepunten 
Binnen de D66-afdelingen gonst het op dit moment van de 

activiteiten in verband met de aanstaande gemeenteraads

verkiezingen. Een niet zo in het oog springende, maar wel 

essentiële voorbereiding op de verkiezingen, is het opstel

len van een verkiezingsprogramma. Een rondgang langs de 

'denktanks' van D66 in de vier grote steden: hoe is het 

plaatselijke D66-programma tot stand gekomen? 

De D66-programmacommissies van 
Amsterdam, Rotterdam, Den Haag en 
Utrecht lijken zich goed bewust te zijn 
van de verplichtingen die de status van 
grote, zo niet grootste, partij in een ge
meente met zich mee gaat brengen. 
Bijvoorbeeld het hebben van een hel
dere visie op de stad. Dat is extra be
langrijk omdat de vier grote steden aan 
de vooravond staan van ingrijpende 
bestuurlijke veranderingen. De vor
ming van regio's en de daarbij beho
rende wijzigingen in de financiering 
van gemeentes zullen vergaande con
sequenties hebben voor de gemeente
lijke organisatie. Maar de nieuwe vorm 
van financiering biedt ook mogelijkhe
den om de typische grote stadsproble
men aan te pakken, zoals de door de 
economische recessie snel stijgende 
werkloosheid en de in sociaal-econo
misch opzicht eenzijdige samenstelling 
van de bevolking. 
Onder dergelijke omstandigheden zou 
een lijst met actiepunten vermoedelijk 
snel achterhaald zijn. Dat is ook de 
mening van de voorzitters van de pro
grammacommissies in de vier grote 
steden. Ze vinden allemaal dat een 
goed programma begint met een beeld 
van hoe de stad er volgens D66 uit 
moet zien. 
In Utrecht is het de eerste keer dat met 
bepaalde hoofdthema's is gewerkt. 
Vice-voorzitter politiek en voorzitter 
van de programmacommissie in 
Utrecht, Alice van Rooij: "Het pro
gramma van vier jaar geleden was in 
feite niet meer dan een lijst met actie
punten. Het bevatte nauwelijks keuze
mogelijkheden. We zijn daarom nu 
met een schone lei begonnen zonder 
van het oude programma gebruik te 
maken". 
De thema's die in de vier grote steden 
zijn gekozen verschillen niet veel van 
elkaar. In alle steden nemen in ieder 
geval duurzame ontwikkeling en be
stuurlijke vernieuwing een prominente 
plaats in. Van Rooij: "Onder duurzame 
ontwikkeling verstaan we een goede 
balans tussen het (economische) wel
zijn van de bevolking en het milieu. 

Bij bestuurlijke vernieuwing draait het 
om de deelname van de burgers aan de 
lokale politiek. Die lokale politiek kent 
binnenkort drie niveaus: de wijk, de 
stad en de regio. Daarbij letten wij 
erop dat door de toename van het aan
tal bestuurslagen de afstand tot de bur
ger niet zal toenemen". 

Niet tot in detail 
De voorzitters van de vier programma
commissies vinden niet dat een pro
grammacommissie bij het schrijven 
van een programma rekening moet 
houden met wat andere partijen doen 
of zullen gaan doen. 
Marja Baak, voorzitter van de program
macommissie in Amsterdam: "Een pro
grammacommissie moet zich niet te
veel bezighouden met de vraag hoe be
paalde punten vallen bij huidige of 
toekomstige coalitiepartners. Dat is de 
taak van de mensen die na de verkie
zingen onderhandelen. In een verkie
zingsprogramma moet staan wat je als 
D66 wilt. Door alles meteen al in het 
programma te toetsen op haalbaarheid 
en tot in detail uit te regelen ontneem 
je de gewone burger de mogelijkheid 
zijn opvattingen in te brengen. 
Natuurlijk moet het verkiezingspro
gramma wel genoeg aanknopingspun
ten bieden om gebruikt te kunnen 
worden door de onderhandelaars. 
Tenslotte is het daar ook voor be
doeld." Een programma bestaande uit 
hoofdthema's helpt daarbij, omdat het 
ruimte voor onderhandelen laat. Een 
doel kan tenslotte vaak op meerdere 
manieren worden bereikt. En - zie de 
opiniepeilingen - deze opvatting legt 
D66 geen windeieren. 

Foto: Wubbo de Jong 

De Amsterdamse programmacommis
sie heeft veel moeite gedaan om me
ningen van de gewone burger te verza
melen. Baak: "We hebben in totaal 
met zo'n 300 mensen gesproken, zo
wel D66'ers als deskundigen van bui
ten de partij. De programmacommissie 
heeft daarbij duidelijk gemaakt dat de 
gesprekken enkel bedoeld zijn om in
formatie te verzamelen. De daar aange
dragen punten zijn beslist niet auto
matisch opgenomen in het pro
gramma." 

Selectief 
Ook in de andere steden bepaalden de 
programmacommissies eerst de hoofd
lijn en spraken pas daarna over de con
crete invulling op bepaalde punten. 
"De hoofdthema's hebben gefungeerd 
als een rode draad voor de programma
commissie", aldus Hein van Oorschot, 
voorzitter van de Haagse programma .. 
commissie en tevens voorzitter van de 
afdeling Den Haag. Deze werkwijze is 
de programmacommissie goed beval
len. "Natuurlijk legt het je beperkingen 
op", zegt Van Oorschot, "De accenten 
zijn immers al gelegd. Maar het biedt 
je ook de mogelijkheid om als commis
sie selectief te zijn in wat er wel en niet 
in het programma komt. Dat voor
komt hobbyisme, werkgroepen die 
koste wat kost hun punten toch in het 
programma willen hebben". 
Het thema duurzame ontwikkeling is 
nieuw voor Den Haag. Van Oorschot: 
"Economisch heeft Den Haag altijd 
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sterk geleund op de overheid als grote 
werkgever, maar die gaat afslanken. 
Daarom willen wij een beleid dat zo
veel mogelijk mensen in staat stelt be
taald werk te verrichten. Dat is ten
slotte de beste manier om mensen zo 
onafhankelijk mogelijk te laten zijn 
zodat ze hun eigen weg kunnen bepa
len". 
Duurzame ontwikkeling betekent een 
evenwicht vinden tussen economische 
ontwikkeling en milieu. Van Oorschot: 
"Tot nu toe werd het groen in Den 
Haag gezien als aankleding. Wij be
schouwen het als een gegeven, waar de 
stad omheen gebouwd moet worden." 
Van Oorschot verwacht dat de regio
vorming Den Haag meer ruimte zal ge
ven in het vinden van dat evenwicht. 

Regiovorming 
In Rotterdam heeft de op handen 
zijnde regiovorming bij de program
macommissie voor de nodige proble
men gezorgd. Commissievoorzitter 
Care! Beynen: "Op een gegeven mo
ment leek het erop dat de nieuwe ge
meenteraad de rit niet meer zou uit zit
ten, omdat Rotterdam al snel zou op
gaan in het Overleg Orgaan Rijnmond 
(OOR). Dat maakte het opstellen van 
een programma erg moeilijk. We zijn 
toch maar gaan schrijven, ervan uit
gaande dat de regiovorming nog even 
op zich laat wachten". 
Net als in de andere steden is bij het 
uitwerken van het programma veel ge-

bruik gemaakt van de kennis en erva
ring van werkgroepen, fractieleden en 
anderen binnen en buiten de partij. 
Dat leverde echter geen vergaarbak van 
tegenstrijdige plannen op. Beynen: 
"Natuurlijk is er in de programmacom
missie fel over de ingebrachte ideeën 
gediscussieerd. Maar we hebben er een 
samenhangend programma uit kun
nen samenstellen. Dat heeft misschien 
ook te maken met het feit dat we het 
in Rotterdam redelijk eens zijn over de 
te volgen weg. D66 is op dit moment 
in de oppositie, maar we willen het 
roer niet drastisch omgooien wanneer 
we van het college deel uitmaken. Wel 
zullen we dan het beleid op een D66-
manier voortzetten." 
Hoe het programma onder de aan
dacht van de kiezers zal worden ge
bracht, weet Beynen nog niet. "We la
ten het bepalen van de vorm daarvoor 
over aan de campagnecommissie." Hij 
verwacht een vergelijkbare aanpak als 
in Amsterdam en Utrecht. Daar staat 
de visie op de stad in een afzonder
lijke, korte inleiding, die los van de 
rest van het programma te lezen is. 
Commissievoorzitter Van Rooij vanuit 
Utrecht: "Het is tenslotte de bedoeling 
dat het programma door zoveel moge
lijk mensen gelezen wordt. Dat is de 
eerste stap als je de betrokkenheid wilt 
vergroten n. 

Fred Herrebout 
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Bestuurdersverenig i I 

Netwerken 
D66 kent sinds juni 1992 een echte Bestuurdersvereniging. 

Ruim 650 van de 900 Kamer-, raads- en staten leden heb

ben zich al aangemeld. Zo worden de netwerken in de par

tij gestimuleerd. Ook de 'achterblijvers' zouden er bij moe

ten komen, zeker met het oog op de komende verkiezin

gen. Coördinator Monique Oornes en bestuursvoorzitter 

Sander Brugman gaan in op heden, verleden en toekomst 

van de vereniging. 

Monique Oornes is als coördinator en 
enige betaalde kracht van de 
Bestuurdersvereniging vanaf mei 1992 
in dienst. De vereniging was sinds ja
nuari al bezig leden te werven, maar 
de oprichtingsvergadering vond pas in 
juni plaats. Toen Monique kwam, was 
er dus niet veel meer dan een vereni
ging, wat leden en wat geld. Nu wor
den vele activiteiten voor de bestuur
ders georganiseerd. En dóór de be
stuurders, want "je kan onmogelijk 
alles vanuit Den Haag doen". 
"We zijn begonnen met het opstellen 
van een werkplan, statuten en huis
houdelijk reglement. Netwerkvorming 
en informatievoorziening hebben 
daarin handen en voeten gekregen . 
Het centrale doel van de vereniging, 
netwerkvorming, geschiedt het best 
tijdens bijeenkomsten, als mensen el
kaar ontmoeten en met elkaar discus
siëren. Jammer genoeg bereik je daar 
nooit alle bestuurders mee. Veel be
stuurders hebben daarvoor geen tijd. 
De tweede activiteit is dan ook het uit
geven van een bijna maandelijkse 
nieuwsbrief, publikatiesin 'Voor de 
D'Raad' en het uitgeven van cahiers, 
bijvoorbeeld over de nieuwe gemeen
tewet", zegt Monique. 
Een andere belangrijke service voor de 
bestuurders is de 'hulptelefoon'. 
Monique: "Vaak ben je een soort be
middelaar, mensen bellen over allerlei 
politieke kwesties. Ik heb natuurlijk 
niet altijd het antwoord paraat. Maar 
het belangrijkste is dat ik weet wie des
kundig zijn, zodat ik de mensen kan 
doorverwi i zen. n 

Behoeften 
In januari van dit jaar werd een be
hoeftepeiling gehouden onder de le
den. Monique: "Een van de behoeften 
was informatie over de kerntakendis
cussies. Daarover hebben we inmid
dels een cahier gemaakt. Voor bestuur
lijke vernieuwing en college-onder
handelingen bestond ook veel 



1roeit in aantal activiteiten 

~or uitwisseling ervaringen 
interesse. Deze onderwerpen worden 
onder meer behandeld op het bestuur
derscongres van 9 oktober. Verder ko
men bestuurders in de ouderenzorg, 
uit verschillende steden en provincies, 
nu regelmatig bijeen. En ook groepen 
milicubestuurders, wethouders en Sta
tenleden wisselen nu vaak kennis en 
ervaring uit." 
Een ander initiatief is dat van de 'wet
houderskringen'. Monique: "We heb
ben dit jaar negen wethoudersgroepen 
- verspreid over het land - opgericht, 
om te praten over strategische en in
houdelijke kwesties." 
Voor het werk doet Monique nogal 
eens een beroep op de vrijwillige me
dewerking van deskundigen, zoals 
ambtenaren op de ministeries of men
sen bij de Vereniging van Nederlandse 
Gemcenten die D66-lid zijn. De net
werkvorming lijkt zo te lukken! 

Het Gemeentelijk en Provinciaal Overleg 

(GPO), die de jaarlijkse 'Kamertjesdag' organi

seerde, groeide uit tot de 

Bestuurdersverenig ing. De wil en noodzaak tot 

professionalisering vroeg een serieuze opzet. 

Voorzitter van het bestuurSander Brugman is 

tevreden met de huidige gang van zaken, maar 

ziet nog voldoende ruimte voor verbetering. 

Bijvoorbeeld door de kennis binnen de partij 

ook na de groei voor iedereen bereikbaar te 

houden. Of door de belangenbehartiging van 

bestuurders verder uit te werken. 

"De Hoofdbestuurscommissie GPO be
stond uit een aantal mensen dat de 
Kamertjesdag voorbereidde: een cen
trale sessie en een aantal kleinere bij
eenkomsten", zegt Sander Brugman, 
"De opkomst was altijd heel hoog. 
Toen D66 ging groeien en bij de laat
ste verkiezingen erg veel bestuurders 
kreeg, moesten we constateren dat de 
voorbereiding en de keuze van de on
derwerpen teveel tijd en voorbereiding 
vergde. 
"De Bestuurdersvereniging heeft met 
665 van de 900 bestuurders een grote 
respons gekregen. Maar er zijn altijd 
mensen die zich niet wensen te con
formeren of die er geen geld voor over 
hebben. Door de hoge kwaliteit van 
onze produkten proberen we ook die 
mensen er bij te betrekken. De 

Bestuurdersvereniging moet zichzelf 
verkopen. 
"Eigenlijk moet iedereen die in D66 
een openbare functie vervult en partij
standpunten naar buiten brengt, ge
woon lid van onze vereniging zijn. Al 
is het maar om gemeenschappelijk
heid en solidariteit te bewerkstelligen. 
Je kennis overdragen op een andere 
D66'er om te werken aan een partij 
waar je trots op bent. Als je dat men
sen individueel vraagt, dan willen ze 
best, maar in collectief verband ligt 
het lastiger." 

Netwerken 
"Voor bestuurders is netwerken essen
tieel. Stel je moet als wethouder onder
wijs beslissen over de vraag of 
McDonald's een school mag subsidië-

VoorzitterSander Bmgman (foto boven): "Eigenliik moet ie

dereen die in D66 een openbare functie vervult, lid zijn van 

de Bestuurdersvereniging. 

Coördinator Monique Oornes (foto links): 1'Vaak ben je een 

soort bemiddelaar. 

ren. Dan is het zinvol te weten welke 
ervaring andere wethouders binnen de 
partij daarmee hebben en hoe de 
Kamerfractie er over denkt." 
Sander Brugman: "Het doel voor de 
langere termijn is nog meer professio
nalisering onder de D66-bestuurders. 
We moeten het netwerk zo goed mo
gelijk opzetten om de partij bereikbaar 
te houden. Waar zit kennis op be
paalde terreinen en hoe kom je daar 
snel bij? We zullen mensen trainen, in 
samenwerking met het Politiek 
Scholingsen VormingsInstituut, zodat 
ze geen politiek met twee linkerhan
den bedrijven." 
"Daarnaast gaan we met de 
Bestuurdersverenigingen van de an
dere partijen naar het ministerie van 
Binnenlandse Zaken toe. Er is al regel
matig contact met de minister om bij
voorbeeld over rechtsposities te pra
ten. Dit najaar hebben we over de be
langen van bestuurders een gesprek 
met de collega-organisaties." 

Stel er zijn straks 1.200 D66-bestuur
ders, hoeveelleden zal de 
Bestuurdersvereniging dan hebben? 
"Dat moeten er op z'n minst 1000 
zijn!" 

Alexander Osten 
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JO-voorzitter Henriëtte de Vos: 

"Jongeren zijn sluitpost 
van de politiek" 
"Het kabinet neemt zoveel maatregelen die slecht zijn voor jongeren, het ziet ons niet staan. 'We moeten wel 

voor ze zorgen, maar niette goed, want dat kost geld', zo lijkt het parool te zijn. Kijk maar naar de bijstand 

voor jongeren en de studiebeurzen. De politiek springt heel slordig met jongeren om," verzucht Henriëtte de 

Vos (23), sinds april de eerste vrouwelijke voorzitter van de Jonge Democraten. 

"Als schippers de boel blokkeren of 
zelfs mensen in elkaar slaan, zegt de 
ME: we kunnen er niks aan doen. Maar 
als jongeren naar het Binnenhof ko
men om te demonstreren worden ze 
door de ME in elkaar geslagen. De 
schippers vormen kennelijk toch een 
economische macht. Jongeren hebben 
die niet. Jongeren en studenten zijn 
wel georganiseerd, maar hebben niet 
zoveel macht. Jongeren hebben alleen 
hun stem," analyseert De Vos. 
"Jongeren hebben echt het gevoel dat 
ze niet meer serieus genomen worden. 
Ze denken dat er met hen gespeeld 
wordt, dat ze sluitpost zijn. De ene 
keer gebeurt dit en de andere keer dat. 
Vaak is dat onduidelijk en ook tegen
strijdig. Als je 15 bent moet je al belas
ting betalen. Maar tegenover volwas
sen plichten staan geen volwassen 
rechten. Jongeren zijn officieel met 18 
jaar volwassen, maar zo worden ze niet 
behandeld." 
Volgens de JO-voorzitter is de samenle
ving ook tegen de kabinetsplannen die 
de jongeren treffen. "Er zijn zoveel 
mensen tegen, de politiek moet er echt 
nog maar eens naar kijken." Ook 
"moederpartij" D66 staat volgens haar 
echter niet bepaald op de barricaden 
om jongeren te helpen. "D66 is nogal 

vaag over wat ze van de maatregelen 
vindt. Soms horen we dat D66 het nog 
niet weet, dan moet men zich nog bui
gen over de consequenties die maatre
gelen hebben. En het hangt er ook 
vanaf welk Tweede-Kamerlid je 
spreekt." 

Verloochenen 
De Vos vindt D66 trouwens sowieso 
niet in alle opzichten even duidelijk. 
"De ene keer is het dit, de andere keer 
dat. Zo komt het althans op de burgers 
over. Dan verloochen je je eigen prin
cipes. D66 staat juist voor duidelijk
heid en een open en helder bestuur. 
Wat me in D66 ook opvalt is dat men
sen zich zowel voor de Tweede Kamer 
als voor de gemeenteraad kandidaat 
stellen. Dat is ook onduidelijk. Dat is 
toch niet 066-like." 
De betrokkenheid van de burgers en 
vooral van jongeren bij het bestuur 
laat volgens de JO-voorzitter te wensen 
over. "Jongeren zijn minder geïnteres
seerd. Niemand neemt mij toch seri
eus, er valt toch niks te veranderen aan 
allerlei maatregelen, zo voelen ze dat. 
Als je denkt dat mensen wat voor je 
doen en dat ze er ook voor jou zitten 
voel je je betrokken. Maar daar is geen 
sprake van. Uit een recent onderzoek is 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

ook gebleken dat jongeren minder bij 
de politiek betrokken zijn en juist meer 
bij maatschappelijke problemen." 
Jongeren bij de politiek en bij maat
schappelijke problemen betrekken. Dat 
is de voornaamste doelstelling van de 
Jonge Democraten. Henriëtte de Vos: 
"Het klinkt heel saai, maar dat is ook 
mijn doelstelling. Scholing en vor
ming, het aanleren van vaardigheden, 
zoals een presentatietraining, zijn 
daarbij heel belangrijk. Daarmee maak 
je jongeren weerbaarder in de maat
schappij en eventueel ook in de poli
tiek." 
"Jongeren zijn vrij open en direct. In 
de politiek worden dingen nogal eens 
met de mantel der liefde bedekt, en dat 
gebeurt hier niet. Als ons iets dwars zit, 
zeggen we dat, ook tegen D66," meldt 
De Vos. Maar zij heeft toch ook oog 
voor de ietwat delicate verhouding tus
sen JD en D66. "Het is natuurlijk wel 
de moederpartij. Daar moet je een 
beetje voorzichtig mee zijn. Niet alles 
is geschikt om mee naar de krant te 
gaan. De ene keer moet je wel iets naar 
buiten brengen en de andere keer 
niet." 

Blauwdruk 
Vrijzinnig democratisch. Woorden die 
binnen D66 tweespalt veroorzaken. 
Maar de JD noemt zich wel zo. De Vos: 
"D66 wil 't niet, het lijkt wel alsof de 
partij vindt dat dat dogmatisch klinkt 
of dat er een blauwdruk voor de sa
menleving uit voortkomt. Maar daar
mee valt de pragmatische houding van 
de partij juist goed uit te leggen. De 
opstelling van D66 maakt het er voor 
de kiezer niet duidelijker op. Nu gaat 
het nog goed in de peilingen, omdat 
het met de andere partijen minder 
gaat, maar straks misschien niet meer." 
Henriëtte de Vos zit met nog vijf mei
den (!) en drie jongens in het JO-be
stuur. "In het begin was de ]D vooral 
een jongensclub," zegt zij. Het vorige 
bestuur werd door het congres naar 
huis gestuurd. De Vos: "In het bestuur 
waren nogal eens misverstanden en 
communicatiestoornissen. Het congres 
heeft toen gezegd: als jullie zo slecht 
met elkaar om gaan kun je beter ver
trekken. Het moet over politiek gaan 
en met personele problemen moet je 
een congres niet lastig vallen." 
"De JD is nu veel professioneler dan 
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In Drenthe wordt een Algemene Regiovergadering gehouden. 
Beilen 
Inl.: Klaas Stoter, 05910-15694 

VROUWENNETWERK 
Dinsdag 14 september 
Het D66 vrouwennetwerk Amsterdam houdt een bijeenkomst. 
Amsterdam 
Inl.: Ada Heykoop, 020-6830068. 

IJ-MEER 
Donderdag 16 september, 20.00 uur 
De plannen voor Amsterdam Nieuw-Oost versus het milieu. 
Daarover wordt gepraat tijdens een discussieforum, 
georganiseerd door de werkgroep Milieu van D66. Sprekers 
zijn o.a. Dick ter Berg (ambtelijke projectgroep Nieuw-Oost), 
Nico Papineau Salm (Ver. tot behoud v.h. IJsselmeer), Vera 
Daim (Milieucentrum A'dam) en D66-leden van 
gemeenteraadsfractie en Statenfractie. 
Bethaniënklooster, Amsterdam 
Inl.: Ankie WJjgerde, 020-6206464, of Paul Groenenberg, 020-
6928173. 

BESTUURDERSVERENIGING 
Zaterdag 18 september 
Themamiddag over taak- en bevoegdheidsverdeling tussen 
gemeenten- en provincies-nieuwe-stijl. ZIE ELDERS IN PIT 
KATERN. 
Utrecht 
Inl.: Mon/que Oomes, 070-3621515. 

PRESENTATIE VOOR VROUWEN 
Zondag 26 september, 11.30 uur . 
Het PoHtiek Emancipatie Activerings Centrum houdt een trai
ning 'verbaal en nonverbaal presenteren' voor vrou~en. die op 
de kandidatenlijst staan voor de gemeenteraadsverkieZingen. 
Landelijk Secretariaat (nieuwe gebouw), Den Haag 
Inl.: Truus Houtepen, 040-833330, of Mirande Smidt, 02159-
39210. 

ROA 
Woensdag 29 september 
Op de ledenvergadering van de sub-regio ROA wordt o.m. het 
bestuur gekozen en het huishoudelijk reglement vastgesteld. 
Zaandijk Inl.: Jikkie van der Giessen, 020-6265836 
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BEGROTING 
Maandag 4 oktober 
Forumdiscussie tussen afdelingen van D66, PvdA, VVD en 
CDA over de landelijke begroting. 
Sint-Mieh/elsgestel 
Inl.: Ben Jager, 04105-12013 

REGIONAAL PODIUM: SCHIPHOL 
Donderdag 7 oktober, 20.00 uur 
'Schiphol: mainport of lastpost?' is het onderwerp van dit 
regionaal podium, een nieuw soort openbare discussiebijeen
komsten van D66. De forumleden zijn Gerrit-Jan 
Wolffensperger (Tweede-Kamerlid voor D66), A.J.M. van den 
Biggelaar (directeur Natuur en Milieu) en een 
vertegenwoordiger van de directie van Schiphol. 
Sociëteit De Burcht, Leiden 
Inl.: Carollen Schippers, 071-143387 of Petra van den Boom
gaard, 071-124386. 

BESTUURDERSVERENIGING 
Zaterdag 9 oktober 
Jaarlijkse bestuurderscongres. ZIE ELDERS IN DIT KATERN. 
Bodegraven, 
Inl.: Mon/que Oomes, 070-3621515. 

CONGRES NIEUWE STIJL 
Zaterdag 30 en zondag 31 oktober 
O.a. Europees programma, migratie, fringe-meetings en 
cabaret Ivo de Wijs. ZIE ELDERS IN DIT KATERN EN IN 
DEZE DEMOCRAAT. 
Congrescentrum Koningshof, Veldhoven 
Inl.: Landelijk Secretariaat, 070-3858303 

EMANCIPATIE-NETWERK 
Dinsdag 9 november (nieuwe datum) 
Den Haag 
Inl.: Marie-Louise Tiesinga, 036-5328473 

REGIONAAL PODIUM: SOCIAAL-ECONOMISCH PROFIEL 
Donderdag 18 november, 20.00 uur 
Het sociaal-economisch profiel van D66 is het discussie
onderwerp van dit regionaal podium. Arnold Wasterlaken 
(voorzitter CNV), Gerrit Ybema (Tweede-Kamerlid voor D66) 
en Bert Bakker (voorzitter programmacommissie van D66) zijn 
de forumleden. 
De Meerse, Hoofddorp 
Inl.: C. Tielenburg, 02503-27279 (thuis) of 070-3411220 
(werk). 

VROUWENNETWERK 
Dinsdag 14 december 
Het D66 vrouwennetwerk Amsterdam houdt een bijeenkomst. 
Amsterdam 
Inl.: Ada Heykoop, 020-6830068. 

Wilt u dat uw gegevens over algemene afdelings- en 
regiovergaderingen, politieke cafés en bijeenkomsten, 
enzovoort, in deze agenda worden opgenomen, stuurt u ze 
dan naar de redactie van de Democraat (zie colofon, blz. 16). 
De sluitingsdatum voor de volgende Democraat is 4 oktober. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Door de SWB wordt gewerkt voor de politieke 
vertegenwoordiging, de politieke partij en aan de 
'politieke probleemstelling' in het algemeen. Het betreft 
onderwerpen die spelen op het snijvlak van politiek en 
maatschappij en van samenleving en overheid. De 
onderwerpen worden gekozen in samenspraak met de 
kamerfracties, individuele kamerleden en de politieke 
top van D66. Het betreft zaken die op de politieke 
agenda zullen verschijnen en waaraan nader 
onderzoek moet worden besteed. Bij deze formule ligt 
het accent op het denken zelf; analyses, neergelegd 
in publicaties, die moeten leiden tot beleidsgerichte 
uitgangspunten. 

Brochure 'Referenda en Politiek' 

Steeds vaker wordt een pleidooi gehouden voor het 
invoeren van een grotere, directe invloed van de 
burger op de politieke besluitvorming. Een voorbeeld 
en eerste aanzet voor initiatiefmogelijkheden voor de 
burgers lijkt de invoering van het referendum. 
Als aan een referendum-initiatief wordt gedacht, 
welke procedures moeten dan worden vastgelegd. 
Welke kaderregeling is vereist? 
De brochure laat een aantal deskundigen aan het 
woord over deze vragen, die systematisch aan de 
orde worden gesteld. Het verband tussen de 
mogelijkheden van het referendum en de ont
wikkelingen in de politiek wordt expliciet geanalyseerd 
en besproken. Het zijn radicale stukken, zoals het een 
partij als D66 past! En met prachtige fotografie 
gelardeerd. De brochure kost f 19,50 (excl. porto) 

SWB Cahier 'Denken over democratie, 
van forum naar partnerschap• 

In het cahier, geschreven door H.J. van Houten, wordt 
de D66 idee van democratische participatie 
beschreven. Blokkades worden geanalyseerd en stra
tegieên overwogen. Participatie is dan niet langer een 
eenzijdig recht of een morele plicht. Het gaat in de 
richting van actieve deelname: zelfbepaling, mede
verantwoordelijkheid en maatschappelijk initiatief. 
'Integrale participatie' is dan de doelbewuste poging 
om het politiek haalbare en het economisch rendabele 
te combineren met het maatschappelijk wenselijke. 
Daarbij is een hoofdrol weggelegd voor de burger als 
zelfbewuste 'partner' en deelg~noot. Met deze noties 
in het achterhoofd wordt dan gekeken naar het 
functioneren van de formele democratie èn van de 
politieke partijen. Veranderingen worden voorgesteld. 
Alleen langs die weg kan het sociale dilemma van de 
huidige politieke cultuur worden aangepakt. Wij raden 
ieder lid van D66, van harte de tekst van het Cahier 
aan. Het Cahier heeft A4 formaat en kost f 10.- (excl. 
verzendkosten) 
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Brochure 'Duurzame Ontwikkeling• 

Duurzame ontwikkeling is hèt thema van deze tijd, 
maar wat moeten wij er onder verstaan? Om een 
bijdrage te leveren aan de discussie, bracht de SWB 
een brochure uit. Deze gaat in op de verhouding 
tussen economie, milieu en politiek. 
In de brochure, die vooral een verheldering van deze 
ondoorzichtige problematiek beoogt, zijn artikelen 
samengebracht die ingaan op de diverse facetten, 
zowel theoretisch als practisch. 
Een aantal auteurs is gevraagd vanuit verschillende 
gezichtspunten bij te dragen aan de discussie. 
De brochure heeft A4 formaat en telt 35 pagina's. De 
schitterende fotografie is van Wim van der Ende. 
De brochure kost f 19,50 (excl. porto) 

Conferentie Gezondheidszorg en het plan 
Simons 

De gezondheidszorg, Simons en het Plan. Het zou de 
titel van een absurd modernistisch toneelspel kunnen 
zijn. Maar het is harde werkelijkheid waarin het belang 
van een goede en betaalbare gezondheidszorg in de 
toekomst op het spel staat. Het plan van de staats
secretaris heeft veel stof doen opwaaien binnen en 
buiten de politiek. Voor en tegenstanders bestreden 
(en bestrijden) elkaar te vuur en te zwaard. De grote 
commotie en de verdeeldheid is echter ten koste 
gegaan van de duidelijkheid en het overzicht; er zijn 
nog maar enkele mensen in Nederland die precies 
kunnen aangeven wat de doelstellingen en conse
quenties van het plan Simons zijn. Ook binnen D66 is 
sprake van verdeeldheid en verwarring. Zo stemden 
de Eerste en Tweede Kamer geheel verschillend over 
het plan. En hebben de Adviesraad en de SWB
werkgroep Gezondheidszorg eigen standpunten 
ingenomen, die ook niet verenigbaar zijn met het 
oorspronkelijke standpunt zoals neergelegd in het 
verkiezingsprogramma. Met de komende verkiezingen 
in het vooruitzicht en een nieuw verkiezings
programma in de pen lijkt het tijd om pas op de plaats 
te maken, de verschillende stemmen aan het woord te 
laten en te onderzoeken waar de grote knelpunten 
liggen. Op 16 oktober zal de SWB in Utrecht een 
conferentie organiseren waarin het plan Simons volop 
ter discussie zal staan. Enkele deskundigen uit het 
veld zullen proberen de feiten op een rijtje te zetten, 
waarna vertegenwoordigers van de verschillende 
standpunten met elkaar in discussie kunnen treden. 
Dit alles in de hoop duidelijkheid te kunnen scheppen 
omtrent de vraag: Welke positie dient D66 in te 
nemen ten aanzien van het plan Simons? De confe
rentie wordt gehouden op 16 oktober, in Utrecht en 
begint om 13.00 uur. De kosten bedragen f 35,- incl. 
stukken. Aanmelden kan bij de SWB: 070 - 3621515 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
SWB Nota 'Op zoek naar publiek' 

In februari 1988 verscheen bij de SWB de medianota 
Het Triale Bestel. Daarin werd gepleit voor drie 
gelijkwaardige televisienetten, een commercieel, een 
geprofileerd en een algemeen net. Door de komst 
van de commerciële omroep, is die nota achterhaald. 
Maar de uitgangspunten van toen gelden ook voor 
deze nieuwe notitie van de SWB-werkgroep Media 
en Telecommunicatie. Bij een toenemend media
aanbod dient het mediabeleid zich te richten op de 
meerwaarde van een publiek bestel en publieke 
programma's boven het commerciële aanbod. Dat 
vraagt om een bezinning op de publieke taken van 
de omroep en het stimuleren van een programmering 
waarin de culturele en sociale doelstellingen van het 
mediabeleid tot uitdrukking komen. In de notitie 'Op 
zoek naar publiek' worden hiertoe voorstellen 
gedaan. De nota heeft A4 formaat, telt 12 pagina's 
en kost f 5,- (excl. verzendkosten) 

Brochure 'De veranderende rol van de 
politieke partijen' 

Ter gelegenheid van het jubileumsymposium van 
D66 verscheen de brochure 'De veranderende rol 
van de politieke partijen. Nu nog beperkt verkrijg
baar. Een 'must' voor elk lid van D66. De brochure 
kost f 15,= (excl. porto) 

Idee, tijdschrift van het wetenschappelijk 
bureau. 

In het vierde nummer van Idee in dit jaar, doet 
Christiaan de Vries in zijn redactionele bijdrage een 
voorstel voor de vernieuwing van de formele demo
cratie. Allan Varkevisser schreef een essay met als 
titel De lege natie, over internationalisme, natie-staat 
en de noodzaak van een verlicht nationalisme. 
Strategische keuzen in ons buitenlands beleid, is de 
titel van een artikel van Bob van den Bos. Het betreft 
opmerkingen ten behoeve van een Europese politiek. 
Carel Tielenburg analyseert het bureaucratisch 
mechanisme en pleit voor een nieuwe benadering. 
Rob Neutelings en Daniël Jansen beschrijven het 
spel tussen ambtenaar en kamerlid, een beschouw
ing over de functie, de werking en het adres van de 
ambtelijke tekst. Van de regen in de drup, door lna 
klaasen en Jan de Lange, gaat over de ruimtelijke 
effecten van bestuurlijke verhoudingen. Vinko Prizmic 
geeft een reactie op het congresdocument over 
migratie. 
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SWB Cahier 'In Goede Banen' 

In opdracht van de Tweede Kamerfractie en het HB 
van D66, heeft een SWB-projectgroep, onder voor
zitterschap van Han Entzinger, hoogleraar Multi 
Etnische Studies, zich gebogen over het verschijnsel 
migratie. Op deALVin dit najaar, staat het onder
werp migratie op de agenda. Behandeling vindt 
plaats aan de hand van een HB-notitie (zie vorige 
Democraat) en tien amendeerbare resoluties. De 
analyse die aan de HB-notitie ten grondslag lag, is 

. verschenen als SWB Cahier. 
De oorzaken van migratie worden aan een grondige 
analyse onderworpen. Nieuwe begrippen worden 
geïntroduceerd, grote veranderingen in de wereld 
besproken. De analyse geeft een andere kijk op het 
verschijnsel migratie. Zij wijkt af van de veel 
gebruikte sjablonen. 
De grenzen worden besproken. Niet alleen de geo
grafische grenzen. Grenscontroles worden afge
schaft, maar de controle neemt toe en wordt verlegd 
naar de systeemgrenzen. 
Migratie is een verschijnsel van alle tijden, dat uit 
onze wereld niet valt weg te denken. In het cahier 
komen de vragen aan de orde, die in de maatschap
pelijke discussie niet meer, of te weinig worden 
gesteld. Het Cahier heeft A4 formaat en kost f 10,
(excl. verzendkosten) 

Ik bestel: 

0 Brochure 'Referenda en Politiek'. 
Prijs f 19,50- (excl. porto) 

0 Brochure 'Duurzame Ontwikkeling' 
Prijs f 19,50- (excl. porto) 

0 Brochure 'De veranderende rol van de politieke 
partijen' 
Prijs f 15,- (excl. porto) 

0 SWB-Cahier 'In Goede Banen' Prijs f 10,
(excl. porto) 

0 SWB-Cahier 'Denken over democratie, van 
forum naar partnerschap' Prijs f 10,- (excl. 
porto) 

0 SWB-Cahier 'Relatie en Huwelijk' Prijs f 8,
(excl. porto) 

0 SWB-Nota 'Op zoek naar publiek' prijs f 5,
(excl. porto) 
Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 66,- per jaar. 
Een los nummer kost f 15,- (excl. porto) 

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

Deze bon opsturen naar SWB D66, 
Noordwal 10, 2513 EA Den Haag 
Telefonisch bestellen 070-3621515 
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I SCHOLING EN VORMING I 
D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET 
RAADSWERK 
in oktober en in november 

Dit najaar organiseert het PSVI door heel het land 
een aantal tweedaagse cursussen 066 en de 
praktiJk van het Raadswerk. Deze is bestemd voor 
D66-kandidaten die in maart 1994 voor het eerst 
meedingen naar een raadszetel. Het doel van de 
cursus is kandidaten in staat te stellen om direct na 
hun benoeming een wezenlijke bijdrage te leveren 
aan de besluitvorming in de gemeente. In de cursus 
leert men vooral om te gaan met situaties waarin 
bestuurlijk en politiek elan nodig zijn. Daartoe komen 
onder andere aan de orde: wet- en regelgeving, 
hantering van de informatiestroom, aansturing van 
het gemeentelijk apparaat, effectieve samenwerking 
binnen en buiten de fractie, tactiek en strategie, 
persoonlijk 'time-management'. 

Prijs voor deze tweedaagse cursus is f125,
(inclusief nieuwe brochure) en f1 00,- als u de 
brochure al in uw bezit heeft of eerder bij 
voorinschrijving besteld heeft (zie verderop in deze 
tekst). De brochure is een cursusvoorwaarde en 
deelname aan de cursus kan alleen indien men 
beide zaterdagen kan. Elke groep bestaat uit 
maximaal 15 personen. Dus wanneer u kandidaat 
voor de. gemeenteraad bent, schrijf u dan deze week 
nog in!.· 

De cursus wordt voorlopig in oktober èn in november 
gegeven in de volgende plaatsen: 

- AKKRUM 
-ALKMAAR 
-AMSTERDAM 
-ARNHEM 
-BREDA 
-DELFT 
-DEN HAAG 
-EINDHOVEN 
-GOES 
-GRONINGEN 
-HOLTEN 
-LEIDEN 
-LELYSTAD 
-MAASTRICHT 
-TILBURG 
-UTRECHT. 
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In AMSTERDAM wordt de cursus gegeven op 23 
oktober en 6 november; 6 en 20 november· 13 en 27 

. ' 
november; 20 en 27 november. 
In ROTTERDAM zal de cursus worden gegeven op 
20 en 27 november. 
Aspirant-raadsleden kunnen zich voor elke plaats 
inschrijven. Voor Amsterdam en Rotterdam wordt 
echter, in verband met de daar aanwezige 
deelraden, voorrang gegeven aan leden van die 
afdeling. 

In de stad GRONINGEN zullen bijeenkomsten voor 
aspirant-raadsleden worden georganiseerd op 
initiatief van de Noordelijke Bestuurdersvereniging 
voor de regio Groningen en Drenthe. Dit alles in 
overleg met de betreffende regiobesturen. De cursus: 
"De praktijk van het raadswerk" is gepland op vier 
avonden in de maand november met als thema's: 
burger .en bestuur, rol en verantwoordelijkheden van 
de gemeenteraad, cluster ruimtelijke 
ordening/volkshuisvesting/milieu, de vrije ruimte van 
gemeenten. Meer inf~rmatie hierover en aanmelding 
uitsluitend bij de coördinator van de Noordelijke 
Bestuurdersvereniging Gert-Jan Reeskamp, adres: 
Turfsingel 75, 9712 KL Groningen, tel: 050- 12 87 
78. 

Alle cursuslokaties zijn goed met het openbaar 
vervoer (trein) te bereiken. 

KENNISMAKINGSDAG IN UTRECHT 
op 2 oktober 

Kennismaken met D66 kan op 2 oktober in Utrecht. 
Onder leiding van twee ervaren D66-ers zullen de 
belangrijkste ideeën en doelstellingen van D66 
worden besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er 
wordt aandacht geschonken aan de manieren om 
actief te zijn binnen de partij. De maximaal 15 
deelnemers ontvangen ter voorbereiding de PSVI
brochure 'Maak kennis met D66'. Kosten: f20,00. 
Begeleiders van deze dag zijn: Gerrit-Jan 
Wolffensperger en Tineke Knaap. 
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I SCHOLING EN VORMING I 
PRESENTATIETRAINING KAMER
KANDIDATEN 

Het PSVI biedt voor een beperkt aantal mensen de 
mogelijkheid zich voor te bereiden op de 
presentatie-bijeenkomsten als kandidaat voor de 
Tweede Kamer. De presentatietraining vindt plaats in 
Den Haag op 2, 9 of 16 oktober. Na 22 oktober 
kunnen de kandidaten zich op enkele plaatsen in het 
land presenteren. Deze training is uitsluitend 
toegankelijk voor hen die zich daadwerkelijk hebben 
aangemeld als kandidaat voor de 2de kamer. 
Deelnamekosten f 60,--. 

Kandidaten krijgen direkt na sluiting van de 
kandidaatsstellingstermijn van 22 september een 
apart schrijven. Eerst hierna is aanmelding schriftelijk 
of telefonisch mogelijk. 

GEMEENTEFINANCIEN EN ANDERE 
MIDDELEN 
op 25 september of 2, 13 of 19 oktober 19'93 

De cursus gemeentefinanciën geeft een eerste 
oriëntatie op de instrumenten die een raadslid heeft 
om invloed uit te oefenen op het gemeentelijk 
bestuur en beleid. De rol van bestuurders en de 
toepassing van instrumenten en middelen (financiën, 
grond, informatie, en dergelijke) staan deze dag 
centraal. De cursus is bestemd voor kandidaat
raadsleden. 

Op deze dag wordt aandacht geschonken aan 
enkele financieel-technische aspecten, waaronder de 
gemeentebegroting. Zeker zal gekeken worden naar 
de momenten waarop en de mogelijkheden waarmee 
het raadslid zijn invloed op het bestuur kan doen 
gelden. 

De deelnemers ontvangen vooraf enige 
documentatie ter voorbereiding. Deelname-kosten 
zijn /30,- inclusief documentatie, koffie en thee. De 
groep bestaat uit maximaal 35 personen. 
Op 25 september vindt de bijeenkomst plaats in 
Arnhem en Utrecht, op 2 oktober in Delft en op 13 
en 19 oktober (twee avonden) in Terneuzen. 
Docenten voor deze bijeenkomsten zijn Mieke 
Bloemendaal, burgemeester te Culemborg; Hans 
Bauer en Arjan van der Hout, wethouders 
gemeentefinanciën in respectievelijk Zeist en Delft; 
en Wim Westphaal, gemeenteraadslid in Aardenburg. 
Nota bene: de cursus in Utrecht is reeds vol! 
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VOORAANKONDIGING (reserveer nu vast in 
uw agenda!) 

FORUM-DEBAT-TRAINING op 11 december 
in Bodegraven, bestemd voor kandidaat-raadsleden. 
Trainers: Maarten Brackel, Max Peper, 
Jan Veldhuizen, Henriëtte Vos 
Kosten /60,- (inclusief lunch). Vier groepen van 12 
deelnemers. 

Inschrijven pas na verschüning van de volgende 
Democraat! 

WEEKEND-TRAINING COLLEGE 
ONDERHANDELINGEN op 17 en 18 december. 
Kosten: /275,- (all-in). Schrijf je nu nog niet in. De 
afdelingssecretaris ontvangt verdere informatie in het 
najaar. 

D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE •g4 
op 16 oktober 1993 in Bodegraven 

Het PSVI organiseert op 16 oktober (in 
samenwerking met het landelijk campagne-team) 
een bijeenkomst in Bodegraven voor ~okale en 
regionale campagne-coördinatoren. In verschillend 
workshops komen de volgende onderwerpen aan de 
orde: 
1 Toon en stijl van campagnevoeren 1 Inzet en 
gebruik van campagnematerialen 1 Campagne
strategieën 1 Pers en Publiciteit 1 Organisatie van 
een campagne. 

Enkele ervaren (landelijke) campagne-leiders van 
D66 zullen hun medewerking verlenen aan deze 
bijeenkomst, zoals: Jan Veldhuizen, Ernst Bakker en 
Edo Spier. Lokale- en regionale campagneleiders èn 
lokale bestuurders die met de publiciteit rond 
campagnes zijn belast, kunnen zich hiervoor 
inschrijven. De prijs voor deze bijeenkomst is /17,50 
(incl. documentatie, koffie en thee). De bijeenkomst 
begint om 12.30 uur en eindigt rond 17.00 uur. Bij 
overtekening zorgt het PSVI ervoor dat van zoveel 
mogelijk afdelingen tenminste één vertegenwoordiger 
aanwezig is. 
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I SCHOLING EN VORMING I 
IK MELD MIJ AAN (s.v.p. aankruisen): 

0 KENNISMAKINGSDAG UTRECHT 2 oktober. 
Kosten: /20,-

D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK 

Kosten: /125,- (inclusief brochure) en /100,
(exclusief brochure) 
[ ] Hier aankruisen indien u de brochure reeds 
eerder bij het PSVI heeft besteld. 

Wilt u uw plaats van voorkeur duidelijk aankruisen: 
AKKRUM (Friesland) 
0 13 en 20 november 
ALKMAAR 
0 2 en 16 oktober 
AMSTERDAM: 
0 23 oktober en 6 november of 0 6 november en 
20 november of [] 13 + 27 november 
of 0 20 + 27 november 
ARNHEM 
[] 2 en 16 oktober of 0 13 en 20 november 
DELFT 
[] 13 en 20 november 
DEN HAAG 
0 2 en 16 oktober 
GOES 
0 13 en 20 november 
HOL TEN (Overijssel) 
0 13 en 20 november 
LEIDEN 
[) 13 en 20 november 
LELYSTAD 
0 13 en 20 november 
MAASTRICHT 
[] 2 en 16 oktober 
ROTTERDAM 
[] 13 en 27 november 
TILBURG (ONDER VOORBEHOUD) 
[) 13 en 20 november 
UTRECHT 
0 6 en 13 november 

GEMEENTEFINANCIEN EN ANDERE MIDDELEN. 
Kosten /30,-
[] Arnhem op 25 september 
0 Delft op 2 oktober 
0 Terneuzen op 13 en 19 oktober (twee avonden) 

0 D66-VERKIEZINGSCAMPAGNE '94 op 16 oktober 
te Bodegraven. Kosten /17,50 

Circa veertien dagen voor aanvang van de cursus 
krijgt u cursusmateriaal thuisgestuurd. 
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IK BESTEL (s.v.p. aankruisen): 

0 RAAMWERK '94 - '98 /15,-
0 RAAMWERK '94 - '98 plus DISKETTE; WP
versie: 0 5.1 of 0 4.2 /20,-

0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN VAN 
D66-VERKIEZINGSCAMPAGNES, prijs /5,-

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK, /15,-

0 RAADSWERK 
Introductiebrochure over de formele en algemene 
praktijk-aspecten van het raadswerk: de inrichting 
van het gemeentebestuur, de positie van raadsleden 
etc. Prijs /5,-

0 D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK, 
prijs /25,-. De publicatie is verplichte kost voor hen 
die willen deelnemen aan de 2-daagse cursus "D66 
en de praktijk van het raadswerk" (zie begin van 
deze tekst). Deze nieuwe publikatie van het PS VI 
bevat onder andere de volgende onderwerpen: 
1 Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
1 Raad in relatie tot de burger, de 
belangengroepering en de media; 
1 College-onderhandelingen; 
1 Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties; 
1 Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de 
begrotingscyclus; 
1 Basisinformatie over de belangrijkste 
beleidsterreinen. 

0 VOOR DE D'RAAD 
Hèt D66-tijdschrift voor (aankomende) lokale en 
regional~ politici. Voor de D'Raad verschijnt 6 x per 
jaar, met ca. 18 pagina's per nummer. Een 
jaarabonnement kost /48,-
Udmaatschapsnummer: ......................................... . 

(alle prijzen zijn exclusief porto) 
NAAM: ........................................................ . 

STRAAT: ............................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................... . 

TELEFOON: ................................................... .. 

FUNCTIE IN 066: .............................................. . 
Deze bon opsturen naar het PSVI-D66, Noordwal 
10, 2513 EA DEN HAAG of telefonisch bestellen: 
070 - 362 15 15 
(pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 
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ALV 57 -VOORSTEL HOOFDBESTUUR: 
STEMADVIESCOMMISSIE EERSTE 
KAMER 

De Algemene Leden. Vergadering beslist op 30-31 
oktober as. of er een stemadviescommissie ingesteld 
moet worden voor de Eerste-Kamerverkiezingen. 
Het concept-instellingsbesluit volgt hieronder. Als de 
ALV positief beslist doet het HB een voordracht voor 
de leden van de commissie. ALV 58 stemt dan over 
de voordracht op 4-5 februari 1994. 

CONCEPT -INSTELLINGSBESLUIT 
STEMADVIESCOMMISSIE EERSTE KAMER 
VERKIEZINGEN 1995 (SEK 95) 

01 Gelet op artikel 022 van het Huishoudelijk 
Reglement (H R) heeft de Algemene 
Ledenvergadering (AL V) van 30 en 31 
oktober 1993 besloten een stemadviescom
missie voor de verkiezingen voor de Eerste 
Kamer van 1995 in te stellen (SEK 95). 

02 

03 

De SEK 95 is een ALV-commissie en 
bestaat uit 5 leden die in wisselende 
samenstelling zullen optreden. De leden 
worden benoemd door de ALV op voordracht 
van het Hoofdbestuur. 
De leden van de SEK 95 treden niet in de 
taken en bevoegdheden van de Landelijke 
Verkiezingscommissie (LVC) en evenmin in 
de taken en bevoegdheden van het 
Hoofdbestuur. Het lidmaatschap van de SEK 
95 is onverenigbaar met het lidmaatschap 
van het Hoofdbestuur, de Adviesraad, de 
Landelijke Programmacommissie, de 
Landelijke Verkiezingscommissie, de 
Financiële Commissie, alsmede lidmaatschap 
van of kandidatuur voor Eerste Kamer, 
Tweede Kamer en Europees Parlement. 

De SEK 95 heeft tot taak het op onpartijdige 
wijze rechtstreeks aan de betrokken 
kiesgerechtigde leden uitbrengen van een 
advies omtrent de kwaliteiten van de 
kandidaten voor de Eerste Kamer (EK). Dit 
advies dient in relatie te staan tot het 
volgens art. 028 van het Huishoudelijk 
Reglement door de partijvoorzitter en de 
fractievoorzitter EK opgestelde en door de 
ALV vastgestelde politiek profiel. De SEK 95 
heeft tevens tot taak het groeperen der 
kandidaten in volgorde van geschiktheid voor 
de met name aangegeven beleidsterreinen. 
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08 
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De SEK 95 zal bestaan uit leden van D66 
die uit eigen ervaring goed bekend zijn m~t 
de partij, en geen zodanige band hebben 
met één of meer van de kandidaten dat 
daardoor de schijn van partijdigheid zou 
kunnen ontstaan. 

Het advies dient een "beredeneerde" 
ordening van alle zich aangemeld hebbende 
kandidaten te zijn, waarbij wordt aangegeven 
door welke criteria en overwegingen de SEK 
95 zich heeft laten leiden. 

De SEK 95 stelt het stemadvies unaniem 
vast en laat het eerst aan de kandidaten 
toekomen, waarna alle kandidaten 

I 

gedurende 1 week het recht hebben aan dit 
advies van de SEK 95 een persoonlijke 
reactie van ten hoogste driehonderd woorden 
toe te _voegen, een reactie die onverbrekelijk 
deel Uitmaakt van het stemadvies dat aan de 
leden wordt uitgebracht. 

Een eventueel geschil over de wijze van 
handelen van de SEK 95 kan direct na het 
uitbrengen van het stemadvies door de 
kandidaten aanhangig worden gemaakt bij 
het Geschillencollege en dient binnen een 
week te worden behandeld; het stemadvies 
kan niet aan de leden ter kennis worden 
gebracht zolang er nog procedures bij het 
Geschillencollege lopen. 

Bij het bepalen van de criteria voor de 
samenstelling van het advies zal de SEK 95 
zich laten leiden door de conform art. 022.6 
en art. 028 van het HR door de ALV van 30 
en 31 oktober 1993 vastgestelde profiel
schets. 

De SEK 95 zal alle kandidaten in de 
gelegenheid stellen om met tenminste twee 
leden van de SEK 95 een persoonlijk 
gesprek te hebben alvorens het advies op te 
stellen. 

De SEK 95 hoort de kandidaten aan de hand 
van een tevoren door de SEK 95 opgestelde 
en aan de kandidaten toegezonden lijst van 
criteria en vraagpunten passend in het 
politieke profiel, aan de hand waarvan de 
kandidaten zullen worden beoordeeld. 
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11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

Van het gesprek van de SEK 95 met 
betrokken kandidaten wordt door de SEK 95 
een zo volledig mogelijk verslag gemaakt, 
waarbij overeenstemming dient te worden 
bereikt omtrent over betrokkene te 
verschaffen informatie. 

Het stemadvies zal worden bekendgemaakt 
en verzonden aan alle stemgerechtigde 
leden van D66, tegelijk met het totale 
overzicht van alle kandidaten en het stembil
jet. E.e.a. zodanig dat deze stukken uiterlijk 
op een door de LVC nader aan te geven 
termijn bij de leden zullen zijn. 

De SEK 95 vangt haar werkzaamheden aan 
onmiddellijk na de ALV van 4 en 5 februari 
1994. Zij draagt ervoor zorg dat het advies 
uiterlijk op een door de LVC nader aan te 
geven termijn op schrift wordt aangeleverd 
bij het Landelijk Secretariaat voor verzending 
aan de leden. 

De ALV is verantwoordelijk voor 
samenstelling, opdracht en werkwijze van de 
SEK 95, alsmede voor het uiteindelijk aan de 
leden uit te brengen stemadvies. 

De leden van de SEK 95 doen over geen 
enkel onderdeel van hun werkzaamheden 
enige mededeling aan anderen, tijdens noch 
na beëindiging van de werkzaamheden van 
deze commissie. 

De SEK 95 overlegt in elk geval bij aanvang 
van haar werkzaamheden over de door haar, 
onverminderd het gestelde in punt 9 en art. 
028 HR, te hanteren criteria met de 
voorzitters van Eerste en Tweede 
kamerfractie en de partijvoorzitter. 

De SEK 95 wordt ontbonden na het 
uitbrengen van het stemadvies. 

PROFIEL LID EERSTE KAMER 

De toekomstige fractie van D66 in de Eerste Kamer 
moet een team vormen. Zij moet binnen en buiten de 
partij een vernieuwende, stimulerende en wervende 
rol vervullen. Zij zal aan de hand van het verkie
zingsprogramma van D66 toetsen of Regering en 
Tweede Kamer politiek op juiste wijze handelen en 
daarover voeling houden met de partij. 
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In de fractie kunnen enkele specifieke deskundig
heden niet worden gemist. Daarbij wordt in het 
bijzonder gedacht aan de juridische, de sociaal
economische en de financiële discipline. Hoofdzaak 
is, dat de fractie zal bestaan uit leden die 
aantoonbare affiniteit, inzicht en kennis hebben op 
een aantal belangrijke beleidsterreinen zoals 
bijvoorbeeld milieu, onderwijs, gezondheidszorg en 
buitenlandse politiek. Voor het overige is een 
generalistische inslag en gezond verstand vereist. 

Fractieleden moeten beschikken over politieke 
overtuigingskracht: 

Kandidaten voor D66 dienen zich het denken 
en handelen van de partij eigen te hebben 
gemaakt, hetgeen onder meer kan blijken uit 
gedurende langere tijd politieke en/of 
bestuurlijke activiteiten voor de partij. 
Kandidaten moeten zich zowel mondeling als 
schriftelijk zeer helder kunnen uitdrukken. 
Kandidaten moeten over aantoonbaar inzicht 
en/of ervaring beschikken op maatschappelijk 
terrein. 
Kandidaten moeten beschikken over een 
voldoende opleidings- en ervaringsniveau, 
zowel binnen als buiten de partij. 
Kandidaten moeten een sterke motivatie en 
betrokkenheid bij de partijorganisatie 
bezitten. 
Kandidaten moeten bereid en in staat zijn 
om één tot twee dagen per week voor het 
Kamerwerk ter beschikking te stellen, 
waaronder de dinsdag als vaste verga
derdag. 
Kandidaten moeten in teamverband kunnen 
werken, waarbij de relatie met de Tweede 
Kamerfractie en eventuele toekomstige 
bewindslieden een constructieve instelling 
vereist. 
Kandidaten moeten tijdens de 
verkiezingscampagne voor de Provinciale 
Staten volledig inzetbaar zijn. 

Tenslotte vraagt het lidmaatschap van de Eerste 
Kamer voor D66 een houding in de politiek, waarbij 
men openstaat voor ideeën en opvattingen van 
anderen, maar niettemin bereid is moeilijke 
beslissingen te nemen. 
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FRINGE-MEETINGS CULTUUR 30-31 
OKTOBER 1993 

L Iaal 
Wat is de toekomst van een kleine taal als 
het Nederlands en is kennis van eenzelfde 
tweede taal in Europa wenselijk? 

- Aad Nuis, voorzitter commissie Cultuur 
van de Tweede Kamer, Neerlandicus. 
-Jan Stroop. Dr. J.P.A. Stroop is 
hoofddocent vakgroep Nederlandse 
Taalkunde aan de Universiteit van 
Amsterdam. 
Voorzitter: Hugo Verdaasdonk, hoogleraar 
literatuursociologie aan de Katholieke 
Universiteit Brabant, en voorzitter van het 
Fonds voor de Letteren. 

Een van de eigenheden van een cultuur is 
de taal. De taal is een drager van de 
zogenaamde "culturele identiteit". Het belang 
van het behoud en blijvend gebruik van de 
eigen taal wordt daarom in het algemeen 
groot geacht. Dat geldt ook voor het 
Nederlands. We zien echter dat in de loop 
van de tijd ook onze eigen taal verandert. 
Dialecten verdwijnen of veranderen, de eigen 
taal wordt gevoed met nieuwe woorden en 
uitdrukkingen uit andere talen en culturen. 
Deels via de media, deels wegens een 
veranderde bevolkingssamenstelling. Bij 
sommigen leidt dat tot de angst dat onze 
eigen taal verdwijnt, dat de zogenaamde 
kleine talen zullen verdwijnen. De grotere 
betrokkenheid van de Europese landen op 
elkaar in de Europese Gemeenschap zal dit 
verschijnsel alleen maar verergeren. Is 
overheidsingrijpen hier op zijn plaats? 
Anderen kennen deze vrees niet. Een taal is 
weliswaar aan verandering onderhevig, maar 
zal niet verdwijnen. 
De betrokkenheid van verschillende landen 
en culturen met elkaar zal in de toekomst 
alleen nog maar toenemen. Een stimulering 
van de wederzijdse directe communicatie is 
daarbij van belang. De opvattingen 
verschillen over de manier waarop dit moet 
gebeuren. Zou de verplichting (of stimulering) 
voor iedereen in Europa om bijvoorbeeld 
Engels als tweede taal te leren een verbete
ring zijn t.o.v. de huidige situatie? Of moeten 
we het in een andere richting zoeken 
(vertalingen, taalscholen, snelcursussen). 
Over deze aspecten, en de mogelijke rol van 
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de overheid en het onderwijs hierin · 
discussiëren Aad Nuis en Jan Stroop met 
elkaar en met de zaal, onder voorzitterschap 
van Hugo Verdaasdonk. 

Taken van de overheid: cultuurbeleid 
De verhouding tussen overheid, markt en 
particulier initiatief. 

-Prof. P. de Grauwe, Econoom aan de 
Universiteit van Leuven, senator voor de 
Vlaamse liberale partij. Auteur van het boek 
"De Nachtwacht in het donker", over kunst 
en economie, en de rol van de overheid. 
- Vertegenwoordiger van de Raad voor de 
kunst (onder voorbehoud). 

I 

-voorzitter: Marian Louppen, gedeputeerde 

Cultuur voor D66 in Gelderland. 
In het verleden was het particulier initiatief, 
naast de kerk, verantwoordelijk voor de 
totstandkoming van culturele voorzieningen 
en activiteiten, alsmede de totstandkoming 
van kunstcollecties. Vanaf het einde van de 
vorige eeuw heeft de overheid deze taak 
overgenomen. In de loop der tijd is de 
betrokkenheid van de overheid meer en 
meer gegroeid, ook op het gebied van de 
kunst en cultuur. Van vele kanten wordt een 
beroep gedaan op de algemene middelen. 
Het voortbestaan van vele kunstuitingen is 
afhankelijk geworden van overheids
subsidies. 
Wat verstaan we onder een goed cultureel 
klimaat en waar moeten de collectieve 
middelen aan worden besteed? 
De markt, de commercie, heeft ook in de 
kunst en cultuur een grotere rol gekregen. 
Dienen wij ons hierop te richten, op 'de 
smaak van de meerderheid'? Of heeft de 
overheid nu als taak er op toe te zien dat 
nieuwe, minder bekende, experimentele 
kunstuitingen een kans krijgen en dient zij 
zich te richten op subsidiëring van die 
segmenten die de markt laat liggen? Dient 
de overheid een gericht stimulerend beleid te 
voeren of een voorwaarden-scheppend 
beleid? 
Een meer algemene vraag: is de overheid, 
de politiek, in staat zelf een kwaliteitsafwe
ging te maken, of laat zij dit over aan 
adviesorganen met deskundigen? 
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Moet de kunstenaar meer directe invloed 
hebben op de subsidietoekenning? Wat zijn 
de voor- en nadelen van fondsvorming? 
Nemen fondsen zo langzamerhand de 
'mecenasfunctie' van de overheid over? 
Al met al gaat het om kerntaken van de 
overheid op het gebied van kunst en cultuur 
en de vraag wat gesubsidieerd dient te 
worden en op welke gronden. 

De schaal van cultuurbeleid 
Decentralisering, regionalisering en 
stedelijke culturele centra 

- Rudi Fuchs, directeur Stedelijk Museum 
Amsterdam 
- Cas Smithuyzen, directeur van de 
Boekmanstichting 
-voorzitter: Leo Cornelissen, voorzitter van 
de D66-fractie van het ROA (Regionaal 
Orgaan Amsterdam e.o.) 

In Nederland subsidieert de rijksoverheid over het 
algemeen de uitvoerenden van kunst, terwijl de 
lagere overheden zorgdragen voor de 
accommodaties. In het algemeen kunnen we stellen 
dat in het vorig decennium eerder sprake was van 
centralisering dan van decentralisering. In landsdelen 
zonder grote stedelijke centra die veel geld aan 
kunst besteden, is de rol van de provincie groot. 
Zou het niet beter zijn van deze taakverdeling af te 
stappen? De stad is meer en meer herkenbaar als 
eenheid waarbinnen zich cultuur kan ontwikkelen. 
Aan de steden of stedelijke centra zouden 
besluitvorming en de financiële middelen voor de 
kunst overgedragen kunnen worden. 
En wat kan de rol zijn van de toekomstige regio's of 
gewesten? Een actueel thema dat in de komende 
jaren principiële besluitvorming vereist. Dit biedt 
D66'ers de gelegenheid actief op de diverse niveaus 
ervaringen uit te wisselen. 
De beide sprekers geven elk hun visie op de moge
lijkheden en onmogelijkheden van decentralisatie van 
het cultuurbeleid. 

I BESTUURDERSVERENIGING I 
Taak- en bevoegdheidsverdeling binnen 
BoN-gebieden 

Op zaterdag 18 september houdt de 
Bestuurdersvereniging in Utrecht een themamiddag 
over taak- en bevoegdheidsverdeling tussen 
gemeenten- en provincies-nieuwe-stijl. 
De themamiddag is bestemd voor leden van de 
Bestuurdersvereniging. De kosten bedragen f 10,-
en kunnen overgemaakt worden op giro 90866 van 
de Bestuurdersvereniging D66 te Den Haag o.v.v. 
nummer 7029. 

Cahier nieuwe Gemeentewet 

Welke onverenigbaarheden gelden voor 
raadslidmaatschap? Hoe moeten wethouders 
omgaan met inkomsten uit nevenfuncties? Dit soort 
vragen komt aan de orde in het cahier "Primaat naar 
de raad", waarin de Bestuurdersvereniging de 
belangrijkste wijzigingen in de nieuwe Gemeentewet 
weergeeft. 
Het cahier is verkrijgbaar bij de 
Bestuurdersvereniging en kost f 4,-- voor leden van 
de Bestuurdersvereniging en f 8,-- voor niet-leden. 

Bestuurderscongres 

Op zaterdag 9 oktober vindt in Bodegraven het 
jaarlijkse bestuurderscongres plaats. In workshops 
wordt aandacht besteed aan: 

collegevorming en collegeprogramma's 
hoe onderscheidt een D66-bestuurder zich 
de nieuwe Gemeentewet en Provinciewet 
de praktijk van regiovorming 
reorganisatie van de politie 
bestuursvormen van het openbaar onderwijs 
landbouw en milieu 
ouderenbeleid 
milieuzorg 
veiligheidsbeleid 
sociaal beleid 
decentralisatie van het gehandicaptenbeleid 
lokale belastingen 
omgang met centrum-democraten 

Het congres is bestemd voor leden van de 
Bestuurdersvereniging. Opgave is mogelijk d.m.v. het 
formulier in de Nieuwsbrief van juli. De kosten 
bedragen f 25,-- (inclusief lunch en documentatie) 
en dienen overgemaakt te worden op giro 90866 van 
de Bestuurdersvereniging te Den Haag o.v.v. 
nummer 7027. 

Voor opgave en informatie kunt u terecht bij de Bestuurdersvereniging (070- 3621515). 
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Relatie tussen Baltische landen en 
Rusland groot probleem 
Secretaris buitenland Michel Groothuizen en Marjanne de 

Kwaasteniet breidden deze zomer het contactennetwerk 

van D66 uit tot in het Balticum. Zij spraken met politici van 

verschillende Estse partijen en reisden vervolgens met het

zelfde doel door naar Letland 

zouden piepen als de Duitse bezetting 
pas in 1991 was opgehouden en nu in 
Amsterdam 60% van de bevolking 
Duits zou zijn. 

Behalve om wetsteksten gaat het na
tuurlijk, en veel meer nog, om de uit
voering en om het gedrag van autori
teiten en bevolking. Onder de bevol
king lijkt het, zowel in Estland als in 
Letland, nogal mee te vallen. Maar ze
ker de Letse autoriteiten maken zich 
vaak schuldig aan kleine pesterijtjes 
om niet-Letten te ontmoedigen te kie
zen voor een toekomst in Letland. Max 
van der Stoel heeft in zijn hoedanig
heid als commissaris voor de minder
heden tal van aanbevelingen gedaan 
om mogelijke etnische conflicten te 
voorkomen, maar de autoriteiten lij
ken hem daar niet dankbaar voor te 
zijn. 

dicht te komen bij die van de 
Tsjechische Burgerbeweging. Hij kon 
het dan ook uitstekend vinden met 
hun voorman Jiri Dienstbier. 

In Letland waren verschillende par
tijen de moeite waard. Daar werd net 
de nieuwe regering aan het parlement 
voorgesteld. De partij, of beter kiesver
eniging, die de D66'ers het meest aan
trok was 'Harmonie voor Letland'. 
Deze groep onder leiding van ]anis 
Jurkhans, was buitengesloten van rege
ringsmacht omdat het 'Russen-vrien
den' zouden zijn. Zij wilden namelijk 
dat alle minderheden in Letland de
zelfde rechten hebben als de Letten 
zelf. Bij de verkiezingen had Harmonie 
ongeveer 15 procent van de stemmen 
behaald. Een andere mogelijk interes
sante groep is de Democratische 
Centrumpartij (_ 6%). Van de grootste 
partij 'Letse weg' (35%) is minder dui
delijk hoe deze zich zal ontwikkelen. 
Tamelijk felle nationalisten en meer 
'rekkelijken' strijden daar intern nog 
om de macht. Alle partijen en bewe
gingen probeerden zich naar D66 toe 
te afficheren als best denkbare vrien
den. Zij hoopten allen de contacten 
met D66 te kunnen intensiveren en 
vroegen om steun bij de totstandbren
ging van partijprogramma's en het 
voeren van verkiezingscampagnes. 

• 

In de Baltische landen overheerst één 
probleem de hele politieke agenda: de 
relatie met Russen en Rusland. In 
Estland - maar sterker nog in Letland 
leeft een grote Russische minderheid, 
op sommige plaatsen zelfs een meer
derheid. In de Letse hoofdstad Riga is 
zelfs meer dan 60 procent van de men
sen Rus. Deze mensen wonen er vaak 
al meerdere generaties en hebben dik
wijls niet eens zelf gekozen voor het le
ven in deze regio. De meningen hoe 
met deze groep om te gaan lopen 
nogal uiteen. De aanhangers van de 
gedachte dat Russen vijftig jaar bezet
ters zijn geweest die er nu gewoon uit 
moeten, lijken in de meerderheid, in 
elk geval onder politici. Een gevolg van 
dergelijke opvattingen was bijvoor
beeld de Estse wet op het burgerschap 
die onder zware Russische druk door 
president Meria is tegengehouden. 
Volgens deze wet zouden de Russen 
(en andere niet-Esten) geen burger
rechten hebben (al woonden ze nog zo 
lang in Estland). Wel zouden ze zich, 
op bepaalde voorwaarden, al na twee 
jaar tot Est kunnen laten naturaliseren. 
Als je bij deze politiek vraagtekens zet, 
roept men dadelijk dat wij wel anders 

In Estland bleek voor D66 vooral het 
contact met de Estse liberaal-democra
ten interessant. De Estse minister van 
onderwijs en cultuur Rummo is hun 
voorzitter. Hij is de enige minister die 
deze partij levert aan de regering. 
Rummo dacht niet alleen over etni
sche vragen, maar voelde zich ook zeer 
betrokken bij het lot van gepensio
neerden en andere groepen die de slag 
naar de markteconomie niet konden 
maken. In hoeverre hij daar ook oplos
singen voor had is een andere zaak. Hij 
was ook een van de weinige politici 
daar die oog had voor milieuzaken. 
Zijn benadering van de politiek leek 

Leren we dan nooit luisteren ? 
In de laatste Democraat wijken. Iets anders is het De Adviesraad kwam zeer derheids)standpunt, maar 
meent Attila Arda een aan- echter wanneer Attila Arda wel op voor vrouwen, meis- hij dient dan wel wat voor-
vulling te moeten geven op de politieke stellingname, jes, kinderen en alle andere zichtiger te zijn met zijn in-
de berichtgeving over de be- die in het verwerpen van de slachtoffers. Niet alleen ver- terpretatie van het stand-
sluitvorming van de betreffende motie lag beslo- baal, maar ook met het ver- punt van de Adviesraad en 
Adviesraad inzake ex- ten, als volgt gaat duiden: zoek concrete maatregelen de daarachter liggende argu-
Joegoslavië. Dit vraagt om "Het gevolg is wel dat de AR te nemen. Alleen die ene menten. Zijn bovenstaande 
een reactie. ervoor kiest niet op te ko- maatregel van gericht mili- weergave is een .onterechte 
Natuurlijk heeft Attila Arda men voor de vrouwen en tair ingrijpen werd afgewe- diskwalificatie van de be-
gelijk, wanneer hij stelt dat meisjes die verkracht wor- zen. Voor deze afwijzing sluiten van de Adviesraad. 
ook een verworpen motie den. Niet op te komen voor werden zowel strategische 
een politieke stellingname de duizenden kinderen die als ethische en humanitaire Namens het Presidium van 
kan inhouden. tijdens deze gruwelijke oor- argumenten aangevoerd. de AR, 
Ofschoon het regel is om log vermoord worden." Attila Arda hoeft niet in te Wil van Zon 
verworpen moties niet te Daarmee geeft hij er blijk stemmen met het besluit. 
publiceren, valt het te over- van, dat hij de discussie op Hij mag - ook als lid van de 
wegen om in voorkomende 24 april niet goed gevolgd Adviesraad - aandacht vra-
gevallen van deze regel af te heeft. gen voor zijn eigen (min-



Redactie': Miep Nagtegaal 

Het echec van de lokale democratie 
De kloof tussen burger en politiek 
wreekt zich eerst op lokaal niveau. 
Men zou kunnen denken dat de com
municatie tussen burger en politiek 
daar minder groot is, maar is dit werke
lijk zo? Nee, integendeel. De kleine ge
meente, en met name het eigentijdse 
forenzendorp, heeft er juist enkele pro
blemen bij. Natuurlijk, de politiek is 
overzichtelijker en men kent elkaar 
wat beter. Ideaal voor een harmoni
euze politiek, zou men denken. Maar 
nee. 
Veel inwoners staan maar met één 
been in het dorp. 's Avonds lezen ze de 
krant en oefenen ze hun hobby's uit. 
Van de plaatselijke politiek weten ze 
niet veel. De lokale huis-aan-huis-bla
den gaan ongelezen op de stapel. Pas 
als de gemeentelijke plannen ten uit
voer worden gebracht, dicht bij huis, 
wordt men wakker. 
Wat voor de burgers geldt, geldt ook 
voor de politici: veel van hen werken 
niet in hun dorp. Ze hebben het extra 
druk, want het raadslidmaatschap 
moet naast het gewone werk, in de 
avonduren. Dat maakt de contacten in 
het dorp schaars. De kloof ontstaat. 
Natuurlijk heeft de plaatselijke politi
cus zijn partij. Maar partijen zijn uitge
vonden voor de nationale politiek. 
Wat de leden bindt, is het landelijke 
verkiezingsprogramma. De partij is 

geen efficiënt communicatiemiddel 
tussen raadsleden en burgers. Gelukkig 
zijn er op gemeentelijk niveau betere 
mogelijkheden om je te informeren: er 
zijn clubs, wijk- en sportverenigingen. 
Deze vormen een natuurlijk informa
tienetwerk. Maar helaas: politici pro
fiteren daar niet van. Zij zitten thuis 
achter hun stukken, denken na over 
het komende partijcongres en de ko
mende regiovergadering. Dit versnip
pert hun aandacht en vermindert de 
betrokkenheid bij het dorpsgebeuren. 
In de raad is de neiging groot om mee 
te gaan met de voorstellen van het col
lege van B&W, helemaal als de fractie 
een wethouder heeft geleverd. 
Opschuiven 
Een gevaar apart vormt de carrière-po
liticus in de raad. Hij of zij droomt van 
een landelijke loopbaan in de partij en 
doet zijn best om dat doel te verwezen
lijken. Je eigen wethouder afvallen is 
dan helemaal geen aanbeveling. Dat is 
geen goede voedingsbodem voor een 
kritische en onafhankelijke opstelling. 
De gekozen gemeenteraad schuift zo 
op in de richting van de gevestigde 
macht van B&W en de ambtelijke top. 
Hij staat niet meer naast maar tegen
over de kiezer. De kloof wordt groter. 
Er heerst een sfeer van ouwe jongens 
krentenbrood. De vrees er niet bij te 
horen ondermijnt het kritische vermo-

gen van de raadsleden. Men stelt zich 
coöperatief op, want wie weet mag 
men dan de volgende keer ook een 
wethouder leveren. Zo krijgen B&W 
alle ruimte van de volgzame raad. 
B&W en de ambtenaren kunnen hier
door in de verleiding komen de ver
worven speelruimte te gebruiken om 
vooruit te lopen op raadsbesluiten. 
Zelfs de oplettende kiezer die keurig op 
tijd - althans dat denkt hij - in het ge
weer komt tegen de plannen, loopt 
met het hoofd tegen de muur. De poli
tiek gaat lijken op een stoomwals. De 
kiezer voelt zich machteloos, raakt ge
frustreerd en wendt zich af. De kloof is 
compleet. 
Een paar voorzichtige conclusies: poli
tici en burgers, wanhoop niet. Als het 
u echt niet zint, kan eendracht het tij 
keren. Politieke partijen, koester uw 
wortels in de samenleving. Gebruik de 
natuurlijke informatiestromen in uw 
gemeente. Al is het alleen maar omdat, 
als de kiezers zich lokaal afkeren van 
de politiek, daarmee ook het landelijke 
communicatiekanaal tussen burger en 
parlement wordt aangetast. Dat zou 
het echec kunnen betekenen van de 
landelijke democratie. 

Met dank aan Jo Hermans. 

Is D66 nog steeds progressief? 
Via een steekproef onder op het najaarscongres 1992 tie heeft gedaan. Ik heb niet Jen verzamelen die kunnen 
800 inwoners van Den Haag in Nijmegen een motie in- gemerkt dat er iets veran- bijdragen aan de oplossing 
werd duidelijk dat, wanneer gediend waarin het derd is. Als we op deze ma- van een aantal maatschap-
er nu (1 augustus 1993) ge- Hoofdbestuur wordt opge- nier de drie komende ver- pelijke problemen waar we 
meenteraadsverkiezingen dragen een permanente kiezingen tegemoet gaan, nu niets of te weinig aan 
zouden worden gehouden, campagne te voeren. De moeten we onze verwach- doen en die daarom alleen 
D66 negen zetels zou krij- motie werd bij acclamatie tingen niet te hoog stellen. maar groter worden. Ik 
gen, slechts twee méér dan aangenomen. Daarom wilde Als politieke stroming die noem als voorbeelden: ver-
zij nu bezit, de VVD daaren- de congresvoorzitter mij streeft naar verandering zou slavingen, allochtonen, ge-
tegen veertien, terwijl die er verhinderen mijn motie na- D66 duidelijker aan moeten zondheidszorg, criminali-
nu negen bezet. Optimisten der toe te lichten. Achteraf geven hoe de partij denkt teit, problemen van en voor 
verklaren dat het cijfer voor ben ik blij dat me dat toch om te gaan met de verande- jonge mensen en allerlei 
D66 zo slecht uitvalt omdat gelukt is, omdat ik in die ringen in onze maatschap- vervuiling en verloedering. 
de helft van het aantal on- toelichting een aantal voor- pij. Sneller en duidelijker re- De bruikbare voorstellen 
dervraagden nog niet weet beelden heb opgesomd om ageren op wat er om ons zullen we redigeren en op 
of zij gaat stemmen en zo ja de formeel gestelde tekst heen gebeurt kan de affini- de tweede dag aan het con-
niet weet op welke partij. Ik van de motie wat levendiger teit met D66 alleen maar gres aanbieden. Denk erover 
heb daar wat vraagtekens te maken. Onder meer heb vergroten. Wie durft onze na. Bel mij: 070-3547400, 
bij, zoals ik die bij de hele ik voorgesteld een 06-num- partij nog te zien als de schrijf mij: postbus 65908, 
partij heb. mer te openen om mensen groep mensen met de origi- 2500 NA Den Haag of trek 
Iedereen verwacht maar dat de gelegenheid te geven vra- nele, creatieve gedachten? mij aan mijn jas tijdens het 
we ongeveer de grootste gen te stellen. Ook dat voor- Eind oktober is er het twee- congres. Ik reken op uw al-
partij van Nederland wor- stel kreeg grote bijval. daags congres in Ier creativiteit. 
den, maar dat gaat zó maar Mijn vraag is wat het Veldhoven. Op de eerste 
niet. Om die reden heb ik Hoofdbestuur met deze mo- dag wil ik concrete voorstel- Leo Stoter 
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Henriet te de Vos: "De JD is nu veel pro(essioneler dan vroeger." 

vroeger; de organisatie is beter en er 
zijn meer medewerkers. Dan heb je 
meer tijd voor de echte politiek. De po
litieke noot naar buiten toe werd vroe
ger nogal eens ondergesneeuwd door 
organisatorische problemen. Nu is er 
meer politiek en minder organisatie." 
Dat wil natuurlijk niet zeggen dat de 
JD niets organiseert. Integendeel, want 
volgend jaar vieren de Jonge 
Democraten het 10-jarig bestaan en dat 
moet natuurlijk gevierd worden. 

Lustrumcongres 
De Vos: "Het lustrumcongres is op 16 
en 17 april 1994. Er komt een lijsttrek
kersdebat, leuke workshops, een Engels 
debatspel, een vergelijking van de ver
kiezingsprogramma's van de vijf grote 
partijen, een luxe congresboek, waarin 
alle leuke dingen en alle miskleunen 
staan, een JO-cabaret en natuurlijk een 

groot feest." De Jonge Democraten 
hebben nu zo'n 1400 leden en slaan 
daarmee ten opzichte van andere jon
gerenclubs geen slecht figuur. Alleen ~ 

de jongerenvereniging van klein rechts 
is een stuk groter. "Maar daarvan word 
je al lid als je geboren wordt, zo lijkt 
het wel." 
Henriëtte de Vos heeft het druk. Naast 
haar "baan" als JO-voorzitter doet ze 
organisatiewerk bij het advocatenkan
toor Caron en Stevens. Verder studeert 
ze. En ze heeft een trainingsbureau op
gericht. In het kader daarvan houdt De 
Vos zich vooral bezig met het ontwik
kelen van een simulatiespel dat be
stuurders moet leren de relatie met de 
burgers te verbeteren. Daar moet een 
markt voor zijn, want aan die relatie 
valt nog erg veel te verbeteren. 

Martin Voorn 

Unieke paperback in ruil 
voor campagnebijdrage 

ledere verkiezingen doet de partij een beroep 
op de leden van om finacieel bij te dragen 
aan de campagne . Met het geld worden acti
viteiten georganiseerd, materialen gedrukt, 
gaan honderden mensen aan de slag voor 
een optimale verkiezingsuitslag. Ook voor de 
komende campagnes wordt weer een uitge
breid beroep gedaan op de vrijgevigheid van 
de D66-achterban. Op alle mogelijke manieren 
moet zo'n 300 000 gulden binnengehaald wor
den voor de landelijke en gemeentelijke cam
pagnes. 
Nooit eerder werden gulle gevers persoonlijk 
beloond, al was de dank van de partij groot. 
Zonder alle financiële bijdragen is campagne 
voeren onmogelijk, is alle investering in tijd 
en inzet van actieve leden om niet. 
De komende campagne wordt met die traditie 
gebroken. Het landelijke camopagneteam 
brengt in juni 1994 direct na de Europese ver
kiezingen eenh uniek boekwerk uit, het D66 
Campagnelogboek '94; een rijk geïlustreerde 
paperback met full color omslag, gebonden en 
128 pagina's dik. 
In dit campagnelogboek wordt de hele D66-
campagne beschreven aan de hand van dag
boekaantekeningen van de hoofdrolspelers 
van de strijd om de kiezersgunst Alle interes
sante feiten en gegevens, de uitslagen in de 
gemeenten en de gekozen D66-vertegenwoor
digers worden in het logboek opgenomen. 
De opbrengsten van de verkoop van het cam
pagnelogboek '94 gaan direct naar het verkie
zingstands van D66. De paperback is alleen te 
verkrijgen door betaling of intekening vooraf. 
De verkoopprijs is f 47,50 bij betaling direct of 
f 55,- bij intekening. Leden die direct bij be
stelling betalen krijgen bovendien ruimte om 
in het logboek hun eigen hoogtepunt uit de 
campagne te beschrijven. D66 schrijft ge
schiedenis, schrijf zelf mee, is het motto van 
het campagnelog boek. 
HHet landelijk campagneteam hoopt tussen 1 
oktober en 1 januari 1994 3000 exemplaren 
van de speciale uitgave te verkopen. Voor het 
campagnebudget betekent dat een enorme en 
broodnodige impuls, voor de partij betekent 
de uitgave van het campagnelogboek een 
unieke geschiedschrijving van een cruciale 
periode van de geschiedenis van D66. 
Kopen of intekenen kan vanaf 1 oktober op 
alle bijeenkomsten van D66, via het landelijke 
secretariaat, de plaatselijke campagneteams 
en door het insturen van de bon in de daarop
volgende Democraat. Lees straks heet van de 
naald alles over de campagne van D66 die u 
nu mogelijk maakt. Door aanschaf van het D66 
Campagnelogboek '94. Doen. 
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Maria van der Leeuw bezocht mensenrechtenconferentie 

Rechten voor de vrouw 
nu duidelijk vastgelegd 
Diplomaten, politici en leden van Non-Governmental 

Organisations (NGO's) bogen zich deze zomer over de 

mensenrechten. Op de VN-wereldconferentie werd in de 

slotverklaring de universaliteit van de mensenrechten over

eind gehouden. De rechten van de vrouw en het kind kre

gen speciale aandacht. 

De Westerse media reageerden opge
lucht op de handhaving van de univer
saliteit van de mensenrechten. Maar de 
journalisten waren ook pessimistisch. 
Want al was men niet teruggegaan 
naar af, er was verder ook niets bereikt. 
"Het resultaat van een eenzijdige bena
dering van de conferentie" vindt Maria 
van der Leeuw, voorzitter van het 
Politiek Emancipatie Activerings 
Centrum (PEAC), die als NGO-deel
neemster de conferentie bijwoonde. 
Volgens haar heeft de pers tot nu toe 
veel te weinig oog gehad voor wat er 
met name op het gebied van de vrou
wenrechten bereikt is. "In de slotver
klaring staan belangrijke passages over 
de rechten van de vrouw. Die zijn alle
maal nieuw! Het feit dat een aantal 
fundamentele rechten van de vrouw 
nu duidelijk omschreven en vastgelegd 
zijn maakt dat deze conferentie wat de 
vrouwenrechten betreft zeker geslaagd 
is." 

Geromantiseerd 
Maria van der Leeuw houdt zich bin
nen D66 onder meer bezig met de pro
blematiek van de vrouwenrechten. Zij 
schrijft samen met enkele andere 
PEAC-leden een rapport over geneti-

sche mutilatie van vrouwen. Ook was 
zij betrokken bij de oprichting van een 
stichting die toeziet op de Nederlandse 
praktijk in deze. 
Voor het PEAC schrijft Van der Leeuw 
verder een stuk over het gezin, naar 
aanleiding van hetJaar van het Gezin, 
waartoe de VN 1994 hebben uitgeroe
pen. "Het traditionele, hiërarchische 
gezin wordt in dit verband wel gero
mantiseerd, terwijl het gezin vaak ook 
zeer bedreigend is voor de vrouw. Juist 
deze 'domestic violence' verdient alle 
aandacht", stelt Maria van der Leeuw. 
Dat laatste bleek duidelijk op de 
Weense conferentie. Voor de NGO-af
gevaardigden had een tribunaal plaats 
over geweld tegen vrouwen. Dat le
verde indrukwekkende getuigenissen 
op van fundamentele rechten van 
vrouwen die wereldwijd met voeten 
getreden worden. 
"Wat mij diep trof was dat deze schen
ding van vrouwenrechten dwars door 
alle culturen loopt, ook door de wes
terse. Uit onderzoek blijkt dat van alle 
moorden op vrouwen een groot deel 
door de echtgenoot is gepleegd. Die 
percentages variëren van 10 tot 15 pro
cent in Nederland tot bijna 100 pro
cent in sommige andere landen. 
"Onthutsende aantallen", aldus Maria 
van der Leeuw. 
Reden te meer voor haar om de slot
verklaring in een meer positief licht te 
zien dan veelal gebeurd is. "Het is zoals 
iemand schreef: op het gebied van de 
mensenrechten zijn de staten en cultu
ren ondergeschikt verklaard aan funda
mentele en universele rechten. Dat be-
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tekent dat de rechten van het individu 
vóór die van de groep gaan, en dus ook 
de rechten van de vrouw vóór die van 
het gezin. In kwesties als genetische 
mutilatie bijvoorbeeld kan een land 
zich dan ook niet meer beroepen op de 
lokale cultuur." 

Bewustzijn 
Ook de kritiek van veel NGO's, dat de 
slotteksten te slap en te vaag zouden 
zijn, vindt Maria van der Leeuw niet 
geheel op zijn plaats. "Voor keiharde 
verklaringen koop je weinig. Je kunt 
een staat met zo'n statement niet 
dwingen zich eraan te houden. Maar 
geen enkele staat vindt het aangenaam 
aangesproken te worden op z'n men
senrechtensituatie. Wat die rechten in 
het algemeen en die van vrouwen in 
het bijzonder betreft, ligt hier toch een 
duidelijke beginselverklaring waar 
geen land omheen kan". Dat op de 
conferentie overduidelijk bleek hoe 
goed georganiseerd vrouwen uit alle 
werelddelen zijn, vindt Maria van der 
Leeuw van zeker zo veel belang als de 
officile resultaten. "Het bewustzijn van 
de rechten die je als vrouw wereldwijd 
behoort te hebben is enorm toegeno
men. Dat geldt ook voor de netwerken 
waarbinnen vrouwen opereren om die 
rechten te verwerven. Vrouwen weten 
wat ze willen." Die kant van de confe
rentie bleef in de media helaas onder
belicht: "Het was hartverwarmend te 
constateren dat er onder het bonte en 
kleurrijke uiterlijk van de NGO-deelne
mers meer eendracht te bespeuren viel 
dan onder de universeel in het 'driede
lig-grijs' uitgedoste diplomatieke afge
vaardigden." 

Rico op den Camp 
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Moderne verdieping geeft medewerkers meer armslag 
D66 verhuist naar de Noordwal 
De 'ups and downs' die D66 sinds haar oprichting heeft ge

kend, hebben telkens hun uitwerking gehad op de huisves

ting van het Landelijk Secretariaat van de partij. De leden

administratie bevond zich ooit in een schoenendoos in een 

achterkamer bij een lid thuis. Nu D66 bloeit, hebben de 

Democraten eind augustus een moderne, ruime verdieping 

aan de Haagse Noordwal betrokken. De D66-onderkomens 

vanaf het Appèl, via kalende stucwerkplafonds tot aan het 

efficiënte kantoorgebouw, met uitzicht op de tuin van paleis 

Noordeinde. 

Op 15 september 1966 wordt een pers
conferentie gehouden in het Haagsche 
perscentrum Nieuwspoort. Het 'initia
tiefcomité D'66' presenteert zich met 
het Appèl, dat gericht is "Aan iedere 
Nederlander die ongerust is over de 
ernstige devaluatie van onze democra
tie". Het initiatiefcomité vraagt om ad
hesiebetuigingen. Als deze bemoedi
gend zijn, zal een nieuwe politieke par
tij met de naam 'Democraten '66' 
worden opgericht. Nelly Visser biedt 
aan het voorlopig secretariaat bij haar 
aan huis te vestigen. 2500 Positieve re
acties rollen door de brievenbus van de 
Nicolaas Maasstraat in Amsterdam. De 
36 initiatiefnemers kunnen tevreden 
zijn: D66 heeft reden van bestaan en 
op 14 oktober 1966 worden de 
Democraten '66 opgericht. De lande-

Het nieuwe adres van het Landelijk Secretariaat, het 
Politiek Scholingsen Vormings Instituut, de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau, de Bestuurdersvereniging en de 
Jonge Democraten is: 

Noordwal10 
2513 EA Den Haag 
Telefoon: 070-3621515 
Telefax: 070-3641917 
De JD heeft hetzelfde adres en faxnummer, maar een ander 
telefoonnummer: 070..3622162. 

Bereikbaarheid met openbaar vervoer: 
• vanaf Centraal Station tram 3 richting Loosduinen, 

halte Noordwal 
• vanaf Hollands Spoor tram 8 richting Statenkwartier of 

bus 5 richting Duinzicht, beide halte Kneuterdijk (dan 
nog 5 minuten lopen). 

Bereikbaarheid met auto: 
• vanuit Amsterdam, Leiden en Wassenaar: via 

Benoordenhoutseweg, Zuid Hollandlaan, Dr. Kuyper
straat, Mauritskade, Hogewal en Prinsessewal 

• vanuit Amsterdam (andere route), Rotterdam en 
Utrecht: via Utrechtsebaan, Zuid Hollandlaan, 
Dr. Kuyperstraat, Mauritskade, Hogewal en 
Prlnsessewal. 

lijke administratie wordt geregeld van
uit een gewoon Amsterdams huis. De 
eerste officiële activiteit is het voorbe
reiden van het congres op 17 en 18 de
cember in de Amsterdamse RAL Enkele 
honderden congresgangers buigen zich 
vol enthousiasme over de 'Nieuwe 
spelregels' van de politiek. 
Het secretariaat wordt overspoeld met 
reacties na het uitzenden van een pro
pagandafilm in januari 1967. Bij de 
Tweede-Kamerverkiezingen wordt een 
stemmenpercentage van 4.47% be
haald, goed voor 7 zetels. Nu moet er 
"echte" huisvesting voor het Landelijk 
Secretariaat gevonden worden. Een 
verhuizing naar de Keizersgracht was 
een verademing voor de vrijwilligers 
van het eerste uur. 

Aftands meubilair 
In de Haagsche Post van 18/24 maart 
1970 wordt de sfeer op het partijbu
reau geschetst: "Onder de kalende 
stucwerkplafonds van een afgeleefd 
grachtenpand zetelt het hoofdkwartier 
van de partij, die wellicht binnenkort 
in grootte de derde van Nederland zal 
zijn. Memo's en belangrijke medede
lingen worden op een reusachtige spie
gel geplakt, die omlijst is door een ka
lende vergulde sierrand. Het meubilair 
is aftands, de kantoorapparatuur inferi
eur. Overalliggen hoge stapels papier, 
op een bierkratje staat een stencilma
chine. Bungelend aan een TL-buis 
grijnst een koddige papier-maché kop 
de bezoeker aan. Het geheel ademt de 
gezelligheid en de inefficiëntie van een 
studentenvereniging." 
In 1969 heeft de partij 5000 leden. Als 
na de Statenverkiezingen in 1970 het 
ledental gestegen is tot boven de 7000, 
kan een reorganisatie van het 
Landelijk Secretariaat niet uitblijven. 
De toenmalige secretaris Frits van 
Leeuwen, zelf Rotterdammer, sluit een 
verhuizing van het partijbureau naar 
Den Haag niet uit hoewel het bestuur 
gevoelsmatig de voorkeur blijft geven 
aan vestiging in Amsterdam. 
In 1970 zijn de verwachtingen voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen hoog ge
spannen. De uitslagen vallen tegen. Er 
wordt "maar" een winst van 3o/o be
haald. Een winst van 7 naar 11 zetels. 
Het partijsecretariaat verhuist van de 
Keizersgracht naar de Langenstraat en 
wordt verder geprofessionaliseerd. 
De stembusuitslag op 29 november 
1972 is zeer teleurstellend. D'66 zakt 
terug naar zes Tweede-Kamerzetels. De 
ingezette negatieve lijn herstelt zich 
niet. 

Op 24 aprill973 houdtjan Terlouw 
een congresrede waarin hij met D'66 
een nieuw begin wil maken. 
Ondertussen wordt begin 1973 duide
lijk dat het vermogenstekort is opgelo
pen tot f 100.000. Het partijsecretari
aat wordt het slachtoffer. De huur van 
het pand aan de Langestraat in 
Amsterdam is buitensporig hoog. 
Onderverhuur is noodzakelijk. Een fi
nanciële reddingsactie brengt 120.000 
gulden op. Het lijkt beter te gaan tot
dat de Staten- en Raadsverkiezingen 
een rampzalige uitslag geven van nau
welijks 1 o/o van de stemmen. 
Alle vaste medewerkers van het secre
tariaat worden ontslagen. Het congres 
in 1974 wil de partij opheffen maar 
daarvoor is statutair een twee-derde 
meerderheid nodig. D'66 gaat zijn win
terslaap in. 
D66 is echter een partij in beweging. 
Jan Terlouw probeert de partij nieuw 
leven in te blazen. Dat lijkt te lukken. 
Het partijbureau verhuist naar de 
Waldeck Piermondkade en wordt weer 
bemand door vrijwilligers. Een domper 
vormt het feit datjan Terlouw zich 
niet kandideert als lijsttrekker. Maar: 
"Ik zal blijven als er in drie maanden 
66.666 handtekeningen komen en 
1966 nieuwe leden!" Dat lukt. Er wor
den maar liefst 90.000 handtekenin
gen verzameld en er melden zich 4410 
nieuwe leden aan. Het resultaat van de 
verkiezingen van 25 mei 1977 liegt er 
niet om: D66 is terug met 8 zetels. 
In 1978 heeft D66 ruim 11.000 leden. 
In dat jaar verhuist het secretariaat 
naar Den Haag, Javastraat 6. Twee ka
mers is voldoende, terwijl het PSVI 
zich op de bovenverdieping vestigt. Er 
komt een hoofd van het secretariaat en 
een financieel medewerker. Een jaar la
ter koopt D66 het pand aan de 
Bezuidenhoutseweg. "Een pand met 
karakter" en "het huis van D66" zoals 
medewerkers het typeren. Onder aan
voering van Hans van Mierlo settelt 
D66 zich. Het aantalleden is gestegen 
tot 14.000.Het gezellige partijbureau is 
overvol. De medewerkers van het 
Landelijk Secretariaat, de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau, het Politiek 
Scholingsen VormingsInstituut, de 
Bestuurdersvereniging en de Jonge 
Democraten zitten op elkaars lip. Zij 
hebben de Bezuidenhoutseweg verla
ten om zich aan de Noordwal, met 
meer armslag, in te zetten voor D66, 
een partij die in beweging blijft. 

Els Scholten-Quispel 
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Andere financiering voor noodhulp aan Bosnië 
De fractie van D66 is akkoord gegaan 
met het voorstel van het kabinet voor 
noodhulp aan Sarajevo. Naar aanlei
ding van een bezoek van minister 
Pronk aan de belegerde stad wil het 
kabinet geld vrijmaken voor hulp ter 
plekke zoals verbeteringen van drink
water- en electriciteitsvoorzieningen, 
en voor medicijnen voor het plaatse
lijke ziekenhuis. D66 is het met de re
gering eens dat er in Sarajevo sprake is 
van een ernstige noodsituatie. "Wat 
dat betreft heeft het kabinet onze ze
gen," zegt D66-woordvoerder Dick 
Tommel. 

De plannen van het kabinet om de 
elementaire hulp aan Bosnië met geld 
uit het budget van 
Ontwikkelingssamenwerking te finan
cieren, noemt Tommei echter zeer on
gewenst: "Dat zou tot gevolg hebben 

Open dag 

Bestuursleden van regio's en afdelingen zijn 
van harte welkom op de open dag van de 
nieuwe D66-behuizing en van het Tweede
Kamergebouw, die wordt gehouden op vrijdag 
8 oktober vanaf 16.00 uur. Lees de uitnodiging 
in de afdelingsmailing en meld u aan Oeroen 
Nugteren, 070-36215 15). 
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dat andere hulpbehoevende landen 
zoals Mali en Bangladesh minder geld 
van Nederland krijgen dan aanvanke
lijk was toegezegd. Op deze wijze zou
den ontwikkelingslanden in feite onze 
hulp aan Sarajevo betalen. En daar kle
ven grote bezwaren aan." D66 wil 
daarom dat de regering met een nieuw 
voorstel komt wat betreft de financie
ring van de noodhulp aan Bosnië. Als 
dit nieuwe voorstel niet uiterlijk op 
prinsjesdag bij de begrotingsstukken 
ligt, zal D66 zelf een voorstel indie
nen. Tommel: "Wij vinden dat alle 
ministeries financieel aan de nood
hulp aan Sarajevo kunnen en moeten 
bijdragen." De D66-woordvoerder 
denkt niet op veel steun te kunnen re
kenen van de andere fracties, mocht 
D66 met een voorstel komen: "Tijdens 
het overleg van de fracties met de mi
nisters Pronk, Kooijmans en Ter Beek 

over deze kwestie bleek dat de belang
stelling van de andere partijfracties 
voor ontwikkelingslanden dichter bij 
huis is komen te liggen. Dat is een 
trieste ontwikkeling." 

De D66-fractie heeft wel ingestemd 
met het kabinetsvoorstel over de inzet 
van Nederlandse militairen in Bosnië. 
Als de Verenigde Naties besluiten Fl6-
vliegtuigen in te zetten, moet 
Nederland ze leveren, vindt de fractie. 
Omdat een eventuele inzet van de 
vliegtuigen zou kunnen leiden tot de 
gevreesde wraak van de Serviërs op de 
VN-grondtroepen, is D66 akkoord ge
gaan met het kabinetsbesluit om in 
een dergelijke situatie in plaats van 
troepen terug te trekken, juist extra 
grondtroepen in te zetten. 

Anne Donker 

Peuple heureux, sans histoire 
Bij het overhaaste vertrek van het Landelijk Secretariaat van D66 uit haar pand 
op de Bezuidenhoutseweg naar een onderkomen op de Noordwal in Den Haag, 
dacht ik aan Erno Maas en Frans Rogier, die zich aan het eind van de jaren ze
ventig sterk maakten om het nu verlaten pand te kopen. Zij maakten daarmee 
een eind aan het zwerversbestaan van de partij langs allerlei huurkamers en eta
ges, eerst tien jaar in Amsterdam en vanaf 1976 in Den Haag. 
Ik belde Erno Maas en vroeg om zijn reactie. 
'Ik noem dat het verdwijnend verleden. Dat hoort helemaal bij deze tijd. Ons 
bestaan moet efficiënt geordend worden. Respect voor het verleden vindt men 
onzinnig. Daar koop je niks voor. We moeten vooruit! 
Men zegt dat de partij groeit. Ik dacht dat alleen het aantal stemmers op de par
tij groeide. Maar ook het aantal mensen in dienst van de partij groeit. En als je 
ruimtegebrek hebt moet je een oplossing zoeken. Met de moderne communica
tiemiddelen vind ik het niet nodig dat je allemaal in hetzelfde pand zit. Waarom 
SWB en PSVI niet naar elders zijn verhuisd is mij niet bekend. Het enige dat we 
als financiële commissie hebben gesteld is dat de penningen van de verkoop 
goed worden belegd en niet geleidelijk in de begroting verdwijnen. Wie weet ko
pen we nog eens wat.' 
Het is duidelijk dat het Erno aan zijn hart gaat. 

Stijn Verbeeck 

Met grote verslagenheid hebben we kennis genomen van het plotselinge 
overliJden van onze dierbare vriend 

Joop Tapking 

Afdelingssecretaris van De Ronde Venen, secretaris van het Regionaal Overleg 
Groene Hart en bestuurslid van de Regio Utrecht. 

Met jouw inzet, humor en levendige geest stond je altijd klaar om anderen te 
helpen. Je had nog zoveel plannen, was nog zo jong, 

te kort mocht je bij ons zijn. We missen je, Joop. 

Wij wensen Henny, Sebastiaan en Alexandra 
onnoemelijk veel kracht en sterkte. 

De afdeling De Ronde Venen, de leden van hetROGHen 
het Regiobestuur Utrecht. 



Congres nieuwe stijl en kandidaat· 
stelling Tweede Kamer 
Het Europees programma en migratie zijn de twee belang

rijkste onderwerpen op de Algemene Ledenvergadering 

(ALV) 57. Dit eerste Congres nieuwe stijl wordt gehouden 

op zaterdag 30 en zondag 31 oktober in congrescentrum 

Koningshof te Veldhoven. 

Het Congres nieuwe stijl heeft, behalve 
dat het twee dagen duurt, een geheel 
andere vorm dan de gebruikelijke 
AL V's. Er is bijvoorbeeld meer ruimte 
voor discussie op politieke hoofdlij
nen. Directe besluitvorming is een an- . 
der winstpunt. Met dit congres laat 
D66 zien dat bestuurlijke vernieuwing 
ook binnen de partij vorm heeft gekre
gen. 

Reserveren 
Indien u van zaterdag op zondag in 
Koningshof wilt overnachten, is reser
veren noodzakelijk. U kunt nu al bel
len met het congrescentrum: 040-
537475. De prijzen zijn (inclusief ont
bijt) 78,50 gulden voor een 
éénpersoonskamer en 107 gulden voor 
een tweepersoonskamer. Het diner op 
zaterdagavond is 25 gulden. De toe
gangsprijs voor het congres is 35 gul
den voor twee dagen. 

Naast het Europees programma en mi
gratie worden op het Congres de be
groting voor 1994 en de jaarrekening 
voor 1992 vastgesteld. Amendementen 
op de diverse congresteksten kunt u in
dit.:nen tot uiterlijk 20 september om 

14.00 uur (inlichtingen: Leo Keus, 070-
3621515). Ook hebben op deze ALV 
verkiezingen plaats voor verschillende 
functies binnen het Hoofdbestuur en 
de besturen van PSVI, SWB en enkele 
commissies. De AL V beslist verder of er 
al dan niet een stemadviescommissie 
voor de Eerste-Kamerverkiezingen 
wordt ingesteld, zoals al wel is gebeurd 
voor de verkiezingen van de Tweede 
Kamer en het Europees Parlement. 
Meer over de eventuele stemadvies
commissie voor de Eerste Kamer vindt 
u in het katern van deze Democraat. 
De sluiting voor de indiening van ac
tuele politieke moties is zaterdag 30 
oktober om 17.00 uur (dus op het con
gres zelf). 

Nieuwe stijl 
Er zijn talloze nieuwe activiteiten, zo- . 
als fringe-meetings, een standpunten- '. 
markt van branche- en ideële organisa
ties, wethoudersoverleg, campagne
overleg, voorlichtingsactiviteiten en 
kandidatenpresentaties (zie onder). 
Kamerleden houden iedere dag een 
spreekuur. Er worden, voor wie het ge
congresseer even willaten voor wat 
het is, wandelingen en excursies naar 
de dorpjes 'Heerlijkheden' georgani
seerd. En op zaterdagavond is het feest, 
met onder meer cabaret Ivo de Wijs! 
De agenda van 30 en 31 oktober vindt 
u in Democraat nummer 4. 

Kandidaatstellingen 
De formulieren voor de kandidaatstel-

- 20 september, 14.00 uur: sluiting indiening moties en amendementen voor ALV 57: 
Europees programma, migratie en begroting. 

- 22 september, 12.00 uur: sluiting kandidaatstelling Tweede Kamer 
23 oktober, 10.00 uur: eerste presentatiebijeenkomst kandidaten Tweede Kamer, Zwolle 

- 30 oktober, 17.00 uur: sluiting indiening actuele politieke moties ALV 57 
30 en 31 oktober: Congres nieuwe stijl (ALV 57), Veldhoven 
(o.a. tweede presentatiebijeenkomst kandidaten Tweede Kamer) 
4 november, 12.00 uur: sluiting kandidaatstelling Europees Parlement 
6 november, 10.00 uur: derde presentatiebijeenkomst kandidaten Tweede Kamer, Utrecht 

Plant de D66-sfeer terug 
D66 heeft het statige herenhuis aan de 
Bezuidenhoutseweg verlaten. Het 
Landelijk Secretariaat, de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau, het Politiek 
Scholingsen Vormings Instituut, de 
Bestuurdersvereniging en de Jonge 
Democraten hebben gekozen voor een 
efficiëntere behuizing aan de 

Noordwal, op vijf minuten (door)lo
pen van het Binnenhof. 
Maar al hebben de medewerkers nu 
meer armslag, ze zitten er nog wat kaal 
bij. Grote witte tussenwanden, grijze 
archiefkasten en lege vensterbanken. 
Help de nieuwe verdieping opfleuren! 
Met een plant op iedere kamer bloeit 

ling voor de Tweede Kamer moeten 
uiterlijk 22 september om 12.00 uur bij 
het Landelijk Secretariaat zijn inge
diend. Daar kunt u ook nog formulie
ren aanvragen. De sluiting voor de 
kandidaatstelling voor het Europees 
parlement is 4 november om 12.00 uur. 
Voor formulieren en meer informatie 
kunt u bellen met Leo Keus (070-
36215 15). 

Presentatiebijeenkomsten Tweede
Kamerkandidaten 
Over de D66'ers die zich kandidaat 
hebben gesteld voor de Tweede Kamer 
en het Europees Parlement ontvangt u 
uiteraard schriftelijke informatie. Om 
de kandidaten voor de Tweede Kamer 
nog beter aan de leden voor te stellen, 
worden bovendien drie presentatiebij
eenkomsten op verschillende plaatsen 
in het land gehouden. 
Deze bijeenkomsten richten zich tel
kens op twee belangrijke vaardigheden 
waarover kandidaten zouden moeten 
beschikken, namelijk debatteren en 
het directe persoonlijke contact ('can
vassen'). In de eerste sessie van de bij
eenkomst onderbouwt of weerlegt de 
kandidaat een stelling, die hem of haar 
ruim van te voren is uitgereikt, op het 
gebied van zijn specialisme. In de 
tweede sessie debatteert hij of zij met 
drie andere kandidaten over een actu
eel onderwerp. Dit onderwerp wordt 
tien minuten voor de sessie bekendge
maakt. Iedere keer onderbouwen twee 
kandidaten de stelling, terwijl de twee 

, andere kandidaten proberen deze te 
· weerleggen. 

De presentatiebijeenkomsten voor de 
Tweede-Kamerkandidaten hebben 
plaats op: 

23 oktober om 10.00 uur in Zwolle, 
- 30/31 oktober tijdens het Congres 

Nieuwe Stijl in Veldhoven, 
- 6 november om 10.00 uur in Utrecht. 

de huisstijl weer op. Zet de medewer
kers en vrijwilligers in het groen en 
plant definitief de D66-sfeer terug. 
Stort een bijdrage op postbanknr. 
1477777 t.n.v. D66 in Den Haag, 
o.v.v. beplanting. Bij voorbaat harte
lijk dank. 

Tom Kok, congresvoorzitter 
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Samenwerking lokale omroepen 
De burgemeesters van de vier grote steden debatteerden woensdag 1 september, 
op initiatief van de hoofdstedelijke raadsfractie van D66. Dat gebeurde in de 
Olofskapel in Amsterdam. Hans van Mierlo was gespreksleider. Het thema 
luidde: de grote stad in 2010. U bent er geweest, u hebt het gezien of u hebt er 
over gelezen. 
Het debat kende een onverwachte primeur. De vier lokale omroepen uit de be
treffende steden sloegen de handen ineen en zonden met behulp van een straal
zender van het NOB het (integrale) debat in hun stad uit. Ook de NOS besteedde 
er aandacht aan, net als de geschreven media. 
Zo'n initiatief moet je niet laten liggen. In Twente zet je de burgemeesters van 
Enschede, Hengelo en Almelo om de tafel en in West-Brabant vraag je Bergen op 
Zoom, Roosendaal en Breda voor een discussie bijvoorbeeld onder leiding van de 
fractie-voorzitter uit de Staten. We horen het te zijner tijd wel. 

Stijn Verbeeck 

Wedstrijd veroorzaakt lawine 
In de vorige Democraat stond op pa
gina 7 de aankondiging van een affi
chewedstrijd van D66. We geven dat 
paginanummer erbij omdat we die 
twee kolommen tekst hier niet herha
len en het de moeite waard is, als u het 
nog niet las, om de overwegingen te 
zien die geleid hebben tot het uitschrij
ven van die prijsvraag. Lezen dus! 
Maar nu het resultaat. Niet minder dan 
620 mensen vroegen het prijsvraagre
glement aan en de specificaties voor de 
opdracht. Onder hen zijn zowel geves
tigde grafici van naam als academiestu
denten. Zij allen ontvingen een uitno
diging voor een briefing op 2 septem
ber a.s. op het Binnenhof. Daarvoor 
hebben circa 250 mensen zich inge
schreven. 
Lennart van der Meulen, campagnelei
der, licht toe: "Wij vragen de ontwer
pers een identiteitsaffiche te schetsen 
dat voor drie verkiezingen (raad, ka
mer, Europa) geschikt is. Er komt geen 
leuze of lijstnummer op te staan. De 
deelnemers zijn vrij een aspect van 
D66 te kiezen en dat in hun werkstuk 
te benadrukken. 
"De inzending sluit op 1 oktober 1993. 
Een jury onder leiding van Wim 
Crouwel selecteert een veertigtal inzen
dingen voor een tentoonstelling die 
van november tot eind januari 1994 
een tiental grote steden zal aandoen. 

Behalve de selectie die daar zal hangen, 
zijn alle inzendingen daar te zien in 
een dia-presentatie. Daaruit zal op het 
verkiezingscangres op zaterdag 5 febru
ari 1994 in Krasnapolsky een publieks
prijs tevoorschijn komen. De prijs van 
de jury wordt bekend gemaakt op vrij
dag 5 november a.s. in het Stedelijk 
Museum in Amsterdam, waar ook de 
eerste van de serie tentoonstellingen 
wordt gehouden. Naast de prijswin
naar zijn er tien genomineerden van 
wier inzendingen een serie prentbrief
kaarten wordt gemaakt. Het door de 
jury bekroonde affiche wordt beloond 
met f 7.500,- en dat affiche wordt ge
bruikt als verkiezingsaffiche of het 
wordt, als de actualiteit dat zou verei
sen, enigszins aangepast." 
Plaatselijke afdelingen in wat grotere 
plaatsen worden uitgenodigd contact 
op te nemen met Lennart van der 
Meulen om te overleggen waar en 
wanneer (van donderdag tot en met 
maandag of dinsdag) de tentoonstel
ling in hun gemeente kan plaats heb
ben. De afdeling zorgt dan uiteraard 
voor een politiek/culturele stunt. 
Dit is het eerste affiche van D66 dat al 
publicitair werkt vóór het er is. 

Stijn Verbeeck 
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Wilt u iemand lid maken van D66, 
schrijf dan een briefje met zijn of 
haar naam, adres, plaats en tel.nr. 
naar bovenstaand adres. U kunt 
uiteraard ook bellen. 

De verkiezingen naderen! 

Een politieke partij leeft niet voor de 
verkiezingen, maar het zijn wel de 
momenten die de toekomst van de 
partij bepalen. Bij D66 wordt nu 
overal en op alle niveaus nagedacht 
over de inhoudelijke thema's, de 
beste kandidaten, de te voeren leus 
en de uit te nodigen sprekers. Nog 
nooit heb ik meegemaakt dat de 
partij zo serieus met de eigen toe
komst bezig was. 
Vier jaar geleden was ik als mede
werker verbonden aan het Landelijk 
Secretariaat. We hadden net twee 
succesvolle verkiezingen achter de 
rug: die voor het Europees 
Parlement en die voor de Tweede 
Kamer, vervroegd door de val van 
het kabinet. Voorjaar 1990 was het 
de beurt aan de gemeenteraad. 
Enkele honderden gemeenten moes
ten aan de landelijke partij toestem
ming vragen de naam D66 te voe
ren. De officiële sluitingstermijn 
stond op een half jaar voor de aan
melding in de gemeente. Maar tot 
anderhalve dag voor de finale in
schrijving in de gemeenten werden 
we nog om toestemming gevraagd. 
Of we even per expresse ... Men had 
toch maar besloten mee te doen. 
Er waait nu een andere wind: veel 
concepten van de diverse verkie
zingsprogramma's zijn al op de 
deurmat van de leden gevallen. De 
lokale bestuurders in spe stellen zich 
in mijn gemeente binnenkort voor 
aan de leden. Het regiobestuur heeft 
me als eerste om een bijdrage ge
vraagd voor de komende tijd. Op 
landelijk niveau is eigenlijk albe
kend hoeveel verkiezingsbijeenkom
sten er zullen komen. 
Deze unieke tijd zullen we telkens 
op deze pagina beschrijven. De pre
sentatievergaderingen, de campag
nebijeenkomsten, de verkiezings
commissies, enzovoort. Spelers 
klaar, de verkiezingskoorts kan be
ginnen! 

Alexander Osten 

Schrijf geschiedenis 
met D66! 

Teken in voor het 
campagnelogboek en 

help de campagne 
financieren. 

Zie de rubriek 
partijpers in deze 

Democraat. 



D66 presenteert 
concept 
programma 94·98 

Zie pagina 6 voor gebruiksaanwijzing 
van dit blad! 



Een D66-kijk op de herziening van Nederland 

Uiteindelijk komt het neer op 
de manieren in het bestuur 
"Ik heb de indruk dat we in een paar dagen tijd in een andere zee terecht zijn gekomen. We waren plotseling de Dardanellen of de Bosporus uit en varen nu op 

open zee." Twee weken na de algemene beschouwingen, een paar dagen voor de presentatie van het verkiezingsprogramma klinkt nog enige verbazing door in 

terugblik van Hans van Mierlo op twee dagen debat over de Miljoenennota. 

D66 stond met het voorstel de belas
ting in de eerste schijf met 1 procent te 
verlagen in het middelpunt van de 
aandacht en kreeg steun uit onver
wachte hoek: de coalitiepartijen steun
den het voorstel, maar wilden van de 
dekking niets weten en weigerden al
ternatieven aan te dragen. 
Verkiezingskoorts op het Binnenhof. 
Woordenwisselingen over de 'authen
ticiteit' van voorstellen, dialogen tus
sen VVD en PvdA die de zeventiger ja
ren deden herleven, een Troonrede die 
de verworvenheden van het kabinet 
opsomt. Hans van Mierlo in gesprek 
met de Democraat over het laatste jaar 
van Lubbers/Kok, de D66-inbreng tij
dens de algemene beschouwingen en 
de lang verwachte presentatie van het 
D66-verkiezingsprogramma. "D66 
heeft een concept-programma geschre
ven dat het veranderingsgezinde karak
ter van de partij vertaalt in beleidsma
tige voorstellen voor de komende ja
ren." 

Getrapt oordeel 
"D66 heeft een getrapt oordeel gege
ven over de begroting voor 1994. Wij 
vonden het een vrij ingenieus ant
woord op de economische situatie die 
een half jaar geleden zichtbaar werd, 
een zo redelijk mogelijk evenwicht tus
sen het economisch minimaal haal-
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bare en het sociaal wenselijke. Maar 
één aanname haalt de soliditeit onder
uit, de vooronderstelling van de nul
groei in de lonen. Als je de begroting 
ziet als loopplank naar een volgend ka
binet dan zien we meer problemen 
dan oplossingen over die plank gaan. 
Een nieuw kabinet zal naar structurele 
dekking moeten zoeken voor inciden
tele oplossingen van dit kabinet. Als 
sluitstuk van de kabinetsperiode geeft 
de begroting, zeker vergeleken met de 
voornemens uit 1989, weinig vrolijks. 
De lastendruk is gestegen, de werkgele
genebeid gedaald, het aantal werkzoe
kenden is gestegen, de verhouding ac
tieven - niet-actieven is schever gewor
den, het WAO-volume is gestegen." 

Een cadeautje voor de werkgelegenheid 
"Het voorstel voor de verlaging van 
het belastingtarief in de eerste schijf 
hebben we gedaan omdat juist daar de 
arbeidskosten te hoog zijn opgelopen. 
Wil je dus iets doen aan de ongunstige 
werkgelegenheidssituatie dan moet 
juist aan de onderkant de lastendruk 
omlaag. Het kabinet heeft in 1992 de 
BTW verlaagd toen er een belasting
meevaller was van 2 miljard. D66 heeft 
toen al voorgesteld om dat geld te be
steden aan een verlaging van het tarief 
in de eerste belastingschijf. Het kabinet 
heeft het percentage laten oplopen van 
35 tot ruim 38 procent. Ook nu de co
alitiepartijen in hun conceptpro
gramma's voor verlaging pleitten. Dus 
heb ik gezegd: niet nog een jaar verlo
ren laten gaan en trachten nu al met 
een verlaging te komen. Dat we leen
tjebuur zouden spelen met het voorstel 
is een kinderachtig verwijt. We stellen 
niets anders voor dan we de afgelopen 
jaren al hebben gedaan. Wel is het zo 
dat de coalitie liever vlak voor de ver
kiezingen met een belastingverlaging 
wilde komen. Niet als cadeautje voor 
de werkgelegenheid, maar als een ca
deautje voor de kiezers en wel een half 
jaar te laat." 

De herziening van Nederland 
De algemene beschouwingen leverden 
veel retoriek, een levendig debat en 

zeer globale oordelen over de kabinets
plannen. De verkiezingen wierpen hun 
schaduw vooruit, voor het eerst werd 
het debat direct na Prinsjesdag gehou
den. Ook Van Mierlo greep de debat
ten aan om vooruit te blikken naar po
litieke agenda van de komende jaren: 
"Wat ons land betreft zal voor de vol
gende kabinetten niet veel minder aan 
de orde zijn dan de herziening van 
Nederland in zo breed mogelijke zin. 
Herziening van de democratie door di
rektere verbindingen tussen burgers en 
het proces van wetgeving en bestuur 
aan te brengen. Herziening van het be
stuur door herinrichting van staatsap
paraat en lagere overheden, herziening 
van de overlegeconomie en het mid
denveld, die nog te zeer de snit dragen 
van die verdwenen zuilenmaatschap
pij. Herziening van onze te eenzijdige 
georiënteerde economie. Herziening 
tenslotte van onze sociale structuur, 
waarin het manna van de uitkeringen 
de toegang tot de arbeidsmarkt heeft 
bedolven, waarin we te zacht zijn ge
worden voor onrechtmatigen en te 
hard dreigen te worden voor de recht
matigen." 
"Dat proces van herziening zallangs 
twee lijnen geregisseerd worden. Eén is 
de lijn van de individualisering, dat is 
geen lijn waarvoor men kan kiezen 
maar een lijn van de geschiedenis, die 
zich zal voortzetten en ons politici 
voor de opdracht plaatst te voorkomen 
dat zij die het niet kunnen helpen aan 
die lijn bezwijken. De tweede lijn is die 
van de duurzame ontwikke-
ling, die de economie moet gaan be
heersen en haar traditionele orde en 
wetmatigheden zal verstoren. Het 
kernvraagstuk in de ontwikkelde wes
terse wereld is dat we verworvenheden 
en waarden hebben voortgebracht, die 
zich tot nu toe langs parallelle lijnen 
ontwikkelden en zich naast elkaar ver
droegen; lijnen die nu naar elkaar toe
buigen en elkaar kruisen. Het is op die 
snijpunten dat diezelfde verworvenhe
den elkaar in de weg gaan zitten. Als 
één van de voorbeelden noem ik de 
waarde van privacy en de waarde van 
veiligheid, die inbreuk op privacy kan 



oproepen. We zullen of nieuwe verzoe
ningen moeten bedenken tussen die 
waarden of keuzes maken en aan dát 
werk zal men de politicus herkennen -
of de politieke partij." 
"Een moeilijke opdracht zal het zijn 
om die herziening tot stand te bren
gen, consequent en vastberaden, maar 
ook met die zorgzaamheid die voort
komt uit het besef dat de maatschappij 
uit levend materiaal bestaat. 
Shocktherapie kan z'n nut hebben, 
maar vindt z'n morele en psychologi
sche grenzen in dat aspect. Wie die 
passeert, wie daadkracht verwart met 
de botte bijl, vernielt meer dan hij re
pareert en zal zichzelf tegenkomen." 

Ruimte voor de toekomst 
"Het concept-verkiezingsprogramma is 
een welbewuste poging om in beleid
stermen het karakter van D66 te verta
len. Het toont aan dat je een bestuur
lijke invulling kunt geven aan noodza
kelijke en ingrijpende veranderingen 
in de organisatie en structuur van de 
samenleving en het bestuur. In het 
programma worden een aantallijnen 
doorgetrokken en uitgewerkt die al die 
jaren het D66-gedachtengoed hebben 
bepaald. De individualisering, de eco
logisering, de democratisering en de 
internationalisering bepalen onze op
stelling op vrijwel ieder terrein." 
"Zo heeft de programmacommissie zo 
consequent mogelijk onze radicale 
houding ten aanzien van het milieu 
verzoend met een beleid dat moet uit
monden in een duurzame samenle
ving. Het programma formuleert een 
paar scherpere milieudoelstellingen, 
maar neemt vooral de doelstellingen 
van het NMP+ over en geeft aan hoe 
we die ambitie wèl kunnen waarma
ken. Het bevat een consequent plei
dooi voor verschuiving van lasten van 
arbeid naar milieuvervuiling en ener
giebesparing. Het programma inte
greert duurzame produktie in de po
ging om onze economie op te poetsen 
en het probeert door introductie van 
het begrip 'milieugebruiksruimte' de 
waarde van het milieu naast arbeid en 
kapitaal mee te laten tellen in kosten 
van produktie en consumptie." 

"Het programma laat zien dat het een 
valse voorstelling van zaken is dat er 
een tegenstelling bestaat tussen indivi
dualisering en de publieke zaak, de be
kommernis met de zwakkeren in de sa
menleving bijvoorbeeld. 
Individualisering is een onontkoom
baar gegeven dat de samenleving en de 
politiek voor nieuwe problemen stelt, 
maar individualisering is geen norma
tieve ontwikkeling. Er kunnen goede 
en slechte kanten aan zitten. Grotere 
zelfstandigheid van mensen is een 
voorrecht van het individualiserings-

proces, grotere verschillen tussen men
sen die die zelfstandigheid aankunnen 
en zij die dat niet kunnen een nadeel. 
Een extra opdracht voor de politiek is 
dus te voorkomen dat minder bevoor
rechte mensen onder het fenomeen 
bezwijken. Beide aspecten vindt je te
rug in het programma: we proberen 
mensen en organisaties de ruimte te 
geven om zelfstandig over de inrich
ting van hun bestaan te besluiten -
door drempels weg te nemen in de be
lastingheffing, door mensen persoon
lijk meer verantwoordelijkheid te ge
ven voor de manier waarop ze zich 
verzekeren. Maar tegelijkertijd blijft de 
overheid volledig verantwoordelijk 
voor degenen die buiten hun schuld in 
een afhankelijke positie terecht ko
men. Voor die groepen- ouderen, vol
ledig arbeidsongeschikten, mensen die 
onmogelijk op de arbeidsmarkt terecht 
kunnen - moet de overheid de inko
mensontwikkeling maximaal beïnvloe
den." 

"De Partij van de Arbeid heeft een ver
kiezingsprogramma geschreven dat in 
analyse en toonzetting een hoog D66-
gehalte heeft. Het is natuurlijk toe te 
juichen dat je gedachtengoed gemeen
goed wordt van andere partijen. Veel 
minder elegant is het om dat niet te er
kennen, maar net te doen alsof die ele
menten nooit van D66 zijn geweest en 
altijd al onderdeel van je eigen gedach
tengoed vormen. Zo schrijft de PvdA 
dat D66 zich altijd teveel op de poli
tieke democratie heeft gericht en dat 
het tijd wordt voor democratisering 
van de samenleving. Dat is dus de we
reld op z'n kop. Vrijwel ieder D66-pro
gramma dat de afgelopen decennia is 

verschenen neemt de democratisering 
van de samenleving als uitgangspunt 
en werkt daarbinnen ook de relatie kie
zer gekozenen uit. In het nieuwe pro
gramma doen we weer voorstellen 
voor democratisering op verschillende 
terreinen. We willen de ondernemings
raden een duidelijke rol geven bij het 
arbeidsvoorwaardenoverleg, de zeggen
schap over de scholen moet wegge
haald worden bij de koepels en bij de 
schoolbesturen worden gelegd, we stel
len voor de positie van de patiëntenor
ganisaties te versterken en trekken daar 
geld voor uit." 

"Er liggen nu vier concept-program
ma's. Waarvan er al twee een gat heb
ben van drie miljard en waarvan ver
schillende voorstellen al weer zijn afge
zwakt. Dat is eigenlijk dolkomisch: 
partijen presenteren met veel bravoure 
concept-programma's alsof het de ver
kiezingsprogramma's zijn en laten er 
vervolgens geen spaan van heel. 
Terwijl de uiteindelijke campagne niet 
over de programma's zal gaan, maar 
over zaken die daar tussenin liggen. Ik 
zie ons concept als een beginpunt voor 
de bespreking en vaststelling van het 
programma door de hele partij. Maar 
ook wat ons betreft zal de campagne 
niet alleen over de inhoud van de 
vraagstukken gaan, maar ook over de 
manier waarop het bestuur met die 
vraagstukken omspringt. Dat bepaalt 
uiteindelijk of je als politiek slaagt of 
faalt. Ik heb dat tijdens de algemene 
beschouwingen ook het grootste on
derscheid tussen D66 en de coalitiepar
tijen genoemd: de manieren in het be
stuur". • 

Van Mierlo en de politieke moraal 

"Mijnheer de voorzitter! Terwijllzetbegovic zijn eigen achterban uitlegt, met pijn in het hart dat 
een driedeling van Bosnië onafwendbaar is, roept Nederland dat dat niet in overeenstemming is 
met de akkoorden van Londen. Het steekt een beetje wrang af bij een andere moralisme, dat hier 
haaks op staat. De weigering van het visum aan Poncke Princen. Met alle begrip voor de gevoe
lens van direkt betrokkenen, dacht ik toch: waarop berust eigenlijk onze hoop dat Moslims, 
Kroaten en Serven, zich met elkaar verzoenen - over het graf heen van hun zes maanden gele
den vermoorde broers - als wij ten overstaan van de hele wereld niet in staat blijken te zijn over 
vijfenveertig jaar heen te stappen voor een moment van verzoening over een reeds lang ver
jaarde daad?" 
"Beslissend voor de kansen van Europa en van Nederland is of we een oplossing weten te vin
den voor het vraagstuk van de sociale zekerheid en of het ons lukt een samenlevingscultuur te 
vinden, waarin we kunnen leven met het migratieverschijnsel. Dat moet ook ingedamd en be· 
stuurd worden, maar het moet in de eerste plaats herkend worden als een verschijnsel waaraan 
men zich niet kan onttrekken en waarmee men moet leren leven. Van dat vraagstuk hebben we 
nog maar de bekende neus van de kameel gezien. Over de hele aardbol trekken op dit tijdstip 
van de geschiedenis grote hoeveelheden mensen van het ene gebied naar het andere. Het is een 
illusie te denken dat Europa zelfs in de meest georganiseerde vorm daarbuiten zou kunnen blij· 
ven. Het Fortress Europe dat daarvoor nodig zou zijn, zou een bolwerk van kwaadaardigheid 
zijn. Migranten moeten integreren in de Europese cultuur. Onze migranten in de Nederlandse 
cultuur, maar de identiteit van die cultuur is geen onveranderbaar vast gegeven. Al integrerend 
herscheppen zij mede onze identiteit. Wie zich daartegen verzet is een vreemdelingenhater." 
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Het programma is verzoening en geen capitulatie 

066 presenteert 'Ruimte voor de 
toekomst' 
Of het programma was geschreven om het CDA een plezier 

te doen, zo vroeg een journalist die het hoofdstuk 'Een de

mocratische samenleving' opvallend genuanceerd vond. 

Het was een van de vele vragen tijdens de perspresentatie 

van het concept verkiezingsprogramma 1994-1998 van D66 

'Ruimte voor de toekomst', begin oktober in Nieuwspoort 

"Nou nee", antwoordde Van Mierlo droog. Hij legde vervol

gens uitvoerig uit dat D66 sinds de oprichting een radicale 

democratisering van de samenleving bepleit, maar dat dat 

pleidooi niet op dezelfde hoop moet worden geveegd als de 

kritiek van PvdA en VVD op het middenveld. 

De PvdA wil de Sociaal Economische 
Raad (SER) afschaffen en de VVD zelfs 
het hele middenveld. D66 maakt zich 
daarentegen juist zorgen over de ver
zwakking van het middenveld. "Dat 
middenveld moet daarom veranderen: 
patiënten moeten het meer voor het 
zeggen krijgen in de gezondheidszorg, 
ouders en leerlingen in de scholen en 
kijkers in de omroepen. Vernieuwing 
gaat het best van onderaf", zei Van 
Mierlo. 
De persconferentie begon met ruim 
een half uur college van de voorzitter 
van de programmacommissie, Bert 
Bakker. Deskundig beantwoordde hij 
alle vragen van de journalisten die zich 
vooral concentreerden op het sociaal
economisch deel. Hoe denkt D66 de 
komende jaren drie miljard te bezuini
gen op de uitkeringen? Geduldig legde 
Bakker uit dat het Centraal Planbureau 
van 1995 tot en met 1998 rekening 
houdt met een volledige koppeling. De 
programmacommissie denkt echter dat 
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er voorlopig niet gekoppeld kán wor
den: daarvoor blijft de verhouding tus
sen werkenden en niet-werkenden te 
negatief. "De programmacommissie 
gaat daarom uit van een gedeeltelijke 
koppeling die wordt aangevuld met 
een gerichte belastingmaatregel, welke 
een eventuele verlaging van de koop-

' kracht van de minima zoveel mogelijk 
' ongedaan kan maken", aldus Bert 
i Bakker. 

De vanzelfsprekende kritiek van de 
PvdA richt zich vooral op dit punt. Als 
Van Mierlo Nieuwspoort verlaat, kruist 
hij PvdA-voorzitter Rottenberg die net 
een interview geeft en met grote ogen 

de camera laat ge
loven dat D66 de 
minima laat val
len. "Een gotspe", 
mompelt Van 
Mierlo: "En dat 
voor een partij die 
in de afgelopen 
vier jaar van rede
lijke economische 
groei zegge en 
schrijve anderhalf 
keer heeft kunnen 
koppelen." 
De programma
commissie heeft 
geen dingen wil
len beloven die ze 
niet waar kan ma-
ken. Daarom is 

het, volgens Bert Bakker, een degelijk 
en realistisch programma geworden. 
En daardoor ook wat saai? "Welnee", 
antwoordt Bakker. "We hebben de her
ziening van Nederland als leidraad ge
nomen voor ons programma: de eco
nomie moet worden vernieuwd, even
als de economische structuur; de 
democratie, evenals de te democratise
ren samenleving; het milieu moet een 
veel centralere plaats krijgen in het be
leid en er moet consequenter gewerkt 
worden aan duurzame ontwikkeling. 
Dat kan je toch niet saai noemen. Maar 
natuurlijk hebben we gekeken naar wat 
haalbaar is en de dingen niet mooier 
voorgesteld dan ze zijn of kunnen wor
den." 
Later sluit Van Mierlo daarop aan: "Dit 
programma kan gezien worden als een 
poging om de idealen van een kleine 
partij te verzoenen met de verantwoor
delijkheid van een grote partij." Ah, u 
heeft concessies gedaan om maar aan 
de macht te komen?" "Nee", ant-

woordt Van Mierlo beslist, "Ik sprak 
over verzoening, niet over capitulatie." 
Nadat het concept-programma is aan
geboden aan partijvoorzitter Wim Vrij
hoef (die de commissie alvast van harte 
bedankte voor de geleverde inspan
ning) en aan fractievoorzitter Hans van 
Mierlo gaat het de journalisten vooral 
nog om de vraag: wie met wie en waar
om niet? Van Mierlo blijft bij zijn 
voorkeur voor een paarse coalitie. 
Natuurlijk is het er, vooral na het ver
schijnen van het VVD-programma, 
niet gemakkelijker op geworden. "Maar 
het is niets nieuws dat programmati
sche samenwerking tussen PvdA, D66 
en VVD een hele opgave zal zijn. Dat 
doet echter niets af aan de noodzaak 
dat het er eens van moet komen, om 
de politieke verhoudingen te zuiveren. 
Dat is niet gericht tegen het CDA, waar 
op zichzelf net zo moeilijk of makkelijk 
mee te regeren zal zijn als met andere 
partijen. Maar als er geen paarse coali
tie komt, dan is dat een blamage die de 
PvdA en de VVD zich kunnen aanreke
nen." 
De maandag na de persconferentie valt 
de koude douche in de media mee. Het 
programma komt VNO en NCW realis
tisch voor, maar ze zijn tegen de regu
lerende heffingen. De FNV is voor die 
heffingen, maar vindt het programma 
vlak als het Nederlandse landschap. 
Bert Bakker: "Vlak? Misschien. Maar 
wel een mooie vlakte waarin je heel ver 
kunt kijken." Misschien moet de FNV 
de passages over de overlegeconomie, 
het algemeen verbindend verklaren 
van CAO's en de grotere rol van onder
nemingsraden in het arbeidsvoorwaar
denoverleg nog eens lezen. Die zal zij 
niet zo vlak vinden. De Volkskrant 
noemt het programma een bijdrage 
aan 'de grijze gehaktballerij'. Misschien 
verlangt die krant terug naar oude ge
polariseerde tijden. Maar voor wie de 
nuance zoekt, valt er in het pro
gramma heel wat te beleven. Bert 
Bakker in diezelfde Volkskrant: "We 
wilden niet schokken met verrassin
gen. Verrassingen kunnen heel onaan
genaam zijn. Kijk maar naar de bejaar
den. De enige verrassing is misschien 
de consistentie met ons vorige pro
gramma. De VVD is juist met een heel 
ander en veel korter programma geko
men en de PvdA heeft heel veel pa
gina's nodig voor verantwoording en 
zelfbeklag." 

Berend van der Ploeg 



Congres Nieuwe Stijl 
Het is zover. De afgelopen maanden heeft het congresteam 

keihard gewerkt aan de invulling van het congres nieuwe 

stijl. Alle voorbereidingen zijn getroffen om u een zo plezie

rig, spannend, verrassend en ontspannen mogelijk congres 

aan te bieden. 

Veel zal anders gaan dan tot nu toe ge
bruikelijk was. D66 is immers in bewe
ging, niet alleen in de peilingen maar 
ook in de eigen organisatie. Overigens 
is er natuurlijk wel iets dat onveran
derd blijft: die unieke, gezellige D66-
congressfeer. 

Het komende congres zal bestaan uit 
een bonte mengeling van bijeenkom
sten, zoals side-meetings, fringe-mee
tings, plenaire debatten, spreekhoeken 
en vragenuurtjes. Eigenlijk zijn er zo
veel mogelijkheden dat u zelf uw ei
gen, unieke congres kunt samenstel
len. 

Opvang nieuwe leden 

In dit congresoverzicht vindt u het 
volledige programma. Neem even de 
tijd om voor uzelf het beste pro
gramma samen te stellen. 

Naast alle aandacht voor de serieuze 
zaken bieden wij u een zo mogelijk 
nog gevarieerder programma ter ont
spanning. U kunt een keuze maken uit 
diverse sportieve activiteiten zoals 
squash, zwemmen, bowlen, enzovoort, 
maar ook het culturele aanbod vraagt 
om keuzen. Wat denkt u van cabaret 
(speciaal voor D66 geschreven door 
Ivo de Wijs en Pieter Nieuwint), een 
salonorkest, een blaaskapel, jazz, een 
steel-band en ga zo maar door. 

Dit wordt een congres waar nog lang 
over gesproken zal worden en dat u 
echt niet mag missen. Als u nu nog 
niet heeft geboekt voor een overnach
ting dan moet u daar niet te lang meer 
mee wachten (zie kader op deze pa
gina). Vol is vol! 

Namens het congresteam wens ik u 
twee heel plezierige dagen toe. 

fikkie van der Giessen, 
congresdirecteur 

advertentie 

Bent u nog nooit eerder op een algemene ledenvergadering 
geweest? Wilt u zich als nieuw lid nader informeren over 
wat er allemaal op het congres te beleven valt? Is het u nog 
onduidelijk wat al dat gedoe met moties en amendementen 
nu precies inhoudt? Wenst u alles te weten over de 'fringe
meetings' op het congres? 
Geen probleem. Ook op dit congres verzorgen Stijn 
Verbeeck en kornuiten de opvang van nieuwe leden. 
Wanneer u bij·de ingang naar hen vraagt, zullen zij u in de 
relatieve geheimen van het congres inwijden. 

FBTO verlaagt 
hypotheekrente! 

Congresboeken 
Wilt u congresboek A ontvangen, belt u dan met 
het Landelijk Secretariaat, 070-3621515. Wilt u 
dan uw lidmaatschapsnummer bij de hand hou
den? 
Congresboek B, met actuele politieke moties, is 
op het congres zelf verkrijgbaar. 

Reserveer nu! 
A:u nu belt, kunt u nog een kamer reserveren in congrescentrum 

Kongshof: 040-537475. Dan kunt u, zonder u om de terugreis te be
kormeren, genieten van het cabaret van Ivo de Wijs en van het feest 

op zaterdagavond. 

Spaar hypotheek: 

6,9% 
Bel nu: 058 · 911 876 

c=:::::::::--:-

FBTO 
c:::::::::::::: 

Gelukkig 111aar 
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*In 1992 waren er 43.500 mensen 
werkzaam op Schiphol 

Werkgelegenheid (excl. Fokker} (x 1000) 
------------·-
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(x 1000) 
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ALV 57 • agenda 
zaterdag 30 oktober 

10.00. 11.00 

11.00 • 11.30 

11.30-11.45 
11.45-12.45 
12.45-13.15 

13.00 
13.15-14.15 
14.30 • 15.30 

opening door de partijvoorzitter 
introductie congresleiding 
benoeming notulen- en stemcommissieop voordracht con
gresleiding 
toelichting stemproceduresdoor stemcommissie 
toelichting deelsessie-procedures door congresleiding 
FINANCIEN 
• jaarrekening 1992 
• begroting 1994 
ALGEMENE ORGANISATORISCHE MOTIES 
• besluittot verkoop van het eigen pand 
• oprichting stichting beheer huisvestingsvermogen 
STEMADVIESCOMMISSIE EERSTE KAMER, 
• instellingsbesluit 
presentalie kandidaten besturen en commissies 
opening stembussen 
MIGRATIE, inleiding 
MIGRATIE, deelsessies 
lunch 
spreek"uur" fractieleden TK EK EP 
sluiting stembussen 
fringe meetings (zie rooster pag. ) 
fringe meetings (zie rooster pag. ) 
BASISINKOMEN 
CULTUUR 
BESTUURLIJKE VERNIEUWING 
KERNTAKEN OVERHEID 
INDUSTRIEBELEID 
OUDERENBELEID 
GOKVERSLAVING 

15.30 • 16.30 
16.30 
16.30. 17.30 
17.30 • 18.00 
18.00 
18.00 • 21.00 
21.00 • 21.45 
22.00 • 02.00 

PSVI-MASTERCLASSES 
SWB • WORKSHOPS 
BV ·WORKSHOPS 
JO • WORKSHOPS 
MIGRATIE, plenair 
sluiting indiening Actuele Politieke Moties 
toespraak Tweede Kamerfractie voorzitter 
uitslag verkiezingen 
schorsing vergadering 
diner en verpozing 
Cabaret Ivo de Wijs 
feest 

zondag 23 oktober 

08.30 • 09.00 
09.30 • 09.35 

09.35 • 09.45 

09.45 • 1 0.00 
10.00-11.15 
11.15-12.00 
12.00 • 13.00 
13.00 • 13.30 
13.30 • 14.30 
14.30 • 15.30 
15.30 - 16.00 
16.00 • 16.30 

advertentie 

bezinningsbijeenkomst 
heropening vergadering 
toelichting stemprocedures 
toelichting procedures deelsessies 
ACTUELE POLITIEKE MOTIES 
besluit in behandeling nemen 
EUROPEES PROGRAMMA, inleiding 
EUROPEES PROGRAMMA, deelsessies 
ACTUELE POLITIEKE MOTIES, deelsessies 
PRESENTATIE TWEEDE KAMER-KANDIDATEN 
lunch 
fringe meetings, vervolg (zie rooster pag. 
EUROPEES PROGRAMMA, plenair 
ACTUELE POLITIEKE MOTIES, plenair 
toespraak partijvoorzitter 

WORD LID VAN NATUURMONUMENTEN VOOR 35,· GIRO 9933 (0 4: -'-"''';"'~------
Alleen met uw hulp wint de natuur terre-in. Noordereindt~ 60, 1243 JJ 's-Graveland. Telefoon 035-55 99 33. ~ Natuutmonumen«n 
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Cultuur I 
Onderwerp: taal 

Een van de eigenheden van een cul
tuur is de taal. De taal is een drager van 
de zogenaamde "culturele identiteit". 
Het belang van het behoud en blijvend 
gebruik van de eigen taal wordt 
daarom in het algemeen groot geacht. 
Dat geldt ook voor het Nederlands. We 
zien echter dat in de loop van de tijd 
ook onze eigen taal verandert. 
Dialecten verdwijnen of veranderen, 
de eigen taal wordt gevoed met nieuwe 
woorden en uitdrukkingen uit andere 
talen en culturen. Deels via de media, 
deels wegens een veranderde bevol
kingssamenstelling. Bij sommigen leidt 
dat tot de angst dat onze eigen taal ver
dwijnt, dat de zogenaamde kleine talen 
zullen verdwijnen. De grotere betrok
kenheid van de Europese landen op el
kaar in de Europese Gemeenschap zal 
dit verschijnsel alleen maar verergeren. 
Is overheidsingrijpen hier op zijn 
plaats? 
Anderen kennen deze vrees niet. Een 
taal is weliswaar aan verandering on
derhevig, maar zal niet verdwijnen. 
De betrokkenheid van verschillende 
landen en culturen met elkaar zal in de 
toekomst alleen nog maar toenemen. 
Een stimulering van de wederzijdse di
recte communicatie is daarbij van be
lang. De opvattingen verschillen over 
de manier waarop dit moet gebeuren. 
Zou de verplichting (of stimulering) 

nn r 

Cultuur 111 
In Nederland subsidieert de rijksover
heid over het algemeen de uitvoeren
den van kunst, terwijl de lagere over
heden zorgdragen voor de accommo
daties. In het algemeen kunnen we 
stellen dat in het vorig decennium eer
der sprake was van centralisering dan 
van decentralisering. In landsdelen 
zonder grote stedelijke centra die veel 
geld aan kunst besteden, is de rol van 
de provincie groot. 
Zou het niet beter zijn van deze taak
verdeling af te stappen? De stad is 
meer en meer herkenbaar als eenheid 
waarbinnen zich cultuur kan ontwik
kelen. Aan de steden of stedelijke cen
tra zouden besluitvorming en de fi
nanciële middelen voor de kunst over
gedragen kunnen worden. 
En wat kan de rol zijn van de toekom-

voor iedereen in Europa om bijvoor
beeld Engels als tweede taal te leren 
een verbetering zijn t.o.v. de huidige 
situatie? Of moeten we het in een an
dere richting zoeken (vertalingen, taal
scholen, snelcursussen). In het eerste 
geval wordt wel gevreesd dat de afzon
derlijke talen geen lang leven meer be
schoren zullen zijn, een verlies aan cul
turele identiteit. In het tweede geval 
kan de veelvormigheid van taalgebie
den in Europa gehandhaafd blijven, 
maar zullen er landen blijven die niet 
of nauwelijks een andere Europese taal 
spreken dan de eigen. 
Over deze aspecten, en de mogelijke 
rol van de overheid en het onderwijs 
hierin discussiëren Aad Nuis en Jan 
Stroop met elkaar en met de zaal, on
der voorzitterschap van Hugo 
Verdaasdonk. 

Voorzitter: 
Hugo Verdaasdonk, hoogleraar literatuursociologie 
aan de Katholieke Universiteit Brabant, en voorzitter 
van het Fonds voor de Letteren. 

Sprekers: 
• Aad Nuis, voorzitter commissie Cultuur van de 

Tweede Kamer, Neerlandicus. 
-Jan Stroop. Dr. J.P.A. Stroop is hoofddocent vak
groep Nederlandse Taalkunde aan de Universiteit 
van Amsterdam. 

wrrom s w;w m t r m- m n t u r rn t 

stige regio's of gewesten? Een actueel 
thema dat in de komende jaren princi
piële besluitvorming vereist. Dit biedt 
D66'ers de gelegenheid actief op de di
verse niveaus ervaringen uit te wisse
len. 
De beide sprekers geven elk hun visie 
op de mogelijkheden en onmogelijk
heden van decentralisatie van het cul
tuurbeleid. 

Voorzitter: 
Leo Cornelissen, voorzitter van de D66-fractie van 
het ROA (Regionaal Orgaan Amsterdam e.o.) 

Sprekers: 
• Rudi Fuchs, directeur Stedelijk Museum 
Amsterdam 
• Cas Smithuyzen, directeur van de 
Boekmanstichting 
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Cultuur 11 
Onderwerp: de verhouding tussen overheid, 

markt en particulier initiatief. 

In het verleden was het particulier ini
tiatief, naast de kerk, verantwoordelijk 
voor de totstandkoming van culturele 
voorzieningen en activiteiten, alsmede 
de totstandkoming van kunstcollecties. 
Vanaf het einde van de vorige eeuw 
heeft de overheid deze taak overgeno
men. In de loop der tijd is de betrok
kenheid van de overheid meer en meer 
gegroeid, ook op het gebied van de 
kunst en cultuur. Van vele kanten 
wordt een beroep gedaan op de alge
mene middelen. Het voortbestaan van 
vele kunstuitingen is afhankelijk ge
worden van overheidssubsidies. 
Wij vinden het van belang dat er een 
veelzijdig cultureel klimaat in ons land 
bestaat. Anderzijds dienen we met de 
algemene middelen zorgvuldig om te 
gaan. Het is de taak van de overheid 
zorg te dragen voor een goed cultureel 
klimaat. 
Maar wat verstaan we onder een goed 
cultureel klimaat en waar moeten de 
collectieve middelen aan worden be
steed? 
De markt, de commercie, heeft ook in 
de kunst en cultuur een grotere rol ge
kregen. Dienen wij ons hierop te rich
ten, op 'de smaak van de meerder
heid'? Of heeft de overheid nu als taak 
er op toe te zien dat nieuwe, minder 
bekende, experimentele kunstuitingen 
een kans krijgen en dient zij zich te 
richten op subsidiëring van die seg
menten die de markt laat liggen? Dient 
de overheid een gericht stimulerend 
beleid te voeren of een voorwaarden
scheppend beleid? 
Een meer algemene vraag: is de over
heid, de politiek, in staat zelf een kwa
liteitsafweging te maken, of laat zij dit 
over aan adviesorganen met deskundi
gen? Moet de kunstenaar meer directe 
invloed hebben op de subsidietoeken
ning? Wat zijn de voor- en nadelen 
van fondsvorming? Nemen fondsen zo 
langzamerhand de 'mecenasfunctie' 
van de overheid over? 
Al met al gaat het om kerntaken van de 
overheid op het gebied van kunst en 
cultuur en de vraag wat gesubsidieerd 
dient te worden en op welke gronden. 

Voorzitter: 
Marian Louppen, gedeputeerde Cultuur voor D66 in 
Gelderland. 

Sprekers: 
·Prof. P. de Grauwe, Econoom aan de Universiteit 
van Leuven, senator voor de Vlaamse liberale partij. 
Auteur van het boek "De Nachtwacht in het donker", 
over kunst en economie, en de rol van de overheid. 
• mr.drs. A. Nicolaï, secretaris van de Raad voor de 
Kunst. 



Industriebeleid I 
Onderwerp: Hoe kan in een Europa zonder grenzen het bedrijfsleven in staat worden gesteld 
te concurreren en banen te scheppen? 

Gezien de internationalisering van de 
economie en de toenemende werkloos
heid is dit onderwerp van groot be
lang. De discussie over dit probleem 
rond het industriebeleid blijft echter 
veelal steken in een polemiek rond en
kelingen als Fokker of DAF. 
Deze fringe-meeting wil verder gaan: 
het brede verband, de samenhang tus
sen thema's en beleidsterreinen, dient 
centraal te komen staan. Dit betekent 
dat alles aan bod moet kunnen komen, 
van technologische ontwikkeling tot 
arbeidskosten en van infrastructuur tot 
subsidieregelingen. In Nederland staan 
politiek en bedrijfsleven huiverig te
genover specifieke of defensieve steun. 
Liever ziet men generieke, voorwaar
denscheppende en offensieve maatre
gelen. 
Is industriebeleid op Nederlandse 
schaal sowieso eigenlijk wel zinvol? 
Het ondernemingsklimaat wordt im
mers voor een belangrijk deel buiten 
de landsgrenzen bepaald en dat kan 
hooguit op Europees niveau worden 
beïnvloed. Samenwerking in Europees 
verhand biedt daarom betere vooruit-

Industriebeleid 11 
De fringe-meeting over industriebeleid 
op zondag zal zich in algemene zin 
toespitsen op het Europees pro
gramma. De invloed van de eenwor
ding, de interne markt en de mogelijke 
effecten van een Monetaire Unie op 
het industriebeleid. Dat zijn allemaal 
factoren die nog onvoldoende in de 
discussie zijn doorgedrongen. 

Het lorum zal bestaan uit een aantal prominente ver

tegenwoordigers van (Europese) ondernemingen en 
overheden. 

Fringe-meetings 

zichten aan Nederlandse ondernemers. 
Het Nederlands sociaal-economisch 
stelsel kent echter nog talrijke mecha
nismen en structuren die een optimale 
ontwikkeling van markten en onderne
mingen in de weg staan. Ook in dit op
zicht zijn de problemen evenwel oplos
baar door (inter)nationale samenwer
king op ieder niveau en elk terrein. 
Alleen op die manier zal een modern 
en effectief industriebeleid tot stand 
kunnen komen. 
D66 neemt met deze fringe-meeting 
Industriebeleid actief deel aan de dis
cussie. In overleg met een forum wordt 
vooraf een aantal stellingen geformu
leerd, die uitgangspunten bieden voor 
een (inter)nationaal industriebeleid. 

Sprekers zaterdag: 

- S.M. Dekker, directrice Nederlands Verbond van 
Ondernemingen in de Bouwnijverheid 

- ir. W. Dik, voorzitter Raad van Bestuur Kon. PTT 
Nederland NV 

- J. Kamminga, voorzitter Kon. Ned. 

Ondernemingsverbond 

-mr. A.A. Westerlaken, voorzitter CNV. 

fan Willem Tellegen organiseerde de fringe· 

meetings over industriebeleid. 

Aan de fringe-meetings kan iedere congresganger deelnemen: hoe meer, hoe beter! Een 
fringe-meeting heeft als voornaamste doel het uitlokken van discussie zodat de verschil· 
lende standpunten met betrekking tot een thema of (probleem)stelling kunnen worden geïn
ventariseerd. Tijdens het Congres Nieuwe Stijl zullen de bijeenkomsten draaien rond de vol· 
gende beleidsonderdelen: Basisinkomen, Cultuur, Bestuurlijke Vernieuwing, Kerntaken 
Overheid, Industriebeleid, Lokale Politiek. Meerdere fringe-meetings zullen in twee delen 
worden gesplitst; vanwege de aard van het onderwerp, maar ook gezien het meerdaags ka· 
rakter van dit congres. 

Lokale politiek: 
Gokverslaving 
De laatste tijd genieten het gokken en 
de ontwikkeling van de kansspelen zo
wel op lokaal als nationaal niveau 
ruime politieke aandacht. Steeds meer 
wordt onderkend dat aan deze vorm 
van recreatie die vooral door jongeren 
beoefend wordt, risico's verbonden 
zijn die kunnen leiden tot (extreem) 
probleemgedrag. 

Moet de overheid nu ingrijpen en zo 
ja, hoe? Moet de plaatsing van alle 
gokautomaten verboden worden of 
moet de kans op verslaving terugge
drongen worden door bijvoorbeeld 
geen automaten toe te staan in laag
drempelige voorzieningen als sport
kantines en snackbars? De Vereniging 
Automatenhandel Nederland (VAN) 
pleit voor het laatste en wil met ge
meenten convenanten afsluiten over 
door de vereniging te handhaven aan
tallen. Daarnaast biedt zij de gemeen
ten een tegemoetkoming in de kosten 
voor de hulpverlening. 

Dubbel spel of goed beleid? Deventer is 
zeer tevreden over de samenwerking 
met de VAN. Amsterdam heeft het na 
het gedeeltelijk bekend worden van 
een geheim politierapport waarin een 
negatief beeld wordt geschetst van het 
Horecawezen, niet aangedurfd om op 
dit moment een convenant te sluiten. 
De VAN zou haar cliënten niet in de 
hand hebben en misschien ook wel 
nooit kunnen krijgen. Is het horecawe
zen afhankelijk van de gokautomaten 
en worden deze vooral gebruikt om wit 
geld zwart te wassen? 

Al deze vragen zullen aan de orde ko
men in deze fringe-meeting. In de zaal 
zijn vertegenwoordigers van de speel
automatenbranche, het horecawezen 
en ex-verslaafden uitgenodigd. 

Voorzitter: 

E. Spier (senator) 

Deelnemers: 

·Mevrouw A. Kok, namens de VAN (Vereniging 
Automatenhandel Nederland) 

- De heer J. Walburg, directeur Jelllnekkliniek 

• G.J. Wolllensperger, lid tweede kamer D66 
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Basisinkomen I 
Onderwerp: 066 moet streven naar de invoering van een basisinkomen. 

Deze stelling staat centraal in het debat 
over de wenselijkheid en de haalbaar
heid van een gegarandeerd inkomen. 
Voorstanders van de stelling dienen 
ten eerste aan te geven wat er mis is 
met het huidige sociale zekerheidsstel
set en met de bijstandswet. Vervolgens 
moeten zij beargumenteren waarom 
met de invoering van het basisinko
men die problemen verdwenen zullen 
zijn. Hierbij wordt ook een opsom
ming van eventuele negatieve gevol
gen verwacht. Tot slot moeten de voor
standers aantonen waarom de voorde
len van invoering de nadelen 
overschaduwen. 
Tegenstanders richten zich op de ont
kenning van het problematische karak
ter van de situatie of zij geven aan 
waarom de invoering van een basisin
komen het door de voorstanders ge
schetste probleem niet oplost. Daarbij 
worden extra nadelen in de strijd ge
bracht, wat zal moeten uitmonden in 
een beredeneerde afwijzing van boven
staande stelling. 
Het zal een debat op z'n Engels wor
den. Dus, zoals in het Lagerhuis, zullen 
voor- en tegenstanders tegenover el
kaar zitten, gescheiden door een smal 
pad. De leiding is in handen van een 
onafhankelijke speaker, gezeten aan 
het eind van het pad. Wie wil spreken 
staat op. Is men uitgesproken, dan gaat 

Basisinkomen 11 
Onderwerp: sociale zekerheid 

Lies is een alleenstaande werkloze met 
een RWW-uitkering van fl. 1232,= per 
maand. Bij de kruidenier op de hoek 
kan ze een dag per week komen wer
ken, hetgeen haar fl. 400,= bruto per 
maand oplevert. Lies berekent dat zij 
daarvan fl. 300,= netto overhoudt, 
waarvan 75% (fl. 225,=) afgedragen 
moet worden aan de sociale dienst. Per 
saldo verdient zij dus slechts fl. 75,= 
extra per maand; omgerekend onge
veer een knaak per uur. Zij draagt over 
haar extra inkomen dus 80% af. Maar 
het hoogste tarief inkomstenbelasting 
is toch 60%? 

Het is de bedoeling dat een zoge
naamde taakgerichte werkgroep met 
deze tekst aan de slag gaat. Stapsgewijs 
wordt het volgende gedaan: 

1. moeilijke begrippen ophelderen 
2. probleemstelling formuleren 
3. brainstorm: noteren van alle associa
ties bij genoemd probleem 
4. analyse van stap 3 

men zitten. Interrupties zijn toege
staan. De speaker zorgt voor een orde
lijk verloop in deze. Ook het steun be
tuigen en boeroepen zijn toegestaan. 
Indien de deelnemers tijdens het debat 
tot de ontdekking korrien dat de aan
vankelijke keuze de verkeerde was, mo
gen zij ook fysiek overstappen naar de 
tegenpartij. Stemming geschiedt door 
staan en zitten. 

Voorzitter ('speaker'): 

Hanneke Gelderblom, Eerste-Kamerlid voor D66 

Sprekers {opponenten): 

- Eddy Schuyer, Eerste-Kamerlid voor D66 

- Jopie Boogerd, voorzitter Regionaal Centrum 
Arbeidsvoorziening. 

Hanneke Gelderblom is voorzitter van een van de fringe~ 

meetings over basisinkomen. 

5. vragen naar aanleiding van de ana
lyse 
6. antwoorden zoeken op die vragen 
7. rapportage en terugkoppeling aan 
probleemstelling 

De werkgroep wordt begeleid door een 
'tutor'; iemand die de deelnemers aan 
het werk zet, het totale proces begeleid. 
Zo wijst de tutor bijvoorbeeld een ge
spreksleider en een rapporteur aan, 
maar zal zich daarentegen inhoudelijk 
niet met de werkgroep bemoeien. Om 
samenwerking te bevorderen werken 
de deelnemers rond een grote tafel. 
Nadat alle stappen doorlopen zijn krij
gen de deelnemers de kans hun me
ning te geven over de bereikte samen
werking. 

Voorzitter: 

- Jaap van Hoek 
Sprekers: 

• Michel Groothuizen, lid van Het Dagelijks Bestuur 

van D66 

- Louise Groenman, Tweede-Kamerlid voor D66. 
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Europees 
programma 
Europese integratie is niet zozeer het 
overdragen van soevereiniteit, maar 
een subtiel proces van herverdeling en 
herdefiniëring van overheidstaken. De 
ontwikkeling van een open, op com
plexe onderhandelingen gebaseerde 
politieke markt in Brussel gaat gepaard 
met nieuwe vormen van beleidsimple
mentatie en vervlechting tussen be
stuurslagen. Deze ontwikkeling wordt 
gekenmerkt door nieuwe flexibele be
sluitvormingsmodellen en vormen 
van pluriforme belangenafweging. 
Daarbij zijn naast het nationale ook 
het regionale en het lokale niveau vo
lop betrokken. 
Dit speelt in belangrijke mate bij eco
nomische ontwikkelingen en op tal 
van andere terreinen, vooral wanneer 
deze door Europese geldstromen wor
den beïnvloed. Meer marktconforme, 
gediversificeerde en informele samen
werkingsverbanden, die kris kras door 
Europa lopen, komen tot stand. 
Nieuwe thema's, zoals milieubelangen 
en emancipatie krijgen hiermee kan
sen die in gevestigde 'middenveld
structuren' vastlopen. Met name voor 
lagere bestuurslagen biedt deze hete
rogene open structuur kansen om zelf
standiger en minder klassiek uitvoe
rend op te treden. 
Deze gecentraliseerde integratie is een 
'stille integratie', die niet tot spectacu
laire krantekoppen leidt en ook voor 
de deelnemers vaak verborgen blijft. 
Geeft D66 zich hiervan voldoende re
kenschap? 
Mevrouw prof.dr. logeborg Tömmel 
houdt ons concept Europees pro
gramma kritisch tegen het licht, ook 
in verhouding tot de programma's van 
andere partijen. Mevrouw Tömmel 
werkte tot voor kort aan de Katholieke 
Universiteit Nijmegen (Europese poli
tieke betrekkingen). Haar onderzoek 
richt zich onder meer op de verschui
vende verhoudingen tussen de 
Europese Gemeenschap en de natio
nale staat. 

foyfUl Delirium 



Cabaret en feest 
Hel Congres Nieuwe Stijl kent vele 
hoogtepunten. Een groot aantal 
fringe-meetings (het lijkt wel alsof zeer 
veel politieke cafés zijn samengebald 
in één congrescentrum), het Europees 
programma, migratie, een presentatie 
van degenen die zich hebben aange
meld voor de kieslijst voor de Tweede 
Kamer, 'side-meetings' en ga zo maar 
door. 

Maar naast deze politiek inhoudelijke 
evenementen is er ook een ander 
hoogtepunt: het cabaret en het feest 
op zaterdagavond. Mocht u onver
hoopt de zondag niet kunnen meema
ken, kijkt u dan vooral in deze 
Democraat wanneer zaterdag de láát
ste hus uit Veldhoven vertrekt. Dan 
kunt u nog zoveel mogelijk van het 
feestprogramma meemaken. 

Lees wat er allemaal gaat gebeuren en 
sta versteld: 

21.00 · 21.45 uur · 
Cabaret van Ivo de Wijs en Pieter 
Nil'uwint. Hun cabaretvoorstelling is 
speciaal op D66 geschreven! 

21.45 uur - laat 
Over het congrescentrum verspreid 
treden vier muziekgroepen op: 
- Hel salonorkest Chantilly heeft een 
repertoire dat voornamelijk bestaat uit 
'nostalgische achtergrondmuziek' uit 

Cosa Nostra 

jassgang 

het begin van deze eeuw, dansmuziek, 
oude schlagers en muziek uit operettes 
of musicals. Dat alles wordt ten gehore 
gebracht met een piano, violen, cello, 
contrabas, fluit, klarinet en saxofoon. 
-De Cosa Nostrajassgang is een orkest 
zonder stijl: de gang is er niet op uit 
de muziek van een bepaalde periode of 
zelfs van één orkest te imiteren. Het 
muzikale materiaal, meestal gekozen 
uit de periode van 1925 tot 1945, van 
Bix Beiderbecke tot Lu Walters) wordt 
al spelend verwerkt tot een eigen pro
dukt. Daarbij worden de specialismen 
van de gangsters natuurlijk uitgebuit: 
het subtiele trombonespel van de stille 
sluiper Slide, de juichende klarinet van 
meester-kraker Claruso, de explosieve 
banjo van de rijpe Bananas, de dreun 
van krachtbasser Plugsy, Fats waak
zame wasbord, de smeltende zang en 
de vaak terecht gestopte trompet van 
de ondoorgrondelijke gangleader 
Caponetti. 

- Joyful Delirium is dé band van de 
jonge Democraten. Nadat zij al twee 
keer op JD-congressen van zich heb
ben laten horen, is nu het moedercon
gres aan de beurt. joyful Delirium zal 
muziek spelen van The Rolling Stones, 
via Herman Brood tot muziek van nu 
als REM. Vrolijke swingende Rock met 
veel enthousiasme opgediend door 
twee gitaristen, een bassist, een drum
mer, een rapper, twee zangeressen en 
een lead-zanger, smakelijk! 
- Over de blaaskapel 'De Molshoop' 
staat in een Bemmels jury-rapport: 
"Een groep waar het muzikaal plezier 
vanaf straalt en die meer doet denken 
aan het jazz-festival in Breda dan aan 
'n traditioneel dweilorkestje." De 15 
leden van de kapel blazen de 40e van 
Mozart, La Bamba, Rock around the 
clock, 'Why, teil me why', 'Wondering 
Blues' en alles wat zij verder nog uit 
hun tweedehands instrumenten kun
nen halen. 

Veel plezier! 

Kerntaken I en 11 
Onderwerp: hoe effectief is de rijksoverheid? 

Het naoorlogse verleden laat een gestage 
uitbreiding van het aantal overheidsta
ken zien. Als gevolg hiervan kent 
Nederland inmiddels een fenomenale 
regeldichtheid. De sturing van dit pro
ces geschiedt voornamelijk via de input 
(bepaalde doelen krijgen budgetten toe
bedeeld). Wordt het budget niet volle
dig uitgegeven, dan vloeit het restant te
rug naar de middelen. Dat restant wordt 
vervolgens in mindering gebracht op 
het toekomstig budget. Zo wordt de sta
tus van overheidsorganisaties hoofdza
kelijk bepaald door de hoogte van het 
beschikbare budget. Dit totale budget 
van taakuitbreiding, toenemende regel
geving en sturing via input heeft geleid 
tot gigantische kosten. 
Tijden veranderen. De mondige burger 
wenst niet langer betutteld te worden 
door de overheid: regeldichtheid wordt 
als hinderlijk ervaren. In financieel-eco
nomisch opzicht is een omnipotente 
overheid ook al onhoudbaar. Tot slot 
worden steeds meer vraagtekens ge
plaatst bij de effectiviteit van al die 
overheidsbemoeienis. 
De reactie van de rijksoverheid bestond 
onder meer uit de Grote Efficiency Ope
ratie (GEO). Maar de kerntaken van de 
overheid dienen opnieuw bekeken te 
worden. Een taak voor de politiek, en 
zeker voor D66, van oudsher de partij 
voor bestuurlijke vernieuwing. 
De twee fringe-meetings over de kernta
ken van de overheid geven congresgan
gers, deskundigen en politici de gele
genheid te debatteren aan de hand van 
provocerende stellingen en zodoende 
bij te dragen aan de profilering van D66 
voor de komende verkiezingen. 

Kerntaken I. D66'ers en mensen van 
buiten de partij 
Voorzitter: 

Marijn de Koning 

Sprekers: 

·H.O. Tjeenk Willink, auteur van een rapport over de 
reorganisatie van de Rijksdienst 

• LA. Geelhoed, secretaris-generaal van het ministerie 

van Economische Zaken 

• P. Kuypers, directeur van politiek cultureel centrum 

De Balie 

• H.J. van Houten, directeur van Delphi Consult. 

·en anderen. 

Kerntaken II. D66'ers onderling. 
Voorzitter: 

Marijn de Koning 

Sprekers: 

H. Apotheker, B. Bakker, H. Combee, M. Engwirda, T. 
de Graaf, I. Lambers, 0. Scheltema, M. Scheltema, G.J. 

Wolffensperger e.a. 
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zaterdag Kempenhal Baroniezaal Meierijzaal Brabant zaal 25 
30 oktober 1993 zaal • 
10.00- 11.00 uur OPENING door de partijvoorzitter; 

Introductie congreslelding 
* Benoeming notulen- en stemcommissie op 
voordracht congreslelding 

* Toelichting stemprocedures door 
stemcommissie 

FINANCIEN: *jaarrekening 1992 
*begroting 1994 

ALGEMENE ORGANISATORISCHE MOTIES: 
* beslult tot verkoop van het eigen pand 
* oprichting stichting beheer 

hulsvestingsvermogen 
STEMADVIESCOMMISSIE EERSTE KAMER: 
* lnstelllngsbeslult 

11.00- 11.30 uur * Presentatle kandidaten 
besturen en commissies 

* Opening stembussen 

11.30- 11.45 uur MIGRATIE, Inleiding 

11.45 - 12.45 uur MIGRATIE, deelsessie 1 MIGRATIE, deelsessie 2 

12.45- 13.15 uur Spreek' uur' Spreek' uur' Spreek' uur' lunch 
Tweede Kamerleden Eerste Kamerleden Europariementarter 

13.00 uur Sluiting stembussen 

13.15- 14.15 uur Frlngemeellng: Frlngemeeting: Bestuurlijke PSVI Meesterklas: 
Industriebeleid vernieuwing 1: lokaal niveau Velligheld 
'Effectief Industriebeleid. 
Waar te beginnen? 

14.30 - 15.30 uur Frlngemeetlng: Bestuurlijke Frlngemeetlng: 
vernieuwing 11: een andere Kerntaken Overheld 
rol voor politieke partijen 

15.30 - 16.30 uur MIGRATIE, plenaire bijeenkomst 

16.30 uur sluiting Indiening Actuele Politieke Motles 

16.30 - 17.30 uur toespraak Tweede Kamerfractie voorzitter 

17.30- 18.00 uur uitslag verkiezingen 

18.00 uur schorsing vergadering 

21.00 - 21.45 uur Cabaret Ivo de Wijs & Peter Nieuwint 

zondag 
31 oktober 1993 

08.30 - 09.00 uur Bezinningsbijeenkomst In de parochiekerk van St. Maarten te Veldhoven 

09.30 - 09.35 uur Heropening congres: toelichting 
stemprocedures en procedures deelsessies 

09.35 - 09.45 ACTUELE POUTIEKE MOTIES, 
besluit In behandeling nemen 

09.45- 10.00 uur EUROPEES PROGRAMMA, Inleiding 

10.00- 11.15 uur EUROPEES PROGRAMMA. deelsessie 1 EUROPEES PROG., EUROPEES PROG., EUROPEES PROG., 
deelsessie 2 deelsessie 3 deelsessie (reserve) 

11.15- 12.00 uur ACTUELE POUTIEKE MOTIES, deelsessie 1 ACTUELE POL MOTIES ACTUELE POL MOTIES, ACTUELE POL 
deelsessie 2 deelsessie 3 MOTIES, (reserve) 

12.00- 13.30 uur Presentatle Tweede Presentalle Tweede lunch Presentatle Tweede 
Kamerkandidaten Kamerkandidaten (reserve) Kamerkandidaten 
(reserve) 

13.30 - 14.30 uur Frlngemeeting: Frlngemeetlng: PSVI Meesterklas: 
Industriebeleid Nedertand Kerntaken Overheld Bestuurlijke 
In Europa Vernieuwing 

14.30 - 15.30 uur EUROPEES PROGRAMMA plenair 

15.30- 16.00 uur ACTUELE POUTIEKE MOTIES plenair I 

16.00 - 16.30 uur toespraak partijvoorzitter I 
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= Door de SWB wordt gewerkt voor rige Democraat) en tien amen- heldering van deze ondoorzich-

~ 
de politieke vertegenwoordiging, deerbare resoluties. De analyse tige problematiek beoogt, zijn arti-
de politieke partij en aan de 'poli- die aan de HB-notitie ten grond- kelen samengebracht die ingaan 

~ 
tieke probleemstelling' in het al- slag lag, is verschenen als SWB op de diverse facetten, zowel 
gemeen. Het betreft onderwerpen Cahier. theoretisch als praktisch. ;... die spelen op het snijvlak van po- De oorzaken van migratie worden Een aantal auteurs is gevraagd 

= litiek en maatschappij en van sa- aan een grondige analyse onder- vanuit verschillende gezichtspun-
menieving en overheid. De onder- worpen. Nieuwe begrippen wor- ten bij te dragen aan de discussie. 

~ 
werpen worden gekozen in sa- den geïntroduceerd, grote veran- De brochure heeft A4 formaat en 
menspraak met de kamerfracties, deringen in de wereld besproken. telt 35 pagina's. De schitterende 
individuele kamerleden en de poli- De analyse geeft een andere kijk fotografie is van Wim van der 
tieke top van D66. Het betreft za- op het verschijnsel migratie. Zij Ende. 
ken die op de politieke agenda wijkt af van de veel gebruikte sja- De brochure kost f 19,50 (excl. 

·~ zullen verschijnen en waaraan na- blonen. porto) ..... der onderzoek moet worden be- De grenzen worden besproken. 
sleed. Bij deze formule ligt het ac- Niet alleen de geografische gren- Brochure 'De veranderende rol 

~ cent op het denken zelf; analyses, zen. Grenscontroles worden afge- van de politieke partijen' 
neergelegd in publikaties, die schaft, maar de controle neemt Ter gelegenheid van het jubileum-

~ 
moeten leiden tot beleidsgerichte toe en wordt verlegd naar de sys- symposium van D66 verscheen de 
uitgangspunten. teemgrenzen. brochure 'De veranderende rol 

Migratie is een verschijnsel van van de politieke partijen. Nu nog 
SWB Cahier 'Denken over de· alle lijden, dat uit onze wereld niet beperkt verkrijgbaar. Een 'must' 
mocratie, van forum naar part- valt weg te denken. In het cahier voor elk lid van D66. De brochure 

~ 
nerschap' komen de vragen aan de orde, die kost 
In het cahier, geschreven door in de maatschappelijke discussie f 15,= (excl. porto) 

~ H.J. van Houten, wordt de D66 niet meer, of te weinig worden ge-
idee van democratische parlicipa- steld. Het Cahier heeft A4 formaat Idee, tijdschrift van het we· 

~ tie beschreven. Blokkades wor- en kost f 10,- (excl. verzendkos- tenschappelijk bureau. 

= den geanalyseerd en strategieën ten) In het vierde nummer van Idee in 
overwogen. Participatie is dan dit jaar, doet Chrisliaan de Vries 

~ nietlanger een eenzijdig recht of Brochure 'Referenda en in zijn redactionele bijdrage, een 

........ een morele plicht. Het gaat in de Politiek voorstel voor de vernieuwing van 
richting van actieve deelname: Steeds vaker wordt een pleidooi de formele democratie. Allan 

~ zelfbepaling, medeverantwoorde- gehouden voor het invoeren van V arkevisser schreef een essay 

~ 
lijkheid en maatschappelijk initia- een grotere, directe invloed van met als titel De lege natie, over in-
lief. de burger op de politieke besluit- ternalionalisme, natie-staat en de 
'Integrale participatie' is dan de vorming. Een voorbeeld en eerste noodzaak van een verlicht natio-
doelbewuste poging om het poli- aanzet voor initiatiefmogelijkhe- nalisme. Strategische keuzen in 
tiek haalbare en het economisch den voor de burgers lijkt de invoe- ons buitenlands beleid, is de titel 
rendabele te combineren met het ring van het referendum. van een artikel van Bob van den 
maatschappelijk wenselijke. Als aan een referendum-initiatief Bos. Het betreft opmerkingen ten 
Daarbij is een hoofdrol weggelegd wordt gedacht, welke procedures behoeve van een Europese poli· 
voor de burger als zelfbewuste moeten dan worden vastgelegd. tiek. Carel Tielenburg analyseert 
'partner' en deelgenoot. Met deze Welke kaderregeling is vereist? het bureaucratisch mechanisme 
noties jn het achterhoofd wordt De brochure laat een aantal des- en pleit voor een nieuwe benade-
dan gekeken naar het functione- kundigen aan het woord over ring. Rob Neutelings en Daniël 
ren van de formele democratie èn deze vragen, die systematisch Jansen beschrijven het spel tus-
van de politieke partijen. aan de orde worden gesteld. sen ambtenaar en kamerlid, een 
Veranderingen worden voorge- Het verband tussen de mogelijk· beschouwing over de functie, de 
steld. Alleen langs die weg kan heden van het referendum en de werking en het adres van de amb-
het sociale dilemma van de hui- ontwikkelingen in de politiek lelijke tekst. Van de regen in de 
dige politieke cultuur worden aan- wordt expliciet geanalyseerd en drup, door lna klaasen en Jan de 
gepakt. Wij raden ieder lid van besproken. Het zijn radicale stuk- Lange, gaat over de ruimtelijke ef-
D66, van harte de tekst van het ken, zoals het een partij als D66 feeten van bestuurlijke verhoud in-
Cahier aan. past! En met prachtige fotografie gen. Vinko Prizmic geeft een reac-
Het Cahier heeft A4 formaat en gelardeerd. tie op het congresdocument over 
kost f 10.- (excl. verzendkosten) De brochure kost f 19,50 (excl. migratie. 

porto) 
SWB Cahier 'In Goede Banen' 
In opdracht van de Tweede Brochure 'Duurzame 
Kamerfractie en het HB van D66, Ontwikkeling' 
heeft een SWB-projectgroep, on- Duurzame ontwikkeling is hèt 
der voorzitterschap van Han thema van deze tijd, maar wat 
Entzinger, hoogleraar Multi moeten wij er onder verstaan? 
Etnische Studies, zich gebogen Om een bijdrage te leveren aan de 
over het verschijnsel migratie. Op discussie, bracht de SWB een 
deALVin dit najaar, staat het on- brochure uit. Deze gaat in op de 
derwerp migratie op de agenda. verhouding tussen economie, mi-
Behandeling vindt plaats aan de lieu en politiek. 
hand van een HB-notitie (zie vo- In de brochure, die vooral een ver-
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BESTELBON SWB: 

Ik bestel: 

o Brochure 'Referenda en Politiek'. Prijs f 19,50- (excl. porto) 
o Brochure 'Duurzame Ontwikkeling'. Prijs f 19,50· (excl. porto) 
0 Brochure 'De veranderende rol van de politieke partijen'. Prijs f 15,

(excl. porto) 
0 SWB-Cahier 'In Goede Banen' Prijs f 10,- (excl. porto) 
0 SWB-Cahier 'Denken over democratie, van forum naar partner-

schap' Prijs f 10,- (excl. porto) 
0 SWB-Cahier 'Relatie en Huwelijk' Prijs f 8,- (excl. porto) 
0 SWB-Nota 'Op zoek naar publiek' prijs f 5,- (excl. porto) 
Het tijdschrift Idee. 

Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per nummer. Een abon
nement kost f 66,- per jaar. Een los nummer kost f 15,- (excl. porto) 

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

Naam ............................................................................................................... . 

Adres .............................................................................................................. .. 

Postcode, woonplaats ................................................................................... . 

Deze bon opsturen naar SWB D66, Noordwal10, 2513 EA Den Haag 
Telefonisch bestellen 070-3621515 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK 
Dit najaar organiseert het Opleidingscentrum D66 door heel het land 
een aantal tweedaagse cursussen D66 en de praktijk van het 
Raadswerk. Deze cursus is uitsluitend bestemd voor D66-kandidaten 
die in maart 1994 meedingen naar een raadszetel. Het doel van de cur
sus is kandidaten in staat te stellen om direct na hun benoeming een 
wezenlijke bijdrage te leveren aan de besluitvorming in de gemeente. In 
de cursus leert men vooral om te gaan met situaties waarin bestuurlijk 
en politiek elan nodig zijn. Daartoe komen onder andere aan de orde: 
wet- en regelgeving, hantering van de informatiestroom, aansturing van 
het gemeentelijk apparaat, effectieve samenwerking binnen en buiten 
de fractie, tactiek en strategie, persoonlijk 'time-management'. 
Prijs voor deze tweedaagse cursus is f125,- (inclusief nieuwe bro
chure) en f100,· als u de brochure al in uw bezit heeft. De brochure is 
een cursusvoorwaarde en deelname aan de cursus kan alleen indien 
men béide zaterdagen kan. Elke groep bestaat uit maximaal15 perso
nen. Dus wanneer u kandidaat voor de gemeenteraad bent, schrijf u 
dan deze week nog in! 

Er zijn nog enkele open plaatsen in: AKKRUM, AMSTERDAM, ARNHEM, 
DELFT, GOES, LEIDEN, LELYSTAD, ROTIERDAM en TILBURG. Nieuwe 
plaatsen waar de cursus wordt georganiseerd zijn: DEN HAAG, HIL· 
VERSUM en MAASTRICHT. 

KENNISMAKINGSDAG IN UTRECHT 
Kennismaken met D66 kan op 20 november in Utrecht. Onder leiding 
van twee ervaren D66-ers zullen de belangrijkste ideeën en doelstellin-
gen van D66 worden besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er 
wordt aandacht geschonken aan de manieren om actief te zijn binnen 
de partij. De maximaal15 deelnemers ontvangen ter voorbereiding de 
brochure 'Maak kennis met D66'. Kosten: f20,00. Begeleiders van deze 
dag zijn: wethouder Marianne de Leur en Bob van de Bos, lid van de 
Eerste Kamer. 

FORUM-DEBAT· TRAINING op 11 december in Bodegraven 
Het programma is opgebouwd uit enkele zeer intensieve oefeningen. In 
vier groepen van twaalf deelnemers komen de vaardigheden aan bod 
die van groot belang zijn voor deelname aan een forumdebat Hoe kun 
je een stelling leren verdedigen, leren luisteren en leren beargumente
ren? 
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In een forumdebat voor deels onbekend publiek kan het nodig zijn een 
andere rol te kiezen dan je van nature doet. Welke rol kies je in een ver
gadergroep? Dit en andere aspecten worden op deze dag behandeld. 
Denk niet te lang na en schrijf je in: de groepen zijn zo vol! 
Trainers: Maarten Brackel, Max Peper, Jan Veldhuizen, Henriëtte Vos. 
Kosten f60,· (inclusief lunch). 

TRAINING COLLEGE ONDERHANDELINGEN op 17 en 18 december in 
Doorn 
Kosten: f250,·. Schrijf je nu nog niet in. De afdelingssecretaris ont
vangt verdere informatie in het najaar. 

BESTELBON OPLEIDINGSCENTRUM: 
IK BESTEL (s.v.p. aankruisen): 

0 RAAMWERK '94 • '98 f15,· 
0 RAAMWERK '94 • '98 plus DISKETIE /20,· 
0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZEITEN VAN D66-VER-

KIEZINGSCAMPAGNES, prijs /5,· 
0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK, prijs f15,· 
0 RAADSWERK 
Introductiebrochure over de formele en algemene praktijk-aspecten van 
het raadswerk: de inrichting van het gemeentebestuur, de positie van 
raadsleden etc. Prijs f5,· 
0 D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK, prijs f25,· 
Deze nieuwe publikatie bevat onder andere de volgende onderwerpen: 
• Raad in relatie tot het college en het ambtelijk apparaat; 
• Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering en de media; 
• College-onderhandelingen; 
·Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, recht van initiatief en 
amendement, moties; 
• Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de begrotingscyclus; 
• Basisinformatie over de belangrijkste beleidsterreinen. 
0 VOOR DE D'RAAD 
Hèt D66-tijdschrift voor (aankomende) lokale en regionale politici. Voor 
de D'Raad verschijnt 6 x per jaar, met ca. 18 pagina's per nummer. Een 
jaarabonnement kost /48,-
Lidmaatschapsnummer: ......................................... . 
(alle prijzen zijn exclusief porto) 

IK MELD MIJ AAN (s.v.p. aankruisen): 

0 KENNISMAKINGSDAG UTRECHT Kosten: f20,· 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK 
Kosten: f125,· (inclusief brochure) en f100,· (exclusief brochure) 

0 hier aankruisen indien u de brochure reeds in uw bezit 
heeft 

Er zijn nog enkele open plaatsen in: 

AKKRUM (Friesland) 
0 13 en 20 november 
AMSTERDAM 
0 6 en 20 november 
0 13 en 27 november 
ARNHEM 
0 13 en 20 november 
DELFT 
0 13 en 20 november 
DEN HAAG 
0 11 en 18 december 
GOES 
0 13 en 20 november 
HILVERSUM 
0 8 en 15 januari 
LEIDEN 
0 13 en 20 november 



LELYSTAD 
u 13 en 20 november 
MAASTRICHT 
LJ 13 november en 11 december 
ROTTERDAM 
u 13 en 27 november 
TILBURG 
u 13 en 20 november 

0 FORUM-DEBAT-TRAINING op 11 december in Bodegraven. Kosten 
f60,-

Veertien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u cursusmateriaal 
thuisgestuurd. 

Naam ............................................................................................................... . 

Adres .............................................................................................................. .. 

Postcode, woonplaats ................................................................................... . 

Telefoon: ......................................................................................................... . 

Functie in D66: .............................................................................................. .. 

Deze bon opsturen naar het Opleidingscentrum D66, Noordwal10, 2513 
EA DEN HAAG of telefonisch bestellen: 070-362 1515 

(Graag pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 

Lidmaatschap 
Bestuurdersvereniging nu al 
open voor nieuwe raadsleden! 

Staat u op een verkiesbare plaats 
op de lijst voor de komende ge
meenteraadsverkiezingen? Wordt 
dan nu al lid van de Bestuurders
vereniging! 
De Bestuurdersvereniging is het 
trefpunt voor alle gekozen en be
noemde D66-bestuurders op lo
kaal, provinciaal, nationaal en 
Europees niveau. De doelstellin
gen zijn netwerkvorming, informa
tie-voorziening en uitwisseling 
van deskundigheid tussen D66-
bestuurders. De Bestuurdersver
eniging organiseert bijeenkom
sten, geeft een eigen nieuwsbrief 
en cahiers uit. Een abonnement 
op Voor de D'Raad is in het lid
maatschap inbegrepen. 
De kosten van het lidmaatschap 
bedragen f 166,-. Voor de laatste 
maanden van 1993 bedraagt het 
lidmaatschap nog maar f 44,-. 
Wordt dus nu lid! 
Voor meer informatie: Monique 
Oomes, coördinator 
Bestuurdersverenig ing. 070 -
3621515. 

Jaarrekening 1992 
Zie de originele stukken van 
KPMG Klynveld accountants in dit 
katern. 

Toelichting 
Het jaar 1992 was financieel ge
zien geen slecht jaar. De inkom
sten stegen boven verwachting, 
terwijl we ook mochten profiteren 
van de hoge rentestand. 
Daarentegenstegen uiteraard ook 
de uitgaven, zij het minder dan de 
inkomsten. De personeelskosten 
heeft het HB in de hand weten te 
houden. Bij de kosten voor het se
cretariaat tonen zich de inspan
ningen op automatiseringsterrein 
en de groei van de partij: meer le
den, meer afdelingen, meer activi
teiten en meer belangstellenden. 
Aan de stijgende kosten voor HB 
en AR zijn vooral de duurdere 
AL V's debet. De hogere uitgaven 
voor de regiobijdragen zijn au
tonoom: zij stijgen met het leden
tal. Daarnaast heeft het HB beslo
ten een ledenwerfcampagne te or
ganiseren en aan twee 
voorzieningen voor de toekomst 
een bedrag toe te voegen. 

De penningmeesters 
Linze Schaap 
Arjen Ros 

Begroting 1994 
In de begroting voor 1994 weer
spiegelen zich enkele forse beslis
singen in 1993. In de eerste plaats 
leidt de veranderde opzet van het 
landelijk secretariaat ertoe dat de 

A. LASTEN 
Jaarrekening 1992 

1. Personeel 
509.787 

2. Secretariaat 
287.556 

3. Huisvesting 
1.323 

4. HB/AR 
194.278 

5. Geschonken declaraties 
158.720 

6. Democraat 
122.069 

7. Publiciteit 
16.464 

8.Peac 
4.980 

9. Regio's 
127.792 

1 0. Verkiezingsfonds 
75.000 

11. Subsidie SWB 
58.000 

12. Subsidie PSVI 
60.000 

personeelskosten omlaag kun
nen; daar staat weltegenover dat 
het HB voorstelt om enige finan
ciële middelen vrij te maken voor 
het kunnen betalen van een of en
kele DB-leden voor enkele uren 
per week (daling personeelskos
ten, stijging HB-AR-kosten). In de 
tweede plaats is besloten tot een 
flinke investering in de automati
sering (ten laste van de desbe
treffende voorziening). Deze zal 
leiden tot een structurele afname 
binnen de secretariaatskosten. 
Het secretariaat gaat echter in to
taal meer kosten, door de ook in 
1993 voortdurende ledengroei. De 
derde factor die nogal wat veran
deringen in de begroting teweeg 
brengt is de huisvesting. Door de 
verkoop van het eigen pand en 
het huren van kantoorruimte ne
men de kosten toe. Op dit terrein 
was er dan ook een grote achters
tand. Bij deze beslissingen (be
halve die over de huisvesting) en 
bij de besluiten over de andere 
begratingshoofdstukken heeft het 
HB zoveel mogelijk geprobeerd 
pas op de plaats te maken, om de 
partij zo weinig mogelijk met 
structurele verplichtingen op te 
zadelen. De toekomst is zo zeker 
nog niet. Diezelfde onzekerheid 
heeft het HB ertoe gebracht een 
bedrag aan de voorzieningen toe 
te voegen en de inkomsten niet 
hoger in te schatten dan de ver
wachting voor 1993. 

Het Hoofdbestuur. 

Begroting 1993 Begroting 1994 

631.790 612.350 

225.000 263.000 

(1.500) 105.839 

85.000 135.000 

100.000 150.000 

106.500 110.000 

14.000 10.000 

2.600 4.525 

162.500 171.875 

75.000 75.000 

58.000 58.000 

60.000 60.000 
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13. Subsidie JD 
25.000 25.000 25.000 

14. Accountant 
17.630 22.000 18.000 

15. Activ. aan de basis I regionale podia 
10.804 12.500 12.500 

16. Diverse lasten 
4.207 

17. Onvoorzien 
0 

18. Voorziening 
92.000 

19. Batig saldo 
1.744 

Totaallasten 
1.767.354 

B. BATEN 
Jaarrekening 1992 

1. Contributies 
1.505.900 

2. Contributies voorgaande jaren 
1.425 

3. Donaties en schenkingen 
2.200 

4. Schenkingen d.m.v. declaraties 
158.720 

5. Rente 
63.055 

6. Speciale actie 
35.777 

7. Diverse baten 
277 

8. Tekort 
0 

Totaal baten 
1.767.354 

Algemene organisatorische 
moties m.b.t. huisvesting 
Vanaf eind jaren zeventig is het 
landelijk secretariaat van 066 ge
huisvest geweest in een eigen 
pand. Als gevolg van de grote 
groei van de partij is dit pand te 
kleine geworden. Het Hoofd· 
bestuur heeft daarom gemeend 
nieuwe huisvesting te zoeken. 
Zoals bekend, is het gelukt uitste
kende kantoorruimte te vinden die 
niet alleen goede werkomstandig
heden biedt voor de medewerkers 
van partij, PSVI, SWB, Bestuur
dersvereniging en JO, maar ook 
ruimte voor campagne-activiteiten 
en vergaderfaciliteiten. Het 
Hoofdbestuur vraagt nu de AL V 
twee besluiten te nemen: 

A. besluit tot verkoop van het ei· 
gen pand 
B. instemming met de oprichting 
van een stichting tot beheer 
van het huisvestingsvermogen. 

A. Besluit tot verkoop van het ei
gen pand 
Omdat in de statuten van 066 
niets geregeld is over de ver-
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5.000 5.000 

16.000 29.661 

0 40.000 

13.110 0 

1.612.500 1.885.750 

Begroting 1993 Begroting 1994 

1.462.000 1.663.750 

1.000 1.000 

1.000 1.000 

100.000 150.000 

25.000 50.000 

23.500 20.000 

0 0 

0 0 

1.612.500 1.885.750 

vreemding van registergoederen 
(waar onroerende zaken als ge
bouwen toe behoren), behoort een 
besluit tot verkoop van het pand 
tot de bevoegdheden van de ALV. 
Het HB heeft uiteraard wel het een 
en ander moeten doen met betrek
king tot de verkoop. Er is daarom 
een overeenkomst gesloten met 
een koper van het pand. Daardoor 
kan de ALV nu een concreet be· 
sluit nemen. Het HB vraagt de ALV 
motie AOM 57.2000 aan te nemen. 
B. Instemming met de oprichting 
van een stichting tot beheer van 
het huisvestingsvermogen 
Het pand aan de 
Bezuidenhoutseweg in Den Haag 
is destijds gekocht om het ont
stane vermogen (hoe bescheiden 
ook) veilig te beleggen. Als het 
pand verkocht wordt en de op
brengst niet opnieuw in onroe
rende zaken wordt gestoken, ko
men er uiteraard financiële midde· 
len vrij. Het Hoofdbestuur is van 
mening dat het vermogen van de 
partij niet aangetast mag worden 
en dat het zodanig beheerd moet 
worden dat de waarde tenminste 
constant blijft. Zo ontstaat de mo-

gelijkheid om het in latere jaren 
nuttig te besteden. Als de situatie 
waarin 066 dan verkeert stabiel is, 
kan de partij opnieuw een eigen 
pand kopen, als de situatie minder 
rooskleurig is, is het te gebruiken 
voor het oplossen van grote knel
punten. De Financiële Commissie 
steunt het HB in dit streven. 

Het HB heeft diverse mogelijkhe
den onderzocht voor het beheer 
van het 'huisvestingsvermogen'. 
Uiteindelijk is het tot de conclusie 
gekomen dat het oprichten van 
een aparte stichting de voorkeur 
verdient, op voorwaarde dat die 
stichting stevig gekoppeld is aan 
de partij. In het voorstel van het 
HB bestaat die koppeling uit en
kele bepalingen: 

de samenstelling van het be
stuur van de stichting: diegenen 
die door de ALV belast zijn met 
beheer en toezicht op het beheer 
van de partijfinanciën, t.w. pen
ningmeesters en de voorzitter van 
de Financiële Commissie, 

de doelstelling van de stich
ting: beheer huisvestingsvermo
gen 066, gericht op toekomstige 
aankoop onroerende zaken, dan 
wel het oplossen van fundamen
tele financiële knelpunten, 

een bepaling dat (een deel 
van) het vermogen teruggeven 
wordt aan de partij als de partij 
opnieuw onroerende zaken koopt 
dan wel als de AL V daarom 
vraagt. 
Dit voorstelleidt ertoe dat de be· 
voegdheden van ALV, Financiële 
Commissie en HB in stand blijven. 
Het HB vraagt de ALV de motie 
AOM 57.2001 aan te nemen. 

AOM 
AOM 57.2000 HB: overnemen 

indiener: Hoofdbestuur 
woordvoerder: Linze Schaap 
onderwerp: BESLUIT TOT VER· 
KOOP VAN HET EIGEN PAND 

De algemene ledenvergadering 
van 066, ter vergadering bijeen op 
30 en 31 oktober 1993 te 
Veldhoven, 

overwegende 
dat het partijpand te klein was om 
alle geledingen van de partij te 
huisvesten en dat het daarom 
noodzakelijk was andere kantoor
ruimte te zoeken, 

constaterende 
dat het Hoofdbestuur materieel 
gezien een overeenkomst geslo-

ten heeft met een belangstellende 
voor het pand, 

besluit 
1. het registergoed gelegen aan 
de Bezuidenhoutseweg 195 te Den 
Haag te verkopen voor het bedrag 
van f405.000 (inclusief roerende 
zaken), 
2. het registergoed gelegen aan 
de Bezuidenhoutseweg 195 te Den 
Haag uiterlijk 4 november 1993 te 
leveren, 
3. de vice-voorzitter organisatie 
JA la Heij en de eerste penning
meester L. Schaap te machtigen 
deze besluiten namens de AL V 
van 066 uit te voeren, 
4. het Hoofdbestuur voor het 
overige te machtigen namens de 
ALV ter afhandeling besluitvor
mend op te treden, 

en gaat over tot de orde van de 
dag. 

AOM 
AOM 57.2001 HB: overnemen 

indiener: Hoofdbestuur 
woordvoerder: Linze Schaap 
onderwerp : INSTEMMING MET DE 
OPRICHTING VAN EEN STICH· 
TING TOT BEHEER VAN HET 
HUISVESTINGSVERMOGEN 

De algemene ledenvergadering 
van 066, ter vergadering bijeen op 
30 en 31 oktober 1993 te 
Veldhoven, 

overwegende 
dat een groot deel van het ver

mogen van 066 de afgelopen ja
ren belegd was in het partijpand, 

dat dat vermogen niet mag 
verminderen door de verkoop van 
het pand, 

dat het noodzakelijk is het ver
mogen zodanig onder te brengen 
dat het zijn waarde behoudt, op
dat het in de toekomst gebruikt 
kan worden voor hetzij de aan
schaf van onroerende zaken, het
zij het oplossen van grote finan
ciële knelpunten, 

dat een stichtingsvorm de mo
gelijkheid biedt bestaande be
voegdheden binnen de partij niet 
wezenlijk aan te tasten en tegel ij· 
kertijd voldoende flexibiliteit ga
randeert, 

besluit 
1. in te stemmen met de oprich· 
ting van een stichting door het 
Hoofdbestuur die uitsluitend tot 
doel heeft de opbrengst van het 
registergoed gelegen aan de 



Bezuidenhoutseweg 195 te Den 
Haag te beheren en dit vermogen 
tenminste in waarde constant te 
laten blijven, 
2. ermee in te stemmen dat het 
bestuur van deze stichting ge
vormd wordt door een HB-pen
ningmeester, de voorzitter van de 
Financiële Commissie en een 
derde door hen aan te zoeken, 
3. ermee in te stemmen dat het 
bestuur van de stichting vrij is de 
netto-opbrengst van het vermo
gen aan de partij af te dragen, 
4. ermee in te stemmen dat de 
stichting (een deel van) het ver
mogen teruggeeft aan de partij als 
de partij opnieuw onroerende za
ken koopt dan wel als de AL V 
daarom vraagt in verband met 
fundamentele financiële nood, 

en gaat over tot de orde van de 
dag. 

ALV 57 • CONGRESREGLEMENT 
CONGRESREGLEMENT 
Ter uitvoering van art.89, lid 6 van 
het Huishoudelijk Reglement 
heeft het Hoofdbestuur van D66 
het CONGRESREGLEMENT nader 
vastgesteld voor de 57-ste ALV 
van D66 op zaterdag 30 en zondag 
31 oktober 1993 te Veldhoven. 

Art. 1 Het congres van 30 en 31 
oktober 1993 te Veldhoven is een 
Algemene Ledenvergadering in de 
zin van art. 70 van het 
Huishoudelijk Reglement. 

Art. 2 Met inachtneming van 
art. &9 en 90 van het huishoudelijk 
reglement, dienen moties en 
amendementen met betrekking tot 
de begroting, de politieke resolu
tie "migratie" (in de vorm van aan
bevelingen) en het europees pro
gramma: 

a. te zijn vastgesteld door 
een ledenvergadering, hetgeen 
moet blijken uit ondertekening 
door twee betrokken bestuursle
den, voorzitter en secretaris, of te 
zijn voorzien van vijfentwintig 
handtekeningen (met vermelding 
van lidmaatschapsnummer) van 
leden van D66; 

b. uiterlijk, doch liefst eer
der, op maandag 20 september 
om 14.00 uur in de juiste vorm op 
het landelijk secretariaat van D66 
te Den Haag te zijn ontvangen; 

c. uitsluitend in getypte 
vorm te zijn opgesteld op het 
daartoe vanaf 15 juni bij het 
Landelijk Secretariaat verkrijgbare 
standaardformulier; bij voorkeur 
vergezeld van een floppy met de 

tekst in WordPerfect 5.1 of in 
ASCI (voorbeeld flop na 15 juni 
1993 op te vragen bij Landelijk 
Secretariaat); 

Art. 3 Ingevolge het bepaalde 
in art. 94, lid 2 van het huishoude
lijk reglement worden de politieke 
resolutie "migratie", bestaande uit 
10 aanbevelingen, alsmede het 
concept • europees programma 
en de Actuele Politieke Moties, als 
volgt in behandeling genomen: 

a. de voorzitters van de 
ALV, verder te noemen "congres
leiding", formeren aan de hand 
van de beslispunten, c.q. het con
cept-programma en de daarop in
gediende moties en amendemen
ten een ten congresse te bepalen 
aantal secties (deelsessies); 

b. aan de secties wordt de 
volledige behandeling van beslis
punten (aanbevelingen) met de 
daarop ingebrachte moties en 
amendementen toebedeeld, met 
als opdracht dat de sectie dient te 
bepalen welke hoofdpunten van 
discussie plenair moeten worden 
ingebracht; 

c. in de secties wordt bij 
gewone meerderheid van stem
men bepaald welke hoofdpunten 
van discussie in welke prioritei
tenvolgorde plenair aan de orde 
dienen te komen en welke moties 
en amendementen plenair dienen 
te worden ondersteund of afgewe
zen; 

d. (vervallen) 
e. de congresleiding be

paalt aan de hand van de voor
stellen uit de secties welke hoofd
punten van discussie in plenair 
debat worden gebracht; 

f. de congresleiding 
brengt, met behoud van de moge
lijkheid een beroep te doen op de 
in artikel98 van.het huishoudelijk 
reglement vastgelegde behande
ling, de door de secties ter onder
steuning of afwijzing voorgedra
gen moties en amendementen ge
groepeerd in stemming; 

g. de congresleiding heeft 
de bevoegdheid ten congresse 
aanvullende regels te stellen. 

Art. 4 Met inachtneming van 
het bepaalde in artikel 93 van het 
huishoudelijk reglement dienen 
Actuele Politieke Moties: 

a. te worden voorgesteld 
door tenminste 5 leden, hetgeen 
moet blijken uit ondertekening 
door betrokken leden van D66 
(met vermelding van lidmaat
schapnummer); 

b. uiterlijk te worden inge
diend op zaterdag 30 oktober 

1993 om 16.30 uur bij de rapporta· 
gecommissie in de juiste vorm; 

c. bij voorkeur in getypte 
vorm te zijn opgesteld op het 
daartoe vanaf 15 juni bij het 
Landelijk Secretariaat verkrijgbare 
standaardformulier; bij voorkeur 
vergezeld van een floppy met de 
tekst in WordPerfect 5.1 of in 
ASCI (voorbeeld flop na 15 juni 
1993 op te vragen bij Landelijk 
Secretariaat); 

d. omtrent het in behande
ling nemen van de ingediende ac
tuele politieke moties beslist de 
ALV aan het begin van de verga
dering op zondag 31 oktober 
1993; 

e. de besluitvorming over 
de actuele politieke moties ge
schiedt in de middagvergadering 
van zondag 31 oktober 1993. 

art. 5 Bovendien zijn specifiek 
van toepassing op het congres de 
art. 89 t/m 99 van het 
Huishoudelijk Reglement. 

Algemene congresinformatie 
INDELING DEELSESSIES MIGRA· 
TIE 
Tijdens het komende congres ko
men drie politieke blokken aan de 
orde: migratie, europees pro
gramma en actuele politieke mo
ties. 

Al eerder is aangekondigd dat de 
discussie over migratie wordt op
gesplitst in deelsessies (zie het 
voorlopig congresreglement in 
Democraat 4, katern pagina 8 en 
9). Dat worden 2 deelsessies. 
Deelsessie 1 behandelt aanbeve
lingen 1 t/m 6 (t/m am. 57.3040). 
Deelsessie 2 behandelt aanbeve
lingen 7 t/m 10 (beginnende met 
am. 57.3025), alsmede de toe te 
voegen aanbevelingen en de mo
ties. 

EUROPEES PROGRAMMA EN AC
TUELE POLITIEKE MOTIES 
TIJDENS CONGRES TOCH IN 
DEELSESSIES GESPLITST. 
Door het grote aantal amende
menten dat is binnengekomen op 
het europees programma, zal ook 
deze behandeling in deelsessies 
plaatsvinden en wel in 3 stuks: 

Deelsessie 1 behandelt regels 1 
t/m 181 (dus tot samenwerking 
met de ontwikkelingslanden); 
Deelsessie 2 behandelt regels 185 
t/m 338 (dus tot hoofdstuk VI); 
Deelsessie 3 behandelt regels 343 
t/m 680 (dus hoofdstukken VI t/m 
XIII). 

De indeling van alle deelsessies is 
onder voorbehoud. 

Er wordt voorts een groot aantal 
actuele politieke moties verwacht. 
Vandaar ook nu reeds de aankon
diging dat ook die moties in deel
sessies worden behandeld. 

WOORDVOERDERS LET OP! 
Indieners van moties en amende
menten dienen er extra attent op 
te zijn dat het belangrijk is om 
twee of zelfs drie woordvoerders 
te hebben, omdat het kan voorko
men dat verschillende door 1 in
diener ingediende voorstellen ge
lijktijdig in verschillende deelses
sies aan de orde zijn. 

NIEUW: WERKEN IN DEELSES· 
SI ES 

U bent tot nu toe gewend dat alle 
politieke discussies tijdens een 
congres plaatsvinden in 1 zaal. Zo 
niet dit congres! 
Dit wordt een congres nieuwe 
stijl. Een test om te zien of we erin 
slagen de kwaliteit van de besluit
vorming te verhogen. Dat doen we 
door de tijd die beschikbaar is per I 
amendement te verlengen en door , 
een aantal hot-issues eruit te lich
ten en onderwerp te maken van 
een uitvoerig debat. 

Om dit te bereiken splitsen we de 
behandeling van de voorstellen 
op in zogenaamde "deelsessies". 
Zo wordt bijvoorbeeld Migratie 
opgesplitst in twee deelsessies en 
het Europees Programma in drie. 
ledere deelsessie behandelt dus 
een deel van het stuk. U zult dus 
moeten kiezen. En het is inder
daad niet mogelijk om de hele be
handeling mee te maken, want je 
kunt niet op twee of drie plekken 
tegelijk zijn. 

De deelsessies maken voor elk 
amendement een advies: aanne
men of verwerpen. Vervolgens 
wordt de lijst van adviezen aan de 
plenaire sessie van het congres 
voorgelegd voor besluitvorming 
"in 1 klap". 

NIEUW: DRIE HOT-ISSUES IN VOL 
DEBAT 
Drie amendementen of moties 
worden echter van de besluitvor
ming in 1 klap uitgezonderd. Over 
die drie hot-issues wordt nog een 
centraal debat gevoerd. 
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NIEUW: SOEPELE REGELING 
VOOR ACTUELE POLITIEKE MO-
TIES 
Het indienen van actuele politieke 
moties is een feest geworden: al-
Iereerst is het benodigde aantal 
handtekeningen verlaagd van 25 
naar 5. In de tweede plaats kun-
nen actuele politieke moties wor-
den ingediend tot en met de zater-
dag van het congres zelf om 16.30 
precies. Alle kans dus om aan po-
litiek te doen. Alle kans ook om 
naar aanleiding van een van de in-
teressante fringe-meetings op de 
zaterdagmiddag nog een politieke 
motie in te dienen. 

AANVULLENDE REGELS VOOR 
DEELSESSIES EN PLENAIRE 
SESSIES 
Het congres op 30 en 31 oktober 
a.s. is een experimenteel congres 
nieuwe stijl. Doelstelling is de 
kwaliteit van de besluitvorming te 
verhogen en meer mensen bij de 
politiek te betrekken. 

Dat betekent een aantal nieuwe 
regels. Die regels zijn opgesteld 
door de congresvoorzitters. Deze 
voorzitters zorgen voor neutrale 
congresleid ing. De regels worden 
bij de aanvang van het congres 
ter bevestiging voorgelegd. 
De deelsessies 

1. ledereen is volledig vrij in de 
keuze van de deelsessie(s) die hij 
bijwoont. In- en uitlopen is geen 
probleem. 

2. De deelsessie besluit met ge-
wone meerderheid of een amen-
dement of motie naar de plenaire 
vergadering zal worden gestuurd 
met het advies aannemen of ver-
werpen. 

3. Aan het einde van de deelses-
sie wordt bepaald welke drie 
amendementen of moties worden 
geadviseerd voor debat in de ple-
naire vergadering. Het advies is in 
volgorde van prioriteit. De voorzit-
ter van de deelsessie zal hiertoe, 
gehoord de discussie, een voor-
stel doen aan de deelsessie. 
Amendementen en moties die met 
meer dan 3/4 van de uitgebrachte 
stemmen zijn geadviseerd komen 
niet voor plenair debat in aanmer-
king. 

De plenaire sessies 

1. De congresleiding kiest uit de 
door de deelsessies voor plenair 
debat voorgedragen amendemen
ten en moties drie stuks. De con-

gresvoorzitters leggen deze keuze 
aan het begin van het plenum ter 
goedkeuring voor. 

2. De plenaire vergadering kan 
geen voorstellen toevoegen aan 
de lijst van door deelsessies 
voorgestelde plenaire debat-
amendementen of moties. Het is 
ook niet mogelijk te besluiten om 
meer dan drie amendementen of 
moties in debat te brengen. 

3. De plenaire vergadering kan 
wel een of meer amendementen 
of moties in het voorstel van de 
congresleiding vervangen door 
een of meer andere uit de lijst van 
voorstellen van deelsessies. Over 
een dergelijk voorstel tot vervan-
ging wordt niet gedebatteerd. 
Uitsluitend zijn stemverklaringen 
mogelijk van de verzoeker tot de 
wijziging en de congresleiding. 
Wordt door de plenaire vergade-
ring een amendement of motie 
toegevoegd aan de lijst voor de-
bat, dan vervalt automatisch de 
laatste op de lijst. 

4. Alvorens het debat start wor-
den alle amendementen en moties 
die niet in debat komen in de ple-
naire vergadering in stemming 
gebracht middels een voorstel tot 
als blok overneming van de advie-
zen van de deelsessies. Eerst de 
adviezen tot verwerping, dan de 
adviezen tot aanneming. 

5. Alvorens de amendementen en 
moties als blok in stemming wor-
den gebracht, wordt aan de ple-
naire vergadering gevraagd of ie-
mand over een van de amende-
menten of moties aparte 
stemming verlangt. Is dit het ge-
val dan wordt dat amendement of 
die motie van de stemming als 
blok uitgesloten en daarna afzon-
derlijk in stemming gebracht. 

6. Indien over een amendement of 
motie afzonderlijke stemming 
plaatsvindt, wordt geen toelich-
ting toegestaan, behalve een 
stemverklaring van de verzoeker 
om stemming en van de indiener 
van het amendement of de motie. 

7. Na afloop van het debat zal in 
de plenaire vergadering over een 
amendement of een motie worden 
gestemd. 

De agenda van de deelsessies 
ziet er dus als volgt uit: 
1. behandeling van amendemen
ten en moties ter advisering aan 
de plenaire vergadering; 
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2. keuze van de drie debat-voor-
stellen. 

De agenda van de plenaire sessie 
ziet er dus als volgt uit: 
1. voorstel drie debat-onderwer-
pen of moties; 
zonodig: wijzigingsvoorstellen 
debat-onderwerpen; 
2. voorstel blok-acclamatie; 
zonodig: voorstellen over sepa-
rate stemming over amendemen-
ten of moties; 
3. blok stemming adviezen tot af-
wijzing; 
4. blok stemming adviezen tot 
aanneming; 
5. zonodig: stemming over afge-
zonderde amendementen en mo-
ties; 
6. debatonderwerp 1 ; 
7. debatonderwerp 2; 
8. debatonderwerp 3; 
9. stemming over het geheel. 

Vacatures ALV 58 
Hierbij opent de kandidaatstelling 
voor de vacatures waarin AL V 58 
op 4-5 februari 1994 zal voorzien. 
De kandidaatstelling sluit op 1 de-
cember 1993 om 12:00 uur. 
Ingevulde kandidaatsellingsfor-
mulieren moeten dan binnen zijn 
bij het landelijk secretariaat. 
Kandidaatstellingsformulieren 
zijn verkrijgbaar bij het landelijk 
secretariaat, Noordwal1 0, 2513 
EA Den Haag; tel. 070-3621515. 
Het gaat om de volgende vacatu-
res: 

Dagelijks Bestuur: secretaris poli-
tiek 
Info: Hans Jeekei (secretaris poli-
tiek, niet herkiesbaar) 
015-146133 (avond) of Leo Keus 
070-3621515 
Dagelijks Bestuur: secretaris bui-
tenland 
Info: Michel Groothuizen (secreta-
ris buitenland, niet herkiesbaar) 
070-3820153 of Leo Keus 070-
3621515 
Programmacommissie: 1 lid 
Info: Leo Keus, 070-3621515 
PSVI-bestuur: 1 lid 
Info: Leo Pinxten, 070-3621515 
SWB-bestuur: 3 leden 
Info: Margreet van Son, 070-
3621515 

Toelichting bij concept pro

gramma 
Bij deze Democraat vindt u het 
concept-verkiezingsprogramma 
1994-1998: Ruimte voor de toe
komst. Dit nationaal programma 
is het eerste dat tot stand komt na 
de statutenwijziging van novem
ber 1992, op grond waarvan de 
programmacommissie voor het 
eerst van het congres zelfstandig 
de opdracht kreeg om het pro
gramma voor te bereiden, aan het 
congres te presenteren en -straks 
in februari- te verdedigen. 

Het is daarom met veel genoegen 
dat ik u dit programma aanbiedt. 
De discussie erover is in de media 
inmiddels losgebrand. Zo hoort 
dat ook. Zonder enige twijfel zul
len de gemaakte keuzes ook in de 
partij worden besproken en mis
schien wel bestreden. Ook dat 
hoort zo. Want behalve dat het 
programma een werking heeft 
naar de kiezers, de media en an
dere partijen, heeft het ook een in
terne werking: eens in de vier jaar 
stelt de partij een momentopname 
van haar denken vast. 

Graag wil ik op dit moment ieder
een bedanken die ons heeft gead
viseerd tijdens de totstandkoming 
van het concept. Veel SWB-werk
groepen en individuele adviseurs 
stonden tot onze beschikking. 
Aad Nuis speelde een hoofdrol in 
de eindredactie. Toch wil ik on
derstrepen dat het ontwerp-pro
gramma uitsluitend voor de ver
antwoording komt van de pro
grammacommissie. Wij zullen 
graag toelichten waarom het is, 
zoals het is. 

Mag ik u tenslotte wijzen op een 
erratum op pagina 15, onderaan 
de eerste alinea onder het kopje 
"de jaarljkse ontwikkeling van de 
uitkeringen:. Door een misver
stand is daar een belangrijke pas
sage weggevallen. Deze luidt: 
Samenvattend meent D66 dat de 
gecombineerde doelstelling van 
de bevordering van de werkgele
genheid en de bescherming van 
de koopkracht van de minima te
gelijkertijd, in de voorziene om
standigheden, het best wordt ge
diend door een combinatie van 
een gedeeltelijke koppeling en 
een gerichte belastingmaatregel, 
die een eventuele verlaging van 
de koopkracht van de minima zo 
veel mogelijk ongedaan kan ma
ken. 

Ik wens u veel succes met de ko-



mende discussies in afdelingen 
en regio's. 

Bert Bakker 

ENKELE ADMINISTRATIEVE ME· 
DEDELINGEN OMTRENT HET IN· 
DIENEN VAN MOTIES EN AMEN
DEMENTEN OP HET VERKIE
ZINGSPROGRAMMA: 

Sluiting van de indiening van mo
ties en amendementen: 
maandag 13 december 1993 om 
12.00 uur op het Landelijk 
Secretariaat, Noordwal10, 2513 
EA Den Haag (fax 070 364 1917). 

Wilt u zo veel mogelijk de teksten 
inleveren onmiddellijk na de be
treffende afdelings- of regio-ver
gadering? Het landelijk secretari· 
aat is U dankbaar. 

Formulieren voor de indiening 
kunt U aanvragen bij het landelijk 
secretariaat, eventueel ook op 
flop in 5.1. 
Wilt U alstublieft precies aange
ven bij welke pagina, kolom, regel 
en tussen welke woorden U het 
wijzigingsvoorstel doet? 

Voor een handreiking van de rap· 
porlagecommissie m.b.t. het in
dienen van moties en amende
menten, en met name het verschil 
tussen beide, mogen wij verwijzen 
naar Democraat 92/5 pagina 53. 
Een overdruk daarvan kunt U aan
~ragen bij het landelijk secretari
aat. 

Tijdelijke regeling ammoniak de
positie (noodwetje Alders). 
Omdat het mestoverschot in de 
intensieve veehouderij nog 
steeds een zeer ernstig probleem 
vormt, is het ministerie van 
VROM met een noodwet voor een 
overgangsregeling gekomen. 
De voorbereidingsgroep van de 
Adviesraad die het vergaderstuk 
hierover heeft geschreven, con
cludeerde dat de huidige (milieu
)wetgeving reeds voldoende mo
gelijkheden biedt voor het terug
dringen van·ammoniak uitstoot. 
Het voorgestelde noodwetje be
voordeelt de boeren die zonder 
(toereikende) vergunning werken. 
De werkgroep koos dan ook voor 
een principiële lijn. Een deel van 
de Adviesraad meende dat deze 
harde lijn (hoewel principieel 
juist) tot een groot aantal faillis
sementen zalleiden van vooral 
varkenshouders. 
In het besluit van de Adviesraad 
is voor ieder bedrijf een over
gangsperiode voorzien om bin
nen een termijn van 7 jaren een 
evenwicht te bereiken in de mine
ralenbalans per perceel. 
Dit doet meer recht aan de werke
lijke doelstelling van het milieu
beleid het bereiken van een mine
ralenevenwicht in de bodem, ter
wijl het nu al mogelijk is om de 
uitstoot van onder andere ammo
niak bij de bron (in voer, mestop
slag en stalklimaat en -reiniging) 
in sterke mate terug te dringen. 

Profielschets D66 
Een werkgroep uit de Adviesraad 
aangevuld met enkele "buiten-au
teurs" bereid een opvolger voor 
van de profielschets van D66, die 
enkele jaren geleden door de 
Raad werd uitgebracht. 
Over een eerste concept vond 
een open discussie plaats. Het 
concept en de door de advies
raad gemaakte opmerkingen zul
len worden betrokken bij de inlei
ding voor het komenden verkie
zingsprogramma van D66. 

Rapport Commissie 
Buurmeijer 
Dit rapport werd toegelicht door 
Gerrit Ybema en Arthie Schimmel 
(namens D66 lid van de 
Commissie). Beiden konden zich 
in de conclusies van het rapport 
vinden. Het rapport geeft hoofdlij
nen voor een nieuwe opzet van 
de sociale zekerheid. In deze op
zet wordt de verantwoordelijk
heid zoveel mogelijk bij werkge
vers en werknemers gelegd. 
De commissie stelt onder andere 

voor de Ziektewet af te schaffen. 
Daarvoor in de plaats komt een 
algemene bepaling dat een werk
gever de werknemer bij ziekte 
tenminste het minimum loon 
dient door te betalen. Een hogere 
doorbetaling is onderhandelbaar 
bij indiensttreding. Een werkge
ver kan zich voor de ziekterisico 
verzekeren. 
Voor de WAO dient er een veel 
scherpere selectie te komen aan 
de poort. 
De Adviesraad kon overwegend 
instemmen met de resultaten. Het 
onderscheiden van verantwoor
delijkheden van overheid, sociale 
partners en individuele burgers is 
positief. Vragen werden gesteld 
waar prikkels tot individuele ver
antwoordelijkheid moeten wor
den ingebouwd en hoe afwente
lingsmechanismen naar bijvoor
beeld de Bijstand kunnen worden 
voorkomen. 
Zorg werd uitgesproken voor de 
kwetsbaarheid van werknemers 
aan de onderkant van het loonge
bouw en kleine werkgevers. 

Suriname 
Met een poging tot een creatief 
voorstel werd aandacht g,evraagd 
voor de precaire economische si
tuatie in Suriname. Voorname 
overweging voor dit voorstel is 
dat de Surinaamse economie zich 
niet kan herstellen met de aan 
zeer ernstige inflatie onderhevige 
eigen Surinaamse gulden. Het 
voorstel behelst het invoeren van 
de Nederlandse gulden, of een 
andere harde munt als betaalmid
del in Suriname. Hierdoor kan 
een meer stabiele situatie ont
staan. 
Om te voorkomen dat het 
Nederlandse beleid dan zal wor
den aangemerkt als neo-kolonia
listisch, kan een dergelijke maat
regel slechts op eigen verzoek 
van de Surinaamse regering wor
den ingevoerd. Alhoewel de 
Adviesraad positief tegenover het 
idee stond, was er geen meerder
heid voor concrete aktie op dit 
moment zoals door een voorbe
reidingsgroep bij motie voorge
steld. 
Vertegenwoordiging van de 
tweede kamerfractie, Dick 
Tommel, zag ook positieve ele
menten in het voorstel. 

Sociaal beleid jongeren 
Hoewel feitelijk een onderdeel 
van de brede discussie rondom 
de sociale zekerheid, werd dit on
derwerp gezien de bezuinigings
plannen van de regering op de 

bijstand voor jongeren in de leef
tijd van 18 t/m 21 jaar afzonderlijk 
behandeld. Aangezien het af
schaffen van de bijstand voor 
deze groep niets toevoegt aan de 
huidige situatie en niet zalleiden 
tot bezuinigingen, is de 
Adviesraad geen voorstander van 
dit voorstel. Wel was de Raad van 
mening dat na een nader te bepa
len periode van werkloosheid het 
begrip passende arbeid voor 
deze groep dient te vervallen. 
Ten aanzien van het studiefinan
cieringsstelsel is de Adviesraad 
van mening dat de hoogte van 
het aan de student uit te keren 
bedrag onafhankelijk dient te zijn 
van het inkomen van de ouders, 
maar wel rechtevenredig moet 
zijn aan de door de student gele
verde studieprestatie. Dit uit
gaande van een nominale studie
duur van 4 jaar vermeerderd met 
1 jaar. In dit stelsel wordt geko
zen voor loon naar prestatie. 

Actuele politieke motie, vragen 
aan fracties en hoofdbestuur 
Naar aanleiding van het voo~ne
men van de Nederlandse multina
tional "Shell" om olie- en gasbo
ringen in het waardevolle natuur
gebied The Everglades aan de 
kust van Florida te gaan uitvoe
ren, nam de Adviesraad een mo
tie aan waarin fracties en hoofd
bestuur werden verzocht stappen 
te ondernemen om te voorkomen 
dat in de toekomst in waardevolle 
natuurgebieden nieuwe olie- en 
gasboringen mogen plaatsvin
den. Hiertoe dienen de 
Nederlandse regering en de VN te 
worden benaderd. 
Het Hoofdbestuur werd verzocht 
een positieve reactie te zenden 
aan het Deelstaatparlement van 
Hamburg, gezien het feit dat de 
rechts-extremistische partijen na 
de laatste verkiezingen niet meer 
in dit parlement zijn vertegen
woordigd. 

De perscommissie AR: Eric 
Horstmeijer, Erica Jaspers, 
Roelof van Netten. 
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Klynveld Accountants 
Bezoekadres 

Van Eedenstraat 16 
2012 EM Haarlem 

Bestuur Politieke Partij Democraten 66 
T.a.v. mevrouw N. Stevens 
Noordwal 10 
2513 EA DEN HAAG 

Geacht College, 

Correspondentie-adres 

Postbus 3322 

2001 DH Haarlem 

Telefoon 023-15 2215 

Telefax 023-32 89 22 

Haarlem. 1 oktober 1993 

Hierbij verlenen wij u toestemming om onderstaande accountantsverklaring op te nemen bij de 
(conform bijgaand gewaarmerkt concept) in de congresdemocraat op te nemen jaarrekening 1992 
van uw vereniging. 

"Accountantsverklaring 

Wij hebben de jaarrekening 1992 van de Vereniging Politieke Partij Democraten 66 te Den Haag 
gecontroleerd. Dit onderzoek is verricht in overeenstemming met algemeen aanvaarde 
controlegrondslagen. 

Op grond van dit onderzoek zijn wij van oordeel dat deze jaarrekening een getrouw beeld geeft 
van de grootte en de samenstelling van het vermogen van de Vereniging op 31 december 1992 
en van het resultaat over 1992. 

In de jaarrekening zijn de jaarrekeningen van de - zelfstandig optredende - regio's en afdelingen 
niet begrepen. 

Haarlem. 30 juni 1993 

KPM G Klynveld" 

Wij adviseren u de accountantsverklaring in aansluiting op de jaarrekening te publiceren. Gaarne 
ontvangen wij te zijner tijd vier exemplaren van de congresdemocraat 

Hoogachtend, 

Paraaf voor waarmerkingsdoeleinden: 

Ref.: Th. Boomsina 

ThB/JS 

I lil 



Vereniging Politieke Partij Democraten 66, Den Haag 

Balans per 

Activa 
(in guldflfl•l 

Vaste activa 

M11teriël• VIlstil 11ctiv11 
Kantoorgebouw 
Kantoorinrichting en -machines 

Vlottende activa 

Voorraad brochures enz. 

Vord11ring11n 
Tweede Kamerfractie, Den Haag 
Jonge Democraten, Den Haag 
Stichting Wetenschappelijk Bureau D66, 
Den Haag 
Stichting Politiek Scholings- en 
Vormingsinstituut D66, Den Haag 
Stichting Instituut Vorming en 
Samenwerking Midden- en Oost-Europa 
D66, Den Haag 
Depotbedrag P.T.T. 
Contributies 1992, resp. 1991 
Subsidie omroep 
Premies sociale verzekeringen (GAKI 
Overige vorderingen en overlopende 
activa 

Deposito 

Liquide middelen 

31 december 1992 

270.600 
56.561 

P.M. 

13.234 
11.332 

8.000 
30.746 

8.875 
113 

37.151 
109.451 

1.500.000 

268.248 

327.161 

1.877.699 

2.204.860 

31 december 1991 

270.600 
31.446 

P.M. 

67.598 
7.829 

24.292 

16.729 

8.426 
8.000 

12.590 
9.948 
4.345 

45.801 
205.558 

608.200 

208.748 

302.046 

1.022.506 

1.324.552 

Passiva 
!in gulden•! 

Vermogen 

Vereniging: 
- Kapitaal 
- Algemene reserve 

Verkiezingstands 
Contributiefonds 
Oost-Westfonds 

Voorzieningen 

Groot onderhoud gebouw 
Algemeen 
ATV-voorziening 
Reorganisatie landelijk secretariaat en 
automatisering 

Langlopende sc:hulden 

Hypotheek 

Kortlopende sc:hulden 

Stichting Wetenschappelijk Bureau D66, 
Den Haag 
Stichting Politiek Scholings- en 
Vormingsinstituut D66, Den Haag 
Stichting Instituut Vorming en 
Samenwerking Midden- en Oost-Europa 
D66, Den Haag 
Bestuurdersvereniging 
Vooruitontvangen contributies 
Aflossing hypotheek 
Crediteuren 
Belastingen en premies sociale 
verzekeringen (fiscus) 
Pensioenpremies 
Overige schulden en overlopende passiva 

- •' ·-.' ;_) ~ i l ~-: 

CJcvv:J(·:rnlPikt a!s behor.Jnclc bij 
inD d.d. 

N1993 

31 december 1992 

24.000 
41.471 

263.370 
130.196 
~ 

88.000 
372.000 
17.609 

67.834 

7.562 

25.817 

9.144 
67.059 

713.744 
13.944 
50.202 

16.561 
88.987 

113.497 

65.471 

394.686 

545.443 

92.743 

1.106.517 

2.204.860 

31 december 1991 

22.000 
39.727 

170.324 
83.900 

1.120 

61.000 
300.000 

38.756 

88.947 
70.503 
12.952 

117.605 

13.891 
39.825 

157.315 

61.727 

255.344 

399.756 

106.687 

501.038 

1.324.552 
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Staat van lasten en baten 

Lasten 1992 1991 Baten 1992 1991 
(in gulden•! ___y-.'!)rk~ ___fulgrofu1g _ Werk!!.llil<. !in guldens} Werk el~ Begroting Werkelijk 

Personeelskosten 509.787 551.;214 470.332 
Algemeen 
- Contributies 1.505.900 1.260.000 1.268.938 

Kosten secretariaat en huisvestingskosten 288.879 220.950 191.146 - Nagekomen contributies voorgaande jaren 1.425 10.000 40.866 

Kosten Hoofdbestuur en Adviesraad - Diverse bijdragen: 

Declaraties middels schenkingen 158.720 100.000 104.395 
Boven f 2.500 
Beneden f 2.500 2.200 

- Overige declaraties 118.083 90.000 134.777 
2.200 3.000 2.980 - ledenwerfactie 76.195 - - - Schenkingen middels declaraties: 

Democraat 122.069 86.250 101.151 Boven f 2.500 99.806 

Publiciteitskasten 16.464 26.500 16.957 Beneden f 2.500 58.914 
158.720 100.000 104.395 

Politiek Emancipatie Activerings Centrum 4.980 2.600 2.924 - Rente 63.055 45.000 29.359 

Kosten project emancipatiewerk - 9.019 - Opbrengst speciale acties 35.777 43.500 20.673 -
- Subsidie project emancipatiewerk - - 9.000 

Algemeen - Diverse baten 277 - 9.404 
Bijdragen aan de regio's 127.792 108.375 132.721 
Bijdrage aan Verkiezingstands 75.000 75.000 75.000 Totaal baten 1.767.354 1.461.500 1.485.615 
Subsidie Stichting Wetenschappelijk Bureau D66, 
Den Haag 58.000 58.000 -61.500 
Subsidie Stichting Politiek Scholings- en 
Vormingsinstituut D66, Den Haag 60.000 60.000 60.000 
Subsidie Jonge Democraten, Den Haag 25.000 25.000 25.000 
Bijdrage Symposium S.W.B. - - 25.000 
Accountantskosten 17.630 20.000 20.053 
Dotatie voorziening algemeen 46.000 
Dotatie voorziening reorganisatie landelijk secretariaat 
en automatisering 46.000 
Activiteiten aan de basis 10.804 17.500 8.618 
Diverse lasten 4.207 5.000 7.521 

- Onvoorzien - 15.111 

Totaallasten 1.765.610 1.461.500 1.446.114 
Voordelig saldo 1.744 - 39.501 

Totaal 1.767.354 1.461.500 1.485.615 Totaal 1.767.354 1.461.500 1.485.615 



Vereniging Politieke Partij Democraten 66, Den Haag 

Toelichting 

1 Waarderingsgrondslagen en grondslagen voor de resultaatbepaling 

Balans per 31 december 1992 

Tenzij anders vermeld zijn de activa en passiva opgenomen voor de nominale bedragen. 

2 Materiële vaste activa 

Kantoorgebouw 
Gewaardeerd op basis van de actuele waarde volgens taxatie door externe deskundigen. Taxatie 
heeft plaatsgevonden op 21 december 1989 en zal 1 x per 5 jaar worden herhaald. 

Kantoorinrichting en -machines 
Opgenomen voor de aanschaffingswaarde, onder aftrek van lineaire afschrijvingen, berekend op 
basis van de aanschaffingswaarde en de geschatte economische levensduur. 
Inventarissen met een aanschaffingswaarde beneden f 5.000 worden ten laste van de staat van 
lasten en baten gebracht. 

3 Vlottende activa 

Voorraad brochures enz. 
Is P.M. opgenomen. 

4 Vermogen 

Kapitaal 
Het kapitaal wordt jaarlijks opgerent met het gemiddeld behaald rentepercentage op uitgezette 
gelden, waarbij het bedrag wordt afgerond naar boven op hele duizenden guldens. 

Verkiezingsfonds 
Betreft naast het saldo ultimo vorig boekjaar, de in het boekjaar ontvangen bijdragen e.d. en een 
bijdrage uit de partijkas onder aftrek van de uitgaven ter zake van de in het boekjaar gehouden 
c.q. in de toekomst te houden verkiezingen. 
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Contributiefonds 
Het contributiefonds wordt gevoed door bijdragen van partijleden die in enig jaar f 3.000 of meer 
aan contributie hebben betaald. Zij zijn voor de duur van hun lidmaatschap vrijgesteld van 
contributieverplichtingen. 
Het contributiefonds wordt jaarlijks opgerent met het gemiddeld behaald rentepercentage op de 
uitgezette gelden, waarbij het bedrag wordt afgerond op hele honderden guldens. 
Jaarlijks wordt 5% van het fonds aan de in dat jaar ontvangen contributies toegevoegd. 

5 Voorzieningen 

De voorzieningen algemeen en groot onderhoud worden jaarlijks opgerent met het gemiddeld 
behaald rentepercentage op uitgezette gelden, waarbij het bedrag wordt afgerond naar boven 
op hele duizenden guldens. 

Groot onderhoud kantoorgebouw 
De voorziening wordt bepaald op grond van een schatting van in de toekomst te plegen groot 
onderhoud. 

RTV-voorziening 
Betreft het verschil tussen de ontvangen vergoedingen en de werkelijk uitgegeven bedragen 
welke krachtens artikel 1 02 van de Mediawet gereserveerd mogen worden voor de uitzendingen 
in de komende jaren. 

Reorganisatie landelijk secretariaat en automatisering 
Deze voorziening is bedoeld ter dekking van de eenmalige kosten van de verandering en 
versterking van de centrale organisatie van de partij, in het bijzonder van het landelijk secre
tariaat. 

6 Langlopende schulden 

Hypotheek 
De in 1979 afgesloten hypotheek, oorspronkelijk groot f 350.000, is per 28 februari 1989 
verlengd voor een periode van 5 jaar op basis van 120 maanden annuïteit. Bovendien heeft per 
die datum een extra aflossing van f 100.000 plaatsgevonden. 
De rente bedraagt voor de nieuw afgesloten lening 7,4% per jaar (daarvoor 9,3%). 

Staat van lasten en baten over 1992 

Lasten -· ~~- . -- - -· • I ... C' ,_ ..... -\ ~ •'' ' ' 

":::,-. ...., ~ C: - r • ,7> ,. 
\..:-..- -·· ' ~ ._, L.. ..... ~ -- .... 

c ·- ç :·ç 0 0 

30 JGi·J1993 
Komen.ten laste van het boekjaar waarop zij betrekking hebben. 
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2 Afschrijvingen 

Kantoorinrichting en -machines: Lineaire afschrijving over de aanschaffingswaarde. c.q. taxatie
waarde: 20-33 1/3% per jaar. In het jaar van aanschaf de helft van het gebruikelijlee percentage. 

3 Pensioenpremie 

De Vereniging heeft ingaande 1 januari 1980 een pensioenverzekering afgesloten voor haar 
werknemers. 
Inkoop van jaren vóór 1980 vindt niet plaats. 

4 Baten 

Als baten van een boekjaar worden verantwoord de op dat boekjaar betrekking hebbende 
ontvangsten, ook wanneer deze in een ander boekjaar worden ontvangen, met uitzondering van 
ontvangen giften, donaties en bijdragen waarvoor het kasstelsel wordt gehanteerd. 

2 Mutaties verkiezingsfonds 

(in guldens/ 

Saldo begin boekjaar 
Bij: Bijdragen door partij 

Bijdragen. donaties en 
schenkingen: 

boven f 2.500 
beneden f 2.500 

Voorjaarsactie 
Verkoop materialen 

Af: Salarissen en vakantiegeld. 
inclusief sociale lasten 
Organisatiekosten 
Campagnematerialen 
Ten laste van resultaat 

31-12-1992 

170.324 
75.000 

4.000 
18.420 

22.420 

10.695 
108.115 

278.439 

15.069 

15.069 

Saldo eind boekjaar 

" ';;;{:~;:~ ;;;':'::,:::: ,~::,: 370 

30~N1993 

4.000 
~ 

31-12-1991 

75.000 

23.191 
57.008 
38.264 

15.000 
14.885 

115.808 
_iill 

127.965 

193.463 

321.428 

151.104 

~ 
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3 Mutaties rekening-courant bestuurdersvereniging 

fin guldens} 

Saldo begin boekjaar 
Bij: Contributie 1992 en 1993 

Congres 
Diverse inkomsten 
Rente D66 

Af: Salariskosten 
Doorbelast 
Abonnementen D'raad 
Congres 
Reservering folders 
Diverse kosten 

Saldo einde boekjaar 

31-12-1992 

88.947 
73.040 
10.720 

860 
3.037 

87.657 

40.505 
20.000 
23.780 

7.490 
5.000 

12.770 
109.545 

67.059 

31-12-1991 

84.328 

5.177 
89.505 

558 
558 

88.947 

900 gekozen en benoemde bestuurders van D66 zijn aangeschreven om toe te treden tot de 
D66-bestuurdersorganisatie in oprichting. Inmiddels hebben 638 bestuurders zich aangemeld. 
Op 31 december 1992 hadden 638 bestuurders de contributie voor 1992 en 310 bestuurders de 
contributie voor 1993 voldaan. 

4 Rente 

(in guldens/ 

Ontvangen rente 
Toegerekende rente 

__ .:.,:19::..:=9=2 1991 

115.774 
52.719 

63.055 

' ;~;::~;-·::;~: ' . " c 

3~UN1993 

73.229 
43.870 

29.359 





OVERZICHT KANDIDATEN 
INTERNE VERKIEZINGEN TWEEDE KAMER (1e RONDE) 

Inleiding 

De interne kandidaatstelling voor de verkiezingen van de Tweede Kamer op 3 mei 1994 is gesloten. De 
Landelijke Verkiezingscommissie heeft 159 kandidaten geaccepteerd. In dit kandidatenoverzicht vindt u 147 
niet-landelijke kandidaten. Het kandidatenoverzicht begint bij de door loting verkregen letter Q. 
In de eerste ronde krijgen deze kandidaten in drie presentatiebijeenkomsten de gelegenheid zich te 
presenteren aan de leden. De uitslag van de poststemming -die rond de Kerst in de Democraat wordt 
gepubliceerd- bepaalt welke 70 kandidaten samen met de landelijke kandidaten gaan deelnemen aan de 
tweede ronde. De landelijke kandidaten zijn 11 herkiesbare Tweede-Kamer-leden en 1 verkiesbaar Eerste
Kamer-lid. De uitslag van tWeede ronde bepaalt welke 70 kandidaten er op de D66-kandidatenlijst worden 
geplaatst voor de verkiezingen op 3 mei. 
Het stembiljet voor de eerste ronde vindt u op de achterzijde van dit kandidatenoverzicht Alleen 
genummerde stembiljetten zijn geldig. 

Presentatiebijeenkomsten 
I 

De presentatiebijeenkomsten worden gehouden op zaterdag 23 oktober 1993 vanaf 10.00 uur in 'De Nieuw~ 
Buitensociëteit', Stationsplein 1 te Zwolle, op zondag 31 oktober 1993 van ca. 12.00 tot ca. 13.30 uur te j 

Veldhoven (onderdeel van het congres nieuwe stijl) en zaterdag 6 november 1993 om vanaf 10.00 uur in ! 

'Zeezicht', Nobelstraat 2 te Utrecht. 
Tijdens presentatiebijeenkomsten gaat elke kandidaat tweemaal in debat met drie andere kandidaten. Eén 
debat zal gaan over een stelling over het specialisme van de kandidaat en het andere debat over een 
actueel politiek onderwerp. 
Kandidaten krijgen in de wandelgangen verder alle vrijheid zich op geheel eigen wijzen te presenteren. J 
Gezien het groot aantal kandidaten zullen er meerdere debatten tegelijkertijd worden gehouden. U bent var

1 harte welkom op alle drie de presentatiebijeenkomsten. 

Stembiljet 

De toelichting op het stembiljet vindt u aan de achterzijde van dit biljet, achter in dit kandidatenboek. 

Gegevens per kandidaat 

Per kandidaat worden de volgende gegevens gepresenteerd: 
1. achternaam, voorletter(s) 
2. roepnaam 
3. geboorteplaats 
4. geboortedatum 
5. adres 
6. postcode en woonplaats 
7. telefoonnummer (privé) 
8. opleiding 
9. beroep of maatschappelijke functie 
10. huidige functie(s) binnen of namens 066 
11. vroegere functie(s) binnen of namens D66 
12. andere maatschappelijke functie(s) 
13. voorkeur voor de beleidsonderdelen (conform HR artikel 23 lid 2 sub e) 
14. wenst bij verkiezing in het bijzonder met de volgende regio contact te houden 
15. is bereid lijsttrekker te worden 
16. is bereid op een verkiesbare plaats te staan 
17. staat op kandidatenlijst van een vertegenwoordigend lichaam 
18. heeft zich kandidaat gesteld voor andere bestuurlijke of vertegenwoordigende functie(s) 
19. een persoonlijke toelichting van maximaal 300 woorden 

De Landelijke Verkiezingscommissie 
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kandidaatnummer 001 
1. Ravestein, F. 
2. Francisca 
3. Leiden 
4. 26.10.1952 
5. Bergweg 59a 
6. 3037 EC Rotterdam 
7. 010- 4664515 
8. HBS-A, HBO fysiotherapie 
9. naast gemeenteraadslid niet meer 

praktizerend in mijn vak 
10. vanaf november 1988: 

fractievoorzitter Rotterdam 
vanaf september 1992: lid wethoudersoverleg VNG 

11. 1980 - 1984: fractievoorzitter deelgemeente Centrum Noord 
1984 - 1987: DB-deelgemeente CN 
maart 1987 - november 1988: fractiemedewerker Tweede 
Kamer 
september 1986 - november 1988: voorzitter afdeling 
Rotterdam 
1990 - 1992: lid GPO 

12. vanaf 1990: commissaris NV Beurs Rotterdam 
vanaf 1990: vice-voorzitter recreatieschap Rottemeren 

13. haven, ruimtelijke ordening, volksgezondheid 
14. Rollerdam/Rijnmond 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Rotterdam 
19. Na vanaf 1979 onafgebroken op verschillende niveaus actief te 

zijn geweest voor D66 waag ik nu de sprong naar de Tweede 
kamer. De afgelopen vijf jaar heb ik mij in de gemeenteraad 
van Rotterdam voornamelijk beziggehouden met ruimtelijke 
ordening, haven en economische ontwikkeling. Met name de 
ontwikkeling van de haven, met de daarbij noodzakelijke 
infrastructuur heeft mijn bijzondere belangstelling. Met onder 
meer mijn kennis op dit gebied denk ik een zinvolle bijdrage te 
kunnen leveren aan een nieuwe fractie. Daarnaast blijf ik mij 
vanuit mijn beroepsachtergrond zeer betrokken voelen bij de 
ontwikkelingen in de zorgsector. 

l(andidaatnummer 002 

1. Riet, N.G. van 't 
2. Nicky 
3. Hilversum 
4. 23.07.1948 
5. Mulderstraat 15 
6. 3581 GM Utrecht 
7. 030 - 318966 
8. orthopedagogiek 
9. 
i 0. vanaf januari 1992: fractievoorzitter 

gemeenteraad Utrecht 
vanaf maart 1992: dagelijks bestuur D66 
vanaf februari 1993: lid algemeen bestuur Regionaal Beraad 
Utrecht 
bestuurslid bestuurdersvereniging D66 

1 . vice-voorzitter adviesraad 
mei 1990 - december 1991: wethouder gemeente Utrecht 

2. bestuur IPEC (fusie Stichting Burgerschapskunde, M50, 
Vredesop bouw) 
redactie Samson HD Tjeenk Willink B.V. 
1990 - 1991: dagelijks bestuur IZA (ziektekostenverzekeraars) 
1990 - 1991: lid College van Arbeidszaken 
1990 - 1991: dagelijks bestuur Utrechtse Bestuursacademie 

3. cultuur (w.o. mediabeleid), ouderenbeleid, monumenten, 
verkeer en vervoer, evt. welzijn 

4. Utrecht 
5. nee 
6. ja 
7. Tweede kamer, 15e plaats 

18. gemeenteraael Utrecht 
19. Het feit dat ik een generalist ben is nooit een keuze geweest, 

maar was onontkoombaar. In een kleine fraktie van 2 personen 
in een grote stad moet je wel. Je krijgt dan wel een uniek soort 
overzicht over alle beleidsterreinen die specialisten vaak niet 
hebben, een soort helikopterview. Ook nu als fraktievoorzitter in 
een grote fraktie van 8 probeer ik de hoofdlijnen van het 
gemeentelijk beleid in de gaten te houden, het echte 
commissiewerk laat ik dan graag aan anderen over, die luxe 
hebben we nu. Dat betekent niet dat ik me niet op een aantal 
terreinen heb kunnen specialiseren, 3 jaar heb ik gewerkt als 
onderzoeker op een sociologisch instituut en 9 jaar heb ik 
gewerkt bij de ouderenbonden (COSBO-Nederland). Als 
wethouder van cultuur, mediabeleid, monumenten, personeel en 
organisatie, automatisering en emancipatie had ik een boeiende 
maar zware portefeuille. Toch heb ik in deze betrekkelijk korte 
tijd een aantal zaken kunnen initieren, zoals de realisatie van 
een museumkwartier, waaraan dit najaar een internationale prijs 
wordt toegekend, een onderzoek naar de economische 
betekenis van de kunsten wat net verschenen is, de renovatie 
van het Duitse Huis (een van de grootste monûmenten van 
Nederland), het tot stand komen van een monumentenbeleids
plan en het invoeren van het gelijkwaardig overlegstelsel met 
de bonden. In het dagelijks bestuur is er op mijn initiatief een 
onderzoek gedaan naar de organisatie van de partij, wat nu 
aan het Hoofdbestuur ter besluitvorming voorligt. Daarnaast 
draag ik de eindverantwoordelijkheid voor het congres nieuwe 
stijl dit najaar en de regionale podia. Naast mijn 
kandidaatstelling voor de Tweede Kamer, heb ik me ook 
k~ndidaat gesteld voor de gemeenteraad. Mijn eerste keuze ligt 
btJ de Tweede Kamer en ik zal me in ieder geval niet als 
lijsttrekker in Utrecht beschikbaar stellen. Omdat ik de partij ken 
weet ik dat dit gevoelig ligt, ik kan me dat ook heel goed 
voorstellen. De verkiezingen lopen voor Gemeenteraad en 
Kamer echter nu tegelijkertijd en bij niet-verkiezing in de 
Tweede Kamer zou dat betekenen dat ik namens D66 geen 
vertegenwoordigende functie kan vervullen en dat vind ik 
jammer. In de afdeling heb ik mijn prioriteitskeuze voor de 
Tweede Kamer duidelijk gemaakt. 

kandidaatnummer 003 

1. Roethof, G. 
2. Guikje 
3. Den Haag 
4. 03.12.1956 
5. Herengracht 268 
6. 1016 BW Amsterdam 
7 0 020 - 6220906 
8. gymnasium A 
9. parlementair journalist 

10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. kunst, media en de grote politieke lijn 
14. Amsterdam 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Opgegroeid na de jaren zestig, werd ik aanvankelijk meer in 

culturele dan in politieke richting getrokken. De spirituele 
revolutie -die ondermeer in de oprichting van D66 heeft 
geresulteerd- had al plaats gevonden, toen ik mijn 
studierichting moest bepalen. Op dat moment lagen de 
uitdagingen op het vlak van de kunst en niet in het domein van 
de politiek. Na een opleiding aan de Amsterdamse 
Theaterschool heb ik acht jaar gewerkt als actrice. 
In 1986 besloot ik mijn mogelijkheden te verruimen en ben ik 
redactiewerk gaan doen bij verscheidene radio- en 
televisieprogramma's. Bovendien ging ik schrijven voor de 
Haagse Post. Het toneel, en daarna de radio en de opiniepers 
bleken voor mij goede kanalen te zijn om mijn engagement te 
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uiten. Zulke open lijnen met de samenleving boden de politieke 
partijen niet. 
Als parlementair redacteur van De Groene Amsterdammer, de 
VARA-radio en HP/De Tijd heb ik de afgelopen vijf jaar op het 
Binnenhof gewerkt. In deze periode kon ik mij uiteraard niet 
partijpolitiek profileren. De reden dat ik mijn positie als kritisch 
buitenstaander wil opgeven, heeft te maken met de grote 
risico's die in de jaren negentig op de loer liggen. Wanneer het 
er echt om gaat spannen, denk ik aan de instabiliteit in Oost
Europa, de onzekere staat van onze eigen economie, de 
migratiestromen ten gevolge van de mondiale 
krachtsverhoudingen en opkomend rascisme in West-Europa, 
kan met niet langer aan de kant blijven staan. 
Mijn keus voor D66 is gebaseerd op de volgende analyse. De 
politieke tegen!.)telling tussen links en rechts heeft sinds 1989 
afgedaan. Ik zou ook niet weten of je het conservatief of 
progressief moet noemen als iemand voorstelt de 
verzorgingstaat af te slanken. Veel belangrijker dan die 
suggestie van dynamiek is de vraag naar de legitimiteit van de 
overheid. Wat moet de staat doen en wat mag hij niet? Leden 
van D66 laten zich niet in het keurslijf van de collectiviteit 
persen. En aan praktische, redelijke, flexibele en vindingrijke 
oplossingen bestaat in onzekere tijden een grote behoefte. 

kandidaatnummer 004 

1. Romme, M.M. 
2. Maartje 
3. St. Michielsgestel 
4. 09.08. 1959 
5. Bloemendaalseweg 244 # 5, (vanaf 

1 oktober) 
6. 2051 GN Overveen 
7. 023 - 253285 (per 01.11.1993), 

04970 - 12701 (tot 01.11.1993) 
8. doctoraal Nederlands Recht, 

masters degree Cambridge 
9. vanaf februari 1992: projectmedewerker Wiardi Beekman 

Stichting 
10. geen 
11. geen 
12. 1991-1992: Wereldbank, milieuconsultant Afrika divisie 

(AF5CO) 
1990-1991: Volkskrant, redacteur buitenland (spec. Lat. 
Amerika) 
1989-1990: NRC Handelsblad: redacteur internationale 
economie 
1986-1989: dé Brauw en Westbroek, advocaat, lid sectie Alg. 
Praktijk 
1985-1986: EG-commissie, directoraat generaal Mededinging: 
lid taskforce octrooilicentie-overeenkomsten 
1980-1983: Universiteit Groningen, student-assistent 
staatsrecht en Romeins recht 
vanaf juli 1993: Stichting Reinwater, bestuurslid, portefeuille 
juridische zaken 
juni 1992: AD M-19 (Colombiaanse oppositiepartij), adviseur 
juni 1992: UNPO-vertegenwoordiger bij UNCED-conferentie in 
Rio de Janeiro 
1984-1985: Ver. voor Vluchtelingenwerk Nederland, juridisch 
medewerker 
1984-1985: Amnesty International, voorzitter van de 
Beroepsgroep Juristen 

13. milieu, ontwikkelingssamenwerking 
14. Noord-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Graag wil ik mij verkiesbaar stellen voor lidmaatschap van de 

Tweede Kamer met als specialisatie "milieu" of liever 
"duurzame ontwikkeling". Van het immense belang daarvan ben 
ik overtuigd en ik ben graag bereid met volle inzet te werken 
aan beleid dat "duurzaamheid" naderbij brengt. 
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Na enkele jaren advocatuur en een periode in de journalistiek I 
ben ik werkzaam geweest bij de Wereldbank in Washington. Ik · 
was daar betrokken bij de ontwikkeling van milieustrategieen 
voor enkele landen in Afrika. De afgelopen jaren heb ik me bij 
de Wiardi Beekman Stichting op politiek wetenschappelijk 
niveau beziggehouden met de nationale "ecologisering van het 
belastingstelsel" (het integreren van het stelsel van 
belastingheffing in het milieubeleid en het gebruik van 
belastingheffing als instrument voor milieubeleid) en met 
internationaal C02-beleid. Beide onderwerpen behoren tot de 
kern van een evenwichtig milieubeleid en tot de kern van 
"duruzame ontwikkeling". i 

"Duurzame ontwikkelng" heeft vele aspecten. De problemen zijn 
groot, de dilemma's enorm. Door mijn werkervaring, door 
deelname aan de grote conferentie voor milieu en ontwikkeling 
in juni 1992 in Rio de Janeiro en door de schier eindeloze reek! 
gesprekken over milieuproblematiek met vertegenwoordigers 
van landen uit het Zuiden meen ik een degelijk inzicht in de 
verschillende aspecten van de problematiek van "duurzame 
ontwikkeling" te hebben verworven. 
Het werk voor de Wiardi Beekman Stichting was een baan, de 
inhoud van het werk een overtuiging. Die overtuiging wil ik 
graag als parlementarier voor D66 verder vorm geven. 

kandidaatnummer 005 

1. Rommerts, F. 
2. Floris 
3. Zuilen 
4. 14.12.1944 
5. President Kennedylaan 785 
6. 1 079 MS Amsterdam 
7. 020- 6611760 
8. onderw/conservatorium (zang), 

technologies for creating USA 
9. trainer/consultant 

10. geen 
11. Vm 1989: bestuurslid Amsterdam 

1/m 1989: lijstduwer deelr. Watergr .meer 
12. voorzitter Stg. Werkgroep Europa 
13. cultuur, onderwijs, milieu 
14. in overleg 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik begon mijn loopbaan als muziekleraar en onderwijzer. Als 

componist/musicus deed ik jarenlang ervaring op in diverse 
theatergroepen, naast mijn studie solo-zang aan het Kon. 
Conservatorium in Den Haag. 
Na een relatief korte, maar succesvolle carrière als solo- en 
ensemble-zanger, verlegde ik mijn interesse naar het 
organisatorische veld. Eerst in Schotland en later in Nederland 1 

nam ik mede het initiatief voor een aantal Europees 
georiënteerde festivals. , 
Kort daarna nam ik de draad van het zingen weer op, alvorensi 
acht jaar het vak van manager bij het N.O.B. uit te oefenen. 
In het laatste jaar van mijn managerschap besloot ik een aanta 
elementen uit het verleden samen te voegen en 1\et mij in de 
USA en UK opleiden tot trainer en consultant. 
Ik geef nu full-time trainingen in de toepassing van het 
creatieve proces in organisaties en persoonlijk leven van 
indivduele deelnemers. 
Ik ben tevens volledig gekwalificeerd 'Structural Consultant'. Ik 
houd mij daarin middels vraagtechnieken bezig met wat de 
cliënten motiveert en hoe die motivatie uitwerkt in de dagelijks 
realiteit. 
Ook verzorg ik traningen voor andere bureaus, waaronder de 
traning 'Customer Contact Skills' in Polen een voorname plaat! 
inneemt. 
Politieke interesse en ambitie heeft altijd dicht aan de 
oppervlakte gelegen. Jarenlang ontwikkelde ik plannen voor ee 
politieke stroming, Politieke Synthese genaamd. 



I 

Enige jaren geleden besloot ik voor de eerste maal lid te 
worden van een politieke partij, die de potentie van die politieke 
synthese in zich droeg, D66. 
Hoewel ik al spoedig in het bestuur van de afdeling Amsterdam 
plaatsnam, was er, door overmaat aan eigen werk en het 
opvoeden van drie peuters, weinig energie over om 
daadwerkelijk bij het politieke bedrijf betrokken te raken. Nu, 
een zestal jaren later, is die ruimte er wel. 

!{andidaatnummer 006 

11. Rookmaker, D. 
2. Dorien 
3. Petten, gemeente Zijpe (NH) 

14. 30.07.1964 
5. Van Ketnich Verschuurlaan 9 
6. 9721 SB Groningen 
7. 050- 260601 
8. bestuur en beleid in intern. 

organisaties (RU), universitair 
9. moeder, (beginnend) ondernemer 

1 o. geen 
geen 
1990 - 1991: secretaresse Peuterspeelzaal 
1991 - 1992: voorzitter Peuterspeelzaal 
EG-beleid, buitenlandse zaken, ontwikkelingssamenwerking, 
ec./soc. beleid 
geen bijzondere voorkeur 
nee 
ja 
nee 
nee 
Dorien Rookmaker is negenentwintig jaar. Ze is moeder van 
een zoon van acht jaar en een dochter van vier. Na haar 
atheneum-b, studeerde ze Politicologie in Leiden en Bestuur en 
Beleid in Internationale Organisatie in Groningen aan de Rijks 
Universiteit. 
Zij onderzoekt internationale betrekkingen in de ruimste zin van 
het woord (handelsbetrekkingen, ontwikkelingsrelaties en 
politieke verhoudingen). Momenteel onderzoekt zij (free-lance) 
de mogelijkheden voor uitbreiding van kleinschalige Surinaamse 
export naar de EG-landen. Het buitenlands beleid en het 
minderhedenbeleid hebben haar speciale interesse, toch 
beschouwt ze zichzelf als een generaliste. 

~andidaatnummer 007 

~. Rijnswou, J. van 
E~. Jan 
'3. Wassenaar 
~. 24.04.1948 
~. Palaceplein 5 

1 S. 2202 ER Noordwijk 
r. 01719- 16164 
3. ULO, diverse ondernemers 

cursussen en management 
~. ondernemer 
0. vanaf december 1992: ad hoc 

verkiezingscommissie gemeenteraad 
1. geen 
2. geen 
3. geen voorkeur 
4. Bollenstreek 
5. ja 
6. ja 
7. nee 
a. gemeenteraad 
3. Vernieuwing in de Politiek 

kandidaatnummer 008 

1. Schoot, J.L. 
2. Jeroen 
3. Amsterdam 
4. 26.12.1950 
5. leplaan 21 
6. 2565 LC Den Haag 
7. 070 - 3636322 
8. doctoraal geografie RU Utrecht 
9. docent organisatiekunde, 

onderzoeksadviseur 
10. vanaf juli 1990: secretaris SWB

bestuur 
vanaf november 1989: lid afdelingsbestuur Den Haag 

11 . maart 1990 - juni 1990: directeur SWB a.i. 
12. vanaf 1992: lid begeleidingscollege soc. en cult. planbureau 
13. economie, gezondheidszorg, Europees beleid, openbaar 

bestuur 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Den Haag (onverkiesbaar) 
18. nee 
19. Als secretaris van de SWB werkte ik de afgelopen jaren aan het 

bij elkaar brengen van mensen die door een combinatie van 
kennis en enthousiasme, energie staken in het inhoudelijk debat 
in de partij. Vanuit een vergelijkbaar doel nam ik deel aan het 
werk van de HB-commissie "Congres Nieuwe Stijl". 
Ook voor de nieuwe Tweede Kamer-fractie vind ik de 
confrontatie met ideeën en analyses essentieel, zeker wanneer 
deze afkomstig zijn van buiten het Binnenhof. 
Verder betekent praktische politiek vooral: conclusies trekken uit 
wat maatschappelijk nodig is in nauwe verbinding met de 
inbreng van D66. Het verwerven van steun bij anderen hoort 
daartoe. Ook D66 kan het niet alleen. 
De verschillen tussen de grote partijen zijn de laatste jaren niet 
markant en de pretenties van het politieke bedrijf zijn 
omlaaggeschroefd. 
Maar dit mag er niet toe leiden dat het onverschillig wordt of je 
stemt en op wie! 
Maatschappelijk ongenoegen wordt dan een gemakkelijke buit 
voor reactionaire lijsten. Alleen al daarom vind ik het cruciaal 
dat de Tweede Kamerfractie veel werk maakt van een heldere 
politieke stellingname. 
Door mijn achtergrond als resp, onderzoeker, stafmedewerker 
bij de SER, docent en adviseur, ben ik met sommige 
onderwerpen wat specifieker vertrouwd. 
* Uitgaand van duurzame ontwikkeling wordt van D66 de 

komende jaren meer gevraagd op sociaal-economisch vlak. 
Van werkgelegenheidspolitiek, scholing en technologie, tot 
aan sociale zekerheid. 

* In de gezondheidszorg is de beleidsdiscussie losgeraakt van 
de relatie patiënt-verzorger. Deze relatie verdient (weer) een 
centrale plaats. 

* Als burger het bestuur direct en met effect aanspreken. Dat 
kan het best bij verdergaande decentralisatie. Intussen moet 
vermeden worden dat regiovorming leidt tot méér bestuur en 
onduidelijkheid in plaats van minder. 

Een grotere fractie met een gevarieerd profiel aan ervaringen, 
betekent nieuwe kansen om de doeleinden van D66 concreet te 
maken. Langs die lijn wil ik in de D66-fractie aan het werk. 
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kandidaatnummer 009 

1. Schreurs, N.E.J.H. 
2. Nico 
3. Venlo 
4. 26.04.1958 
5. Banningstraat 31 
6. 5025 TS Tilburg 
7. 013 - 633472 
8. W.O. Economie 
9. tot voor kort directie-assistent van 

een sociaal-economisch 
adviesbureau 

10. vanaf 1985, met tussenpozen: secretaris afdeling Tilburg 
11. 1984 - 1986: bestuurslid afdeling Tilburg 

1985 - 1989: steunfractielid Tilburg 
gemeenteraadsverkiezingen 1986-1990: lid 
verkiezingscommissie Tilburg 

12. geen 
13. regionale economische ontwikkeling, EG-zaken, verkeer 
14. Noord Brabant, Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Binnen de Europese politiek wordt steeds meer belang gehecht 

aan de ontwikkeling van de grensregio's in de lidstaten. Er 
wordt in dit kader reeds gesproken over het Europa van de 
regio's. Binnen de nationale politiek zal daar dan ook steeds 
meer aandacht aan gegeven worden. Een sterke 
vertegenwoordiging vanuit die grensregio's in de nieuwe 
Tweede Kamerfractie is daarvoor noodzakelijk. Mede vanuit 
mijn ervaring opgedaan als secretaris van een adviesgroep voor 
sociaal-economische ontwikkeling in het Benelux 
Middengebied, hoop ik met mijn kandidatuur die 
vertegenwoordiging mede gestalte te kunnen geven. 

kandidaatnummer 010 

1. Schröder, B.J.H. 
2. Jolanda 
3. Enschede 
4. 28.01.1961 
5. Dr. Ariensstraat 93 
6. 7586 EP Overdinkei 
7. 05428 - 88576 
8. MAVO, SVO Visagiste, 

secretaresse 
9. visagiste 

10. lid 
11. geen 
12. geen 
13. verkeer en waterstaat 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. nee 
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kandidaatnummer 011 

1 . Sipkes, G. 
2. Gerrit 
3. Haarlem 
4. 22.12.1929 
5. Booket 36 
6. 1261 LT Blaricum 
7. 02152-50061 
8. pedagogische academie (toen 

Kweekschool voor onderwijzer) 
9. VUT (ex-leraar Nederlands en 

maatschappijleer, directeur 
middenstandsonderwijs) 

10. vanaf 1982: lid werkgroep Verkeer en Vervoer 
vanaf 1993: voorzitter gespreksgroep Verkeersveiligheid 
vanaf 1990: steunfractie gemeenteraad 

11 . 1988 - 1990: gemeenteraadslid 
12. geen 
13. verkeer, onderwijs 
14. 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. nee 
19. Elke dag gaan er in Nederland 3 á 4 mensen de deur uit die 's 

avonds niet terugkeren, elke dag komen er 33 mensen in het 
ziekenhuis door een verkeersongeluk. Ondanks dat we gunstig 
afsteken bij de ons omringende landen (bijv. België 2000 
verkeersdoden per jaar, Nederland 1300) is het onvoorstelbaar 
dat we deze ramp laten voortduren. Het antwoord is: rustiger 
rijden en een betere bescherming van de kwetsbare 
verkeersdeelnemer (fietspaden!). 
Afschaffing van de motorrijtuigenbelasting en deze 
onderbrengen in de brandstofprijs. Zodat de burger het niet 
zonde vindt om de auto te laten staan. Bevorderen van het 
LPG-gebruik (milieu-vriendelijker). 
Bestudering van de Deense en Engelse verkeerswet: Een 
stelsel van hoofdwegen en zijwegen. De zijwegen zijn weer 
hoofdwegen ten opzichte van hun zijwegen. Door de eenvoud 
voorrangsregels-leren bijna overbodig. Geen verschil tussen 
langzaam en snelverkeer. 
Een dicht net van sneltrams in de randstad is een antwoord o~ 
het dichtslibben van het wegennet. De tram komt dichter bij de 
mensen dan de trein. Openbaar vervoer moet goedkoper zijn 
dan het autogebruik. 

kandidaatnummer 012 

1. Sluiter, M.M. 
2. Mimy 
3. Amsterdam 
4. 29.05.1962 
5. Crynssenstraat 60 111 
6. 1 058 XZ Amsterdam 
7. 020 - 6833777 
8. gymnasium B, prop. Rechten, 

doctoraal letteren 
9. eindfase doctoraal-student/uitgever 

"Manxchains" 
1 0. vanaf 1990: raadslid stadsdeel De Baarsjes, Amsterdam 

vanaf 1992: lid adviesraad 
vanaf 1993: lid programmacommissie De Baarsjes 

11. 1984 - 1987: penningmeester JD regio Amsterdam 
1980 - 1982: lid werkgroep onderwijs 
1989 - 1990: campagneleider raadsverkiezingen De Baarsjes 

12. vanaf 1986: redacteur Mundikat Magazine 
13. volkshuisvesting, ruimtelijke ordening en milieu 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. tweede plaats deelraad 'De Baarsjes', Amsterdam 1990 

tweede plaats adviesraad Noord Holland 1991 



18. stadsdeelraadsverkiezingen 'De Baarsjes', Amsterdam 1994 
19. Als jonge vrouw met ideeën en visie en al lang bij D66 vind ik 

het nuttig om mee vorm te geven aan onze democratie. Als je 
vindt dat zaken niet goed gaan en je denkt dat je dingen kunt 
helpen verbeteren moet je dat ook gaan doen. En als je daar 
de inzet, tijd en ervaring voor hebt om het goed te kunnen moet 
je er ook aan beginnen. 
Sinds dertien jaar ben ik lid van D66. Omdat ik vind dat regels 
er zijn om mensen te dienen en niet andersom. Omdat ik het 
nuttig vind om mee te denken en beslissen over een toekomst 
waarin zoveel mogelijk mensen meedoen in een goed ·en 
toegankelijk ingerichte maatschappij. Omdat ik me zorgen maak 
over onze leefomgeving, het aangetaste milieu en het nog 
steeds bestaande gebrek aan gelijkwaardigheid voor veel 
groepen en mensen. 
Sinds ruim drie jaar ben ik raadslid voor D66 in een van de 
moeilijkste stukken grote stad van Nederland. De Baarsjes in 
Amsterdam, waar 40.000 mensen samenleven. Door dit 
raadswerk heb ik een goed inzicht gekregen in veel problemen 
en merk dan dat er een aantal wensen blijft over het inrichten 
van de maatschappij die uitstijgen boven het stadsniveau. 

c 
Ik zou het daarom bijzonder prettig vinden om die opgedane 
kennis, mijn persoonlijke inzet en motivatie én een nuchter 
relativeringsvermogen in te brengen in de Tweede kamer. Ik 
zou graag ook mijn ervaring met het samenwerken in een 
fractie meenemen. Om voor en namens D66 iets goeds bij te 
dragen aan onze samenleving. 

I~ 

1. 
' I 

1. 
Als u mij kiest dan kiest u voor iemand die met de nodige 
humor toch serieus, intelligent en vasthoudend een debat wint. 
Niet om het winnen, maar om de inhoud. 

;{andidaatnummer 013 
c 
'1. Sluzewski, H. 
2. Hans 
3. Kampen 
4. 05.05.1925 
5. Aquariuslaan 3 
6. 5632 BA Eindhoven 
7. 040 - 480703 
B. arts '53 Amsterdam GU, chirurg '61 

Rotterdam, '59 promotie 
Amsterdam GU, '93 doe. Ned. 
Recht KUB Tilburg 

3. chirurg NP, medisch jurist 
0. geen 

(1. geen 
. 2. vanaf 1977: lid Medisch Tuchtcollege Eindhoven 
3. gezondheidszorg 

14 -' . '5. nee 
~. ja 
~. nee 

1~. nee 
:13. nee 
r 

;andidaatnummer 014 

Span, H.L.M. 
{ Harry 
~· Oesterbeek 
-'· 05.01.1944 
~· Bergdijk 22 
~. 5721 WH Asten 
E • 04936 - 93340 
7- doctoraal bedrijfseconomie 
~. docent 
sl. vanaf 1990: fractievoorzitter D66 

gemeenteraad 
I. 1986 - 1990: bestuurslid D66 afdeling Asten 
!. geen 
!. ruimtelijke ordening, milieu, financiën 

14. Noord Brabant 
15. nee 
16. nee 
17. ja 
18. nee 
19. Waarom stel ik mij kandidaat voor D66 in de Tweede Kamer? 

Mijn kandidatuur voor de tweede Kamer wordt voor een 
belangrijk deel ingegeven door de behoefte die ik voel om een 
wezenlijke bijdrage te leveren aan de profilering van D66 in 
breder verband. 
Na acht jaar gemeenteraadswerk, de laatste jaren als 
fractievoorzitter, lijkt mij de stap naar de landelijke politiek een 
uitdaging, die ik niet uit de weg wil gaan. 
Ik heb ervaring opgedaan op het gebied van ruimtelijke 
ordening, milieu, welzijn, financiën. Ook heb ik mede de lijnen 
uitgezet naar de landelijke politiek via werkbezoeken van 
landelijke politici aan de gemeente Asten dat mede beheerder 
is van het schitterdende natuurreservaat "De Groote Peel". 
Als D66'er grijp je de gelegenheid aan om het milieubelang in 
concrete situaties ook daadwerkelijk te laten prevaleren boven 
het agrarisch belang. Alles goed onderbouwd en op grond van 
argumenten. 
Het is belangrijk dat Brabant ook in de Tweede Kamerfractie 
van D66 vertegenwoordigd wordt. Ook dit is een motief om mij 
kandidaat te stellen. 
Als regionaal ontwikkelingseconoom heb ik vijf jaar op de 
Nederlandse Antillen gewerkt. Ik heb daar ervaring opgedaan in 
het hanteren van de marges tussen beleidsvoorbereiding en de 
politiek. Niet via kennis alleen maar vooral op het 
communicatieve vlak kunnen zaken in gang gezet worden. 
Daarbij is het van belang dat D66-standpunten helder 
gepresenteerd worden. Ik wil mij volledig voor D66 inzetten ook 
in landelijk opzicht. 
D66 is sinds mijn studietijd de enige echte politieke liefde. 
Weliswaar kent ook D66 zijn ups en downs zo heb ik ervaren 
maar steeds was er weer die verfrissende wind en die 
bruisende vitaliteit. Ik wil de D66-visie ook landelijk mede 
gestalte geven en op een uitnodigende manier naar de burger 
uitdragen. 

kandidaatnummer 015 

1 . Speear, R.A 
2. Rudi 
3. Paramaribo 
4. 09.08.1943 
5. Hendrik Hosstraat 54 
6. 11 06 ZN Amsterdam 
7. 020 - 6962897 
8. medisch elektronicus 
9. coördinator buurtconciërges 

10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. gezondheidszorg, buitenland, sport (welzijn) 
14. 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Amsterdam 
18. nee 
19. nee 
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kandidaatnummer 01 B 

1. Steen, T.W. van der 
2. Ton 
3. Rotterdam 
4. 19.11.1954 
5. Boerhaavestraat 399 
6. 3132 RD Vlaardingen 
7. 01 0 - 4348711 (Vm eind 

december) 
8. doctoraal rechten, eerste graads 

economie 
9. Wethouder Stadsontwikkeling, 

Volkshuisvesting, Inspraak 
10. vanaf mei 1990: wethouder SO, VH, participatie 
11. 1981 - 1987: voorzitter afdeling D66 
12. 1981 - 1987: leraar economie I en 11 

1988 - 1990: coördinator volkshuisvesting 
1984 - 1990: voorzitter sportvereniging 
lid projectcommissie Vinex OOR 
vicevoorzitter RVC Rijnmond 

13. volkshuisvesting C.A., regiovorming, economische zaken, 
financiën, defensie, onderwijs 

14. Rollerdam/Rijnmond of Zuid Holland 
15. nee 
16. ia 
17. Europees Parlement, Gemeenteraad 
18. Gemeenteraad 
19. Een grotere D66-fractie zal de dogma's van de gevestigde 

partijen moeten doorbreken en de bestuurlijke vernieuwing sterk 
kunnen stimuleren. 
De Rijnmondregio, als mainport, zal veel aandacht moeten 
krijgen. Wellicht dat de voorzitter gekozen kan worden als leider 
van een dagelijks bestuur, dat niet behoeft te worden gekozen 
uit het algemeen bestuur. 
De bestuurlijke vernieuwing zal eventueel aan kunnen sluiten bij 
de decentralisatieplannen van de overheid. Dit vergt een 
cultuuromslag die tot delegatiedemocratie dient te leiden. 
Delegatiedemocratie gaat veel verder dan sociale vernieuwing 
en decentralisatie van overheidstaken. 
De verantwoordelijkheid van burgers, bedrijfsleven en tal van 
andere maatschappelijke groeperingen zal moeten worden 
vergroot. In tal van overlegsituaties kunnen zij adviseren en 
trachten de beleidsvorming te beïnvloeden. 
Uitgangspunt moet zijn een uitgedunde overheid, die de 'burger' 
serieus neemt en de echte prioriteiten beter oppakt, waarbij de 
vangnetfunctie voor bepaalde groepen in de samenleving 
gehandhaafd blijft. 
De decentralisatie van taken van het ministerie van VROM is in 
volle gang. De wijze waarop dat beleid wordt gevoerd, met 
grote bezuinigingen, baart mij grote zorgen. De nota Vinex en 
de Trendbrief geven aan dat er extra veel gebouwd moet 
worden en de doorstroming bevorderd moet worden, terwijl de 
geldkraan steeds verder dicht gaat. In het westen van het land 
zijn er op korte termijn te weinig (vaak dure) lokaties 
beschikbaar. 
Ook de gevolgen van de verlaging van de 
stadsvernieuwingssubsidie zijn verontrustend voor de nieuwe 
probleemwijken uit de jaren 50. D66 zal zich moeten inzetten 
voor een verantwoorde terugdringing van de objectsubsidies, 
opdat de subjectsubsidies voor hen die het werkelijk nodig 
hebben, behouden kunnen blijven. Een nieuw beleid om de 
voorraad woningen beter in stand te kunnen houden en uit te 
!breiden is nodig. Dit kan ontstaan door het bevorderen van 
meer flexibele eigendomsvormen en variaties in de te bouwen 
huizen. 
Nieuwe tijden, nieuwe problemen: D66 bezit de creativiteit daar 
oplossingen voor te vinden. 
Ik heb de ambitie, als inwoner van de regio Rijnmond, om daar 
een bijdrage aan te leveren. 
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kandidaatnummer 017 

1. Steenbergen, A. 
2. Ab 
3. De Wijk 
4. 18.04.1943 
5. Breestraat 1 
6. 8356 DL Blokzijl 
7. 05272- 1209 
8. HBO 
9. 

10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. midden en klein bedrijf 
14. Noord Nederland 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. raadslid 
19. nee 

kandidaatnummer 018 

1. Strik, S.F. 
2. Stef 
3. Hoogland 
4. 30.06.1962 
5. Kraaienhorst 31 
6. 2402 SN Alphen aan den Rijn 
7. 01720 - 42271 
8. HBO, gedeeltelijke universitaire 

opleiding 
9. milieukundigel-inspecteur 

10. vanaf juli 1991: penningmeester 
D66 Alphen 
vanaf januari 1993: plv. commissielid raadscommissie 
ruimtelijke ordening en stadsontwikkeling 

11. juli 1991 - januari 1993: plv. commissielid commissie verkeer, 
milieu en recreatie 

12. geen 
13. milieu 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Alphen aan den Rijn 
19. Ik heb mij kandidaat gesteld voor de Tweede 

Kamerverkiezingen 1994 omdat ik denk dat mijn kennis en 
ervaring op het gebied van mili.e.u. de partij van pas kan komen. 
Sinds het begin van de jaren tachtig ben ik intensief betrokken 
bij de totstandkoming en uitvoering van het gemeentelijk 
milieubeleid. 
Eerst tijdens mijn studie HBO-milieukunde, een hele 
praktijkgerichte opleiding, later tijdens mijn werk. Ik heb vijf jaar 
voor een kleine gemeente gewerkt; vervolgens ben ik twee jaar 
milieuconsulent in de WGR-regio Rijnstreek (Alphen aan den 
Rijn en omstreken) geweest, waarbij ik een aantal 
milieuschandalen (w.o. Coupé-polder) van dichtbij heb 
meegemaakt; de laatste jaren ben ik werkzaam bij de Inspectie 
milieuhygiëne Zuid Holland (Ministerie VROM), alwaar ik 
regiocoördinator Rijnmond ben. Uit dien hoofde voer ik dagelijks 
overleg met gemeente-ambtenaren en -bestuurders over de 
wijze waarop het milieubeleid gestalte wordt gegeven en doe zo 
nodig concrete aanbevelingen. 
Mijn belangstelling voor D66 is gewekt tijdens mijn studie 
strafrecht aan de Universiteit van Utrecht, waarbinnen ik mij heb 
verdiept in de strafbaarheid van euthanasie. D66 heeft daarin 
altijd een heel heldere en duidelijke koers gevaren. 
Omdat D66 Alphen aan den Rijn binnen de plaatselijke politiek 
een wezenlijke bijdrage heeft geleverd aan de incorporatie van 
het taakveld milieu binnen andere beleidsvelden en het instellen 
van onderzoek naar milieu-affaires (cie. Engwirda) heeft 
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geïnitieerd voelde ik mij tot deze partij aangetrokken. 
Sinds 1991 maak ik onderdeel uit van het afdelingsbestuur D66 
Alphen aan den Rijn en ben ik plaatsvervangend commissielid 
in diverse raadscommissies. 
Gelet op de specifieke ervaring die ik heb opgedaan op het 
gebied van milieu (zowel milieutechnisch als bestuurlijk
juridisch) en mijn algemene ervaring op bestuurlijk niveau, heb 
ik er vertrouwen in dat ik een bepaalde rol kan vervullen voor 
D66 binnen de Tweede Kamer. 

kandidaatnummer 019 

1. Stroobach, T. 
2. Tom 
3. Amsterdam 
4. 04.02.1952 
5. Karveel 05-06 
6. 8231 .AD Lelystad 
7. 03200 - 49481 
8. MO-A Engels, MO I en 11 

geschied~nis, maatschappijleer 
9. leraar 

10. vanaf mei 1990: gemeenteraadslid 
11. mei 1990 - maart 1993: wethouder 
12. vanaf januari 1991: vice-voorzitter IJsseJmeer Ziekenhuizen 

'vanaf januari 1991: bestuurslid Nieuwland Poldermuseum 
vanaf juli 1990: bestuurslid Stg. Orthopedagogisch Centrum 
IJsselmeerpolders 
vanaf mei 1993: voorzitter lokale omroepvereniging Lelystad 
vanaf juli 1993: bestuurslid Stg. Provinciaal Steunpunt 
Volwassenen Educatie 
vanaf mei 1990: bestuurslid Stg. Langdurig Zieke Kinderen 

13. financiën 
14. Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. Gemeenteraad Lelystad 
18. Gemeenteraad Lelystad 
19. Waarom stelt iemand zich kandidaat en waarom voor D66? 

8 

Wat maakt deze partij zo anders dan andere politieke partijen 
en waarom is het dan toch mogelijk dat D66 niet de revolutie 
predikt en binnen het huidige politieke bestel blijft? Is dat omdat 
D66 niet dogmatisch is en geen pasklare antwoorden heeft 
vanuit het verleden; niet fundamentalistisch is georiënteerd? Of 
is dat omdat D66-ers vanuit een andere houding, een andere 
mentaliteit, politiek bedrijven? Dat zij revisionistische inslag 
hebben en dat zij zoeken naar het gemeenschappelijke, dat zij 
mensen respecteren en het anders zijn benuitten om op te 
plussen in plaaats van de confrontatie aan te gaan en te 
egotrippen. Tenslotte kan vernieuwing bedreigend zijn en is er 
tijd nodig om ideeën aanvaard te krijgen. 
Wat het ook is, voor zo'n partij stel ik me graag kandidaat. 
Vanuit mijn ervaring als wethouder en vanuit de ervaring die ik 
heb opgedaan in diverse andere bestuurlijke functies zou ik me 
zeer gaarne willen inzetten om voor D66 politiek te bedrijven en 
daarmee als vanzelfsprekend óok het gedachtengoed uit te 
dragen. Vanuit de zo juist genoemde functies heb ik, hoewel 
generalistisch van aard, een bijzondere belangstelling voor 
Financiën ontwikkeld. Het is mij gebleken dat beslissingen over 
financiën vaak met een pennestreek worden afgedaan zonder 
dat het onderwerp voldoende is uitgekristalliseerd; danwel dat 
uitsluitend wordt gekeken naar de hoogte van de bedragen en 
dat van daaruit (politieke) opvatting richtinggevend is. 
Daarnaast heb ik belangstelling voor sociaal-economische 
vraagstukken en onderwijs. 
Ik vraag me af of de vaak geopperde wijsheid dat de politieke 
marge's smal zijn wel juist is. In de wijze waarop je politiek 
bedrijft zit in ieder geval voldoende ruimte. Ruimte die ik graag 
mede zou willen invullen. 

kandidaatnummer 020 

1. Teegelaar, D. 
2. Dick 
3. Rotterdam 
4. 27 september 1940 
5. Mercuriusstraat 18 
6. 3204 BM Spijkenisse 
7. 01880- 14545 
8. Handelsavondschool Commerciële 

Economie en Marketing Ring 
Rotterdam Repetitoren 

9. ambtenaar 
10. vanaf 1986: gemeenteraadslid 

vanaf 1992: bestuurslid PSVI 
11 . 1978 - 1986: Rijnmondraadslid 

1984 - 1990: adviesraadslid 
12. vanaf 1986: bestuurslid kunstgalerie 

vanaf 1982: bestuurslid Volksuniversiteit 
vanaf 1980: bestuurslid Snijpunt (architectuur) 

13. ruimtelijke ordening, volkshuisvesting, verkeer en vervoer, 
economie 

14. Rijnmond 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. gemeenteraad 
19. Mijn politieke ervaring: tweemaal acht jaar lid van de 

gemeenteraad van Spijkenisse, in de tussenliggende periode 
acht jaar Rijnmondraadslid; voor beide organen de functie van 
lijsttrekker, fractievoorzitter vervuld en verdeeld over de 
verschillende raadsperiaden totaal acht jaar wethouder (onder 
meer belast met de portefeuilles ruimtelijke ordening, 
economische ontwikkeling, financiën) in de groeikern 
Spijkenisse; 
alsmede mijn werkervaring: vijftien jaar bedrijfsleven (transport 
en distributie sector) alsmede vijftien jaar ambtelijke ervaring bij 
de gemeente Rotterdam in verschillende functies (onder meer 
als hoofd Voorlichting sector Ruimtelijke Ordening, 
Stadvernieuwing en Volkshuisvesting) vormen mijn basis voor 
een zeer breed overzicht en een generalistische instelling. 
Oplossingen zoeken door op creatieve wijze om te gaan met de 
maatschappelijke problemen en met politieke ideeën en 
suggesties uit eigen achterban en samenleving vind ik het 
belangrijkste kenmerk voor D66 politiek. 
Geen verstarring, geen dogma's. Frisse, heldere en vooral 
vernieuwings gezinde politiek daar is grote behoefte aan. 
Effectieve bestuurlijke maatregelen gericht op het doel met 
voorkomen van nieuwe en beperken van bestaande 
bureaucratieën. 
Ik wil daaraan de komende vier jaar als lid van de D66-fractie 
in de Tweede Kamer graag een actieve en creatieve bijdrage 
leveren. 
Dat kan ik alleen met Uw steun en Uw stem!! 

kandidaatnummer 021 

1. Tuik, R. 
2. Rudy 
3. Hengelo (0) 
4. 21.06.1963 
5. Rijksweg Centrum 51 
6. 6161 EC Geleen 
7. 046- 740154 
8. HTS - chemische technologie 
9. researchmedewerker bij DSM 

10. vanaf 1989: voorzitter afdeling 
Geleen 
vanaf december 1992: lid adviesraad 

11. geen 
12. vanaf 1990: act. lid Amnesty International (gr. 290) 
13. milieu, industrie- en wetenschapsbeleid, gezondheidszorg 
14. Limburg 
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15. nee 
16. ia 
17. nee 
18. Gemeenteraad Geleen 
19. Begin 1989 werd ik lid van D66. Als voorzitter van de afdeling 

Geleen mocht ik inmiddels -temidden van de euforie bij de 
gemeenteraadsverkiezingen 1990- een verkiezingsnederlaag 
meemaken. Na daardoor vier jaar de lokale politiek van de zijlijn 
te hebben moeten volgen, verwachten we in 1994 één of twee 
raadszetels. Vervolgens lopen ook mijn termijnen als voorzitter 
ten einde. 
Sinds eind 1992 heb ik er een inspiratie bijgekregen als lid van 
de AdviesRaad van D66. Door dit lidmaatschap is mijn indruk 
bevestigd dat landelijke vraagstukken mij persoonlijk meer 
interesseren, dan die op lokaal niveau. Vandaar dat ik op 
landelijk niveau aan de besluitvorming wens deel te nemen. 
Een voorkeur voor beleidsterreinen heb ik niet. Alle 
beleidsgebieden zijn erg interessant, maar alleen op gebieden 
waar je thuis bent zie je dat interessante eerder. Wordt echter 
een voorkeur voor beleidsgebieden gevraagd, dan is het logisch 
om te starten met terreinen die aansluiten bij mijn achtergrond; 
daarbij denk ik aan gebieden waar onderzoek en techniek een 
sterk raakvlak met de maatschappij hebben, zoals milieu, 
industrie- en wetenschapsbeleid of gezondheidszorg. 
Maar ik wil niet uitsluitend oog hebben voor het functioneren 
van onderzoek en techniek in de maatschappij. Ook wil ik als 
democraat oog hebben voor het functioneren van politiek 
(zonder lidwoord!) in de maatschappij. 
Dienstbaar zijn, met daadkracht. Hard werken om een 
programma te verwezenlijken, met als beloning een panorama 
aan indrukken. 
Tenslotte hoop ik, dat een plaats op de kieslijst en een 
eventuele verkiezing kunnen bijdragen tot de noodzakelijke 
doorbraak van D66 in Limburg. 

kamdidaatnummer 022 

1. Tütüncü, M. 
2. Mehmet 
3. 
4. 

Kazimkarabekir, Turkije 
21.09.1962 

5. Brabantlaan 26 
6. 2101 SG Heemstede 
7. 023- 292883 
8. (fiscale-) economie Universitair 
9. inspecteur belastingdienst 

10. ~d 

11. geen 
12. vanaf 1993: secretaris Ned. Turkse Raad 

vanaf 1991 : voorziltter vriendschapsvereniging Nederland 
Centraal Azië (S.O.T A) 

13. financiën, buitenlandse zaken, minderheden 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Stel mij kandidaat om een persoonlijke inbreng te hebben bij 

onderwerpen die samenhangen met mijn beroep en afkomst. Ik 
denk dat met name door het ontbreken van fiscale specialisten 
binnen D66-fractie in de Tweede Kamer het voor D66 moeilijk 
maakt om initiatieven te ondernemen c.q. het voortouw te 
nemen voor de belangen van individuen en maatschappij. Zeker 
in een wetgeving waar het zelfs voor specialisten heel moeilijk 
is om de ontwikkelingen te volgen, denk ik dat een fiscale 
specialist zeker de fractie van pas kan komen. 
Partij heeft weinig aandacht besteed voor de emancipatorische 
belangen van allochtonen in Nederland. Ik denk dat de partij 
aan groeiend aantal allochtonen een kans moet geven om hun 
belangen door een vertegenwoordiger uit hun midden te 
verdedigen. 
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kandidaatnummer 023 

1. Uden, A.A.S.M. van 
2. Albert 
3. Eindhoven 
4. 10.09.1949 
5. Kornet 9 
6. 5081 XL Hilvarenbeek 
7. 04255- 3473 
8. gymnasium A, universiteit (rechten) 
9. hoofd sector ruimt. ontw. (Gem. 

Gilze en Rijen) tevens loco
secretaris. 
per 01.11.1993 bevorderd tot hoofd sector grondgebiedzaken. 
Verder ben ik part-time docent ruimtelijke ordening en 
volkshuisvesting aan bestuursacademie 

10. vanaf augustus 1992: secr. regiobestuur Noord Brabant 
11. juni 1991 - september 1992: lid bestuur afdeling Tilburg 
12. geen 
13. ruimtelijke ordening, buitenlandse zaken, mensenrechten, 

kaderwet, verkeer 
14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik stel me kandidaat voor de Tweede Kamerverkiezingen, 

omdat ik mijn capaciteiten en werkkracht wil inzetten voor de 
verwezenlijking van de ideeën van D66 op de terreinen van 
overheidszorg. 
Ik ben gespecialiseerd in de ruimtelijke ordening, milieu, verkeer 
en de gemeentelijke herindeling/Kaderwet. Ik ben ,buitengewoon 
geïnteresseerd in de buitenlandse politiek. Als lid van Amnesty 
International hebben de mensenrechten mijn speciale 
belangstelling. 
Verder beschouw ik mezelf als een generalist, die breed 
inzetbaar is voor de fractie. 
Ik beschik over een uitstekende mondelinge en schriftelijke 
uitdrukkingsvaardigheid. 
Ik studeerde rechten te Nijmegen en begon in 1975 mijn 
ambtelijke loopbaan bij de gemeentelijke overheid. 
Vanaf ongeveer 1 november 1993 ben ik hoofd van de sector 
Grondgebiedzaken te Gilze en Rijen (momenteel ben ik reeds 
vijf jaar hoofd van een sector Ruimtelijke Ontwikkeling). Tot de 
sector Grondgebiedzaken behoren onder meer taakvelden als 
ruimtelijke ordening, milieu, volkshuisvesting, verkeer en 
grondzaken, bouw- en woningtoezicht en economische zaken. 
Er werken ongeveer 80 personen. 
Tevens ben ik loco-secretaris. 
Ik ben als docent verbonden aan de Bestuursacademie Zuid
Nederland; daarbij behandel ik met name het rijksbeleid op het 
gebied van de ruimtelijke ordening en het verkeer. 
In mei 1994 ben ik zo'n drie jaar lid van de partij. Van meet af 
aan ben ik actief geweest in besturen, eerst ruim een jaar in het 
afdelingsbestuur Tilburg en daarna als secretaris van het 
regiobestuur D66 Noord Brabant. 
Tenslotte acht ik het belangrijk, dat in de D66-fractie ook 
mensen zitting !rebben uit een zo grote -en economisch 
gezien- belangrijke provincie als Noord Brabant. 

kandidaatnummer 024 

1. Ven, M.P.M. van de 
2. Pauline 
3. Valkenburg-Houthem 
4. 02.01.1956 
5. Keizersgracht 16 
6. 1015 CP Amsterdam 
7. 
8. prop. economie, doctoraal 

economie juni/juli 1994 (universiteit 
Amsterdam) 

9. economisch journaliste 
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10. vanaf 1991: lid werkgroep FE2 
vanaf 1991: lid projectgroep OEIGOS 

11. geen 
12. geen 
13. 
14. 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Pauline van de Ven was verbonden aan de financieel

economische redactie van Trouw en NAG-Handelsblad, 
adviseerde economische televisie- en radioprogramma's, gaf 
lezingen en schreef drie boeken over uiteenlopende 
economische onderwerpen, waaronder "Failliet op Krediet" (met 
co-auteur Pieter Lakeman). Momenteel rondt zij het doctoraal
examen economie af aan de Universteil van Amsterdam. 
Daarnaast is zij vaste medewerker van Intermediair en levert zij 
bijdragen aan NAG-Handelsblad, de Volkskrant en Economisch 
Statistische Berichten. 
Binnen D66 was zij actief in de brede werkgroep Financieel 
Economische Zaken en in de projectgroep Oost-Europa/GOS. 
In werk en studie specialiseert zij zich in de volgende, 
onlosmakelijk met elkaar verbonden, terreinen: internationale 
handel, arbeidsecanomie en milieu-economie. 
Van de Ven heeft op dit gebied een aantal eigen ideeën 
ontwikkeld. In de eerste plaats (samen met prof. Paul Vitanyi) 
een oplossing voor het structurele probleem van de 
laaggeschoolde werkloosheid met behulp van een 'variabele 
bonus'. Het betreft een marktgerichte aanpak die weer een 
reguliere markt voor laaggeschoold werk in het leven kan 
roepen. 
Daarnaast bedacht zij een methode om de economie van Oost
Europa en het GOS te stimuleren en versneld te laten 
overschakelen op schonere produktietechnieken. Dit laatste 
door export-kredietverzekering in te zetten als 
ontwikkelingsinstrument. Zij publiceerde hierover in de 
Volkskrant, NAG-Handelsblad en ESB. 
In november 1992 stemde het congres van D66 in met haar 
voorstel een vergelijkend onderzoek te laten uitvoeren naar het 
effect van enkele werkloosheid bestrijdende maatregelen, 
waaronder de variabele bonus. 

kandidaatnummer 025 

1. Veraart, A.G.M. 
2. Ton 
3. Hulst 
4. 09.02.1959 
5. Nieuwstraat 29 
6. 4381 CN Vlissingen 
7. 01184- 16644 
8. gymnasium, gedeeltelijke studie 

recht en beroepsopleiding 
arbeidsmarktpolitiek en 
personeelsbeleid 

9. hoofd personeelszaken 
10. vanaf 1990: gemeenteraadslid 
11. 1981 - 1983: secretaris afdelingsbestuur 

1983 - 1985: voorzitter afdelingsbestuur 
1983 - 1987: lid regiobestuur 

12. vanaf 1992: raad van beheer Sportfondsenbad 
1982 - 1990: besturen jeugdwelzijn 

13. 

vanaf 1986: afdelings bestuurslid Nederlandse Vereniging 
Personeelsbeleid (NVP) 
diverse schoolbesturen 

14. Zeeland 
15. nee 
16. nee 
17. gemeenteraad Vlissingen 
18. nee 
19. Non-conformistisch, vrijzinnig, ondogmatisch zijn een paar van 
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de op 066 toepasselijke omschrijvingen. Voor velen blijven 
dergelijke begrippen vaag en onduidelijk, totdat ze in politiek 
handelen concreet ichtbaar worden gemaakt. hetgeen juist op 
lokaal niveau goed mogelijk is. Daarom vind ik het van belang 
dat ook lokale D66-politici op alle mogelijke manieren bijdragen 
aan een duidelijk profiel van de hele partij. Mijn 
kandidaatstelling voor een niet-verkiesbare plaats is daarop 
gericht. 

kandidaatnummer 026 

1. Verbeeck, A.W.A.J. 
2. Stijn 
3. Oploo c.a-. 
4. 04.02.1931 
5. Laan Copes van Gattenburch 133 
6. 2585 GA Den Haag 
7. 070 - 3633029 
8. gymnasium A, soc.econ. 

geschiedenis, HBO 
journalistiek/reclame (SAO) 

9. free-lance tekstschrijver, journalist, 
presentator 

10. vanaf 1976: redacteur Democraat 
vanaf 1991: red. Buitenhof Den Haag 
diverse werkgroepen pers en publiciteit/workshops PSVI 

11 . auteur diverse plaatselijke verkiezingsprogramma's 
12. geen meer, zie toelichting 
13. onderwijs, volksgezondheid, cultuur 
14. Noord Brabant? geen speciale voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Den Haag 
19. Vanaf het eerste begin lid van de partij (september 1966), heb 

ik nooit een bestuurlijke functie, noch een vertegenwoordigende 
functie vervuld. Een keer (1982) heb ik mij kandidaat gesteld 
voor de gemeenteraad van Utrecht, één keer (1986) voor het 
voorzitterschap van de partij. 
Binnen de partij heb ik mij voortdurend bezig gehouden met 
commentaar op het politieke gebeuren. 
Jarenlang was ik lid van de redactie van Democraat en ben dat 
nu nog. Ik maakte talloze interviews voor mijn rubriek 'Portret 
van een partijganger', schreef daarnaast commentaren en 
congresimpressies. 
In de 'genoegzame' jaren 1980-1982 was ik lid van Aappèl. 
In de 'moeilijke' jaren 1982-1986 schreef ik politiek cabaret en 
bracht dat op congressen en in regio's en afdelingen. 
Ik vervulde jarenlang veel maatsc~appelijke functies in Utrecht. 
Was onder meer voorzitter van de Stichting Woonwagenwerk, 
voorziltter van de adviesraad voor het voortgezet onderwijs en 
coördinator van de zes gemeentelijke adviesraden voor 
onderwijs. 
Vind het nu tijd worden mijn ervaringen 'te gelde' te maken. 

kandidaatnummer 027 

1. Verbeek, M. 
2. Miehiel 
3. Semarang (lnd.) 
4. 20.06.1956 
5. Bosland 4 
6. 9753 EV Haren 
7. 050- 343481 
8. HBO NLO economie 
9. docent economie en marketing 

(MBO en HEAO) en tennisleraar 
10. vanaf 1985: raadslid 

vanaf 1986: fractievoorziter gemeenteraad 
vanaf 1993: voorzitter noordelijke bestuurdersvereniging 

11. geen 
12. geen 
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13. economische, financiële en sociale zaken en onderwijs 
,4. het noorden 

15. nee, er is immers een uitstekende kandidaat 
16. ja 
17. gemeenteraad Haren 
18. Gemeenteraadslid/wethouder in Haren 
19. De komende fase in de levenscyclus van 066 is een zeer 

spannende en daardoor een zeer uitdagende. Zal 066 straks 
regeringsverantwoordelijkheid krijgen en zal 066 dan in staat 
zijn om een solide en fris regeringsbeleid uit te stippelen op 
basis van onze, door zo velen geroemde, heldere en adequate 
analyses van problemen? Daar zou ik graag van dichtbij een 
bijdrage aan leveren. Maar ik ben niet zo ambitieus voor de 
landelijke politiek dat ik mijn betrekkelijke onbekendheid zal 
proberen op te heffen door stad en land af te lopen om mij te 
presenteren. Wetende dat mijn kansen daardoor kleiner worden 
en nog kleiner bij de wetenschap dat er veel relatief bekende 
kandidaten zijn, stel ik mij toch kandidaat. 
Oe invloed van 066 op de landelijke politiek zal fors stijgen. 
Niet alleen, omdat wij getalsmatig van groot belang worden, 
maar ook omdat er een uitgelezen kans ligt voor 066 om een 
voortrekkersrol te gaan spelen in de discussie over de 
herinrichting van de verzorgingsstaat in een nieuwe 
economische orde. En vervolgens de concrete vertaling 
daarvan in beleid. 
Ik verbeeld mij dat ik met name op de terreinen van sociale-, 
economische en financiële zaken een zinvolle bijdrage zou 
kunnen leveren. 

kandidaatnummer 028 

1 . Vliet, S, van 
2. S\e1anie 
3. Amsterdam 
4. 28.02.1967 
5. Apollostraat 28 
6. 1431 WS Aalsmeer 
7. 02977- 21045 
8. W.O. Europese Studies 
9. centre manager taleninst. voor 

bedrijfsleven en overheid 
1 0. vanaf 1990: raadslid 

vanaf 1993: fractievoorzitter 
11. 1989 - mei 1990: afdelingsvoorzitter 
12. 1988 - 1989: voorzitter JO Amsterdam 

1987 - 1988: secretaris JO Amsterdam 
1987- 1988: PA-medewerker studievereniging Europese 
Studies 

13. emancipatie, jongeren, Europa, bestuurlijke (re)organisatie 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Gemeenteraad Aalsmeer 1990-1994 
18. Gemeenteraad Aalsmeer 1994-1998 
19. Als jonge vrouw met ideeën en visie en al lang bij 066 vind ik 

het nuttig om mee vorm te geven aan onze democratie. 
Aarzelend en enthousiast kwam ik in 1990 in de gemeenteraad. 
Aarzelend omdat ik mij afvroeg, of mijn leeftijd (toen 23 jaar) en 
daardoor mijn 'gebrek' aan ervaring mij parten zou gaan spelen. 
Zouden alle mannen met grijze pakken en stropdassen en 
minstens twee keer mijn leeftijd mijn ideeën en visie wel serieus 
nemen? 
Enthousiast omdat ik het belangrijk vond, dat 066 na 12 jaar 
weer vertegenwoordigd werd. Enthousiast omdat de 
gemeenteraad door mijn installatie meer een doorsnee van zijn 
inwoners werd: er kwam eindelijk een jongere binnen de 
gelederen en tegelijkertijd steeg een aantal vrouwelijke 
raadsleden! 
Nu bijna vier jaar later stel ik mij kandidaat voor de Tweede 
Kamer. Nog enthousiaster en veel minder aarzelend. 
Nog enthousiaster omdat meepraten en -beslissen over 
beleidszaken zo leuk blijkt te zijn, dat full-time bezig zijn met 
politiek voor mij een groot ideaal is geworden. Nog 
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enthousiaster omdat ik, na vier jaar intensief op lokale schaal te 
hebben gewerkt, mij graag met een breder gebied wil gaan 
bezighouden. 
Veel minder aarzelend omdat ik meen te mogen stellen, dat 
mijn ideeën en op heldere wijze uiteenzetten van gemaakte 
keuzes D66-Aalsmeer een betrouwbaar en duidelijk gezicht 
heeft gegeven. 
Vooral minder aarzelend omdat mijn overtuiging, dat jongeren in 
de politiek vertegenwoordigd dienen te zijn, alleen maar 
gegroeid is. Jongeren maken een groot deel van de bevolking 
uit, ze hebben stemrecht, betrek ze dan ook bij besluitvorming! 
Met deze uitgangspunten ging ik aan de slag in de 
gemeenteraad, op deze wijze wil ik verder in de Tweede 
Kamer. 

kandidaatnummer 029 

1. Wagenaar, P. 
2. Popke 
3. Oudemirdum 
4. 27.10.1943 
5. 1 e Brandenburgerweg 7 
6. 3721 MB Bilthoven 
7. 030 - 200406 
8. HBS, sociale wetenschappen, 

sociologie 
9. hoofd afdeling Ned. Specialistische 

hulp bij Vereniging van 
Nederlandse Zorgverzekeraars VNZ 

10. vanaf 1991: Provinciale Staten Utrecht 
11. 1976 - 1978: D66-bestuur stad Groningen 

1978 - 1986: gemeenteraad Groningen 
1978 - 1982: waarvan wethouder 
1982 - 1985: voorzitter werkgroep volksgezondheid 
1988 - 1991: lid bestuur regio Utrecht 

12. 1981 - 1986: Ver. Ned. Gemeenten 
vanaf 1988: comm. sanering WZI/ 
vanaf 1986: college voor ziekenhuisvoorzieningen 

13. economische zaken, gezondheidszorg, financiën 
14. Utrecht, noordelijke provincie 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Oe Bilt (onverkiesbaar) (tot 1994) 

provinciale staten Utrecht 
18. nee 
19. Sinds 1976 ben ik op enigerlei wijze actief geweest binnen en 

voor 066. Eerst in de gemeenteraad van Groningen, thans in 
Provinciale Staten van Utrecht. • 
Als wethouder was ik in het bijzonder belast met de beleidson
derdelen breed welzijn (incl. drugshulpverlening en gezond
heidszorg), milieu en democratisering van bestuur. Oe porte
feuille cultuur werd naderhand toegevoegd. 
In Provinciale Staten richt ik mijn aandacht in het bijzonder op 
het middelenbeheer, financien, organisatie en personeel 
alsmede economische zaken, nutsbedrijven, recreatie en toeris
me. 
Vanuit mijn huidige beroepsmatige werkzaamheden ben ik in de 
gelegenheid geweest de ontwikkelingen binnen de 
gezondheidszorg - ziekenhuizen en medisch specialistische 
hulp - te volgen en (een beetje) te beïnvloeden. 
Wellicht kan ik met bovengenoemde bestuurlijke/politieke 
ervaring een bijdrage leveren aan een vernieuwde Tweede 
Kamerfractie van 066. 
Wat verwacht je ervan? 
Voorzover ik dat tot op heden als relatieve buitenstaander heb 
gadegeslagen: chaotisch en boeiend. Dat zal ook in een 
nieuwe, vergrote fractie niet veel veranderen. Een groot aantal 
nieuwkomers zullen "hun plekje" moeten vinden. Ook de 
"bedrijfscultuur" zal zich gaan wijzigen. Voeg daarbij deelname 
van 066 aan enig Kabinet van welke kleur dan ook, en de 
uitdagingen voor de nieuwe Kamerleden zijn duidelijk. 
Afstemming en samenwerking zullen meer dan ooit 
noodzakelijke voorwaarden zijn om met succes duidelijk te 
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maken waar 066 voor wenst te staan. 
Communicatie met de achterban is daartoe een noodzakelijke 
voorwaarde. Enerzijds om duidelijk te makeri waar je mee bezig 
bent, anderzijds om te voorkomen dat je opgeslurpt wordt door 
de incrowd cultuur van het Binnenhof. Tenslotte vanwege de 
relatieve waarde van gedetailleerde verkiezingsprogramma's. In 
een statische samenleving zeer bruikbaar, in de dynamiek van 
de huidige te snel achterhaald. Programma's winnen aan kracht 
door de mate van analyse en daarop gebaseerde uitspraken. 
Dan nog blijft er grote behoefte aan voortdurend "bijpraten". 

kandidaatnummer 030 

1. Walsem, J. van 
2. Jan 
3. Utrecht 
4. 18.06.1947 
5. Urkmeen 29 
6. 3844 JS Harderwijk 
7. 03410- 17893 
8. Notarieel Recht 
9. werkgeversvoorzitter 

(installatiebranche) 
10. vanaf 1991: voorzitter afdeling 
11. 1977 - 1983: voorzitter gemeenteraad 

1984 - 1988: lid regiobestuur (plv. HB) 
1976: mede-oprichter afdeling D66 

12. vanaf 1990: plv. SER-lid 
vanaf 1991: lid commissie ARTS 

13. sociale- en economische vraagstukken 
14. ·Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De fracties in de Tweede Kamer moeten waken voor een te 

eenzijdige samenstelling. Met name vertegenwoordigers uit het 
bedrijfsleven worden node gemist. 
Vandaar mijn kandidaatstelling voor mijn partij. 

kandidaatnummer 031 

1. Waning, J.J.W. van 
2. Jan Willem 
3. Den Haag 
4. 12.02.1938 
5. Neuhuyskade 55 
6. 2596 XJ Den Haag 
7. 070 - 3246370 
8. marine-officier (KIM), 

onderzeebootcommandant (NAVO), 
MA-graad (politiek -militair
wetenschappelijk) Georgetown 
Univ.) 

9. ondernemer adviesbureau 
1 0. vanaf 1992: voorzitter SWB-projectgroep Veiligheid en 

Defensie 
vanaf 1987: lid SWB-werkgroep Defensie 
vanaf 1990: lid SWB-werkgroep Buitenland 

11 . 1987 - 1989: lid SWB-studiegroep Vrede en Veiligheid 
12. vanaf 1975/1983: lid AB/DB Ned. Genootschap voor Internat 

Zaken (NGIZ) 
vanaf 23 october 1993: vice-voorzitter NGIZ 
1986- 1989: Marinecommandant tevens rijkshavenmeester 
Den Helder 
1989 - 1991: manager DAF NV 

13. defensie, internationale veiligheid, alg. maritiem beleid, 
buitenlandse zaken 

14. Zuid Holland, Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
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18. nee 
19. Het zal nog veel inspanningen kosten voordat vrede en veilig

heid - om te beginnen in en rond Europa - worden bereikt. 
Juist van 066 mag daarom een deskundige inbreng worden 
verwacht in het veiligheids- en defensiebeleid van Nederland. 
Deze inbreng kan berusten op aantoonbare affiniteit en inzicht 
verkregen door militair-operationele en veiligheidspolitieke 
kennis en ervaring, zowel nationaal als internationaal. 
Ik ben sinds '82 overtuigd lid van 066, na mij in de 70-er jaren 
eerst te hebben ingezet voor DS70 (bestuur Den Helder, 
adviescommissies en kandidaat Tweede Kamer in '77 met 
rugnummer 11 ). 
Mijn "politiek-gevoelige" funktie van nucleaire/strategische 
planner van de minister van Defensie belette van '83-'86 
partijactiviteiten. Vanaf '87 ben ik werkzaam in SWB-werkgroe
pen. Recentelijk, als voorzitter SWB-projectgroep "Veiligheid en 
Defensie", mocht ik bijdragen aan de behandeling van de 
Prioriteitennota in de Tweede Kamer en de voorbereiding van 
het Verkiezingsprogramma, op basis van onze notitie "Inzet 
voor Vrede". 
Operationele ervaring heb ik voornamelijk opgedaan gedurende 
dertien jaren Onderzeedienst, waarin "Hete Vrede" crisisbe
heersingspatrouilles rond Nieuw-Guinea (in '62), en "Koude 
Oorlog" verkenningspatrouilles dichter bij huis. Specialiseerde 
mij daarna in politiek-militaire richting door studie en 
plaatsingen als beleidsmedewerker bij de marinestaf en de 
Defensiestaf, plv. hoofd marinevoorlichting en militair attache in 
Washington O.C. 
Door mijn inter-service plaatsingen heb ik veel kennis van - en 
waardering voor - de Landmacht en Luchtmacht gekregen. 
Beeindigde in '89 mijn defensieloopbaan bestuurlijk - in de rang 
van kolonel - als marinecommandant, tevens rijkshaven
meester, van Den Helder. 
Daarna de particuliere sector in: ondernemingsstrateeg bij DAF 
NV, universiteitsbegeleider/lid examencommissie KUB (bedrijfs
economie), adviseur van GEOPLAN (milieu) en verbonden aan 
Instituut Clingendael (internationale betrekkingen), en actief 
binnen Amnesty International. 
Zes verhuizingen in de laatste 14 jaren bemoeilijkten loka
le/regionale politieke betrokkenheid. Van nu af geheel inzetbaar 
voor de goede 066 zaak, zo u wenst. 

kandidaatnummer 032 

1. Welleman, M.J. 
2. Meerten 
3. Den Haag 
4. 31.08.1955 
5. Papaverstraat 38 
-6. 1402 CX Bussum 
7. 02159- 11980 
8. VWO, Engels MO-A, VNV-

journalistieke opleiding 
9. freelance redacteur 

10. geen 
11. geen 
12. vanaf 1989: medewerker CARTOON AID (Fondsenwerver 

namens de Nederlandse stripwereld 
13. milieu, ontwikkelingssamenwerking, buitenlandse zaken, 

onderwijs, defensie maar ... 
14. 'I Gooi 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Politiek geïnteresseerd ben ik sinds de middelbare school. Toen 

was ik vooral bezig met de WO, maar na het bijwonen van een 
verkiezingsbijeenkomst in 'I Spant had ik schoon genoeg van 
die partij. Ik heb toen voor het eerst op 066 gestemd. Omdat 
we bij elkaar passen. 
Jarenlang heb ik met het idee gespeeld om de politiek in te 
gaan. Waarom dat al die tijd niet is gebeurd, heeft vooral te 
maken met mijn werk en het gevoel dat ik er nog niet klaar voor 
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was. Ik heb a~ijd geprobeerd om mijn werk Ie combineren met 
mijn sociale bewogenheid. Dat is ook wel gelukt zo nu en dan. 
Maar uiteindelijk onvoldoende om mee door te gaan. Of ik klaar 
ben voor de politiek is moeilijk te zeggen. Wel is vooral de 
laatste jaren hoe langer hoe meer de 'innerlijk dwang' aanwezig 
om die knoop eens door te hakken! 
Ik ben diep geschokt over het onrecht dat iedere dag op deze 
aarde plaatsvindt. Ik ben diep geschokt dat er kennelijk te 
weinig wordt gedaan om dat te veranderen. Ik ben geschokt dat 
er ook zoveel onrecht in Nederland is. En ik ben geschokt dat 
de politieke wil ontbreekt om daar iets aan te veranderen. En 
blijkbaar ook bij D66. Dat is echt een grote teleurstelling. En 
onbegrijpelijk omdat het zo in tegenspraak is met de principes 
van de partij. 
Ik hoop dat er snel wat gaat veranderen. De huidige regering 
mag wat mij betreft liever vandaag dan morgen opstappen om 
plaats te maken voor een club mensen die bereid zijn om hun 
kop uit te steken voor de misdeelden op deze aarde! 
Misschien tot ziens! 

kandidaatnummer 033 

1. Wenneker, JA 
2. Hans 
3. Nederhorst den Berg 
4. 07.04.1947 
5. Muntmeesterlaan 64 
6. 6532 XC Nijmegen 
7. 080 - 783026 
8. universiteit rechten 
9. directeur sociale zaken AZN St. 

Radboud 
10. geen 
11. geen 
12. vanaf 1982: lid bestuur Stg. De Lindenberg (cultureel centrum) 

vanaf 1989: lid bezwarencommissie CAO-KV 
1979- 1983: lid universiteitsraad KU-Nijmegen 
1986- 1991: lid bezwarencommissie functiewaardering 
vanaf 1991: lid college arbeidsvoorwaarden Ac. Ziekenhuizen 

13. sociale zaken, gezondheidszorg, ambtenarenzaken 
14. Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. MOTIVERING 

Politiek is mensenwerk. Het politieke bedrijf in Nederland staat 
te ver af van de kiezer. De betrokkenheid van kiezers kan 
vergroot worden door duidelijke keuzen te maken en 
inhoudelijke standpunten in alle openheid te verantwoorden. Ik 
vind het een uitdaging samen met enthousiaste fractiegenoten 
het politieke beleid van D66 gestalte te geven en daarvoor 
brede maatschappelijke steun te verwerven. 
INHOUD 
Ik heb een brede politieke belangstelling met specifieke 
interesse voor de sociale politiek. Mijn kennis en ervaring liggen 
vooral op de volgende beleidsterreinen: 
- sociale zekerheid; 
- arbeidsmarkVwerkgelegenheid; 
- arbeidsvoorwaarden; 
- medezeggenschap; 
- arbeidsomstandigheden; 
- management en organisatie; 
- gezondheidszorg; 
- hoger onderwijs. 
Uitgangspunten voor een doeltreffende sociale politiek zijn in 
mijn ogen: 
- een gezonde economie die het mogelijk maakt algemene 
basisvoorzieningen te realiseren; 
- het stimuleren van eigen verantwoordelijkheid van mensen bij 
de inrichting van hun leven, zowel persoonlijk als beroepsmatig 
(individualisering, decentralisatie); 
- beperkte overheidsbemoeienis, gericht op randvoorwaarden 
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voor een menswaardig beslaan en ruimte voor ontplooiing van 
de markt (deregulering, vereenvoudiging, flexibilisering). 
Centrale thema's in het beleid zijn integratie (weg met de 
verkokering), innovatie (gericht op de mondige burger in een 
post-technologisch tijdperk) en internationalisatie (toenemend 
belang van Europa en mondiale markten). 
CAPACITEITEN 
Ik beschik over de volgende eigenschappen/capaciteiten die mij 
in mijn ogen geschikt maken voor het politieke werk: 
- scherp analytisch vermogen; 
- inzicht in bestuurlijke verhoudingen; 
- kennis en ervaring op breed maatschappelijk gebied; 
- strategisch onderhandelaar; 
- overtuigingskracht; 
- communicatief sterk (luisteren/uitdrukken); 
- goede gezondheid en grote werklust. 
Voor mij geldt het volgende devies: de dynamiek van de 
samenleving vergt een kwalitatief krachtig bestuur met 
inspirerende vertegenwoordigers. Ik ben beschikbaar. 

kandidaatnummer 034 

1. Wessels, P.H.B. 
2. Paul 
3. Gennep 
4. 23.10.1946 
5. Voorhoevepark 22 
6. 6591 AJ Gennep 
7. 08851 - 12580 
8. HBO 
9. leraar/wethouder 

10. vanaf 1978: gemeenteraadslid 
vanaf 1988: wethouder 

11 . 1972 - 1978: lid/voorzitter afdeling Gennep 
1975 - 1991: adviesraad (drie periodes) 
1979 - 1982: coörd. SWB werkgroep minderheden 

12. vanaf 1980: adviseur jeugdwerk en werkgroep etnische 
minderheden 
1978 - 1988: bestuurslid openbare school en Raad van Beheer 
Zwembad 
vanaf 1985: bestuurslid lokale kabeltelevisie 

13. binnenlandse zaken, ruimtelijke ordening, milieu, onderwijs, 
minderheden 

14. Limburg (ruimer: Zuid-Nederland) 
15. nee 
16. ja 
17. laatstelijk als niet verkiesbaar bij de Provinciale Staten en 

Europa 
18. gemeenteraad 
19. Sinds 1969 in D66 actief op verschillende nivo's en in meerdere 

functies. Meegewerkt aan inhoudelijke politieke zaken bij SWB, 
PSVI, Adviesraad en vijftien jaar in de gemeenteraad. 
Organisatorisch en bestuurlijk actief gewerkt in afdeling, regio 
en nu als wethouder, waarvan een periode loco-burgemeester. 
Met veel plezier mede-initiatiefnemer/organisator geweest van 
de raads- en statenleden-manifestatie in 1985 te Arnhem met 
de come-back van Hans van Mierlo. Al menig jaar voorzitter 
van de congres-stemcommissie en zodoende goed op de 
hoogte van D66-meningen en besluiten. 
Tijdens mijn raadslid- en wethoudersperiode inmiddels met 
bijna alle beleidsvelden te maken gehad. De laatste jaren als 
DB-lid van de Milieu Regio Nijmegen en als bestuurslid van 
andere gemeenschappelijke regelingen ervaring opgedaan in 
diverse gewestelijke organen. 
Waarom kandidaat? 
Door de jaren heen ben ik zeer verknocht geraakt aan D66 en 
de politiek. Het is daarom, dat ik los van alle wapenfeiten, sterk 
ben gemotiveerd om voor onze partij kamerlid te worden. 
Met mijn verworven bagage wil ik in de Tweede Kamer de 
belangstelling voor onze ideeen en de aanhang verder 
vergroten en vasthouden. 
In Gennep is het gelukt, het D66-zijn, niet alleen inhoudelijk, 
maar ook qua stijl, handen en voeten te geven. Een uitdaging 
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om zo'n werkwijze ook op Kamernivo in praktijk te brengen. 
Ik ben praktisch ingesteld en duidelijk zichtbaar naar de 
mensen toe. 
In de komende campagne geheel inzetbaar, ook overdag. 
Graag wil ik me extra inzetten voor de Zuidelijke regio. Hebt U 
nog vragen, bel gerust: tel. 08851 - 12580. 

kandidaatnummer 035 

1. Westerbaan van der Meij, C.J. 
2. Cor 
3. Den Helder 
4. 05.03.1952 
5. Amalia van SeJmsstraat 31 
6. 5151 VJ Drunen 
7. 04163- 78462 
8. TU-Delft, elektrotechniek 
9. senior consultant 

10. vanaf 1989: secretaris afdeling 
Waalwijk 

11. geen 
12. geen 
13. economische zaken, industriebeleid, werkgelegenheid, 

financiën, buitenlandse zaken 
14. Zuid-Nederland, Noord-Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. In de functies die ik tot nu toe heb bekleed, ben ik veelvuldig 

geconfronteerd met het zoeken van creatieve oplossingen voor 
problemen waarbij zowel economische als personele aspecten 
een belangrijke rol speelden. Daarbij was altijd de praktische 
uitvoerbaarheid een belangrijke voorwaarde. 
In mijn huidige functie, waarin ik ondernemingen enthousiast 
probeer te maken voor innoverende technieken en methoden, 
heb ik te maken met het samenspel van menselijke factoren, 
technische mogelijkheden, milieu-effecten en wettelijk 
randvoorwaarden. Tevens word ik dagelijks geconfronteerd met 
de werkgelegenheidsaspecten van de huidige economische 
situatie en ben ik betrokken bij nieuwe initiatieven die worden 
ontplooid om nieuwe werkgelegenheid te scheppen. 
Uit ervaring meen ik te kunnen zeggen dat de politiek vaak 
mogelijkheden laat liggen om de kwaliteit van de samenleving 
te verbeteren. Veelal is dit te wijten aan de complexiteit en de 
hoeveelheid van de informatie waarmee de beleidmakers 
worden geconfronteerd, waardoor het doel van de maatregelen 
maar al te vaak uit het oog wordt verloren. 
Als lid van Tweede Kamerfractie wil ik, met mijn achtergrond en 
ervaring, een bijdrage leveren aan de helderheid in de politiek 
en in samenwerking met anderen een inspirerend beleid 
gestalte geven. 

kandidaatnummer 036 

1. Westerhof, J.W. 
2. Han 
3. Doorn 
4. 16.05.1954 
5. Hoevestraat 25a 
6. 3033 GB Rotterdam 
7. 010- 4672779 
8. HBO, VO org. beleid & 

management 
9. vakbondsbestuurder FNV-

Dienstenbond 
10. vanaf 1991: trainer PSVI 
11. geen 
12. geen 
13. volksgezondheid, Qeugd)welzijn, sociale zaken, inkomensbeleid, 

sociale zekerheid, werkgelegenheid 
14. OOR-regio 
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15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ter kennismaking met verschillende fracties en groepen van 

leden vraag ik, als trainer van het PSVI, dikwijls wat leden 
beweegt lid te zijn en te blijven van D66. In de beantwoording 
van deze vraag is niet een grote lijn te ontdekken. Of het moest 
het verlangen zijn naar een betere samenleving. Dat trekt mij in 
D66, deze veelvormige wensen. 
Leidende principes in mijn eigen handelen zijn een streven naar 
een rechtvaardige samenleving. Politiek dient in dit verband niet 
langer de kunst te zijn mensen te beletten zich te bemoeien 
met de zaken die hun aangaan. Mijn streven is erop gericht 
mensen te betrekken bij een maatschappij waar genoeg meer is 
dan teveel. 
In de gezondheidszorg is m.i. meer aandacht nodig voor 
gezondheid en gezond gedrag dan voor ziekte en de bestrijding 
daarvan. Deze verantwoordelijkheid voor ieder individu zou ook 
leidraad kunnen zijn voor de toekomst van ons stelsel van 
sociale zekerheid. 
Als vakbondsbestuurder onderhandel ik voortdurend met 
werkgevers in opdracht van leden over hun 
arbeidsvoorwaarden. De kunst van deze onderhandelingen 
bestaat er vooral uit niets weg te geven zonder daar iets voor 
terug te ontvangen, Maar soms is het ook mijn taak om als 
kleine jongen aan de kant van de weg te ontdekken dat de 
keizer zonder kleren gaat, en dat dan hardop te zegge. Deze 
ervaringen en anderen wil ik graag inzetten voor D66. 

kandidaatnummer 037 

1. Westermann, R. 
2. Remco 
3. Eindhoven 
4. 21.11.1963 
5. Gashouderstraat 43b 
6. 3061 EJ Rotterdam 
7. 010- 4127908 
8. Universitair, bedrijfseconomie (drs.) 
9. senior organisatie adviseur 

10. geen 
11. 1988 - 1991: deelgemeente 

Kralingen, lid commissies 
12. geen 
13. economie, financiën 
14. Noord Holland, Zuid Holland 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Waarom stel je je niet kandidaat voor de Tweede Kamer? 

Dat is de vraag waarmee het begon. Een vriend, ook lid van 
D66, een borreltje en gezamenlijk filosoferend over de situatie 
van recessie waarin Nederland verkeert en over de rol die D66 
daarbij kan vervullen in de komende regeringsperiode. Zelf met 
jeuk in de vingers om daar iets aan bij te dragen. Wel 
wetende -na een aantal jaren de deelgemeente Kralingen van 
dichtbij meegemaakt te hebben- dat politiek soms ook vreselijk 
traag en frusterend kan zijn. Dus na lang wikken en wegen toch 
deze 'eerste stap' op weg naar de lijst. 
Gespecialiseerd op strategische vraagstukken 
Momenteel werkzaam als senior organisatie-adviseur bij een 
middelgroot adviesbureau. Het adviseren van Raden van 
Bestuur en Directies van 1op-1 00' ondernemingen op 
strategisch gebied. Antwoord geven op vragen als: waar zijn we 
eigenlijk goed in, hoe kan ik mijn concurrentiepositie versterken, 
hoe kunnen we onze mensen motiveren en hoe kunnen we 
onze kosten verlagen? Kortom, het formuleren van visies met 
bijbehorende acties. 
Om een zinvolle bijdrage te leveren aan D66 
Het wordt tijd voor daden, conjuncturele evenals structurele 
veranderingen noodzaken tot een duidelijk beleid om een 
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verdere verzwakking van oe Neaerlanase cóncurrentieposities, 
werkgelegenheid en sociale zekerheid te beëindigen. Er moet 
een duidelijke koers voor de komende jaren worden uitgezet om 
onze (internationale) strategische positie te versterken. Vanuit 
mijn kennis van de Nederlandse economie en het bedrijfsleven, 
in combinatie met mijn vaardigheden met betrekking tot 
strategische processen kan ik binnen een D66-fractie een 
zinvolle bijdrage leveren. 

kamdidaatnummer 038 

1. Wiekhart, H. 
2. Harre 
3. Den Haag 
4. 22.02.1961 
5. Spinozalaan 1 v 
6. 2273 XA Voorburg 
7. 070 - 3864252 
8. fiscaal econoom 
9. universitair docent 

10. vanaf 1992: lid groep fin.ec. profiel 
(advisering Tweede Kamer) 
vanaf 1993: adviseur/klankbord 
verkiezingsprogrammacommissie 
vanaf 1993: idem m.b.t. basisinkomen 

11. mei 1992 - augustus 1992: lid groep milieu en fiscale 
instrumenten 

12. beter gezegd lidmaatschappen: 
lid vereniging voor belastingwetenschap 
lid vereniging staathuishoudkunde 

13. sociale zekerheid, financiën, economische politiek, fiscaal beleid 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik ben deskundig op het terrein van belastingen. 

Sinds mijn studie fiscale economie houd ik mij bezig met 
belastingen, sociale zekerheid, en overheidsfinanciën. 
Ik heb gewerkt als belastinginspecteur inkomstenbelasting en 
ben thans docent aan de Erasmus Universiteit. 
Ik heb meermalen in het fiscale vaktijdschrift Weekblad voor 
fiscaal recht' gepubliceerd. Hier volgt een opsomming: 
- 'Een internationale vergelijking van de belastingdruk op de 
winst van rechtspersonen' (over internationale 
holdingconstructies); 
- 'De kasgeldconstructie in het kader van het aandelenregime 
geplaatst' (over de kasgeldconstructie; de Advocaat-generaal 
van de Hoge Raad heeft mijn artikel aangehaald); 
- 'Het belastbare inkomen in de vermogensbelasting' (over de 
zgn. anti-cumulatie-regeling); 
- 'Belasting besparen is een kunst' (over de giftenaftrek); 
- 'Enige gedachten over tax credits' (over negatieve 
inkomstenbelasting en heffingskortingen); 
- 'Vruchtgebruik onder het nieuwe huurwaardeforfait'. 
Mijn kennis betreft de technische werking van belastingen en 
uitkeringen, alsmede hoe mensen daarop reageren. 
Tevens ben ik geïntrigeerd door het basisinkomen. Ik doe thans 
onderzoek naar de vraag, waarom een basisinkomen niet 
haalbaar zou zijn, vanuit de optiek het een eerlijke kans te 
geven. 
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Kandidaatnummer 039 
1. Winants, L.M.C. 
2. Luc 
3. Heerlen 
4. 09.01.1964 
5. Felix Ruttenlaan 32 
6. 6132 CX Sittard 
7. 046 - 527749 
8. Hogeschool Katholieke Leergangen 

Sittard 
9. docent geschiedenis/aardrijkskunde 

I onderwijs opbouwwerker 
10. vanaf mei 1990: gemeenteraadslid 

vanaf mei 1990: fractievoorzitter 
11. 1988 - 1990: penningmeester afdeling 

vanaf 1992: cursusleider beginnende D66 raadsleden 
12. 1988 - 1990: secretaris MR-HKLS 
13. ruimtelijke ordening, milieu, onderwijs 
j14. Zuid Nederland 
15. nee 
16. nee 
17. raadslid gemeente Sittard 
18. ja 
19. De nieuwe D66 Tweede Kamerfractie moet bestaan uit 

kandidaten met prima kwaliteiten, een goed evenwicht tussen 
mannen en vrouwen, jong en oud en vooral ook verspreid over 
het hele land. 
Daarnaast is het verstandig dat ook kandidaten met enige 
bekendheid de lijst ondersteunen. 
Als gemeenteraadslid uit Sittard wil ik graag op een 
onverkiesbare plaats mijn bijdrage leveren aan de 
stemmenwinst van D66. 

kandidaatnummer 040 

1. Winkel, D. 
2. Dirk 
3. Morra (Friesland) 
4. 06.11.1959 
5. Van Alphenplein 9 
6. 3581 JE Utrecht 
7. 030- 541207 
8. economie (WO) 
9. directeur/consultant 

10. vanaf september 1992: lid FEZ 
commissie 
vanaf september 1992: lid technologie-commissie 

11. geen 
12. geen 
13. financieel, sociaal, economisch, technologisch 
14. geen voorkeur 
15. nee, nog niet 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De politieke uitdaging van de 90-er jaren is het bereiken van 

een milieu-vriendelijk, energie-zuinig welvaartsniveau en -
verdeling zonder sociale 'onderklassen', als politiek antwoord op 
de: 
1 . onacceptabele aanslag op milieu en beschikbare energie; 
2. grootschalige verplaatsing van arbeid naar niet-Europese 
landen; 
3. vergaande substitutie van 'arbeid' door 'kapitaal'. 
Aard, omvang en gevolgen hiervan rechtvaardigen meer dan 
ooit initiërende, coördinerende en inspirerende overheden. Ik 
ben bereid en in staat mede invulling te geven aan deze 
uitdaging. 
Mijn interesse als bedrijfskundig econoom gaat uit naar 
toepassingen op macro-niveau en vooral sociaal-economische, 
financieel-economische en technologische 
vraagstukkenontwikkelingen en vraagstukken. Bij de Stichting 
PION ben ik sinds 1987 eindverantwoordelijke voor een 
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systematische plaatsing van mensen zonder werk in het 
arbeidsproces. Circa 3.500 mensen zonder werk, waaronder 
500 allochtonen, zijn door PION geplaatst in betaalde banen. 
Hierdoor ben ik nauw betrokken bij ontwikkelingen op de 
arbeidsmarkt en heb ik veel ervaring met het 
bedrijfsleven.Ministeries en Arbeidsvoorziening. Bij PION staat 
een bedrijfskundige benadering van de 
werkloosheidsproblematiek voorop. Tevens verricht ik 
bedrijfskundig onderzoek o.a. met betrekking tot arbeidsmarkt, 
invoering van nieuwe technologieën en arbeidsverhoudingen. 
Stichting Werk Amsterdam ondersteunt academisch geschoolde 
starters om innovaties te bevorderen en werkgelegenheid te 
creëren. Sinds 1987 ben ik bestuurslid en coordinator van 
activiteiten en adviseur van ondernemers. Voorts ben ik actief 
lid van de D66-werkgroepen Technologiebeleid en Financieel 
Economische Zaken. Ik ben mede-auteur van de recent 
verschenen notitie "Technologiebeleid in een democratische 
samenleving". 
De onafhankelijke positie van D66 en creatieve 
gedachtenvorming van Democraten kan leiden tot 
beleidsvorming en beoordeling op basis van argumenten en 
pragmatische besluiten. Hierdoor is vooral D66 de partij die het 
voortouw kan nemen bij de nieuwe invulling van de 
overheidsfunctie in onze samenleving. Het is voor mij een grote 
uitdaging mee te werken aan vernieuwde, creatieve, 
daadkrachtige en resultaatgerichte politiek. 

kandidaatnummer 041 

1. Wintgens, MA 
2. Marc 
3. Heerlen 
4. 28.02.1963 
5. Nieuwe Haven 62 
6. 3011 VT Rotterdam 
7. 010- 2140877 
8. doctoraal Rechten/LLM (Master of 

Law) LSE (Londen) 
9. advocaat te Rotterdam 

10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. geen 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. In 1986 ben ik in Nederland (Utrecht) afgestudeerd in twee 

studierichtingen, namelijk Internationaal Recht en Bedrijfs- en 
sociaal-economisch recht. Daarna heb ik een vervolgstudie 
gedaan aan de London School of Economics and Politica! 
Science, alwaar ik een LL.M graad heb behaald in publiek
internationaalrechtelijke vakken (onder meer internationaal 
economisch recht en internationaal milieurecht). 
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Na mijn studie ben ik -na korte tijd werkzaam te zijn geweest 
bij het Europa Instituut te Utrecht- de advocatuur ingegaan. Als 
advocaat heb ik na het voeren van een algemene 
ondernemingspraktijk, mij gespecialiseerd in het bouwrecht, 
ondermeer ook de EEG-regelen terzake. 
Gezien de huidige samenstelling van de Tweede Kamer-fractie 
van D66 denk ik dat het wenselijk is dat ook kandidaten uit de 
private sector daarin plaatsnemen. Dit niet alleen om een 
grotere spreiding te krijgen onder de in Nederland aanwezige 
beroepssferen, doch ook om nieuwe elementen toe te voegen 
aan de ervaring van de fractie, zowel op het kennis- en 
denkvlak, als ook terzake de werkwijze. 
Binnen de fractie zou ik mij met name willen toeleggen op de 
buitenlandse politiek, het EEG-beleid (onder meer ook terzake 
de bouwmarkt), de sociaal-economische politiek en het milieu. 
De ervaring die ik inmiddels heb opgedaan, zou ik gaarne willen 
inzetten voor D66 in de Tweede Kamer. 

kandidaatnummer 042 
1. Woerden, H.A.C. van 
2. Harry 
3. Den Haag 
4. 08.06.1950 
5. Ericapark 27 
6. 2403 EE Alphen aan den Rijn 
7. 01720- 33687 
8. bedrijfseconomie, belastingrecht 

(NIVRA), NATO Defence College 
9. hoofd crisisbeheersing Industrie & 

Diensten, Ministerie van 
Economische Zaken (voorheen werkzaam bij o.a. Algemene 
Rekenkamer) 

10. vanaf 1982: lid provinciale staten Zuid Holland 
11. 1978 - 1981: voorzitter D66 Alphen aan den Rijn 

1979 - 1984: lid diverse SWB-werkgroepen 
1978 - 1980: lid Adviesraad 

12. vanaf 1978: lid lnst. Natuurbeschermingseducatie 
vanaf 1986: gastdocent lnst. v. Intern. Betrekkingen Clingendael 

13. economie, verkeer en vervoer, defensie 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. Staten Zuid-Holland 
18. nee 
19. Sinds 1982 ben ik als statenlid actief op de terreinen economie 

en verkeer en vervoer. Nu zou ik graag D66 vertegenwoordigen 
op landelijk niveau. 
Gezien de economische ontwikkelingen staat D66 voor de 
uitdaging gestalte te geven aan een doeltreffend sociaal
economisch beleid. Ik wil me daarvoor inzetten. 
Mijn vroegere functie bij de Algemene Rekenkamer en mijn 
huidige werk bij Industrie en Diensten/Economische Zaken zijn 
hiervoor een goede leerschool geweest. 
Daarnaast zal D66 zich sterk moeten maken voor een 
verantwoord verkeers- en vervoersbeleid. Samenhang tussen 
leefbaarheid en bereikbaarheid is vereist. Als woordvoerder 
verkeer en vervoer in de staten de afgelopen elf jaar, ben ik 
ervan overtuigd hieraan een zinvolle bijdrage te kunnen leveren. 
Voorts zal het veiligeheidsbeleid en het daaraan gekoppelde 
defensiebeleid de komende jaren hoog op de politieke agenda 
staan. De noodzakelijke omvorming van het dienstplichtig naar 
een beroepsleger zal ook de nodige aandacht vergen. Mijn 
opleiding aan het NATO Defence College heeft mij kennis en 
inzicht gegeven mij te kunnen inzetten voor het defensiebeleid. 
Echter als volksvertegenwoordiger heb je niet alleen taken op 
het Binnenhof. Veel waarde hecht ik aan het onderhouden van 
contacten met onze afdelingen en regio's alsmede met 
maatschappelijke groeperingen en kiezers. 

kandidaatnummer 043 

1. Wijk, R. de 
2. Rob 
3. Dordrecht 
4. 14.08.1954 
5. Hazelaarlaan 5 
6. 2267 BH Leidschendam 
7. 070- 3999886 
8. geschiedenis, Rijkskuniversiteit 

Groningen, gepromoveerd 
9. hoofd conceptuele zaken, 

Ministerie van Defensie 
10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. defensie, buitenlandse zaken, economische zaken 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
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18. nee 
19. De afgelopen jaren heb ik mij vanuit verschillende invalshoeken 

met defensie beziggehouden: als journalist (VPRO, Volkskrant), 
als onderzoeker (Rijksuniversiteit Leiden) en nu bij het 
Ministerie van Defensie waar ik o.a. aan Defensienota en 
Prioriteitennota heb gewerkt. 
Ik ben ervan overtuigd dat de betrokkenheid van het Parlement 
bij defensievraagstukken moet, en ook zal toenemen: 
- door de toenemende instabilitiet in de wereld zal het 
Parlement vaker moeten besluiten over de inzet van de 
krijgsmacht voor vredesoperaties; 
- de komende herstructurering van de krijgsmacht, met name 
de overgang naar een beroepsleger. vergt politieke controle. 
Veel partijen blijken defensievraagstukken emotioneel en 
ideologisch te benaderen. Maar emotie en ideologie zijn slechte 
raadgevers. Beter is de meer rationele en pragmatische 
benadering van D66. Mijn betrokkenheid bij 
defensievraagstukken alsmede de benadering van D66 was 
aanleiding voor mijn kandidaatstelling. 
Er is echter een tweede reden voor mijn kandidaatstelling. Het 
onvermogen van de overheid om complexe maatschappelijke 
vraagstukken op te lossen, zoals werkloosheid, milieu en 
sociale zekerheid, baart mij zorgen. Traditionele 
overheidsinstrumenten (wet- en regelgeving, heffingen) blijken 
steeds minder effectief. De vele, vaak tegenstrijdige regels 
kunnen niet goed worden uitgevoerd, goede controle erop is 
onmogelijk en ontduiking ervan is gemakkelijk. 
Herbezinning op taken en instrumenten van de overheid is 
dringend gewenst. Zo niet, dan zal die overheid zijn sturende 
en voorwaardescheppende vermogen en daarmee zijn 
geloofwaardigheid verder verliezen. Als lid van de D66-fractie 
zal ik mij inzetten voor een cultuuromslag die bestuurlijke 
vernieuwing beter mogelijk maakt. 

kandidaatnummer 044 

1. Z.eeuw, C.W. de 
2. Kees 
3. Vlaardingen 
4. 10.05.1959 
5. W. Beekmanstraat 35 
6. 3354 VL Papendrecht 
7. 078-410520 
8. HBO, academisch (PAO) 
9. (project/interim)manager 

gezondh./maatsch.D./Welzijn 
10. vanaf maart 1993: 

programmacommissie raad 1994 
11. geen 
12. 1986 - 1991 : voorzitter ontwikkelingssamenwerking 

Papendrecht 
vanaf 1988: voorzitter Kinderopvang 
1991 - 1992: penningmeester Koepel Zwakz. Zorg 
vanaf 1992: adviseur PAO RUU 

13. volksgezondheid, maatsch.D./Welzijn 
14. Alblasserwaard 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Papendrecht 
18. nee 

' 

19. Kennis en ervaringen liggen vooral binnen de gezondheidszorg, 
maatschappelijke dienstverlening en welzijnssector. Daarbij ligt 
een grote nadruk op kennis en praktijk-ervaring ten aanzien 
van de relatie en spanning tussen de procedure- en 
regelgeving, het functioneren van instellingen in de praktijk en 
een diepgaande kennis en ervaring van de bedrijfseconomische 
en strategische aspecten van deze sectoren (met name ook bij 
instellingen met grote problemen of veranderingen). 

Het is mijns inziens van onweerlegbaar belang dat bij de 
besluitvorming op nationaal niveau, de beslissers praktijkkennis 
en -ervaring hebben, binnen de netwerken bekend te zijn en 
functioneren en daaraan toetsend durven te opereren. 
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Vanuit de visie waarbij sprake is van eigen verantwoordelijkheid 
van deelnemers binnen het maatschappelijk verkeer, probeert 
onze partij zich te onderscheiden. Op dit vlak meen ik een 
belangrijke waarde te kunnen aanbieden. 
Opleiding 
- HAVO 
- para-medische opleiding 
- div. (hogere) management opleidingen 
- economie van de gezondheidszorg en dienstverlenende 

organisaties Rijksuniversiteit Utrecht 
- Strategisch management Centrum voor Beleid en 

Management/RUU 
Werkervaring 
Algemeen ziekenhuis, Afdelingshoofd I (wnd) Manager 
Paramedische deelsector. 
- Naast functionele zaken veel aandacht voor financiering 

(extern en intern), betrokken bij nieuwbouw, strategische 
ontwikkelingen en keuzebepaling. 

- Betrokken bij samenwerkingsproject ziekenhuis Polen 
(ondermeer managementadvisering in Polen zelf). 

Instelling voor Thuiszorg, Waarneming Directiefunctie 
- Naast functionele (eind)verantwoordelijk (850 medewerkers) 

veel aandacht voor financiële en beheersontwikkeling, 
opzetten en uitvoeren van saneringsoperatie, 
verantwoordelijk voor fusiebesprekingen. 

Interim-manager 
- Betrokken bij projecten in welzijnssector en thuiszorg, gericht 

op fusie, herstel, opbouw en vooral bedrijfsmatig (en 
marktgericht) opereren. 

Gedurende acht jaar: 
Medewerker aan dag- en weekbladen (waaronder HW, RD en 
krant op Zondag: artikelen en berichtgeving over ondermeer 
sociaal-economisch nieuws, de gezondheidszorg, 
maatschappelijke ontwikkelingen en politiek). 

kandidaatnummer 045 

1. Zon, W.P.M. van 
2. Wil 
3. Eindhoven 
4. 11.08.1945 
5. Gedempte Gracht 47 
6. 5611 DL Eindhoven 
7. 040- 463010 
8. ac.-sociologie 
9. docent 

10. vanaf mei 1990: lid gemeenteraad 
Eindhoven 
vanaf september 1992: vice-voorzitter AR 
vanaf mei 1990: lid regio-bestuur Noord Brabant 

11. maart 1987 - mei 1990: lid afd. bestuur Eindhoven 
12. vanaf september 1987: voorzitter NBSB 
13. onderwijs, welzijn, sociale zekerheid 
14. Noord-Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. Provinciale Staten (onverkiesbaar) 
18. gemeenteraad 
19. Lonkt het pluche of lonkt de macht? Voor mij is het de 

verantwoordelijkheid die trekt. Een verantwoordelijkheid 
waarvoor je misschien het pluche (vanwege de last op je 
schouders), maar zeker de macht nodig hebt. Alles wijst erop, 
dat D66 deze verantwoordelijkheid niet meer zal kunnen ont
lopen. In mijn ogen zal deze verantwoordelijkheid vooral ge
toetst moeten worden aan de vraag hoe 'zij die het echt nodig 
hebben' er vanaf komen in de sectoren onderwijs, welzijn en 
sociale zekerheid na alle reorganisaties, fraude-bestrijdingen, 
bezuinigingen, efficiency-operaties, etc. Deze verantwoordelijk
heid is voor mij de grote uitdaging van de komende jaren. 
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kancliclaatnummer 046 

1. Zwetsloot, MA.C. 
2. Monique 
3. Voorhout 
4. 16.12.1958 
5. Dorpsstraat 9 
6. 1733 AD Nieuwe Niedorp 
7. 02261 - 3141 
8. economische en sociale 

geschiedenis 
9. voorlichter 

10. vanaf 1991: lid landelijke 
werkgroep landbouw 
vanaf 1993: opr. deelafdeling Niedorp 

11. geen 
12. vanaf 1977: redactie 'De Geitehouder' 

vanaf 1990: koppelgemeente Renkum Bangladesh 
vanaf 1992: red. krant Nili netwerk 

13. milieu, landbouw, onderwijs 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. eventueel Gemeente Niedorp 
18. nee 
19. Momenteel functioneer ik (nog) niet in landelijke circuits van 

D66, toch wil ik me juist nu kandidaat stellen. De afgelopen 
jaren ben ik via Amsterdam verhuisd van Wageningen naar 
Nieuwe Niedorp, dus heb ervaring en bekendheid in meerdere 
afdelingen van D66. In de gemeente Niedorp was nog geen 
afdeling, die heb ik ondertussen opgericht. Ik heb economische 
en sociale geschiedenis gestudeerd en ervaar politiek als een 
uitdaging passend bij mijn zeer veelzijdige achtergrond. Zo ben 
ik sinds 1977 de redactrice van De Geitehouder, de landelijke 
uitgave van de Nederlandse Organisatie voor de Geitenfokkerij. 
Dit is het enige landbouwblad wat Misset nog niet uitgeeft en ik 
heb stand kunnen houden door vertrouwen en de medewerking 
van de 600 geitenfokkers in Nederland. Momenteel wonen mijn 
vriend en ik op een boerderijtje in Nieuwe Niedorp waar wij ook 
geiten houden. Sinds 1992 ben ik lid van de landelijke 
werkgroep landbouw van D66 en dat is tot nog toe mijn directe 
ervaring met de landelijke politiek. Ik heb mij altijd thuis gevoeld 
bij D66 en goede aansluiting gevonden. Ook al sta ik ook op de 
lijst van onze eigen gemeente, de landelijke politiek trekt mij 
veel meer. Ik verwacht niet onmiddelijk op een verkiesbare 
plaats te komen, toch wil ik de mogelijkheid wel door te komen 
tot de eerste 30 plaatsen niet uitsluiten. 
Ik ben al geïnterviewd door het Noord-Hollands Dagblad en las 
daarin dat ik de enige vrouwelijke kandidaat ben in Noord
Holland als je Amsterdam niet meerekent. Capaciteiten staan 
voor mij op de eerste plaats, maar er dienen wel meer vrouwen 
in de politiek te komen, op weg naar een evenredige 
vertegenwoordiging. 

kandidaatnummer 047 

1. Algra, L.J.E. 
2. Léon 
3. Goirle 
4. 18.07.1959 
5. Louis Elsevierstraat 19 
6. 2332 PL Leiden 
7. 071 - 769843 
8. post HBO "Organisatiekunde, 

Beleid & Management" 
9. P & 0 - adviseur 

10. vanaf februari 1993: adviseur op 
een aantal beleidsterreinen (D66 Leiden) 

11 . vorige gemeenteverkiezingen - februari 1993: adviseur op 
diverse terreinen, volger van raads- en 
commissievergaderingen (D66 Eindhoven) 

12. geen 
13. socialezekerheidsstelsel, arbeidsmarktbeleid, welzijnsbeleid, 
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kunst en cunuur, bestuurlijke en sociale vernieuwing 
14. Noord Brabant, Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. raadslid van de gemeente Leiden 
19. Mijn naam is Leon Algra. Ik ben lid geworden van D66 

gedurende de vorige gemeenteraadsverkiezingen. Als inwoner 
van de gemeente Eindhoven werd ik toen actief voor D66 
afdeling Eindhoven en nam deel aan werkgroepen om ook 
werkelijk een bijdrage te kunnen leveren aan een partij die een 
behoorlijke winst gemaakt had, maar waarvoor het ook van 
essentieel belang was (en is) om zich verder te profileren. Met 
andere woorden: om Ideeën om te zetten In daden! 
Wat mij aanspreekt in D66 is het centraal stellen van mensen. 
Zij is ervan overtuigd dat een democratisch bestel vraagt om 
een democratisch politiek handelen. 
In vorige verkiezingsprogramma's van D66 zag ik danook vier 
prioritelten terug, namelijk: 
1. persoonliJke vriJheid; 
2. een schoon milieu; 
3. sociale rechtvaardigheid; 
4. economische doelmatigheid. 
In deze vier aspecten betekent dat voor mij dat politiek niet 
alleen maar vragen moet stellen, maar ook een aanbod moet 
doen aan de bevolking. Kortom: doen wat nodig is. 
Verantwoordelijkheden nemen en dragen bij te ontwikkelen 
initiatieven (ofwel: inzet leveren voor wat in deze tijd van 
essentieel belang is). En dat is danook hetgeen ik in Eindhoven 
heb geleverd: raadslid zijn betekent voor mij een netwerk aan 
contacten ontwikkelen, een samenhang scheppen In 
relaties. 
Ik bezocht regelmatig commissie- en raadsvergaderingen, 
bestudeerde gemeentelijk beleid en heb dit getoetst bij de 
burger. Ik heb mij verdiept in arbeidsmarktbeleid, 
minderhedenbeleid, kunst- en cultuurbeleid, bestuurlijke en 
sociale vernieuwing, welzijnsbeleid. 
Nader proflieren en meer accent leggen op terreinen waarin 
D66 sterk Is, en politieke herkenbaarheld en 
toegankeliJkheld naar Individuele burgers, bliJven 
noodzakeliJk. 

kandidaatnummer 048 

1. Alink, M.J. 
2. Rien 
3. Haarlemmermeer 
4. 01.02.1946 
5. Turfschip 118 
6. 1186 XP Amstelveen 
7. 020- 6470866 
8. universitair/gepromoveerd 
9. leraar klassieke talen 

10. vanaf 1990: fractievoorzitter 
Amstelveen 

11. 1988 - 1990: voorzitter afdeling Amstelveen 
198? - 1988: vice-voorziltter afdeling Amstelveen 

12. geen 
13. alg. bestuurlijke aangelegenheden (waaronder o.a. bestuurlijke 

vernieuwing), onderwijs 
14. Amsterdam, Amstelland (Schiphol), Meerlanden 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Amstelveen 
19. Regio-kandidaten behoren ook een plaats te krijgen in de 

fractie. Dat is in het belang van een juiste afspiegeling van 
belangen en krachten. Als fractievoorzitter in Amstelveen wil ik 
mij als kandidaat zien van een regio waarin zich zeer 
belangrijke processen voltrekken op het gebied van economie, 
milieu en bestuur. Ik denk hierbij aan het plan van aanpak 
Mainport en Milieu Schiphol en de bestuurlijke ontwikkelingen in 
het BOA (Regionaal Orgaan Amsterdam) tegen de achtergrond 
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van de kaderwet. Beide zaken betreffen het wel en wee van 
een groot aantal gemeenten. Het is goed als de toekomstige 
fractie in die processen een 'plaatselijke vertegenwoordiger' 
heeft. 
Als fractievoorzitter van D66-Amstelveen (de fractie telt zes 
leden) heb ik mij de afgelopen tijd ingezet in de commissies 
Bestuurlijke Aangelegenheden, Onderwijs en Emancipatie, 
Cultuur, Volkshuisvesting, Financiën. Rekeningseemmissie en 
Openbare Orde en Veiligheid. Daarnaast heb ik specifieke 
initiatieven ontplooid om gestadig het gezicht van D66 te laten 
zien: 
- Nota Lokaal Referendum (verkiezingen 1990); 
- Nota Referendumverdordening (september 1990); 
-Nota Bestuurlijke Vernieuwing (mei 1991); 
- Politieke Evaluatie (mei 1992); 
- Initiatiefvoorstel Samenlevingsregister (september 1992); 
- Notitie Toekomstvisie Amstelveen Qanuari 1993); 
-Notitie Lokaal Veiligheidsbeleid (september 1993). 
Werkzaam in het onderwijs heb ik op dit terrein een zeer ruime 
ervaring opgebouwd. Onderwijs is een gebied dat gelukkig 
steeds meer aandacht krijgt. Onderwijs zal ook in de komende 
periode een centrale beleidspiaais innemen. Toch ben ik van 
mening dat de fractie vooral moet bestaan uit personen die 
naast hun specialisatie het beeld van D66 als geheel uitdragen. 
De nieuwe fractie moet zich richten op gedegen werk, een 
herkenbare visie op alle terreinen, creativiteit en bij een 
groeiend aantal leden op blijvende eensgezindheid. 

kandidaatnummer 049 

1. Arda, A. 
2. Atilla 
3. lstanbul (Turkije) 
4. 03.06.1970 
5. Witte de Withstraat 75b 
6. 1057 XC Amsterdam 
7. 020- 6163306 
8. atheneum-S. Bedrijfskunde van de 

Financiële Sector (propaedeuse en 
gedeelte doctoraal), Propaedeuse 
Rechten, Doctoraal Belastingrecht 
(nog niet voltooid) 

9. student 
10. vanaf juni 1991: bestuurslid afdeling Amsterdam 

vanaf juni 1992: lid adviesraad 
vanaf september 1992: duo-raadslid stadsdeel De Baarsjes 
vanaf februari 1993: lid programmacommissie afdeling De 
Baarsjes 
vanaf 1990: lid werkgroep minderheden Amsterdam 
vanaf 1991: 1 ~ werkgroep onderwijs Amsterdam 
vanaf 1992: lid werkgroep financiën en bestuurlijke organisatie 

11. 1991 - 1992: coördinator werkgroep minderhedenbeleid 
Amsterdam 
1991 - 1992: coördinator werkgroep ROA (Regionaal Orgaan 
Amsterdam) 
1991 - 1992: bestuurslid regio Noord Holland 
1992 - 1993: campagne-coördinator regio Noord Holland 

12. 1990 - 1991: voorzitter studentenbelangenorganisatie aso 
1991 - 1992: bestuurslid Stichting Studenten Onderwijs 
Services Amsterdamse Academies (SOSAA) 
heden: president-commissaris SOSAA 

13. financieel-economisch beleid, economie en buitenlandse 
handel, ontwikkelingssamenwerking, hoger onderwijs 

14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Amsterdam 
19. Het motief om me kandidaat te stellen voor de Tweede Kamer 

en u om uw steun te vragen. is de taak van 
volksvertegenwoordigers: bescherming van onze grondrechten 
en een actieve rol spelen in het debat over maatschappelijke 
ontwikkelingen. 

OViRZ/CHT KANDIDATEN INTERNE VERKIEZJNGEN TWEEDE KAMER, oktober 1993 

Onze grondrechten zijn vastgelegd in verdragen en de 
grondwet. In 1983 zijn ook de sociale grondrechten in de 
Grondwet opgenomen. Het is de grondwettelijke taak van 
volksvertegenwoordigers om op te komen voor onze 
grondrechten. Dus geen afschaffing van de bijstandsuitkering 
voor jongeren en geen beperking van het recht op een 
gezinsleven voor allochtone jongeren. 
Vooral nu is extra aandacht voor grondrechten van groot 
belang. De gevolgen van vreemdelingenhaat kunnen beperkt 
worden door het versterken van onze rechtsstaat, zodat 
etnische minderheden beschermd worden tegen de invloed van 
racistische denkbeelden. Ook als het gaat om onontkoombare 
bezuinigingen is aandacht voor grondrechten van belang, zodat 
jongeren niet onevenredig in hun zelfstandigheid en 
onafhankelijkheid worden aangetast. 
Volksvertegenwoordigers hebben ook de taak om de discussie 
over maatschappelijke ontwikkelingen te initiëren. Niet 
dossierkennis staat voorop, maar een actieve deelname aan het 
maatschappelijk debat. Niet alleen commissievergaderingen 
aflopen, maar het land in. Er is creativiteit en energie genoeg in 
Nederland. Aan ideeën is geen gebrek. Het is een kwestie van 
leiding geven aan het debat, interesseren en activeren van 
burgers en vooral goed luisteren. 
Wie nog een politicus van middelbare leeftijd met grijze haren 
en met een nog grijzer pak in de Tweede Kamer wil, moet niet 
op mij stemmen. Een stem op mij betekent een nieuwe invulling 
van de functie VOLKSVERTEGENWOORDIGER. Een invulling 
waar een brede groep burgers zich in herkent. Een groep die 
zich met recht de toekomst van een multi-etnisch Nederland 
kan noemen. 

kandidaatnummer 050 

1. Atsma, F.T. 
2. Freek 
3. Den Haag 
4. 09.05.1950 
5. 2e Louise de Collignystraat 85 
6. 2595 SM Den Haag 
7. 070- 3470190 
8. bestuurswetenschappelijk jurist 

(drs) 
9. projectleider dienst Ruimtelijke en 

Economische Ontwikkeling. 
gemeente Den Haag 

10. vanaf februari 1992: regiobestuurslid Zuid Holland 
11. geen 
12. geen 
13. sociaal- en financieel economisch 
14. Zuid Holland, Twente 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. Haagse gemeenteraad. niet verkiesbare plaats 
19. Op sociaal- en financieel-economisch gebied zijn er in

grijpende veranderingen bezig: in het boerenbedrijf en op de 
fabriek enerzijds perfectionering van de produktie en anderzijds 
een dramatische uitstoot van personeel; op kantoor begint nu 
pas duidelijk te worden wat computers allemaal kunnen, nu 
banken en computerbedrijven op massale wijze personeel 
overbodig verklaren. Stel u daarbij nog eens voor wat er 
gebeurt als elektronische post definitief doorbreekt: 
papierfabrieken, drukkers, postbodes: kunnen zij allemaal in het 
museum? De berichten in de media over dit soort zaken zijn 
vaak somber, want hoe kun je onder deze omstandigheden de 
werkloosheid oplossen. Ik deel die somberheid niet. 
Integendeel. Ik ben uiterst optimistisch over onze sociaal
economische toekomst. Wij kunnen immers onze benodigde 
welvaart met steeds minder mensen produceren. terwijl de 
kwaliteit stijgt en het milieu steeds minder wordt belast. 
Ik wil mij graag inzetten om deze. materieel en immaterieel 
stijgende, welvaart sociaal en economisch verantwoord te 
verdelen, binnen Nederland, in Europa en over de wereld. 
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kandidaatnummer 051 
1. Augusteijn - Esser, M.J. 
2. Marijke 
3. Den Haag 
4. 28.01.1944 
5. Laan van de Mare! 56 
6. 7823 LB Emmen 
7. 05910 - 23347 
8. M.O., dir. secr., div. curs. 

bestuurskunde en management 
9. eigenaar onderzoeksbureau 

10. vanaf 1990: hoofdbestuur, vice
voorzitter politiek 
vanaf 1991: Statenfractie, vice-voorzitter 
vanaf 1992: Interstatencommissie (WGR), lid 

11. 1978-1991: gemeenteraad, fractievoorzitter 
1970-1978: afd. Emmen, voorzitter 
1967-1970: afd. Emmen, secr./penningmeester 

12. vanaf 1989: hoofingeland waterschap 
vanaf 1992: vice-vz art. 61 comm. OLC 
vanaf 1991: lid commissie sociale raadsman 
vanaf 1989: bestuurslid WV 
vanaf 1988: lid saneringsprojectgroep 

13. binnenlands bestuur; ruimtelijke ordening; milieu 
14. noordelijke regio (Gron., Fries!., Drenthe) 
15. nee 
16. ja 
17. -
18. -
19. In 1994 maakt D66 een, in verhouding, even grote electorale 

sprong voorwaarts als in 1967, de eerste verkiezing waaraan 
de toen nieuwe partij deelnam. Nu, 27 jaar later, blijken de 
thema's van toen nog lang niet versleten. De kloof tussen 
burger en bestuur is in theorie verkleind, het 
democratiseringsproces is op gang gekomen, maar het geloof 
in de politiek nam af. Het vertrouwen, ook in de politici, moet 
weer groeien. De politiek en een verkokerd ambtelijk apparaat 
lijken zich verwijderd te hebben van de burger die zich vanuit 
een gevoel van onmacht van het centrum van de besluitvorming 
afwendt. Die kloof moet opnieuw worden gedicht. De 
reorganisatie van het binnenlands bestuur en de bestuurlijke 
vernieuwing zullen de komende jaren vooral door de 
inspanningen die van D66 verwacht kunnen worden, gestalte 
gaan krijgen. 
In een tijd waarin de economische situatie in ons land zorgen 
baart en de werkloosheid oploopt lijken maatregelen die vooral 
gericht zijn op de verbetering van ons milieu, niet populair. Toch 
zal D66 de verantwoordelijkheid voor de duurzaamheid grote 
prioriteit blijven geven. Duurzame ontwikkeling, nu ingezet, komt 
ten goede aan de generaties na ons, ook als dat een stap terug 
zal betekenen ten aanzien van onze huidige welvaart. Die prijs 
kan nooit te hoog zijn. Ook die sprong voorwaarts, nodig voor 
een dergelijk beleid, durft D66 aan. 
Op beide beleidsterreinen, bestuur en milieu, heb ik vele jaren 
lokaal, provinciaal en landelijk een bijdrage mogen leveren. Ik 
wil dat heel graag voortzetten vanuit de kamerbanken! 

kandidaatnummer 052 

1. Bakker, A.D. 
2. Bert 
3. Almelo 
4. 07.08.1958 
5. Tannhauserstraat 42 
6. 2555 JR Den Haag 
7. 070 -3234349 
8. bestuurskunde (kand) 
9. hoofd bestuurszaken en 

voorlichting SER 
10. nov. 1992 1/m 20 sept. 1993: 

voorzitter programmacommissie 
vanaf 1990: lid redactie 'Idee' 
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lid diverse werkgroepen 
11. 1980 - 1989: fractiemedewerker sociale zaken Tweede Kamer 

1992 - 1992: secretaris projectgroep sociale zekerheid 
vanaf 1980: lid diverse werkgroepen 

12. geen 
13. sociaal, economisch, financieel beleid 
14. Zuid Holland, Overijssel(fwente 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. D66 gaat spannende en belangrijke tijden tegemoet. Welke rol 

we, voor en na de verkiezingen, ook zullen spelen, zeker is-dat 
de politieke en maatschappelijke discussie vereist dat we 
prominent aanwezig zijn in het sociaal-economische debat. In 
vervolg op de opstelling van het ontwerpverkiezingsprogramma 
wil ik daar graag voluit mijn bijdrage aan leveren. 

kandidaatnummer 053 

1. Bakx, P.A.F. 
2. Piet 
3. Bergen op Zoom 
4. 25.04.1937 
5. Marie Koeoenlaan 125 
6. 5044 NG Tilburg 
7. 013 - 684546 
8. gymnasium 8, NIVRA 
9. accountant 

10. vanaf medio 1993: penningmeester 
D66 Tilburg 
vanaf medio 1993: lid PA-commissie Tilburg 
vanaf medio 1993: lid campagnecommissie Tilburg 

11. 1/m ca. 1974: voorzitter D66 Tilburg 
12. vanaf 1991: adviseur Stichting Foundation Food For Africa 
13. ontwikkelingssamenwerking, milieu 
14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. raadslid gemeente Tilburg 
19. Mijn motivatie om het kamerlidmaatschap van D66 te ambiëren 

is dat ik vind dat onze partij ruimte geeft aan goede en eerlijke 
ideeën, welke ook pragmatisch worden uitgevoerd. Ik wil daar 
graag aan meewerken. 
Nu in onze samenleving individualisme, materialisme, 
consumentisme en kortzichtigheid de boventoon voeren, is 
solidariteit het enige antwoord. 
Alleen met die houding kan de wereld nog leefbaar worden 
gemaakt. 
De inzet voor de ander geeft waarde aan het leven van beiden. 
Solidariteit met de naaste nabij: democratie 
Solidariteit met de naaste veraf: ontwikkelingssamenwerking 
Solidariteit met de naaste in de toekomst: milieuzorg 
Daar bijna alle andere partijen het op deze punten laten 
afweten, is het onze taak, gesteund door zovele kiezers, die 
solidariteit gestalte te geven. 

kandidaatnummer 054 

1. Basten, MAM. van 
2. Martin 
3. Utrecht 
4. 25.05.1943 
5. Zeelaan 44 
6. 8226 AS Lelystad 
7. 03200- 55326 (fax: 03200 -

53097) 
8. MULO-A, Hotelschool, 

PR/marketing/org., HBO-iw 
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9. PA/marketing/organisatie adviseur (ondernemer) 
10. geen 

1~. geen 
12. vanaf 1991: lid bedrijfskring Lelystad 

vanaf 1991: lid city marketingclub Lelystad 
13. sociale economische disciplines (sociale/bestuurlijke 

vernieuwing, (bedrijfs-cultuur /mentaliteitsverandering) 
14. -
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Als ex-CDA-/ex-WO-kiezer, nu hoopvol 066-lid, gemiddelde 

burger, belastingbetaler, aandeelhouder van de BV Nederland, 
maar vooral als pr, marketing, organisatie-adviseur liggen de 
oplossingen der problemen van deze tijd binnen bereik! 
Met een vooruitziende blik legde 066, 28 jr. geleden een basis
doelstelling neer: NL moet v. verzorgingsstaat naar 
deelnemerssamenleving. 066 is tot heden niet in staat geweest 
Politieke Vernieuwing door te voeren. Als gevolg vANGST, 
hebzucht, onder/overschatting, is 066 als andere partijen 
verworden tot elitair groepje bestuurders, leden, gekozenen, 
zonder affiniteit met de zwijgende meerderheid. Bovendien 
heeft 066 de politiek als burocratisch circus/kind met water
hoofd, met kommunikatiestoornis, vergaderkultuur, ad hoc 
planning, machtstrijd, zelfbehoud, vriendjes-/struisvogelpolitiek 
mede versterkt. 
Anderzijds wordt de KRACHT v.D66 in/extern onderschat, dè 
partij zcru1er dogma's en indoktrinaties, mè1 pluriformiteit, 
veelkleurigheid, veelzijdigheid, flexibiliteit, e.d. 
Veel ontevreden politiek-BEWUSTEN hebben hun "oude" partij 
de rug toegekeerd, hun laatste hoop op VERNIEUWING is 066! 
Individualisatie v.d. samenleving is het gevolg v.individualisatie 
.b.innen (Kerk) en Staat als voorbeeldfunktie nr. 1, iedereen 
verschuilt zich achter hen en maakt ALLES legitiem. De pot 
verwijt de ketel, de lamme leidt de blinde, de cirkel blijft rond. 
Terugkerende recessies, verloedering, etc. verdwijnen, als 066 
a/d vooravond v. 3 verkiezingen: MOED, DAADKRACHT en 
DESKUNDIGHEID durft te hanteren I 
Op sociaal, economisch, organisatorisch terrein, t.w.: Socia
le/Bestuurlijke vernieuwing, (bedrijfs)kultuur/mentaliteits
verandering is er een gigantisch gat in de markt. 
Mijn motto is: "verbeter de wereld te beginnen bij 066, als een 
steen in de vijver wordt de kring vanzelf groter". 
Na 28 jr. .d.enk.en is voor 066 de tijd aangebroken om óók te 
do.en èn uit te stralen, 066 kwartiermaker v.d. Nieuwe Politiek 
a/d vooravond v/h Nieuwe Tijdperk. 
Het gereedschap/klimaat reiken wij u aan. 
Resultaten o.a.: 1) 066 grootste partij v.Nederland, 2)harmo
nieuzer samenleving, 3)internationaal respekVerkenning. 
Het is 3 minuten vóór zonsopgang, de uitdaging is aan ons 
ALLEN! 
Graag bereid e.e.a. persoonlijk toe te lichten. 
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kandidaatnummer 055 

1. Beelen- Balak, K. van 
2. Kamla 
3. Suriname 
4. 04.06.1958 
5. Fluitekruidzoom 14 
6. 2353 AD Leiderdorp 
7. 071 - 418691 
8. doctoraal N.W-sociologie 
9. projektleider bijzondere groepen 

(COA) 
1 o. vanaf 1993: lid PEAC 

vanaf 1993: werkgroep vrouwen en politiek in Zuid Afrika 
11. geen 
12. geen 
13. vreemdelingenbeleid, sociale zekerheid 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Leiderdorp 
18. nee 
19. (in steekwoorden) 

Waarom kandidaat voor de Tweede kamer? 
Forse belangstelling voor politiek werk. Wil iets toevoegen aan 
D66-ideeën/inhoud/bagage. Volg met groot genoegen politiek 
debat. Beschouw 1994 als echte kans voor 066 om te laten 
zien wat kan. Door mijn deskundigheid bijdrage aan politiek en 
de vertaling daarvan op concrete beleidsterreinen. Deelnemen 
aan de politiek/het leveren van een actieve bijdrage aan het 
besluitvormingsproces, is mijn manier om uiting te geven aan 
het dragen van eigen verantwoordelijkheid voor onze 
samenleving . 
Belangstelling 
Uiteraard wat beïnvloed door mijn afkomst (Suriname). en mijn 
werk (ontwikkelingssamenwerking, een aantal jaren 
minderhedenbeleid, thans opvangbeleid asielzoekers). Wel 
belangstelling voor minderheden en emancipatie in portefeuille, 
maar zeker geen primaire voorkeur. Ook geen behoefte tot 
overmatige profilering ten opzichte van kiezers uit minderheden 
('zwarte' kandidaten vallen zo ook wel op). 
Mijn echte belangstelling, en ook kennis, betreft: 
- vreemdelingenbeleid (met name toelatingsbeleid); 
- (de organisatie van) de sociale zekerheid; 
- buitenlandse politiek (met name ontwikkelingssamenwerking). 
Privévaardigheden 
Veel ervaring met en geen hekel aan lange werkdagen; gewend 
om dat met een gezin te combineren. Gevoel voor stijlvolle 
presentatie. 
Heb veel inzet. Kan zowel individueel als in teamverband 
werken. Heb een zeer brede belangstelling, kan verband leggen 
tussen verschillende onderwerpen. Door kennis en ervaring in 
zowel binnen- als buitenland breed inzetbaar. 
Voel mij op mijn gemak in verschillende sociaal-economische 
milieus en in verschillende culturen. 
Tot slot: 
Uiteraard zal veel bijgeleerd worden. Echter, dit zie ik als een 
uitdaging. 
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kancJicJaatnummer 05o 

1. Berkhout, H.W. 

2. Hans 
3. Apeldoorn 
4. 08.01.1955 
5. Zwanenburgplantsoen 8 
6. 2012 GT Haarlem 
7 0 023 - 327295 
8. Hoger Bestuurs Ambtenaar (HBA), 

Organisatie en Beleid (nog niet 
afgerond) 

9. ambtenaar sociale dienst 
10. vanaf april 1991: statenlid Noord Holland 

vanaf juni 1992: plv. lid adviesraad 
vanaf oprichting: bestuurdersvereniging 

11. juni 1990 - januari 1992: lid van bestuur afdeling Haarlem 
januari 1990 - januari 1992: redactielid lokaal partijblad 

12. september 1990- januari 1993: SADAH (stichting tegen 
discriminatie van buitenlanders) 

13. sociale zekerheid, welzijn 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. provinciale staten Noord Holland 
18. nee 
19. Het ziet er naar uit dat D66 na de komende verkiezingen in 

staat wordt gesteld om haar gedachtengoed te realiseren. Daar 
wil ik, middels mijn kandidaatstelling voor de Tweede kamer, 
graag een bijdrage aan leveren. 
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Ook het feit dat er vooral kandidaten gezocht worden met 
kennis en ervaring in de sociaal-economische hoek, heeft 
bijgedragen tot mijn kandidaatstelling. 
Met name wil ik mij richten op het Sociale Zekerheidsstelsel, 
omdat ik vanwege mijn specifieke (praktijk-ervaring en 
betrokkenheid hierin, duidelijk een D66-inbreng denk te kunnen 
leveren wanneer de stormachtige ontwikkelingen zich ten 
aanzien van dit stelsel af (gaan) spelen. 
Beleidsbenadering vanuit een overall-visie, met als 
uitgangspunt de duurzaamheid van dat beleid, spreek mij zeer 
aan. Dit geldt niet alleen voor het beleidsveld van de sociale 
zekerheid, maar in principe voor alle beleidsvelden. Dit betekent 
dat naar mijn mening (maar hier wel wat kort gesteld), zowel 
alle inhoudelijke aspecten als de bestendigheid van het beleid 
tegen allerlei veranderingen, bij de beleidsprocessen betrokken 
moeten worden. 
Symptoombestrijding, dat zo langzamerhand kenmerkend lijkt te 
worden binnen politieke beleidsvormingsprocessen, is 
daarentegen niet bepaald een wenselijke beleidsbenadering. 
Frequente rigareuze wijzigingen leiden eerder tot onrust, 
nonacceptatie en kapitaalvernietiging, dan tot het gewenste 
resultaat. Denk bijvoorbeeld maar aan de WAO-besluiten en te 
verwachten problemen bij de uitvoering hiervan. 
Mijn politieke ervaring, of 'politiek handwerk', doe ik nog 
steeds -met veel plezier- op als lid van de grootste Provinciale 
Staten-fractie en door alle (achterban-)contacten en situaties 
die daarmee samenhangen. 
Voor mij impliceert het werken in een (vooral grote) tractie een 
basisinstelling gericht op samenwerking, kwaliteit, 
overtuigingskracht, met ruimte voor ieders inbreng. 
Hierdoor kan een zekere fractie-eenheid worden gevormd, dus 
teamwerk worden geleverd. Daar moeten wij het ook gewoon 
van hebben. 
Als u mij de gelegenheid wilt bieden, kan ik hier aan 
meewerken. 

kandidaatnummer 057 
1. Bilderbeek, A.S.E. 
2. Sirnone 
3. Amstelveen 
4. 11.07.1965 
5. Lijnbaansgracht 392 
6. 1017 XC Amsterdam 
7. 020- 6208813 
8. Int. (milieu-)recht/Nederlands recht 

(spec: milieukunde) 
9. beleidsmedewerker VN-zaken voor 

samenwerkingsverband van 
landelijke natuurbeschermingsorg. 

10. vanaf 1992: kerngroep duurzame ontwikkeling 
vanaf 1990: werkgroep landbouw nat. vis. 
vanaf 1992: werkgroep buitenland 

11. geen 
12. vanaf 1992: bestuurslid paneuropesealliantie m&o organisaties 

1981 - 1991: verscheidene functies in 
dierenbeschermingsorganisaties 

13. milieu, natuurbeheer, buitenlandse zaken, ontwikkelings-
samenwerking 

14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Als vertegenwoordigster van een milieu-organisatie bij de VN 

Conferentie over Milieu en Ontwikkeling in Rio de Janeiro ben 
ik met veel wonderlijke interpretaties van het begrip duurzame 
ontwikkeling geconfronteerd. Wetenschappelijk onderzoek naar 
de smnaak van waslvisvlees, het fokken van 'scheilen' en de 
Betuwelijn; onder de duurzame ontwikkelingsparaplu komt men 
werkelijk van alles tegen. 
Door mijn intensieve betrokkenheid bij het Rio-proces ben ik op 
een kritische wijze naar het begrip duurzame ontwikkeling gaan 
kijken. Ik zou het dan ook liever willen omdraaien. Een sociaal
economische ontwikkeling kan niet duurzaam, en dus ook niet 
zinvol zijn, als deze niet ecologisch verantwoord en sociaal 
rechtvaardig is. 
Het eerste criterium betekent onder meer dat de ecologische 
consequenties van een bepaald beleid daadwerkelijk serieus 
moeten worden genomen. Een Milieu Effect Rapportage moet 
daarbij een beginstation zijn, niet een eindstation (en dat geldt 
ook voor spoorlijnen). Daarnaast zal de politiek zich de 
komende jaren sterk moeten maken voor effectieve 
maatregelen om het Nederlandse consumptiepatroon te 
veranderen. 
Duurzame ontwikkeling vereist tevens een rechtvaardig sociaal 
beleid. Onkruid dat een tuin wegens jarenlang achterstallig 
onderhoud overwoekerd heeft, moet niet met de botte bijl 
bestreden worden, zoals momenteel met het sociaal 
verzekeringsstelsel gebeurt. Gecompliceerde problemen 
vereisen een capabel en genuanceerd bestuur dat de ware 
oorzaken van die problemen onder ogen durft te zien. 
Ook op een ander sociaal beleidsterrein, namelijk het 
migratiebeleid, moet de botte bijl vermeden worden. Door mijn 
werk in Verenigde Naties-verband ben ik gewend om me in 
een kleurrijke omgeving te bevinden en ik verzet me dan ook 
hartstochtelijk tegen een kleurloos Nederland. 
Als jonge vrouwelijke democraat zou ik het een uitdaging 
vinden om vanuit mijn milieudeskundigheid en mijn 
internationale diplomatieke ervaring een constructieve bijdrage 
te leveren aan de landelijke politieke besluitvorming. 
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kandidaatnummer 058 

'V. Blank, P. 
2. Pieter 
3. Amsterdam 
4. 20.10.1960 
5. Torp 19 
6. 1785 RP Den Helder 
7. 02230 - 31224 
8. VWO, KIM internationale 

veiligheidsvraagstukken 
9. marine 

1 0! vanaf 1990: raadslid Den Helder 
vanaf 1990: gewest. raadslid Kop van Noord Holland 

11. 1986 - 1990: lid afdelingsbestuur Den Helder 
1986 - 1990: lid regiobestuur Noord Holland 

12. geen 
13. binnenlands bestuur, intern. veiligheidsbeleid, financiën 
14. Noord Holland (Noord) 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraadslid Den Helder 
19. Juist in een tijd vol ingrijpende veranderingen is het van het 

grootste belang dat het draagvlak voor de nieuwe keuzes die 
hierbij gemaakt moeten worden aanwezig blijven. Dat draagvlak 
kan alleen gevormd worden door de steun van de burgers zelf. 
Steun; Draagvlak; belangrijke peilmomenten hiervoor zijn 
natuurlijk verkiezingen. Maar ook tussentijds is contact met, 
inzicht krijgen in, zelf op de hoogte blijven als 
volksvertegenwoordiger van belang. Het lijkt zo logisch en is zo 
noodzakelijk, want het zicht van de overheid op de praktijk van 
alledag dreigt steeds verder te vertroebelen. 
Sociale vernieuwing; Burger bij Bestuur; Buurtbeheer; Fraaie 
begrippen maar vooralsnog weinig wol. Bestuurlijk en ambtelijk 
Nederland slibt dicht, terwijl juist het tegenovergestelde beoogd 
wordt. Eén van de verliezers hiervan is het milieu. Zo worden er 
nog steeds afvalverbrandingsinstallaties bijgebouwd terwijl we 
daadkrachtig afvalpreventiebeleid node missen. 
We dienen er voor op te passen dat het draagvlak van burgers 
voor ingrijpende milieumaatregelen niet ondergraven wordt 
indien het gevoel gaat overheersen dat de vervuiler niet alleen 
z'n vervuiling betaalt, maar daarnaast ook de 
milieubureaucratie. 
Politiek bedrijven is niet alleen het maken van keuzes maar 
evenzeer er voor te zorgen dat het tot daadwerkelijke resultaten 
komt in de geest van die keuzes. Daarin succesvol zijn, bepaalt 
ook op de langere termijn de steun van de kiezer. Je daarvoor 
inzetten is de drijfveer voor mijn kandidaatstelling. 

kandidaatnummer 059 

1. Bleumink, G.H. 
2. Henk 
3. Rhenen (U) 
4. 22.06.1944 
5. Wilhelminastraat 56 
6. 2651 DM Berkel en Rodenrijs 
7. 01891 - 16214 
8. landbouwkundig 

ingenieur/proceskundige 
9. stafmedewerker personeel en 

organisatie 
10. vanaf 1982: gemeenteraadslid, fractievoorzitter 

vanaf 1992: voorzitter landelijke adviesraad 
vanaf 1986: (plv) lid landelijke adviesraad 

11. 1988- 1993: lid LVC 
12. 1978 - 1993: voorzitter afd. bestuur Vereniging Openbaar 

Onderwijs 
13. energie, ruimtelijke ordening, landbouw, onderwijs 
14. Zuid Holland (Utrecht, Gelderland) 
15. nee 
16. ja 
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17. gemeenteraad 
18. gemeenteraad 

19. Na ruimschoots ervaring op te hebben gedaan in de 
gemeentepolitiek en via mijn lidmaatschap en huidige 
voorzitterschap van de Landelijke Adviesraad van D66 
gedurende bijna acht jaar ook nauw betrokken te zijn geraakt bij 
het werk in de fracties van Tweede Kamers, Eerste Kamer, 
Europees Parlement en Hoofdbestuur vind ik dat ik mij 
beschikbaar moet stellen voor het lidmaatschap van de Tweede 
Kamer. Ik wil graag mijn beste krachten geven aan het 
kamerlidmaatschap en mijn politieke ervaring en de daar 
opgedane vooral generalistische kennis, maar ook mijn 
maatschappelijke ervaring als onderwijsgevende, 
beleidsambtenaar bij het Ministerie van LNV en bestuurder 
inbrengen om de politieke instellingname vanuit het D66 
gedachtengoed over het voetlicht te helpen brengen. 
Hoewel je als raadslid generalist moet zijn heb ik de meeste 
ervaring op het gebied van energievoorziening als bestuurder, 
van onderwijs en landbouw door mijn werk als docent en 
beleidsambtenaar en van ruimtelijke ordening als bestuurder in 
een Rijnmondgemeente, waar de ruimte nog schaarser is dan 
elders in Nederland. Hiernaast heb ik een grote sociaal
maatschappelijke belangstelling, mede uit de dagelijkse praktijk 
van bijzonder personeels- en organisatiewerk voor een 
koepelorganisatie in het landbouwonderwijs. 

kandidaatnummer 060 

1. Blij. R. de 
2. Ruud 
3. Dordrecht 
4. 01.01.1944 
5. Spanjaardstraat 14 
6. 4331 ER Middelburg 
7. 01180 - 29577 
8. Rijkskuniversiteit Leiden, jurist met 

keuzevak economie 
9. secretaris Kamer van Koophandel 

en Fabrieken voor Midden- en 
Noord -Zeeland 

10. vanaf 1991: lid Prov. Staten van Zeeland 
11. eind jaren 70: hoofdbestuur 

1990 - 1991: voorzitter regio Zeeland 
12. vanaf 1985: vice-voorzitter Prov. VVV 

vanaf 1992: bestuurslid Vervoerregio Zeeland 
vanaf 1993: bestuurslid IMK Zuidwest Nederland 
vanaf 1988: bestuurslid Stichting Vrienden Zeeuwse Bibliotheek 
vanaf 1992: bestuurslid Zeeuwse Katernen 
vanaf 1985: lid Sociaal Economische Consultatiegroep 

13. economie, financiën, ontwikkelingssamenwerking, welzijn, 
ruimtelijke ordening 

14. Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Door mijn ruim tien jaar bestuurlijke ervaring in mijn functie als 

secretaris van de Kamer van Koophandel te Middelburg en mijn 
praktische kennis van de politiek als lid van de Provinciale 
Staten van Zeeland zie ik mij als een uitstekende kandidaat 
voor de Tweede Kamer fractie. 
Ik wil mij inzetten voor een duidelijke en herkenbare D66 
politiek, met speciale aandacht voor contacten met het 
maatschappelijk veld. 
Ik ben deskundig op sociaal-economisch terrein, met 
raakvlakken naar infrastructuur, ruimtelijke ordening en milieu. 
Daarnaast voel ik mij nauw betrokken bij een aantal 
maatschappelijke ontwikkelingen. In de Staten van Zeeland 
behoren onder meer ouderenzorg, jeugdhulpverlening en 
cultuur tot mijn portefeuille. 
Tenslotte sta ik bekend als iemand die standpunten helder kan 
verwoorden, in het politieke debat weet te scoren en ook op 
papier zijn gedachten duidelijk weet te formuleren. 
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kandidaatnummer OB1 

1. Boxtel, R.H.L.M. van 
2. Roger 
3. Tilburg 
4. 08.02.1954 
5. lna Boudier Bakkerstraat 5 
6. 4207 KJ Gorinchem 
7. 01830- 20756 
8. Neder!. Recht 
9. org adviseur/interim manager 

10. vanaf 1990: voorzitter afdeling 
Gorinchem 
vanaf 1992: lid werkgroep partij organisatie (POR) 

11. 1981 - 1985: lid hoofdbestuur 
1978 - 1981: lid afd. bestuur Amsterdam 
div. andere 

12. 1986 - 1992: vice-voorzitter landelijke stichting projecten 
opvang asielzoekers 

13. gezondheidszorg, organisatie van de overheid, 
overheidsfinanciën, openbare orde en veiligheid 

14. Zuid Holland (of andere regio) 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Gorinchem (niet verkiesbaar!) 
19. De inwoners van Nederland blijken volgens recent onderzoek 

van het Sociaal Cultureel Planbureau betrokken te zijn bij de 
politiek. Dit in tegenstelling tot de in politieke kringen levende 
gedachte dat burgers niet meer politiek geïnteresseerd zouden 
zijn. De burger uit zich door steun te geven aan specifieke 
doelen, men spreekt in of dient bezwaarschriften in, maar men 
committeert zich in afnemende mate 'binnen' partijpolitiek 
verband. 
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D66 moet, als onafhankelijke en open partij, in staat zijn 
bruggen te slaan tussen burger en politiek, tussen kiezer en 
gekozene. Voor D66 is politiek bovenal mensenwerk. 
De kunst is kiezers(groepen) op te zoeken en te betrekken in 
de meningsvorming en besluitvorming. Meer dialoog, minder 
uitleg achteraf door de politiek. Meer oog voor uitvoering en 
handhaving van beleid, als wezenlijk onderdeel van 
noodzakelijke vernieuwende beleidsinitiatieven. 
Een hoogwaardige, effectieve en doelmatige overheid, ingebed 
in democratische kaders. Geen onmachtig Europees parlement, 
geen diffuse regiostructuren maar terugdringing van 
verdergaande technocratisering in het openbaar bestuur. Een 
verantwoordelijke overheid op kerngebieden als sociale 
voorzieningen, volksgezondheid, infrastructuur en milieu en 
openbare orde en veiligheid. 
Als organisatieadviseur en interim manager ben ik erop gespitst 
om, anticiperend op markt- en maatschappelijke 
ontwikkelingen, koersen uit te zetten en de voortgang te 
bewaken. Betrouwbaarheid, overtuigingskracht en 
zorgvuldigheid zijn hierbij voorwaarden. De opgebouwde 
ervaring in het op gang brengen en realiseren van 
veranderingsprocessen binnen bedrijfsleven en overheid maakt 
mij generalist in organisatie- en managementvraagstukken. 
Specialistische kennis is aanwezig op de gebieden 
zorg(verzekering), openbaar bestuur, openbare orde en 
veiligheid. Gevoel voor bestuurlijke verhoudingen en 
onderhandelingsvaardigheid zijn persoonlijke eigenschappen. 
Naast gezin (Judith, Rutgeren Robin) en werk is de politiek 
(D66) altijd een liefde geweest: in Amsterdam in het 
afdelingsbestuur, in het Hoofdbestuur, nu in Gorinchem als 
afdelingsvoorzitter en in het afgelopen jaar ook als lid van de 
werkgroep Partij ORganisatie (POR). Graag bepaal ik mee het 
D66-gezicht in de Tweede Kamer. Dat lukt als u mij (daar) ziet 
zitten! 

kandidaatnummer 062 

1. Broer, D.L. 
2. Dick 
3. Gouda 
4. 28.02.1944 
5. Burgemeester Marlenssingel 33 
6. 2806 CL Gouda 
7. 01820- 80252 
8. HBO pedagogie didactiek 

psychologie onderwijskunde 
9. geen 

10. geen 
11. geen 
12. 1976 - 1981: voorzitter pl. TAK ON 

1982- 1989: tweede voorzitter reg. ANKO 
1989 - 1992: voorzitter OMO Gouda 

13. midden en klein bedrijf, onderwijs 
14. Zuid Holland 
15. niet relevant, dit moet de heer van Mierlo worden 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. In 1970 werd ik politiek aangesproken door het programma van 

D66, daarna heb ik altijd D66 gestemd. 
Drie jaar geleden heb ik hier meer inhoud aan gegeven door 
mij als lid van D66 aan te melden. 
Nu is voor mij het moment aangebroken om zelf meer politieke 
inhoud aan mijn daadkracht te koppelen, dit gezien de totale 
ontwikkeling binnen D66. 
Zestien jaar ben ik actief geweest in vakbonden, 
bedrijfsorganisaties en twee jaar als voorzitter van een OR. 
Hierdoor kan ik stellen een belangrijke bijdrage te kunnen 
leveren aan het D66 beleid t.a.v. het midden en kleinbedrijf. 
Scholing en werkzaamhed~n in het onderwijs zorgen voor een 
uitgebreide kennis op het gebied van het onderwijs. 
Veel belangstelling voor politieke, sociale en maatschappelijke 
structuren geven mij een brede kijk op onze samenleving. In dit 
verband verklaar ik een voorstander te zijn van een 
geïntegreerde multiraciale samenleving. 
Tot op heden heb ik door drukke werkzaamheden weinig 
inhoud aan activiteiten binnen de politiek kunnen geven, maar 
sinds kort heb ik de prettige mogelijkheid, mij voor 100% te 
kunnen vrijmaken voor een functie binnen D66. 

kandidaatnummer 063 

1. Brouwers, C.M. 
2. Carel 
3. Haarlemmermeer 
4. 01.10.1971 
5. West 41 rood 
6. 1621 AT Hoorn 
7. 02290 - 45871 
8. doctoraal bestuurskunde 
9. studerend/ondernemer 

10. vanaf juni 1993: lid 
campagnecommissie afdeling 
Hoorn 

11. -
12. -
13. onderwijs 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik ben een idealist, maar géén illusionist. Gezien mijn leeftijd en 

ervaring besef ik heel goed dat de kans zeer gering is dat ik op 
de kandidatenlijst voor de Tweede Kamerverkiezingen kom. 
Toch heb ik mij kandidaat gesteld. De interesse voor politiek 
onder jongeren is gering en dat is vooral de schuld van de 
politiek zelf. Het parlement, onze volksvertegenwoordiging, 
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hoort een afspiegeling van onze maatschappij te zijn. Jongeren 
zijn in het parlement niet vertegenwoordigd en zijn derhalve een 

'slu~post van de politiek' (democraat 6, september 1993). Ik wil 
mijn kandidaatstelling verdedigen door te verwijzen naar de 
oproep van Atilla Arda in zijn ingezonden brief in democraat 5, 
1993. 
Ik heb als beleidsonderdeel onderwijs opgegeven. Dat doe ik 
om twee redenen. De eerste is dat ik zelf nog midden in het 
onderwijs zit. Ik ben nog studerend voor mijn doctoraalbul 
bestuurskunde. Dagelijks word ik geconfronteerd met de 
problemen waar het onderwijs tegenwoordig mee te kampen 
heeft. Dagelijks ben ik ook bezig om praktische oplossingen te 
bedenken voor deze problemen. Een tweede reden dat ik voor 
onderwijs kies is het feit dat er in mijn ogen helemaal geen 
beleid is. Sinds de invoering van de wet op de 
studiefinanciering in 1986 is er aan de lopende band bezuinigd 
op het onderwijs. Puur lapwerk om de staatskas te spekken, 
maar geen duurzaam beleid dat poogt het onderwijs, dat toch 
een uiterst belangrijke maatschappelijke functie heeft, te 
verbeteren. Juist het verbeteren van de kwaliteit van het 
onderwijs lijkt mij een fantastische uitdaging. 
Kwaliteitsverbetering in het onderwijs en jongeren en hun 
problematiek onder de aandacht brengen van de landelijke 
politiek zijn mijn voornaamste doelstellingen. Steunt u mij in 
mijn streven? 

kandidaatnummer 064 

1. Brummelhuis- Middelhoff, H.G.L.M. 
2. Jet 
3. Amstelveen 
4. 16.04.1941 
5. Oud Ehrenstein 7 
6. 1082 AH Amsterdam 
7. 020 - 6423110 
8. bestuurskundige, bibliothecaris 
9. manager 

10. vanaf 1991: voorzitter werkgroep 
onderwijs Amsterdam 
vanaf 1992: lid land. emancipatie netwerk D66 

11. geen 
12. vanaf 1992: bestuur Neder!. Vrouwen Raad 

vanaf 1992: Europese Vrouwenlobby 
vanaf 1988: Vrouw in Bedrijf en beroep 
vanaf 1992: coör.groep 'Kinderopvang' 
vanaf 1992: Europese Beweging 

13. -
14. Amsterdam 
15. nee 
16. nee 
17. nee 
18. deelraadslid 
19. nee 

kandidaatnummer 065 

1. Bruring, C.J. 
2. Carel 
3. Haarlem 
4. 11.07.1957 
5. Kapelweg 129/A 
6. 3818 BH Amersfoort 
7. 033- 613039 
8. WO (niet afgerond): 

rechten/filosofie/sociologie 
9. adviseur 

financiën/organisatie/beleid 
10. vanaf 1986: gemeenteraadslid 
11. 1979 - 1982: penningmeester regio Utrecht 

1980 - 1984: fractiemedewerker SAU 
1990 - 1991 : wethouder 
1992- 1993: lid regiobestuur Utrecht 

OVERZICHT KANDIDATE"''INTERNE VERKIEZiNGEN TWEEDE KAMER. oktober 1993 

12. 1980 - 1984: vertegenwoordiger in land. overleg bew. 
studentenhuizen 
1g82- 1984: secr. Stg. Opbouwwerk Zeist 
1984 - 1989: secr. Stg. Sociale Huisvesting Utrecht 
1982 - 1984: vertegenw. Werkgeversorg. Soc.-cult. werk 
rt'JSCW) 
1986 - 1988: bestuurslid Stg. Utrechtse Woningcorporaties 
vanaf 1991: lid werkgroep Joegoslavië van vredesplatform VNG 

13. financiën, ruimtelijke ordening, woonhuisvesting, buitenlands 
beleid 

14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Amersfoort 
19. In 1976 werd ik (aktief) lid van 066. Folderen, 

campagnevoeren, -s-zaterdags afdelingsbulletins stencillen 
hoorde daarbij. Net zoals het penningmeesterschap van de 
regio Utrecht, het verlenen van hand- en spandiensten aan de 
Utrechtse en Zeister raadsfracties en het werk als fractie
assistent bij het Samenwerkingsorgaan Agglomeratie Utrecht. 
Sinds 1986 ben ik lid van de Amersfoortse gemeenteraad. In 
1990 werd ik in die gemeente de eerste Amersfoortse D66-
wethouder. In een college dat een jaar later een politiek verschil 
van mening niet zou overleven. Voor het wethouderschap 
werkte ik als stafmedewerker bij Rabobank Nederland. 
Tegenwoordig werk ik als adviseur, veelal voor gemeenten. 
Daarbij houd ik me in het bijz-ander bezig met financiën en 
beleidsstrategische vraagstukken. 
Daarnaast heb ik me de laatste jaren actief met de 
ontwikkelingen in de voormalige Oostbloklanden 
beziggehouden. Met name bij mijn bezoeken aan voormalig 
Joegoslavië heb ik de impact van politiek op het dagelijkse 
leven aan den lijve ondervonden. 
Ik houd van open en eerlijke politiek. Problemen bespreek 
maken, maar daarbij ook vertellen wat wel of niet kan. Ook de 
slechte boodschap moet worden verteld. Politici hebben nog 
wel eens de neiging wel (gouden) bergen te beloven, maar te 
vergeten dat tussen die bergen dalen liggen. 
Betrokkenheid van de burger bij de politiek is voor mij 
essentieel. Betrokkenheid van de politicus bij wat zich in de 
maatschappij afspeelt conditio sine qua non. 
Daarbij moet de politicus keuzes maken, maar ook uitleggen 
hoe die keuze uiteindelijk tot stand is gekomen. Ik ben sterk 
voorstander van een politiek met een herkenbare 
verantwoordelijkheid. 
Mijn politieke en bestuurlijke ervaring, betrokkenheid bij 
maatschappelijke processen, motivatie en inzet stel ik ook de 
komende jaren graag ter beschikking van D66. 

kandidaatnummer 066 

1. Bruyn, R.R. de 
2. Roland 
3. Oostburg 
4. 16.09.1951 
5. Duurstedestraat 151 
6. 4834 HJ Breda 
7. o76 - 650712 
8. Pedagogische Academie 
9. leraar, adj. directeur Basisschool te 

Dordrecht 
10. vanaf 1991: lid Provinciale Staten 

vanaf 1993: lid hoofdbestuur 
11. 1982 - 1991: lid hoofdbestuur 

1972 - 1979: bestuurslid afdeling Breda 
1978 - 1982: lid adviesraad 

12. geen 
13. (basis)onderwijs, verkeer en vervoer 
14. Noord Brabant, Zeeland, Zuid Holland (voor basisonderwijs: 

geheel Nederland) 
15. nee 
16. ja 
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11. nee 
18. nee 
19. Ik stel mij hierbij kandidaat om een daadwerkelijke bijdrage te 

kunnen leveren aan de meningsvorming van D66 over het 
basisonderwijs. 
Dit type onderwijs, waaraan ik sinds 1974 verbonden ben, is 
naar mijn mening -ook bij D66- een onderbelicht facet in het 
gehele onderwijsveld. 
De komende periode zal er hard gewerkt moeten worden aan 
verbeteringen van de situatie op de werkvloer. Door mij 
kandidaat te stellen hoop ik -gesteund door mijn 
praktijkervaringen- een duidelijker D66-standpunt t.a.v. dit 
beleidsonderdeel te ontwikkelen. Ik loop al lang genoeg mee in 
de (D66) politiek om te weten, dat we enige realiteit moeten 
betonen, echter ten opzichte van hen, die een grote 
verantwoording hebben voor wat betreft de op- en begeleiding 
van de jeugd, zullen we prioriteiten moeten stellen. 
Die zullen we ook moeten stellen aan het beleidsonderdeel 
Verkeer en Vervoer. 
Ondanks alle maatregelen is de automobiliteit toegenomen. Het 
te voeren beleid zal zich méér dan voorheen moeten richten op 
het stimuleren van alternatieve vervoersmiddelen en bovendien 
op de verkeersveiligheid. 
Dat daarbij niet alleen de aandacht gericht mag worden op de 
randstad, maar ook op gebieden als Noord Brabant, hoop ik 
door middel van mijn kandidaatstelling te bewerkstelligen. 

kandidaatnummer 067 

1. Choenni, C.E.S. 
2. Chan 
3. Paramaribo 
4. 30.04.1953 
5. Kennemerplein 23 
6. 2011 MH Haarlem 
7. 023- 421983 
8. drs. politicologie (internationale 

betrekkingen/economie/theoretische 
geschiedenis en 
wetenschapsfilosofie) 

9. onderzoeker (universiteit Utrecht) 
10. vanaf januari 1993: voorzitter HB commissie Integratie 

Allochtonen 
vanaf november 1991 : lid HB werkgroep Suriname 
vanaf mei 1993: redactielid 'Idee' 

11. 1992 - 1993: SWB werkgroep Migratie 
1993: ad hoc eongrescommissie 'Migratie' 
1991 - 1993: lid HB werkgroep Minderheden 

12. vanaf juni 1992: raadslid Raad voor het Jeugdbeleid 
vanaf februari 1992: lid vb-commissie Staatsexamens 
Nederlands als tweede taal (NT2) 
vanaf 1992: bestuurslid RVU media-omroep 

13. integratiebeleid (minderhedenbeleid), werkgelegenheid, 
buitenlands beleid, ouderenbeleid) 

14. Noord-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. In een snel veranderende wereld worden de politieke marges 

smaller: die moeten echter doelmatiger worden benut. Naast 
het milieu en de werkgelegenheid is èn blijft de vormgeving van 
onze multi-etnische samenleving een belangrijk 
maatschappelijk vraagstuk. Van(uit) de politiek wordt dan ook 
een toonaangevende bijdrage gevraagd. Het zogeheten 
minderhedenbeleid is ondanks alle inzet weinig succesvol 
gebleken en aan vernieuwing toe. 
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Ik pleit daarom voor een stevig integratiebeleid waarbij 
burgerschap een belangrijk element vormt. Het evenwicht 
tussen rechten en plichten was trouwens ook de teneur van het 
rapport 'AIIochtonenbeleid' (1989) van de Wetenschappelijke 
Raad voor Regeringsbeleid (WAR) waaraan ik heb 
meegewerkt. Zowel buiten en -vooral het laatste jaar- binnen 

D66 draag ik in woord en geschrift de boodschap van een 
evenwichtig integratiebeleid uit. Zo heb ik 1992 desgevraagd 
voor de WAR een voorstudie 'Allochtonen en burgerschap' 
geschreven. De opkomst van (politiek)racisme verdient 
eveneens een afgewogen politiek antwoord. Ik heb ruim vijf jaar 
als onderzoeker gewerkt bij het Landelijk Bureau 
Racismebestrijding (LBR) en ik sta in dezen een zakelijke 
aanpak voor. 
Vanuit mijn deskundigheid, ervaring en achtergrond acht ik mij 
zeer wel in staat vanuit D66 een toonaangevende bijdrage te 
leveren aan de vormgeving van een vitale èn succesvolle multi
etnische samenleving. Ik wil daarbij vooral ook een 
brugfunctie vervullen tussen de autochtone en allochtone 
gemeenschap. Hoewel mijn belangstelling daarnaast uitgaat 
naar werkgelegenheid, buitenlands beleid en ouderenbeleid ben 
ik uiteraard bereid mij op andere gebieden te oriënteren indien 
dat in de nieuwe fractie beter uitkomt. Vanwege mijn 
generalistische inslag, brede maatschappelijke oriëntatie, 
verbale vaardigheid en betrokkenheid kan ik eveneens een 
bijdrage leveren aan een bredere politieke uitstraling van D66. 
Ik meld mij als kandidaat voor de Tweede Kamer en acht mij 
voldoende toegerust om het gedachtengoed van D66 met 
overtuiging naar voren te brengen. 

kandidaatnummer 068 

1. Crébas, J.J. 
2. Hans 
3. Beerta 
4. 14.07.1946 
5. Flevostraat 5 
6. 8321 HH Urk 
7. 05277 - 2761 
8. HBS-B, research-psychologie 

(doet.) 
9. muzikant 

1 0. vanaf 1993: voorzitter regio 
Flevoland 

11. geen 
12. 1983 - 1988: voorzitter Stichting Goedzooi 

vanaf oktober 1992: lid Kunstenaars Vereniging Flevoland 
13. kunst en cultuur, landbouw, natuurbeheer en visserij, milieu, 

emancipatie 
14. Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. "Hans werd geboren in Oost-Groningen. Op jonge leeftijd 

verhuisde hij met zijn ouders naar een boerderij in Bant in de 
Noordoostpolder. Hij studeerde psychologie aan de VU te 
Amsterdam in de tijd dat Elco Brinkman zich daar ook 
bekwaamde. Tegenwoordig geeft hij muzieklessen en treedt hij 
op met de Urker muzikant en visser Willem de Vries. Daarvoor 
trad hij o.m. op in het voorprogramma van Herman Brood en bij 
VARA's popkrant, was hij cursusleider bij de arbeiders
gemeenschap der Woodbrookers', trainde leden van 
ondernemingsraden, was landarbeider, muzikant en werkte als 
schilleboer en voorzitter van het recyclingbedrijf 'Goedzooi' in 
Emmeloord. Hans is getrouwd met de op Urk geboren Janneke. 
Zij hebben twee kinderen. Hans gaat niet naar de kerk, zijn 
vrouw wel." 
((Uit het interview met Erik Boshuizen in de Flevo-democraat 
van februari 1993) 
Tot nu toe heb ik een unieke schat aan maatschappelijke 
ervaring opgedaan. Die wil ik breed inzetten. 
Volgens een oud Chinees gezegde is goed regeren als het 
zachtjes bakken van een visje. Dit komt voor mij overeen met 
de rustige en vasthoudende wijze waarop D66 de afgelopen 
jaren heeft bijgedragen aan een eerlijker politiek klimaat. 
Nieuwe inspiratie en stuwkracht zijn nodig om dit proces vol te 
houden. Voor mijn periode bij 'Goedzooi' verwijs ik naar het 
boek "Creatief ondernemerschap in Nederland". 
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hadidaafnummer 06g 

1. Oa\en. J. "a" 
2. .lan 
3. Wanneperveen 
4. 24.03.1949 
5. Wittellerweg 15 
6. 7986 PL Wittelte 
7. 05219 - 8365 
8. wis- en natuurkunde I milieurecht 

en planologie 
9. boer en manager adviesbureau 

duurzame landbouw/natuur en 
milieubeheer 

10. vanaf 1993: voorzitter afd. Diever i.o. 
11. geen 
12. 1975 - 1985: directeur milieuraad Drenthe 

1985 - 1989: stafmedewerker Natuurmonumenten directie 
externe zaken 
vanaf 1975: diverse bestuursfuncties van verschillende 
organisaties 

13. milieu, ruimtelijke ordening, landbouw 
14. Drenthe, maar ook Friesland en Groningen 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Mijn kandidaatstelling om voor D66 in de Tweede kamer te 

komen wil ik op de volgende wijze toelichten: 
Onze democratie kan alleen maar functioneren als mensen ook 
van plan zijn daarbij een actieve rol te spelen. Maatschappelijk 
opgedane ervaring gebruiken om een rol te kunnen spelen in 
de nationale politiek, dat is mijn inzet. Veel maatschappelijke 
ontwikkelingen hebben mijn interesse, naast mijn belangstelling 
voor onderwerpen die liggen op het terrein van bestuurlijke 
vernieuwing ligt het zwaartepunt van mijn belangstelling vooral 
bij het onwikkelen van een duurzame samenleving. Door mijn 
werk ben ik de afgelopen 20 jaar zeer dringend met dit 
onderwerp in aanraking gekomen. De kern van mijn activiteiten 
ligt op het terrein van milieu, natuur en landbouw. In mijn 
werkkringen heb ik veel inhoudelijke kennis opgedaan en heb 
meegewerkt aan de tot-stand-koming van rapporten en 
publikaties. Daarmee gaat samen de werkervaring die ik 
opdeed door contacten met de verschillende bestuurslagen: van 
gemeentebesturen tot en met de departementen inclusief het 
politieke bedrijf in al zijn geledingen. Daarnaast is er de kennis 
die ik de afgelopen acht jaar opdeed in het eigen ekologisch 
landbouwbedrijf: van belang voor de discussie over een 
landbouwbeleid inclusief de ontwikkeling van wet- en 
regelgeving. Ik ga ervan uit dat door het optreden van D66 
(ook) in de komende periode er belangrijke bouwstenen kunnen 
worden geleverd om een duurzame samenleving dichterbij te 
brengen. Ik denk dat ik op basis van mijn levens- en 
werkervaring, in de nieuwe Tweede Kamerfractie van D66, een 
rol van betekenis zou kunnen spelen. 
Ik doe dat in het besef dat er nog tal van andere onderwerpen 
zijn die in de komende decennia de politieke agenda zullen 
bepalen, maar de oplossing van de milieuproblematiek de 
hoogste prioriteit dient te krijgen. 
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kandidaatnummer 070 

1. Deutekom, JA van 
2. Jan 
3. Berghem 
4. 07.10.1917 
5. Luzacstraat 2 
6. 5344 KS Oss 
7. 04120- 42686 
8. Véélz. Kwadraat soc. 

Natuurwetenschappen 'Astrosofie' 
is de leer der véélz. rechts- en 
basis levensbeginselen. 

9. -
10. vanaf voorjaar 1993: lid kand. gemeenteraad 
11. geen 
12. vanaf 1968: diverse-vrijwillig 
13. politieke structurele/culturele vernieuwing/verbetering, milieu, 

Agr. sector, Basis natuurwetenschappen, religie en moderne 
samenleving, natuurlijke rechten, welzijn/gezondheid 

14. Noord Brabant 
15. nee 
16. nee 
17. gemeenteraad, onderaan de lijst 
18. nee 
19. 8-j. landbouw-onderwijs + 1 0-tal middelb. studies practisch 

beleefd. Wereldwijde politiek gevolgd tijdens zelfs!. landb. + 
veebedrijf. Sinds :6o geweldloze-vruchtb.acties; veelzijdig met 
ontrecht geconfronteerd. Huidige politiek door "woekeraars". 
Veelvuldige bescherming eigengroepsbelang basis-levens
voorzieningen + gesteund door vertegenwoordigers woekeraars. 
Onderzoek overtuig U. Steiner zegt 1907 -antroposoof- door 
problemen duiken, verleden. Sinds "heren-leen-stelsel 
"Romeinse gemengde rechts-knechts-orde" + mensenrechten 
meer geschonden door Parlem. democratie "ikke". 
Schepper vormde diersoort + mens liberale-theocratische 
rechtsorde. 'woekeraars' wasdom overmeesterd. 
Onmachtigen dwingen met verboden vangnet kapitalistisch
complot + leven zijden draadje hangen door vervuiling, 
vervreemding, zuivere-zuurstof boven aarde verzamelen 
worden, gelijk bedrijvigheid bijenvolken natuur-echte voorbeeld 
sinds oer-oude-tijd. Artikel bijenvolk kan toegezonden. 
Bijenvolkstructuur voorbeeld volksstr./cultuur God gunstig 
welzijn burgers. Woekeraars tegen vormen "hel", God basis
levens-voorzieningen geregeld tot grens "genoeg". Woekeraars 
voorkeur geld-ongezonde-macht, vrije zuurstof voedsel 1 e + 
2e behoefte Geld 3e belangrijkste met "pas op de plaats" 
evenwichtige wisselwerking. Burgers gedwongen "natuur-echte" 
miskennen. Onder Intern. rechtsorde nationale 
bevolkingsgroepen "grondwetten" variabel "verdeel + heers
politiek "tegen-natuurlijke" onderhouden. Ongunstig natuurlijke 
noodlijdende terwille zijn, worden niet groot door meer hebben 
zijn, door meer doen zijn voor ander. Geen zekerheid beleid 
woekeraars. Prijs opdrijven. Onderzoek zelf: huurverhoging, 
energie, telef. Leden kabinet, afschr.boekwaarde + verhogen 
huur vormen Monarchie. Staatshoofd geen macht, inhanden 
wokeraars kabinet. Vormt knechts-orde-anarchie dak 
monarchie. D.i. onnatuurlijk. H.deel-basis-belang vormen 
cellentekort, hongersnood, gestoorden, leermoeilijkheden, 
woningnood, burgers niet vrij. Dieren vrij, God plaats "naast 
volk" ook "bijen". God in Ons, niet geld. "Pas op de plaats" 
benutten geld voor arbeid ontvangt elk als afgesproken 
voldoende conditie arbeidsrecht. Leerrecht, recht gezondheid, 
hulp. "Beter" ontwikkelen meer zijn voor ander. Beschermd 
zichzelf. Zonder dwang gebod, die eigen bemint zal liefhebben. 
Vrijheid, veiligheid ontnemen gat in hoofd. "Hardheid" 
volksleven wijten wangedrag woekeraars. Burgeroorlogen 
toenemen-niemand rustig. Gelijkwaardigheid geen plichten "Zij
Wij"-cultuur. Huidige beleidsmakers geen soc."leefwijze". 
Industrie agr. bedrijvigheid volgen. Thans omgekeerd. 
Ontwikkleingspeil natuur-echte. Veelzijdig onderzoeken, leven 
begint bij microben. Ongezonde macht doorbreken lyquideren. 
Grond-eigendom, "erfpacht" land-boerenhand op maat agr. 
ambachtelijke bedrijven. Evenw. wisselwerking. 
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kandidaatnummer 071 

1. Dittrich, B.O. 
2. Boris 
3. Utrecht 
4. 21.07.1955 
5. Hondecoeterstraat 4 11 
6. 1 071 LR Amsterdam 
7. 020- 6751815 
8. gymnasium, studie rechten 
9. rechter arrondissementsrechtbank 

Alkmaar 
10. vanaf 1990: fractievoorzitter 

deelraad Zuid 
vanaf 1989: lid landelijke geschillencommissie 
lid werkgroep minderheden en justitie 
lid bestuurdersvereniging 

11. 1984 - 1986: adviesraad 
1985- 1989: afd.bestuur Amsterdam 
1988 - 1990: voorzitter werkgroep justitie 

12. vanaf 1987: lid 4 en 5 mei Comité Amsterdam 
vanaf 1990: bestuurslid Olga Havel Stichting 
1993 - 1997: plv. voorzitter Hoofdstemburo Amsterdam Zuid 

13. justitie, minderheden, buitenlandse zaken 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. 
19. In 1981 begon ik als nieuw lid voor D66 te folderen en 's nachts 

affiches te plakken. Sindsdien heb ik in goede samenwerking 
met anderen vele functies binnen de partij bekleed. 
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Door mijn werk heb ik enige deskundigheid op het terrein van 
Justitie opgebouwd. 
Na jarenlang advocaat geweest te zijn in Amsterdam ben ik 
ruim vier jaar rechter in de arrondissementsrechtbank van 
Alkmaar. Ik houd mij bezig met vreemdelingen- (voorzitter 
vreemdelingenkamer), straf- (politierechter en lid van de 
meervoudige strafkamer) en psychiatrisch patiëntenrecht 
Hiervoor maakte ik deel uit van de handels- en de familiekamer 
(echtscheidingen, voogdij, omgang, alimentatie). 
Toch zie ik me zelf als generalist: 
- sinds 1990 ben ik fractievoorzitter (zeven D66-ers incl. 
wethouder) in de stadsdeelraad Amsterdam Zuid (56.000 
inwoners). In mijn portefeuille heb ik algemene onderwerpen en 
specifieke projecten, zoals het Olympisch Stadion, het 
Museumplein, de Zuid-As. Om de stadsdeelproblemen niet 
alleen vanaf het papier te leren kennen liep ik de afgelopen 
jaren stages bijv. bij de politie en als vuilnisman bij de reiniging. 
- buitenlandse politiek heeft mijn interesse, waaronder de 
Israëlisch/Palestijnse kwestie (komst van jonge Israëli's en 
Palestijnen naar Nederland georganiseerd; tegenbezoek met 
een D66-delegatie aan Israël en de bezette gebieden). Zuid 
Afrika: op verzoek heb ik als waarnemer politieke processen 
bijgewoond en is mij vanuit het ANC gevraagd mee te werken 
aan een plan tot herziening van de rechterlijke macht. 
- mijn vader was asielzoeker uit toenmalig Tsjechoslowakije. 
Ben zelf in Nederland geboren en actief op het gebied van het 
minderhedenbeleid. 

kandidaatnummer 072 
1. Doucet, P.G. 
2. Paul 
3. Amsterdam 
4. 23.07.1938 
5. Rubenslaan 54 
6. 3723 BR Bilthoven 
7. 030- 283979 
8. gymnasium A/B, gepromoveerd 

wiskundige 
9. mathematisch bioloog (universitair 

docent) 
1 o. vanaf 1990: raadslid (fractievoorzitter) 

vanaf 1991: lid D66-overleg RBU (Regionaal Beraad Utrecht) 
vanaf 1992: lid VNG-commissie wethouder en raadsleden 
vanaf 1992: cursusleider PSVI 

11. 1976 - 1990: lid en voorzitter afd.bestuur 
1986 - 1986: campagneleider 

12. 1989 - 1991: lid commissie ex art. 21 Luchtvaarwet 
(geluidsnormen Soesterberg) 
vanaf 1991: logistiek adviseur bij een kleine uitgeverij 

13. binnenlands bestuur, economische zaken, onderwijs, milieu 
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. nee 
19. Op gemeentelijk en regionaal niveau heb ik met mijn fractie 

bewust een eigen politieke stijl gehanteerd, die boven 
verwachting succesvol en effectief bleek. Een paar punten, 
ontdaan van de nuances: 
1. Stel jezelf steeds weer de vraag: wat was het probleem ook 
weer? Sta open, luister naar anderen, houd de hoofdlijn vast. 
Het is verleidelijk, maar meestal verkeerd, om snel een ferm 
standpunt in te nemen en je daar vervolgens in vast te bijten. 
2. Maak je niet te veel zorgen om je politieke profiel; dat wordt 
bijna vanzelf zichtbaar als je werk van kwaliteit levert. Nerveus 
profileringsgedrag werkt meestal averechts. De burgers zijn 
namelijk niet gek. 
3. Het is beter een ander te overtuigen dan hem te verslaan. 
Dat alleen al is reden om je mede-politici te respecteren, en je 
niet alleen een goede verliezer te betonen maar ook een goede 
winnaar. 
In mijn beroep (onderwijs, advieswerk, 
samenwerkingsprojecten) ben ik getraind geraakt in het snel 
thuisraken in andermans problemen; het overwinnen van 

. taalbarrières en het onderkennen van niet-rationele 
struikelblokken; het stellen van de juiste vragen; en het 
samenwerken met anderen. In de lokale politiek heb ik die 
ervaring toegepast en uitgebreid. Met die ervaring, een brede 
ontwikkeling, analystisch vermogen, inventiviteit. en 
overredingskracht beschouw ik mezelf als goed toegerust voor 
het kamerlidmaatschap. 

kandidaatnummer 073 

1. Dramé, M. 
2. Mamadou 
3. Thies (Senegal) 
4. 08.02.1960 
5. Nieuwstraat 55 11 
6. 1012 NG Amsterdam 
7. 020 - 6390052 
8. Frans, politicologie 
9. marketing medewerker PIT 

Telecom 
10. geen 
11. 1990 - 1992: bestuurslid D66 Beverwijk 
12. geen 
13. onderwijs, buitenlandse politiek 
14. Amsterdam-Centrum (Noord Holland) 
15. nee 
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16î· ja 
17 .. nee 
18. gemeenteraadsverkiezingen 1994 

191. Wanneer leven beleven betekent speelt de intensiteit van de 
ervaring met de dingen rondom ons een hoofdrol (1 ). Dingen 
hebben betrekking op verworven waarden en normen tevens op 
inlevingsvermogen tot adaptatie aan een nieuwe omgeving. 
In mijn geval, Nederland. Tegen mijn twintigste kwam ik naar 
Nederland toe. Van oorsprong Senegalees, ben ik inmiddels tot 
Nederlander genaturaliseerd. 
Frans en Algemene Literatuurwetenschappen en Politicologie 
waren de studies die ik aan de Vrije Universiteit in Amsterdam 
heb gevolgd. In het kader van mijn politicologie-studie heb ik 
stage gelopen bij de Verenigde Naties te New Vork. Mijn 
onderzoeksopdracht spitste zich toe op "The legal protections of 
computer technology in developing countries and its impact on 
foreign direct investment by multinational corporations". Mijn 
doctoraal scriptie ging over het Israëlisch-Palestijnse conflict. 
De door mij gevolgde politicologische opleiding is breed en 
gevarieerd. Het is een goed middel geweest in het kritisch 
volgen van de Nederlandse politiek waarbinnen interessante 
accentverschillen bestaan. 
Ik ben lid van D66 sedert 1985. Verder ben ik lid van diverse 
verenigingen die zich bezig houden met Internationale Zaken, 
bijvoorbeeld het Nederlandse Genootschap voor Internationale 
Zaken (Den Haag), de Nederland-Belgisch-Luxemburgse 
vereniging (Rotterdam) etc. 
Momenteel ben ik werkzaam bij PTT Telecom als Marketing 
Medewerker. Daarvoor ben ik werkzaam geweest als 
projectmedewerker bij Opleidingsstrategie van Sociale Zaken 
PTT Telecom en als werk-stagiair Marktonderzoeker bij 
Business Unit Internationale Telecommunicatie van het eerder 
genoemde bedrijf. 
(1) Willem Elias, docent aan het Architectuur Instituut te 
Antwerpen en aan de V.U. Brussel. 

kandidaatnummer 07 4 

1. Drimmelen, F.A. van 
2. Frans 
3. Niawier (gem. Dongeradeel) 
4. 05.10.1965 
5. De Clercqstraat 85" 
6. 1 053 AG Amsterdam 
7. 020- 6185303 
8. WO politicologie/bestuurskunde 
9. stafmedewerker bij het VNO 

10. vanaf 1992: penningmeester afd. 
Amsterdam 
vanaf 1993: campagneteam Amsterdam 

11 . 1990 - 1992: assistent fractievoorzitter Gemeenteraad 
Amsterdam 
1991 - 1991: Landelijk: werkgroep fondsenwerving 
1991 - 1991: D25-commissie 

12. vanaf 1992: secretaris stichting Hortus Amsterdam 
vanaf 1992: lid bestuur Stg. S.T.O.A. 75 

13. economische zaken (waaronder P.P.S.) 
14. Noord Holland, Friesland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. stadsdeelraad Oud-West Amsterdam (onverkiesbaar) 
19. D66 staat sinds haar oprichting voor een helder bestuur. Voor 

volksvertegenwoordigers, vastgeroest in vakjargon, blijkt het 
vaak moeilijk helder over te komen. Helder zijn betekent voor 
mij dat zonder moeilijk woordgebruik en ingewikkelde 
zinsconstructies duidelijk gemaakt wordt waar de politiek (en 
D66) voor staat. Daarbij hoort een duidelijke uiteenzetting van 
argumenten en het nakomen van afspraken. Helder en duidelijk 
zijn in de politiek betekent ook dat je moet kunnen zeggen dat 
je ergens nog geen mening over hebt en dat je fouten kunt 
toegeven. Aan heldere politiek wil ik mijn bijdrage leveren. 
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D66 zal na de verkiezingen wellicht geroepen worden 
regeringsverantwoordelijkheid te dragen. Moeilijke keuzes kan 
D66 als regeringspartij niet urt de weg gaan. In de komende 
jaren zal gesneden moeten worden in de sociale zekerheid en 
zullen maatregelen voor een schoner milieu genomen moeten 
worden. D66 is de partij die dergelijke dingen aan de burger 
moet uitleggen. Meer dan andere partijen, want van D66 wordt 
nieuwe politiek verwacht. D66 zal daarom ook goed moeten 
blijven luisteren naar de burger. 
De economische situatie in Nederland is niet rooskleuring. In de 
komende jaren zal door het Rijk veel bezuinigd moeten worden. 
Daarvoor moeten harde keuzes gemaakt worden, maar soms 
zijn ook creatieve oplossingen te bedenken. Eén van die 
creatieve oplossingen heet (Publiek-Private Samenwerking 
(PPS). waarbij overheid en bedrijfsleven samen projecten ter 
hand nemen. Ook daar wil ik mijn steentje aan bijdragen. 

kandidaatnummer 075 

1 . Duindam, S. 
2. Sirnon 
3. Leiden 
4. 04.12.1965 
5. De Heugden 256 
6. 6411 DV Heerlen 
7. 045 - 740971 
8. fiscaal monetair econoom, promotie 

eind 1993 
9. universitair docent, economie van 

de collectieve sector (open 
universiteit) 

10. vanaf augustus 1992: lid werkgroep defensie 
11. geen 
12. oktober 1990 - april 1991: penningmeester WDM 

oktober 1991 - oktober 1993: algemeen bestuur WDM 
13. defensie, ontwikkelingssamenwerking, financiën, economische 

en sociale zaken 
14. Zuid Holland, Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Heerlen 
18. nee 
19. Aan de Economische Faculteit van de Open Universiteit ben ik 

verantwoordelijk voor het vakgebied Economie van de 
Collectieve Sector. Met betrekking tot het onderwijs schrijf ik 
cursussen op het gebied van openbare financiën en sociale 
zekerheid. 
Mijn onderzoek richt zicli op het collectieve goed Defensie, en 
ik hoop het proefschrift 'Militaire Dienstplicht, een economische 
analyse van de personeelscomponent in de krijgsmacht' af te 
ronden aan het eind van 1993. De analyses welke in het 
proefschrift te vinden zijn en reeds zijn gepubliceerd, hebben 
een grote bijdrage geleverd aan het besluit de dienstplicht op 
termijn af te schaffen. 
Daarnaast ben ik aan de Open Universiteit bezig met de 
ontwikkeling van een diplomalijn Internationale Veiligheid, 
uiteraard vanuit een economische basis. 
Mijn politieke ervaringen komen voort uit de vakbeweging, 
alwaar ik inmiddels zo'n drie jaar rondloop. Afgezien van het 
lidmaatschap van de Defensiewerkgroep van D66 heb ik. ook 
door mijn leeftijd, nog weinig verdere politieke activiteiten 
kunnen ondernemen. 
Mijn kandidaatstelling komt voort uit een aantal motieven. 
Allereerst heb ik door mijn onderzoek veel contact opgedaan 
met de landelijke politiek. Helaas heb ik moeten constateren dat 
de kennis van financieel-economische zaken op vakgebieden 
zoals Buitenlandse Zaken en Defensie minimaal is, waardoor 
discussies zoals over de militaire dienstplicht bedroevend van 
aard zijn. Veiligheid is immers ook een collectief goed dat 
geproduceerd moet worden. 
Door mijn kennis en ervaring met het gehele beleidsterrein denk 
ik op dit gebied voor een totaal andere dimensie te kunnen 
zorgen. 
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Het tweede motief komt voort uit de groep van 066 aan 
economische deskundigen om zich kandidaat te stellen. Daar ik 
mijzelf tot deze groep reken, voel ik mij door de oproep 
aangesproken, met de toevoeging dat mijn economische kennis 
zich uitstrekt over zowel traditionele als niet-traditioneel 
economische onderwerpen. 

kandidaatnummer 076 

1. Dijkstra, M. 
2. Minne 
3. Cornjum (gemeente 

Leeuwarderadeel) 
4. 11 .02.1937 
5. Leidsegracht 62 
6. 1016 CP Amsterdam 
7. 020- 6250136 

(+ antwoordapparaat) 
en 020 - 6225153 ( + fax) 

8. universiteit, doctoraal sociale 
psychologie 

9. voorzitter directie Radio Nederland Wereldomroep 
10. vanaf november 1991: lid geschillencollege 

vanaf 1990 of 1991 : lid SWB Media en Telecom 
11 . februari 1967 - december 1972: Tweede Kamerlid 
12. 1973- 1985: lid Raad van bestuur NOS 

1981 - 1985: vice-voorzitter NOS 
13. media en telecommunicatie, verkeer en waterstaat, milieu 
14. Noord Holland, Flevoland, Friesland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. In februari 1967 werd ik Tweede Kamerlid voor D66. Radicale 

democratisering moest er komen in de stellige verwachting dat 
zo verantwoordelijke burgers een samenleving van een hogere 
kwaliteit zouden vormen. 
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Toen werd niet voorzien welke ingrijpende processen in onze 
samenleving -en de hele wereld- zich zouden afspelen, die 
ons beeld van de toekomst hebben veranderd. Het is moeilijker 
dan wij toen dachten en de risico's zijn groter. 
De waarden waarop democratie rust, staan onder druk. En het 
vinden van wegen om de democratie vitaal te houden zal veel 
creativiteit vereisen. Toch is een vitale democratie een 
noodzakelijke voorwaarde voor een menswaardig bestaan. 
In dat besef stel ik mij nogmaals kandidaat. Ik breng aan 
ervaring mee het Kamerlidmaatschap van 1967 tot eind 1972. 
Vervolgens twaalf jaar dagelijks bestuurder van de NOS (oud) 
waarvan de laatste vier jaar als vice-voorzitter. En daarop meer 
dan zeven jaar fTUlnagementervaring als directievoorzitter van 
een middelgroot tiedrijf: de Wereldomroep. 
Een gezelschap als een Kamerfractie is als van nature 
onderhavig aan middelpuntvliedende krachten. Meer nog dan al 
het geval was in de periode 1967 - 1972 zal ik in staat zijn een 
samenbindende rol te vervullen. 

kandidaatnummer 077 
1. Eden, S.J. 
2. Salee 
3. Caïro, Egypte 
4. 11.11.1954 
5. Ruysdaelkade 81 I 
6. 1072 AL Amsterdam 
7 0 020 - 6757293 
8. doctoraal Egyptologie en 

Semitische talen, RU Leiden, 
doctoraal algemene taalweten
schap en kinder- en jeugd
psychologie, RU Leiden, tweejarige stage bij UNICEF: 
International Child Development Center, Florence 

9. wetenschappelijk medewerker aan de faculteit der 
Rechtsgeleerdheid, vakgroep privaatrecht (promovendus op het 
gebied van: jeugdcriminaliteit en kinderbescherming) 

10. redactielid van 'De Olifant' (D66 blad, afdeling Amsterdam) 
lid landelijk emancipatie netwerk 
lid SWB werkgroepen (justitie, openbaar bestuur, buitenland) 
lid HB-commissie Integratie Allochtonen 

11. geen 
12. bestuurslid Humanistisch Verbond afdeling Amsterdam 

lid Auchschwitz-comité 
bestuurslid vereniging 'Ouders voor Kinderen' 
bestuurslid Defence for Children International, Genevé 
mede-oprichter van OTICS (Ondersteuning en Training in 
Interculturele Cognitieve en Sociale vaardigheden): centrum 
voor training en opleiding voor allochtonen 

13. veiligheid, jeugdwelzijn, emancipatie- en minderhedenbeleid, 
Midden-Oosten 

14. o.a. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. Jeugdcriminaliteit en 

kinderbescherming staan volop in de belangstelling. Als 
promovendus op deze gebieden en als bestuurslid van het 
Humanistisch Verbond maak ik mij al jarenlang sterk voor de 
positie van jongeren. Zowel voor hen als voor de maatschappij 
moeten we ervoor waken dat met name deze groep niet 1ussen 
wal en schip raakt'. Hieraan moet de politiek veel aandacht 
besteden. Jongeren behoren de mogelijkheid te krijgen om een 
beroepskwalificatie (op hun niveau) te halen. Voor probleem
jongeren die voortijdig uitvallen in het onderwijs dient meer 
bufferopvang te komen: een schoolsoort waarbij een combinatie 
wordt gemaakt tussen werken en het leren van een ambacht. 
Dat bevordert de integratie van jongeren in de samenleving. 
Criminaliteit en discriminatie kunnen hiermee worden 
teruggedrongen. "Samen met D66-fractieleden en het HB" heb 
ik de afgelopen jaren een visie helpen ontwikkelen met 
betrekking tot bovengenoemde doelgroep. 
Wie in vrede leeft, leeft in veiligheid. De recente 
ontwikkelingen in het Midden-Oosten onderstrepen het belang 
van veiligheid en stabiliteit in een tijd van groeiend extremisme 
en moslim-fundamentalisme. Het vredesproces dient in het 
Midden-Oosten te worden ondersteund met zichtbare politieke, 
economische en culturele daden. Duurzame vrede, openheid 
en economische ontwikkeling blokkeren het groeiend moslim
fundamentalisme. Dat draagt bij tot het ontstaan van een 
nieuwe democratische structuur in deze regio. Nederland 
dient de stimuleren dat er in Europees verband economische en 
culturele ontwikkelingsprogramma's komen om het democra
tiseringsproces in het Midden-Oosten te ondersteunen. Ook in 
het belang van onze velligheld en economie. Mede dankzij 
mijn (Egyptische) achtergrond kan ik bijdragen aan het 
ontwikkelen van een passend beleid op dit terrein. Sinds mijn 
komst in Nederland (1975) heb ik mij aangetrokken gevoeld tot 
de ideeën van D66. In de komende vier jaar wil ik me graag 
met volle overtuiging inzetten voor de totstandkoming van een 
harmonieuze en deskundige D66-fractie. Daarom vraag ik u mij 
uw vertrouwen te schenken. U kunt op mij rekenen. 
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kandidaatnummer 078 

1. Eestermans, T. 
2: nm 
3. Rotterdam 
4. 10.06.1975 
5. St. Jaccbsgracht 12a 
6. 2311 PW Leiden 
7. 071 - 131691 (doordeweeks) 

03403 - 72491 (weekends) 
a. gymnas'tum 
9. student in de politieke 

wetenschappen 
10. geen 
11. geen 
12. vanaf december 1992: jeugdbestuur S.V. Scaramouche 
13. brede interesse, evt. voorkeur voor onderwijs en buitenlandse 

zaken 
14. regio Utrecht en/of regio Leiden 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ondanks het feit dat ik slechts korte tijd lid van D66 ben, 

ondanks mijn geringe ervaring op het gebied van politieke 
besluitvorming en daarmee samenhangende zaken en ondanks 
mijn jeugdige leeftijd. heb ik besloten mij kandidaat te stellen 
voor een plaats op de D66-lijst voor de Tweede kamer. Directe 
aanleiding voor deze toch wat pretentieuze stap is voor mij de 
oproep geweest, die geplaatst was in de Katern van Democraat 
nr. 5 (8 juli j.l.). Onder de aanhef "Jongeren hoog op de lijst" 
riep Atilla Arda op om jongeren een kans te geven binnen de 
Nederlandse politiek. Een achterliggende oorzaak van mijn 
beslissing is het feit dat ik een toenemende vervreemding van 
de politiek t.o.v. de burgers, met name de jongeren, waarneem. 
Al geruime tijd ben ik zeer geïnteresseerd in nationale en 
internationale politieke ontwikkelingen. Helaas spreekt politiek 
veel jongeren niet aan. Mijns inziens is de oorzaak van deze 
desinteresse gelegen in het feit dat politiek op dit moment te 
vaag is en te ondoordringbaar lijkt voor velen om zich erin de 
verdiepen. Door mij kandidaat te stellen wil ik in de eerste 
plaats proberen de politiek voor jongeren concreter te maken 
en dichterbij te brengen. Ook omdat men vanaf 18 jaar 
stemgerechtigd is, zijn jongeren (in de laatste klassen van het 
middelbaar onderwijs en jongeren op de diverse instituten voor 
voortgezet onderwijs) belangrijke factoren bij verkiezingen. 
Verder hoop ik als kandidaat een aanzet te geven tot het 
toelaten van echt vers bloed, dat misschien niet over de 
vereiste bestuurlijke ervaring beschikt, maar dat wel 
gemotiveerd is met een originele invalshoek de problemen, die 
ook de jongeren aangaan, te lijf gaat. 

kandidaatnummer 079 

1. Eisner, A. 
2. Fred 
3. Diemen 
4. 07.07.1953 
5. Professor van Semmelenlaan 24 
6. 3571 EM Utrecht 
7. 030- 718136 
8. bestuurskunde (w.o.) 
9. coördinator bij afd. soc.-ec. beleid 

werkgeversorg. 
10. vanaf maart 1993: lid AB/SWB 

vanaf maart 1993: lid werkgroep FEZ 
vanaf april 1993: lid prov. werkgroep V en W 

11. 1984 - 1986: gemeenteraadslid/fractieleider 
1982 - 1984: lid gem. steunfractie 
1982 - 1991: lid gem. raadscommissies 
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12. vanaf 1993: bestuurslid ouderenhuisv. 
1984 - 1986: bestuurslid gezondh.centrum 
1986 - 1990: voorzitter huurdersvereniging 
1989 - 1990: voorzitter centrale medezeggenschapsraad 
Hogeschool · 

13. gezondheidszorg, milieu, financiën, onderwijs 
14. Twente, (Amsterdam/Schiphol) 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Een korte schets van Ered Eisne(' 

Ik ben bestuurskundige, mijn leeftijd is 40 jaar, en ik ben nu 
werkzaam als coördinator bij de afdeling sociaal-economisch 
beleid van een werkgeversorganisatie in de gezondheidszorg. 
Daarnaast o.a. bestuurslid SWB D66 en bestuurlid van een 
humanistische stichting voor ouderenhuisvesting. 
Politieke, maatschappelijke, en werkervaring heb ik opgedaan in 
functies als: gemeenteraadslid, lid adviescommissies en -raden 
bestuurder bij stichtingen en verenigingen, onderzoeker, ' 
adviseur, docent, manager, voorzitter, secretaris. 
In die functies heb ik meerdere sectoren lokaal en nationaal 
goed leren kennen: gezondheidzorg, milieuzorg, openbare 
financiën, verkeer en vervoer, onderwijs, overheid, 
informatisering. 
Wat heb ik voor waarde voor de nieuwe D66-fractie· 
Ik ben goed thuis in meerdere beleidsterreinen en kan 
belaidsissues presenteren; 
Qua opleiding en ervaring ben ik een generalist, veelzijdig 
geöriënteerd. Breng zaken snel terug tot duidelijke hoofdlijnen 
en verbind makkelijk hoofdlijnen uit diverse beleidsterreinen: 
verband tussen specialismen, eenheid in D66-beleid; 
Qua karakter ben ik coöperatief en teamgericht, en vanwege 
mijn generalistische benadering vaak een bindend element in 
het team: olie in de machine, fractie loopt gesmeerd; 
Politiek vind ik al jaren boeiend, zowel 'de politiek' als de 
strategieën in bijvoorbeeld het bedrijfsleven. Mij boeit altijd 
zowel de inhoud, als de diverse relatiepatronen, als 'het spel' 
zelf (de procedures). Samen met de bovenstaande twee 
eigenschappen hoop ik hiermee te kunnen zorgen voor 
effectiviteit en efficiency van en binnen het D66-fractiebeleid 
enerzijds, en anderzijds voor het 'leuk en interessant houden' 
van de D66-politiek voor kiezers en gekozenen; 
Als gekozen vertegenwoordiger (gemeenteraad, 
ondernemingsraad), geniet ik meestal het vertrouwen van alle 
partijen; zowel personeel als directie, zowel werknemers als 
werkgevers, andere politieke partijen. Ik heb veel ervaring met 
het vertalen van wensen van mensen naar elkaar, en van 
mensen naar beleid, en in het 'verkopen' van beleid aan 
mensen. Daarnaast ben ik al jaren betrokken bij c.q. exponent 
van D66-politiek. Hierdoor kan ik meehelpen de 
slagvaardigheid en de geloofwaardigheid van fractie en partij te 
vergroten. 

kandidaatnummer 080 

1. Eibers, J.M.M. 
2. Jos 
3. Haarlem 
4. 09.09.1948 
5. Tingietersgilde 9 
6. 3994 XN Houten 
7. 03403 - 78528 
8. HBO, personeel en organisatie , 

management, marketing, 
automatisering 

9. directeur HBO-instelling, 
portefeuilles: organisatie, informatievoorziening, nieuwe 
projecten, personeel 

10. vanaf 1991: lid provinciale staten 
vanaf 1990: voorzitter D66 fractieoverleg regio Utrecht 
vanaf 1991: lid BON-werkgroep 

11. 1982-1989: lid resp. plv. lid hoofdbestuur 
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1979 - 1986: voorz~ter afdeling Amerongen 
1988 - 1990: voorzitter afdeling Houten 
1978 - 1986: lid SWB-werkgroep informatie en automatisering 

12. vanaf 1992: stichting Vernieuwing (onderwijs) 
1987 - 1990: bestuur Montessori Lyceum 
1985 - 1988: Amerongse Oogst (beeldende kunst) 

13. economische zaken, m.n. technologiebeleid, onderwijs, m.n. 
hoger onderwijs, bestuurlijke organisatie, organisatie rijksdienst, 
sociaal economische aspecten, ruimtelijke ordening, cultuur, 
verkeer en vervoer 

14. Utrecht, Zuid Holland, Gelderland, Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Naar ervaring en achtergrond ben ik een generalist. Dat is 

logisch op grond van 23 jaar werkervaring met name in het 
bedrijfsleven in leidinggevende functies op het vlak van 
marketing, informatietechnologie, personeel en organisatie. 
Naar aard ben ik iemand met een goed politiek ontwikkeld 
'gevoel', die graag in samenspraak met anderen tot resultaten 
komt. Gebruik makend van mijn organisatievaardigheden 
verwacht ik zowel inhoudelijk als in de organisatie binnen de 
fractie een rol te kunnen vervullen. 
Na lange tijd op het bestuurlijk vlak binnen de partij actief te zijn 
geweest en vanuit de bedrijfsleven-zijlijn kritisch de politiek te 
hebben gevolgd, ben ik in 1991 lid Provinciale Staten 
geworden. Hierbij heb ik onder meer ervaren, dat het 
functioneren als volksvertegenwoordiger, waarbij daadwerkelijk 
afwegingen en keuzes aan de orde zijn waarover je je aan 
leden en kiezers verantwoordt, wat anders is dan de vrije tijds 
bestuurspolitiek. Bovendien is het hebben van inbreng en 
invloed op politieke besluitvorming leuk. In de Staten ben ik lid 
van de commissies Bestuurlijke Zaken, Bestuurlijke Vernieuwing 
en Middelen. 
Op grond van genoemde ervaringen en in de cveruiging te 
voldoen aan het vastgestelde profiel wil ik mij kandidaat stellen. 
Politieke resultaten moeten helder, duidelijk en alert naar de 
kiezers gepresenteerd worden. Dus op tijd keuzes maken, 
daarover duidelijk zijn, een breed communicatieplatform en 
draagvlak zoeken vanuit een inzicht in de problematiek en op 
basis daarvan naar een oplossing werken. 
Met deze achtergrond en ervaring hoop ik als D66-kamerlid te 
kunnen optreden en daarbij ook het functioneren van de fractie 
in positieve zin te beïnvloeden. Daarbij wil ik een goede 
communicatie bevorderen door een actieve verantwoording en 
presentatie naar de kiezers en onze leden. 

kandidaatnummer 081 

1. Engelshoven, l.K. van 
2. lngrid 
3. Delfzijl 
4. 12.07.1966 
5. Koningin Emmakade 70 
6. 2528 RM Den Haag 
7. 070- 3106754 
8. doctoraal beleids- en 

bestuurswetenschappen, thans 
avondstudie Nederlands Recht 

9. beleidsmedewerker Tweede 
Kamerfractie D66 (binnenlandse zaken/ambtenaren) 

10. vanaf november 1992: bestuurslid PSVI 
vanaf najaar 1992: lid afdelingsbestuur Den Haag 
vanaf 1992: lid redactie 'Democraat' 

11. 1987 - 1989: voorzitter afdeling Nijmegen 
12. geen 
13. Gezien mijn achtergrond liggen sommige beleidsonderdelen 

meer voor de hand dan andere: Ik vind echter dat een 
kandidaat kamerlid zich in principe voor alle portefeuilles 
beschikbaar moet houden. 

14. -
15. nee 
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16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Een aardig veelvoud van de mij hier gegunde 300 woorden heb 

ik in mijn huidige functie gehoord en geschreven. 
Dit zijn bepaald niet de makkelijkste. 
De steun voor de ideeën van D66 groeit. Dat biedt 
mogelijkheden, maar houdt ook risico's in. Regeren is goed, 
maar niet per definitie beter. Tegenkracht blijven bieden aan 
gemakzuchtige gedachten of ze nu lekker links of rechtlijnig 
rechts zijn, of juist andersom, blijft een belangrijke opgave. Met 
een zekere passie de eigen opvattingen uitdragen, maar 
tegelijkertijd openstaan voor nieuwe ideeën en kritiek blijft onze 
belangrijkste belofte aan de kiezer. 
De verbazing ben ik voorbij. de nieuwsgierigheid is gebleven, 
mijn ambitie en (zelf)vertrouwen zijn gegroeid. De bijna zeven 
jaar D66-ervaring op alle mogelijke terreinen smaken naar 
meer -en- anders. 
Ik wil erbij zijn als we straks een keuze moeten maken. 
Misschien wat jong, maar ik voel me klaar voor vier jaar op het 
toneel, in plaats van -veilig- erachter. 

kandidaatnummer 082 

1. Engeringh, H.M. 
2. Marcel 
3. Blaricum 
4. 06.12.1964 
5. Boogschutterplein 40 
6. 3721 GT Bilthoven 
7. 030 - 292281 
8. studie filosofie 
9. filosoof 

10. geen 
11. geen 
12. oktober 1985 - januari 1987: bestuurslid JOVD De Bilt 

mei 1986 - maart 1988: voorzitter stichting Jongerenoverleg 
13. staatsrechtelijke vernieuwing, mensenrechten, 

levensbeschouwelijke kwesties, Europese eenwording, 
buitenlandse zaken (eventueel ook: defensie, economische 
zaken, onderwijs) 

14. Utrecht (eventueel: Noord Holland, Flevoland) 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Vernieuwing Is noodzaak 

Er is sprake van een groeiende afstand tussen burger en 
politiek. Dit is een zorgwekkende ontwikkeling. Als filosoof, 
maar vooral als verontruste Nederlander, heb ik veel nagedacht 
over de oorzaak van de vervreemding tussen burger en 
bestuur. Naar ik meen wordt dit probleem ten dele veroorzaakt 
door een verkeerde staatsrechtelijke structuur. Een andere 
oorzaak is dat politieke partijen er vaak niet in slagen duidelijk 
te maken wat zij in het algemeen tot de taak van de overheid 
rekenen. D66 heeft het probleem van de kloof tussen burger en 
bestuur als eerste partij onderkend. Ook is het de enige partij 
die serieuze voorstellen heeft gedaan om dit vraagstuk op te 
lossen. Het idee om burgemeesters en de minister-president 
direct te laten kiezen is hier een voorbeeld van. Daarbij heeft de 
partij een open en democratische structuur. Juist vanwege dit 
open en democratische karakter is D66 de aangewezen partij 
om de verstarde staatsrechtelijke structuur in beweging te 
brengen. Omdat ik meen te kunnen helpen met hervormingen 
die het vertrouwen van de burger in de politiek kunnen 
herstellen, heb ik besloten mij beschikbaar te stellen als 
kandidaat voor het lidmaatschap van de Tweede Kamer. 
Hoewel mijn deskundigheid, gezien mijn opleiding, in de eerste 
plaats op het gebied van staatsinrichting en 
levensbeschouwelijke kwesties ligt, denk ik mij in de kamer tot 
een generalist te ontwikkelen. Ik vind het namelijk van belang 
dat kamerleden niet alleen naar hun eigen specialisme kijken, 
maar bovenal naar het geheel. 
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kandidaatnummer 083 

1. Esajas, E.P. 
2. Emile 
3. Distrikt Coronie (Rep. Suriname) 
4. 02.04.1940 
5. Wethouder Serrurierstraat 1 08 
6. 1107 CK Amsterdam 
7. 020- 6973438 
8. MULO!MBO.-AP/PB 
9. ambtenaar (Rijksbelastingen) 

1 0. vanaf 1990: gemeenteraadslid 
Amsterdam 
vanaf 1991: lid HB-werkgroep minderheden 
vanaf 1992: lid/oprichter werkgroep minderheden Amsterdam 
lid van de adviesraad 
werkgroep Suriname 

11. 1986 - 1988: Duo fractie Z.O. 
1980- 1986: bestuurslid afd. Z.O. 

12. vanaf 1978: voetbaltrainer SV Bijlmer 
vanaf 1993: bestuurslid vrijwilligerscentrale 
vanaf 1989: Adv. Stg. SAM (Stichting Advisering Migranten te 
Amsterdam Z.O.) 

13. minderheden, sport, financiën, B.Z. 
14. Noord Holland, Groningen, Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeente Amsterdam, stadsdeel Z.O. 
18. nee 
19. Het gaat de laatste jaren heel goed met 066. De wijze van 

politiek bedrijven van de partij slaat aan bij andere kiezers, 
meer dan voorheen. Dat maakt dat wij zeer voorzichtig moeten 
zijn om ons niet te snel rijk te rekenen over zetels winst. Ook 
kunnen wij ons D66-geluid meer inbrengen in de diverse 
volksvertegenwoordigingen, waar de besluiten worden genomen 
over die zaken die burgers (met iets wat meer aandacht voor 
de minder machtigen in de samenleving) meer en minder 
raken. Liever geen dikke rapporten en nota's over 
partijvernieuwing, minderhedenbeleid, strategieën (die zijn er 
genoeg) maar gewoon goede en duidelijke standpunten over 
dagelijkse zaken. Daarbij is het zaak dat kritisch en regelmatig 
het geluid van de basis (achterban) van D66 naar onze 
volksvertegenwoordigers en bestuurders doorklinken. Afgelopen 
Tweede Kamer verkiezingen stond ik op de 34e plaats. Mijn 
bestuur kennis en ervaring in de samenleving wil ik inzetten 
voor de multi-culturele samenleving die Nederland is. Ik vind 
dat nuttig en leuk, op mij mag u rekenen indien ik word 
gekozen in welk vertegenwoordigend lichaam dan ook. 

kandidaatnummer 084 

1. Fermina, H.G. 
2. Hubert 
3. Curacao 
4. 09.05.1948 
5. Dubbeldamseweg 55-57 
6. 3314 JA Dordrecht 
7. 078- 312158 
8. HBO 
9. wethouder 

10. vanaf 1990: wethouder 
11. 1974- 1981: raadslid 

1986 - 1990: statenlid 
12. bestuurslid WBV 

bestuurslid ziekenhuis 
bestuurslid GGD 

13. economische zaken, binnenlandse zaken, Antilliaanse zaken 
14. -
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad in Dordrecht als lijstduwer 
18. nee 
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19. Ik stel mij graag kandidaat voor D66 bij de komende Tweede 
Kamerverkiezingen. De partij krijgt zeer waarschijnlijk een 
fractie met meer vrouwen en mannen. Een grotere fractie 
waarbij, na de successen op gemeentelijk en provinciaal 
niveau, meer invloed kan worden verkregen op het te voeren 
rijksbeleid. Dit is hard nodig omdat de politieke ontwikkelingen 
de laatste jaren hebben aangetoond dat er meer dan ooit 
behoefte bestaat aan een vernieuwende en vrijdenkende partij. 
Een politieke beweging met een frisse en realistische blik op de 
werkelijkheid. 
De afgelopen vier jaar heb ik mij voor D66 ingezet als 
wethouder in Dordrecht. Hiervoor was ik zeven jaar raadslid in 
Lelystad en een periode statenlid in Zuid Holland. In deze 
bestuurlijke functies heb ik altijd geprobeerd om problemen te 
benaderen vanuit het perspectief van de mens. Bij politieke 
beslissingen staan mensen voor mij centraal. Zo moeten 
oplossingen gedragen worden door mensen en een verbetering 
van de leefbaarheid van onze samenleving inhouden. 
Voor mij betekent D66-politiek ook ruimte scheppen voor 
individuen en het uitdragen van een pragmatische en nuchtere 
bestuursstijL Hierbij hebben creatieve en sociale oplossingen de 
voorkeur boven mechanisme en vanzelfsprekende antwoorden. 

kandidaatnummer 085 

1. Frentz, H. 
2. Herman 
3. Den Haag 
4. 19.03.1933 
5. Magnoliaplein 9 
6. 6823 NM Arnhem 
7. 085 - 450742 
8. TU Delft, scheikunde 
9. milieu-adviseur 

10. vanaf 1991: lid provinciale staten 
Gelderland 

11. 1982 - 1986: voorzitter afdeling Nijmegen 
1986 - 1992: lid adviesraad 
1986 - 1989: voorzitter adviesraad 

12. 1978 - 1990: lid dagelijks bestuur Zuiv.schap Riv. 
vanaf 1991: lid bestuur Ver.van Milieukund. 

13. financiën, milieu 
14. Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Sturing van processen heeft mij altijd gefascineerd. 

Beroepshalve heb ik mij daar veel mee beziggehouden. 
Vroeger meer technisch bij een grote onderneming, later ook 
meer maatschappelijk als milieu-consulent van de Gelderse 
kamers van Koophandel en als bestuurder van een 
Zuiveringschap. Een Kamerlidmaatschap zie ik ook als een 
functie waarin je moet sturen. Samen met anderen: 
fractiegenoten, collega's van andere fracties, bewindspersonen, 
hun ambtenaren, belanghebbenden en deskundigen. Dat vind ik 
leuk en ik denk dat ik het goed kan. 
Als lid van Provinciale Staten van Gelderland heb ik eens te 
meer ervaren hoe belangrijk het is om in de politiek de 
hoofdzaken in de gaten te houden en tegelijk te analyseren 
waar precies de schoen wringt, zeker als collegeschragende 
partij. In de praktijk komt dat neP.r op een strategisch beheer 
van de overheidsfinanciën en oog voor de kwaliteit van je 
beleid. Daar zou ik me in de Tweede Kamer op willen richten. 
Als ex-voorzitter van de Landelijke Adviesraad heb ik kennis 
gemaakt met het werk van de Tweede Kamerfractie. Het is een 
sfeer waar ik me thuisvoel. Een (veel) grotere fractie zal straks 
een groter stempel op het Haagse bedrijf moeten drukken, laat 
staan wanneer we regeringsverantwoordelijkheid gaan dragen. 
Vanuit mijn enthousiasme voor de partij en mijn ervaring wil ik 
daar graag een steentje aan bijdragen. 
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kandidaatnummer 086 

1. Ganseman, P.A. 
2. Peter 
3. Goes 
4. 30.07.1958 
5. Voorburcht 2 
6. 4421 EN Kapelle 
7. 01102-42316 
8. ARBOcoördinator 
9. voorzitter OR/raadslid/operator 

10. vanaf maart 1992: lid werkgroep 
11. geen 
12. geen 
13. landbouw, ARBO 
14. Zuid 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. nee 

kandidaatnummer 087 

1. Gestel, J.D. van 
2. Johan 
3. Jutphaas 
4. 25.09.1942 
5. Jonkerswijk 1 0 
6. 9422 TA Smilde 
7. 05927- 12192 
8. 1948 - 1954: lager onderwijs 

1954 - 1956: eerste en tweede 
klas handelsdagschool 
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1956 - 1959: derde bediende 
banketbakkerij 
1959 - 1960: eenvoudige keuken van Bakkers vakschool 
Grongingen 
1960 - 1961: luxe Franse keuken van Bakkers vakschool 
Groningen 
1965- 1966: algemene ontwikkeling !.V.l.O. 
1967 - 1968: diploma cafe en aanverwant bedrijf 
1968 - 1969: diploma bijscholing grootkeukenpersoneel 
Wageningen 
1969 - 1971: bijscholing hoofden civiele diensten Amsterdam 
(insteek in het tweede jaar van de driejarige opleiding) 
1971 - 1972: diploma Hoger Kader Schoonhouden Gebouwen 
van het Bouwcentrum te Rotterdam (vakken: organisatie en 
leiding, techniek van het schoonhouden, kostenbesef, calculatie, 
planning, kwaliteitsbesef, ergonomie en arbeidsstudie) 
mei 1974: leermeesterscursus PCBB 
oktober 1974: cursus onderhoud tapijt 
1973 - 1975: diploma praktijkopleider PCBB (vakken: 
personeelsbeleid, psychologie, didactiek, bedrijfsorganisatie, 
wettelijke aspecten en pedagogiek) 
1976 - 1979: MBO AP/PB van de SOSA te Haarlem 
1978: praktijkdiploma boekhouden 
1979 - 1981: HBO AP/PB van de SOSA te Haarlem 
1981: seminar 'Zorgvernieuwing' van het Instituut voor 
Ziekenhuiswetenschappen te Utrecht 
1983: managementstraining bij Rijkswaterstaat 
1983 - 1984: post HBO AP/PB van de SOSA te Haarlem 
(vakken: personeelsbeleid en medezeggenschap, de toekomst 
van de arbeidsorganisatie, verandering en conflicthantering, 
personeelsbeleid bij deregulering, managementsantwikkeling en 
personeelsbeleid bij inkrimping) 
1984: training in teamrolmanagement en training 
managementsontwikkeling, beide via Rijkswaterstaat 
1985: training ecologie en organisatie en een cursus 
automatisering, beide via Rijkswaterstaat 

1988: cursus financieel beheer voor directies van de Landelijke 
Stichting Bejaardentehuizen, deel 1, (LSB), pc-basis opleiding 
MS-DOS 3.30 voor relaties van korpsleden van de 
Gemeentepolitie Utrecht 
1989: cursus financieel beheer voor directies van de Vereniging 
Nederlandse Bejaardenoorden, deel 2 

9. algemeen directeur van een woon/zorgcentrum voor ouderen 
10. geen 
11. januari 1992 - mei 1992 (verhuisd): lid werkgroep 

ombudsman/vrouw, De Bilt 
12. vanaf 1989: bestuurslid van een verz.h. te Nijmegen 
13. gezondheidszorg, sociale zaken, arbeidsmarkt en 

minderhedenbeleid 
14. het Noorden, Amsterdam, Utrecht of Gelderland 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Het is het lot yan mensen om alleen te zijn en moeite te doen 

om bruggen te bouwen naar anderen De moeite daar gaat bet 
om. (Uit: De Humanist, november 1992) 
Na ruim twintig jaar actief lidmaatschap bij de PvdA (o.a. als lid 
van de schaduwfractie De Bilt, voorzitter van het fractie
overleg) heeft ondergetekende na rijp beraad en twee maanden 
dubbel lidmaatschap gekozen voor 066. 
Onvrede met A het grote verschil tussen programma, idealen 
en de werkelijkheid en B. de partijcultuur bepaalde na het lezen 
van diverse partijprogramma's snel de keus. 
Wegens verhuizing naar het Noorden was het 'inburgeren' in De 
Bilt er niet bij. De deelname werkgroep 'ombudsman' was dan 
ook van zeer korte duur. 
In Assen niet actief (uitgezonderd een onderzoekje of het 
oprichten van een afdeling Smilde mogelijk was). 
Toelichting: dit is zeker mogelijk maar zou met mijn huidige 
werkkring teveel tijd vergen. Daarnaast heeft de landelijke 
politiek de voorkeur. 
Waarom is ondergetekende een goede kandidaat lid Tweede 
Kamer? 
- grote bestuurlijke ervaring (zowel ambtelijk als politiek); 
- het zal kiezers aanspreken dat hij uit de PvdA komt en een 

zogenaamde 'self made man' is; 
- generalist met specifieke deskundigheden (naast 

deskundigheden die op te maken zijn uit de e.v. kan 
financiële kennis en kennis van de volkshuisvesting nog 
genoemd worden); 

- gewend aan spreken in het openbaar; 
- weet mensen te bundelen; 
- een overtuigende en motiverende uitstraling (enthousiasme, 

dynamisch en relativeringsvermogen); 
- lid van Humanistisch Verbond; 
- gewend langdurig en onregelmatig te werken {60 tot 80 uur 

per week); 
- perfecte gezondheid; 
- zal zich meer dan volledig inzetten voor de benodigde 

bestuurlijke en maatschappelijke veranderingen en zal 
daarbij anderen weten mee te nemen. De democratische 
beginselen en ondersteuning van de kansarmen blijven 
daarbij echter gewaarborgd; 

- frisse, actieve nieuwkomer die filosofische inslag weet te 
koppelen aan praktisch, doel- en resultaat gericht handelen 
en 

- voldoet aantoonbaar in ruime mate aan het profiel. 

OVERZICffT KANDIDATEN INTERNE VERKIEZINGEN, oktober 1993 TWEEDE KAMER 



kadidaalnummer 088 

1. Giebels, H.M.T.M. 
2. Henk 
3. Mierlo (NB) 
4. 06.02.1947 
5. Vondellaan 127 
6. 5421 PT Gemert 
7. 04923 - 63352 
8. universiteit, doctoraal geschiedenis 
9. historicus, leraar HAVONWO aan 

het Macropedius-college te Gemert 
(momenteel met studieverlof voor 
de voltooiing van mijn dissertatie). 

1 0. lid van Provinciale Staten van Noord Brabant: vice-voorzitter 
prov. Rekening-commissie, woordvoerder Financiën, 
woordvoerder Milieu 
lid van de landelijke SWB-werkgroep Onderwijs 
redacteur Nieuwsbrief D66 Noord Brabant 

11 1981 - 1986: voorzitter D66 Gemert, en lid steunfractie 
1986 - 1991: gemeenteraadslid en fractieleider Gemert 
1987 - 1991: lid van het algemeen bestuur van WGR-gebied 
Gewest Helmond (vice-voorzitter Progressieve Fractie) 
1987 - 1991: cursusleider voor het PSVI 
1990 - 1991: lid van de programma-commissie t.b.v. de 
provinciale stalenverkiezingen 

12. 1982 - 1986, vanaf 1991: penningmeester van het Cultureel 
Aktiviteiten Centrum 'De Eendracht' te Gemert 
lid van de Algemene Vereniging van medewerkers in het 
Onderwijs (AVMO) en coördinator Nederlands Genootschap van 
Leraren (NGL) 

13. onderwijs, financiën, milieu, economie, Europa 
14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 1989 (21e plaats) 
18. nee 
19. Blijft D66 de enige fractie zonder iemand uit het Onderwijs? En 

de enige zonder een lid uit Brabant? 
Aan de 'knalslag' in het onderwijs is nog geen einde gekomen. 
Onze fractie dient meer te weten over wat er leeft in de 
scholen. We moeten beter gebruikmaken van de kennis onder 
onze leden en dienen dan vanuit onze~ visie te werken. 
In 1991 werd ik tijdens een discussie over de Basisvorming 
uitgenodigd lid te worden van de landelijke Onderwijswerkgroep 
van D66. Heb ik gedaan en inmiddels heb ik ook geadviseerd 
over de Tweede Fase Voortgezet Onderwijs en over de 
Onderwijsbegroting. 
Als gemeenteraadslid en als WGR-bestuurder hield ik me 
vooral bezig met financiën. Ook in Provinciale Staten van Noord 
Brabant doe ik dat nu (als woordvoerder financiën en als vice
voorzitter van de Brabantse Rekeningcommissie). 
Sinds 1987 ben ik bezig met De Groote Peel, het Brabants
Limburgse natuurgebied dat onlangs de status van Nationaal 
Park kreeg! Dankzij medewerking van veel andere Brabantse 
D66-ers kon ik in 1992 onderzoek verrichten naar het milieu in 
28 gemeenten van Noord Brabant, onze belangrijkste industrie
en landbouwprovincie. 
Tenslotte: In 1989 was ik ook kandidaat en werd 21 ste. Wilt u 
er ditmaal zeker van zijn dat niet alleen de Randstad (terecht) 
goed vertegenwoordigd is? Dat er iemand uit het Onderwijs in 
de fractie komt? Of wilt u gewoon een enthousiaste Brabander 
in Den Haag? 
Aan u de keus. 
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kandidaatnummer 089 

1. Giskes, F.C. 
2. Francine 
3. Delft 
4. 18.04.1951 
5. Heemsteedse Dreef 262 
6. 2102 KT Heemstede 
7. 023 - 282778 
8. drs. econ. geografie en planologie 

(gym.B) 
9. hoofd afd. onderzoek gem. 

Haarlem 
10. vanaf mei 1991: lid regiobestuur Noord Holland 

vanaf december 1991: voorzitter regiobestuur Noord Holland 
11. geen 
12. vanaf 1986: bestuurslid/commissaris woningbouwvereniging 

vanaf 1982: moeder drie kinderen 
13. breed inzetbaar, ruimtelijke ordening, binnenlands bestuur, 

sociale zekerheid 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Tot op heden heb ik mijn energie vooral ingezet buiten de 

directe politiek en zo de voor een Kamerlid onontbeerlijke 
maatschappelijke ervaring opgedaan, zowel in werksfeer als 
anderszins. Aan mijn huidige functie gingen acht jaar Ministerie 
VROM (o.a. advisering Raad van State), zes jaar particulier 
adviesburo en half jaar EG vooraf, gelardeerd met elf jaar 
gezins-management. Het zelfstandig ondernemerschap ken ik 
van zeer nabij. 
Als regio-voorzitter heb ik de D66-organisatie redelijk leren 
doorgronden. 
Ik meen aantoonbaar te beschikken over de eigenschappen en 
vaardigheden die het TK-Iidmaatschap vergt. 
Graag word ik nu in staat gesteld deze meer inhoudelijk en 
minder versnipperd in te zetten terwille van: een rechtvaardige 
samenleving, binnen en buiten Nederland, waarin mensen op 
hun eigen manier kunnen genieten van het leven en dat ook 
(kunnen) gunnen aan anderen, niet in de laatste plaats 
degenen die na hen komen. 
Met mij kiest u in elk geval voor: 
* niet juichen voor de nieuwe kleren van de keizer; 
* herwaardering van de rol van de overheid in een tijd van 

verregaande privatisering/marktgerichtheid; 
* beter gebruiken van de principiële discussie rond (aspecten 

van) de basisinkomen-gedachte ten behoeve van een 
duidelijk toetsingskader voor het sociaal-economisch beleid; 

* niet verwarren van reorganisatie binnenlands bestuur met 
bestuurlijke vernieuwing 

* een gezond wantrouwen tegen nieuwe instituties die wel 
banen (politiek en ambtelijk) creëren, maar geen 
oplossingen; 

* steun aan iedere maatregel die bevordert dat mannen en 
vrouwen op gelijkwaardige wijze hun bijdrage kunnen/moeten 
leveren in de diverse sferen van het bestaan; 

* en over het geheel een bijdrage met een hoog D66-gehalte. 

kandidaatnummer 090 

1. Goedman, A.J.W. 
2. Arie 
3. Rossum (Gid) 
4. 26.01 .1952 
5. Handboogstraat 25 
6. 4515 CW IJzendijke 
7. 01176- 2293 
8. middelbare school, bedrijfskunde 

OU, Bank- en verz. opl. 
9. bankdirecteur 

1 0. vanaf augustus 1992: 
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programmacommissie gemeenteraad 
11. geen 
12. 1988 - 1992: voorz. soc. cult. raad 
13. economie, financiën, buitenl.betr., landbouw 
14. Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad gemeente Oostburg (Z.VI.) 
19. nee 

kandidaatnummer 091 

1. Gorkum, P.H. van 
2. Pier 
3. Amsterdam 
4. 11.11.1931 
5. Professor Lorentzlaan 55 
6. 3701 CB Zeist 
7. 03404 - 11356 
8. universiteit 
9. adviseur ondernemingsraden 

10. - lid werkgroep Bestuurlijke 
Vernieuwing en Ontwikkeling 

- lid Klankbordgroep ondersteuning afdelingen bij 
onderhandelingen voor en na gemeenteraadsverkiezingen 
066 provincie Utrecht 

- lid 'specialistenbank' Statenfractie 066 Utrecht 
- finalist eerste D66 tennistoernooi te Houten 

11. geen 
12. - mede-oprichter van de PPR 

- lid partijbestuur PPR 
- lid Tweede Kamerfractie PPR tijdens regeringsdeelname aan 

Kabinet Den Uyl (lid vaste kamercommissie voor financiën, 
economische zaken, sociale zaken en justitie) 

- geen lid geworden van Groen Links 
13. -
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. raadsverkiezingen Zeist (onverkiesbare plaats) 
18. nee 
19. Zie artikel in Volkskrant 4 oktober 1993, Forumpagina (pagina 

7): 'Partij van de Arbeid past niet in het computertijdperk'. 

kandidaatnummer 092 

1. Graaf, Th. C. de 
2. Thom 
3. Amsterdam 
4. 11 juni 1957 
5. Blauwkarper 2 
6. 2318 NN Leiden 
7. 071 - 212651 
8. gymnasium 8, doctoraal 

staatsrechVparlementaire 
geschiedenis 

9. plv. directeur Politie, Min. van 
Binnenlandse Zaken 

10. vanaf 1990: lid gemeenteraad Leiden 
vanaf 1992: lid commissie De Koning (staatsrechtelijke 
vernieuwing) 

11. 1979-1982: voorzitter afdeling Nijmegen 
1983-1986: lid Rapportagecommissie 
1982-1985: lid/vice-voorzitter Adviesraad 
1986-1990: secretaris politiek DB!HB 
1987-1990: lid commissie GPO 
1988-1989: voorzitter commissie 2001 
.co-auteur diverse SWB-publicaties 
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12. diverse functies q.q., waaronder: 
vanaf 1991: lid Landelijke Coordinatie-commissie 
Milieuhandhaving 
vanaf 1990: lid adviescommissie veiligheid KNVB 
vanaf 1987: secretaris stichting EHE (studenten-huisvesting) 

13. openbaar bestuur, veiligheid, milieu, verkeer 
14. Gelderland; Zuid-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 1989 (14e) 
18. raad Leiden 1994, onverkiesbaar 
19. 066 betekent voor mij een andere kijk op en in de politiek; 

analytisch, creatief en minder gericht op macht en behoud. Met 
als richtsnoer individuele zeggenschap. Ons gedachtengoed 
wint aan actualiteitswaarde, maar juist dan wapent zich het 
verzet van de macht. Dat werd mij de afgelopen jaren duidelijk 
toen ik in de commissie-De Koning de "kroonjuwelen" van 066 
(kiesstelsel, gekozen premier, referendum) verdedigde. 
Politieke en bestuurlijke vernieuwing is een kwestie van 
uithoudingsvermogen en trapper toujours. Dat laatste wil ik 
graag doen in een frisse, verjongde en ambitieuze fractie, die 
als een hecht team opereert. Wat mij betreft zal die fractie 
deelname aan een kabinet alleen moeten overwegen als 066 
echt nodig is en duurzame ontwikkeling en bestuurlijke 
vernieuwing geen loze woorden blijven. De komende periode 
zullen we onze groei moeten waarmaken. Ik wil daar mijn 
politiek/maatschappelijke energie en ervaring o.a. rond 
veiligheid, milieu(handhaving) bestuurlijke organisatie en 
verkeer voor inzetten. In 1989 kwam het daar net niet van, nu 
hopelijk wel. 

kandidaatnummer 093 

1. Groothuizen, M.C.J. 
2. Michel 
3. Rotterdam 
4. 04.01.1962 
5. Boslaan 167 
6. 2594 NO Den Haag 
7. 070 - 3820153 
8. doet. int. recht, doet. 

bestuurswetenschappen 
9. plv. hoofd Midden- en Oost

Europa, Ministerie van 
Economische Zaken (DG. BES) 

10. vanaf 1990: HB secretaris buitenland 
vanaf 1990: lid programmacommissie 
vanaf 1990: voorzitter IVSOM (066 0. Europa stichting) 

11. 1980 - 1984: lid deelgemeenteraad Centrum Noord, Rotterdam 
12. geen 
13. sociaal-economische vraagstukken, buitenlands beleid 
14. Zuid Holland, Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Het debat in Nederland over sociale zekerheid in de toekomst is 

alles behalve afgerond. De herinrichting van onze 
verzorgingsstaat zal tijdens de komende zittingsperiode van de 
Tweede Kamer hoog op de politieke agenda staan. Het zal een 
van de belangrijkste taken voor de nieuwe Kamer worden. Ook 
binnen de partij zijn we nog lang niet uitgediscussieerd hierover. 
066 zal moeten zorgen dat problemen rond de betaaibaarheid 
van de sociale zekerheid niet leiden tot afkalving van de 
solidariteit met de zwaksten in de samenleving. 066 zal veel 
energie moeten steken in het uitwerken van ideeën over 
rechtvaardige en betaalbare vormen van sociale zekerheid. 
Juist voor onze partij mogen de status quo en gevestigde 
belangen daarbij geen uitgangspunt voor het gesprek zijn. Ik 
denk dat ik op dit terrein een constructieve en creatieve rol kan 
spelen in de volgende Tweede Kamer-fractie. 
Een ander punt waarover ik me zorgen maak en waaraan ik in 
de Tweede Kamer aandacht wil besteden, zijn de 
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ontwikkelingen in Europa: afnemend draagvlak voor 
verdergaande integratie, opkomende vreemdelingenhaat en 
agressief nationalisme. De politiek heeft sinds de val van de 
muur en het wegvallen van alle oude zekerheden geen kans 
gezien adequaat te reageren op alles wat op ons afkwam. 
Politici blijven steeds weer teruggrijpen op traditionele 
concepten, die hun waarde verloren hebben. De onmacht ten 
aanzien van Joegoslavië- is daarvan het meest sprekende 
voorbeeld. Een nieuwe generatie politici zal in samenwerking 
met die in de nieuwe partnerlanden hard moeten werken aan 
concepten voor een nieuwe veiligheidsstructuur in heel Europa. 
Veel actiever dan tot dusver zullen we moeten werken aan de 
integratie van de voormalige Oostbloklanden in Westeuropese 
verbanden. Het (concept) D66-programma geeft daaraan 
prioriteit, maar er zijn kamerleden nodig die aan deze goede 
intentie handen en voeten geven. Ik denk dat te kunnen en 
daarom durf ik uw stem te vragen. 

kéBrJdidaatnummer 094 

1. Haan, A.C. de 
2. Ad 
3. Jutphaas 
4. 17.03.1943 
5. Oestersingel 1 0 
6. 9101 KM Dokkum 
7. 05190- 96461 
8. MULO, NederlandsMOA en B, 

doctoraal Nederlands 
9. antiquaar en leraar 

1 0. vanaf 1991: lid diverse 
werkgroepen en commissies op lokaal niveau 

11. 1967 - 1974: div. regionale functies 
12. 1976 - 1986: voorzitter Belgisch-Nederlandse Vereniging voor 

Wet. Spellingen 
1982 - 1986: gemeenteraadslid PvdA 
vanaf 1992: penningmeester NBB, district Friesland 

13. midden- en klein bedrijf, kunst en cultuur, onderwijs 
14. Noord 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Dongeradeel 
19. Zo op de helft gekomen van mijn leven, wordt het tijd dat de 

verworven kennis, de opgedane levenservaring en vooral de 
juiste combinatie van beide, ingezet kan worden buiten een van 
de uiterste regio's. 
Ik ben een generalist die zich redelijk vlot in een specialisme 
kan inwerken. Extra kennis neem ik mee, door opleiding en 
ervaring, op het gebied van Midden- en kleinbedrijf, het 
Mediabeleid, de Ouderenzorg, Recreatie, Onderwijs, Kunsten 
en Westenschappen en vast nog wel iets! 
Ik heb weet van lange werktijden. Ik verheug me dan ook op 
het komende reces. 
Bonifatius kwam niet verder dan Dokkum, laat het voor Ad de 
Haan niet zijn laatste rustplaats zijn. 

kandidaatnummer 095 

1. Halem, H. van 
2. Hans 
3. Haarlem 
4. 14 november 1943 
5. Boomweydt 6 
6. 1851 EL Heiloo 
7. 072 - 334590 
8. fysicus (ir.), jurist (mr.) 
9. beleidsfunctie milieubeheer Min. 

VROM 
1 o. vanaf 1 mei 1990: raadslid 

(fractievoorzitter) 
11. feb. 83 - jan. 85: bestuurslid afdeling 
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12. vanaf 1983: bestuurslid voetbalorganisatie 
13. milieu, ruimtelijke ordening, juridische zaken. 
14. Noord-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. -
18. gemeenteraad 
19. Op dit moment ben ik als ambtenaar bij het ministerie van 

VROM betrokken bij het opstellen en uitvoeren van 
milieubeleidsprogramma's. Tevens ben ik raadslid in een 
gemeente van 20.000 inwoners. Dat is allebei erg boeiend 
werk. Daarnaast heeft mij de landelijke politiek ook altijd sterk 
aangetrokken. Daarom wil ik mij kandidaat stellen voor de 
Tweede Kamer om eventueel op termijn naar de landelijke 
politiek over te stappen. Hoewel de politiek in algemene zin 
(uiteraard met name die van D66) de drijfveer is, heb ik de 
voorkeur voor een aantal vakgebieden opgegeven, waarin ik de 

meeste kennis en ervaring heb opgedaan. 

kandidaatnummer 096 

1. Hazebroek, M.W. 
2. Marjolijn 
3. Den Haag 
4. 29.03.1942 
5. KNSM-Iaan 805 
6. 1019 LJ Amsterdam 
7. 020 - 6206838 
8. TU: prop. bouwk. I HBO 

Fysiotherapie I Management opl. 
9. loopbaanadviseur en tot januari 

10. 

1993: manager 
loopbaanadviesbureau 
vanaf oktober 1991: publiciteitscoördinator DB 

11. 1982 - 1991: statenlid Gelderland 
1976 - 1980±: vice-voorzitter LAR. 
1976 - 1981 ±: vice voorzitter afdeling Nijmegen 
1967 - 1969: lid afdelingsbestuur Delft 

12. lid en voorzitter diverse sportverenigingen 
13. economische zaken, verkeer en vervoer, R.O.V. 
14. Gelderland, Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. weet nog niet 
18. nee 
19. Toen ik lid werd van D66 droomde ik wel eens van een Tweede 

Kamerlidmaatschap. Nu, 26 jaar later, veel persoonlijke, 
politieke en werkervaring rijker, wil ik van mijn wens 
werkelijkheid maken. Bovendien is mijn gezin uitgevlogen en 
dat helpt. 
In een persoonlijk profiel zou ik mijzelf willen omschrijven als 
een nuchtere idealist. Een nauwkeuriger profiel is de 
omschrijving door middel van de volgende woorden die in 
onderlinge samenhang dienen te worden gezien. 
Individualist: dat wil zeggen onafhankelijk, niemand op de kop 
willen zitten, zelf keuzes willen maken en daar ook 
verantwoordelijk voor willen zijn maar tegelijkertijd beseffend dat 
mensen onderling afhankelijk zijn. 
Betrokken: zwakkeren steunen tot deze, voorzover mogelijk, op 
eigen benen kunnen staan. 
Democraat: het spreiden van macht en de controle daarop zijn 
belangrijker dan het behoud van macht. 
Vernieuwer: de waarheid van vandaag kan de waan van 
morgen zijn, risico's durven nemen om nieuwe kansen te 
benutten. Niet meer, maar beter. 
Mijn politiek handelen en mijn keuzes worden bepaald door 
bovenstaande uitgangspunten. De visie waardoor ik mij laat 
leiden is de verbetering van de kwaliteit van het leefmilieu en 
de samenleving zoals verder uitgewerkt in ons 
verkiezingsprogramma. 
Voor mij is nu de tijd rijp voor mijn kandidatuur omdat ik het 
belangrijk vind voor een kamerlid dat deze werkzaam is 
geweest zowel in not-for-profit, als profil-organisaties. In beide 
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heb ik mijn sporen verdiend. Het wordt de komende tijd 
belangrijk om de kloof tussen politiek en maatschappij te 
overbruggen. Met een grote fractie verwacht ik dat er meer tijd 
zal zijn om contacten met de burgers te onderhouden. Verder 
zou ik meer 'kleur' en bezieling willen geven aan de politieke 
discussie. In de Staten van Gelderland heb ik dat negen jaar 
kunnen oefenen maar ook de grenzen leren kennen. Een 
Tweede Kamerlidmaatschap vraagt veel tijd en inzet, beide heb 
ik ter beschikking. 

kandidaatnummer 097 

1. Hendriks, R.L.W. 
2. Ron 
3. Swalmen 
4. 28.05.1966 
5. Schooneveldstraat 28 
6. 5684 BJ Best 
7. 04998 - 98635 
8. MLO chemisch analist, HBO 

personeel en organisatie 
(propaedeuse) 

9. -
10. vanaf september 1992: penningmeester regio B 
11. maart 1990 - september 1992: tweede penningmeester RB 

november 1990 - april 1992: JD financiële commissie 
12. november 1990 - april 1992: PM landelijk bestuur JD 
13. media, buitenlands (niet handel), defensie 
14. Limburg, Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Eindhoven 
19. Voor mij is het belangijk dat er openheid in de politiek geboden 

wordt aan de burger. Hierbij doel ik niet zo zeer op het 
openbaar maken van stukken en vergaderingen, al is dat ook 
van belang. Veel belangrijker is het echter om de politiek met al 
haar besluitvormingen en overwegingen begrijpelijk te houden 
voor iedereen. Ik denk dat dat de beste weg is om weer een 
betere aansluiting te vinden bij de burger. 

38 

In de profielschets voor de Tweede Kamer is te lezen dat een 
loyale opstelling ten opzichte van de eventuele regeringsleiders 
belangrijk is. Ik denk dat ik daar aan toe wil voegen dat dit nooit 
heilig mag zijn. Er is namelijk een aanmerkelijk verschil tussen 
de D66-volksvertegenwoordigers en de D66-minister. De 
eerste zit er met een mandaat dat hem gegeven is door de 
kiezer, zijnde het programma met al haar (on)mogelijkheden. 
De tweede zit er voor een beleid in samenwerking met haar 
coalitie-partners. Bij een geschil moet ieder voor zich te rade 
gaan hoe zijn of haar mandaat aansluit op het probleem en 
mag partij-loyaliteit nooit gebruikt of misbruikt worden. 
De Tweede Kamer voert de controle uit op het beleid van de 
regering en dient hierin een duidelijke eigen weg te varen, 
waarbij ideeën het belangrijkste zijn en niet van wie de ideeën 
afkomstig zijn. 
Van een fractie die haar eigen verantwoordelijkheid kent -en 
die in de geest van het D66-gedachtengoed uitvoert- van die 
fractie wil ik lid worden en mijn uiterste best doen om vier jaar 
lang voor D66 aan het werk te gaan. 

kandidaatnummer 098 

1. Herman de Groot, F.H. 
2. Frits 
3. Hilversum 
4. 24.08.1955 
5. Bemuurde Weerd (o.z.) 18 B 
6. 3514 AN Utrecht 
7. 030 - 710705 
8. doctoraal Nederlands recht, 

universiteit van Amsterdam 
9. hoofd stafafdeling internationale 

planning en samenwerking, 
Ministerie van Defensie 

10. geen 
11. november 1985 - oktober 1987: regio HB lid Zeeland 

oktober 1987 - oktober 1989: secretaris buitenland DB 
oktober 1989 - november 1990: vice-voorzitter politiek DB 

12. vanaf 1984: bestuurslid beheersstichting 
13. buitenlandse zaken, defensie, ontwikkelingssamenwerking 
14. Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Bij de vorige landelijke verkiezingen was ik actief als secretaris 

buitenland met alles wat verkiezingen kenmerkt: programma's, 
spreekbeurten, kandidaten .... Voor mijzelf was een hoogtepunt 
de commissie 2001 die toen vooruitblikte naar de verdere 
toekomst. 
Die toekomst is er heel anders komen uit te zien. Hoe is nogal 
onduidelijk. Hoe gaat het verder met de Europese integratie? 
Hebben we al plaats voor de Oost-Europese landen in 'ons 
midden'? Wat is 'ons midden' eigenlijk? Durven we echt in te 
zetten op een serieuze rol voor de VN? Denken we serieus dat 
we het vraagstuk van de wassende stroom vreemdelingen 
juridisch kunnen wegmasseren of ligt dat toch wat anders? Een 
paar vragen die om een standpunt vragen. Die standpunten 
moeten er zijn om wat af en toe chaos lijkt met enig 
zelfvertrouwen tegemoet te treden. De afgelopen paar jaar was 
ik zonder formele functie in D66 actief in de ondersteuning van 
de Tweede Kamerfractie op de gebieden buitenland en 
veiligheid. Want standpunten moesten er, vond ik, komen, 
anders verliezen we greep op onszelf en daarmee op de 
mogelijkheid invloed uit te oefenen op het verloop van de 
dingen. 
Waarom wil iemand kamerlid worden? Ik wil kamerlid worden 
om in de openbaarheid mijn mening te vormen, daarop 
aanspreekbaar te zijn en er verantwoordelijkheid voor te nemen 
in fractie en parlement. Met respect voor andere meningen 
maar zo duidelijk mogelijk in mijn conclusies. Dat is misschien 
padvinderachtig gezegd maar vestigen van vertrouwen in 
politiek is mensenwerk en dat moet naar mijn idee zichtbaarder 
worden ..... en verder is er een heleboel werk aan de winkel 
voor een nieuwe fractie die zich zal moeten bewijzen in een niet 
altijd vriendelijke omgeving. 
Mijn ervaring binnen en buiten D66 opgedaan moeten daarbij 
kunnen helpen. 

kandidaatnummer 099 

1. Hessing, R.C. 
2. Ruud 
3. Voorburg 
4. 17.06.1959 
5. Dr. Bauerstraat 62 
6. 4205 KC Gorinchem 
7. 01830- 20447 
8. doctoraal rechten en doctoraal 

politieke wetenschappen 
9. belaidsadviseur van de 

burgemeester van Utrecht 
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10. vanal 1990: lid Provinciale Staten Zuid Holland 
\lanat 1992: lid werkgroep Bestuur op Niveau 

11. 1986- 1988: (plv) regio HB-Iid Zuid Holland 
1~8- 1990: tweede penningmeester DB 
1'9BO - 1991: vice-voorzitter org. 

12. 1 Sll4 - 1987: plv. griffier Raad van beroep/Ambtenarengerecht 
1990 - 1991: lid bestuur Natuur- en Recreatieschap Hollandse 
Biesbosch 

13. rumlelijke ordening en volkshuisvesting, sociale zekerheid, 
binnenlandse zaken en justitie 

14. Noord Brabant, Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. Eerste Kamer, gemeenteraad Gorinchem 
18. nee 
19. Politieke Identiteit 

Voor D66 is een herkenbare en blijvende positie in het politieke 
krJChtenveld beschikbaar. Een niet aflatende presentatie van 
hei gedachtengoed van D66 is daarvoor noodzakelijk. 
Steekwoorden daarbij zijn voor mij: individuele ontplooiing en 
individuele verantwoordelijkheid voor de samenleving als 
geheel, herwaardering democratisch bestel en praktisch 
idealisme. 
Politieke werkstijl 
Uic een enquête van NAG-Handelsblad (maart 1992) is 
gebleken dat slechts 29% van de kamerleden goede banden 
met de kiezers van belang acht. 
Da\1 lijkt natuurlijk nergens op. Politiek is geen ambacht voor 
rustgevende studeerkamers en kamerleden zijn geen gekozen 
ambtenaren. Politiek dient bedreven te worden door zichtbare 
volksvertegenwoordigers, die een open vizier naar de 
samenleving hebben. 
D66-kamerleden behoren voorop te staan als het gaat om het 
initiëren van nieuwe vormen van actief burgerschap en het 
stimuleren van het maatschappelijk debat. De kloof tussen 
kiezers en gekozenen is te groot en het maatschappelijk 
draagvlak voor het politiek proces staat te zeer onder druk om 
met minder genoegen te nemen. Zeker, het oriënteren op de 
samenleving vereist de nodige discipline en laat minder ruimte 
voor de Haagse vergaderterreur. Dat is niet makkelijk, maar ik 
vind dat D66-kiezers en zeker D66-leden van hun 
kamerkandidaten een hoog ambitieniveau mogen verwachten. 
Ik zal in ieder geval van deze ambitie geen afstand doen. 
Door mijn activiteiten binnen en namens D66 ben ik goed 
vertrouwd geraakt met de partij en haar gedachtengoed. Ik acht 
mij dan ook voldoende toegerust om vanuit de hiervoor 
beschreven instelling een serieuze inbreng te kunnen hebben 
bij het werk van de Tweede Kamerfractie. 

kandidaatnummer 100 

1. Heuvel, M.E. van den 
2. MaKCel 
3. Armterdam 
4. 30.t1.1961 
5. Oudle Spiegelstraat 2 
6. 1016 BM Amsterdam 
7. 020 - 6260973 
8. NLO, MO studie geschiedenis 
9. vennoot/adviseur internationaal 

adviesbureau 
10. geen 
11. 1987 - 1990: DB lid hoofdbestuur D66 (1 e publ.coörd.) 

1986 - 1988: wethoudersass. Amsterdam 
198t - 1985: raadslid deelgemeente Osdorp 

12. lid div. maatsch. org. 
13. Eu~ese en economische zaken, cultuur en milieu 
14. Ams\erdam/Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. nee 
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kandidaatnummer 101 

1. Hoek, J.G. van 
2. Jaap 
3. Rotterdam 
4. 24.05.1947 
5. Ter Kuilelaan 24 
6. 7602 EV Almelo 
7. 05490 - 64856 
8. socioloog/organisatie-adviseur 
9. dir. gem.dienst 

SoZa/Welzijn/Onderwijs/Werkgeleg 
enheid 

10. geen 
11. 1980 - 1982: voorzitter regiobestuur Overijssel 

1987 - maart 1993: regio HB-Iid 
1987 - maart 1993: lid diverse HB-commissies 

12. vanaf 1991: voorzitter Stichting JWG/Banenpool 
vanaf 1992: secr. adv.bur. AOB/RDC 
vanaf 1989: lid prov. gehand.raad STREVO 

13. sociale zaken, welzijn, onderwijs, werkgelegenheid 
14. Overijssel 
15. nee 
16. nee 
17. provinciale staten Overijssel 
18. nee 
19. nee 

kandidaatnummer 102 

1. Hoekema, J.T. 
2. Jan 
3. Den Haag 
4. 14.02.1952 
5. Satijnvlinder 16 
6. 2317 KJ Leiden 
7. 071 - 220395 
8. gymnasium A, doctoraal 

sociologie/politicologie 
9. directeur politieke VN-zaken, 

Ministerie van Buitenlandse Zaken 
10. vanaf 1990: lid gemeenteraad Leiden 
11 . 1978 - 1988: lid gemeenteraad leiden 

1988 - 1990: lid redactie 'Idee 66' 
12. 1988 - 1990: voorzitter Stichting Gastouderproject, Leiden 

1988 - 1990: lid begeleidingscommissie Instituut 
Burgerraadslieden, Leiden 

13. buitenlandse zaken, ontwikkelingssamenwerking, defensie, 
Wadden, cultuur 

14. Friesland, Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Leiden. onverkiesbaar 
18. nee 
19. D66 heeft mij vanaf mijn eerste gang naar de stembus 

aangetrokken door enerzijds het soort mensen dat zich in de 
partij thuis voelt en anderzijds het progressief-liberale 
ideeëngoed. In 1975 heb ik dat gevoel omgezet in een 
lidmaatschap van de partij. In 1978 waagde ik de stap naar een 
vertegenwoordigende functie: de gemeenteraad van Leiden. Ik 
heb daarin met een onderbreking van twee jaar zitting gehad: 
ontzettend leuk om te doen. maar het trekt een zware wissel op 
je leven en dat van je huisgenoten. Mijn baan op Buitenlandse 
Zaken -Directeur Politieke VN Zaken- bracht en brengt veel 
reizen met zich mee; alles bijeen is de combinatie 
dagtaak/reizen, raad en gezin wel erg veel van het goede. 
De laatste jaren ben ik gaan denken over de politiek als 
dagtaak; de Tweede Kamer komt dan onmiddellijk in 
gedachten. De afweging is bepaald niet makkelijk: van de 
(betrekkelijke) luxe van een geoliede ambtelijke organisatie naar 
-eventueel- het werken als 'kleine politieke zelfstandige'. Toch 
trekt mij dat aan, ook omdat het een enorme verandering in 
mijn werkzaam leven (en toch ook wel wat privé ..... ) zou 
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betekenen. Het spreekt vanzelf dat ik in de Kamer graag 
aandacht zou besteden aan buitenlands en veiligheidsbeleid, 
maar zo mogelijk ook aan andere liefdes, zoals de Waddenzee 
of cultuur. 
Maar nu eerst maar de eerste stap van dit formulier, op een 
lange weg naar een voor mij nog onbekende bestemming. 

kandidaatnummer 103 

1. Holsteijn, J.M. 
2. Jan 
3. Rotterdam 
4. 09.12.1937 
5. Rembrandtstraat 15 
6. 3202 EK Spijkenisse 
7. 01880- 12179 
8. LTS VEV Installateur (elektro) 
9. Assistent T.D. (Elektro) 

10. vanaf 1986: raadslid 
11. 1978 - 1986: bestuurslid, 

steunfractielid 
12. vanaf 1989: bestuurslid pensioenfonds 

vanaf 1982: kaderlid CNV 
13. milieu, R.O. 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. provincie 
19. Voor mij bestaat de politiek niet uit mooie woorden maar uit 

daden. 
Een eventueel lidmaatschap van de Tweede Kamer betekent 
werken met een team, realiseren van het gestelde in het 
verkiezingsprogramma in regelmatig overleg met de achterban, 
het creatief bezig zijn de gestelde doelen te bereiken zonder 
veel geschreeuw maar met een zakelijke betrokkenheid. 

kandidaatnummer 104 

1. Houtepen- Kunnen, G.M.P. 
2. Truus 
3. Weert 
4. 15.06.1942 
5. Arendhof 7 
6. 5672 VT Nuenen 
7. 040 - 833330 
8. NXII Sec Ac+VD Therapie opl. 
9. RIAGG Adolescententherapie 

10. vanaf 1986: gemeenteraadslid 
vanaf 1990: PSVI-trainingen 
vanaf 1992: BON-werkgroep 
vanaf 1993: bestuur PEAC 

11. 1980 - 1986: afd. bestuur 
12. vanaf 1985: voorzitter Vrouwenoverleg 

vanaf 1972: bestuurslid Stichting Vorming en Educatie 
13. volksgezondheid, welzijn, onderwijs 
14. Noord Brabant, Limburg 
15. nee 
16. nee, niet persé! 
17. gemeenteraad 1994 
18. gemeenteraad 1994 
19. Motivatie voor mijn kandidaatstelling is dat ik: 
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- bereid ben om mijn kennis, ervaring en energie aan D66-
politiek te besteden; 

- het belangrijk vind dat er goede evenredigheid is in de 
verdeling van kandidaten over het hele land; 

- het gemeenteraadswerk, vanuit een éénpersoonsfractie, een 
algemene goede basis geeft om het contact met de kiezers 
te kennen en in stand te houden; 

- het draagvlak van D66 met mijn bijdrage wil steunen. 

kandidaatnummer 105 

1. Hullen, M.H.M. van 
2. Michel 
3. Batavia 
4. 09.03.1930 
5. Buitenplaats 49 
6. 8212 AB Lelystad 
7. 03200- 21279 
8. universiteit van Amsterdam, sociale 

geografie 
9. Buitenlandse Zaken, persoonlijk 

vertegenwoordiger van Minister 
Pronk 

10. nov. 1991 t/m 20 sept. 1993: lid programmacommissie 
11. geen 
12. vanaf januari 1991: voorzitter PSO (Vereniging Personele 

Samenwerking met Ontwikkelingslanden) (400 á 500 particulier 
uitgezonden contractanten vnl. in Afrika) 
vanaf 1990: lid bestuur IDF/RIOP (International Dialogues 
Foundation/Research lnstitute for Oppressed Peoples) 
vanaf 1992: lid bestuur SSNP (Stichting Samenwerking 
Nederland-Polen) 

13. verkeer en waterstaat, milieu, ontwikkelingssamenwerking 
14. Flevoland, Groningen, Friesland, Drente 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. Europees Parlement 
19. Na ervaring (als onderzoeker) in universiteiten van Amsterdam 

en Warschau (ik spreek Pools), Rijksdienst voor de 
IJsselmeerpolders en European Cultural Foundation, lid van 
Eerste Kamer en Tweede Kamer voor de PPR, Staatssecretaril 
van Verkeer en Waterstaat in kabinet Den Uyl, drie jaar werk in 
Mali, zeven jaar in UNDP (VN Ontwikkelings Programma) in 
Burkina Faso, Djibouti, New York en Maleisië/Singapore/Brunei. 
twee jaar Directeur-Generaal van IOCU-International 
Organization of Consumer Unions, nu persoonlijk 
vertegenwoordiger van Minister Jan Pronk in de Global 
Coalition for Africa en hoofd van het Nederlandse Bureau van 
GCA sinds 1 februari 1991. Voor mijn politieke werk voel ik mij 
het beste toegerust op de beleidsterreinen van Verkeer en 
Waterstaat, Milieu en Ontwikkelingssamenwerking. Maar ik ben 
meer een generalist met mijn ervaring in toekomstgericht 
onderzoek (prospectivisme), strategische besluitvorming en 
wereldwijde benadering van onze moderne problemen. 
Gegeven mijn leeftijd stel ik mij voor me eventueel in de Kam~ 
in het bijzonder te richten op alle aspecten van het beleid t.a.v 
ouderen, met name hun arbeidsparticipatie, (verkeers)veiligheid 
en inkomenssituatie. Als mede-oprichter van 'Transparency 
International' heb ik grote belangstelling voor de bestrijding van 
corruptie, met als eerst doel het afschaffen van de 
aftrekbaarheid voor de belasting van 'smeergelden'. 
Roken dient te worden tegengegaan op grond van 
gezondheids-, milieu- en armoede(ontwikkelingsbeleid)
overwegingen. Het beperken van het roken is momenteel de 
allerbelangrijkste preventie van ziekte, invaliditeit en dood. Het 
volgende Kabinet en de komende Tweede Kamer moeten 
akkoord gaan met de Europese richtlijn ter beperking van 
tabaksreclame (die nu nog alleen door Groot-Brittannië, 
Duitsland en Nederland wordt tegengehouden). 
Een greep uit de actuele zaken die ik als belangrijk zie: ik wil 
mij inzetten voor het invoeren van e.en gebarentaal voor doven 
de Hanze-spoorlijn van Lelystad naar Zwolle en de Flevo
spoorlijn van Lelystad naar Heerenveen, Drachten en 
Groningen; het afschaffen van reclamevliegen; het behoud van 
de Evenredige Vrachtverdeling in de binnenscheepvaart. 
Ik ben lid van Milieudefensie, Veilig Verkeer Nederland, ROVEI 
(Vereniging Reizigers Openbaar Vervoer), Greenpeace, 
oprichter en lid van de Raad van Advies van 'De Jonge 
Onderzoekers' en lid van de World Future Studies Federation. 
Ik zal mij tevens aanmelden als kandidaat voor het Europese 
Parlement en laat het aan D66 over nader te bezien waar ik hf 
meest nuttig kan zijn. 

OVERZICHT KANDIDATEN INTERNE VERKIEZINGEN. oktober 1993 TWEEDE KAMB ( 



' kandidaatnummer 106 

1. Jmobs, E.L. 
2. Enmy 
3. Apeldoorn 
4. 14.09.1932 
5. Plrins Hendriklaan 28 
6. 3583 EM Utrecht 
7. oso- 513409 
8. doci.Otaa\ taalkunde, filosofie 
9. bmleidsmedewerker, coördinator 

cruerwijs onderzoek 
10. vanaf april 1992: lid 
11. geen 
12. vamaf juni 1993: bestuurslid VPRO 

vanaf 1988: bestuurslid SKEPSIS 
vmnaf 1986: redacteur Rekenschap 

13. onderwijs, onderzoek, migranten 
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De redenen om mij kandidaat te stellen voor de TK voor D66 

zijn de volgende: 
1 . Het democratisch gehalte van het tegenwoordige 
parlementaire stelsel baart mij zorgen. Ik denk als lid van de TK 
een bijdrage te kunnen leveren aan de verhoging van de 
democratie hiervan. 
2. Ik ben van mening, dat onderwijs en onderzoek de 
belangrijkste peilers zijn waarop de economie steunt. Hoewel er 
vetdoende aandacht is voor onderwijs heb ik soms de indruk 
dat veel aandacht uitgaat naar het hogere onderwijs en er te 
weinig aandacht is voor scholing voor mensen die geestelijk iets 
minder in hun mars hebben. 
De kwaliteit van het onderwijs moet worden verhoogd daarover 
is iedereen het wel eens. Maar als het onderwijs wordt 
gefinancierd op basis van rendementscijfers dan vindt er inflatie 
plaats van de kwaliteit van het onderwijs. Ik wil mij sterk maken 
voor de verhoging van de kwaliteit van het onderwijs. 
Daarnaast bestaat er binnen de TK weinig interesse voor 
onderzoek, heb ik de indruk. Wil Nederland zich kunnen 
profileren binnen de EG, dan dient het onderzoek een 
vooraanstaande plaats in te nemen en dient er binnen de TK 
meer aandacht te worden besteed aan onderzoek en 
wetenschapsbeleid. 

kandidaatnummer 107 

1. Jeekel, J.F. 
2. Hans 
3. Latren (NH) 
4. 23.09.1954 
5. Delftweg 119 
6. 2289 BC Rijswijk 
7. 015- 146133 
8. HBS-8, doet. sociale geografie 

(RUU), planologie (UvA) 
9. hoofd strategie en coördinatie 

natuur, bos- en landschapsbeleid, 
Ministerie van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij 

10. vanaf maart 1990: secretaris politiek hoofdbestuur 
van,af maart 1990: QQ bestuurslid SWB 
vanaf maart 1992: QQ voorzitter stuurgroep duurzame 
ontwikkeling 

11. 1981 - 1985: voorzitter werkgroep ruimtelijke ordening 
1981 - 1985: bestuurslid SWB 
1982 - 1984: redactie 'Democraat' 
1986- 1990: voorzitter programmacommissie 
19&7 - 1989: redactie 'Idee 66' 

12. gem 
13. miliru, duurzame ontwikkeling, ontwikkelingssamenwerking, 

ruintelijke ordening, verkeer en vervoer, migratieproblematiek 
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14. Zuid Holland, Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. huidige TK-Iijst, plaats nr. 20 
18. nee 
19. Na een aantal jaren net achter de schermen voel ik me klaar 

voor de directe nationale politiek. De (eind-)redactie van drie 
nationale verkiezingsprogramma's, de voorbereiding van 
congresbesluiten over o.m. duurzame ontwikkeling en migratie 
maar ook de introductie van het idee van de regionale platforms 
voor politiek debat hebben me behoorlijk all-round gemaakt. De 
kern van mijn aandacht blijft bij het werken aan duurzame 
ontwikkeling, aan grotere mondiale rechtvaardigheid en aan het 
bereiken van echte politieke sturing aan 
besluitvormingsprocessen en ambtenaren. 
Om u iets duidelijk aan te geven waar ik voor wil staan, bied ik 
u vier stellingen: 
1 . Duurzame ontwikkeling moet in de kern van het 
regeringsbeleid komen. Dat betekent dat de rekenarij rond 
inkomen en Bruto Nationaal Produkt die nu de politiek 
domineert, er heel anders uit komt te zien. 
2. De noodzakelijke kwaliteitsverbetering van onze industrie, 
landbouw en van onze zakelijke dienstverlening stagneert, en 
vraagt veel slimmere en creatievere overheidsinterventies. 
3. Een D66'er moet ook als Kamerlid het politieke debat binnen 
de eigen partij stimuleren en steunen, zoeken en uitlokken. 
4. Politici moeten durven -en weer leren!- hun eigen 
ervaringen te melden, te toetsen en hun eigen emoties te 
volgen. Klein strategisch Binnenhots gedrag, verpakt in 
bureaucratisch jargon, maakt de politiek steeds ambtelijker, 
wereldvreemder en ongeloofwaardiger, in die volgorde. 
De kern van mijn verhaal is: ik wil me graag full-time inzetten 
voor een steviger D66 dat in open en ·vernieuwend contact staat 
met onze grillige samenleving. Voor mij betekent dat: luisteren. 
uitdragen en inspireren! 

kandidaatnummer 1 OB 

1. Jochems, O.P.J.M. 
2. Otto 
3. Zeist 
4. 18.08.1961 
5. Korovinskoye Chausse 10 
6. Moskou 
7. 09-7 095 9060055 
8. doctoraal rechten, doctoraal 

bedrijfskunde 
9. general manager Hunter Deuglas 

Moscow 
10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. geen 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Geke_ken_ naar de huidige samenstelling van d' Tweede Kamer 

Fractie lijkt toetreden van mensen uit de private -sector gewenst. 
Daarnaast zal het plaatsen van kandidaten die niet uit de 
'incrowd' van de partij komen een verrijkend effect hebben. 
Gezien het brede draagvlak van D66 is een adequate 
leeftijdsspreiding gewenst. De grote verscheidenheid in de 
aanhang van de partij zal met name in de Tweede Kamer tot 
uitdrukking dienen te worden gebracht. 
Inhoudelijk wil ik een bijdrage leveren aan de internationale 
(economische) politiek, het handelsbevorderingsbeleid en beleid 
op sociaal-economisch terrein. Mijn achtergrond (rechten, 
bedrijfskunde) maakt voorts brede inzetbaarheid op andere 
gebieden mogelijk. De internationale ervaring die ik inmiddels 
heb opgedaan (Afrika, Europa en inmiddels 2,5 jaar woonachtig 
in Moskou) wil ik graag inzetten voor D66 in de Tweede Kamer. 
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kandidaatnummer 109 

1. Jongejan, E. 
2. Erik 
3. Schiedam 
4. 07.06.1944 
5. Smelenhof 25 
6. 6596 DR Milsbeek 
7. 08851 - 16540 
8. onderwijzersopleiding, doctoraal 

biologie 
9. onderwijskundige, milieu-adviseur 
1 0. vanaf mei 1990: fractievoorzitter 

Raad Gennep 
vanaf juni 1992: presidiumlid AR 

11. mei 1986 - mei 1990: lid commissie milieu 
1991 - 1993: bestuurslid PSVI 

12. 1984 - 1990: voorzitter landelijke vereniging voor 
natuurwetenschappen 
vanaf 1987: voorzitter natuurmonumenten Limburg 

13. onderwijs, milieu, landbouw, ruimtelijke ordening 
14. Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. provincie Limburg 
18. nee 
19. Na een onderwijscarrière, waarin ik alle onderwijstypen in de 

praktijk heb meegemaakt, richt mijn werk zich nu op het 
zelfstandig ondernemerschap. In loondienst zijn of als 
zelfstandige opereren levert een ander maatschappelijk 
functioneren op. Bewaking van kostbare tijd, van harde pecunia, 
van het 'schaarse milieugoed', vragen om een voortdurende 
terugkoppeling of het handelen wel een optimale benutting is 
van kansen. Deze vraag stelt men zich vaker in 
ondernemingsland. 
De strakke regelgeving bij werkzaamheden volgens loondienst 
kan enerzijds de inventiviteit belemmeren, anderzijds kan het 
juist een handelen in grote vrijheid opleveren door een 
ontbreken van winstoogmerk. 
Mijn optie voor het Kamerwerk is juist een brug te slaan tussen 
beide maatschappelijke verbanden. Een verdere privatisering 
van overheidstaken, met name in de uitvoeringssfeer met een 
grotere benutting van ons arbeids- en vrijwilligerspotentieel, 
met een overheid die zich beperkt tot kerntaken, staan mij 
hierbij voor ogen. 
Ik ben ingevoerd in de gebieden onderwijs, milieu, landbouw en 
ruimtelijke ordening. Dat zal het kader bepalen waarin ik mijn 
Kamerwerkzaamheden zie liggen. 

kandidaatnummer 110 

1. Jorritsma- van Oosten, JA 
2. Joke 
3. Enschede 
4. 09.10.1941 
5. Generaal Si mondsstraat 1 0 
6. 4333 BT Middelburg 
7. 01180 - 27239 
8. chemie, Rijks Universiteit Leiden 
9. lerares scheikunde en 

schooldekaan VWO, Sted. 
Scholengemeenschap Middelburg 

10. vanaf 1991: voorzitter statenfractie Zeeland 
vanaf 1990: statenlid Zeeland 

11 . 1985 - 1987: statenlid Zeeland 
1982 - 1985: regiovoorzitter Zeeland 
1982 - 1988: lid. land. adviesraad 
1987 - 1988: vice-voorzitter adviesraad 

12. vanaf 1975: lid Stichting Podiumkunsten Middelburg 
vanaf 1991: commissaris Delta Nutsbedrijven 

13. cultuur, onderwijs, milieu, energie, wetenschappen, waterstaat 
en verkeer 

14. Zeeland 
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15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 
18. nee 
19. Na lange tijd actief te zijn geweest (vanaf 1981 ), vooral in de 

provinciale politiek, voel ik me nu 'klaar' voor de Tweede 
Kamer. De afgelopen jaren heb ik het politieke handwerk 
geleerd. In het verlengde daarvan zie ik het kamerlidmaatschaJ 
niet als een 'opstapje' maar meer als een 'bekroning'. 
Vanuit mijn opleiding ben ik zeer geïnteresseerd in wetenschaJ 
en technologie. Innovatie en technologische ontwikkeling zuil~ 
in de komende jaren op alle fronten een niet te onderschatten 
invloed hebben. Ons beleid moet erop gericht zijn alle 
mogelijkheden optimaal te benutten. Zo heeft ons land op het 
gebied van technische opleidingen beslist een goede naam en 
dat moeten we vasthouden en uitbouwen. Ook gaat de eis 
Schoon & Duurzaam een steeds belangrijker rol spelen bij 
nieuwe ontwikkelingen en is 'eco-efficiency' een geducht 
concurrentiewapent Dit gedachtengoed moet gestimuleerd 
worden en daarvoor wil ik me in de Kamer graag inspannen. 
Als voorzitter van een Statenfractie heb ik de laatste jaren 
gefunctioneerd als een generalist. Mijn speciale belangstelling 
gaat vooral uit naar cultuur, onderwijs, milieu, energie, 
wetenschappen, waterstaat en verkeer. Met deze achtergrond 
hoop ik ook in onze Kamerfractie goed inzetbaar te zijn. 

kandidaatnummer 111 

1. Josiassen, G.A.J. 
2. Hans 
3. St. Michielsgestel 
4. 06.06.1949 
5. Dorenbos 7 
6. 5731 EA Mierlo 
7. 
8. HBO bedrijfskunde 
9. hoofd Organisatie en Efficiëncy 

10. geen 
11 . 1989 - 1992: voorzitter afdeling 

Mierlo 
1982 - 1988: voorzitter afdeling Geldrop 

12. vanaf 1988: Rijksgecommitteerde MEAO 
13. financiën, sociale zaken, industrie 
14. Noord Brabant (Zuid-Oost) 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. gemeenteraad 
19. De afgelopen jaren heb ik met veel plezier op plaatselijk nivea~ 

getracht, met het D66-beleid in de hand, de concurrentie van 
plaatselijke partijen te weerstaan. In dit moeilijke proces was e1 

is de D66-wijze van politiek bedrijven een bron van inspiratie. 
Deze verfrissende manier, gecombineerd met toekomstige 
politieke vraagstukken, heeft mijn interesse in de landelijke 
politiek doen toenemen. De belangrijkste pijlers om deze 
vraagstukken aan te pakken zijn mijns inziens pragmatiek en 
respect voor de medemens. Bestuurlijke ervaring, opgedaan 
zowel zakelijk als binnen de partij zullen mij, indien u dat wens\ 
behulpzaam zijn D66 te vertegenwoordigen in de Tweede 
Kamer. 
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kandÎdaatnummer 112 

1. Klrkhof, L.H.A.M., van de 
2. Len 
3. Eindhoven 
4. 22.05.42 
5. A'•jnzichlweg 22 
6. 2341 AC Oegstgeest 
7. 071 - 173708 
8. domoraal economie 
9. hmfd van de afdeling 

Mm.\schappelijke 
Aangelegenheden en 
Volksgezondheid van de VNG 

10. incidenteel advieswerk t.b.v. EK en TK-Ieden en 
BEeStuurdersvereniging 

11. -
12. vanaf 1990: Centraal Bestuur Arbeidsvoorziening 

19!93-1994: Nat. Comite Int. Jaar voor het Gezin 
vamaf 1987: college Verlening Bijstand 
vatnat 1974: fonds Schietbaan Hovius 

13. sott:iale zaken, volksgezondheid, europeessociaal beleid, 
ontwikkelingssamenwerking 

14. Zuid-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Sinds 1977 ben ik hoofd van de Afdeling Maatschappelijke 

Aangelegenheden en Volksgezondheid van de Vereniging 
Nederlandse Gemeenten, tevens plaatsvervangend directeur 
véffi de sector Welzijn. Uit dien hoofde houd ik mij intensief 
bezig met de politieke en maatschappelijke ontwikkelingen op 
het gebied van de sociale zekerheid, arbeidsvoorziening, 
vol<sgezondheid en maatschappelijke dienstverlening, sociale 
vernieuwing, minderheden en emancipatie. Op dit brede terrein 
heb ik ruime ervaring in de politieke en ambtelijke Haagse 
circuits. Belangrijk onderdeel van mijn functie is tevens externe 
representatie van de VNG door het houden van lezingen, 
deelname aan fora etc. en het onderhouden van contacten met 
de media. 
Namens de VNG ben ik lid van het Centraal Bestuur 
Arbeidsvoorziening en van het Social Cammillee van de 
Cruncil lor European Municipalities and Regions. 
Vafl 1971 tot 1977 was ik directeur van het Wit-Gele Kruis 's 
Gr~Yenhage en van de Katholieke Stichting Geestelijke 
Gezondheidszorg voor Den Haag e.o. (voorloper RIAGG). Na 
mijn afstuderen als econoom aan de Katholieke Hogeschool 
TIJburg was ik van 1966 tot 1971. directeur van de Stichting 
Landen in Ontwikkeling in Den Haag, in welke hoedanigheid ik 
o.a._ aan de wieg stond van "Solidaridad", waarvan ik in die 
jaren de campagne leidde. 
Maatschappelijk was ik actief in verschillende besturen: 
Lal!delijk Bestuur Pax Christi (1966-1975), Schoolbestuur 
OeJstgeest (1971-1976), Kerkbestuur Katholieke 
Stutentenparochie Leiden (1975-1987), Provinciale 
Knusvereniging Zuid-Holland (1977 -1988), St. Elisabeth 
ziekenhuis Leiderdorp (1981-1992). In 1992/1993 was ik op 
verzoek van B en W van Oegstgeest interimvoorzitter van de 
Stichting Jeugd- en Jongerenwerk Oegstgeest in verband met 
eer noodzakelijke reorganisatie. Momenteel ben ik nog 
besruurslid van het Fonds Schietbaan Hovius te Den Haag 
(sinds 1974) en van het College voor de verlening van bijstand 
van de gemeente Oegstgeest (sinds 1987). 
Door banen en maatschappelijke nevenactiviteiten heb ik inzicht 
en ervaring verworven in: 
- netwerken en het ontwikkelen daarvan; 
- het politieke bedrijf op het Binnenhof en bij de 
departementen; 
- het ontwikkelen en uitdragen van opvattingen. 
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kandidaatnummer 113 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

Klompenhouwer, K.J.R. 
Kees 
le Chenit (Zwitserland) 
06.06.1954 
Chopinlaan 5 
2253 BR Voorschoten 
071 - 618660 
gymnasium B, doctoraal economie 
diplomaat; thans hoofd v.h. bureau 
Militaire Samenwerking, Ministerie 
van Buitenlandse Zaken 
voorjaar 1993 t/m 20 september 1993: lid landelijke 
programmacommissie 
vanaf 1979-1987: auteur diverse HB en SWB publikaties 
waaronder plan voor Europees economisch herstel 

11. 1983 - 1987: lid en voorzitter landelijke programmacommissie 
1981 - 1984: lid SWB-bestuur 
1979 - 1987: voorzitter div. SWB werkgroepen 

12. vanaf 1992: voorzitter personeelscommissie vereniging Dienst 
Buitenlandse Zaken 
1984 - 1987: voorzitter van Stichting voor Ontwikkeling Sahel
regio in Afrika 

13. sociaal-economisch en financieel beleid, internationale 
economische betrekkingen, EG-beleid, buitenlands beleid, 
defensie, ontwikkelingssamenwerking 

14. Zuid Holland, Zeeland, Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De vergrote Tweede Kamerfractie zal ongetwijfeld behoefte 

hebben aan extra economen: Mensen die aan de hand van 
cijfers voorstellen kunnen doen om de diepgewortelde sociaal
economische problemen van ons land aan te pakken. Daarbij 
moet rekening gehouden worden met het feit dat Nederland 
een open economie heeft en dus afhankelijk is van 
ontwikkelingen in het buitenland. Bovendien is enige 
onderhandelingservaring aan te bevelen. 
In mijn werk heb ik mij diverse jaren bezig gehouden met 
internationale economische kwesties zowel in EG-kader als in 
mondiaal verband. Ik heb daarvan gedurende mijn 
voorzitterschap van de Programma Commissie (van 1983-
1987) en bij het opstellen van het concept 
verkiezingsprogramma 1986 van onze partij veel profijt gehad. 
Tijdens mijn daaropvolgende verblijf in het buitenland (Genève) 
van 1987 - 1992 was ik bij verschillende gelegenheden 
woordvoerder van Nederland, de EG en de gehele Westerse 
groep in internationale economische onderhandelingen. 
Wellicht wilt u bovendien in de fractie mensen zien die zich 
meerdere jaren ingezet hebben voor de partij, die het D66-
beleid hebben helpen vormgeven, en die zijn blijven 
doorwerken toen het onze partij minder goed ging, zoals in het 
begin van de jaren tachtig. Het werken in teamverband moet de 
kandidaten aanspreken. Ik nodig u uit om aan de hand van 
bijgaande lijst met gegevens een en ander na te gaan. 
Ook zult u misschien iets willen weten van de politieke 
opvattingen van betrokkene. 
Ik meen dat 'Andere Politiek' betekent dat de politiek vooral 
meer moet zijn dan het negeren of verhullen van problemen, 
het uitstellen van moeilijke besluiten en het afschuiven van 
verantwoordelijkheden. Politici moeten de moed hebben 
belangen af te wegen, ook als dit voor bepaalde groepen pijnlijk 
is. Dit laatste zal bij de hoge en nog steeds stijgende 
staatsschuld, en de bijbehorende torenhoge rentelasten, 
onvermijdelijk zijn. Tegelijkertijd moet er een beleid doorgevoerd 
worden gericht op structureel herstel van de werkgelegenheid. 
D66 is de afgelopen jaren in de luwte snel doorgegroeid. Wij 
kunnen aantonen dat onze grote partij geen kasplantje is, dat 
bij de eerste koude wind verschrompelt en verdeeld uiteenvalt, 
als we samen in staat zijn een dergelijke 'Andere Politiek' vorm 
te geven. Dat wil zeggen: Bereid zijn financieel verantwoorde 
compromissen te sluiten en deze voor onze rekening te nemen. 
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kandidaatnummer 114 
1. Klut, F.C. 
2. Frans 
3. Den Haag 
4. 08.07.1944 
5. Brouwerstraat 20 
6. 1781 TM Den Helder 
7. 02230 - 23671 
8. MBO-KM 
9. adjudant koninklijke marine chef 

analyse centrum · 
10. vanaf mei 1990: lid gemeenteraad 

Den Helder 
vanaf mei 1993: int. gem. overleg minderheden 

11. geen 
12. april 1985 - december 1986: voorzitter OOO.Eskader 

maart 1987 - maart 1990: voorzitter OOO.Opschool 
vanaf mei 1990: lid A.B. Triade 

13. buitenlandse zaken, Antilliaanse zaken, welzijn 
14. kop van Noord Holland 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. lid Gemeenteraad te Den Helder 
19. Adjudant Onderzeebootbestrijdingsdienst Koninklijke Marine, 

werkzaam als Chef Analyse Centrum bij het Analyse en 
Taktisch Centrum te Den Helder. 
Opleiding en werkniveau door zelfstudie opgewerkt naar HBO 
niveau hetgeen in 1984 is bevestigd door een beroepskeuze 
testuitslag van het arbeidsbureau te Alkmaar. 
Lid van de gemeenteraad voor D66 te Den Helder sinds 
010590. Kandidaatstelling voor de fractie van D66 voor de 
Tweede Kamer voor de beleidsterreinen: 
- Buitenlandse zaken en internationale betrekkingen; 
- Koninkrijkszaken t.a.v. de Nederlandse Antillen; 
- Beleid t.a.v. allochtonen, minderheden en asielzoekers; 
-welzijn. 
Mijn grootste interesse gaat uit naar het buitenlands beleid en 
internationale betrekkingen. 
Door mijn kennis van de Engelse, Franse, Duitse en Spaanse 
taal is het voor mij mogelijk om een bijdrage te leveren aan dit 
beleid. Mijn reeds beperkt aanwezige kennis van de Russische 
taal en cultuur hoop ik in dienst te kunnen stellen van D66 voor 
het ontwikkelen van het beleid t.a.v. Oost-Europa. 
Naast de gebruikelijke beleidszaken binnen het Welzijnsterrein 
heb ik mij gedurende deze zittingsperiode uitvoerig bezig 
gehouden met het beleid voor de Nederlandse Antillen en de 
Antillianen in ons land hetgeen ook aansluit met mijn ervaringen 
in de Nederlandse Antillen en kennis van het Papiamentu. 
Doordat ik in augustus 1994 bij de Koninklijke Marine met 
functioneel leeftijdsontslag ga, komt er veel tijd beschikbaar 
voor mijn politieke werk. 
Dit betekent dat ik geheel ter beschikking ben voor D66. 
Gezien de afgelopen periode geloof ik dat D66, zeker in de 
lokale politiek, de trend heeft gezet voor slagvaardig werken. 
Omdat ik vind dat dit moet worden voortgezet, stel ik mij hierbij 
beschikbaar voor het werk in de Tweede Kamer-fractie ten 
dienste van onze partij. 

kandidaatnummer 115 

1. Koers, J.F. 
2. Jan Frank 
3. Zwolle 
4. 04.06.1966 
5. p/a Vivaldistraat 22 
6. 8031 JC Zwolle 
7. 038 - 223443 
8. bestuurswetenschappen, 

Nederlands Recht, economie 

44 

9. assistent in opleiding, Rijksuniv. Limburg, vakgroep alg. 
economie, sectie openb. financiën 

10. vanaf 1992: lid werkgroep financ. econ. beleid 
11. geen 
12. geen 
13. openbare financiën, defensie, buitenlands beleid 
14. -
15. -
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. ad 1) 

In 1984 ben ik Bestuurswetenschappen gaan studeren aan de 
Rijksuniversiteit Groningen. Vervolgens ben ik Nederlands 
Recht gaan studeren. Na mijn studie heb ik de militaire 
dienstplicht vervuld. Omdat ik zeer geïnteresseerd ben in 
economische politiek ben ik daarna Algemene Economie gaan 
studeren. Voorts ben ik werkzaam als AIO aan de Rijksuniver
siteit Limburg, vakgroep Algemene Economie. Sectie Economie 
van de Publieke Sector. In het kader van mijn AIO-schap hou~ 
ik mij onder andere bezig met onderzoek naar de performance 
of public institutions in the Netherlands". Voor D66 ben ik lid 
van de werkgroep Financieel-economisch overheidsbeleid. 
ad 2) 
In 1966 kwam D66 met een hernieuwde doorbraakgedachte 
van de bestaande politieke structuren. De bestaande politieke 
partijen waren gebaseerd op ideologieën van meer dan een 
eeuw oud en derhalve verouderd. Dit vertaalde zich in de 
praktijk in het bestaan van tal van maatschappelijke problemen 
die door de bestaande politieke partijen veelal niet werden 
gesignaleerd, laat staan opgelost. Dit leidde er vervolgens toe 
dat de kloof tussen burger en politiek steeds meer toenam. 
Nu na al die jaren is een en ander nauwelijks veranderd. De 
maatschappelijke problemen die niet worden opgelost zijn 
alleen maar toegenomen. De meeste problemen waar wij als 
land op dit moment mee te maken hebben spelen al 15 à 20 
jaar. Hierbij kan gedacht worden aan werkloosheid, 
staatsschulden, milieu-emissienormen die niet worden gehaald. 
toenemende criminaliteit, WAO-probleem etc. 
Mijns inziens wordt het tijd de toekomst met nieuw élan tege
moet te gaan, los van allerlei achterhaalde dogma's. Het is met 
andere woorden tijd voor een Alternatief, tijd voor D66. Reden 
om mij voor D66 kandidaat te stellen voor de Tweede 
Kamerverkiezingen. 

kandidaatnummer 116 

1. Kolkman, H.A. 
2. Herman 
3. Groenlo 
4. 08.08.1931 
5. Tereschkovahof 8 
6. 3402 EV IJsselstein 
7. 03408 - 82862 
8. HBO (HTS werktuigkunde) 
9. directeur-eigenaar Vastgoed BV 

10. vanaf maart 1993: voorz. verk. 
commissie 
vanaf juli 1993: voorz. camp. commissie 
vele andere 

11. 1968 - 1974: regio-voorz. Limburg/Utrecht 
1989 - 1992: HB-Iid regio Utrecht 
1968 - 1993: adviesraad en vele andere 

12. vanaf 1993: bestuurslid ANBO 
vanaf 1993: voorz. Stg. Eigen Woning IJsselstein 

13. R.O. en Volkshuisvesting, seniorenbeleid 
14. Utrecht 
15. nee 
16. nee 
17. Prov. Staten van Utrecht, Gemeenteraad IJsselstein 
18. Gemeenteraad IJsselstein 
19. Door mijn werkzaamheden, word ik dagelijks geconfronteerd 

met de problemen op het gebied van VOLKSHUISVESTING en 
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RtiJNMTELIJKE ORDENING in de regio Utrecht en Midden
Nederland. 
066 moet hieraan speciale aandacht besteden in de volgende 
kminetsperiode; niet alleen de huisvesting van de jongeren, 
mmr ook die van de 30- en de 40-ers en van de senioren 
vendienen creatieve oplossingen van D66. 
Het is belangrijk, dat de toekomstige Tweede Kamerleden over 
inflormatie-punten beschikken, die met de laatste 
ontwikkelingen op dit gebied op de hoogte zijn. 
D66 dient ook te beseffen, dat de SENIORENGROEP haar 
speciale eisen en wensen heeft; het wordt een steeds grotere 
e111 belangrijkere bevolkingsgroep, waar terdege rekening mee 
rmet worden gehouden. 
Uit electoraal oogpunt moeten op de kandidatenlijsten regionaal 
belende kandidaten staan en zodoende geven we gestalte aan 
onre wens voor de invoering van een beperkt districtenstelsel. 
MaKimale stemmenwinst, op basis van een goed programma, 
wens ik, na 25 jaar lidmaatschap, voor D66 in het 
vel!l<iezingsjaar 1994. 

kandidaatnummer 117 

1. Koming, J.M. de 
2. Mat"ijn 
3. Brc..~ssel 

4. '25.03.1943 
5. 
6. 
7. 

Bimenweg 10 
1396 KM Saambrugge 
0'2949- 1916 

8. doctoraal rechten, basis doctoraal 
soaologie 

9. directeur eigen BV/adviseur 
conmunicatie 

1 0. incidenteel voorzitter 
11. 1981 - 1985: raadslid Abcoude 
12. va111af 1989: Raad van Advies Max Gelderstichting 

vanaf 1974: wetswinkel 
vanaf 1983: commissie van bijstand Veerstichting Leiden, 
1980-1986 : RAIO selectiecommissie 

13. justitie, mediabeleid, internationale handelspolitiek, 
ouderenzorg, Europa, cultuur 

14. midden 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Jarenlang heb ik in mijn werk de politiek gevolgd. Aanvankelijk 

als verslaggever bij Het Parool en de NOS, de laatste negen 
jaar als communicatie-adviseur. baarnaast was ik raadslid voor 
D66 in Abcoude van 1981 tot 1985 en presenteerde een 
polirtiek televisieprogramma voor de AVRO in 1987-1988. 
In mijn functie van communicatie-adviseur heb ik bestuurlijke 
ervaring opgedaan. Als trainer, adviseur, congresvoorzitter en 
gespreksleider gaf en geef ik richting aan groepen mensen en 
indi:viduen, overwegend leidinggevenden. Mijn werkterrein is 
vaak een podium, maar het podium dat mij het meest 
aanspreekt is dat van het landsbestuur. Daar wil ik graag speler 
op zijn. Ik denk dat we de komende jaren met ingrijpende 
ontwikkelingen en problemen te maken krijgen, waar ik mij 
persoonlijk voor wil inzetten. Ik denk aan het mediabeleid, het 
migratieprobleem en de vervlechting van de Europese en de 
landspolitiek. Met name zou ik de banden tussen nationaal en 
Europees parlement krachtiger willen aanhalen. Ik geloof 
namelijk dat ondanks de in kwaliteit en kwantiteit toenemende 
communicatiemiddelen het veel mensen ontbreekt aan begrip 
van wat er in Den Haag en Europa gebeurt. Ik wil graag aan 
verbetering daarvan werken. 
Ik heb geleerd duidelijk te zijn en uit te leggen waar het om 
gaatt en wat er aan de hand is. Dat zou ik graag doen voor de 
partiu die vrijheid en individualisering koppelt aan solidariteit. 
Naatr mijn oprechte overtuiging is dat het enige uitgangspunt in 
een samenleving die een aantal waarden heeft verlaten en 
nieuve heeft gevonden. En ik ben zo graag in Den Haag. 
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kandidaatnummer 118 

1. .Korvinus, B.A.W. 
2. Berthy 
3. Kebumen (lndonesia) 
4. 06.06.1938 
5. Steynweg 31 
6. 6861 DE Oesterbeek 
7. 085 - 333760 
8. HBS-A, studie psychologie 
9. bestuurder - Dag. Bestuurslid NCO 

(Nat. Cie. Ontwikkelingssamenw.) 
10. geen 
11. geen 
12. vanaf 1985: lid ACM 

(adviescommissie Mensenrechten Buitenlands Beleid 
1979 - 1985: vice-voorzitter Land. Zending Prot, Werken 
vanaf 1984: voorzitter programmacommissie Radio IKON 

13. buitenlandse politiek, ontwikkelingssamenwerking, milieu, 
onderwijs, media 

14. Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Mijn ervaringen en kennis liggen op het terrein van het 

buitenlands beleid (inclusief mensenrechten), 
ontwikkelingssamenwerking, migratie (en Europa), milieu, 
onderwijs, media. 
Ik kan mij overigens vrij snel in een nieuw onderwerp inwerken. 
Naast de in het formulier genoemde instanties ben ik lid van het 
Algemeen Bestuur van de IKON en lid van de Werkgroep 
Mensenrechten van de Nationale Raad van Kerken. Ik 
participeerde in de publicatie "Mensenrechten, voor Armen 
Weggelegd?" van de Evert Vermeer Stichting; publiceerde 
regelmatig in het Dagblad Trouw; had een paar interviews voor 
de TV en IKON-radio. Het houden van lezingen is mij niet 
vreemd. Bij de NCO beheer ik met name de portefeuilles 
Vrouwenbeleid, Onderwijs. 
Ik heb ruime bestuurlijke ervaring: acht jaar NCO, zes jaar bij 
landelijke kerkelijke instanties. 
Ik ben lid van de Vereniging Kinderen uit de Japanse Bezetting 
en de Bersiap '41-'49 (KJBB). 
Graag wil ik mijn kennis, ervaring, capaciteiten blijven inzetten 
voor een 'rechtvaardige' maatschappij. Dat wil ik zeer bewust 
nu in D66 doen. Voor mij houdt dat democratie, vrijheid en 
uitsluiting van vreemdelingenhaat in. 
Door mijn (buitenlandse) contacten met mensen uit diverse 
culturen vind ik het de moeite waard te trachten hun 
uitgangspunten ingang te doen vinden in mijn ongewild toch 
westers ingekleurde denkwijze. 
In D66 treft mij naast de aandacht voor het milieu de inzet voor 
migranten, culturen en een open, creatieve ondogmatische 
sfeer, waarin goed in teamverband te werken valt. Jarenlang 
heb ik mij, zei het op andere wijze, met politieke zaken 
beziggehouden. Nu is het tijd daar direct mede vorm aan te 
geven. 
Ik heb er gewoon zin in en voel mij nu ook goed voorbereid om 
voor D66 in het Parlement mijn opties op een betere 
(wereld)samenleving op enigerlei wijze gestalte te geven. 
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kandidaatnummer 119 
1. Kouwen, H. van 
2. Minneke 
3. Amsterdam 
4. 18.06.1942 
5. Watteaustraat 28 IV 
6. 1 077 ZM Amsterdam 
7. 020- 6628608 
8. Kweekschool V.O. en MBO SD 

HBO SD gedeeltelijk 
9. ambt. bijz. controle cq fraude ambt. 

G.S.D. (sociale dienst) 
10. geen 
11. geen 
12. 1990 - 1996: voorzitter medezeggenschapseemmissie 

(Hilversum) 
lid georganiseerd overleg (Hilversum) 

13. sociale zekerheid, welzijn, kunstbeleid 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. D66 spreekt mij aan, omdat het de enige partij is, die 

vernieuwing van het politieke stelsel voorstaat. 
Belangrijkste punten daarbij zijn voor mij: 
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- de macht van de overheid moet zinvoller uitgeoefend worden; 
- de kiezer moet meer invloed hebben op het handelen van de 
overheid. 
Wat breng ik mee als ik in de fractie van de Tweede Kamer zal 
worden gekozen? 
Mijn jarenlange werkervaring in een ambtelijke organisatie. 
Daar heb ik van dichtbij ondervonden welke gevolgen, werkend 
met regels, bedacht door hen, die het op dat moment voor het 
zeggen hebben, kunnen hebben voor de burger. 
Ik werkte in het onderwijs, in een museum, in de 
gezondheidszorg en de laatste acht jaar als 'fraude-ambtenaar' 
bij een sociale dienst. 
Tevens functioneer ik daar als voorzitter van de 
medezeggenschapseemmissie en behartig ik de belangen van 
het gemeentepersoneel in het Georganiseerd Overleg met de 
gemeentelijke werkgever. 
Tot nu heeft deze regering alleen de bestaande wetgeving 
'gerepareerd'. Het gaat steeds meer ontbreken aan helderheid 
in procedures. Uitvoerders en burgers signaleren dit, maar het 
lijkt wel of men doof is geworden. 
Ik vind, dat een aantal uitgangspunten van onze regelgeving 
heroverwogen moet worden: zo langzamerhand zijn we op het 
punt aangekomen, dat de huidige regelgeving de 
maatschappelijke realiteit niet meer dekt. 
Meer dan ooit is ons democratisch bestel aan herwaardering 
toe, zodat de vervreemding tussen regelgever, uitvoerder en 
burger weer kleiner kan worden. 
We moeten ons, bijvoorbeeld, zeer realistisch bezig houden met 
het feit, dat ondanks de afnemende arbeidsparticipatie, door 
o.a. de verzilvering (in de 'volksmond' de vergrijzing genoemd) 
volledige werkgelegenheid niet meer realiseerbaar is. 
We moeten een nieuwe visie ontwikkelen omtrent de wijze 
waarop en met welke middelen wij reëler omgaan met dit 
probleem. 
Hierbij is mijn praktijkervaring en mijn kennis zeker van nut. 
Ik meen, dat D66 grote behoefte heeft aan mensen uit de 
praktijk. 

kandidaatnummer 120 

1. Kuiper, E.R. 
2. Else Rose 
3. Den Haag 
4. 26.03.1958 
5. 
6. 
7. 

Van Beuningenstraat 84d 
1051 XS Amsterdam 
020- 6812607 

8. conservatorium, prop.rechten, 
PBNA p.r. 

9. vice-voorzitter Raad van het 
Jeugdbeleid, theater en congres 
producent 

10. vanaf 1991: organisatie evenement voor IVSOM D66 
vanaf 1991: deelnemer emancipatienetwerk 

11. 197 4 - 1975: bestuurslid regio Utrecht 
1981 - 1983: secr. afd. Amsterdam 
1980 - 1984: voorzitter, vice-voorzitter en lid AR 

12. 1985 - 1991: bankemployé en directiemedewerker participatie 
maatschappij 
1985 - 1993: zakelijke leiding Nederlands Jeugd Strijkorkest 
vanaf 1990: bestuurslid Internationaal Theaterschool Festival 
leiding diverse campagnes 
lidmaatschap diverse SWB-werkgroepen 

13. sociale zaken, inkomensbeleid, cultuur, Oost Europa, 
jeugdbeleid en aanverwante terreinen 

14. Noord Holland, Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Sinds vijf jaar ben ik lid en vice-voorzitter van de Raad voor he: 

Jeugdbeleid, adviesorgaan van de regering, en houd ik mij 
intensief bezig met werkgelegenheid, inkomens, sociale 
zekerheid, cultuur en algemeen jeugdbeleid. 
De vernieuwing van de verzorgingsstaat zal tijdens de komende 
kabinetsperiode één van de grote vraagstukken zijn. Naast de 
terechte aandacht voor fraudebestrijding is daarbij voor mij 
belangrijk dat het oorspronkelijke doel achter de voorzieningen 
niet uit beeld verdwijnt. Wanneer bijvoorbeeld ouderen en 
zieken zoveel minder geld en zorg dreigen te krijgen, zullen 
onorthodoxe ideeën ontwikkeld moeten worden om ons 
beschavingspeil te handhaven. Ik denk dan bijvoorbeeld aan de 
mogelijkheid van een Sociaal Jaar en aan verzorgingsuren in 
werktijd, zoals genoemd in 'Shaping Structural Change' van de 
OESO. 
Vanuit die gedachten wil ik graag een bijdrage leveren. 
Als directeur van een stichting ben ik verantwoordelijk voor het 
produceren van theaterstukken, de organisatie van congressen 
en werkconferenties. Daardoor ben ik vertrouwd met o.a. 
management, organisatie en p.r. 
In dat kader passen ook mijn recente werkzaamheden voor 
D66: de organisatie van de Oost-West Conferentie in 1990 en 
voor het IVSOM D66: de organisatie van de Oost-West 
Vrouwen Conferentie in 1991, en diverse werkbezoeken vom 
Oosteuropese partijen. Tijdens deze bezoeken geven we kennis 
en ervaring door, die direct worden vertaald in maatschappelijke 
activiteiten en wetgeving. Deze resultaten vind ik heel 
inspirerend! 
Na zo lange tijd commentaar op beleid te hebben gegeven, wil 
ik nu niet aan de kant blijven staan, maar graag meehelpen 
ideeën te ontwikkelen en daar ook de verantwoordelijkheid voor 1 
dragen. 
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kanciis.atnummer 121 

1. Kujjjlers, C.J. 
2. Cata 
3. Relterdam 
4. 14ffi.1953 
5. Def.leuvel 22 
6. 31J EL Poortugaal 
7. 011!0- 17837 
8. gynnasium A, Nederlands recht 
9. beleidsmedewerkster ruimtelijke 

ord~ing en milieu bij VNG 
10. vanaf mei 1990: fractievoorzitter 

raad Albrandswaard 
vanaf december 1991: fractievoorzitter W zuiveringschap 
ZHIEW 
varnat december 1992: voorzitter werkgroep lokaal milieubeleid 

11. 1980 - 1984: bestuurslid/oprichter afd. Wijk bij Duurstede 
12. vanaf 1992: voorzitter bestuur Stichting Bejaardencentrum 

Meeuwenplaat 
13. 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. nee 
19. D66-er zijn is voor mij veel meer dan lid zijn van een politieke 

partij; D66-er zijn is voor mij een tweede natuur, een 
levenshouding. Dat komt tot uiting in de wijze van aanpak van 
(pollieke) problemen: betrokken, open en flexibel, creatief, 
realstisch en uiterst democratisch. 
Alsooleidsmedewerkster van de Vereniging van Nederlandse 
Geneenten heb ik de afgelopen jaren regelmatig ministeries en 
Tweede Kamer bestookt met de wens het rijksbeleid toch vooral 
uitvoerbaar te laten zijn. Regelmatig heb ik geconstateerd dat, 
ondanks alle goede bedoelingen, Den Haag toch vaak zo ver 
van de dagelijkse werkelijkheid staat. Ik wil het nu maar eens 
zelf proberen. 
Voot de toekomstige Tweede Kamerfractie is het naar mijn 
mening vooral zaak de uitstraling te houden die de fractie nu 
heeft: de opstelling, de inhoud van de voorstellen, de wijze van 
politiek bedrijven dwingt respect af en krijgt dan ook brede 
ondersteuning. Binnen zo'n fractie creatief en vernieuwend 
maar ook realistisch bezig zijn: ik zou daar graag een bijdrage 
aan leveren. 

kandidaatnummer 122 

1. Lambrechts, E.D.C.M. 
2. Ursie 
3. Udem (NB) 
4. 14.06.1955 
5. BraLIJkrand 5-17 
6. 5403 LK Uden 
7. 041~- 60731 
8. gymmasium A, geschiedenis, 

politheologie (University of N.C. 
USA:), kunstgeschiedenis, 
onderwijskunde (K.U. Nijmegen), 
enkele cursussen rechten (O.U.) 

9. kun!lthistoricus, lid provinciale staten Noord Brabant 
10. vanaf 1987: lid provinciale staten 

vanaf 1992: bestuurslid bestuurdersvereniging D66 
11. 1982 - 1986: lid steunfractie Uden 

198~ - 1986: penningmeester D66 Uden 
1986>- 1989: voorzitter D66 Uden 
lijsttrekker P.S. 1991 

12. 1981 - 1983: free-lance medewerker Gemeente Museum 
Arnlllem 
1982- 1986·. lid educatieraad Uden 
1982' - 1986: lid commissie Kunstaankopen Uden 
1982 - 1986: opzetten/verzorgen diverse politieke 
scho•ngscurssussen t.b.v. Volkuniversiteit 
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vanaf 1991 : adviseur werving en selectie buitenlandse 
studenten t.b.v. Univarsity N.C. USA 

13. onderwijs, cultuur 
14. Noord Brabant, Limburg, e.a. 
15. nee 
16. ja 
17. Provinciale Staten (lijsttrekker 1991) 

Gemeenteraad (N.V.) 
18. nee 
19. Als D66 straks 'de macht' heeft, hoe zal zij daar dan mee 

omgaan? 
Die vraag lijkt veel mensen, binnen en buiten D66, bezig te 
houden. Ik voor mij ga er van uit dat wij straks met die macht 
even zorgvuldig en verantwoordelijk om zullen willen gaan als 
nu met de oppositie. Ik ga er bovendien vanuit dat er een grote 
mate van consistentie en herkenbaarheid moet zitten in 
beleidsuilspraken nu en straks. Daarom, hoop ik op de 
allereerste plaats dat veel van onze huidige kamerleden in de 
komende periode zullen willen terugkeren, juist om die 
continuïteit van beleid te garanderen. 
Ik hoop daarnaast dat er ruimte zal komen voor een aantal 
'nieuwen', die behoorlijk wat kennis mee zullen brengen: kennis 
op specifieke terreinen, maar ook kennis van wat er leeft bij 
D66 in de regio. 
Tot slot, hoop ik zelf een van die 'nieuwen' te mogen zijn. Ik 
ben ruim elf jaar lid van D66, waarvan zes jaar lid van 
provinciale Staten van Noord Brabant. Heb ondertussen redelijk 
wat ervaring opgedaan in het politieke bedrijf en met de 
maatschappelijke krachten daar omheen. Die ervaring zal ik, als 
u dat wilt, graag voor D66 in de Tweede Kamer inzetten. 

kandidaatnummer 123 

1. Leur- van Os, M. de 
2. Marianne 
3. Heerlen 
4. 01.05.1940 
5. Park de Werve 30 
6. 2274 EV Voorburg 
7. 070 - 3868111 
8. kandidaat Nederlands recht, 

gymnasium B 
9. wethouder 

10. vanaf 1986: wethouder 
vanaf 1992: secr. bestuurdersvereniging 

11. vanaf 1984: raadslid 
1990 - 1992: lid gemeentelijk provinciaal overleg 

12. vanaf 1990: lid VNG commissie Vrouwen en Lokaal Bestuur 
vanaf 1992: plv. lid van het Algemeen Bestuur van het 
Stadsgewest Haaglanden 
vanaf 1990: lid van het Algemeen Bestuur van een Dalton
Scholengemeenschap 

13. volkshuisvesting, welzijn, onderwijs, cultuur 
14. Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Na tien jaar raadslidmaatschap, waarvan acht als wethouder, 

stel ik mij nu kandidaat voor het lidmaatschap van de Tweede 
Kamer. 
De afgelopen jaren heb ik een heleboel praktische ervaring 
opgedaan op het gebied van het openbaar bestuur. 
In mijn portefeuilles (twee perioden) achtereenvolgens: 
onderwijs, sociaal-cultureel werk, sport en recreatie, 
volkshuisvesting en groen. 
Ik heb ondermeer een systeem van budgetsubsidiëring 
uitgewerkt alsmede een volkshuisvestingsplan en een nota 
woonruimteverdelingsbeleid uitgebracht. 
Als wethouder van de kleinste partij in het college wist ik te 
zorgen dat D66-standpunten naar voren kwamen. 
Bij de vorming van het Stadsgewest Haaglanden heb ik in de 
voorfase intensief deelgenomen aan het vooroverleg voor en de 
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constituering van een gewestraadsfractie D66, thans neem ik 
deel aan het fractie-overleg en ben plaatsvervangend lid van 
het algemeen bestuur. 
In het gemeentelijk-provinciaal overleg en nu als secretaris van 
de bestuurdersvereniging heb ik ook landeÎijk binnen de partij 
leren werken. De verschillende gremia daarin en de positie van 
de Tweede Kamerfractie daarbij zijn mij bekend. Het gaat goed 
met D66. Dat moet zo blijven. Ik kan daaraan een bijdrage 
leveren. 

kandidaatnummer 124 

1. Lin, L.C.M. van 
2. Lee 
3. Broekhuizen (L) 
4. 28.03.1956 
5. Sch. Leydeckerstraat 14 

~ 6. 6831 KG Arnhem 
7. 085 - 232928 
8. ·HBO 
9. verpleegkundige 

10. geen 
11. geen 
12. vanaf september 1991: lid bestuur NU'91 

september 1990 - september 1991: lid bestuur WIO 
maart 1989 - september 1990: regiobestuur Gelderland 

13. gezondheidszorg 
14. 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik ben sedert 1974 werkzaam (als verpleegkundige) in de 

gezondheidszorg. Steeds werk en (vervolg-)studie 
gecombineerd en zo achtereenvolgens de diploma's A
verpleging (1977), B-verpleging (1979) en HBO-inrichtingswerk 
(1987) gehaald. 
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Van 1982 tot 1987 was ik bestuurslid van de Groep 
Gezondheidszorg Renkum (AbvaKabo). 
Vanaf het begin ben ik betrokken geweest bij de 'witte woede'. 
De Verpleging in Opstand (V.V.I.O.) streefde naar 
positieverbetering van de verplegende en verzorgende 
beroepsgroep. 
Da categoriale belangenbehartiging botste met organisaties als 
de AbvaKabo en CFO. De Nederlandse Maatschappij voor 
Verpleegkunde, de NMV werd vanaf eind 1990 een 
fusiepartner. 
Ik heb in die tijd mijn 'beroepscarrière' beëindigd. 
Door part-time nachtdienstwerk te gaan doen heb ik me van 
september 1990 tot halverwege 1992 actief en met succes met 
de fusie tussen beide organisaties bezig kunnen houden. 
In die periode werd ik door de leden achtereenvolgens ge- en 
herkozen als lid van het hoofdbestuur van de WIO, het 
overgangsbestuur en lid van de kernraad/hoofdbestuur van de 
NU'91. Deze functie vervul ik tot op heden. 
Vanuit de bekendheid met de problematiek in de 
gezondheidszorg en met de idee een bijdrage te kunnen 
leveren aan verbetering en verandering van de 
gezondheidszorgstructuur/cultuur stel ik me kandidaat voor de 
Tweede Kamerfractie van D66. 
Een overheid die algemene belangen regelt en bewaakt, doch 
ruimte geeft aan individuen en groepen tot eigenrichting zijn 
voor mij geïnterneerde begrippen. 
Pragmatische benadering, openheid, het ter discussie stellen 
van automatismen en 'vanzelfsprekendheden', geloof in de 
verantwoordelijkheid van de individuele burger en het vermogen 
eigen keuzen te maken. 
Deze uitgangspunten hebben me geholpen om voor de 
verpleging nieuwe kansen te creëren binnen de vastgeroeste 
gezondheidszorgstructuur. 
Ik wil graag met dezelfde attitude als lid van D66 het algemene 
belang dienen. 
Ik doe dat niet met partij-ervaring, doch breng mijn 

bestuurservaring, elan en kennis van de gezondheidszorg mee 

kandidaatnummer 125 

1. Maanen, E.J.T. van 
2. Annelies 
3. Den Haag 
4. 01.02.1940 
5. Groeneveltstraat 34 
6. 3882 XG Putten 
7. 03418 - 51241 
8. PABO, management, organisatie 
9. coördinator afd. introductie 

, 
asielzoekerscentrum 

10. vanaf 1989: regio HB lid 
11. 1984 - 1989: vice-voorzitter organisatie R.B. Gelderland 
12. 1984 - 1990: voorzitter ouderraad R.S.G. Harderwijk 
13. onderwijs, welzijn, minderheden, ouderen 
14. Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik stel mij kandidaat voor de Tweede Kamer omdat ik vanuit dl 

werkvloer nu een vertegenwoordigende functie wil aanvaarden 
in de beleidsmatige sfeer. Ik heb niet de pretentie de wijsheid r 
pacht te hebben, maar wil namens en samen met 
kiezer/achterban een democratisch leefklimaat opbouwen waar 
ieder zich in thuis kan voelen en gelukkig is. 
Na dertig jaren deskundigheidsopbouw binnen het onderwijs, 
recreatie, ouderenwerk, emancipatiewerk en asiel
vluchtelingenwerk, wil ik deze kennis aan de basis omzetten in 
een beleidsbeïnvloeding waar de achterban zich in herkent. 
Daarnaast vind ik dat witte vlekken in Nederland ook 
vertegenwoordigd moeten zijn in de Tweede Kamer. Na bijna 
dertig jaren wonen en werken op de Veluwe denk ik een 
mentaliteit te hebben leren kennen, die gerespecteerd dient te 
worden, maar niet als eeuwigzaligmakend gekenmerkt moet 
worden. 
Rekening houden met, het werken aan, en het uitdragen van 
het democratisch gedachtengoed van D66 staat bovenin mijn 
vaandel. ledere individuele kiezer heeft het recht zijn of haar 
gekozen vertegenwoordiging daaraan te herinneren. Als 
gekozen Tweede Kamerlid zie ik het als mijn plicht de 
kiezer/achterban te informeren en te raadplegen alvorens een 
duidelijke mening te kunnen vormen. 
Door mijn praktische en vaak leidinggevende ervaring op het 
werkveld denk ik beleidsmatig objectief te kunnen denken. 
Stressbestendig, flexibel en workaholic zijnde zal ik mij goed 
kunnen aanpassen in de georganiseerde chaos die fractie D66 
Tweede Kamer heet. 
Als perfectionist kan ik lastig zijn voor mijn omgeving, maar 
verantwoordelijk zijn voor een goed produkt brengt 
perfectionisme met zich mee. 
Het vertrouwen in mij gedaan zal ik niet beschamen. 

kandidaatnummer 126 

1. Maas. E.F. 
2. Erna 
3. Utrecht 
4. 09.12.1929 
5. Van Heemstralaan 4 
6. 6814 KH Arnhem 
7. 085 - 420815 
8. Montessorilyceum Zeist, hogere 

technische school voor de 
Bouwkunde Utrecht, Koninklijke 
Luchtvaart Maatschappij KLM 
Schiphol, afdeling Gebouwen Buitenland, Publicist Elseviers 
Weekblad Amsterdam, Academie van Bouwkunst Amsterdam 
(Einddiploma Hoger Bouwkunst Onderricht) 
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9. direrteur/architect Vereniging Gelders Genootschap enz. 
10. lid tnanciële commissie D66 

voetzitter kerngroep ad hoc Kunsten D66, t.b.v. 
Verlkiezingsprogramma 1994-1998 

11. 197'5 - 1979: penningmeester hoofdbestuur D66 
1976 - 1978: mede-oprichter en bestuurslid Politiek Scholings
en Vormings Instituut D66 (PSVI) 
1976 - 1978: bestuurslid Stichting Wetenschappelijk Bureau 
D66 (SWB) 
1978 - 1981 : voorzitter regio Gelderland D66 
1979 - 1982: voorzitter Financiële Commissie D66 
1981 - 1982: Lid Provinciale Staten van geiderland 
1981- 1991: Lid Omroepraad (KB 16-7-1981) 
1985 - 1992: penningmeester PSVI 
1986 - 1987: lid Provinciale Staten van Gelderland 
1989 - 1993: voorzitter afdeling Arnhem 

12. lid van Raad en van het bestuur van de Internationale School 
voor Wijsbegeerte (ISVW) te Leusden 
lid Bestuur Vereniging Vrienden van Sensbeek te Arnhem 
lid Commissie ex artikel 61 GW, Bedrijfsgezondheidszorg, 
namens de kleine organisaties 
lid Bestuur Stichting Kunstprijs Oost-Gelderland 

13. financiën, juridische zaken, ruimtelijke ordening en 
volkshuisvesting, kunst en cultuur 

14. Gelderland 
15. nee 
16. nee 
17. geen 
18. gemeenteraad Arnhem 
19. Ik wil de hoogst mogelijke niet verkiesbare plaats bereiken op 

de definitieve landelijke lijst van 70 kandidaten voor de Tweedê' 
Kamer. 
U kunt mij voor beide poststemmingen bovenaan uw lijst van 
voorkeur plaatsen. Ons huishoudelijk reglement, onverbiddelijk 
als het is, regelt dat ik sowieso onderaan de definitieve 
landelijke lijst wordt geplaatst. Zà wil ik aan de 
verkiezingscampagne meedoen en 'netwerken' voor de partij. Ik 
reageer van nature op een oorspronkelijke manier. Mijn 
ervaring is dat dit vrijwel altijd goed spoort met onze 
verkiezingsprogramma's. Dat is dus mooi meegenomen. 

kandidaatnummer 127 

1. Maassen, M.M.C. 
2. Martin 
3. Apeldoorn 
4. 21.12.1959 
5. Heul18 
6. 1811 GL Alkmaar 
7. 072- 151351 
8. doctoraal politicologie, algemene 

economie en maatschappijleer als 
eerste graads docentenopleiding 

9. docent economie, 
gemeenteraadslid, beleidscoördinator NVSH 

10. vanaf maart 1990: gemeenteraadslid 
11 . diverse periodes van 1977 - 1990: fractiemedewerker 

1981 - 1984: wethoudersassistent 
1981 - 1985: wijkcontactpersoon D66-Jordaan 

12. vanaf maart 1990: beleidscoördinator NVSH 
13. eco~omische zaken. sociale zaken, binnenlandse zaken en 

volkshuisvesting 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. voOlf de Alkmaarse gemeenteraad 
18. voo11 de Alkmaarse gemeenteraad 
19. In de politicologische literatuur wordt democratie vaak 

beschouwd als een wijze van besturen waarbij iedereen het 
reci1 en de mogelijkheid heeft, op voet van gelijkheid mee te 
beslssen over aangelegenheden waarvan hij/zij de gevolgen 
ondervindt. Democratie is niet een zaak van alles of niets, maar 
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veeleer een kwestie van meer of minder. In de 90'er jaren zijn 
de marges van het 'meer of minder' ogenschijnlijk smaller dan 
ooit. Binnen die smalle marges valt het vele politieke partijen 
zwaar hun eigenheid voor het voetlicht te brengen. 
Of het nu gaat om het financieringstekort, of het aantal te 
bouwen cellen, over het milieu of het werkgelegenheidsbeleid, 
de koorklanken van de meeste partijen schallen één richting uit. 
Daarbinnen wordt D66 vaak voor een zanger van valse noten 
aangezien, omdat de toon en de keuze van bepaalde ritmes 
niet vanzelfsprekend dezelfde zijn als die van 'de anderen'. 
Bij de vragen rond de woningbehoefte in Nederland staat voor 
ons niet de kwantiteit, maar de kwaliteit voorop. (De D66-fractie 
waar ik zelf deel van uitmaak schakelde bijvoorbeeld de 
Universiteit van Amsterdam in om de provinciale cijfers van het 
aantal te bouwen woningen binnen het zogenaamde HAL
gebied kritisch door te lichten. Zij werden gewogen en veel te 
zwaar bevonden ... ) 
D66 roept niet dat Nederland steeds onveiliger en crimineler 
wordt, om ondertussen angstbevorderende voorstellen te 
lanceren. Ook hier: de kritisch-realistische zin boven 
populistisch gebral ... 
De WAO-problematiek los je niet op door een strikt monetaire 
visie te hanteren, maar door de oorzaken van de volumegroei 
aan te pakken ... 
En werkloosheid dring je niet terug met 0,4% minder 
financieringstekort, maar vooral met een sturend 
werkgelegenheidsbeleid ... 
Oorzaken en gevolgen lijken soms simpel, zeker wanneer je 
zaken eerst grondig analyseert. Zo'n houding van eerst 
analyseren en vervolgens niet-dogmatische oplossingen 
aandragen wordt soms als 'vaag' afgedaan, omdat je niet voor 
iedere vraag direct een pasklaar antwoord gereed hebt. Je zingt 
zogezegd niet met de (meerderheids-)muziek mee. De tonen 
die er dan uit de anarcho-liberale kelen komen, klinken mij 
echter als puntgave muziek in de oren. 
In een club met een dergelijke mentaliteit voel ik mij al sinds 
mijn post-puberteit geheel op mijn plaats. 
Ik zou er dan ook niets op tegen hebben om in een uitgedijde 
Kamerfractie mijn deuntje mee te blazen ... 

kandidaatnummer 128 

1. Manvis, E. 
2. Edith 
3. Amsterdam 
4. 09.08.1934 
5. Meerewijck 47 
6. 2451 XD Leimuiden 
7. 01721 - 7356 
8. MMS - Schoonheidsspecialiste 
9. logistieke bedrijfsorganisatie 

10. vanaf voorjaar 1991: raadslid 
fractievoorzitter 

11. geen 
12. vanaf voorjaar, 1992: lid SWB-werkgroep Volksgezondheid 
13. volksgezondhek milieu -
14. Jacobswoude 
15. ja 
16. ja 
17. D66 
18. nee 
19. Tweeëneenhalf jaar geleden (voorjaar 1991) heb ik -na de 

herindeling- zelf de partij D66 opgericht in de gemeente 
Jacobswoude. Dit heeft geresulteerd in 1 zetel. 
Sinds die tijd functioneer ik als raadslid en fractievoorzitter in de 
gemeenteraad van Jacobswoude. Dit houdt in dat ik alle 
commissies in mijn portefeuille heb en tevens geheel 
zelfstandig de raadsagenda onder mijn beheer heb, zonder 
steun van de fractie. 
Wat betreft de commissies ben ik voornamelijk gespecialiseerd 
in de baggerproblematiek van de Brasemermeer; daarbij heb ik 
mij sterk gemaakt dat er geen illegale bagger gestort wordt in 
de Brasemermeer. 
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Verder ben ik lid van de Commissie nieuw Gemeentehuis. 
Met betrekking tot andere maatschappelijke functies, kan ik nog 
vermelden dat ik lid ben van de SWB-werkgroep Volksgezond
heid. Deze werkgroep heeft zich onder andere bezig gehouden 
met infibulatie (= vrouwenbesnijdenis). Dit heeft geresulteerd in 
een wet, waarin het verbod op vrouwenbesnijdenis in algemene 
zin is vastgelegd (d.w.z. noch mutilatie noch alternatieve 
oplossingen zijn toegestaan). 

kandidaatnummer 129 

1. Maijers, A.W.C. 
2. Ad 
3. Purmerend 
4. 27.06.1947 
5. Cluysenaerstraat 19 
6. 6412 ll!K Heerlen 
7. 045 - 72il276 
8. middelbare tuinbouwopleiding, 

reisleiding opleiding 
9. directeur WV Voerendaal 

1 0. vanaf 1990: werkgroep SWB 
vanaf 1992: a.i. regiobestuur, afd. Heerlen 

11. geen 
12. zie toelichting 
13. toerisme, volksgezondheid 
14. Zuid Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. woningbouwvereniging klachtencommissie 
18. ad interim regiobestuur Zuid Limburg 
19. Profiel, mijnerzijds 

Ik doe al 25 jaar politiek bedrijven op zowel lokaal als landelijk 
niveau. 
Ik ben o.a. lid geweest van verschillende 
volksgezondheidscommssies, woningbouw commissaris lid, acht 
jaar steunfractielid in Heerlen, ombudswerk onder auspiciën van 
WVC, klachtencommissielid van bejaardenhuis Heerlen. 
Nu ben ik werkzaam voor D66 regiobestuur afdeling Heerlen en 
voor bemiddelings-contlieten uitpluizen binnen de partij. Ik ben 
werkgroeplid SWB volksgezondheid. 
Ik ben werkzaam als directeur WV Voerendaal, ook daar 
verschillende functies. 
Verder heb ik een sterke verbaal en brede interesse in 
maatschappelijke problemen zoals het hele sociale 
maaatschappelijk welzijn en vanuit het toerisme natuurlijk. 
Vooral het Limburgse gaat mij zeer aan, hoe meer Limburgers 
mee doen, hoe beter. 

kandidaatnummer 130 

1. Meiresonne, L.J. 
2. Fien 
3. Eethen (NB) 
4. 25.05.1941 
5. Tjotterkade 69 
6. 2725 GZ Zoetermeer 
7. 079- 417179 
8. doctoraal Nederlands Recht 
9. directeur stichting recreatie 

10. vanaf 1986: ad hoc lid steunfractie 
gemeenteraad Zoetermeer 

11. 1987 - 1993: algemeen bestuur SWB 
1988 - 1992: algemeen bestuur PSVI 
vanaf 1990: raad van advies IVSOM 

12. vanaf 1990: voorzitter bestuur BOVOS (Stichting 
Welzijnsprojecten Zoetermeer) 

13. defensie - en buitenlandse zaken, staatsrechtelijke en 
binnenlandse zaken, inrichting en beheer groene ruimte. natuur 
en recreatie 

14. Zuid Holland resp. Randstad 
15. nee 
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16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Lid van D66 sedert 1980. Volg de politieke ontwikkelingen 

aandachtig. Op grond van mijn leeftijd en ervaring denk ik el!' 
positieve bijdrage te kunnen leveren aan het werk van de 
Tweede Kamerfractie. 
Door mijn achtereenvolgende functies in de krijgsmacht, bij d< 

gemeentelijke overheid (voorlichting en public relations) en mi 
werk bij een landelijk non-profit-samenwerkingsverband voor 
recreatie, toerisme en natuurbescherming denk ik me nuttig te 
kunnen maken op de terreinen 
- algemeen bestuur/staatsrechtelijke en binnenlandse zaken; 
- defensie- en buitenlandse zaken; 
- inrichting en beheer van de groene ruimte: natuurbeheer, 

openluchtrecreatie, ruimtelijke ordening. 
Vanuit mijn maatschappelijke functie heb ik zitting in 
adviesraden van de regering op de volgende terreinen: 
- ruimtelijke ordening; 
- landinrichting; 
- bosbeleid; 
- nationale parken; 
- openluchtrecreatie. 
Het functioneren in deze raden en commissies heeft mij in eer 
netwerk van organisaties, instanties en personen ingevoerd 
waar naar mijn verwachting de hele fractie voordeel van kan 
hebben. 
Het nuchtere pragmatisme van D66 biedt naar mijn mening ee 
goed uitgangspunt voor het bedrijven van politiek die niet op 
voorhand door ideologie of dogmatiek in een bepaalde richtin! 
wordt gedreven. D66 zal naar mijn mening goede opvattingen 
(althans door ons goed geachte opvattingen) van andere 
partijen moeten steunen. Vooral echter zal op basis van ons 
verkiezingsprogramma mede moeten worden gezocht naar 
creatieve oplossingen voor nieuwe problemen. De 
democratische besluitvorming zal de burger centraal stellen, 
waardoor deze zich zowel individueel als in groepsverband 
verantwoordelijk kan voelen voor de samenleving die hij/zij 
mede zelf vorm moet geven. De commercialisering van de 
samenleving mag niet zover gaan dat het overheidsbeleid een 
situatie laat groeien waarin het recht van de sterkste zegeviert 
De zwaksten in de samenleving mogen niet onder het 
bestaansminimum zakken wanneer D66 in de regering zou 
komen. Ook andere regeringen zouden dat niet mogen laten 
gebeuren! 

kandidaatnummer 131 

1 . Mertens, C. 
2. Chel 
3. Tjimahi (Java, Indonesië) 
4. 08.01.1939 
5. 
6. 
7. 

Torenven 1 0 Zunderdorp 
1 027 AM Amsterdam 
020 - 6369622 

8. wis- en natuurkunde, geneeskunde 
(2 kand.ex.) 

9. directeur adviesbureau (onderwijs, 
onderzoek- en informatie-beleid; 
technology transfer) 

10. geen 
11 . 1969 - 1970: vice-voorzitter afdeling Amsterdam 

1970 - 1972: lid HB, later DB van D66 
1973 - 1977: lid Tweede Kamer voor D66 

12. vanaf 1991 : vice-voorzitter Landelijke Nierpatientenver. LVD 
13. onderwijs, wetenschap en technologie, informatiebeleid. 

economische zaken, volksgezondheid 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. voor de Eerste Kamer (nr. 13 = 1 • opvolger) 
18. in Amsterdam (voor een onverkiesbare plaats) 
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19. Zoa hierboven al is aangegeven, ben ik eerste opvolger op 
onz•Eerste Kamer lijst. Daarmee lijkt de kans op intrede in de 
Sernat volgend jaar niet te veronachtzamen. 
Per.oonlijk zou ik daar de voorkeur aan geven, boven het 
Twmde Kamer lidmaatschap, omdat in de Senaat -qua 
aandacht- de structurele problemen beter tot hun recht komen. 
Daa1bii hebben de senatoren, anders dan de Tweede Kamer 
leden, minder last van het verschijnsel, dat de 
professionalisering van de politiek de participatie van de 
burgers en de noodzakelijke aanpassingen van de politieke 
partijen belemmert. 
Niettemin: in de Tweede Kamer moeten de komende jaren de 
fundamenten worden gelegd voor een aantal structurele 
veranderingen: in industrie en dienstverlening, in de 
volksgezondheid, in het openbaar bestuur; en dit bij een aantal 
belangrijke randvoorwaarden als: vergrijzing, terugtredende 
overheid, Europese markt. Daarbij zal de vernieuwing niet los 
mogen raken van de continuïteit, en de ervaring, bij voorbeeld 
van iemand 
- die als zelfstandig consultant al jaren lang opereert op het 

grensvlak van bedrijfsleven, hoger onderwijs en onderzoek, 
en overheid; 

- die aan den lijve heeft meegemaakt wat het betekent om 
door het dal van ziekte en arbeidsongeschiktheid te gaan, en 
daar weer uit te komen; 

- die -op grond van zijn verleden als oud-lid van de Tweede 
Kamer- kan helpen voorkomen, dat de geschiedenis van 
1981/1982 zich herhaalt, toen binnen anderhalf jaar D66 van 
zeventien zetels terugviel naar zes. 

Vandaar mijn kandidatuur. 

kandidaatnummer 132 

1. Meij, S.A. 
2. Adriaan 
3. Oldemarkt 
4. 15.09.1939 
5. Zuideinde 56 
6. 7941 GJ Meppel 
7. 05220 - 564 70 
8. HBS-A, zelfstudie 
9. directeur-publicist 
10. vanaf juni 1993: bestuurder Meppel 
11. 1983 - 1989: bestuurder 

Weststellingwerf 
12. geen 
13. finamciën, economie 
14. Drenthe 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. nee 

kandidaatnummer 133 

1. Meiyer, M.J. 
2. Martien 
3. Zwolle 
4. 27.10.1942 
5. Alblas 9 
6. 8032 BD Zwolle 
7. 038- 542950 
8. middelbaar technisch 
9. zelfstandig 

10. geen 
11. geen 
12. vanaf 1985: adviseur 
13. justitie 
14. gem voorkeur 
15. ja 

16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Na een middelbaar technische opleiding werkte ik in 

verschillende vrije beroepen, uit hoofde waarvan ik o.a. 
assurantie, commercieel-, verbintenissen- en strafrecht 
studeerde. 
"Sinds het betaalbaar worden van de decoder staat de 
omroepbijdrage gelijk aan afpersing, temeer daar u gratis naar 
commerciële zenders kunt kijken en luisteren. Een dak boven 
het hoofd en een beperkte hoeveelheid energie behoren tot de 
primaire levensbehoeften, weshalve u alle daarop rustende 
heffingen ten onrechte heeft betaald. 
Wanneer u kunt bewijzen dat u voor de grond waarop uw (niet 
luxe) woning is gebouwd meer dan de kostprijs heeft betaald, 
kunt u het meerdere met rente terugvorderen (het zal de 
denkers onder ons geen moeite kosten te beredeneren dat het 
realiseren van woekerwinsten op noodzakelijke levensbehoeften 
gelijk staat aan zwarte handel, waar tijdens en zelfs na de 
laatste wereldoorlog personen om zijn geëxecuteerd). 
Sinds het van kracht worden van het Nieuw Burgerlijk Wetboek 
is het mogelijk de schade welke u door bovengenoemde 
onterechte heffingen en betalingen heeft of had, met rente terug 
te vorderen." 
Dit is een klein gedeelte uit een traktaat van een instelling 
waarvan ik juridisch en economische adviseur ben. Dit pamflet 
bevatte slechts 18 van de vele items waarin de burger onrecht 
wordt aangedaan. Het is in Zwolle verspreid en de reacties 
waren zo massaal dat men tot een ledenstop moest besluiten 
omdat men (bij gebrek aan kader) het werk niet meer aan kon. 
Men hoeft niet over een overmatig IQ te beschikken teneinde te 
begrijpen dat hier voor een partij als D66 op het electorale 
vlak -vermits een juiste aanpak- de mogelijkheden voor het 
grijpen liggen. 
Of de fractie zowel in de juridische alsook in de financieel
economische discipline nog wat expertise kan gebruiken kunt u 
zelf nagaan wanneer u de kwaliteit van haar verrichtingen 
gedurende de afgelopen jaren beoordeelt. 

kandidaatnummer 134 

1. Mulder, C.P. 
2. Kees 
3. Vlissingen 
4. 13.03.1946 
5. Dumasstraat 163 
6. 3076 HJ Rotterdam 
7. 010- 4192528 
8. HBS, Kweekschool, MO-B Engels 
9. docent Engels VWO-HAVO 

1 0. vanaf 1990: gemeenteraadslid 
Rotterdam 

11 . 1982 - 1988: lid afdelingsbestuur Rotterdam 
1'981 - 1985: voorzitter verkiezingscommissie Rijnmond 

12. vanaf 1990: bestuurslid Recreatieschappen 
vanaf 1988: redacteur Vakbondsblad 

13. milieu, verkeer en vervoer, werkgelegenheid, onderwijs, 
afvalbeleid, ruimtelijke ordening, ambtenarenzaken 

14. Zuid Holland, Rotterdam 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Rotterdam 
18. nee 
19. Ik ben beslist niet de enige kandidaat die reeds lang actief 

D66-er is en ook wellicht niet het enige gemeenteraadslid uit 
een grote stad. Toch meen ik me beschikbaar te moeten stellen 
voor een kamerlidmaatschap, omdat er in een toekomstige, 
sterk vergrote fractie misschien behoefte zal zijn aan mijn 
specifieke deskundigheid op de aangegeven beleidsterreinen. 
Die zie ik dan bovendien vanuit een grote-stadsoptiek, hetgeen 
een nuttige invalshoek is, en aanvullend op fractieleden met 
een meer rurale oriëntatie. 
Verder vind ik, dat een grote fractie een zekere geografische 

OVERZ/Cff KANDIDATEN INTERNE VERKIEZINGEN TWEEDE KAMER. oktober 1993 51 



spreiding van herkomst moet vertonen, ook in verhouding tot 
bevolkingsdichtheid van gebieden. Er wonen in Groot
Rotterdam nu eenmaal ruim een miljoen mensen en zij dienen 
zeker in het landsbestuur vertegenwoordigd te zijn. Op het 
gebied van regio-vorming en bestuurlijke vernieuwing heeft dit 
gebied een voorsprong en ook die ervaringen kunnen een 
nuttige inbreng zijn. Natuurlijk ben ik bereid alles te doen wat 
voor fractie en partij nuttig kan zijn, ook buiten mijn directe 
voorkeuren. 

kandidaatnummer 135 

1. Muller, H.R. 
2. Hans 
3. Den Haag 
4. 28.01.1943 
5. Sportpad 4 
6. 2743 CE Waddinxveen 
7. 01828- 12196 
8. drs. rechten, staatkundige 

studierichting 
9. oud-directeur NVM, beschikbaar 

als interim-manager 
10. vanaf 1980 (met onderbrekingen) lid commissie 

volkshuisvesting 
vanaf 1992: werkgroep Schiphol 

11 . 1978 - 1986: fractievoorzitter raad Gouda 
vanaf 1977: div. ad hoc functies 

12. 1972 - 1974: voorzitter Sen. cie Delft 
1980 - 1987: gecommitteerde CIVOB 
1987 - 1989: voorzitter sectie huisvesting Stg. Welzijn Ouderen 

13. midden- en klein bedrijf, volkshuisvesting, binnenlandse zaken 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De politiek boeit mij al jaren en ik ben er op allerlei manieren in 

actief (geweest). Binnen D66 o.a. als lid van de Goudse 
Gemeenteraad, maar ook in de keuze van mijn studie heeft 
deze belangstelling een rol gespeeld. In mijn dertigjarige 
loopbaan bij zowel (semi)overheid als bedrijfsleven kwam 
eveneens het politieke proces naar voren. Binnen en buiten het 
werk was inspraak en overleg van belang. Juist deze 
gemengde, generale achtergrond biedt een basis voor het 
kamerlidmaatschap. 
Ideologie is niet mijn sterkste kant. Vanuit het programma zal ik 
het kamerwerk pragmatisch benaderen. Veel waarde hecht ik 
aan een op overleg met betrokken partijen gebaseerde 
voorbereiding en een besluitvorming die leidt tot uitvoerbare, 
controleerbare en binnen de maatschappij gedragen wetten en 
andere maatregelen. 
Mijn belangstelling gaat naast volkshuisvesting en binnenlands 
bestuur vooral uit naar het midden- en kleinbedrijf. Een sector 
die erg veel bijdraagt aan de economie en de werkgelegenheid. 
De aandacht vanuit de overheid ervaar ik in dit licht als volstrekt 
onvoldoende en vaak te ver afstaand van de praktijk. 
Waarom binnen D66 zult u vragen. Het antwoord is simpel. Ik 
voel mij al meer dan vijtien jaar prima thuis in onze partij. 

kandidaatnummer 136 

1. Musters, M.J. 
2. Martien 
3. Bergen op Zoom 
4. 19.12.1954 
5. Leurschans 40 
6. 4651 WJ Steenbergen 
7. 01670 - 64936 I 01640 - 55503 
8. HBO 
9. leraar 

10. geen 

52 

11. januari 1988 - januari 1993: 
ondersteuner 066 Roosendaal 

12. geen 
13. algemeen bestuur, onderwijs, 

justitie, woningbeleid 
14. Zuid/West-Nederland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. is hiertoe wel bereid 
19. Mijn naam is Martien Musters, 

vader van twee prima kinderen en 
leraar aan een MBO-school. Na 
jaren van verenigingsactiviteiten 
varierend van carnavalstichting tot Jongerenkoor, is het mijn 
streven om uw vertrouwen te krijgen en zo onze politieke partij 
te gaan vertegenwoordigen. Grote doelen die mij beroeren: 
democratisering van bestuur. Nog te veel wordt indirekt of door 
aangewezen vertegenwoordigers uit belangengroepen maar 
bepaald wie uw belangen gaat behartigen. Een slechte zaak, 
omdat betrokkenheid en verantwoordelijkheid van iedere burge~ 
wordt ondergraven. Dat de politiek niet genoeg leeft in de 
samenleving is dan logisch. 
Taalgebruik: Het onduidelijke woordenspel, op alle nivo's, waar 
hele betogen vol nietszeggendheid de tijd moet vullen totdat e1 
eindelijk een, liefst kiezerslokkende, specialistisch gedrogt 
langzaam duidelijk mag worden, betrekken de burger niet bij 
"de zaak". Duidelijke standpunten die best mogen veranderen 
als daar argumenten voor zijn! Misschien dat .onze. 
besluitvorming binnen parlement en samenleving meer 
slagvaardig wordt meegevoerd. 
Uitkeringen: De kriteria waarop iemand een beroep mag doen 
op onze sociale voorzieningen en de slechte bewaking van die 
uitkeringen baart mij zorgen. Ook de keuze g.e.en sociale 
rechtvaardigheid als beleid opnieuw vorm te geven, maar 
rigoureus snoeiwerk toe te passen om de getallen te laten 
kloppen is een a-socialisering van beleid die een nieuwe 
oplossing krijgen. 
Buitenlanders: In onze tijd van arbeidskrapte en 
integratieproblemen zou een onderzoek naar grenzen van 
opnamesnelheid en opnamekapaciteit t.a.v. buitenlanders van 
onze samenleving moeten worden verricht. 
Een heldere discussie/beleid zal dan het belang van de 
buitenlander en de oorspronkelijke Nederlander beter gediend 
zijn, dan door het negeren van signalen. Onderwijs, Justitie ... 
er is geen plaats meer. Jammer. Als U een reactie wilt geven 
dan lees/hoor ik die graag van U. 

kandidaatnummer 137 

1. Netten, R.M. van 
2. Roelof 
3. West-Terschelling 
4. 11.10.1965 
5. Joh. Wierlaan 84 
6. 3734 XE Den Dolder 
7. 030 - 286484 
8. bestuursambtenaar -

milieuplanologie 
9. gemeentelijk milieu-ambtenaar 

10. vanaf 1990: gemeenteraadslid Zeist 
vanaf 1992: adviesraad 

11. 1987 - 1990: secretaris afdeling Zeist 
12. geen 
13. -
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Zeist 
19. Een nieuwe fractie in oprichting. 

Een nieuwe fractie representatief voor de D66-kiezer. 
D66 een club van enthousiaste mensen met een praktische en 

OVERZICHT KANOIDATEN INTERNE VERKIEZINGEN. oktober 1993 TWEEDE KAMEP C 



reaUistische kijk op politiek bedrijven. 
PoliWek waarin de mens centraal staat in een leefbare 
sarm/eving. 
De -&erwach\ingen zijn voor D66 hoog gespannen. De nieuwe 
fractie heeft dan ook een belofte in te lossen. Daarvoor zijn 
naast filosofen ook doeners nodig voor het politieke handwerk. 
Een fractie die niet functioneert vanaf de zijlijn, maar middenin 
de politieke realiteit. Op een voor de kiezer herkenbare wijze en 
vanuit een integere D66-houding. 
Door mijn ervaring als gemeenteraadslid in een fractie die 
beswursverantwoordelijheid draagt ben ik goed in staat in de 
nieUIWe fractie het nodige hand- en loopwerk te verrichten. 
Willen we voorkomen dat de kiezer het vertrouwen in de politiek 
werlkelijk verliest, dan zal deze politiek de komende periode 
uitvoerbare antwoorden moeten geven op essentiële 
maatschappelijke vragen. Het gestalte geven aan een 
duurzame samenleving, de verzorgingsstaat, een multi-raciale 
samenleving? 
Een. uitdaging voor een nieuwe generatie. 
Tot die generatie behoor ik, niet alleen door mijn leeftijd. 
Die uitdaging neem ik graag aan. 

kandidaatnummer 138 

1. NeLitan, S.L.H. 
2. Stef!n 
3. Voorburg 
4. 12.08.1959 
5. Allard Piersenkade 20 
6. 2274 HP Voorburg 
7. 070 - 3869758 
8. RU Leiden, geschiedenis 
9. marketing medewerker ANWB 

10. geen 
11. januari 1992 - mei 1992: 

medewerker SWB 
12. geen 
13. economie, buitenlands beleid 
14. Zuid Holland 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. D66 krijgt maar één kans. Een kans om de belofte waar te 

maken. De belofte dat het anders wordt. 
De overheid heeft te veel taken op zich genomen. Hierdoor is 
een overmaat aan regelgeving met ondersteunend apparaat 
ontstaan. Dit leidt voor de burger alleen maar tot onduidelijkheid 
en verwarring. Binnen deze 'chaos' zal hij zelf bepalen wat voor 
hem belangrijk is en zijn eigen wegen gaan. Zo vervagen de 
normen en ontstaat er een verwijdering tussen overheid/politiek 
en burger. 
De overheid moet een kader scheppen dat voor iedereen 
duidelijk is. Binnen dit kader is de ruimte voor individuele 
ontplooiing. Zo zijn individu en samenleving wederzijds 
afhankelijk. 
Het bestuur zal eenvoudiger, duidelijker en directer moeten 
worden. Bij deze kerntaken passen geen specialisten die de 
verkokering in stand houden, maar vooral generalisten die 
hoofd en bijzaken kunnen onderscheiden. 
D66 krijgt maar één kans om te doen waar ze voor staan. 
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kandidaatnummer 139 

1. Nijs- van den Berg, MAJ. de 
2. Marjolijn 
3. Velsen 
4. 15.03.1941 
5. Hermelijnedreef 27 
6. 5343 XC Oss 
7. 04120 - 33669 
8. gymnasium B, RU Leiden, St. 

Hogere Sociale Arbeid 
9. dir./eig. kleine uitgeverij, bestuurslid 

vier stichtingen 
1 0. vanaf april 1991: fractievoorzitter Provinciale Staten Noord

Brabant 
11. 1976 - 1982: bestuurslid Afdeling Oss 

1982 - 1986: raadslid Oss 
1982 - 1986: lid Gewestraad Stadsgewest nu Streekgewest 
N.O. Noord-Brabant 
vanaf 1987: lid Provinciale Staten Noord-Brabant 

12. vanaf 1983: voorzitter Stg. Heemtuin 
vanaf 1987: voorzitter Stg. Werkgelegenheidsproject 
vanaf 1990: penningmeester Stg. Roei- en Kanosport 
vanaf 1990: bestuurslid Stg. Brabants Monumentenfonds 

13. ruim inzetbaar, vele mogelijkheden, ervaring met vele 
portefeuilles 

14. Noord-Brabant 
15. bereid, maar uiteraard voorkeur voor Hans van Mierlo en 

anderen 
16. ja 
17. 18e plaats op Tweede Kamerlijst 1989 
18. nee 
19. Ruime maatschappelijke kennis en ervaring. 

In 1989 18e plaats op lijst Tweede Kamer en 1 e kandidaat voor 
Noord-Brabant. 
In 1991 herkozen in Provinciale Staten met 7600 
voorkeurstemmen (exact: 7592), waardoor onze fractie een 
extra zetel binnenhaalde en -nipt- derde partij werd. 
Een kamerlid moet aanspreken, aanspreekbaar zijn én 
stemmen trekken. Voor mij is er geen kloof/discrepantie tussen 
burger en bestuur. Integendeel. 
Onze partij staat op een cruciaal punt. 
We moeten winnen - en we gaan winnen. 
Daar wil ik álles aan doen. 
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kandidaatnummer 140 

1. Ovaa, W. 
2. Wim 
3. Zoutelande 
4. 18.10.1944 
5. Walraven van Hallstraat 20 
6. 4333 CM Middelburg 
7. 01180- 16794 
8. HBS, organisatiesociologie, 

metohoden en techn. sociaal 
onderzoek 

9. sociaal wetenschappelijk 
onderzoeker 

10. vanaf medio 1983: fractie gemeenteraad 
11 . 1978 - 1980: lid adviesraad 

1980 - 1982: lid adviesraad 
12. geen 
13. gezondheidszorg, defensie, onderwijs, binnenlandse zaken 
14. Zeeland, Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. lid gemeenteraad 
19. Opiniepeilingen voorspellen D66 een flinke winst; vandaar een 

zekere aarzeling om me kandidaat te stellen. Toch neem ik dit 
verwijt op de koop toe, want ik heb me ook twee maal 
kandidaat gesteld voor de Tweede Kamer in minder florissante 
tijden. 
Via mijn werkzaamheden tot nu toe (bij bedrijfsleven, 
rijksoverheid en semi-overheid) heb ik me kunnen verdiepen in 
enkele beleidsterreinen (zoals onderwijs, justitie, binnenlandse 
zaken). 
Daarnaast is het belangrijk naar de regio/provincie toe een 
herkenbare 'spreekbuis' te hebben om opvattingen en 
standpunten van de fractie van D66 te laten 'doorklinken', zeker 
in het zuiden des lands. 

kandidaatnummer 141 

1. Pahladsingh, J. 
2. Jay 
3. Nickerie (Suriname) 
4. 16.08.1950 
5. Rubenssingel 18 
6. 2902 GX Capelle aan den IJssel 
7. 010 - 4583950 
8. Hogeschool Rijnmond I Gezins

hypotherapie 
9. alg. maatschappelijk werker 

(coördinator) 
10. vanaf 1990: raadslid 
11. 1989 - 1992: kascommissie, afd. Capelle 
12. vanaf 1989: voorzitter Stg. voor Surinamers, Antillianen en 

Arubanen 
vanaf 1992: bestuurslid lokale omroep 
vanaf 1986: bestuurslid kerkgenootschap 
vanaf 1991: lid migrantenoverleg 

13. buitenlandse zaken, ontwikkelingssamenwerking, minderheden 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. raadskandidaat Capelle aan den IJssel 
19. D66 moet een afspiegeling van de samenleving zijn, zowel 

lokaal als nationaal, hierdoor wordt de partij 
herkenbaar/identificeerbaar voor de gehele samenleving. 
Kleurrijk Nederland met een partij als D66 met een kleurrijk 
partijprogramma zou ook een kleurrijke samenstelling moeten 
worden. 
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Door mijn kandidaatstelling zou ik hierdoor een belangrijke 
stimulans zijn voor de migrantensamenleving. Wellicht kan de 
migrantensamenleving hierdoor geprikkeld worden om politiek 

bewuster te worden. 
Belangrijk is het voor mij ook, dat ik absoluut niet aangemerkt 
wil worden als vertegenwoordiger alleen voor migranten. Nee, 
wil de gehele samenleving vertegenwoordigen. Mijn opgedane 
kennis en ervaring zal zeker een bijdrage kunnen leveren voor 
het verkleinen/oplossen van de migrantenproblematiek. 
Dit is voor mij een grote uitdaging die ik graag wil accepteren, 
als u mij hiervoor de kans geeft. 

kandidaatnummer 142 

1. Peppelenbosch, F.A. 
2. Felix 
3. Amersfoort 
4. 01.03.1959 
5. M.i.v. 1 december: Keizersgracht 

57a 
6. 1 015 CE Amsterdam (voorlopig 

postadres: fractie Binnenhof) 
7. 020 - 6273227 
8. doctoraal fiscaal recht en 

Nederlands recht 
9. beleidsmedewerker/ondernemer 

10. vanaf augustus 1990: beleidsmedewerker Tweede Kamerfractil 
D66 

11. geen 
12. geen 
13. fiscale zaken 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Sinds 1990 beleidsmedewerker fiscale zaken en financiën bij dl 

Tweede Kamerfractie van D66. Tevens vennoot van een fisca~ 
nieuwsdienst. Voorheen werkzaam als belastingadviseur bij eer 
groot advocatenkantoor. 
Mijn bedoeling is de visie van D66 te laten gelden in het fisca~ 
beleid. Dat is erg belangrijk omdat belastingmaatregelen op de 
meest uiteenlopende terreinen hun stempel drukken. Een 
krachtige inbreng van D66 moet voorkomen dat de macht van 
de fiscus buiten proporties groeit. De burger verdient een 
belastingdienst op menselijke maat; de ondernemer moet voor 
onnodige rompslomp gespaard blijven. 
Ik wil de belastingwet onder andere inzetten voor een goed 
werkgelegenheids- en milieubeleid. Dat vergt een hechte 
samenwerking binnen de D66-fractie waarbij een fiscalist niet 
gemist kan worden. In de eerste plaats om tegenspel te kunner 
bieden aan de doorgewinterde specialisten van de andere grote 
fracties. 
In de kabinetsperiode wil ik een essentiële bijdrage leveren aan 
de totstandkoming van een nieuw belastingsysteem waarbij 
inkomsten uit arbeid, vermogen en winst ieder op een aparte 
manier worden belast (het analytische systeem). Zo'n systeem 
is minder fraudegevoelig en geeft ruimte aan politieke 
prioriteiten. 
In het kader van de bescherming van onze internationale 
concurrentiepositie moet tevens worden gezocht naar 
mogelijkheden voor een verlaging van de toptarieven. 
Hoewel ik vind dat kamerleden een generalistische inslag 
moeten hebben, moet de fractie op het fiscale terrein 
specialistische kennis in huis hebben. Die inbreng wil ik geven 
vanuit mijn visie als D66-er, mijn ervaring op het Binnenhof en 
mijn kennis van de fiscaliteit. 
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kandidaatnummer 143 

1. Pleij, JAM. 
2. Jaap 
3. Rotterdam 
4. 15.06.1957 
5. Diamantdijk 57 
6. 4706 GX Roosendaal 
7. 01650- 36664 
8. MAVO, PO-boekhouden 
9. journalist 

10. vanaf 1990: bestuurslid afdeling 
Roosendaal 

11. geen 
12. geen 
13. sociale zaken, cultuur 
14. West Brabant 
15. ja 
16. ja 
17. gemeenteraad van Roosendaal & Nispen 
18. nee 
19. Hoe ziet het Nederland van het jaar 2000 eruit? Burgers die 

verplicht hun eigen buurt schoonhouden in een ruil voor een 
minimale uitkering. Ontspoorde jongeren die spoorlijnen 
aanleggen en machthebbers die de bij die macht behorende 
wellust weer volop etaleren. Een op het eerste gezicht 
onwaarschijnlijk scenario, maar is dat wel zo? 
Onder het mom van sociale vernieuwing worden burgers nu al 
aangespoord taken over te nemen die de overheid (willens en 
wetens) laat liggen. En terwijl iedereen het weer ouderwets 
druk heeft met het wassen van hulpbehoevende familieleden, 
bedenkt de bestuurder weer ongehinderd plannetjes om het 
land verder op te stuwen in de vaart der volkeren. De burger is 
dan de tijd en de mogelijkheden ontnomen om daar allemaal op 
te letten, want de bestuurders zijn al die hinderlijke inspraak en 
medezeggenschap al lang spuugzat. Het moet maar eens 
afgelopen zijn met dat 'gedoe' om met minister Maij- Weggen 
te spreken, oftewel de baas moet weer de baas worden en de 
minister als vanouds met 'excellentie' worden aangesproken. 
CDA en PvdA doen wel alsof ze de kiezer serieus nemen, maar 
als puntje bij paaltje komt, doen ze het iedere keer weer 
anders, Onderzoek door Maurice de Hond heeft aangetoond 
dat de mensen het eens zijn met de manier waarop 066 tegen 
de machtsverhoudingen aankijkt. Meer inspraak in plaats van 
minder. Het wordt hoog tijd dat die heersende opvatting is terug 
te vinden in de politieke verhoudingen en daar wil ik de 
komende vier jaar graag mijn bijdrage aan leveren. 

kandidaatnummer 144 

1. Poortinga, G. 
2. Gerben 
3. Menaidurn 
4. 23.09.1950 
5. Etter de Wal 16 
6. 9055 NE Britsurn 
7. 05109- 4763 
8. drs. economie, drs biologie, opl. 

rijksaccountant, post doe. 
accountancy 

9. directeur (interim) Breuer Instituut 
10. vanaf heden: lid initiatiefgroep Leeuwarderadeel 
11. geen 
12. was/ben bestuurslid diverse natuurbeschermingsorganisaties 

1990 - 1991: statenlid prov. Groningen 
heden: auteur 

13. economie, milieu (breed) 
14. Fr1esland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Leeuwarderadeel 
18. ja (zo mogelijk EP of 1 e K) met inachtneming van 

onverenigbaarheden voorkeur voor fulltime functie. 
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19. Ik ben bedrijfseconoom en milieukundige. Voor mij is dit een 
inspirerende combinatie. Voorheen was ik als 
deskundige/adviseur vooral op de achtergrond bij de politiek 
betrokken. Inmiddels voel ik mij rijp zelf als politicus op te 
treden. Ik heb als 066-er zelfs de ambitie dit parttime of 
fulltime te doen. Als zelfstandig adviseur was· ik vooral buiten de 
politiek maatschappelijk actief. Ik gaf mede gestalte aan het 
huidige natuurtechnische natuurbeheer en was de eerste 
onderzoeker aan bosschade door zure regen in ons land. (zie 
mijn boeken Natuurbos in Nederland, een uitdaging, IVN 1986 
en Zure regen, kwaadaardige bedreiging van ons welzijn, 
Elsevier 1984). 
T.b.v. experimentele natuurbosvorming richtte ik de stichting 
Vrijwillig Bosbeheer op en t.b.v. de begrazing de stichting 
Tarpan die voor het eerst wilde paarden in ons land 
introduceerde. De tarpans of koniks zijn inmiddels de bekende 
wilde paarden in ons natuurbeheer. 
Inzake zure regen maakte ik voor het Europees Parlement de 
rapportage over grensoverschrijdende luchtverontreiniging met 
bijbehorende resolutie, het startpunt voor tal van maatregelen 
zoals katalisatoren, verder tal van andere rapportages, b.v. 
zware metalen in de Kempen, kangeroevlees, fencing
tsetsevlieg-bestrijding e.d. in Botswana, exploitatie Tropisch 
Regenwoud, stuwdammen in Amazone e.d. 
In dit kader was ik lid van tal van organisaties en werkgroepen. 
Nog begin dit jaar richtte ik het lnstitute For Certification of 
Timber op. 
Verder werkte ik enige jaren als rijksaccountant, adviseur 
bestuursondersteuning (econ., fin.jur zaken, vervoer) voor 
gedeputeerde staten, docent bedrijfsadministratie HBO, 
zelfstandig adviseur bedrijfsmilieuzorg en nu als interim 
directeur van een landelijk opleidingsinstituut in logistiek en 
management (ca. 50 medewerkers). Al met al heb ik een heel 
brede ervaring, blijf ik op veel terreinen een charismatisch 
vernieuwer. 
Ik ben auteur van genoemde boeken en vele tientallen 
rapporten en artikelen; gaf zeer veel lezingen. Mijn werk heeft 
daarnaast altijd veel aandacht gehad van alle media. 

kandidaatnummer 145 

1. Portegies, A.M. 
2. Anneke 
3. Velsen 
4. 31.05.1949 
5. Tusseler 32 
6. 7241 KE Lochem 
7. 05730 - 57946 
8. bestuurskunde Universiteit Twente 
9. medewerker 

bedrijvenacquisitie/kontakten, 
Enschede 

10. vanaf november 1991: penningmeester PSVI 
vanaf voorjaar 1993: voorzitter programmacommissie Lochem 

11. 1986 - 1987: bestuurslid Enschede 
1988 - 1990: penningmeester Enschede 
voorjaar 1990: lid onderhandelingsdelegatie B&W Enschede 

12. 1980 - 1982: bestuurslid bewonersvert. stadsdeel Alkmaar 
13. (sociaal-)economische zaken, financiën, justitie 
14. Oost-Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. penningmeester PSVI, Raad Lochem (onverkiesbaar) 
19. Ik heb zestien jaar in commerciële/marketing functies in het 

bedrijfsleven gewerkt, waarvan de langste tijd als account 
directer/partner bij een reclamebureau. Hierdoor heb ik een kijk 
achter de schermen kunnen nemen in verschillende sectoren 
van het bedrijfsleven. In 1982 ben ik naar het oosten van het 
land en tegelijkertijd 'naar de overheid' verhuisd. Verbazing 
maakte snel plaats voor nieuwsgierigheid. In 1983 ben ik -
naast mijn werk- bestuurskunde gaan studeren. Mijn doel was 
deze kennis in te zetten voor het bedrijfsleven dat de weg niet 
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weet binnen de overheid of ter verbetering van de 
bedrijfsvoering van de overheid en daarmee voor de burger die 
baat heeft bij een goed functionerende overheid. Regelgeving is 
soms zeer ondoorzichtig en onbegrijpelijk en de uitvoering door 
de 'streel-level bureaucracy' roept ook nogal eens vragen op. 
Tijdens de studie heb ik mij gespecialiseerd in 
economisch/juridische richting. Begin 1990 ben ik afgestudeerd 
op het onderwerp 'bedrijfsvoering van de Arbeidsinspectie'. 
Aansluitend heb ik mij bezig gehouden met de bedrijfsvoering 
van de recherche. Thans begeleid ik vanuit de gemeente 
bedrijven bij het verkrijgen van bouw- en milieuvergunningen, 
subsidies. etc. 
Na jarenlang te hebben gezien en ervaren hoe beleid en 
regelgeving kunnen uitwerken, lijkt het mij nu een goed moment 
om mij in te zetten in een politieke functie op de plaats waar dat 
beleid en die regelgeving tot stand komen, de Tweede Kamer. 
Ik denk dat ik door ervaring en brede maatschappelijke 
belangstelling weet wat er speelt en leeft in de samenleving. Ik 
heb affiniteit met meerdere beleidsterreinen en verwacht een 
goede bijdrage te kunnen leveren. 

kandidaatnummer 146 

1. Potman, H. 
2. Henk 
3. Hengelo (Gid) 
4. 30.05.1937 
5. Raadhuislaan 46 
6. 3755 HD Eemnes 
7. -
8. doet. soc. geografie en 

geschiedenis 
9. voorheen leraar en studieadviseur 
10. vanaf juni 1974: lid Provinciale 

Staten 
vanaf januari 1992: secr. afd. Eemnes 

11 . 1977 - 1981: lid voorl. adviesraad 
1975 - 1978: secr. afd. Eemnes 

12. vanaf 1969: lid DB C.E.V.N.O. 
vanaf 1992: voorzitter ANBO, afd. Eemnes 
vanaf 1991: Pl. Coörd. Slachtofferhulp 

13. ruimtelijke ordening, landbouw, ouderenbeleid, onderwijs 
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. Prov. Staten (11 ), Eerste Kamer (21 ), Gemeenteraad (1 ), 

Europees Parlement (11) 
18. niet verkiesbaar: Gemeenteraad en Europees Parlement 
19. Hoezo, D66 onvoldoende ervaren bestuurders? Als u deze 

toelichting leest heb ik bijna 20 jaar D66 vertegenwoordigd in 
Provinciale Staten van Utrecht. 
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Maar wellicht denken veel D66-ers, dat je jong en dynamisch 
moet zijn om vanuit de Tweede Kamer uitstraling richting 'het 
volk' te hebben. Toch missen zij nog de (levens)wijsheid en 
ervaring in bestuurlijk Nederland van de ouderen. 
Er is echter ook nog een andere reden. De partij gaat er nogal 
prat op NIET te willen discrimineren zoals t.a.v. huidskleur, 
leeftijd, geslacht etc. Wel natuurlijk POSITIEVE discriminatie 
voor achterstandsgroepen, zoals in het verleden (en nu soms 
nog) bijvoorbeeld m.b.t. de groep vrouwen. 
Gelet op de steeds groter wordende groep OUDEREN in de 
Nederlandse samenleving is het m.i. niet onredelijk dat ook zij 
hun vertegenwoordigers kunnen herkennen. Voorkomen moet 
worden dat zij niet ook tot een achterstandsgroep gaan 
behoren. Juist de groep, die zoveel heeft bijgedragen aan het 
relatief welvarend Nederland. En dus hebben ze er gewoon 
recht op dat hun belangen extra worden behartigd. 
Daarom heb ik als niet meer officieel werkende 55-plusser juist 
het OUDERENBELEID genoemd bij mijn voorkeur voor 
beleidsonderdelen. 
Het is nu aan u om te bepalen of deze levens- en 
bestuurderservaring voor D66 mag worden ingezet op dat 
niveau. Op mijn inzet terzake kunt u rekenen. 

kandidaatnummer 147 

1 . Prizmic, V. 
2. Vinko 
3. Korcula, Kroatië 
4. 20.04.1943 
5. Poelgeest 75 
6. 2036 HR Haarlem 
7 0 023 - 359527 
8. HTS Scheepsbouw, HBO 

publicistiek en cultuur 
9. bedrijfsadviseur minderheden -

RBAAZW 
1 0. vanaf maart 1993: lid rapportagecommissie 

vanaf oktober 1991: lid werkgroep buitenland 
vanaf december 1992: lid commissie integratie allochtonen 

11. geen 
12. vanaf 1992: lid werkgroep SIGÀA PIGMENT Amsterdam 

1987 - 1989: lid ZEG-platform Amsterdam 
13. buitenlandse zaken, integratie allochtone burgers 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Ik ben geboren op een eiland aan de oostkant van de 

Adriatische Zee. Tijdens mijn leven veranderde dit eiland vier 
keer van 'eigenaar': Italië, Duitsland, Joegoslavië, Kroatië. 
Niemand van deze vier heeft mij ooit gevraagd wie ik was of 
wie ik wilde zijn. Ik moest zijn wat zij voor mij bepaald hadden. 
Op mijn vijfentwintigste verliet ik het 'arbeidersparadijs' en 
vestigde me (tijdelijk?) in een land waarvan ik de taal niet 
kende (ze spraken allemaal uit hun keel; het leek alsof ze door 
het natte klimaat eeuwig verkouden waren). Nu, 25 jaar later, 
kan ik nog niet zeggen dat ik deze taal ken, ongeacht het feit 
dat ik beëdigd vertaler ben. Maar, ik begrijp mensen, zij 
begrijpen mij en dat vind ik voldoende. Van deze mensen 
leerde ik dat het ergens bijhoren niet noodzakelijk een 
Goddelijke determinatie hoeft te betekenen maar tevens een 
uiting van vrije wil kan zijn. Dit geleerd hebbende kon ik vrij 
bepalen wie ik wilde zijn. 
Het heeft even geduurd maar de ideeën en het programma van 
D66 werden dan ook de bewuste keus. Het was de keuze voor 
een verdere democratisering van de samenleving en voor een 
zelfverantwoordelijkheid van het vrije individu. 
Ik heb twintig jaar als manager in de industrie en commerciële 
dienstverlening, en vier jaar bij de overheid gewerkt. Op dit 
moment ben ik bezig om als Bedrijfsadviseur minderheden de 
minder fortuinlijke medeburgers aan een betaalde baan te 
helpen. De medeburgers die ik, na twintig jaar direct met hen 
gewerkt te hebben, goed ken: hun wensen, behoeften, angsten, 
verlangen .... 
Een deel van mijn kennis bleef echter ongebruikt: de kennis van 
het andere Europa. Europa dat het predikaat 'andere' kwijt wil, 
en daarbij onze hulp nodig heeft. Ik spreek niet over het 
altruïsme: het gaat over ons eigen voordeel, misschien zelfs op 
den duur ons eigen voortbestaan. 
Ik ben me ervan bewust dat het Tweede Kamerlidmaatschap 
hard werken betekent. Het enthousiasme van vele partijleden 
en functionarissen die ik ken sloeg ook op mij over - ik wil 
beslist niet achterblijven. 
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Toelichting op Stembiljet 

De kandidaten zijn in alfabetische volgorde 
geplaatst te beginnen bij de letter Q. In deze 
volgorde zijn de kandidaten ook genummerd 
van 1 tot en met 147. Deze nummers dient u 
op het stembiljet te melden. U mag op het 
stembiljet maximaal 40 kandidaten vermelden. 
Uw stembiljet is geldig indien u minimaal 20 
kandidaten heeft vermeld. Stembiljetten met 
minder dan 20 vermeldingen worden niet 
meegeteld in de uitslag. 
De uitslag wordt bepaald volgens de methode 
B van het Huishoudelijk Reglement. De eerste 
70 kandidaten van de poststemming gaan over 
naar de tweede ronde. 

De poststemming voor de eerste ronde sluit op 
12 november 1993 om 12:00 uur. Het 
stembiljet dient in een voldoende gefrankeerde 
enveloppe te worden gestuurd aan de Lande
lijke Verkiezingscommissie, Postbus 93313, 
2509 AH 1S-Gravenhage. 

De Landelijke Verkiezingscommissie 
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DEMOCRATEN STEMBILJET 

DEMOCRATEN 

Eerste ronde van de interne verkiezingen van de kandidatenlijst voor de Tweede Kamer der Staten Generaal 

RAADPLEEG DE TOELICHTING, ACHTER OP DIT STEMBILJET, EN DE INLEIDING, VOOR IN DIT KANDIDATENBOEK, 
VOORDAT U HET STEMBILJET INVULT. 

* NOEM MINIMAAL TWINTIG EN MAXIMAAL VEERTIG KANDIDATEN 
1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 

[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ 
11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 

[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ 
21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 

[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ 
31 32 33 34 35 36 37 38 39 40 

[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ[IJJ 
Het stembiljet moet in een gefrankeerde enveloppe gezonden worden aan: 

L.V.C., Postbus 93313, 2509 AH Den Haag 
en dient UITERLIJK vrijdag 12 november 1993 om 12.00 uur te zijn ontvangen. 
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Jonge Democraten: Bestuurdersvereniging Fringemeeting: Ouderen- Fringemeeting: Cultuur; Fringemeetlng: Basisinkomen, Fringemeeting: 
vrijzinnig demoaatie Workshop: profilering beleid; bejaardenoorden toekomst Ned. taalgebied een lagerhuisdebat Provindes Nieuwe Stijl 

Jonge Democraten: Bestuurdersvereniging Fringemeeting: Fringemeeting: Cultuur; Fringemeetlng: SWB Fringemeeting: 
medische ethiek Workshop: Ouderenbeleid taken overheid In het Gokverslaving Europese 

ondetWtjs lokaal Schaarste cultuurbeleid samenwerking 

Presentatle "Neede Presentatle Tweede Presentatle Tweede Presentatle Tweede Presentatle Tweede Presentatie Tweede 

Kamerkandidaten Kamerkandidaten Kamerkandidaten Kamerkandidaten Kamerkandidaten Kamerkandidaten 

Jonge Deroocraten: Bestuurdersvereniging Fringemeeting: Fringemeeting: Fringemeeting: Basisinkomen, SWB Fringemeeting: 
Politieke Inloop-dag Workshop: relatle Ouderenbeleld, de rol van Cultuurbeleid een Lagerhulsdebat Nationale Identiteiten 

college/fractie/afdeling de gemeente zonder nationalisme 
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Meesterklas I en 11 
Onderwerp fringe·meeting 1: veiligheid 
Onderwerp fringe·meeting 11: de noodzaak van bestuurlijke vernieuwing. 

Het Opleidingscentrum D66 houdt 
twee Meesterklassen, waarbij twee er
varen debaters van D66 in debat gaan 
met leden van de jongere garde. 
Tijdens deze discussie poneert de 'ju
nior' zijn of haar stelling en de 'senior' 
reageert hierop. Onder leiding van een 
onafhankelijke derde gaan zij verder in 
debat. 
In een Meesterklas kunnen gesprekken 
ontstaan die nu eens niet gehinderd 
worden door omzichtigheid of com
promisdwang, maar waarin D66-talent 
vrij varieert rond twee belangrijke on
derwerpen. 

De debatten in deze Meesterklas zullen 
gaan over Veiligheid en De noodzaak 
van bestuurlijke vernieuwing. De juni
oren bepalen zelf de stelling waarmee 
ze hun bijdrage zullen openen. De 
twee junioren bij het thema 
'Veiligheid' zijn Han Polman en 
Stefanie van Vliet. Over het thema 
'Bestuurlijke vernieuwing' gaan Ingrid 
van Engelshoven en Roelof van Netten 
in discussie met een senior. 

Wie zijn de junioren? 

Han Polman woont in Den Haag en is 
30 jaar oud. Hij is vice-voorzitter van 
het PSVI-066 en redacteur van het 
tijdschrift van het PSVI Voor de 
D'Raad. Han is ook lid van de steun
fractie van de Haagse gemeenteraad en 
eerste reserve voor de Provinciale 
Staten van Zuid-Holland. Hij studeerde 
bestuurskunde en is werkzaam bij het 
ministerie van Binnenlands Zaken. 

Stefanie van Vliet is 26 jaar en woont 
in Aalsmeer. Zij is gemeenteraadslid in 

deze gemeente en was daarvoor actief 
bij de Jonge Democraten als secretaris 
en voorzitter in de regio Amsterdam, 
en voorzitter van de afdeling Aalsmeer. 
Stefanie is afgestudeerd in Europese 
Studies aan de Universiteit van 
Amsterdam en is nu werkzaam als ma
nagement-assistent bij een taleninsti
tuut. 

lngrid van Engelshoven woont in Den 
Haag en is 26 jaar. Ze was voorzitter 
van de D66-afdeling Nijmegen en 
werkt sinds 1989 als beleidsmedewer
ker Binnenlandse Zaken van de D66-
Tweede Kamerfractie. Ingrid studeerde 
Beleids- en bestuurswetenschappen 
aan de Katholieke Universiteit 
Nijmegen (KUN) en is nu bezig met de 
avondstudie Nederlands Recht aan de 
Rijksuniversiteit Leiden (RUL). 

Roelof van Netten is 28 jaar en raadslid 
in Zeist. Hij is tevens lid van de 
Adviesraad van D66. Roelof studeerde 
milieuplanologie en is nu werkzaam 
als milieu-ambtenaar. 

Wie zijn de senioren? 

Peter Hoefnagels was tot aan zijn emi
raat hoogleraar criminologie en is lid 
van de Eerste Kamer voor D66. Hij be
handelt het thema veiligheid. 

fan Terlouw is commissaris van de 
Koningin in Gelderland. Hij was onder 
andere fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer en minister van Economische 
Zaken voor D66. Hij treedt op als se
nior tijdens het thema 'de noodzaak 
van bestuurlijke vernieuwing'. 

Bezinningsmoment 
Plaats: Parochiekerk van Sint Maarten in Veldhoven 

Ook voor een aantal D66'ers is de zon
dag een speciale dag. Zij zijn gewend, 
als leden van een christelijke kerk, dan 
deel te nemen aan een viering van de 
liturgie of zich samen met anderen te 
bezinnen op de betekenis van hun per
soonlijke levens-inspiratie. 
In samenwerking met de congresorga
nisatie zal daarom in de nabijgelegen 

parochiekerk van Sint Maarten door de 
plaatselijke Raad van Kerken een oecu
menisch ochtendgebed gehouden 
worden, waar congresgangers welkom 
zijn. Pastor Martien Hurkmans is gast
heer. Leden van de partij zijn bij de 
voorbereiding van dit eenvoudig be
zinningsmoment betrokken. 
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Jonge 
Democraten 
I, 11 en 111 
Jonge Democraten (JD) is een politieke 
jongeren organisatie die zich onder an
dere ten doel stelt jongeren te betrek
ken bij en te interesseren voor politiek. 
Daarbij is het moeilijkste aspect het 
ongunstige imago van de politiek te 
weerleggen. Dit proberen we onder 
meer op te lossen door voortdurend te 
zoeken naar aansprekende onderwer
pen en discussietechnieken. 

Bij de discussiemethoden staat voorop 
dat iedereen bij de discussie betrokken 
kan zijn. De mogelijkheid tot partici
peren moet aanwezig zijn, zonder dat 
men zich verplicht voelt mee te doen. 
Voor de onderwerpen geldt, dat ie
mand mee kan praten ongeacht zijn 
voorkennis. Discussies dienen door le
ken en deskundigen samen gevoerd te 
worden. 

Op het congres verzorgt de JO drie 
fringe-meetings. Op zaterdag zal ge
sproken worden over vrijzinnige de
mocratie en medische ethiek. De JO is 
een vrijzinnig democratische organisa
tie, maar ook op D66 wordt dit etiket 
soms van toepassing verklaard. De dis
cussie zal gaan over de betekenis die 
het etiket voor de deelnemers heeft. 
Dit gebeurt op een manier die afgeleid 
is van de Engelse Lagerhuis debatten. 
Bij medische ethiek staat de botsing 
tussen techniek en ethiek centraal. 

De meeting op zondag bestaat uit een 
zogenaamde politieke inloopdag. 
Hierbij dragen deelnemers zelf onder
werpen aan. Vervolgens wordt per on
derwerp een soort marktkraam inge
richt door de aandragers, waarna de 
overige deelnemers de verschillende 
kraampjes af kunnen lopen. Op deze 
manier kan in kleine steeds wisselende 
groepen gesproken worden over din
gen die de deelnemers op dat moment 
bezighouden, bijvoorbeeld omdat het 
op het congres aan de orde is geweest. 



Lokale politiek: Ouderenbeleid I 
Onderwerp: de toekomst van bejaardenoorden. 
Stelling: In de toekomst zullen steeds minder ouderen kiezen voor wonen in een bejaarden· 
oord. Die •orden kunnen daarom verdwijnen. 

De poliikke discussie over bejaarden
oorden gaat niet alleen over bezuini
gingen. Ook aan de orde zijn opvattin
gen over toekomstige huisvestingsvor
men voor ouderen. Als gevolg van de 
demografische ontwikkeling bestaat er 
in toenemende mate behoefte aan ou
derenhUisvesting. 
Het beleid is er op gericht ouderen de 
gelegenheid te bieden zo lang mogelijk 
zelfstandig te blijven wonen door aan
passing van woningen, aangepast bou
wen en flankerende voorzieningen. Dit 
beleid sluit aan op de wens van de 
meeste ouderen, die opname in een be
jaardenoord zo lang mogelijk uitstel
len. Na opname is de zorgbehoefte 
vaak groot of neemt snel toe. Het be
jaardenoord kan daarin nauwelijks 

voorzien, terwijl verpleeghuiszorg nog 
niet is geïndiceerd. 
Toekomstige generaties ouderen zullen 
in toenemende mate hechten aan meer 
privacy dan door een bejaardenoord 
wordt geboden. In financiële zin zal 
een groeiend aantal zich een betere ac
commodatie kunnen permitteren en 
ook zelf in zorg en hulp kunnen voor
zien. 

Voorzitter: 

Machleid Versnel, Tweede-Kamerlid voor D66 

Sprekers: 

- A. van Oosten, directeur Humanitas 

- W. Revet, bestuurslid van de stuurgroep 

Experimenten Volkshuisvesting. 

Lokale politiek: Ouderenbeleid 11 
Onderwerp: verdeling van schaarste. 
Stelling: Voortbouwend op wat er is, kan het indiceren van zorgvoorzieningen beter worden 
georganiseerd en over een breder terrein dan alleen bejaardenoorden en verpleeghuizen 
plaatshebben. Indiceren gebeurt deskundig en onafhankelijk met consequenties voor het 
toewijzingsbeleid. 

Het aantal ouderen neemt toe. 
Ouderen worden ouderen. Op hogere 
leeftijd stijgt de behoefte aan (medi
sche) zorg. Dus stijgen de kosten. Op 
nationaal niveau vindt afweging en 
besluitvorming plaats over de accepta
bele hoogte van het beslag op publieke 
middelen en van premies. Hoe wordt 
de nationale koek verdeeld? 

Gegeven een bepaald budget, moet op 
een billijke manier worden verdeeld en 
toegedeeld. Wie komt er in aanmer
king voor welke voorzieningen en wie 
heeft voorrang? Op het terrein van het 
ouderenbeleid functioneren sinds jaar 
en dag de indicatiecommissies. Het 
zijn steeds meer distributieknooppun
ten geworden, begonnen als wettelijke 
commissies voor bejaardenoorden en 

verpleeghuizen. Daarnaast spelen zorg
verzekeraars een belangrijke rol bij het 
toewijzingsbeleid. 

Indicatiestelling is over een breder ter
rein aan de orde, bijvoorbeeld ook bij 
de uitvoering van de Wet Voorziening 
Gehandicapten. Zorgverzekeraars heb
ben ook baat bij een verantwoorde in
dicatiestelling. 

Voorzitter: 
Leo van de Kerkhof 

Sprekers: 
- M. van der Krogt, directeur voorzieningen 

GAK/GMD 

- M. Mathijssen, account-manager Univé zorgverze
keringen 

Leden informatie systeem 
Binnen het ledenbestand van onze partij bevindt zich een schat aan kennis en 
informatie met daarbij een aantal enthousiaste mensen die zich graag voor D66 
willen inzetten. Maar. .. hoe kom je erachter bij wie je met welke vraag of met 
welk ç)robleem kunt aankloppen? 

Twee regio's inventariseerden hun ledenbestand om daar achter te komen tot 
groot genoegen van besturen, fracties en werkgroepen. Hoe ze dat deden en wat 
je allemaal met de gegevens kunt doen vertellen en demonstreren Ruud 
Augusteijn (Drenthe) en Cor van Weelden (Utrecht). 
Graag tot ziens in onze stand! 

W. Revct is een van de 

sprekers op de (rinse-mee

ting over ouderenbeleid. 

Lokale politiek: 
Ouderenbeleid 
111 
Onderwerp: gemeentelijke rol in ouderenbe· 
leid 
Stelling: Oe verantwoordelijkheid voor coör· 
dinatle is een overheidstaak. Gemeenten 
bevinden zich het dichtst bij de burger. Zij 
spelen nu al een belangrijke rol in het net· 
werk. De gemeentelijke verantwoordelijk· 
beid voor coördinatie en afstemming moet 
worden versterkt en uitmonden in een stu· 
rende bevoegdheid. 

Er bestaat, gelukkig, een veelheid aan 
voorzieningen en activiteiten voor ou
deren. Gemeenten en woningbouw
verenigingen zijn verantwoordelijk 
voor huisvesting. Gemeenten daar
naast ook voor welzijn, bijzondere bij
stand en kwijtscheldingsbeleid. De 
Wet Voorziening Gehandicapten re
gelt aanpassing van woningen, rol
stoelen en vervoer voor gehandicapte 
ouderen. De provincies en de vier 
grote steden zijn verantwoordelijk 
voor planning en financiering van de 
bejaardenoorden. Deze oorden en ge
meenten zorgen voor een rijk gescha
keerd flankerend beleid. 
Zorgverzekeraars en instellingen dra
gen verantwoordelijkheid voor ver
pleeghuizen, gezinszorg en kruiswerk 
in het kader van de AWBZ. 
Er zijn vele overheden en instanties 
actief, met eigen verantwoordelijkhe
den en onder verschillende financiële 
regimes. Die situatie roept de vraag op 
naar coördinatie, afstemming en even
tueel sturing. 

Voorzitter: 
Marijn de Koning 

Sprekers: 
-Joke Regouw, wethouder in Rijswijk 
- E. van der Veen, algemeen directeur ZAO 

Zorgverzekeringen 
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Als u straks in de gemeenteraad 
beslagen ten ijs wilt komen moet u zich 

nu goed voorbereiden 
Nieuwsbrief voor 
Gemeenteraadsleden 

Informeert u over actuele ontwikkelingen en 
geeft u praktische tips voor het raadswerk 

U volgt de ontwikkelingen zonder dat het u onnodig 
tijd kost 
U kunt nu al u heel makkelijk op de hoogte blijven van de actuele 
ontwikkelingen op de diverse gemeentelijke beleidsterreinen. 
En zonder dat u zelf allerlei rapporten en tijdschriften hoeft door 
te spitten. De Nieuwsbrief Gemeenteraadsleden selecteert name
lijk voor u de informatie en presenteert die in een beknopte vorm 
zodat u snel geïnformeerd bent. 
Daarbij komen speciaal die aspecten aan de orde waarbij u nog 
beleidsmatig invloed kunt uitoefenen. Verder krijgt u informatie 
over uw rechtspositie en praktische tips om uw raadswerk zo 
efficiënt mogelijk uit te voeren. 

In 10 minuten tijd bent u op de hoogte van de actu
ele ontwikkelingen 
De nieuwsbrief (4 pagina's A4) verschijnt om de 14 dagen. 
Alleen tijdens het zomerreces is de frequentie wat lager. Met de 
nieuwsbrief bent dus steeds in 1 0 minuten tijd op de hoogte van 
relevante nieuwe wetgeving, actuele circulaires, recent gepubli
ceerde rapporten en onderzoeken. 

Neem nu een proefabonnement en beoordeel zelf hoe 
efficit!nt de Nieuwsbrief Gemeenteraadsleden u Infor
meert 
Beoordeel zelf hoe efficiënt nieuwsbrief u informeert en neem nu 
een proefabonnement. Als u nu de antwoordbon instuurt krijgt u 
3 maanden lang alle nummers voor maar f 19,50. Voldoet de 
nieuwsbrief aan uw verwachtingen dan blijft u gewoon abonnee 
voor de normale abonnementsprijs van f 95,-* per jaar. 

Samsom H.O. Tjeenk Willink bv 
Postbus 316, 2400 AH Alphen aan den Rijn 

Bon voor een proefabonnement Nieuwsbrief 
0 Ja. Ik wil wel eens zien of ik met de Nieuwsbrief Gemeenteraads
leden makkelijk op de hoogte blijf van de actuele ontwikkelingen. 
Ik neem nu een proefabonnement en ik ontvang 3 maanden lang alle 
nummers voor maar f 19,50. Ben ik tevreden over de inhoud dan 
blijf ik daarna abonnee voor de normale abonnementsprijs. Zo niet, 
dan kan ik mijn proefabonnement direct telefonisch of schriftelijk 
opzeggen. 

Naam: . m/v 

Telefoon: 

Adres: 

Postcode/Plaats: . 

Ik ben wel/niet geabonneerd op het Handboek voor Gemeente
raadsleden. *Bent u al geabonneerd op het Handboek voor 
Gemeenteraadsleden dan kost een jaarabonnement u maar f 75,-. 

Stuur (een kopie) van deze bon in een envelop zonder postzegel naar Somsom 
H.D. Tjeenk Willink, Antwoordnummer 10178, 2400 YB Alphen aan den Rijn. 

Het Vademecum voor 
Gemeenteraadsleden 

Met deze praktische informatiebron bent u 
snel thuis op alle beleidsterreinen 

In het Vademecum voor Gemeenteraadsleden vindt u de 
belangrijke begrippen uit de gemeentelijke beleidsterreinen als 
privatisering, bestemmingsplan, grondexploitatie, woonruimte
verdeling, bodembeheer en waterverontreiniging kernachtig 
verklaard en toegelicht. Daardoor bent u snel thuis in de mate
rie en weet u direct met welke aspecten u speciaal rekening 
moet houden. 

U heeft uw vademecum altijd bij de hand 
U heeft deze praktische informatiebron altijd bij de hand. 
Want door het handige agendaformaat past het vademecum 
probleemloos in uw tas of koffertje. 

Met het Vademecum voor Gemeenteraadsleden raakt 
u stap voor stap thuis op alle gemeentelijke beleid
sterreinen 
Omdat het Vademecum voor Gemeenteraadsleden losbladig is, 
bouwt u stap voor stap uw praktische kennis van de gemeente
lijke beleidsterreinen uit. Het Vademecum bevat al circa 130 
begrippen. Eén a twee keer per jaar ontvangt u aanvullingen met 
nieuwe en geactualiseerde begrippen. 

Bestel nu vrijblijvend deze actuele en praktische 
informatiebron 
Beoordeel zelf 14 dagen lang hoe goed de praktische informatie 
in het vademecum u van pas komt. Voldoet de inhoud niet aan 
uw verwachtingen dan stuurt u het vademecum gewoon terug. 
Het Vademecum voor Gemeenteraadsleden kost f 1 02,-
(incl. btw, excl. verzendkosten). Voor de aanvullingen geldt een 
paginaprijs van 42 cent (excl. btw, incl. verzendkosten). 

U kunt ook bellen of faxen 

Am rrf1FAxlk 
~ (01720) 66 822 ~ (01720) 66 520 

Bestelbon Vademecum 
0 Ja,stuurt u mij rechtstreeks/via boekhandel. ..................... ex. van 
het Vademecum voor Gemeenteraadsleden (65008764) Voldoet de 
inhoud aan mijn verwachtingen en retourneer ik de uitgave niet bin
nen 14 dagen onbeschadigd in de originele verpakking, noteert u 
mij dan voor een abonnement op de aanvullingen voor een jaar en 
daarna tot wederopzegging. 

*Doorhalen wat niet wordt verlangd . 

Naam: m/v 

Telefoon: 

Adres: 

Postcode/Plaats: 

Stuur (een kopie) van deze bon in een envelop zonder postzegel naar Somsom 
H.D. Tjeenk Willink, Antwoordnummer 10178, 2400 YB Alphen aan den Rijn. 



Wetenschappelijk bureau I 
Onderwerp: nationale identiteiten zonder nationalisme? 
Stelling: zie congresboek 

De twee sprekers geven hun interpreta
tie van de recente herleving van het 
accent op nationale of etnisch-cultu
rele identiteiten in Europa. Is het een 
proces van renationalisatie dat gepaard 
gaat met de tijdelijke reacties en onze
kerheden door het plotselinge einde 
van de Koude Oorlog? Of is het feno
meen van de toegenomen aandacht 
voor 'het eigen volk' een uiting van de 
dieper liggende wens om afstand te ne
men van het anonieme, technocra
tisch ingerichte Europa? Hetzelfde 
Europa valt in de toekomst mogelijk 

eerder ten prooi aan een proces van 
verbrokkeling dan aan een proces van 
eenwording. De Nederlandse politiek 
weet voorlopig weinig raad met de al
gemene opkomst van nationalistische 
tendensen. 

Voorzitter: 

prof. H. Entzinger, voorzitter Stichting 

Wetenschappelijk Bureau 

Sprekers: 
-prof. S.W. Couwenberg, EUR 
·prof. N. Wilterdink, Universiteit van Amsterdam 

Wetenschappelijk bureau 11 
Onderwerp: De Europese samenwerking en de mensen 
Stelling: zie congresboek 

Naast het succes van de economische 
samenwerking kampt de Europese 
Gemeenschap met een democratisch 
tekort. Uitbreiding van het huidige 
aantallidstaten zal de besluitvorming 
alleen nog maar ondoorzichtiger en af
standelijker maken. Tevens is sprake 
van een zekere afkalving van het be
lang van de nationale staat, waarvoor 
de regio's slechts als gebrekkige ver
vangers kunnen fungeren. Een levens
vatbare Europese samenwerking lijkt 

adl't'rtentie 

veeleer aangewezen op culturele, de
mocratische en juridische waarden. 
Daarmee wordt de vraag naar een 
Europees burgerschap van belang. Is 
dit vooral een abstract perspectief of 
zijn er concrete bouwstenen voor aan 
te geven? 

Sprekers: 

• prof. H.R. van Gunsteren, Rijksuniversiteit Limburg 

• Michel Jager 

GOEDEE KANTOORSYSTEMEN 

Congres-aanbieding 
- 386 DX 40 Mhz 

- 128 K Cache Ram 
- 4 Mb intern geheugen 

- 1 20 Mb harddisk 
- 1,44 Mb floppy drive 

- 1 Mb VGA 
- 14" SVGA kleurenmonitor 

- 1 01 keyboard, muis 
- HP 510 deskjet 

Fl. 2.950,-
(incl. BTW fl. 3466,25) 

Compleet geïnstalleerd geleverd. 
Prijzen september 1993. 

Kerkstraat 72, 5341 BL Oss. Tel. 04120-42739, fax 04120-41562. 

Provincies 
nieuwe stijl 
Op het voorjaarscongres 1993 heeft 
D66 een standpunt bepaald ten aan
zien van de plannen voor de reorgani
satie van het binnenlands bestuur en 
met name ten aanzien van de bestuur
lijke ontwikkelingen van de 'provincies 
nieuwe stijl'. 
Vooral in de randstad zijn er voorbeel
den van gebieden die deze richting in 
gaan. Het gaat hier om het ROA rond 
Amsterdam, het RBU rond Utrecht, het 
OOR rond Rotterdam, Haaglanden 
rond Den Haag en het Groene Hart. 

D66 bestuurders zien zich geplaatst 
voor twee centrale problemen: 
1. Hoe moet praktisch uitwerking wor
den gegeven aan het partijstandpunt 
inzake regiovorming. 
2. Wat is het effect van de regiovor
ming op de partij-organisatie. 

De Regiobesturen van Utrecht, Noord
Holland en Zuid-Holland organiseren 
een fringe-meeting over deze regiovor
ming rond de grote steden. 
Het doel van de bijeenkomst is in eer
ste plaats inzicht te krijgen in de ont
wikkelingen in bovengenoemde gebie
den. 
In de tweede plaats kan deze fringe
meeting het begin zijn van een plat
form voor informatie, uitwisseling en 
overleg tussen D66 bestuurders die bij 
dit proces betrokken zijn. 
Na een overzicht van de stand van za
ken in Utrecht (RBU), Rotterdam 
(OOR), Den Haag (Haaglanden) en 
Amsterdam (ROA) zal worden inge
gaan op de bestuurlijke effecten van de 
niet te vermijden regiovorming rond 
de grote steden: 
- principe van maximaal drie bestuurs
lagen 
- interne organisatie bij de Grote ste
den regio's 
-komt er een D66 randstad regio t.b.v. 
de afstemming tussen de nieuwe re
gio's 
-zullen de bestaande D66 regio's zich
zelf opheffen? 
-hoe snel/wanneer moet D66 partij-or
ganisatie reageren op het bestuurlijke 
reorganisatie proces 
- of is de vorming van 'provincies 
nieuwe stijl' louter een tussenstap naar 
grootscheepse annexatie van gebied 
door de grote steden. 
En tenslotte zullen afspraken worden 
gemaakt voor een Regiocongres 
Utrecht, Noord-Holland en Zuid
Holland waarin tot een eensluidend en 
krachtig standpunt zal worden geko
men over behoud van het Groene Hart 
van de Randstad. 
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Bestuurdersvereniging I, 11 en 111 
Voorzitter: De Bestuurdersvereniging biedt tijdens 

het Congres Nieuwe Stijl aan aanko
mende bestuurders en andere geïnte
resseerden de kans om kennis te ma
ken met haar activiteiten. 
Netwerkvorming tussen D66-bestuur
ders, afstemming van standpunten en 
uitwisseling van bestuurlijke ervarin
gen zijn de doelstellingen van de Be
stuurdersvereniging. Ze realiseert deze 
doelstellingen door de organisatie van 
diverse bestuurdersplatforms, congres
sen en themadagen; door de publikatie 
van een eigen Nieuwsbrief en artikelen 
in Voor de D'Raad; en door de uitgave 
van cahiers over praktische politieke 
kwesties. 

tellen over het lidmaatschap van de 
Bestuurdersvereniging en over de acti
viteiten in het komende jaar. 

Ursie Lambrechts 

Sprekers: 

I. HOE PROFILEER JE JE ALS D66-BE
STUURDER? 

- Eva Beun, raadslid Uden 

-Ton Friessen, statenlid Noord-Brabant 

- in welk politiek krachtenveld bevin
den we ons? 

- Aad Nuis, Tweede-kamerlid 

-welke maatschappelijke processen en 
politieke thema's spelen er? 

III. DE VERHOUDING TUSSEN COL
LEGE, FRACTIE EN AFDELING 

-welke politieke keuzes maken we? 
- hoe brengen we onze boodschap 
over? 

- de totstandkoming van het college
programma en de rol van de fractie 
daarin 

Voorzitter: 

- gemeentebestuur: dualistisch of mo
nistisch? 

Marianne de Leur 

Sprekers: 

- afstemming tussen wethouder, fractie 
en afdeling. 

Hoe werkt dat in de praktijk? De 
Bestuurdersvereniging organiseert tij
dens het Congres Nieuwe Stijl drie 
workshops. Deze workshops zijn 
vooral bedoeld voor aankomende be
stuurders, als kennismaking met de 
Bestuurdersvereniging. In de stand van 
de Bestuurdersvereniging vindt u de 
publikaties van de Bestuurdersverenig
ing. Daar zijn ook voortdurend men
sen aanwezig die u meer kunnen ver-

- An v.d. Wiel uit Etten Leur 
- Paul Wessels, wethouder Gennep 

- communicatie tussen college en frac
tie. 

- Rinske Verhoef, raadslid Oosterhout 

Voorzitter: 
II. ONDERWIJSBELEID OP LOKAAL 
NIVEAU 

Pex Langeberg 

Sprekers: Gemeentebestuurders hebben op het 
beleidsterrein van onderwijs een dub
bele pet: ze vormen het beleid en zijn 
tevens beheerder van het openbaar on
derwijs. Hoe ga je daar als bestuurder 
mee om? 

- Erik de Bruijn, wethouder Breda 
- Minke Wijkmans, wethouder Culemborg 
- Jos Hagens, wethouder Cuyk 

Bestuurlijke vernieuwing I 
"Politieke en bestuurlijke vernieuwing op lokaal niveau" 

Menig lokaal bestuurder breekt zich 
dezer dagen het hoofd over de vraag 
hoe de burger betrokken te houden bij 
zijn bestuur. Gekozen burgemeesters, 
referenda, gespreide lokale verkiezin
gen en versterking van de invloed van 
voorkeurstemmen zijn in dit verband 
instrumenten die momenteel weer vo
lop in de belangstelling staan. Dit alles 
om de gunst en de steun van de kiezer 
terug te winnen. Het omgekeerde zou 
evenwel het geval moeten zijn: de po
litiek moet beseffen dat zij er nu juist 
is om die burger te steunen. 
De relatie burger-overheid vormt de 
laatste tijd het onderwerp van menig 
onderzoek. Zo stelt P. Tops, hoofddo
cent Bestuurskunde en 
Informaticarecht aan de Katholieke 
Universiteit Brabant, dat de burgerzin -
en daarmee de verkiezingsopkomst -
nog altijd groot is, maar dat het ver
trouwen afneemt naarmate de kloof 
tussen burger en overheid groeit. 
Hoewel menigeen denkt dat de kloof 
groter is geworden heeft dit gelukkig 
nog geen desastreuze gevolgen gehad 
voor het opkomstpercentage bij verkie
zingen. Toch kan een gebrek aan ver
trouwen op langere termijn de poli
tieke legitimiteit aantasten, aldus de 
heer Tops. Volgens hem zal de stem-
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kans toenemen indien de burger 
waarde hecht aan de lokale politiek. 
Tevredenheid over het gemeentebe
stuur en het leefklimaat, vertrouwen in 
de lokale bureaucratie en tegelijkertijd 
een realistisch besef van het probleem
oplossend vermogen van de gemeente, 
zouden de stemkans verder vergroten. 
De gemeenteraad van Amsterdam 
stelde een adviescommissie in die, on
der leiding van prof.ir. M. van den 
Berg, moest onderzoeken hoe de relatie 
tussen burger en overheid in de bin
nenstad verbeterd zou kunnen wor
den. Conclusie: de overheid ver
vreemdt zich van haar burgers. Erger 
nog, actieve burgers haken massaal af. 
De commissie is overtuigd van het feit 
dat de kwaliteit van het bestuur staat 
of valt met de betrokkenheid van bur
gers bij beleidsvorming en -uitvoering. 

Een ander geluid valt te beluisteren bij 
methodoloog H.]. van Houten. Hij is 
van mening dat naast de bestaande 
vormen van politiek-bestuurlijke in
spraak, nieuwe initiatieven met een 
autonomer karakter en met minder re
glementair participatiegedrag opko
men. Deze ontwikkeling zou de steun 
moeten hebben van de overheden. In 
dat geval zou volgens hem gesproken 

kunnen worden van een heuse part
nerschapdemocratie. 

Deze deskundigen vormen een forum 
dat door Parool-journalist ]os Verlaan, 
kenner van de Amsterdamse politieke 
en bestuurlijke arena, aan de tand zal 
worden gevoeld. Welke politieke en 
bestuurlijke vernieuwing achten zij 
noodzakelijk, gegeven de groeiende 
kloof tussen overheid en burger ? Is 
een lokale politiek die directe invloed 
van burgers combineert met daad
krachtige besluitvorming wel haalbaar 
? Nadat de forumleden hun visie aan 
de zaal kenbaar hebben gemaakt via 
een betoog van maximaal vijf minu
ten, krijgt een ieder ruimschoots de ge
legenheid om met hen in discussie te 
treden. 



Bestuurlijke 
vernieuwing 11 
"Partijen uit de tijd ? Op weg naar een an
dere rol van politieke partijen en 
politici" 

De traditionele politiek is uit. Slechts 
2.8% van de Nederlanders is nog lid 
van een partij en daarvan is maar een 
tiende deel actief! Organisaties die zich 
op deelbelangen richten, als Green
peace en Amnesty, trekken veel meer 
leden. Dat heeft tal van oorzaken. Zo 
valt er niets te kiezen want alle partijen 
bewegen zich naar het midden, tegen
stellingen zijn verdwenen en de poli
tiek verambtelijkt. Ook zou de staat be
voegdheden naar boven (EG) en bene
den (regio) overdragen terwijl de 
politieke partijen zich juist op die staat 
richten. En zo kan men wel even door
gaan. 

Maar zijn partijen daarom uit de tijd? 
Een aantal argumenten lijkt zo'n con
clusie niet te rechtvaardigen. Een de
mocratie zonder partijenvertegenwoor
diging is immers moeilijk voorstelbaar. 
Bovendien tekenen zich nieuwe tegen
stellingen af op het culturele vlak. Als 
verder de decentralisatie van macht 
wordt doorgezet zullen politieke par
tijen hooguit op een ander niveau be
langrijk worden. En wat te denken van 
het verenigde Europa, waar de over
dracht van bevoegdheden niet beze
geld wordt door een volwaardig 
Europees Parlement ? Politieke identifi
catie en democratische legitimatie zul
len dus nog geruime tijd plaats vinden 
binnen en via nationale kaders. 

Genoeg redenen om politieke partijen 
niet af te schrijven maar te modernise
ren. Grote vraag hierbij: hoe moet die 
moderne partij er dan uit gaan zien ? 
Een forum onder voorzitterschap van 
Willem Kool, journalist van het 
Nieuws van de Dag/Telegraaf, zal zich 
hier het hoofd over gaan breken. In het 
forum nemen de volgende personen 
plaats: publicist Geert Mak, een specia
list in Grote Stadsproblematiek; organi
satie-adviseur Roger van Boxtel, expert 
in het vertalen van maatschappelijke 
vraagstukken naar overheid/non-profit 
sector en sinds '77 actief voor D66; 
Patriek Poelmann, statenfractievoorzit
ter in Noord-Holland. 
Zal de toekomst partijen laten zien met 
een overheersende partijtop en waarbij 
issues en personen bij de benadering 
van de kiezer centraal komen te staan ? 
Of ontwikkelen de partijen zich tot een 
georganiseerde discussievorm ? Zo zijn 
nog vele prangende vragen denkbaar, 
waarop forum en publiek de antwoor
den mogen geven. 

Congres informatie 
In het katern van deze Democraat vindt u meer informatie over het komend Congres 
Nieuwe Stijl: 
• congresreglement; 
• congresinformatie over migratie, Europees programma en actuele politieke moties; 
• jaarrekening 1992 en begroting 1994, met toelichtingen; 
• vacatures. 

advertentie 

Stads- en streekvervoer 
De VSN groep, het concern van de stads- en streekvervoer bedrijven in 

Nederland, heet u van harte welkom in de bus. Op weg naar het D66-ver

kiezingscongres zal het streekvervoer u graag van het NS station Eindhoven 

naar het congres vervoeren. Het stads- en streekvervoer staat de komende 

jaren zwaar onder druk. Toch zal de VSN groep met nieuwe initiatieven ko

men die een bijdrage kunnen leveren aan het oplossen van de knelpunten 

in het mobiliteitsbeleid. Zo zal de VSN groep per 1 september 1 994 een 

landelijk net van snelbussen op de weg zetten. Daarvoor is echter een vrije 

infrastructuur noodzakelijk. In de komende kabinetsperiode zullen hiervoor 

de belangrijke beslissingen genomen moeten worden. 

Wilt u meer weten over dit nieuwe initiatief van de VSN groep, belt u daf1 

de VSN groep afdeling Communicatie, 030-971 800. 

TERUG:.'.< !.· •.• 

Wij wensen u een goed congres, 

Mr. C.j. Nyqvist 

President VSN groep 

• zaterflaó2 * 22,~2SM~ qOO.OQ~silon ~en,., 
·~0 . . .• J ili.Sit DRif 'tl.tf ~net MJve wr, 17.i7* vaMI 1~ ~ ttêt MJve uur, 
villaf 21J4:uatorn-~!~.: '"' 
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D66 doet 'n boekje open over 
de verkiezingscampagne '94. 

Doet u mee? 
V olgend jaar kan D66 de sympathie van het electoraat 

maar liefst drie maal verzilveren. In maart voor de ge
meenteraden, in mei voor de Tweede Kamer en in juni 

voor het Europees Parlement. 

Daarom brengt D66 direct na de campagne in juni 1994 het 
Campagnelogboek uit. Het wordt een document dat een com
pleet beeld biedt van de drie campagnes. Uit de eerste hand 
geschreven door de hoofdrolspelers van de campagne. Want het 
boek bevat niet alleen de weergave van de hoogtepunten van de 
verkiezingsstrijd, de campagne-activiteiten en de uitslagen, maar 
ook de persoonlijke indrukken en dagboekaantekeningen van de 
D66-kopstukken. Zo ontstaat een opmerkelijk, persoonlijk getint 
document over wat misschien wel 'het jaar van de doorbraak' 
zal gaan heten. 
Het Campagnelogboek doet niet alleen verslag van de campag
ne, het boek brengt de campagne ook op gang. De opbrengst 
van de verkoop van het Campagnelogboek gaat namelijk direct 
naar het verkiezingstands van D66. Wie dit jaar een bijdrage wil 
leveren aan het verkiezingstands kan daar een uniek boek voor 
terugkrijgen. 
Dat kan door nu in te schrijven op het Campagnelogboek 94 
door inzending van onderstaande bon. Er zijn 2 mogelijkheden: 
1. U betaalt direct de gereduceerde prijs van f 4 7,50 door het 
invullen van de acceptgirokaart die u wordt toegezonden. 
2. Of u tekent in en betaalt bij ontvangst van het Campagnelog
boek f 55,00. 
Direct betalen heeft nog een voordeel: U krijgt de kans om 
mee te schrijven aan de geschiedenis van D66. Bij uw acceptgi
ro zit een formulier waarop u verslag kunt doen van uw persoon
lijke indrukken, anekdotes of lotgevallen in de campagne ! 

rt: --- --· ---·------ . -----, 
~ 'n Uitgave van formaat. · 
• 3 campagnes in één oogopslag 

, • paperbackformaat 16 x 24 cm 
• stevig gebonden (genaaid) 
• rijk ge'illustreerd 
• full-color, gelamineerde cover 
• met alle uitslagen èn gekozenen 
• bij directe betaling /7,50 korting 

··---- .. --. ·····----·---··---···----····-·J 

Stuur bon aan: D66, Antwoordnummer 1966, 
2509 WB Den Haag. • Postzegel hoeft niet ! 

r-----------------------------------------------------------------------------------------------, ! BESTELCOUPON D66 Campagneboek 1994 • Bestel direct ! • I 
I 
I 
I 

I D66 doet een boekje open. Ik doe mee ! Ik bestel ........ exemplaren. Ik betaal (kruis aan): 0 f 4 7,50 per stuk bij ont-
r vangst acceptgirokaart 0 /55,- bij ontvangst van het Campagnelogboek 
I 
I 
I 

l Handtekening: 
tNAAM: ............................................................................................................................................................. . 
I 
I 

l ADRES: I ............................................................................................................................................................. . 
I 
I 
I CODE + WOONPLAATS: .. 
I .......................................................................................................................... .. 

~-----------------------------------------------------------------------------------------------~ 
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Komt dat zien! 
In het najaar is er altijd kermis in Den Haag. Tot de politieke attracties behoorde dit keer het uitbrengen van de ontwerp-verkiezingsprogramma's. 

Andere partijen gebruikten D66 natuurlijk als de Kop van Jut. Dat was te voorzien, nu onze partij een geduchte concurrent geworden is. Het is 

waar dat er bij het opstellen van het programma rekening is gehouden met kabinetsdeelname. D66 wil de kiezers alleen dát voorhouden wat ze ook 

kan nakomen. Dat oogt minder spectaculair, maar voorkomt valse verwachtingen in een tijd van economische stagnatie. Consistent met het eigen E verleden zoeken Democraten naar oplossingen die bestuurlijk noodzakelijk en sociaal verantwoord zijn. Dat is niet vlak, wel uitgebalanceerd. 

In vergelijking met het recente verle
den heeft de PvdA verreweg de groot
ste koerswijziging aangebracht. Deze 
partij was veel te lang bovenin het reu
zenrad van de eigen morele suprematie 
blijven zitten. Onder aanvoering van 
Wim Kok belandde zij nogal hardhan
dig met beide benen op de grond, beet 
zich stuk in de zuurstok van bezuini
gingen en stapte in de draaimolen van 
de 'vernieuwing', waar vervolgens de 
oude getrouwen weer uit mochten 
vliegen. Het programma dient ter on
dersteuning van een aantal strategieën 
om het tij te keren. Het moet voorko
men dat de PvdA bij een volgende ka
binetsdeelname meer van haar geloof
waardigheid (en aanhang) verliest en 
weer in het WAO-spookhuis van in
terne twisten verzeild raakt. Daarom is 
'strenge rechtvaardigheid' aangekon
digd en is het oude linkse taboe van 
'haalbaarheid' nu tot hoogste maatstaf 
verheven. Tegelijkertijd mag de tradi
tionele achterban met inbegrip van de 
vakbeweging niet verder worden ver
vreemd. Dus geen aantasting van 
minimumloon en uitkeringen. Ook is 
het programma volgens Felix 
Rottenberg een wapen in de strijd te
gen D66. De helderziende partijvoor
zitter wist allang voordat het D66-pro
gramma uitkwam, dat dit "onduide
lijk" zou zijn. Dit natuurlijk in 
tegenstelling tot zijn eigen kristalhel
dere politieke geschrift, waarin 
"scherpe keuzes worden gedaan". 
Merkwaardigerwijs verklaarde de vice
voorzitter van de PvdA-programma
commissie Marcel van Dam, dat hun 
werkstuk een "hoog D66-gehalte be
vatte". En inderdaad sluiten de nieuwe 
en overigens mooi geformuleerde soci
aal-democratische voornemens goed 
aan bij cle (wortels van) het D66-ge
dachtengoed, waar in links-socialisti
sche kring vroeger de neus voor werd 
opgehaald. Kortom, de PvdA bindt de 
strijd aan met D66 dat zowel vaagheid 
als het pakken van de minima wordt 
verweten, maar waarvan ze toegeeft 
dat zij het er tegenwoordig in hoge 
mate inhoudelijk mee eens is. De lo
gica van de PvdA-strategieën vormt 
dus een kermisattractie op zichzelf. 
Wie er een touw aan vast kan knopen, 
mag voortaan gratis prijsschieten op 
D66. 

De VVD vindt weliswaar dat 
'Nederland weer aan de slag moet', 
maar het schrijven van een behoorlijk 
uitgewerkt verkiezingsprogramma was 
voor deze partij zelf al te veel moeite. 
Zij volstond helaas met het uitbrengen 
van een verkorte versie van de samen
vatting van een pamflet. De liberalen 
hameren al decennia lang op een reeks 
van dezelfde aambeelden. Veel opper
vlakkige herkenbaarheid, weinig diep
gaand denkwerk. Minder overheid, 
meer markt, lastenverlichting, hardere 
aanpak van de criminaliteit, meer loon 
naar prestatie, enzovoort. Bij de VVD
leiding bestond weinig behoefte aan de 
'oude' Wiegel in persoon, maar des te 
meer aan zijn belegen teksten. Omdat 
er over de hele breedte van de 
Nederlandse politiek een zekere ver
schuiving naar rechts optreedt, wil de 
VVD zich kennelijk onderscheiden 
door de overtreffende trap te betreden 
en alles om te buigen wat anderen als 
recht(vaardig) beschouwen. Daarom 
kiest zij onomwonden voor een minis
telsel, waarbij de staat alleen het abso
lute minimum garandeert. Het argu
ment dat de huidige economische situ
atie zo'n drastische ingreep helaas 
nodig maakt, klinkt nogal dubieus uit 
de mond van degenen die hetzelfde 
pleidooi hielden toen we er veel beter 
voor stonden. 
Ook het optreden van Bolkestein tij
dens de algemene beschouwingen be
vestigde de indruk dat de VVD er alles 
aan gelegen is de kloof met mogelijke 
coalitiepartners zo groot mogelijk te 
maken. Een paarse coalitie wordt zo bij 
voorbaat ernstig gefrustreerd. 

Zelfs het CDA bestaat in oud-liberale 
ogen vooral uit slapjanussen die het 
vertikten de realiteit onder ogen te 
zien. Volgens de PvdA en ook D66 zijn 
de CDA-voornemens echter wel dege
lijk hardvochtig: van de meest kwets
baren worden onevenredige offers ge
vraagd voor het herstel van onze eco
nomie. In tegenstelling tot hun 
huidige coalitiepartner sluiten de chris
ten-democraten een drastische verla
ging van het minimumloon en de uit
keringen niet uit. Overigens pleiten ze 
er ook niet expliciet voor. Politieke 
keuzes op essentiële beleidsonderdelen 
worden bij voorkeur pas gedaan als er 

niet meer aan te ontkomen valt en dat 
is zelden vóór de verkiezingen. 
Ook de CDA-strategie is voor leken 
moeilijk te doorgronden. Mede door 
de excentrische (of beter gezegd, ex
centrieke) opstelling van Bolkestein 
lijkt een brede stroming binnen het 
CDA zich te verzoenen met een voort
zetting van de huidige coalitie, moge
lijk aangevuld (versterkt) met D66. Om 
het huidige beleid voort te kunnen zet
ten, heeft het CDA de leiding uitgere
kend in handen gegeven van de man 
die er steeds de grootste afstand van 
heeft genomen: Brinkman. 

Verkiezingsprogramma's zijn vooral in
teressant vanwege de toonzetting en 
de zaken waarover gezwegen wordt. De 
teksten hebben vaak een suggestief po
litieke lading, maar ze zijn zelden zo 
geformuleerd dat politici er op vastge
pind kunnen worden. 
De waarde van een programma blijkt 
natuurlijk pas na de verkiezingen. Pas 
dan wordt duidelijk welke bezoeker 
van de verkiezingsrecreade zich een 
suikerspin in de maag heeft laten split
sen: mooi ogend, maar als je erin bijt 
blijft er niets over dan een vieze na
smaak. Wie zich nu gebakken lucht 
laat verkopen, komt straks van een 
koude kermis thuis. 

Bob van den Bos 
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Campagne-team versterkt met 
veel vrijwilligers 
Op het Landelijk Secretariaat van D66 
werken sinds kort maar liefst 11 vrij
willigers, sommigen zelfs full-time, 
mee aan de opzet en organisatie van de 
campagne voor de drie verkiezingen in 
1994: gemeenteraad, Tweede Kamer en 
Europees Parlement. Op de foto 
(v.l.n.r.): Heine Buis (activiteiten), 
Oscar Kales (activiteiten/prijsvraag affi
che), Janine Odink (spreekbeurten), 
Bart Combee (materiaal), Daphne 
Bergman (materialen) en Martijn 
Kroon (secretaris). Niet op de foto: 

Pauline Assen (begeleiding kandida
ten); Carolien Schippers, Margriet de 
Jong, Heleen Ruyg(activiteiten); !var 
Manuel (prijsvraag affiches). Het cam
pagneteam bestaat verder uit Lennart 
van der Meulen (campagneleider), Jan
Dirk Sprokkereef (coördinatie) en 
Jeroen Nugteren (voorlichting). Voor 
meer informatie over de campagne 
kuntu-in eerste instantie- contact 
opnemen met Martijn Kroon, 070-
3621515. 

Presentatie kandidaten aan 
alleleden 
Maar liefst 163 D66'ers hebben zich 
aangemeld om voor D66 op de kieslijst 
voor de Tweede Kamer te komen. Een 
groot deel van hen kreeg vorige maand 
tijdens een bijeenkomst in Utrecht 
tekst en uitleg over de procedure en 
bijkomende zaken rond de kandidaat
stelling (foto). 

Alle leden van D66 zijn van harte uit
genodigd voor (één van) de drie bij
eenkomsten waarop de kandidaten 
zich presenteren. Op die manier kunt u 
zich een beter oordeel vormen over de 
kwaliteiten van de kandidaten dan al-

leen met het overzicht dat in het ka
tern van deze Democraat meegaat. Op 
de eerste bladijde van dit overzicht 
vindt u de drie data en plaatsen waar 
de presentaties zullen plaatshebben. 

Hoe deze democraat te gebruiken? 
Deze editie van de Democraat heeft 
een bijzonder karakter. Niet alleen treft 
u de 'normale' Democraat-pagina's en 
het 'gewone' katern aan, maar boven
dien gaan mee: het concept-verkie
zingsprogramma 1994-1998; het over
zicht van de kandidaten voor de in
terne verkiezingen voor de Tweede 
Kamer en een 'spoorboekje' van het 
Congres Nieuwe Stijl op 30 en 31 okto
ber. Deze stukken konden, in verband 
met portokosten, niet als aparte bij la-
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gen worden verzonden. Wel kunnen 
de verschillende soorten informatie tel
kens als apart boekje worden uitgeno
men. 

Gebruiksaanwijzing 
Om de verschillende stukken overzich
telijk bijeen te krijgen, kunt u de vol
gende aanwijzingen opvolgen: 
- haal de nietjes uit de Democraat; 
- haal de buitenste twee A-3 vellen er af 
en vouw ze terug; 

Nieuwe 
gezichten op 
congres 
Op het programma van het halfjaar
lijkse congres van de 
Bestuurdersvereniging van D66, dat 
begin oktober werd gehouden, ston
den veel workshops, bijvoorbeeld over 
collegeprogramma's en college-onder
handelingen; hoe profileert een D66-
bestuurder zich; de praktijk van regio
vorming; en reorganisatie van de poli
tie. Daarnaast kwamen de 
statenfractievoorzitters en de burge
meesters en de fractievoorzitters van 
enkele grote steden bijeen. "We zagen 
verheugend veel nieuwe gezichten op 
het congres", zegt Monique Oomes, 
coördinator van de Bestuurders-ver
eniging. "Hopelijk neemt de belang
stelling rond de verkiezingen in 1994 
nog extra toe." 

Help D66 
campagne

voeren 
Het voeren van de campagne voor de 

drie verkiezingen in 1994 gaat veel geld 
kosten. U zult in de komende maanden 
dan ook met gerichte acties verzocht 

worden de campagne financieel te onder
steunen. Maar deze acties hoeft u uiter

aard niet af te wachten. 

U kunt uw bijdrage voor de campagne nu 
al storten op gironr. 1.000.000 t.n.v. 

Verkiezingsfonds D66 te Den Haag. Stort 
gul en help D66 een ruime overwinning 

te behalen! 

- haal de volgende buitenste drie A-3 
vellen er af en vouw ze terug; 
-haal het katern (op minder wit pa
pier) los van het concept verkiezings
programma (dat apart is geniet, op wit 
papier) en vouw het terug. 
U heeft nu dus vier zelfstandige delen 
in handen: 1. de 'gewone' Democraat; 
2. het 'spoorboekje' voor het Congres 
Nieuwe Stijl; 3. het katern met daarin 
het kandidatenoverzicht; 4. het con
cept-verkiezingsprogramma. 



Erratum 
Zie het katern van deze 
Democraat voor een aanvul
ling (erratum) op het pro
gramma 'Ruimte voor de 
toekomst'. 

Extra programma•s 

Colofon 
De Democraat is een uitgave van de politieke partij 
Democraten 66 en verschijnt in principe acht keer 
per jaar. Een door het Hoofdbestuur benoemde re
dactieraad is verantwoordelijk voor de uitgave. Deze 
raad wordt gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Bob van den Bos, Kees 
Dietz, Lennart van der Meulen, Miep Nagtegaal, 
Jeroen Nugteren, Alexander Osten, Bob de Ruiter, 
Marie Louise Tiesinga, Stijn Verbeeck en Martin 
Voorn. 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
Foto's: Dennis Sies (tenzij anders vermeld) 
Druk: Brouwer Offset BV, Utrecht 

Landelijk Secretariaat D66 
Noordwal10 
2513 EA Den Haag 
Tel.: 070-3621515 (ma. Um vr. 9.00·17.00 uur) 
Fax: 070-3641917 

Bij het Landelijk Secretariaat 
(070-36215 15) zijn extra 
exemplaren van het concept 
verkiezingsprogramma 1994-
1998 beschikbaar, voor 3,50 
gulden exclusief verzendkos
ten. Voor afdelingen, die het 
program bijvoorbeeld in een 
kraam te koop willen aan
bieden, gelden speciale tarie
ven. 

Met dank aan: Jikkie van der Giessen, Tom Kok, Leo 
Keus, Eric van de Lisdonk, Petra Nypels, Berend van 
der Ploeg, Tineke Veenstra, Gert Warmerdam en 
Pierre Wimmers. 

Wilt u iemand lid maken van 066, schrijf dan een 
briefje met zijn of haar naam, adres, plaats en tel.nr. 
naar bovenstaand adres. U kunt uiteraard ook bel· 
len. 

advertenties 

Wij zijn gespecialiseerd in maatschappelijk verantwoord 
en miJieuvriendelijk beleggen, ook met een lijfrentepolis. 

• Belastingvrij sparen tot f 220.000,-
"0 ...., 

• Pensioen- en hypotheekadviezen, vermogensbeheer Dl ..... 
N 

• VRAAG ONZE BROCHURE: telefoon 020 - 622 99 06 

DORN 

"0 ~ 
~ ~ 

~ ~ 
Ql • • ~ 
.~ Jeanet G. Bru~n~ng b: 
2 Wijn-en BierWandeltochten ~ 
~ ~ 
c: Pb 63517, 2502 JM Oen Haag 

SARPHATIKADE 7 • 1017 WV AMSTERDAM 
Ql ~ 

'0 020-6854845 & 070-3620707 g 

rk ben lid van de Vereniging Aanpak 
Pensioenbreuk (VAP). Ondanks de 066 ini
tiatiefwet tegen pensioenbreuk is de strijd 
tegen dit onrecht dat zich kan voordoen 
bij wisseling of verlies van baan nog steeds 
niet definitief gewonnen. Wie komt mij 
hierbij helpen? Dat kan door net als ik ook 
lid te worden van de VAP. 

Erwin Nypels 

Pensioenbreuk? 

~ ~ 

~Markgräflerland Freiburg Römerberg ~ 

Doelstellingen van de Vereniging Aanpak Pensioenbreuk: 

• Zonder verder uitstel overgaan tot wettelijke verplichting van indexatie van 
premievrije pensioenrechten van 'slapers'; 

• Alle belanghebbenden, zowel gepensioneerden als 'slapers', betrekken bij 
het overleg over pensioenaangelegenheden; 

• Het (laten) verstrekken van objectieve en toegankelijke informatie over 
pensioenen aan deelnemers, 'slapers' en gepensioneerden; 

• Een onafhankelijke ombudsman pensioenen in het leven roepen, als verder 
een pensioen-informatie-punt en een persoonlijk pensioenboekje. 

Het lidmaatschap bedraagt 25 gulden per jaar. 

Voor meer informatie: 
Antwoordnummer 10367, 2700 WB Zoetermeer, of bel: 03418-53607. 
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D66 doet 'n boekje open over 
de verkiezingscampagne '94. 

Doet u mee? 
V olgend jaar kan D66 de sympathie van het electoraat 

maar liefst drie maal verzilveren. In .maart voor de ge
meenteraden, in mei voor de Tweede Kamer en in juni 

voor het Europees Parlement. · 

Daarom brengt D66 direct na de campagne in juni 1994 het 
Campagnelogboek uit. Het wordt een document dat een com
pleet beeld biedt van de drie campagnes. Uit de eerste hand 
geschreven door de hoofdrolspelers van de campagne. Want het 
boek bevat niet alleen de weergave van de hoogtepunten van de 
verkiezingsstrijd, de campagne-activiteiten en de uitslagen, maar 
ook de persoonlijke indrukken en dagboekaantekeningen van de 
D66-kopstukken. Zo ontstaat een opmerkelijk, persoonlijk getint 
document over wat misschien wel 'het jaar van de doorbraak' 
zal gaan heten. 
Het Campagnelogboek doet niet alleen verslag van de campag
ne, het boek brengt de campagne ook op gang. De opbrengst 
van de verkoop van het Campagnelogboek gaat namelijk direct 
naar het verkiezingstands van D66. Wie dit jaar een bijdrage wil 
leveren aan het verkiezingstands kan daar een uniek boek voor 
terugkrijgen. 
Dat kan door nu in te schrijven op het Campagnelogboek 94 
door inzending van onderstaande bon. Er zijn 2 mogelijkheden: 
1. U betaalt direct de gereduceerde prijs van f 4 7,50 door het 
invullen van de acceptgirokaart die u wordt toegezonden. 
2. Of u tekent in en betaalt bij ontvangst van het Campagnelog
boek f 55,00. 

DellJ.o 
eraten 66 

Den EI ' aag 

Direct betalen heeft nog een voordeel: U krijgt de kans om 
mee te schrijven aan de geschiedenis van D66. Bij uw acceptgi
ro zit een formulier waarop u verslag kunt doen van uw persoon
lijke indrukken, anekdotes of lotgevallen in de campagne ! 

Stuur bon aan: 066, Antwoordnummer 1966, 
2509 WB Den Haag. • Postzegel hoeft niet ! 
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De politieke spagaat 
De afstand tussen burger en overheid 
is de thermometer van de democratie. 
Door het groeiende wantrouwen stijgt 
het kwik de laatste tijd onrustbarend. 
Het stelsel heeft een ziekte onder de le
den met als symptomen: een brede po
litieke apathie, toenemend asociaal ge
drag, variërend van ernstige misdadig
heid tot en met egoïstisch onfatsoen. 
Voorzover de politiek hieraan mede 
schuldig is, ligt de belangrijkste oor
zaak in de schoksgewijze overgang van 
onze aspiraties van de jaren zestig I ze
ventig naar de werkelijkheid die onver
wacht snel over ons heen komt. We 
hebben met elkaar 'open eind' regelin
gen afgesproken, rechten uitgedeeld in 
de vaste overtuiging dat er minder ge
bruik van zou worden gemaakt dan nu 
het geval is of dreigt te worden. Het 
aan de nationale overheid toebedelen 
van probleemoplossend vermogen is 
nog steeds niet tot de juiste proporties 
teruggebracht. 
Veel Haagse politici hebben verleden 
en toekomst mentaal nog niet bij el
kaar gebracht. Hierdoor heeft het poli
tieke debat een spagaat karakter aange
nomen: collectief volgehouden poli
tieke pretenties over hoe het beter zou 
kunnen (en moeten!) en hardnekkige 
kritiek op het onvermogen om dit in 
de nieuwe situatie bestuurlijk hard te 
maken. De kloof tussen burger en poli
tiek wijst vooral op een kloof tussen 
politiek en bestuur. 
Politici doen alsof en deinzen vervol
gens terug voor de consequenties. 
Regeringen (niet alleen de 
Nederlandse) stellen zich de bestrij
ding van de werkloosheid als belang
rijkste taak. In de verkiezingscampag
nes wordt politici steevast gevraagd 
hoe hun partij de werkgelegenheid 
denkt te herstellen. Toch blijkt geen 
enkele regering tot meer in staat dan 
het scheppen van min of meer gun
stige voorwaarden. Bovendien hebben 
de sociale partners voor één van de 
meest cruciale verantwoordelijkheden, 
de loonontwikkeling, een eigen ver
antwoordelijkheid. 
Of neem de wassende migratiestro
men. Nog steeds doen we hier net 
alsof we met een nationale aanpak 
zouden kunnen volstaan. Maar als we 
strenger met toegang zijn dan de buur
landen, schuiven we de problemen op 
hen af. En als we soepeler zijn worden 
we een onevenredig belast toevluchts
oord. We gaan er nog steeds vanuit dat 
iedere vluchteling in principe asiel 
moet kunnen krijgen, maar doen ver
volgens veel te weinig om de prakti
sche en psychologische opvangscapa
citeit van ons land te vergroten. 
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Voor de criminaliteit is het van het
zelfde laken een pak. Het garanderen 
van de veiligheid van de burgers wordt 
alom een hoofdtaak van de overheid 
genoemd, maar nog steeds voldoet de 
justitiële en politionele capaciteit bij 
lange na niet aan de eisen van de cri
minele werkelijkheid. Weinig of niets 
schaadt zo het vertrouwen van de bur
gers in de overheid als het tekortschie
ten. van de bescherming van persoon, 
huis en haard. Terwijl de politici deli
bereren, neemt de (onopgeloste) mis
daad voortdurend toe. Meer detentie 
of juist preventie, het resultaat is 
slechts grotere frequentie. 
Nog een voorbeeld: het milieu. Het 
woord 'duurzaam' ligt tegenwoordig 
iedere politicus in de mond bestorven. 
Nederland is verhoudingsgewijs voort
varend met wet- en regelgeving. Uit al
lerlei onderzoek blijkt echter hoe bui
tengewoon slecht het gesteld is met de 
uitvoering van en controle op de vele 
ecologische voorschriften. 
En tenslotte de bestuurlijke hervor
mingen. In de commissie Deetman wa
ren de politici het "eens over de ana
lyse". Wie de illusie had dat daar ook 
bestuurlijke consequenties aan verbon
den zouden worden, geldt tegenwoor
dig als naïef. 

Sommigen trekken uit het geschetste 
patroon de conclusie van een mini
male overheid, met weinig ambities, 
slechts voorzien van kerntaken. Dit 
komt neer op eenzelfde verkeerde een
zijdigheid als in de jaren zestig het ge
loof in de maakbaarheid van de sa
menleving. In veel - wisselende - op
zichten is een actieve overheid nog 
steeds onontbeerlijk. Maar wat politici 
zeggen de burgers te kunnen bieden, 
dienen ze wel beschikbaar te hebben. 
Genezing van de democratie is alleen 
mogelijk bij herstel van vertrouwen. 
Politiek en bestuur moeten weer sa
menvallen. Kan de Haagse discussie 
zich bevrijden uit de spagaat van de 
tijdsgewrichten? 

Bob van den Bos 

Democratie 
wereldwijd 
Louise Groenman is sinds kort 
voorzitter van het Humanistisch 
Instituut voor ontwikkelingssa· 
menwerking (HIVOS), naast NOVIB 
(socialistisch), ICCO (protestants 
christelijk) en CEBEMO (katholiek) 
de vierde grote medefinancierings· 
organisatie voor ontwikkelings· 
hulp. HIVOS bestaat 25 jaar. 
Louise Groenman: "HIVOS werk1 
niet op basis van een vaste ideolo· 
gie, maar zoekt samenwerking met 
en steunt groeperingen van on· 
derop die zich bezighouden met 
vrouwen, mensenrechten, milieu, 
kortom die iets te maken hebben 
met samenlevingsopbouw en de· 
mocralisering. Het gaat dus om 
meer dan waterputten en irrigatie· 
systemen." HIVOS werkt in bijna 
30 landen in Afrika en Midden- en 
Zuid-Amerika. Echt voor 'hel 
Zuiden' dus. Komt Oost-Europa zo 
langzamerhand ook niet in aan· 
merking? "Daar zijn wij mee bezig 
geweest en dat geven wij ook niet 
op, maar het is nog heel moeilijk 
om daar een partner te vinden", 
zegt Groenman. 
De organisatie kondigde onlangs 
een omvangrijke actie aan. HIVOS 
wil het verkiezingsjaar 1994 aan· 
grijpen om aandacht te vragen 
voor democratiseringsprocessen 
in ontwikkelingslanden. Met een 
campagne getiteld 'Democratie 
Wereldwijd'. Op 2 maart, de dag 
van de gemeenteraadsverkiezin· 
gen, brengen internationale waar· 
nemers bliksembezoeken aan en· 
kele Nederlandse stembureaus. 
Met onder andere het Instituut 
Clingendael wordt een conferentie 
over democratisering georgani· 
seerd. Op de televisie zal de Hu· 
manistische Omroep drie docu· 
mentaires uitzenden en wordt er 
ter gelegenheid van de eerste vrije 
verkiezingen in El Salvador op 20 
maart een El Salvador-debat ge· 
houden. Gevraagd naar de reden 
van haar benoeming: "Men wilde 
iemand uit de politiek en kennelijk 
is er sprake van verwantschap met 
D66. Mij spreekt de idealistische 
invalshoek van het HIVOS aan. Je 
komt bovendien weer eens met 
heel andere mensen in contact. 
Het is overigens veel minder wol· 
ten-sokkenachlig dan ik had ge· 
dacht. Wij willen niet alleen arme, 
zielige mensen laten zien, maar 
vooral de sterke kanten van de lan· 
den waarvoor wij werken naar vo· 
ren brengen en inzetten voor de· 
mocralisering." 

Marie-Louise Tiesinga 



'Politiek moet beter naar samenleving luisteren' 
Oor wint affiche prijsvraag 
Over de visie en ideeën van D66 kan geen twijfel meer bestaan: het concept-verkiezingsprogramma van de partij geeft duidelijke antwoorden 

op gestelde vragen. Maar het is andere koek om in een campagne voor iedereen inzichtelijk te maken waar D66 voor staat. Om vorm te geven 

aan de inhoud werd de affiche prijsvraag opgezet. Begin november maakte de jury de uitslag bekend. 

\. 

De respons op de affiche prijsvraag was 
overweldigend. Er werden maar liefst 
371 affiches ingezonden. Daarmee 
werden de stoutste verwachtingen 
ruimschoots overtroffen. De vele goede 
ontwerpen zorgden voor evenzovele 
hoofdbrekens bij de leden van de jury. 
Deze stond onder voorzitterschap van 
Wim Crouwel en bestond verder uit 
Anthon Beeke, Haico Beukers, Marian 
Eibers, Lennart van der Meulen, Hans 
van Mierlo en Adri de Vries. Zij ston
den voor de moeilijke taak om uit alle 
inzendingen een top 40 samen te stel
len. Deze selectie vormt de kern van de 
expositie die op vele plaatsen in het 
land te zien zal zijn. 
Binnen deze top 40 moesten de juryle
den bovendien een top 10 samenstel
len van affiches die op ansichtkaart 
uitgebracht zouden worden. Deze an
sichtkaarten zijn tegen een kleine ver
goeding als campagnemateriaal te be
stellen. Met zo'n kaartje kunt u in de 
aanloop naar de verkiezingen 'twijfe
laars' over de streep trekken. De setjes 
zijn beperkt voorradig en worden ook 
niet meer bijgedrukt, bestel ze dus 
snel! 

Eerste, tweede en derde prijs 
Tenslotte had de jury de lastige taak 
om uit te maken welk affiche als beste 
uit de bus zou komen. Na lang wikken 
en wegen koos men voor het Oor-affi
che van Menno Mulder. Tevens werd 
er een tweede prijs aan Ariënne 
Boelens en een derde prijs aan Karin Koninklijke Academie voor Beeldende 
van Iterson toegekend. Kunst in Den Haag, was blij verrast 
De jury formuleerde het als volgt: 'Het met de uitverkiezing van zijn ontwerp. 
winnend ontwerp legt een sterke asso- De Affiche Prijsvraag is op de 
ciatie met het idee dat de politiek veel Academie klassikaal behandeld. De 
nadrukkelijker moet letten op wat er in leerlingen discussieerden in groepjes 
de samenleving speelt. De passiviteit over hoe ze het beste te werk konden 
van het luisteren wordt door de een- gaan. In het groepje van Menno kwam 
duidige kracht van de vormgeving ge- men tot de conclusie dat het affiche 
compenseerd.' krachtig en eenduidig moest zijn, zo-
Maar toch was de jury niet helemaal wel wat betreft beeld als boodschap. 
tevreden. Het is de ontwerpers niet ge- ; Het Oor symboliseert dat D66 door 
lukt om een echt vernieuwend affiche \ naar de mensen te luisteren de kloof 
te maken, waarin het typische van D66 tussen burger en bestuur wil overbrug-
in een keer gevangen wordt. Het win- gen. 
nend ontwerp is in de ogen van de Het winnend affiche zal in een nog na-
jury niet sterk genoeg om de cam- der te bepalen vorm ingezet gaan wor-
pagne van D66 alleen te kunnen dra- den tijdens de campagne van 1994. Op 
gen. Ze vindt dat het ontwerp voor ge- het voorjaarscongres wordt het in de-
bruik als politiek affiche nader moet finitieve vorm gepresenteerd. 
worden uitgewerkt. Bovendien wordt dan ook de uitslag 
Menno Mulder (21), student aan de van de Publieksprijsvraag bekendge-

maakt. Daaraan meedoen, en dus zelf 
bepalen welk affiche u het mooist 
vindt, doet u door een enquêteformu
lier in te vullen. Deze formulieren zijn 
aanwezig op alle exposities. 

!var Manuel 

Agenda exposities 
6 november Amsterdam 
12 november Maastricht 
22 november Nijmegen 
25 november Deventer 
26 november Sneek 
10 december Groningen 
18 december Zeist 
9 januari Leiden 
14 januari Breda 
21 januari Zoetermeer 
28 januari Rotterdam 
4 februari Amsterdam 
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Congres geeft voor migratie slechts 
begin van oplossingen aan 
Migratie was een van de belangrijkste politieke onderwerpen op het eerste Congres Nieuwe Stijl, dat op 30 en 31 oktober werd ge

l houden in congrescentrum Koningshof te Veldhoven. De vergadering heeft de twee stukken over migratie - het congresdocument 

\ en de paragraaf uit het concept Europees verkiezingsprogra~ma- niet ingrijpend gewijzigd. De analyse en de oplossingsrichtingen 

1, werden daarmee onderschreven. Toch staat D66 wat betreft het migratievraagstuk en het integratiebeleid nog maar aan het begin, 

meent Gerdine Rodenburg, beleidsmedewerker van de Tweede-Kamerfractie. 

Het is allesbehalve makkelijk oplossin
gen te bieden voor het zeer complexe 
migratievraagstuk en het daarmee sa
menhangende integratiebeleid voor 
migranten. Was dat maar waar! Met 
het onderschrijven van de congres
stukken staan we nog maar aan het be
gin. En dat terwijl de maatschappelijke 
en politieke druk op de discussie alleen 
maar zal toenemen. In heel Europa. 
Op mondiaal niveau zal de daadwerke
lijke inzet voor het beheersen van de 
migratiedruk dan ook een eerste op
dracht zijn. En dat vergt een structu
rele aanpak, gericht op het verminde
ren van welvaartsverschillen en dus op 
het vragen van aanzienlijke offers van 
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de rijkere landen. Om over de moge
lijkheden van het wegnemen van oor
logsgeweld en spanningen tussen be
volkingsgroepen als belangrijke oorza
ken van migratie nog maar te zwijgen. 
Dat betekent dat de hulp bij de opvang 
van vluchtelingen in de regio's waar 
die spanningen zich voordoen, moet 
worden geïntensiveerd. En dat mag 
niet alleen worden overgelaten aan de 
Hoge Commissaris voor de 
Vluchtelingen van de Verenigde 
Naties. 

Harmonisatie 
Op Europees niveau zal daarnaast 
vooruitgang moeten worden geboekt 

met de broodnodige harmonisatie van 
het toelatingsbeleid voor asielzoekers. 
Dat geldt zowel voor de asielprocedu
res als voor de criteria voor de ge
grondheid van asielverzoeken. Het is 
daarbij letterlijk van levensbelang dat 
Europa, onder druk van de aantallen, 
in staat is het hoofd koel te houden. 
Maar evenzeer is het van belang, dat 
naar nieuwe oplossingen wordt ge
zocht. Betere mogelijkheden voor de 
opvang in de eigen regio zullen daar
van deel uit moeten maken, juist ook 
voor asielzoekers die tijdelijke bescher
ming nodig hebben. En dat laat onver
let dat asielzoekers die buiten die regio 
terecht tijdelijke bescherming zoeken, 



deze ook moeten krijgen. 
En tenslotte zal een effectievere aanpak 
van het integratiebeleid voor alle mi 
granten, nog werkelijk vorm moeten 
krijgen. Dat is in een verenigd Europa 
ook een Europese zaak. Want de span
kracht van de multi-etnische Europese 
samenleving op basis van volwaardig 
burgerschap staat op het spel. 

In goede banen 
In zijn inleiding op de behandeling 
van het congresdocument Migratie 
heeft Han Entzinger, hoogleraar 
Sociale wetenschappen en (herkozen) 
voorzitter van het bestuur van de 
Stichting Wetenschappelijk Bureau 
(SWB), aandacht besteed aan het SWB
rapport 'In goede banen', dat in op
dracht van het Hoofdbestuur en de 
Tweede-Kamerfractie over het migratie
vraagstuk is geschreven. Entzinger was 
tevens voorzitter van de projectgroep 
die verantwoordelijk is voor dit- alom 
goed ontvangen - rapport. Het rapport 
diende vervolgens als basis voor het 
congresdocument, waarbij hij even
eens betrokken was. Alhoewel het on
derwerp migratie de laatste jaren voort
durend op de politieke agenda staat, 
kon volgens Entzingerbij de voorberei
ding van het congresdocument niet 
vermoed worden dat op dit moment 
twee aspecten van het migratievraag
stuk in de nationale context zo actueel 
zouden zijn: het omstreden spreidings-

1 beleid voor de huisvesting van migran
ten en de bestuurlijke problemen bij de 
opvang van asielzoekers. 
Later op de dag zou Hans van Mierlo 
in zijn congresrede benadrukken, dat 
naar nieuwe oplossingen voor het op
vangbeleid van asielzoekers gezocht zal 
moeten worden. Het rijk en de ge
meenten zullen daarvoor gezamenlijk 
de verantwoordelijkheid moeten dra
gen. 
Entzinger zette vervolgens de hoofdlij
nen van het SWB-rapport uiteen. 
Migratie is een normaal verschijnsel in 
een kleiner wordende wereld. De oor
zaken van migratie zijn grotendeels 
onder te verdelen in drie categorieën: 
de internationalisering, de welvaarts
verschillen en de verschillen in poli
tieke vrijheid. 

De laatste twee categorieën van oorza
ken bepalen met name de toegenomen 
migratiedruk, terwijl de migratie die 
feitelijk plaatsvindt vooral wordt be
paald door de ontvangende landen. 
Migratie is daarmee beheersbaar en 
wordt ook daadwerkelijk beheerst; ont
vangende landen voeren immers een 
toelatingsbeleid en hebben daarbij ook 
een legitiem belang. Er is immers een 
grens aan de opnamecapaciteit van een 
ontvangende samenleving. Dat wil 
echter niet zeggen dat internationaal
rechtelijke verplichtingen opzij gezet 
kunnen worden. Beheersing van mi-

! gratie zal dan ook altijd binnen de 
\ marges van die verplichtingen moeten 
: plaatsvinden. Een quotumbeleid voor 
. migranten moet om die reden dan ook 
. worden afgewezen. 

Verhoging budget 
Nadat vervolgens in twee deelsessies 
het congresdocument werd behandeld, 
kwamen bij de plenaire sessie nog drie 
resterende discussiepunten aan de 
orde. Een amendement om het ont
wikkelingsbudget te verhogen, zodat 
substantieel meer middelen kunnen 

' worden besteed aan het indammen 
van de bevolkingsgroei, werd aangeno
men. In het congresdocument was wel
iswaar eveneens gepleit voor substan
tieel meer middelen voor dit doel, 
maar dan binnen het totaal beschik
bare ontwikkelingsbudget. Een amen
dement om bij het aanbieden van ar
beids- en scholingsmogelijkheden aan 
migranten, nieuwe sancties in het le
ven te roepen, werd verworpen. Het 
voornaamste argument tegen dit 
amendement was, dat de bestaande 
sancties zoals eventuele kortingen op 
uitkeringen toereikend zijn. Bovendien 
was niet duidelijk op welke (andere) 
sancties in het amendement werd ge
doeld. Tenslotte werd een amende
ment over een nieuwe aanbeveling 
met betrekking tot 'contract com
pliance' aangenomen. Dit betekent dat 
bedrijven die zich inzetten voor een 
evenredige deelname van migranten 
onder hun werknemers, voorrang heb
ben bij het verkrijgen van opdrachten 
van de overheid. 

Gerdine Rodenburg 

Hoge respons op drugs-enquête 
Op het Congres Nieuwe Stijl vulden meer dan 400 mensen een enquêteformulier in 
over drugs. Een hoge respons dus. De bedoeling van de enquête was de ideeën en 
het kennisniveau van de congresgangers over drugs te onderzoeken. Een allereer
ste analyse van de resultaten wijst bijvoorbeeld uit dat ruim 90 procent van de on
dervraagden tegen kortingen op de verslavingszorg is. Een kleine meerderheid wil 
het budget voor de verslavingszorg zelfs verhogen. 

In de volgende Democraat wordt meer aandacht aan de drugs-enquête besteed. 
Voor meer informatie: Leo Stoter (010-4774075) of Petter van Raalte (010-4843129). 

-
Lobbyen van en voor 
vrouwen kwalijke zaak 

Heeft u het volgende wel eens gehoord of ge
zegd? 
"Natuurlijk kom jij hoog op de lijst, jij bent een 
vrouw." 
Of, tegen een man: 
"Als je een vrouw was, stond je nu verkies
baar." 

Mannen en vrouwen worden in Nederland nog 
altijd niet gelijk beoordeeld. Dit verschijnsel 
wordt door D66 uiteraard bestreden. Binnen 
D66 zelf zal de proef de komende tijd op de 
som worden genomen hoe de actieve D66'er • 
de invuller van het stembiljet voor de lijstvolg
orde - met deze ongelijkheid omgaat. Intussen 
wordt door de kandidaten actief gelobbyd 
voor een plaats op de lijst, en daar is niks 
mee. Maar hierbij wordt het middel van 'het 
naar voren schuiven van vrouwen met een be
roep op hun ongelijkheid in het maatschappe
lijk leven' door sommige vrouwen en lobbyis
ten niet geschuwd: het (zich) promoten van 
kandidaten - vrouwelijke wel te verstaan • 
waarbij wordt meegelift op het collectieve be
lang van 'meer vrouwen in de politiek'. 
Het op deze wijze campagnevoeren brengt 
schade toe aan álle vrouwen die uiteindelijk in 
een vertegenwoordigend lichaam worden ge
kozen. Immers, het is al vaak zo dat een 
vrouw vanuit een achterstandspositie haar 
werkzaamheden aanvangt. Door dit soort ge
lobby komt daar dan nog bij dat het feit dat zij 
een vrouw is wellicht bij haar verkiezing cen
traal heeft gestaan. Dit heeft dan tot gevolg 
dat haar bestuurlijke kwaliteiten in mindere 
mate worden voorondersteld dan die van haar 
mannelijke collega's. 
Het lobbyen van of voor vrouwen is naar ons 
oordeel dus hierom voor alle vrouwen een 
kwalijke zaak. De vraag blijft hoe je er naar 
kunt streven de samenstelling van de kandi· 
dalenlijsten herkenbaar te maken voor ieder
een in Nederland. Zekerheid op dit vlak is 
slechts te bereiken door te kiezen voor het 
vaststellen van contingenten. Denk daarbij 
maar aan een democratische aanpak van het 
bloedgroepensysteem van het CDA: ieder lid 
ontvangt twee stembiljetten, een roze en een 
blauwe, waarbij dan uiteraard de voorwaarde 
wordt gesteld dat de één zonder de ander niet 
geldig is. 
Een andere mogelijkheid, en volgens ons 
anno 1993 binnen D66 de enige juiste, is ge
woon vertrouwen te hebben in de manier 
waarop de leden van D66 hun stembiljet invul
len. 
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Monica van Leest 
Anette van Lijf 
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Lagerhuisdebatten, taalgesteldheid 
en actieve kiezers 
Het is zaterdag 30 oktober 13.15 uur. In Lounge I zitten links en rechts congresgangers op het puntje van hun stoel. Klaar voor de 

aanval. Zeker zovelen stáán te popelen, bij gebrek aan zitplaatsen. Het toestromend publiek verdringt zich. De voorzitter, Hanneke 

Gelderblom, tracht de tegenstellingen te kanaliseren. "Orde, orde!" klinkt het terwijl de gemoederen hoog oplopen. Als dat geen ef· 

fect heeft moet een wankel tafeltje het ontgelden: een flinke mep doet wonderen. Het gekrakeel stokt, voor even ... Nadat weer een 

ongeduldige Democraat eindelijk het woord krijgt, herhaalt zich het hele verhaal. 

Een scene die tijdens de fringe-meeting 
\ Basisinkomen I nog vele malen valt te 

bewonderen. Wat een verademing, wat 
een vondst ook van de congresorgani
satie! Een lagerhuisdebat ergens in de 
bossen bij Veldhoven toont de waarde 
van de procedure. Het mag dan af en 
toe uit de hand lopen, het blijft in ie
der geval interessant. Niet dat men het 
eens wordt over de vraag of Nederland 
beter af is met een basisinkomen. Daar 
is een uurtje debatteren gewoon te kort 
voor. 
De voorstanders vinden het nodig dat 
er een eenvoudiger, overzichtelijker 
systeem komt. Weg met het huidige 
doolhof aan regelingen. Alleen blijft 
het onduidelijk hoe hoog zo'n basisin
komen zou moeten zijn. De suggesties 
lopen uiteen van 500 gulden tot maar 
liefst 1.300 gulden per maand. Van 
deze vaagheid wordt door de tegen
standers dan ook dankbaar gebruik ge
maakt. Keer op keer blijkt aan gene 
zijde dat men huiverig is voor het on
gewisse. Niet weer avontuurtjes die de 
sociale lastendruk in de toekomst op 
zouden kunnen voeren. Daarom wijst 
men er ook op de effecten voor de 
werkloosheid. Als iedereen een basisin
komen krijgt, vermindert de prikkel 
om te werken. Regelrechte onzin vol 
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gens de voorstanders want een lage 
uitkering zoals het basisinkomen sti 
muleert juist de creativiteit. 
Tevergeefs proberen sommigen terug 
te keren tot het uitgangspunt van wel 
of geen basisinkomen. De veronder
stelde voor- of nadelen van invoering 
blijken terug te voeren te zijn op het 
geloof in respectievelijk succes of mis
lukking van de hele onderneming. 
Hoewel beide zijden nauwelijks tot el
kaar zijn gekomen, is men het na af
loop over een ding eens: het lagerhuis
debat is zonder meer voor herhaling 
vatbaar. 

Voortbestaan van het Nederlands 
Elders in het uitgestrekte congrescen
trum wordt onderwijl de gesteldheid 

, van de Nederlands taal besproken. 
Nederlanders hebben de naam zich 
nauwelijks zorgen te maken over het 
voortbestaan van hun taal. In het bui
tenland gaat men zelfs zo ver te sugge
reren dat die rare Hollanders hun taal 
hebben afgeschaft. Daarom mag het 
blijkens deze fringe-meeting lage aan
tal werkelijk verontrusten opvallend 
worden genoemd. De heersende me
ning is dat wij het met die taal van ons 
wel redden. Aad Nuis steekt zijn be
wondering voor de zuiderburen niet 

onder stoelen of banken: "Kijk naar de 
Vlamingen. Die zijn trots op hun taal 
omdat ze anderhalve eeuw taalstrijd 
hebben gevoerd. Nederlanders vinden 
hun taal vanzelfsprekend. Zij zijn eer
der trots op de vreemde talen die zij 
'soms slecht' spreken." Zijn vurige plei
dooi vindt bij de aangeschoven be
zorgde Nederlanders en Friezen veel 
bijval. Van culturele laksheid is in ie
der geval weinig te merken. Is het cul
tuurbesef van Democraten groter dan 
dat van de gemiddelde Nederlander of 
is iedereen eindelijk wakker geschud? 
Een dik uur later komt in diezelfde zaal 
het thema 'Kunst, overheid, markt en 

; particulier initiatief' aan bod. Met het 
' verdwijnen van koningen en pausen, 

prinsen en bisschoppen, is een groot 
gedeelte van het mecenaat verdwenen. 
Het laatste restje daarvan verdwijnt 
met het nivelleren van de inkomens. 
Er is nog wel een markt maar daarvan 
kan de kunstenaar in 't gemeen niet le
ven. Moet de overheid dan ingrijpen? 
De meningen zijn zeer verdeeld. 'De 
markt moet het maar regelen' staat te
genover de mening 'dat de verant
woordelijkheid van de overheid voor 
het behoud van kunst en cultuur even 
groot is als haar verantwoordelijkheid 
voor zoiets als volksgezondheid of on
derwijs'. De discussie spitst zich toe op 
de vraag wie moet bepalen wat kunst is 
en wat niet, en daarmee vaststellen wie 
wel of geen subsidie krijgt. 

Actieve kiezers 
In de fringe-meeting Bestuurlijke 
Vernieuwing 11, over de veranderende 
rol voor politieke partijen, werd ervoor 
gepleit de prioriteit te verschuiven van 
leden naar kiezers, van interne naar 
externe gerichtheid. Leden zijn eigen
lijk actieve kiezers, de organisatoren 
van de vorming van het gedachten
goed, zo werd gesteld. Daarin konden 
vele aanwezigen zich vinden (zie ook 
het artikel over partij-organisatie op 
pagina 10 van deze Democraat). 

Eric van de Lisdonk 



De Kleine 
Moet plassen 
"Aan wandelgangen geen gebrek", moet de eerste re

actie van menig D66-lid zijn geweest bij aankomst op 

het Congres Nieuwe Stijl. Dit voor veel bestuurders 

en fractieleden zo onmisbare ingrediënt voor een 

goed congres - nieuwe stijl of geen nieuwe stijl · was 

in zeer ruime mate aanwezig in het voormalige kloos

ter, nu congrescentrum, Koningshof in de bossen 

rond Veldhoven. De lange gangen, met in de muren 

nog de gemetselde kruistekens, boden de gewone 

congresganger de mogelijkheid even bij te komen 

van de vele fringe-meetings, presentaties van kandi

daten en behandelingen van amendementen. En het 

vormde bovendien op zaterdagavond het decor voor 

een knallend feest - ook onderdeel van het Congres 

Nieuwe Stijl. Een impressie. 

"Weet jij waar Lounge I is?". Deze, 
soms licht wanhopig uitgesproken 
vraag, was regelmatig te horen tijdens 
het congres. Het viel dan ook niet mee, 
ondanks de verstrekte plattegronden, 
de in het complex aangebrachte kleur
coderingen en het, overigens prima 
verzorgde, congresprogramma, op de 
juiste tijd in de juiste zaal aanwezig te 
zijn. 
Wie even nergens wilde zijn kon te
recht aan de bar, in het zwembad of 
kon de wand met foto's en teksten be
kijken waarmee de kandidaten voor de 
Tweede Kamer zich presenteerden. Of 
kon, rustig aan een tafeltje zittend, kij
ken naar de enorme stroom van be
kende en onbekende gezichten die 
door de gangen trok. De bekende ge
zichten waren regelmatig in gezelschap 
van een televisieploeg of journalist. 
Maar niet alleen de landelijke politiek 
kwam in de wandelgangen aan de 
orde. Voor veellokale bestuurders 
bleek het de gelegenheid om ervarin
gen uit te wisselen. Vragen als "Hoe 
hebben jullie de lijst voor de gemeen
teraadsverkiezingen vastgesteld?" en 
"Wordt zij lijsttrekker..?" werden veel
vuldig gesteld. 

Onaardigs over Mart Smeets 
Op zaterdag was er, na het diner en het 
acht uur journaal met aandacht voor 
het congres, het culturele gedeelte. Dat 
begon met een cabaretvoorstelling van 
Ivo de Wijs en Pieter Nieuwint. Ze ver
klaarden hun aanwezigheid uit het feit 
dat ze ook in 1966 zijn gestart, maar 
gaven toe al enige jaren lang het succes 
van D66 niet meer te kunnen evena
ren. Onder het motto "Het is heerlijk 
voor een winnaar op te treden" stort
ten ze een wervelwind van ballades en 
rijmraadsels uit over de nog van amen
dementen en procedures nagonzende 
hoofden van de congresgangers. Dat 

Eef Meyering Vlaanderen 
Het Congres Nieuwe Stijl heeft ze maar niet be
zocht. Een reis van het verzorgingstehuis 's 
Graveland naar Veldhoven werd het (hoogst
waarschijnlijk) oudste lid van D66 toch iets te 
gortig. Mevrouw Eef Meyering Vlaanderen 
hoopt op 13 december 100 jaar te worden. Ze 
is al vanaf '66 lid en betaalt haar contributie 
nog steeds. De laatste tijd laat haar mobiliteit 
wat te wensen over, maar bij de vorige verkie
zingen was dat wel anders. Als democraat pur 
sang verzamelde ze bij haar minder valide me
debewoners zo veel machtigingskaarten als 
wettelijk maar is toegestaan en toog ermee 
naar de stembus. De redactie van de 
Democraat wenst Eef Meyering Vlaanderen 
nog vele jaren lidmaatschap toe. 

alles aangevuld met het milieu
Wilhelmus, de waarheid over het be
dreigde natuurgebied "De Kleine Moet 
plassen" en veel onaardigs over Mart 
Smeets. 
Wie dacht hierna de politiek voor de 
rest van de avond te kunnen vergeten 
had pech: 'taante', een vriendelijke 
dame uit Suriname, ging nog even in 
op het eerder op de dag gevoerde 
Minderhedendebat. Het positieve actie 
beleid in Nederland voor allochtonen 
nam ze stevig op de hak: bijvoorbeeld 
door te vertellen hoe zij maatschappe
lijke blessures aanpakt ('pleisters') en 
met de resultaten van een studie naar 
het positieve actie syndroom. 

Gleufhoeden 
En daarna was er muziek. Hele zachte 
en rustige, zoals de muziek van het sa
lonorkest Chantilly, dat vrijwel geheel 
overstemd werd door de geanimeerde 
gesprekken aan de bar. Andere muziek 
was gewoon hard genoeg, zoals van de 
als 'smakelijk' aanbevolen band 'Joyful 
Delirium'. De muziek, van de Rolling 
Stanes en Herman Brood, was bekend 
genoeg om ook de aanwezigen boven 
de dertig aan het dansen te krijgen. 
Voor wie dansen synoniem is met fox
trot, jive en rock 'n rol! was er de swin
gende, met gleufhoeden, streepjespak
ken en zonnebrillen uitgeruste 'Cosa 
Nostra ]assgang' en de blaaskapel 'De 
Molshoop'. 
Tegen half twee, toen ]oyful Delirium 
het hele repertoire bijna twee keer had 
doorgewerkt, trokken de meeste con
gresgangers zich terug in hun hotelka
mer. Slechts een enkele journalist dis
cussieerde nog over politiek, terwijl 
een paar nachtbrakers alvast de cam
pagnewijn probeerden, zingend rond 
de piano. 

Fred Herrebout 
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Het kan ook anders 
Landsmeer heeft een raad van vijftien 
zetels: 4 VVD, 3 D66, 3 PvdA, 2 CDA, 2 
Groen links en 1 Gemeentebelangen. 
Het dorp werd jaren geregeerd door 
VVD en PvdA. Na de laatste raadsver
kiezingen nam D66 het initiatief voor 
een meer links bestuur. Toen dat op 
niets uitliep kwam er een college 
VVD/D66/CDA met alle drie een wet
houder. In het begin was de samenwer
king redelijk, maar het rukken naar 
rechts werd heviger, vooral op het ter
rein van het verkeersbeleid en de 
grootschalige woningbouw. 
Toen burgemeester Waltmans (oud
Senator PPR) bij afwezigheid van D66-
wethouder Frank van Heusden zijn 
oren naar rechts liet hangen, barstte de 
bom. D66 trok zijn wethouder terug. 
De twee anderen verdeelden zijn porte
feuille en bleven zitten. 
Toen klopte de PvdA aan bij D66 en 

vroeg beleefd of ze toch niet nog zou
den proberen een links college te for
meren. Groen 
Links en Gemeentebelangen steunden 
dit initiatief. Na een gesprek van de 
burgemeester met de twee zittende 
wethouders, bleven de stoelen van de 
laatsten in de eerstvolgende raadsver
gaderingen leeg. Nu zit er in 
Landsmeer een D66/PvdA-college ge
steund door negen van de vijftien. 
Ernst Koperdraad, de nieuwe D66-wet
houder, probeert in een half jaar nog 
iets van het oude programma te reali
seren en heeft het volk van Landsmeer 
al een referendum over de woning
bouw in het vooruitzicht gesteld. 
Democraten komen in het nieuws als 
er wethouders worden weggestuurd. 
Landsmeer bewijst dat het anders kan! 

Stijn Verbeeck 

Advertentie 

2e OPROEP FAUNABELEID 
Enkele maanden geleden verzocht het Platform Verantwoord Faunabeleid 
aan de Nederlandse politieke partijen in hun verkiezingsprogramma 1994-
1998 een passage op te nemen betreffende het faunabeleld, waarin werd 
uitgesproken: - dat in het wild levende zoogdieren en vogels wettelijk 
beschermd moeten worden, en dat jacht alleen bij ernstige schade 
aanvaardbaar is. (zie De Democraat nr. 4 pag. 13.) 
Tot ons genoegen hebben wij gezien, dat in uw conceptprogramma 
(Tweede Hoofdstuk, paragraaf 11-3, laatste alinea) een passage Is opge
nomen, die grotendeels In deze richting gaat. 
Wij wijzen u er evenwel op, dat "bescherming van de flora en regulering 
van de fauna" (zoals in het concept opgenomen) regelmatig wordt gebruikt 
als argument om voortzetting van de plezierjacht en de oogstjacht te 
rechtvaardigen en aldus de bedoeling van uw tekst ontkracht. 
Regulering van de fauna is vrijwel nooit nodig en als regel ongewenst. Deze 
woorden kunnen betervervallen en worden vervangen door: "ten behoeve 
van de openbare veiligheid". Daarbij denken wij bijv. aan de bescherming 
van dijken en de veiligheld op vliegvelden. 
Indien u het hiermee eens bent, zou de tweede zin van genoemde alinea 
moeten luiden: 

" ... Jagen wordt Incidenteel toegestaan bij economische 
schade, gevaar voor de volksgezondheld of ten behoeve van 
de openbare veiligheid, als andere middelen ontoereikend 
zijn. De jacht .. .". 

Wij suggereren u een daartoe strekkend amendement bij uw hoofdbestuur 
in te dienen. 

Namens het Platform (waarbij zijn aangesloten: De Dierenbescher
ming, Kritisch Faunabeheer, Koninklijke Nederlandse Natuurhistorische 
Vereniging, Nederlandse Jeugdbond voor Natuurstudie, Het Vogeljaar 
en Mondiaal Alternatief): 
A.J. Cnoop Koopmans, voorzitter, tel: 020 -6711378 
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Plaatselijke 
campagne· 
voerders volgen 
workshops 
Ruim 400 afdelings campagne coördi
natoren, publiciteitsmensen en be
stuursleden van D66 bezochten op 16 
oktober de speciale campagnedag die 
was georganiseerd door het 
Opleidingscentrum. Voor veel afdelin
gen, die eerder van het landelijk cam-

Vervroegde 
verkiezingen in 
Brabant 
'Anders is niet vreemd' is het motto 
waarmee de afdeling Oss de campagne 
voor de vervroegde verkiezingen in 
Noord-Oost-Brabant ingaat. Op 1 de
cember van dit jaar dingt D66 in zes 
nieuwe gemeenten in die regio mee 
naar een goede vertegenwoordiging in 



~ Partij-agenda 

~ Wilt u dat uw gegegevens over al· 

= gemene afdelings· en regloverga-
deringen, politieke cafés en bij· 

~ eenkomsten, enzovoort, in deze 
agenda worden opgenomen, 

~ stuurt u ze dan tijdig naar de re· 

~ 
dactie van de Democraat (zie co· 
lofon op blz. 16) o.v.v. 'Partij 
agenda'. 

BOLLENSTREEK 
maandag 22 november 
Hans van Mierlo spreekt in Lisse 
op een avond georganiseerd door 
7 afdelingen samen. 
Fioretti College Lisse, 20.00 uur 
lni.:A.D.de Roon, 02521·12971 

PAARSE COALITIE IN OSS 
woensdag 24 november 
Wim Vrijhoef is gespreksleider bij 
een debat georganiseerd door de 
afdeling Oss voor de verkiezingen 
op 1 december in Brabant. 
Grand Cafe Vivaldi, Oss 
lni.:Theo van Eukelom, 04120· 
26993 

VERKIEZINGSBIJEENKOMST IN 
VEGHEL 
woensdag 24 november 
Gerrit Jan Wolffensperger spreekt 
in Veghel, onder andere over cri· 
minaliteitsbestrijding. De avond is 
georganiseerd door de afdeling 
Veghel voor de gemeenteraads· 
verkiezingen van 1 december. 
Zaal Veghele, Veghel, 20.00 uur 
lni.:Dorli Nahon, 04130·51295 

TOEKOMST SOCIALE ZEKER· 
HElD 
woensdag 24 november 
De Bouw· en Houtbond FNV 
houdt een debat over sociale ze-
kerheid. Pauline van de Ven 
neemt namens 066 ziting in het 
Forum. 
Martinihal in Groningen, 10.00· 
15.00uur 
lni.:Janine Odink, 070.3621515 

POLITIEK CAFE 
woensdag 24 november 
De stichting Peppelrode houdt 
een politiek café om de mensen 
een beeld te geven van de poli· 
tieke partijen. Tevens wil een van 
de bewoners een landelijke oude· 
renpartij oprichten. Wil van Zon 
geeft informatie over 066. 
Bejaardenhuis Peppelrode, 
Eindhoven, 14.00-17.00 uur 
lni.:Janine Odink, 070.3621515 

WERKGELEGENHEID 
woensdag 24 november 
Gerrit Ybema neemt deel aan een 

forum over locale initiatieven ten 
aanzien van werkgelegenheid. Dit 
is georganiseerd door 
Erasmusforum in opdracht van de 
gemeente Tilburg. 
Berkei-Enschot 
lni.:Janine Odink, 070.3621515 

WERKBEZOEK 
donderdag 25 november 
Hans van Mierlo legt een werkbe· 
zoek af aan Veendam. 's Avonds 
spreekt hij voor de afdeling 
Veendam 
Foyer Veenlust in Veendam, 19.30 
uur 
lni.:Nel van Essen, 05987·24388 

MENS IN DE POLITIEK 
maandag 29 november 
Jan Veldhuizen neemt namens 
066 deel aan een forum over de 
persoonlijkheidscultus in de poli· 
tiek. 
Hogeschool Enschede, 12.00· 
13.00 uur 
lni.:Janine Odink, 070·3621515 

POLITIEK CAFÉ 
donderdag 2 december, 20.00 uur 
De afdeling Amsterdam houdt 
haar maandelijkse politiek café 
over een actueel, meestal hoofd· 
stedelijk, onderwerp. 
grand café Ou/ac, 
Haarlemmerstraat 188, 
Amsterdam 
Inl.: Jeroen Nugteren, 020· 
6385868 

GOOISE WISSELMATRAS 
vrijdag 10 december 
De JO Hilversum organiseert een 
debatingwedstrijd. lngrid van 
Engelshoven en Kees Dietz doen 
mee namens 066. 
Gooise Podium, Kamstraat 2, 
Hilversum, 20.00·23.00 uur 
lni.:Bart Heller, 035·832627 

HAALBAARHEID PAARSE COALITIE 
woensdag 15 december 
Henriëtte Vos gaat naar studen· 
tenvereniging Augustinus om 
deel te nemen aan een forum over 
de haalbaarheid van de paarse co· 
alitie. 
Rapenburg 24, Leiden, 20.00 uur 
lni.:Janine Odink, 070.3621515 

PRESENTATIE TWEEDE·KAMER· 
KANDIDATEN 
16 december, 20.00 uur 
De leden van 066 krijgen een 
vierde mogelijkheid kennis te ma· 
ken met de partijgenoten die zich 
hebben aangemeld voor de kies-
lijst voor de Tweede Kamer. De 
laatsten krijgen de kans zich tel· 
kens in luttele minuten aan de Ie-

den voor te stellen. Ook is er de 
mogelijkheid om informeel met 
hen kennis te maken. ledereen is 
van harte welkom op deze bijeen
komst, die wordt georganiseerd 
door de afdeling Amsterdam. 
Zaal Odeon, Singel 460, 
Amsterdam. 
Inlichtingen: Nico Kamphorst, 
020·6833777 

MULTICULTURELE SAMENLE· 
VING 
zaterdag 18 december 
Wim Vrijhoef neemt deel aan een 
discussiebijeenkomst over 25 jaar 
multi-culturele samenleving. 
De avond wordt georganiseerd 
door het regionaal centrum bui· 
tenlanders. 
Volksbuurtmuseum Den Haag, 
19.30·24.00 uur 
lni.:Janine Odink, 070·3621515 

PRESENTATIE KANDIDATEN EU· 
ROPEES PARLEMENT 
zaterdag 8 januari, overdag 
De D66'ers die zich hebben aan· 
gemeld voor de kieslijst voor het 
Europees Parlement presenteren 
zich op een speciale bijeenkomst 
aan de leden. 
Utrecht 
Inl.: Leo Keus, 070·3621515 

VERZEKERINGSBEDRIJF 
maandag 10 januari 
Jacob Kohnstamm neemt deel 
aan de nieuwjaarsbijeenkomst 
van het NBVA. Het gaat over de 
invloed van de politieke besluit· 
vorming op het verzekeringsbe· 
drijf. 
Casino in Den Bosch, 16.30·18.00 
uur 
lni.:Janine Odink, 070·3621515 

AFFICHE· TENTOONSTELLING 
vrijdag 21 januari 
Aad Nu is opent de tentoonstelling 
40 x 066 in Zoetermeer. 
De Graanschuur, Zoetermeer, 
20.00uur 
lni.:Willem Bos, 079-521998 

Europees programma 
Het (definitieve) Europees programma 1994·1998 van 066 
is • tegen kostprijs • te bestellen op het Landelijk 
Secretariaat, 070·3621515. 

Feestdagen 
Het Landelijk Secretariaat is gesloten op 24, 27 en 31 de· 
cember 1993 en op 3 januari 1994. Op 28, 29 en 30 decem· 
ber is het Landelijk Secretariaat wel bereikbaar. 
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~ Door de SWB wordt gewerkt voor SWB Cahier 'In Brochure steding van de gelden gaat. 

~ 
de politieke vertegenwoordiging, Goede Banen' 'Duurzame De nota kost f 5.= (excl. porto) 
de politieke partij en aan de 'poli· 

~ tieke probleemstelling' in het al· In opdracht van de Tweede Ontwikkeling' 

~ 
gemeen. Het betreft onderwerpen Kamerfractie en het HB van D66, Idee, tijdschrift 
die spelen op het snijvlak van po· heeft een SWB-projectgroep, on· Duurzame ontwikkeling is hèt 

= litiek en maatschappij en van sa· der voorzitterschap van Han thema van deze tijd, maar wat van het 
menieving en overheid. De onder· Entzinger, hoogleraar Multi moeten wij er onder verstaan? wetenschappelijk 

~ 
werpen worden gekozen in sa· Etnische Studies, zich gebogen Om een bijdrage te leveren aan de 
menspraak met de kamerfracties, over het verschijnsel migratie. discussie, bracht de SWB een bureau. 

~ 
individuele kamerleden en de poli· De oorzaken van migratie worden brochure uit. Deze gaat in op de 
tieke top van D66. Het betreft za· aan een grondige analyse onder· verhouding tussen economie, mi· In nummer 5 van dit jaar: 
ken die op de politieke agenda worpen. Nieuwe begrippen wor· lieu en politiek. 

·~ zullen verschijnen en waaraan na· den geïntroduceerd, grote veran- In de brochure, die vooral een ver· Pluriformiteit als ideaal, een ge· ... der onderzoek moet worden be· deringen in de wereld besproken. heldering van deze ondoorzich· sprek over medische ethiek en ge· 
~ steed. Bij deze formule ligt het ac· De analyse geeft een andere kijk tige problematiek beoogt, zijn arti· zondheid met lnez de Beaufort. 

~ cent op het denken zelf; analyses, op het verschijnsel migratie. Zij kelen samengebracht die ingaan Gesproken wordt over het karak· 

~ 
neergelegd in publikaties, die wijkt af van de veel gebruikte sja· op de diverse facetten, zowel ter van de medisch-ethische vra· 
moeten leiden tot beleidsgerichte blonen. theoretisch als praktisch. gen, waarin ook het ziekenhuis en 
uitgangspunten. De grenzen worden besproken. Een aantal auteurs is gevraagd de rol van de huisarts aan bod ko· 

Niet alleen de geografische gren· vanuit verschillende gezichtspun· men èn de levenskunst waarover 

~ 
zen. Grenscontroles worden afge- ten bij te dragen aan de discussie. de patiënt zou (moeten) beschik· 

SWB Cahier schaft, maar de controle neemt De brochure heeft A4 formaat en ken. 

~ 'Denken over 
toe en wordt verlegd naar de sys· telt 35 pagina's. De schitterende De toekomst van de gezondheids· 
teemgrenzen. fotografie is van Wim van der zorg, door Heleen Dupuis. Een be· 

~ democratie, van Migratie is een verschijnsel van Ende. schouwing over de ethische di· 

~ forum naar 
alle tijden, dat uit onze wereld niet De brochure kost f 19,50 (excl. lemma's waarvoor politici van de 
valt weg te denken. In het cahier porto) verzorgingsstaat zich zien ge· = partnerschap' komen de vragen aan de orde, die plaatst in deze tijd. Het blijken niet 
in de maatschappelijke discussie alléén financiële, maar ook en 

~ In het cahier, geschreven door niet meer, of te weinig worden ge· Brochure 'De vooral culturele vragen die spe· ..... H.J. van Houten, wordt de D66 steld. Het Cahier heeft A4 formaat len . 

~ 
idee van democratische participa· en kost f 1 0,· (excl. verzendkos· veranderende rol De inrichting van de wereld, door 
tie beschreven. Blokkades wor· ten) van de politieke Chrisliaan de Vries, door 

= den geanalyseerd en strategieën Chrisliaan de Vries. De discussie 
overwogen. Participatie is dan partijen' over de moraal wint aan kracht. 
niet langer een eenzijdig recht of Brochure Maar wordt de problematiek 
een morele plicht. Het gaat in de 

'Referenda en 
Nog beperkt verkrijgbaar. Een waarom het gaat wel geraakt, 

richting van actieve deelname: 'must' voor elk lid van D66. De wanneer men alleen een morele 
zelfbepaling, medeverantwoorde· Politiek' brochure kost f 15,= (excl. porto) invalshoek kiest? 
lijkheid en maatschappelijk initia· De intellectueel als renegaat, door 
tief. Steeds vaker wordt een pleidooi Allan Varkevisser. Hoe staat het 
'Integrale participatie' is dan de gehouden voor het invoeren van SWB-nota 'Op zoek met de bijdrage van intellectuelen 
doelbewuste poging om het poli· een grotere, directe invloed van aan de politieke discussie? Een 
tiek haalbare en het economisch de burger op de politieke besluit· naar publiek' ontnuchterende beschouwing. 
rendabele te combineren met het vorming. Een voorbeeld en eerste Heeft D66 een ideologie?, door 
maatschappelijk wenselijke. aanzet voor initiatiefmogelijkhe· Hoe belangrijk zijn televisie en ra· Sirnon Groen, Joop Abbes, Maria 
Daarbij is een hoofdrol weggelegd den voor de burgers lijkt de invoe· dio geworden in ons leven? Het is van Boven en Ed Thieme. Ja, stel· 
voor de burger als zelfbewuste ring van het referendum. een vraag die nauwelijks meer len de auteurs, maar het komt er 
'partner' en deelgenoot. Met deze Als aan een referendum-initiatief wordt gesteld. Het belang wordt op aan deze te formuleren. De uit· 
noties in het achterhoofd wordt wordt gedacht, welke procedures voorondersteld en dan dient er daging wordt aangevat: het den· 
dan gekeken naar het functione· moeten dan worden vastgelegd. zoveel mogelijk van alles te zijn. ken van D66 krijgt een eerste 'glo· 
ren van de formele democratie èn Welke kaderregeling is vereist? In de werkgroep Media en bale kwalificering'. 
van de politieke partijen. De brochure laat een aantal des· Telecommunicatie van het weten· De status van het embryo, door 
Veranderingen worden voorge- kundigen aan het woord over schappelijk bureau van D66 werd Marcellus Ubbink. Beschouwing 
steld. Alleen langs die weg kan deze vragen, die systematisch deze vraag wèl gesteld. En er en conclusies omtrent een gevoe· 
het sociale dilemma van de hui· aan de orde worden gesteld. werd nog een vraag aan toege- ligheid onderwerp, waarover met 
dige politieke cultuur worden aan- Het verband tussen de mogelijk· voegd, namelijk naar de inhoude· name politiek en recht zich zullen 
gepakt. Wij raden ieder lid van heden van het referendum en de lijke waarde van het onderscheid moeten ontfermen. 
D66, van harte de tekst van het ontwikkelingen in de politiek tussen publieke en commerciële Hoe duurzaam zijn mainports?, 
Cahier aan. wordt expliciet geanalyseerd en omroep. door Robert Jan Jonker. Hoe staat 
Het Cahier heeft A4 formaat en besproken. Het zijn radicale stuk· Aan de beantwoording van deze het met het denken in D66 over 
kost f 10.· (excl. verzendkosten) ken, zoals het een partij als D66 vragen verbonden de auteurs nu luchtvaart, economie en milie.u? Is 

past! En met prachtige fotografie consequenties, ook en vooral het streven naar twee mainports 
gelardeerd. voor de politiek zelf. Publieke om- gerechtvaardigd? Een discussie· 
De brochure kost f 19,50 (excl. roep behoort van meet af met een bijdrage. De fotografie is van Wim 
porto) andere instelling geprogram- van der Ende. 

meerd te worden dan de commer· 
ciële. En dat betekent ook een an· In samenwerking met de Boek· 
dere opstelling als het om de be· manstichting in Amsterdam, 
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wordt voor de partij en haar sym· 
pathlsanten een symposium voor
bereid, met als thema 
'Kunstenpolitiek voor D66'. Dit 
symposium zal vroeg in het voor· 
jaar worden gehouden. 
Voorafgaande aan het sympo· 
sium zijn twee workshops geor· 
ganiseerd. Wij houden u in de 
Democraat op de hoogte. 

De SWB en de Bestuurders· 
vereniging D66 hebben een initia· 
tiet genomen om gezamenlijk een 
brochure uit te brengen onder de 
naam 'bestuurlijke dilemma's'. 
Het gaat om het beschrijven en 
verklaren van problematische 
keuzesituaties waarvoor lokale 
bestuurders zich veelal zien ge
steld op terreinen zoals bijvoor· 
beeld de zorg, de ruimtelijke orde· 
ning en het onderwijs. Met het uit· 
brengen van deze brochure, die 
zowel praktische voorbeelden zal 
bevatten als meer theoretische 
beschouwingen, hopen de SWB 
en de Bestuurdersvereniging de 
betrokkenen een kader en hand· 
vatten te bieden om beter met 
deze dilemma's om te kunnen 
gaan. Verschijningsdatum: voor· 
jaar 1994. 
De discussie over de filosofische 
grondslagen van D66 is wat be
treft de SWB nog lang niet ten 
einde. Sterker, zij moet opnieuw 
op de agenda worden geplaatst. 
De SWB wil daaraan een bijdrage 
leveren in de vorm van een bro· 
chure met beschouwingen over ------
Ik bestel: 

0 Brochure 'Referenda en Politiek'. 
Prijs f 19,50· (excl. porto) 
0 Brochure 'Duurzame Ontwikkeling' 
Prijs f 19,50· (excl. porto) 

de grondslagen van de partij rond 
uiteenlopende begrippen als eco
nomie, solidariteit, rechtvaardig· 
heid, de rol van het recht en de in· 
dividualisering. 
Verschijningsdatum: voorjaar 
1994. 

Declaraties 
Aan alle leden van de werkgroe· 
pen van de SWB 

Al jaren bent u van ons gewend 
aan het einde van het jaar een de· 
claratieformulier te ontvangen 
waarmee u gemaakte kosten voor 
uw SWB-activiteiten kunt declare
ren en schenken aan de SWB. 
Indien u van deze mogelijkheid 
gebruik wilt maken, kunt u bij ons 
een formulier aanvragen. Voor de 
goede orde: reële declaraties kun
nen alléén plaats vinden na over
leg met de penningmeester. 

--------

0 Brochure 'De veranderende rol van de politieke partijen' 
Prijs f 15,· (excl. porto) 
0 SWB·Cahier 'In Goede Banen' Prijs f 10,· (excl. porto) 
0 SWB-cahier 'Denken over democratie, van forum naar partnerschap' Prijs f 10,· 
(excl. porto) 
0 SWB·Cahier 'Relatie en Huwelijk' Prijs f 8,· (excl. porto) 
0 SWB·Nota 'Op zoek naar publiek' prijs f 5,· (excl. porto) 
Het tijdschrift Idee. Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per nummer. Een 
abonnement kost f 66,· per jaar. Een los nummer kost f 15,· (excl. porto) 
0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

Naam ...................................................•................................................................................. 

Adres ................................................................................................................................... . 

Postcode, woonplaats ........................................................................................................ . 

Deze bon opsturen naar SWB D66, Noordwal10, 2513 EA Den Haag 
Telefonisch bestellen 070·3621515 

D66 en de praktijk 
van het raadswerk 

Dit najaar heeft het 
Opleidingscentrum D66 door heel 
het land een aantal tweedaagse 
cursussen D66 en de praktijk van 
het Raadswerk georganiseerd. De 
inschrijvingen gingen in enkele 
plaatsen erg hard, waardoor we 
veel mensen moesten teleurstel· 
len. Daarom nogmaals een kans 
om op 22 en 29 januari 1994 de 
tweedaagse cursus te volgen in 
de plaatsen Amsterdam, Holten, 
Rotterdam, Tilburg, en Utrecht. Je 
kunt je ook nog inschrijven voor 
Den Haag en Hilversum. 

De cursus is uitsluitend bestemd 
voor D66-kandidaten die in maart 
1994 meedingen naar een raads· 
zetel. Het doel van de cursus is 
kandidaten in staat te stellen om 
direct na hun benoeming een we· 
zenlijke bijdrage te leveren aan de 
besluitvorming in de gemeente. In 
de cursus leert men om te gaan 
met situaties waarin bestuurlijk en 
politiek elan nodig zijn. Daartoe 
komen onder andere aan de orde: 
wet· en regelgeving, hantering 
van de informatiestroom, aanstu· 
ring van het gemeentelijk appa· 
raat, effectieve samenwerking bin· 
nen en buiten de fractie, tactiek en 
strategie, persoonlijk 'time-ma· 
nagement'. 

Prijs voor deze tweedaagse cur· 
sus is /125,· (inclusief nieuwe 
brochure) en /1 00,· als u de bro· 
chure al in uw bezit heeft. De bro· 
chure is een cursusvoorwaarde 
en deelname aan de cursus kan 
alleen indien men beide zaterda· 
gen kan. Elke groep bestaat uit 
maximaal15 personen. Dus wan· 
neer je kandidaat voor de ge· 
meenteraad bent, schrijf je dan 
deze week nog in! 

Kennismakingsdag 
in Utrecht 
Kennismaken met D66 kan op 18 
december in Utrecht. Onder lei· 
ding van twee ervaren D66-ers 
zullen de belangrijkste ideeën en 
doelstellingen van D66 worden 
besproken. Er is ruimte voor uw 
vragen en er wordt aandacht ge· 
schonken aan de manieren om ac· 
tiet te zijn binnen de partij. De 
maximaal15 deelnemers ontvan· 
gen ter voorbereiding de brochure 
'Maak kennis met D66'. Kosten: 

/20,00. Begeleiders van deze dag 
zijn: D66-Tweede Kamerlid Doeke 
Eisma en lngrid van Engelshoven, 
beleidsmedewerker D66· Tweede 
Kamerfractie. 

Forum-debat
training 

op 11 december in Bodegraven 

Het programma is opgebouwd uit 
enkele zeer intensieve oefenin· 
gen. In vier groepen van twaalf 
deelnemers komen de vaardighe
den aan bod die van groot belang 
zijn voor deelname aan een fo· 
rumdebat Hoe kun je een stelling 
leren verdedigen, leren luisteren 
en leren beargumenteren? 
In een forumdebat voor deels on· 
bekend publiek kan het nodig zijn 
een andere rol te kiezen dan je 
van nature doet. Welke rol kies je 
in een vergadergroep? Dit en an· 
dere aspecten worden op deze 
dag behandeld. Bel vandaag nog 
als je zeker wilt zijn van een 
plaats. 
Trainers: Maarten Brackel, Max 
Peper, Jan Veldhuizen, Henriëtte 
de Vos. 
Kosten f60,· (inclusief lunch). 

Training college 
onderhandelingen 

op 17 en 18 december in Doorn 

Kosten: f275,·. Schrijf je nu nog 
niet in. De afdelingssecretaris ont· 
vangt verdere informatie. 
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Omgaan met 
(lokale) pers en 
media 
op 15 januari 1994 

Op drie plaatsen in Nederland zal 
een training 'Omgaan met (lokale) 
pers en media' worden gegeven. 
Deze training is bestemd voor le
den die hiermee in het kader van 
de verkiezingscampagne • en ook 
daarna • te maken hebben. Het 
gaat hier bijvoorbeeld om de ver· 
trouwensrelatie met de pers, het 
schrijven van persberichten, het 
geven van interviews en omgaan 
met 'lastige' journalisten. 

De cursus wordt gehouden in 
Eindhoven, Utrecht en Zwolle. 
Kosten: /35,· (exclusief lunch). 

Speech en 
presentatie 
Op 5, 12 èn 19 februari 1994 in 
Den Haag 

In januari biedt het 
Opleidingscentrum D66 de suc· 
cesvolle driedaagse training 
"Speech en presentatie" aan. In 
het eerste deel zijn de oefeningen 
gericht op het versterken van het 
zelfvertrouwen. Vervolgens wordt 
een basis gelegd voor het voorbe· 
reiden, structureren en uitvoeren 
van een presentatie. Daarnaast 
komen het kunnen hanteren van 
storingen en interrupties aan bod. 
Diverse oefeningen worden aan 
de hand van video-opnamen be· 
keken en beoordeeld. Deelnemers 
ontvangen vooraf een cursus· 
boek met oefeningen, tips en 
werkopdrachten. De training vindt 
plaats in Den Haag op 5, 12 en 19 
februari. De kosten voor deze trai· 
ning zijn /150,·. 

Aankondiging: 
Symposium voor 
afdelingsbestuur· 
ders 
In juni 1994 organiseert het 
Opleidingscentrum een sympo· 
slum voor afdelingsbestuurders. 
Verwacht mag worden dat vele 
van de huidige afdelingsbestuur· 
ders in de gemeenteraden zitting 
zullen gaan nemen. Dit betekent 
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dat er nogal wat nieuwe afde· 
llngsbestuurders zullen aantre· 
den. Op deze groep richt zich het 
symposium. Er komen workshops 
voor onder andere penning mees· 
Iers, voorzitters etcetera. 
Mededelingen hierover volgen 
binnenkort in de Democraat en 
worden verspreid via de afde· 
lingsmailing van hetlandelijk se· 
cretariaat. 

Efficiënt werken 
in de raad 
Vanaf september 1994 zullen ver· 
spreid over het gehele land bij· 
eenkomsten worden georgani· 
seerd voor D66-raadsleden die 
voor het eerst in de gemeente· 
raad gekozen zijn. Met de eerste 
maanden raads·ervaring als uil· 
gangspunt wordt gewerkt aan de 
versterking en verbetering van de 
kwaliteiten die van belang zijn om 
als raadslid effectief en efficiënt 
te kunnen functioneren. 

------------IK BESTEL (s.v.p. aankruisen): 
D RAAMWERK '94 • '98 /15,· 
0 RAAMWERK '94 • '98 plus DISKETTE /20,· 
D WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN VAN D66·VERKIEZINGSCAM· 
PAGNES, prijs /5,· 
D D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK, prijs /15,· 
ORAADSWERK 
Introductiebrochure over de formele en algemene praktijk-aspecten van 
het raadswerk: de inrichting van het gemeentebestuur, de positie van 
raadsleden etc. Prijs /5,· 
D D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK, prijs /25,· 
Deze publikatie bevat onder andere de volgende onderwerpen: 
• Raad in relatie tot het college en het ambtelijk apparaat; 
• Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering en de media; 
·College-onderhandelingen; 
·Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, recht van initiatief en 
amendement, moties; 
• Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de begrotingscyclus; 
• Basisinformatie over de belangrijkste beleidsterreinen. 
D VOOR DE D'RAAD 
Hè! D66-tijdschrift voor (aankomende) lokale en regionale politici. Voor 
de D'Raad versehijniS x per jaar, met ca. 18 pagina's per nummer. Een 
jaarabonnement kost /48,· 
Lidmaatschapsnummer: ................................................................................ . 

(alle prijzen zijn exclusief porto) 

IK MELD MIJ AAN (s.v.p. aankruisen): 

D FORUM-DEBAT-TRAINING op 11 december in Bodegraven. Kosten 
/60,· 
D KENNISMAKINGSDAG 18 december Kosten: /20,· 
D D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK 
Kosten: /125,· (inclusief brochure) en /100,· (exclusief brochure) 
D hier aankruisen indien u de brochure reeds in uw bezit heeft 

AMSTERDAM HOLTEN 
D 22 en 29 januari D 22 en 29 januari 
DEN HAAG ROTTERDAM 
D 11 en 18 december D 22 en 29 januari 
HILVERSUM TILBURG 
D 8 en 15 januari D 22 en 29 januari 

OMGAAN MET (LOKALE) PERS EN MEDIA 
15 januari 1994 

D EINDHOVEN D UTRECHT 

D SPEECH EN PRESENTATIE 
5, 12 èn 19 februari 1994 

UTRECHT 
D 22 en 29 januari 

D ZWOLLE 

Veertien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u cursusmateriaal 
thuisgestuurd. 

NAAM: ............................................................................................................ .. 

STRAAT: ............................................................................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................................................................. .. 

TELEFOON: .................................................................................................... . 

FUNCTIE IN D66 ............................................................................................ .. 

Deze bon opsturen naar het Opleidingscentrum D66, Noordwal10, 2513 
EA DEN HAAG of telefonisch bestellen: 070 • 3621515 

(Graag pas betalen ná ontvangst van een acceptgiro) 



Congresagenda 
ALV 58 

Datum: 
vrijdagavond 4 februarl1994 en 
zaterdag 5 februari 1994 

Lokatie: 
KRASNAPOLSKY in Amsterdam 

VRIJDAG 4 FEBRUARI 1994 

20.00 - 20.15 
opening door partijvoorzitter 
benoeming notulen- en stem
commissie 
toelichting stemprocedures 

20.15 - 22.00 
VERKIEZINGSPROGRAMMA 
TWEEDE KAMER deel1 (deel· 
sessies) 

22.00 
schorsing 

ZATERDAG 5 FEBRUARI1994 

10.00 -10.30 
heropening door partijvoorzit
ter 
PRESENTATIE KANDIDATEN 
BESTUREN EN COMMISSIES 
PRESENTATIE KANDIDAAT· 
LIJSTTREKKERS EUROPEES 
PARLEMENT EN TWEEDE 
KAMER 

10.30 ·10.35 
INSTELLINGSBESLUIT STEM· 
ADVIESCOMMISSIE EK 95 

10.35-10.45 
FINANCIEN: contributie 1995 
en regioafdracht 1995 

10.45 ·12.30 
VERKIEZINGSPROGRAMMA 
deel 2 (vervolg) 

12.00 
Sluiting stembussen 

12.30- 13.00 
lunchpauze 

13.00- 13.30 
toespraak partijvoorzitter 

13.30- 15.00 
VERKIEZINGSPROGRAMMA 
deel 3 (plenair) 

15.00 ·15.30 
ACTUELE POLITIEKE MO
TIES 

15.30 -15.40 
uitslag stemmingen 

15.40-16.10 
toespraak LIJSTTREKKER 
TWEEDE KAMER 

16.15 
sluiting congres 

Congresreglement 
(ALV 58) 

Ter uitvoering van art.89, lid 6 van 
het Huishoudelijk Reglement heeft 
het Hoofdbestuur van D66 het 
CONGRESREGLEMENT vastge
steld voor de 58-ste ALV van D66 
op vrijdag 4 en zaterdag 5 februari 
1994 te Amsterdam. 

Art. 1 Het congres van 4 en 5 
februari 1993 te Amsterdam is een 
Algemene Ledenvergadering in de 
zin van art. 70 van het 
Huishoudelijk Reglement. 
Art. 2 Met inachtneming van art. 
89 en 90 van het huishoudelijk re
glement, dienen moties en amen
dementen met betrekking tot de 
contributieregeling 1995, regiobij
drageregeling 1995 en het con
cept-programma voor de Tweede 
Kamerverkiezingen 1994 
a. te zijn vastgesteld door 
een ledenvergadering, 
hetgeen moet blijken uit onderte
kening door twee betrokken be
stuursleden, voorzitter en secreta· 
ris, of te zijn voorzien van vijfen
twintig handtekeningen (met 
vermelding van lidmaatschaps
nummer) van leden van D66; 
b. uiterlijk, doch liefst eer-
der, op maandag 13 december om 
14.00 uur in de juiste vorm op het 
landelijk secretariaat van D66 te 
Den Haag te zijn ontvangen; 
c. uitsluitend in getypte 
vorm te zijn opgesteld op het 
daartoe bij het Landelijk 
Secretariaat verkrijgbare stan
daardformulier; biJ voorkeur ver
gezeld van een floppy met de 
tekst in WordPerfect 5.1. 

Art. 3 Ingevolge het bepaalde 
in art. 94, lid 2 van het huishoude
lijk reglement wordt het concept· 
verkiezingsprogramma als volgt 
in behandeling genomen: 
a. de voorzitters van de 
ALV, verder te noemen "congres
leiding", formeren aan de hand 
van het concept-programma en 
de daarop ingediende moties en 
amendementen een ten congresse 
te bepalen aantal secties (deelses
sies); 
b. aan de secties wordt de 
volledige behandeling van beslis· 
punten (aanbevelingen) met de 
daarop ingebrachte moties en 
amendementen toebedeeld, met 
als opdracht dat de sectie dient te 
bepalen welke hoofdpunten van 
discussie plenair moeten worden 
ingebracht; 

c. in de secties wordt bij ge-
wone meerderheid van stemmen 
bepaald welke hoofdpunten van 
discussie in welke prioriteiten
volgorde plenair aan de orde die
nen te komen en welke moties en 
amendementen plenair dienen te 
worden ondersteund of afgewe
zen; 
d. de congresleiding bepaalt 
aan de hand van de voorstellen uit 
de secties welke hoofdpunten van 
discussie in plenair debat worden 

. gebracht; 
e. de congresleiding brengt, 
met behoud van de mogelijkheid 
een beroep te doen op de in arti· 
kei 98 van het huishoudelijk regle
ment vastgelegde behandeling, de 
door de secties ter ondersteuning 
of afwijzing voorgedragen moties 
en amendementen gegroepeerd in 
stemming; 
f. de congresleiding heeft 
de bevoegdheid ten congresse 
aanvullende regels te stellen. 
g. de contributieregeling en 
de regiobijdrageregeling worden 
in de plenaire ledenvergadering 
vastgesteld. 

Art. 4 Met inachtneming van het 
bepaalde in artikel 93 van het 
huishoudelijk reglement dienen 
Actuele Politieke Moties: 
a. te worden voorgesteld 
door tenminste 5 leden, hetgeen 
moet blijken uit ondertekening 
door betrokken leden van D66 
(met vermelding van lidmaat
schapsnummer); 
b. uiterlijk te worden inge-
diend op woensdag 2 februari 
1994 om 10.00 uur bij het 
Landelijk Secretariaat in de juiste 
vorm; 
c. bij voorkeur in getypte 
vorm te zijn opgesteld op het 
daartoe bij het Landelijk 
Secretariaat verkrijgbare stan· 
daardformulier; bij voorkeur ver· 
gezeld van een floppy met de 
tekst in WordPerfect 5.1. 
d. omtrent het in behande· 
ling nemen van de ingediende ac
tuele politieke moties beslist de 
AL V aan het begin van het agen
dapunt in de plenaire vergadering 
op zaterdag 5 februari 1994; in
houdelijke behandeling vindt 
eveneens plenair plaats. 

art. 5 Bovendien zijn specifiek 
van toepassing op het congres de 
art. 89 t/m 99 van het 
Huishoudelijk Reglement. 

Vacatures ALV 58 

Tweede kennisgeving van vacatu· 
res waarin AL V 58 op 4·5 februari 
1994 zal voorzien. Er zijn enige 
vacatures bijgekomen. De nieuwe 
vacatures zijn in het onderstaande 
overzicht cursief gezet. Profielen 
vacatures Dagelijks Bestuur kun· 
nen worden opgevraagd bij het 
landelijk secretariaat en zijn be· 
schikbaar vanaf 1 december 1993. 
In verband met de nieuwe vacatu
res is de kandidaatstelling ver
lengd tot maandag 3 januari 1994 
om 12.00 uur. Ingevulde kandi· 
daatstellingsformulieren moeten 
dan binnen zijn bij het landelijk 
secretariaat. 
Kandidaatstellingsformulieren zijn 
verkrijgbaar bij het landelijk se
cretariaat, Noordwal10, 2513 EA 
Den Haag; tel. 070·3621515. Het 
gaat om de volgende vacatures: 
Dagelijks Bestuur: secretaris or
ganisatie 
Info: Nicky van 't Riet (secretaris 
organisatie, niet herkiesbaar) 030-
318966(overdag,avond) 
Dagelijks Bestuur: secretaris poli
tiek 
Info: Hans Jeekei (secretaris poli
tiek, niet herkiesbaar) 
015-146133 (avond) 
Dagelijks Bestuur: secretaris bui
tenland 
Info: Michel Groothuizen (secreta· 
ris buitenland, niet herkiesbaar) 
070·3820153 (avond) 
Dagelijks Bestuur: eerste pen
ningmeester 
Info: Linze Schaap (eerste pen· 
ningmeester, niet herkiesbaar) 
010-4530301 (avond) 
Dagelijks Bestuur: tweede pen
ningmeester 
Info: Arjen Ros (tweede penning
meester, niet herkiesbaar) 
05220-61605 (avond) 
Financiële commissie: 3/eden 
(uitbreiding) 
Info: Ewout Cassee (voorzitter 
FC), 020-6760146 
Programmacommissie: voorzitter, 
3/eden 
Info: Frans Hoefnagel, 070-
3237103 (avond) of 070·3564473 
(overdag) 
Rapportagecommissie: 3 leden 
(uitbreiding) 
Info: Jim van Beusekom (voorzit· 
ter RC) 070-3620922 (avond) 
PSVI-bestuur: 1 lid 
Info: Leo Pinxten (directeur 
PSVI/Opleidingscentrum), 070· 
3621515 (overdag) 
SWB·bestuur: 3 leden 
Info: Margreet van Son, 070-
3621515 (overdag) 
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Contributie· 
regeling 1995 
1. Gewone en buitengewone 
leden(*) 

• Met onderstaande richtlijnen 
kunt u zelf de hoogte van uw con· 
tributie bepalen. Leden betalen 
hun contributie naar individuele 
draagkracht. 

Minimumcontributie =f 40,· 
Gemiddelde contributie =/125,· 

·Nieuwe leden: 
U betaalt het lopende en de nog 
komende kwartalen van het eerste 
kalenderjaar. Voor ieder kwartaal 
is een kwart van de jaarlijkse con· 
tributie verschuldigd. Het mini
mumbedrag voor het laatste kwar
taal is 25 gulden. Voor de betaling 
dient u gebruik te maken van de 
acceptgirokaart die u krijgt toege· 
stuurd. U wordt verzocht de con· 
tributie per omgaande te voldoen. 

• Samenwonende of gehuwde 
D66-leden: 
U kunt ieder 10 gulden van uw 
contributie aftrekken. U behoudt 
dan beiden uw volledige lidmaat
schapsrechten, maar u krijgt per 
editie één partijblad Democraat, 
één regioblad en één afdelings
blad toegestuurd. U dient dit een· 
rnalig schriftelijk te melden aan 
het Landelijk Secretariaat. 

• Betaalt u in één jaar 3.300 gulden 
of meer aan contributie, dan kunt 
u voortaan worden vrijgesteld van 
contributie-verplichtingen. 

• Indien de minimumcontributie 
van 40 gulden per jaar nog als te 
hoog wordt ervaren, kunt u zich 
schriftelijk (en vertrouwelijk) tot 
de penningmeester van het 

Voor: 

40 gulden (minimumbedrag) 
90 gulden 
150 gulden 

220 gulden 

300 gulden 

300 gulden 
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Hoofdbestuur wenden. Er kan dan 
vermindering of ontheffing van de 
lidmaatschapsgelden worden ver· 
I eend. 

• De contributie kan in termijnen 
worden betaald. Daartoe kunt u 
uw (post)bank machtigen voor 
een overboeking per kwartaal 
naar D66, o.v.v. 'contributie' en 
uw lidmaatschapsnummer. U 
dient een ondertekende kopie van 
deze machtiging op te sturen naar 
het Landelijk Secretariaat. 

• Voor de betaling dient u gebruik 
te maken van de acceptgirokaart 
die u telkens vóór aanvang van 
het nieuwe kalenderjaar krijgt toe· 
gestuurd. U wordt verzocht de 
contributie per omgaande, en ui· 
terlijk op 1 februari, te voldoen. 

• Eenmaal betaalde contributie 
kan niet worden teruggevorderd. 

• De contributie is als gift aftrek· . 
baar van de inkomstenbelasting. 

• Buitengewone leden zijn leden 
die niet de Nederlandse nationali· 
teit hebben, niet in Nederland wo· 
nen en bovendien minimaal18 
jaar oud zijn. 

2. Adspirant-leden 

U krijgt een welkomstpakket en 
een jaarabonnement op het partij· 
blad Democraat. Op D66-vergade· 
ringen heeft u wel spreekrecht, 
maar geen stemrecht. Het adspi· 
rant-lidmaatschap duurt maximaal 
één jaar en kost 30 gulden. Dit be· 
drag is als gift aftrekbaar van de 
inkomstenbelasting. 

3. Donateurs 

U ontvangt één keer per jaar een 

speciale donateurs-nieuwsbrief. 
De minimumdonatie is per jaar 10 
gulden, terwijl 66 gulden het richt· 
bedrag is. Meerdere donaties per 
jaar is mogelijk. De bedragen zijn 
als gift aftrekbaar van de inkom· 
stenbelasting. 

Regiobijdrage
regeling 

(voorstel voor AL V 58) 

01 INLEIDING 

Jaarlijks dient de voorjaars-AL V 
de regiobijdrage voor het komend 
jaar vast te stellen. 

02 VOORSTEL 

Handhaving regiobijdrage zoals 
die gold voor 1994. 
Het totaal beschikbare bedrag 
voor de regio's wordt vastgesteld 
door het aantal leden, dat aan de 
contributieverplichting heeft vol· 
daan, te vermenigvuldigen met f. 
13,00. 
Dit bedrag wordt als volgt ver
deeld: 
·vaste bijdrage van f. 2.500,· voor 
elke regio; 
·variabele bijdrage naar regio: 
bedrag beschikbaar voor regio's 

na aftrek vaste bijdragen (in totaal 
f. 30.000) delen door totaal 
aantal betalende leden en dit be· 
drag maal het aantalleden per re
gio beschikbaar stellen 
aan de regio's. 
Met deze regeling is het mogelijk 
in te spelen op een uitbreiding 
van het aantal regio's. 
Dit heeft uiteraard de consequen· 
tie dat het variabele bedrag per lid 
lager wordt. 

bij een belastbaar inkomen van: financiert u 

25.000 of minder 
25.000 • 40.000 

40.000 • 60.000 

60.000 • 80.000 

meer dan 80.000 en per 10.000 

Administratie; partijblad Democraat 
én afdracht aan regio's 
én gerichte ledenopvang; 
verdere verbeteringen in organisatie 
en communicatie 
én verdere verbeteringen in 
verkiezings· en ledenwerfcampagnes 
meer edities Democraat; meer 
actuele informatie aan leden 
én verwezenlijking doelstellingen op 
lange termijn. 
50,· meer 

03 FINANCI_LE CONSEQUEN· 
TIES 
Consequenties ramen in begro· 
ting 1995. 

04 ADVIES PORTEFEUILLEHOU· 
DERS 
Verantwoordelijke penningmees· 
ter adviseert positief. 

05 RELATIE(S) MET OVERIGE 
ORGANEN 
Advies Financiële Commissie vra· 
gen en vermelden in de 
Democraat. 

06 VERVOLG 
Regiobesturen informeren na 
vaststelling op ALV 



ALV 57 • 
Besluitvorming 

ALV 57· FINANCIEN EN ALGE· 
MENE ORGANISATORISCHE MO· 
TIES en INSTELLINGSBESLUIT 
STEMADVIESCIE EK en PRO· 
FIEL EK 

Goedgekeurd: jaarrekening 1992 
Vastgesteld: begroting 1994 
Aangenomen : AOM 2000, 2001, 
2002 (EK-verkiezingen, in con
gresboek staat 2003 moet zijn: 
2002), (gewijzigd) instellingsbe
sluit stemadviescie EK, profiel 
EK. 

ALV 57 MIGRATIE 
(in volgorde congresboek): 

Aangenomen: 
A 1 , 3005, 3035, 3032, A 2, 3044A, 
3044B, A 3, 3034, A4, 3017, 3006 
(gewijzigd), A 5, 3047, 3045, 3041, 
3009, 3004A, 3048, 3049, 3008, 
3004B (gewijzigd), 3040, A 6, 3046, 
3015, A 7, 3050, 3051B (toevoegen 
i.p.v. vervangen), A 8, A 9, A 10, 
3019,3042 (gewijzigd), 3037, 3016, 
3013, 3038,3036. 

Verworpen: 
3033,3000,3003,3011,3002, 
3031,3012,3025,3022,3051A 
(schrappen)3043,3026,3021, 
3014. 

Ingetrokken: 
3010 en 3039 

ALV 57 EUROPA 

Aangenomen: 
4012,4057 (gewijzigd), 4058 (ge
wijzigd), 4015,4059,4060,4102 
(gewijzigd), 4017, 4018, 4061 (ge
wijzigd, congresboek D), 4062, 
4063, 4064 (gewijzigd congres
boek D), 4066,4037/4046,4067, 
4068,4095,4069,4036,4122 (lid 1 
geschrapt), 4121, 4070, 4048, 
4049, 4011 A, 4072 (gewijzigd), 
4073 (gewijzigd), 4071,4119,4074, 
4075,4076,4028,4053,4034/4043 
(gewijzigd), 4056, 4081, 4082, 
4010,4030,4032,4033,4029(ge
wijzigd), 4050, 4083/4116, 4084, 
4130 (gewijzigd), 4088,4089 (ge
wijzigd), 4110 (gewijzigd), 4090, 
4109,4108 (gewijzigd), 4091,4026, 
4007,4093 (gewijzigd), 4127,4055. 

Verworpen: 
4001/4025,4051,4111/4112,4118, 
4016,4132,4019,4105,4005, 
4104,4065,4002,4009,4094, 
4113/4129,4003,4004,4020,4008, 

4120,4021,4022,4077,4097, 
4078,4023,4117,4024,4079, 
4080,4096,4052,4101,4126, 
4098, 4085, 4086, 4087 (gewijzigd), 
4006,4123,4107,4047,4115, 
5007. 

Ingetrokken/vervallen: 
4131,4128,4014,4011B,4011C, 
4125,4103,4027,4031,4035,4124 
a/b,4099,4106,4092,4114 

De volledige tekst van de geamen
deerde aanbevelingen Migratie 
kan telefonisch worden opge
vraagd bij het Landelijk 
Secretariaat. HB-werkgroep 
Integratie Allochtonen, HB-werk
groep Migratie en secretarissen 
regiobesturen krijgen deze auto
matisch toegezonden. Verzending 
geschiedt rond 20 november 93. 
Voor het bestellen van het defini
tieve Europees Programma vindt 
U een bon in deze Democraat. 
Over datum van verschijnen volgt 
mededeling in volgende 
Democraat. 

ALV 57 Gekozen in besturen en 
vaste commissies: 

Publiciteitscoördinator DB 
Pierre Wimmers 

regio-HB-Iid Drenthe 
Carla Fockens-Joukes 

regio-HB-Iid Noord-Holland 
Ton Harzing 

regio-HB-Iid Zuid-Holland 
Han Weber 

regio-HB-Iid Zeeland 
Jopie Boogerd-Quaak 

Geschillencollege 
Renée Elzinga 

Landelijke Verkiezingscommissie 
Emilie Schols-van Oppen 

Programmacommissie 
Niko Zeevenhooven 

PSVI penningmeester 
Anneke Portegies 

PSVI bestuursleden 
Carel Tielenburg, Arjen de 

Wolft 
SWB voorzitter 

Han Entzinger 
SWB bestuursleden 

Ottie Drijber-Bosscher, lna 
Klaassen, Monica van 

Leest, Tineke Stegeman, 
Wouter Verschuur 

Brieven 
Belastingvrij bijverdienen 

In verband met de geambieerde 
harde lijn van PvdA en CDA t.a.v. 
misbruik van sociale verzekerin
gen, wil ik u het volgende verzoe
ken. Er zijn mensen die zijn aan
gewezen op een basisuitkering. 
Het is een zo laag inkomen - zeker 
als er kinderen zijn - dat mensen 
er wel bij moeten werken. Voor de 

· betreffende mensen en de samen
leving is het funest als dat zwart 
moet gebeuren. Is het niet moge
lijk door een budgetadviesbureau 
te laten berekenen hoeveel er, in 
redelijkheid, ontbreekt aan die bij
stand (ik schat zo'n 500,-) en dat 
bedrag belastingvrij bij te laten 
verdienen? 
Er zijn veel mensen die graag 'het 
goede' willen en zich verbonden 
willen blijven voelen met een de
mocratische maatschappij. Door 
te strenge, harde maatregelen 
worden welwillende mensen ge
criminaliseerd. Er treedt verpau
pering op. Volgens mij gebeurt 
dat bijverdienen op grote schaal. 
Door het met democratische 
maatregelen te legaliseren dien je 
een liberaal-democratisch doel. 
Een andere maatregel: een kamer 
mogen verhuren, zonder gevolgen 
voor bijstand of huursubsidie. 

Leonie ter Beek 

Verkiezings
programma 
Tweede Kamer 
De sluitingsdatum voor het indie
nen van moties en amendementen 
op het concept-programma voor 
de Tweede Kamer-verkiezingen 
wordt verlengd tot maandag 20 
december 1993 om 12.00 uur. 
Toch doen het Hoofdbestuur, de 
betrokken vaste commissies en 
het landelijk secretariaat het drin
gend verzoek aan regio's en afde
lingen om moties en amendemen
ten onmiddelijk na de regio- of af
delingsvergadering -en indien 
enigzins mogelijk voor maandag 
13 december- toe te zenden aan 
het landelijk secretariaat i.v.m. 
verwerking rond de feestdagen. 
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D66 doet 'n boekje open over 
de verkiezingscampagne '94. 

Doet u mee? 
V olgend jaar kan D66 de sympathie van het electoraat 

maar liefst drie maal verzilveren. In maart voor de ge
meenteraden, in mei voor de Tweede Kamer en in juni 

voor het Europees Parlement. 

Daarom brengt D66 direct na de campagne in juni 1994 het 
Campagnelogboek uit. Het wordt een document dat een com
pleet beeld biedt van de drie campagnes. Uit de eerste hand 
geschreven door de hoofdrolspelers van de campagne. Want het 
boek bevat niet alleen de weergave van de hoogtepunten van de 
verkiezingsstrijd, de campagne-activiteiten en de uitslagen, maar 
ook de persoonlijke indrukken en dagboekaantekeningen van de 
D66-kopstukken. Zo ontstaat een opmerkelijk, persoonlijk getint 
document over wat misschien wel 'het jaar van de doorbraak' 
zal gaan heten. 
Het Campagnelogboek doet niet alleen verslag van de campag
ne, het boek brengt de campagne ook op gang. De opbrengst 
van de verkoop van het Campagnelogboek gaat namelijk direct 
naar het verkiezingstands van D66. Wie dit jaar een bijdrage wil 
leveren aan het verkiezingstands kan daar een uniek boek voor 
terugkrijgen. 
Dat kan door nu in te schrijven op het Campagnelogboek 94 
door inzending van onderstaande bon. Er zijn 2 mogelijkheden: 
1. U betaalt direct de gereduceerde prijs van f 4 7,50 door het 
invullen van de acceptgirokaart die u wordt toegezonden. 
2. Of u tekent in en betaalt bij ontvangst van het Campagnelog
boek f 55,00. 
Direct betalen heeft nog een voordeel: U krijgt de kans om 
mee te schrijven aan de geschiedenis van D66. Bij uw acceptgi
ro zit een formulier waarop u verslag kunt doen van uw persoon
lijke indrukken, anekdotes of lotgevallen in de campagne ! 

Stuur bon aan: 066, Antwoordnummer 1966. 
2509 WB Den Haag. • Postzegel hoeft n1et 1 



pagneteam al de 'Campagnehand
leiding 1994' hadden ontvangen, bete
kende deze dag een extra prikkel om 
hun lokale campagne (verder) op te 
zetten en voor te bereiden. De uit 
Maastricht tot Texel afkomstige 
D66'ers luisterden naar de ervaringen 
en tips van Ernst Bakker, jan 
Veldhuizen en Edo Spier, die campag
neleiders waren in voor de positie van 
D66 telkens zeer verschillende perio
des, met lijsttrekkers met wisselende 
sterke en zwakke kanten en eigenaar
digheden en met gevarieerde vooruit
zichten rond de stembusslag. D66 gaat 
met de huidige campagneleider 

de raden. Met een gemeentelijke her
indeling worden kleine gemeenten in 
die omgeving samengevoegd tot gro
tere bestuurseenheden. 
In Bernheeze, Cuyk, Grave, Oss, 
Schayk en Veghel organiseren de D66-
afdelingen in november politieke 
cafés, fora en werkbezoeken. De afde
ling Cuyk gaat bijvoorbeeld bij de su
permarkten papieren D66-tassen uitde
len, zodat de winkelende mensen geen 
plastic tassen meer hoeven te kopen. 
Het Osse motto- en tegelijkertijd de ti
tel van het plaatselijke verkiezingspro-

Lennart van der Meulen voor het eerst 
zeer hoog in de peilingen de verkiezin
gen tegemoet. 
De plaatselijk actieve D66'ers volgden 
in Bodegraven na de plenaire bijeen
komst workshops over campagnevoe
ren en publiciteit. Voor degenen die 
niet meer in de zaaltjes pasten of die 
die dag überhaupt niet konden ko
men, organiseert het 
Opleidingscentrum de komende tijd 
extra workshops pers en publiciteit 
(zie de pagina van het 
Opleidingscentrum in het katern van 
deze Democraat). 

gramma- 'Anders is niet vreemd' ver
wijst naar (zoals het in het program 
staat): 'Een Osse samenleving die ge
kenmerkt wordt door een grote ver
scheidenheid aan mensen. Mensen die 
in veel opzichten van elkaar verschil
len, niet gelijk zijn, maar wel gelijk
waardig. Wel anders, maar niet 
vreemd.' 
Het Tweede-Kamerlid voor D66 Gerrit
jan Wolffensperger gaat op woensdag 
24 november naar Veghel. En Oss 
krijgt op diezelfde dag bezoek van par
tijvoorzitter Wim Vrijhoef. 

Ernst 

Bakker, fan 

Veldhuizen 

enEdoSpier 

leiden bii vo

rige verkie

zingen de 

campagne 

voor D66. 

Lennart van 

der Meulen 

is de huidige 

campagne

leider. 

(V.l.n.r) 

- Bezoek de 
presentatie 
van de 
kandidaten! 
De D66'ers die zich hebben 
aangemeld voor de kieslijst 
voor het Europees Parle
ment, zullen zich op zater
dag 8 januari 1994 (overdag) 
in Utrecht aan de leden pre
senteren. Bieden hun teksten 
die binnenkort in de Demo
craat verschijnen, u nog niet 
voldoende informatie om 
uw juiste stem uit te bren
gen, bezoekt u dan vooral 
deze presentatiebijeenkomst. 
Wilt u (nog eens) kennisma
ken met degenen die zich 
hebben aangemeld voor de 
kieslijst voor de Tweede 
Kamer, komt u dan op don
derdag 16 december om 
20.00 uur naar zaal Odeon 
(zie ook de rubriek 'partij 
agenda' in het katern van 
deze Democraat). 

Help D66 

campagnevoeren 

Het voeren van de campagne voor de 
drie verkiezingen in 1994 gaat veel geld 
kosten. U zult in de komende maanden 
dan ook met gerichte acties verzocht 

worden de campagne financieel te on
dersteunen. Maar deze acties hoeft u ui-

teraard niet af te wachten. 

U kunt uw bijdrage voor de campagne nu 
al storten op gironr. 1.000.000 t.n.v. Ver
kiezingsfonds D66 te Den Haag. Stort gul 

en help D66 een ruime overwinning te 
behalen! 

Postbus 66 
Neem een abonnement op Postbus 66, 
de tweewekelijkse nieuwsbrief van de 

Tweede-Kamerfractie van D66. Met D66· 
standpunten over actuele kwesties in de 
Tweede Kamer. Voor 33 gulden per jaar. 

Schrijf een briefje in een ongefrankeerde 
envelop naar: Landelijk Secretariaat D66, 

Jeroen Nugteren, Antwoordnummer 
1966, 2509 WB Den Haag. 
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Commissie lichtte 
partij-organisatie door 

D66 moet naar de 
kiezer toe 
D66 wil niet meer naar 17 zetels en terug. De groei van de aanhang· volgens een peiling van begin 

november staat de partij op 34 zetels · is een goede aanleiding om de partij-organisatie onder de 

loep te nemen. De werkgroep POR (Partij-organisatie) heeft dat gedaan. Het rapport gaat nu de 

partij in. "D66 moet zich meer op de kiezer, op de buitenwereld gaan richten", concluderen Nicky 

van 't Riet en Roger van Boxtel namens POR alvast. 

Van Boxtel: "Nu richten we ons vooral 
op de leden. En het ledental houdt 
geen gelijke tred met de aanhang in 
het land. Er is in verhouding een be
perkt aantal mensen actief in de partij. 
We moeten onze leden inzetten om 
kiezersgroepen te bereiken. De politiek 
moet sowieso de kiezers eerder opzoe
ken. De blik moet naar buiten worden 
gericht. Dat vergt een omslag in het 
denken en de partij-organisatie moet 
zich hier sterker op instellen. De partij
organisatie kan efficiënter en slagvaar
diger. Het Hoofdbestuur is erg groot. 
Dat leidt af en toe tot een bureaucrati
sche overlegcultuur. Daar kan je verbe
tering in aanbrengen." 

"Meer in zijn algemeenheid worden 
aan produkten en dienstverlening ho
gere eisen gesteld. Klantvriendelijkheid 
en klantgerichtheid worden belangrij
ker. Dat zijn open deuren, maar 
daarom nog niet minder waar. De poli
tiek is geen koekjesfabriek, maar een 
gecompliceerd bedrijf. Daarom moet 
de partij-organisatie professioneler 
worden. De vraag is hoe je met een or
ganisatie van vrijwilligers toch tot ver
dergaande professionalisering komt, 
zonder daarmee de vrijwilligers van je 
te vervreemden. Hoewel het vrijwilli
gerswerk heel belangrijk is, moeten we 
de vrijblijvendheid kritisch bekijken. 
Dat staat op gespannen voet met pro
fessionalisering." 

Voortrekkersrol 
Van 't Riet: "We moeten 'werkende 
weg' het draagvlak voor een betere or
ganisatie vergroten. De organisatie bin
nen D66 is eigenlijk in die 25 jaar nau
welijks veranderd. Politieke partijen 
hebben de neiging om conservatief te 
zijn." En Van Boxtel: "Bij tijd en wijlen 
moeten we herijken; we moeten ons 
steeds afvragen of we nog wel de beste 
vorm hebben. Politieke partijen veran
deren vaak pas onder electorale druk. 
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Dat zie je bijvoorbeeld bij de PvdA. 
Maar D66 doet dat nu, op het moment 
dat het goed gaat." 
Hoe verkeerd het kan gaan, werd ruim 
10 jaar geleden duidelijk. D(l6 kwam 
met 17 zetels de Tweede Kàmer bin
nen, maar verloor er binnen de kortste 
keren 11. Jan Terlouw schreef daarover 
het boek 'Naar 17 zetels en terug'. Van 
Boxtel: "Die grote fractie, dat was een 
kind met een waterhoofd. Er was geen 
basis voor in de partij. Die was er niet 
op ingesteld. Dat mag niet meer gebeu
ren." En Van 't Riet: "De partij, de frac
tie en de bewindslieden, het fietste al
lemaal heel raar door elkaar heen. 
Gelukkig hebben we nu een brede ba
sis." 
De werkgroep POR heeft een aantal 
voorstellen gedaan om de partij-orga
nisatie te verbeteren. Het gaat dan on
der andere om het Hoofdbestuur en 
het Dagelijks Bestuur, het Landelijk 
Secretariaat, de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau (SWB), de 
Tweede-Kamerfractie, het 
Opleidingscentrum (PSVI), de 
Adviesraad, de werkgroepen en de 
Bestuurdersvereniging. In zijn alge
meenheid moeten de dwarsverbindin
gen, de lijnen, tussen de partij-organen 
beter worden en kan de afstand tussen 
top en basis kleiner. Het rapport heet 
niet voor niets 'Nieuwe Lijnen'. Een 
concreet voorstel is om in de toekomst 
het regio HB-lid ook lid te laten zijn 
van het regiobestuur. 

Tegenwicht 
Het Hoofdbestuur en het Dagelijks 
Bestuur kunnen kleiner, professioneler 
en efficiënter worden. Van Boxtel: 
"Het gewicht van de Tweede Kamer 
neemt toe. Er moet een goed georgani
seerd tegenwicht komen. Het is niet al
leen de Kamerfractie die de politiek 
maakt." Van 't Riet: "De Tweede
Kamerfractie is gebaat bij een goed en 
kritisch Hoofdbestuur, dat weet wat er 

in de partij en in de samenleving leeft 
en signalen doorgeeft. Het 
Hoofdbestuur zal zich vooral moeten 
toeleggen op het scheppen van voor
waarden om het contact tussen kiezer 
en gekozene zo goed mogelijk te ma
ken." 
Het SWB kan geprofileerder naar bui
ten treden, vindt de werkgroep. Het 
starre werkgroepenmodel kan worden 
herzien. Het Landelijk Secretariaat zal 
ook nog meer een klantgericht insti
tuut moeten worden voor zowelleden 
als kiezers. De Adviesraad kan weer het 
klankbord binnen de partij worden. De 
Tweede-Kamerfractie moet zo sterk 
mogelijk zijn, met een zo goed moge
lijke bestaffing. Bestuurders kunnen 
goed op hun taak worden voorbereid. 
Van 't Riet: "Tot nu toe werd iedereen 
maar in het diepe gegooid en moest hij 
of zij maar zwemmen. En we konden 
niet goed met al die verantwoordelijk
heden en loyaliteiten omgaan. Het 
Opleidingscentrum is overigens al heel 
goed bezig om hier wat aan te doen." 

De kiezer 
Van 't Riet en Van Boxtel hechten 
vooral aan het opzoeken van de kiezer. 
Roger van Boxtel: "Het fenomeen van 



de regionale podia past perfect in dat lJe dwarsverbindingen, de lijnen, tussen de 

beeld en dat geldt ook voor het mschillende partijorsanen nweten heter 

Congres Nieuwe Stijl. D66 heeft in worden. 

Amsterdam een groot debat georgani-
seerd over de herinrichting van het 
Museumplein. En in Gorinchem wordt 
een scholierendebat gehouden. I )at is 
een manier om de mensen vooraf bij 
het beleid te betrekken." Nicky van 't 
Riet: "In Utrecht hebben we een stads-
peiling gehouden naar de wenselijk-
heid van een sneltram door de stad. Zo 
steek je je nek uit." 
Zowel Van 't Riet als Van Boxtel bena
drukt dat D66 voor wat betreft poli
tieke vernieuwing een voorsprong 
heeft op andere partijen. Ook als het 
goed gaat is verbetering mogelijk. 
Trouwens, de inzet van de mensen is 
groot; er heerst een goede sfeer in de 
partij, bepaald geen koppensnellers
mentaliteit. Van 't Riet: "En van de po
litieke partijen sluit D66 ook organisa
torisch nog het dichtst aan bij dl' 
maatschappelijke ontwikkelingl'n. 
Maar het gaat erom een in alle opzich
ten goedlopende partij te krijgen, die 
klaar is voor de toekomst." 

Marti11 Voorn 

advertentie 

MILIEUI/IliENI>ELIJil 
LEIJEN llll N 

OOil LEilllEilliJN! 
Milieuvriendelijk leven kan ook lekker 

zijn I Het boekje Aardige aardappel in cje 
puree is het bewijs Het bevat 23 verrassende 
recepten, allemaal op basis van aardappel· 
rassen die zonder of met weinig landbouwgif 
kunnen worden geteeld 

Die aardappels zijn dankzij acties van 
Milieudefensie vrijwel overal te koop 
IIIIROiliE Het boekje is geschreven 

IIIIROIIPPE~l IN in samenwerking met 
OE P=5RE culinair journalist 

Johannes van Dam, 
•· en topkok John 

Halvemaan. 

Bestel het vandaag nog Stort"' gulden (of ~ (I) 
tneC'r\ op girO '5'51 9147 van Mllieurlefensie mI lleue 
1n ,t>,msterdam uv v aardappelboekje \ {\5'\ 
bestelnr 1"35' Ale, u met·r geld overmai:lkt Qe 6 
-,leunt u hovendien het werk van Veren1g1ng Md1eudefens1e 
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Congrestoespraak 
Hans van Mierlo 
Op het Congres Nieuwe Stijl van eind oktober hield Hans van Mierlo (fractievoorzitter 

in de Tweede Kamer) een toespraak, waaruit we hier twee fragmenten opnemen. 

"Democraten, 

Over Europa spreken we vandaag even 
fluisterend. De Top van gisteren in 
Brussellaat de waarheid in al haar 
naaktheid zien: van het grote bevlogen 
ideaal is op dit moment slechts een 
kwartettenspel over: als ik de Eurobank 
krijg, heb jij Europol, geven we hem 
het Merkenbureau en dan gaat Milieu 
naar haar. En zelfs dat gaat niet eens 
goed. Politiek, economisch en vooral 
psychologisch hebben we het absolute 
dieptepunt bereikt en dat geeft ook 
weer hoop. Het programma dat we 
morgen bespreken zal ons niet uit dat 
dieptepunt halen. Dat kunnen pro
gramma's ook niet. Het is geschreven 
voor als we er weer uit zijn, een veer 
van onze mond kunnen blazen. En 
dan verder. 
De weg uit het dieptepunt zelf kan al
leen dwingend worden aangewezen 
door het haarscherpe perspectief van 
de wereldsituatie. 
En de kracht om eruit te komen uit de 
onbetwistbare noodzaak van een 
nieuw élan, willen we het niet defini
tief afleggen tegen bijvoorbeeld de 
economische explosie van het Verre 
Oosten. Als de Verenigde Staten hun 
sociale vraagstuk weten aan te pakken, 
en met name de volksgezondheid, dan 
hebben zij een kans zich overeind te 
houden. Als wij zouden doorgaan zo
als nu dan hebben de Europese econo
miën geen schijn van kans. Verloren 
we vroeger laagwaardige arbeid aan 
lage lonen-landen, thans verliezen we 
hoogwaardige produkten en diensten 
aan landen die ze voor de helft van de 
prijs leveren. Nederland met z'n rela
tief hoge loonkosten, is extra kwets
baar. De KLM overweegt haar loon
strookjes uit India te laten komen. Als 
we niet snel ontwaken uit die verdo-
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vende apathie dan zal de globalisering 
van arbeid- zoals dat heet,·ons leeg
zuigen, zal ons sociale stelsel - de grote 
voorsprong van Europa op de rest van 
de wereld - imploderen en zal het 
vraagstuk van de wereldmigratie met 
name Europa ontredderen. En daar
mee bedoel ik niet dat Europa "vol" 
zit, of dat Nederland "vol" zit, maar 
dat we alleen in een gezamenlijke 
Europese aanpak het migratievraagstuk 
kwalitatief en kwantitatief beheersbaar 
kunnen maken. Volgens de algemeen 
aanvaarde theorie van de primaire re
gionale verantwoordelijkheid is het 
Europa als geheel dat een eerste ver
antwoordelijkheid heeft voor de asiel
zoekers uit Joegoslavië. De enige echte 
rechtvaardige en praktische oplossing 
zou een Europese verdeelsleutel zijn. 
Maar die werkt kennelijk alleen voor 
het verkrijgen van instellingen. 

Intussen groeit het vraagstuk met de 
dag in eigen land. De huidige opvang 
stagneert. Er zullen nieuwe oplossin
gen moeten worden bedacht. Deze 
kunnen alleen maar werken als we in 
staat zijn het lot van de vluchtelingen 
als een zaak van ons allemaal te zien: 
niet alleen de aanpak, maar ook de 
vraag wat we met z'n allen aankunnen 
is een gezamenlijke en het antwoord 
daarop is niet te geven in een getal. 
Zeker is dat hoe meer je in staat bent 
die sfeer van gezamenlijkheid te hou
den, hoe meer met je met z'n allen 
ook aankunt. En hierin past niet dat 
ministers onverhoeds een kanjer van 
een probleem doorschuiven, zonder de 
oplossing erbij te leveren en evenmin 
dat gemeenten zich onttrekken aan 
hun onmisbare aandeel. 
En verder ben ik trots op het migratie
hoofdstuk in ons concept-verkiezings
programma en op het hoogstaande en 

realistische minderhedenrapport van 
de SWB, waarvan het een neerslag is. 
Het is vanuit deze visie dat de fractie 
mee zal zoeken naar het juiste ant
woord. 

( ... ) 

( ... ) Ik maak me zorgen over de laatste 
maanden van dit kabinet, met name 
op het punt van het milieu, waarvoor 
de aandacht altijd in de verdrukking 
dreigt te komen als het economisch te
gen zit. 
We staan in deze periode voor een 
reeks lastige beslissingen: de invoering 
van een regulerende energieheffing, 
een nieuw Nationaal Milieu 
Beleidsplan, de Betuwelijn, de Hoge 
Snelheidslijn, boren in de Waddenzee, 
Schiphol. In enkele maanden nemen 
we, in moeilijke economische omstan
digheden, beslissingen over de kwali
teit van onze leefomgeving, die niet 
alleen ons maar ook vele generaties na 
ons aangaat. Het was ons wat waard 
geweest als al die beslissingen niet te
gelijkertijd genomen hadden behoe
ven te worden. 
Wat was er veel gewonnen als het ka
binet het nieuwe NMP reeds bij de be
groting voor 1994 had aangeboden, 
zoals wij hebben gevraagd. Het had 
het kader kunnen zijn, waarbinnen al 
die lastige afwegingen hadden kunnen 
worden gemaakt. Nu komt het als 
mosterd na de maaltijd. 

En wat had het een hoop gescheeld als 
het kabinet reeds in 1994 een voor
zichtig begin zou hebben willen ma
ken met de invoering van de energie
heffing voor midden- en kleinverbrui
kers. Een eerste stap. Maar dat is niet 
gebeurd, zodat we het straks allemaal 
in één keer voor onze kiezen krijgen. 
Met als risico dat de lobby wordt ge
voed die zegt: we hebben het beste 
voor met het milieu, maar je kunt nu 
eenmaal niet alles tegelijk willen. 

Het probleem met al die beslissingen 
is dat compromissen zo slecht denk
baar zijn. Ik heb vorig jaar bijvoor
beeld over de Betuwelijn al gezegd: hij 
zal duurzaam zijn of hij zal niet zijn. 
De Tweede Kamerfractie is er van 
doordrongen dat de aanleg van de 
Betuwelijn zowel voor Rotterdam als 
voor allerlei andere "aangetakte" dis
tributiecentra van groot belang is. Wij 
willen best verantwoordelijkheid ne
men voor de aanleg, maar niet op ba
sis van de plannen zoals ze er nu lig
gen. De Betuwelijn wordt voor min
stens honderd jaar aangelegd, en je 
kunt niet de hele volgende eeuw bui
tensporig belasten met de begrotings
problemen voor 1994." 



Nu is wil ruimte voor verschillen in levensstijlen 
''Doorbreek verkalkte zuilen 
in het onderwijs" 
"Het onderwijsbeleid van het kabinet Lubbers/Kok is een aanzet tot een centrum·linksbeleid. Er zijn een paar goede dingen gebeurd maar er 

zal vreselijk veel meer moeten gebeuren en daar vraag ik mij een beetje van af of dat met deze coalitie kan!" Aan het woord is Aad Nuis, onder· 

wijsspecialist van de Tweede-Kamerfractie van D66. 

Positief noemt Aad Nuis het feit dat dit 
kabinet de 'lek' van de onderwijsbegro
ting boven water heeft gekregen. 
"Jarenlang werd elke keer de onder
wijsbegroting overschreden. Binnen 
het departement was onder het bewind 
van Deetman een cultuur ontstaan om 
zaken te laag te begroten. Ritzen heeft 
met zijn expertise op dat gebied het ge
tij weten te keren. Voor de lerarensala
rissen hebben Ritzen en Wallage ook 
geld los gepeuterd. Het CDA was tegen 
maar met steun van D66 was er een 
meerderheid in de Tweede Kamer. 
Jammer genoeg hebben zij zichzelf 
daarvoor luidruchtig op de borst gesla
gen. Rottenberg deed daar op de televi
sie nog een schepje boven op. Het is 
gênant om jezelf zo te promoten als je 
daarnaast bedenkt hoeveel er niet ge
beurd is", zegt Aad Nuis. 

Samenwerken met PvdA en CDA 
"Er zit iets in de PvdA-aanpak van het 
onderwijsbeleid waarmee ik niet zo ge
lukkig ben en dat is die onuitroeibare 
hang naar centralisme. Het gegroeide 
stelsel van verkalkte zuilen met hun 
hang naar uniformiteit en gedetail
leerdheid voor het hele land moet 
doorbroken worden. Het verschil in le
vensstijl tussen mensen die in 
Nederland wonen is enorm toegeno
men. Als je in Hoogvliet komt leef je 
bijna op een andere planeet dan als je 
in Dokkum zit of Aalten. De wereld in 
Heemstede-Aerdenhout ziet er weer 
heel anders uit." 
Volgens Nuis moet het onderwijssys
teem veel meer gedecentraliseerd wor
den naar scholen toe maar ook naar 
gemeenten. De gemeenteraad van 
Rotterdam moet bijvoorbeeld de moge
lijkheid hebben om te kiezen voor een 
andere bestuursvorm van het openbaar 
onderwijs en van de samenwerking 
met het bijzonder onderwijs dan de ge
meenteraad van Dokkum. Dit kan na
tuurlijk niet onbeperkt want dan loopt 
het vormloos uit de hand", aldus het 
enthousiaste D66 kamerlid. 

In de Kamer zie je dat PvdA, VVD en 
D66 veelal één lijn trekken. Het CDA is 

dat er met het CDA verantwoord sa
mengewerkt kan worden. "De wortels 
van onze partij liggen immers in de 
ontdekking dat mensen uit verschil
lende hoeken van de samenleving met 
elkaar kunnen samenwerken met be
houd van eigen identiteit. Het CDA is 
ook in beweging. Het was Klaas 
Tuinstra (CDA) die voor het eerst in de 
Kamer iets zei over een overheidsstich
ting voor het openbaar onderwijs. 
Scholen ontdekken de aardigheid van 
het samenwerken met elkaar. Zij wil
len dat ook best wel, echter als de tijd 
er rijp voor is. Nu gaat het veelal zo 
dat er iets problematisch geconsta
teerd wordt. Er wordt dan een oplos
sing afgekondigd die voor alle scholen 
overal en tegelijkertijd geldt. Het gaat 
er juist om, scholen passief en actief 
ruimte te geven. Die ruimte is anders 
in Rotterdam, Dokkum of Aalten." 

Studiefinanciering 
Het systeem van studiefinanciering is 
volgens Nuis "zo gek nog niet." "De 
kinderziekten zijn overwonnen. Het 
probleem is dat we het niet meer kun
nen betalen omdat we steeds langer 
gaan studeren. Door die hoge scho
lingsgraad wordt de opwaartse druk op 
de onderwijsbegroting een probleem. 
Je moet dus je onderwijs zo efficiënt 
mogelijk maken en kijken of je iets 
van de lasten kunt laten overnemen 
door degenen die ervan profiteren. 
Ritzen mag best met een voorstel ko
men in die richting. Het departement 
kan dan vast gaan rekenen. De uitein
delijke beslissing moet na de verkie
zingen vallen." 

Els Scholten 

tegen en dat is vaak historisch te ver- Het verschil in levensstiif tussen mensen die in Nederland wonen is enorm toegenomen. Dat moet in het on-

klaren. Ondanks dat denkt Aad Nuis derwijssysteem meer tot uitdrukking komen. 
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D66 doet 'n boekje open over 
de verkiezingscampagne '94. 

Doet u mee? 
V olgend jaar kan D66 de sympathie van het electoraat 

maar liefst drie maal verzilveren. In maart voor de ge
meenteraden, in mei voor de Tweede Kamer en in juni 

voor het Europees Parlement. 

Daarom brengt D66 direct na de campagne in juni 1994 het 
Campagnelogboek uit. Het wordt een document dat een com
pleet beeld biedt van de drie campagnes. Uit de eerste hand 
geschreven door de hoofdrolspelers van de campagne. Want het 
boek bevat niet alleen de weergave van de hoogtepunten van de 
verkiezingsstrijd, de campagne-activiteiten en de uitslagen, maar 
ook de persoonlijke indrukken en dagboekaantekeningen van de 
D66-kopstukken. Zo ontstaat een opmerkelijk, persoonlijk getint 
document over wat misschien wel 'het jaar van de doorbraak' 
zal gaan heten. 
Het Campagnelogboek doet niet alleen verslag van de campag
ne, het boek brengt de campagne ook op gang. De opbrengst 
van de verkoop van het Campagnelogboek gaat namelijk direct 
naar het verkiezingsfonds van D66. Wie dit jaar een bijdrage wil 
leveren aan het verkiezingsfonds kan daar een uniek boek voor 
terugkrijgen. 
Dat kan door nu in te schrijven op het Campagnelogboek 94 
door inzending van onderstaande bon. Er zijn 2 mogelijkheden: 
1. U betaalt direct de gereduceerde prijs van f 4 7,50 door het 
invullen van de acceptgirokaart die u wordt toegezonden. 
2. Of u tekent in en betaalt bij ontvangst van het Campagnelog
boek f 55,00. 
Direct betalen heeft nog een voordeel: U krijgt de kans om 
mee te schrijven aan de geschiedenis van D66. Bij uw acceptgi
ro zit een formulier waarop u verslag kunt doen van uw persoon
lijke indrukken, anekdotes of lotgevallen in de campagne ! 

Den ~ locrat D Cl} 66 
Cll llaag ' 

'n Uitgave van formaat. 
• 3 campagnes in één oogopslag 
• paperbackformaat 16 x 24 cm 
• stevig gebonden (genaaid) 
• rijk geïllustreerd 
• full-color, gelamineerde cover 
• met alle uitslagen èn gekozenen 
• bij directe betaling /7,50 korting 

Stuur bon aan: 066, Antwoordnummer 1966, 
2509 WB Den Haag. • Postzegel hoeft niet ! 
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Reacties op concept-programma soms melancholiek 
D66 is 'potentiële coalitiepartner' 
"We hebben de idealen van een kleine partij moeten verzoenen met de verplichtingen van een grote partij, die in haar achterhoofd heeft dat zij 

misschien regeringsbeleid moet maken van haar standpunten", stelde partijleider Hans van Mierlo bij de bekendmaking van het concept-ver

kiezingsprogramma. Veel kranten reageren in hun commentaar negatief op deze realiteitszin. De commentaren roepen soms melancholisch de 

ongekunstelde idealen van D66 uit het verleden in herinnering. Een inventarisatie. 

"Het parool van D66 lijkt vooral te 
zijn: let op onze daden. Voor de kiezers 
biedt het verkiezingsprogramma wei
nig meer houvast dan dat D66 ergens 
tussen CDA, PvdA en VVD inzit", con
stateert De Telegraaf in het commen
taar. Om vervolgens aan te geven dat 
het D66 programma een stuk realisti
scher is dan de PvdA op het gebied van 
de sociale zekerheid. "De Democraten 
zeggen tenminste eerlijk dat de auto
matische koppeling tussen lonen en 
uitkeringen door de stijgende werk
loosheid onmogelijk is." In haar redac
tionele kolommen brengt De Telegraaf 
over het milieu als belangrijkste 
nieuws: burgers morten meer gaan be
talen. 

Lesje geleerd 
Het Parool is vriendelijker in haar 
commentaar. Het ontwerp-verkiezings
programma is een "redelijk gemiddelde 
van de programma's die eerder zijn ge
presenteerd door de regeringspartijen 
PvdA en CDA." Kritisch is de krant 
over het ontbreken van concreet gefor
muleerde standpunten. "In het D66-
programma is het vaak tevergeefs zoe
ken naar harde standpunten. Het 
meest concreet zijn de Democraten 
met hun voorstellen voor bestuurlijke 
vernieuwing." Maar die standpunten 
staan al 27 jaar in het programma, stelt 
Het Parool zuinig vast. De krant con
stateert vergoelijkend dat D66 kenne
lijk een lesje heeft geleerd in de rege
ringsperiode 1981-19H2, waardoor nu 
concrete stellingnames over gasborin
gen in de Waddenzee of uitbreiding 
van Schiphol ontbreken. "Moeiteloos 
kunnen de Democraten met dit pro
gramma aanschuiven hij de huidige 
coalitie." Als belangrijkste nieuws 

brengt Het Parool de "ontkoppeling 
van sociale uitkeringen en ambtena
rensalarissen". Wonderlijk genoeg gaat 
de krant geheel voorbij aan de milieu
voornemens. 

D66 blijft zichzelf 
NRC Handelsblad stelt in haar com
mentaar dat het ontwerp-verkiezings
programma aansluit bij de idee van 
Van Mierlo dat "partijen steeds minder 
de drager zijn van de boodschap, en de 
mensen in die partijen steeds meer." 
De partij is een platform waarop per
soonlijkheden zich presenteren met 
hun ideeën, principes en emoties. Ook 
de kwaliteitskrant haalt kritisch uit: 
"De Democraten hebben een volumi
neus stuk geproduceerd. Maar omvang 
en vaagheid houden elkaar in even
wicht. In het programma wordt opval
lend weinig gekozen." De krant maakt 
haar slogan 'voor wie de nuance zoekt' 
helemaal waar, door te melden dat het 
een bewuste keuze is van D66 om een 
houding uit te stralen: D66 blijft zich
zelf. Maar toch: "Een programma zon
der scherpe kantjes". De concrete stel
lingname om het budget voor kunst en 
cultuur te verhogen, brengt NRC als 
belangrijkste nieuws. "De andere poli
tieke partijen hebben, ondanks stellige 
eerdere beloften, niet meer geld voor 
de kunst in het vooruitzicht gesteld." 

Onzeker bestaan 
De Volkskrant stelt in haar commen
taar dat het gepubliceerde ontwerp
verkiezingsprogramma "ongekend flets 
en middelpuntzoekend" is. "De milieu
inzet van D66 klinkt - en is - wat radi
caler dan bij de andere grote partijen, 
maar gedurfde keuzes zijn nauwelijks 
aan te treffen." Calculerende politici 
hebben een onzeker bestaan, stelt het 
commentaar onverhuld gniffelend 
vast. "Gebrek aan smoel en aan zicht
baar enthousiasme kan veel conjunctu
rele populariteit in de maanden voor 
de stembus doen wegsmelten. De partij 
begint bedenkelijk veel bij te dragen 
aan de grijze gehaktbalierij en gemeen
plaatserij van de Nederlandse politiek 
waartegen zij juist was opgericht." 
De Volkskrant publiceerde gelijktijdig 
een interview met de voorzitter van de 
programmacommissie Eert Bakker: 

"We willen geen verwachtingen wek
ken waar we niet aan kunnen vol
doen". Naast een overzicht van pro
grammapunten brengt de Volkskrant 
de bezuinigingen op sociale zekerheid 
als belangrijkste nieuws-item. 

Rijp voor coalitie 
Het Algemeen Dagblad kopt "D66 wil 
grotere inkomensverschillen". In haar 
commentaar oordeelt de krant dat "de 
ideale combinatie die D66 nastreeft -
PvdA, VVD en D66 in een kabinet -
verder weg ligt dan ooit." Vergelijking 
van de programma's laat geen misver
stand bestaan over het feit dat beter 
met CDA en PvdA dan met de VVD za
ken kan worden gedaan, stelt het AD. 
Het commentaar van het AD is het 
mildst van alle landelijke kranten. "De 
wijze waarop de partij haar papieren 
heeft afgegeven, maakt haar tot een 
potentiële coalitiepartner", oordeelt 
men met Rotterdamse nuchterheid. 

Geringe resultaten zendingsarbeid 
Trouw constateert in een commentaar 
mismoedig dat vermelding van geko
zen premier, districtenstelsel, referen
dum en gekozen burgemeester in het 
concept -verkiezingsprogramma "intus
sen iets overbodigs heeft. Die houding 
is overbekend, evenals de geringe re
sultaten van 27 jaar zendingsarbeid." 
Trouw analyseert het programma on
der de titel: het oude middenveld is 
dood, het nieuwe middenveld moet le
ven. "D66 acht een sterk nieuw mid
denveld dringend noodzakelijk, maar 
de conclusie dat de partij ook de dood 
verklaart aan bestaande organisaties 
die op levensbeschouwelijke basis zijn 
georganiseerd, is te vlug", stelt Trouw 
vast. "D66 wil kennelijk niet langer de 
partij zijn die zich exclusief inzet voor 
de politieke democratisering." 

De teneur van de meeste commentaren 
is bepaald negatief, ook al staat in het 
concept -verkiezingsprogramma conse
quent en consistent de duidelijke 
keuze voor bestuurlijke vernieuwing. 
Het is kennelijk moeilijk om te leven 
met de realiteit en toch de droom in 
ere te houden. 

Peter van den Besselaar 
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Terecht worden gewezen 
Stel je voor dat het aan de Jonge 
Democraten lag! Zij bezagen de pro
gramma's van de verschillende poli
tieke partijen en bevonden die te licht. 
Vaak weinig principiële keuzes, onvol
doende duidelijk en waar wel duidelijk 
in strijd met de visie van de Jonge 
Democraten. Uit "woede over de kwali
teit van de politiek" schreven zij een 
politiek testament. 
Ik mag veronderstellen dat dit pamflet 
als grap is bedoeld. Al eerder kreeg ik 
het verwijt de dames en heren niet au 
serieux te nemen. Maar als dit testa
ment ernst is, dan werd het er inder
daad tijd voor, want dan is de patiënt 
behoorlijk ziek. 
Ik citeer enkele teksten letterlijk. De 
beoordeling is aan u. 

Over milieubeleid: 
Het uitgangspunt voor ons is dat eerst het 
gedrag van mensen minder milieuvervui
lend moet worden, pas wanneer dat niet 
voldoende helpt zal het gedrag zelfver
minderd moeten worden. Het is bijvoor
beeld beter om mensen eerst in de trein 

Het vingertje 
Terecht sprak voorzitter Vrijhoef aan 
het slot van het congres over de ont
dekking van de wandelgangen. Er was 
zoveel keuze 
in deelsessies, fringemeetings, presen
taties en bijeenkomsten van Jonge 
Democraten en Bestuurders, dat je 
bijna zou vergeten dat het 
Opleidingscentrum ook nog een 
tweetal meesterklassen had georgani
seerd, waarbij ervaren debaters in de
bat gingen met leden van de jongere 
garde. Onder de titel 'De noodzaak van 
bestuurlijke vernieuwing' reageerde Jan 

Colofon 

proberen te krijgen, pas als dat niet lukt of 
onvoldoende helpt moet de mobiliteit in 
zijn geheel worden teruggebracht.' 
'De maximum snelheid van auto's moet 
worden terug gebracht naar 1 00 kilometer 
per uur. ( ... ) Deze snelheidsgrens moet ook 
gelden voor auto- en motorraces.' 

Over de kleurrijke samenleving: 
'Een manier om dit kwalijke gedrag (racis
tisch geroep op voetbaltribunes) tegen te 
gaan is het aanbrengen van een groot doek 
tussen tribune en veld. Wanneer het ra
cisme op het veld te horen is, valt het 
doek ... ' Een vondst! 

Over de organisatie van de politiek: 
'Kamerleden die onbegrijpelijk Nederlands 
spreken ( ... ) dienen terecht worden gewe
zen.' 

Zo gaat het negen hoofdstukken door, 
alleen hoofdstuk acht ontbreekt om 
onduidelijke redenen. 
Deze teksten verdienen een terechtwij
zing in goed Nederlands. 

Stijn Verbeeck 

Terlouw op stellingen verdedigd door 
Ingrid van Engelshoven en Roelof van 
Netten. 
Een uur waarvan ik zeer genoten heb. 
Achteraf dacht ik dat het voor de com
missaris van de koningin een onge
zochte gelegenheid was om de fractie 
van zijn partij in de Tweede Kamer nog 
eens fijntjes te vertellen wat ze allang 
weten, namelijk hoe hij denkt over de 
bestuurlijke herindeling van ons vader
land. 

Stijn Verbeeck 

De Democraat is een uitgave van 
de politieke partij Democraten 66 
en verschijnt in principe acht keer 
per jaar. Een door het Hoofdbe
stuur benoemde redactieraad is 
verantwoordelijk voor de uitgave. 
Deze raad wordt gevormd door: 

Met dank aan: Bert Bakker, Heine 
Buis, Fred Herrebout, Leo Keus, 
Martijn Kroon, Eric van de 
Lisdonk, lvar Manuel, Gerdine 
Rodenburg, Els Scholten, Tineke 
Veenstra. 

Landelijk Secretariaat D66 
Noordwal10 
2513 EA Den Haag 
Tel.: 070·3621515 (ma. t/m vr. 
9.00-17.00 uur) 
Fax: 070-3641917 

Peter van den Besselaar, Bob van 
den Bos, Kees Dietz, Lennart van 
der Meulen, Miep Nagtegaal, 
Jeroen Nugteren, Alexander 
Osten, Bob de Ruiter, Marie 
Louise Tiesinga, Stijn Verbeeck 
en Martin Voorn. 
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Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Vormgeving: Anker en Strijbos, 
Utrecht 
Foto's: Dennis Sies (tenzij anders 
vermeld) 
Druk: Brouwer Offset BV, Utrecht 

Wilt u iemand lid maken van D66, 
schrijf dan een briefje met zijn of 
haar naam, adres, plaats en tel. nr. 
naar bovenstaand adres. U kunt 
uiteraard ook bellen. 

Op naar de 
verkiezingen! 
Het moeilijkste van een ver 
zingsprogramma is de titel. 
maandentang bezig is met 
sten en keuzes, punten 
komma's, bezit niet meer de 
sche afstand die nodig is v 
een goede naam. Sterker, 
naam is verkeerd want er zit al 
wel een nuance In het stuk die 
gespannen voet staat met 
voorgestelde titel. 
Een mogelijkheld ligt In w 
speling. Een natuurlijke keuze, 
kiezen en delen. Maar woord 
tingen zijn link; zonder het te 
ken zeg je wat anders. Of ve 
men je een te 'grappige' vo 
voor zo'n serieuze zaak. 
Ook clichés vallen af. Er is 
Ivo de Wijs (in Veldhoven) < , 

nodig om elke 'h~ aan dt~ 
ploeg' of 'Nederland moet weéfj 
aan de slag' naar de prullemand~ 
te verwijzen. Hoe veelzeggend~ 

toch dat platitudes In andere par~ 
tijen mlnder afkeer oproepen. > 

tets ludleks dan? Hoe langer me~ 
over de teksten zit, hoe 'leuker'~ 
de Invallen. Broeinesten, broect-;; 
plaatsen en broomhoudende] 
brandvertragers, wes er één. Ofj 
het glasheldere, maar ook contro-: 
versiêle en te Ironische Leve de~ 
Koningin, de vreugderoep in de: 
Ridderzaat op Prinsjesdag. ' 
~et werd Ruimte voor de Toe
komst Beetje braaf misschien, en 
weinig spectaculair. Het geeft wel 
precies aan waar het om gaat. Om 
eindelijk een aantal hardnekkige 
problemen in economie, samenle
ving, bestuur en milieu aan te' 
pakken, zodat toekomstige gene
raties de ruimte hebben anders 
met overheld en beleid om te kun· 
nengaan. 
Ere wie ere toekomt, het was Aad 
Nuis die de titel bedacht. Zoals 
ook hij het was die ervoor zorg· 
droeg dat het programma, dat 
vele auteurs heeft, In één toon
soort staat. 
Natuurtijk verwacht Ik veel amen· 
dementen van een zo levende 
partij als de onze. Ze zullen wor· 
den besproken en sommige wor· 
den over· of aangenomen en dan 
ook con amore verwerkt. Maar 
geeft u ons één vrijheid: om de 
toonsoort te laten wat·ie is. 
Verder mag u van mij alle octaven 
langs. 

BertBakker 



Bertens: "Spreekrecht voor Europarlementariërs 
in kamercommissies". 
Brinkhorst: "Verbinding van werkgelegenheid, wereldwijde 
concurrentie en mllieuzorg". 

DOCUMENTATIECENTRUM 

Instituut voor SamenwerkinïfoeR~~~;,~:~LITIEKE 
Oost· en Midden-Europa 
Autonomie en de prijs van de vrlJhe:d 

Interne verkiezingen Tw de Kamer 
Tweede ronde 

Interne verkiezingen Eurllpees Parlement 



Europarlementariërs willen 
spreekrecht in Tweede Kamer 
Zal het Europees Parlement uit de anonimiteit treden? Zal het een factor van belang worden? Je zou haast gaan denken van wel, als je ziet 

hoeveel belangstelling er is voor een zetel in dat grote Parlement. De één, Laurens Jan Brinkhorst, geeft er een hoge functie voor op bij de 

machtige Europese ambtenarij. De ander, Jan Willem Bertens, is reeds Europarlementariër en wil dat graag nog eens vijf jaar zijn. Beiden wer

pen zich ook op als lijsttrekker voor de Europese verkiezingen. Maar beiden willen straks ook in Den Haag het woord kunnen voeren. 

Jan Willem Bertens: 

"Vijf jaar geleden was ik mij er al van 
bewust: als ik in het Europees 
Parlement kom, moet ik er ook een 
poos willen blijven. Dat ik heb ik in
dertijd ook gezegd tegen mensen die 
mij steunden. Voor alle duidelijkheid: 
ik wil zelf ook heel graag. Samen met 
Arjen Bouter, mijn medewerker, heb ik 
de afgelopen periode nog heel wat 
werk kunnen verzetten. Maar we ston
den er steeds met zijn tweeën voor en 
er zijn veel onafgemaakte zaken. Ik 
vind het een heel aantrekkelijk voor
uitzicht om straks deel uit te maken 
van een grotere D66-delegatie in het 
Europees Parlement. Dan zal het ook 
mogelijk worden om de band met de 
D66-fractie in de Tweede Kamer te ver
sterken. 
Een van ons zal de wekelijkse vergade
ringen van de Tweede-Kamerfractie 
kunnen bijwonen. Ik vind het ook be
langrijk dat de Europarlementariërs 
spreekrecht krijgen in de kamercom
missies. Een dubbelmandaat is echter 
niet wenselijk. De Europese Unie heeft 
recht op een volwaardig parlement, 
waarin mensen zitten die primair het 
Europees belang in de gaten willen 
houden. Ik denk wel eens aan een heel 

2 DEMOCRAAT 

ander soort dubbelmandaat, namelijk 
de combinatie met het lidmaatschap 
van een gemeenteraad. Juist vanuit de 
gemeentes lijkt Brussel vaak erg ver 
weg. Tegelijkertijd wordt het wèl steeds 
belangrijker dat gemeentebestuurders 
de weg naar Brussel weten te vinden. 
Op tal van terreinen kunnen gemeen
tebestuurders rechtstreeks zaken doen 
met hun collega's in Brussel, zonder 
tussenkomst van de nationale over
heid. Dat past in het streven van D66. 
Aan de ene kant staan we voor 
Europeanisering, zoals bijvoorbeeld op 
het gebied van het milieu en het bui
tenlandse beleid. Maar waar mogelijk 
streven we naar decentralisatie naar de 
regio's. Zowel de Europese als de regio
nale, gemeentelijke bestuurslagen 
moeten worden opgewaardeerd, maar 
dan moeten ze wel met elkaar in ver
binding staan. Ik vind het een goede 
zaak dat Laurens Jan en ik ons allebei 
kandidaat hebben gesteld voor het 
lijsttrekkerschap. Natuurlijk zou het 
mogelijk zijn geweest om in de achter
kamertjes iets te regelen en met één 
kandidaat voor de dag te komen. Maar 
zoiets hoor je niet te regelen in een 
achterkamertje." 

Laurens Jan Brinkhorst: 
"Vanuit verschillende invalshoeken 
heb ik me met Europa bezig gehouden. 
Als wetenschapper, als kamerlid, als 
staatssecretaris, als EG-ambassadeur in 
Tokyo en nu al weer zeven jaar als 
ambtenaar bij de Europese Commissie 
op de directie Milieuzaken. Al met al 
heb ik vrij veel ervaring opgedaan die 
ik kan benutten als 
Europarlementariër; ik zie die functie 
als een soort culminatiepunt. 
Het lijkt mij belangrijk dat mensen 
met ervaring in de nationale politiek 
naar het Europees Parlement gaan, ter 
versterking van de onderlinge band. 
Een dubbelmandaat is niet te ambië
ren. Je wordt dan een soort postduif; je 
kunt niet zowel in Den Haag als in 
Brussel en Straatsburg volwaardig func
tioneren. Wel is het belangrijk dat 
Europarlementariërs spreekrecht krij-

gen in kamercommissies; een punt dat 
ook in het verkiezingsprogramma van 
D66 staat. Dat heeft grote voordelen: 
verbetering van de democratische con
trole, versterking van de band tussen 
het nationale en Europees parlement 
en grotere bekendheid voor 
Europarlementariërs. 
Persoonlijk zou ik me vooral willen in
zetten voor een verandering van de 
economische orde, uitgaande van het 
begrip duurzame ontwikkeling. 
Werkgelegenheid, wereldwijde concur
rentie en milieuzorg moeten met el
kaar worden verbonden. Verder heeft 
het asielbeleid mijn belangstelling; het 
Europees beleidsterrein bij uitstek. Ik 
geloof niet in een nationaal quotabe
leid; de grenzen binnen Europa zijn 
veel te poreus. Ook de oorzaken van de 
grote migratiestromen moeten beke
ken worden. Als West-Europa er niet in 
slaagt Oost-Europa op de been te hel
pen, zullen nog veel meer 
Oosteuropeanen hierheen trekken. 
Oosteuropese landen zullen toegang 
tot de Europese markt moeten krijgen. 
De afgelopen periode zijn enkele mis
verstanden gewekt. Eerst suggereerde 
de Telegraaf ten onrechte dat ik mijn 
zinnen had gezet op het voorzitter
schap van de Europese liberale fractie, 
de LDR. Ik heb alleen gezegd dat de 
positie van D66 in de LDR sterk zou 
kunnen worden zodat D66 wellicht de 
fractievoorzitter zou kunnen leveren. 
Later meldde de NRC dat ik zou zijn 
ontslagen bij het directoraat-generaal 
milieuzaken. Dat is een curieus verzin
sel van de betrokken redacteur. 
Overigens zal ik wel op een geëigend 
moment mijn werk hier moeten neer
leggen. Wat het lijsttrekkerschap be
treft: ik vind het volstrekt legitiem dat 
Jan Willem lijsttrekker wil worden en 
hij vindt het volstrekt begrijpelijk dat 
ik het ook wil. worden. Dit is gezonde 
rivaliteit. We laten de uiteindelijke 
keuze aan de partij over." 

Bob de Ruiter 

Jan Willem Bertens en Laurens Jan Brinkhorst 
houden op donderdag 3 februari 1994 een lijst· 
trekkersdebat in Amsterdam (zie partijagenda). 



GEBRUIKSAANWIJZING VAN DIT KATERN 

Dit katern bestaat uit drie afzonderlijke delen, die in elkaar gevouwen zijn. U dient als volgt 
te handelen: 
1. allereerst trekt u het deel los dat in het hart van het katern zit: u beschikt nu over alle 
informatie over de interne verkiezingen rond het Europees Parlement, inclusief stembiljet; 
2. vervolgens trekt u het deel los dat nu in het midden (het hart) van het katern zit: u heeft 
nu het reguliere katern in handen; 
3. U trekt het resterende deel van het katern uit de Democraat: daarin staat alle informatie 
over de interne verkiezingen rond de Tweede Kamer, inclusief stembiljet. 

LET OP: de sluitingsdata van de poststemmingen Tweede Kamer en Europees Parlement 
zijn verschillend. De poststemming Tweede Kamer sluit op VRIJDAG 21 JANUARI 1994 
OM 12.00 UUR. De poststemming Europees Parlement sluit een week later, op VRIJDAG 
28 JANUARI 1994 OM 12.00 UUR. 

D66 doet 'n boekje open over 
de verkiezingscampagne '94. 

Doet u mee? 
V olgend jaar kan D66 de sympathie van het electoraat 

maar liefst drie maal verzilveren. In maart voor de ge
meenteraden, in mei voor de Tweede Kamer en in juni 

voor het Europees Parlement. 

Daarom brengt D66 direct na de campagne in juni 1994 het 
Campagnelogboek uit. Het wordt een document dat een com
pleet beeld biedt van de drie campagnes. Uit de eerste hand 
geschreven door de hoofdrolspelers van de campagne. Want het 
boek bevat niet alleen de weergave van de hoogtepunten van de 
verkiezingsstrijd, de campagne-activiteiten en de uitslagen, maar 
ook de persoonlijke indrukken en dagboekaantekeningen van de 
D66-kopstukken. Zo ontstaat een opmerkelijk, persoonlijk getint 
document over wat misschien wel 'het jaar van de doorbraak' 
zal gaan heten. 
Het Campagnelogboek doet niet alleen verslag van de campag
ne. het boek brengt de campagne ook op gang. De opbrengst 
van de verkoop van het Campagnelogboek gaat namelijk direct 
naar het verkiezingstands van D66. Wie dit jaar een bijdrage wil 
leveren aan het verkiezingstands kan daar een uniek boek voor 
terugkriJgen. 
Dat kan door nu in te schrijven op het Campagnelogboek 94 
door inzending van onderstaande bon. Er zijn 2 mogelijkheden: 
1. U betaalt direct de gereduceerde prijs van f 47,50 door het 
invullen van de acceptgirokaart die u wordt toegezonden. 
2. Of u tekent in en betaalt bij ontvangst van het Campagnelog
boek f 55,00. 
Direct betalen heeft nog een voordeel: U krijgt de kans om 
mee te schrijven aan de geschiedenis van D66. Bij uw acceptgi
ro zit een formulier waarop u verslag kunt doen van uw persoon
lijke indrukken, anekdotes of lotgevallen in de campagne I 

'n Uitgave van formaat. 
• 3 campagnes In één oogopslag 
• paperbackformaat 16 x 24 cm 
• stevig gebonden (genaaid) 
• rijk geillustreerd 
• full-color, gelamineerde cover 
• met alle uitslagen èn gekozenen 
• bij directe betaling /7,50 korting 

Stuur bon aan: D66, Antwoordnummer 1966, 
2509 WB Den Haag. • Postzegel hoeft met I 

rsesfEï:cöüFiöN-osifcamJiägnëïiöëï<-1994---;-äestëï-ëifrëciT;-------1 
' ' ' ' i D66 doet een boekje open. Ik doe mee! Ik bestel ........ exemplaren. Ik betaal (kruis aan): 0/47,50 per stuk bij ont- i 
i vangst acceptgirokaart 0 /55.- bij ontvangst van het Campagnelogboek i 
' ' ' ' : Handtekening: : 
:~~ : I ............ I 

' ' l ADRES:......... ................................... : 
' ' i CODE + WOONPLAATS:......... ............................................. ............................................................... i 
L.- ---------------------------------------------------------------------------------------------- .J 
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Interne verkiezingen Tweede Kamer 2e ronde 
Toelichting op de stemprocedure 
In dit deel van de Democraat vindt u informatie over de kandidaten die deelnemen aan de 28 ronde interne 
verkiezingen Tweede Kamer. Deze informatie is: 
1. Uitslag 1 e ronde interne verkiezingen. 
2. Het overzicht van de deelnemende kandidaten aan de 29 ronde. 
3. Het stemadvies. 
4. Toelichting op het stembiljet en het stembiljet zelf. 

Aan de 28 ronde nemen 82 kandidaten deel, 70 uit de 19 ronde en de 12 landelijke kandidaten. De 
landelijke kandidaten zijn 11 herkiesbare Tweede-Kamer-leden en 1 verkiesbaar Eerste-Kamer-lid. Het 
kandidatenoverzicht begint bij de door loting verkregen Jetter H. In deze volgorde zijn de kandidaten ook 
genummerd van 101 tot en met 182. De volgorde waarin de kandidaten zijn vermeld in het 
kandidatenoverzicht geeft op geen enkele wijze een rangorde weer. 

De uitslag van poststemming bepaalt de volgorde waarin 70 kandidaten op de definitief landelijke 
kandidatenlijst worden geplaatst. Op het congres van 4 en 5 februari 1994 wordt de lijsttrekker gekozen. 
De lijsttrekker wordt op de eerste plaats van de definitieve landelijke kandidatenlijst geplaatst. 

Stemadvies 
In stemadvies treft u wel een rangorde -in alfabetische tranches- in de kandidaten aan. Het gaat hierbij 
om een advies dat door en onder verantwoordelijkheid van de stemadviescommissie Tweede Kamer is 
opgesteld. Aan dit stemadvies is door een aantal kandidaten -conform het gestelde in artikel 22 
huishoudelijk reglement- een persoonlijke reactie van maximaal 300. woorden toegevoegd. Het advies van 
de stemadviescommissie en de persoonlijke reacties vormen tezamen het stemadvies. 

Stembiljet 
Het stembiljet vindt u aan de achterzijde van dit deel van de Democraat. Alle leden die voor 2 december 
1993 aan alle contributieverplichtigen hebben voldaan, ontvangen hierbij een genummerd stembiljet. Alle 
anderen krijgen een niet geldig (niet genummerd) stembiljet. Indien u meent recht te hebben op een geldig 
·stembiljet en dit niet hebt ontvangen dan kunt u tijdens kantooruren deze eventuele omissie laten recht 
zetten. Alleen genummerde en tijdig ontvangen stembiljetten tellen mee bij het bepalen van de uitslag. 

De toelichting op het stembiljet vindt u aan de achterzijde van het biljet, achter in dit kandidatenboek. 

Het stembiljet dient te worden gestuurd aan de LVC, postbus 93313, 2509 AH 's-Gravenhage. Het 
stembiljet moet op dit adres binnen zijn op vrijdag 21 januari 1994 om 12:00 uur. Let op: de 
sluitingsdatum voor de interne verkiezingen Europees Parlement is vrijdag 28 januari om 12:00 uur. 

Plaatsing eerste 70 kandidaten op kieslijsten 
Aan de verkiezingen wordt deelgenomen met vijf groepen van kieslijsten omdat D66 slechts 30 kandidaten 
op een kieslijst mag plaatsen. De eerste 20 kandidaten van de definitief landelijke kandidatenlijst worden 
geplaatst op de eerste 20 plaatsen van alle kieslijsten. De kandidaten 21 tot en met 70 worden in volgorde 
van de definitief landelijke lijst en naar woonplaats principe geplaatst op één van de volgende 5 groepen 
van kieslijsten op de plaatsen 21 tot en met 30: 
1. Groningen, Leeuwarden, Assen, Zwolle en Arnhem 
2. Amsterdam, Haarlem en Den Helder 
3. 's-Gravenhage, Rotterdam en Leiden 
4. Lelystad, Utrecht, Dordrecht en Middelburg 
5. Nijmegen, Tilburg, 's-Hertogenbosch en Maastricht. 

Verkiezing kandidaten in de Tweede Kamer 
Bij de verkiezing van de kandidaten in de Tweede Kamer is niet alleen de vastgestelde lijstvolgorde van 
belang, maar tevens - indien het congres van 4 en 5 februari 1994 er mee instemt - het aantal 
voorkeurstemmen van de kandidaat bij de verkiezingen van 3 mei 1994. In Actuele Organisatorische Motie 
wordt u op het congres voorgesteld een kandidaat die tenminste 10% van de kiesdeler aan 
voorkeurstemmen heeft gehaald, direct verkozen te laten zijn in de Tweede Kamer. De resterende aan 
D66 toegewezen zetels worden in volgorde van de definitieve landelijke kandidatenlijst bezet. 

De Landelijke Verkiezingscommissie 

OVERZICHT KANDIDATEN TWEEDE RONDE INTERNE VERKIEZINGEN TWEEDE KAMER, december 1993 



Uitslag 1' ronde interne verkiezingen. 

1 Riet, N.G. (Nicky) van 't 
2 Jorritsma-van Oosten, J.A (Joke) 
3 Lambrechts, E.D.C.M. (Ursie) 
4 Dittrich, B.O. (Boris) 
5 Koning, J.M. (Marijn) de 
6 Graaf, Th. C. (Thom) de 
7 Augusteijn-Esser, M.J. (Marijke) 
8 Fermina, H.G. (Hubert) 
9 Ravestein, F. (Francisca) 

10 Leur-van Os, M. (Marianne) de 
11 Waning, J.W. (Jan Willem) van 
12 Roethof, G. (Guikje) 
13 Woerden, H.AC. (Harry) van 
14 Romme, M.M. (Maartje) 
15 Ven, M.P.M. (Pauline) van de 
16 Wagenaar, P. (Popke) 
17 Nijs-van den Berg, M.A.J. (Marjolijn) de 
18 Giebels, H.M.T.M. (Henk) 
19 Wessels, P.H.B. (Paul) 
20 Jeekel, J.F. (Hans) 
21 Bakker, AD. (Bert) 
22 Engelshoven, l.K. (lngrid) van 
23 Blij, R. (Ruud) de 
24 Hoekema, J.Th. (Jan) 
25 Arda, A (Atilla) [teruggetrokken) 
26 Giskes, F.C. (Francine) 
27 Vliet, S. (Stefanie) van 
28 Hulten, M.H.M. (Michel) van 
29 Choenni, C.E.S. (Chan) 
30 Beelen-Balak, K. (Kamla) van 
31 Tütüncü, M. (Mehmet) 
32 Boxtel, R.H.LM. (Roger) van 
33 Steen, T.W. (Ton) van der 
34 Klompenhouwer, K.J.R. (Kees) 
35 Sluiter, M.M. (Mimy) 
36 Bilderbeek, AS.E. (Simone) 
37 Hazebroek, M.W. (Marjolijn) 
38 Bleumink, G.H. (Henk) 
39 Verbeeck, A.W.AJ. (Stijn) 
40 Mertens, C. (Chel) 
41 Schoot, J.L. (Jeroen) 
42 Teegelaar, D. (Dick) 
43 Walsem, J. (Jan) van 
44 Eden, S.J. (Salee) 
45 Dijkstra, M. (Minne) [teruggetrokken) 
46 Hessing, R.C. (Ruud) 
47 Frentz, H. (Herman) 
48 Kuiper, E.R. (Eise Rose) 
49 Portegies, AM. (Anneke) 
50 Groothuizen, M.C.J. (Michel) 
51 Prizmic, V. (Vinko) 
52 Kuijpers, C.J. (Carla) 
53 Rookmaker, D. (Dorien) 
54 Eibers, J.M.M. (Jos) 
55 Doucet, P.G. (Paul) 
56 Peppelenbosch, F.A. (Felix) 
57 Dalen, J. (Jan) van 
58 Zwetsloot, M.A.C. (Monique) 
59 Jochems, O.P.J.M. (Otto) 
60 Wiekhart, H. (Harro) 
61 Potman, H. (Henk) 
62 Westerhof, J.W. (Han) 
63 Bruyn, R. R. (Roland) de 
64 Poortinga, G. (Gerben) 
65 Esajas, E.P. (Emile) 
66 Span, H.LM. (Harry) 
67 Herman de Groot, F.H. (Frits) 
68 Verbeek, M. (Michiel) 
69 Tuik, R. (Rudy) 
70 Stroobach, T. (Tom) 
71 Berk hout, H. W. (Hans) 
72 Wijk, R. (Rob) de 
73 Maas, E.F. (Erno) 
74 Korvinus, B.A.W. (Berthy) 
75 Sluzewski, H. (Hans) 
76 Strik, S.F. (Stef) 

77 Schreurs, N.E.J.H. (Nico) 
78 Brummelhuis-Middelhoff, H.G.LM. (Jet) 
79 Kerkhof, L.H.A.M. (Leo) van de 
80 Duindam, S. (Simon) 
81 Bakx, P.A.F. (Piet) 
82 Winants, LM.C. (Luc) 
83 Jacobs, E.L. (Emmy) 
84 Uden, A.AS.M. (Aibert) van 
85 Westermann, R. (Remco) 
86 Wenneker, J.A. (Hans) 
87 Blank, P. (Pieter) 
88 Wintgens, M.A. (Marc) 
89 Veraart, A.G.M. (Ton) 
90 Dramé, M. (Mamadou) 
91 Alink, M.J. (Rien) 
92 Wasterbaan van der Meij, C.J. (Cor) 
93 Hendriks, R.L.W. (Ron) 
94 Sipkes, G. (Gerrit) 
95 Houtepen-Kunnen, G.M.P. (Truus) 
96 Crébas, J.J. (Hans) 
97 Drimmelen, F.A. (Frans) van 
98 Máanen, E.J. T. (Annelies) van 
99 Winkel, D. (Dirk) 

100 Zon, W.P.M. (Wil) van 
101 Heuvel, M.E. (Marcel) van den 
102 Brouwers, C. M. (Carel) 
103 Rommerts, F. (Floris) 
104 Muller, H.R. (Hans) 
105 Kolk man, H.A. (Herman) 
106 Netten, R.M. (Roelof) van 
107 Bruring, C.J. (Carel) 
108 Eisner, A. (Fred) 
109 Speear, R.A. (Rudi) 
110 Gestel, J.D. (Johan) van 
111 Manvis, E. (Edith) 
112 Lin, L.C.M. (Leo) van 
113 Kouwen, H. (Minneke) van 
114 Jongejan, E. (Erik) 
115 Josiassen, G.A.J. (Hans) 
116 Gorkum, P.H. (Pier) van 
117 Neuman, S.LH. (Stefan) 
118 Atsma, F.T. (Freak) 
119 Eestermans, T. (Tim) 
120 Meiresonne, LJ. (Fien) 
121 Hoek, J.G. (Jaap) van 
122 Ovaa, W. (Wim) 
123 Maassen, M.M.C. (Martin) 
124 Musters, M.J. (Martien) 
125 Mulder, C.P. (Kees) 
126 Halem, H. (Hans) van 
127 Klut, F.C. (Frans) 
128 Welleman, M.J. (Meerten) 
129 Koers, J.F. (Jan Frank) 
130 Basten, M.A.M. (Martin) van 
131 Pahladsingh, J. (Jay) 
132 Engeringh, H.M. (Marcel) 
133 Pleij, J.A.M. (Jaap) 
134 Haan, A.C. (Ad) de 
135 Holsteijn, J.M. (Jan) 
136 Schröder, B.J.H. (Jolanda) 
137 Algra, L.J.E. (Léon) 
138 Deutekom, J.A. (Jan) van 
139 Ganseman, P.A. (Peter) 
140 Steenbergen, A. (Ab) 
141 Meij, S.A. (Adriaan) 
142 Maijers, A.W.C. (Ad) 
143 Broer, D.L. (Dick) 
144 Meijer, M.J. (Martien) 
145 Zeeuw, C.W. (Kees) de 
146 Rijnswou, J. (Jan) van 
147 Goedman, A.J.W. (Arie) 



Gegevens per kandidaat 

Per kandidaat zijn de volgende gegevens in het overzicht opgenomen: 
1 achternaam. voorletter(s) en tussenvoegsels 
2 roepnaam 
3 geboorteplaats 
4 geboortedatum 
5 adres 
6 postcode en woonplaats 
7 privé telefoonnummer 
8 opleiding 
9 beroep of maatschappelijke functie 

10 huidige functie(s) binnen of namens 066 
11 vroegere functie(s) binnen of namens 066 
12 andere maatschappelijke functie(s) 
13 voorkeur voor de beleidsonderdelen 
14 wenst bij verkiezing in het bijzonder contact te houden met de 

volgende regio('s) 
15 is bereid lijsttrekker te worden 
16 is bereid op een verkiesbare plaats te staan 
17 staat op de kandidatenlijst van een vertegenwoordigend 

lichaam 
18 heeft zich kandidaat gesteld voor andere bestuurlijke of 

vertegenwoordigende functie(s) 
19 resultaat van de eerste ronde interne verkiezingen 
20 een persoonlijke toelichting van maximaal 300 woorden 

kandidaatnummer 101 

1. Hazebroek, M.W. 
2. Marjolijn 
3. Den Haag 
4. 29.03.1942 
5. KNSM-Iaan 805 
6. 1019 L.J Amsterdam 
7. 020- 6206838 
8. TU: prop. bouwk. I HBO 

Fysiotherapie I Management opl. 
9. loopbaanadviseur en tot januari 

1993: manager 
loopbaanadviesbureau 

10. vanaf oktober 1991: publiciteitscoördinator DB 
11. 1982 - 1991: statenlid Gelderland · 

1976 - 1980±: vice-voorzitter LA. R. 
1976 - 1981 ±: vice voorzitter afdeling Nijmegen 
1967 - 1969: lid afdelingsbestuur Delft 

12. lid en voorzitter diverse sportverenigingen 
13. economische zaken, verkeer en vervoer, R.O.V. 
14. Gelderland, Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. weet nog niet 
18. nee 
19. 37 
20. Toen ik lid werd van 066 droomde ik wel eens van een Tweede 

Kamerlidmaatschap. Nu, 26 jaar later, veel persoonlijke, politieke 
en werkervaring rijker, wil ik van mijn wens werkelijkheid maken. 
Bovendien is mijn gezin uitgevlogen en dat helpt. 
In een persoonlijk profiel zou ik mijzelf willen omschrijven als een 
nuchtere idealist. Een nauwkeuriger profiel is de omschrijving 
door middel van de volgende woorden die in onderlinge 
samenhang dienen te worden gezien. 
Individualist: dat wil zeggen onafhankelijk, niemand op de kop 
willen zitten, zelf keuzes willen maken en daar ook 
verantwoordelijk voor willen zijn maar tegelijkertijd beseffend dat 
mensen onderling afhankelijk zijn. 
Betrokken: zwakkeren steunen tot deze, voorzover mogelijk, op 
eigen benen kunnen staan. 
Democraat: het spreiden van macht en de controle daarop zijn 
belangrijker dan het behoud van macht. 

Vernieuwer: de waarheid van vandaag kan de waan van morgen 
zijn, risico's durven nemen om nieuwe kansen Ie benutten. Niet 
meer, maar beter. 
Mijn politiek handelen en mijn keuzes worden bepaald door 
bovenstaande uitgangspunten. De visie waardoor ik mij laat 
leiden is de verbetering van de kwaliteit van het leefmilieu en de 
samenleving zoals verder uitgewerkt in ons 
verkiezingsprogramma. 
Voor mij is nu de tijd rijp voor mijn kandidatuur omdat ik het 
belangrijk vind voor een kamerlid dat deze werkzaam is geweest 
zowel in not-tor-profil, als profil-organisaties. In beide heb ik 
mijn sporen verdiend. Het wordt de komende tijd belangrijk om de 
kloof tussen politiek en maatschappij te overbruggen. Met een 
grote fractie verwacht ik dat er meer tijd zal zijn om contacten 
met de burgers te onderhouden. Verder zou ik meer 'kleur' en 
bezieling willen geven aan de politieke discussie. In de Staten 
van Gelderland heb ik dat negen jaar kunnen oefenen maar ook 
de grenzen leren kennen. Een Tweede Kamerlidmaatschap 
vraagt veel tijd en inzet, beide heb ik ter beschikking. 

kandidaatnummer 102 

1. Herman de Groot, F.H. 
2. Frits 
3. Hilversum 
4. 24.08.1955 
5. Bemuurde Weerd (o.z.) 18 B 
6. 3514 AN Utrecht 
7. 030 - 710705 
8. doctoraal Nederlands recht, 

universiteit van Amsterdam 
9. hoofd stafafdeling internationale / 

planning en samenwerking, 
Ministerie van Defensie 

10. geen 
11. november 1985 - oktober 1987: regio HB lid Zeeland 

oktober 1987 - oktober 1989: secretaris buitenland DB 
oktober 1989 - november 1990: vice-voorzitter politiek DB 

12. vanaf 1984: bestuurslid beheersstichting 
13. buitenlandse zaken, defensie, ontwikkelingssamenwerking 
14. Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 67 
20. Bij de vorige landelijke verkiezingen was ik actief als secretaris 

buitenland met alles wat verkiezingen kenmerkt: programma's, 
spreekbeurten, kandidaten .... Voor mijzelf was een hoogtepunt 
de commissie 2001 die toen vooruitblikte naar de verdere 
toekomst. 
Die toekomst is er heel anders komen uit te zien. Hoe is nogal 
onduidelijk. Hoe gaat het verder met de Europese integratie? 
Hebben we al plaats voor de Oost-Europese landen in 'ons 
midden'? Wat is 'ons midden' eigenlijk? Durven we echt in te 
zetten op een serieuze rol voor de VN? Denken we serieus dat 
we het vraagstuk van de wassende stroom vreemdelingen 
juridisch kunnen wegmasseren of ligt dat toch wat anders? Een 
paar vragen die om een standpunt vragen. Die standpunten 
moeten er zijn om wat af en toe chaos lijkt met enig 
zelfvertrouwen tegemoet te treden. De afgelopen paar jaar was ik 
zonder formele functie in 066 actief in de ondersteuning van de 
Tweede Kamerfractie op de gebieden buitenland en veiligheid. 
Want standpunten moesten er, vond ik, komen, anders verliezen 
we greep op onszelf en daarmee op de mogelijkheid invloed uit 
te oefenen op het verloop van de dingen. 
Waarom wil iemand kamerlid worden? Ik wil kamerlid worden om 
in de openbaarheid mijn mening te vormen, daarop 
aanspreekbaar te zijn en er verantwoordelijkheid voor te nemen 
in fractie en parlement. Met respect voor andere meningen maar 
zo duidelijk mogelijk in mijn conclusies. Dat is misschien 
padvinderachtig gezegd maar vestigen van vertrouwen in politiek 
is mensenwerk en dat moet naar mijn idee zichtbaarder worden 
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..... en verder is er een heleboel werk aan de winkel voor een 
nieuwe fractie die zich zal moeten bewijzen in een niet altijd 
vriendelijke omgeving. 
Mijn ervaring binnen en buiten 066 opgedaan moeten daarbij 
kunnen helpen. 

kandidaatnummer 103 

1. Hessing, R.C. 
2. Ruud 
3. Voorburg 
4. 17.06.1959 
5. Dr. Bauerstraat 62 
6. 4205 KC Gorinchem 
7. 01830 - 20447 
8. doctoraal rechten en doctoraal 

politieke wetenschappen 
9. belaidsadviseur van de 

burgemeester van Utrecht 
10. vanaf 1990: lid Provinciale Staten Zuid Holland 

vanaf 1992: lid werkgroep Bestuur op Niveau 
11. 1986 - 1988: (plv) regio HB-Iid Zuid Holland 

1988 - 1990: tweede penningmeester DB 
1990 - 1991: vice-voorzitter org. 

12. 1984 - 1987: plv. griffier Raad van beroep/Ambtenarengerecht 
1990 - 1991: lid bestuur Natuur- en Recreatieschap Hollandse 
Biesbosch 

13. ruimtelijke ordening en volkshuisvesting, sociale zekerheid, 
binnenlandse zaken en justitie 

14. Noord Brabant, Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. Eerste Kamer, gemeenteraad Gorinchem 
18. nee 
19. 46 
20. Politieke Identiteit 

Voor D66 is een herkenbare en blijvende positie in het politieke 
krachtehveld beschikbaar. Een niet aflatende presentatie van het 
gedachtengoed van D66 is daarvoor noodzakelijk. Steekwoorden 
daarbij zijn voor mij: individuele ontplooiing en individuele 
verantwoordelijkheid voor de samenleving als geheel, 
herwaardering democratisch bestel en praktisch idealisme. 
Politieke werkstiJl 
Uit een enquête van NRC-Handelsblad (maart 1992) is gebleken 
dat slechts 29% van de kamerleden goede banden met de 
kiezers van belang acht. 
Dat lijkt natuurlijk nergens op. Politiek is geen ambacht voor 
rustgevende studeerkamers en kamerleden zijn geen gekozen 
ambtenaren. Politiek dient bedreven te worden door zichtbare 
volksvertegenwoordigers, die een open vizier naar de 
samenleving hebben. 
D66-kamerleden behoren voorop te staan als het gaat om het 
initiëren van nieuwe vormen van actief burgerschap en het 
stimuleren van het maatschappelijk debat. De kloof tussen 
kiezers en gekozenen is te groot en het maatschappelijk 
draagvlak voor het politiek proces staat te zeer onder druk om 
met minder genoegen te nemen. Zeker, het oriënteren op de 
samenleving vereist de nodige discipline en laat minder ruimte 
voor de Haagse vergaderterreur. Dat is niet makkelijk, maar ik 
vind dat D66-kiezers en zeker D66-leden van hun 
kamerkandidaten een hoog ambitieniveau mogen verwachten. Ik 
zal in ieder geval van deze ambitie geen afstand doen. 
Door mijn activiteiten binnen en namens D66 ben ik1loed 
vertrouwd geraakt met de partij en haar gedachtengoed. Ik acht 
mij dan ook voldoende toegerust om vanuit de hiervoor 
beschreven instelling een serieuze inbreng te kunnen hebben bij 
het werk van de Tweede Kamerfractie. 

kandidaatnummer 104 

1. Hoekema, J.Th. 
2. Jan 
3. Den Haag 
4. 14.02.1952 
5. Satijnvlinder 16 
6. 2317 KJ Leiden 
7. 071 - 220395 
8. gymnasium A, doctoraal 

sociologie/politicologie 
9. directeur politieke VN-zaken, 

Ministerie van Buitenlandse Zaken 
10. vanaf 1990: lid gemeenteraad Leiden 
11. 1978 - 1988: lid gemeenteraad leiden 

1988 - 1990: lid redactie 'Idee 66' 
12. · 1988 - 1990: voorzitter Stichting Gastouderproject, Leiden 

1988 - 1990: lid begeleidingscommissie Instituut 
Burgerraadslieden, Leiden 

13. buitenlandse zaken, ontwikkelingssamenwerking, defensie, 
Wadden, cultuur 

14. Friesland, Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Leiden, onverkiesbaar 
18. nee 
19. 24 
20. D66 heeft mij vanaf mijn eerste gang naar de stembus 

aangetrokken door enerzijds het soort mensen dat zich in de 
partij thuis voelt en anderzijds het progressief-liberale 
ideeëngoed. In 1975 heb ik dat gevoel omgezet in een 
lidmaatschap van de partij. In 1978 waagde ik de stap naar een 
vertegenwoordigende functie: de gemeenteraad van Leiden. Ik 
heb daarin met een onderbreking van twee jaar zitting gehad: 
ontzettend leuk om te doen, maar het trekt een zware wissel op 
je leven en dat van je huisgenoten. Mijn baan op Buitenlandse 
Zaken -Directeur Politieke VN Zaken- bracht en brengt veel 
reizen met zich mee; alles bijeen is de combinatie 
dagtaak/reizen, raad en gezin wel erg veel van het goede. 
De laatste jaren ben ik gaan denken over de politiek als dagtaak; 
de Tweede Kamer komt dan onmiddellijk in gedachten. De 
afweging is bepaald niet makkelijk: van de (betrekkelijke) luxe 
van een geoliede ambtelijke organisatie naar -eventueel- het 
werken als 'kleine politieke zelfstandige'. Toch trekt mij dat aan, 
ook omdat het een enorme verandering in mijn werkzaam leven 
(en toch ook wel wat privé ..... ) zou betekenen. Het spreekt 
vanzelf dat ik in de Kamer graag aandacht zou besteden aan 
buitenlands en veiligheidsbeleid, maar zo mogelijk ook aan 
andere liefdes, zoals de Waddenzee of cultuur. 
Maar nu eerst maar de eerste stap van dit formulier, op een 
lange weg naar een voor mij nog onbekende bestemming. 

kandidaatnummer 105 

1. Hulten, M.H.M. van 
2. Michel 
3. Batavia 
4. 09. 03. 1930 
5. Buitenplaats 49 
6. 8212 AB Lelystad 
7. 03200 - 21279 
8. universiteit van Amsterdam, sociale 

geografie 
9. Buitenlandse Zaken, persoonlijk 

vertegenwoordiger van Minister 
Pronk 

10. nov. 1991 t/m 20 sept. 1993: lid programmacommissie 
11. geen 
12. vanaf januari 1991: voorzitter PSO (Vereniging Personele 

Samenwerking met Ontwikkelingslanden) (400 á 500 particulier 
uitgezonden contractanten vnl. in Afrika) 
vanaf 1990: lid bestuur IDF/RIOP (International Dialogues 
Foundation/Research lnstitute for Oppressed Peoples) 
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vanaf 1992: lid bestuur SSNP (Stichting Samenwerking 
Nederland-Polen) 

13. verkeer en waterstaat, milieu, ontwikkelingssamenwerking 
14. Flevoland, Groningen, Friesland, Drente 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. Europees Parlement 
19. 28 
20. Na ervaring (als onderzoeker) in universiteiten van Amsterdam en 

Warschau (ik spreek Pools), Rijksdienst voor de 
IJsselmeerpolders en Europaan Cultural Foundation, lid van 
Eerste Kamer en Tweede Kamer voor de PPR, Staatssecretaris 
van Verkeer en Waterstaat in kabinet Den Uyl, drie jaar werk in 
Mali, zeven jaar in UNDP (VN Ontwikkelings Programma) in 
Burkina Faso, Djibouti, New York en Maleisië/Singapore/Brunei, 
twee jaar Directeur-Generaal van IOCU-International 
Organization of Consumer Unions, nu persoonlijk 
vertegenwoordiger van Minister Jan Pronk in de Global Coalition 
for Africa en hoofd van het Nederlandse Bureau van GCA sinds 1 
februari 1991. Voor mijn politieke werk voel ik mij het beste 
toegerust op de beleidsterreinen van Verkeer en Waterstaat, 
Milieu en Ontwikkelingssamenwerking. Maar ik ben meer een 
generalist met mijn ervaring in toekomstgericht onderzoek 
(prospectivisme), strategische besluitvorming en wereldwijde 
benadering van onze moderne problemen. 
Gegeven mijn leeftijd stel ik mij voor me eventueel in de Kamer 
in het bijzonder te richten op alle aspecten van het beleid t.a.v. 
ouderen, met name hun arbeidsparticipatie, (verkeers)veiligheid 
en inkomenssituatie. Als mede-oprichter van 'Transparency 
International' heb ik grote belangstelling voor de bestrijding van 
corruptie, met als eerst doel het afschaffen van de aftrekbaarheid 
voor de belasting van 'smeergelden'. 
Roken dient te worden tegengegaan op grond van gezondheids-, 
milieu- en armoede(ontwikkelingsbeleid)-overwegingen. Het 
beperken van het roken is momenteel de allerbelangrijkste 
preventie van ziek1e, invaliditeit en dood. Het volgende Kabinet 
en de komende Tweede Kamer moeten akkoord gaan met de 
Europese richtlijn ter beperking van tabaksreclame (die nu nog 
alleen door Groot-Brittannië, Duitsland en Nederland wordt 
tegengehouden). 
Een greep uit de actuele zaken die ik als belangrijk zie: ik wil mij 
inzetten voor het invoeren van aan gebarentaal voor doven; de 
Hanze-spoorlijn van Lelystad naar Zwolle en de Flevo-spoorlijn 
van Lelystad naar Heerenveen, Drachten en Groningen; het 
afschaffen van reclamevliegen; het behoud van de Evenredige 
Vrachtverdeling in de binnenscheepvaart. 
Ik ben lid van Milieudefensie, Veilig Verkeer Nederland, ROVER 
(Vereniging Reizigers Openbaar Vervoer), Greenpeace, oprichter 
en lid van de Raad van Advies van 'De Jonge Onderzoekers' en 
lid van de World Future Studies Federation. 

kandidaatnummer 106 

1. Jeekel, J.F. 
2. Hans 
3. Laren (NH) 
4. 23.09.1954 
5. Delftweg 119 
6. 2289 BC Rijswijk 
7. 015 - 146133 
8. HBS-B, doet. sociale geografie 

(RUU), planologie (UvA) 
9. hoofd strategie en coördinatie 

natuur, bos- en landschapsbeleid, 
Ministerie van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij 

10. vanaf maart 1990: secretaris politiek hoofdbestuur 
vanaf maart 1990: QQ bestuurslid SWB 
vanaf maart 1992: QQ voorzitter stuurgroep duurzame 
ontwikkeling 

11. 1981 - 1985: voorzitter werkgroep ruimtelijke ordening 
1981 - 1985: bestuurslid SWB 
1982 - 1984: redactie 'Democraat' 
1986 - 1990: voorzitter programmacommissie 
1987 - 1989: redactie 'Idee 66' 

12. geen 
13. milieu, duurzame ontwikkeling, ontwikkelingssamenwerking, 

ruimtelijke ordening, verkeer en vervoer, migratieproblematiek 
14. Zuid Holland, Umburg 
15. nee 
16. ja 
17. huidige TK-Iijst, plaats nr. 20 
18. nee 
19. 20 
20. Na een aantal jaren net achter de schermen voel ik me klaar voor 

de directe nationale politiek. De (eind-)redactie van drie nationale 
verkiezingsprogramma's, de voorbereiding van congresbesluiten 
over o.m. duurzame ontwikkeling en migratie maar ook de 
introductie van het idee van de regionale platforms voor politiek 
debat hebben me behoorlijk all-round gemaakt. De kern van mijn 
aandacht blijft bij het werken aan duurzame ontwikkeling, aan 
grotere mondiale rechtvaardigheid en aan het bereiken van echte 
politieke sturing aan besluitvormingsprocessen en ambtenaren. 
Om u iets duidelijk aan te geven waar ik voor wil staan, bied ik u 
vier stellingen: 
1. Duurzame ontwikkeling moet in de kern van het 
regeringsbeleid komen. Dat betekent dat de rekenarij rond 
inkomen en Bruto Nationaal Produkt die nu de politiek domineert, 
er heel anders uit komt te zien. 
2. De noodzakelijke kwaliteitsverbetering van onze industrie, 
landbouw en van onze zakelijke dienstverlening stagneert, en 
vraagt veel slimmere en creatievere overheidsinterventies. 
3. Een D66'er moet ook als Kamerlid het politieke debat binnen 
de eigen partij stimuleren en steunen, zoeken en uitlokken. 
4. Politici moeten durven -en weer leren!- hun eigen ervaringen 
te melden,' te toetsen en hun eigen emoties te volgen. Klein 
strategisch Binnenhots gedrag, verpak1 in bureaucratisch jargon, 
maak1 de politiek steeds ambtelijker, wereldvreemder en 
ongeloofwaardiger, in die volgorde. 
De kern van mijn verhaal is: ik wil me graag full-time inzetten 
voor een steviger 066 dat in open en vernieuwend contact staat 
met onze grillige samenleving. Voor mij betekent dat: luisteren, 
uitdragen en inspireren! 

kandidaatnummer 107 

1. Jochems, O.P.J.M. 
2. Otto 
3. Zeist 
4. 18.08.1961 
5. Korovinskoye Chausse 1 0 
6. Moskou 
7. 09-7 095 9060055 
8. doctoraal rechten, doctoraal 

bedrijfskunde 
9. general manager Hunter Douglas 

Moscow 
10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. geen 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 59 
20. Gekeken naar de huidige samenstelling van de Tweede Kamer 

Fractie lijkt toetreden van mensen uit de private sector gewenst. 
Daarnaast zal het plaatsen van kandidaten die niet uit de 
'incrowd' van de partij komen een verrijkend effect hebben. 
Gezien het brede draagvlak van 066 is een adequate 
leeftijdsspreiding gewenst. De grote verscheidenheid in de 
aanhang van de partij zal met name in de Tweede Kamer tot 
uitdrukking dienen te worden gebracht. 
Inhoudelijk wil ik een bijdrage leveren aan de internatiomiiE' 
(economische) politiek, het handelsbevorderingsbeleid Pr, N>IPI<i 
op sociaal-economisch terrein. Mijn achtergrond (rechtPr1 
bedrijfskunde) maak1 voorts brede inzetbaarheid op anden> 
gebieden mogelijk. De internationale ervaring die ik inmiddPI!' hPb 
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opgedaan (Afrika, Europa en Inmiddels 2,5 jaar woonachtig in 
Moskou) wil ik graag inzetten voor D66 in de Tweede Kamer. 

kandidaatnummer 1 OB 

1. Jorritsma- van Oosten, J.A. 
2. Joke 
3. Enschede 
4. 09.10.1941 
5. Generaal Simondsstraat 1 0 
6. 4333 BT Middelburg 
7. 01180 - 27239 
8. chemie, Rijks Universiteit Leiden 
9. lerares scheikunde en schooldekaan 

VWO, Sted. Scholengemeenschap 
Middelburg 

10. vanaf 1991: voorzitter statenfractie Zeeland 
vanaf 1990: statenlid Zeeland 

11. 1985 - 1987: statenlid Zeeland 
1982 - 1985: regiovoorzitter Zeeland 
1982 - 1988: lid. land. adviesraad 
1987 - 1988: vice-voorzitter adviesraad 

12. vanaf 1975: lid Stichting Podiumkunsten Middelburg 
vanaf 1991: commissaris Delta Nutsbedrijven 

13. cultuur, onderwijs, milieu, energie, wetenschappen, waterstaat en 
verkeer 

14. Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 
18. nee 
19. 2 
20. Na lange tijd actief te zijn geweest (vanaf 1981), vooral in de 

provinciale politiek, voel ik me nu 'klaar' voor de Tweede Kamer. 
De afgelopen jaren heb ik het politieke handwerk geleerd. In het 
verlengde daarvan zie ik het kamerlidmaatschap niet als een 
'opstapje' maar meer als een 'bekroning'. 
Vanuit mijn opleiding ben ik zeer geïnteresseerd in wetenschap 
en technologie. Innovatie en technologische ontwikkeling zullen in 
de komende jaren op alle fronten een niet te onderschatten 
invloed hebben. Ons beleid moet erop gericht zijn alle 
mogelijkheden optimaal te benutten. Zo heeft ons land op het 
gebied van technische opleidingen beslist een goede naam en 
dat moeten we vasthouden en uitbouwen. Ook gaat de eis 
Schoon & Duurzaam een steeds belangrijker rol spelen bij 
nieuwe ontwikkelingen en is 'eco-efficiency' een geducht 
concurrentiewapen! Dit gedachtengoed moet gestimuleerd 
worden en daarvoor wil ik me in de Kamer graag inspannen. 
Als voorzitter van een Statenfractie heb ik de laatste jaren 
gefunctioneerd als een generalist. Mijn speciale belangstelling 
gaat vooral uit naar cultuur, onderwijs, milieu, energie, 
wetenschappen, waterstaat en verkeer. Met deze achtergrond 
hoop ik ook in onze Kamerfractie goed inzetbaar te zijn. 

kandidaatnummer 109 

1. Klompenhouwer, K.J.R. 
2. Kees 
3. Le Chenit (Zwitserland) 
4. 06.06.1954 
5. Chopinlaan 5 
6. 2253 BR Voorschoten 
7. 071 - 618660 
8. gymnasium B, doctoraal economie 
9. diplomaat; thans hoofd v.h. bureau 

Militaire Samenwerking, Ministerie 
van Buitenlandse Zaken 

10. voorjaar 1993 Vm 20 september 1993: lid landelijke 
programmacommissie 
vanaf 1979-1987: auteur diverse HB en SWB publikalias 
waaronder plan voor Europees economisch herstel 

11. 1983 - 1987: lid en voorzitter landelijke programmacommissie 

1981 - 1984: lid SWB-bestuur 
1979 - 1987: voorzitter div. SWB werkgroepen 

12. vanaf 1992: voorzitter personeelscommissie vereniging Dienst 
Buitenlandse Zaken 
1984 - 1987: voorzitter van Stichting voor Ontwikkeling Sahel
regio in Afrika 

13. sociaal-economisch en financieel beleid, internationale 
economische betrekkingen, EG-beleid, buitenlands beleid, 
defensie, ontwikkelingssamenwerking 

14. Zuid Holland, Zeeland, Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 34 
20. De vergrote Tweede Kamerfractie zal ongetwijfeld behoefte 

hebben aan extra economen: Mensen die aan de hand van cijfers 
voorstellen kunnen doen om de diepgewortelde sociaal
economische problemen van ons land aan te pakken. Daarbij 
moet rekening gehouden worden met het feit dat Nederland een 
open economie heeft en dus afhankelijk is van ontwikkelingen in 
het buitenland. Bovendien is enige onderhandelingservaring aan 
te bevelen. 
In mijn werk heb ik mij diverse jaren bezig gehouden met 
internationale· economische kwesties zowel in EG-kader als in 
mondiaal verband. Ik heb daarvan gedurende mijn 
voorzitterschap van de Programma Commissie (van 1983-1987) 
en bij het opstellen van het concept verkiezingsprogramma 1986 
van onze partij veel profijt gehad. Tijdens mijn daaropvolgènde 
verblijf in het buitenland (Genève) van 1987 - 1992 was ik bij 
verschillende gelegenheden woordvoerder van Nederland, de EG 
en de gehele Westerse groep in internationale economische 
onderhandelingen. 
Wellicht wilt u bovendien in de fractie mensen zien die zich 
meerdere jaren ingezet hebben voor de partij, die het D66-beleid 
hebben helpen vormgeven, en die zijn blijven doorwerken toen 
het onze partij minder goed ging, zoals in het begin van de jaren 
tachtig. Het werken in teamverband moet de kandidaten 
aanspreken. Ik nodig u uit om aan de hand van bijgaande lijst 
met gegevens een en ander na te gaan. 
Ook zult u misschien iets willen weten van de politieke 
opvattingen van betrokkene. 
Ik meen dat 'Andere Politiek' betekent dat de politiek vooral meer 
moet zijn dan het negeren of verhullen van problemen, het 
uitstellen van moeilijke besluiten en het afschuiven van 
verantwoordelijkheden. Politici moeten de moed hebben belangen 
af te wegen, ook als dit voor bepaalde groepen pijnlijk is. Dit 
laatste zal bij de hoge en nog steeds stijgende staatsschuld, en 
de bijbehorende torenhoge rentelasten, onvermijdelijk zijn. 
Tegelijkertijd moet er een beleid doorgevoerd worden gericht op 
structureel herstel van de werkgelegenheid. 
D66 is de afgelopen jaren in de luwte snel doorgegroeid. Wij 
kunnen aantonen dat onze grote partij geen kasplantje is, dat bij 
de eerste koude wind verschrompelt en verdeeld uiteenvalt, als 
we samen in staat zijn een dergelijke 'Andere Politiek' vorm te 
geven. Dat wil zeggen: Bereid zijn financieel verantwoorde 
compromissen te sluiten en deze voor onze rekening te nemen. 

kandidaatnummer 110 

1. Kohnstamm, J. 
2. Jacob 
3. Wassenaar 
4. 14.11.1949 
5. Kromme Waal 27 
6. 1011 BV Amsterdam 
7. 020- 6221480 (p); 070 - 3182650 

(2) 
8. rechten 
9. lid Tweede Kamer 

1 0. vanaf 1986: lid Tweede Kamer 
11 . 1977 - 1981 : voorzitter adviesraad 

1981 - 1982: lid Tweede Kamer 
1982 - 1986: partijvoorzitter 

12. 1977 - 1981 : advocaat 
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1982 - 1986: advocaat 
13. volksgezondheid, buitenlandse zaken 
14. Zeeland, Flevoland of Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Vaak komt het werk in Den Haag neer op het draaien van 

betrekkelijk eenzame volcontinue-diensten. En dus kan ik niet 
ontkennen dat ik, na twaalf jaar als semia-prof en full-prof voor 
066 te zijn uitgekomen, soms mijn oog laat vallen op 
personeelsadvertenties waarin staat vermeld dat de 
desbetreffende vacature ook in deeltijd kan worden vervuld. 

Ik betwijfel of een iets grotere fractie in dit verband soulaas zal 
bieden. Maar, los daarvan, de reden waarom ik opnieuw 'opga' 
komt vooral voort uit het feit dat ik de luxe van het werken aan -
en vormgeven van het algemeen belang niet wil missen. 
Bovendien wil ik er met mijn neus bovenop zitten als we -
evenals ten tijde van mijn debuut in 1981- betrokken raken bij de 
kabinetsformatie 1994. Want het doel moet dan in ieder geval zijn 
om niet te vervallen in de toen gemaakte fouten. 

Kortom, ik hoop uw steun te verwerven voor een soort 
herkansing, waarbij ik u plechtig beloof op z'n hoogst nieuwe 
fouten te zullen maken. 

kandidaatnummer 111 

1. Koning, J.M. de 
2. Marijn 
3. Brussel 
4. 25.03.1943 
5. Binnenweg 10 
6. 1396 KM Baarnbrugge 
7. 02949 - 1916 
8. doctoraal rechten, basis doctoraal 

sociologie 
9. directeur eigen BV/adviseur 

communicatie 
1 0. incidenteel voorzitter 
11. 1981 - 1985: raadslid Abcoude 
12. vanaf 1989: ~aad van Advies Max Gelderstichting 

vanaf 1974: wetswinkel 
vanaf 1983: commissie van bijstand Veerstichting Leiden, 
1980-1986 : RAIO selectiecommissie 

13. justitie, mediabeleid, internationale handelspolitiek, ouderenzorg, 
Europa, cultuur 

14. midden 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 5 
20. Jarenlang heb ik in mijn werk de politiek gevolgd. Aanvankelijk 

als verslaggever bij Het Parool en de NOS, de laatste negen jaar 
als communicatie-adviseur. Daarnaast was ik raadslid voor 066 
in Abcoude van 1981 tot 1985 en presenteerde een politiek 
televisieprogramma voor de AVRO in 1987-1988. 
In mijn functie van communicatie-adviseur heb ik bestuurlijke 
ervaring opgedaan. Als trainer, adviseur, congresvoorzitter en 
gespreksleider gaf en geef ik richting aan groepen mensen en 
individuen, overwegend leidinggevenden. Mijn werkterrein is vaak 
een podium, maar het podium dat mij het meest aanspreekt is 
dat van het landsbestuur. Daar wil ik graag speler op zijn. Ik denk 
dat we de komende jaren met ingrijpende ontwikkelingen en 
problemen te maken krijgen, waar ik mij persoonlijk voor wil 
inzetten. Ik denk aan het mediabeleid, het migratieprobleem en 
de vervlechting van de Europese en de landspolitiek. Met name 
zou ik de banden tussen nationaal en Europees parlement 
krachtiger willen aanhalen. Ik geloof namelijk dat ondanks de in 
kwaliteit en kwantiteit toenemende communicatiemiddelen het 
veel mensen ontbreekt aan begrip van wat er in Den Haag en 
Europa gebeurt. Ik wil graag aan verbetering daarvan werken. 

Ik heb geleerd duidelijk te zijn en uit te leggen waar het om gaat 
en wat er aan de hand is. Dat zou ik graag doen voor de partij 
die vrijheid en individualisering koppelt aan solidariteit. Naar mijn 
oprechte overtuiging is dat het enige uitgangspunt in een 
samenleving die een aantal waarden heeft verlaten en nieuwe 
heeft gevonden. En ik ben zo graag in Den Haag. 

kandidaatnummer 112 

1. Kuiper, E.R. 
2. Else Rose 
3. Den Haag 
4. 26. 03. 1958 
5. Van Beuningenstraat 84d 
6. 1051 XS Amsterdam 
7. 020 - 6812607 
8. conservatorium, prop.rechten, PBNA 

p.r. 
9. vice-voorzitter Raad van het 

Jeugdbeleid, theater en congres 
producent 

10. vanaf 1991: organisatie evenement voor IVSOM 066 
vanaf 1991: deelnemer emancipatienetwerk 

11. 1976 - 1978: bestuurslid afdeling Zeist 
1977 - 1978: bestuurslid regio Utrecht 
1978 - 1982: lidmaatschap diverse SWB-werkgroepen 
1981 - 1983: secr. afd. Amsterdam 
1980 - 1984: voorzitter, vice-voorzitter en lid AR 
Lid campagneleiding van de P.S. verkiezingen regio Utrecht in 
1977 en landelijk E.P verkiezingen in 1984 

12. 1985 - 1991: bankemployé en directiemedewerker participatie 
maatschappij 
1985 - 1993: zakelijke leiding Nederlands Jeugd Strijkorkest 
vanaf 1990: bestuurslid Internationaal Theaterschool Festival 
vanaf 1993: bestuurslid Hugo de Groot Vereniging (Helsinki 
Citizens Assembly, Nederland) 

13. sociale zaken, inkomensbeleid, cultuur, Oost Europa, jeugdbeleid 
en aanverwante terreinen 

14. Noord Holland, Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 48 
20. Sinds vijf jaar ben ik lid en vice-voorzitter van de Raad voor het 

Jeugdbeleid, adviesorgaan van de regering Ik houd ik mij daar 
intensief bezig met werkgelegenheid, inkomens, sociale 
zekerheid, cultuur en algemeen jeugdbeleid. 
De vernieuwing van de verzorgingsstaat zal tijdens de komende 
kabinetsperiode één van de grote vraagstukken zijn. Naast de 
terechte aandacht voor fraudebestrijding is daarbij voor mij 
belangrijk dat het oorspronkelijke doel achter de voorzieningen 
niet uit beeld verdwijnt. Wanneer bijvoorbeeld ouderen en zieken 
zoveel minder inkomen dreigen te krijgen, zullen onorthodoxe 
ideeën ontwikkeld moeten worden om ons beschavingspeil te 
handhaven. Ik denk dan aan de mogelijkheid van een Sociaal 
Jaar en aan verzorgingsuren in werktijd, zoals genoemd in 
'Shaping Structural Change' van de OESO. 
Als directeur van een stichting ben ik verantwoordelijk voor het 
produceren van theaterstukken en de organisatie van 
congressen. Daardoor ben ik vertrouwd met organisatie, 
management en p.r. 
In dat kader passen ook mijn huidige werkzaamheden voor 066: 
de organisatie van de Oost-West Conferentie in 1990 en voor 
het IVSOM 066: de organisatie van de Oost-West Vrouwen 
Conferentie in 1991, en diverse werkbezoeken voor oosteuropese 
partijen. Tijdens deze bezoeken geven we kennis en ervaring 
door, die direct worden vertaald in activiteiten en wetgeving. Deze 
resultaten vind ik heel inspirerend. 
Na zo lange tijd commentaar op beleid te hebben gegeven, wil ik 
nu niet aan de kant blijven staan, maar graag meehelpen ideeën 
te ontwikkelen en daar ook de verantwoordelijkheid voor dragen. 
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kandidaatnummer 113 

1. Kuijpers, C.J. 
2. Carla 
3. Rotterdam 
4. 14.01.1953 
5. De Heuvel 22 
6. 3171 EL Poortugaal 
7. 01890 - 17837 
8. gymnasium A, Nederlands recht 
9. belaidsmedewerkster ruimtelijke 

ordening en milieu bij VNG 
10. vanaf mei 1990: fractievoorzitter 

raad Albrandswaard 
vanaf december 1991 : fractievoorzitter W zuiveringschap ZHEW 
vanaf december 1992: voorzitter werkgroep lokaal milieubeleid 

11. 1980 - 1984: bestuurslid/oprichter afd. Wijk bij Duurstede 
12. vanaf 1992: voorzitter bestuur Stichting Bejaardencentrum 

Meeuwenplaat 
13. 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. nee 
19. 52 
20. 066-er zijn is voor mij veel meer dan lid zijn van een politieke 

partij; 066-er zijn is voor mij een tweede natuur, een 
levenshouding. Dat komt tot uiting in de wijze van aanpak van 
(politieke) problemen: betrokken, open en flexibel, creatief, 
realistisch en uiterst democratisch. 
Als belaidsmedewerkster van de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten heb ik de afgelopen jaren regelmatig ministeries en 
Tweede Kamer bestookt met de wens het rijksbeleid toch vooral 
uitvoerbaar te laten zijn. Regelmatig heb ik geconstateerd dat, 
ondanks alle goede bedoelingen, Den Haag toch vaak zo ver van 
de dagelijkse werkelijkheid staat. Ik wil het nu maar eens zelf 
proberen. 
Voor de toekomstige Tweede Kamerfractie is het naar mijn 
mening vooral zaak de uitstraling te houden die de fractie nu 
heeft: de opstelling, de inhoud van de voorstellen, de wijze van 
politiek ·bedrijven dwingt respect af en krijgt dan ook brede 
ondersteuning. Binnen zo'n fractie creatief en vernieuwend maar 
ook realistisch bezig zijn: ik zou daar graag een bijdrage aan 
leveren. 

kandidaatnummer 114 

1. Lambrechts, E.D.C.M. 
2. Ursie 
3. Uden (NB) 
4. 14.05.1955 
5. Breukrand 5-17 
6. 5403 LK Uden 
7. 04132 - 60731 
8. gymnasium A, geschiedenis, 

politicologie (University of N.C. 
USA), kunstgeschiedenis, 
onderwijskunde (K.U. Nijmegen), 
enkele cursussen rechten (O.U.) 

9. kunsthistoricus, lid provinciale staten Noord Brabant 
10. vanaf 1987: lid provinciale staten 

vanaf 1992: best•Jurslid bestuurdersvereniging D66 
11. 1982 - 1986: lid steunfractie Uden 

1982 - 1986: penningmeester D66 Uden 
1986 - 1989: voorzitter D66 Uden 
lijsttrekker P.S. 1991 

12. 1981 - 1983: free-lance medewerker Gemeente Museum 
Arnhem 
1982 - 1986: lid educatieraad Uden 
1982 - 1986: lid commissie Kunstaankopen Uden 
1982 - 1986: opzetten/verzorgen diverse politieke 
scholingscurssussen t.b.v. Volkuniversiteit 

vanaf 1991: adviseur werving en selectie buitenlandse studenten 
t.b.v. Univarsity N.C. USA 

13. onderwijs, cultuur 
14. Noord Brabant, Limburg, e.a. 
15. nee 
16. ja 
17. Provinciale Staten (lijsttrekker 1991) 

Gemeenteraad (N.V.) 
18. nee 
19. 3 
20. Als D66 straks 'de macht' heeft, hoe zal zij daar dan mee 

omgaan? 
Die vraag lijkt veel mensen, binnen en buiten 066, bezig te 
houden. Ik voor mij ga er van uit dat wij straks met die macht 
even zorgvuldig en verantwoordelijk om zullen willen gaan als nu 
met de oppositie. Ik ga er bovendien vanuit dat er een grote mate 
van consistentie en herkenbaarheid moet zitten in 
beleidsuilspraken nu en straks. Daarom, hoop ik op de allereerste 
plaats dat veel van onze huidige kamerleden in de komende 
periode zullen willen terugkeren, juist om die continuïteit van 
beleid te garanderen. 
Ik hoop daarnaast dat er ruimte zal komen voor een aantal 
'nieuwen', die behoorlijk wat kennis mee zullen brengen: kennis 
op specifieke terreinen, maar ook kennis van wat er leeft bij D66 
in de regio. 
Tot slot, hoop ik zelf een van die 'nieuwen' te mogen zijn. Ik ben 
ruim elf jaar lid van 066, waarvan zes jaar lid van provinciale 
Staten van Noord Brabant. Heb ondertussen redelijk wat ervaring 
opgedaan in het politieke bedrijf en met de maatschappelijke 
krachten daar omheen. Die ervaring zal ik, als u dat wilt, graag 
voor D66 in de Tweede Kamer inzetten. 

kandidaatnummer 115 

1. Leur- van Os, M. de 
2. Marianne 
3. Heerlen 
4. 01.05.1940 
5. Park de Werve 30 
6. 2274 EV Voorburg 
7. 070 - 3008111 
8. kandidaat Nederlands recht, 

gymnasium B 
9. wethouder 

10. vanaf 1986: wethouder 
vanaf 1992: secr. bestuurdersvereniging 

11. vanaf 1984: raadslid 
1990 - 1992: lid gemeentelijk provinciaal overleg 

12. vanaf 1990: lid VNG commissie Vrouwen en Lokaal Bestuur 
vanaf 1992: plv. lid van het Algemeen Bestuur van het 
Stadsgewest Haaglanden 
vanaf 1990: lid van het Algemeen Bestuur van een Dalton
Scholengemeenschap 

13. volkshuisvesting, welzijn, onderwijs, cultuur 
14. Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 10 
20. Na tien jaar raadslidmaatschap, waarvan acht als wethouder, stel 

ik mij nu kandidaat voor het lidmaatschap van de Tweede Kamer. 
De afgelopen jaren heb ik een heleboel praktische ervaring 
opgedaan op het gebied van het openbaar bestuur. 
In mijn portefeuilles (twee perioden) achtereenvolgens: onderwijs, 
sociaal-cultureel werk, sport en recreatie, volkshuisvesting en 
groen. 
Ik heb ondermeer een systeem van budgetsubsidiëring uitgewerkt 
alsmede een volkshuisvestingsplan en een nota 
woonruimteverdelingsbeleid uitgebracht. 
Als wethouder van de kleinste partij in het college wist ik te 
zorgen dat D66-standpunten naar voren kwamen. 
Bij de vorming van het Stadsgewest Haaglanden heb ik in de 
voorfase intensief deelgenomen aan het vooroverleg voor en de 
constituering van een gewestraadsfractie 066, thans neem ik 
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deel aan het fractie-overleg en ben plaatsvervangend lid van het 
algemeen bestuur. 
In het gemeentelijk-provinciaal overleg en nu als secretaris van 
de bestuurdersvereniging heb ik ook landelijk binnen de partij 
leren werken. De verschillende gremia daarin en de positie van 
de Tweede Kamerfractie daarbij zijn mij bekend. Het gaat goed 
met 066. Dat moet zo blijven. Ik kan daaraan een bijdrage 
leveren. 

kandidaatnummer 116 

1. Mertens, C. 
2. Chel 
3. Tjimahi (Java, Indonesië) 
4. 08.01.1939 
5. Torenven 10 Zunderdorp 
6. 1027 AM Amsterdam 
7. 020 - 6369622 
8. wis- en natuurkunde, geneeskunde 

(2 kand.ex.) 
9. directeur adviesbureau (onderwijs, 

onderzoek- en informatie-beleid; 
technology transfer) 

10. geen 
11. 1969 - 1970: vice-voorzitter afdeling Amsterdam 

1970 - 1972: lid HB, later DB van D66 
1973 - 1977: lid Tweede Kamer voor D66 

12. vanaf 1991: vice-voorzitter Landelijke Nierpatientenver. LVD 
13. onderwijs, wetenschap en technologie, informatiebeleid, 

economische zaken, volksgezondheid 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. voor de Eerste Kamer (nr. 13 = 1" opvolger) 
18. in Amsterdam (voor een onverkiesbare plaats) 
19. 40 
20. Zoals hierboven al is aangegeven, ben ik eerste opvolger op 

onze Eerste Kamer lijst. Daarmee lijkt de kans op intrede in de 
Senaat volgend jaar niet te veronachtzamen. 
Persoonlijk zou ik daar de voorkeur aan geven, boven het 
Tweede Kamer lidmaatschap, omdat in de Senaat -qua 
aandacht- de structurele problemen beter tot hun recht komen. 
Daarbij hebben de senatoren, anders dan de Tweede Kamer 
leden, minder last van het verschijnsel, dat de professionalisering 
van de politiek de participatie van de burgers en de noodzakelijke 
aanpassingen van de politieke partijen belemmert. 
Niettemin: in de Tweede Kamer moeten de komende jaren de 
fundamenten worden gelegd voor een aantal structurele 
veranderingen: in industrie en dienstverlening, in de 
volksgezondheid, in het openbaar bestuur; en dit bij een aantal 
belangrijke randvoorwaarden als: vergrijzing, terugtredende 
overheid, Europese markt. Daarbij zal de vernieu-wing niet los 
mogen raken van de continuïteit, en de ervaring, bij voorbeeld 
van iemand 
- die als zelfstandig consultant al jaren lang opereert op het 

grensvlak van bedrijfsleven, hoger onderwijs en onderzoek, en 
overheid; 

- die aan den lijve heeft meegemaakt wat het betekent om door 
het dal van ziekte en arbeidsongeschiktheid te gaan, en daar 
weer uit te komen; 

- die -op grond van zijn verleden als oud-lid van de Tweede 
Kamer- kan helpen voorkomen, dat de geschiedenis van 
1981/1982 zich herhaalt, toen binnen anderhalf jaar D66 van 
zeventien zetels terugviel naar zes. 

Vandaar mijn kandidatuur. 

kandidaatnummer 117 

1. Mierlo, H.AF.M.O. van 
2. Hans 
3. Breda 
4. 18.08.1931 
5. Herengracht 38 
6. 1015 BM Amsterdam 
7. 020 - 6241734 
8. gymnasium B, doctoraal Nederlands 

Recht 
9. lid Tweede Kamer 

10. vanaf 1986 : fractievoorzitter 
11. 1966 - 1967: voorzitter partij 

1967 - 1977: lid Tweede kamer 
1967 - 1973: fractievoorzitter 
1981 - 1982: minister van Defensie 
1983 - 1986: lid Eerste Kamer 

12. vanaf 1987: bestuurslid De Gids 
13. algemeen 
14. 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. nee 

kandidaatnummer 118 

1. Nijs- van den Berg, MAJ. de 
2. Marjolijn 
3. Velsen 
4. 15.03.1941 
5. Hermelijnedreef 27 
6. 5343 XC Oss 
7. 04120 - 33669 
8. gymnasium B, RU Leiden, St. 

Hogere Sociale Arbeid 
9. dir./eig. kleine uitgeverij, bestuurslid 

vier stichtingen 
1 o. vanaf april 1991: fractievoorzitter Provinciale Staten Noord

Brabant 
11. 1976 - 1982: bestuurslid Afdeling Oss 

1982 - 1986: raadslid Oss 
1982 - 1986: lid Gewestraad Stadsgewest nu Streekgewest N.O. 
Noord-Brabant 
vanaf 1987: lid Provinciale Staten Noord-Brabant 

12. vanaf 1983: voorzitter Stg. Heemtuin 
vanaf 1987: voorzitter Stg. Werkgelegenheidsproject 
vanaf 1990: penningmeester Stg. Roei- en Kanosport 
vanaf 1990: bestuurslid Stg. Brabants Monumentenfonds 

13. ruim inzetbaar, vele mogelijkheden, ervaring met vele 
portefeuilles 

14. Noord-Brabant 
15. bereid, maar uiteraard voorkeur voor Hans van Mierlo en anderen 
16. ja 
17. 18e plaats op Tweede Kamerlijst 1989 
18. nee 
19. 17 
20. Ruime maatschappelijke kennis en ervaring. 

In 1989 18e plaats op lijst Tweede Kamer en 1e kandidaat voor 
Noord-Brabant. 
In 1991 herkozen in Provinciale Staten met 7600 
voorkeurstemmen (exact: 7592), waardoor onze fractie een extra 
zetel binnenhaalde en -nipt- derde partij werd. 
Een kamerlid moet aanspreken, aanspreekbaar zijn én stemmen 
trekken. Voor mij is er geen kloof/discrepantie tussen burger en 
bestuur. Integendeel. 
Onze partij staat op een cruciaal punt. 
We moeten winnen - en we gaan winnen. 
Daar wil ik álles aan doen. 
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kandidaatnummer 119 

1. Nuis, A. 
2. Aad 
3. Sliedrecht 
4. 18.07.1933 
5. Helmstraat 24a 
6. 2584 AT Den Haag 
7. 070 - 3506584 
8. doctoraal pol. en soc. 

wetenschappen, UvA 
9. lid Tweede Kamer 

10. vanaf 1986: lid Tweede Kamer 
11. 1983 - 1986: lid Eerste Kamer 

1981 - 1982: lid Tweede Kamer 
1977 - 1981: lid PS Gelderland 

12. geen 
13. cultuur, onderwijs, buitenland 
14. 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Een grotere fractie heeft naast nieuw talent ook veteranen nodig. 

Graag doe ik weer mee, om de opgedane ervaring met anderen 
te delen in de dagelijkse politieke praktijk. Bij de boeiende, maar 
bewerkelijke onderwijspolitiek is dat zeer nuttig. Daarnaast hoop 
ik een bijdrage te kunnen leveren aan het vaststellen en 
vasthouden van de algemene koers van de fractie in een nieuwe 
situatie, die er op dit moment riant uitziet, maar die ook knap 
lastig zal zijn. 

kandidaatnummer 120 

1. 
2. 

Peppelenbosch, F.A. 
Felix 

3. Amersfoort 
4. 01.03.1959 
5. M.i.v. 1 december: Keizersgracht 

57a 
6. 1015 CE Amsterdam (voorlopig 

postadres: fractie Binnenhof) 
7. 020 - 6273227 
8. doctoraal fiscaal recht en 

Nederlands recht 
9. beleidsmedewerker/ondernemer 

10. vanaf augustus 1990: beleidsmedewerker Tweede Kamerfractie 
D66 

11. geen 
12. geen 
13. fiscale zaken 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 56 
20. Sinds 1990 beleidsmedewerker fiscale zaken en financiën bij de 

Tweede Kamerfractie van D66. Tevens vennoot van een fiscale 
nieuwsdienst. Voorheen werkzaam als belastingadviseur bij een 
groot advocatenkantoor. 
Mijn bedoeling is de visie van D66 te laten gelden in het fiscale 
beleid. Dat is erg belangrijk omdat belastingmaatregelen op de 
meest uiteenlopende terreinen hun stempel drukken. Een 
krachtige inbreng van D66 moet voorkomen dat de macht van de 
fiscus buiten proporties groeit. De burger verdient een 
belastingdienst op menselijke maat; de ondernemer moet voor 
onnodige rompslomp gespaard blijven. 
Ik wil de belastingwet onder andere inzetten voor een goed 
werkgelegenheids- en milieubeleid. Dat vergt een hechte 
samenwerking binnen de D66-fractie waarbij een fiscalist niet 
gemist kan worden. In de eerste plaats om tegenspel te kunnen 

bieden aan de doorgewinterde specialisten van de andere grote 
fracties. 
In de kabinetsperiode wil ik een essentiële bijdrage leveren aan 
de totstandkoming van een nieuw belastingsysteem waarbij 
inkomsten uit arbeid, vermogen en winst ieder op een aparte 
manier worden belast (het analytische systeem). Zo'n systeem is 
minder fraudegevoelig en geeft ruimte aan politieke prioriteiten. 
In het kader van de bescherming van onze internationale 
concurrentiepositie moet tevens worden gezocht naar 
mogelijkheden voor een verlaging van de toptarieven. 
Hoewel ik vind dat kamerleden een generalistische inslag moeten 
hebben, moet de fractie op het fiscale terrein specialistische 
kennis in huis hebben. Die inbreng wil ik geven vanuit mijn visie 
als D66-er, mijn ervaring op het Binnenhof en mijn kennis van de 
fiscaliteit. 

kandidaatnummer 121 

1. Poortinga, G. 
2. Gerben 
3. Menaidurn 
4. 23.09.1950 
5. Efter de Wal 16 
6. 9055 NE Britsurn 
7. 05109 - 4763 
8. drs. economie, drs biologie, opl. 

rijksaccountant, post doe. 
accountancy 

9. directeur (interim) Breuer Instituut 
1 0. vanaf heden: lid initiatiefgroep Leeuwarderadeel 
11. geen 
12. was/ben bestuurslid diverse natuurbeschermingsorganisaties 

1990 - 1991: statenlid prov. Groningen 
heden: auteur 

13. economie, milieu (breed) 
14. Friesland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Leeuwarderadeel 
18. ja (zo mogelijk EP of 1 e K) met inachtneming van 

onverenigbaarheden voorkeur voor fulltime functie. 
19. 64 
20. Ik ben bedrijfseconoom en milieukundige. Voor mij is dit een 

inspirerende combinatie. Voorheen was ik als 
deskundige/adviseur vooral op de achtergrond bij de politiek 
betrokken. Inmiddels voel ik mij rijp zelf als politicus op te treden. 
Ik heb als D66-er zelfs de ambitie dit parttime of fulltime te doen. 
Als zelfstandig adviseur was ik vooral buiten de politiek 
maatschappelijk actief. Ik gaf mede gestalte aan het huidige 
natuurtechnische natuurbeheer en was de eerste onderzoeker 
aan bosschade door zure regen in ons land. (zie mijn boeken 
Natuurbos in Nederland, een uitdaging, IVN 1986 en Zure regen, 
kwaadaardige bedreiging van ons welzijn, Eisavier 1984). 
T.b.v. experimentele natuurbosvorming richtte ik de stichting 
Vrijwillig Bosbeheer op en t.b.v. de begrazing de stichting Tarpan 
die voor het eerst wilde paarden in ons land introduceerde. De 
tarpans of koniks zijn inmiddels de bekende wilde paarden in ons 
natuurbeheer. 
Inzake zure regen maakte ik voor het Europees Parlement de 
rapportage over grensoverschrijdende luchtverontreiniging met 
bijbehorende resolutie, het startpunt voor tal van maatregelen 
zoals katalisatoren, verder tal van andere rapportages, b.v. zware 
metalen in de Kempen, kangeroevlees, fencing-tsetsevlieg
bestrijding e.d. in Botswana, exploitatie Tropisch Regenwoud, 
stuwdammen in Amazone e.d. 
In dit kader was ik lid van tal van organisaties en werkgroepen. 
Nog begin dit jaar richtte ik het lnstitute For Certification of 
Timber op. 
Verder werkte ik enige jaren als rijksaccountant, adviseur 
bestuursondersteuning (econ., fin.jur zaken, vervoer) voor 
gedeputeerde staten, docent bedrijfsadministratie HBO, 
zelfstandig adviseur bedrijfsmilieuzorg en nu als interim directeur 
van een landelijk opleidingsinstituut in logistiek en management 
(ca. 50 medewerkers). Al met al heb ik een heel brede ervaring, 
blijf ik op veel terreinen een charismatisch vernieuwer. 
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Ik ben auteur van genoemde boeken en vele tientallen rapporten 
en artikelen; gaf zeer veel lezingen. Mijn werk heeft daarnaast 
altijd veel aandacht gehad van alle media. 

kandidaatnummer 122 

1. Portegies, A.M. 
2. Anneke 
3. Velsen 
4. 31.05.1949 
5. Tusseler 32 
6. 7241 KE Lochem 
7. 05730 - 57946 
8. bestuurskunde Universiteit Twente 
9. medewerker 

bedrijvenacquisitie/kontakten, 
Enschede 

10. vanaf november 1991: penningmeester PSVI 
vanaf voorjaar 1993: voorzitter programmacommissie Lochem 

11. 1986 - 1987: bestuurslid Enschede 
1988 - 1990: penningmeester Enschede 
voorjaar 1990: lid onderhandelingsdelegatie B&W Enschede 

12. 1980 - 1982: bestuurslid bewonersvert. stadsdeel Alkmaar 
13. (sociaal-)economische zaken, financiën, justitie 
14. Oost-Gelderland, Overijssel 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. penningmeester PSVI, Raad Lochem (onverkiesbaar) 
19. 49 
20. Ik heb zestien jaar in commerciële/marketing functies in het 

bedrijfsleven gewerkt, waarvan de langste tijd als account 
diractor/partner bij een reclamebureau. Hierdoor heb ik een kijk 
achter de schermen kunnen nemen in verschillende sectoren van 
het bedrijfsleven. In 1982 ben ik naar het oosten van het land en 
tegelijkertijd 'naar de overheid' verhuisd. Verbazing maakte snel 
plaats voor nieuwsgierigheid. In 1983 ben ik -naast mijn werk
bestuurskunde gaan studeren. Mijn doel was deze kennis in te 
zetten voor het bedrijfsleven dat de weg niet weet binnen de 
overheid of ter verbetering van de bedrijfsvoering van de overheid 
en daarmee voor de burger die baat heeft bij een goed 
functionerende overheid. Regelgeving is soms zeer ondoorzichtig 
en onbegrijpelijk en de uitvoering door de 'streel-level 
bureaucracy' roept ook nogal eens vragen op. Tijdens de studie 
heb ik ·mij gespecialiseerd in economisch/juridische richting. 
Begin 1990 ben ik afgestudeerd op het onderwerp 'bedrijfsvoering 
van de Arbeidsinspectie'. Aansluitend heb ik mij bezig gehouden 
met de bedrijfsvoering van de recherche. Thans begeleid ik 
vanuit de gemeente bedrijven bij het verkrijgen van bouw- en 
milieuvergunningen, subsidies, etc. 
Na jarenlang te hebben gezien en ervaren hoe beleid en 
regelgeving kunnen uitwerken, lijkt het mij nu een goed moment 
om mij in te zetten in een politieke functie op de plaats waar dat 
beleid en die regelgeving tot stand komen, de Tweede Kamer. 
Ik denk dat ik door ervaring en brede maatschappelijke 
belangstelling weet wat er speelt en leeft in de samenleving. Ik 
heb affiniteit met meerdere beleidsterreinen en verwacht een 
goede bijdrage te kunnen leveren. 

kandidaatnummer 123 

1. Potman, H. 
2. Henk 
3. Hengelo (Gid) 
4. 30.05.1937 
5. 
6. 
7. 

Raadhuislaan 46 
3755 HO Eemnes 

8. doet. soc. geografie en geschiedenis 
9. voorheen leraar en studieadviseur 

10. vanaf juni 1974: lid Provinciale 
Staten 

vanaf januari 1992: secr. afd. Eemnes 
11. 1977 - 1981: lid voorl. adviesraad 

1975 - 1978: secr. afd. Eemnes 
12. vanaf 1969: lid DB C.E.V.N.O. 

vanaf 1992: voorzitter ANBO, afd. Eemnes 
vanaf 1991: Pl. Coörd. Slachtofferhulp 

13. ruimtelijke ordening, landbouw, ouderenbeleid, onderwijs 
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. Prov. Staten (11 ), Eerste Kamer (21 ), Gemeenteraad (1 ), 

Europees Parlement (11) 
18. niet verkiesbaar: Gemeenteraad en Europees Parlement 
19. 61 
20. Hoezo, D66 onvoldoende ervaren bestuurders? Als u deze 

toelichting leest heb ik bijna 20 jaar D66 vertegenwoordigd in 
Provinciale Staten van Utrecht. 
Maar wellicht denken veel 066-ers, dat je jong en dynamisch 
moet zijn om vanuit de Tweede Kamer uitstraling richting 'het 
volk' te hebben. Toch missen zij nog de (levens)wijsheid en 
ervaring in bestuurlijk Nederland van de ouderen. 
Er is echter ook nog een andere reden. De partij gaat er nogal 
prat op NIET te willen discrimineren zoals t.a.v. huidskleur, 
leeftijd, geslacht etc. Wel natuurlijk POSITIEVE discriminatie voor 
achterstandsgroepen, zoals in het verleden (en nu soms nog) 
bijvoorbeeld m.b.t. de groep vrouwen. 
Gelet op de steeds groter wordende groep OUDEREN in de 
Nederlandse samenleving is het m.i. niet onredelijk dat ook zij 
hun vertegenwoordigers kunnen herkennen. Voorkomen moet 
worden d~t zij niet ook tot een achterstandsgroep gaan behoren. 
Juist de groep, die zoveel heeft bijgedragen aan het relatief 
welvarend Nederland. En dus hebben ze er gewoon recht op dat 
hun belangen extra worden behartigd. 
Daarom heb ik als niet meer officieel werkende 55-plusser juist 
het OUDERENBELEID genoemd bij mijn voorkeur voor 
beleidsonderdelen. 
Het is nu aan u om te bepalen of deze levens- en 
bestuurderservaring voor D66 mag worden ingezet op dat niveau. 
Op mijn inzet terzake kunt u rekenen. 

kandidaatnummer 124 

1. Prizmic, V. 
2. Vinko 
3. Korcula, Kroatië 
4. 20.04.1943 
5. Poelgeest 75 
6. 2036 HR Haarlem 
7. 023 - 359527 
8. HTS Scheepsbouw, HBO 

publicistiek en cultuur 
9. bedrijfsadviseur minderheden - RBA 

AZ'N 
10. vanaf maart 1993: lid rapportagecommissie 

vanaf oktober 1991 : lid werkgroep buitenland 
vanaf december 1992: lid commissie integratie allochtonen 

11. geen 
12. vanaf 1992: lid werkgroep SIGRA PIGMENT Amsterdam 

1987 - 1989: lid ZEG-platform Amsterdam 
13. buitenlandse zaken, integratie allochtone burgers 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 51 
20. Ik ben geboren op een eiland aan de oostkant van de Adriatische 

Zee. Tijdens mijn leven veranderde dit eiland vier keer van 
'eigenaar': Italië, Duitsland, Joegoslavië, Kroatië. Niemand van 
deze vier heeft mij ooit gevraagd wie ik was of wie ik wilde zijn. Ik 
moest zijn wat zij voor mij bepaald hadden. 
Op mijn vijfentwintigste verliet ik het 'arbeidersparadijs' en 
vestigde me (tijdelijk?) in een land waarvan ik de taal niet kende 
(ze spraken allemaal uit hun keel; het leek alsof ze door het natte 
klimaat eeuwig verkouden waren). Nu, 25 jaar later, kan ik nog 
niet zeggen dat ik deze taal ken, ongeacht het feit dat ik beëdigd 
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vertaler ben. Maar. ik begrijp mensen, zij begrijpen mij en dat 
vind ik voldoende. Van deze mensen leerde ik dat het ergens 
bijhoren niet noodzakelijk een Goddelijke determinatie hoeft te 
betekenen maar tevens een uiting van vrije wil kan zijn. Dit 
geleerd hebbende kon ik vrij bepalen wie ik wilde zijn. 
Het heeft even geduurd maar de ideeën en het programma van 
D66 werden dan ook de bewuste keus. Het was de keuze voor 
een verdere democratisering van de samenleving en voor een 
zelfverantwoordelijkheid van het vrije individu. 
Ik heb twintig jaar als manager in de industrie en commerciële 
dienstverlening, en vier jaar bij de overheid gewerkt. Op dit 
moment ben ik bezig om als Bedrijfsadviseur minderheden de 
minder fortuinlijke medeburgers aan een betaalde baan te helpen. 
De medeburgers die ik, na twintig jaar direct met hen gewerkt te 
hebben, goed ken: hun wensen, behoeften, angsten, verlangen .... 
Een deel van mijn kennis bleef echter ongebruikt: de kennis van 
het andere Europa. Europa dat het predikaat 'andere' kwijt wil, en 
daarbij onze hulp nodig heeft. Ik spreek niet over het altruïsme: 
het gaat over ons eigen voordeel, misschien zelfs op den duur 
ons eigen voortbestaan. 
Ik ben me ervan bewust dat het Tweede Kamerlidmaatschap 
hard werken betekent. Het enthousiasme van vele partijleden en 
functionarissen die ik ken sloeg ook op mij over - ik wil beslist 
niet achterblijven. 

kandidaatnummer 125 

1. Ravestein, F. 
2. Francisca 
3. Leiden 
4. 26. 1 0. 1952 
5. Bergweg 59a 
6. 3037 EC Rotterdam 
7. 010 - 4664515 
8. HBS-A, HBO fysiotherapie 
9. naast gemeenteraadslid niet meer 

praktizerend in mijn vak 
10. vanaf november 1988: 

fractievoorzitter Rotterdam 
vanaf september 1992: lid wethoudersoverleg VNG 

11. 1980 - 1984: fractievoorzitter deelgemeente Centrum Noord 
1984 - 1987: DB-deelgemeente CN 
maart 1987 - november 1988: fractiemedewerker Tweede Kamer 
september 1986 - november 1988: voorzitter afdeling Rotterdam 
1990 - 1992: lid GPO 

12. vanaf 1990: commissaris NV Beurs Rotterdam 
vanaf 1990: vice-voorzitter recreatieschap Rottemeren 

13. haven, ruimtelijke ordening, volksgezondheid 
14. RotterdamfRijnmond 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Rotterdam 
19. 9 
20. Na vanaf 1979 onafgebroken op verschillende niveaus actief te 

zijn geweest voor D66 waag ik nu de sprong naar de Tweede 
kamer. De afgelopen vijf jaar heb ik mij in de gemeenteraad van 
Rotterdam voornamelijk beziggehouden met ruimtelijke ordening, 
haven en economische ontwikkeling. Met name de ontwikkeling 
van de haven, met de daarbij noodzakelijke infrastructuur heeft 
mijn bijzondere belangstelling. Met onder meer mijn kennis op dit 
gebied denk ik een zinvolle bijdrage te kunnen leveren aan een 
nieuwe fractie. Daarnaast blijf ik mij vanuit mijn 
beroepsachtergrond zeer betrokken voelen bij de ontwikkelingen 
in de zorgsector. 

kandidaatnummer 126 

1. Riet, N. G. van 't 
2. Nicky 
3. Hilversum 
4. 23.07.1948 
5. Mulderstraat 15 
6. 3581 GM Utrecht 
7. 030- 318966 
8. orthopedagogiek 
9. 

10. vanaf januari 1992: fractievoorzitter 
gemeenteraad Utrecht 
vanaf maart 1992: dagelijks bestuur D66 
vanaf februari 1993: lid algemeen bestuur Regionaal Beraad 
Utrecht 
bestuurslid bestuurdersvereniging D66 

11 . vice-voorzitter adviesraad 
mei 1990 - december 1991: wethouder gemeente Utrecht 

12. bestuur IPEC (fusie Stichting Burgerschapskunde, M50, 
Vredesopbouw) 
redactie Samson HD Tjeenk Willink B.V. 
1990 - 1991: dagelijks bestuur IZA (ziektekostenverzekeraars) 
1990 - 1991: lid College van Arbeidszaken 
1990 - 1991: dagelijks bestuur Utrechtse Bestuursacademie 

13. cultuur (w.o. mediabeleid), ouderenbeleid, monumenten, verkeer 
en vervoer, evt. welzijn 

14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede kamer, 15e plaats 
18. gemeenteraad Utrecht 
19. 1 
20. Het feit dat ik een generalist ben is nooit een keuze geweest, 

maar was onontkoombaar. In een kleine fraktie van 2 personen in 
een grote stad moet je wel. Je krijgt dan wel een uniek soort 
overzicht over alle beleidsterreinen die specialisten vaak niet 
hebben, een soort helikopterview. Ook nu als fraktievoorzitter in 
een grote fraktie van 8 probeer ik de hoofdlijnen van het 
gemeentelijk beleid in de gaten te houden, het echte 
commissiewerk laat ik dan graag aan anderen over, die luxe 
hebben we nu. Dat betekent niet dat ik me niet op een aantal 
terreinen heb kunnen specialiseren, 3 jaar heb ik gewerkt als 
onderzoeker op een sociologisch instituut en 9 jaar heb ik 
gewerkt bij de ouderenbonden (COSBO-Nederland). Als 
wethouder van cultuur, mediabeleid, monumenten, personeel en 
organisatie, automatisering en emancipatie had ik een boeiende 
maar zware portefeuille. Toch heb ik in deze betrekkelijk korte tijd 
een aantal zaken kunnen initieren, zoals de realisatie van een 
museumkwartier, waaraan dit najaar een internationale prijs wordt 
toegekend, een onderzoek naar de economische betekenis van 
de kunsten wat net verschenen is, de renovatie van het Duitse 
Huis (een van de grootste monumenten van Nederland), het tot 
stand komen van een mof1umentenbeleids-plan en het invoeren 
van het gelijkwaardig overlegstelsel met de bonden. In het 
dagelijks bestuur is er op mijn initiatief een onderzoek gedaan 
naar de organisatie van de partij, wat nu aan het Hoofdbestuur 
ter besluitvorming voorligt. Daarnaast draag ik de 
eindverantwoordelijkheid voor het congres nieuwe stijl dit najaar 
en de regionale podia. Naast mijn kandidaatstelling voor de 
Tweede Kamer, heb ik me ook kandidaat gesteld voor de 
gemeenteraad. Mijn eerste keuze ligt bij de Tweede Kamer en ik 
zal me in ieder geval niet als lijsttrekker in Utrecht beschikbaar 
stellen. Omdat ik de partij ken weet ik dat dit gevoelig ligt, ik kan 
me dat ook heel goed voorstellen. De verkiezingen lopen voor 
Gemeenteraad en Kamer echter nu tegelijkertijd en bij niet
verkiezing in de Tweede Kamer zou dat betekenen dat ik namens 
D66 geen vertegenwoordigende functie kan vervullen en dat vind 
ik jammer. In de afdeling heb ik mijn prioriteitskeuze voor de 
Tweede Kamer duidelijk gemaakt. 
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kandidaatnummer 127 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

Roethof, G. 
Guikje 
Den Haag 
03.12.1956 
Herengracht 268 
1016 BW Amsterdam 
020 - 6220906 

8. gymnasium A 
9. parlementair journalist 

10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. 
14. 

kunst, media en de grote politieke lijn 
Amsterdam 

15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 12 
20. Opgegroeid na de jaren zestig, werd ik aanvankelijk meer in 

culturele dan in politieke richting getrokken. De spirituele revolutie 
-die ondermeer in de oprichting van D66 heeft geresulteerd- had 
al plaats gevonden, toen ik mijn studierichting moest bepalen. Op 
dat moment lagen de uitdagingen op het vlak van de kunst en 
niet in het domein van de politiek. Na een opleiding aan de 
Amsterdamse Theaterschool heb ik acht jaar gewerkt als actrice. 
In 1986 besloot ik mijn mogelijkheden te verruimen en ben ik 
redactiewerk gaan doen bij verscheidene radio- en 
televisieprogramma's. Bovendien ging ik schrijven voor de 
Haagse Post. Het toneel, en daarna de radio en de opiniepers 
bleken voor mij goede kanalen te zijn om mijn engagement te 
uiten. Zulke open lijnen met de samenleving boden de politieke 
partijen niet. 
Als parlementair redacteur van De Groene Amsterdammer, de 
VARA-radio en HP/De Tijd heb ik de afgelopen vijf jaar op het 
Binnenhof gewerkt. In deze periode kon ik mij uiteraard niet 
partijpolitiek profileren. De reden dat ik mijn positie als kritisch 
buitenstaander wil opgeven, heeft te maken met de grote risico's 
die in de jaren negentig op de loer liggen. Wanneer het er echt 
om gaat spannen, denk ik aan de instabiliteit in Oost-Europa, de 
onzekere staat van onze eigen economie, de migratiestromen ten 
gevolge van de mondiale krachtsverhoudingen en opkomend 
rascisme in West-Europa, kan met niet langer aan de kant 
blijven staan. 
Mijn keus voor D66 is gebaseerd op de volgende analyse. De 
politieke tegenstelling tussen links en rechts heeft sinds 1989 
afgedaan. Ik zou ook niet weten of je het conservatief of 
progressief moet noemen als iemand voorstelt de verzorgingstaat 
af te slanken. Veel belangrijker dan die suggestie van dynamiek 
is de vraag naar de legitimiteit van de overheid. Wat moet de 
staat doen en wat mag hij niet? Leden van D66 laten zich niet in 
het keurslijf van de collectiviteit persen. En aan praktische, 
redelijke, flexibele en vindingrijke oplossingen bestaat in 
onzekere tijden een grote behoefte. 

kandidaatnummer 128 

1. Romme, M.M. 
2. Maartja 
3. St. Michielsgestel 
4. 09. 08. 1959 
5. Bloemendaalseweg 244 # 5, (vanaf 

1 oktober) 
6. 2051 GN Overveen 
7. 023 - 253285 (per 01.11.1993), 

04970 - 12701 (tot 01.11.1993) 
8. doctoraal Nederlands Recht, 

masters degree Cambridge 
9. vanaf februari 1992: projectmedewerker Wiardi Beekman 

Stichting 
10. geen 
11. geen 

12. 1991-1992: Wereldbank, milieuconsuHant Afrika divisie (AFSCO) 
1990-1991: Volkskrant, redacteur buitenland (spec. Lat. Amerika) 
1989-1990: NRC Handelsblad: redacteur internationale economie 
1986-1989: de Brauw en Westbroek, advocaat, lid sectie Alg. 
Praktijk 
1985-1986: EG-commissie, directoraat generaal Mededinging: 
lid taskforce octrooilicentie-overeenkomsten 
1980-1983: Universiteit Groningen, student-assistent staatsrecht 
en Romeins recht 
vanaf juli 1993: Stichting Reinwater, bestuurslid, portefeuille 
juridische zaken 
juni 1992: AD M-19 (Colombiaanse oppositiepartij), adviseur 
juni 1992: UNPO-vertegenwoordiger bij UNCED~conferentie in 
Rio de Janeiro 
1984-1985: Ver. voor Vluchtelingenwerk Nederland, juridisch 
medewerker 
1984-1985: Amnesty International, voorzitter van de 
Beroepsgroep Juristen 

13. milieu, ontwikkelingssamenwerking 
14. Noord-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 14 
20. Graag wil ik mij verkiesbaar stellen voor lidmaatschap van de 

Tweede Kamer met als specialisatie "milieu" of liever "duurzame 
ontwikkeling". Van het immense belang daarvan ben ik overtuigd 
en ik ben graag bereid met volle inzet te werken aan beleid dat 
"duurzaamheid" naderbij brengt. 
Na enkele jaren advocatuur en een periode in de journalistlek 
ben ik werkzaam geweest bij de Wereldbank in Washington. Ik 
was daar betrokken bij de ontwikkeling van milieustrategieen voor 
enkele landen in Afrika. De afgelopen jaren heb ik me bij de 
Wiardi Beekman Stichting op politiek wetenschappelijk niveau 
beziggehouden met de nationale "ecologisering van het 
belastingstelsel" (het integreren van het stelsel van 
belastingheffing in het milieubeleid en het gebruik van 
belastingheffing als instrument voor milieubeleid) en met 
internationaal C02-beleid. Beide onderwerpen behoren tot de 
kern van een evenwichtig milieubeleid en tot de kern van 
"duruzame ontwikkeling". 
"Duurzame ontwikkelng" heeft vele aspecten. De problemen zijn 
groot, de dilemma's enorm. Door mijn werkervaring, door 
deelname aan de grote conferentie voor milieu en ontwikkeling in 
juni 1992 in Rio de Janeiro en door de schier eindeloze reeks 
gesprekken over milieuproblematiek met vertegenwoordigers van 
landen uit het Zuiden meen ik een degelijk inzicht in de 
verschillende aspecten van de problematiek van "duurzame 
ontwikkeling" te hebben verworven. 
Het werk voor de Wiardi Beekman Stichting was een_ baan, de 
inhoud van het werk een overtuiging. Die overtuiging wil ik graag 
als parlementarier voor D66 verder vorm geven. 

kandidaatnummer 129 

1. Rookmaker, D. 
2. Dorien 
3. Petten, gemeente Zijpe (NH) 
4. 30.07.1964 
5. Van Ketnich Verschuurlaan 9 
6. 9721 SB Groningen 
7. 050 - 260601 
8. bestuur en beleid in intern. 

organisaties (RU), universitair 
9. moeder, (beginnend) ondernemer 

10. geen 
11. geen 
12. 1990 - 1991 : secretaresse Peuterspeelzaal 

1991 - 1992: voorzitter Peuterspeelzaal 
13. EG-beleid, buitenlandse zaken, ontwikkelingssamenwerking, 

ec./soc. beleid 
14. geen bijzondere voorkeur 
15. nee 
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16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 53 
20. Dorien Rookmaker is negenentwintig jaar. Ze is moeder van een 

zoon van acht jaar en een dochter van vier. Na haar atheneum
b, studeerde ze Politicologie in Leiden en Bestuur en Beleid in 
Internationale Organisatie in Groningen aan de Rijks Universiteit. 
Zij onderzoekt internationale betrekkingen in de ruimste zin van 
het woord (handelsbetrekkingen, ontwikkelingsrelaties en politieke 
verhoudingen). Momenteel onderzoekt zij (free-lance) de 
mogelijkheden voor uitbreiding van kleinschalige Surinaamse 
export naar de EG-landen. Het buitenlands beleid en het 
minderhedenbeleid hebben haar speciale interesse, toch 
beschouwt ze zichzelf als een generaliste. 

kandidaatnummer 130 

1. Scheltema- de Nie, 0. 
2. Olga 
3. Rotterdam 
4. 11.06.1939 
5. Zeemanweg 3 
6. 9752 NZ Haren 
7. 050 - 345385 of 070 - 3551569 
8. juriste 
9. lid Tweede Kamer der Staten 

Generaal 
10. vanaf 1989: lid Tweede Kamer 

vanaf 1991: lid bestuursdersvereniging 
11. 1985 - 1989: vice-voorzitter 066 

1986: wnd. voorzitter 
1970 -1972: raadslid/fractievoorzitter Leidschendam 
1974 - 1978: wethouder Haren 
1978 - 1985: raadslid/fractievoorzitter Haren 

12. vanaf 1979: lid ambtenarengerecht 
vanaf 1987: bestuurslid Maarten Altena ensemble 

13. staatsrecht, binnenlands bestuur, justitie, sociale 
zekerheid/bijstand 

14. Groningen of Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Ruim vier jaar in de Kamer en ik vind het nog steeds leuk. 

Daarom zou ik ook graag de volgende rit meemaken. Alleen al op 
mijn terrein van het staatsrecht, binnenlandse zaken, ambtenaren 
en de bijstand is nog heel veel te doen, zoals bij voorbeeld de 
vele reorganisaties (rijksoverheid, gemeenten, regio's en 
provincies) die op stapel staan. Ik verheug me er nu al op met de 
steun van veel kiezers en een grotere fractie te trachten de zeer 
wezenlijke ideeën van ons ten aanzien van de democratie en het 
meer rechtstreeks betrekken van de burgers ten uitvoer te 
brengen. Een verbetering van de wisselwerking tussen politiek en 
maatschappij is immers uitermate belangrijk voor het herstel van 
het vertrouwen in de politiek. 
Daarnaast gaat de bijstand mij bijzonder aan het hart. 
Ik vind dat we als 066-ers niet moeten meehuilen met de wolven 
in het bos, maar dat we er voor moeten zorgen dat er voor 
minder fraudegevoelige regels, betere controle en een actief 
beleid gericht op arbeidsparticipatie een verantwoord sociaal 
vangnet kan blijven bestaan voor mensen die daarop zijn 
aangewezen. 

kandidaatnummer 131 

1. Schimmel, A.J. 
2. Arthie 
3. Den Haag 
4. 02.03.1953 
5. Herengracht 313 (na 10 december Keizersgracht 57a) 
6. 1 016 HV Amsterdam 

7. 020 - S273227 (na 10 december 
020 - 6275165) 

8. R.U.L. politicologie 
9. lid Tweede Kamer 066 
1 0. lid Tweede Kamer 
11. 1978 - 1985: directeur PSVI 

1984 - 1988: lid/vice-voorzitter AR 
1987 - 1989: lid provinciale staten 
Zuid Holland 

12. vanaf 1990: lid bestuur Stichting 
Kinderopvang Humanitas 
vanaf 1990: lid bestuur Stichting 
Kwaliteit Kinderopvang 

13. sociale zekerheid, werkgelegenheid, 
milieu 

14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. De afgelopen jaren heb ik me in de Tweede Kamer ingezet voor 

de sociale zekerheid (o.a. WAO, Ziektewet en arbeidsmarkt) en 
milieu (o.a. bodem, afval en handhaving). Ook heb ik in de 
commissie Buurmeijer (parlementaire enquête uitvoering sociale 
zekerheid) gezeten. 
Zoals bekend heeft onze sociale zekerheid steeds onder vuur 
gelegen. Dat zal voorlopig zo blijven. 
066 zal in deze politieke discussie een duidelijke stem moeten 
laten horen voor een rechtvaardig, sober stelsel. Een stelsel waar 
arbeidsparticipatie voorop staat. Wie echt niet meer kan werken, 
moet op een fatsoenlijke uitkering kunnen rekenen. 
Daarvoor wil ik me graag inzetten. 
Er kan nog heel wat aan het stelsel verbeterd worden. De wetten, 
uitvoering en verantwoordelijkheden in de sociale zekerheid 
moeten daarbij in onderlinge samenhang bekeken worden. 
Regels kunnen eenvoudiger en minder bureaucratisch. 
Uitvoerders moeten zich inzetten voor een zo kort mogelijke 
afhankelijkheid van een uitkering en moeten controleerbaar zijn. 
De maatregelen die zijn getroffen om langdurig werkzoekenden 
aan het werk te helpen zijn ook nog te ingewikkeld. De budgetten 
moeten blijven maar er moet gewerkt worden aan het 
verminderen van Haagse regelzucht. 
Ook in het milieubeleid is voorkomen beter dan genezen. Er 
wordt ove' het milieu wel veel gepraat, maar er gebeurt nog te 
weinig. Ondanks al dat gepraat lijkt het milieubeleid zijn politieke 
prioriteit te gaan verliezen. Daar wil ik voor waken. Het succes 
van milieubeleid moet niet afgemeten worden aan de dikte van 
nota's maar aan de bereikte resultaten. De mate van concrete 
verbeteringen in het milieu moet, ook op korte termijn, toetssteen 
zijn voor de wetten, convenanten, budgetten en subsidies. 

kandidaatnummer 132 

1. Schoot, J.L. 
2. Jeroen 
3. Amsterdam 
4. 26.12.1950 
5. leplaan 21 
6. 2565 LC Den Haag 
7. 070 - 3636322 
8. doctoraal geografie RU Utrecht 
9. docent organisatiekunde, 

onderzoeksadviseur 
10. vanaf juli 1990: secretaris SWB

bestuur 
vanaf november 1989: lid afdelingsbestuur Den Haag 

11. maart 1990 - juni 1990: directeur SWB a.i. 
12. vanaf 1992: lid begeleidingscollege soc. en cult. planbureau 
13. economie, gezondheidszorg, Europees beleid, openbaar bestuur 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Den Haag (onverkiesbaar) 
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18. nee 
19. 41 

20. Als secretaris van de SWB werkte ik de afgelopen jaren aan het 
bij elkaar brengen van mensen die door een combinatie van 
kennis en enthousiasme, energie staken in het inhoudelijk debat 
in de partij. Vanuit een vergelijkbaar doel nam ik deel aan het 
werk van de HB-commissie "Congres Nieuwe Stijl". 
Ook voor de nieuwe Tweede Kamer-fractie vind ik de confronta
tie met ideeën en analyses essentieel, zeker wanneer deze 
afkomstig zijn van buiten het Binnenhof. 
Verder betekent praktische politiek vooral: conclusies trekken uit 
wat maatschappelijk nodig is in nauwe verbinding met de inbreng 
van D66. Het verwerven van steun bij anderen hoort daartoe. 
Ook 066 kan het niet alleen. 
De verschillen tussen de grote partijen zijn de laatste jaren niet 
markant en de pretenties van het politieke bedrijf zijn 
omlaaggeschroefd. 
Maar dit mag er niet toe leiden dat het onverschillig wordt of je 
stemt en op wiel 
Maatschappelijk ongenoegen wordt dan een gemakkelijke buit 
voor reactionaire lijsten. Alleen al daarom vind ik het cruciaal dat 
de Tweede Kamerfractie veel werk maakt van een heldere 
politieke stellingname. 
Door mijn achtergrond als resp, onderzoeker, stafmedewerker bij 
de SER, docent en adviseur, ben ik met sommige onderwerpen 
wat specifieker vertrouwd. 
* Uitgaand van duurzame ontwikkeling wordt van 066 de 

komende jaren meer gevraagd op sociaal-economisch vlak. 
Van werkgelegenheidspolitiek, scholing en technologie, tot aan 
sociale zekerheid. 

* In de gezondheidszorg is de beleidsdiscussie losgeraakt van 
de relatie patiënt-verzorger. Deze relatie verdient (weer) een 
centrale plaats. 

* Als burger het bestuur direct en met effect aanspreken. Dat 
kan het best bij verdergaande decentralisatie. Intussen moet 
vermeden worden dat regiovorming leidt tot méér bestuur en 
onduidelijkheid in plaats van minder. 

Een grotere fractie met een gevarieerd profiel aan ervaringen, 
betekent nieuwe kansen om de doeleinden van D66 concreet te 
maken. Langs die lijn wil ik in de D66-fractie aan het werk. 

kandidaatnummer 133 

1. Sluiter, M.M. 
2. Mimy 
3. Amsterdam 
4. 29.05.1962 
5. Crynssenstraat 60 111 
6. 1 058 XZ Amsterdam 
7. 020 - 6833777 
8. gymnasium B, propedeuse Rechten, 

doctoraal Letteren 
9. eindfase doctoraal, 

redacteur/uitgever "Manxchains" 
10. vanaf 1990: raadslid stadsdeel De Baarsjes, Amsterdam 

vanaf 1992: fungerend fractievoorzitter stadsdeel De Baarsjes 
Amsterdam 
vanaf 1990: coördinator 066-stadsdeelraadsfractie-overleg 
Amsterdam 
vanaf 1992: lid adviesraad 
vanaf 1993: lid programmacommissie De Baarsjes 
vanaf 1993: lid verkiezingscommissie Westarpark 

11. 1979 - 1981: contactpersoon Plantagebuurt 
1984 - 1987: penningmeester Jonge Democraten Regio Groot
Amsterdam 
1980 - 1982: lid werkgroep onderwijs Amsterdam 
1989 - 1990: campagneleider raadsverkiezingen De Baarsjes 

12. vanaf 1986: redacteur Mundikat Magazine 
1988 - 1990: secretaris MCC 

13. volkshuisvesting, ruimtelijke ordening en milieu 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. tweede plaats deelraad 'De Baarsjes', Amsterdam 1990 

tweede plaats adviesraad Noord Holland 1991 

18. stadsdeelraadsverkiezingen 'De Baarsjes', Amsterdam 1994 
19. 35 
20. Als jonge vrouw met ideeën en visie en al lang bij 066 vind ik het 

nuttig om mee vorm te geven aan onze democratie. Als je vindt 
dat zaken niet goed gaan en je denkt dat je dingen kunt helpen 
verbeteren moet je dat ook gaan doen. En als je daar de inzet, 
tijd en ervaring voor hebt om het goed te kunnen moet je er ook 
aan beginnen. 
Sinds dertien jaar ben ik lid van D66. Omdat ik vind dat regels er 
zijn om mensen te dienen en niet andersom. Omdat ik het nuttig 
vind om mee te denken en beslissen over een toekomst waarin 
zoveel mogelijk mensen meedoen in een goed en toegankelijk 
ingerichte maatschappij. Omdat ik me zorgen maak over onze 
leefomgeving, het aangetaste milieu en het nog steeds bestaande 
gebrek aan gelijkwaardigheid voor veel groepen en mensen. 
Sinds drie en een halfjaar ben ik raadslid voor 066 in een van de 
moeilijkste stukken grote stad van Nederland. De Baarsjes in 
Amsterdam, waar 40.000 mensen samenleven. Door dit 
raadswerk heb ik een goed inzicht gekregen in veel problemen 
en merk dan dat er een aantal wensen blijft over het inrichten van 
de maatschappij die uitstijgen boven het stadsniveau. 
Ik zou het daarom bijzonder prettig vinden om die opgedane 
kennis, mijn persoonlijke inzet en motivatie én een nuchter 
relativeringsvermogen in te brengen in de Tweede kamer. Ik zou 
graag ook mijn ervaring met het samenwerken in een fractie 
meenemen. Om voor en namens D66 iets goeds bij te dragen 
aan onze samenleving. 
Als u mij kiest dan kiest u voor iemand die met de nodige humor 
toch serieus, intelligent en vasthoudend een debat wint. Niet om 
het winneo, maar om de inhoud. 

kandidaatnummer 134 

1. Span, H.L.M. 
2. Harry 
3. Oasterbeek 
4. 05.01.1944 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

Bergdijk 22 
5721 WH Asten 
04936 - 93340 
doctoraal bedrijfseconomie 
docent 

1 0. vanaf 1990: fractievoorzitter D66 
gemeenteraad 

11. 1986 - 1990: bestuurslid D66 afdeling Asten 
12. geen 
13. ruimtelijke ordening, milieu, financiën 
14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. ja 
18. nee 
19. 66 
20. Waarom stel ik mij kandidaat voor D66 in de Tweede Kamer? 

Mijn kandidatuur voor de tweede Kamer wordt voor een belangrijk 
deel ingegeven door de behoefte die ik voel om een wezenlijke 
bijdrage te leveren aan de profilering van D66 in breder verband. 
Na acht jaar gemeenteraadswerk, de laatste jaren als 
fractievoorzitter, lijkt mij de stap naar de landelijke politiek een 
uitdaging, die ik niet uit de weg wil gaan. 
Ik heb ervaring opgedaan op het gebied van ruimtelijke ordening, 
milieu, welzijn, financiën. Ook heb ik mede de lijnen uitgezet naar 
de landelijke politiek via werkbezoeken van landelijke politici aan 
de gemeente Asten dat mede beheerder is van het schitterdende 
natuurreservaat "De Groote Peel". 
Als D66'er grijp je de gelegenheid aan om het milieubelang in 
concrete situaties ook daadwerkelijk te ·laten prevaleren boven 
het agrarisch belang. Alles goed onderbouwd en op grond van 
argumenten. 
Het is belangrijk dat Brabant ook in de Tweede Kamerfractie van 
D66 vertegenwoordigd wordt. Ook dit is een motief om mij 
kandidaat te stellen. 
Als regionaal ontwikkelingseconoom heb ik vijf jaar op de 
Nederlandse Antillen gewerkt. Ik heb daar ervaring opgedaan in 
het hanteren van de marges tussen beleidsvoorbereiding en de 
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politiek. Niet via kennis alleen maar vooral op het 
communicatieve vlak kunnen zaken in gang gezet worden. 
Daarbij is het van belang dat D66-standpunten helder 
gepresenteerd worden. Ik wil mij volledig voor 066 inzetten ook in 
landelijk opzicht. 
066 is sinds mijn studietijd de enige echte politieke liefde. 
Weliswaar kent ook 066 zijn ups en downs zo heb ik ervaren 
maar steeds was er weer die verfris-sende wind en die 
bruisende vitaliteit. Ik wil de D66-visie ook landelijk mede 
gestalte geven en op een uitnodigende manier naar de burger 
uitdragen. 

kandidaatnummer 135 

1. Steen, T.W. van der 
2. Ton 
3. Rotterdam 
4. 19. 11 .1954 
5. Boerhaavestraat 399 
6. 3132 RD Vlaardingen 
7. 010 - 4348711 (t/m eind december) 
8. doctoraal rechten, eerste graads 

economie 
9. Wethouder Stadsontwikkeling, 

Volkshuisvesting, Inspraak 
10. vanaf mei 1990: wethouder SO, VH, participatie 
11. 1981 - 1987: voorzitter afdeling 066 
12. 1981 - 1987: leraar economie I en 11 

1988 - 1990: coördinator volkshuisvesting 
1984 - 1990: voorzitter sportvereniging 
lid projectcommissie Vinex OOR 
vicevoorzitter RVC Rijnmond 

13. volkshuisvesting C.A., regiovorming, economische zaken, 
financiën, defensie, onderwijs 

14. RotterdamfRijnmond of Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Europees Parlement, Gemeenteraad 
18. Gemeenteraad 
19. 33 
20. Een grotere D66-fractie zal de dogma's van de gevestigde 

partijen moeten doorbreken en de bestuurlijke vernieuwing sterk 
kunnen stimuleren. 
De Rijnmondregio, als mainport, zal veel aandacht moeten 
krijgen. Wellicht dat de voorzitter gekozen kan worden als leider 
van een dagelijks bestuur, dat niet behoeft te worden gekozen uit 
het algemeen bestuur. 
De bestuurlijke vernieuwing zal eventueel aan kunnen sluiten bij 
de decentralisatieplannen van de overheid. Dit vergt een 
cultuuromslag die tot delegatiedemocratie dient te leiden. 
Delegatiedemocratie gaat veel verder dan sociale vernieuwing en 
decentralisatie van overheidstaken. 
De verantwoordelijkheid van burgers, bedrijfsleven en tal van 
andere maatschappelijke groeperingen zal moeten worden 
vergroot. In tal van overlegsituaties kunnen zij adviseren en 
trachten de beleidsvorming te beïnvloeden. 
Uitgangspunt moet zijn een uitgedunde overheid, die de 'burger' 
serieus neemt en de echte prioriteiten beter oppakt, waarbij de 
vangnetfunctie voor bepaalde groepen in de samenleving 
gehandhaafd blijft. 
De decentralisatie van taken van het ministerie van VROM is in 
volle gang. De wijze waarop dat beleid wordt gevoerd, met grote 
bezuinigingen, baart mij grote zorgen. De nota Vinex en de 
Trendbrief geven aan dat er extra veel gebouwd moet worden en 
de doorstroming bevorderd moet worden, terwijl de geldkraan 
steeds verder dicht gaat. In het westen van het land zijn er op 
korte termijn te weinig (vaak dure) lokaties beschikbaar. 
Ook de gevolgen van de verlaging van de 
stadsvernieuwingssubsidie zijn verontrustend voor de nieuwe 
probleemwijken uit de jaren 50. 066 zal zich moeten inzetten 
voor een verantwoorde terugdringing van de objectsubsidies, 
opdat de subjectsubsidies voor hen die het werkelijk nodig 
hebben, behouden kunnen blijven. Een nieuw beleid om de 
voorraad woningen beter in stand te kunnen houden en uit te 

breiden is nodig. Dit kan ontstaan door het bevorderen van meer 
flexibele eigendomsvormen en variaties in de te bouwen huizen. 
Nieuwe tijden, nieuwe problemen: 066 bezit de creativiteit daar 
oplossingen voor te vinden. 
Ik heb de ambitie, als inwoner van de regio Rijnmond, om daar 
een bijdrage aan te leveren. 

kandidaatnummer 136 

1. 
2. 

Stroobach, T. 
Tom 

3. Amsterdam 
04.02.1952 4. 

5. Karveel 05-06 
6. 8231 AD Lelystad 
7. 03200 - 49481 
8. MO-A Engels, MO I en 11 

geschiedenis, maatschappijleer 
9. leraar 

10. vanaf mei 1990: gemeenteraadslid 
11. mei 1990 - maart 1993: wethouder 
12. vanaf januari 1991: vice-voorzitter IJsselmaar Ziekenhuizen 

vanaf januari 1991: bestuurslid Nieuwland Poldermuseum 
vanaf juli 1990: bestuurslid Stg. Orthopedagogisch Centrum 
IJsselmaarpolders 
vanaf mei 1993: voorzitter lokale omroepvereniging Lelystad 
vanaf juli 1993: bestuurslid Stg. Provinciaal Steunpunt 
Volwassenen Educatie 
vanaf mei 1990: bestuurslid Stg. Langdurig Zieke Kinderen 

13. financiën 
14. Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. Gemeenteraad Lelystad 
18. Gemeenteraad Lelystad 
19. 70 
20. Waarom stelt iemand zich kandidaat en waarom voor 066? 

Wat maakt deze partij zo anders dan andere politieke partijen en 
waarom is het dan toch mogelijk dat 066 niet de revolutie predikt 
en binnen het huidige politieke bestel blijft? Is dat omdat 066 niet 
dogmatisch is en geen pasklare antwoorden heeft vanuit het 
verleden; niet fundamentalistisch is georiënteerd? Of is dat omdat 
066-ers vanuit een andere houding, een andere mentaliteit, 
politiek bedrijven? Dat zij revisionistische inslag hebben en dat zij 
zoeken naar het gemeenschappelijke, dat zij mensen respecteren 
en het anders zijn benuttien om op te plussen in plaaats van de 
confrontatie aan te gaan en te egotrippen. Tenslotte kan 
vernieuwing bedreigend zijn en is er tijd nodig om ideeën 
aanvaard te krijgen. 
Wat het ook is, voor zo'n partij stel ik me graag kandidaat. 
Vanuit mijn ervaring als wethouder en vanuit de ervaring die ik 
heb opgedaan in diverse andere bestuurlijke functies zou ik me 
zeer gaarne willen inzetten om voor 066 politiek te bedrijven en 
daarmee als vanzelfsprekend ook het gedachtengoed uit te 
dragen. Vanuit de zo juist genoemde functies heb ik, hoewel 
generalistisch van aard, een bijzondere belangstelling voor 
Financiën ontwikkeld. Het is mij gebleken dat beslissingen over 
financiën vaak met een pennestreek worden afgedaan zonder dat 
het onderwerp voldoende is uitgekristalliseerd; danwel dat 
uitsluitend word1 gekeken naar de hoogte van de bedragen en 
dat van daaruit (politieke) opvatting richtinggevend is. Daarnaast 
heb ik belangstelling voor sociaal-economische vraagstukken en 
onderwijs. 
Ik vraag me af of de vaak geopperde wijsheid dat de politieke 
marge's smal zijn wel juist is. In de wijze waarop je politiek 
bedrijft zit in ieder geval voldoende ruimte. Ruimte die ik graag 
mede zou willen invullen. 
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kandidaatnummer 137 

1. Teegelaar, D. 
2. Dick 
3. Rotterdam 
4. 27 september 1940 
5. Mercuriusstraat 18 
6. 3204 BM Spijkenisse 
7. 01880 - 14545 
8. Handelsavondschool Commerciële 

Economie en Marketing 
RingRotterdam Repetitoren 

9. ambtenaar 
10. vanaf 1986: gemeenteraadslid 

vanaf 1992: bestuurslid PSVI 
11. 1978 - 1986: Rijnmondraadslid 

1984 - 1990: adviesraadslid 
12. vanaf 1986: bestuurslid kunstgalerie 

vanaf 1982: bestuurslid Volksuniversiteit 
vanaf 1980: bestuurslid Snijpunt (architectuur) 

13. ruimtelijke ordening, volkshuisvesting, verkeer en vervoer, 
economie 

14. Rijnmond 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. gemeenteraad 
19. 42 
20. Mijn politieke ervaring: tweemaal acht jaar lid van de 

gemeenteraad van Spijkenisse, in de tussenliggende periode acht 
jaar Rijnmondraadslid; voor beide organen de functie van 
lijsttrekker, fractievoorzitter vervuld en verdeeld over de 
verschillende raadsperiaden totaal acht jaar wethouder (onder 
meer belast met de portefeuilles ruimtelijke ordening, 
economische ontwikkeling, financiën) in de groeikern Spijkenisse; 

alsmede mijn werkervaring: vijftien jaar bedrijfsleven (transport en 
distributie sector) alsmede vijftien jaar ambtelijke ervaring bij de 
gemeente Rotterdam in verschillende functies (onder meer als 
hoofd Voorlichting sector Ruimtelijke Ordening, Stadvernieuwing 
en Volkshuisvesting) vormen mijn basis voor een zeer breed 
overzicht en een generalistische instelling. 
Oplossingen zoeken door op creatieve wijze om te gaan met de 
maatschappelijke problemen en met politieke ideeën en 
suggesties uit eigen achterban en samenleving vind ik het 
belangrijkste kenmerk voor D66 politiek. 
Geen verstarring, geen dogma's. Frisse, heldere en vooral 
vernieuwings gezinde politiek daar is grote behoefte aan. 
Effectieve bestuurlijke maatregelen gericht op het doel met 
voorkomen van nieuwe en beperken van bestaande 
bureaucratieën. 
Ik wil daaraan de komende vier jaar als lid van de D66-fractie in 
de Tweede Kamer graag een actieve en creatieve bijdrage 
leveren. 
Dat kan ik alleen met Uw steun en Uw stem!! 

kandidaatnummer 138 

1. Tommel, D.K.J. 
2. Dick 
3. Amersfoort 
4. 18.04.1942 
5. Kruisweg 4 
6. 3784 DO Soest 
7. 02155 - 27142 
8. universiteit (chemie) 
9. lid van de Tweede Kamer 

10. vanaf 1981: lid van de Tweede 
Kamer 
vanaf 1989: bestuur SWB (lid) 

11. 1977 - 1977: lid van het bestuur afd. Roden-Norg 
1977 - 1978: secretaris regiobestuur Drenthe 
1978 - 1981: lid Provinciale Staten van Drenthe 

12. vanaf 1993: voorzitter KNSB (schaakbond) 

vanaf 1991: voorzitter bestuur SOS-Wereldhandel 
vanaf 1986: voorzitter stichting Grasduinen 
vanaf 1983: lid redactie 'Geluid' 
vanaf 1986: lid redactie-adviesraad 'Lucht' 

13. ontwikkelingssamenwerking, economische zaken, milieu, verkeer 
en waterstaat 

14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. nee 

kandidaatnummer 139 

1. Tuik, R. 
2. Rudy 
3. Hengelo (0) 
4. 21.06.1963 
5. Rijksweg Centrum 51 
6. 6161 EC Geleen 
7. 046 - 740154 
8. HTS - chemische technologie 
9. researchmedewerker bij DSM 

10. vanaf 1989: voorzitter afdeling 
Geleen 
vanaf december 1992: lid adviesraad 

11. geen 
12. vanaf 1990: act. lid Amnesty International (gr. 290) 
13. milieu, industrie- en wetenschapsbeleid, gezondheidszorg 
14. Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. Gemeenteraad Geleen 
19. 69 
20. Begin 1989 werd ik lid van D66. Als voorzitter van de afdeling 

Geleen mocht ik inmiddels -temidden van de euforie bij de 
gemeenteraadsverkiezingen 1990- een verkiezingsnederlaag 
meemaken. Na daardoor vier jaar de lokale politiek van de zijlijn 
te hebben moeten volgen, verwachten we in 1994 één of twee 
raadszetels. Vervolgens lopen ook mijn termijnen als voorzitter 
ten einde. 
Sinds eind 1992 heb ik er een inspiratie bijgekregen als lid van 
de AdviesRaad van D66. Door dit lidmaatschap is mijn indruk 
bevestigd dat landelijke vraagstukken mij persoonlijk meer 
interesseren, dan die op lokaal niveau. Vandaar dat ik op 
landelijk niveau aan de besluitvorming wens deel te nemen. 
Een voorkeur voor beleidsterreinen heb ik niet. Alle 
beleidsgebieden zijn erg interessant, maar alleen op gebieden 
waar je thuis bent zie je dat interessante eerder. Wordt echter 
een voorkeur voor beleidsgebieden gevraagd, dan is het logisch 
om te starten met terreinen die aansluiten bij mijn achtergrond; 
daarbij denk ik aan gebieden waar onderzoek en techniek een 
sterk raakvlak met de maatschappij hebben, zoals milieu, 
industrie- en wetenschapsbeleid of gezondheidszorg. 
Maar ik wil niet uitsluitend oog hebben voor het functioneren van 
onderzoek en techniek in de maatschappij. Ook wil ik als 
democraat oog hebben voor het functioneren van politiek (zonder 
lidwoord!) in de maatschappij. 
Dienstbaar zijn, met daadkracht. Hard werken om een 
programma te verwezenlijken, met als beloning een panorama 
aan indrukken. 
Tenslotte hoop ik, dat een plaats op de kieslijst en een eventuele 
verkiezing kunnen bijdragen tot de noodzakelijke doorbraak van 
D66 in Limburg. 
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kandidaatnummer 140 

1. Tütüncü. M. 
2. Mehmet 
3. Kazimkarabekir, Turkije 
4. 21.09.1962 
5. Brabantlaan 26 
6. 2101 SG Heemstede 
7. 023 - 292883 
8. (fiscale-) economie Universitair 
9. inspecteur belastingdienst 

10. lid 
11. geen 
12. vanaf 1993: secretaris Ned. Turkse Raad 

vanaf 1991 : voorziltter vriendschapsvereniging Nederland 
Centraal Azië (S.O.T.A.) 

13. financiën, buitenlandse zaken, minderheden 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 31 
20. Stel mij kandidaat om een persoonlijke inbreng te hebben bij 

onderwerpen die samenhangen met mijn beroep en afkomst. Ik 
denk dat met name door het ontbreken van fiscale specialisten 
binnen D66-fractie in de Tweede Kamer het voor 066 moeilijk 
maakt om initiatieven te ondernemen c.q. het voortouw te nemen 
voor de belangen van individuen en maatschappij. Zeker in een 
wetgeving waar het zelfs voor specialisten heel moeilijk is om de 
ontwikkelingen te volgen, denk ik dat een fiscale specialist zeker 
de fractie van pas kan komen. 
Partij heeft weinig aandacht besteed voor de emancipatorische 
belangen van allochtonen in Nederland. Ik denk dat de partij aan 
groeiend aantal allochtonen een kans moet geven om hun 
belangen door een vertegenwoordiger uit hun midden te 
verdedigen. 

kandidaatnummer 141 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

Veer, P.K. ter 
Pieter 
Zuidhorn 
22.12.1944 
Kallerijweg 22 
9795 PM Woliersurn 
05902-3570 

8. Landbouwhogeschool Wageningen 
9. melkveehouder 

10. vanaf september 1989: Tweede 
Kamerlid 

11. mei 1981 - september 1982: Tweede Kamerlid 
12. vanaf 1992: voorzitter Stg. Otterstation 

vanaf 1986: bestuurslid Ver. Volksvermaken Woliersurn 
13. landbouw, defensie, economische zaken 
14. Noorden des lands 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Na de nu bijna afgesloten vier jaar Kamerlidmaatschap wil ik 

graag kandideren voor een verlenging van de contracttijd. 
Een contract tussen de leden van 066, de kiezers en mijzelf. Een 
contract omtrent het verwoorden van de politieke boodschap van 
066. Ik heb het een voorrrecht gevonden om te mogen werken in 
deze fractie van 12, met woordvoerderschappen voor landbouw, 
defensie en midden- en kleinbedrijf. 
De totale ommekeer in de veiligheidssituatie in 1989 bracht met 
zich mee dat we moesten zoeken naar de nieuwe prioriteiten in 
vrede- en veiligheidsbeleid. In het Europees landbouwbeleid 
moeten we blijven ijveren om overschotproduktie en 
exportsubsidies terug te dringen. Voor de komende periode zal 

het zoeken naar evenwicht tussen landbouw, natuur en recreatie 
als gebruikers van groene ruimte veel aandacht opeisen. 
Met veel genoegen heb ik een en ander gedaan dat ik dit zonder 
meer wil voortzetten. Ook kan ik me voorstellen dat in een 
volgende periode de portefeuille economische zaken of 
ontwikkelings-samenwerking mijn deel zou kunnen worden. 

kandidaatnummer 142 

1. Ven, M.P.M. van de 
2. Pauline 
3. Valkenburg-Houthem 
4. 02.01.1956 
5. Keizersgracht 16 
6. 1015 CP Amsterdam 
7. 
8. prop. economie, doctoraal economie 

juni/juli 1994 (universiteit 
Amsterdam) 

9. economisch journaliste 
1 0. vanaf 1991 : lid werkgroep FEZ 

vanaf 1991: lid projectgroep OEIGOS 
11. geen 
12. geen 
13. Sociale en Economische Zaken 
14. 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 15 
20. Pauline van de Ven was verbonden aan de financieel

economische redactie van Trouw en NAG-Handelsblad, 
adviseerde economische televisie- en radioprogramma's, gaf 
lezingen en schreef drie boeken over uiteenlopende economische 
onderwerpen, waaronder "Failliet op Krediet" (met co-auteur 
Pieter Lakeman). Momenteel rondt zij het doctoraal-examen 
economie af aan de Universteil van Amsterdam. Daarnaast is zij 
vaste medewerker van Intermediair en levert zij bijdragen aan 
NAG-Handelsblad, de Volkskrant en Economisch Statistische 
Berichten. 
Binnen 066 was zij actief in de brede werkgroep Financieel 
Economische Zaken en in de projectgroep Oost-Europa/GOS. 
In werk en studie specialiseert zij zich in de volgende, 
onlosmakelijk met elkaar verbonden, terreinen: internationale 
handel, arbeidsecanomie en milieu-economie. 
Van de Ven heeft op dit gebied een aantal eigen ideeën 
ontwikkeld. In de eerste plaats (samen met prof. Paul Vltanyi) 
een oplossing voor het structurele probleem van de 
laaggeschoolde werkloosheid met behulp van een 'variabele 
bonus'. Het betreft een marktgerichte aanpak die weer een 
reguliere markt voor laaggeschoold werk in het leven kan roepen. 
Daarnaast bedacht zij een methode om de economie van Oost
Europa en het GOS te stimuleren en versneld te laten 
overschakelen op schonere produktietechnieken. Dit laatste door 
export-kredietverzekering in te zetten als 
ontwikkelingsinstrument. Zij publiceerde hierover in de Volkskrant, 
NAG-Handelsblad en ESB. 
In november 1992 stemde het congres van 066 in met haar 
voorstel een vergelijkend onderzoek te laten uitvoeren naar het 
effect van enkele werkloosheid bestrijdende maatregelen, 
waaronder de variabele bonus. 
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kandidaatnummer 143 

1. Verbeeck, A.W.A.J. 
2. Stijn 
3. Oploo c.a. 
4. 04.02.1931 
5. Laan Copes van Cattenburch 133 
6. 2585 GA Den Haag 
7. 070 - 3633029 
8. gymnasium A, soc.econ. 

geschiedenis, HBO 
journalistiek/reclame (SRO) 

9. free-lance tekstschrijver, journalist, 
presentator 

10. vanaf 1976: redacteur Democraat 
vanaf 1991: red. Buitenhof Den Haag 
diverse werkgroepen pers en publiciteit/workshops PSVI 

11. auteur diverse plaatselijke verkiezingsprogramma's 
12. geen meer, zie toelichting 
13. onderwijs, volksgezondheid, cultuur 
14. Noord Brabant? geen speciale voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Den Haag 
19. 39 
20. Vanaf het eerste begin lid van de partij (september 1966). heb ik 

nooit een bestuurlijke functie, noch een vertegenwoordigende 
functie vervuld. Een keer (1982) heb ik mij kandidaat gesteld voor 
de gemeenteraad van Utrecht, één keer (1986) voor het 
voorzitterschap van de partij. 
Binnen de partij heb ik mij voortdurend bezig gehouden met 
commentaar op het politieke gebeuren. 
Jarenlang was ik lid van de redactie van Democraat en ben dat 
nu nog. Ik maakte talloze interviews voor mijn rubriek 'Portret van 
een partijganger', schreef daarnaast commentaren en 
congresimpressies. 
In de 'genoegzame' jaren 1980-1982 was ik lid van Rappèl. 
In de 'moeilijke' jaren 1982-1986 schreef ik politiek cabaret en 
bracht dat op congressen en in regio's en afdelingen. 
Ik vervulde jarenlang veel maatschappelijke functies in Utrecht. 
Was onder meer voorzitter van de Stichting Woonwagenwerk, 
voorziltter van de adviesraad voor het voortgezet onderwijs en 
coördinator van de zes gemeentelijke adviesraden voor 
onderwijs. 
Vind het nu tijd worden mijn ervaringen 'te gelde' te maken. 

kandidaatnummer 144 

1. Verbeek, M. 
2. Miehiel 
3. Semarang (lnd.) 
4. 20.06.1956 
5. Bosland 4 
6. 9753 EV Haren 
7. 050 - 343481 
8. HBO NLO economie 
9. docent economie en marketing 

(MBO en HEAO) en tennisleraar 
10. vanaf 1985: raadslid 

vanaf 1986: fractievoorziter gemeenteraad 
vanaf 1993: voorzitter noordelijke bestuurdersvereniging 

11. geen 
12. geen 
13. economische, financiële en sociale zaken en onderwijs 
14. het noorden 
15. nee, er is immers een uitstekende kandidaat 
16. ja 
17. gemeenteraad Haren 
18. Gemeenteraadslid/wethouder in Haren 
19. 68 
20. De komende fase in de levenscyclus van 066 is een zeer 

spannende en daardoor een zeer uitdagende. Zal 066 straks 
regeringsverantwoordelijkheid krijgen en zal 066 dan in staat zijn 

om een solide en fris regeringsbeleid uit te stippelen op basis van 
onze, door zo velen geroemde, heldere en adequate analyses 
van problemen? Daar zou ik graag van dichtbij een bijdrage aan 
leveren. Maar ik ben niet zo ambitieus voor de landelijke politiek 
dat ik mijn betrekkelijke onbekendheid zal proberen op te heffen 
door stad en land af te lopen om mij te presenteren. Wetende dat 
mijn kansen daardoor kleiner worden en nog kleiner bij de 
wetenschap dat er veel relatief bekende kandidaten zijn, stel ik 
mij toch kandidaat. 
De invloed van 066 op de landelijke politiek zal fors stijgen. Niet 
alleen, omdat wij getalsmatig van groot belang worden, maar ook 
omdat er een uitgelezen kans ligt voor 066 om een 
voortrekkersrol te gaan spelen in de discussie over de 
herinrichting van de verzorgingsstaat in een nieuwe economische 
orde. En vervolgens de concrete vertaling daarvan in beleid. 
Ik verbeeld mij dat ik met name op de terreinen van sociale-, 
economische en financiële zaken een zinvolle bijdrage zou 
kunnen leveren. 

kandidaatnummer 145 

1. Versnel- Schmitz, M.M. 
2. Machleid 
3. Bilthoven 
4. 08.09.1940 
5. 
6. 
7. 

Parkstraat 41 
3581 PE Utrecht 
030- 369269 

8. gymnasium. B, cand. hist. 
9. lid Tweede Kamer 

10. vanaf september 1989: lid Tweede 
kamer 

11. 1970 - 1974: gemeenteraad Utrecht 
1982 - 1986: gemeenteraad Utrecht 
1978 - 1979: provinciale staten 
1986 - 1989: voorzitter PSVI 
1975 - 1978: lid Hoofdbestuur 

12. vanaf 1987: lid bestuur Ned. Pho. 
vanaf 1992: lid Raad advies en toezicht Prof. van Winterfonds 
vanaf 1993: voorzitter PaardenKathedraal 

13. ruimtelijke ordening, volkshuisvesting, verkeer en waterstaat, 
cultuur, ontwikkelingssamenwerking 

14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. laatste plaats gemeenteraad Utrecht 
19. n.v.t. 
20. We zullen het nu moeten waarmaken, dat 066 als middelgrote 

partij de verantwoordelijkheid aankan als regeringspartij. 
Daarvoor zullen we ieders inzet en ervaring nodig hebben. 
Daarbij kan van de mijne gebruik gemaakt worden. Ik ben lid 
vanaf het begin. In slechte en goede tijden ben ik actief geweest 
in partij-organisatie en vertegenwoordigende lichamen, zowel in 
de oppositie, als in de coalitie. Als we aan de regering gaan 
deelnemen, zullen we het spanningsveld tussen loyaliteit aan de 
regeringscoalitie en dualiteit van de verhouding parlement
regering zorgvuldig moeten behartigen. Voortdurende contacten 
met de kiezers en de leden zijn voorwaarde om regelmatig 
verantwoording af te leggen en om goed naar hun opvattingen te 
luisteren. 
Een open houding tegenover nieuwe maatschappelijke 
ontwikkelingen moet ons D66-kenmerk blijven. We betuttelen de 
burgers niet, we spreken ze aan op hun eigen 
verantwoordelijkheid, en we zorgen goed voor degenen die 
zichzelf niet kunnen helpen. Dat is een kwestie van beschaving. 
Willen we die beschaving (waar nu eenmaal geld voor nodig is) 
overeind kunnen houden dan is duurzame ontwikkeling van 
economie en ecologie voorwaarde. Ruimtelijke ordening, bouw 
van woningen en bedrijven, nieuwe infrastructuur en ingrepen in 
het landschap zijn daaraan ondergeschikt. Om duurzame 
ontwikkeling veilig te stellen is centraal (en internationaal!) beleid 
onontkoombaar. Verder blijft decentralisatie de hoofdlijn. 
Daarom is goed lokaal bestuur een politiek zwaartepunt voor 
066. Daar wonen de mensen, daar moet in samenhag de 
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omzetting van uitkering naar scholing en werk plaats vinden, daar 
worden degenen die zorg en hulp nodig hebben bij een loket 
bediend en daar bloeit de cultuur in oude en nieuwe vormen. 

kandidaatnummer 146 

1. Vliet, S, van 
2. Stefanie 
3. Amsterdam 
4. 28.02.1967 
5. Apollostraat 28 
6. 1431 WS Aalsmeer 
7. 02977 - 21045 
8. 
9. 

W.O. Europese Studies 
centra manager taleninst. voor 
bedrijfsleven en overheid 

1 0. vanaf 1990: raadslid 
vanaf 1993: fractievoorzitter 

11. 1989 - mei 1990: afdelingsvoorzitter 
12. 1988 - 1989: voorzitter JD Amsterdam 

1987 - 1988: secretaris JD Amsterdam 
1987 - 1988: PA-medewerker studievereniging Europese 
Studies 

13. emancipatie, jongeren, Europa, bestuurlijke (re)organisatie 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Gemeenteraad Aalsmeer 1990-1994 
18. Gemeenteraad Aalsmeer 1994-1998 
19. 27 
20. Als jonge vrouw met ideeën en visie en al lang bij D66 vind ik het 

nuttig om mee vorm te geven aan onze democratie. 
Aarzelend en enthousiast kwam ik in 1990 in de gemeenteraad. 
Aarzelend omdat ik mij afvroeg, of mijn leeftijd (toen 23 jaar) en 
daardoor mijn 'gebrek' aan ervaring mij parten zou gaan spelen. 
Zouden alle mannen met grijze pakken en stropdassen en 
minstens twee keer mijn leeftijd mijn ideeën en visie wel serieus 
nemen? 
Enthousiast omdat ik het belangrijk vond, dat D66 na 12 jaar 
weer vertegenwoordigd werd. Enthousiast omdat de 
gemeenteraad door mijn installatie meer een doorsnee van zijn 
inwoners werd: er kwam eindelijk een jongere binnen de 
gelederen en tegelijkertijd steeg een aantal vrouwelijke 
raadsleden! 
Nu bijna vier jaar later stel ik mij kandidaat voor de Tweede 
Kamer. Nog enthousiaster en veel minder aarzelend. 
Nog enthousiaster omdat meepraten en -beslissen over 
beleidszaken zo leuk blijkt te zijn, dat full-time bezig zijn met 
politiek voor mij een groot ideaal is geworden. Nog enthousiaster 
omdat ik, na vier jaar intensief op lokale schaal te hebben 
gewerkt, mij graag met een breder gebied wil gaan bezighouden. 
Veel minder aarzelend omdat ik meen te mogen stellen, dat mijn 
ideeën en op heldere wijze uiteenzetten van gemaakte keuzes 
D66-Aalsmeer een betrouwbaar en duidelijk gezicht heeft 
gegeven. 
Vooral minder aarzelend omdat mijn overtuiging, dat jongeren in 
de politiek vertegenwoordigd dienen te zijn, alleen maar gegroeid 
is. Jongeren maken een groot deel van de bevolking uit, ze 
hebben stemrecht, betrek ze dan ook bij besluitvorming! 
Met deze uitgangspunten ging ik aan de slag in de 
gemeenteraad, op deze wijze wil ik verder in de Tweede Kamer. 

kandidaatnummer 14 7 

1. Wagenaar, P. 
2. Popke 
3. Oudemirdum 
4. 27.10.1943 
5. 1 e Brandenburgerweg 7 
6. 3721 MB Bilthoven 
7. 030 - 200406 
8. HBS, sociale wetenschappen, 

sociologie 
9. hoofd afdeling Ned. Specialistische 

hulp bij Vereniging van Nederlandse 
Zorgverzekeraars VNZ 

10. vanaf 1991: Provinciale Staten Utrecht 
11. 1976 - 1978: D66-bestuur stad Groningen 

1978 - 1986: gemeenteraad Groningen 
1978 - 1982: waarvan wethouder 
1982 - 1985: voorzitter werkgroep volksgezondheid 
1988 - 1991: lid bestuur regio Utrecht 

12. 1981 - 1986: Ver. Ned. Gemeenten 
vanaf 1988: comm. sanering WZV 
vanaf 1986: college voor ziekenhuisvoorzieningen 

13. economische zaken, gezondheidszorg, financiën 
14. Utrecht, noordelijke provincie 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad De Bilt (onverkiesbaar) (tot 1994) 

provinciale staten Utrecht 
18. nee 
19. 16 
20. Sinds 1976 ben ik op enigerlei wijze actief geweest binnen en 

voor 066. Eerst in de gemeenteraad van Groningen, thans in 
Provinciale Staten van Utrecht. 
Als wethouder was ik in het bijzonder belast met de beleidson
derdelen breed welzijn (incl. drugshulpverlening en gezond
heidszorg), milieu en democratisering van bestuur. De portefeuille 
cultuur werd naderhand toegevoegd. 
In Provinciale Staten richt ik mijn aandacht in het bijzonder op het 
middelenbeheer, financien, organisatie en personeel alsmede 
economische zaken, nutsbedrijven, recreatie en toerisme. 
Vanuit mijn huidige beroepsmatige werkzaamheden ben ik in de 
gelegenheid geweest de ontwikkelingen binnen de gezondheids
zorg - ziekenhuizen en medisch specialistische hulp - te volgen 
en (een beetje) te beïnvloeden. 
Wellicht kan ik met bovengenoemde bestuurlijke/politieke ervaring 
een bijdrage leveren aan een vernieuwde Tweede Kamerfractie 
van 066. 
Wat verwacht je ervan? 
Voorzover ik dat tot op heden als relatieve buitenstaander heb 
gadegeslagen: chaotisch en boeiend. Dat zal ook in een nieuwe, 
vergrote fractie niet veel veranderen. Een groot aantal nieuw
komers zullen "hun plekje" moeten vinden. Ook de "bedrijfscul
tuur" zal zich gaan wijzigen. Voeg daarbij deelname van D66 aan 
enig Kabinet van welke kleur dan ook, en de uitdagingen voor de 
nieuwe Kamerleden zijn duidelijk. Afstemming en samenwerking 
zullen meer dan ooit noodzakelijke voorwaarden zijn om met 
succes duidelijk te maken waar D66 voor wenst te staan. 
Communicatie met de achterban is daartoe een noodzakelijke 
voorwaarde. Enerzijds om duidelijk te maken waar je mee bezig 
bent, anderzijds om te voorkomen dat je opgeslurpt wordt door 
de incrowd cultuur van het Binnenhof. Tenslotte vanwege de 
relatieve waarde van gedetailleerde verkiezingsprogramma's. In 
een statische samenleving zeer bruikbaar, in de dynamiek van de 
huidige te snel achterhaald. Programma's winnen aan kracht door 
de mate van analyse en daarop gebaseerde uitspraken. Dan nog 
blijft er grote behoefte aan voortdurend "bijpraten". 
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kandidaatnummer 148 

1. Walsem, J. van 
2. Jan 
3. Utrecht 
4. 18.06.1947 
5. Urkmeen 29 
6. 3844 JS Harderwijk 
7. 03410 - 17893 
8. Notarieel Recht 
9. werkgeversvoorzitter 

(installatiebranche) 
10. vanaf 1991: voorzitter afdeling 
11. 1977 - 1983: voorzitter gemeenteraad 

1984 - 1988: lid regiobestuur (plv. HB) 
1976: mede-oprichter afdeling D66 

12. vanaf 1990: plv. SER-lid 
vanaf 1991: lid commissie ARTB 

13. sociale- en economische vraagstukken 
14. Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 43 
20. De fracties in de Tweede Kamer moeten waken voor een te 

eenzijdige samenstelling. Met name vertegenwoordigers uit het 
bedrijfsleven worden node gemist. 
Vandaar mijn kandidaatstelling voor mijn partij. 

kandidaatnummer 149 

1. Waning, J.J.W. van 
2. Jan Willam 
3. Den Haag 
4. 12.02.1938 
5. Neuhuyskade 55 
6. 2596 XJ Den Haag 
7. 070 - 3246370 
8. marine-officier (KIM), 

onderzeebootcommandant (NAVO), 
MA-graad (politiek-militair
wetenschappelijk) Georgetown 
Univ.) 

9. ondernemer adviesbureau 
10. vanaf 1992: voorzitter SWB-projectgroep Veiligheid en Defensie 

vanaf 1987: lid SWB-werkgroep Defensie 
vanaf 1990: lid SWB-werkgroep Buitenland 

11. 1987 - 1989: lid SWB-studiegroep Vrede en Veiligheid 
12. vanaf 1975/1983: lid AB/DB Ned. Genootschap voor Internat 

Zaken (NGIZ) 
vanaf 23 october 1993: vice-voorzitter NGIZ 
1986 - 1989: Marinecommandant tevens rijkshavenmeester Den 
Helder 
1989-1991: manager DAF NV 

13. defensie, internationale veiligheid, alg. maritiem beleid, 
buitenlandse zaken 

14. Zuid Holland, Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 11 
20. Het zal nog veel inspanningen kosten voordat vrede en veiligheid 

- om te beginnen in en rond Europa - worden bereikt. 
Juist van D66 mag daarom een deskundige inbreng worden ver
wacht in het veiligheids- en defensiebeleid van Nederland. 
Deze inbreng kan berusten op aantoonbare affiniteit en inzicht 
verkregen door militair-operationele en veiligheidspolitieke kennis 
en ervaring, zowel nationaal als internationaal. 
Ik ben sinds '82 overtuigd lid van 066, na mij in de 70-er jaren 
eerst te hebben ingezet voor DS70 (bestuur Den Helder, 
adviescommissies en kandidaat Tweede Kamer in '77 met 
rugnummer 11 ). 

Mijn "politiek-gevoelige" funktie van nucleaire/strategische 
planner van de minister van Defensie belette van '83-'86 
partijactiviteiten. Vanaf '87 ben ik werkzaam in SWB-we.rkgroe
pen. Recentelijk, als voorzitter SWB-projectgroep 'Veiligheid en 
Defensie", mocht ik bijdragen aan de behandeling van de 
Prioriteitennota in de Tweede Kamer en de voorbereiding van het 
Verkiezingsprogramma, op basis van onze notitie "Inzet voor 
Vrede". 
Operationele ervaring heb ik voornamelijk opgedaan gedurende 
dertien jaren Onderzeedienst, waarin "Hete Vrede" crisisbe
heersingspatrouilles rond Nieuw-Guinea (in '62), en "Koude 
Oorlog" verkenningspatrouilles dichter bij huis. Specialiseerde mij 
daarna in politiek-militaire richting door studie en plaatsingen als 
beleidsmedewerker bij de marinestaf en de Defensiestaf, plv. 
hoofd marinevoorlichting en militair attache in Washington O.C. 
Door mijn inter-service plaatsingen heb ik veel kennis van - en 
waardering voor - de Landmacht en Luchtmacht gekregen. 
Beeindigde in '89 mijn defensieloopbaan bestuurlijk - in de rang 
van kolonel - als marinecommandant, tevens rijkshavenmeester, 
van Den Helder. 
Daarna de particuliere sector in: ondernemingsstrateeg bij DAF 
NV, universiteitsbegeleider/lid examencommissie KUB (bedrijfs
economie), adviseur van GEOPLAN (milieu) en verbonden aan 
Instituut Clingendael (internationale betrekkingen), en actief 
binnen Amnesty International. 
Zes verhuizingen in de laatste 14 jaren bemoeilijkten loka
le/regionale politieke betrokkenheid. Van nu af geheel inzetbaar 
voor de goede D66 zaak, zo u wenst. 

kandidaatnummer 150 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

Wessels, P.H.B. 
Paul 
Gennep 
23.10.1946 
Voorhoevepark 22 
6591 AJ Gennep 
08851 - 12580 
HBO 

9. leraar/wethouder 
10. vanaf 1978: gemeenteraadslid 

vanaf 1988: wethouder 
11. 1972 - 1978: lid/voorzitter afdeling Gennep 

1975 - 1991: adviesraad (drie periodes) 
1979 - 1982: coörd. SWB werkgroep minderheden 

12. vanaf 1980: adviseur jeugdwerk en werkgroep etnische 
minderheden 
1978 - 1988: bestuurslid openbare school en Raad van Beheer 
Zwembad 
vanaf 1985: bestuurslid lokale kabeltelevisie 

13. binnenlandse zaken, ruimtelijke ordening, milieu, onderwijs, 
minderheden 

14. Urnburg (ruimer: Zuid-Nederland) 
15. nee 
16. ja 
17. laatstelijk als niet verkiesbaar bij de Provinciale Staten en Europa 
18. gemeenteraad 
19. 19 
20. Sinds 1969 in D66 actief op verschillende nivo's en in meerdere 

functies. Meegewerkt aan inhoudelijke politieke zaken bij SWB, 
PSVI, Adviesraad en vijftien jaar in de gemeenteraad. 
Organisatorisch en bestuurlijk actief gewerkt in afdeling, regio en 
nu als wethouder, waarvan een periode loco-burgemeester. Met 
veel plezier mede-initiatiefnemer/organisator geweest van de 
raads- en statenleden-manifestatie in 1985 te Arnhem met de 
come-back van Hans van Mierlo. Al menig jaar voorzitter van de 
congres-stemcommissie en zodoende goed op de hoogte van 
D66-meningen en besluiten. 
Tijdens mijn raadslid- en wethoudersperiode inmiddels met bijna 
alle beleidsvelden te maken gehad. De laatste jaren als DB-lid 
van de Milieu Regio Nijmegen en als bestuurslid van andere 
gemeenschappelijke regelingen ervaring opgedaan in diverse 
gewestelijke organen. 
Waarom kandidaat? 
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KATERN I 
PARTIJ AGENDA 
Wilt u dat uw gegegevens over algemene regiover
gaderingen, politieke discussiebijeenkomsten, enzovoort, in 
deze agenda worden opgenomen, stuurt u ze dan tijdig 
naar de redactie van de Democraat (zie colofon) o.v.v. 
'Partij agenda'. 

PRESENTATIE KANDIDATEN EUROPEES PARLEMENT 
zaterdag 8 januari, overdag 
De D66'ers die zich hebben aangemeld voor de kieslijst 
voor het Europees Parlement presenteren zich op een 
speciale bijeenkomst aan de leden. 
Utrecht 
Zie deel over interne verkiezingen Europees Parlement in 
deze Democraat 
Inl.: Leo Keus, 070-3621515 

AFFICHE-TENTOONSTELLING 
zondag 9 januari 
Opening van de affiche-tentoonstelling in Leiden. 
Galerie De Burcht, Leiden 
Inl.: Oscar Kales, 070-3621515 

PENSIOENFONDSEN 
maandag 10 januari, 14.00 uur 
Bert Bakker, voorzitter van de landelijke 
programmacommissie, discussieert mee tijdens een 
bijeenkomst van de Vereniging Pensioenrecht, over de 
pensioenwetgeving. 
GAK-kantoor, Utrecht 
Inl.: Janine Odink, 070-3621515 

VERZEKERINGSBEDRIJF 
maandag 10 januari, 16.30 - 18.00 uur 
Jacob Kohnstamm, Tweede-Kamerlid voor 066, neemt 
deel aan de nieuwjaarsbijeenkomst van het NBVA. Het 
onderwerp is de invloed van de politieke besluitvorming op 
het verzekeringsbedrijf. 
Casino in Den Bosch 
Inl.: Janine Odink, 070-3621515 

HOMOSEXUELE ADOLESCENTEN 
donderdag 13 januari, eind van de middag 
Tweede-Kamerlid voor 066 Aad Nuis neemt het eerste 
exemplaar in ontvangst van het boekje 'Lesbische en 
homosexuele adolescenten in de schoolsituatie'. 
Prisma-college, Utrecht 
Inl.: Janine Odink, 070-3621515 

TER DISCUSSIE 
zaterdag 15 januari 
In Utrecht wordt een discussiebijeenkomst over onderwijs 
gehouden in de serie Ter discussie'. Speciale gasten zijn 
o.a. Jo Ritzen en Aad Nuis. 
Utrecht 
Inl.: Janine Odink 
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AFFICHE-TENTOONSTELLING 
zondag 16 januari 
Opening van de affiche-tentoonstelling in Breda. 
Kunstacademie St. Joost, Breda 
Inl.: Oscar Kales, 070-3621515 

FINANCIEEL BELEID 
dinsdag 18 januari 
Gerrit Ybema ontvouwt in Enschedé zijn visie op het 
huidige financiële beleid van het kabinet. De 
discussiebijeenkomst is georganiseerd door de afdeling 
Enschedé. 
Inl.: D. Plaggenmars, 053-281581 

VERKIEZINGSPROGRAMMA 
dinsdag 18 januari, 20.00 uur 
Het landelijk verkiezingsprogramma staat centraal op een 
politieke avond van de afdeling Ede
Wageningen/Barneveld. Bert Bakker geeft toelichting op 
het programma. 
De Reehorst, Ede 
Inl.: Anke Kooi, 08380-17707 

MEDIA EN POLITIEK 
donderdag 20 januari, 20.00 uur 
De politieke jongerenorganisaties JO en JOVD houden een 
politiek café over media en politiek. Speciale gasten zijn 
Wil van der Meulen (Katholieke Universiteit Brabant) en 
Kees Dietz (fractievoorlichter 066). 
Tilburg 
Inl.: Antoine Teur/ings, 04241-3168 

AFFICHE-TENTOONSTELLING 
vrijdag 21 januari, 20.00 uur 
Aad Nuis opent de affiche-tentoonstelling 40 x 066 in 
Zoetermeer. 
De Graanschuur, Zoetermeer 
Inl.: Willem Bos, 079-521998 

TER DISCUSSIE 
zaterdag 22 januari 
In Almere wordt een discussiebijeenkomst over sociale 
zekerheid gehouden in de serie Ter discussie'. Arthie 
Schimmel is te gast. 
Almere 
Inl.: Janine Odink, 070-3621515 

TER DISCUSSIE 
zaterdag 22 januari 
In Leiden wordt een discussiebijeenkomst over 
buitenlandse politiek gehouden in de serie 'Ter discussie'. 
Leiden 
Inl.: Janine Odink, 070-3621515 

AFFICHE-TENTOONSTELLING 
vrijdag 28 januari 
Opening van de affiche-tentoonstelling in Rotterdam. 
De With (Thelonious), Rotterdam 
Inl.: Oscar Kales, 070-3621515 
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HET PAROOL GALA- DETAILLISTEN 
maandag 31 januari, 17.00 - 18.30 
O.a. Gerrit-Jan Wolffensperger, Felix Rottenberg en Frank 
de Grave discussiëren op het 'Het Parool Gala', o.l.v. de 
journalisten Ton Elias en John Jansen van Galen, over 
'zaken die Amsterdamse detaillisten bezighouden'. 
Beurs van Berlage, Amsterdam 
Inl.: Janine Odink, 070-3621515 

LIJSTIREKKERSDEBAT 
donderdag 3 februari, 20.00 uur 
Jan Willam Bertens en Laurens Jan Brinkhorst, kandidaat 
lijsttrekkers voor het Europees Parlement, houden een 
lijsttrekkersdebat De verkiezing van de lijsttrekker heeft 
twee dagen later plaats op het congres. 
Grand café Dulac, Amsterdam 
Inl.: Jeroen Nugteren, 020-6385868 

CONGRES 
vrijdagavond 4 en zaterdag 5 februari 
Op de Algemene Ledenvergadering van D66 wordt onder 
meer het landelijk verkiezingsprogramma vastgesteld en 
worden de lijsttrekkers voor de Tweede Kamer en het 
Europees Parlement gekozen. 
Krasnapolsky, Amsterdam 
Inl.: Leo Keus, 070-3621515 

LUSTRUM JD 
zaterdag 16 en zondag 17 april 
De Jonge Democraten vieren hun 1 0-jarig bestaan met 
een lustrumcongres over jongeren en politiek. Maarten 
Engwirda verricht de opening. 
Inl.: Jonge Democraten, 070-3622162 

INFORMATIE PER FAX 
Soms kan het handig zijn wanneer fracties en/of besturen 
snèl over landelijke D66-informatie beschikken. De fax is 
hiervoor het geëigende middel. Om de behoeftes te peilen 
en de faxnummers te verzamelen, verzoeken wij de fracties 
en/of besturen ons op de hoogte te stellen van het 
volgende: 
- over welk soort landelijke D66-informatie zou u snel 
willen beschikken? 
- zijn er daarbij verschillen in behoeftes tussen de fractie 
en het bestuur? 
-wat is het faxnummer waar de informatie heen kan 
worden gezonden? 
Afhankelijk van de reacties wordt een fax-informatie
systeem opgezet. 
Stuur uw reactie naar het Landelijk Secretariaat D66, 
Jeroen Nugteren, Noordwal 10, 2513 EA Den Haag, of per 
fax: 070-3641917. 

PUBLICITEIT STEMADVIES 
Waarschijnlijk heeft u in de pers al berichten gelezen over 
de stemadviezen voor de Tweede Kamer en het Europees 
Parlement. Wij hadden gehoopt de resultaten van de 
stemadviescommissies eerst aan de leden kenbaar te 
maken. Maar aangezien via de pers aanvankelijk verkeerde 
informatie naar buiten kwam, leek het ons beter de juiste 
gegevens eerder dan gepland aan de pers te geven. 
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(advertentie) 

STEMADVIES 
TWEEDE KAMER VOOR 
J.W. VAN WANING (HR art. 25.1) 

Geachte Democraten, 
Mede namens de leden van de SWB werkgroep 'Defensie' 
die op de vergadering van 13 oktober j.l. aanwezig waren, 
wil ik van harte de kandidatuur van ons werkgroeplid Jan 
Willam van Waning ondersteunen. 
Uit zijn substantiële inbreng in onze werkgroep blijkt een 
grote kennis van zaken op het gebied van vrede en 
veiligheid in het algemeen en van defensie in het bijzonder. 
Gezien de verwachte uitbreiding van de Tweede 
Kamerfractie van onze partij, lijkt mij een 'professionele' 
defensiespecialist onontbeerlijk. De keuze is aan u! 

mr. drs. C. Homan 
voorzitter van de werkgroep 'Defensie' 

HELP D66 
CAMPAGNEVOEREN I 
Het voeren van de campagne voor de drie verkiezingen in 
1994 gaat veel geld kosten. U zult in de komende 
maanden dan ook met gerichte acties verzocht worden de 
campagne financieel te ondersteunen. Maar deze acties 
hoeft u uiteraard niet af te wachten. 

U kunt uw bijdrage voor de campagne nu al storten op 
gironr. 1.000.000 t.n.v. Verkiezingstands D66 te Den Haag. 
Stort gul en help D66 een ruime overwinning te behalen! 

CONTRIBUTIE 1994 
Onlangs viel bij u het betalingsverzoek voor de contributie 
voor 1994 op de mat. Wilt u op de acceptgirokaart die werd 
bijgevoegd, geen wijzigingen aanbrengen? En wilt u per 
persoon één acceptgirokaart gebruiken (dus niet meerdere 
betalingen op één kaart)? Bij voorbaat dank. 

POSTBUS 66 
Neem een abonnement op Postbus 66, de tweewekelijkse 
nieuwsbrief van de Tweede-Kamerfractie van D66. Met 
D66-standpunten over actuele kwesties in de Tweede 
Kamer. Voor 33 gulden per jaar. 

Schrijf een briefje in een ongefrankeerde envelop naar: 
Landelijk Secretariaat D66, Jeroen Nugteren, 
Antwoordnummer 1966, 2509 WB Den Haag. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
Door de SWB wordt gewerkt voor de politieke 
vertegenwoordiging, de politieke partij en aan de 'politieke 
probleemstelling' in het algemeen. Het betreft onderwerpen 
die spelen op het snijvlak van politiek en maatschappij en 
van samenleving en overheid. De onderwerpen worden 
gekozen in samenspraak met de kamerfracties, individuele 
kamerleden en de politieke top van D66. Het betreft zaken 
die op de politieke agenda zullen verschijnen en waaraan 
nader onderzoek moet worden besteed. Bij deze formule 
ligt het accent op het denken zelf; analyses, neergelegd in 
publikaties, die moeten leiden tot beleidsgerichte 
uitgangspunten. 

SWB CAHIER 'Denken over democratie, van 
forum naar partnerschap' 
In het cahier, geschreven door H.J. van Houten, wordt de 
D66 idee van democratische participatie beschreven. 
Blokkades worden geanalyseerd en strategieën overwogen. 
Participatie is dan niet langer een eenzijdig recht of een 
morele plicht. Het gaat in de richting van actieve deelname: 
zelfbepaling, medeverantwoordelijkheid en maatschappelijk 
initiatief. 
'Integrale participatie' is dan de doelbewuste poging om het 
politiek haalbare en het economisch rendabele te 
combineren met het maatschappelijk wenselijke. Daarbij is 
een hoofdrol weggelegd voor de burger als zelfbewuste 
'partner' en deelgenoot. Met deze noties in het achterhoofd 
wordt dan gekeken naar het functioneren van de formele 
democratie èn van de politieke partijen. Veranderingen 
worden voorgesteld. Alleen langs die weg kan het sociale 
dilemma van de huidige politieke cultuur worden aange
pakt. Wij raden ieder lid van D66, van harte de tekst van 
het Cahier aan. 
Het Cahier heeft A4 formaat en kost f 10.- (excl. verzend
kosten) 

SWB CAHIER 'In Goede Banen' 
In opdracht van de Tweede Kamerfractie en het HB van 
D66, heeft een SWB-projectgroep, onder voorzitterschap 
van Han Entzinger, hoogleraar Multi Etnische Studies, zich 
gebogen over het verschijnsel migratie. 
De oorzaken van migratie worden aan een grondige 
analyse onderworpen. Nieuwe begrippen worden 
geïntroduceerd, grote veranderingen in de wereld 
besproken. De analyse geeft een andere kijk op het 
verschijnsel migratie. Zij wijkt af van de veel gebruikte 
sjablonen. 
De grenzen worden besproken. Niet alleen de geografische 
grenzen. Grenscontroles worden afgeschaft, maar de 
controle neemt toe en wordt verlegd naar de 
systeemgrenzen. 
Migratie is een verschijnsel van alle tijden, dat uit onze 
wereld niet valt weg te denken. In het cahier komen de 
vragen aan de orde, die in de maatschappelijke discussie 
niet meer, of te weinig worden gesteld. Het Cahier heeft A4 
formaat en kost f 10,- (excl. verzendkosten) 

BROCHURE 'Referenda en Politiek 
Steeds vaker wordt een pleidooi gehouden voor het 
invoeren van een grotere, directe invloed van de burger op 
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de politieke besluitvorming. Een voorbeeld en eerste 
aanzet voor initiatiefmogelijkheden voor de burgers lijkt de 
invoering van het referendum. 
Als aan een referendum-initiatief wordt gedacht, welke 
procedures moeten dan worden vastgelegd. Welke 
kaderregeling is vereist? 
De brochure laat een aantal deskundigen aan het woord 
over deze vragen, die systematisch aan de orde worden 
gesteld. 
Het verband tussen de mogelijkheden van het referendum 
en de ontwikkelingen in de politiek wordt expliciet 
geanalyseerd en besproken. Het zijn radicale stukken, 
zoals het een partij als D66 past! En met prachtige 
fotografie gelardeerd. 
De brochure kost f 19,50 (excl. porto) 

BROCHURE 'Duurzame Ontwikkeling' 
Duurzame ontwikkeling is hèt thema van deze tijd, maar 
wat moeten wij er onder verstaan? Om een bijdrage te 
leveren aan de discussie, bracht de SWB een brochure uit. 
Deze gaat in op de verhouding tussen economie, milieu en 
politiek. 
In de brochure, die vooral een verheldering van deze 
ondoorzichtige problematiek beoogt, zijn artikelen 
samengebracht die ingaan op de diverse facetten, zowel 
theoretisch als praktisch. 
Een aantal auteurs is gevraagd vanuit verschillende 
gezichtspunten bij te dragen aan de discussie. 
De brochure heeft A4 formaat en telt 35 pagina's. De 
schitterende fotografie is van Wim van der Ende. 
De brochure kost f 19,50 (excl. porto) 

BROCHURE 'De veranderende rol van de 
politieke partijen' 
Nog beperkt verkrijgbaar. Een 'must' voor elk lid van D66. 
De brochure kost f 15,= (excl. porto) 

SWB-NOTA 'Op zoek naar publiek' 
Hoe belangrijk zijn televisie en radio geworden in ons 
leven? Het is een vraag die nauwelijks meer wordt gesteld. 
Het belang wordt voorondersteld en dan dient er zoveel 
mogelijk van alles te zijn. In de werkgroep Media en 
Telecommunicatie van het wetenschappelijk bureau van 
D66 werd deze vraag wèl gesteld. En er werd nog een 
vraag aan toegevoegd, namelijk naar de inhoudelijke 
waarde van het onderscheid tussen publieke en 
commerciële omroep. 
Aan de beantwoording van deze vragen verbonden de 
auteurs nu consequenties, ook en vooral voor de politiek 
zelf. Publieke omroep behoort van meet af met een andere 
instelling geprogrammeerd te worden dan de commerciële. 
En dat betekent ook een andere opstelling als het om de 
besteding van de gelden gaat. 
De nota kost f 5.= (excl. porto) 

3 



WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Idee, tijdschrift van het wetenschappelijk bureau. 
In nummer 5 van dit jaar: 
Pluriformiteit als ideaal, een gesprek over medische ethiek 
en gezondheid met lnez de Beaufort Gesproken wordt 
over het karakter van de medisch-ethische vragen, waarin 
ook het ziekenhuis en de rol van de huisarts aan bod 
komen èn de levenskunst waarover de patiënt zou 
(moeten) beschikken. 
De toekomst van de gezondheidszorg, door Heleen Dupuis. 
Een beschouwing over de ethische dilemma's waarvoor 
politici van de verzorgingsstaat zich zien geplaatst in deze 
tijd. Het blijken niet alléén financiële, maar ook en vooral 
culturele vragen die spelen. 
De inrichting van de wereld, door Christiaan de Vries, door 
Christiaan de Vries. De discussie over de moraal wint aan 
kracht. Maar wordt de problematiek waarom het gaat wel 
geraakt, wanneer men alleen een morele invalshoek kiest? 
De intellectueel als renegaat, door Allan Varkevisser. Hoe 
staat het met de bijdrage van intellectuelen aan de politieke 
discussie? Een ontnuchterende beschouwing. 
Heeft D66 een ideologie?, door Sirnon Groen, Joop Abbes, 
Maria van Boven en Ed Thieme. Ja, stellen de auteurs, 
maar het komt er op aan deze te formuleren. De uitdaging 
wordt aangevat: het denken van D66 krijgt een eerste 
'globale kwalificering'. 
De status van het embryo, door Marcellus Ubbink. 
Beschouwing en conclusies omtrent een gevoeligheid 
onderwerp, waarover met name politiek en recht zich zullen 
moeten ontfermen. 
Hoe duurzaam zijn mainports?, door Robert Jan Jonker. 
Hoe staat het met het denken in D66 over luchtvaart, 
economie en milieu? Is het streven naar twee mainports 
gerechtvaardigd? Een discussiebijdrage. De fotografie is 
van Wim van der Ende. 

In samenwerking met de Boekmanstichting in Amsterdam, 
wordt voor de partij en haar sympathisanten een 
symposium voorbereid, met als thema 'Kunstenpolitiek voor 
D66'. Dit symposium wordt gehouden op zaterdag 19 maart 
in het gebouw van de Boekmanstichting in Amsterdam. Op 
dit moment is het programma nog niet bekend. In de 
volgende Democraat brengen wij u op de hoogte. 

De SWB en de Bestuurdersvereniging D66 hebben een 
initiatief genomen om gezamenlijk een brochure uit te 
brengen onder de naam 'bestuurlijke dilemma's'. Het gaat 
om het beschrijven en verklaren van problematische 
keuzesituaties waarvoor lokale bestuurders zich veelal zien 
gesteld op terreinen zoals bijvoorbeeld de zorg, de 
ruimtelijke ordening en het onderwijs. Met het uitbrengen 
van deze brochure, die zowel praktische voorbeelden zal 
bevatten als meer theoretische beschouwingen, hopen de 
SWB en de Bestuurdersvereniging de betrokkenen een 
kader en handvatten te bieden om beter met deze 
dilemma's om te kunnen gaan. Verschijningsdatum: 
voorjaar 1994. 

De discussie over de filosofische grondslagen van D66 is 
wat betreft de SWB nog lang niet ten einde. Sterker, zij 
moet opnieuw op de agenda worden geplaatst. De SWB wil 
daaraan een bijdrage leveren in de vorm van een brochure 

4 

met beschouwingen over de grondslagen van de partij rond 
uiteenlopende begrippen als economie, solidariteit, 
rechtvaardigheid, de rol van het recht en de 
individualisering. Verschijningsdatum: voorjaar 1994. 

Ik bestel: 

0 

0 

0 

0 

0 

0 

0 

0 
0 

Naam 
Adres 

Brochure 'Referenda en Politiek'. 
Prijs I 19,50- (excl. porto) 
Brochure 'Duurzame Ontwikkeling' 
Prijs I 19,50- (excl. porto) 
Brochure 'De veranderende rol van de politieke 
partijen' 
Prijs I 15,- (excl. porto) 
SWB-Cahier 'In Goede Banen' Prijs 1 10,- (excl. 
porto) 
SWB-Cahier 'Denken over democratie, van forum 
naar partnerschap' Prijs 1 10,- (excl. porto) 
SWB-Cahier 'Relatie en Huwelijk' Prijs 1 8,- (excl. 
porto) 
SWB-Nota 'Op zoek naar publiek' prijs 1 '5,
(excl. porto) 
Het tijdschrift Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 
pagina's per nummer. Een abonnement kost 1 
66,- per jaar. Een los nummer kost 
I 15,- (excl. porto) 
Ik neem een abonnement 
Ik wil een los nummer 

Postcode, woonplaats 

Deze bon opsturen naar SWB D66, 
Noordwal 10, 2513 EA Den Haag 
Telefonisch bestellen 070-3621515 
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I OPLEIDINGSCENTRUM 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK 
De tweedaagse cursus 066 en de praktijk van het 
Raadswerk kan op 22 en 29 januari 1994 nog gevolgd 
worden in de plaatsen Holten en Tilburg. Dit is voorlopig de 
laatste mogelijkheid om deze cursus te volgen. 

De cursus is uitsluitend bestemd voor D66-kandidaten die 
in maart 1994 meedingen naar een raadszetel. Het doel 
van de cursus is kandidaten in staat te stellen om direct na 
hun benoeming een wezenlijke bijdrage te leveren aan de 
besluitvorming in de gemeente. In de cursus leert men om 
te gaan met situaties waarin bestuurlijk en politiek elan 
nodig zijn. Daartoe komen onder andere aan de orde: wet
en regelgeving, hantering van de informatiestroom, 
aansturing van het gemeentelijk apparaat, effectieve 
samenwerking binnen en buiten de fractie, tactiek en 
strategie, persoonlijk 'time-management'. 

Prijs voor deze tweedaagse cursus is /125,- (inclusief 
nieuwe brochure) en f1 00,- als u de brochure al in uw 
bezit heeft. De brochure is een cursusvoorwaarde en 
deelname aan de cursus kan alleen indien men be.i.de. 
zaterdagen kan. Elke groep bestaat uit maximaal 15 
personen. Dus wanneer je kandidaat voor de 
gemeenteraad bent, schrijf je dan deze week nog in! 

KENNISMAKINGSDAG IN UTRECHT 
Kennismaken met D66 kan op 29 januari 1994 in Utrecht. 
Onder leiding van twee ervaren D66-ers zullen de 
belangrijkste ideeën en doelstellingen van D66 worden 
besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er wordt 
aandacht geschonken aan de manieren om actief te zijn 
binnen de partij. De maximaal 15 deelnemers ontvangen 
ter voorbereiding de brochure 'Maak kennis met D66'. 
Kosten: /20,00. Begeleiders van deze dag zijn: Arthie 
Schimmel, D66-Tweede kamerlid en Hubert Fermina, 
wethouder in Dordrecht. 

OMGAAN MET (LOKALE) PERS EN MEDIA 
15 januari 1994 

Op drie plaatsen in Nederland wordt de training 'Omgaan 
met (lokale) pers en media' gegeven. Deze training is 
bestemd voor leden die hiermee in het kader van de 
verkiezingscampagne - en ook daarna - te maken hebben. 
Het gaat hier bijvoorbeeld om de vertrouwensrelatie met de 
pers, het schrijven van persberichten, het geven van inter
views en omgaan met 'lastige' journalisten. 

De cursus wordt gehouden in Eindhoven, Utrecht en 
Zwolle. Kosten: /35,- (exclusief lunch). 

VOORAANKONDIGING 
(geef je nu nog niet op, maar wacht op de aankondiging in 
de Democraat) 

WETHOUDERSBIJEENKOMST 20 mei 1994 
Op vrijdag 20 mei organiseert het Opleidingscentrum D66 
samen met de Bestuurdersvereniging een bijeenkomst voor 
nieuwe en herkozen wethouders. De bijeenkomst zal het 
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karakter hebben van een eerste kennismaking met de 
collega-wethouders. Daarnaast zal het vervolg
cursustraject voor wethouders besproken worden. 

GEMEENTEFINANCIËN 19 juni 1994 
De cursus gemeentefinanciën geeft een eerste oriëntatie 
op de instrumenten die een raadslid heeft om invloed uit te 
oefenen op het gemeentelijk bestuur en beleid. De rol van 
bestuurders en de toepassing van instrumenten en 
middelen (financiën, grond, informatie, en dergelijke) staan 
deze dag centraal. 
Op deze dag wordt aandacht geschonken aan enkele 
financieel-technische aspecten, waaronder de 
gemeentebegroting. Er zal echter ook zeker gekeken 
worden naar de momenten waarop en de mogelijkheden 
waarmee het raadslid zijn invloed op het bestuur kan doen 
gelden. 
Deelname-kosten zijn /30,- inclusief documentatie, koffie 
en thee. 

EFFICIËNT WERKEN IN DE RAAD 
Op 26 juni 1994 wordt de eerste bijeenkomst 'Efficiënt 
werken in de raad' georganiseerd voor D66-raadsleden die 
voor het eerst in de gemeenteraad gekozen zijn. Met de 
eerste maanden raads-ervaring als uitgangspunt wordt 
gewerkt aan de versterking en verbetering van de kwalitei
ten die van belang zijn om als raadslid effectief en efficiënt 
te kunnen functioneren. 

SYMPOSIUM VOOR 
AFDELINGSBESTUURDERS 
Op 24 september 1994 organiseert het Opleidingscentrum 
een symposium voor afdelingsbestuurders. Verwacht mag 
worden dat vele van de huidige afdelingsbestuurders in de 
gemeenteraden zitting zullen gaan nemen. Dit betekent dat 
er nogal wat nieuwe afdelingsbestuurders zullen aantreden. 
Op deze groep richt zich het symposium. Er komen 
workshops voor onder andere penningmeesters, voorzitters 
etcetera. Mededelingen hierover volgen in de Democraat 
en worden verspreid via de afdelingsmailing van het 
landelijk secretariaat. 
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SCHOLING EN VORMING 
IK BESTEL (s.v.p. aankruisen): 
0 RAAMWERK '94 - '98 /15,-
0 RAAMWERK '94 - '98 plus DISKETTE /20,-

0 WENKEN EN TIPS BIJ HET OPZETTEN VAN D66-
VERKIEZINGSCAMPAGNES, prijs /5,-

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK, prijs /15,-

0 RAADSWERK 
Introductiebrochure over de formele en algemene praktijk
aspecten van het raadswerk: de inrichting van het 
gemeentebestuur, de positie van raadsleden etc. Prijs /5,-

0 D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK, prijs 
/25,-
D~ze publikatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 
1 Raad in relatie tot het college en het ambtelijk apparaat; 
1 Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering en 
de media; 
1 College-onderhandelingen; 
1 Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, recht 
van initiatief en amendement, moties; 
1 Gemeentefinanciën, inkomsten en uitgaven, de 
begrotingscycl us; 
1 Basisinformatie over de belangrijkste beleidsterreinen. 

0 VOOR DE D'RAAD 
Hèt D66-tijdschrift voor (aankomende) lokale en regionale 
politici. Voor de D'Raad verschijnt 6 x per jaar, met ca. 18 
pagina's per nummer. Een jaarabonnement kost /48,-
Lidmaatschapsnummer: ......................................... . 
(alle prijzen zijn exclusief porto) 

IK MELD MIJ AAN (s.v.p. aankruisen): 
0 KENNISMAKINGSDAG 29 januari Utrecht Kosten: /20,-

D66 EN DE PRAKTIJK VAN HET RAADSWERK 
Kosten: /125,- (incl. brochure) en /100,- (excl.brochure) 
0 hier aankruisen indien u de brochure reeds in uw bezit 
heeft 
HOLTEN 
0 22 en 29 januari 
TILBURG 
0 22 en 29 januari 

OMGAAN MET (LOKALE) PERS EN MEDIA 15 jan. 1994 
0 EINDHOVEN 
0 UTRECHT 
0 ZWOLLE 

Veertien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u 
cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het cursusmateriaal 
ontvangen heeft bent u definitief ingeschreven en verplicht 
de cursuskosten met bijgaande acceptgirokaart te voldoen. 

NAAM: ........................................................ . 

STRAAT: ............................................ NR ........ . 

PC en PLAATS: ............................................... . 

TELEFOON: .................................................... . 

FUNCTIE IN D66: .............................................. . 

Deze bon opsturen naar het Opleidingscentrum D66, 
Noordwal 10, 2513 EA DEN HAAG of telefonisch 
bestellen: 070 - 362 15 15. 

BRIEF 

GROOTSCHEEPSE MILITAIRE INTERVENTIE 

Zondagmiddag 31 oktober. De resolutie over migratie was al passé, het Europees programma vrijwel ongeschonden. Alle 
problemen waren dus voorlopig weer opgelost, en keurig op tijd ook nog. Een congres laat zich gemakkelijk bedwingen. 
Zo niet de alledaagse realiteit. Die vereist meer aandacht, meer engagement. En die ontbreken helaas nogal eens. Maar voor 
deze gelegenheid had zich dan toch iemand kwaad gemaakt: de wantoestanden in de Balkan moetsen nu eindelijk aangepakt 
worden. Grootscheepse militaire interventie eiste de heer Bakx, ietwat verlegen, maar overtuigd van het goede van zijn zaak. 
Nederland diende het voortouw te nemen. En D66 zou daarvoor zorgen. 
Maar daar had Bakx misgerekend. Niet alleen werd het voorstel direct afgewezen door de meedogenloos ingeslapen zaal, 
maar ook als het was aangenomen, had dat waarschijnlijk niet het beleid van de Tweede-Kamerfractie kunnen bijstellen: 
ineens geen aarzelende standpunten, maar krachtige uitspraken. Ineens wel 'zwarte schapen' die door hun optreden ons 
krediet al lang verspeeld hebben. Ineens ingrijpen i.p.v. vruchteloos onderhandelen met halve oorlogsmisdadigers. Ineens 
krachtige eisen voor de rechten van de Albanezen in Kosovo ... 
Ideeën die zeker niet nieuw zijn voor D66: de Jonge Democraten hebben ze als sinds 1991, Bertens hangt ze ook al tijden 
aan, daarin gesteund door Bouter, en zelfs binnen de werkgroep Buitenland hoort men wel eens radicale geluiden opgaan ... 
Toch bereiken die de Tweede Kamer nooit. 
En om ze dan nu opeens aan te gaan hangen en zelfs uit te dragen, dat is ook voor een ondogmatische partij als D66 wat 
veel gevraagd. Gelukkig wilde men toch al naar huis ... 

Suzanne Bakker 
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Interne verkiezingen Europees Parlement 
Toelichting op de stemprocedure 
In dit deel van de Democraat vindt u infonnatie over de kandidaten die deelnemen aan de interne 
verkiezingen Europees Parlement. Deze infonnatie is: 
1. Het overzicht van de deelnemende kandidaten. 
2. Presentatiebijeenkomst 8 januari 1994 te Utrecht. 
3. Het stemadvies. 
4. Toelichting op h,et stembiljet en het stembiljet zelf. 

Aan de interne verkiezingen Europees Parlement nemen 40 kandidaten deel. Het kandidaten overzicht 
begint bij de door loting verkregen letter U. In deze volgorde zijn de kandidaten ook genummerd van 501 
tot en met 540. De volgorde waarin de kandidaten zijn vermeld in het kandidatenoverzicht geeft op geen 
enkele wijze een rangorde weer. 

De uitslag van poststemming bepaalt de volgorde waarin de kandidaten op de kandidatenlijst worden 
geplaatst. Op het congres van 4 en 5 februari 1994 wordt de lijsttrekker gekozen. De lijsttrekker wordt op 
de eerste plaats van de kandidatenlijst geplaatst. 

Presentatiebijeenkomst 
Voor u het stembiljet invult kunt u tijdens de presentatiebijeenkomst verder met de kandidaten 
kennismaken. Op zaterdag 8 januari 1994 wordt vanaf 10:00 uur in 'Zeezicht', Nobelstraat 2 te Utrecht 
deze bijeenkomst gehouden. 
Tijdens deze presentatiebijeenkomst gaat elke kandidaat in debat met drie andere kandidaten. In de 
ochtend wordt er gedebatteerd over een stelling op het specialisme van de kandidaat. In de middag 
debatteren de kandidaten over een actueel onderwerp. Gezien het groot aantal kandidaten zullen er drie 
debatten tegelijkertijd worden gehouden. 
Kandidaten krijgen in de wandelgangen verder alle vrijheid zich op geheel eigen wijze te presenteren. 
U bent vanaf 9:30 uur van harte welkom, de presentatiebijeenkomst start om 10:00 uur. 

Stemadvies 
In stemadvies treft u wel een rangorde -in alfabetische tranches- in de kandidaten aan. Het gaat hierbij 
om een advies dat door en onder verantwoordelijkheid van de stemadviescommissie Europees Parlement 
is opgesteld. Aan dit stemadvies is door een aantal kandidaten -confonn het gestelde in artikel 22 
huishoudelijk reglement- een persoonlijke reactie van maximaal 300 woorden toegevoegd. Het advies van 
de stemadviescommissie en de persoonlijke reacties vormen tezamen het stemadvies. 

Stembiljet 
Het stembiljet vindt u aan de achterzijde van dit deel van de Democraat. Alle leden die voor 2 december 
1993 aan alle contributieverplichtingen hebben voldaan is een genummerd stembiljet gestuurd. Alle andere 
hebben een niet-geldig stembiljet gekregen. Indien u meent recht te hebben op een geldig stembiljet en 
dit niet hebt ontvangen dan kunt u tijdens kantooruren deze eventuele omissie laten recht zetten. Alleen 
genummerde en tijdig ontvangen stembiljetten tellen mee bij het bepalen van de uitslag. 

De toelichting op het stembiljet vindt u aan de achterzijde van het biljet, achter in dit kandidatenoverzicht 

Het stembiljet dient te worden gestuurd aan de LVC, postbus 93313, 2509 AH 's-Gravenhage. Het 
stembiljet moet op dit adres binnen zijn op vrijdag 28 januari 1994 om 12:00 uur. Let op dit is een week 
later dan de sluitingsdatum interne verkiezingen Tweede Kamer! Sluitingsdatum Tweede Kamer is vrijdag 
21 januari 1994 om 12:00 uur. 

Plaatsing kandidaten op de kieslijst 
De kandidaten die op minimaal 10% van de stembiljetten zijn vermeld worden geplaatst op de 
kandidatenlijst. De kandidatenlijst zal uit maximaal 30 kandidaten bestaan. De volgorde van de 
kandidatenlijst is bepalend voor de verkiezing tot lid van het Europees Parlement. 

De Landelijke Verkiezingscommissie 
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Presentatiebijeenkomst 8 januari 1994 te Utrecht 
zaal 1 zaal 2 zaal3 

Ontvangst 9:30- 10:00 met koffie 
.········· .. ·· 

. ·• c,S .······ .. ·· 
• . 

Inleiding 10:00- 10:15 plenair, toelichting op de presentatiebijeenkomst 
. ·· · .. · . 

ronde 1 stelling Scoren bij EU-regelgeving is profijtelijker dan hel binnenhalen Verplaatsing van de Nederlandse glastuinbouw naar Zuid- Versterking van de Europese dimensie in het ondet'Wljs is 
10:30- 10:50 van een EU-kantoor of subsidie. Europese landen draagt bij aan een duurzaam Europa. bepalend voor de ontwikkeling van een multi-cultureel Verenigd 

Europa. 

505 Zwart Voorspuij, WA (Wim) 
501 Utenhove, G. (Gerda) van 519 Heemskerk, W.F.A (WIIIem) 511 Burg, R.LP. (Richard) van der 

kandidaten 508 Boogerd-Quaak, J.LA. (Jopie) 521 Herweijer, W.N. (lneke) 522 Hoefnagel, D.I.M.J. (Désirée) 
514 Dramé, M. (Mamadou) 526 Klatte, E.R. (Ernst) 529 Koster, H.J.C. (Henk) 
536 Roelofs, H.O. (Henk) 537 Ros, E.A. (Eli) 

koffiepauze 10:50- 11:10 .. .· 

• 
ronde 2 stelling De aanhoudende zelfs toenemende werkloosheid in Europa is de Grote investeringen in het railvervoer in een opener Europa zi,il Verdere Europese Integratie is nodig voor een veiliger en 
11:10- 11:30 meest destabiliserende factor voor een harmonieuze ontwikkeling nodig om de milieu/Verkeersproblemen te verminderen. stabieler Europa. 

van de Europese Unie. 

512 Dedem-van der Does, M.A. (Martien) van 
kandidaten 506 Basten, M.A.M. (Martin) van 520 Heiligers, U. (Uwe) 515 Eisma, D. (Doeke) 

517 de Geus, C.M. (Cees) de 525 Jekel, E. (Edith) 527 Klut, F.C. (Frans) 
534 Poor1inga, G. (Gerben) 539 Seekles, F.J. (Foppe) 530 Laari, L.W.SALB. (Lousewies) van der 
540 Tellegen, J.LW. (Jan Willem) 535 Rijswijk, J.S. (Joan) van 

ronde 3 stelling De invoering van de monetaire unie wordt vereenvoudigd door Nederland moet de samenwerking in de BENELUX vergroten om Een Europees buitenlands- en veiligheidsbeleid kan alleen met 
11 :35 - 11 :55 eerst een 'Nederduitse Mark' in te voeren. een stem van betekenis te blijven in de Europese Unie. meerderheidsbesluitvorming in de Europese Ministerraad 

507 Bertens, J.W. (Jan-Willem) 504 Wijk, A.H. (Bert) van 
kandidaten 503 Werf, D. (Dirk) van der 510 Brinkhorst, L.J. (Laurens Jan) 509 Bouter, A. (Arjen) 

516 Gelderblom-Lankhout, H.M. (Hanneke) 523 Hout, A.A.P. (Anja) van 518 Glaubitz, B.O.J.R. (Hans) 
532 Peters, P.F.H.J. (Patrick) 528 Kok, K.H. (Henny) 524 Jaspers, E.J. (Erica) 
538 Schurink, H.F. (Hilmar) 

Lunch 12:00 - 13:00 • .. · ... · .... 
... debatten met actuele stellingen 

ronde 1 kandidaten 504 Wijk, AH. (Bert) van 506 Basten, MAM. (Martin) van 51 0 Brinkhorst, LJ. (Laurens Jan) 
13:00- 13:20 512 Dedem van der Does, M.A. (Martien) van 516 Gelderblom-Lankhout, H.M. (Hanneke) 520 Heiligers, U. (Uwe) 

514 Dramé, M. (Mamadou) 525 Jekel, E. (Edith) 529 Koster, H.J.C. (Henk) 
522 Hoefnagel, D.I.M.J. (Désirée) 536 Roelofs, H.O. (Henk) 539 Seekles, F.J. (Foppe) 

ronde 2 kandidaten 508 Boogerd-Ouaak, J.L.A. (Jopie) 507 Bertens, J.W. (Jan-Willem) 509 Bouter, A. (Arjen) 
13:25- 13:45 518 Glaubitz, B.O.J.R. (Hans) 517 de Geus, C.M. (Cees) de 519 Heemskerk, W.F.A (Willem) 

527 Kiut, F.C. (Frans) 526 Klatte, E.R. (Ernst) 528 Kok, K.H. (Henny) 
538 Schurink, H.F. (Hilmar) 537 Ros, E.A. (Eli) 535 Rijswijk, J.S. (Joan) van 

theepauze 13:45- 14:15 ....... .. .:·· •· ..... ,. 
····· .... , . 

ronde 3 kandidaten 511 Burg, R.LP. (Richard) van der 503 Werf, D. (Dirk) van der 501 Utenhove, G. (Gerda) van 
14:15- 14:35 521 Herweijer, W.N. (lneke) 505 ZWart Voorspuij, W.A. (Wim) 523 Hout, AAP. (Anja) van 

530 Laan, LW.SALB. (Lousewies) van der 515 Eisma, D. (Doeke) 524 Jaspers, E.J. (Erica) 
540 Tellegen, J.LW. (Jan Willem) 534 Poor1inga, G. (Gerben) 532 Peters, P.F.H.J. (Patrick) 

Afsluiting 14:45 - 15:15 plenair mondelinge stemadviezen [HR artikel 25.3] ... . .. ..... 
.•c : ::••;·•.• 

.. ., 
·• ... !·•····.······· . ............. 

..•• i . ·.. .•·.········· ········ :• .... · . i i·· ..• 1?<····.········· 



OVERZICHT KANDIDATEN 
EUROPEES PARLEMENT 

Gegevens per kandidaat 

Per kandidaat worden de volgende gegevens gepresenteerd: 
1. achternaam, voorletter(s) en tussenvoegsels 
2. roepnaam 
3. geboorteplaats 
4. geboortedatum 
5. adres 
6. postcode en woonplaats 
7. telefoonnummer (privé) 
8. opleiding 
9. beroep of maatschappelijke functie 
10. huidige functie(s) binnen of namens D66 
11. vroegere functie(s) binnen of namens D66 
12. andere maatschappelijke functie(s) 
13. voorkeur voor de beleidsonderdelen (conform HR artikel 23 lid 2 

sub e) 
14. wenst bij verkiezing in het bijzonder met de volgende regio 

contact te houden 
15. is bereid lijsttrekker te worden 
16. is bereid op een verkiesbare plaats te staan 
17. staat op kandidatenlijst van een vertegenwoordigend lichaam 
18. heeft zich kandidaat gesteld voor andere bestuurlijke of verte

genwoordigende functie(s) 
19. een persoonlijke toelichting van maximaal 300 woorden 

kandidaatnummer 501 

1. Utenhove, G. van 
2. Gerda 
3. Heemstede 
4. 25. 08. 1936 
5. Zevengatenlaan 31 
6. B-1652 Alsemberg (bij Brussel) 
7. 09 322 380 8507 
8. gymnasium, doctoraal Nederlands 

recht (intern. recht) 
9. EG-correspondent voor diverse 

Nederlandse bladen 
10. vanaf 1992: penningmeester afdeling België 
11. geen 
12. geen 
13. landbouw, buitenlandse handel, economie, monetair, transport 
14. geen 
15. ja 
16. ja 
17. n.v.t. 
18. n.v.t. 
19. Ik vind dat er in de EG meer geld moet gaan naar ontwikkelings

samenwerking, Centraal en Oost Europa, naar milieubescher
ming, consumentenbelangen, onderzoek en technologie. Op dit 
moment gaat nog steeds het meeste geld van de EG-begroting 
naar de landbouw. Daarover heeft het nationale noch het Euro
pese Parlement effectieve controle. Ik vind dat dit moet verande
ren. 

De EG moet orde op zaken stellen voordat er nieuwe landen tot 
de EG toetreden. In de Scandinavische landen worden de boeren 
veel meer gesteund dan bij ons. Dit kan tot nieuwe oncontroleer
bare situaties leiden. Niet dat de EG de boeren in de steek moet 
laten. Integendeel. Wel vind ik dat er geen geld over de balk 
moet worden gesmeten. De fraude moet grondig worden aange
pakt. De steun zou alleen moeten gaan naar levensvatbare 
boeren die bereid zijn het milieu te ontzien ten behoeve van een 
duurzame landbouw. 
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De strijd tegen de werkloosheid zal vooral nationale inspanningen 
vergen. De EG kan daar voorwaardenscheppend werk verrichten 
door te kiezen voor flexibeler arbeidsparticipatie. Ook het geven 
van goedkope leningen aan het midden- en kleinbedrijf kan 
helpen. Ik wil de burger zo dicht mogelijk bij de EG betrekken. 
Daarbij kan ik van nut zijn voor D66. 

Bovendien zijn er te weinig vrouwen op sleutelposten in de EG
instellingen. Van de zeventien EG-commissarissen is er slechts 
één vrouw. Vijf van de 215 allerhoogste functies in het ambtena
renapparaat worden bekleed door een vrouw. Laat D66 eens een 
poging wagen om in het Europese Parlement wat meer vrouwen 
te kiezen. D66 is immers een moderne vooruitstrevende Europe
se partij. 

kandidaatnummer 502 

1. Verkoeijen, C.M.R. 
2. Rob 
3. Heerlen 
4. 03.06.1950 
5. Amer 20 
6. 3232 HA Brielle 
7. 01810 - 18960 
8. ped. academie I sociologie 
9. manager internationale projecten 

10. vanaf 1990: lid Gemeenteraad B
rielle 
vanaf 1991: liaison officer D66 - sociaal liberale fractie binnen 
Democratische Unie (Polen) 

11. 1979-1982: lid Landelijke Werkgroep Onderwijs 
1982-1985: voorzitter Afdeling Brielle 

12. 1969-1972: secretaris Landelijke Studenten Organisatie 
1982-1985: voorzitter Gemeentelijke Schoolraad Brielle 
1987-1988: secretaris Vlaams Nederlands Overleg Onderwijs 
Research en Documentatie (Nederlandse Taalunie) 
1986-1988: vertegenwoordiger Nederland in Eudised (Raad van 
Europa) 
1991-heden: voorzitter ARAMIS stichting (ondersteunen mana
gement projecten in Centraal en Oost Europa 
1992-heden: adviseur van Foundation for Social Security (Polen) 
1993-heden: voorzitter van Stichting Trans National Projects 
Group (20 bedrijven en instellingen die samenwerken met het 
oog op projecten in Oost Europa) 
1993: Genomineerd als voorzitter voor Nederlands Roemeense 
Kamer van Koophandel 

13. Centraal en Oost Europa, economische politiek, in overleg 
14. Rijnmond/Europoort, in overleg 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraadsverkiezingen 1994, Brielle 
18. nee 
19. Mijn belangrijkste maatschappelijke activiteiten spelen zich buiten 

de (partij-)politiek af, en wel binnen het bedrijfsleven. 
De afgelopen jaren bleek het mogelijk om mijn affiniteit voor 
internationale aangelegenheden te combineren met mijn werk: 
het organiseren van projecten voor/in Centraal en Oost Europa 
ten einde het transformatie proces te ondersteunen. 
Daartoe worden bedrijven en organisaties uit Oost en West 
samengebracht, om middels knowledge transfer concrete proble
men op te lossen. Zo is de Centraai-/Oosteuropese partner na 
afloop van een project in staat soortgelijke problemen min of 
meer zelfstandig op te lossen. Bovendien maakt die benadering 
het mogelijk de inzet van kostbare consultants vanuit het westen 
te beperken en het benutten van lokale expertise te optimalise
ren. 
Tot voor kort werden deze werkzaamheden uitsluitend vervuld als 
Manager International Projects bij Cap Volmac. Inmiddels verricht 
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ik identieke werkzaamheden via een eigen bedrijf (Trans National 
Projects Management) o.a. t.b.v. Cap Volmac en Diebold Duits
land (onderdeel Daimier Benz). 
Naast grote persoonlijke belangstelling, die teruggaat tot de jaren 
zestig, speelt ook mijn overtuiging dat steun aan de ontwikke
ling van Centraal en Oost Europa bittere noodzaak is om vla 
economische hervormingen, sociale en politieke stabiliteit 
binnen Europa tot stand te brengen, een belangrijke rol. 
Via mijn kandidatuur voor het Europees Parlement beoog ik: 
1. mij in te zetten voor de relatie E.G.-Oost Europa en het 
ondersteunen van de ontwikkelingen in Centraal en Oost Europa; 
mij daarbij baserend op een groot aantal jaren praktische erva
ringen. 
2. (omdat binnen het ledenbestand van D66 over
heidswerknemers en academici oververtegenwoordigd zijn en het 
te verwachten is dat dat zich weerspiegelt in een kandidatenlijst 
voor het Europees Parlement) via mijn kandidatuur -met een 
achtergrond in het bedrijfsleven- een bijdrage te leveren aan het 
tot stand komen van een meer pluriforme kandidatenlijst. 

kandidaatnummer 503 

1. 
2. 
3. 
4. 

Werf, D. van der 
Dirk 
Bloemendaal 
06.09.1932 

5. Lopikerweg Oost 179 
6. 3412 KE Lopikerkapel 
7. 03408-89285 I 03408-72808 
8. Doctor in de economische weten

schappen 
9. Consultant macro-economie, me

dedinging en marktpolitiek 
10. geen 
11. afdelingsvoorzitter, programmacommissielid, adviesraadslid 
12. geen 
13. economisch en sociaal beleid, migratievragen, wetenschaps-

beleid, vragen van bestuurlijke aard 
14. Randstad 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De Europese integratie heeft mij vanaf het begin geboeid. Ik 

behoor tot de eerstelingen die uitleg van de verdragstekst op 
doctoraalcollege kregen. Tijdens mijn loopbaan bij CPB, Rijn
mond, ministeries EZ en SZW was ik regelmatig in Brussel (EG) 
en Parijs (OESO) voor besprekingen inzake economisch en 
sociaal beleid. Daarnaast heb ik tijdelijk bij de Commissie ge
werkt op DG-2 (economie en financiën), DG-5 (werkgelegen
heid) en DG-12 (wetenschapsbeleid) en bij de OESO (economie 
en statistiek). Mijn opdrachten als consultant betreffen meest 
vragen op internationaal sociaal-economisch gebied, waaronder 
mededingingsvragen en migratievragen. 
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Het numerieke gewicht van D66 in Europa zal bescheiden blijven, 
ook bij meer zetels. Wij zullen het moeten hebben van ideeënin
breng en activiteit. De komende uitbreiding versterkt de bestaan
de prioriteit van de democratisering van Europa. De wijze waarop 
de Commissie wordt samenge-steld en functioneert is aan 
herbezinning toe, zoals eerder de relatie tussen Raad en Parle
ment. De regeringsvorm van het Verenigde Europa zal ten princi
pale opnieuw moeten worden uitgedacht, waarbij de parlementai
re democratie inspiratiebron kan zijn, maar niet noodzakelijk 
richtsnoer. 

Het ideaal van een vreedzaam en verenigd Europa blijft mijn 
inspiratiebron. Veel is in het recente verleden reeds tot stand 
gekomen. Als ik naar de bereikte resultaten kijk, dan kijk ik 
tegelijk terug naar 1945, toen Europa materieel en emotioneel 
aan scherven lag. In dit licht is de Europese Gemeenschap een 
wonder. Helaas zijn er nog steeds scherven door haat en strijd in 
Europa en is Europa nog niet voltooid. Het Europees programma 
biedt een goede grondslag om het ideaal verder door te zetten. 

kandidaatnummer 504 

1. Wijk, AH. van 
2. Bert 
3. Leiden 
4. 27. 11. 1939 
5. Keyserbosch 18 
6. 6004 KL Weert 
7. 04950 - 35048 
8. sociale wetenschappen 
9. personeelsconsulent Katholieke 

Universiteit Brabant 
10. vanaf 1989: lid Werkgroep Hoger 

Onderwijs 
11. 1967-1972: voorzitter afdeling Weert 

1977-1980: regiobestuurslid Limburg 
1990-1991: voorzitter afdeling Midden Limburg 
1978-1990: lid Werkgroep Buitenland en Werkgroep Europa 
1972-197 4: lid Provinciale Staten Limburg 
1977-1978: lid Gemeenteraad Weert 

12. 1989-heden: vice-voorzitter Stichting Welzijnsopbouw Weert 
verder in verleden: diverse andere bestuurslidmaatschappen 

13. democratisering Europees Parlement in E.P., Midden en Oost 
Europa, buiten-Europese betrekkingen, energie, milieu, duurza
me ontwikkeling 

14. Zuid Nederland 
15. nee 
16. ja 
17. n.v.t. 
18. n.v.t. 
19. Het Europese Parlement heeft meer dan tot op heden een D66 

versterking nodig door de gigantische problemen, die er reeds 
zijn m.b.t. economie, onderwijs, sociale ontwikkelingen in Europa 
en vooral in Midden- en Oost Europa en eveneens t.a.v. de vele 
grensoverschrijdende problemen van diverse aard, waar Neder
land en ons eigen parlement mee te maken krijgen. 
Een democratische versterking en een vernieuwende inzet van 
de 066-ers moet het Europese Parlement uit het slop trekken. 
Het is meer dan broodnodig om de D66 fractie te vergroten met 
kwalitatieve sterke impulsen. 
D66 is reeds sinds 1979 in het E.P. vertegenwoordigd. Toen nam 
ik al deel aan deze verkiezingen, ik stond als nr. 12 (met 1963 
voorkeurstemmen landelijk derde plaats) op de verkiezingslijst. 
Ook in volgende EP-verkiezingen heb ik deelgenomen en mij 
kandidaat gesteld. 
Mijn interesse in Europa en buitenlandse zaken is intens, ook 
door deelname aan de betreffende werkgroepen binnen 066. 
Naast mijn huidig P&O-werk neem ik als projectcoördinator 
vanuit de universiteit deel aan een door de Nederlandse regering 
gefinancierd communicatieproject tussen de Westerse. wereld en 
Midden- en Oost Europa, waarbij de Unesco eveneens een grote 
rol in speelt. 
De gekozen beleidsterreinen liggen in het verlengde van waaruit 
ik denk dat in de toekomst de grootste problemen te verwachten 
zijn en tevens op grond van mijn grote politiek bestuurlijke erva
ring op verschillende terreinen. 

kandidaatnummer 505 

1. Zwart Voorspuij, W.A. 
2. Wim 
3. Gorinchem 
4. 22.04.1946 
5. Hooilaan 12 
6. 1424 SH De Kwakel-Uilhoorn 
7. 02975 - 30459 
8. chemicus (1972) en arts (1984) met 

specialisatie sociaal geneeskundige 
(1989) 

9. medisch milieukundige/milieu-arts 
10. vanaf 1993: lid gemeenteraad Uithoorn 
11. 1986-1989: lid Steunfractie gemeente Alkmaar 

1990-1992: fractie-assistent gemeente Uithoorn 
12. 1988-heden: bestuurslid Nederlandse Vereniging Medische 
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Milieukunde 
1992-heden: bestuursafgevaardigde International Society of 
Doctors for Environment (ISDE) 
vanaf mei 1993: contactpersoon namens NVMM en ISDE naar 
International Green Cross 

13. milieu, verkeer, ontwikkelingssamenwerking en volksgezondheid 
14. Noord Holland, Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraad Uithoorn 
18. nee 
19. Na acht jaar betrokkenheid bij de gemeentepolitiek, eerst in 

Alkmaar en later in Uithoorn als raadslid, wil ik mij gaarne inzet
ten op een ander politiek niveau. In mijn huidige functie van 
milieu-arts kan ik de tijdens mijn opleidingen chemie en genees
kunde opgedane kennis combineren bij de beoordeling van 
gevolgen op de volksgezondheid van expositie aan milieufacto
ren. Toxicologie, epidemiologie, onderzoek, voorlichting en 
beleidsadvisering zijn de pijlers van de medische milieukunde. 
Internationale contacten, bijv. bij de EG, wetenschappelijke en 
politieke verenigingen, zijn in mijn werk onontbeerlijk. 

Op milieugebied is het van belang dat de Europese richtlijnen 
voor de drinkwater- en oppervlaktewaterkwaliteit om gezond
heidsredenen niet worden verruimd. Financiële en technische 
hulp aan Oost-Europa is noodzakelijk voor de verbetering van 
het milieu aldaar èn in de rest van Europa. Voorwaarden aan 
deze hulp dienen ook te leiden tot een verbod op lozingen van 
radio-actief materiaal in zee. 
Op gebied van volksgezondheid zal een Europese richtlijn recla
me op tabakswaren dienen te verbieden. Het is belangrijk dat 
jonge kinderen niet beginnen met roken. 
Een goed verkeersbeleid moet leiden tot een vermindering van 
het aantal autokilometers en een uitgebreid net van snel, effectief 
en aangenaam openbaar railvervoer. 
Het asielzoekersprobleem zal in een Europees verband opgelost 
moeten worden. Ook de bestrijding van racisme is een Europese 
zaak. 
Ontwikkelingssamenwerking moet leiden tot verbetering van 
onderwijs, huisvesting, gezondheidszorg, democratisering en 
milieu. Besluiten van de wereldconferentie over milieu en ontwik
keling (Rio, 1992) dienen te worden uitgevoerd. 
Veel aandacht zal moeten worden besteed aan de fraudegevoe
ligheid van een deel van de Europese regelgeving. 
Bovengenoemde en andere zaken hebben mij er toe gebracht mij 
kandidaat te stellen voor het Europees Parlement. De vorming 
van de Europese Unie is het begin van een toekomst die zal 
kunnen leiden tot een Verenigd Europa. Aan de ontwikkeling 
daarvan zou ik gaarne mijn bijdrage willen leveren. 

kandidaatnummer 506 

1. Basten, MAM. van 
2. Martin 
3. Utrecht 
4. 25.05.1943 
5. Deurzerdiep 25 
6. 8032 NB Zwolle 
7. 038-541933 
8. MULO-A, Hotelschool, PRI

marketing/org, HBO lW 
9. PA/marketing/organisatie adviseur 

(ondernemer) 
10. geen 
11. geen 
12. vanaf 1991: bedrijfskring Lely-stad 

vanaf 1991: City Marketing Club (Lelystad) 

• 

13. sociale-economische disciplines, t.w. sociale/bestuurlijke ver
nieuwing (bedrijfs)cultuur/mentaliteitsverandering 

14. geen 
15. ja 
16. ja 
17. n.v.t. 
18. n.v.t. 
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19. "D66 partij v. Politieke Vernieuwing? 
Het D66 congres te Veldhoven jl. was een goed voorbeeld? 
Als ik de Media (als doorgeefluik de samenleving) na afloop moet 
geloven, is er weinig hoop?l Enkele citaten (o.a. Elsevier, Volks
krant, Telegraaf):"D66 - zonder wortels, -/geen goede kandida
ten,-/alléén v. Mierlo,-/kan niet regeren,-/is onduidelijk,-/vast
geroest jaren 60,-/wemelt v. lijsttrekkers,-/v. Mierlo met lege 
handen,-/ PBMT slechts oyer Staatsrechtelijke Bestuurlijke 
vernieuwing " 
Als "vernieuwing" zijn mijn ervaringen privé, zakelijk èn politiek tot 
heden niet veel beter, tegelijk roep ik tijdens lokale, landelijke , 
Europese (voor) verkiezingen en via media (Nova, Elsevier, 
Volkskrant e.d.) dat de oplossingen der problemen v. deze tijd 
binnen bereik zijn. 
Wat houdt ons tegen? Angst, hebzucht, onder/overschatting, 
versnippering! 
Enkele voorbeelden: 
1. "de D66 patijcultuur beloont bescheidenheid , arrogantie en 
overprofilering worden bestraft"; egotripperij heeft m.i. weinig zin, 
de zgn. welvaartstaat staat 400 miljard gulden in het rood, ons 
sociaal stelsel wordt uitgehold, vandaar verloedering/individuali
satie e.d. 

2. de BV Nederland bestaat hoofdzakelijk uit burokralen (met alle 
respekt); in de huidige lokale, landelijke, Europese "smoelen
boeken" zijn ONDERNEMENRS dun gezaaid, die als géén ander 
weten wat het betekend om met EIGEN geld rond te komen, dus 
WINST te maken, anders ga je failliet!, 

3. Politiek: "kraamkamer" v. toekomstige politici op allerlei nivo's, 
die met ONS geld omgaan ......... 2,8 % maakt uit wat goed is 
voor 97,2%; de belastingbetalers/aandeelhouders v.d. BV-NL 
willen slechts WAAR voor hun GELD via hun BEURS. Voor het 
overige zal voor velen politiek worst zijn, anderszijds zal men uit 
dankbaarheid meehelpen de samenleving v. binnenuit gezond te 
maken, 

4. uitspraak D66 lid/kongresganger/bobo:"als 'n kandidaat onder 
huidig of vroegere functie binnen/namens D66 niets heeft inge
vuld, streep ik haar/zijn naam door!" 
Het zoveelste BEWIJS dat v. doorstroming, nieuw bloed, nieuwe 
bezems, evenwicht of Politieke Vernieuwing e.d. géén sprake kan 
zijn??? 

Mijn motto als ondernemer èn kandidaat = D66 Politiek is 100% 
ondernemerschap, 66k op Europees nivo!" 

kandidaatnummer 507 

1. Bertens, J.W. 
2. Jan-Willem 
3. Maastricht 
4. 23.01.1936 
5. Sint Barnardusstraat 11 
6. 6211 HK Maastricht 
7. 043 - 210041 
8. geschiedenis drs. 
9. lid Europees Parlement 

10. vanaf 1989: lid EP 
11. geen 
12. vanaf 1988: voorzitter Stichting Straattoneel 

vanaf 1989: bestuurslid· Radio Nederland Wereldomroep (RNTC) 
bestuurslid Stichting Nieuwe Werkvormen Maastricht 
diverse functies in sociale en culturele instellingen 

13. internationale betrekkingen, mensenrechten, regionale ontwikke-
lingen 

14. Limburg, Noord Brabant, Flevoland 
15. ja 
16. ja 
17. Gemeenteraad Maastricht (onverkiesbare plaats) 
18. n.v.t. 
19. De EP-zitting 1989-1994 staat in het teken van de onomkeer

baarheid van ideaal naar realiteit van de Europese eenwording. 
In de Liberale en Democratische Fractie (LDR) hebben mijn 
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medewerker Arjen Bouter en ik getracht D6S meer dan een stem 
te geven. Op het gebied van internationale (handels-)betrekkin
gen, mensenrechten, milieu en Derde Wereld-problematiek ben 
ik fractiewoordvoerder en zijn wij aanjagers. 

D66 komt vergroot en sterker terug in het EP. Ondervonden 
praktijk leert dat -in welke fractie dan ook zal worden geope
reerd- aandachtsterreinen zullen en moeten zijn: regionale 
ontwikkeling en samenwerking; monetaire eenwording; wereldwij
de afspraken met betrekking tot milieu en handel; 
landbouwproblematiek; uitbreiding van de Gemeenschap, en 
versterking van de bevoegdheden van het EP. 

Uiteraard blijf ik beschikbaar om opnieuw de lijst te trekken. 

kandidaatnummer 508 

1. Boogerd- Quaak, J.L.A. 
2. Johanna (Jopie) 
3. Axel 
4. 01.03.1944 
5. 
6. 
7. 
8. 

Koning Willem 111 weg 4 
4543 RD Zaamslag 
01153- 1618 
tweede fase H.S.A.O. (opbouwlorg.
kunde) 

9. voorzitter bestuur Arbeidsvoor
ziening I div. Humanitas 

10. vanaf 1991: regio HB-Iid 
vanaf 1991: bestuurslid I.V.S.O.M. 
vanaf 1993: bestuurslid bestuurdersvereniging 

11. 1978-1990: lid Provinciale Staten (fractievoorzitter) 
1985-1990: commissaris Nutsbedrijven 
1978-1982: bestuur E.T.I. 

12. 1987 -heden: voorzitter Zomeruniversiteit Zeeland 
1991-heden: voorzitter Milieuplatform Zeeland 
1991-heden: Stuurgroep Europees programma 

13. sociale zaken, werkgelegenheid, regionaal beleid, plattelandsbe-
leid, landbouw en visserij, emancipatie, energie 

14. havensteden, grensregio's, structurele fondsenregio's 
15. nee, tenzij geen andere kandidaten beschikbaar zijn 
16. ja 
17. ja, Provinciale Staten (op verzoek onverkiesbaar) 
18. nee 
19. De grote vraagstukken, vrede en veiligheid, duurzame ontwikke

ling, migratie en werkgelegenheid vragen om een krachtige 
Europese aanpak. 
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Een van de randvoorwaarden voor een effectief Europees be
stuur is het ontwikkelen van het nodige draagvlak bij de burgers. 
Als generalist, ligt mijn interesse vooral bij het interne beleid van 
de Europese Unie en wil ik me sterk maken voor het slaan van 
bruggen naar de landspolitiek en regio's. 

De Europese Commissie presenteert rond december een wet
boek over het thema groei, concurrentievermogen en werkgele
genheid. Mijn visie daarop is, dat gezorgd moet worden voor een 
modern technologie-, wetenschaps- en industriebeleid. Tevens 
is bevordering van de marktbewerking in samenhang met onder
steunend arbeidsmarkt- en herscholingsbeleid noodzakelijk. Een 
gezond monetair beleid naast rechtvaardige en doelmatige 
systemen van sociale zekerheid, zijn fundamentele voorwaarden 
om de groeiende werkloosheid te bestrijden. 

Als voorzitter van het Regionaal Bestuur van de Arbeidsvoorzie
ning in Zeeland, ben ik gewend resultaat gericht te werken en 
constateer dan ook dat het benutten van kennis en inzicht uit de 
organisatie en het bestuurlijk kader, leidt tot aanzienlijk hogere 
prestaties bij Arbeidsvoorzie-ning. Deze kennis is overdraagbaar 
naar Europa. Door mijn betrokkenheid bij de ontwikkeling van 
grensoverschrijdend arbeidsmarktbeleid en uitvoering van een 
aantal Europese fondsen, ken ik de bestaande voetangels en 
klemmen uit ervaring. 

Mijn loopbaan kenmerkt zich door diversiteit. twaalf jaar was ik 
voor D66 lid van provinciale Staten van Zeeland, w.o. fractie
voorzitter met de specialisaties: energie, milieu, landbouw en 
economische zaken (commissievoorzitter). 

Door Humanitas ben ik inhoudelijk bekend met maatschappelijke 
vraagstukken, zoals sociale vernieuwing, minderheden en oude
renbeleid. 
Daarnaast ben ik bedrijfsmatig betrokken bij de agrarische sector 
en lid van de landbouwwerkgroep van 066. 

Het HB-Iidmaatschap is een waardevolle ervaring op bestuurlijk 
niveau binnen de partij. 

Samenvattend: 
In een breed samengestelde fractie ben ik inzetbaar op de be
leidsterreinen sociale zaken, werkgelegenheid, regionaal beleid 
en/of energie, technologiebeleid, plattelandsbeleid, landbouw en 
visserij en emancipatiebeleid. 

kandidaatnummer 509 

1. Bouter, A 
2. Arjen 
3. Stavenisse (Zid) 
4. 10.10.1956 
5. Palestrinaweg 70 
6. 2555 JZ Den Haag 
7. 070 - 3231270 I 

(09) (32) (2) 7726546 
8. universitair (Eng. taalkunde en int. 

recht) 
9. politiek assistent D66 Europees 

Parlement 
10. vanaf juli 1990: lid Raad van Advies IVSOM (0-Eur. Stichting 

D66) 
11. 1982-1984: medewerker D66-fractie EP 

1983-1989: medewerker Tweede Kamerfractie D66 
12. 1990-1993: voorzitter Association of Eur. Pari. assistants 
13. begroting, institutionele zaken, consumentenbeleid 
14. Zuid Holland, Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. n.v.t. 
18. n.v.t. 
19. Nog redelijk jong, maar wel gepokt en gemazeld in D66 en de 

politiek. Me nooit neergelegd bij het kwalijke imago van het 
politieke bedrijf, maar overtuigd gebleven dat het ook anders kan. 
Overtuigd Europeaan, maar met een kritisch oog voor de vele 
onvolkomenheden van de EG. Zeer gemotiveerd om daarin 
verbetering aan te brengen. Generalist op het gebied van de 
Europe'><:' p0!itiel<:. !Je afge!cpe~ v!j! jaar mogen bijdragen aan het 
weer op de kaart zetten van D66 in Brussel en Straatsburg. Me 
bezig gehouden met een breed scala van onderwerpen. Prioriteit 
voor de komende periode: de EG echt democratisch maken. 
Heldere visie over wat de EG wel en niet moet doen. Neiging om 
te zeggen waar het op staat en de dingen niet anders voor te 
stellen dan zij zijn. Beetje een straatvechter, maar altijd met open 
vizier. 

kandidaatnummer 510 

1. Brinkhorst, L.J. 
2. Laurens Jan 
3. Zwolle 
4. 18.03.1937 
5. Wetstraat 235 
6. 1 040 Brussel 
7. (2) 231 04 80 
8. gymnasium B, doctoraal ex. Ned. 

Recht RU Leiden 
9. directeur generaal van de EG 

10. geen 
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11. 1966-1969: voorzitter Commissie Staatsrecht 066 
1970-1972: lid Provinciale Staten Groningen 
1973-1977: staatssecretaris Buitenlandse Zaken 
1977-1981: vice-voorzitter Tweede kamer 
1981-1982: voorzitter Tweede Kamerfractie 

12. 1987-heden: Corr. lid Koninklijke Nederl. Akademie van Weten
schappen 
1991-heden: Buitengewoon Hoogleraar Int. Milieurecht RU 
Leiden 
1988-heden: Curator Ned. Econ. Instituut, Rotterdam 

13. algemeen 
14. hele land 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Europa loopt als een rode draad door mijn hele werkende leven: 

eerst als wetenschapper, vervolgens als staatssecretaris van 
Europese Zaken en Tweede Kamer lid voor 066, daarna als EG
vertegenwoordiger in Japan en de laatste zeven jaar als directeur 
generaal voor Europese milieuzaken in Brussel. Deze ervaring en 
kennis zou ik graag willen gebruiken om samen met een groep 
066-ers zitting te nemen in het Europees Parlement. 

Op weg naar de 21e eeuw staan drie vragen in Europa centraal: 
a. hoe kunnen wij bereiken dat het milieu als stimulans voor en 

niet als bedreiging van de economie wordt gezien, juist in een 
tijd van groeiende structurele werkloosheid? "Duurzame ont
wikkeling" mag geen frase zijn; 

b. hoe kunnen vrede en veiligheid (en daarmee democratie en 
mensenrechten, denk aan ex-Joegoslavië) worden bevorderd 
nu de etnische spanningen overal toenemen?; 

c. hoe kan ons sociaaVIiberaaVdemocratische samenlevings
medel overleven? Enerzijds is er de druk van de oude en de 
nieuwe supermachten (VS, Japan, China), anderzijds is er de 
wens van de rest van de wereld (3/4 van de mensheid) naar 
een rechtvaardiger verdeling van de welvaart. 

Noch de Europese Gemeenschap, noch de nationale staten zijn 
bij machte op deze vragen afzonderlijk een zinvol antwoord te 
geven. Zij houden elkaar veeleer in een wederzijdse omklem
ming: de Gemeenschap mag niet en de staten kunnen niet, de 
crisis van de een is de crisis van de ander. Daarom moet Euro
pese partijvorming worden gestimuleerd. Samen met versterking 
van de rol van het Europees Parlement is dit een voorwaarde 
voor een democratisch Europa. De banden tussen het Europees 
Parlement en de nationale parlementen moeten nauwer worden 
aangehaald. 066 moet actief bij dit alles betrokken zijn en een 
krachtig geluid kunnen laten horen. 

kandidaatnummer 511 

1. Burg, R.LP. van der 
2. Richard 
3. Geertruidenberg 
4. 14.07.1961 
5. Utrechtsestraat 89' 
6. 1017 VK Amsterdam 
7. 
8. 
9. 
10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. gezondheidszorg 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. nee 
17. nee 
18. nee 
19. Ik hoop met mijn kandidaatstelling een bijdrage te leveren aan de 

bevordering en ontwikkeling van een Europees gezondheidsstel
sel. 
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kandidaatnummer 512 

1. 
2. 

Dedem- van der Does, M.A. van 
Martien 

3. Arnhem 
4. 10.06.1938 
5. Herengracht 13 
6. 4924 BG Drimmelen 

01626 - 82720 7. 
8. 

9. 

gymnasium A, drs. geschiedenis, 
Leergang Buitenlandse betrekkingen 
(Ciingendael), NGPR A (Nederlands 
Genootschap voor Public Relations) 
personeelschef bij het IranlUS Claims Tribunal tot 1990. Daarna 
studie doctoraal geschiedenis, nu freelance voorlichter. 

1 0. vanaf 1990: lid SWB Werkgroep Buitenland 
11. 1977-1981: voorzitter PSVI 

1982-1983: lid DB 
1980: mede-oprichter PEAC 

12. lid Werkgroep Chernobyl 
13. landbouw, duurzame ontwikkeling, vrouwenbeleid 
14. Noord Brabant, Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraad Made/Drimmelen (onverkiesbare plaats) 
18. nee 
19. Vier eeuwen hebben in Europa de opkomst en bloei van nationa

le staten te zien gegeven. Met de voordelen en de rampen. Door 
eerst de industriële en nu de informatica revolutie met zijn snelle 
communicatie is de nationale staatsvorm te eng geworden. Deze 
vorm kan geen adequate antwoorden meer geven op de uitda
gingen van deze tijd, zoals grensoverschrijdende bedreiging van 
het milieu, de grote kloof tussen rijke en arme landen met de 
sterk toenemende migrantenstroom, een internationaal geor
ganiseerd bedrijfsleven en het gevaar voor internationaal georga
niseerde misdaad en internationaal terrorisme. Dit leerde ik in 
essentie mijn leerlingen van HAVO/atheneum in de zestiger jaren 
tijdens de geschiedenislessen: Europa moet. 
Nu, na veel omzwervingen o.a. als radiojournalist, als cursist van 
de Leergang Buitenlandse Betrekkingen, als voorlichter maar ook 
werkende als personeelschef bij het IranlUS Claims Tribunaal 
heb ik zoveel -ook internationale- ervaring opgedaan dat ik nu in 
staat ben een 066 bijdrage te leveren aan de verdere integratie 
van Europa vanuit het Europees parlement. Daarbij wil ik bevor
deren dat er inderdaad een geïntegreerd Europees milieubeleid 
tot stand komt waarvan landbouw-, vervoer-, energie- en indus
triebeleid deel uitmaken zoals paragraaf 11.3. van ons Europa
programma ook aangeeft. Vrouwenbeleid zal mijn aandacht 
blijven houden. Ook wil ik ernaar streven dat Europese burgers 
actief (folders zijn er genoeg) worden voorgelicht over cruciale 
beslispunten in de Europese integratie zoals verbreding of ver
dieping. Mijn goede beheersing van Engels en Frans zal mij in 
mijn functioneren als Europarlementariër van dienst zijn. 

kandidaatnummer 513 

1. Dekker, A.G. 
2. Alfred 
3. Hoogeveen 
4. 14.06.1961 
5. Europa-ring 92 
6. 7641 oe Wierden 
7. 05496 - 76912 (fax: idem) 
8. universitair rechten 
9. ondernemer 

1 0. vanaf mei 1992: secretaris RB 
vanaf 1991: fractie adviseur PS 
vanaf 1992: AR-pl.verv. 

11. 1991-1993: vice-voorzitter politiek 
12. geen 
13. Oost Europa, "''"''""'nrechten 
14. Overijssel 
15. nee 
16. nee 
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17. nee 
18. nee 
19. Europa zit momenteel duidelijk in een dip. Eng-nationale senti

menten steken wereldwijd de kop op, zo ook in ons continent. De 
hoop van Maastricht is snel onderuitgehaald: wat rest is onduide
lijkheid omtrent de toekomst. Op dit moment lijkt het niet zo'n 
uitdagende job om je in te zetten voor een verenigd Europa, 
gezien ook het feit dat het EP nog steeds te weinig te zeggen 
heeft. Echter juist om dit te veranderen stel ik mij kandidaat voor 
dit reizend gezelschap. Vanuit mijn werk meen ik de nodige 
kennis en ervaring mee te brengen om een steentje bij te dragen 
aan dat ene Europa, niet voor niets de bakermat van de demo
cratie. 
Momenteel ben ik zelfstandig juridisch consultant, met als speci
alisaties Oost Europese bedrijfsregelgeving, algemeen-fiscaal 
(NL, BRD) en subsidies vanuit het Brusselse en Haagse circuit. 
Mocht ik mijn werkkring naar BrusseVStraatsburg moeten ver
plaatsen, dan verkoop ik met het grootste plezier mijn bedrijf, om 
daarna het algemeen belang van een schoon, sociaal en welva
rend Europa (Oost én West) te dienen. De nadruk zal wat mij 
betreft ook komen te liggen op het mensenrechtenbeleid. 
Terzijde: in de periode 1984-1986 was ik landelijk adj.-secretaris 
van de beweging rond Scholten/Dijkman. Het Haagse heb ik toen 
reeds leren kennen en het is voor mij dan ook een duidelijke 
keuze om buiten de benauwende landsgrenzen heen te kijken: à 
I'Europe! 

kandidaatnummer 514 

1. Dramé, M. 
2. Mamadou 
3. Thies (Senegal) 
4. 08.02.1960 
5. Nw. Nieuwstraat 55" 
6. 1012 NG Amsterdam 
7. 020-6390052 
8. Frans, politicologie 
9. marketing medewerker PTI Tele-

com 
10. geen 
11. 1990-1992: bestuurslid Beverwijk 
12. geen 
13. buitenlandse politiek 
14. Amsterdam-centrum (Noord Holland) 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Provinciale Staten Noord Holland 
18. nee 
19. Ter afsluiting van zijn kritiek op het dagboek van Anne Frank 

formuleerde de Nederlandse historicus Jan Romein het volgende: 
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"Le fait qu'il ait été possible pour cette enfant d'avoir été enlevée 
et tuée est pour moi la preuve que nous avons perdu la bataille 
contra la bête qui sommeille en l'homme. Nous avons perdu 
parce qua nous n'avons pas été capables de lui substituer quel
que chose de positif. Et c'est la raison pour laquelle nous per
drons encore. Ouels que soient les types de pièges que la cru
auté peut nous poser, nous tombarons dedans, tant que nous 
serons incapables de remplacer cette cruauté par une force 
positive.(1 )" 

Zevenenveertig jaar later lijken deze woorden jammer genoeg 
profetisch. Maar, we mogen in de huidige situatie niet versagen. 
Onze grootste uitdaging houdt in het definiëren van onze doelen 
in positieve termen: Het versterken van de instrumenten waarover 
Europa beschikt bijv. het Europees Parlement (de verdediging en 
verankering van de democratie in Europa zelf). De veiligheid van 
Europa accentueren en waarborgen en het organiseren van een 
sociaal Europa. 
Europa is een cultureel concept en brengt de normen van demo
cratie, rechtsstaat, burgerschap, tradities, mentaliteiten en een 
verscheidenheid van volkeren bijeen. 

Van oorsprong Senegalees, ben ik inmiddels tot Nederlander 
genaturaliseerd. 

Frans en algemene literatuurwetenschap en politicologie waren 
de studies die ik aan de Vrije Universiteit in Amsterdam heb 
gevolgd. 

Ik ben lid van 066 sedert 1985. Verder ben ik lid van diverse 
verenigingen die zich bezig houden met internationale zaken, 
bijvoorbeeld het Nederlandse Genootschap voor Internationale 
Zaken (Den Haag), de Nederlands-Belgisch-Luxemburgse 
Vereniging (Rotterdam). 

(1). Dominiqua Moïsi, Adjunct Directeur van het Franse Instituut 
voor Internationale Betrekkingen en Miehaal Mertens, Adviseur bij 
de Duitse Kanselarij in Bonn, "Une crise d'identé", Le Monde 23-
10-3. 

kandidaatnummer 515 

1. Eisma, D. 
2. Doeke 
3. Den Haag 
4. 30.12.1939 
5. Ruychrocklaan 36 
6. 2597 EN Den Haag 
7. 070 - 3241543 
8. doctoraal sociologie 
9. lid Tweede Kamer 

10. vanaf 1986: lid Tweede Kamer 
11. 1969-1970: lid Provinciale Staten 

Gelderland., 
1970-1976: lid Eerste Kamer 
1981-1984: lid Europees Parlement 

12. 1985-heden: bestuurslid Psychiatrisch Ziekenhuis Fleuri 
1992-heden: Commissie van Bijstand Veerstichting 
1984-1992: bestuurslid Europese Beweging 
1992-heden: bestuurslid Atlantische Commissie 

13. milieu, natuur, ontwikkelingssamenwerking, buitenlandse zaken, 
sociale zaken 

14. Limburg, Friesland, Groningen, Gelderland, Drenthe 
15. nee 
16. ja 
17. n.v.t. 
18. n.v.t. 
19. Na acht jaar in de Tweede Kamerfractie wil ik mij graag opnieuw 

inzetten voor onze fractie in het Europees Parlement. 
Daarbij speelt een doorslaggevende rol dat met het Verdrag van 
Maastricht het EP meer bevoegdheden heeft gekregen. Hoewel 
deze ook nu nog onvoldoende zijn, moet daarvan optimaal 
gebruik worden gemaakt, strevend naar steeds verdergaande 
democratische rechten. Daarin ligt mijn belangrijkste uitdaging. 

Europese politiek betekent niet dat ik het Binnenhof verlaat. Als 
één van mijn belangrijkste taken beschouw ik de samenwerking 
met onze Tweede Kamerfractie. In de huidige situatie zullen de 
leden van het EP hun controlerende en wetgevende taken samen 
met de nationale parlementariërs moeten uitoefenen. 

In 1984 was ik zelf al lijsttrekker. Deze keer zijn er al twee zeer 
goede kandidaten voor het lijsttrekkersschap. 

kandidaatnummèr 516 

1. Gelderblom- Lankhout, H.M. 
2. Hanneke 
3. Den Haag 
4. 11.02.1936 
5. Mechelsestraat 36 
6. 2587 XZ Den Haag 
7. 070 - 3545424 
8. gymnasium B, enkele jaren RU Lei

den scheikunde, enkele jaren TH 
Delft bouwkunde 

9. in deeltijd op een architectenbureau 
10. vanaf 1986: lid Eerste Kamer 
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lid Interparlementaire Benelux-raad 
11. 1970-197 4: lid Gemeenteraad Den Haag 

1978-1986: fractievoorzitter 
12. wekelijks politieke 'column' op Radio West 

lid Commissie van Toezicht op Haagse politiecellen en arrestan
tenhuis, bestuurslid ICPME (International Center for Peace in the 
Middle East) 
bestuurslid NOVIB 
voorzitter Stichting Vrienden van La Benevolencija Sarajevo 

13. Midden-Oosten, mensenrechten, ontwikkelingssamenwerking, 
sociale zaken 

14. in nader overleg te bepalen 
15. nee 
16. ja 
17. huidige lijst EK 
18. nee 
19. Vanaf het oprichtingscongres ben ik lid. Alle ups en downs van 

de partij heb ik meegemaakt. Ook toen het slecht ging ben ik 
gebleven, alleen in D66 voel ik me thuis. 
Na twaalf jaar in de Gemeenteraad van Den Haag ben ik nu acht 
jaar Eerste Kamerlid. Onze werkwijze daar is beperking tot de 
grote lijn en dat bevalt prima. 
Namens de huidige 12-persoonsfractie ben ik woordvoerder voor 
buitenlandse zaken (Midden-Oosten en mensenrechten), voor 
sociale zaken en werkgelegenheid en voorzitter van de commis
sie Ontwikkelingssamenwerking. 
Noch Euroforie na het vallen van de muur, noch Eurofrustratie 
over de onmacht de oorlog in Bosnië te stoppen, zijn een goed 
kompas voor de 21 e eeuw. 
De dilemma's die Europa bedreigen en de door ons gewenste 
toekomstperspectieven staan helder in het verkiezingsprogram
ma. 
De D66-standpunten vanuit de Eurofractie uitdragen en verder 
ontwikkelen is een nieuwe uitdaging die ik graag op mij zou 
willen nemen. 

kandidaatnummer 517 

1. Geus, C.M. de 
2. Cees 
3. Rotterdam 
4. 01.05.1951 
5. Gravenstraat 12 
6. 3311 BC Dordrecht 
7. 078 - 135778 
8. TH Delft Interfaculteit Bedrijfskunde 
9. consultant buitenlandse investerin

gen 
10. vanaf 1992: burgerraadslid Dordr-

echt 
11. 1980-1981: secretaris bestuur Leiden 
12. geen 
13. ontwikkelingssamenwerking Oost Europa, investerings

vraagstukken, belastingharmonisatie, (vennootschappen) (sociaal) 
economische vraagstukken i.h.a. 

14. Zuid Holland zuid 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraad Dordrecht 
18. nee 
19. Allereerst wil ik mijn overtuiging van de noodzaak tot verdere 

integratie van Europa benadrukken. Ik zie de verdere éénwording 
van Europa als middel om nationale, behoudende politiek verder 
in te dammen en de weg vrij te maken naar een grotere samen
hang tussen de Europese landen. Hierbij is toetreding van nieuwe 
(landen) leden een onderdeel. Ik ben zeer gemotiveerd om aan 
dit proces mee te werken. 
Ik ben, mede door mijn werk, internationaal georiënteerd. Dit 
werk staat uit het begeleiden en adviseren van buitenlandse 
ondernemingen, die mogelijk een dochtersonderneming in Ne
derland willen vestigen. Dit werk heb ik als "regionaal directeur" 
bij het Minsteria van Economische Zaken gedaan. Sinds maart 
1993 voer ik deze werkzaamheden als zelfstandig consultant uit. 
Met name heb ik bovengenoemde bedrijven uit de EFTA-landen 
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(Noorwegen, Zweden, Finland, Oostenrijk en Zwitserland) bege
leid. Dit heeft specifieke kennis van de relatie tussen EEG- en 
EFTA-landen met zich meegebracht. 
Door zakelijke- en ambtelijke contacten in verschillende Oost 
Europa-landen heb ik ervaring met samenwerkingsverbanden, 
regelingen en budgetten, die een rol spelen in de verdere ontwik
keling van deze landen. Samenvattend: ik ben_ingevoerd in 
ontwikkelingsproblematiek m.b.t. Oost Europa en internationale 
bedrijfsinvesteringen. 
Ik ben nu meer dan 11 jaar lid van D66 en hoop het gedachten
goed van de partij in internationaal verband uit te mogen dragen. 

kandidaatnummer 518 

1. Glaubitz, B.O.J.R. 
2. Hans 
3. Rotterdam 
4. 03.06.1947 
5. ui. Hauke-Bosaka 1 m. 1, 01-540 

Warschau, Polen 
Geldersestraat 110, 3011 MP Rot
terdam 

7. 09-(48.22) 392231 
010-4111392 

8. doctoraal geschiedenis (Leiden, 
Warschau) 

9. Commissie van de Europese Gemeenschappen, Delegatie van 
de Commissie te Warschau (EG-hulp, informatiebeleid, contacten 
met de pers); Adviseur van de Minister voor Euro-pese Integratie 
van de Republiek Polen 

10. geen 
11. 1972-1973: afdelingsbestuur Leiden 

1975-1978: diverse functies, o.a. regiocontactpersoon Leiden 
e.o., D66-vertegenwoordiger in bestuur Stichting Burgerschaps
kunde, lid Voorlopige Adviesraad en eerste Adviesraad, (mede
)oprichter PSVI, secretaris PSVI, voorzitter afdeling Leiden 
1978-1982: lid gemeenteraad Leiden (tot september 1981 frac
tievoorzitter) 
1987-1989: voorzitter afdeling Brussel/België 

12. 1991-1993: medewerker aan de publicaties van het IEWS (lnsti
tute for EastWest Studies) over Westerse hulp aan Oost Europa 
coördinator EG-humanitaire hulp aan Roemenië eind 1990 

13. 
14. Noord Nederland, Rotterdam 
15. nee 
16. ja 
17. Europees Parlement (1989), 4e plaats 
18. nee 
19. Sedert 1987 heb ik verschillende functies uitgeoefend voor de 

Commissie van de Europese Gemeenschappen, in Brussel, 
Warschau en Boekarest. Al die tijd heb ik de meest concrete kant 
van Europa dagelijks voor mij gezien: de Ge-meenschap als 
realiteit, als vierde bestuurslaag, waar beleid wordt gemaakt, 
waar wetgeving tot stand komt. 

De Gemeenschap krijgt er onherroepelijk steeds meer taken bij, 
ondanks of dankzij "Maastricht". Daarnaast beleeft Europa veran
deringen die hun weerga in de recente ge-schiedenis niet ken
nen. De EG zal in de komende jaren door toetreding van nieuwe 
leden groter worden en van karakter veranderen. Vooral de 
politieke en economische integratie van Centraal en Oost Europa 
is voor de Gemeenschap een bijzondere opdracht, misschien wel 
de belangrijkste van het decennium. 

Om deze ontwikkelingen ook vanuit het Europees Parlement te 
kunnen bijbenen is gedegen kennis van de Europese besluitvor
ming vrijwel onontbeerlijk. Met mijn kennis en gevarieerde erva
ring, opgedaan bij de Commissie, maar ook in de Gemeenteraad 
en als rijksambtenaar, binnen en buiten Europa, in Nederlandse 
en Europese diplomatieke dienst, meen ik te kunnen bijdragen 
aan een solide inbreng van D66 in het Europees Parlement. 

Net als in 1989 (toen ik ook kandidaat was voor het Europees 
Parlement) ben ik nog steeds van mening dat werkgelegenheid, 
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sociaal beleicl, volksgezondheid (m.n. aandacht voor AIDS), 
milieu, en gelijke rechten voor alle Europeanen kwesties zijn die 
hoge prioriteit verdienen, straks ook in het groter Europa. 

Thans komt daar echter bij da! van alle beschaafde Europeanen 
een extra inspanning nodig is om het overal oprukkend racisme, 
met inbegrip van de mythevorming ro!'d migranten, tot staan te 
brengen. Europa heeft veel aan migranten to danken, zowel 
cultureel als economisch. Het Europees huis moet onderdak 
'11ijven bieden aan hen die aan de bouw ervan hebben bijgedra
gen, en aan hen die een veilige toevlucht zoeken voor (oor
!oqs)g;· tVeld :"t.Jis. 

kandidaatnummer 519 

1. '-iP~'m~;kPrk, '/V.F ''· 
2. Nillt.m 
3. \1aastric 11 
4. IJ1.0>.H-?1 
5. uliF n1 str 1a' 6 ~ 
6. ó 101 :-u ·::cl·t 1Lb 

0.·-7f4 . t:~ 52 3 
l' gyl',na~ 1urr A, do,:toraal recht èn 

pro· lOi''l (1 985) internationaal recht 
9. lnte .la•om·al waterjurist, publicist, 

oud nur~,emeester Echt, oud-do
ce·Jt c•n ~;xaminator 

10. vanaî 1987: actief lid/ideeënaandrager, 
voorcl' achten/inleidingen 

11. idem + mede-oprichter_ afdeling midden Limburg en lid werkgroep 
milieu (2x) 

12. o.a. voorzitter van een Watermolenstichting te Eijsden (Lb); 
internat adviserend, zo over "Internationale Waterschappen", en 
waterkracht 

13. (grensoverschrijdend) milieu en rechtsbescherming; internationaal 
waterrecht/waterkracht 

14. Limburg 
15. nee 
16. nee 
17. nee 
18. nee 
19. OOK DE OUDERE (en toch geliJKe, conform artikel i van onze 

Grondwet) in de samenleving kan een zinvolle bijdrage geven in 
de know-how van de EP D66-lijst 'op zich'. Dat kan bijvoorbeeld 
voor mij op een tiende plaats, zoals vorige maal, doch ook (lie
ver) op een allerlaatste plaats. Sinds een zestal jaren ben ik -na 
een terechte overstap vanuit het CDA- een geïnspireerd D66er 
(ideeën-aandrager/inleider/publicist over bijv. grensoverschrij
dende zaken als bruinkoolwinning o.a., internationale rivieren als 
Rijn en Maas, en over referenda). Mèt mr. D. Lasonder creator 
'Rijnmanifest' van 08.08.1988. 
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Weet mij gesteund door een optimale juridische opleiding, mèt 
promotie aan de Rijksuniversiteit Utrecht in 1985 (rechtsvergelij
kende Studie waterrecht/waterschapsrecht Nederland-Duitsland); 
daarna publicaties en gastcolleges. Talen: Nederlands, Duits en 
Engels. 

Sta nog volop in maatschappelijk leven wat o.a. blijkt uit be
stuurslidmaatschappen van de Dialectkring Veldeke en de Maas
keten Jan van Eijck (samenwerking tussen beide Limburgen). 
Daarbij al meer dan twee decennia 'Perfessor humoris causs in 
de Narrenuniversiteit Limburg' (de NUL) te Maastricht. Het gebrek 
aan (gepaste) humor is 'tekenend' voor alle Europese instellin
gen. Met als achtergrond mijn studie en ervaring in ca 44 jaar 
overheidsdienst -als hoofd afdeling ruimtelijke ordening Gelder
land en als burgemeester- zou ik mijn aandacht vooral willen 
richten op grensoverschrijdende milieu-aspecten; rechtsbescher
ming van de burgers en bestrijding fraude binnen de E.G. Voor 
wat midden-Urnburg betreft (QUA MILIEU ONEVENREDIG 
ZWAAR BELAST!) zéér kritische instelling t.o.v. eventuele grote 
afvalverbrandingsoven in Maasbracht (gedegen onderzoek .all& 
alternatieven) en de verdroging (o.a. in fraai Meinweggebied) 
tengevolge van de West Duitse bruinkoolwinningen. SAMEN DE 

HANDEN MI':! DE PLOEG! Jongeren èn ouderani 

P.S. "Reeds t.veemaal (in 1992 en 1993) ben ik genomineerd 
voor de Milieuprijs Limburg (initiatief van het Limburgse I.V.N. te 
Klimmen èn de directie van da 'Limburger')" 

kandidaatnummer 520 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

9. 

Heiligers, U. 
Uwe 
Hamburg (Did) 
20.11.1942 
St. Sireuvelsstraat 8 
6372 HZ Landgraaf 
045- 3111n 
HBO/ULO/loerisme/copy
writing/marketing/journalistiek 
medewerker PTT -Post 

10. geen 
11. geen 
12. 1975-1990: raadslid 

1988-1990: ondernemingsraad 
1987-1991 :ouderraad middelbare school 

13. verkeer, milieu, sociale zaken 
14. Limburg 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. EUROPA LEEFT TE WEINIG ONDER DE MENSEN 

Willen wij komen tot een Europese gemeenschap dat gedragen 
wordt door de gemeenschap, dan moet dat komen vanaf het 
lokale niveau en meer herkenbaar worden. 

Partner-steden 
Uitwisseling van cultuur/sport maar ook van toerisme en werk in 
het midden en kleinbedrijf zal leiden tot intensievere banden 
tussen de steden, waarbij het bestuur en particulier initiatief 
tezamen dit kunnen bevorderen. Politieke marketing moet/zal het 
aantal contacten sterk kunnen bevorderen. 

Euregio-verbanden 
In de grensstreken is een nauwere samenwerking niet alleen 
gewenst, maar ook vereist om door het wegvallen van de gren
zen overschrijdende problemen op te lossen. Op de gebieden 
van criminaliteit en druggebruik. Verdere samenwerking is ge
wenst in sectoren zoals verkeer, milieu en werkgelegenheid. 

Administratieve organisatie 
Doordat de E.E.G. in de komende jaren gezien de drastische 
veranderingen in Oost-Europa waarschijnlijk aansluiting kan 
krijgen van nieuwe lidstaten, is doorlichting op deze strutuur met 
al zijn politieke organen gewenst. Waarbij efficiency en helder
heid de uitgangspunten moeten worden, en niet competentiestrijd 
en het alsmaar uitdijen van de organisatie. 
Kosten en baten gelden ook voor publiekrechtelijke organen, en 
verantwoording van belastinggelden opgebracht door de burgers 
van de afzonderlijke landen. 

Europa/Mondiaal 
Gezien de veranderingen in Europa en de rest van de wereld 
zullen er duidelijke concepten ontwikkeld moeten worden op het 
gebied van vrede en veiligheid. Militair ingrijpen ja/neen en/of 
humanitaire hulp. Dit in afstemming met de VN. Verder zal op de 
veelheid van deelterreinen het milieuvraagstuk gekoppeld aan 
welvaart en werkgelegenheid een zeer hoge prioriteit verdienen. 
Niet het meer maar het anders moet voorop staan, niet de onge
breidelde groei maar het economisch leefbare. Dit vereist een 
voortdurende strijd tussen het wenselijke en het haalbare. 
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kandidaatnummer 5211 

1. 
2. 
3. 
4. 

Herweijer, W.N. 
lneke 
Den Haag 
18.01.1947 

5. Albert van Dalsumlaan 719 
6. 3584 HP Utrecht 
7. 030- 518861 
8. gymnasium B, doet. Frans, doet. 

Nederlands Recht 
9. project-manager 

10. vanaf 1982: statenlid Utrecht 
vanaf 1993: Eurogroep 
vanaf 1993: regionale werkgroep Europa 

11. 1978-1982: gemeenteraadslid Abc. 
1987-1993: lid Programmacommissie 
1987-1992: lid GPO 

12. 1990-heden: bestuur med. kleuterdagverblijf Molenhorst 
1989-heden: bestuurslid Consumentenbond 
1989-heden: bestuurslid Stichting Geschillencommissies voor 
Consumentenzaken 

13. regionale zaken, interne markt, milieu, transport, democratisering 
14. randstad 
15. ja, als JWB nee zegt 
16. ja 
17. ja, provincie en gemeente Utrecht 
18. ja, Gemeenteraad Utrecht 
19. Europa is door D66 altijd positief benaderd. We zijn ons bewust 

van de huidige tekortkomingen, maar zien daarin juist een reden 
om door te gaan en te trachten een nieuw Europa tot stand te 
brengen. Heel belangrijk vind ik daarbij de democratische legiti
matie. Als Europa werkelijk één gaat worden, zal het een krachtig 
parlement moeten hebben, met veel grotere invloed dan nu. 
Sinds 1978 ben ik volksvertegenwoordiger voor 066. Ik heb in die 
tijd naast deskundigheid op velerlei terrein uitgebreide politieke 
ervaring opgedaan. Het is m.i. belangrijk, dat kandidaten be
schikken over politiek inzicht en analyseringsvermogen. Daar
naast heb ik veel bestuurlijke ervaring en spreek ik een vijftal 
talen. 
Europese zaken hebben al heel lang mijn belangstelling. Ik ben 
afgestudeerd op een Europees onderwerp (richtlijn produkten
aansprakelijkheid) en heb in de programmacommissie bijgedra
gen aan de totstandkoming van de laatste twee Europese verkie
zingsprogramma's. In 1992 heb ik voor de Europese Unie van 
spoorwegen (UIC) de oprichting van een Europese Academie 
voorbereid. In 1991 heeft de provincie Utrecht mij afgevaardigd 
naar de Conferentie van Europese regio's en het Europees 
Parlement in Straatsburg. Contacten met partijen die met D66 
verwant zijn (Liberal Democrats, Radikale Vensire e.a.) heb ik 
gemaakt tijdens internationale congressen. 
Hoewel ik door mijn achtergrond breed inzetbaar ben, hebben 
regionale aangelegenheden, economische zaken (de interne 
markt en met name de positie van de consument daarin), milieu, 
transport en democratisering mijl" ~oeciale belangstelling. 

kandidaatnummer 522 

1. Hoefnagel, D.I.M.J. 
2. Désir~e 
3. Nijmegen 
4. 02. 11.1956 
5. Tervurenlaan 66c (bus 54) 
6. 1 040 Brussel 
7. 09- 32 2 7326635 
8. doctoraal examen Nederlands recht, 

RU Utrecht, specialisatie staats
/administratiefrecht en internationaal 
recht 

9. nationaal deskundige bij de EG-commissie (interne markt) 
10. vanaf januari 1993: secretaris van de afdeling België 
11. geen 
12. 1980: studentassistente Rijksuniversiteit, instituut voor staats- en 

administratiefrecht 
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1981-1984: juridisch medewerkster Ministerie van Landbouw en 
Visserij, sector Europese Zaken 
1984-1991: belaidsmedewerkster Ministerie van Onderwijs en 
Wetenschappen, D. G. hoger onderwijs en wetenschappelijk 
onderzoek: coördinator Europese zaken voor het hoger onderwijs 
1988-1991: nationaal coördinator EEG richtlijn 89/48 betreftende 
een algemeen stelsel van erkenning van hogere onder
wijsdiploma's 
1991-heden: nationaal deskundige bij de Europese Commissie, 
DG XV, interne markt 

13. interne markt, onderwijs 
14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Een open en democratische Europese Gemeenschap vormt de 

inzet voor mijn kandidaatstelling. In mijn huidige werk bij de 
Europese Commissie ervaar ik hoe groot de kloof is tussen het 
Europees bestuursapparaat en de belevingswereld van de bur
gers. Het proces van de Europese integratie moet herkenbaar 
zijn en de burgers moeten het vertrouwen krijgen in het Europees 
Parlement als controle-orgaan van het Europees bestuur. 
Europa kan en mag niet geleid worden door anonieme bureau
craten. 

Mijn ervaring en kennis betreffen in het bijzonder de interne 
markt, onmderwijs en beroepsopleidingen 

kandidaatnummer 523 

1. Hout, AAP. van 
2. Anja 
3. Eindhoven 
4. 26.03.1965 
5. Orthansaweg 10a 
6. 5212 XA 's-Hertogenbosch 
7. 073 - 124877 
8. doctoraal Nederlands recht, Eu-r

opean Master in Public Ad
ministration 

9. Vastgoed-juriste gemeente 's-Her-
togenbosch 

10. geen 
11. geen 
12. vanaf september 1993: secretaris Europese Beweging Neder

land-kring Den Bosch/Tilburg 
13. structuurfondsen; (inter)regionale samenwerking Comité van de 

Regio's 
14. Oost- en midden Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Met mijn kandidaatstelling wil ik mijn belangstelling voor de 

ontwikkelingen binnen Europa en de gevolgen daarvan voor 
Nederland beklemtonen. De visie van D66 op deze ontwikkelin
gen is de mijne en ik verwacht met mijn opleiding en achtergrond, 
gepaard aan mijn enthousiasme voor de zaak, een flinke bijdrage 
te kunnen leveren aan de activiteiten van D66 op "het Europese 
front". 
Een mogelijk gebrek aan bestuurlijke ervaring in algemene zin, 
maar vooral binnen 066, vrees ik niet, enerzijds omdat D66 
goede krachten toch wel (h)erkent en anderzijds omdat een frisse 
kijk op "Europa" geen kwaad kan. 
Mijn ervaringen met de E.G. tot dusverre (uitwisseling via E.G.
ERASMUS-project; stage bij de Commissie te Brussel en 
opleiding tot Europaan Master in Public Administration aan de 
K.U. Leuven/R.U. Leiden) hebben mij ervan overtuigd, dat de 
E.G. in de toekomst nog veel belangrijker zal worden, dan zij nu 
reeds is. Máár: 
Er blijft een lange weg te gaan. Een weg, waarop vooral aan één 
van de stokpaardjes van D66 hard gewerkt zal moeten worden, 
nl. een open en helder bestuur. De huidige bestuursconstructies 
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binnen de E.G. moeten (en zullen) ingrijpend gewijzigd worden. 
De rol van het Europees parlement zal in de komende jaren 
steeds belangrijker worden; de rol van de Ud-Staten zal anders, 
minder bepalend, worden; regio;s (vooral grensregio's) zullen 
meer zeggenschap krijgen naarmate de structuurfondsen worden 
uitgebreid en de Commissie (samen met het E.P.) meer 
bevoegdheden krijgt. De rol van grensoverschrijdende samen
werkingsverbanden binnen de E.G. heb ik bestudeerd tijdens mijn 
studie. 
Aan D66 wil ik graag mijn kennis hierover ter beschikking stellen. 
Het lijkt mij voor D66 van belang, dat zij mensen naar Brus
sel/Straatsburg stuurt, die bereid zijn die lange weg te gaan. Ik 
ben zo iemand!! 

kandidaatnummer 524 

1. Jaspers, E.J. 
2. Erica 
3. Son en Breugel 
4. 15.11.1967 
5. Rapenburg 50 
6. 2311 EX Leiden 
7. 071 - 133562 
8. vwo, politicologie (Rijksuniversiteit 

Leiden) 
9. studente (tot mei 1994) laatste jaars 
10. vanaf april 1992: lid Adviesraad 

vanaf 1991: lid SWB werkgroep buitenland 
11. geen 
12. 1988-1991: lid internationaal secretariaat Jonge Democraten 

1992-heden: secretaris Nederland Jonge Europese Federalisten 
1988-1991: werkgroepen coördinator studenten vereniging voor 
internationale betrekkingen Leiden 

13. externe economische betrekkingen, economische en monetaire 
zaken, institutionele zaken 

14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraad Leiden (onverkiesbare plaats) 
18. nee 
19. Aan de hand van de principes en doelstellingen van D66 wil ik 

mij op de volgende wijzen inzetten voor een zo rechtvaardig, 
democratisch en veilig mogelijk Europa. Om een democratischer 
Europese Gemeenschap te bereiken zal bij nieuwe besprekingen 
de komende jaren vasthoudend gepleit moeten worden voor een 
verbeterde besluitvormingsprocedure binnen en tussen de instel
lingen van de Gemeenschap. Hulp van een goed ingelichte 
publieke opinie is hierbij essentieel. De Europarlementariër kan 
hier' aan bijdragen door zoveel mogelijk aanspreekbaar te zijn en 
door Europese onderwerpen, via de partij, media, informatiefol
ders en het onderwijs, nog beter onder de aandacht van de 
Nederlandse bevolking brengen. Ook is het voor een zo optimaal 
mogelijke invloed in het EP noodzakelijk dat D66 lid van een 
fractie wordt. Bij afweging van standpunten tussen fracties in het 
EP en D66 is de liberaal-democratische fractie hiervoor, op dit 
moment, de meest geschikte. Een verbeterde communicatie met 
Tweede Kamerleden zal daarnaast intern tot meer transparantie 
leiden. 
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Ook voor een rechtvaardig en veilig Europa wil ik mij inzetten. 
Via mijn studies over tal van Europese onderwerpen, een inten
sieve stage bij de Europese Commissie en allerlei internationale 
activiteiten in bewegingen, heb ik een gegronde kennis gekregen 
van Europese problemen, met name op sociaal-economisch, 
monetair, extern economisch, politiek en cultureel terrein. Afwe
gingen tussen milieu-, economisch en sociaal beleid lijken mij 
interessante uitdagingen om aan te pakken. 
Tenslotte kan het goed van pas komen dat ik door mijn bezighe
den een gedegen gevoel voor verhoudingen in het EP heb 
ontwikkeld. In het bijzonder op het gebied van politieke groeps
vorming, houdingen van fracties en de manier van werken. 
Daarbij heb ik een goed inzicht in de verhoudingen met de 
andere instellingen van de Europese Gemeenschap. 

kandidaatnummer 525 

1. Jekel, E. 
2. Edith 
3. Amsterdam 
4. 21.01.1943 
5. Nijenburg 7 
6. 1081 GD Amsterdam 
7. 020- 6446413 
8. doctoraal pedagogische weten

schappen 
9. training-manager 

10. vanaf maart 1992: raadslid 
Stadsdeel Buitenveldart 
vanaf september 1993: lid werkgroep Europa i.o. 

11. 1991-1992: wethouder Stadsdeel Buitenveldart 
1987-1991 : fractievoorzitter Stadsdeel Buitenvelder! 
1983-1989: bestuurslid PSVI (PEAC, SWB) 

12. vanaf januari 1993: Lionsclub Schiphol 
vanaf juni 1992: commissaris Eigenarenvereniging 
1988-1992: Universiteitsraad Technische Universiteit Delft 

13. regionaal beleid en ruimtelijke ordening, jeugd, cultuur, onderwijs, 
vervoer en toerisme 

14. ROA, Noord Holland, Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 't Is heel wat jaren geleden dat ik -in Zwitserland wonend en 

werkend-.te maken had met internationale vraagstukken. Door 
de jaren heen is mijn belangstelling ervoor gebleven. de afgelo
pen jaren heb ik mijn betrokkenheid bij internationale kwesties 
meer gericht op het Europese vlak. 

In de politieke processen heb ik gedurende de laatste zeven jaar 
op kleinschalig niveau ervaring opgedaan. Het politieke vak zelf 
vind ik boeiend en enerverend, maar ten aanzien van de schaal 
waarop een groot deel van de besluitvorming betrekking heeft, 
begint zich een 'deja-vu' gevoel te vormen. 

In de Europese context vormt regionaal beleid een belangrijk 
aandachtsgebied. Daarbij gaat 't niet alleen om opheffing van 
achterstanden binnen regio's, maar ook om samenwerking tussen 
regio's van de lidstaten en met regio's buiten de EG. Recent 
opgedane werkervaring in Oost Europa (Bulgarije) heeft mij 
geleerd hoe noodzakelijk dergelijke ondersteuning is. Ik zie 1 ook 
als een uitdaging om over de grenzen heen te moeten kijken en 
vanuit een Europese oriëntatie aan probleemoplossingen te 
werken. 

Op grond van mijn ervaring met het Europese circuit is mij voorts 
gebleken dat binnen de instellingen van de Europese Gemeen
schap het gemeenschappelijk Europees gevoel meer leeft dan 
.er.bui1en bij de Europese burgers. De ratificatie van het verdrag 
van Maastricht heeft ons weliswaar het Europees burgerschap 
gebracht, maar het 'Europa van de burgers' is daarmee nog geen 
feit. 
Als Euro-parlementatiër zal ik mij er ook voor willen inzetten dat 
de Europese gezindheid bij 'jong en oud' een bredere versprei
ding gaat krijgen. 

kandidaatnummer 526 

1. Klatte, E.R. 
2. Ernst 
3. Amsterdam 
4. 30.10.1948 
5. Groenstraat 42 
6. B-3050 Oud-Heverlee 
7. 016/473032 
8. rechten 
9. milieu-consultant bij de Europese 

Commissie 
1 0. vanaf 1991 : lid van de afdeling Bel-
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gië 
11. 1978-1984: lid van de afdeling Voorburg 

? - ? : lid van de Adviesraad 
12. geen 
13. milieu, energie, transport 
14. Noord Holland, Zuid Holland, Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. "D66 VOOR EEN DUURZAAM EN DEMOCRATISCH EUROPA", 

dat is mijns inziens de essentie van het Europees verkiezings
programma van D66. 
Duurzaam, in de zin van duurzame economische ontwikkeling. 
Duurzame economische ontwikkeling spaart het milieu en be
houdt het voor de toekomstige generaties. Onze huidige vorm 
van produceren en consumeren is allesbehalve duurzaam en leidt 
tot een gestage afbraak van het Europese en wereldwijde milieu. 
Daarom dient het milieubeleid de komende jaren een centrale 
plaats in te nemen in het totale EG-beleid, om er voor te zorgen 
dat het EG landbouw-, industrie-, energie- en transportbeleid 
wordt omgebogen in duurzame zin. 
Democratisch, want het huidige Europa is niet democratisch. De 
rol van het Europees Parlement is nog steeds grotendeels be
perkt tot toekijken langs de zijlijn, terwijl de Raad van Ministers 
(lees: de Lid-Staten) de zaken achter gesloten deuren bedisselt. 
Dit dient te veranderen door het Parlement mede het recht van 
initiatief te geven, en in alle gevallen medewetgevende bevoegd
heid. Tevens dient er -conform één van de resoluties bij het 
Verdrag van Maastricht- een Europese wet inzake de openbaar
heid van bestuur te komen. 
Graag wil ik mij de komende vijf jaar voor de realisering van 
bovengenoemde doelstellingen actief in het Europees parlement 
inzetten. Mijn 15-jarige ervaring op het gebied van het Europees 
milieubeleid zal daar ongetwijfeld goed bij van pas komen: 
(1978-1984): coördinator voor Europese milieuzaken bij het 
Ministerie van Volksgezondheid en Milieuhygiëne; wekelijkse 
deelname aan de vergaderingen van de Milieugroep van de Raad 
van Ministers in Brussel; deelname aan de halfjaarlijkse EG
Milieuministerraden. (1984-1988): algemeen secretaris van het 
Europees Milieubureau (EEB), de Europese milieulobby in Brus
sel. (1988-1991 ): oprichter en coördinator van het lobbykantoor 
van GREENPEACE bij de EG. (1991-nu): consultant bij het 
Directoraat-generaal Milieu van de Europese Commissie, belast 
met de contacten met regionale- en lokale autoriteiten in Europa. 
Ik spreek vloeiend Engels, Frans en Duits. 

kandidaatnummer 527 

1. Klut, F.C. 
2. Frans 
3. 's-Gravenhage 
4. 08.07.1944 
5. Brouwerstraat 20 
6. 1781 TM Den Helder 
7. 02230 - 23672 
8. MBO-KM 
9. chef Analyse Centrum - Adjudant 

Koninklijke Marine 
10. vanaf mei 1993: gemeenteraadslid 

Den Helder 
vanaf mei 1993: Int. Gem. Overleg Minderheden 

11. geen 
12. 1984-1986: voorzitter 000-Eskader 

1987-1990: voorzitter 000-0pschool 
1990-heden: bestuurslid Triade 

13. Europese defensie en internationale veiligheid, vluchtelingen en 
asielzoekersbeleid, sociale zaken 

14. Noord Holland-noord 
15. ja, indien nodig 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraad Den Helder 
18. ja, Tweede Kamer van de Staten Generaal (plaats 127 1 e ronde) 
19. Adjudant Onderzeebootbestrijdingsdienst Koninklijk Marine, 
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werkzaam als Chef Analyse Centrum bij het Analyse en Taktisch 
Centrum te Den Helder. 

Opleiding en werkniveau door zelfstudie opgewerkt naar HBO
niveau hetgeen in 1984 is bevestigd door een beroepskeuze 
testuitslag van het arbeidsbureau te Alkmaar. 

Lid van de Gemeenteraad voor D66 te Den Helder sinds 1 mei 
1990, Lid van de vaste commissie van advies voor Welzijn en 
Cultuur en Lid van het Algemeen bestuur van de Stichting voor 
Kunstzinnige vorming "Triade". 

Kandidaatstelling voor de verkiezingen voor het Europees Parle
ment juni 1994 met als voorkeur de beleidsterreinen: 
- Europese defensie en internationale veiligheid; 
- Vluchtelingen- en asielzoekersbeleid; 
- Sociale zaken en welzijn. 

Na mijn verkiezing in de Gemeenteraad moest ik binnen de 
Koninklijke Marine de keuze maken om beperkte plaatsbaarheid 
aan te vragen teneinde niet meer te worden geplaatst a.b. van 
een varende eenheid, hetgeen wel betekende dat mijn carrière 
gestopt werd. Van deze zeer bewuste keuze heb ik nog steeds 
geen spift. 

Gedurende 34 jaren werkend bij de Koninklijke Marine heb ik op 
verschillende manieren op internationaal niveau samengewerkt 
met buitenlandse militaire organisaties en andere overheden t.b_.y. 
analyses van operaties en oefeningen in diverse scenario's. 

Gezien mijn kennis van de Engelse, Franse, Duitse en Spaanse 
taal is het voor mij mogelijk om een bijdrage te leveren aan het 
Europees beleid en zie ik het volgen van de ontwikkelingen in de 
wereld tevens als een zeer goede methode om deze taalvaardig
heden bij te houden. 

Juist door deze kennis van de moderne talen heb ik de mogelijk
heid gehad om mij uitgebreid te oriënteren betreffende buiten
landse zienswijzen en culturen, hetgeen ik ook in mijn werk als 
Gemeenteraadslid, als voordeel heb gezien. 

Door een verdere studie Russisch hoop ik mijn reeds beperkt 
aanwezige kennis van deze taal en cultuur uit te kunnen bouwen 
en in dienst te kunnen stellen van D66 teneinde een bijdrage te 
leveren aan het Europees beleid met name t.a.v. Oost Europa. 

Zeker t.a.v. het beleid voor vluchtelingen en asielzoekers hoop ik 
in Europees verband een bijdrage te kunnen leveren aan het 
formuleren, tot stand komen en de uitvoering. 

Doordat ik in augustus 1994 bij de Koninklijke Marine met functi
oneel leeftijds ontslag ga, komt er veel tijd beschikbaar voor mijn 
politieke werk. Dit betekent dat ik geheel ter beschikking ben voor 
D66. 

Gelet op de afgelopen periode geloof ik dat D66 de trend heeft 
gezet voor slagvaardig werken. 
Omdat ik vind dat dit ook internationaal moet worden voortgezet, 
stel ik mij hierbij beschikbaar voor het werk in het Europees 
Parlement ten dienste van onze partij. 

kandidaatnummer 528 

1. Kok, K.H. 
2. Henny 
3. Hilversum 
4. 11.06.1949 
5. Middenweg 155 
6. 1702 HB Heerhugowaard 
7. 02207 - 10586 
8. rechten 
9. advocaat 
1 0. vanaf 1993: bestuurslid D66 

Heerhugowaard 

13 



11. lid Werkgroep Buitenland en Midden Oosten 
12. 1989-heden: voorzitter RIAGG 

1988-1991: voorzitter Vluchtelingenwerk 
13. internationale handelspolitiek, gezondheidszorg, vreemdelin-

genbeleid, ontwikkelingssamenwerking 
14. Noord Holland 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. ja, Gemeenteraad Heerhugowaard 
19. De internationale politiek had en heeft nog steeds mijn belang

stelling. Deze interesse heeft uiteindelijk mijn studierichting 
bepaald. Ik studeerde af aan de Rechtenfaculteit van de Rijks 
Universiteit Utrecht. Hoofdrichting: "Recht der Internationale 
Organisaties:. Voor mijn specialisatie "Islamitisch Recht" studeer
de ik een jaar aan de Universtitelt van Cairo, waarvoor ik in het 
kader van de internationale studenten uitwisseling een beurs 
kreeg. Tevens heb ik dat jaar benut om Arabisch te studeren. 

Reden voor mijn kandaalstelling voor het Europees Parlement is, 
dat ik hoop door mijn ervaring een nuttige bijdrage te kunnen 
leveren aan de discussies binnen dit forum. Hoewel de bevoegd
heden van het parlement na "Maastricht" zijn uitgebreid ben ik 
van oordeel dat de invloed van de Europese (Nederlandse) 
burger op de besluitvorming nog steeds marginaal is. Ook van de 
controlerende taak van het parlement is tot nu toe nog niet veel 
terecht gekomen. Wil "Europa" de burger aanspreken, dan zal 
vooral op die terreinen nog het nodige tot stand moeten worden 
gebracht. 

Mijn voorkeur voor de gebieden: Vreemdelingenbeleid, Ontwikke
lingssamenwerking en Internationale Handelspolitiek heeft te 
maken met het feit dat ik op deze terreinen ervaring opdeed. Als 
voorzitter van Vluchtelingenwerk Nederland, afdeling Heerhugo
waard, als directeur van een internationale handelsonderneming, 
als actief lid van de Vereniging voor Internationaal Recht. Mijn 
functie van voorzitter van de RIAGG Noord Kennemerland heeft 
mij in aanraking gebracht met het terrein van de gezondheids
zorg. Eveneens een onderwerp dat mijn belangstelling heeft, 
zeker in Europees en ook mondiaal verband. 

kandidaatnummer 529 

1. Koster, H.J.C. 
2. Henk 
3. Rotterdam 
4. 16.06.1942 
5. Schansbos 8 
6. 3461 GR Linschoten 
7. 03480 - 17581 
8. universitair (bestuurskunde) 
9. rijksambtenaar, binnenkort gevestigd 

als zelfstandig adviseur 
10. vanaf september 1992: lid regiobe

stuur Utrecht 
vanaf september 1991: lid werkgroep buitenland SWB 

11. geen 
12. geen 
13. institutionele samenleving van de EG, democratisering EG/ver

sterking rol EP, samenwerking op terrein natuurbescherming, 
samenwerking op terrein onderwijs, opl., Europa van de Burger 

14. geen speciale voorkeur, maar geografisch liggen Utrecht en Zuid 
Holland dichtbij 

15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Hoewel de rol van het Europees Parlement ook in het Verdrag 

van Maastricht nog niet van dien aard is dat hij gelijkwaardig 
wordt aan die van met name de Raad en de Commissie, zal de 
komende zittingsperiode van het groötste belang worden voor de 
toekomst van de Europese eenwording en vryor de positie van dat 
EP zelf. 
Het is daarom een dwingende voorwaarde dat de toekomstige 
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leden van het EP beschikken over bepaalde vaardigheden die bij 
zullen dragen aan een EP nieuwe stijl en diè de Europese een
wording in begrijpelijke taal naar de burger toe uit kunnen leggen 
en de noodzaak daarvan aan kunnen tonen. 
Centraal hierbij staat het opheffen van het democratisch tekort 
van de Gemeenschap. In een door mij ingediende, door het HB 
overgenomen en door ALV 56 goedgekeurde APM over dit 
onderwerp ben ik op die problematiek ingegaan. 
waarom zou ik in het EP zitting moeten nemen? Er is een aantal 
onderwerpen waar steeds meer belangstelling voor wordt ge
toond, vooral waar het de uitwerking van "Maastricht" betreft. Ik 
acht mijzelf op enkele van die terreinen deskundig op grond van 
mijn arbeidsverleden. Dat arbeidsverleden wordt gekenmerkt door 
grote inturnationale ervaring (zowel waar het institutionele aspec
ten betreft als inhoudelijke kwesties -met name op de terreinen 
van de internationale natuurbescherming en de samenwerking op 
terreinen van onderwijs en opleiding) waarbij het mij van groot 
belang lijkt dat ik daadwerkelijk bij de Europese Commissie heb 
gewerkt en dus daat nog veel contacten heb en redelijk goed op 
de hoogte ben van procedures. 

waarom zou ik voor 066 in het EP zitting nemen? Hoewel ik in 
de 70-er jaren politiek zeer actief ben geweest (ik was onder 
meer gemeenteraadslid), is mijn politieke betrokkenheid vooral 
ook tijdens de in het buitenland doorgebrachte jaren zeer gering 
geweest. Onmiddellijk na mijn terugkeer uit het buitenland in de 
zomer van 1991 ben ik lid geworden van 066 omdat het ondog
matische karakter van onze partij en de opstelling bij voor mij 
belangrijke politieke thema's de behoefte aan andere politieke 
affiliaties uitsluit. Vanuit mijn directe ervaring als regiobestuurslid 
Utrecht (in Rauwe samenwerking met PSVI verantwoordelijk voor 
vorming en opleiding in de regio) en mijn deelname aan de 
werkgroep buitenland van de SWB word ik telkens weer gecon
fronteerd met de open wijze waarop wij politiek maken en het 
ontbreken van onbetweterigheid en hypocrisie. 
Graag zal ik dan ook op een constructieve en deskundige wijze 
die houding uitdragen en vertalen in concreet beleid en aldus 
bijdragen aan een democratisch Europa en vooruitgang (proberen 
te) boeken op terreinen die ons 066-ers na aan het hart liggen. 

kandidaatnummer 530 

1. Laan, LW.S.ALB. van der 
2. Lousewies 
3. Rotterdam 
4. 18.02.1966 
5. Hamerstraat 44 
6. B-1 040 Brussel 
7. 32-2-230 7428 
8. meester in de rechten (Leiden), 

postdoctoraal diploma internationaal 
economische betrekkingen (Johns 
Hopkins Un., Bologna) 

9. Commissie der EG, milieu en humanitaire hulp projecten voor het 
GOS 

10. geen 
11. geen 
12. 1986-1987: bestuur PKvV 

1984-heden: UWC Network 
1993-heden: bestuur Johns Hopkins Alumni Chapter 

13. milieu, buitenlandse betrekkingen, Oost Europa 
14. alle regio's die door het EG-beleid geraakt worden 
15. ja 
16. ja 
17. n.v.t. 
18. n.v.t. 
19. Het uiteenvallen van het Sovjet Rijk en de daar op volgende 

bevrijding van Oost Europa stelt Europa voor historische uitda
gingen die op een constructieve en creatieve manier aangepakt 
moet worden. De problemen zijn duidelijk: grensoverschrijdende 
milieuvervuiling, vluchtelingen uit het voormalige Yugoslavië en 
andere noodgebieden en een half continent in een moeilijke 
omwentelingsperiode. Daarnaast worstelt Europa met interne 
economische problemen en een nog steeds niet afgesloten GA TT 
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ronde die de Wereldconsument $220 miljard per jaar kost. 

Voor deze problemen zijn oplossingen te vinden, met name als 
Europa zijn krachten bundelt. Door mijn werk in noodhulp en 
milieuproblematiek in Oost Europa en de voormalige Sovjet Unie 
ben ik ertoe gekomen mij kandidaat te stellen voor het Europese 
Parlement. Ik heb met eigen ogen gezien hoe de problemen niet 
alleen de mensen daar, maar ook West Europa direct raken. De 
huidige bezuinigingen eisen dat hulp doelgericht en effectief moet 
zijn. 

Een sterk en actief Europees Parlement met daarin creatieve, 
dynamische mensen is onmisbaar. Zelf zou ik de afstand tussen 
parlementariërs en kiezers willen verkleinen. De Nederlandse 
kiezer moet kunnen merken dat zijn of haar ideeën in het Euro
pese beleid doorklinken. Praktische ervaring, vooral bij de Euro
pese Commissie, en zoals in mijn geval bij de afdeling Buiten
landse Economische Betrekkingen, is essentieel om dit te berei
ken. 

Kritisch en constructief bouwen aan een democratischer en 
schoner Europa: aan deze uitdaging draag ik graag mijn steentje 
bij. 

kandidaatnummer 531 

1. Nistelrooij, J.J.R.M. van 
2. Jorgen 
3. Tilburg 
4. 22.05.1965 
5. Raadhuisstraat 107 
6. 5683 GC Best 
7. 04998- 91818 
8. Duits, Portugees, Deens (Rijksu

niversiteit Antwerpen, België (2k 
HIVT); Staatsexamen vertaler-tolk 
Duits; doctoraal Duitse Taal- en 
Letterkunde. Thans bezig met Rechten (Open Universiteit) 

9. Beëdigd tolk-vertaler 
10. vanaf 1990: Gemeenteraadslid 

vanaf 1993: voorzitter RVC kascommissie JD NB 
11. 1989-1991: lid/voorzitter a.i. regiobestuur Noord Brabant 

1990-1991: voorzitter RVC 
1991 -1993: lid Hoofdbestuur 
1992-1993: bestuur Bestuurdersvereniging 
diverse functies binnen de JO (o.a. vice-voorzitter Noord Bra
bant, geschillencommisie, congresvoorzitter) 

12. vanaf 1991: redacteur carnavalskrant "D'n Durdauwer" 
vanaf 1993: voorzitter Openbare Bibliotheek Best 
vanaf 1993: secretariS/mede-oprichter Stichting Comité V. Bosn
ië-H. 
1984-1990: diverse functies in studentenorganisaties en univer
sitaire geledingen 
1989-1992: secretariS/mede-oprichter PJOB 

13. landbouw, Oost Europese betrekkingen, veiligheidsbeleid 
14. Noord Brabant, Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. ja, Gemeenteraad Best 
19. Voor de verkiezingen van het Europees Parlement stel ik mij 

graag kandidaat voor 066. De grotere fractie krijgt de kans om, 
meer dan ooit, het D66-geluid binnen de EG te laten horen. Juni 
1994 betekent kortom "een nieuwe zomer, een prachtig geluid". 
De partij wordt ook in Europees verband een factor waar anderen 
rekening mee moeten houden. 
De afgelopen jaren heb ik binnen en buiten D66 veel bestuurs
functies vervuld. Mijn opleiding en beroep brengen gerichtheid op 
internationale verhoudingen met zich mee. Een taalgerichte 
opleiding betekent een goede, brede basis voor de politiek door 
de zeer algemene ontplooiing van degene die deze heeft ge
volgd. Als raadslid in een gemeente van zo'n 23.000 inwoners 
ervaar ik steeds weer hoe belangrijk het is om op de juiste wijze 
het begrip ''volksvertegenwoordiger" invulling te geven: pragma-
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tisch en met het hart op de juiste plaats. 
Jong, gewapend met visie en een flinke dosis enthousiasme wil 
ik, met uw steun, graag meehelpen aan het tot stand brengen en 
in stand houden van die heerlijke "nieuwe zomer". 

kandidaatnummer 532 

1. Peters, P.F.H.J. 
2. Patriek 
3. Arnhem 
4. 19.07.1967 
5. Via Buffalmacco 6A 
6. 50014 Pian Di Mugnone, Firenze 
7. 09-39-55-541207 
8. drs. politicologie (Amster

dam/Buenos Aires) master Inter
nationale betrekkingen (Johns Hop
kin University) 

9. research fellow/PhD student 
1 0. vanaf 1990: werkgroep buitenland 
11. vanaf 1985: diverse werkgroepen 

vanaf 1985: diverse werkgroepen en JO 
12. vanaf 1993: membar steering comitee Robert Schuman Center 

Universiteitsraadslid EUI (European Univarsity lnstitute) Firenze, 
Italië 
vanaf 1990: bestuurslid Liberal Forum Benelux 

13. onderwijs, buitenlandse zaken, sociale economische onderwer-
pen, fianciën 

14. Flevoland, Utrecht, Noord Holland, Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. (Universiteitsraad EUI) 
18. n.v.t. 
19. D66 probeert de volgende verkiezingen een goed resultaat te 

halen, en volgens de peilingen lukt dat ook. Zo, dus waar ben ik 
voor nodig? Wat doe ik hier? 
066-lid sinds acht jaar, (actief in met name de buitenland-hoek) 
en nog steeds een beetje student (AIO). Daarom denk ik een 
herkenbare en aantrekkelijke kandidaat te zijn voor vele stem
mende studenten en jongeren. 
Voor D66 kan en wil ik op Universiteiten en scholen campagne 
voeren, laten zien dat wij ook jongeren serieus nemen, met 
iemand die zowel de lusten als lasten van het jong en studerend 
zijn begrijpt. Deze groep, erg belangrijk voor D66 als kiezers, kan 
zo meer betrokken worden, met aanspreekbare kandidaten. Dit 
beschouw ik als een belangrijk aspect van 066. HIY;<.enbare 
kandidaten die een directe relatie hebben met de l(ie:zers. Daar 
wil ik me de komende Eurocampagne mee bezighouden. Daaar
om wil ik in ieder geval op de lijst komen. Niet yerwacbteruLdal.ik 
meteen gekozen wordt maar wel bereid hard te werken in de 
campagne en D66 als aanspreekbaar en herkenbaar neer te 
zetten. Ik ben promoverend als politiek econoom en heb veel 
internationale (studie en twee jaar werk) ervaring. Daarnaast ben 
ik bij veel internationale en sociaal-liberale organisaties actief 
geweest. Voorkeur voor onderwijs, buitenland, financiën en 
sociaal-economische onderwerpen. En hopend dat ik kan helpen 
om volgend jaar het democratische spel meer opwindend te 
maken. 

kandidaatnummer 533 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

Pleij, J.AM. 
Jaap 
Rotterdam 
15.06.1957 
Diamantdijk 57 
4706 GX Roosendaal 
01650 - 36664 

8. MAV0-4, boekhoudcursussen 
9. journalist 

10. vanaf 1990: bestuurslid D66 afdeling 
Roosendaal, belast met p.z. actM
teiten 
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11. geen 
12. regisseur bij toneelvereniging 
13. cultuur, sociale zaken 
14. Noord Brabant West 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. Gemeenteraad Roosendaal 

Tweede Kamer (plaats 133 1e ronde) 
19. Sinds de formatie van het kabinet Lubbers-3 staat D66 onver

minderd hoog in de opiniepeilingen. Op papier is D66 na het CDA 
de tweede partij van Nederland.· 
Als deze lijn wordt doorgetrokken naar de Europese Verkiezingen 
zal D66 naar alle waarschijnlijkheid met vijf á zes zetels terugke
ren in het Europees Parlement. Een ruime winst waarmee we 
kunnen bewerkstelligen dat de opvattingen van D66 ook op 
Europees terrein nadere invulling krijgen. Het is voor D66 van 
uitermate groot belang dat onze stem juist op dat niveau wordt 
gehoord, want al zo lang het bestaat, stemt de democratische 
structuur van het EP allesbehalve tot voldoening. Het EP moet 
meer bevoegdheden krijgen met een rechtstreeks gekozen 
Presidentiële Raad naar Zwitsers model, die in een dualistische 
positie moet komen te verkeren ten opzichte van de Europarle
mentariërs. 
Om de problemen waar Europa de komende jaren mee te kam
pen krijgt adequaat te lijf te kunnen gaan, is een krachtdadig 
Europarlementair systeem onontbeerlijk. Onlangs becijferde de 
Herald Tribune dat er zo'n 3500 volken op de wereld leven, terwijl 
er nog geen tweehonderd staten bestaan. Het "Franse Volk" 
zoals we dat nu kennen, kwam pas halverwege de negentiende 
eeuw tot stand door de onverzettelijke politiek van Parijs, die alle 
regionale cultuuruitingen meedogenloos uitbande en de mythe 
van het "ene en ondeelbare Frankrijk" de wereld instuurde. 
Daarmee wil ik aangeven dat we geen al te grote koudwatervrees 
moeten hebben voor wat wel eens wordt omschreven als "het 
verlies van de nationale identiteit". De staatsgrenzen zullen nooit 
verdwijnen, daarover geen enkel misverstand. 
Wel biedt Europa 1993 ons de mogelijkheid voor een betere 
politieke sociale en maatschappelijke samenwerking tussen de 
volken van Europa, een kans die D66 met beide handen moet 
aangrijpen. 

kandidaatnummer 534 

1. Poortinga, G. 
2. Gerben 
3. Menaidurn 
4. 23.09.1950 
5. Efter de Wäl 16 
6. 9055 NE Britsurn 
7. 05109 - 4763 
8. biologie (drs.), economie (drs.), post 

doe. account.opl. 
9. directeur Breuer Instituut (part. be-

drijfsopleidingen) 
1 0. 1992-heden: lid initiatiefgroep Leeuwarderadeel 
11. geen 
12. 1979-heden: oprichter/bestuurslid div. natuurbeschermingsorga

nisaties 
1990-1991: statenlid provincie Groningen 

13. economie, milieu 
14. Friesland 
15. nee 
16. ja 
17. ja, Gemeenteraad 

Tweede Kamer (plaats 64, door naar 2e ronde) 
18. ja, Waterschap Friesland 
19. Poortinga, hoezo onbekend? 
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Drs, Gerben Poortinga, bioloog en bedrijfseconoom, een inspire
rende veelzijdige combinatie. Romantisch maar zakelijk dus. Was 
voorheen als deskundige en adviseur nauw bij politiek en minis
ters betrokken. Werk had enorme impact en heeft nu ambitie zelf 
parttime of fulltime D66-politicus te zijn. 
Verrijkte als milieukundige Nederland in 1981 met wilde paarden, 

gaf mede gestalte aan huidige techniek van natuurbeheer, ont
wierp natuur en recreatiegebieden zoals nationaalpark de Meijn
weg en stadsgewestelijk recreatiegebied Noorddijk. 
Onderzocht in 1982 eerste zureregenschade in de Nederlandse 
bossen, maakte als adviseur tal van rapportages voor VROM en 
EP zoals het rapport over grensoverschrijdende luchtverontreini
ging in 1983, basis voor tal van maatregelen zoals katalysatoren, 
verder tropisch bos, vervuiling Kempen, kangoeroevlees, stuw
dammen, jacht, batterrijen, internationale Waddenzee enz. Was 
statenlid; stond bij vorige verkiezingen op lijst EP en 2eK, daar 
geplaatst door manshol c.s. Dus enige jaren terug definitief van 
partijkeus veranderd. Sociale inslaf: geen tweedeling in samenle
ving; ook uitkeringsgerechtigde lust op het terras een glas wijn. 
Auteur van Natuurbos in Nederland, IVN 1986 en Zure Regen, 
Eisavier 1984. 
Gevraagd spreker; schreef tientallen artikelen; werk had veel 
positieve aandacht van alle media. 
Oprichter van Stichting Tarpan (Introductie wilde paarden, inmid
dels landelijk bekend als tarpans of koniks), EGOPLAN (advise
ring natuurbeheer, stichting Vrijwillig Bosbeheer Noord Nederland 
(Experimenteel bosbeheer) en dil jaar het lnstitute for Certification 
of Timber (tropisch hardhoud en ecologisch management). 
Had ook als bedrijfseconoom heel veelzijdige carrière: Werkte 
enige jaren als rijksaccountant, kwaliteitsbeheerder automatise
ring belastingdienst, bestuurlijk-juridisch en economisch adviseur 
van Gedeputeerde Staten, docent bedrijfsadministratie, consulent 
bedrijfsmilieuzorg en nu als directeur van het Breuerinstituut 
(landelijk werkend aan bedrijfsopleidingen, logistiek, manage
ment, milieuzorg, scholingsprojecten werklozen). 
Privé: 43 jaar: woont met vrouw (lerares) en zes ondeugende 
dochtertjes' in een pastorie op het Friese platteland, Britsum; 
schrijft graag en houdt van stappen in oude steden en ongerepte 
natuur. 

kandidaatnummer 535 

1. Rijswijk, J.S. van 
2. Joan 
3. 's-Gravenhage 
4. 04.02.1960 
5. Oscar de Burburelaan 111 
6. B-1950 Brussei/Kraainem 
7. 32.2.731.41.20 
8. VWO, ESA, deeltijd-studie Inter

nationale betrekkingen RUL ('94) 
9. medewerkster Cabine! Nederlandse 

Commissaris Europese Commissie 
(te Brussel) 

10. geen 
11. geen 
12. zie "opleiding" 
13. juridische zaken, rechten van de burger, cultuur, jeugd, onderwijs, 

media, milieu, volksgezondheid, consumentenbescherming 
14. Noord BrabantL 's-Gravenhage 
15. ja 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. De afgelopen 12 jaar heb ik achtereenvolgens in Straatsburg, het 

toenmalige Oost Berlijn en Brussel gewerkt. Als medewerkster bij 
het Kabinet van de Nederlandse Commissaris (eerst Andriessen, 
nu Van den Broek) heb ik dagelijks te maken met het politieke 
handwerk van het Europees Parlement. Dit werkt zonder meer 
ontnuchterend, maar motiveert mij tevens voor mijn deeltijd
studie internationale betrekkingen. 
Het Verdrag van Maastricht brengt Europa dichter bij de burger. 
Unieburger zijn we nu allemaal, maar daarmee begint het pas: 
een "machtige" ombudsman (vrouw1) biedt de burgers eindelijk de 
kans om rechtstreeks een klacht in te dienen over "onbehoorlijk 
bestuur" van (één van) de EG-instellingen of -organen. Dit kan 
ook via een Europarlementariër. 
Ook het nieuwe Comité van de Regio's, bestaande uit nationale 
afgevaardigden, zal een aanzienlijke invloed uitoefenen op de 
EG-besluitvorming. 
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Maar, Europa moet nog dichter bij de burger gebracht worden! 
Bijvoorbeeld diepgaander Europese geschiedenisles op school, 
meer taalles, jongeren- en studentenuitwisseling, meer harde 
rechtstreekse informatie en een goed gecoördineerd voorwaar
denscheppend beleid voor werkgelegenheid. 
Het Europees Parlement werkt nu aan een ontwerp-Grondwet 
voor Europa waar ook de nationale Parlementen zich over zullen 
gaan buigen. Wanneer deze Europese Grondwet wordt goedge
keurd kan de politieke vertegenwoordiging van de burger worden 
voltooid. 
Op grond van het uitstekende programma van 066 wil ik mij 
inzetten voor een volwaardig "duurzaam, democratisch en open 
Europa". 

kandidaatnummer 536 

1. Roelofs, H. D. 
2. Henk 
3. Klazienaveen 
4. 25. 06. 1953 
5. Reigerveld 26 
6. 7827 VA Emmen 
7. 0591 0 - 34575 
8. doet. egonometrie, kand. sociale 

geografie 
9. docent Hogeschool Drenthe (alge

mene economie, bedrijfseconomie) 
ondernemer 

10. vanaf 1992: Adviesraadlid voor Drenthe 
vanaf 1993: gemeenteraadslid 

11. 1990-1993: voorzitter afdeling Emmen 
1991: campagnecie. Provinciale Staten 
1983-1985: voorzitter afdeling Meppel 

12. 1990-1993: secretaris medezeggenschapsraad Hogeschool 
Drenthe 

13. financiën, economische zaken 
14. Drenthe 
15. 
16. 
17. 

Ü3. 
19. 

nee 
ja 
ja, Provinciale Staten (11) 
Gemeenteraad Enmmen (7) 
nee 
nee 

kandidaatnummer 537 

1. Ros, E.A 
2. Eli 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

8. 

Utrecht 
05.01.1944 
Tjipke Visserweg 7 
1862 VC Bergen NH 
02208 - 94566 
fax: 02208 - 94566 
HBONO, Spaans, UvA ge
schiedenis (afg), management 

9. organisatie-deskundige 
10. vanaf 1991: statenlid Noord Holland 

vanaf 1990: lid Landelijk Overleg Politieke Participatie Migranten 
vanaf 1992: lid Recreatieschap Gaasterambacht 
vanaf 1990: lid Landelijke Werkgroep Allochtonen 

11. geen 
12. 1990-heden: bestuurslid Humanistisch overleg Mensenrechten 

(H.O.M.) 
1980-heden: algemeen secretaris lnstitute for International 
Migration Issues (I.M.I.) 
1989-heden: bestuurslid European lntercultural Community 
leader (AGORA) 
1989-heden: lid European Refugee netwerk (E.R.N.) 

13. cultuur, jeugd, onderwijs en media, migranten, internationale 
(buitenlandse) betrekkingen, vervoer en toerisme, ontwikkelings
samenwerking, sociale zaken, werkgelegenheid en arbeidersmi
lieu 

OVERZICI-fr KANDIDATEN EUROPESE VERKIEZINGEN 1994 

14. Nederland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Vanaf 1969 ben ik actief bezig met het managen van veran

deringsprocessen met betrekking tot samenwerkingsverbanden 
tussen multi-culturele en multi-raciale groeperingen binnen 
Europa. Eerst vanuit het Ministerie van Sociale Zaken en Werk
gelegenheid, daarna binnen agogische instellingen en manage
ment en trainingswerk in internaatsverband. 
Daardoor ben ik professioneel geïnteresseerd geraakt in de 
achtergronden, cultuurbeleving en toekomstplannen van voor
noemde groeperingen. Mijn eerste nota over de voor- en nadelen 
van (r)emigratie dateert van 1973. 
Mijn toegevoegde waarde is om vanuit een generalistische visie 
de strategische randvoorwaarden te scheppen waarbinnen beleid 
gemaakt en uitgevoerd kan worden. 

In de afgelopen twee decennia is er veel praktische ervaring 
opgedaan. Onder auspiciën van het N.C.B. (Nederland Centrum 
Buitenlanders) heb ik als landelijk coördinator educatie initiatieven 
gestuurd ten aanzien van onderwijs voorrangsbeleid en bedrijfs
verzamelgebouwen. Het Ministerie van WVC (1974) belastte mij 
met het coördineren van de opvang, begeleiding en training van 
Latijns Amerikaanse vluchtelingen. Met als specifieke aandachts
velden educatie en werkgelegenheid. 

In de ware zin grensverleggend zijn de Europese congressen, die 
ik in transnationale samenwerking met universiteiten, vakbonden 
en verschillende Europese instituten georganiseerd, voorgezeten 
en uitgevoerd heb. Dit op een breed terrein, met als thema's 
werkgelegennheid, (beroeps)-)educatie, vluchtelingen, rechten, 
gezondheidszorg, media en cultuur. 
De hieruit voortvloeiende contacten met Europese netwerken 
leidde in 1987 tot het opzetten van "Het Europees Initiatief', met 
als doelstelling een Europese kieswetgeving. Hierin de EG
burger het onvervreemdbare recht geven om op een EG-burger 
uit een van de andere lidstaten te stemmen. Het referendum zou 
daarin als democratisch scharnierpunt verankerd moeten zijn. 

Resumerend wil ik stellen dat als vertrekpunt voor het Europees 
Parlement kennis en ervaring in ruime mate aanwezig zijn. Een 
optelsom derhalve van breed en lang-durig functioneren binnen 
de EG, in Nederland en binnen de drie politieke bestuurslagen. 

Daaraan kunnen mijn persoonlijke affiniteit en ambitie toegevoegd 
worden, om namens 066 ons gedachtengoed uit te dragen in 
Europa om daarmee grenzen tussen mensen weg te willen 
nemen en daardoor de ontplooiing van de Europese burgers te 
vergroten. 

kandidaatnummer 538 

1. Schurink, H.F. 
2. Hilmar 
3. 's-Gravenhage 
4. 27.12.1949 
5. IJsselkade t.o. 92 
6. 8261 AJ Kampen 
7. 05202 - 2541 0 
8. landbouwkundig ingenieur Wage

ningen (landinrichting, be
stuurskunde, bedrijfskunde, econo
mie) 

9. senior belaidsadviseur bij adviesbureau 
10. 1977-heden: actief lid Werkgroep SWB landbouw/natuur 
11. geen 
12. 1974-1977: bestuurslid Vereniging Botterbehoud 

1972-1977: Werkgroep Recreatie/Landbouw Waddenvereniging 
1993-heden: lid Europese Associatie van Landinrichters 

13. landbouw/plattelandsontwikkeling, natuur/waterbeheer, milieu/af
valverwerking, regionale economie/achterstélndsgebieden 

14. Ierland, Portugal, ex-DOR 
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15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Het EG-landbouwbeleid en de GA TT -onderhandelingen zullen in 

Europa grote sociale, economische en landschappelijke gevolgen 
hebben. het platteland dreigt ontvolkt te raken, het milieu uitge
mergeld. Produceren tegen wereldmarkt-prijzen is misschien 
wenselijk, de boeren in de EG kunnen echter niet leven van 
wereldmarkt-lonen. Vandaar het (Franse) boerenverzet 
Het EG-landbouwbeleid moet dringend EG-plattelandsbeleid 
worden, met een perspectief biedend nieuw evenwicht tussen 
"landbouw" en "milieu", inclusief natuur, bosbouw, (grond-)water
beheer en regionale economie. De sociale stabiliteit in West- en 
Oost Europa is daarmee gediend. 
Vanuit mijn beroepservaring en de D66-werkgroep landbouw en 
natuur stel ik mij beschikbaar voor deze reusachtige -en door 
velen onderschatte- taakstelling. 

kandidaatnummer 539 

1. Seekles, F.J. 
2. Foppe 
3. Schiedam 
4. 30.09.1946 
5. 
6. 
7. 
8. 

Nieuwerkerkerstraat 28 
1175 KT Ujnden 
02505- 1689 
MTS weg- en waterbouw, PBNA 
verkeerstechniek, NI RIA elektrotec
hniek, NIROV hogere planologie, 
NIROV volkshuisvestingsbeleid, 
verschillende managementtrainingen en cursussen in sociale 
vaardigheden 

9. bureau-manager Groenfonds Noord Holland 
10. vanaf mei 1993: vice-voorzitter politiek van de regio Noord 

Holland 
vanaf maart 1993: lid verkiezingsprogrammacommissie afdeling 
Haarlemmermeer 
vanaf april 1991: lid kascontrolecommissie afdeling Haarlem-
mermeer 

11. 1980-1982: vice-voorzitter afdeling Amstelveen 
1980-1982: voorzitter schaduw-fractie Amstelveen 
1991-1993: bestuurslid regio Noord Holland 

12. 1970-1990: voorzitter, secretaris of bestuurslid vakbondsafdelin
Q$n 
1974-1979: lid medezeggenschapsraad 
1986-1990: lid georganiseerd overleg Noord Holland 
1988-1990: bestuurslid dorpsraad Lijnden 
1990-1992: voorzitter dorpsraad Lijnden 
1992-heden: adviseur dorpsraad Lijnden 
1990-1992: voorzitter kernoverleg Haarlemmermeer 
1989-1991: voorzitter archeologische werkgroep Haarlemmer
meer 
1989-1991: lid programmaraad lokale omroep 
1990-1991: lid begeleidingscommissie Universiteit van Amster
dam studie "Schipholadviesraad" 
1990-1991: lid begeleidingscommissie afstudeerproject postdoet 
cursus MER Univ. Wales/Univ. van Amsterdam "Integrale MER 
Schiphol" 
1992-h9d~n: lid Europees expert-team Griekenland (beroeps
onderwijs) 
1993-heden: bijz. adviseur communicatie en marketing European 
Union for Coastal Conservalion 

13. milieu, economie, technologie, energie, toerisme, verkeer/vervoer 
14. Noord Holland, Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. ja, Gemeenteraad Haarlemmermeer (op niet verkiesbare plaats) 
19. Politiek is mensenwerk. Ook op Europees niveau, hoewel dal 

voor veel mensen "ver van het bed" is. Toenarr.ende 
vreemdelingenhaat en agressief nationalisme in Europa raakt 
ieder mens. Goede samenwerking tussen de Tweede Kamerfrac-
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tie en de EP-fractie en tussen de lidstaten onderling is noodza
kelijk voor een doelgerichte aanpak. Communicatie kan een 
belangrijke rol daarin spelen. Bewustwording van veranderingen 
is echter een eerste vereiste. 

In aansturen en benutten van veranderingen dien ik te kunnen 
bijdragen in de D66-fractie van het EP. Ik zal u proberen uitte 
leggen waarom. 

Door mijn brede en jarenlange ervaring bij de nationale, gemeen
telijke en provinciale overheid in veel verschillende werkvelden 
durf ik mijzelf een generalist te noemen. 
Vanaf 1989 heb ik gewerkt in kansrijke, probleemrijke werkvel
den: olie- en gaswinning, windenergie, telematica en Europese 
zaken. Bijdragen aan congressen over windenergie en telematica 
leidden tot mijn betrokkenheid bij nationale en Europese commu
nicatiestrategie voor windenergie. Ook tot mijn benoeming in een 
Europees expert-team, dat Griekenland helpt bij de invoering van 
afstandsonderwijs in het beroepsonderwijs. 
Als bureau-manager van het Groenfonds Noord Holland werk ik 
aan fondsenwerving, communicatie en marketing voor groene 
projecten. Overheid en bedrijfsleven werken samen in deze 
stichting. De Europaan Union for Coastal Conservalion heeft mij 
benoemd tot adviseur communicatie en marketing voor de bege
leiding van de internationale informatie-campagne. Duurzaam 
toerisme zal daarin een belangrijke rol spelen. 

U begrijpt wellicht, dat voor mij dagelijks centraal staat: 
- aansturen en benutten van veranderingsprocessen; 
- creëren,. herkennen en benutten van kansen; 
- oplossen van problemen; 
- resultaatgerichte aanpak; 
- netwerkvorming; 
- draagvlakvorming. 

Vrije tijd heb ik al ingezet voor 066, op regionaal en lol\aal 
niveau. Ik wil mijn ervaring, tijd en inzet graag volledig ter be
schikking stellen van 066. Bij voorkeur op Europees niveau, 
omdat ik denk dat ik 066 en de kiezers op dat niveau het beste 
van dienst kan zijn. 

kandidaatnummer 540 

1. Tellegen, J.L.W. 
2. Jan Willam 
3. Amsterdam 
4. 20.04.1956 
5. Linnaeusstraat 61 
6. 1 093 EH Amsterdam 
7. 020 - 6935858 
8. historicus, Universiteit van Amster

dam 
9. adviseur Europese integratie 

10. vanaf 1992: bestuur afdeling België 
vanaf 1992: lid Landelijke Werkgroep Buitenland 
vanaf 1993: voorzitter Werkgroep Europa regio Amsterdaam 

11. geen 
12. 1992-heden: secretaris Europaan Aftairs Platform 
13. regionaal beleid, interne markt, milieubeleid, EMU, handelsbeleid 
14. Noord Holland (Amsterdam, ROA etc.), Randstad 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. Sinds ik zes jaar geleden in Brussel ging werken heb ik de 

toenemende betekenis van Europese integratie in de praktijk 
meegemaakt. Als adviseur in het bedrijfsleven heb ik de besluit
vorming, de EG-instellingen en een groot aantal "dossiers" in 
detail leren kennen. Nog steeds is in mijn werk de opgave duide
lijk te maken wat het abstracte Europa in de praktijk betekent 
voor grote en kleine bedrijven en instellingen. 

Hel is heel zorgelijk, dat politiek en bestuur in Europa én in 
NedP.rland zo moeizaam kunnen uilleggen welke invloed de EG 
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heeft op het dagelijks leven. Gebrek aan democratische controle 
en open discussie zijn belangrijke oorzaken. Geen wonder dat er 
scepsis bestaat. Is het wel verstandig meer taken naar Brussel 
over te brengen? Wie niet duidelijk kan maken waarom Europa 
zo belangrijk is verdient eigenlijk de verantwoordelijkheid niet. 

066 mag zich dat bij uitstek aantrekken. Europese integratie is dé 
grote kans op langere termijn een duurzame en pluriforme sa
menleving op te bouwen. De Europese Gemeenschap is een 
normale bestuurlaag geworden met grote verantwoordelijkheden. 
Dát Europa verdient, ja vereist, een helder bestuur dat zich 
moeiteloos kan legitimeren. 

Als lid van het Europees Parlement kan ik daar veel aan bijdra
gen. Door met verve de democratische controle van de besluit
vorming aan te pakken, maar ook door het zichtbaar maken van 
Europese ontwikkelingen voor bedrijven, voor regio's en voor 
burgers en geinformeerde discussie te stimuleren. Mijn ervaring 
met lokale behoeften en het realiseren van concrete projecten is 
daarvoor een goede achtergrond. 

Als voorzitter van een 066 Europa werkgroep in de regio Am
sterdam en als secretaris van het "European Aftairs Platform" 
organiseer ik netwerken, die -met succes- de betrokkenheid bij 
Europa versterken. Voor mij gaat het er om Europa concreet te 
maken en de kansen te realiseren, die Europese integratie biedt. 
Dat kunnen Europese fondsen zijn, maar ook de verantwoorde
lijkheden voor stabiele democratische verhoudingen, het milieu of 
de werkgelegenheid. 
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Stemadvies Verkiezingen Europarlement 1994 

De commissie heeft één persoon niet ontvangen omdat hij weigerde te komen. Eén persoon is zonder 
bericht van verhindering weggebleven en één persoon woont in Firenze en kon om die reden niet komen. 
Over deze laatste zullen diegenen die straks hun stem uitbrengen een oordeel moeten geven zonder steun 
van de adviescommissie. 
We maken u erop attent dat een van de kandidaten, A. van de Burg, te kennen heeft gegeven op een 
onverkiesbare plaats te willen staan. 
Alle overige kandidaten zijn door de commissie ontvangen. 

Bij de aanvang van de werkzaamheden had de commissie zich voorgesteld 12 kandidaten in drie tranches 
van ieder vier personen onder te brengen en de tranches een volgorde van voorkeur te geven. Na de 
gesprekken die zijn gevoerd en na het volgen van de in het huishoudelijk reglement vastgestelde procedure, 
heeft de commissie besloten hiervan af te wijken, zodat er nu 13 kandidaten zijn genoemd. 

De commissie is unaniem tot het volgende oordeel gekomen. 

Vijf kandidaten zijn zonder meer royaal gekwalificeerd voor een functie in het Europees Parlement, op grond 
van ervaring, kennis en presentatie, te weten in alfabetische volgorde: J.W. Bertens, mevrouw J.LA. 
Boogerd-Quaak, L.J. Brinkhorst, D. Eisma en mevrouw H.M. Gelderblom-Lankhout. 

De commissie vindt ook de volgende kandidaten zeer geschikt en plaatst hen in een volgende tranche: A. 
Bouter, B.O.J.R. Glaubitz, mevrouw W.N. Herweijer en E.A. Klatte. 

In een daaropvolgende tranche, die de commissie als tranche van de runners up kwalificeert, bevinden zich 
mevrouw M.A. van Dedem-van der Does, W.F.A. Heemskerk, mevrouw L.W. van der Laan en J.J.R.M. van 
Nistelrooij. 

Gezien het aantal te verwachten zetels in het Europarlement acht de commissie het niet relevant de overige 
kandidaten in vervolgtranches onder te brengen. 

de Stemadviescommissie, 
Verkiezingen Europarlement 1994 

Reacties Kandidaten 
in alfabetische volgorde 

J.L.A. Boogerd- Quaak (kandldaatnummer 508) 

In het advies van de commissie is geen uitspraak gedaan over het 
lijsttrekkerschap. In tegenstelling tot vorige keer ben ik hiervoor niet 
beschikbaar. De reden daarvoor is dat tenminste twee kandidaten 
beschikken over recente Europese ervaring, die hen zeer geschikt 
maakt voor het lijsttrekkerschap. 

Een en ander laat onverlet, dat het advies van de commissie mij sterkt 
in het handhaven van mijn kandidatuur. Op inhoudelijke gronden word 
ik graag hoog op de lijst geplaatst. 
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M. van Dedem- van der Does (kandldaatnummer 512) 

Een runner up!. Een Amerikaans begrip: Een goede vervanger voor 
het geval dat de president dood gaat. Het is goed getypeerd door de 
stemadviescommissie. Ik ben niet het lijsttrekkerstype, maar wel een 
sterke kracht in een team. Ik heb een enorme inzet zoals mensen die 
mij van mijn activiteiten in D66 kennen, weten. Als journalist moet je je 
snel kunnen inwerken in uiteenlopende onderwerpen. 
Alleen ..... er hoeft van mij niemand te sneuvelen maar ik wil wel nu in 
het Europees Parlement om vooral te vechten voor een goed milieu
beleid waar een landbouwbeleid deel van uitmaakt, dat toekomst heeft 
en dat niet ten koste gaat van de ontwikkelingslanden. Een ecologisch 
landbouwbeleid waarbij Europa zichzelf kan voeden. Boeren van de 
boerenvakbond uit mijn streek (West Noord-Brabant voor de geen die 
niet weet waar Drimmelen ligt) zullen hiervoor stemmen. Zij kunnen op 
mij stemmen als u mij hoog op de lijst zet. 

Ter toelichting op mijn internationale ervaring noem ik het volgende: 
Als journalist versloeg ik zittingen van het Europees Parlement en van 
VN-vergaderingen o.a. in Kopenhagen en Nairobi; 
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Als organisator en begeleider van Intercontinentale culturele reizen 
bezocht ik veel Afrika, o.a. Ethiopië, en de voormalige Sovjet Unie tot 
Samarkand en lrkoetsk toe; 
Iraniërs waren mijn collega's op mijn werk bij het IranlUS Claims 
Tribunal (een bijzonder hof van arbitrage tussen Iran en de VS, 
gevestigd in Den Haag); 
Ik heb twee jaar in Frankrijk gewoond en ik heb Frans, Engels en 
Duitse familie en vrienden. 

Ik heb mij verdiept in Iran, in de Islam en in ethnocentriciteit. Dit alles 
maakt dat ik een goede bijdrage in het Europese Parlement kan 
leveren. 

W.F.A. Heemskerk (kandldaatnummer 519) 

ELK BEREIKT DOEL IS WEER HET BEGIN VAN EEN VOLGENDE 
TOCHT EN ZO TOT IN HET ONEINDIGE, aldus A Schopenhauer. 
Een zinvolle these thans voor mij (geboren 1 mei 1921 te Maastricht) 
in het Europees Jaar van de Ouderen, tevens het jaar waarin het 
Verdrag van Maastricht' -de Europese Unie- tot stand kwam. Wat 
past meer in het D66-patroon dan dat nu met name in de grenspro
vincie Limburg en omgeving (ingebed in Euregionaai Kader) jongeren 
en ouderen, vrouwen en mannen voor de komende Europa-verkiezin
gen tezamen spiritueel en met elan de handen aan de ploeg slaan? 

Daarbij moet m.i. voor .elk.a Europarlementariër nieuwe stijl voorop 
staan een echte 'inzet' voor het verzachten van het grenzeloos leed in 
Bosnië-Herzegowina c.a., alsmede voor het terugdringen van de 
enorme fraude binnen de Unie. Men vergate daarbij niet dat in het licht 
van het subsidiariteitsbeginsel van het 'Verdrag van Maastricht' juist 
vanuit de basis (lokaaVregionaal) HET VERTROUWEN moet komen. 

Zelf ben ik sedert voorjaar 1987 -dus kort na mijn pensionering als 
'CDA burgemeester'- een bevlogen 06.6:=er die (in alle bescheiden
heid) zijn sporen voor deze Partij en voor de ontwikkeling van het 
Europees denken verdiend heeft. Afgezien van mijn dissertatie (RU 
Utrecht) 1985 wijs ik hierbij op diverse publicaties over o.a. internatio
naal waterrecht, Maas, Rijn, verdroging door W.Duitse bruinkoolwin
ning in Limburg, bestuurlijke vernieuwing, referenda, watermolens/wa
terkracht. Daarnaast gastcolleges. Tweemaal werd ik genomineerd 
(1992 en 1993) voor een Limburgse milieuprijs. Stel mij vooral voor
naast Europees Ouderenbeleid- met vorenstaande aspecten in Unie 
bezig te houden. Vooral is nodig een meer samenhangend (grens
overschrijdend) waterbeheer all inl 
Pleit voor wat meer gepaste humor in Europese stukken en -presen
tatie. Meestal uiterst dorre stukken en redes maken burgers passief. Ik 
veroorloof mij hierop te wijzen vanuit mijn rol als 'Perfessor humcris 
causa' van de Narrenuniversiteit Limburg (de enige 'echte' Universiteit 
in West Europa)! Met respectvolle groet vanuit het Limburgse land. 

* De auteur is o.a. nog Voorzitter van de Stichting tot behartiging van 
belangen van Watermolenexploitanten te Eijsden, bestuurslid van de 
Maasketen Jan van Eyck (een samenwerkingsverband tussen Neder
lands en Belgisch Limburg) en van de (bekende) Stichting Dr. Edith 
Stein te Echt. 

P.F.H.J. Peters (kandldaatnummer 532) 

Ik kon in verband met mijn werk aan het Europees Universitair Instituut 
in Florence, begin november niet in Nederland zijn. Daarom kreeg ik 
geen stemadvies van de commissie. 

Geen ramp, want het is nu aan mij om u te overtuigen, want ik denk 
een goede D66 Eurokandidaat te zijn. 

Ik ben veel "in" Europa geweest de afgelopen vijf jaar, heb in het 
bedrijfsleven gewerkt (Italië en Spanje), gestudeerd (Argentinië, 
Brazilië en Italië) en ben nu bezig met het promoveren in de "Politieke 
Economie". Nu hou ik me voornamelijk bezig met de regulering van 
Multinationale Ondernemingen door de EG en de fiscale gevolgen 
daarvan voor de lidstaten. 

Daarvoor en ook tijdens die periode ben ik veel bij D66 actief geweest. 
In die tijd ben ik actief geweest in de buitenland-werkgroep van 066, 
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en in Flevoland, Utrecht en Amsterdam. Bij de JD heb ik verschillende 
werkgroepen "gedaan". Daarnaast ben ik bij "buitenlandse" politieke 
partijen en organisaties actief geweest, met name in Spanje en Argen
tinië. 

Wonend buiten Nederland, besef ik, verandert mijn positie steeds, 
maar dan meer in naam dan in de werkelijkheid. Na in het buitenland 
de identiteit te hebben gekregen van "Estrangero", "Straniero", 
"Foreigner", zie ik mezelf steeds meer zien als "Europeaan". 

Voor het EP denk ik dat ik een flinke dosis ervaring meebreng op het 
gebied van economie, onderwijs, ontwikkelingssamenwerking, sociaal 
economie en financiën. Ik kan verstaanbaar maken in veel "Eurotalen" 
en ken de "Derde?" Wereld en de Gemeenschap goed. Daarom denk 
ik dat ik iets meebreng in deze verkiezing, naast energie en "spirit", en 
denk als jongere kandidaat, een herkenbare kandidaat kan zijn voor 
studenten, werkende jongeren, voor grote groepen D66 stemmers. 
Daarom wil ik op de lijst staan, wil ik bijdragen aan het herkenbaar 
maken van 066, van de Europese politiek. De Europese politiek 
minder anoniem maken en dichterbij brengen. Ik denk dat dat de taak 
is die ik in Europa heb, en ik hoop D66 daarbij te helpen in juni. 

G. Poortinga (kandldaatnummer 534) 

Door de commissie niet bij de eerste acht aanbevolen? Geen schande 
met zoveel respectabele kandidaten. Nu ja, sans rancune en met alle 
respect: als milieuman per maximaal 300 woorden niet echt bekend bij 
de drie ondervragende leden; toch een genuanceerd oordeel; in twintig 
minuten; voor belangrijke functie; met hulp beperkt aantal 'stekelige 
vragen'; waar zit toch het exteroog; gauw nog een verleiding tot 
profilering als kleine frutselaar met BTW in ondernemende overheids
stichting; zo geen tijd tot vakmatig verdiepen of referenties, geen 
koffie. 
Welzeker, ik deed vrijwel alles wat een Europarlementariër doet 
behalve stemmen, als betaald adviseur onbekend, wel gewaardeerd. 
Talloze onderwerpen van A tot ZZ behandeld. Daarbuiten zeer actief, 
als bioloog, als econoom, als japanoloog, publiceerde en vertegen
woordigde nota bene voor vakjuristen. Te linker en te rechter zijde van 
D66 gewaardeerd (zie voorwoorden en inleidingen professoren en 
politieke kopstukken, symposia commissiesamenstellingen enz.). 
Helaas, geen tijd voor vragen daarnaar. 

Toch worden naast mezelf allerbovenste, welbekende, kandidaten ook 
door mij aanbevolen. Eigenlijk alle veertig. Daarna vraag ik mij af: 
Komt er kleur en smaak aan het Euroteam? Is er voldoende relevante 
milieu-ervaring? Volgens ons programma het belangrijkste iteml Geen 
ervaringen van 'als ambtenaar erbij geweest', maar 'van initiatief en 
voorlichting tot acceptatie en wet'. Heb ik dat? Op meerdere fronten, 
aanbevelenswaardig. Generalist? Mag het ietsje deskundig? Is er 
regionale spreiding? D66 überhaupt bekend als 'Randstadpartij', heeft 
relatief weinig leden in buitenregio's. Wil D66 groeien dan moeten we 
daarvan af. In het noorden, oosten en zuiden maakt men zich onge
looflijk zorgen of er nog regionale parlementariërs bij alle partijen 
overblijven. Worden straks in Den Haag en Brussel nog regionale 
belangen behartigd? Het stellen van regionaal herkenbare kandidaten, 
zal nu en in de toekomst beslist stemmen- en ledenwinst betekenen. 

J.W. Tellegen (kandldaatnummer 540) 

PLURIFORMITEIT ONTBREEKT IN STEMADVIES 

Twee criteria zijn voor de stemadviescommissie kennelijk bepalend 
geweest: 
- partijervaring en ervaring als gekozen vertegenwoordiger; 
- ervaring binnen de Europese bureaucratie en diplomatie. 

Daarmee is naar mijn mening een eenzijdig advies gegeven, waarin 
andere achtergronden dan de politiek/ambtelijke wereld nauwelijks aan 
bod komen. 

Een pluriforme eurofractie is anders. Europa is al te lang het exclusie
ve terrein van ambtenaren, diplomaten en beroepspolitici. Het huidige 
Europees Parlement en bijvoorbeeld de Tweede Kamer hebben een 
sterk verschillend karakter. Het EP is -door tekort aan bevoegdheden-
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niet in de eerste plaats een welgevende en controlerende vergadering. 
Hel Parlement kan invloed ontlenen aan politieke overtuigingskracht 
:>p grond van maatschappelijke legitimering. 
Daartoe is versterking van het draagvlak van het Parlement door 
t>etere contacten en sterke antennes voor ontwikkelingen in de Euro
:>ese samenlevingen cruciaal. Alleen dan kan het EP tot een volwaar
:lig Parlement uitgroeien. 
Jaarop is tijdens het laatste congres verschillende malen gewezen, 
:ijdens fringe-meetings en in amendementen op het verkiezingspro
~ramma. 

n het advies komt niemand voor, die ruime ervaring in Brussel heeft 
lp grond van discussie in samenleving en de reacties van organisaties 
:lie met Europees beleid te maken krijgen. In een pluriforme eurofrac
lie mag, gezien het belang van de interne markt, het Europa van de 
regio's en de betrokkenheid van burgers, juist deze inbreng niet 
ontbreken. 

Bovendien heeft de stemadviescommissie aangekondigd een lijst in 
drie tranches van vier personen voor te leggen. Eén kandidaat wordt 
echter nadrukkelijk naar voren geschoven. Het vermijden van kennelijk 
moeilijke keuzes leidt daarmee in feite tot een advies voor het lijsttrek
kerschap. Mijns inziens gaat dat in tegen de geest van 066. Het 
voldoet ook niet aan de aangekondigde procedure. 

Moge deze argumenten sterken in de gedachte, dat 066 de campagne 
kan ingaan met een fractie die meer pluriformitiet en vernieuwing 
uitstraalt. 

W .A. Zwart Voorspulj (kandldaatnummer 505) 

Na acht jaar betrokkenheid bij de gemeentepolitiek, eerst in Alkmaar, 
later in Uithoorn als raadslid, wil ik mij gaarne inzetten op een ander 
politiek niveau. In mijn huidige functie van milieu-arts kan ik de tijdens 
mijn opleidingen chemie en geneeskunde opgedane kennis combi
neren bij de beoordeling van gevolgen op de volksgezondheid van 
expositie aan milieufactoren. Toxicologie, epidemiologie, onderzoek, 
voorlichting en beleidsadvisering zijn de pijlers van de medische 
milieukunde. Tevens ben ik soms betrokken bij de voorbereiding van 
milieuwetgeving. Internationale contacten met de EG, Oost Europa, 
wetenschappelijke en politieke verenigingen, zijn in mijn werk onont
beerlijk. Ook internationaal worden gevolgen voor de volksgezondheid 
beoordeeld van milieuverontreinigende situaties in vele landen. 

Ik sta geheel achter het Europees Verkiezingsprogramma van 066. 
Mijn bijdragen liggen op het gebied van milieu, volksgezondheid en 
verkeer. Belangrijke aandachtspunten zijn: 
een gezondheidkundige onderbouwing van normen voor drinkwater en 
oppervlaktewater; 
bestrijding van de vervuiling van zee en oppervlaktewater; 
financiële en technische hulp aan Oost Europa ter verbetering van het 
milieu in geheel Europa; 
de relatie landbouw en milieu, gestreefd dient te worden naar een 
terugdringing van het gebruik van bestrijdingsmiddelen; 
de uitvoering van de besluiten van de wereldconferentie over milieu en 
ontwikkeling (Rio, 1992); 
terugdringen van roken, met name onder jongeren; 
terugdringen van autoverkeer naast de ontwikkeling van snel, effectief 
en aangenaam railvervoer; 
een Europees anti-drugbeleid; 
gestandaardiseerde controle op bloed en bloedprodukten; 
een duurzame ontwikkeling dient ook in Europees verband centraal te 
staan. 

Ik heb mij kandidaat gesteld voor het Europees Parlement en meen 
daarvoor de capaciteiten te bezitten. De vorming van de Europese 
Unie is het begin van een toekomst die zal kunnen leiden tot een 
Verenigd Europa. Aan de ontwikkeling daarvan zou ik gaarne mijn 
bijdrage willen leveren. Ik vind dat de stemadviescommissie in mijn 
geval een verkeerde beoordeling heeft gegeven en hoop dat de 
partijleden dit corrigeren. 
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Toelichting op stembiljet 

De kandidaten zijn in alfabetische volgorde geplaatst begin
nend bij de door loting verkregen letter U. Vanaf deze letter 
zijn de kandidaten genummerd van 501 tot en met 540. 
Deze nummers dient u op uw stembiljet in volgorde van uw 
voorkeur te plaatsen. 

Het stembiljet is geldig indien er minimaal 5 kandidaten op 
zijn vermeld. Maximaal kunnen er 15 kandidaten op het 
stembiljet worden ingevuld. Een stembiljet met minder dan 5 
vermeldingen wordt niet meegeteld in de uitslag. 

De stemmen worden geteld volgens methode B van het 
Huishoudelijk Reglement. Dat houdt in dat een kandidaat die 
u als eerste op het stembiljet vermeldt een stemwaarde van 
15 punten krijgt. Een vermelding op tweede plaats levert 
vervolgens 14 punten op, enzovoort. 

De poststemming interne verkiezing Europees Parlement sluit 
op vrijdag 28 januari 1994 12:00 uur. Het stembiljet dient in 
een voldoende gefrankeerde enveloppe te worden gestuurd 
aan: 
de Landelijke Verkiezingscommissie 
Postbus 93313 
2509 AH ·s-Gravenhage 

Houdt u er rekening mee dat de post er soms 2 dagen over 
doet! 

De Landelijke Verkiezingscommissie 
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EUROPEES PARLEMENT 

STEMBILJET 

interne verkiezingen van de kandidatenlijst voor het Europees Parlement 

RAADPLEEG VOOR HET INVULLEN VAN HET STEMBILJET 

EERST DE TOELICHTING OP DE ACHTERZIJDE VAN DIT BILJET 

HET STEMBILJET IS GELDIG ALS ER MINIMAAL 5 KANDIDATEN ZIJN VERMELD 

1 2 3 4 5 

ITIJITIJ[JJ[JJITIJ 
6 7 8 9 10 

ITIJ[JJ[JJ[JJITIJ 
11 12 13 14 15 

ITIJ[JJ[JJ[JJITIJ 
Het stembiljet moet in een voldoende gefrankeerde enveloppe worden gezonden aan: 

L.V.C., Postbus 93313, 2509 AH 's-Gravenhage 

en dient uiterlijk vrijdag 28 januari 1994 om 12:00 uur te zijn ontvangen 

STEMBILJET 

EUROPEES PARLEMENT 



I CONGRESNIEUWS 

ALGEMENE LEDENVERGADERING 

WAAR EN WANNEER? 
Het voorjaarscongres (ALV 58) van D66 heeft plaats op 
vrijdag 4 en zaterdag 5 februari 1993 in Krasnapolski te 
Amsterdam (+/- 5 min. lopen van Amsterdam C.S.). Het 
congres duurt op vrijdagavond van 19.00 uur tot +/- 22.00 
uur, met aansluitend een feestje. Op zaterdagochtend 
wordt het congres heropend om 10.00 uur, na de 
toespraak van Hans van Mierlo wordt het congres om 
16.15 uur gesloten. 
Toegang tot het congres is f 25,-, op vertoon van een 
geldig NS-vervoersbewijs krijgt u f 10,- korting. 
De toegangskaarten voor dit congres zijn aan de zaal te 
verkrijgen. 

KINDEROPVANG! 
Ook dit congres zorgen we weer voor kinderopvang, maar 
wel alleen op de zaterdag, dus niet op vrijdagavond.De 
crèche is, onder begeleiding van vrijwilligers, voorzien van 
eenvoudige speeltjes voor de kinderen. De ouders moeten 
zelf voor eten en drinken voor de kinderen zorgen. 
Mocht u van plan zijn gebruik te maken van de 
kinderopvang, wilt u uw kind(eren) dan telefonisch 
aan melden bij het Landelijk Secretariaat, tel: 070-
3621515. 

WAAR GAAT HET OVER? 
Het voorjaarscongres staat onder andere in het teken van 
het verkiezingsprogramma Tweede Kamer en de verkiezing 
van de lijsttrekker voor de Tweede Kamer en het Europees 
Parlement. 
In deze Democraat vindt u een bon die u in kunt sturen als 
u twee weken voor het congres het congresboek A thuis 
gestuurd wilt krijgen. Denkt u eraan deze volledig in te 
vullen. 

OVERNACHTEN 
~om je beide dagen naar het congres en heb je geen zin 
om vrijdagavond na dat leuke feest weer naar huis te 
rijden, blijf dan overnachten in Krasnapolski. 
Voor een één of tweepersoonskamer betaal je f 150,- per 
nacht. 

BESTELBON VOOR CONGRESBOEK A 

Naam 

Adres 

Woonplaats 

Udnummer 
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BESTUURDERSVERENIGING I 
BIJEENKOMSTEN VOOR COLLEGE
ONDERHANDElAARS 
Op 26 januari en 3 februari organiseert de 
Bestuurdersvereniging vijf regionale bijeenkomsten voor 
college-onderhandelaars. Hier zal met name de politieke 
inzet in de onderhandelingen aan de orde komen: 
1 hoe ziet voor D66 het ideale college eruit? 
1 wie voert de onderhandelingen namens D66? 
1 welke punten uit ons verkiezingsprogramma willen 

we in ieder geval terugzien in het 
collegeprogram ma? 
hoe gaan we te werk wanneer we het initiatief 
krijgen in de onderhandelingen? 

De bijeenkomsten vinden plaats in Utrecht (op 26 januari) 
en in Den Haag, Haarlem, Zwolle en Eindhoven (alle op 3 
februari). De bijeenkomsten zijn alleen bestemd voor leden 
van de Bestuurdersvereniging. Opgave is mogelijk d.m.v. 
de antwoordstroken in Voor de D'Raad en de Nieuwsbrief 
van de Bestuurdersvereniging. 

Noteer alvast In uw agenda 
13 april congres van de bestuurdersverenigingen van 

CDA, PvdA, WD en D66 over omgang l'l:let 
racisme in de Eenhoorn in Amersfoort. 
statendag in de Amershof in Amersfoort. 23 april 

20 mei bijeenkomst voor nieuwe D66-wethouders. Dit 
is een samenwerkingsproject van de 
Bestuurdersvereniging en het 

28 mei 
Opleidingscentrum D66. 
Algemene ledenvergadering in de Reehorst in 
Ede. 
Het centrale thema van deze bijeenkomst is 
verkeer en vervoer. 

1 oktober Bestuurderscongres in het Evertshuis in Bode-
graven. 

Udmaatschap Bestuurdersvereniging nu al open voor 
aanstaande raadsleden! 
Staat u op een verkiesbare plaats op de lijst voor de 
komende gemeenteraadsverkiezingen? Wordt dan nu al lid 
van de Bestuurdersvereniging! 
De Bestuurdersvereniging is het trefpunt voor alle gekozen 
en benoemde D66-bestuurders op lokaal, provinciaal, 
nationaal en Europees niveau. De doelstellingen van de 
Bestuurdersvereniging zijn netwerkvorming, informatie
voorziening en uitwisseling van deskundigheid tussen D66-
bestuurders. De Bestuurdersvereniging organiseert 
regelmatig bijeenkomsten, geeft een eigen nieuwsbrief en 
cahiers uit. Een abonnement op Voor de D'Raad is in het 
lidmaatschap inbegrepen. 
De kosten voor het lidmaatschap bedragen f 166,--. 
Voor meer informatie: Monique Oomes, coördinator 
Bestuurdersvereniging, 070 - 3621515. 

7 



I CONGRESNIEUWS i 
ACHTERGROND INFORMATIE BIJ HB-RESOLUTIE 
INTERNATIONALE PARTIJPOLITIEKE SAMENWERKING 
(NIET AMENDEERBAAR) 

D66 IN EUROPA 
De wereld ziet er volstrekt anders uit dan in 1989. Een 
open deur, maar niet minder waar. Ten tijde van de vorige 
Europese verkiezingen was het einde van de koude oorlog 
nog toekomstmuziek, inmiddels likken we onze wonden 
omdat we gemerkt hebben dat de val van de muur en de 
omwentelingen in Oost-Europa niet alleen maar positieve 
gevolgen hebben gehad. 
Het snel opkomend nationalisme is daarvan maar één 
voor-beeld. In 1989 moest het verdrag van Maastricht nog 
gesloten worden. Inmiddels, maar veel later en minder 
euforisch dan verwacht is het nu net in werking getreden. 
Nieuwe kandidaatlidstaten kloppen aan de deur en de 
Europese Unie bereidt zich voor op uitbreiding. 
Dan D66 zelf, in 1989 nog maar goed voor één zetel in het 
Europarlement en nu zouden we, volgens de polls, vijf à 
zes zetels halen. En toch, als het gaat om fractievorming in 
het Europese Parlement, geldt eigenlijk het 'plus ça 
change, plus ça reste la même chose'. Dit artikel is 
bedoeld om een overzicht te geven van de ontwikkelingen 
op het gebied van onze samenwerking met andere partijen. 
Het verhaal vormt tevens de basis voor een HB-reslolutie 
die op de komende ALV aan de orde zal worden gesteld 
om onze toekomstige Eurofractie tot richtlijn te dienen. 

STAND VAN ZAKEN 
Het hoofdbestuur heeft sinds 1990 getracht langs drie lijnen 
een internationaal partijnetwerk op te bouwen en te 
verstevigen. D66 onderhield tot op dat moment met een 
aantal min of meer geestverwante partijen in Europa 
contact, maar dit had meestal nogal een ad hoc karakter 
en was erg afhankelijk van toevallige personen, bij ons of 
in het buitenland. De eerste lijn was naar Midden- en 
Oost-Europa. Begin 1990 hebben we daartoe de stichting 
IVSOM opgericht om activiteiten met geestverwanten in de 
voormalig communistische wereld op poten te zetten. De 
tweede lijn was een onderzoek naar mogelijke partners 
binnen de Europese Gemeenschap. Daarom hebben Hans 
van Mierlo, Jan Willam Bertens en Michel Groothuizen, als 
vertegenwoordigers van Tweede kamer, EP en HB, de 
afgelopen jaren tal van Europese landen bezocht om met 
andere partijen te praten over samenwerking in de 
toekomst. De derde lijn was het opzetten van een 'eigen' 
internatio-naal verband van bevriende clubs. Dit werd het 
zogenaamde 'International Democratie lnitiative', waarvan 
Laurens Jan Brinkhorst of Jan Willam Bertens als voorzitter 
optraden. 

IVSOM 
D66 heeft inmiddels een hecht contactennetwerk in 
Midden- en Oost-Europa door de vele IVSOM-activiteiten 
die sinds 1990 zijn ontplooid. Met behulp van een subsidie 
uit de Oost-Europafondsen konden in de loop der jaren 
allerlei cursussen worden georganiseerd. Aanvankelijk 
vooral voor bevriende Tsjechen, Polen en Hongaren. 
Inmiddels ook met vrienden in verderweg gelegen landen, 
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zoals het recente seminar over duurzame ontwikkeling, 
onder 101-vlag, in Bulgarije. D66 is populair in 
Oost-Europa omdat velen van de nieuwe politici daar zich 
herkennen in de drijfveren die tot het ontstaan van D66 
hebben geleid en zich aangetrokken voelen tot onze 
manier van politiek bedrijven. De eerste jaren richtten we 
ons vooral op locale politici, en probeerden we met locale 
en regional D66 politici ervaringen uit te wisselen en tips te 
geven voor de dagelijkse praktijk van het gemeentebestuur. 
Meer en meer is het accent komen liggen op seminars en 
workshops over thema's die zowel en als ons raken, zoals 
de minderhedenproblematiek en grensoverschrijdende 
milieuvervuiling. 

I Dl 
Ons jublieumcongres in Amsterdam hebben we uitgebuit 
door met een behoorlijk aantal van onze gasten, speciaal 
daarvoor benaderde buitenlandse politici, te spreken over 
grote Euro-pese problemen, zowel in de economische/ 
ecologische sfeer als op het gebied van de Europese 
veiligheid. 
Die discussie· verliep zo voorspoedig dat alle deel-nemers 
eraan hechtten dit overleg op een meer gestructu-reerde 
basis voort te zetten. Hiermee werd het IDI geboren. Aan 
westelijke kant werd de kern gevormd door de Italiaanse 
PRI, de Britse UbDems en D66 natuurlijk. Vanuit de 
nieuwe Europese democratieën lag het zwaartepunt bij de 
Tsjechische Burgerbeweging, de Poolse sociaal-liberalen 
in de Democra-tische Unie, de Sloveense liberaal
democraten en de Hongaarse SOS en Fidesz. Allemaal 
partijen die ons via het IVSOM hadden leren kennen. 
Sindsdien is deze club met tussenpozen van ongeveer een 
half jaar bijeen geweest in Rome, Ljubljana (in Slovenië}, 
Den Haag en Sofia. Het IDI loopt dus behoorlijk. Toch zijn 
we nog niet zover dat we nu al kunnen zeggen dat we met 
een toekomstige fractie rond de tafel zitten. De lOl-groep 
zou wel heel goed kunnen uitgroeien tot een 'links-liberale' 
denktank binnen een andere fractie. 
Naast deze groep, waar D66 zelf de motor achter is, 
participeren we in verschillende andere internationale 
netwerken zoals de Uberale Internationale. De secretaris 
buitenland heeft altijd vermeden dat wij ons exclusief 
op'liberalen' zouden richten en om die reden heeft het HB 
ook nadrukkelijk aandacht besteed aan contacten met 
'Groenen', zoals de Franse Generation Ecologie en 
'Centrumpartijen', zoals in Zweden en Finland. 

RECENTE ONTWIKKELINGEN 
De parlementsverkiezingen in Frankrijk voorjaar '93 hebben 
de ideeën over samenwerking met Generation Ecologie 
voorlopig naar de sector dromen verbannen. Deze uitslag, 
waarbij GE (met begin '93 ruim 11% in de polls} minder 
dan 4% van de stemmen haalde, mag samenhangen met 
het Franse kiesstelsel, zij maakt in elk geval dat GE 
gedwongen is tot veel hechtere samenwerking met de 
Groenen en daarmee naar alle waarschijnlijkheid ook op 
Europees niveau voor Groene samenwerking zal (moeten} 
opteren. MRG is, zoals verwacht overigens, evenmin een 
machtsfactor. De gedoodverfde Europese lijsttrekker van 
MRG, Bernard Tapis, is als voorzitter van Olympique 
Marseille zo in opspraak gekomen dat van een grote bloei 
van MAG weinig valt te verwachten. 
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Onze oude vrienden in Spanje van de COS blijven op zijn 
best rond het bestaansminimum schommelen, maar zijn 
evenmin als een reële machtsfactor te beschouwen en 
hetzelfde geldt voor de Deense DRV. Als deze partijen al in 
het EP komen dan is dat met één of twee zetels hoog
stens. Het optimisme van de Uberal Dernocrats over een 
ander kiesstelsel bij de EP verkiezingen ten spijt moet ook 
deze partij tot de kansarmen worden gerekend. Een enkel 
zeteltje, als het er al geen nul zullen blijven, lijkt het meest 
waarschijnlijk. 

LDR-ELDR 
Jan Willam Bertens opereert de afgelopen jaren binnen de 
LOR-fractie in het EP. We hadden in 1989 graag een 
eigen fractie willen vormen, maar dat bleek niet 
realiseerbaar. De LOR was tweede keus, maar bleek in elk 
geval een verband waarin Bertens uitstekend uit de voeten 
kon. De partij heeft de keus voor de LOR destijds 
volmondig gesteund, maar heeft niet zelf willen toetreden 
tot het verband van partijen waaruit de fractie bestond, de 
ELDR-groep. Het feit dat ook de WO lid was van de 
ELDR was daarbij zeker een factor. 

Voor een eigen fractie zijn 12 zetels (verspreid over drie 
landen) minimumvoorwaarde. Met vijf of zes eigen zetels 
praat je daarover aanmerkelijk gemakkelijker dan met 
eentje. Ten opzichte van de ELDR is de positie veranderd. 
Niet langer een kleintje dat men bereid is desnoods in zijn 
armen te sluiten, maar potentieel een van de grootste 
partners binnen de LOR-fractie als geheel en vanuit 
Nederland wellicht zelfs de grootste. Zowel Gijs de Vries, 
fractieleider van de WO in het EP, als Willie de Clerque en 
Christian Ehlers, voorzitter en secretaris generaal van de 
ELDR, hebben al diverse keren geroepen geen enkel 
bezwaar te hebben tegen toetreding van 066. Daarover 
hoeft dus geen zorg te bestaan, 066 is een begeerde 
bruid. 

Hoe die LOR-fractie er in de toekomst gaat uitzien is 
overigens nogal de vraag. De Zuideuropese partners zijn 
niet al te zeker. De Portugezen, de grootste groep, flirten 
met de Christen-Democraten, en zullen als ze daar hun 
positie mee kunnen versterken, wellicht vertrekken. 
Voor sommige Fransen geldt hetzelfde. De Spaanse COS 
komt waarschijnlijk niet terug. En in Italië zijn de traditionele 
politieke partijen zo in diskrediet dat daarover geen zinnig 
woord valt te zeggen. Al met al zou de club weleens 
aanmerkelijk kleiner kunnen worden dan nu het geval is. 
Dit zou de LOR, waarmee wij toch vooral een verstands
huwelijk hebben, aanmerkelijk minder aantrekkelijk maken. 
Aan de andere kant onderhouden verreweg de meeste van 
onze niet-EG vrienden (in Scandinavië en Midden-Europa) 
ook contact met de ELDR en juist met hen zou dit 
gezelschap meer in onze richting kunnen schuiven. 

HOE NU VERDER? 
Na de Europese verkiezingen van juni a.s. heeft 066 
grosso modo dezelfde opties als in 1989: zelfstandig 
blijven, streven naar een eigen fractie of aansluiting zoeken 
bij een bestaande fractie, waarbij de LOR dan het meest 
voor de hand ligt. Per slot van rekening heeft Bertens niet 
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voor niets vijf jaar in die club gezeten. 

Helemaal zelfstandig blijven betekent dat de 
D66-vertegenwoordigers zg. 'niet-ingeschrevenen' zouden 
zijn. Nadeel daarvan is dat het 066 geluid de facto verwijnt, 
in elk geval geen enkele reële betekenis zal hebben. Ander 
nadeel is dat internationale netwerking even moeilijk blijft 
als nu. Alleen internationale fracties hebben het potentieel 
om een infrastructuur voor duurzame samenwerking op te 
zetten. Voordeel is dat op geen enkele wijze hoeft te 
worden ingeleverd op eigen standpunten. Een 
getuigenispartij op Europees niveau. Het HB kiest hiervoor 
nadrukkelijk niet. 

De meeste D66ers blijken steeds weer het liefst een eigen 
fractie te willen. Nationaal-politieke overwegingen en het 
streven naar het doorbreken van de traditionele driedeling 
(christen-democraten/ conservatieven, sociaal-democraten 
en liberalen) strijden om de voorrang als het gaat om 
aanbevelingen voor zo'n zelfstandige fractie. 
In die fractie zouden wij naast onszelf bijvoorbeeld het 
Deense Radikale Venstre, de Engelse Uberal Democrats, 
de Italiaanse Republikeinen en de Spaanse COS graag 
zien. Verder valt te denken aan de Franse Mouvement 
Radicaux de Gauche en/of Géneration Ecologie. De vraag 
blijft of een dergelijke optie haalbaar zal blijken. Voor de 
verkiezingen naar ons oordeel in elk geval niet. Veel zal 
afhangen van de omvang van de ELDR-partijen na de 
verkiezingen. Het HB wil deze optie graag boven de markt 
houden, maar schat de kansen hierop niet bijzonder hoog. 

Aansluiting bij de LOR-fractie na de verkiezingen is 
waarschijnlijk een reële mogelijkheid. Dan doemt onmid
dellijk de vraag op of we in dat geval ook als partij moeten 
toetreden tot de ELDR-federatie. Het HB is van oordeel 
dat als de D66-fractie gelet op de krachts-verhoudingen 
binnen het EP na de verkiezingen toetreding tot de 
LOR-fractie de beste oplossing is, dat dan 066 als partij 
daar niet buiten kan blijven. Als 066 wellicht zelfs groter 
dan de WO in het EP zit, dan is niet goed voorstelbaar dat 
wij niet als partij invloed willen kunnen uitoefenen op de 
politiek van deze groep. Zeggenschap in de ELDR vergt 
lidmaatschap van de club en die consequentie moeten we 
dan maar trekken. 
Ons eigen IDI zullen we dan proberen uit te bouwen tot 
een al dan niet formele 'left-wing caucus'. Hieraan zouden, 
eenmaal binnen de LOR-fractie, geen minimumeisen qua 
aantal verbonden zijn en m.n. bij de Uberal Dernocrats 
bestaat voor een dergelijke constructie grote belang
stelling. 

Aansluiting bij een andere fractie betekent een keuze voor 
regionalen, groenen of sociaal-democraten. In al deze 
fracties komen mensen voor met ideeën die redelijk tot 
goed aansluiten bij het D66 gedachtengoed. Het is echter 
meer dan een open vraag of met een van deze fracties tot 
duurzame samenwerking valt te komen. Een voorzichtig 
oordeel lijkt dat dit moeilijk zal zijn. Zonder het per definitie 
te willen uitsluiten, vindt het HB dat, als de politieke 
constellatie in het EP niets anders toelaat, de nieuwe 
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i CONGRESNIEUWS I 
fractie daarover in elk geval eerst overleg met HB, 
nationale fracties en AR zal moeten voeren. De keuze om 
zelfstandig de verkiezingen in te gaan brengt mee dat het 
moment van fractievorming in het EP, zomer '94, helaas 
niet meer toelaat dat de AL V hierbij nog een rol speelt. In 
alle gevallen zal de Eurofractie op het najaarscongres 
in 1994 verantwoording moeten afleggen over de gekozen 
lijn. 

Michel Groothuizen 
HB-secretaris buitenland 

HB-resolutie fractievorming Europese Parlement. 
(amendeerbaar) 

De AL V van D66 in vergadering bijeen op 4 en 5 februari 
te Amsterdam, 
overwegende dat 
- de Eurofractie na de verkiezingen van juni 1994 

waarschijnlijk veel groter zal zijn dan de huidige; 
- de krachtsverhoudingen binnen het Europese parlement 

na deze verkiezingen, m.n. de aanwezigheid cq de 
zetelaantallen van verwante partijen, op dit moment 
onvoldoende zijn te schatten; 

- D66 ervoor gekozen heeft zelfstandig aan de Europese 
verkiezingen deel te nemen; 

- deelname aan enige fractie voor een effectief 
functioneren binnen het EP essentieel is; 

- dat voorkomen moet worden dat de D66-vertegen
woordigers In het EP geïsoleerd van de partij optreden 
en dat derhalve de partij zal oeten behoren tot dezelfde 
politieke groep als haar vertegenwoordigers in het 
parlement; 

- fractievorming zal plaatsvinden direct na de verkiezingen 
en dat derhalve nader overleg tussen in het EP gekozen 
066ers en de de AL V niet mogelijk is; 

- tegen deze achtergrond uitgangspunten cq richtlijnen 
voor de D66-vertegenwoordigers in het EP wenselijk 
zijn, 

is van oordeel dat 
-(1) dat indien een fractie van enige omvang bestaande uit 

nauwe geestverwanten kan worden gevormd, dit valt toe 
te juichen en derhalve primair dient te worden 
onderzocht; 

-(2) dat indien voor een dergelijke fractie als onder (1) 
bedoeld onvoldoende draagvlak blijkt te bestaan, 
aansluiting bij een andere fractie wordt aanbevolen; 

-(3) dat de LOR-fractie in dat geval de meest voor de 
hand liggende lijkt; 

-(4) dat in geval de D66-vertegenwoordigers zich op basis 
van het gestelde onder (2) en (3) aansluiten bij de 
LOR-fractie, zij moeten trachten met de meest verwante 
partijen binnen de ELDR-federatie te komen tot zo 
mogelijk een geformaliseerde vorm van verdergaande 
politieke samenwerking; 

en verzoekt het HB 
- indien de D66-vertegenwoordigers in het EP op basis 

van het bovenstaande ertoe besluiten zich bij de 
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LOR-fractie aan te sluiten, alle noodzakelijk voor
bereidingen te treffen voor toetreding van D66 als 
partij tot de ELDR-federatie zodat dit tijdens de ALV in 
het najaar van 1994 als concreet beslispunt kan worden 
voorgelegd. 

VACATURES ALV 58 
Derde kennisgeving van vacatures waarin AL V 58 op 4-5 
februari 1994 zal voorzien. Er zijn enige vacatures bijgeko
men. De nieuwe vacatures zijn in het onderstaande 
overzicht cursief gezet. Profielen vacatures Dagelijks 
Bestuur kunnen worden opgevraagd bij het landelijk 
secretariaat en zijn beschikbaar vanaf 1 december 1993. 
In verband met de nieuwe vacatures is de kandidaatstelling 
verlengd tot maandag 3 januari 1994 om 12.00 uur. Inge
vulde kandidaatstellingsformulieren moeten dan binnen zijn 
bij het landelijk secretariaat. Kandidaatstellingsformulieren 
zijn verkrijgbaar bij het landelijk secretariaat, Noordwal 10, 
2513 EA Den Haag; tel. 070-3621515. Het gaat om de 
volgende vacatures: 

Dagelijks Bestuur: secretaris organisatie 
Info: Nicky van 't Riet (secretaris organisatie, niet herkies
baar) 030-318966 (overdag, avond) 
Dagelijks Bestuur: secretaris politiek 
Info: Hans Jeekei (secretaris politiek, niet herkiesbaar) 
015-146133 (avond) 
Dagelijks Bestuur: secretaris buitenland 
Info: Michel Groothuizen (secretaris buitenland, niet 
herkiesbaar) 070-3820153 (avond) 
Dagelijks Bestuur: eerste penningmeester 
Info: Unze Schaap (eerste penningmeester, niet 
herkiesbaar) 01 0-4530301 (avond) 
Dagelijks Bestuur: tweede penningmeester 
Info: Arjen Ros (tweede penningmeester, niet herkiesbaar) 
05220-61605 (avond) 
Financiële commissie: 3 leden (uitbreiding) 
Info: Ewout Cassee (voorzitter FC), 020-6760146 
Programmacommissie: voorzitter, 3 leden 
Info: Frans Hoefnagel, 070-3237103 (avond) of 070-
3564473 (overdag) 
Rapportagecommissie: 3 leden (uitbreiding) 
Info: Jim van Beusekom (voorzitter RC) 070-3620922 
(avond) 
PSVI-bestuur: 1 lid 
Info: Leo Pinxten (directeur PSVI/Opleidingscentrum), 070-
3621515 (overdag) 
SWB-bestuur: 3 leden 
Info: Margraat van Son, 070-3621515 (overdag) 

katern Democraat nr. 9, 1993 



CONGRESNIEUWS 

VERKIEZINGSPROGRAMMA TWEEDE KAMER 

De sluitingsdatum voor het indienen van moties en 
amendementen op het concept-programma voor de 
Tweede Kamer-verkiezingen 
wordt verlengd tot maandag 20 december 1993 om 12.00 
uur. 
Toch doen het Hoofdbestuur, de betrokken vaste 
commissies en het landelijk secretariaat het dringend 
verzoek aan regio's en afdelingen om moties en 
amendementen onmiddelijk na de regio- of 
afdelingsvergadering - en indien enigzins mogelijk voor 
maandag 13 december- toe te zenden aan het landelijk 
secretariaat i.v.m. verwerking rond de feestdagen. 

Verkiezingen Advlesraad 1994 
In 1994 wordt een nieuwe Adviesraad gekozen. De 
Adviesraad heeft tot taak om, tussen de landelijke 
ledenvergaderingen in, gevraagd en ongevraagd advies te 
geven aan het hoofdbestuur van D66 en de D66-fracties in 
Eerste- en Tweede-Kamer en Europees Parlement. 
Voor nadere inlichtingen over het werk van Adviesraad 
(AR) kunt u bellen met AR-voorzitter Henk Bleumink tel. 
01891-16214 (avond). 

Voor iedere regio is een aantal zetels en een zelfde aantal 
plaatsvervangende zetels beschikbaar, gebaseerd op het 
aantal betalende leden in die regio. Dit aantal wordt 
gemeten in de maand januari. De zetelverdeling van de 
nieuwe Adviesraad wordt in Democraat nr. 1 1994 
gepubliceerd. Ter oriëntatie volgt hieronder de 
zetelverdeling van de huidige Adviesraad die enigermate 
kan afwijken van de zetelverdeling die in januari 
vastgesteld wordt: 
Groningen 3, Friesland 3, Drenthe 3, Overijssel 3, 
Gelderland 5, Utrecht 5, Noord-Holland 7, Zuid-Holland 8, 
Zeeland 3, Noord-Brabant 5, Umburg 3, Flevoland 2. 
In totaal komen 50 zetels en 50 plaatsvervangend zetels 
vacant. 

De kandidaatstelling sluit op 1 maart 1994 om 12.00 uur. 
Ingevulde kandidaatstellingsformulieren moeten dan binnen 
zijn bij het landelijk secretariaat, Noordwal 10, 2513 EA 
Den Haag, tel. 070-3621515. De leden van D66 kunnen 
tussen eind maart en 6 mei 1994 per post hun stem 
uitbrengen. 

Kandidaatstellingsformulieren zijn vanaf 13 januari 1994 
aan te vragen bij het landelijk secretariaat. 

ALV 58- TOELICHTING BIJ GEWIJZIGD 
CONGRESREGLEMENT 

In verband met de beschikbare ruimte zal er op ALV 58 
niet in deelsessies worden gewerkt. In de vorige 
Democraat was aangegeven dat de sluitingstermijn voor 
moties en amendementen was verlengd van 13 naar 20 
december. Met het hieronder afgedrukte gewijzigde 
congresreglement vervalt dat uit het katern van de 
Democraat 93/8. 

katern Democraat nr. 9, 1993 

Houdt U er overigens rekening mee dat de post er vaak 
2 dagen over doet? 
In verband met de korte tijd voor de verwerking In het 
Kerstreces verzoeken wij U de motles en 
amendementen zo veel mogelijk r u I m v o o r de 
uiterste termijn In te zenden! 

ALV 58 CONGRESREGLEMENT (gewijzigd) 

Ter uitvoering van art.89, lid 6 van het Huishoudelijk 
Reglement heeft het Hoofdbestuur van D66 het 
CONGRESREGLEMENT vastgesteld voor de 58-ste ALV 
van D66 op vrijdag 4 en zaterdag 5 februari 1994 te 
Amsterdam. 

Art. 1 Het congres van 4 en 5 februari 1993 te 
Amsterdam is een Algemene Ledenvergadering 
in de zin van art. 70 van het Huishoudelijk 
Reglement. 

Art. 2 Met inachtneming van art. 89 en 90 van het 
huishoudelijk reglement, dienen moties en 
amendementen met betrekking tot de 
contributieregeling 1995, regiobijdrageregeling 
1995 en het concept-programma voor de 
Tweede Kamerverkiezingen 1994 

a. te zijn vastgesteld door een ledenvergadering, 
hetgeen moet blijken uit ondertekening door twee 
betrokken bestuursleden, voorzitter en secretaris, 
of te zijn voorzien van vijfentwintig handtekeningen 
(met vermelding van lidmaatschapsnummer) van 
leden van D66; 

b. uiterlijk, doch liefst eerder, op maandag 20 
december om 14.00 uur In de juiste vorm op 
het landelijk secretariaat van D66 te Den Haag te 
zijn ontvangen; 

c. uitsluitend In getypte vorm te zijn opgesteld op 
het daartoe bij het Landelijk Secretariaat ver
krijgbare standaardformulier; bij voorkeur verge
zeld van een floppy met de tekst in WordPerfect 
5.1. 

Art. 3 Met inachtneming van het bepaalde in artikel 93 
van het huishoudelijk reglement dienen Actuele 
Politieke Moties: 

a. te worden voorgesteld door tenminste 5 leden, 
hetgeen moet blijken uit ondertekening door be
trokken leden van D66 (met vermelding van lid
maatschapnummer); 

b. uiterlijk te worden ingediend op woensdag 2 
februari 1994 om 19.00 uur bij het Landelijk 
Secretariaat in de juiste vorm; 

c. biJ voorkeur In getypte vorm te zijn opgesteld op 
het daartoe bij het Landelijk Secretariaat ver
krijgbare standaardformulier; bij voorkeur verge
zeld van een floppy met de tekst in W.P. 5.1. 

d. omtrent het in behandeling nemen van de 
ingediende actuele politieke moties beslist de AL V 
aan het begin van het agendapunt in de ver
gadering op zaterdag 5 februari 1994. 

art. 4 Bovendien zijn specifiek van toepassing op het 
congres de art. 89 t/m 99 van het Huishoudelijk 
Reglement. 
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DB-PROFIELEN vacatures ALV 58 

Voor alle DB-functies geldt dat het tijdsbeslag gemiddeld 
zeker 20 uur per week is. 

Secretaris politiek 
De se?fetaris politiek heeft tot taak om de discussie over 
politiek-inhoudelijke onderwerpen te stimuleren en voor te 
barEliden voor besluitvorming tijdens partijcongressen. 
Daarnaast vervult hij/zij een sturende rol bij de 
totstandkoming van het nationale verkiezingsprogramma. 
Tevens onderhoudt hij/zij contacten met maatschappelijke 
organisaties en andere politieke partijen. De secretaris 
politiek vormt met de partijvoorzitter, de vice-voorzitter 
politiek en de secretaris buitenland de politieke hoek van 
het HB. 

Secretaris bultenland 
De secretaris buitenland heeft een tweeledige taak. 
Enerzijds is hij/zij namens de partij belast met het 
opbouwen en onderhouden van een buitenlands 
contactennetwerk. Representatie van D66 buitenslands 
vormt een integraal onderdeel van de functie. Anderzijds 
vormt de secretaris buitenland met de partijvoorzitter, de 
vice-voorzitter politiek en de secretaris politiek de politieke 
hoek van het Hoofdbestuur. Hij/zij is derhalve primair 
verantwoordelijk voor de standpuntbepaling op het terrein 
van het buitenlands beleid in brede zin (inclusief veiligheid 
en ontwikkelingssamenwerking). 
De secretaris buitenland treedt op als verbindende schakel 
met de Eurofractie. De secretaris buitenland is bovendien 
q.q.-voorzitter van het IVSOM, de D66 Midden- en Oost
Europastichting. 

Secretaris organisatie 
Van de kandidaat voor de functie van secretaris organisatie 
mag verwacht worden, dat hij/zij D66 goed kent, weet hoe 
de organisatie werkt (b.v. in een regio- of afdelingsbestuur 
heeft gezeten), bereid is contacten te leggen en te 
onderhouden (zoals het organiseren van een 
regiobesturendag) en dat hij/zij zich terdege realiseert, dat 
veel werk gedaan wordt door vrijwilligers. 
De secretaris organisatie dient een gedegen kennis te 
hebben van Statuten en Huishoudelijk Reglement in 
verband met de bewaking van de procedures. 
De taken in de "organisatiehoek" van het DB (partij
organisatie, personeel, reglementen, organisatie 
congressen, verkiezingen, prolemen op regionaal en 
lokaal niveau) worden i.o. met de v.v.o. evenwichtig 
verdeeld. 

Penningmeesters 
Penningmeesters moeten gevoel hebben voor schaarste en 
enige affiniteit met financiën. Zij moeten niet bang zijn op 
gezette tijden impopulaire standpunten in te nemen. 
Nuchterheid, doorzettingsvermogen en oog voor de langere 
termijn zijn eerder karaktertrekken dan willen streven naar 
snelle successen waarbij de nadelen later wel blijken. 
Penningmeesters zijn verder belast met de vakmatige 
leiding van de financiële en de ledenadministratie. Mede 
daarom is het van belang dat ze over enige 
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managementkwaliteiten beschikken en regelmatig overdag 
telefonisch bereikbaar zijn. De beide penningmeesters 
spreken onderling een verdeling van taken af. 

Eerste penningmeester 
Deze functionaris heeft de eerste verantwoordelijkheid voor 
de financiën. Hij/zij draagt zorg voor de totstandkoming van 
de begroting en de jaarrekening en van andere algemene 
financiële voorstellen. Ook behoren de inhoudelijke 
begeleiding van de financiële en de ledenadministratie tot 
de taak. Tevens is hij/zij verantwoordelijk voor de 
herstructurering van de ledenadministratie. Tot slot beheert 
de eerst penningmeester de financiële contacten met de 
landelijke deelorganisaties en het campagneteam. 

Tweede penningmeester 
De tweede penningmeester heeft een eigen portefeuille. 
Daartoe behoren o.m. het betalingsverkeer en de 
regiofinanciën. Daarom is het belangrijk dat de tweede 
penningmeester enige kijk heeft op bankzaken en 
boekhouding (voldoende om de financiële administratie te 
kunnen begrijpen). Tevens moet hij/zij gevoel hebben voor 
de verhoudingen tussen 'Den Haag' en de regio's binnen 
de partij. 

INGEZONDEN BRIEF 
RUIMTE VOOR KRITIEK 

In Democraat 8 is een stuk te lezen van Stijn Verbeeck, 
waarin hij de reactie van de Jonge Democraten op de 
verschillende verkiezingsprogramma's, "Als het aan ons 
ligt", bekritiseert. In eerste instantie waren wij geneigd dit 
op te vatten als pure winst. Immers, vroeger gaf alleen de 
jongerenorganisatie kritiek op haar moederpártij en nu 
worden de rollen omgedraaid. De winstmarge wordt echter 
sterk bepaald door de kwaliteit van de kritiek. Wat ons 
betreft behoort kritiek feitelijk, eerlijk en constructief te zijn. 

De kritiek van Stijn Verbaeek voldoet niet aan deze criteria. 
Zij is niet feitelijk, omdat uitspraken van de Jonge 
Democraten uit de context gehaald worden. De kritiek is 
niet eerlijk, omdat wij aan ieder onderwerp 2 pagina's 
besteden. Stijn Verbaeek daarentegen plakt korte stukjes 
aan elkaar en zegt daarover: "de patient is ziek", zonder 
dat hij aangeeft wat het ziektebeeld is. Erg constructief is 
de kritiek ook niet. Wat moeten de schrijvers van "Als het 
aan ons ligt" met de opmerking: "een vondst !?!". 
Wij zien wel in dat de tekst gedeeltelijk satirisch bedoeld is. 
Het is daarom des te vreemder dat Stijn Verbaeek de 
knipoog in ons stuk niet ziet. 

Tot slot willen wij de mensen die wel tegen een frisse kijk 
opgewassen zijn, van harte uitnodigen "als het aan ons ligt" 
aan te schaffen (070-3622162). 

Landelijk bestuur van de Jonge Democraten 
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Door de jaren heen ben ik zeer verknocht geraakt aan 066 en de 
politiek. Het is daarom, dat ik los van alle wapenfeiten, sterk ben 
gemotiveerd om voor onze partij kamerlid te worden. 
Met mijn verworven bagage wil ik in de Tweede Kamer de 
belangstelling voor onze idaeen en de aanhang verder vergroten 
en vasthouden. 
In Gennep is het gelukt, het 066-zijn, niet alleen inhoudelijk, 
maar ook qua stijl, handen en voeten te geven. Een uitdaging om 
zo'n werkwijze ook op Kamernivo in praktijk te brengen. 
Ik ben praktisch ingesteld en duidelijk zichtbaar naar de mensen 
toe. 
In de komende campagne geheel inzetbaar, ook overdag. 
Graag wil ik me extra inzetten voor de Zuidelijke regio. Hebt U 
nog vragen, bel gerust: tel. 08851 - 12580. 

kandidaatnummer 151 

1. Westerhof, J.W. 
2. Han 
3. Doorn 
4. 16.05.1954 
5. Hoevestraat 25a 
6. 3033 GB Rotterdam 
7. 010 - 4672779 
8. HBO, VO org. beleid & management 
9. vakbondsbestuurder FNV-

Dienstenbond 
10. vanaf 1991: trainer PSVI 
11. geen 
12. geen 
13. volksgezondheid, Ueugd)welzljn, sociale zaken, inkomensbeleid, 

sociale zekerheid, werkgelegenheid 
14. OOR-regio 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 62 
20. Ter kennismaking met verschillende fracties en groepen van 

leden vraag ik, als trainer van het PSVI, dikwijls wat leden 
beweegt lid te zijn en te blijven van 066. In de beantwoording 
van deze vraag is niet een grote lijn te ontdekken. Of het moest 
het verlangen zijn naar een betere samenleving. Dat trekt mij in 
066, deze veelvormige wensen. 
Leidende principes in mijn eigen handelen zijn een streven naar 
een rechtvaardige samenleving. Politiek dient in dit verband niet 
langer de kunst te zijn mensen te beletten zich te bemoeien met 
de zaken die hun aangaan. Mijn streven is erop gericht mensen 
te betrekken bij een maatschappij waar genoeg meer is dan 
teveel. 
In de gezondheidszorg is m.l. meer aandacht nodig voor 
gezondheid en gezond gedrag dan voor ziekte en de bestrijding 
daarvan. Deze verantwoordelijkheid voor ieder individu zou ook 
leidraad kunnen zijn voor de toekomst van ons stelsel van sociale 
zekerheid. 
Als vakbondsbestuurder onderhandel ik voortdurend met 
werkgevers in opdracht van leden over hun arbeidsvoorwaarden. 
De kunst van deze onderhandelingen bestaat er vooral uit niets 
weg te geven zonder daar iets voor terug te ontvangen, Maar 
soms is het ook mijn taak om als kleine jongen aan de kant van 
de weg te ontdekken dat de keizer zonder kleren gaat, en dat 
dan hardop te zegge. Deze ervaringen en anderen wil ik graag 
inzetten voor D66. 

kandidaatnummer 152 

1. Wiekhart, H. 
2. Harre 
3. Den Haag 
4. 22.02.1961 
5. Spinozalaan 1 v 
6. 2273 XA Voorburg 
7. 070 - 3864252 

8. fiscaal econoom 
9. universitair docent 

10. vanaf 1992: lid groep fin.ec. profiel 
(advisering Tweede Kamer) 
vanaf 1993: adviseur/klankbord 
verkiezingsprogrammacommissie 
vanaf 1993: idem m.b.t. 
basisinkomen 

11. mei 1992 - augustus 1992: lid 
groep milieu en fiscale instrumenten 

12. beter gezegd lidmaatschappen: 
lid vereniging voor 
belastingwetenschap 
lid vereniging staathuishoudkunde 

13. sociale zekerheid, financiën, economische politiek, fiscaal beleid 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 60 
20. Ik ben deskundig op het terrein van belastingen. 

Sinds mijn studie fiscale economie houd ik mij bezig met 
belastingen, sociale zekerheid, en .overheidsfinanciën. 
Ik heb gewerkt als belastinginspecteur inkomstenbelasting en ben 
thans docent aan de Erasmus Universiteit. 
Ik heb meermalen in het fiscale vaktijdschrift Weekblad voor 
fiscaal recht' gepubliceerd. Hier volgt een opsomming: 
- 'Een internationale vergelijking van de belastingdruk op de 
winst van rechtspersonen' (over internationale 
holdingconstructies): 
- 'De kasgeldconstructie in het kader van het aandelenregime 
geplaatst' (over de kasgeldconstructie; de Advocaat-generaal van 
de Hoge Raad heeft mijn artikel aangehaald); 
- 'Het belastbare inkomen in de vermogensbelasting' (over de 
zgn. anti-cumulatie-regeling); 
- 'Belasting besparen is een kunst' (over de giftenaftrek); 
- 'Enige gedachten over tax credits' (over negatieve 
inkomstenbelasting en heffingskortingen); 
- Vruchtgebruik onder het nieuwe huurwaardeforfait'. 
Mijn kennis betreft de technische werking van belastingen en 
uitkeringen, alsmede hoe mensen daarop reageren. 
Tevens ben ik geïntrigeerd door het basisinkomen. Ik doe thans 
onderzoek naar de vraag, waarom een basisinkomen niet 
haalbaar zou zijn, vanuit de optiek het een eerlijke kans te geven. 

kandidaatnummer 153 

1. Woerden, H.AC. van 
2. Harry 
3. Den Haag 
4. 08.06.1950 
5. Ericapark 27 
6. 2403 EE Alphen aan den Rijn 
7. 01720 - 33687 
8. bedrijfseconomie, belastingrecht 

(NIVRA), NATO Defence College 
9. hoofd crisisbeheersing Industrie & 

Diensten, Ministerie van 
Economische Zaken (voorheen werkzaam bij o.a. Algemene 
Rekenkamer) 

10. vanaf 1982: lid provinciale staten Zuid Holland 
11. 1978 - 1981 : voorzitter 066 Alphen aan den Rijn 

1979 - 1984: lid diverse SWB-werkgroepen 
1978 - 1980: lid Adviesraad 

12. vanaf 1978: lid lnst. Natuurbeschermingseducatie 
vanaf 1986: gastdocent lnst. v. Intern. Betrekkingen Clingendael 

13. economie, verkeer en vervoer, defensie 
14. geen voorkeur 
15. nee 
16. ja 
17. Staten Zuid-Holland 
18. nee 
19. 13 
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20. Sinds 1982 ben ik als statenlid actief op de terreinen economie 
en verkeer en vervoer. Nu zou ik graag 066 vertegenwoordigen 
op landelijk niveau. 
Gezien de economische ontwikkelingen staat 066 voor de 
uitdaging gestalte te geven aan een doeltreffend sociaal
economisch beleid. Ik wil me daarvoor inzetten. 
Mijn vroegere functie bij de Algemene Rekenkamer en mijn 
huidige werk bij Industrie en Diensten/Economische Zaken zijn 
hiervoor een goede leerschool geweest. 
Daarnaast zal 066 zich sterk moeten maken voor een 
verantwoord verkeers- en vervoersbeleid. Samenhang tussen 
leefbaarheid en bereikbaarheid is vereist. Als woordvoerder 
verkeer en vervoer in de staten de afgelopen elf jaar, ben ik 
ervan overtuigd hieraan een zinvolle bijdrage te kunnen leveren. 
Voorts zal het Véiligeheidsbeleid en het daaraan gekoppelde 
defensiebeleid de komende jaren hoog op de politieke agenda 
staan. De nOOdzakelijke omvorming van het dienstplichtig naar 
een beroepsteger zal ook de nodige aandacht vergen. Mijn . 
opleiding aan {let NATO Defence College heeft mij kennis en 
inzicht gegeven mij te kunnen inzètten voor het defensiebeleid. 
Echter als volksvertegenwoordiger heb je niet alleen taken op het 
Binnenhof. Veel waarde hecht ik aan het onderhouden van 
contacten met onze afdelingen en regio's alsmede met 
maatschappelijke groeperingen en kiezers. 

kandidaatnummer 154 

1. Wolffensperger, G.J. 
2. Gerrit Jan 
3. Amsterdam 
4. 09.08.1944 
5. De Breekstraat 55 
6. 1 024 LK Amsterdam 
7. 020- 6321450 
8. Universitair Rechten/Economie 
9. lid Tweede Kamer 

10. vanaf 1986: lid Tweede Kamer 
11. 1978 - 1986: wethouder Amsterdam 

vele commissies, werkgroepen, afd. bestuur 
12. vanaf 1992: voorzitter Nederlands Foto Instituut 

vanaf 1986: secretaris World Press Photo 
13. justitie, media, verkeer 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t 
20. De constatering dat 066 in de komende periode voor een 

gigantische uitdaging staat is een open deur, maar juist open 
deuren zijn zo verschrikkelijk wáár. 
In de afgelopen 25 jaar is de Nederlandse politiek veranderd. 
Politieke partijen kunnen identiteit niet meer ontlenen aan 
gegevenheden uit het verleden. Een kiezer wil weten waar zo'n 
partij nu voor staat, en wat zijn antwoord is op de grote 
problemen die voor ons liggen. De andere politieke partijen 
ontworstelen zich zoekend en tastend aan het keurslijf van hun 
ideologie, of storten zich in een identiteitscrisis. 
Ook 066 is veranderd. Van een Gideonsbende naar een 
moderne progressieve partij. Onze voorsprong is, dat wij ons niet 
aan het verleden hoeven te ontworstelen. In feite zijn wij wat 
andere partijen willen worden: een toekomstgerichte partij, klaar 
voor de jaren negentig. 
Dat is wat de kiezers bij ons herkennen, méér dan bij de andere 
partijen die ons bestoken met het amechtige verwijt van 
onduidelijkheid. Dat is wat ons doet groeien, en perspectieven 
opent naar een grotere fractie en regeringsverantwoordelijkheid. 
Dat proces fascineert mij, en daarom wil ik voor de derde keer lid 
van de Tweede Kamer worden. Ik wil méé inhoud geven aan de 
nieuwe, grotere rol van 066 in de Nederlandse politiek. 
Daarbij past geen enkele zelfgenoegzaamheid, want nu moeten 
we vérder, en zullen we inhoud moeten geven aan het 
vertrouwen dat we hopelijk zullen krijgen. Juist een partij die er 
zich op voorstaat geen verstarde ideologie te hebben zal duidelijk 

moeten maken dat ze idealen heeft, want zonder idealen moet je 
niet in de politiek gaan. Die idealen zullen we herkenbaar moeten 
maken door het formuleren van antwoorden op de grote 
vraagstukken van vandaag en morgen. Op dat punt is -één 
kritische noot zij mij vergeven!- ook binnen 066 nog ontzettend 
veel te doen. Ook dat behoort tot de gigantische- uitdaging uit 
mijn aanhef. 

kandidaatnummer 155 

1. Wijk, R. de 
2. Rob 
3. Dordrecht 
4. 14.08.1954 
5. Hazelaarlaan 5 
6. 2267 BH Leidschendam 
7. 070- 3999886 
8. geschiedenis, Rijkskuniversiteit 

Groningen, gepromoveerd 
9. hoofd conceptuele zaken, Ministerie 

van Defensie 
10. geen 
11. geen 
12. geen 
13. defensie, buitenlandse zaken, economische zaken 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 72 
20. De afgelopen jaren heb ik mij vanuit verschillende invalshoeken 

met defensie beziggehouden: als journalist (VPRO, Volkskrant), 
als onderzoeker (Rijksuniversiteit Leiden) en nu bij het Ministerie 
van Defensie waar ik o.a. aan Defensienota en Prioriteitennota 
heb gewerkt. 
Ik ben ervan overtuigd dat de betrokkenheid van het Parlement 
bij defensievraagstukken moet, en ook zal toenemen: 
- door de toenemende instabilitiet in de wereld zal het Parlement 
vaker moeten besluiten over de inzet van de krijgsmacht voor 
vredesoperaties; 
- de komende herstructurering van de krijgsmacht, met name de 
overgang naar een beroepsleger, vergt politieke controle. 
Veel partijen blijken defensievraagstukken emotioneel en 
ideologisch te benaderen. Maar emotie en ideologie zijn slechte 
raadgevers. Beter is de meer rationele en pragmatische 
benadering van 066. Mijn betrokkenheid bij defensievraagstukken 
alsmede de benadering van 066 was aanleiding voor mijn 
kandidaatstelling. 
Er is echter een tweede reden voor mijn kandidaatstelling. Het 
onvermogen van de overheid om complexe maatschappelijke 
vraagstukken op te lossen, zoals werkloosheid, milieu en sociale 
zekerheid, baart mij zorgen. Traditionele overheidsinstrumenten 
(wet- en regelgeving, heffingen) blijken steeds minder effectief. 
De vele, vaak tegenstrijdige regels kunnen niet goed worden 
uitgevoerd, goede controle erop is onmogelijk en ontduiking ervan 
is gemakkelijk. 
Herbezinning op taken en instrumenten van de overheid is 
dringend gewenst. Zo niet, dan zal die overheid zijn sturende en 
voorwaardescheppende vermogen en daarmee zijn 
geloofwaardigheid verder verliezen. Als lid van de D66-fractie zal 
ik mij inzetten voor een cultuuromslag die bestuurlijke 
vernieuwing beter mogelijk maakt. 
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kandidaatnummer 156 

1. Ybema, G. 
2. Gerrit 
3. Schatlens (gemeente Wonseradeel) 
4. 29.10.1945 
5. Zaailand 53 
6. 8911 BL Leeuwarden 
7. 058 - 157984 
8. doctoraal economie 
9. Tweede Kamerlid 

10. vanaf september 1989: Tweede 
Kamer 

11. 1979 - 1986: voorzitter/lid steunfractie 
1986 - 1990: gemeenteraadslid 

12. 1977 - 1979: econoom gemeente Enschede 
1979 - 1986: econoom provincie Friesland 
1986 - 1989: bestuursadviseur provincie Friesland 
vanaf mei 1993: bestuurslid stichting Albanië-Nederland 
vanaf april 1993: lid Raad van Advies Stichting Tweede Wereld 
Centrum 

13. financiën, sociaal-economische zaken, buitenlandse handel 
14. Friesland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Vanaf de oprichting in 1966 voel ik mij politiek volledig thuis in 

D66. Na tien jaar actief te zijn geweest op gemeentelijk niveau, 
werd ik bij de vorige verkiezingen gekozen tot lid van Tweede 
Kamerfractie van D66. Als financieel woordvoerder heb ik de 
afgelopen vier jaar met de fractie inhoud gegeven aan onze 
opvattingen over het financieel, sociaal-economisch beleid. Door 
de grote economische en financiële problemen is het een zeer 
intensieve, maar ook heel boeiende en leerzame periode 
geweest. De ervaringen, die ik met mijn portefeuille heb 
opgedaan, wil ik graag inbrengen in de nieuwe fractie. De 
financiële en sociaal-economische problemen zullen de komende 
jaren veel van ons vergen. 
Naast mijn portefeuille financiën heb ik actief meegewerkt aan het 
werk van de parlementaire enquête-commissie inzake de 
uitvoering van de sociale zekerheid. Met name voor het opstellen 
van het rapport, inclusief het formuleren van de aanbevelingen, 
ben ik namens de fractie verantwoordelijk. Ook deze ervaring lijkt 
mij, gelet op de verdere behandeling van de voorstellen en de 
betekenis voor de toekomst, belangrijk. 
Voor een kamerlid is het onderhouden van externe contacten, 
zowel binnen als buiten de eigen partij, belangrijk. Binnen de 
partij heb ik de afgelopen jaren vele contacten opgebouwd met 
diverse afdelingen en, naast mijn eigen regio Friesland, met vele 
andere regio's. Bovendien heb ik in deze periode namens de 
fractie intensieve banden onderhouden met de Jonge 
Democraten. 
Graag wil ik mijn ervaringen en contacten inbrengen in de nieuwe 
Tweede Kamerfractie van D66 en mij met enthousiasme inzetten 
voor de uitvoering van ons verkiezingsprogramma 1994/1998. 

kandidaatnummer 157 

1. Zwetsloot, M.A.C. 
2. Monique 
3. Voorhout 
4. 16.12.1958 
5. Dorpsstraat 9 
6. 1733 AD Nieuwe Niedorp 
7. 02261 - 3141 
8. economische en sociale 

geschiedenis 
9. voorlichter 

10. vanaf 1991: lid landelijke werkgroep 
landbouw 
1992-1993: lid werkgroep Milieu gemeente Amsterdam 
vanaf 1993: opr. deelafdeling Niedorp 

11. geen 
12. vanaf 1977: redactie 'De Geitehouder' 

vanaf 1990: koppelgemeente Renkum Bangladesh 
vanaf 1992: red. krant Nili netwerk 

13. milieu, landbouw, onderwijs 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Gemeente Niedorp 
18. nee 
19. 58 
20. Momenteel functioneer ik (nog) niet in landelijke circuits van D66, 

toch wil ik me juist nu kandidaat stellen. De afgelopen jaren ben 
ik via Amsterdam verhuisd van Wageningen naar Nieuwe 
Niedorp, dus heb ervaring en bekendheid in meerdere afdelingen 
van D66. In de gemeente Niedorp was nog geen afdeling, die 
heb ik ondertussen opgericht. Ik heb economische en sociale 
geschiedenis gestudeerd en ervaar politiek als een uitdaging 
passend bij mijn zeer veelzijdige achtergrond. Zo ben ik sinds 
1977 de redactrice van De Geitehouder, de landelijke uitgave van 
de Nederlandse Organisatie voor de Geitenfokkerij. Dit is het 
enige landbouwblad wat Misset nog niet uitgeeft en ik heb stand 
kunnen houden door vertrouwen en de medewerking van de 
6000 geitenfokkers in Nederland, de commerciële bedrijven niet 
meegerekend. Momenteel wonen mijn vriend en ik op een 
boerderijtje in Nieuwe Niedorp waar wij ook geiten houden. Sinds 
1991 ben ik lid van de landelijke werkgroep landbouw van D66 
en dat is tot nog toe mijn directe ervaring met de landelijke 
politiek. Ik heb mij altijd thuis gevoeld bij D66 en goede 
aansluiting gevonden. Ook al sta ik ook op de lijst van onze 
eigen gemeente, de landelijke politiek tr.ekt mij veel meer. Ik 
verwacht niet onmiddelijk op een verkiesbare plaats te komen, 
toch wil ik de mogelijkheid wel door te komen tot de eerste 30 
plaatsen niet uitsluiten. 
Ik ben geïnterviewd door het Noord-Hollands Dagblad en las 
daarin dat ik de enige vrouwelijke kandidaat ben in Noord
Holland boven het Noordzeekanaal. Capaciteiten staan voor mij 
op de eerste plaats, maar er dienen wel meer vrouwen in de 
politiek te komen, op weg naar een evenredige 
vertegenwoordiging. 

kandidaatnummer 158 

1. Augusteijn - Esser, M.J. 
2. Marijke 
3. Den Haag 
4. 28.01.1944 
5. Laan van de Mare! 56 
6. 7823 LB Emmen 
7. 05910 - 23347 
8. M.O., dir. secr., div. curs. 

bestuurskunde ·en management 
9. eigenaar onderzoeksbureau 

1 0. vanaf 1990: hoofdbestuur, vice
voorzitter politiek 
vanaf 1991: Statenfractie, vice-voorzitter 
vanaf 1992: Interstatencommissie (WGR), lid 

11. 1978-1991: gemeenteraad, fractievoorzitter 
1970-1978: afd. Emmen, voorzitter 
1967-1970: afd. Emmen, secr./penningmeester 

12. vanaf 1989: hoofdingeland waterschap 
vanaf 1992: vice-vz art. 61 comm. OLC 
vanaf 1991: lid commissie sociale raadsman 
vanaf 1989: bestuurslid VVV 
vanaf 1988: lid saneringsprojectgroep 

13. binnenlands bestuur; ruimtelijke ordening; milieu 
14. noordelijke regio (Gron., Fries!., Drenthe) 
15. nee 
16. ja 
17. -
18. -
19. 7 
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20. In 1994 maakt D66 een, in verhouding, even grote electorale 
sprong voorwaarts als in 1967, de eerste verkiezing waaraan de 
toen nieuwe partij deelnam. Nu, 27 jaar later, blijken de thema's 
van toen nog lang niet versleten. De kloof tussen burger en 
bestuur is in theorie verkleind, het democratiseringsproces is op 
gang gekomen, maar het geloof in de politiek nam af. Het 
vertrouwen, ook in de politici, moet weer groeien. De politiek en 
een verkokerd ambtelijk apparaat lijken zich verwijderd te hebben 
van de burger die zich vanuit een gevoel van onmacht van het 
centrum van de besluitvorming afwendt. Die kloof moet opnieuw 
worden gedicht. De reorganisatie van het binnenlands bestuur en 
de bestuurlijke vernieuwing zullen de komende jaren vooral door 
de inspanningen die van D66 verwacht kunnen worden, gestalte 
gaan krijgen. 
In een tijd waarin de economische situatie in ons land zorgen 
baart en de werkloosheid oploopt lijken maatregelen die vooral 
gericht zijn op de verbetering van ons milieu, niet populair. Toch 
zal D66 de verantwoordelijkheid voor de duurzaamheid grote 
prioriteit blijven geven. Duurzame ontwikkeling, nu ingezet, komt 
ten goede aan de generaties na ons, ook als dat een stap terug 
zal betekenen ten aanzien van onze huidige welvaart. Die prijs 
kan nooit te hoog zijn. Ook die sprong voorwaarts, nodig voor 
een dergelijk beleid, durft D66 aan. 
Op beide beleidsterreinen, bestuur en milieu, heb ik vele jaren 
lokaal, provinciaal en landelijk een bijdrage mogen leveren. Ik wil 
dat heel graag voortzetten vanuit de kamerbanken! 

kandidaatnummer 159 

1. 
2. 

Bakker, A.D. 
Bert 

3. Almelo 
4. 07.08.1958 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

Tannhauserstraat 42 
2555 JR Den Haag 
070 -3234349 
bestuurskunde (kand) 
hoofd bestuurszaken en voorlichting 
SER 

10. nov. 1992 Vm 20 sept. 1993: 
voorzitter programmacommissie 
vanaf 1990: lid redac~ie 'Idee' 
lid diverse werkgroepen 

11. 1980 - .J989: fractiémedewerker sociale zaken Tweede Kamer 
199~::... 1992: secretaris projectgroep sociale zekerheid 
va~f 1980: lid diverse werkgroepen 

12. geen 
13. sociaal, economisch, financieel beleid 
14. Zuid Holland, Overijssel/Twente 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 21 
20. D66 gaat spannende en belangrijke tijden tegemoet. Welke rol 

we, voor en na de verkiezingen, ook zullen spelen, zeker is dat 
de politieke en maatschappelijke discussie vereist dat we 
prominent aanwezig zijn in het sociaal-economische debat. In 
vervolg op de opstelling van het ontwerpverkiezingsprogramma 
wil ik daar graag voluit mijn bijdrage aan leveren. 

kandidaatnummer 160 

1. Beelen- Balak, K. van 
2. Kamla 
3. Suriname 
4. 04.06.1958 
5. Fluitekruidzoom 14 
6. 2353 RD Leiderdorp 
7. 071 - 418691 
8. doctoraal N. W-sociologie 
9. projektleider bijzondere groepen (COA = Centrale Opvang 

Asielzoekers) 

10. vanaf 1993: lid PEAC 
vanaf 1993: werkgroep vrouwen en 
politiek in Zuid Afrika 
vanaf 1993: lid Breed Platvorm voor 
Economische Zelfstandigheid 

11. geen 
12. vanaf 1993: Voorzitter 

Vrouwenadviesraas RBA Rijnstreek 
1992 - 1993: Lid 
Vrouwenadviesraad RBA Rijnstreek 
1989 - 1993: Lid bestuur 
Vormingscentrum de Vonk 
1985 - 1986: Lid bestuur 
Surinaamse en Antilliaanse 
Vrouwen Leiden 

13. vreemdelingenbeleid, sociale zekerheid, werkgelegenheid 
14. Zuid Holland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad Leiderdorp 
18. nee 
19. 30 
20. (in steekwoorden) 

Waarom kandidaat voor de Tweede kamer? 
Forse belangstelling voor politiek werk. Wil iets toevoegen aan 
D66-ideeën/inhoud/bagage. Volg met groot genoegen politiek 
debat. Beschouw 1994 als echte kans voor D66 om te laten zien 
wat kan. Door mijn deskundigheid bijdrage aan politiek en de 
vertaling daarvan op concrete beleidsterreinen. Deelnemen aan 
de politiek/het leveren van een actieve bijdrage aan het 
besluitvormingsproces, is mijn manier om uiting te geven aan het 
dragen van eigen verantwoordelijkheid voor onze samenleving. 
Belangstelling 
Uiteraard wat beïnvloed door mijn afkomst (Suriname), en mijn 
werk (ontwikkelingssamenwerking, een aantal jaren 
minderhedenbeleid, thans opvangbeleid asielzoekers). Wel 
belangstelling voor minderheden en emancipatie in portefeuille, 
maar zeker geen primaire voorkeur. Ook geen behoefte tot 
overmatige profilering ten opzichte van kiezers uit minderheden 
('zwarte' kandidaten vallen zo ook wel op). 
Mijn echte belangstelling, en ook kennis, betreft: , 
-vreemdelingenbeleid (met name toelatingsbeleid); 
- (de organisatie van) de sociale zekerheid; 
- buitenlandse politiek (met name ontwikkelingssamenwerking). 

Privévaardigheden 
Veel ervaring met en geen hekel aan lange werkdagen; gewend 
om dat met een gezin te combineren. Gevoel voor stijlvolle 
presentatie. 
Heb veel inzet. Kan zowel individueel als in teamverband werken. 
Heb een zeer brede belangstelling, kan verband leggen tussen 
verschillende onderwerpen. Door kennis en ervaring in zowel 
binnen- als buitenland breed inzetbaar. 
Voel mij op mijn gemak in verschillende sociaal-economische 
milieus en in verschillende culturen. 
Tot slot: 
Uiteraard zal veel bijgeleerd worden. Echter, dit zie ik als een 
uitdaging. 

kandidaatnummer 161 

1. Berkhout, H.W. 
2. Hans 
3. Apeldoorn 
4. 08.01.1955 
5. Zwanenburgplantsoen 8 
6. 2012 GT Haarlem 
7. 023 - 327295 
8. Hoger Bestuurs Ambtenaar (HBA), 

Organisatie en Beleid (nog niet 
afgerond) 

9. ambtenaar sociale dienst 
10. vanaf april 1991: statenlid Noord Holland 

vanaf juni 1992: plv. lid adviesraad 
vanaf oprichting: bestuurdersvereniging 

26 OVERZICHT KANDIDATEN TWEEDE RONDE INTERNE VERKIEZINGEN TWEEDE KAMER. december 1993 



11. juni 1990 - januari 1992: lid van bestuur afdeling Haarlem 
januari 1990 -januari 1992: redactielid lokaal partijblad 

12. september 1990 - januari 1993: SADAH (stichting tegen 
discriminatie van buitenlanders) 

13. sociale zekerheid, welzijn 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. provinciale staten Noord Holland 
18. nee 
19. 71 
20. Het ziet er naar uit dat 066 na de komende verkiezingen in staat 

wordt gesteld om haar gedachtengoed te realiseren. Daar wil ik, 
middels mijn kandidaatstelling voor de Tweede kamer, graag een 
bijdrage aan leveren. 
Ook het feit dat er vooral kandidaten gezocht worden met kennis 
en ervaring in de sociaal-economische hoek, heeft bijgedragen 
tot mijn kandidaatstelling. 
Met name wil ik mij richten op het Sociale Zekerheidsstelsel, 
omdat ik vanwege mijn specifieke (praktijk-ervaring en 
betrokkenheid hierin, duidelijk een D66-inbreng denk te kunnen 
leveren wanneer de stormachtige ontwikkelingen zich ten aanzien 
van dit stelsel af (gaan) spelen. 
Belaidsbenadering vanuit een overall-visie, met als uitgangspunt 
de duurzaamheid van dat beleid, spreek mij zeer aan. Dit geldt 
niet alleen voor het belaidsveld van de sociale zekerheid, maar in 
principe voor alle beleidsvelden. Dit betekent dat naar mijn 
mening (maar hier wel wat kort gesteld), zowel alle inhoudelijke 
aspecten als de bestendigheid van het beleid tegen allerlei 
veranderingen, bij de belaidsprocessen betrokken moeten 
worden. 
Symptoombestrijding, dat zo langzamerhand kenmerkend lijkt te 
worden binnen politieke beleidsvormingsprocessen, is 
daarentegen niet bepaald een wenselijke beleidsbenadering. 
Frequente rigareuze wijzigingen leiden eerder tot onrust, 
nonacceptatie en kapitaalvernietiging, dan tot het gewenste 
resultaat. Denk bijvoorbeeld maar aan de WAO-besluiten en te 
verwachten problemen bij de uitvoering hiervan. 
Mijn politieke ervaring, of 'politiek handwerk', doe ik nog steeds -
met veel plezier- op als lid van de grootste Provinciale Staten
fractie en door alle (achterban-)contacten en situaties die 
daarmee samenhangen. 
Voor mij impliceert het werken in een (vooral grote) fractie een 
basisinstelling gericht op samenwerking, kwaliteit, 
overtuigingskracht, met ruimte voor ieders inbreng. 
Hierdoor kan een zekere fractie-eenheid worden gevormd, dus 
teamwerk worden geleverd. Daar moeten wij het ook gewoon van 
hebben. 
Als u mij de gelegenheid wilt bieden, kan ik hier aan meewerken. 

kandidaatnummer 162 

1. Bilderbeek, A.S.E. 
2. Sirnone 
3. Amstelveen 
4. 11.07.1965 
5. Ujnbaansgracht 392 
6. 1017 XC Amsterdam 
7. 020 - 6208813 
8. Int. (milieu-)rechVNederlands recht 

(spec: milieukunde) 
9. beleidsmedewerker VN-zaken voor 

samenwerkingsverband van 
landelijke natuurbeschermingsorg. 

10. vanaf 1992: kerngroep duurzame ontwikkeling 
vanaf 1990: werkgroep landbouw nat. vis. 
vanaf 1992: werkgroep buitenland 

11. geen 
12. vanaf 1992: bestuurslid paneuropese alliantie m&o organisaties 

1981 - 1991: verscheidene functies in 
dierenbeschermingsorganisaties 

13. milieu, natuurbeheer, buitenlandse zaken, ontwikkelings
samenwerking 

14. Noord Holland 
15. nee 

16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 36 

20. Als vertegenwoordigster van een milieu-organisatie bij de VN 
Conferentie over Milieu en Ontwikkeling in Rio de Janeiro ben ik 
met veel wonderlijke interpretaties van het begrip duurzame 
ontwikkeling geconfronteerd. Wetenschappelijk onderzoek naar 
de smaak van waslvisvlees, het fokken van 'scheilen' en de 
Betuwelijn; onder de duurzame ontwikkelingsparaplu komt men 
werkelijk van alles tegen. 
Door mijn intensieve betrokkenheid bij het Rio-proces ben ik op 
een kritische wijze naar het begrip duurzame ontwikkeling gaan 
kijken. Ik zou het dan ook liever willen omdraaien. Een sociaal
economische ontwikkeling kan niet duurzaam, en dus ook niet 
zinvol zijn, als deze niet ecologisch verantwoord en sociaal 
rechtvaardig is. 
Het eerste criterium betekent onder meer dat de ecologische 
consequenties van een bepaald beleid daadwerkelijk serieus 
moeten worden genomen. Een Milieu Effect Rapportage moet 
daarbij een beginstation zijn, niet een eindstation (en dat geldt 
ook voor spoorlijnen). Daarnaast zal de politiek zich de komende 
jaren sterk moeten maken voor effectieve maatregelen om het 
Nederlandse consumptiepatroon te veranderen. 
Duurzame ontwikkeling vereist tevens een rechtvaardig sociaal 
beleid. Onkruid dat een tuin wegens jarenlang achterstallig 
onderhoud overwoekerd heeft, moet niet met de botte bijl 
bestreden worden, zoals momenteel met het sociaal 
verzekeringsstelsel gebeurt. Gecompliceerde problemen vereisen 
een capabel en genuanceerd bestuur dat de ware oorzaken van 
die problemen onder ogen durft te zien. 
Ook op een ander sociaal beleidsterrein, namelijk het 
migratiebeleid, moet de botte bijl vermeden worden. Door mijn 
werk in Verenigde Naties-verband ben ik gewend om me in een 
kleurrijke omgeving te bevinden en ik verzet me dan ook 
hartstochtelijk tegen een kleurloos Nederland. 
Als jonge vrouwelijke democraat zou ik het een uitdaging vinden 
om vanuit mijn milieudeskundigheid en mijn internationale 
diplomatieke ervaring een constructieve bijdrage te leveren aan 
de landelijke politieke besluitvorming. 

kandidaatnummer 163 

1. Bleumink, G.H. 
2. Henk 
3. Rhenen (U) 
4. 22.06.1944 
5. Wilhelminastraat 56 
6. 2651 DM Berkel en Rodenrijs 
7. 01891 - 16214 
8. landbouwkundig 

ingenieur/proceskundige 
9. stafmedewerker personeel en 

organisatie 
10. vanaf 1982: gemeenteraadslid, fractievoorzitter 

vanaf 1992: voorzitter landelijke adviesraad 
vanaf 1986: (plv) lid landelijke adviesraad 

11. 1988-1993:1idLVC 
12. 1978 - 1993: voorzitter afd. bestuur Verenigirig Openbaar 

Onderwijs 
13. energie, ruimtelijke ordening, landbouw, onderwijs 
14. Zuid Holland (Utrecht, Gelderland) 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. gemeenteraad 
19. 38 
20. Na ruimschoots ervaring op te hebben gedaan in de 

gemeentepolitiek en via mijn lidmaatschap en huidige 
voorzitterschap van de Landelijke Adviesraad van 066 gedurende 
bijna acht jaar ook nauw betrokken te zijn geraakt bij het werk in 
de fracties van Tweede Kamers, Eerste Kamer, Europees 
Parlement en Hoofdbestuur vind ik dat ik mij beschikbaar moet 
stellen voor het lidmaatschap van de Tweede Kamer. Ik wil graag 
mijn beste krachten geven aan het kamerlidmaatschap en mijn 
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politieke ervaring en de daar opgedane vooral generalistische 
kennis, maar ook mijn maatschappelijke ervaring als 
onderwijsgevende, beleidsambtenaar bij het Ministerie van LNV 
en bestuurder inbrengen om de politieke instellingname vanuit het 
066 gedachtengoed over het voetlicht te helpen brengen. 
Hoewel je als raadslid generalist moet zijn heb ik de meeste 
ervaring op het gebied van energievoorziening als bestuurder, 
van onderwijs en landbouw door mijn werk als docent en 
beleidsambtenaar en van ruimtelijke ordening als bestuurder in 
een Rijnmondgemeente, waar de ruimte nog schaarser is dan 
elders in Nederland. Hiernaast heb ik een grote sociaal
maatschappelijke belangstelling, mede uit de dagelijkse praktijk 
van bijzonder personeels- en organisatiewerk voor een 
koepelorganisatie in het landbouwonderwijs. 

kandidaatnummer 164 

1. Blij, A. de 
2. Ruud 
3. Dordrecht 
4. 01.01.1944 
5. Spanjaardstraat 14 
6. 4331 ER Middelburg 
7. 01180 - 29577 
8. Rijkskuniversiteit Leiden, jurist met 

keuzevak economie 
9. secretaris Kamer van Koophandel 

en Fabrieken voor Midden- en 
Noord-Zeeland 

10. vanaf 1991: lid Prov. Staten van Zeeland 
11. eind jaren 70: hoofdbestuur 

1990 - 1991: voorzitter regio Zeeland 
12. vanaf 1985: vice-voorzitter Prov. VVV 

vanaf 1992: bestuurslid Vervoerregio Zeeland 
vanaf 1993: bestuurslid IMK Zuidwest Nederland 
vanaf 1988: bestuurslid Stichting Vrienden Zeeuwse Bibliotheek 
vanaf 1992: bestuurslid Zeeuwse Katernen 
vanaf 1985: lid Sociaal Economische Consultatiegroep 

13. economie, financiën, ontwikkelingssamenwerking, welzijn, 
ruimtelijke ordening 

14. Zeeland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 23 
20. Door mijn ruim tien jaar bestuurlijke ervaring in mijn functie als 

secretaris van de Kamer van Koophandel te Middelburg en mijn 
praktische kennis van de politiek als lid van de Provinciale Staten 
van Zeeland zie ik mij als een uitstekende kandidaat voor de 
Tweede Kamer fractie. 
Ik wil mij inzetten voor een duidelijke en herkenbare 066 politiek, 
met speciale aandacht voor contacten met het maatschappelijk 
veld. 
Ik ben deskundig op sociaal-economisch terrein, met raakvlakken 
naar infrastructuur, ruimtelijke ordening en milieu. 
Daarnaast voel ik mij nauw betrokken bij een aantal 
maatschappelijke ontwikkelingen. In de Staten van Zeeland 
behoren onder meer ouderenzorg, jeugdhulpverlening en cultuur 
tot mijn portefeuille. 
Tenslotte sta ik bekend als iemand die standpunten helder kan 
verwoorden, in het politieke debat weet te scoren en ook op 
papier zijn gedachten duidelijk weet te formuleren. 

kandidaatnummer 165 

1. Bos, B.R.A. van den 
2. Bob 
3. Den Haag 
4. 19.12.1947 
5. Statenlaan 1 08a 
6. 2582 GV Den Haag 
7. 070 - 3524486 

8. gymnasium, doctoraal politieke en 
maatschappij-wetenschappen, post 
doctoraal buiten!. betrekkingen 

9. politicoloog, staflid Instituut 
Clingendael 

10. vanaf 1991: lid Eerste Kamer 
vanaf 1985: 
voorzitter/commentaarschrijver 
redactie 'Democraat" 
vanaf 1991 : lid 
programmacommissie 

11. 1981 - 1985: wnd. 
partijvoorzitter/vicevoorzitter politiek 
HB 
1986 - 1987: lid Eerste kamer 
1974 - 1985: lid SWB bestuur, PSVI bestuur, 
programmacommissie, landelijke campagne commissie, etc. 

12. vanaf januari 1993: lid dagelijks bestuur Europese Beweging 
Nederland 
enkele bestuurs- en adviseursfuncties, o.a. toneelgezelschap 

13. buitenlandse zaken, Europese samenwerking, defensie 
14. Zuid Holland, Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. Europees Parlement, tweede plaats (vanaf 1989) 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Graag zou ik de overstap maken van de Eerste Kamer naar de 

Tweede Kamer. Wat ik in de toekomstige Tweede Kamer-fractie 
zou kunnen inbrengen berust op: 
- mijn parlèmentaire ervaring als Eerste Kamerlid met een 
gevarieerde portefeuille (Europese zaken, defensie, economische 
zaken en landbouw/natuurbeheer; 
- grondige kennis van en intensieve betrokkenheid bij 066 
(vervulde vanaf begin jaren zeventig velerlei partijfuncties); 
- opleiding (politieke wetenschappen) en beroepsmatig verkregen 
deskundigheid op het gebied van buitenlandse politiek met 
inbegrip van Europese samenwerking, veiligheid en defensie, als 
staflid van het Nederlands Instituut voor Internationale 
betrekkingen Clingendael. (Mijn bijzondere belangstelling gaat uit 
naar de Europese dimensie van het Nederlandse overheidsbeleid 
in brede zin.) 
Publicaties: studies en artikelen over internationale politiek, 
alsmede over 066 en daaraan gerelateerde onderwerpen. 
Als generalist met een duidelijke specialisatie zou ik kunnen 
bijdragen aan zowel het algemene fractiebeleid als dat op het 
terrein van de buitenlandse betrekkingen. 

kandidaatnummer 166 

1. Boxtel, A.H.LM. van 
2. Roger 
3. Tilburg 
4. 08.02.1954 
5. lna Boudier Bakkerstraat 5 
6. 4207 KJ Gorinchem 
7. 01830 - 20756 
8. Nederl. Recht 
9. org adviseur/interim manager 

10. vanaf 1990: voorzitter afdeling 
Gorinchem 
vanaf 1992: lid werkgroep partij organisatie (POR) 

11. 1981 - 1985: lid hoofdbestuur 
1978 - 1981: lid afd. bestuur Amsterdam 
div. andere 

12. 1986 - 1992: vice-voorzitter landelijke stichting projecten opvang 
asielzoekers 

13. gezondheidszorg, organisatie van de overheid, 
overheidsfinanciën, openbare orde en veiligheid 

14. Zuid Holland (of andere regio) 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Gorinchem (niet verkiesbaar!) 
19. 32 
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20. De inwoners van Nederland blijken volgens recent onderzoek van 
het Sociaal Cultureel Planbureau betrokken te zijn bij de politiek. 
Dit in tegenstelling tot de in politieke kringen levende gedachte 
dat burgers niet meer politiek geïnteresseerd zouden zijn. De 
burger uit zich door steun te geven aan specifieke doelen, men 
spreekt in of dient bezwaarschriften in, maar men committeert 
zich in afnemende mate 'binnen' partijpolitiek verband. 
066 moet, als onafhankelijke en open partij, in staat zijn bruggen 
te slaan tussen burger en politiek, tussen kiezer en gekozene. 
Voor 066 is politiek bovenal mensenwerk. 
De kunst is kiezers(groepen) op te zoeken en te betrekken in de 
meningsvorming en besluitvorming. Meer dialoog, minder uitleg 
achteraf door de politiek. Meer oog voor uitvoering en handhaving 
van beleid, als wezenlijk onderdeel van noodzakelijke 
vernieuwende beleidsinitiatieven. 
Een hoogwaardige, effectieve en doelmatige overheid, ingebed in 
democratische kaders. Geen onmachtig Europees parlement, 
geen diffuse regiostructuren maar terugdringing van 
verdergaande technocratisering in het openbaar bestuur. Een 
verantwoordelijke overheid op kerngebieden als sociale 
voorzieningen, volksgezondheid, infrastructuur en milieu en 
openbare orde en veiligheid. 
Als organisatieadviseur en interim manager ben ik erop gespitst 
om, anticiperend op markt- en maatschappelijke ontwikkelingen, 
koersen uit te zetten en de voortgang te bewaken. 
Betrouwbaarheid, overtuigingskracht en zorgvuldigheid zijn hierbij 
voorwaarden. De opgebouwde ervaring in het op gang brengen 
en realiseren van veranderingsprocessen binnen bedrijfsleven en 
overheid maakt mij generalist in organisatie- en 
managementvraagstukken. Specialistische kennis is aanwezig op 
de gebieden zorg(verzekering), openbaar bestuur, openbare orde 
en veiligheid. Gevoel voor bestuurlijke verhoudingen en 
onderhandelingsvaardigheid zijn persoonlijke eigenschappen. 
Naast gezin (Judith, Rutger en Robin) en werk is de politiek 
(066) altijd een liefde geweest: in Amsterdam in het 
afdelingsbestuur, in het Hoofdbestuur, nu in Gorinchem als 
afdelingsvoorzitter en in het afgelopen jaar ook als lid van de 
werkgroep Partij ORganisatie (POR). Graag bepaal ik mee het 
D66-gezicht in de Tweede Kamer. Dat lukt als u mij (daar) ziet 
zitten I 

kandidaatnummer 167 

1. Bruyn, R. R. de 
2. Roland 
3. Oostburg 
4. 16.09.1951 
5. Duurstedestraat 151 
6. 4834 HJ Breda 
7. 076 - 650712 
8. Pedagogische Academie 
9. leraar, adj. directeur Basisschool te 

Dordrecht 
10. vanaf 1991: lid Provinciale Staten 

vanaf 1993: lid hoofdbestuur 
11. 1982 - 1991: lid hoofdbestuur 

1972 - 1979: bestuurslid afdeling Breda 
1978 - 1982: lid adviesraad 

12. geen 
13. (basis)onderwijs, verkeer en vervoer 
14. Noord Brabant, Zeeland, Zuid Holland (voor basisonderwijs: 

geheel Nederland) 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 63 
20. Ik stel mij hierbij kandidaat om een daadwerkelijke bijdrage te 

kunnen leveren aan de meningsvorming van 066 over het 
basisonderwijs. 

Dit type onderwijs, waaraan ik sinds 1974 verbonden ben, is naar 
mijn mening -ook bij 066- een onderbelicht facet in het gehele 
onderwijsveld. 
De komende periode zal er hard gewerkt moeten worden aan 
verbeteringen van de situatie op de werkvloer. Door mij kandidaat 

te stellen hoop ik -gesteund door mijn praktijkervaringen- een 
duidelijker D66-standpunt t.a.v. dit beleidsonderdeel te 
ontwikkelen. Ik loop al lang genoeg mee in de (D66) politiek om 
te weten, dat we enige realiteit moeten betonen, echter ten 
opzichte van hen, die een grote verantwoording hebben voor wat 
betreft de op- en begeleiding van de jeugd, zullen we prioriteiten 
moeten stellen. 
Die zullen we ook moeten stellen aan het beleidsonderdeel 
Verkeer en Vervoer. 
Ondanks alle maatregelen is de automobiliteit toegenomen. Het 
te voeren beleid zal zich méér dan voorheen moeten richten op 
het stimuleren van alternatieve vervoersmiddelen en bovendien 
op de verkeersveiligheid. 
Dat daarbij niet alleen de aandacht gericht mag worden op de 
randstad, maar ook op gebieden als Noord Brabant, hoop ik door 
middel van mijn kandidaatstelling te bewerkstelligen. 

kandidaatnummer 168 

1. Choenni, C.E.S. 
2. Chan 
3. Paramaribo 
4. 30.04.1953 
5. Kennemerplein 23 
6. 2011 MH Haarlem 
7. 023 - 421983 
8. drs. politicologie (internationale 

betrekkingen/economie/theoretische 
geschiedenis en 
wetenschapsfilosofie) 

9. onderzoeker (universiteit Utrecht) 
10. vanaf januari 1993: voorzitter HB commissie Integratie 

Allochtonen 
vanaf november 1991: lid HB werkgroep Suriname 
vanaf mei 1993: redactielid 'Idee' 

11. 1992 - 1993: SWB werkgroep Migratie 
1993: ad hoc eongrescommissie 'Migratie' 
1991 - 1993: lid HB werkgroep Minderheden 

12. vanaf juni 1992: raadslid Raad voor het Jeugdbeleid 
vanaf februari 1992: lid Yb-commissie Staatsexamens 
Nederlands als tweede taal (NT2) 
vanaf 1992: bestuurslid RVU media-omroep 

13. integratiebeleid (minderhedenbeleid), werkgelegenheid, 
buitenlands beleid, ouderenbeleid) 

14. Noord-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 29 
20. In een snel veranderende wereld worden de politieke marges 

smaller: die moeten echter doelmatiger worden benut. Naast het 
milieu en de werkgelegenheid is èn blijft de vormgeving van onze 
multi-etnische samenleving een belangrijk maatschappelijk 
vraagstuk. Van(uit) de politiek wordt dan ook een 
toonaangevende bijdrage gevraagd. Het zogeheten 
minderhedenbeleid is ondanks alle inzet weinig succesvol 
gebleken en aan vernieuwing toe. 
Ik pleit daarom voor een stevig integratiebeleid waarbij 
burgerschap een belangrijk element vormt. Het evenwicht tussen 
rechten en plichten was trouwens ook de teneur van het rapport 
'AIIochtonenbeleid' (1989) van de Wetenschappelijke Raad voor 
Regeringsbeleid (WRR) waaraan ik heb meegewerkt. Zowel 
buiten en -vooral het laatste jaar- binnen 066 draag ik in woord 
en geschrift de boodschap van een evenwichtig integratiebeleid 
uit. Zo heb ik 1992 desgevraagd voor de WRR een voorstudie 
'Allochtonen en burgerschap' geschreven. De opkomst van 
(politiek)racisme verdient eveneens een afgewogen politiek 
antwoord. Ik heb ruim vijf jaar als onderzoeker gewerkt bij het 
Landelijk Bureau Racismebestrijding (LBR) en ik sta in dazen een 
zakelijke aanpak voor. 
Vanuit mijn deskundigheid, ervaring en achtergrond acht ik mij 
zeer wel in staat vanuit 066 een toonaangevende bijdrage te 
leveren aan de vormgeving van een vitale èn succesvolle multi-
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etnische samenleving. Ik wil daarbij vooral ook een brugfunctie 
vervullen tussen de autochtone en allochtone gemeenschap. 
Hoewel mijn belangstelling daarnaast uitgaat naar 
werkgelegenheid, buitenlands beleid en ouderenbeleid ben ik 
uiteraard bereid mij op andere gebieden te oriënteren indien dat 
in de nieuwe fractie beter uitkomt. Vanwege mijn generalistische 
inslag, brede maatschappelijke oriëntatie, verbale vaardigheid en 
betrokkenheid kan ik eveneens een bijdrage leveren aan een 
bredere politieke uitstraling van 066. 
Ik meld mij als kandidaat voor de Tweede Kamer en acht mij 
voldoende toegerust om het gedachtengoed van D66 met 
overtuiging naar voren te brengen. 

kandidaatnummer 169 

1. Dalen, J. van 
2. Jan 
3. Wanneperveen 
4. 24.03.1949 
5. Wittelterweg 15 
6. 7986 PL Wittelte 
7. 05219 - 8365 
8. wis- en natuurkunde I milieurecht 

en planologie 
9. boer en manager adviesbureau 

duurzame landbouw/natuur en 
milieubeheer 

10. vanaf 1993: voorzitter afd. Diever i.o. 
11. geen 
12. 1975 - 1985: directeur milieuraad Drenthe 

1985 - 1989: stafmedewerker Natuurmonumenten directie 
externe zaken 
vanaf 1975: diverse bestuursfuncties van verschillende 
organisaties 

13. milieu, ruimtelijke ordening, landbouw 
14. Drenthe, maar ook Friesland en Groningen 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 57 
20. Mijn kandidaatstelling om voor D66 in de Tweede kamer te 

komen wil ik op de volgende wijze toelichten: 
Onze democratie kan alleen maar functioneren als mensen ook 
van plan zijn daarbij een actieve rol te spelen. Maatschappelijk 
opgedane ervaring gebruiken om een rol te kunnen spelen in de 
nationale politiek, dat is mijn inzet. Veel maatschappelijke 
ontwikkelingen hebben mijn interesse, naast mijn belangsielling 
voor onderwerpen die liggen op het terrein van bestuurlijke 
vernieuwing ligt het zwaartepunt van mijn belangstelling vooral bij 
het onwikkelen van een duurzame samenleving. Door mijn werk 
ben ik de afgelopen 20 jaar zeer dringend met dit onderwerp in 
aanraking gekomen. De kern van mijn activiteiten ligt op het 
terrein van milieu, natuur en landbouw. In mijn werkkringen heb ik 
veel inhoudelijke kennis opgedaan en heb meegewerkt aan de 
tot-stand-koming van rapporten en publikaties. Daarmee gaat 
samen de werkervaring die ik opdeed door contacten met de 
verschillende bestuurslagen: van gemeentebesturen tot en met 
de departementen inclusief het politieke bedrijf in al zijn 
geledingen. Daarnaast is er de kennis die ik de afgelopen acht 
jaar opdeed in het eigen ekologisch landbouwbedrijf: van belang 
voor de discussie over een landbouwbeleid inclusief de 
ontwikkeling van wet- en regelgeving. Ik ga ervan uit dat door 
het optreden van D66 (ook) in de komende periode er belangrijke 
bouwstenen kunnen worden geleverd om een duurzame 
samenleving dichterbij te brengen. Ik denk dat ik op basis van 
mijn levens- en werkervaring, in de nieuwe Tweede Kamerfractie 
van 066, een rol van betekenis zou kunnen spelen. 
Ik doe dat in het besef dat er nog tal van andere onderwerpen 
zijn die in de komende decennia de politieke agenda zullen 
bepalen, maar de oplossing van de milieuproblematiek de 
hoogste prioriteit dient te krijgen. 

kandidaatnummer 170 

1. Dittrich, B.O. 
2. Boris 
3. Utrecht 
4. 21.07.1955 
5. Hondecoeterstraat 4 11 
6. 1 071 LR Amsterdam 
7. 020- 6751815 
8. gymnasium, studie rechten 
9. rechter arrondissementsrechtbank 

Alkmaar 
1 0. vanaf 1990: fractievoorzitter 

deelraad Zuid 
vanaf 1989: lid landelijke geschillencommissie 
lid werkgroep minderheden en justitie 
lid bestuurdersvereniging 

11. 1984 - 1986: adviesraad 
1985 - 1989: afd. bestuur Amsterdam 
1988 - 1990: voorzitter werkgroep justitie 

12. vanaf 1987: lid 4 en 5 mei Comité Amsterdam 
vanaf 1990: bestuurslid Olga Have! Stichting 
1993 - 1997: plv. voorzitter Hoofdstemburo Amsterdam Zuid 

13. justitie, minderheden, buitenlandse zaken 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. gemeenteraad Amsterdam 
19. 4 
20. In 1981 begon ik als nieuw lid voor D66 te folderen en 's nachts 

affiches te plakken. Sindsdien heb ik in goede samenwerking met 
anderen vele functies binnen de partij bekleed. 
Door mijn werk heb ik enige deskundigheid op het terrein van 
Justitie opgebouwd. 
Na jarenlang advocaat geweest te zijn in Amsterdam ben ik ruim 
vier jaar rechter in de arrondissementsrechtbank van Alkmaar. Ik 
houd mij bezig met vreemdelingen- (voorzitter 
vreemdelingenkamer), straf- (politierechter en lid van de 
meervoudige strafkamer) en psychiatrisch patiëntenrecht 
Hiervoor maakte ik deel uit van de handels- en de familiekamer 
(echtscheidingen, voogdij, omgang, alimentatie). 
Toch zie ik me zelf als generalist: 
- sinds 1990 ben ik fractievoorzitter (zeven 066-ers incl. 
wethouder) in de stadsdeelraad Amsterdam Zuid (56.000 
inwoners). In mijn portefeuille heb ik algemene onderwerpen en 
specifieke projecten, zoals het Olympisch Stadion, het 
Museumplein, de Zuid-As. Om de stadsdeelproblemen niet 
alleen vanaf het papier te leren kennen liep ik de afgelopen jaren 
stages bijv. bij de politie en als vuilnisman bij de reiniging. 
- buitenlandse politiek heeft mijn intereSse, waaronder de 
Israëlisch/Palestijnse kwestie (komst van jonge Israëli's en 
Palestijnen naar Nederland georganiseerd; tegenbezoek met een 
D66-delegatie aan Israël en de bezette gebieden). Zuid Afrika: 
op verzoek heb ik als waarnemer politieke processen bijgewoond 
en is mij vanuit het ANC gevraagd mee te werken aan een plan 
tot herziening van de rechterlijke macht. 
- mijn vader was asielzoeker uit toenmalig Tsjechoslowakije. Ben 
zelf in Nederland geboren en actief op het gebied van het 
minderhedenbeleid. 
Ik hoop met uw steun in de Tweede Kamerfractie te worden 
gekozen. Uitsluitend voor het geval ik niet op een verkiesbare 
plaats terechtkomt, heb ik mij -om mijn Amsterdamse politieke 
ervaring niet verloren te laten gaan- nog voor de gemeenteraad 
aangemeld. Echter met de aantekening dat mijn politieke hart bij 
de Tweede Kamer ligt. 
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kandidaatnummer 171 

1. Doucet, P.G. 
2. Paul 
3. Amsterdam 
4. 23.07.1938 
5. Aubenslaan 54 
6. 3723 BA Bilthoven 
7. 030 - 283979 
8. gymnasium A/B, gepromoveerd 

wiskundige 
9. mathematisch bioloog (universitair 

docent) 
10. vanaf 1990: raadslid (fractievoorzitter) 

vanaf 1991: lid D66-overleg ABU (Regionaal Beraad Utrecht) 
vanaf 1992: lid VNG-commissie wethouder en raadsleden 
vanaf 1992: cursusleider PSVI 

11. 1976 - 1990: lid en voorzitter afd. bestuur 
1986 - 1986: campagneleider 

12. 1989 - 1991: lid commissie ex art. 21 Luchtvaarwet 
(geluidsnormen Soesterberg) 
vanaf 1991: logistiek adviseur bij een kleine uitgeverij 

13. binnenlands bestuur, economische zaken, onderwijs, milieu 
14. Utrecht 
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad 
18. nee 
19. 55 
20. Op gemeentelijk en regionaal niveau heb ik met mijn fractie 

bewust een eigen politieke stijl gehanteerd, die boven 
verwachting succesvol en effectief bleek. Een paar punten, 
ontdaan van de nuances: 
1. Stel jezelf steeds weer de vraag: wat was het probleem ook 
weer? Sta open, luister naar anderen, houd de hoofdlijn vast. Het 
is verleidelijk, maar meestal verkeerd, om snel een ferm 
standpunt in te nemen en je daar vervolgens in vast te bijten. 
2. Maak je niet te veel zorgen om je politieke profiel; dat wordt 
bijna vanzelf zichtbaar als je werk van kwaliteit levert. Nerveus 
profileringsgedrag werkt meestal averechts. De burgers zijn 
namelijk niet gek. 
3. Het is beter een ander te overtuigen dan hem te verslaan. Dat 
alleen al is reden om je mede-politici te respecteren, en je niet 
alleen een goede verliezer te betonen maar ook een goede 
winnaar. 
In mijn beroep (onderwijs, advieswerk, samenwerkingsprojecten) 
ben ik getraind geraakt in het snel thuisraken in andermans 
problemen; het overwinnen van taalbarrières en het onderkennen 
van niet-rationele struikelblokken; het stellen van de juiste 
vragen; en het samenwerken met anderen. In de lokale politiek 
heb ik die ervaring toegepast en uitgebreid. Met die ervaring, een 
brede ontwikkeling, analystisch vermogen, inventiviteit, en 
overredingskracht beschouw ik mezelf als goed toegerust voor 
het kamerlidmaatschap. 

kandidaatnummer 172 

1. Eden, S.J. 
2. Salee 
3. Caïro, Egypte 
4. 11.11.1954 
5. Auysdaelkade 81 I 
6. 1 072 AL Amsterdam 
7. 020 - 6757293 
8. doctoraal Egyptologie en Semitische 

talen, AU Leiden, doctoraal 
algemene taalweten-schap en 
kinder- en jeugd-psychologie, AU 
Leiden, tweejarige stage bij UNICEF: International Child 
Development Center, Florence 

9. wetenschappelijk medewerker aan de faculteit der 
Rechtsgeleerdheid, vakgroep privaatrecht (promovendus op het 
gebied van: jeugdcriminaliteit en kinderbescherming) 

10. redactielid van 'De Olifant' (D66 blad, afdeling Amsterdam) 

lid landelijk emancipatie netwerk 
lid SWB werkgroepen ijustitie, openbaar bestuur, buitenland) 
lid HB-commissie Integratie Allochtonen 

11. geen 
12. bestuurslid Humanistisch Verbond afdeling Amsterdam 

lid Auchschwitz-comité 
bestuurslid vereniging 'Ouders voor Kinderen' 
bestuurslid Defence for Children International, Genevé 
mede-oprichter van OTICS (Ondersteuning en Training in 
Interculturele Cognitieve en Sociale vaardigheden): centrum voor 
training en opleiding voor allochtonen 

13. veiligheid, jeugdwelzijn, emancipatie- en minderhedenbeleid 
Midden-Oosten ' 

14. o.a. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 44 
20. Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. Jeugdcriminaliteit en 

kinderbescherming staan volop in de belangstelling. Als 
promovendus op deze gebieden en als bestuurslid van het 
Humanistisch Verbond maak ik mij al jarenlang sterk voor de 
positie van jongeren. Zowel voor hen als voor de maatschappij 
moeten we ervoor waken dat met name deze groep niet 'tussen 
wal en schip raakt'. Hieraan moet de politiek veel aandacht 
besteden. Jongeren behoren de mogelijkheid te krijgen om een 
beroepskwalificatie (op hun niveau) te halen. Voor probleem
jongeren die voortijdig uitvallen in het onderwijs dient meer 
bufferopvang te komen: een schoolsoort waarbij een combinatie 
wordt gemaakt tussen werken en het leren van een ambacht. Dat 
bevordert de integratie van jongeren in de samenleving. 
Criminaliteit en discriminatie kunnen hiermee worden 
teruggedrongen. "Samen met D66-fractieleden en het HB" heb ik 
de afgelopen jaren een visie helpen ontwikkelen met betrekking 
tot bovengenoemde doelgroep. 
Wie In vrede leeft, leeft In veiligheid. De recente ontwikkelingen 
in het Midden-Oosten onderstrepen het belang van veiligheid en 
stabiliteit in een tijd van groeiend extremisme en moslim
fundamentalisme. Het vredesproces dient in het Midden-Oosten 
te worden ondersteund met zichtbare politieke, economische en 
culturele daden. Duurzame vrede, openheid en economische 
ontwikkeling blokkeren het groeiend moslim-fundamentalisme. 
Dat draagt bij tot het ontstaan van een nieuwe democratische 
structuur in deze regio. Nederland dient de stimuleren dat er in 
Europees verband economische en culturele 
ontwikkelingsprogramma's komen om het democra
tiseringsproces in het Midden-Oosten te ondersteunen. Ook In 
het belang van onze velligheld en economie. Mede dankzij 
mijn (Egyptische) achtergrond kan ik bijdragen aan het 
ontwikkelen van een passend beleid op dit terrein. Sinds mijn 
komst in Nederland (1975) heb ik mij aangetrokken gevoeld tot 
de ideeën van D66. In de komende vier jaar wil ik me graag met 
volle overtulging inzetten voor de totstandkoming van een 
harmonieuze en deskundige D66-fractie. Daarom vraag ik u mij 
uw vertrouwen te schenken. U kunt op miJ rekenen. 

kandidaatnummer 173 

1. Eibers, J.M.M. 
2. Jos 
3. Haarlem 
4. 09.09.1948 
5. Tingietersgilde 9 
6. 3994 XN Houten 
7. 03403 - 78528 
8. HBO, personeel en organisatie 

management, marketing, 
automatisering 

9. directeur HBO-instelling, 
portefeuilles: organisatie, informatievoorziening, nieuwe projecten, 
personeel 

10. vanaf 1991: lid provinciale staten 
vanaf 1990: voorzitter D66 fractieoverleg regio Utrecht 
vanaf 1991: lid BON-werkgroep 
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11. 1982- 1989: lid resp. plv. lid hoofdbestuur 
1979 - 1986: voorzitter afdeling Amerongen 
19SS - 1990: voorzitter afdeling Houten 
1978 - 1986: lid SWB-werkgroep informatie en automatisering 

12. vanaf 1992: stichting Vernieuwing (onderwijs) 
1987 - 1990: bestuur Montessori Lyceum 
1985 - 1988: Amerongse Oogst (beeldende kunst) 

13. economische zaken, m.n. technologiebeleid, onderwijs, m.n. 
hoger onderwijs, bestuurlijke organisatie, organisatie rijksdienst, 
sociaal economische aspecten, ruimtelijke ordening, cultuur, 
verkeer en vervoer 

14. Utrecht, Zuid Holland, Gelderland, Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 54 
20. Naar ervaring en achtergrond ben ik een generalist. Dat is logisch 

op grond van 23 jaar werkervaring met name in het bedrijfsleven 
in leidinggevende functies op het vlak van marketing, 
informatietechnologie, personeel en organisatie. Naar aard ben ik 
iemand met een goed politiek ontwikkeld 'gevoel', die graag in 
samenspraak met anderen tot resultaten komt. Gebruik makend 
van mijn organisatievaardigheden verwacht ik zowel inhoudelijk 
als in de organisatie binnen de fractie een rol te kunnen 
vervullen. 
Na lange tijd op het bestuurlijk vlak binnen de partij actief te zijn 
geweest en vanuit de bedrijfsleven-zijlijn kritisch de politiek te 
hebben gevolgd, ben ik in 1991 lid Provinciale Staten geworden. 
Hierbij heb ik onder meer ervaren, dat het functioneren als 
volksvertegenwoordiger, waarbij daadwerkelijk afwegingen en 
keuzes aan de orde zijn waarover je je aan leden en kiezers 
verantwoordt, wat anders is dan de vrije tijds bestuurspolitiek. 
Bovendien is het hebben van inbreng en invloed op politieke 
besluitvorming leuk. In de Staten ben ik lid van de commissies 
Bestuurlijke Zaken, Bestuurlijke Vernieuwing en Middelen. 
Op grond van genoemde ervaringen en in de averuiging te 
voldoen aan het vastgestelde profiel wil ik mij kandidaat stellen. 
Politieke resultaten moeten helder, duidelijk en alert naar de 
kiezers gepresenteerd worden. Dus op tijd keuzes maken, 
daarover duidelijk zijn, een breed communicatieplatform en 
draagvlak zoeken vanuit een inzicht in de problematiek en op 
basis daarvan naar een oplossing werken. 
Met deze achtergrond en ervaring hoop ik als D66-kamerlid te 
kunnen optreden en daarbij ook het functioneren van de fractie in 
positieve·zin te beïnvloeden. Daarbij wil ik een goede 
communicatie bevorderen door een actieve verantwoording en 
presentatie naar de kiezers en onze leden. 

kandidaatnummer 17 4 

1. Engelshoven, l.K. van 
2. lngrid 
3. Delfzijl 
4. 12.07.1966 
5. Koningin Emmakade 70 
6. 2528 RM Den Haag 
7. 070- 3106754 
8. doctoraal beleids- en 

bestuurswetenschappen, thans 
avondstudie Nederlands Recht 

9. beleidsmedewerker Tweede 
Kamerfractie D66 (binnenlandse zaken/ambtenaren) 

10. vanaf november 1992: bestuurslid PSVI 
vanaf najaar 1992: lid afdelingsbestuur Den Haag 
vanaf 1992: lid redactie 'Democraat' 

11. 1987 - 1989: voorzitter afdeling Nijmegen 
12. geen 
13. Gezien mijn achtergrond liggen sommige beleidsonderdelen meer 

voor de hand dan andere. Ik vind echter dat een kandidaat 
kamerlid zich in principe voor alle portefeuilles beschikbaar moet 
houden. 

14. -
15. nee 
16. ja 

17. nee 
18. nee 
19. 22 
20. Een aardig veelvoud van de mij hier gegunde 300 woorden heb 

ik in mijn huidige functie gehoord en geschreven. 
Dit zijn bepaald niet de makkelijkste. 
De steun voor de ideeën van D66 groeit. Dat biedt 
mogelijkheden, maar houdt ook risico's in. Regeren is goed, maar 
niet per definitie beter. Tegenkracht blijven bieden aan 
gemakzuchtige gedachten of ze nu lekker links of rechtlijnig 
rechts zijn, of juist andersom, blijft een belangrijke opgave. Met 
een zekere passie de eigen opvattingen uitdragen, maar 
tegelijkertijd openstaan voor nieuwe ideeën en kritiek blijft onze 
belangrijkste belofte aan de kiezer. 
De verbazing ben ik voorbij, de nieuwsgierigheid is gebleven, 
mijn ambitie en (zelf)vertrouwen zijn gegroeid. De bijna zeven 
jaar D66-ervaring op alle mogelijke terreinen smaken naar 
meer -en- anders. 
Ik wil erbij zijn als we straks een keuze moeten maken. 
Misschien wat jong, maar ik voel me klaar voor vier jaar op het 
toneel, in plaats van -veilig- erachter. 

kandidaatnummer 175 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

Esajas, E.P. 
Emile 
Distrikt Coronie (Rep. Suriname) 
02.04.1940 
Wethouder Serrurierstraat 1 08 
11 07 CK Amsterdam 
020 - 6973438 
MULOlM BO. -AP/PB 

9. ambtenaar (Rijksbelastingen) 
10. vanaf 1990: gemeenteraadslid 

Amsterdam 
vanaf 1991: lid HB-werkgroep minderheden 
vanaf 1992: lid/oprichter werkgroep minderheden Amsterdam 
lid van de adviesraad 
werkgroep Suriname 

11. 1986 - 1988: Duo fractie Z.O. 
1980 - 1986: bestuurslid afd. Z.O. 

12. vanaf 1978: voetbaltrainer SV Bijlmar 
vanaf 1993: bestuurslid vrijwilligerscentrale 
vanaf 1989: Adv. Stg. SAM (Stichting Advisering Migranten te 
Amsterdam Z.O.) 

13. minderheden, sport, financiën, B.Z. 
14. Noord Holland, Groningen, Flevoland 
15. nee 
16. ja 
17. gemeente Amsterdam, stadsdeel Z.O. 
18. nee 
19. 65 
20. Het gaat de laatste jaren heel goed met 066. De wijze van 

politiek bedrijven van de partij slaat aan bij andere kiezers, meer 
dan voorheen. Dat maakt dat wij zeer voorzichtig moeten zijn om 
ons niet te snel rijk te rekenen over zetels winst. Ook kunnen wij 
ons D66-geluid meer inbrengen in de diverse 
volksvertegenwoordigingen, waar de besluiten worden genomen 
over die zaken die burgers (met iets wat meer aandacht voor de 
minder machtigen in de samenleving) meer en minder raken. 
Uever geen dikke rapporten en nota's over partijvernieuwing, 
minderhedenbeleid, strategieën (die zijn er genoeg) maar gewoon 
goede en duidelijke standpunten over dagelijkse zaken. Daarbij is 
het zaak dat kritisch en regelmatig het geluid van de basis 
(achterban) van D66 naar onze volksvertegenwoordigers en 
bestuurders doorklinken. Afgelopen Tweede Kamer verkiezingen 
stond ik op de 34e plaats. Mijn bestuur kennis en ervaring in de 
samenleving wil ik inzetten voor de multi-culturele samenleving 
die Nederland is. Ik vind dat nuttig en leuk, op mij mag u rekenen 
indien ik word gekozen in welk vertegenwoordigend lichaam dan 
ook. 
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kandidaatnummer 176 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

Fermina, H.G. 
Hubert 
Curacao 
09.05.1948 
Dubbeldamseweg 55-57 
3314 JA Dordrecht 
078- 312158 
HBO 
wethouder 

10. vanaf 1990: wethouder 
11. 1974- 1981: raadslid 

1986 - 1990: statenlid 
12. bestuurslid WBV 

bestuurslid ziekenhuis 
bestuurslid GGD 

13. economische zaken, binnenlandse zaken, Antilliaanse zaken 
14. -
15. nee 
16. ja 
17. gemeenteraad in Dordrecht als lijstduwer 
18. nee 
19. 8 
20. Ik stel mij graag kandidaat voor 066 bij de komende Tweede 

Kamerverkiezingen. De partij krijgt zeer waarschijnlijk een fractie 
met meer vrouwen en mannen. Een grotere fractie waarbij, na de 
successen op gemeentelijk en provinciaal niveau, meer invloed 
kan worden verkregen op het te voeren rijksbeleid. Dit is hard 
nodig omdat de politieke ontwikkelingen de laatste jaren hebben 
aangetoond dat er meer dan ooit behoefte bestaat aan een 
vernieuwende en vrijdenkende partij. Een politieke beweging met 
een frisse en realistische blik op de werkelijkheid. 
De afgelopen vier jaar heb ik mij voor 066 ingezet als wethouder 
in Dordrecht. Hiervoor was ik zeven jaar raadslid in Lelystad en 
een periode statenlid in Zuid Holland. In deze bestuurlijke 
functies heb ik altijd geprobeerd om problemen te benaderen 
vanuit het perspectief van de mens. Bij politieke beslissingen 
staan mensen voor mij centraal. Zo moeten oplossingen 
gedragen worden door mensen en een verbetering van de 
leefbaarheid van onze samenleving inhouden. 
Voor mij betekent D66-politiek ook ruimte scheppen voor 
individuen en het uitdragen van een pragmatische en nuchtere 
bestuursstijL Hierbij hebben creatieve en sociale oplossingen de 
voorkeur boven mechanisme en vanzelfsprekende antwoorden. 

kandidaatnummer 177 

1. Frentz, H. 
2. Herman 
3. Den Haag 
4. 19.03.1933 
5. 
6. 
7. 

Magnoliaplein 9 
6823 NM Arnhem 
085-450742 

8. TU Delft, scheikunde 
9. milieu-adviseur 

10. vanaf 1991: lid provinciale staten 
Gelderland 

11. 1982 - 1986: voorzitter afdeling Nijmegen 
1986 - 1992: lid adviesraad 
1986 - 1989: voorzitter adviesraad 

12. 1978 - 1990: lid dagelijks bestuur Zuiv.schap Riv. 
vanaf 1991: lid bestuur Ver. van Milieukund. 

13. financiën, milieu 
14. Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 47 

20. Sturing van processen heeft mij a~ijd gefascineerd. Beroepshalve 
heb ik mij daar veel mee bezig-gehouden. Vroeger meer 
technisch bij een grote onderneming, later ook meer 
maatschappelijk als milieu-consulent van de Gelderse kamers 
van Koophandel en als bestuurder van een Zuivering-schap. Een 
Kamerlidmaatschap zie ik ook als een functie waarin je moet 
sturen. Samen met anderen: fractiegenoten, collega's van andere 
fracties, bewindspersonen, hun ambtenaren, belangheb-benden 
en deskundigen. Dat vind ik leuk en ik denk dat ik het goed kan. 
Als lid van Provinciale Staten van Gelderland heb ik eens te meer 
ervaren hoe belangrijk het is om in de politiek de hoofdzaken in 
de gaten te houden en tegelijk te analyseren waar precies de 
schoen wringt, zeker als collegeschragende partij. In de praktijk 
komt dat neer op een strategisch beheer van de 
overheidsfinanciën en oog voor de kwaliteit van je beleid. Daar 
zou ik me in de Tweede Kamer op willen richten. 
Als ex-voorzitter van de Landelijke Adviesraad heb ik kennis 
gemaakt met het werk van de Tweede Kamerfractie. Het is een 
sfeer waar ik me thuisvoel. Een (veel) grotere fractie zal straks 
een groter stempel op het Haagse bedrijf moeten drukken, laat 
staan wanneer we regeringsverantwoordelijkheid gaan dragen. 
Vanuit mijn enthousiasme voor de partij en mijn ervaring wil ik 
daar graag een steentje aan bijdragen. 

kandidaatnummer 178 

1. Giebels, H.M.T.M. 
2. Henk 
3. Mierlo (NB) 
4. 06.02.1947 
5. Vondellaan 127 
6. 5421 PT Gemert 
7. 04923 - 63352 
8. universiteit, doctoraal geschiedenis 
9. historicus, leraar HAVONWO aan 

het Macropedius-college te Gemert 
(momenteel met studieverlof voor de 
voltooiing van mijn dissertatie). 

10. lid van Provinciale Staten van Noord Brabant: vice-voorzitter 
prov. Rekening-commissie, woordvoerder Financiën, 
woordvoerder Milieu 
lid van de landelijke SWB-werkgroep Onderwijs 
redacteur Nieuwsbrief 066 Noord Brabant 

11. 1981 - 1986: voorzitter 066 Gemert, en lid steunfractie 
1986 - 1991: gemeenteraadslid en fractieleider Gemert 
1987- 1991: lid van het algemeen bestuur van WGR-gebied 
Gewest Helmond (vice-voorzitter Progressieve Fractie) 
1987 - 1991: cursusleider voor het PSVI 
1990- 1991: lid van de programma-commissie t.b.v. de 
provinciale stalenverkiezingen 

12. 1982 - 1986, vanaf 1991: penningmeester van het Cultureel 
Aktiviteiten Centrum 'De Eendracht' te Gemert 
lid van de Algemene Vereniging van medewerkers in het 
Onderwijs (A VMO) en coördinator Nederlands Genootschap van 
Leraren (NGL) 

13. onderwijs, financiën, milieu, economie, Europa 
14. Noord Brabant 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 1989 (21 e plaats) 
18. nee 
19. 18 
20. Blijft 066 de enige fractie zonder iemand uit het Onderwijs? En 

de enige zonder een lid uit Brabant? 
Aan de 'knalslag' in het onderwijs is nog geen einde gekomen. 
Onze fractie dient meer te weten over wat er leeft in de scholen. 
We moeten beter gebruikmaken van de kennis onder onze leden 
en dienen dan vanuit onze .eigen visie te werken. 
In 1991 werd ik tijdens een discussie over de Basisvorming 
uitgenodigd lid te worden van de landelijke Onderwijswerkgroep 
van 066. Heb ik gedaan en inmiddels heb ik ook geadviseerd 
over de Tweede Fase Voortgezet Onderwijs en over de 
Onderwijsbeg roting. 
Als gemeenteraadslid en als WGR-bestuurder hield ik me vooral 
bezig met financiën. Ook in Provinciale Staten van Noord Brabant 
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doe ik dat nu (als woordvoerder financiën en als vice-voorzitter 
van de Brabantse Rekeningcommissie). 
Sinds 1987 ben ik bezig met De Groote Peel, het Brabants
Umburgse natuurgebied dat onlangs de status van Nationaal 
Park kreeg! Dankzij medewerking van veel andere Brabantse 
066-ers kon ik in 1992 onderzoek verrichten naar het milieu in 
28 gemeenten van Noord Brabant, onze belangrijkste industrie
en landbouwprovincie. 
Tenslotte: In 1989 was ik ook kandidaat en werd 21ste. Wilt u er 
ditmaal zeker van zijn dat niet alleen de Randstad (terecht) goed 
vertegenwoordigd is? Dat er iemand uit het Onderwijs in de 
fractie komt? Of wilt u gewoon een enthousiaste Brabander in 
Den Haag? 
Aan u de keus. 

kandidaatnummer 179 

1. Giskes, F.C. 
2. Francine 
3. Delft 
4. 18.04.1951 
5. Heemsteedse Dreef 262 
6. 2102 KT Heemstede 
7. 023 - 282778 
8. drs. aeon. geografie en planologie 

(gym.B) 
9. hoofd afd. onderzoek gem. Haarlem 

10. vanaf mei 1991: lid regiobestuur 
Noord Holland 
vanaf december 1991: voorzitter regiobestuur Noord Holland 

11. geen 
12. vanaf 1986: bestuurslid/commissaris woningbouwvereniging 

vanaf 1982: moeder drie kinderen 
13. breed inzetbaar, ruimtelijke ordening, binnenlands bestuur, 

sociale zekerheid 
14. Noord Holland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 26 
20. Tot op heden heb ik mijn energie vooral ingezet buiten de directe 

politiek en zo de voor een Kamerlid onontbeerlijke 
maatschappelijke ervaring opgedaan, zowel in werksfeer als 
anderszins. Aan mijn huidige functie gingen acht jaar Ministerie 
VROM (o.a. advisering Raad van State), zes jaar particulier 
adviesburo en half jaar EG vooraf, gelardeerd met elf jaar 
gezins-management. Het zelfstandig ondernemerschap ken ik 
van zeer nabij. 
Als regio-voorzitter heb ik de D66-organisatie redelijk leren 
doorgronden. 
Ik meen aantoonbaar te beschikken over de eigenschappen en 
vaardigheden die het TK-Iidmaatschap vergt. 
Graag word ik nu in staat gesteld deze meer inhoudelijk en 
minder versnipperd in te zetten terwille van: een rechtvaardige 
samenleving, binnen en buiten Nederland, waarin mensen op hun 
eigen manier kunnen genieten van het leven en dat ook (kunnen) 
gunnen aan anderen, niet in de laatste plaats degenen die na 
hen komen. 
Met mij kiest u in elk geval voor: 
* niet juichen voor de nieuwe kleren van de keizer; 
* herwaardering van de rol van de overheid in een tijd van 

verregaande privatisering/marktgerichtheid; 
* beter gebruiken van de principiële discussie rond (aspecten 

van) de basisinkomen-gedachte ten behoeve van een duidelijk 
toetsingskader voor het sociaal-economisch beleid; 

* niet verwarren van reorganisatie binnenlands bestuur met 
bestuurlijke vernieuwing 

* een gezond wantrouwen tegen nieuwe instituties die wel 
banen (politiek en ambtelijk) creëren, maar geen oplossingen; 

* steun aan iedere maatregel die bevordert dat mannen en 
vrouwen op gelijkwaardige wijze hun bijdrage kunnen/moeten 
leveren in de diverse sferen van het bestaan; 

* en over het geheel een bijdrage met een hoog D66-gehalte. 

kandidaatnummer 180 

1. Graaf, Th. C. de 
2. Thom 
3. Amsterdam 
4. 11 juni 1957 
5. Blauwkarper 2 
6. 2318 NN Leiden 
7. 071 - 212651 
8. gymnasium B, doctoraal 

staatsrecht/parlementaire 
geschiedenis 

9. plv. directeur Politie, Min. van 
Binnenlandse Zaken 

10. vanaf 1990: lid gemeenteraad Leiden 
vanaf 1992: lid commissie De Koning (staatsrechtelijke 
vernieuwing) 

11. 1979-1982: voorzitter afdeling Nijmegen 
1983-1986: lid Rapportagecommissie 
1982-1985: lid/Vice-voorzitter Adviesraad 
1986-1990: secretaris politiek DB/HB 
1987-1990: lid commissie GPO 
1988-1989: voorzitter commissie 2001 
eer-auteur diverse SWB-publicaties 

12. diverse functies q.q., waaronder: 
vanaf 1991: lid Landelijke Coordinatie-commissie 
Milieuhandhaving 
vanaf 1990: lid adviescommissie veiligheid KNVB 
vanaf 1987: secretaris stichting EHE (studenten-huisvesting) 

13. openbaar. bestuur, veiligheid, milieu, verkeer 
14. Gelderland; Zuid-Holland 
15. nee 
16. ja 
17. Tweede Kamer 1989 (14e) 

~· :1'8. raad Leiden 1994, onverkiesbaar 
19. 6 
20. D66 betekent voor mij een andere kijk op en in de politiek; 

analytisch, creatief en minder gericht op macht en behoud. Met 
als richtsnoer individuele zeggenschap. Ons gedachtengoed wint 
aan actualiteitswaarde, maar juist dan wapent zich het verzet van 
de macht. Dat werd mij de afgelopen jaren duidelijk toen ik in de 
commissie-De Koning de "kroonjuwelen" van D66 (kiesstelsel, 
gekozen premier, referendum) verdedigde. 
Politieke en bestuurlijke vernieuwing is een kwestie van 
uithoudingsvermogen en frapper toujours. Dat laatste wil ik graag 
doen in een frisse, verjongde en ambitieuze fractie, die als een 
hecht team opereert. Wat mij betreft zal die fractie deelname aan 
een kabinet alleen moeten overwegen als D66 echt nodig is en 
duurzame ontwikkeling en bestuurlijke vernieuwing geen loze 
woorden blijven. De komende periode zullen we onze 'groei 
moeten waarmaken. Ik wil daar mijn politiek/maatschappelijke 
energie en ervaring o.a. rond veiligheid, milieu(handhaving) 
bestuurlijke organisatie en verkeer voor inzetten. In 1989 kwam 
het daar net niet van, nu hopelijk wel. 

kandidaatnummer 181 

1. Groenman, LS. 
2. Louise 
3. Meppel 
4. 29. 06. 1940 
5. Schippersgracht 12 
6. 3603 BC Maarssen 
7. 03465 - 71105 
8. gymnasium, doctoraal sociologie 
9. Tweede Kamerlid 

10. vanaf 1981: Tweede Kamerlid 
11. 1978- 1981: lid PEAC 
12. vanaf maart 1993: voorzitter HIVOS (Humanistisch Instituut Voor 

OntwikkelingsSamenwerking) 
vanaf oktober 1992: lid bestuur Nederlandse Bachvereniging 

13. sociale zekerheid, pensioenen, minderheden, emancipatie, anti
discriminaliteitsbeleid 

14. Gelderland of Utrecht 
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15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. n.v.t. 
20. Hopelijk is een toelichting op waar ik politiek-inhoudelijk voor sta 

overbodig. Waarschijnlijk is een antwoord op de vraag of ik er na 
ruim twaalf jaar nog zin in heb, noodzakelijk. 
Zin en energie heb ik zeker en de omstandigheden dat ik veel 
dingen al eens heb meegemaakt dat mijn ervaring en 
deskundigheid een nieuwe, grotere fractie, met wellicht 
regeringsverantwoordelijkheid, goed van pas kunnen komen. 
Verder zijn nog enige D66 stokpaarden als individualisering in de 
sociale zekerheids- en pensioenwetgeving en niet te vergeten de 
winkelsluitingswet, die nog niet op stal kunnen. 
Ik hoop kortom op voortzetting van het in mij gestelde 
vertrouwen. 

kandidaatnummer 182 

1. Groothuizen, M.C.J. 
2. Michel 
3. Rotterdam 
4. 04.01.1962 
5. Boslaan 167 
6. 2594 NO Den Haag 
7. 070 - 3820153 
8. doet. int. recht, doet. 

bestuurswetenschappen 
9. plv. hoofd Midden- en Oost

Europa, Ministerie van Economische 
Zaken (DG. BEB) 

10. vanaf 1990: HB secretaris buitenland 
vanaf 1990: lid programmacommissie 
vanaf 1990: voorzitter IVSOM (066 O.Europa stichting) 

11. 1980 - 1984: lid deelgemeenteraad Centrum Noord, Rotterdam 
12. geen 
13. sociaal-economische vraagstukken, buitenlands beleid 
14. Zuid Holl~tnd, Gelderland 
15. nee 
16. ja 
17. nee 
18. nee 
19. 50 
20. Het debat in Nederland over sociale zekerheid in de toekomst is 

alles behalve afgerond. De herinrichting van onze 
verzorgingsstaat zal tijdens de komende zittingsperiode van de · 
Tweede Kamer hoog op de politieke agenda staan. Het zal een 
van de belangrijkste taken voor de nieuwe Kamer worden. Ook 
binnen de partij zijn we nog lang niet uitgediscussieerd hierover. 
066 zal moeten zorgen dat problemen rond de betaaibaarheid 
van de sociale zekerheid niet leiden tot afkalving van de 
solidariteit met de zwaksten in de samenleving. D66 zal veel 
energie moeten steken in het uitwerken van ideeën over 
rechtvaardige en betaalbare vormen van sociale zekerheid. Juist 
voor onze partij mogen de status quo en gevestigde belangen 
daarbij geen uitgangspunt voor het gesprek zijn. Ik denk dat ik op 
dit terrein een constructieve en creatieve rol kan spelen in de 
volgende Tweede Kamer-fractie. 
Een ander punt waarover ik me zorgen maak en waaraan ik in de 
Tweede Kamer aandacht wil besteden, zijn de ontwikkelingen in 
Europa: afnemend draagvlak voor verdergaande integratie, 
opkomende vreemdelingenhaat en agressief nationalisme. De 
politiek heeft sinds de val van de muur en het wegvallen van alle 
oude zekerheden geen kans gezien adequaat te reageren op 
alles wat op ons afkwam. Politici blijven steeds weer teruggrijpen 
op traditionele concepten, die hun waarde verloren hebben. De 
onmacht ten aanzien van Joegoslavië is daarvan het meest 
sprekende voorbeeld. Een nieuwe generatie politici zal in 
samenwerking met die in de nieuwe partnerlanden hard moeten 
werken aan concepten voor een nieuwe veiligheidsstructuur in 
heel Europa. Veel actiever dan tot dusver zullen we moeten 
werken aan de integratie van de voormalige Oostbloklanden in 

Westeuropese verbanden. Het (concept) D66-programma geeft 
daaraan prioriteit, maar er zijn kamerleden nodig die aan deze 
goede intentie handen en voeten geven. Ik denk dat te kunnen 
en daarom durf ik uw stem te vragen. 
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Stemadvies verkiezingen Tweede Kamer 1994 
Geachte leden, 

Op de Algemene Ledenvergadering van 20 maart 1993 is een Stemadviescommissie (STC. 94) ingesteld 
met als de doel de leden te adviseren m.b.t. het maken van een verantwoorde keuze uit de lijst van D66-
ers die zich hebben gekandideerd om, na de Tweede Kamerverkiezing van mei 1994, zitting te nemen in 
een nieuwe D66 Tweede Kamer fractie. 
Het advies dient in relatie te staan tot het door het congres vastgestelde en in de Democraat gepubliceerd 
"Profiel Lid Tweede Kamer". 
Het advies diende verder op onpartijdige wijze tot een beredeneerde, afgewogen ordening te komen, 
onderbouwd met kriteria en overwegingen. Het advies heeft betrekking op de na de eerste poststemming 
overgebleven (70) kandidaten, alsmede 11 zittende Tweede Kamerleden en 1 Eerste Kamerlid. Het advies 
dient tezamen met het resultaat van die eerste poststemming aan de leden voorgelegd te worden. 
De STC. 94 heeft de presentatievergaderingen in Zwolle, Utrecht en Veldhoven bijgewoond. Vervolgens 
heeft de STC. 94 82 kandidaten ontvangen en op basis van 82 gesprekken na zorgvuldige afweging 
bijgaand advies aan de leden opgesteld. 
Uitgaande van de verwachting dat een nieuwe D66 Tweede Kamer fractie zal kunnen bestaan uit tenminste 
25 leden en een grotere fractie niet moet worden uitgesloten, is besloten te adviseren over een lijst van 45 
personen. Daarbij heeft de STC. 94 rekening gehouden met eventuele D66-deelname aan een 
regeringscoalitie en met de uitval van kandidaten, door wat voor omstandigheden dan ook. 
Het advies is opgedeeld in 3 tranches: de 1 e tranche (1 Vm 25) is naar mening van de STC. 94 een 
afgewogen fractie, de daarop volgende tranches, van 10 ieder, vormen een afgewogen aanvulling daarop. 

Het advies wordt onderbouwd door onderstaande kriteria en overwegingen. 
Aan de hand van de profielschets heeft de STC. 94, kandidaten geselecteerd die samen een hecht en goed 
team zullen vormen. 
Daarnaast zijn individuele kwaliteiten, uitgesplitst in overtuigingskracht, integriteit en deskundigheid, 
belangrijke criteria voor dit advies geweest. Daarbij is gekeken naar persoonlijke inzet, 
uitdrukkingsvaardigheid en intellectuele capaciteit. 
Verder is op basis van de door de kandidaten opgegeven portefeuille voorkeuren vastgesteld dat voor D66 
belangrijke beleidsterreinen als milieu, onderwijs, gezondheidszorg, buitenlandse zaken, in de eerste 
branche goed aan bod komen. Daarnaast beschikt de op basis van de 1 e tranche samengestelde 
Kamerfractie over leden die specifieke deskundigheid op de (in het bijzonder) sociaal-economische, 
financiële en juridische beleidsterreinen inbrengen. 
Overigens zijn ook enkele andere terreinen (integratiebeleid, Ruimtelijke Ordening etc.) sterk 
vertegenwoordigd. Een flink aantal kandidaten scoort op meerdere beleidsterreinen. Zodoende lijkt voldaan 
aan voldoende affiniteit met, kennis van, inzicht in en ervaring op de genoemde beleidsterreinen. 
Tenslotte is de STC. 94 van mening dat -gegeven het "aanbod"- de verhouding in de tranches tussen man 
en vrouw, autochtoon en allochtoon, jong en oud, meer en minder ervaren, variatie in maatschappelijke 
achtergrond en netwerk, redelijk in evenwicht zijn. 
Volledige landelijke spreiding bleek niet mogelijk maar wordt dicht benaderd. 
Op grond van bovenstaande kriteria en overwegingen is de STC. 94 tot onderstaande afweging gekomen: 

Eerste tranche (nrs. 1 Vm 25) in alfabetische volgorde: 
M.J. Augusteijn- Esser, A.D. Bakker, B.RA. van den Bos, R.H.L.M. van Boxtel, B.O. Dittrich, H.G. Fermina, 
F.C. Giskes, Th. C. de Graaf, L.S. Groenman, F.H. Herman de Groot, J.Th. Hoekema, J.A. Jorritsma - van 
Oosten, J. Kohnstamm, E.D.C.M. Lambrechts, H.A.F.M.O. van Mierlo, A. Nuis, 0. Scheltema- de Nie, A.J. 
Schimmel, D.K.J. Tommel, P.K. ter Veer, M.M. Versnel - Schmitz, S. van Vliet, J. van Walsem, G.J. 
Wolffensperger, G. Ybema. 

Tweede tranche (nrs. 26 Vm 35) in alfabetische volgorde: 
l.K. van Engelshoven, M.C.J. Groothuizen, J.F. Jeekel, K.J.R. Klompenhouwer, J.M. de Koning, A.M. 
Portegies, N.G. van 't Riet, P. Wagenaar, P.H.B. Wessels, H.A.C. Woerden. 

Derde tranche (nrs. 36 Vm 45) in alfabetische volgorde: 
R. de Blij, C.E.S. Choenni, M. Dijkstra, A.C. Hessing, O.P.J.M. Jochems, F. Ravenstein, G. Roethof, T. 
Stroobach, R. Tuik, M.P.M. van de Ven. 
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r Wij hopen hiermede een bijdrage te hebben geleverd aan de effectiviteit van een toekomstige OSS Tweede 
' Kamer fractie. Wij wensen de leden van D66 wijsheid bij hun uiteindelijke keuze. 

de Stemadviescommissie Tweede Kamer 

Reactie Kandidaten 
in alfabetische volgorde 

H. Berkhout (kandldaatnummer 161) 

Het sociale zekerheidsstelsel staat zwaar onder druk en raakt in feite 
Iedereen. Het is dan ook van groot belang dat juist 066 bij de politieke 
menings- en besluitvorming hierover een sterke inbreng kan leveren, 
gebaseerd op ervaring, creativiteit, realiteitzin en gericht op 
duurzaamheid van beleid, om nodeloze maatschappelijke onrust tegen 
te gaan. Daar heb je in ieder geval mensen met kennis van de praktijk 
voor nodig, omdat die zicht hebben op de mens achter de 
uitkeringsontvanger, de uitvoerbaarheid van wet en regelgeving en 
onder meer de effecten van andere maatregelen zoals bijvoorbeeld 
banenplannen. 

De stemadviescommissie heeft zich vooral gericht op kandidaten met 
veel ervaring op voor 066 van belang zijnde beleidsterreinen als 
milieu, gezondheidszorg, onderwijs en buitenlandse zaken. Gegeven 
het grote maatschappelijk belang van de sociale zekerheid hoort dit 
beleidsveld, dat de stemadviescommissie dus niet noemde, hier 
uiteraard ook bij. Dit betekent dat kandidaten met kennis en ervaring 
op dit belaidsveld nu ondervertegenwoordigd zijn op de kandidatenlijst 
van de stemadviescommissie. Dat is te betreuren, maar door de 
kiezers wel te corrigeren als die dat willen. 

R. de BliJ (kandldaatnummer 164) 

De werkloosheid in Nederland stijgt schrikbarend. Ook in de Europese 
Unie als geheel. 
De concurrentiepositie van het Nederlandse bedrijfsleven staat op de 
tocht. Dit blijkt ondermeer uit het grote verlies aan arbeidsplaatsen in 
de industriële sector. 
De politiek is geen toverfee die dit proces één-twee-drie kan keren. 
Wel is de politiek verantwoordelijk voor het formuleren van de juiste 
randvoorwaarden, waardoor jonge mensen een passende baan 
kunnen vinden, en mensen die hun werk verliezen, weer aan de slag 
kunnen komen. 
Dit vereist extra slagkracht van de toekomstige Tweede Kamer-fractie 
van 066. 
Onderwerpen als het her- en bijscholen van werklozen, het stimuleren 
van het zelfstandig ondernemerschap, het bevorderen van de 
Nederlandse export, het aanpassen van het beroepsonderwijs aan de 
behoeften binnen het bedrijfsleven, het stimuleren van technologische 
vernieuwing, moeten hoog op de politieke agenda staan. 

Andere belangrijke zaken die spelen, zijn: 
het aanzetten van het bedrijfsleven tot milieuvriendelijk en 
energiezuinig gedrag door middel van fiscale prikkels; 
het inschakelen van niet-actieven bij de groeiende behoefte aan 
persoonlijke dienstverlening in een vergrijzende samenleving met 
tegelijkertijd steeds meer tweeverdieners; 
het stimuleren van het midden- en kleinbedrijf in haar groeifase door 
een betere toegankelijkheid tot risicodragend kapitaal; 
het bevorderen van investeringen en werkgelegenheid bij het gehele 
bedrijfsleven door een tijdelijke invoering van een extra 
investeringsaftrek. 

U ziet: het sociaal economisch terrein is erg breed, met raakvlakken 
naar ondermeer milieu, financiën en energie. 

Dit vraagt om meer specialisten binnen de Tweede Kamer-fractie die 
over de nodige sociaal-economische deskundigheid beschikken en 
het bedrijfsleven ook van binnenuit kennen. 
Sterker dus dan in het advies van de Stemadviescommissie voor de 
eerste tranche tot uitdrukking komt. 

Wilt u dat "066 er werk van maakt", kies dan Ruud de Blij bij de eerste 
25 kandidaten! 

R.R. de Bruyn (kandldaatnummer 167) 

"Kandidaat nummer 66. Toepasselijker kan het niet, dacht ik, maar 
helaas. 
De stemadviescommissie heeft in haar wijsheid anders geoordeeld. 
Niettemin vraag ik u -leden van 066- door het nalezen van mijn 
toelichting op de kandidatuur (zie eerste "Smoelenboek") deze alsnog 
serieus te overwegen. Geef mij de kans mijn dagelijkse 
praktijkervaringen in het onderwijs om te zetten in politieke daden. 
Ik reken op uw vertrouwen." 

C.E.S. Choennl (kandldaatnummer 168) 

Het advies inzake de Tweede Kamer kandidaten is in één opzicht 
minder evenwichtig. Het vraagstuk rond de vormgeving van onze 
multi-etnische samenleving zal -meer dan voorheen- mede de 
politieke agenda bepalen. 
Door de terugdringing van de verzorgingsstaat en sanering èn 
versobering van de sociale voorzieningen zal de competitie tussen 
allochtone en autochtone burgers toenemen. Verarming en 
vervreemding bedreigen de sociale cohesie en spankracht. 
De werkgelegenheid lijkt nauwelijks toe te nemen. Marginalisering van 
vooral allochtonen lijkt bijna onontkoombaar. 
De (im)migratie is niet helemaal te stoppen en gevoelens van 
(be)dreiging en vervreemding alsook racisme zullen bij een deel van 
de autochtone bevolking toenemen. 
Het aandeel van allochtonen in onze bevolking en vooral in de grote 
steden neemt toe. Segregatie, etnische polarisatie en zelfs 
ghettovorming lijken welhaast onafwendbaar. 

066 moet hierop als grote partij een politiek evenwichtig antwoord 
formuleren. Een stevig integratiebeleid gekoppeld aan activering van 
economische potenties èn een zakelijke aanpak van racisme is 
geboden. 
De meest gerede kandidaat op dit terrein beschikkend over 
aantoonbare deskundigheid, betrokkenheld en affiniteit Is In de 
derde tranche geplaatst. Van de 45 kandidaten heeft hiJ echter als 
enige dit beleidsonderdeel als eerste voorkeur en Is ook een 
specialist op dit terrein. Politieke partijen zoals de WD en Groen 
Links hebben de urgentie en belangrijkheid van het etnische vraagstuk 
meer onderkend en gerede kandidaten op verkiesbare plaatsen gezet. 
Het is zaak dat ook 066 (meer) kleur bekent en -tussen deze politieke 
stromingen in- een evenwichtige politiek kiest. Als allochtone burgers 
als veroorzakers van het probleem worden beschouwd dienen vooral 
competente allochtonen aan de oplossing bij te dragen. Tenslotte moet 
onder vernieuwing bij 066 ook worden begrepen dat de Tweede 
Kamerfractie niet alleen moet bestaan uit bestuurders, maar ook uit 
denkers en onderzoekers die de grotere verbanden aangeven, snel en 
vaardig de vele rapporten kunnen analyseren en dat politiek kunnen 
vertalen. 

P.G. Doucet (kandldaatnummer 171) 

066 wil zich sterk maken voor milieu, onderwijs, volksgezondheid, 
technologie. Dat zijn terreinen met een sterke natuurwetenschappelijke 
component. Een kamerfractie -en zeker een grote fractie- kan zich 
niet veroorloven op dat gebied geen kennis in huis te hebben; net zo 
min als ze dat kan op economisch, juridisch of fiscaal gebied. 
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Wat moeten we denken van het broeikaseffect? Waar zijn 
oecologische verbindingszones goed voor? Waarom wordt 
vliegtuiglawaai niet gewoon in decibels uitgedrukt? Wat stelt 
kunstmatige intelligentie voor? Is klonen gevaarlijk? Wat stelt een 
risico-analyse voor? Kun je alternatieve geneeswijzen op hun 
werkzaamheid beoordelen? Welk wetenschappelijk onderzoek is het 
stimuleren waard? 
De kamerfractie moet beslissingen nemen gebaseerd op een 
gefundeerd oordeel over zulke onderwerpen. Daarvoor zijn bèta
generalisten nodig. Mensen met een degelijke training, die vertrouwd 
zijn met de natuurwetenschappelijke denkwereld. Mensen die zelf 
geen expert hoeven te zijn maar wel met experts kunnen praten, en 
die voldoende achtergrond hebben om te zien waar wetenschap 
ophoudt en waar waardeoordelen, stokpaardjes, en sluikreclame 
beginnen. 
Precies op dit belangrijke gebied schiet het stemadvies hopeloos 
tekort. Telt de huidige fractie nog een lid dat in de buurt komt van een 
bèta-generalist, onder de voorgestelde nieuwelingen is er niet één. 
066 is het aan zichzelf verplicht om op dit gebied beter voor de dag te 
komen. 

Salee Eden (kandldaatnummer 172) 

DE PLAATS VAN DE JEUGD 

Met veel respect en waardering heb ik kennis genomen van de 
eindrapportage van de stemadviescommissie 1994. Over het 
algemeen is het een redelijk eindrapport, maar m.i. weegt in uw keuze 
het sociaal-economisch beleidsterrein te zwaar. Ik mis de aandacht 
voor de jeugd. Ik vraag mij af waarom de jeugd geen harde prioriteit in 
de politiek verdient. Is er de laatste jaren niet te veel bezuinigd in deze 
sector? Betrokkenheid van 066 bij de jeugd is toch altijd sterk 
geweest. De verdiensten van Jan Glastra van Loon en van Gerrit Mik 
voor de jeugd liggen nog vers in mijn geheugen. Ik vind dat wij, 066, 
juist nu de komende vier jaar er voor moeten zorgen dat de kansen 
van jongeren bevorderd worden. 066 moet er voor zorgen dat 
effectiever onderwijsparticipatie vergroot wordt en een activerend 
arbeidsmarktbeleid voor jongeren gecreëerd wordt. 
Steeds meer jongeren in onze huidige samenleving vallen tussen wal 
en schip. Een minderheid van ongeveer vijftien procent ondervindt 
problemen, de kloof tussen hen en degenen die het wel redden, wordt 
steeds groter. Er is bijvoorbeeld meer aandacht nodig voor 
maatregelen die kunnen bijdragen tot het terugdringen van de 
jeugdcriminaliteit. In deze sector zijn de allochtone jongeren 
oververtegenwoordigd. Die maatregelen liggen in de sfeer van het 
onderwijs, de werkgelegenheid en de sociaal culturele activiteiten. Ik 
vraag mij af waarom de stemadviescommissie weinig aandacht heeft 
besteed aan deskundigheden met betrekking tot deze specifieke 
problemen vo~r de komende 4 jaar? Ik vind dit een grote 
verantwoordelijkheid van 066 voor de komende tijd. 

De aandacht voor jongeren Is niet terug te vinden In de lijst. De 
jeugd verdient de toekomst en Investeren In de jeugd Is een 
onmisbaar onderdeel van een goed sociaal-economisch beleid. 

Ik meen dat ik bij uitstek de persoon ben om het beleid ten aan zien 
van jongeren voor 066 gestalte te geven. 

M. Hazebroek (kandldaatnummer 101) 

Allereerst een compliment aan de commissie 1994. Het heeft veel tijd 
en zorg gevraagd van negen druk bezette mensen om tot het 
voorliggende advies te komen. 
Zeker omdat het 82 zeer goed gekwalificeerde kandidaten betrof. 

De verdeling tussen man/vrouw, allochtoon/autochtoon, jong/oud, 
ervaren/minder ervaren en spreiding over het land kan bijna niet 
evenwichtiger. 

Toch een vraagje: Worden we niet te elitair? 
Na telling blijken 35 mensen universitair geschoold te zijn en zeven 
hebben een HBO-opleiding. Van drie kandidaten is de opleiding mij 
onbekend. 

Een zorg betreft de grote onevenwichtigheid tussen 
vertegenwoordigers uit het bedrijfsleven en de (semi-)overheid. 
Hierin word ik ondersteund door een onlangs verschenen onderzoek 
van het Nederlands Christelijk Werkgeversverbond. Dit onderzoek 
luidt: "Een democratie van ambtenaren en leraren" spreekt dezelfde 
verontrusting uit. De onderzoekers constateren dat de helft van de 
Nederlandse bevolking werkt in het bedrijfsleven, terwijl de politieke 
vertegenwoordigers voor de helft tot 80% uit de (semi-)overheid 
afkomstig zijn. 
Een analyse van de eerste 45 kandidaten levert het volgende beeld 
op. 
12 Mensen zijn ambtenaar en 24 hebben een politieke of semi
ambtelijke status, d.w.z. 80% heeft een non-profit achtergrond. 20% 
Komt uit het bedrijfsleven, de helft hiervan uit de industrie. Het gehalte 
aan beleidsmatige deskundigheid is zeer hoog, daar mogen we trots 
op zijn. 

Tegelijkertijd is echter de deskundigheid ten aanzien van de effecten 
van bijv. het industriebeleid en het arbeidsmarktbeleid op o.a. het 
bedrijfsleven ondervertegenwoordigd. Uit mijn jarenlange 
deskundigheid en ervaring als zelfstandig subsidie-adviseur en 
loopbaanadviseur heb ik geconstateerd dat een deel van dit beleid zijn 
doel totaal mist, voorbij schiet of zelfs het tegenovergestelde effect 
heeft. 

De perceptie van de werkelijkheid kan aanzienlijk verschillen bij 
(semi)overheid en bedrijfsleven. 
Mijn verzoek aan de leden is om tot bijstelling van het stemadvies te 
komen. 

F. Herman de Groot (kandldaatnummer 102) 

De veel besproken relatie tussen kiezer en gekozene is een complexe. 
Dit geldt temeer daar waar een commissie een stemadvies uitbrengt 
dat afwijkt van het oorspronkelijke stemgedrag van de leden. Dan 
dreigt een spanningsveld te ontstaan tussen de stem die de kiezer op 
basis van de beschikbare informatie over individuele kandidaten 
uitbrengt en de aanbevelingen van de commissie, die tot taak heeft de 
leden een stemadvies te geven voor een goede en uitgebalanceerde 
fractie. Een reactie op het advies van de commissie om mij in de 
eerste tranche onder te brengen is hier derhalve op zijn plaats. 

Ik ben oprecht verheugd over het vertrouwen dat de 
stemadviescommissie in mij heeft gesteld en ik hoop dat u bij deze 
slotstemming dit vertrouwen met de commissie wilt delen. Immers in 
onze partij is het laatste woord nog altijd aan de leden. En zo hoort het 
ook. 

M. van Hulten (kandldaatnummer 105) 

Een verrassend bericht: ik eindig als nummer 28 in de eerste 
poststemming, en sta niet op het "advies". Ik kan het me voorstellen, 
ik heb al een leven lang gewerkt aan beleid dat 066 voorstaat. Het is 
nu tijd dat anderen dat gaan doen, mits ze het maar doen! 
Ik had mij voorgenomen naast het normale werk in Kamer en fractie, 
mij in het bijzonder bezig te houden met het begrip 
'milieugebruiksruimte' (wat de aarde aanbiedt aan mogelijkheden beter 
verdelen ten bate van alle wereldbewoners). De 'vertaling' hiervan in 
politiek beleid op lange en korte termijn en in beleidsmaatregelen is 
nog uiterst summier. 066 moet hierbij een voortrekkersrol spelen, wat 
nu bij ons onvoldoende gebeurt. 
In dit verband lijkt de jongste FNV congres-uitdaging wel voor 066 
gemaakt: werk het idee van een ecotax om milieugebruiksruimte beter 
te verdelen, verder uit en voer op termijn een stelselmatige 
belastingheffing in op vormen van vervuiling en roofbouw op het 
milieu. Zo'n ecotax kan een deel van de bestaande belastingheffing 
vervangen, met name de belasting die op arbeid drukt, opdat 
arbeidsintensief produceren wordt bevorderd, hoeveelheid en kwalite~ 
van betaald werk worden verhoogd, vervuiling van het milieu en 
verspilling van grondstoffen en energie, en de armoede in Nederland 
en de Derde Wereld worden teruggedrongen. 
Daardoor veranderen de randvoorwaarden voor onze produktie. Die 
gaat zich meer richten op verbetering van de kwaliteit van de arbeid 
(vakkennis, gezondheid, organisatie, management) en minder op 
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goecterenproduktie, grondstoffen en energie. Dit resulteert in minder 
massale verplaatsingen van goederen en mensen en dat weer 
bespaart ons veel infrastructuurkosten: geen Betuwelijn, minder of 
geen uitbreiding van Schiphol, minder wegen-infrastructuur. Geen 
droombeelden maar realiseerbare veranderingen in onze economie die 
op termijn een gezonder en welvarender toekomst garanderen. 
Ook de stemming onder de leden van D66 is hiervoor bepalend. 

O.P.J.M. Jochems (kandidaatnummer 107) 

Dit plaatsingsresultaat is een ''verklaring van geen bezwaar" voor de 
kandidaten die erop voorkomen. het is vermoedelijk de optimale 
variant, gegeven de achtergrond en ervaring van de kandidaten die 
overbleven na de eerste poststemming. 
Twee elementen zijn mijns inziens onderbelicht gebleven, met name 
met het oog op potentiële D66 electoraat: 
Internationale ervaring, met name op bedrijfsniveau. 
Gezien de internationale ontwikkelingen waarin Nederland kleiner, het 
buitenland groter en dus samenwerking (EEG!) belangrijker wordt, is 
ervaring hier vereist. 
Te zelfder tijd wordt in een tijd van economische krapte de ''verdien 
kant" van de politiek en economie belangrijker. 
Dit is ook weerspiegeld in het verkiezingsprogramma dat beide 
elementen nadrukkelijk naar voren brengt. 
Bijna elk politiek issue heeft raakvlakken met economische 
beperkingen en internationale verhoudingen. 
De toekomstige D66 fractie in de Tweede Kamer dient sterk te zijn op 
beide punten. 
Deze kandidaat wil zich hiervoor inzetten en heeft hiervoor de kennis, 
ervaring en belangstelling in huis. Wat hij niet heeft (hoewel ruim tien 
jaar lid van D66) is politieke ervaring binnen de parti~ hetgeen 
gelukkig gecompenseerd wordt door de achtergrond van vrijwel iedere 
andere geplaatste kandidaat. 

K. Klompenhouwer (kandidaatnummer 109) 

Geen van kandidaten die door de stemadviescommissie in de eerste 
tranche van 25 zijn opgenomen beschikt over noemenswaardige 
praktische werkervaring in de Europese besluitvorming. Voor een partij 
die in zijn programma sterk het accent legt op de internationalisering 
en de vervlochtenheld van het regeringsbeleid met de Europese 
besluitvorming is dit een opvallende omissie. Kees Klompenhouw'er 
heeft eerder in zijn Joopbaan (1983-1987) ruime praktische 
belaidservaring opgedaan met de voorbereiding en vormgeving van 
besluiten in de Europese Raad van Ministers op economisch en 
financieel gebied, sociaal gebied en industrieel gebied. Aan deze 
Raden heeft hij zelf steeds regelmatig deelgenomen. Dergelijke 
praktische Europese en internationaal economische expertise 
ontbreekt thans geheel in de voordracht voor de eerste 25. Bovendien 
bevat deze slechts één economist. Indien u derhalve de Europese en 
internationale economische expertise en de sociaal-economische 
driehoek in de fractie versterkt wil zien kunt u dit eenvoudig bereiken 
door Kees Klompenhouwer op uw stembiljet onder de eerste 25 op te 
nemen i.p.v. de daaropvolgende tranche van tien waar hij nu in het 
stemadvies staat opgenomen. Daarmee zal u tevens de expertise op 
het terrein van de Defensie versterken, een terrein waarop Kees 
Klompenhouwer thans vanuit het Ministerie van Buitenlandse Zaken 
werkzaam is. 

M. de Koning (kandidaatnummer 111) 

Ik sliep nog toen er stevig aan de bel werd getrokken. Ik hoopte op 
een wegrennende zwarte piet en een groot pak voor de deur. Er stond 
een frisse postbode. Hier even tekenen. 
Vanzelfsprekend was de "tweede tranche" enigszins een teleurstelling 
na de stevige vijfde plaats bij de eerste stemming. De prijs voor de 
correctie van het democratisch proces, dacht ik. Ik mag meedoen van 
de stemadviescommissie als de fractie groot genoeg wordt. En dat 
hopen we natuurlijk allemaal. Maar voor de zekerheid zou ik graag 
een treetje hoger komen, dat spreekt. Want ik ga nog steeds graag 
naar Den Haag. Vooral als anderen dat ook geschikt vinden. 

Marianne de Leur (kandldaatnummer 115) 

De stemadviescommissie '94 heeft de uitslag van de eerste 
poststemming aardig door elkaar gehusseld. 
Het woord is nu aan juliiel 
Tijdens de voorronde is mij verteld dat ik goed presteerde en 
presenteerde. Ook overigens heb ik veel instemming met mijn 
kandidatuur ontmoet. De uitslag van de eerste ronde komt daarmee 
overeen .. 
Ik wens jullie veel wijsheid toe. Ik blijf me inzetten voor de partij. 

Chel Mertens (kandldaatnummer 116) 

Twee opmerkingen vooraf: 
* Dp de drie presentatievergaderingen ben ik onder de indruk geraakt 
van de kwaliteiten -over een breed front- van een groot deel van de 
kandidaten. Voor de overlevende van de eerste stemronde geldt dat 
nog meer, en zeker ook voor de in het stemadvies genoemden. 
* Het blijft voor mij een deerniswekkend raadsel hoe wij als partij er de 
laatste jaren telkens weer toe komen om aan een aantal 
gerespecteerde partijgenoten te vragen ons te adviseren m.b.t. het 
maken van een verantwoorde keuze. Immers: de objectief meetbare 
criteria leiden vaak tot onoplosbare problemen voor de 
teamsamenstelling (geografische, deskundigheid, man/ vrouw en 
leeftijdsspreiding). De subjectief meetbare criteria leiden tot verdenking 
van vriendjes- (of vijandjes-) politiek en sterk verschillende 
persoonlijke interpretaties. En tezamen berusten zij op de harde 
werkelijkheid van ons kiessysteem, dat zulke voorkeursakties alleen 
effect laat hebben voor -pak weg- de eerste 15 plaatsen. 

Laten we dit gedoe toch weer vergeten. Want ook nu was het resultaat 
teleurstellend: (ik beperk mij tot de eerste 25) 

* Waarom moesten nu ALLE herkiesbare Tweede-Kamer-leden (11) 
bij de eerste tranche komen (in strijd met de dringend 
gewenste doorstroming tussen politiek en maatschappij)? 
*Waarom moesten 11 van de 13 nieuwkomers universitair opgeleid 
zijn? 
* Waarom waren daar wederom 3 juristen en maar 1 beta bij, terwijl 
wetenschap en technologie verder en verder in ons leven en werken 
penetreren? 
*Waarom was er onder de 13 nieuwkomers maar 1 jonger dan 35, en 
maar 2 ouder dan 50 (peildatum: 3-5-94)? Waarom weer 5 uit Zuid
Holland, 3 uit Noord-Holland en GEEN uit Friesland, Groningen, 
Overijssel, Urnburg en Flevoland? 

Een van de aardigste vragen die mij tijdens het -overigens genoeglijk 
verlopen- gesprek met de adviescommissie werd gesteld was: welk 
effect de beoogde staatsrechtelijk vernieuwing op de gewenste 
fraktiesamenstelling zouden moeten hebben. Ik antwoordde, dat naast 
de functionele team eisen in toenemende mate een brede politieke en 
maatschappelijke oriëntatie een onafhankelijke innovatieve 
persoonlijkheid gewenst zouden worden. Van deze eigenschappen zie 
ik in het gepubliceerde advies niet terug. Jammer! 

Daarom beste lezer of lezeres van dit stukje, neem de moeite om 
kennis te nemen van ook de niet aanbevolen kandidaten: ER ZITIEN 
PRACHT EXEMPLAREN BIJ ! 

En stel uw lijst samen naar goede D66-traditie volgens uw eigen 
inzicht 

G. Poortinga (kandidaatnummer 121) 

Als noordelijk kandidaat constateer ik, Gerben Poortinga, dat in het 
stemadvies de Randstad in de nieuwe kandidaten weer dik 
oververtegenwoordigd is. Dit geeft de commissie ook tussen de regels 
aan door te zeggen dat volledige landelijke spreiding niet mogelijk 
bleek. Ik ben het daarmee niet eens. De commissie noemt nota bene 
"minder ervaren" als positief selectiecriterium! Buiten de Randstad 
barst het nog van de goede kandidaten. In Friesland en Groningen 
maakt men zich ernstig zorgen of er wel eigen vertegenwoordigers 
overblijven. De commissie heeft in deze provincies maar 1 uitverkoren. 
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Wil 066 van het image af dat ze een randstadpartij is, wil ze ook in de 
buitenregio's groeien dan moet die bereidheid geloofwaardig gemaakt 
worden door het stellen van regionaal herkenbare kandidaten. De 
praktijk van de kandidaatstelling lijkt zo een heel laag D66 gehalte te 
hebben. D66 maakt zich immers in theorie sterk voor regionalisering 
en het subsidiariteitsbeginsel. Wederom een hoog ambtenaren- en 
juristengehalte en weinig nieuw bloed. Als milieuman constateer ik 
tevens dat de commissie de kopploeg niet heeft versterkt met 
kandidaten die zich op dit terrein zwaar bewezen hebben en dat terwijl 
kamerleden hardnekkig moeite hebben milieuzaken te verdedigen. 
Natuurlijk zal de commissie serieus van mening zijn geweest dat mijn 
vaardigheden al voldoende in het geadviseerde team verte
genwoordigd zijn. En uiteraard heb ik er begrip voor dat een 
flitsonderzoek van 20 minuten met standaardvragen, vriendelijk en met 
koffie, niet geschikt is om individuele capaciteiten grondig te 
onderzoeken. Toch is het bij D66 juist heel gewaardeerd om zaken 
grondig en genuanceerd te bekijken. Dat dan zelfs integriteit 
onderzocht zou kunnen zijn lijkt m.i. ook commissaris Norholt 
overdreven. 
Ik heb er vertrouwen in dat de leden bij de poststemming zelf hun 
democratisch oordeel vormen over de gewenste hoogte van mij en 
andere kandidaten. het kan nog best spannend worden. 

H. Potman (kandldaatnummer 123) 

Als commentaar op het stemadvies van de stemadviescommissie heb 
ik: geen commentaar. 

V. Prlzmlc (kandldaatnummer 124) 

Onder het motto ''tien weten meer dan negen" neem ik de vrijheid om 
twee opmerkingen te plaatsen: 

1. Onder de kandidaten op een verkiesbare plaats bevindt zich slechts 
1 (één) die, kijkend van de andere kant, weet wat integratie betekent. 
De kennis van de overige kandidaten onderschat ik niet; ik spreek 
over de belevings- en/of inlevingsmogelijkheden. 
Voor een partij van onze signatuur (denk aan de aandacht die we aan 
de nota Migratie geschonken hebben) lijkt één kandidaat mij te weinig. 

2. De val van het "ijzeren gordijn" heeft de problemen van het oude en 
vermoeide Europa op hun kop gezet. De nieuwe problemen kunnen 
vanuit een klassieke Oost-West point of view moeilijk herkend 
worden. 
Een, voor onze begrippen, onorthodoxe invalshoek kan deze 
vraagstukken begrijpelijker maken. Het kennen van de denkwijze van 
de ''tegenpartij" is al een halve overwinning. 

N. van 't Riet (kandldaatnummer 126) 

Na de keuze van de stemadviescommissie om mij in de tweede 
tranche te plaatsen, heb ik mij afgevraagd wat haar overwegingen 
konden zijn. In de eerste ronde was ik immers als eerste kandidaat 
geëindigd. 
Zoals ik in mijn eerste toelichting al aangaf heb ik een brede ervaring, 
een brede deskundigheid. Daarmee val ik niet onder het 
prioriteitenlijstje, wat specialisatie op bepaalde terreinen betreft. Ook 
met het oog op regionale spreiding, zijn er voldoende kandidaten uit 
de regio Utrecht. Mogelijk zijn dit mede overwegingen van de 
stemadviescommissie geweest bij haar uiteindelijke keuze. 
Wat misschien onderbelicht is gebleven, is de bestuurlijke ervaring die 
ik heb opgedaan en de manier zoals wij in Utrecht omgegaan zijn met 
macht. Als lijsttrekker en als zodanig verantwoordelijk voor de politieke 
lijn in de fractie heb ik mij twee jaar geleden niet willen neerleggen bij 
de politieke druk van andere partijen om onze verkiezingsbelofte te 
breken en onze politieke keuze voor het openbaar vervoer (de 
sneltram) in te leveren voor macht. 
Wij zijn daarom uit het college gezet. 
D66 heeft door deze houding bij de bevolking (en niet alleen de 
Utrechtse) veel krediet gekregen, wat op de langere termijn winst 
betekent. 

Ik denk dat ik hieraan mijn bijdrage heb geleverd en dat ik mede door 
deze bestuurlijke ervaring mijn inbreng in de nieuwe fractie kan 
leveren. 

G. Roethof (kandldaatnummer 127) 

De commissie heeft mij op een onverkiesbare plaats gezet. Het zij zo. 
Ik heb daar vrede mee. 
In het algemeen gesproken vind ik, dat de toekomstige Tweede 
Kamerfractie die de commissie voor ogen staat, veel expertise in zich 
bergt, maar weinig tot de verbeelding spreekt. 
In electoraal opzicht vertrouwt de commissie te zeer op de 
wervingskracht van de lijsttrekker. 
Het zou verstandiger zijn om nu al een aantal mensen binnen te 
halen, die niet uit het partijcircuit voortkomen, en daardoor wellicht iets 
gemakkelijker een band met de kiezers kunnen opbouwen. 
Ik zeg niet, dat het onmogelijk is om na een lange mars door de 
geledingen van de partij, als een koekoeksjong uit het nest te 
klimmen. Het komt alleen zelden voor. 
Wat mij betreft. Het is inmiddels algemeen bekend, dat ik ontslagen 
ben, doordat ik mij kandidaat stelde voor de Tweede Kamer. 
Van die stap heb ik geen spijt. Ik vond het belangrijk om (al is het 
maar eens in je leven) mijn bereidheid tot actieve deelname te tonen. 
Helaas is het aanbod mee te helpen door mijn plaats op de voorlopige 
lijst als bij toverslag veranderd in een vraag. In een sollicitatie naar 
een begeerde positie. 
Vanzelfsprekend blijft mijn toezegging van kracht tot de leden zich 
over de definitieve lijst hebben uitgesproken. 
Daarna zal ik me bezinnen. 
Want een vorm van permanente beschikbaarheid, afwachten tot er 
iemand uitvalt, laat zich slecht met mijn andere bezigheden verenigen. 
Ik hoop dat ik op een ander moment, of op andere wijze wel kan 
bijdragen aan het verwezenlijken van de democratische idealen. 

M. Sluiter (kandldaatnummer 133) 

Volkshuisvesting zal vooral in de komende jaren met de te verwachten 
toename van de bevolking, onder andere door migratie, moeten gaan 
dienen als sturingsinstrument om alle inwoners van ons land op goede 
betaalbare wijze te kunnen blijven huisvesten. Wonen, werken en 
milieu zijn immers de drie pijlers voor mensen om op een 
verantwoorde wijze te kunnen bestaan. 
Door het nu ingezette beleid, onder meer het afbouwen van de 
stadsvernieuwing, kunnen er in de steden serieuze problemen gaan 
ontstaan die onvermijdelijk ook grote invloed zullen gaan hebben op 
de niet-stedelijke gebieden. 
Gelet op deze ontwikkelingen is het spijtig dat het stemadvies slechts 
minimaal aandacht geeft aan dit beleidsterrein en dat slechts zeer 
weinig in het advies genoemde kandidaten volkshuisvesting als 
belaidsvoorkeur hebben opgegeven. Het is belangrijk dat voldoende 
mensen met ervaring en visie op dit gebied deel uit gaan maken van 
de nieuwe fractie. 

H.L.M. Span (kandldaatnummer 134) 

Als een van de 70 Tweede Kamerkandidaten uit de eerste stemronde 
zou ik graag een korte reactie willen geven op het advies van de 
stemadviescommissie 94. 
Op de eerste plaats wil ik opmerken veel waardering te hebben voor 
de moeilijke taak welke de stemadviescommissie 94 op zich heeft 
genomen. 
Met deze aanpak kan ik mij verenigen. 
Jammer vind ik het dat met name de landelijke spreiding in het 
voorstel wat minder goed uit de verf is gekomen. De zuideljke regio is 
in de drie tranches enigszins ondergewaardeerd. Bij de voorgedragen 
45 kandidaten is er bijvoorbeeld maar één uit Brabant. 
Feit is dat D66 het in deze regio toch zal moeten maken en met name 
de in vele gevallen absolute macht van het CDA-front op gemeentelijk 
niveau onder meer moet aanpakken met regionale kamerkandidaten. 
Enige binding met de achterban is uiteraard naast de overige door de 
stemadviescommissie gehanteerde criteria van belang. Nu D66 met de 
Tweede Kamerverkiezingen voor het eerst met regionale lijsten gaat 
werken is het op grond van dit electorale criterium relevant de 
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zuidelijke lijst zo sterk mogelijk te maken. Of ik persoonlijk daartoe een 
bijdrage kan en mag leveren laat ik aan u over. 

Dlck Tegelaar: (kandldaatnummer 137) 

Ik complimenteer de stemadviescommissie, het zal je maar gevraagd 
worden uit eerste circa 170 en vervolgens na een gesprekken ronde 
van circa 20 minuten met elk van de 82 kandidaten -die zich allemaal 
erg graag beschikbaar stellen- een samenhangende selectie voor te 
stellen. Een opgave die noopt tot keuzes maken. 
Bij het uitgebrachte advies wil ik een opmerking maken bij de 
passage: 'Volledig landelijke spreiding bleek niet mogelijk maar wordt 
dicht benaderd". 

De regio waar ik geboren ben en altijd heb gewoond: Rijnmond cq de 
in voorbereiding zijnde nieuwe provincie Rotterdam heeft 1.100.000 
inwoners. Bij een prognose van 28 kamerzetels voor 066 rechtvaardigt 
deze bevolkingsomvang al twee kamerzetels. De 066 kiezersaanhang 
1991 rechtvaardigt in Rijnmond minstens drie kandidaten uit de 
Rotterdamse regio bij de eerste dertig op de lijst. 

Een regio die sinds de oprichting van 066 nog nooit een D66-kamerlid 
heeft mogen leveren. 

Waarom zouden de drie zetels waarvoor de kiezersaanhang in dit 
gebied zorgt niet bezet mogen worden door 1, 2 of 3 kamerleden uit 
het Rijnmond gebied zelf? Een optie om niet altijd regionaal te 
spreiden uit overwegingen van fractie samenstelling (alle disciplines, 
aansprekende vertegenwoordigers, vakmensen) kan ik mij voorstellen, 
maar een relevant deel van de 066 vertegenwoordigers mag toch wel 
uit het gebied komen, waar ze zelf voor de stemmen zorgen en waar 
ook de knelpunten die 066 hoog in het vaandel voert in alle gradaties 
voorkomen. 
Gaat het om bestuurlijke vernieuwing? In Rijnmond wil men verder 
gaan dan waar ook in Nederland. 
Gaat het om milieu? Ooit meer vervuilde, stinkende en verkeer 
genererende ie milieu belastende activiteiten bij elkaar gezien? 
Gaat het om het kunnen betalen? Ooit een regio gezien waar (met zo 
weinig mensen en zo weinig nationale en internationale steun) een zo 
grote bijdrage aan het Bruto Nationaal Produkt wordt geleverd? 
Oh troep daar in Rijnmond? Welnu het is aanzienlijk beter dan het bij 
ongewijzigd beleid -mede door 066 invloed op lokaal niveau- zou zijn 
geweest. Er is ook op milieu gebied veel verbeterd. Dat betekend dat 
met goed beleid en koersende op een duurzame samenleving een nog 
grotere bijdrage kan worden geleverd; maar dan moet (OOK BINNEN 
066) deze regio wel het eigen geluid met minstens e e n mond maar 
beter nog met twee of dri& monden kunnen laten horen. 

IK DOE DUS EEN BEROEP OP DE 066 LEDEN OM TENMINSTE 
EEN, TWEE OF DRIE RIJNMONDERS BIJ DE EERSTE DERTIG 
D66ERS VOOR DE TWEEDE KAMER TE KANDIDEREN. 
DAT KAN ALLEEN ALS U ONS NATION WIDE DAARIN STEUNT!!! 

IK REKEN OP U. 

M. Tütüncü (kandldaatnummer 140) 

Stemadviescommissie heeft goed werk geleverd. Op elk advies is er 
wel wat op aan te merken vooral als je je naam niet in het lijstje ziet 
voorkomen. Maar elk advies is op zichzelf weer subjectief dus 
daarover zal mijn reactie niet gaan. 
Het advies is naar mijn mening op één punt niet evenwichtig. Ik mis 
in het advies een fiscale deskundige. Juist het fiscale debat over de 
verdeling van inkomsten en arbeid en ecologisering van 
belastingstelsel zal in de komende jaren heel erg belangrijk zijn. Het 
fiscale terrein is een heel specialistisch terrein (en betreft niet alleen 
inkomstenbelasting maar ook omzetbelasting, vennootschapsbelasting 
en vermogensbelasting maar ook de internationalisering van 
bedrijfsleven en verdragen) die zelfs door specialisten nauwelijks te 
overzien is, laat staan door algemeen gevormde sociaal-economische 
of financiële deskundigen. In de lijst van de stemadviescommissie kom 
ik geen naam van een fiscaal-deskundige tegen terwijl er in de 
overgebleven lijst voor de twe&de ronde 3 deskundigen op dit 
beleidsterrein aanwezig zijn. 

-Als je in de oppositie zit en je bent een kleine partij valt deze omissie 
wel te verdoezelen, maar als je een grote partij wordt of 
regeringsverantwoordelijkheid gaat dragen kan je eigenlijk als partij 
niet zonder een fiscale deskundige. Ik hoop dat de leden van 066 
deze oneffenheid (of is het een vergissing?) van de 
stemadviescommissie, in het belang van de partij, recht zullen trekken. 

S. van Vliet (kandldaatnummer 146) 

Ik ben verheugd dat de stemadviescommissie -net als ik- van mening 
is dat in een "afgewogen fractie" ook voor jongeren plaats moet zijn en 
mij geschikt acht deze groep in de Tweede Kamer te 
vertegenwoordigen. 
Graag zou ik een aanspreekbaar kamerlid zijn op alle mij 
toevertrouwde beleidsterreinen. 

P. Wagenaar (kandldaatnummer 147) 

Graag zou ik nog uw aandacht willen vragen voor het volgende: 
Terecht wordt door de adviescommissie als een van de accenten van 
het D66-beleid de gezondheidszorg genoemd. Juist ten aanzien van 
dit beleidsterrein zullen de komende jaren ingrijpende 
maatschappelijke discussies aan de orde komen. Hieruit zullen 
belangrijke belaidsaanpassingen voortvloeien die de sector overstijgen. 
Daarbij valt te denken aan de positie van het "maatschappelijk 
middenveld" en het te voeren inkomensbeleid. 
Het komt mij voor dat kandidaten met als speciaal aandachtsgebied de 
gezondheidszorg en een bredere bestuurlijke scope dan de 
gezondheidszorg, een waardevolle bijdrage zouden kunnen leveren in 
een dergelijk debat. 
Wellicht voor u een overweging het bovenstaande te betrekken bij het 
bepalen van uw voorkeurslijst 

J.J.W. Van Wanlng (kandldaatnummer 149) 

Om als nummer 11 van de voorverkiezingen vlak voor Sinterklaas te 
lezen te krijgen dat je door de Stemadviescommissie naar de 45+ 
ploeg bent verwezen, is niet erg bevorderlijk voor de dichterlijke 
inspiratie. 
Mijn naaste dierbaren meenden hun poëtische producten nog in 
opbeurende zin te moeten bijstellen; zo in de trant van: "Sint begrijpt 
er niets meer van, het lijkt wel of men daar niet tellen kan". 
Om althans deze twijfel te ontzenuwen, bracht navraag uitkomst: men 
heeft bewust geen rekening gehouden met de voorkeursvolgorde van 
de eerste l&denstemming, omdat (te?) veel leden simpelweg gestemd 
zouden hebben in de volgorde van het "smoelenboek". 
Dit argument wordt niet gestaafd door de feiten. Zo heeft het eerste 
11-tal van de voorverkiezingen een smoelenboekvolgorde van: 002, 
11 0, 122, 071, 117, 092, 051, 084, 001, 123 en 031. De voorlopige 
ranglijst had, conform Huishoudelijk Regelement, zo spoedig mogelijk 
aan de l&den gezonden moeten worden: "openbaarheid dient het 
principe te zijn". 
Hoè het ook zij, het stemadvies is gegeven en de gelederen dienen 
zich te sluiten. Een ijzersterke ploeg is aan de leden voorgesteld -ook 
al kan deze, wat ons betreft, nog gestaald worden met wat 
marineblauw. 
Politiek is een hard bedrijf en dat ondervindt men al bij de 
kandidaatstelling. Wij hebben bewezen tegen een stootje te kunnen en 
gaan met goede moed verder, vol vertrouwen in het verstandig oordeel 
van de l&den en in de toekomst van 066. 
Een toekomst waarvoor Ik miJ ten volle zal blijven Inzetten 
-biJ voorkeur In de Kamer, zo U weer wenst. 

P. Wessels (kandidaatnummer 150) 

Ik ben de stemadviescommissie erkentelijk voor de voordracht op de 
advieslijst. Eveneens hartelijk dank aan u, die mij in de eerste 
stemronde op de 19e plaats heeft gezet. 
Een nominatie in de tweede tranche is op zich heel aardig, echter 
ongewis. 
In "Ruimte voor de Toekomst", ons verkiezingsprogramma pleiten wij 
voor een ander soort volksvertegenwoordiger om de danig verstoorde 
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verstandhouding tussen kiezer en gekozene middels meer directe 
invloed van de burger te verbeteren. Een gematigde vorm van het 
districtenstelsel is daarop ons D66-antwoord. 
Vandaar nu mijn beroep op de leden van onze partij er voor te zorgen, 
dat de nieuwe grote kamerfractie tevens uit kamerleden bestaat, die 
zich permanent blijven richten op kiezers maar ook op onze eigen 
(lokale- en provinciale-) D66-vertegenwoordigers in en uit alle 
landsdelen/regio's. 
Ik vraag u deze argumenten eveneens bij de definitieve tweede 
stemronde mee te laten wegen. 

R. de WIJk (kandldaatnummer 155) 

Helaas was het te laat om nog door de stemadviescommissie te 
worden gehoord. Dat wil echter niet zeggen dat ik mijn poging opgeef 
om op een verkiesbare plaats te komen. Dat mag je ook niet 
verwachten van iemand die de politiek in wil. Bovendien vind ik dat er 
een goede reden is om u alsnog over te halen mij op een verkiesbare 
plaats te zetten: de lijst kent nog weinig echte defensiespecialisten. En 
die zijn de komende jaren hard nodig. Waarom? 

Ten eerste zal de krijgsmacht vaker worden ingezet. Dit vereist inzicht 
in de mogelijkheden en onmogelijkheden van het gebruik van militaire 
macht voor crisisbeheersing. Politici die niet weten hoe militaire macht 
wordt gebruikt, maar toch tot het gebruik ervan besluiten, lopen een 
grote kans zich in een ongewis avontuur te storten. Zie Somalië. 

Ten tweede moet de vinger aan de pols worden gehouden bij de 
herstructurering van de krijgsmacht. Er komt een beroepskrijgsmacht 
die beter geschikt wordt voor crisisbeheersing. De herstructurering is 
gebaat bij een controleur die aan de wieg ervan heeft gestaan. 

M.A.C. Zwetsloot (kandldaatnummer 157) 

Journalisten van enige naam, maar zonder bijzondere partij-ervaring 
blijken binnen D66 zeer hoog te scoren. We gaan onze naam maar 
veranderen in PVJ (Partij voor Journalisten). 
En dan landbouw. Ik weet dat landbouw totaal niet tot het 
interesseveld behoort van 066. In het stemadvies staat er ook 
helemaal niets over. Ik kan mij makkelijk profileren op heel andere 
terreinen, want ik ben allround genoeg. Ik heb echter gekozen voor het 
terrein van landbouw, omdat dit de komende vier jaar zeker politiek 
gaat spelen. Boeren zullen in een toenemende mate voor een 
wereldmarkt moeten gaan produceren. Ook buiten Noord- en Zuid
Holland kan Nederland met bloemen en bloembollen hoog gaan 
scoren. Een gezond leefmilieu en beheer van het landelijk gebied kan 
niet zonder landbouw. 
Ik wil mij inzetten voor de grote problemen van de toekomst, zoals 
allochtonen, vluchtelingen en de opkomst van extreem-rechts. Een 
slechte economische situatie in het vaak conservatieve platteland kan 
extreem-rechts in de kaart spelen. Als functionaris binnen een 
landelijke organisatie ben ik gewend heel Nederland rond te reizen en 
met groepen mensen om te gaan die ik niet persoonlijk ken. D66 heeft 
er meer aan als mijn naam niet alleen in mijn eigen regio maar in heel 
Nederland op de lijst staat. De huidige lijst van de 
stemadviescommissie is een randstedelijk onderonsje. Meer spreiding 
over Nederland is gewenst. Vanuit het agrarische Noord-Holland kan 
ik juist een rol spelen in de landelijke politiek. Ik hoop dat D66-leden 
in hun stem laten zien dat ze wel inhoudelijk over politiek nadenken. 
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Toelichting op stembiljet 

De kandidaten zijn in alfabetische volgorde geplaatst beginnend 
bij de door loting verkregen letter H. Vanaf deze letter zijn de 
kandidaten genummerd van 101 tot en met 182, zonder dat dit 
enige rangorde weergeeft. 
Deze nummers dient u op uw stembiljet in volgorde van uw 
voorkeur te plaatsen op het stembiljet. 

Het stembiljet is geldig indien er minimaal 10 kandidaten op zijn 
vermeld. Maximaal kunnen er 30 kandidaten op het stembiljet 
worden ingevuld. Een stembiljet met minder dan 10 vermeldingen 
wordt niet meegeteld voor de uitslag. 

De stemmen worden geteld volgens methode B van het 
Huishoudelijk Reglement. Dat houdt in dat een kandidaat die u als 
eerste op het stembiljet vermeldt een stemwaarde van 30 punten 
krijgt. Een vermelding op tweede pJaats levert vervolgens 29 
punten op, enzovoort. Het twee of meer keren vermelden van 
eenzelfde kandidaat heeft geen zin. Alleen de eerste vermelding 
wordt meegeteld. 

De poststemming interne verkiezing Tweede Kamer sluit op 
vrijdag 21 januari 1994 12:00 uur. Het stembiljet dient in een 
voldoende gefrankeerde enveloppe te worden gestuurd aan: 
de Landelijke Verkiezingscommissie 
Postbus 93313 
2509 AH 's-Gravenhage 

Houdt u er rekening mee dat de post er soms 2 dagen over doet! 

De Landelijke Verkiezingscommissie 
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TWEEDE KAMER STEMBILJET 

Tweede ronde van de interne verkiezingen van de kandidatenlijst voor de Tweede Kamer der Staten Generaal 

RAADPLEEG VOOR HET INVULLEN VAN HET STEMBILJET EERST DE TOELICHTING OP DE ACHTERZIJDE VAN DIT BIWET 

HET STEMBILJET IS GELDIG ALS ER MINIMAAL 10 KANDIDATEN ZIJN VERMELD 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 

[[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]] 
30 punten 29 punten 28 punten 27 punten 26 punten 25 punten 24 punten 23 punten 22 punten 21 punten 

11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 

[[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]] 
20 punten 19 punten 18 punten 17 punten 16 punten 15 punten 14 punten 13 punten 12 punten 11 punten 

21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 

[[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]][[]] 
10 punten 9 punten 8 punten 7 punten 6 punten 5 punten 4 punten 3 punten 2 punten 1 punt 

Het stembiljet moet in een voldoende gefrankeerde enveloppe worden gezonden aan: 

LV.C., Postbus 93313, 2509 AH •s-Gravenhage 

en dient uiterlijk vrijdag 21 januari 1994 om 12:00 uur te zijn ontvangen 



IVSOM en autonomie in Midden-Europa 

De prijs van de vrijheid 
Leidt autonomie in Midden-Europa tot beheersing van emoties of tot grotere problemen? Hebben de politieke partijen aldaar wel een beleid ten 

aanzien van de oplaaiende onverdraagzaamheid, discriminatie en racisme? Deze vragen vormden voor IVSOM D66 aanleiding om samen met 

de Alliantie van Vrije Democraten (SZDSZ) een Ronde Tafel Conferentie in Budapest te organiseren. Monique Terwiel zag de conferentie an

ders aflopen dan gedacht. 

In de Midden-Europese regio schrijnt 
de frustratie over oude grenswijzigin
gen en zoekt men houvast bij etnische 
wortels, hetgeen hier en daar leidt tot 
etnisch fundamentalisme. 
Minderhedenbeleid is in Midden
Europa gericht op het al dan niet ho
noreren van autonomie voor bepaalde 
etnische groepen. 
Zo nam het Hongaarse Parlement on
langs een Minderhedenwet aan. Een 
wet die autonome rechten op het ge
bied van taal, cultuur en politiek, voor 
12 etnische groepen vastlegt. De grote 
meerderheid van het Hongaarse volk 
hoopt vurig dat deze wet ook in andere 
landen in de regio wordt aangenomen. 
Hetgeen ertoe zal leiden dat de etni
sche Hongaar elders in Midden-Europa 
de zelfde autonome rechten zal krijgen 
als bijvoorbeeld de Bulgaren, 
Oekraïners, Slowenen en Zigeuners in 
Hongarije hebben. Het Slowaakse 
Parlement daarentegen drukt de roep 
naar autonomie de kop in en bevor
dert daarnaast de 'groot-Slowaakse' ge
dachte. En in Roenwnië heeft bijvoor
beeld de Hongaarse Liberale partij 18 
Parlementszetels maar smachten de et
nische Hongaren naar zelfbestuur. 
De conferentie, met deelnemers uit ze
ven Middeneuropese landen alsmede 
een aantal organisaties als de UNHCR, 

Wat is het IVSOM? 
Het Instituut Vorming en 
Samenwerking Oost- en Midden
Europa (IVSOM) is een stichting van 
D66 die met steun van D66-leden en 
een Rijkssubsidie projecten uitvoert op 
het gebied van politieke scholing en 
vorming en van uitwisseling van 
ideeën. 

Partners bij deze projecten zijn poli
tieke partijen uit Midden- en Oost
Europa zoals de Alliantie van Vrije 
Democraten uit Hongarije, de Vrije 
Democraten van Dienstbier uit 
Tsjechië en de Democratische Unie uit 
Polen. 
In overleg met de Raad van Advies 

liep zoals gezegd anders dan verwacht. 
Héél anders: ten eerste bleek dat de 
D66-delegatie in het zonnige en be
sneeuwde Budapest een programma 
aantrof waarin het woord minderheid 
niet meer voorkwam. Dat was vervan
gen door 'Autonomie', hetgeen zoveel 
belangstelling van vooral Hongaren uit 
Slowakije, Slovenië en Roemenië trok 
dat de Ronde tafel conferentie de vorm 
en aard kreeg van een congres. Een 
congres over autonomie van en voor 
zo'n tachtig Hongaarse deelnemers en 
vijftien 'overigen' die zich hadden 
voorbereid op beleid ten aanzien van 
discriminatie versus integratie en op 
sociaal-economisch en cultuurbeleid. 

Wetgeving en handhaving 
Hans Sandaal, De Nederlandse ambas
sadeur zei in zijn openingstoespraak: 
"Emoties kunnen nooit de basis vor
men voor een rationele oplossing. Er 
zijn drie dingen nodig: economische 
groei, minderhedenbeleid dat zich 
richt op overeenkomsten en niet op 
verschillen, en opbouwende wetgeving 
en handhaving daarvan." Om te eindi
gen met "Voorkom vooral dat het stre
ven naar autonomie leidt tot 
Joegoslavische toestanden ... " 
Chan Choenni wist te inspireren met 
de D66-boodschap dat minderheden-

stelt het bestuur van het IVSOM- on
der voorzitterschap van de secretaris 
buitenland van D66 - een jaarplan op 
waarin ongeveer tien projecten zijn 
opgenomen. De meeste projecten be
treffen werkbezoeken of conferenties 
over typische D66 onderwerpen als 
duurzame ontwikkeling, drugsbeleid of 
bestuurlijke vernieuwing. Ook pro
beert het IVSOM Midden- en Oost
Europese partijen te helpen bij het op
zetten van een partijorganisatie of het 
voeren van een verkiezingscampagne. 
De projectleiders lopen tegen sterk af
wijkende politieke culturen aan. Wat 
kan je Hongaren vertellen over poli
tiek en media als in hun land alle 

beleid pas vruchtbaar is wanneer dat in 
overleg met die minderheden wordt 
opgezet; integratie bevorderd wordt 
door rechten en kansen te koppelen 
aan plichten; discriminatie bestreden 
wordt door beloning van het beleid 
van de instelling die niet discrimi
neert. Politici zijn medeverantwoorde
lijk, zij moeten de bevolking ervan 
overtuigen dat alle creativiteit, alle 
energie nodig is om de economie er 
bovenop te helpen en dat zulks alleen 
zin heeft als gezorgd wordt voor een 
klimaat van verdraagzaamheid. Halina 
Kobeckaite, (DG Ministerie 
Binnenlandse zaken Litouwen): "Ons 
beleid is erop gericht dat alle energie 
naar de wederopbouw gaat. 
Minderheden worden door de 
Grondwet beschermd, Russen en Polen 
die in Litouwen willen blijven moeten 
wel de taal leren, concreet integratiebe
leid: dáár willen we graag met D66 
over verder praten ... " 
Al deze bewogenheid werd overstemd 
door de Hongaarse liberalen die una
niem van mening bleven dat het de 
ware liberaal past om te pleiten voor 
autonomie. Dat de prijs van die vrij
heid betaald wordt met onverdraag
zaamheid wilden zij (nog) niet horen. 

kranten en TV-zenders in handen zijn 
van de regeringscoalitie? Hoe leg je 
onze zorg over de positie van minder
heden uit als de enige oplossing voor 
de minderhedenproblematiek voor 
zeer velen in Midden- en Oost-Europa 
autonomie is? Aan de andere kant be
staat in Polen en Slovenië juist wèl be
langstelling voor een door D66 min
der geapprecieerde Nederlandse curio
siteit: het systeem van de bijzondere 
scholen dat onze schoolstrijd aan het 
begin van deze eeuw heeft beslecht. 
Duidelijk is in ieder geval dat 
Nederlandse politieke oplossingen ze
ker niet plompverloren te vertalen 
zijn naar de Oost-Europese situatie. 
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Hieronder volgen twee bijdragen over 
recente IVSOM-activiteiten. 

Duurzame ontwikkeling op de Balkan 
"Bon soir", sprak de voorzitter van het 
Bulgaarse parlement, Jourdanov, in 
zijn openingstoespraak van het door 
D66 georganiseerde seminar over duur
zame ontwikkeling. President Zhelev 
liet zich vertegenwoordigen door zijn 
Chef de Cabinet terwijl de minister 
van Milieu zich liet verontschuldigen. 
Desalniettemin reisde Wim Vrijhoef af 
naar het besneeuwde Sofia om samen 
met zijn Bulgaarse gastheren het semi
nar voor te zitten. Doel van deze drie
daagse bijeenkomst was het begrip 
duurzame ontwikkeling in Midden- en 
Oost-Europa op de politieke agenda te 
krijgen. Veel Oosteuropese politici 
spraken van een actieprogramma dat 
milieu een stevige plaats zou geven bij 
de economische ontwikkeling van de 
voormalige socialistische landen. In 
IVSOM-verband is Bulgarije een nieuw
komer. De Bulgaarse connectie, ont
staan als gevolg van een 'factfinding' 
missie in 1992, heet de Bulgaarse 
Radicale Partij. Hoewel slecht drie par
tijen vertegenwoordigd zijn in het 
Bulgaarse parlement, is het politieke 
spectrum veel breder. Ten eerste be
staan de drie parlementaire groepen uit 
een veelvoud van splinterpartijtjes die 
omwille van de invloed zijn samenge
gaan. Ten tweede opereert een aantal 
partijen, zoals de Groene Partij, extra
parlementair. De deelnemers aan het 
seminar bespraken mogelijke punten 
voor het actieprogramma, dat volgend 
jaar maart in Stockholm zal worden ge
presenteerd. Geconcentreerde politieke 
actie vanuit de deelnemende landen 
kan het beleid van internationale orga
nisaties als de Wereldbank in duur
zame richting bijbuigen. Sleutelfiguren 
in de Midden- en Oosteuropese landen 
kunnen door intensieve rondetafelge
sprekken worden bewogen concrete in
vulling te geven aan duurzaamheid in 
hun economische ontwikkeling. De 
Bulgaarse stad Varna zal hierbij moge
lijk als proeftuin fungeren, waar be
drijfsleven, individuele burgers en be
stuurders worden doordrongen van de 
noodzaak de lokale economie duur
zaam te ontwikkelen. D66-europarle
mentariër Jan Willem Bertens zal pro
beren de Europese Unie hiervoor te in
teresseren. Ook in de wandelgangen 
vormde Europa onderwerp van ge
sprek. De Bulgaren en andere 
Oosteuropeanen lijken teleurgesteld in 
de geringe resultaten die in de relatie 
met Europa zijn geboekt. De deelne
mers aan het seminar waren het eens 
dat Europa zich niet protectionistisch 
op mag stellen onder het mom van 
duurzaamheid. 

4 DEMOCRAAT 

Liberale 
wereldconferentie 
Budapest 
Tijdens de laatste conferentie van de 
Liberale Internationale (LI), waaraan 
D66 als waarnemer verbonden is, in 
het Hongaarse Budapest stonden za
ken als mensenrechten, democrati
sche participatie en economische ver
andering op de agenda. Door de 
fringe-meetings en plenaire debatten 
ontstond veel discussie, gekenmerkt 
door een afkeer van nationalisme en 
een (te?) groot vertrouwen in de vrije 
markt: De Ierse president Mary 
Robinson ontving de Vrijheidsprijs 
van de LI. In haar imposante toe
spraak legde ze de nadruk op de so
ciale dimensie van de vrijheid. D66 
greep de gelegenheid vooral aan om 
bilaterale contacten te leggen met de 
meer sociaal-liberale leden van de LI 
ter versterking van haar internatio
naal netwerk. 

Lokale partijen 
in Brabant 
winnen sterk 
De uitslag van de verkiezingen in 
Noordoost-Brabant, naar aanleiding 
van de gemeentelijke herindeling al
daar, kan volgens Joho Susan (secreta
ris van de D66-afdeling Cuyk) in veel 
gevallen worden uitgelegd als "een 
greep naar de macht door de dorps
lijsten." In de dorpen die als gevolg 
van de herindeling zijn toegevoegd 
aan grotere kernen was de opkomst 
hoog en gingen de meeste stemmen 
naar lokale (protest)partijen. 
Daarentegen bleef de kiezer in de gro
tere gemeenten vaak thuis waardoor 
de einduitslag ongunstig is voor alle 
landelijke partijen. CDA en PvdA ver
liezen flink, de VVD blijft gelijk ter
wijl de winst voor D66 over het alge
meen lager uitvalt dan verwacht. 
Maar in Grave, waar D66 voor het 
eerst meedeed, overtreft het aandeel 
van 11 o/o volgens afdelingsvoorzitter 
Van de Schoot alle verwachtingen. 
"We rekenden op een zetel en hoop
ten er op twee. We hebben twee zetels 
gekregen en zijn dan ook zeer tevre
den. Van de landelijke partijen zijn 
we samen met het CDA de grootste. 
Als dat de landelijke trend is dan kan 
Van Mierlo nog lachen," aldus Van de 
Schoot die stiekem hoopt op één van 
de twee wethoudersposten. 

Eric van de Lisdonk 
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De methodè waarmee D66 al 
sinds haar oprichting de lijst voor 

de .verkiezing van de Tweedè 
Kamer vaststelt, .is .democratisch· 

alle leden hebben dezelfde 
invloed • maar ook kwetsbaar. Het 

is van groot gewicht dat zoveel 
mogelijk leden deelnemen. Wij 

roepen u allen op er even de tijd 
voor te nemen èn de stembiljetten 

• uiteraard ook die voor het 
Europese Parlement • in te vullen 

zoals u de fracties zou willen 
hebben, In de door u gewenste 

volgorde. 

Hans van Mierlo 
Wim Vrijhoef 

Colofon 
De Democraat is een uitgave van de politieke 
partij Democraten 66 en verschijnt in principe 
acht keer per jaar. Een door het Hoofdbestuur 
benoemde redactieraad is verantwoordelijk 
voor de uitgave. Deze raad wordt gevormd 
door: Peter van den Besselaar, Bob van den 
Bos, Kees Dietz, Lennart van der Meulen, Miep 
Nagtegaal, Jeroen Nugteren, Alexander Osten, 
Bob de Ruiter, Marie Louise Tiesinga, Stijn 
Verbeeck en Martin Voorn. 

Met dank aan: Leo Keus, Jan-Dirk 
Sprokkereef, Monique Terwiel, Tineke 
Veenstra. 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Bureauredactie: Eric van de Lisdonk 
Vormgeving: Anker & Strijbos, Utrecht 
Opmaak katern: Lieke Warburg 
Foto's: Dennis Sies (tenzij anders vermeld) 
Druk: Brouwer Offset BV, Utrecht 

Landelijk Secretariaat D66 
Noordwal10 
2513 EA Den Haag 
Tel.: 070-3621515 (ma. t/m vr. 9.00-17.00 uur) 
Fax: 070-3641917 
Bereikbaar vanaf Den Haag CS met tram 3, 
richting Loosduinen, halte Noordwal. 

Wilt u iemand lid maken van D66, schrijf dan 
een briefje met zijn of haar naam, adres, 
plaats en tel.nr. naar bovenstaand adres. U 
kunt uiteraard ook bellen. 
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